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LIJST VAN ADVERTEERDERS 

A.S. Interieurs, Wateringen I Hotel Aux Mille Etoiles, Les 
Marécottes I J. Bergsma, Barendrecht I Rest. Bistroquet, 
Den Haag I Restaurant La Cloche, Leiden I lnd. en Handels
ondern. Garant, Rotterdam I Juwelier Rikkoert, Schoon
hoven I Radersalonboot Kap. Kok, Amsterdam I Vakantie
boerderij Klein Oever, Balkbrug I Petit Hotel Rest. Otten, 
Amsterdam I Het Kasteel van Rhoon, Rhoon I Ryko Han
delsonderneming, Tilburg I P. L. Stolk, Oud Avereest 

WINTERSPORT IN GEZELLIG EN 
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vanaf f 756,-
7 dagen halfpens. - 6 dagen skipas 
van 3 - 31 januari 1987 
exclusief voor VVD-lezers 
zonnig, sneeuwzeker, skischool, pistes tot aan hotel, groot 
zwembad, sauna, sport- en speelzalen, kinderm~niclub, grote 
salons, bar, animatie, voortreffelijke keuken, kinderen tot 6 jr. 

gratis. HO~ **** 
Bel voor .vrijblijvende fA••~ illi.Jqid{tJ 
mformat1e nu meteen met ..../ r~ 
Elly en Jan Mol (Ned.) waar u zich thuisvoelt 
09.412661666 1923 Les Marécottes (Wallis) 
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niet de grootste, maar wel net iets beter 
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SLAAPKAMERVOORLICHTER-COMPLETE 
WONINGINRICHTING- LUXAFLEX DEALER- SPECIALIST 
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EEN HARMONIEUS 
1987! 

Het moge ouderwets klin
ken, maar elk jaar zoek 
ik nog zorgvuldig de be

woordingen uit voor de jaar
wens. Tegen de achtergrond 
van de grillen die 1986 ons 
bracht, zal het u niet verwon
deren dat ik u een gezond en 
harmonieus 1987 wens! 
Gezondheid voor u allen en 
harmonie in uw privé-, za
kelijk- en partijleven! Har
monie vereist mildheid, 
vraagt om inlevingsvermogen 
en het kunnen luisteren naar 
elkaar. Elk jaar krijgen we op
nieuw de kans om weer met 
een schone lei te beginnen. 
Ook al is de streep onder de 
oude een denkbeeldige, wat 
let ons om aan een goed ge
bruik mee te doen? 

0 p communicatiegebied 
gaat dit jaar binnen de 
VVD het nodige veran

deren. Elders in dit blad treft 
u een overzicht van alle bin

nen de VVD 
bestaande bladen 

met hun doelgroepen. 
Vrij!teid & Democratie is met 
ingang van 1987 maandblad 
geworden. De formule daar
toe is na vele gesprekken met 
redactieraad, redactieleden, 
partijtop en op basis van sug
gesties van leden tot stand ge
komen. In dit blad treft u die 
nieuwe formule slechts ten 
dele omdat dit een special is, 
die grotendeels is gewijd aan 
de Eerste Kamer. Wel treft u 
alvast de vaste column van 
VVD-voorzitter Ginjaar. Ver
der komt het thema Staten
verkiezingen aan de beurt. 
Over het democratisch gehal
te van onze (gemeenteraads) 
verkiezingen en hoe dat ver
beterd zou kunnen worden, 
schrijft de liberale bur
gemeester van Soest, mr. 
Paul Scholten, een uiterst in
teressant artikel. 

Een nieuw jaar start ook 
met een nieuw activitei
tenschema, want er valt 

weer veel te doen in 1987! La
ten we hopen op een succesvol 
jaar! 



Het meest boeiend politiek ge
beuren zal - voor zover zo iets is te 
voorzien - de verkiezing zijn van 
de Eerste Kamer. In feite bestaat 
bij velen bezwaar tegen de verbin
ding van de uitslag van de Pro
vinciale Statenverkiezingen en de 
numerieke sterkte van de Eerste
Kamerfracties die door de Staten
leden in juni worden gekozen. 
Voor de Statenleden is het bedroe
vend dat de publieke belangstel
ling zoveel meer op gemeen
teraadsverkiezingen en op de ver
kiezing van de Tweede Kamer is 
gericht. De doorgaans lage op
komst bij de Statenverkiezingen 
bewijst dat. Op die Statenverkie
zingen komen we nog uitvoerig te
rug. De Eerste Kamer heeft maar 
af te wachten hoe die opkomst 
voor de Statenverkiezingen is en 
hoe daar de verdeling der zetels 
ligt. Aan de hand daarvan wordt 
via getrapte verkiezingen de nieu
we Eerste Kamer in juni vastge
steld. 

Werd in het verleden de Eerste 
Kamer om de drie jaar voor de 
helft gekozen, na de Grondwets
herziening zal dat thans in één 
keer gebeuren. En nu dit de eerste 
verkiezingen zijn na de Tweede
Kamerverkiezingen wordt de 
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stembusuitslag van de Statenver
kiezingen van 18 maart door som
migen gezien als een referendum 
over het kabinet Lubbers-De Kor
te. 

De Eerste Kamer werd in 1815 
opgericht op verzoek van de Bel
gen. Destijds wenste de adel een 
soort Hogerhuis om mee te kun
nen beslissen. De koning benoem
de de senatoren voor het leven. 
Vandaar dat de Eerste Kamer tot 
de Grondwetswijziging van 1848 
spottenderwijs "le Ménagerie du 
Roi" werd genoemd. Pas door de 
Grondwetswijziging van 1848 
kreeg de Eerste Kamer haar hui
dige taken. In het vervolg werd zij 
gekozen door de Statenleden en 
kon zij aan de slag als Kamer van 
Revisie. 

Over het functioneren van de 
Eerste Kamer en haar taken, zo
wel zelfstandig als in relatie tot de 
Tweede Kamer, voerden wij 
vraaggesprekken met de voorzit
ter van de Tweede Kamer, dr. D. 
Dolman, de voorzitter van de Eer
ste Kamer, dr. P. A. J. M. Steen
kamp, en twee van de VVD-Eer
ste-Kamerleden die zich niet 
meer voor een nieuwe termijn kan
didaat stellen: professor mr. M. C. 
J3urkens en jhr. mr. G. 0. J. van Tets. 



Met dr. P. A. J. M. Steenkamp als voorzitter van de Eerste 
Kamer zijn de deuren van de senaat wat verder opengegaan. 
"De vader van het CDA" en formateur van het kabinet-Bies
heuvel, genoot natuurlijk al een grote bekendheid in de po
litieke wereld, die de Eerste Kamer absoluut ten goede komt. 
Hij heeft er thans 21 "dienstjaren" in de Senaat opzitten. In 
1983 werd hij de eerste gekozen voorzitter van de Senaut. 
Voordien werden de voorzitters van de Eerste Kamer door de 
Kroon benoemd. Bij zijn aantreden uitte hij de hardgrondige 
wens dat die Eerste Kamer zich meer zo gaan profileren. Ook 
hij betwijfelt of de Grondwetswijziging waardoor de gehele 
Eerste Kamer in juni in een keer wordt gekozen de meest 
"handige" beslissing is geweest in het jonge verleden. In zijn 
wensenpakket staat een grotere waardering voor het werk van 
de Eerste Kamer voorop. Met hem een gesprek over het reilen 
en zeilen van die Eerste Kamer. 

Senaatsvoorzitter dr. Steenkamp: 

,,Als wij iets verwerpen, 
staat het Binnenhof 
op zijn kop'' 

V oorzitter Steenkamp is zeker 
niet aan zijn stoel gebakken 
tijdens de plenaire senaats

vergaderingen. Hij benut zijn 
"Haagse" dagen gelijk voor de ont
vangst van de vele bezoekers, de 
ambassadeurs en voor het manage
ment van "zijn" Kamer. 

"We hebben hier voortreffelijke 
ondervoorzitters, die het mij moge
lijk maken een heleboel zaken te 
combineren. De publiciteit is groter 
geworden. Ook het aantal bezoekers 
uit alle politieke partijen dat eens 
even komt praten. Ik denk dus dat 
de Eerste Kamer zich beter profi
leert. 

Natuurlijk blijft het vervelend 
dat wij het recht van amendement 
hier niet hebben. Dat is voor vele 
Kamerleden wat frustrerend. Wan
neer je de herziening van het sociale 
zekerheidsstelsel hier had gevolgd, 
had je heel duidelijk kunnen mer
ken dat indien wij dat recht van wij
ziging hadden gehad, daarvan zeker 
gebruik was gemaakt. Ook door de 
VVD! Nu kunnen we alleen nog 
maar ja of nee tegen een wetsont
werp zeggen. Tevreden ben ik nog 
niet! De waardering naar buiten toe 
vind ik onvoldoende. Dat blijkt ook 
uit de wijze waarop mijn collega 

Dolman en ik worden behandeld bij 
officiële gebeurtenissen in verge
lijking met de ministers en anderen. 
Let wel, ik zeg dat niet voor mijzelf, 
maar omdat wij beide Kamers der 
Staten Generaal vertegenwoor
digen. Nu is het vaak zo dat de mi
nisters op de eerste rijen zitten en 

daarachter ... o ja, dat zijn de voor
zitters van de Kamers ... 

Omgekeerd geldt dat ook. Van
daag tijdens de Algemene Beschou
wingen (dit interview werd in no
vember gemaakt, red.) komt een 
Kamerlid naar mij toe met de mede
deling: "Voorzitter, er zitten maar 
zes ministers". Ik heb toen maar 
snel gezegd: "Neelie en Bukman 
zitten in Brussel en er zitten er een 
paar aan de overkant". 

Profilering 

Steenkamp gelooft niet he
lemaal in het toeval dat de 
Eerste Kamer dit jaar vijf 

wetsontwerpen verwierp. "Sinds 
1948 zijn 119 wetsontwerpen ver
worpen en dit jaar vijf. Daarvan 
hebben twee, de gemeentelijke 
herindeling Huizen-Blaricum en de 
enquêtewet, de onvrede van de 
Tweede Kamer gewekt. Het waren 
zaken die hier erg gevoelig lagen. Ik 
denk dat toch ook hier de leden een 
beetje vrijer worden. Dat zij zeggen: 
als wij het ergens niet mee eens zijn, 
waarom zouden we dat dan perse 
moeten aannemen omdat het in het 
regeerakkoord staat of omdat men 
dat aan de overkant met elkaar is 
overeengekomen. Hier hebben ook 
de regeringspartijen anders ge
stemd. En zo'n zaak als die gemeen
telijke herindeling ligt hier wat an
ders dan aan de overkant. Dat is 
geen nieuws, maar als wij iets ver
werpen, staat meteen het Binnen
hof op zijn kop ... Het omgekeerde 
gebeurt ook. Tijdens de kruis
vluchtwapendebatten in de 70er ja
ren aan de overkant (Tweede Ka
mer, red.) was daar nog een aantal 
dissidenten binnen het CDA: Hier 
was de CDA-fractie unaniem voor 
plaatsing van de kruisvluchtwa
pens. Dat is toch wel een heel duide
lijk verschil. Ook bij de VVD-frac
tie komt het hier voor dat men op 
bepaalde punten wat anders denkt 
dan aan de overkant." 

Grond wetswijziging 

A ls wij spreken over de Grond
wetswijziging waardoor de 
Eerste Kamer in haar geheel 

in juni door Provinciale Staten zal 
worden gekozen heeft ook voorzitter 
Steenkamp zijn twijfels bij de vraag 
of dergelijke verkiezingen het ka-



rakter van de Senaat niet zullen 
aantasten. Daarvoor is hij realis
tisch genoeg. 

Een dag na dit interview poneer
de de CDA-fractievoorzitter in de 
Senaat, dr. J. H. Christiaanse, ge
durende de tweede termijn van de 
Kamer tijdens de Algemene Be
schouwingen de stelling dat de Eer
ste Kamer zou moeten wijken in
dien het kabinet zijn bestaan aan 
een bepaald wetsontwerp zou ver
binden. Het is natuurlijk een prach
tig uitgangspunt voor coalitiepar
tijen die hun meerderheid bij de ko
mende verkiezingen bedreigd zien 
met alle ellende vandien. De oppo
sitiepartijen lieten van het nobele 
voornemen van Christiaanse geen 
spaan heel. Dág Chambre de 
Reflexion! · 

Voorzitter Steenkamp: "De heer 
Vermeer heeft daar in eerste ter
mijn over gezegd: 'Men kan toch 
niet van ons verwachten dat als wij 
werkelijk een bepaald punt hebben 
wat ons hoog zit, en waar onze col
lega's aan de overkant ook tegen 
hebben gestemd dat wij in de Eer
ste Kamer dan voor zullen stem
men, omdat wij anders bang zijn 
dat het kabinet Lubbers II valt.' 
Men heeft het recht om te zeggen 
tegen dit kabinet: Heren nu is het 
genoeg. Als de regering daar dan 
een vertrouwenszaak aan verbindt, 
dan zit inderdaad de mogelijkheid 
erin dat dit kabinet in de Eerste Ka
mer valt. 
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Ik vraag me ook wel eens af of 
men zich bij de behandeling van de 
Grondwetswijziging niet heeft ge
realiseerd dat deze situatie zich 
voor zou kunnen doen.'' 

Nationale 
verkiezingen 

0 ok de Senaatsvoorzitter ziet 
in de komende verkiezingen 
van Provinciale Staten een 

landelijke toetssteen. "Door de par
tijen wordt het nu al gebruikt. Ik 

merk dat men binnen het CDA op 
de Senaat let. En bij de PvdA kan 
men zeggen: Jongens, laten we nou 
ons best doen. We krijgen misschien 
nu de kans die we vorig jaar niet ge
had hebben ... " 

Steenkamp neemt echter niet 
aan dat die sfeer van reflexion, van 
heroverweging, geheel zal wijken. 
"Kijk naar deze Algemene Be
schouwingen. Zonder uitzondering 
zijn het allemaal heel knappe he-

. togen. Puur reflexion. Maar op eens 
komt daar om de hoek: stel nou 
eens dat we volgend jaar de regering 
ten val brengen? Tja, dat is hier een 
geheel nieuw element. Toch geloof 
ik niet dat die reflexionsgedachte 
zal verdwijnen. Er is alleen een 
nieuw element bijgekomen." 

Hij is heilig overtuigd van het 
nut van de Eerste Kamer. "De een 
noemt het de stok achter de deur, 
de ander een beroepsinstantie, u 
noemt het chambre de reflexion. Ik 
vind het zeer zinvol dat naar zulke 
ingewikkelde voorstellen als bij
voorbeeld de herziening van het so
ciale zekerheidsstelsèl, dat natuur
lijk een lappendeken is, nog eens 
grondig hier wordt gekeken. Zeker 
als dat door mensen gebeurt die 
meer in het maatschappelijk leven 
staan dan in de Tweede Kamer. 
Een aantal Kamerleden mogen daar 
nevenfuncties hebben, maar als je 
die lijst bekijkt (bijvoorbeeld lid 
van een koor) dan lach ik daarom. 
Wij komen echt uit het maatschap
pelijk leven. We zijn maar één dag 
per week op het Binnenhof. Wij kij
ken dus heel anders aan tegen een 
wetsontwerp dan de Tweede Ka-



mer. Mijn zoon is wethouder, die 
zegt af en toe: "Pa, hoe ,hebben jullie 
in hemelsnaam weer zo'n wetsvoor
stel kunnen aannemen. Nou moet je 
eens kijken wat daar in de praktijk 
mee te doen is!" Ik vind dus dat er 
op de een of andere wijze een mo
gelijkheid moet zijn van heroverwe
ging, een mogelijkheid van beroep. 

Referendum 

0 ok hij ziet niets in een referen
dum dat de Eerste Kamer 
overbodig maakt. "Dat is na

tuurlijk gewoon een onttakeling van 
ons gehele parlementaire stelsel." 

Professor Steenkamp hoeft daar
.over niet wakker te liggen, want de 
politieke partijen verschillen onder
ling veel te veel van mening om te 
verwachten dat binnen afzienbare 
tijd iets van de plannen op dit ge
bied gerealiseerd kunnen worden. 
Veel eerder verwacht hij dat de Eer
ste-Kamerleden naar wegen zullen 
zoeken waarlangs zij zich beter 
kunnen profileren. "Ik zeg helemaai 
niet dat ik daar voor ben, maar ik 
denk dat het een logische con
sequentie is dat mensen naar een 
manier zoeken om aan hun werk in 
de Eerste Kamer nog meer inhoud 
te geven." 

Ook de menselijke kant acht hij 
van groot belang. "Ik heb hier altijd 
genoten van de sfeer, die buiten
gewoon goed is en dwars door alle 
partijen loopt. Ik kwam hier in 
1965, maar op dat punt is er geluk
kig niets veranderd." 

Vooral buitenstaanders die de 
ge bruiken van de Eerste Kamer 
niet kennen staan nog wel eens 
vreemd te kijken hoe daar in de al
gemene vergaderzaal de vertegen
woordigers van verschillende po
litieke partijen door elkaar heen zit
ten. Professor Steenkamp besluit 
berustend: "Kritiek op de Eerste 
Kamer is er altijd geweest. Toch 
ben ik er vrij zeker van dat het aan
tal mensen dat de Senaat weg wil 
hebben de laatste jaren eerder is 
verminderd dan dat het is toegeno
men." 

V 
VOORZITTER. • • 

Een goede partij-organisatie 
zorgt voor bewuste en dui
delijke informatie naar de 

leden. Dat zei ik op de algemene 
vergadering van 29 november j.l. 
En ook dat er niet een te grote 
afstand mag ontstaan tussen die
genen die de politiek bedrijven 
en de opvattingen en ervaringen 
van de leden. 
Mede tegen die achtergrond 
wordt thans een begin gemaakt 
met de intensivering van reeds 
eerder genomen besluiten over 
een nieuwe opzet van Vrijheid & 
Democratie en de VVD-Expres
se. De eerste een maandblad voor 
alle leden, de tweede een we
kelijkse uitgave over actuele za
ken in het parlement, waarin op
genomen de zogenaamde hoofd
bestuursmededelingen voor met 
name de bestuurderen van afde
lingen, onder- en kamercentra
les. 

Maar het is ook van.uit dat 
gezichtspunt dat de idee 
geboren is om tot een 

maandelijkse kolom "Van de 
voorzitter ... ", in Vrijheid & De
mocratie te komen. Geen "Kron
kels" of gelijksoortige rubrieken 
zoals wij die uit dag- en weekbla
den kennen. Wel de mogelijkheid 
voor uw voorzitter om zich zo re
gelmatig rechtstreeks tot u, de le
den van de VVD, te richten. 
Over het functioneren van de 
partij, over liberalisme, over toe
komstige maatschappelijke ont
wikkelingen die op ons afkomen, 
over tegenslagen, over successen. 
Maar ook de mogelijkheid om te 
reageren op brieven die u mij 
schrijft, om opvattingen die on
der u leven eens in meer alge
mene zin te bespreken. En ten
slotte om ook anderen aan het 
woord te laten over hun visie op 
het politieke gebeuren, op het li-

beralisme, bijvoorbeeld voorzit
ters van bevriende politieke par
tijen. 

I n een van de brieven die ik 
naar aanleiding van mijn be
noeming tot partijvoorzitter 

ontving maakte de schrijver mel
ding van het feit dat - laat ik het 
zo ·maar vertalen - lang niet alle 
leden ook daadwerkelijk actief 
zijn of zelfs maar ledenvergade
ringen bezoeken en vraagt hij mij 
of ik mij daarvan bewust ben. 
Ja, inderdaad, dat is zo en dat 
weet ik reeds uit mijn eigen tijd 
als afdelingsvoorzitter. Ik denk 
dat elke politieke partij daarmee 
te maken heeft. V anclaar dan Óok 
de grote waardering voor die
genen die wel actief zijn, de 
vrijwilligers. 
Maar de briefschrijver geeft mij 
wel aanleiding er toch nog eens 
·bij allen die nog niet zover zijn 
dat zij zich daadwerkelijk bin
nen de partij bewegen op aan te 
dringen dat nu wel te doen. Be
zoek eens een ledenvergadering. 
Geefuw mening. Breng nieuwe 
ideeën aan. Laat daar uw erger
nis blijken of uw instemming in 
plaats van achter de krant of 
voor de tv. Of neem anderen 
mee. Haal ze over om ook actief 
te worden. Laat die partij van 
ons bewegen. 

En tot degenen die dat gaan 
doen, wil ik zeggen dat het 

· een eerste keer misschien 
wat teleurstellend is. U springt 
immers op een rijdende trein en 
bent nog niet zo op de hoogte van 
gewoontes. Maar ik weet zeker 
dat u het na enkele ,keren boei· 
end en interessant zult vinden. 
Ik wens u allen een voorspoedig 
1987 toe! 



Dit jaar zullen de Provinciale Statenverkiezingen volop in de 
politieke belangstelling staan. De nieuw gekozen statenZeden 
hebben namelijk als eerste opdracht een nieuwe Eerste Kamer 
te kiezen. Door de Grondwetswijziging zal namelijk in het 
vervolg de gehele Eerste Kamer direct na de Statenverkiezin
gen moeten worden gekozen. In het verleden werd om de drie 
jaar de helft van de Eerste Kamer door de Staten gekozen. 
Dat hield in dat die Kamer nimmer een afspiegeling was van 
de op dat moment bestaande politieke machtsverhoudingen. 
Wanneer dat straks in juni wel het geval zal zijn, wat blijft 
er dan over van het karakter van de Eerste Kamer als Kamer 
van revisie? Worden deze verkiezingen- zoals het PPR Eer
ste-Kamerlid Bas de Gaay Fortman het onlangs uitdrukte
een referendum over het kabinet Lubbers IJ? Gaan die Ka
mers dan karakterologisch niet erg op elkaar lijken en in hoe
verre is die Eerste Kamer er om de fouten van de Tweede 
Kamer te herstellen want wordt die Tweede Kamer werkelijk 
steeds slordiger in haar wetgevingswerk? 
De Tweede Kamervoorzitter dr. D. Dolman ziet als beste op
lossing voor de toekomst: 
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V
oorzitter Dolman vindt dat er 
geen sprake is van slordiger 
handelen door de Tweede Ka

mer: "Wel is het zo dat de Eerste 
Kamer uit sommige wetsvoorstellen 
meer fouten haalt, maar dat komt 
doordat die fouten er al in zaten als 
de wetsontwerpen het departement 
verlieten. Denk maar aan het be
ruchte geval van een wetsontwerp 
van Binnenlandse Zaken waar meer 
dan zeventig fouten uit werden ge
haald. Dat is natuurlijk niet gering. 
Die fouten waren er niet ingeslo
pen door wijzigingsvoorstellen van 
de Tweede Kamer. Daar letten we 
heel zorgvuldig op en ook op de on
derlinge samenhang. De eindstem
ming hier is altijd pas een week la
ter, zodat intussen de griffie en het 
departement de gelegenheid krijgen 
om te bekijken of die amendemen
ten goed zijn verwerkt en wat de 
staatkundige consequenties zijn. 
Men zou over dat bewuste wetsont
werp hoogstens de Tweede Kamer 
kunnen verwijteil dat zij die fouten -
die er al in zaten - er niet heeft uit
gehaald." 

De heer Dolman verwacht wel 
dat naarmate meer wetsontwerpen 
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de Tweede Kamer passeren er ook 
meer medewerkers nodig zullen 
zijn: "Ook de leden stoppen er 
steeds meer tijd in. Ik houd het voor 
mogelijk dat ook de Eerste Kamer 
in de toekomst daarvoor medewer
kers zal gaan aanstellen." 
Wel wordt de laatste jaren de spoed 

waarmee sommige wetsvoorstellen 
door beide Kamers moeten worden 
behandeld onder politieke druk· 
steeds groter. 

Dolman: "Wetsvoorstellen die op 
de departementen kortere of lan
gere tijd zijn voorbereid, moeten 
dan in een zeer kort tijdsbestek de 
openbare behandeling passeren. Ze 
moeten met alle geweld met 1 ja
nuari van kracht worden. De wij
ziging sociale zekerheidsstelsel is 
daar een voorbeeld van. Daardoor 
kan de zorgvuldigheid wel eens in 
het geding kon1en." 

Onterecht verwijt 

Regelmatig wordt door de Eer
ste Kamer geklaagd dat wets
ontwerpen te lang bij de Twee

de Kamer blijven liggen, waardoor 
men in de Eerste Kamer met de be
handelingsduur knel komt te zitten. 
Voorzitter Dolman vindt dat verwijt 
onterecht. "In enkele gevallen heb 
ik geconstateerd dat de Eerste Ka
mer tussen het verschijnen van het 
eindverslag en de openbare behan
deling meer tijd ter beschikking 
krijgt dan de Tweede Kamer. Dan 
kan je zeggen dat bij de Eerste Ka
mer daar ook nog de schriftelijke 
voorbereiding tussen zit, maar die 
is natuurlijk veel minder diepgra
vend dan wij dat in de Tweede Ka
mer doen. Je mag er toch van uit
gaan dat de schriftelijke gedach
tenwisselingen - ook over de tech
niek van zo'n wetsvoorstel -
voornamelijk hier worden gevoerd. 
In de Eerste Kamer gaat het 
primair om een heroverweging, over 
de hoofdbeslissingen en over de 
techniek. En dat zou men ook kun
nen uitvlooien in de tijd dat het 
voorstel al bij de Tweede Kamer 
ligt. 

Als een Eerste Kamerlid zijn 
stukken pas gaat lezen wanneer er 
hier over gestemd is en ze met de·· 
handtekening van de voorzitter 
naar de Eerste Kamer worden ge
stuurd dan is hij slecht bezig. Ook 
een Eerste Kamerlid krijgt alle wit
te stukken. Nee, het is zeker niet zo 
dat wij hier wetsvoorstellen afdoen 
die volgende week de Eerste Kamer 
moeten passeren. Misschien is dat 
vroeger wel eens gebeurd, maar dat 
is steeds minder het geval. Als 
wetsontwerpen het gevolg zijn van 
de haast die de regering meent te 
moeten maken, krijgt de Eerste Ka
mer meestal 60 % van de krappe 
tijd en wij slechts 40 % . 



Maar het hoofdprobleem ligt bij 
de regering, respectievelijk bij de 
regeringsmeerderheid, die met alle 
geweld voor een bepaalde datum 
wetsvoorstellen behandeld willen 
hebben." 

Een duidelijk voorbeeld daarvan 
was enkele jaren geleden de zoge
naamde Tweeverdienerswet, die de 
Eerste Kamer nog "even" tussen 
Kerst en Oudjaar moest behan
delen. 

Werkwijze 

Wie mocht menen dat de 
Tweede Kamer zich vol
ledig tevreden toont over 

haar eigen werkwijze heeft het mis. 
Na de RSV -enquête heeft een spe
ciale Kamercommissie zich over de 
eigen werkwijze gebogen, omdat 
duidelijk bleek dat ook zij in de toe
komst slagvaardiger zou moeten 
kunnen opereren. Als voornaamste 
verbeteringen noemt voorzitter Dol
man de nieuwe wijze van begro
tingsbehandeling. "De zogenaamde 
fact findingprocedure was bij de be
grotingsbehandeling van Economi
sche Zaken een groot succes; bij 
Verkeer en Waterstaat minder. Op 
dit moment (begin november, red.) 
staat nog niet vast wat het eindre
sultaat zal zijn. Verder zijn allerlei 
aanbevelingen gedaan voor de orga
nisatie, voor de uitbreiding van on
dersteunende diensten. Wat dit on
derwerp betreft is vooral de oprich
ting van een officieel bureau-wet
geving bij de griffie van belang. De 
mogelijkheid wordt dan ook ge
schapen dat dit bureau een tech
nisch advies over een wetsvoorstel 
geeft als dat binnen komt, dus nog 
voor de commissie heeft gerappor
teerd." 

Karakter 
Eerste Kamer 

Hoe ziet de Tweede Kamer
voorzitter straks na de ver
kiezingen het karakter van 

die Eerste Kamer? Kan die Kamer 
als Kamer van revisie of chambre de 
reflexion blijven functioneren nu op 
die verkiezingen zo'n zwaar politiek 
stempel drukt? 

Zeer zorgvuldig zijn woorden kie
zend formuleert Dolman: "Men kan 
een ander deel van het wetgevend 
orgaan beschouwen vanuit de tech-

nische hoek of vanuit de politieke 
hoek. Vanuit de technische hoek 
zou men kunnen zeggen dat één Ka
mer genoeg is met daarnaast de ad
visering van de Raad van State, 
waarin benoemde mensen zitten die 
over grote ervaring en kennis be
schikken en die een zekere staat
kundige carrière achter zich heb
ben. De PvdA is daar sinds jaar en 
dag voor. 

Dan is er die andere mogelijk
heid namelijk dat er naast de Raad 
van State. een volksvertegenwoor
diging moet zijn van twee Kamers. 
Welnu, als men de twee Kamers laat 
bestaan uit gekozen leden, dan 
moet men daar ook de consequen
ties van dragen. Dan moet men ook 
aanvaarden dat men gekozen politi
cus is en dan moet men zo goed mo
gelijk de mening van de kiezers 
weerspiegelen. Ideaal zou zijn, lijkt 
mij, dat Tweede en Eerste Kamer 
op dezelfde dag worden gekozen. 
Eigenlijk zou het nog beter zijn in
dien Provinciale Staten en Tweede 
Kamer op dezelfde dag worden ge
kozen, want de Eerste Kamer is een 
weerspiegeling van de politieke 
krachtsverhoudingen van Provin
ciale Staten. Dan kunnen er ook 
geen moeilijkheden ontstaan door 
verschillende politieke meerder
heden in de twee Kamers. Dan zou 
men inderdaad - wat een meerder
heid van CDA, VVD en kleine 
rechtse partijen ook wil - een zeker 
karakterverschil tussen beide Ka
mers in stand kunnen houden door 

de Eerste Kamer vooral op zorgvul
digheid van de wetgeving en grond
wetszaken te laten ... Het karakter 
van een Kamer van revisie." 

Terughoudend 

Politici zijn geen engelen. Alle 
mooie woorden over het po
litiek terughoudende karakter 

van de Eerste Kamer ten spijt en 
het pleidooi dat daarvoor nog tij
dens de Algemene Beschouwingen 
in de Eerste Kamer door CDA-frac
tievoorzitter Prof. Christiaanse, als 
de politieke machtsverhoudingen 
verschuiven, kan dat vergaande ge
volgen hebben voor het kabinet 
Lubbers-De Korte. 

Tweede-Kamervoorzitter Dol
man: "Nogmaals, de meerderheid 
wenst een volksvertegenwoordiging 
van twee Kamers. De Eerste Kamer 
is dus ook een politiek orgaan. Ik 
meen dat het niet alleen het recht 
maar ook de politieke plicht is van 
de meerderheid van de Eerste Ka
mer om haar politieke wil door te 
zetten. Als die niet strookt met de 
regering dan moet dat worden uit
gevochten. De oplossing is dan niet 
dat het kabinet weg moet, want een 
nieuw kabinet heeft dan hetzelfde 
conflict met de Eerste Kamer. De 
. oplossing zou dan zijn de Eerste 
Kamer te ontbinden, maar op het
zelfde moment moet ook de Tweede 
Kamer worden ontbonden. Aan de 
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Provinciale Staten verander je niets 
meer, want die zijn inmiddels geko
zen. Dus je krijgt dezelfde Eerste 
Kamer terug. Je mag dan hopen dat 
die nieuw gekozen Tweede Kamer 
qua politieke samenstelling meer 
lijkt op de Eerste Kamer dan de vo
rige Tweede Kamer." Hij voegt er 
aan toe: "Het plaatje dient zich net 
op een tijdstip aan waarop juist een 
meerderheid in de Tweede Kamer 
pal achter de regering staat en het 
regeerakkoord belangrijker is dan 
het ooit is geweest. Op een moment 
dat de Tweede Kamer nu ook echt 
in twee blokken uiteen valt. 

Dan is het toch niet realistisch 
van de Eerste Kamer om te ver
wachten dat zij niet in blokken uit
een zal vallen. Het kan daar wel 
eens verschillend liggen met een en
kel onderwerp. Hetzij omdat er 
meer verschil is binnen de re
geringscoalitie, hetzij omdat ook de 
oppositie daar anders oordeelt, 
maar op hoofdzaken zoals het be
grotingsbeleid mag men verwachten 
dat de fracties unaniem net zo 
stemmen als aan de overkant in de 
Tweede Kamer." 

Profilering 

I n de terughoudendheid van de 
Eerste Kamer is het laatste jaar 
de klad gekomen. Verwierp deze 

Kamer in het verleden gemiddeld 
nog geen wetsontwerp per jaar het 
laatste jaar stemde zij vijf wetsont
werpen af. Is de Eerste Kamer al be
zig met een scherpere profilering? 

Dolman: "Ik kan niet constate
ren dat het om politieke redenen is 
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Demonstraties bij de Tweede Kan 

gebeurd. Het waren allemaal op 
zichzelf staande gevallen. Voor
namelijk stokpaardjes. Een diepte
punt vond ik de grenswijziging Hui
zen-Blaricum, waar helemaal niets 
nieuws bleek tussen de behandeling 
in de Tweede Kamer en in de Eerste 
Kamer. Ik had ook grote moeite 
met de verwerping van het enquê
tewetsontwerp. Dat was weinig 
minder dan schandalig. Een enquê
te kan door de Eerste Kamer wor
den gehouden, maar ik geloof niet 
dat het ooit is gebeurd. In de prak
tijk gebeurt dat door de Tweede Ka
mer. Dat ligt ook voor de hand, 
want hier zitten de voltijdse politici. 
In de Tweede Kamer stemde een 
grote meerderheid vóór het voorstel 
dat indien eenderde van de Kamer
leden een enquête wenste, deze zou 
worden gehouden. (De VVD was 



zien door de ramen van de Eerste Kamer 

hier overigens tegen, red.) Dan zegt 
de Eerste Kamer: "Nee, dat vinden 
wij niet goed." Terwijl het bij uit
stek een zaak van de Tweede Ka
mer is. Ik kan me voorstellen dat 
men zegt: "We zitten er voor het 
Nederlandse volk. De Tweede Ka
mer doet het Nederlandse volk iets 
aan. wat niet zorgvuldig is. Daar 
steken we een stokje voor." Maar 
dit gaat niet over het Nederlandse 
volk. Dit gaat om, ik zou haast zeg
gen, de huishouding van de Tweede 
Kamer; om de manier waarop de 
Tweede Kamerleden met elkaar om 
wensen te gaan. Daar moeten ze 

zich niet mee bem~oeien." .:.. .• . ·, 
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Na tien jaar Eerste-Kamerlidmaatschap stapt jhr. mr. 
G. 0. J. van Tets in juni op. Voor hem zijn er nog vele andere 
dingen te doen tijdens dit kortstondig ondermaanse bestaan. 
Covert van Tets is de financiële specialist van de VVD-Eerste 
Kamerfractie. Met hem keken we terug op deze periode. 

VVD-Eerste Kamerlid jhr. mr.· G. 0. J. van Tets: 
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We schrijven november. Er is 
tijdens de Algemene en Fi
nanciële Beschouwingen 

tussen de inbrengen door voor de 
heer Van Tets even tijd om over het 
Eerste Kamerwerk te praten. 

R: Gisteren heb je tijdens dit de
bat de financiële inbreng voor de 
VVD gedaan. Je vindt daarvan niets 
in de media terug. Is dat niet frus-
trerend? ' 

Van Tets: "Nee, dat zijn we hier 
gewend. Dat gebrek aan publiciteit 
heeft zo zijn voor- en nadelen. Voor 
ons is het minder frustrerend dan · 
het voor de beroepspolitici aan de 
overkant zou zijn. Een groot voor
deel van dat journalistieke gebrek 
aan belangstelling is dat men hier 
niet voor de galerij staat te praten. 
Dus ook niet onnodig lang praat. 
Bij een inbreng voor een wetsont
werp neemt men vaak niet meer 
dan zo'n tien minuten. Zakelijk kun 
je in die tijd best het nodige aan de 
orde stellen. In mijn andere bezig
heden (de heer Van Tets was o.a. 
als directeur van een ondernemings
pensioenfonds werkzaam, red.) 
heb ik ook met allerlei zaken te ma
ken waar de pers zich niets van aan 
trekt." 

R: Is het juist dat er jaren zijn 
geweest waarin jij met de door jouw 
gemaakte financiële inbreng niet
eens aan bod kwam, terwijl je er 
toch erg veel werk van had ge
maakt? 

Van Tets: "We hadden in het 
verleden de Financiële Beschou
wingen meestal op een andere da
turn. Het viel nogal eens samen met 
het Dekkingsplan in dece:r;nber en 
dan praat je natuurlijk alleen tegen 

de minister van Financiën en de 
staatssecretaris. Nu zitten de mi
nister-president en een aantal ande
re ministers er ook bij. Dat is een 
voordeel. In de tien jaren dat ik hier 
heb meegedraaid, is dit denk ik de 
derde keer dat de Algemene en Fi
nanciële Beschouwingen gecom
bineerd zijn. Een of twee keer heb 
ik mijn inbreng niet kunnen gebrui
ken." 

R: En daar ga je helemaal niet 
onder gebukt? 

Van Tets: "Nee. In de politiek 
moet je überhaupt niet gebukt gaan 
onder dat soort dingen, want zo iets 
is natuurlijk herhaaldelijk aan de 
orde." 

R: Er zijn maar weinig politici 
die dat op kunnen brengen. Waar
om bedank je overigens voor het 
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Eerste-Kamerlidmaatschap? 
Van Tets: "Ik heb het tien jaar 

gedaan. Nu vind ik dat maar eens 
een andere enthousiasteling het 
moet doen. Er is natuurlijk een heel 
complex van redenen. Een aantrek
kelijke kant van het ouder worden 
vind ik dat de veranderingen bij le
ven en welzijn elkaar sneller gaan 
opvolgen. Maar je moet er dan wel 
voor zorgen dat dat gebeurt. Als 
deze termijn is afgelopen ben ik 63. 
Ik vind niet dat je je kandidaat 
moet stellen als je niet van plan bent 
vier jaar vol te maken. Als ik dat 
wel zou doen, zou ik 67 zijn. Ik denk 
dat ik dan te. weinig tijd over heb 
voor alle andere dingen die ik nog 

·wil doen." 

Financiële werèld. 

R: Je hebt een aantal portefeuil
les; je zit i,n de commissies Finan
ciën, Volkshuisvesting en Sociale 
Zaken. Wat heeft jou de meeste vol
doening gegeven? 

Van Tets: "De eerste termijn heb 
ik Financiën en Sociale Zaken ge
daan. Dat was een zware combina
tie, ook omdat ik toen nog een volle 
baan had. Maar ik hè b toen heel 
plezierig gewerkt ook in de sfeer 
van Sociale Zaken waar veel moest 
gebeuren. De financiële zaken heb
ben mij altijd geboeid. Vroeger ben 
ik acht jaar bij het departement van 
Financiën geweest en altijd heb ik 
in de financiële wereld verkeerd. In 
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de tweede termijn heb ik gevraagd 
volkshuisvesting er bij te mogen 
doen, omdat daar veel mis is. Dat 
was toen Guus van Hemert er uit 
ging. Dat heb ik een vrij frustreren
de bezigheid gevonden. Het was , 
duidelijk dat de zo juist vertrokken 
staatssecretaris Brokx zich weinig 
aan die Eerste Kamer gelegen liet 
liggen. Dan krijg je natuurlijk wei
nig effectief respons." 

R: Denk je dat door de verkiezing 
van de hele Eerste Kàmer in een 
keer het karakter van de Senaat 
gaat veranderen? 

Van Tets: "Die tendens zit er wel 
in. Ik denk dat daarover terecht bij 
de Grondwetswijziging is· opge
merkt dat het wel eens meer effect 
zou kunnen gaan hebben dan men 
aanvankelijk zou denken. We heb
ben het er nu bij de Beschouwingen 
ook over gehad. Dat toont wel aan 
dat men zich daarmee bezig houdt. 
Aan de ene kant kan het misschien 
wat interessanter worden en span
nender, aan de andere kant denk ik 
dan het wat afbreuk zal doen aan 
het karakter van deze Kamer als 
chambre.de reflexion. Aan de af
standelijkheid. 

Ik denk dat het op zich niet goed 
is indien de Eerste Ka:iner op de 
Tweede Kamer zou gaan lijken. In 
ons stelsel is de waarde van de Eer
ste Kamer juist gelegen in het feit 
dat we een systeem hebben waarin 
de wetten, nadat zij door handen 
zijn gegaan van beroepspolitici, nog 
eens een keer gaan naar een groep 

wier hoofdtaak elders in de maat
schappij dan in de politiek ligt of 
lag." 

Zelfdoener 

Van Tets omschrijft die Eerste 
Kamer als een sfeer waarin 
hij zich goed thuis voelt. "Ie

dereen is super-zelfdoener. Men 
heeft zijn eigen zaakjes en de an
deren kijken daar marginaal naar. 
Meer van uit het punt of bepaalde 
zaken om politieke of taktische re
denen wel juist worden aangepakt. 
Dat kan ook moeilijk anders. Juist 
·omdat men activiteiten elders heeft, 
is het onmogelijk je intensief met 
elkaars zaken te bemoeien. Uitzon
deringen daarop zijn de fractievoor
zitter en soms de vice"fractievoor
zitter. Voor anderen zou dat een te 
groot tijdsbeslag vergen. Dat leidt er 
dus toe dat ieder zijn eigen verant
woordelijkheden draagt en een 
beetje zijn eigen gang gaat. Ik vind 
dat plezierig. Ik ben nooit iemand 
geweest die erg heeft gepast in een 
grote organisatie waar je met ont
zettend veel toestanden te maken 
hebt. 

Deze fractie heeft niveau en is 
een heel plezierig gezelschap. Maar 
ik moet zeggen dat ik in de tijd dat 
ik in de VVD mee loop - en dat is 
heel wat langer dan tien jaar - wij 
dat in Rotterdam toch ook vaak 
hebben gehad. Ik heb daar een hele 
tijd in het bestuur van de afdeling
centrale gezeten, waarin we met el
kaar veel fundamentele discussies 
hebben gevoerd." 

Noodzakelijk beleid 

Zijn vertrek aanstaande juni 
maakt de heer Van Tets nog 
niet afstandelijker van het po

litiek gebeuren. "We moeten echt 
proberen zo sterk mogelijk terug te 
komen. Het is buitengewoon be
langrijk om een vervolg te geven aan 
het goede werk dat door het Ka
binet-Lubbers I is verricht. Anders 
dreigen we weer snel naar een heel 
slechte situatie af te glijden. Er is al 
een onderstroom die daarheen · 
drijft. Ook veel mensen in onze ei
gen partij zijn wel eens geneigd mee 
te huilen in het koor dat vindt dat 
die ombuigingen nu ver genoeg zijn 
gegaan. Laatst heb ik op een spreek
beurt er zeer veel nadruk op gelegd 



dat de kosten van onze collectieve 
sector in Nederland nog steeds veel, 
te hoog zijn met 66 %, waar dat el
ders 48 % of minder is. Dat was het 
peil waarop wij in 1970 zaten. We 
moeten dus veel meer terug. Als dit 
beleid wordt stopgezet, zullen we in 
de kortste tijd enorm terugvallen. 
Kijk maar naar Frankrijk! Dat was 
vijfentwintig jaar geleden een beet
je rommelig land dat wat achterliep. 
Door zestien jaar verlicht bewind . 
werd Frankrijk tot een economisch 
sterk land gemaakt dat Engeland 
inhaalde. Door het regime-Mit
terand werd dat in twee jaar ver
ziekt. Al moet worden gezegd dat 

· Mitterand al na één regeringsjaar 
·zijn zaken begon bij te stellen." 

R: Maar het komt er wel op neer 
dat liberalen altijd hier puin mogen 
ruimen. Als er wat te verdelen valt, 
zijn meestal de sociaal-democraten 
aan de bak. Dat maakt de VVD niet 
populair. 

Van Tets: "Aan de andere kant 
kun je ook zeggen dat het maatre
gelen zijn, die misschien in eerste 
instantie voor mensen niet zo ,pret
tig zijn, maar die het land wel weer 
gezond maken. In The Economist 
heeft onlangs gestaan dat Argen
tinië 60 jaar geleden op de zevende 
plaats stond van de welvarende lan
den. Nu behoort het niet eens meer 
bij de eerste vijftig. Dus een bepaald 
regeringsbeleid maakt een enorm 
verschil, maar ook de instelling van 
de bevolking. Als mensen de hele 
dag wezenloos onder een boom gaan 
liggen, bevordert dat bepaald niet 
de welvaart van dat land. Maar als 
je in een sloppenwijk van vluch
telingen in Hongkong komt dan zie 
je dat daar iedereen bezig is. Ieder
een zit in de handel. Dat soort vol
keren klimt eruit. Er is uitgerekend 
dat. als onze economie blijft zoals hij 
is wij in het jaar 2010 of 2020 door 
landen als Korea en Taiwan zijn in
gehaald. Als dat gebeurt hebben we 
het aan ons zelf te danken. Net zo 
als de Engelsen het er ook zelf naar 
hebben gemaakt met hun houding 
na alle oorlogsinspann~ngen van 
now it's time to relax. Dat hebben 
ze zo lang gedaan dat' ze het nooit 
meer te boven zijn gekomen." 

VVD-Senator Professor mr. M. C. Burkens over 
werkwijze Senaat: · 

.Hij is één van de samenstellers 
van het Teldersstichtingrap
port "Het proces van wet

geving". Sinds 1975 is de heer Bur
kens hoogleraar staats- en admini
stratief recht aan de Rijksuniversi
teit'te Utrecht en leider van een we
tenschappelijk onderzoeksteam. 
Dat combineert hij vanaf 1983 met 
het Eerste-Kamerlidmaatschap. 
Tot zijn spijt moet hij onder dat 
laatste ·een streep zetten bij de ko
mende Eerste-Kamerverkiezingen. 
Hij heeft het te druk. "De hoeveel
heid wetgeving neemt enorm toe en 
daarmee de hoeveelheid werk en 
vergadertijd van de Eerste Kamer. 
Als je alleen al kijkt naar de hoe
veelheid vragen die tegenwoordig in 
de voorlopige verslagen wordt ge
steld of over de begrotingsbehan
deling, dan zie je dat het werk 
steeds meer wordt. Met mijn werk
zaamheden in Utrecht is het moei
lijk te combineren. Ik heb een baan 
als hoogleraar en daarnaast ben ik 
verantwoordelijk voor een betrek
kelijk groot onderzoeksapparaat. 
Met dat onderzoekswerk moeten we 
een bepaalde "output" draaien. Als 
we dat niet weten te halen worden 
in kader van de voorwaardelijke fi
nanciering tegenwoordig posten ge-

schrapt. Voor mijn club zou het ris
kant zijn als ik niet mijn volle aan
dacht aan onderzoekswerkzaam
heden kan geven." Burkens heeft 
het een moeilijke beslissing gevon
den, maar hij zegt: "Je moet de Eer
ste Kamer goed doen of je moet het 
niet doen. Je kan het niet half doen. 
Aan het eind van de zomer heb ik 
mijn beslissing met Zoutendijk 
doorgesproken. Het opgeven van 
die Eerste Kamer gaat me echt ont
zettend aan het hart. Het is erg leuk 
werk en ik zou het graag willen blij
ven combineren,,maar dan zou ik 
niet die prestati~s kunnen leveren 
die men van mij mag verwachten. 
Dat vind ik erg jammer." 

Werkvoorraad 

H

oewel het betreffende Tel
dersstichtingrapport een 
gele kaft heeft, zou men het 

een blauwdruk kunnen noemen van 
hoe wetgeving het best tot stand zou 
kunnen komen. De heer Burkens 
nam de rol van de Eerste Kamer on
der de loupe. Over de werkwijze 
zegt hij: "Het is hollen of stilstaan. 
De werkvoorraad van qe Eerste Ka
mer is heel slecht verdeeld. Vlak 
voor het zomerreces zitten we in een 
a.bsolute spits en na het reces zitten 
we niets te doen, want dan moet de 
produktie van de Tweede Kamer · 
nog kpmen. Nog veel sterker speelt 
de drukte tegen de jaarwisseling. 
Dan heb je de situatie dat er een 
aantal wetsontwerpen uit de Twee
de Kamer komt, dat om budgettai
re redenen voor januari moet wor
den afgehandeld. Ik heb daar per
soonlijk niet zo van te lijden. 

Mijn portefeuilles zijn het hoger 
onderwijs, het wetenschappelijk 
onderwijs, het hoger beroepsonder
wijs, de open universiteit en de pu
bliekrechtelijke kant van justitie. 
Ook op dat gebied spelen veelal gro
te wetten, die regelmatig op je af ko
men." 

In het rapport toont Burkens 
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zich voorstander van de mogelijk
heid dat de Eerste Kamer niet elk 
jaar alle begrotingsbehandelingen 
in extenso doorneemt. Hij zit daar
mee op de lijn van het CDA en de 
PvdA. De VVD-fractie denkt daar 
anders over. "Het is een bijzonder 
delikaat punt," zegt hij. "Men zegt 
dat die begrotingsbehandeling toch 
eigenlijk de enige gelegenheid is 
waarbij een keer per jaar het hele 
beleid aan de orde komt, wat bij een 
aantal wetsvoorstellen slechts heel 
marginaal kan ge beuren. 

Persoonlijk vind ik de tijd die 
met de begrotingsbehandelingen is 
gemoeid te groot. In de praktijk 
komt het er op neer dat de Eerste 
Kamer zich ruim vijf maanden met 
beleidsdebatten bezig houdt. Voor
namelijk in het rapport van de Tel
clersstichting heb ik gesteld dat 
wanneer ik tot een afweging zou 
moeten komen van enerzijds be
leidsdebatten en anderzijds wèt
geving, ik toch sterk de voorkeur 
zou geven aan wetgeving. Nu zijn er 
departementen zoals ontwik
kelingssamenwerking, defensie en 
buitenlandse zaken waarop de wet- ' 
gevende produktie zo ongeveer nul 
is. Dan is er veel voor te zeggen om 
dat beleid een keer per jaar aan de 
orde te stellen. Ten aanzien van de
partementen die voldoende wet
gevend aan de orde komen zou je 
kunnen zeggen: 'Doe die beleids
debatten een keer in de twee, drie 
jaar.' Dan heb je, denk ik, wel een 
goede afweging." 
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Opslag van kennis 

De heer Burkens betreurt het 
in hoge mate dat het geheu
gen van de Eerste Kamer 

voornamelijk berust op de kennis 
van de specialisten maar dat er geen 
opslag van is. "De fractiespecialis~ 
ten zijn van alles op de hoogte. De 
fractievoorzitter hoort van alles op 
de hoogte te zijn - en Zoutendijk is 
dat ook; een hoogst bewonderens
waardige kwaliteit-, maar er be
staat in de Senaat geen gelegenheid 
om te profiteren van wat er in het 
verleden aan belangwekkende uit
spraken bij de behandeling van 
wetsontwerpen en van begrotingen 
op bepaalde terreinen is gedaan. 
Ook niet in algemene zin. . 

Tijdens deze Algemene Beschou
wingen worden allerlei voor mij in
teressante staatsrechtelijke be
schouwingen gehouden. Dat gaat 
dan in de Handelingen, maar verder 
vind je er niets van terug. Er is geen 
mechanisme om te kijken wat zeg
gen de leden van de Kamer ervan? 
Wat vindt de meerderheid van die 
Kamer ervan? In het Teldersstich
tingrapport heb ik geschreven dat 
het jammer is dat er niet een me
chanisme bestaat waardoor op be
paalde rechtsstatelijke punten de 
wetgeving systematisch wordt door
genomen. Dat gebeurt alleen als er 
toevallig specialisten zijn die dat in 
de vingers hebben. Maak er nou 
toch een soort geheugen van waar-

door de Kamer de informatie die in 
het verleden bijvoorbeeld op een 
wetsvoorstel van onderwijs is ge
geven, heeft opgeslagen; zodat je het 
op kunt vragen. Ik hoop dat het ooit 
zal gebeuren, maar het zal geld gaan 
kosten.'' 

V er kiezingen 

De- VVD-senator hoopt van 
harte dat CDA en VVD te
zamen ook in de Eerste Ka

mer de meerderheid weten te hou
den.'In maart kunnen de Statenver
kiezingen daarover al duidelijkheid 
verschaffen. Het zal een nek-aan
nekrace worden, waarvan de uitslag 
nog absoluut niet voorspelbaar is. In 
juni wordt de Eerste Kamer in haar 
geheel door de net beëdigde Staten
leden gekozen. 

Thans zitten de regeringspar-
, tijen met 26 CDA- en 16 VVD-Ka

merleden nog redelijk riant op het 
pluche. Een geflatteerde meerder
heid nog deels gebaseerd op de rian
te overwinning van de VVD tijdens 
de Statenverkiezingen van 1983. 
Het uur van de waarheid nadert 
echter met rasse schreden. 

Burkens: "Als coalitie hoeven we 
slechts 5 zetels te verliezen en de 
meerderheid is verloren. Als je naar 
de opiniepolls kijkt (dit vraagge
sprek vond in november plaats, 
red.), dan zie je dat die voor ons niet 
erg gunstig zijn. 
Daarnaast wordt de bevolking in ja-



nuari geconfronteerd met de daad
werkelijke effecten van de sociale 
stelselherziening en met nog een 
aantal bezuinigingen. Dat gaat alle
maal pijn doen. Pijn, die wel eens 
terug te vinden zou kunnen zijn in 
de resultaten van de Statenverkie
zingen. Ik acht het niet waarschijn
lijk dat we de meerderheid verlie
zen, maar ik sluit het ook riiet uit. 
Er is echter niet zoveel aan de hand 
als het mis loopt. 

Je moet je realiseren dat dit de 
Eerste Kamer is, waar men zich met 
wetgeving bezig houdt en met niets 
anders dan wetgeving. Natuurlijk 
houden we hier ook beleidsdebat
ten, maar alles draait hier om de 
wetgeving. Een wetgeving zonder 
amendering, dat wil zeggen dat we 
slechts ja of nee tegen een wetsont
werp kunnen zeggen. In die situatie 
is de positie van de kleine rechtse 
partijen niet onbelangwekkend. Bij 
het huidige stemgedrag over wets
ontwerpen van de regering hebben 
we bijna altijd de steun van 'klein
rechts'. Op het ogenblik zijn dat 
vier zetels. Daarmee samen heb je 
ongetwijfeld een meerderheid. 
Maar 'klein-rechts' is natuurlijk 
niet aan ons getrouwd. Het is dus 
best mogelijk dat zij onder bepaalde 
omstandigheden uit de boot vallen. 
Zo iets kan heel pijnlijk zijn. Zeker 
als het gaat om wetsontwerpen met 
een budgettair effect. En dat zou er
toe kunnen leiden dat in politieke 
zin aan tegemoetkomingen naar die 
partijen moet worden gedacht.·Dat 
is geen aantrekkelijke optie." 

Hoewel· ook senator Burkens on
derschrijft dat de Eerste Kamer 
zich duidelijker profileert verwacht 
hij toch ten aanzien van het karak
ter van de senaat geen aardver
schuivende veranderingen. "Bij de 
Grondwetswijziging is er een motie 
van De Kwaadsteniet (CDA-Twee
de-Kamerlid, red.) aangenomen, 
waarin staat dat de bevoegdheden 
en taken van de Eerste Kamer on
gewijzigd gehandhaafd moesten 
blijven. Een motie van Klaas de 
Vries van de PvdA ter opheffing 
van de Eerste Kamer is verworpen. 
Men wil dus kennelijk die Eerste 
Kamer handhaven zoals zij is. 

Helemaal los daarvan is men op 
de toer gegaan van verkiezingen 
waarbij die Eerste Kamer zich niet 
meer elke zes jaar vernieuwt, dus in 

. twee helften om de drie jaar wordt 
gekozen, maar in haar geheel elke 
vier jaar wordt gekozen. 
Daardoor zal zich in de toekomst 
steeds de mogelijkheid kunnen 
voordoen dat een kabinet steun 

vindt bij de meerderheid van de 
Tweede Kamer en bij een minder
heid van de Eerste Kamer. Een 
minderheid die ook niet door het bij 
elkaar sprokkelen van kleine par
tijtjes kan worden opgevangen. Dan 
heb je een situatie waar de hand
boeken van het staatsrecht over zeg
gen dat er geen constitutionele op
lossing voor is. Ik zou ook niet weten 
wat je dan zou moeten doen." 

Ontbinding 

B urkens vervolgt: "Ontbinden 
van de Eerste Kamer werkt 
niet, want de Staten worden 

niet ontbonden. Dus je krijgt de" 
zelfde situatie terug. Misschien nog 
met andere poppetjes, maar in de 
politieke verhouding verandert er 
niets. 

Ontbinding van de Tweede Ka
mer is in een dergelijke situatie wel 
een heel kordaat middel, want dat is 
de politiek 'zware' Kamer die haar 
steun aan het kabinet geeft. 

Toch kan je ook niet verlangen 
dat die Eerste Kamer zich koest zal 
houden. Als men daar tegen wets
voorstellen van het kabinet is en 
het kabinet heeft daar geen meer
derheid kun je moeilijk verwachten 
van de meerderheid van de Eerste 
Kamer dat zij achter het kabinet 
gaat staan. Ook als er een zakelijke 
opstelling is, waarbij de Eerste Ka-

Burkens ... vraagtekens bij de jaar
lijkse behandeling van alle begro
tingen ... 

mer zegt: 'We zullen geen wetsvoor
stellen afstemmen om het kabinet 
te treffen.' Dan nog kunnen altijd 
een aantal belangrijke wetsvoor
stellen worden afgestemd en daar
mee budgettair de poten onder het 
kabinetsbeleid worden weggezaagd. 
Dan heb je een situatie waar geen 
oplossing voor aanwezig is. 

Een dergelijke situatie bestond 
in 1904 onder het Kabinet-Kuyper. 
Daar was echter helemaal geen pro
bleem. Er was een rechtse meerder
heid in de Tweede Kamer en de 
Staten waren inmiddels herkozen. 
De Eerste Kamer werd ontbonden 
en opnieuw gekozen door de Staten. 
Daarna had je ook in de Eerste Ka
mer een rechtse meerderheid. Maar 
als dit in de toekomst zou gebeuren 
en er komt een echt conflict dan 
denk ik dat je de constitutionele po
sitie van de Eerste Kamer ter dis
cussie zult moeten stellen. En dan 
rijst wellicht de vraag of je haar 
moet handhaven." 

Beroepspolitici 

Wie na het bovenstaande ook 
maar een moment de ge
dachte mocht hebben dat 

de heer Burkens voor opheffing van 
de Eerste Kamer is, heeft het echter 
geheel mis. Hij heeft alleen de mo
gelijkheden op een rij gezet, maar 
hij haast zich eraan toe te voegen: 
"Je moet natuurlijk ook niet te veel 
spoken op de weg gaan zien." Voor 
hem heeft die Eerste Kamer meer 
dan bestaansgrond: "Die Eerste 
Kamer heeft duidelijk nut omdat 
daar het eindprodukt van wet
geving nog eens in zijn geheel wordt 
bekeken vanuit een andere invals
hoek. Daarnaast vind ik het ook be
langrijk dat die Eerste Kamer niet 
wordt bevolkt door beroepspolitici, 
die te kampen hebben met alle 
voor- en nadelen die daaraan 
kleven, maar door mensen die de an
dere dagen van de week in het maat
schappelijk leven staan. Mensen, 
die daardoor ook heel waardevolle 
suggesties kunnen doen vanuit hun 
eigen maatschappelijke achter
grond." 
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Vrouwen In de 

~olitielt? 
We heb~en erj genoeg! 
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Menig KC-bestuurslid zal met 
een zucht van verlichting de Kerst
dagen zijn ingegaan. Het zit er weer 
op, de kandidaatstelling voor de 
Provinciale Staten. De definitieve 
vaststelling van de lijst is inmiddels 
geschied. 
Toen dit artikel werd geschreven, 
was nog niet te achterhalen hoeveel 
vrouwen er op de diverse lijsten zijn 
geplaatst. Die gegevens zullen we 
dus nog even af moeten wachten. 
Waar dit soort gegevens wel voor
handen is verschijnen vervolgens 
ook vaak rapporten. De feiten zijn 
steeds weer duidelijk: het is nog 
steeds niet zover dat er eeri redelij
ke vertegenwoordiging van het 
"vrouwelijk deel van Nederland" 
ook op politiek belangrijke posten is 
vertegenwoordigd. Het zou mooi 
zijn wanneer we deze overzichten in 
de toekomst als "een stukje his
torie" konden betitelen. Zover is het 
nog niet en het is wellicht zinvol de 
gegevens uit een van de meest re
cente onderzoeken hieromtrent 
eens op een rij te zetten. 

Vrouwen in het lokaal 
bestuur 

Op 21 oktober jongstleden werd 
het rapport "Vrouwen in het lokaal 
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bestuur" van de Vereniging van Ne
derlandse Gemeenten (VNG) aan 
minister Van Dijk van Binnenland
se Zaken aangeboden. Boven een 
verslag van deze bijeenkomst in de 
Staatscourant van vrijdag 31 ok
tober 1986 prijkt de volgende kop: 
Minister Van Dijk streeft naar 
50 % vrouwen in gemeentera
den. 

Mensen, dat zou nog eens wat 
zijn: een minister van Binnenlandse 
Zaken, van CDA-huize, die ervoor 
zorgt dat er een "fifty-fifty" -ver
houding ontstaat in de politieke 
verhoudingen man-vrouw! Verder 
lezend blijkt dit toch wel iets ge
nuanceerder te liggen. De minister 
stelt dat het wenselijk is dat de ver
houding tussen mannelijke en vrou
welijke gemeenteraadsleden fifty
fifty wordt. Hij benadrukt echter 
tegelijkertijd dat zijn mogelijkhe
den in deze gering zijn. De heer Van 
Dijk stelt eveneens dat het vooral de 
politieke partijen zijn, die de aange
wezen instanties zijn om actie te on
dernemen. Dan rijst onmiddellijk 
de vraag: Doen ze dat ook? En: is de 
praktische uitoefening van een po
litieke functie in gemeenteraden, 
provinciale staten en Staten-Ge
neraal zodanig ingericht dat vrou
wen hierin hun aandeel naar be
horen kunnen leveren? Zijn er ge
noeg vrouwen met bestuurlijke 

kwaliteiten te vinden voor de func
tie die er in ons politieke stelsel 
zijn? 

"Sommige mensen vinden dat we 
al ruimschoots voorzien zijn van 
vrouwen op dergelijke posten. Je 
hoort zo af en toe de verzuchting: 
"Om hoog op een kandidatenlijst te 
komen, moet men tegenwoordig lid 
van een minderheid zijn of vrouw"! 
Uit een dergelijke opmerking blijkt 
dat er inderdaad sprake is van een 
langzame toename van deelname 
van vrouwen aan het politieke le
ven. Het aantal vrouwelijke raads
leden is in de laatste verkiezingen 
tegenover de vorige met 3,6 procent 
gestegen. Het aantal vrouwelijke 
wethouders met 4,6 procent. Uit 
het totale overzicht blijkt echter dat 
tegenover een vrouwelijke wethou
ders nog altijd ruim zeven mannelij
ke staan. Dat geeft toch nog wel stof 
tot nadenken. 

V rou wen in de VVD -
Omdat politiek je 

leven bepaalt 
Bovenstaande slogan geeft de be

staansreden van de Vrouwen in de 
VVD aan. Het schetst bovendien de 
taak: vrouwen stimuleren tot actie
ve deelname aan de politieke be
sluitvorming. Hoe komt het dat er 
nog geen sprake is van een massale 
opkomst van vrouwen? 

"In het rapport van de VNG 
wordt een aantal belemmeringen 
voor vrouwen opgesomd: 

De plaats van de vrouw in de maat
schappij. 
Onze maatschappij is verdeeld in 
een privé- en een openbare sfeer. De 
privé-sfeer wordt beschouwd als het 
domein van de vrouw, het openbare 
als dat van de man. Opvoeding en 
rolgerichte socialisatie bepalen de 
positie van vrouwen en dus ook de 
mogelijkheden actief aan het po
litieke leven deel te nemen. Vrou
wen hebben vaak een lagere oplei
ding dan mannen en lager betaalde 
functies, als ze al een baan hebben. 
Maatregelen in de belastingsfeer, 



gebrek aan goede regelingen voor 
kinderopvang en een slechte pen
sioenregeling zijn andere belem
meringen. Ook de rol van de pers is 
niet onaanzienlijk. De wijze van 
presenteren geeft vrouwen vaak het 
idee dat zij niets met de politiek en 
de politiek niets met hen te maken 
hebben. Vrouwen krijgen veel te 
weinig voorbeelden via radio, krant 
of tv, waarin zij andere vrouwen ac
tief en met plezier met politiek bezig 
z1en. 

De leefsituatie van vrouwen. 
V rouwen die politiek actief zijn 
moeten, in tegenstelling tot de 
meeste mannelijke collega's, voor 
huishouding en kinderen zorgen. 
Vooral wanneer er jonge kinderen 
aanwezig zijn, vraagt het veel re
gelen en organiseren om van huis 
weg te kunnen. Het politieke leven 
heeft bovendien zeer onregelmatige 
werktijden. Huisvrouwen kunnen 
geen "tijd kopen", zoals werkne
mers dat vaak wel kunnen, om hun 
politieke werkzaamheden te kunnen 
vervullen. 

De directe politieke omgeving. 
De tijdsindeling van voornamelijk 
mannelijke politici vraagt ook de 
inzet van vrouwelijke bestuurders 
op tijden en met onregelmatig
heden die voor het gezin slecht uit 
kunnen komen. Het politieke be
drijf is van oudsher een man
nenaangelegenheid waarin vrouwen 
zich niet altijd kunnen vinden. 
Daarnaast is er nog steeds een groot 
aantal mannen, dat moeite heeft de 
actieve vrouwen gelijkwaardig te 
behandelen. De vergadercultuur is 
voornamelijk mannelijk en dwingt 
vrouwen in datzelfde model. Dit 
weerhoudt veel vrouwen ervan en
thousiast te zijn op politiek gebied. 

De vrouw zelf. 
Als belangrijkste oorzaak voor ge
brek aan deelname, naast bovenge
noemde belemmeringen, wordt het 
gebrek aan politiek zelfvertrouwen 
van vrouwen genoemd. Lagere op
leiding en minder relevante erva
ring als andere uitgangssituaties 
zorgen voor faalangst. Gebrek aan 
politieke interesse en aan ambities 
zijn andere oorzaken. Een mentali
teitsverandering onder vrouwen is 
dus een voorwaarde om de drempel 
te slechten' die vrouwen ervan weer
houdt politiek actief te zijn. 

Er zijn een drietal argumenten te 
noemen waarom vrouwen actief 
moeten zijn in de politiek. 
Ten eerste vanuit het democratisch 

oogpunt. Iedereen moet gelijke in
vloed kunnen uitoefenen. Vrouwen 
vormen de helft van de samen
leving. Ten tweede telt het punt van 
de belangenbehartiging. Vrouwen 
moeten vanuit de politiek hun eigen 
belangen kunnen behartigen. En 
ten derde kunnen vrouwen de vorm 
en inhoud van de politiek veran
deren. Uit onderzoek is gebleken 
dat vrouwen op bepaalde onderde
len anders functioneren. Ze beste
den bijvoorbeeld meer tijd aan de 
contacten met de kiezers en in het 
algemeen aan bestuursfuncties als 
geheel. 

Aanbevelingen 
Als mogelijkheden tot oplossing 

van bovenvermelde problemen, 
geeft het VNG-rapport een aantal 
concrete aanbevelingen. 
Onderwijs en scholing vormen een 
groot aandeel. Een roldoorbreken
de opvoeding bij kinderen kan op 
den duur een verandering in de 
maatschappelijke posities geven. 
Scholing en vooral ook bijscholing 
van politiek actieve vrouwen zijn 
een tweede mogelijkheid. 

De lokale, regionale en landelijke 
overheid kunnen door concrete 
maatregelen en het geven van voor
beeldfuncties tot verbetering bij
dragen. 
Het zijn echter vooral de politieke 
partijen die als recruteringsbron
nen voor openbare bestuurders tel
len. Werving van vrouwelijke leden 
door middel van het stellen van 
voorbeelden komt dan in de eerste 
plaats. In eigen partijbladen en in 
de media zou men ruime aandacht 
aan vrouwen moeten besteden. Na 
het lidmaatschap moet er een 
blijvende stimulans zijn tot activi
teit en deelname aan bestuursfunc-
, ties. Cursussen en begeleiding van 
activiteiten, zoals bijvoorbeeld bij 
sollicitaties naar burgemeesters
functies en het opstellen van een 
deskundigenbestand zijn enkele van 
de talrijke mogelijkheden. 

Uit het bovenstaande blijkt een 
keur aan mogelijkheden om de hoe
veelheid actieve vrouwen te vergro
ten. De Vrouwen in de VVD vervul
len hierin hun taak. De invulling 
van kandidaturen op alle mogelijke 
niveaus is een gezamenlijke, demo
cratischetaak van de hele partij. We 
hebben de kandidaatstelling voor 
de Provinciale Staten achter de rug, 
evenals die voor de gemeenteraden 
en de Tweede Kamer. Uit statisti-

sche gegevens blijkt dat de liberalen 
samen met de socialisten koplopers 
zijn met respectievelijk 23,0 pro
cent en 27,6 procent vrouwelijke ge
meenteraadsleden. Dat geeft een 
beeld waarvoor onze partij zich niet 
hoeft te schamen. Hoe een en ander 
er bij de Statenlijsten uit zal zien zal 
blijken. Echter, kandidaatstellin
gen blijven actueel. Denkt u maar 
aan de komende Eerste Kamerver
kiezingen en de regelmatige be
stuursverkiezingen in afdelingen, 
onder- en kamercentrales, hoofdbe
stuur en dagelijks bestuur. Ook 
daar misstaat het de VVD bepaald 
niet, kwalitatief goede vrouwen in 
ruime mate vertegenwoordigd te la
ten zijn. En kwalitatief goede vrou
wen, daar hebben we er genoeg van! 

Lunteren 
30 en 31 januari Congres van 
de Vrouwen in de VVD 

Naast of met elkaar 
Zoals in het vorige nummer 
van Vrijheid en Democratie al 
werd gemeld organiseert de 
Organisatie Vrouwen in de 
VVD op 30 en 31 januari a.s. 
baar congres, dat in het teken 
staat van samenwerking met 
enJeren kennen van vrouwen 
uit etnische groeperingen in 

• ons land. Traditioneel zou het 
congres in "de Blije Werelt" 
te Lunteren worden ge hou
den; dat gebeurt ook nu, maar 
slechts ten dele. 
Als gevolg van de brand moet 
voor een deel van het congres 
(diner en vrijdagavondpro
gramma) worden uitgeweken 
naar de Reehorst in Ede. Voor 
nadere informatie kan men 
zich wenden tot het secre
tariaat van de Vrouwen in de 
VVD, Koninginnegracht 57-, 
2514 AE 's-Gravenhage (tel. 
070-614121). 
Vanzelfsprekend bevat ook de 
Liberale Vrouw vandecember 
1986 alle informatie. · 

• 



ACTIVITEITEN
SCHEMA 

1 januari 1987 tjm 31 december 1987 

I.v.m. wijzigingen in het beleid t.a.v. Vrijheid en Democra
tie (andere verschijningsdata) en wijzigingen in het beleid 
van het hoofdbestuur t.a.v. frequentie vergaderingen 
dbfhb en andere activiteiten wordt een ieder dringend 
verzocht van dit gewijzigde activiteitenschema goede nota 
te nemen. 

1 januari 

5 januari 

7 januari 

vóór 8 januari 

15 januari 

19 januari 

(26 januari) 

30 en 31 januari) 

3 februari 

9 februari 

14 februari 

15 februari 

- nieuwjaarsdag (algemeen se
cretariaat gesloten) 

- dagelijks-bestuursvergadering 
(het dagelijks bestuur stelt 
groslijst op EK) 

- TV-uitzending 

- LPC-vergadering 

- verzending door algemeen se
cretaris van groslijst en tech
nisch advies (zoals vastgesteld 
door 7 5ste algemene verga
dering) (EK) 

- Vrijheid en Democratie 

- hoofdbestuursvergadering 

- dagelijks-bestuursvergadering 

- congres Organisatie Vrouwen 
in de VVD in De Blije Werelt 
te Lunteren 

- dag der kandidaatstelling (in
levering van de lijsten bij de 
hoofdstembureaus in de 12 
provincies) (PS) 

- dagelijks-bestuursvergadering 

- kamercentrales houden cen
tralevergadering ter vaststel
ling van de advieslijsten (EK) 

- Vrijheid en Democratie 

- publikatie beschrij~ingsbrief 
40ste jaarlijkse algemene ver
gadering 

16 februari 

18 februari 

23 februari 

vóór 1 maart 

(2 maart) 

4 maart 

15 maart 
(tot 24.00 uur) 

16 maart 

18 maart 

21 maart 

24 maart 
(tot 24.00 uur) 

30 maart 

1 - 3 april 

6 april 
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- hoofdbestuursvergadering 

- LCV -vergadering 

- LPC-vergadering 

- hoofdbestuursvergadering 

- hoofdbestuur stelt Modder
manlijsten op en stelt vast een 
ontwerp van de in te dienen 
lijsten (EK) 

- toezending Moddermanlijsten 
en ontwerp hoofdbestuur aan 
leden kandidaatstellings-
raad, secretàrissen kamercen
trales en aan zittende leden 
(EK) 

- dagelijks-bestuursvergadering 

- TV-uitzending 

- sluitingsdatum: 
besturen kamercentrales en 
leden statenfracties kunnen 
over de aan hen toegezonden 
stukken opmerkingen doen 
toekomen aan de algemeen se
cretaris (EK) 

- Vrijheid en Democratie 

- ·dagelijks-bestuursvergadering 

- dag der stemming provinciale 
staten (PS) 

- bijeenkomst kandidaatstel
lingsraad vaststelling defini
tieve lijsten in 't Spant, dr. A. 
Kuyperslaan 3 te Bussum 
(EK) 

- sluitingsdatum: 
inleveren amendementen en 
moties beschrijvingsbrief 
40ste jaarlijkse algemene ver
gadering bij algemeen secre
taris 

- hoofdbestuursvergadering 

- ELD-congres te Lissabon 

- dagelijks-bestuursvergadering 



13 april - hoofdbestuursvergadering (22 juni) - dagelijks-bestuursvergadering 

15 april - Vrijheid en Democratie 24 juni - TV-uitzending 

- publikatie amendementen en vóór 15 juli - mededeling hoofdbestuur aan 
moties beschrijvingsbrief de besturen van afdelingen en 
40ste jaarlijkse algemene ver- centrales met betrekking tot 
gadering het periodiek aftreden van le-

den van het dagelijks bestuur 
17 april - Goede Vrijdag (algemeen se- tijdens de 41ste jaarlijkse al-

cretariaat gesloten) gemene vergadering (1988) 

19 en 20 april - Pasen (algemeen secretariaat 15juli - Vrijheid en Democratie 
gesloten) 

3 augustus - dagelijks-bestuursvergadering 
22 april - LCJ-vergadering 

15 augustus - Vrijheid en Democratie 
27 april - dagelijks-bestuursvergadering 

17 augustus - hoofdbestuursvergadering 
29 april - TV-uitzending 

(24 augustus) - dagelijks-bestuursvergadering 
30 april - Koninginnedag (algemeen se-

cretariaat gesloten) 7 september - dagelijks-bestuursvergadering 

6 mei - dag der kandidaatstelling 9 september - LCV-vergad~ring 
(EK) 

- LPC-vergadering 
11 mei - hoofdbestuursvergadering 

9-12 september - Congres Liberale Internatio-

15 mei - Vrijheid en Democratie nale te Ottawa 

15-16 mei - 40ste jaarlijkse algemene ver- 1-16 september - mededeling hoofdbestuur over 

gadering in "de Harmonie", plaats, tijd en agenda van de 

Ruiterskwartier 4 te Leeuwar- 41ste jaarlijkse algemene ver-

den gadering (1988) 

(18 mei) - dagelijks-bestuursvergadering 15 sept.-16 nov. - het hoofdbestuur en de leden-
vergadering van elke afdeling 

20 mei - LCV -vergadering kunnen kandidaten stellen 
voor de vacatures in het da-

- LPC-vergadering gelijks bestuur ( 41ste jaarlijk-
se algemene vergadering 

27 mei - LCJ-vergadering 1988) 

28 mei - Hemelvaartsdag (algemeen 15 september - Vrijheid en Democratie 

secretariaat gesloten) 
19 september - partijraad over Troonrede en 

1 juni - dagelijks-bestuursvergadering Miljoenennota in "de Bees-
de", Camminghalaan 30 te 

7 en 8 juni - Pinksteren (algemeen sec re- Bunnik 

tariaat gesloten) 
21 september - hoofdbestuursvergadering 

9 juni - dag der stemming (ÈK) 
24 september - personeels-uitstapje (alge-

12-14 juni - Landelijke Vormingscursus meen secretariaat gesloten) 

15 juni - Vrijheid en Democratie (28 september) - dagelijks-bestuursvergadering 

- hoofdbestuursvergadering 5 oktober - dagelijks-bestuursvergadering 



15 oktober 

19 oktober 

23-25 oktober 

(26 oktober) 

2 november 

6-7 november 

11 november 

15 november 

(tot 24.00 uur) 

16 november 

18 november 

(23 november) 

28 november 

30 november 

14 december 

15 december 

(21 december) 

25-26 december 
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- Vrijheid en Democratie 

- hoofdbestuursvergadering 

- Landelijke Vormingscursus 

- dagelijks-bestuursvergadering 

- dagelijks-bestuursvergadering 

- congres van de Vereniging van 
Staten- en Raadsleden 

- LCJ-vergadering 

- Vrijheid en Democratie 

- sluitingsdatum: 
indiening van voorstellen voor 
de 41 ste jaarlijkse algemene 
vergadering (1988) door de le
denvergadering van de afde
lingen en de centraleverga
deringen van de centrales bij 
de algemeen secretaris 

- sluitingsdatum: 
kandidaatstelling periodieke 
verkiezing leden dagelijks be
stuur ( 1988) door het hoofd
bestuur en de ledenvergade
ringen van de afdelingen 

- hoofdbestuursvergadering 

- LCV -vergadering 

- LPC-vergadering 

- dagelijks-bestuursvergadering 

- buitengewone algemene ver
gadering 

- dagelijks-bestuursvergadering 

- hoofdbestuursvergadering 

- Vrijheid en Democratie 

- dagelijks-bestuursvergadering 

- Kerstmis (algemeen secre
tariaat gesloten) 

N.B. I 
De toevoeging (EK) enjof (PS) houdt in dat de daar ge
noemde data en handelingen verband houden respectieve
lijk met de Eerste-Kamerverkiezing '87 of de Statenverkie
zingen '87. 

N.B. 2 
De radio-uitzendingen van de VVD zullen plaatsvinden via 
de zender Radio 5 van 18.20 - 18.30 uur, met ingang van 
8 september 1986, om de veertien dagen. In de periode 28 
juni tjm 29 augustus 1987 zullen geen uitzendingen van 
de politieke partijen plaatsvinden. 

Verschijningsdata Vrijheid & Democratie 
in 1987: 
13 januari 1987 (special) 
17 februari 1987 (wordt i.v.m. acceptgiro week later 
bezorgd) 
17 maart 1987 
14 april 1987 
12 mei 1987 
16 juni 1987 
14 juli 1987 
18 augustus 1987 (special) 
15 september 1987 
13 oktober 1987 
17 november 1987 (wórdt i.v.m. acceptgiro week la
ter bezorgd) 
15 december f987 

N.R Deze data wijken iets af van de vermelde da
gen in het activiteitenschema, dit hangt samen met 
de drukprocedure. Vrijheid & Democratie zal ech
ter steeds worden gedateerd op de 15de van. de 
maand. 

Redactie 



VVD-EXPRESSE 

De VVD-Expresse verschijnt we
kelijks met uitzondering van de re
cesperioden van de Tweede Kamer 
en bevat informatie over die zaken 
die aan de orde zijn geweest in de 
Eerste/Tweede Kamer en het Eu
ropese Parlement. 

Op basis van de behandeling van 
de begratingshoofdstukken en ac
tuele zaken die zich voordoen in 
commissievergaderingen en inter
pellaties geven de betrokken par
lementsleden een beknopte samen
vatting van hetgeen in de afgelopen 
vergaderweek aan de orde is ge
weest. Abonnees kunnen met de 
schrijvers contact opnemen. Onder 
de afzonderlijke artikelen staan te
lefoonnummers en adressen ver
meld. 
Vanaf 1 januari worden ook de me
dedelingen van het hoofdbestuur 
gepubliceerd in de VVD-Expresse. 
Deze nieuwsbrief bevat informatie 
voor die leden die de VVD vertegen
woordigen en/ of bestuursfuncties 
bekleden binnen de partij. 

Op basis van de bijdragen kun
nen de abonnees direct inspelen op 
actuele zaken die in de parlementen 
aan de orde zijn (geweest) daarop 
reageren. Voor f 50,- per jaar kun
nen leden zich abonneren en tevens 
gebruik maken van de mogelijkheid 
om nieuwe rapporten van de prof. 
mr. B. M. Teldersstichting die in de 
VVD-Expresse worden aangekon
digd, binnen de daartoe gestelde 
termijn, te bestellen. 

Vanaf 1 januari 1987 ontvangen 
secretarissen van afdelingen, on
dercentrales en kamercentrales 
gratis een exemplaar van de Ex
presse en daarmee ook automatisch 

de mededelingen van het hoofdbe
stuur. 

Leden die zich willen abonneren, 
kunnen telefonisch contact opne
men met het partijbureau: 070-
614121. 

VROUWEN LEZEN 
DE LIBERALE 

VROUW 

Bent u ook geïnteresseerd in po
litieke zaken die de vrouw aangaan. 
Dan is de Liberale Vrouw een blad 
voor u. 

"De Liberale Vrouw" is een 
kwartaalblad rvoor vrouwen. Vrou
wen die belangstelling hebben voor 
actuele politieke standpunten, dis
cussies en belangrijke emancipatie
zaken. Het landelijk bestuur van de 
Organisatie Vrouwen in de VVD 
geeft het blad uit. Zij probeert met 
de Liberale Vrouw de politieke be
wustwording van vrouwen te bevor
deren en de integratie van vrouwen 
in de maatschappij te versnellen. 
Daarbij ziet het bestuur graag dat 
meer vrouwen worden voorgedra
gen voor verkiesbare plaatsen voor 

functies binnen de VVD. Ook dat er 
meer vrouwen komen in politieke en 
andere vertegenwoordigingen. De 
Vereniging Nederlandse Gemeen
ten heeft onlangs een rapport uit
gegeven waarin staat dat het ook in 
deze tijd noodzakelijk is vrouwen te 
stimuleren op vele terreinen. De Li
berale Vrouw draagt hier een steen
tje aan bij. 

Wat biedt de Liberale Vrouw 
haar lezers? 
Genoeg. Onlangs zijn artikelen ver
schenen over: 
* automatisering in bedrijven 
* studiefinanciering 
* studiemogelijkheden voor vrou

wen boven de 30 
* combinatie ouderschap-betaalde 

arbeid 
* het rapport van de commissie 

Oort 
* cursusaanbod 
* HTS voor meisjes 
* gezondheidszorg 
* rapporten zoals het CDA-rap

port over huwelijkse en niet-hu
welijkse relaties 

Elke "Liberale Vrouw" opent 
met het politiek commentaar van 
mevrouw L. Wind, voorzitter van de 
Vrouwen in de VVD. Daarnaast 
kunnen uiteraard de lezers zelf 
thema's naar voren brengen of brie
ven sturen naar de rubriek "Ge
schreven aan de redactie". 

Plannen 
De enthousiaste redactie van "de 
Liberale Vrouw" zit boordevol 
plannen het blad nog aantrekkelij
ker te maken. Hierdoor hoopt ze 
dat meer vrouwen het blad gaan le
zen en abonnee worden. Dan ook is 
het mogelijk de verschijningsfre
quentie te verhogen waarmee de Li
berale Vrouw aan actualiteit wint. 
De redactie denkt zelfs aan een ver
dubbeling van het abonnementen
bestand binnen een jaar. U bent de
gene die daaraan mee kan werken 
door abonnee te worden om zo van 
de Liberale Vrouw een blad van for
maat te maken. Aan de redactie zal 
het niet liggen. Ook de abonne
mentsprijs behoeft geen beletsel te 
vormen: f 17,50 per jaar. Doet u 
mee? 
Inlichtingen bij: Organisatie Vrou
wen in de VVD. 
Redactie: M. W. Woudenberg
Monshouwer (tel. 01820-30580) 
Organisatie Vrouwen in de VVD, 
Redactieadres: 
Koninginnegracht 57, 
2514 AE 's-Gravenhage 

Vrijheid Z___l-~ 
15 januari 1987 & Democratie} 



"PROVINCIE & 
GEMEENTE" 

Is het periodiek van de Vereni
ging van Staten- en Raadsleden van 
de VVD dat - behalve in augustus -
maandelijks verschijnt. Hoewel van 
oorsprong een echt verenigingsblad, 
is het in zijn 36-jarig bestaan thans 
uitgegroeid tot een volwassen infor
matieblad dat voor àlle VVD-ers 
die op enige wijze betrokken zijn bij 
regionale of lokale politiek bijzon
der nuttig is. In haar beleid tracht 
de Redactiecommissie zoveel moge
lijk te anticiperen op actuele politie
ke ontwikkelingen die van belang 
zijn voor de provinciale en gemeen
telijke VVD-bestuurders. Hiertoe 
worden zowel Tweede Kamerleden 
als Staten- en Raadsleden die op 
een bepaald terrein over specifieke 
deskundigheid beschikken uitgeno
digd een artikel te schrijven. Regel
matig zijn ook liberale burgemees
ters en leden van het Europees Par
lement de leveranciers van interes
sante bijdragen die het lezen en 
weten waard zijn. Door die ver
scheidenheid aan auteurs en hun 
verschillende benadering van de 

onderwerpen, vaak aangevuld met 
eigen ervaringen en standpunten, 
vormt P & G, zoals het vaak kort
heidshalve wordt aangeduid, maan
delijks voor vele VVD-bestuurders 
zowel een inspiratiebron als een 
steuntje in de rug. Tegelijkertijd is 
het interessant èn nuttig voor het 
eigen functioneren van de lezer om 
te vernemen hoe elders en op ande
re bestuursniveaus wordt gedacht 
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en gehandeld. Naast deze papieren 
informatie-uitwisseling staat het 
verstrekken van concrete informa
tie voor de VVD-Staten- én Raads
leden als hoofddoel voorop. Maar 
ook voor al die andere VVD-ers die 
meer dan gemiddeld geïnteresseerd 
of betrokken zijn bij de actieve loka
le of regionale politiek is een abon
nement op deze bestuurders
periodiek van groot nut. Bestuur
ders van afdelingen, ondercentrales 
en kamercentrales, leden van de 
steunfracties en toekomstige 
Staten- of Raadsleden blijven zo
doende op de hoogte van de actuele 
politieke ontwikkelingen bij de la
gere overheden. 

Een opsomming van voorbeelden 
van alle interessante artikelen in 
het afgelopen jaar zou hier te ver 
voeren, een selectie zou echter te 
kort doen aan àl die andere artike
len en hun auteurs, zodat wordt vol
staan met het noemen van twee pu
blikaties over onderwerpen die in 
1986 van essentieel belang zijn ge
weest voor àlle VVD-bestuurders: 
het wensenpakket van de Vereni
ging van Staten- en Raadsleden 
voor het Regeerakkoord en - direct 
na afsluiting daarvan- een inter
view met de heren Drijber en Van 
Helden over het Bestuursakkoord. 
Het spreekt voor zich dat het van 
het grootste belang voor het func
tioneren van àlle liberale bestuur
ders is om juist over dergelijke za
ken vanuit de VVD-visie te worden 
geïnformeerd. Daarnaast wordt 
maandelijks aandacht geschonken 
aan het "echte" Verenigingsnieuws, 
aankondigingen van bijeenkomsten, 
ontvangen uitgaven, burgemees
tersbenoemingen, de rubriek vraag
en-antwoord, een tweetal beschou
wende columns en een relativerende 
"knipoog" naar de VVD-bestuur
der. 

Gewone en buitengewone leden 
van de Vereniging van Staten- en 
Raadsleden ontvangen "Provincie 
& Gemeente" maandelijks gratis. 
Een abonnement kost f 60,- per 
jaar. Bel voor een proefnummer of 
abonnement met de heer Dijk of 
mevrouw de Goede, 070-614121 of 
schrijf een briefje aan postbus 
30836, 2500 G V Den Haag. Dat is 
een goed begin van een goed VVD
jaar! 

LIBERAAL REVEIL 

* TRADITIE 
reeds 27 jaar een medium voor li-

herale gedachtenvorming en dis
cussie 
*ACTUALITEIT 
onmisbaar voor een ieder die de ont
wikkelingen in het moderne libera
lisme kritisch wil volgen 
* VARIËTEIT 
in losse artikelen wordt aandacht 
geschonken aan een zeer breed 
scala van onderwerpen 
*DIEPGANG 
in themanummers wordt 1 à 2 maal 
per jaar één belangrijk onderwerp 
of beleidsterrein uitvoerig belicht, 
bijvoorbeeld: 
december 1984: Democratie en li
beralisme 
juni 1985: Liberaal Kunstbeleid 
maart 1986: Liberale Toekomst
VISies 

LIBERAAL REVEIL is een uit
gave van de Prof. Mr. B. M. Tel
dersstichting, maar heeft een zelf
standige, onafhankelijke redactie. 
en een eigen bestuur. 

LIBERAAL REVEIL verschijnt 
4 x per jaar. Een jaarabonnement 
kost f 35,- (jongeren onder de 27 
jaar: f 25,-). Losse nummers 
{9,-. 

Nieuwe abonnees voor de jaar
gang 1987 ontvangen het thema
nummer Hoe liberaal is de VVD? 
gratis, met o.a.: 
- Voorhoeve over de VVD als mo

dern liberale partij 
Géertsema over de "verloo
chening" van liberale principes 
Weggemans over de vervlakking 
van het liberale intellect 
Jacobse over de VVD als 
regeringspartij 
Groenveld over de opleving van 
het klassiek liberalisme 
Vonhoff over de wortels van het 
"echte" liberalisme 
Storm over het partij-manage
ment 
Rosenthal over de bestuurbaar
heid van een liberale partij 
De Vries over een koerswijziging 
naar het electorale midden 
Westers over de spanning tussen 
het liberalisme en de VVD 

Abonnementenadministratie 
en losse nummers: 
Mevrouw M. P. Bijlsma-Moene 
Abel Tasmanplantsoen 20 
2253 KA Voorschoten 
telefoon: 071 - 76.83.65 



Giro: 240200 t.n.v. "Stichting Li
beraal Reveil" te Voorschoten. 

Redactie adres: 
Koninginnegracht 55a, 
2514 AE 's-Gravenhage 
telefoon: 070- 63.19.48 

VRIJHEID & 
DEMOCRATIE 
NIEUWE STIJL 

Ons partijblad is bestemd om 
alle leden te betrekken bij wat leeft 
binnen de VVD; dus bij u! Het 
abonnement zit inbegrepen in uw 
lidmaatschap. De redactie van het 
VVD-maandblad zal - buiten de 
"specials" in januari en augustus -
zoveel mogelijk streven naar een 
formule waarin zowel de partijpo
litiek - landelijk en regionaal - als 
het partijgebeuren aan de orde ko
men. Daartoe blijven rubrieken als 
"Van A tot Z" en "Mijn Opinie is" 
(circa 100 woorden!) gehandhaafd. 

Nieuwe rubrieken zullen worden 
ingevoerd. Vrijheid & Democratie 
doet een stapje terug van het actuele 
politieke gebeuren op Het Binnen
hof en zal zich meer op het land 
richten. Zo zal bijvoorbeeld voor de 
"special" in augustus het onderwerp 
tijdig bekend worden gemaakt. Wij 
hopen dat daarover veel artikelen 
vanuit "het land" zullen binnen
komen. 

Het spanningsveld tussen wat in
dividuele leden willen en wat een 
leesbaar blad is, zal echter altijd 
blijven bestaan. Het kunnen inspe
len op lopende of komende gebeur
tenissen vereist een zorgvuldige 
planning. We staan open voor alle 
suggesties, maar vragen u nogmaals 
dringend geen artikelen te schrijven 
zonder eerst overleg te plegen om
dat het blad in principe door de re
dactie wordt gemaakt. 

Hoewel het landelijk karakter 
van het blad voorop staat, houdt 
dat niet automatisch in dat alleen 
de landelijke politiek en het lande
lijk partijgebeuren de aandacht zul
len krijgen. Regelmatig zullen zich 
in kamercentrales, ondercentrales 
en afdelingen zaken voordoen waar 
alle leden van Dokkum tot Maas
tricht belangstelling voor hebben. 
Vrijheid & Democratie wordt inten
siever gelezen door niet-actieve le
den dan door de actieve. Op deze 

doelgroep zal de redactie zich dan 
ook sterk richten. 

Als ideaal staat ons een blad voor 

vallen en opstaan en ook van steeds 
weer opnieuw beginnen. We hopen 
dat we op uw positieve steun mogen 
rekenen. 

ogen waarin mensen centraal staan. 
Mensen, die hun tijd in de partij Redactie Vrijheid & Democratie 
steken; mensen die de politiek ma-
ken; mensen, met hun positieve in-
stelling ten aanzien van het libera- .---/::;:;; 

~-~::. lisme. Met de opzet van een nieuwe ~;-_/.--_/;_,..;;:_.-;: 
formule is deze natuurlijk niet ge- ~//:---;-/;::;::;>-__.. 
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Campagnisten-motivatietournee 
door Verwaayen en Dittmar 
De feestdagen voorbij, en 18 maart nog maar twee maanden ver. We 
moeten er nog weer een beetje inkomen, en er nog·weer aan wennen 
om in het ritme van de zgn. "ongezellige" maanden van het jaar aan 
campagne voeren te gaan denken. Daarom komen BenVerwaayen 
en ondergetekende, Hugo Dittmar, volgens onderstaand schema naar 
alle provincies toe, om met elkaar de activiteiten in deze campagne 
door te spreken. Dit alles met als uitgangspunten het campagneplan: ·· 
"Wat iedere campagnist moet weten" dat iedere afdeling inmiddels 
ontvangen heeft (zo niet, even Elisabeth Gans bellen 070 - 614121). 
Praktische zaken, data en feitelijke acties. Elkaar een 'beetje opjutten 
in positieve zin, zodat ieder weer puf heeft om actief. voor die VVD 
bezig te zijn. Komt u allen, officiële campagnist of vrijwilliger die 
wat wil doen: U bent meer dan welkom! · 

H. M. G. Dittmar 
VVD-campagne public relations 

N.B. Informatie over nog onbekende lokaties via uw L:t;>C-er. Aan
vang steeds 20.00 uur 

Ben Verwaayen 
" dinsdag 20 januari: 

Gelderland 
Congrescentrum de Reehorst, Ede 

- dinsdag 27 januari: 
Limburg/Brabant 
Motel Eindhoven, Aalsterweg 322, Eindhoven 

- donderdag 29 januari: 
Overijssel 
De Leeren Lamp, Almelosestraat 2, Raalte 

Hugo Dittmar 
- woensdag 14 januari: 

Zeeland 
Hotel Goes, A. Fokkerstraat 100, Goes 

- donderdag 15 januari: 
Flevopolder . 
Metro Centrum de Hoeksteen, Noordersingel 25, Swiftet.band 

- dinsdag 20 januari: · · 
Groningen/Friesland/Drenthe 
Restaurant de Kruisweg, Kruisweg 1, Marum: 

- donderdag 22 januari: 
Utrecht 
Postiljon Motel Bunnik, Kosterijland 8,.Bunrtik 

15januari1987 



Themadag zouden de tegenstanders van invoe
ring zich gedragen als verwende kin
deren, op een spitse wijze te onder
graven. Spreker stelde namelijk dat 
een van de kenmerken van verwen
de kinderen is dat deze altijd onte
vreden zijn met wat ze hebben en 
dat ze steeds iets nieuws wensen. 
Met name dit laatste kon nu juist 
niét van de tegenstanders gezegd 
worden. 

Nieuw Burgerlijk Wetboek 
L. 

0 p zaterdag 13 december jl. 
vond een VVD-themadag in de 
Holiday Inn te Utrecht plaats 

over de vraag of het Nieuw Burger
lijk Wetboek (NBW) moet worden 
ingevoerd. 
Het huidige regeerakkoord bevat 
een passage op grond waarvan on
langs een Commissie van Wijzen is 
ingesteld met als opdracht de mi
nister van Justitie op dit punt te ad
viseren. Over deze specifieke ma
terie is in partijverband van gedach
ten gewisseld, door de crême de la 
crême van juridisch geschoolde li
beralen, opdat onze Kamerleden 
een zorgvuldige afweging kunnen 
maken op grond van de argumenten 
pro en contra. 

Voorzitter mr. H.C. G. L. Polak 
gaf na een korte inleiding allereerst 
het woord aan het Tweede-Kamer~ 
lid Korthals. Deze benadrukt met 
een aantal zorgvuldig gekozen woor
den het belang van een discussie 
over dit onderwerp nu het grootste 
naoorlogse wetgevingsproject zijn 
voltooiing nadert. De eerste spreker, 
prof. mr. J. M. van Dunné, hoogle
raar burgerlijk recht aan de Eras
musUniversiteit, een verklaard te
genstander van de invoering van het 
NBW, begon zijn goed doorwrochte 
betoog met enkele spitsvondig
heden, waardoor hij direct de aan
dacht van de aanwezigen wist te 
pakken. Vervolgens schetste Van 
Dunné de historie van de totstand
koming van het onfwerp-NBW 
sinds 1947 en probeerde hij aan te 
tonen dat het huidige ontwerp niet 
voldoet aan de toenmalig gefor
muleerde doelstellingen door de 
geestelijke vader van het NBW, 
prof. mr. Meijers. 

Voorstander 

Daarna had advocaat R. S. 
Meyer, verklaard voorstander van 
de invoering van het NBW, het 
woord. Hij benadrukte dat het van 
meet af aan de bedoeling is geweest 
om tot invoering van dit nieuwe 
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wetboek over te gaan. Vooral het 
maatschappelijk vertrouwen dat 
hiermede gedurende de laatste de
cennia van voorbereiding is gewekt 
maakt het in zijn visie thans onaf
wendbaar om tot invoering van het 
NBW over te gaan. Gezien het feit 
dat de huidige en toekomstige juris
ten reeds jarenlang hebben inge- · 
speeld op de bestaande voorstellen 
zou het afzien van invoering naar 
zijn mening tot grote rechtson
zekerheid leiden. 

Na een korte pauze kregen de on
geveer vijftig deelnemers de ge
legenheid vragen te stellen en de bij 
hen levende ideeën omtrent het 
thema naar voren te brengen. Hier
bij speelden de negen stellingen, 
opgesteld door de partijcommissie 
Justitie, een belangrijke rol. Onder 
de aanwezigen bevonden zich tal 
van vooraanstaande juristen waar
door een discussie op hoog niveau 
kon plaatsvinden. Dat een discussie 
van een zeer specialistisch en weten
schappelijk gehalte ook de nodige 
humor met zich mee kan brengen, 
bewees één van de aanwezigen door 
de stelling van de heer Meyer, als 

Een andere deelnemer aan de 
discussie wees op de mogelijke ge
volgen van de invoering van het 
NBW in internationaal verband. 
De heer Van Dunné sloot hierop aan 
met de opmerking dat Nederland er 
terdege voor moet waken om een 
denkbeeldige muur om zich heen te 
bouwen waardoor ons land met 
recht het China van Europa ge
noemd zou kunnen worden. 

Onder dankzegging van de ver
schillende sprekers sloot de voorzit
ter de door hem voortreffelijk en 
soepel geleide bijeenkomst af met 
een grappige beeldspraak: 
"Met de al dan niet invoering van 
het NBW is het net zo gesteld als 
met een man die twijfelt of hij al 
dan niet een nieuw jasje zal kopen. 
Is hij gekleed in het oudje jasje, dat 
hier en daar gaten vertoond, heeft 
hij in ieder geval de. zekerheid dat 
het goed past; koopt hij een nieuw 
jasje dan loopt hij gerede kans dat 
kennissen hem zullen wijzen op te 
hoog zittende schouders, de ver
keerde knopen en een te felle 
kleur". 

• 

Bestemd voor propagandisten 
Activiteiten in de provincie 

Indien in uw kamercentrale, ondercentrale of afdeling iets hartver
warmends, stimulerends of constructiefs gebeurt, waarvan u aan
neemt dat de leden in het land daarvoor ook interesse hebben, overleg 
dan even met de Landelijke Propagandist in uw kamercentrale of het 
de moeite waard is daarover bericht aan de redactie van V & D te 
zenden. Liefst vergezeld gaand van een zwart-wit foto. 

Jubilea en de uitreiking van Thorbeckepenningen vallen niet hier
onder. Maar er leven in deze partij vele ideeën die meer dan de moei
te waard zijn om landelijk gepubliceerd te worden. 

• 



Op 18 maart zullen de Provinciale 
Statenverkiezingen worden ge

houden. Een goed provinciaal be
stuur met een grote liberale in

breng is van groot belang. Staten
leden verzetten 'in stilte' een 

enorme hoeveelheid werk. De re
dactie vroeg de voorzitter van de 
VVD-Provinciale-Statenfractie, 

J. de Bandt, om een uiteenzetting 
van dat werk. Ook was zij nieuws
gierig naar het feit hoe de Staten

leden de verwevenheid van 
Statenverkiezingen met de lande
lijke politiek ervaren. Het tweede 

artikel van de heer De Bandt 
wordt geplaatst in h~t februa

nnummer. 

Al ga je in de Staten 
op je kop staan ... 

DOOR J. DE BONDT 

VVD-Fractievoorzitter PS-Gelderland 

Provinciale Staten zijn de Ge
meenteraad van de provincie; 
de wethouders worden ge

deputeerden genoemd. In feite is 
het nogal triest, maar de meeste 
spreekbeurten begin ik met een 
dergelijke aanduiding van de be
grippen "Statenleden" en "gedepu
teerden". Voor velen is het bestuur 
van de provincie nogal een schim
mige tussenlaag in bestuurlijk Ne
derland, zo schrijven G. S. van Gel
derland in het voorwoord van het in 
1983 verschenen boekje Gelre's 
Hof. Met de kwalificatie "schim
mige tussenlaag" zeggen G.S. geen 
woord te veel. 

Tot voor enkele decennia hadden 
de aloude en eertijds machtige Pro
vinciale Staten een zeer beperkt ta
kenpakket, waarvoor de bewoners 
van de provincie maar weinig inte
resse konden opbrengen. Als de 
Hoge Heren ter algemene dagvaart 
togen, hetgeen in deze eeuw enkele 
malen voorkwam, bespraken zij 
doorgaans onderwerpen, die wel
licht interessant waren geweest voor 
gemeente- en waterschapsbestuur
ders, maar waarvan de burgers 
meestal niets merkten. Ingeklemd 
tussen het rijk en de gemeenten en 
dus ook opgesloten tussen centraal 
gezag en decentrale autonomie, res
teerden de provincies betrekkelijk 
weinig beleidsterreinen. Slechts ter
gend langzaam nam de betekenis 
van het provinciaal bestuur toe. 

Ruimtelijke ordening 

I n de loop van de zestiger jaren 
werden steeds sneller belangrij
ke taken aan de provincies opge

dragen. Vooral de decentralisatie 
van rijkstaken en een rationele be
nadering - via planning en coör
dinatie - vormden de bron van de 
groei van het eigen beleidsveld van 
de provincies. In de bestuurlijke op
bouw van Nederland heeft de pro
vincie al lang een waardevolle eigen 
positie verworven. 

Het duidelijkst blijkt deze eigen 
rol en betekenis op het gebied van 
de ruimtelijke ordening. Het rijk 
geeft via nota's over de ruimtelijke 
ordening en via structuurschetsen 
aan, welke ontwikkelingen in Ne
derland moeten worden bevorderd. 
Uitgaande van dit beleid stellen de 
provincies vervolgens één of meer 
streekplannen vast, waarin de grof
mazige rijksvisie wordt vertaald in 
ontwikkelingen per streekplan
gebied (regio's). In Gelderland on-
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derscheiden we vier streekplannen: 
de Veluwe, de Achterhoek, de Be
tuwe en de regio Arnhem-Nijme
gen. 

In deze streekplannen geven 
Provinciale Staten o.a. in tijd, aan" 
tallen en locaties aan, welke ontwik
kelingen op het gebied van de wo
ningbouw, industrievestiging, alge
mene voorzieningen en verkeer en 
vervoer zullen worden nagestreefd. 
De samenhang met de landbouw, 
economie en de andere beleidster
reinen is groot. In feite grijpen de 
streekplannen in op vrijwel elk ter
rein van overheidsbemoeienis. Niet 
voor niets hebben de streekplannen 
het integratiekader te vormen van 
het totale beleid. 

Gemeentelijke 
bestemmingsplannen 

Het ruimtelijke ordeningsbe
leid van het rijk, vertaald in 
streekplannen, vormt ten

slotte de grondslag voor de gemeen
telijke bestemmingsplannen. Hierin 
wordt - vaak zeer gedetailleerd -
uiteindelijk door de gemeentebestu
ren vastgelegd welke ruimtelijke 
ontwikkelingen de komende jaren 
per gemeente (per woonkern/bui
tengebied) tot stand zullen komen. 

Het opstellen van geïntegreerde 
streekplannen impliceert niet dat 
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de beleidsplanning op andere terrei
nen zoals: volksgezondheid, onder
wijs, welzijn, regionale economie en 
ouderenbeleid aan betekenis heeft 
verloren. Deze onderdelen van het 
provinciaal beleid worden vast
gelegd in tal van specifieke plan
ningssystemen. De nieuwste loot 
aan deze stam vormt het milieu-hy
giënisch-beleidsplan. Het toeris
tisch regionaal ontwikkelingsplan 
en het provinciaal afvalstoffenplan 
- er zijn nog meer plannen te noe
men - zijn in het verleden opgesteld 
en goedgekeurd. Met elkaar vormen 
al deze plannen een hecht stelsel 
van beleidsbepalende en ontwik
kelingsbeïnvloedende voorschrif
ten. 

Het ligt voor de hand dat juist bij 
de streekplannen de principiële dis
cussie over de gemeentelijke au
tonomie bij uitstek plaats vindt. De 
mate van detaillering van de provin
ciale plannen is bepalend voor de 
eigen beleidsruimte van gemeen
tebesturen. Niet voor niets pleit de 
Gelderse liberale fractie daarbij 
steeds weer voor slechts globale 
plannen en een terughoudende rol 
van de provincie. In toenemende 
mate erkennen Provinciale Staten 
de noodzaak van een flexibele plan
ning met een sterke gemeentelijke 
autonomie. Men zou kunnen stellen 
dat het vertrouwen in de kwaliteit 
van de gemeentebesturen en het 
twijfelen aan de eigen centrale on-

len altijd al aanwezig) geleidelijk 
aan de (her)versterking van de ge
meentelijke autonomie bevordert. 
Deze tendens kan niet los worden 
gezien van de over de gehele linie 
voorkomende neiging tot deregu
leren, privatiseren, decentraliseren 
en het leggen van verantwoordelijk
heden op lokaal niveau. 

Het begrip delegeren, ten on
rechte in het verleden vaak vertaald 
met "afschuiven", mag dan als po
litiek beginsel weinig opgang ma
ken, in de praktische politiek con
stateer ik - althans voor het beleid 
van de Gelderse Staten - een toe
nemende belangstelling voor dit 
uitgangspunt. Ook in het repressief 
toezicht op de gemeentefinanciën 
en de introductie van het systeem 
van budgetfinanciering (subsidie) 
krijgt de delegatie gestalte. 

Verdraaid weinig 
belangstelling 

D oor deze provinèiale plannen 
hebben de gemeentebesturen 
reeds lang geleden ondervon

den hoeveel invloed de provincies 
hebben op het bestuur. Het lijkt er 
echter op dat deze ontwikkelingen 
aan de meeste inwoners volstrekt 
onopgemerkt voorbij zijn gegaan. 
Moet enerzijds de oorzaak hiervan 
worden gezocht in het beperkte 
vooroorlogse takenpakket, ander
zijds valt te constateren dat de me
dia verdraaid weinig belangstelling 
tonen voor het provinciaal bestuur. 

Enkele goede regionale dagbla
den ten spijt moet helaas worden 
opgemerkt dat er eerder sprake is 
van afnemende - dan van toe
nemende belangstelling. Als com
mercieel gerichte instituties, al dan 
niet werkend met aantallen abon
nementen of kijk- en luistercijfers, 
trachten zij vooral datgene te bren
gen, waarvoor hun lezers, luis
teraars of kijkers belangstelling 
hebben. Onbekend maakt on
bemind. Dat geldt zeker ook ten 
aanzien van de provinciale politiek. 
Dus verdwijnt de provincie naar de 
binnenpagina's. Daarmee is de vi
cieuze cirkel voltooid en blijft de 
kennis van en de interesse voor het 
beleid van de provincie gering. 
Slechts een klein aantal incidenten 
van spectaculaire aard kon de me
dia verleiden tot het tonen van een 
iets meer dan de doorgaans matige 
belangstelling. 



Frustrerend is het gebrek aan be
langstelling in ieder geval niet. Zo 
er al sprake zou zijn van enige vorm 
van ergernis, treedt dit vooral op 
rond de verkiezingen van Provincia
le Staten. Mensen van heinde en ver
re, die vier jaar lang op grote af
stand van het provinciaal strijd
perk zijn gebleven, komen plot
seling in een situatie waarin zij 
gedwongen zijn zowel de zittende 
statenleden als ook een nieuwe 
schare kandidaten te beoordelen. 
Soms spelen andere criteria een 
doorslaggevende rol dan het beoor
delen van bereikte resultaten en het 
inschatten van capaciteiten. Dat 
kan zelfs zo ver gaan dat fractie
genoten die veel kwaliteit hebben 
geleverd - zonder daarbij echter ge
let te hebben op het publiciteitsef
fect - het moeten afleggen tegen ar
gumenten als regionalisme en lokale 
bekendheid. 

Frustrerend? Reken 
maar!! 

Tegen het tijdstip waarop de 
verkiezingen plaatsvinden, 
ontdekt ook de landelijke po

litiek de provincie. Niet zozeer van
wege de bestuurlijke betekenis er
van, maar vooral omdat de Staten
verkiezingen "de graadmeter vor
men voor de landelijke politiek". 
Hiermee wordt in feite aangegeven 
dat alle inspanningen van de afgelo
pen periode, alle behaalde successen 
in Provinciale Staten relatief wei
nig gewicht in de schaal leggen. Je 
kunt in de Statenvergadering des
noods op je kop gaan staan, maar de 
mate van waardering voor het duo 
De Korte- Voorhoeve is bepalend 
voor het aantal VVD-statenzetels. 
Frustrerend voor statenleden? Nou, 
reken maar! 

Ook voor de leden van de Eerste 
Kamer moet een dergelijke gang 
van zaken frustrerende elementen 
bevatten. Hun lot vertoont veel 
overeenstemming met dat van de 
statenleden. De statenleden kun
nen echter wellicht nog een deel van 
de kiezers beïnvloeden. Voor de 
Eerste Kamer is zelfs dat, gelet op 
het systeem van getrapte verkiezin
gen en de partijgebondenheid van 
hun kiezers, volslagen onbegonnen 
werk. 

Of statenleden het al dan niet zo 
ervaren ... het verandert niets aan 
de praktijk. De kiezers laten zich in 
overgrote mate leiden door hetgeen 
de landelijke politici in hun ogen 
presteren. Slechts de gemeen
teraadsverkiezingen (in kleinere ge
meenten) worden nog voor een 
groot deel door de :plaatselijke 
raadsleden en hun prestaties beïn
vloed. Zij genieten dan ook een veel 
grotere bekendheid bij hun kiezers 
dan de Statenleden. De afstand kie
zer - gekozene zal, gelet op de hier
boven geschetste situatie, ten aan
zien van de Statenverkiezingen 
voorlopig ook niet kleiner worden. 

Kiezersonderzoek 

De graadmeterfunctie van de 
Statenverkiezingen heeft 
overigens net zoveel beteke

nis voor de landelijke politieke ver
houdingen als de resultaten van een 
goed georganiseerd kiezersonder
zoek (enquête). Een week lang 
wordt er over gesproken, maar 
daarna gaat men alweer snel over 
tot de orde van de dag. In de pro- · 
vincie is de situatie totaal anders en 
in het verlengde daarvan bij de Eer
ste Kamer. 

De verkiezingsr~sultaten vormen 
de grondslag voor vier jaar bestuur. 
In Gelderland zullen zij beslissend 
zijn voor de vraag of de VVD één of 
twee gedeputeerden zal leveren. De 
winst of het verlies van een enkele 
PS-zetel kan soms zeer verstrekken
de gevolgen hebben. In Den Haag 
aan de zogenaamde overkant van 
het Binnenhof kunnen de effecten 
zelfs nog forser aankomen. De be
staande meerderheid van de re
geringspartijen zou omgebogen 
kunnen worden in een minder
heidspositie. 

VVD en CDA zullen er ongetwij
feld alles aan doen om dit te voor
komen, terwijl de overige partijen 
zich in het stof zullen werken om 

dit juist te bevorderen. In dit lande
lijk politiek geweld zal het provin
ciaal belang volstrekt onvoldoende 
worden belicht. 

Verkiezing Eerste 
Kamer 

Na de verkiezingen op 18 
maart, de onderhandelingen 
over een beleidsprogramma 

en op 28 april de verkiezing van de 
leden van Gedeputeerde Staten vol
gen in juni de verkiezingen van de 
leden van de Eerste Kamer door 
Provinciale Staten. De procedure 
inzake de kandidaatstelling is in de
cember 1986 gestart. Zowel de par
tij-organen als de individuele 
statenledenkunnen daarbij per
sonen voordragen voor de groslijst. 
De verdere procedure, die nog niet 
zo lang geleden is gewijzigd, biedt 
voldoende garanties voor de in
breng van de partij en de kiezers 
(PS-leden). Dat laatste is uitermate 
belangrijk omdat er slechts enkele 
voorkeurstemmen nodig zijn om de 
lijstvolgorde te doorbreken. In Gel
derland is dat, evenals in andere 
provincies, in het verleden wel eens 
gebeurd. 

De mate van inbreng en het de
mocratisch gehalte van de procedu
re hangen nauw samen met de ac
ceptatie van de lijstvolgorde en dus 
ook het stemmen op nummer één 
van de lijst. Alhoewel Statenleden -
zeker de liberale - ongetwijfeld een 
eigen voorkeur zullen hebben, mag 
worden verwacht dat het uitbrengen 
van voorkeurstemmen, gelet op de 
procedure en de toepassing daar
van, tot het verleden behoort. 

Als rechtgeaarde Gelderse "pro
vinciaal" betreur ik het "onder
sneeuwen van het provinciaal erf''. 
Binnen het totale verkiezings
geweld is er echter geen andere mo
gelijkheid. De samenhang tussen de 
steun voor het regeringsbeleid in de 
Eerste Kamer en de Statenverkie
zingen is zo absoluut, dat een krach
tige "landelijk getinte" campagne, 
naast typisch provinciale manifes
taties onontkoombaar is. Terecht 
hebben alle VVD-PS-fractievoor
zitters gezamenlijk een eensgezind 
pleidooi gehouden voor een forse 
landelijke ondersteuning. 

• 

Vrijheid/ 25 
t5 januari 1987 & Democratie 7 



De laatste gemeenteraadsverkie
zingen hebben weer eens duidelijk 
aangetoond dat de landspolitiek 
een veel te zwaar stempel drukt op 
de plaatselijke politiek. De bur
gemeester van Soest, mr. Paul 
Scholten ( 47 ), heeft daarvan een 
uitvoerige studie gemaakt. Daarin 
zal hij niet de enige zijn, maar 
voorlopig is hij wel de enige die is 
gaan zoeken naar een oplossing 
waardoor weer recht kan worden 
gedaan aan het bestuurlijk de
mocratisch functioneren van 
plaatselijke politici. Oplossingen, 
die vèrstrekkende veranderingen 
met zich meebrengen. En omdat 
deze liberale. burgervader heel goed 
beseft dat ideeën in dit behouden
de land behoorlijk veel tijd kosten 
om te beklijven, om misschien ge
realiseerd te worden, volstond hij 
niet met alleen zijn ideeën uit te 
werken, maar bracht hij ze ook 
"langs lijnen der geleidelijkheid" 
naar buiten. Zijn eerste opmer
kingen vielen in het veel beluister
de programma van Oerrit de 
Braber: "De burgemeester is ja
rig". Daarna werd het onderwerp 
opgepakt door de Gooi- en Eem
lander en de Amersfoortse Cou
rant, vervolgens toonde de NRC 
grote interesse. 
Kortom het werd hoog tijd om 
eens over zijn voorstellen te gaan 
praten. 

Mr. Paul Scholten: 

,,Ontkoppel 
gemeenteraads
verkiezingen van 
landspolitiek'' 
DOOR RENY DIJKMAN 
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Zijn uitgangspunt is: hoe krijgen 
plaatselijke politici weer reële 
kansen om bestuurlijk demo

cratisch te functioneren? Paul 
Scholten: "De uitslagen van de ge
meenteraadsverkiezingen waren 
voor mij aanleiding om de zaken 
eens te onderzoeken. Ik wilde weten 
of die invloed van de landelijke po
litiek op deze verkiezingen een inci
dent of een zich steeds herhalend 
verschijnsel .was. 
Je kunt rustig stellen dat het laatste 
het geval is. De vaderlandse media, 
vooral de indringende werking van 
de tv, hebben een enorme invloed. 

Ach, iedereen weet het, de ge
meenteraadsverkiezingen 1986 
hebben in het teken van Lubbers, 
Den Uyl en Nijpels gestaan. De lan
delijke politieke coryfeeën reisden 
het hele land af met in hun kielzog 
tv-, radio- en dagbladjournalisten. 
En dan kan je je als plaatselijk po
liticus uit de naad werken, prachtige 
dingen tot stand brengen, toch 
wordt de verkiezingsuitslag bepaald 
door de waardering vóór of antipa
tie tegen de landelijk-politieke lijn 
van de partijen. 

Beoordeling 

P aul Scholten: "Het wezen van 
de democratie is de beoorde
ling van je daden. Die landelij

ke overheersing heeft tot gevolg dat 
goede wethouders die de algemene 
steun van de bevolking hebben op 
konden stappen. Anderzijds konden 
mensen die slecht hadden gefunc
tioneerd blijven zitten. Dit ver
schijnsel geldt voor alle partijen. 
Dat is een heel gevaarlijke ontwik
keling van onze democratie. 



Door de massa-communicatie, de 
indringende landelijke communi
catiekanalen worden ook de raads
en Statenverkiezingen meer en meer 
bij de landspolitiek betrokken. Die 
landspolitiek kan daar belang bij 
hebben, kan dergelijke verkiezingen 
bovendien beschouwen als een 
graadmeter voor de populariteit van 
de eigen partij. Het moge zo zijn, 
maar het is verkeerd. Ook de men
sen op plaatselijk niveau zijn niet 
zonder schuld. Zij halen de lands
politici naar hun gemeente. 

Het gevolg is dat op dergelijke 
bijeenkomsten misschien vijf mi
nuten over lokale zaken en vijftig 
minuten over de landspolitiek 
wordt gesproken. Men juint elkaar 
op en de afdelingen zijn daar me
deverantwoordelijk voor. Omdat de 
(politieke) blikvangers komen, 
komt de tv ... Het is ee.n rad dat 
gaat draaien en niet meer is te stop
pen. Opinie-peilingen en modelver
kiezingsprogramma's worden 
steeds uitgebreider. De echte con
frontatie van de gemeentebesturen 
met de gemeentenaren vindt prak
tisch nauwelijks meer plaats. Dat is 
heel slecht voor onze democratie!" 

Mr. Scholten acht het hoog tijd 
dat deze ongewenste ontwikke
lingen worden omgebogen in de goe
de richting. "Het gaat me erom 
steun te krijgen voor de gedachte 
dat het zo niet langer door kan 
gaan. Als we dat met ons allen on
derkennen dan kunnen we samen 
andere wegen zoeken. Het gaat er 
nièt alleen om dat er wordt gedis
cussieerd hoe dit probleem moet 
worden opgelost, maar dat het moet 
worden opgelost. Die analyse is 
noodzakelijk om te komen tot om
zetting van een wissel in het be
staande mechanisme." 

Datumspreiding 

Zoekend naar een manier om de 
democratie in de gemeenten 
weer op te vijzelen kwam hij op 

de gedachte van datumspreiding. 
Hij licht dat als volgt toe: "Alle ge
meenteraadsverkiezingen worden 
thans op één datum tegelijk gehou
den. Ook daardoor werken de uitsla
gen versterkend als een soort lande
lijke opiniepeiling over het re
geringsbeleid. Ik denk dat er een 
simpele oplossing bestaat, nl. da
tumspreiding van de gemeen
teraadsverkiezingen. Verkiezingen 
door alle vier de jaren heen. Als je 

de 714 gemeenten binnen de perio
de van vier jaar verkiezingen laat 
houden, blijf je binnen het bestaan
de schema van de Grondwet. Om dit 
te kunnen bereiken, zal men daar
van echter één keer moeten afwij
ken. Het beste zou het zijn wanneer 
gemeenteraden zelf zouden kunnen 
bepalen wanneer men verkiezingen 
wil. Dat past bij ons staatsbestel, 
maar dat is moeilijk uitvoerbaar in 
de praktijk. 

De bezwaren die daaraan kleven 
zijn dat zo iets niet erg overzichte
lijk is en daarnaast zouden meerder
heden in de raad dan het tijdstip 
kunnen "sturen". Bovendien heb je 
als gemeentelijk bestuurder te ma
ken met omliggende gemeentebe
sturen en gemeenschappelijke re
gelingen. 

Nederland is sinds kort opge
deeld in zo'n 60 regio's, waarbinnen 
steeds een beperkt aantal gemeen
ten functioneren. De beste oplos
sing zou zijn dat de bestuurders van 
deze regio-gemeenten tegelijk aan
en aftreden. Dat zou - over vier jaar 
berekend -neerkomen op vijftien 
raadsverkiezingsclusters per jaar. 
Dat is gemakkelijk te doen. In de 
periode van half februari tot begin 
juni kunnen zo jaarlijks regionaal 
vijftien groepen van raadsverkiezin
gen kriskras door het land plaats
vinden. 

Fysieke onmacht 

Het hoeft geen nadere toelich
ting dat gemeenteraadsver
kiezingen die op een dergelij

ke wijze worden gehouden voor de 
landelijke politici veel minder aan
trekkelijk zijn om deze op de voet 
te volgen. Niet alleen is dat fysiek 
onmogelijk met jaarlijks vijftien 
verkiezingscircuits, maar ook zal 
daardoor de inzet van deze verkie
zingen terug worden gebracht naar 
zaken waar het in de betrokken re
gio's zelf om draait. 

Scholten: "Dan krijg je het beeld 
dat hoe groter de gemeente is, des 
te meer interesse bij landelijke po
litici be~taat om daar werkbezoe
ken af te leggen en/ of spreekbeurten 
te houden. Als Amsterdam of Rot
terdam aan de beurt zijn, dan komt 
men wel. Dat is voortreffelijk om
dat daar vaak nationale belangen 
aan de orde zijn, denk maar aan de 
Rotterdamse havens en Amsterdam 
als cultureel centrum. Daar weten 
de lapdelijke politici ook heel wat 
van." 

Regionale Kamerleden zijn wat 
hem betreft elders in het land van 
harte welkom. Die weten waar ze 
het over hebben en zij zullen niet 
omgeven door een stoet van media
mensen aan komen zetten. Hun op
treden kan zeer functioneel zijn in 
de regio's. De publiciteit rond de 
raadsverkiezingen per regio zou op 
die wijze veel meer een plaatselijke 
en regionale aangelegenheid wor
den; zou zich eindelijk eens kunnen 
richten op de problemen en het ge
voerde bestuur van de betreffende 
gemeente. 

Herziening kieswet 

Paul Scholten hoopt dat bij de 
herziening van de Kieswet in 
1987 deze mogelijkheid aan de 

orde kan komen. In deze wet zal het 
nieuwe systeem kunnen worden 
vastgelegd. Bij jaarlijks K.B. kun
nen steeds de exacte data per regio 
worden bepaald. Zijn voorstel tot 
individualisering van de gemeen
teraadsverkiezingen heeft de inte
resse reeds gewekt in verschillende 
vergaderingen van provinciale en 
gemeentelijke besturen. Geen won
der, want in principe gelden dezelf
de problemen ook voor de Staten
verkiezingen. Daarover is immers al 
gezegd dat het een referendum voor 
het kabinet Lubbers II wordt. "Ook 
bij die verkiezingen is het heel dui
delijk dat er niet voldoende een be
oordeling plaatsvindt van de 
Staten. Datumspreiding zou ook 
voor de Statenleden moeten gelden. 
Maar laten we ons nu maar eerst tot 
de gemeenteraadsverkiezingen be
perken," zegt Paul Scholten. Inmid
dels is er contact opgenomen met de 
Vereniging van Nederlandse Ge
meenten en met het VVD-Tweede
Kamerlid Jan Kees Wiebenga, die 
het wetsvoorstel tot herziening van 
de Kieswet in de Tweede Kamer zal 
behandelen. Ook het ministerie van 
Binnenlandse Zaken toont belang
stelling. "Ik hoop nu dat ook de 
Kiesraad wordt gevraagd hierover 
advies uit te brengen." 

De gedegen aanpak van Paul 
Scholten zal zeker kunnen rekenen 
op de steun van de gemeentebestu
ren, die al vele malen hebben moe
ten kunnen constateren dat hun 
licht onder de landelijke korenmaat 
wordt gezet. Bovendien heeft hij het 
tij mee, want is het niet juist de zit
tende regeringscoalitie die decen
tralisatie hoog in het vaan heeft 
staan?! • 
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Rapport 
Teldersstichting: 
Concurrentie in gezondheidszorg 

is broodnodig 

De kosten van de gezondheids
zorg bedragen jaarlijks zo'n 
35 miljard gulden ofwel 10 % 

van het nationaal inkomen. In het 
regeerakkoord is afgesproken dat 
ook op de gezondheidszorg moet 
worden bezuinigd. Een veel gehoor
de klacht is, dat een visie op de lan
ge termijn ontbreekt of tenminste 
niet goed uit de verf komt. Van li
berale zijde is daar nu wat aan ge
daan: de Teldersstichting heeft op 
de valreep van 1986 een lange ter
mijn visie op de gezondheidszorg 
uitgebracht: "Een Concurrerend 
Recept voor de Nederlandse Ge
zondheidszorg" (geschrift no. 61). 

In dit rapport worden voorstel
len gedaan ter vermindering van de 
overheidsinvloed in de gezond
heidszorg en voor een vergroting 
van de concurrentie. Maar dan wel 
binnen bepaalde spelregels, gesteld 
door de overheid. De Teldersstich
ting noemt dit recept voor de lange 
termijn gereguleerde (beheerste) 
concurrentie. 

Op 11 december 1986, tijdens een 
druk bezochte persconferentie in 
Nieuwspoort, overhandigde Klaas 
Groenveld (directeur van de Tel
dersstichting) het rapport aan 
staatssecretaris Dick Dees. De pers
conferentie werd voorgezeten door 

Prof. Slagter, lid van het Curato
rium vari de Teldersstichting. Dick 
Dees was overigens reeds op het 
Binnenhof; hij kwam regelrecht uit 
de Tweede Kamer lopen na de ar
tikelgewijze behandeling van de be
groting Volksgezondheid. Hij nam 
het rapport van de Teldersstichting 
niet slechts in ontvangst, maar 
wijdde zelfs een hele beschouwing 
aan het onderwerp: "Markt en 
overheid in de gezondheidszorg". 
Dick Dees is overigens zelf enige 
tijd lid geweest van de commissie 
van de Teldersstichting, die het 
rapport schreef. Hij verzekerde zijn 
gehoor het rapport met zeer veel be
langstelling te zullen lezen. 

Het "Concurrerend Recept voor 
de Nederlandse Gezondheidszorg" 
is geschreven door een commissie 
onder leiding van Prof. B. M. S. van 
Praag (hoogleraar wiskundige 
economie in Rotterdam). Bernard 
van Praag is tevens lid van de Com
missie-Dekker, die in maart a.s. 
rapport uitbrengt aan staatssecre
taris Dees over de gezondheidszorg. 
De overige leden zijn dr. Cees Bin
nenkade (directeur ziekenhuis), dr. 
Klaas Groenveld (directeur Tel
dersstichting), drs. Bendert Gijzel 
(medewerker Teldersstichting), drs. 
Hans Meurs (apotheker), mr. Ad 

Overhandiging van het eerste exemplaar aan staatssecretaris Dees. (foto: Theo Meijer) 
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Nijhuis (VVD-Tweede-Kamerlid), 
Chiel Springer (huisarts) en prof. 
Wynand van de Ven (hoogleraar so
ciale ziektekostenverzekering te 
Rotterdam). 

Volgens het rapport behoort de 
Nederlandse gezondheidszorg tot · 
de beste ter wereld. Daar zijn uiter
aard vrij hoge kosten mee gemoeid. 
Maar volgens de TS worden in de 
gezondheidszorg veel onnodige uit
gaven gedaan. Dezelfde kwaliteit 
van gezondheidszorg kan tegen 
aanzienlijk lagere kosten worden ge
leverd. Of: met hetzelfde geld kan 
de gezondheidszorg op een nog ho
ge,r peil worden gebracht. Wrumeer 
de verspillingen in de gezondheids
zorg worden uitgebannen, hoeft de 
kwaliteit niet achteruit te gaan en 
hoeven ook de premies niet verder 
omhoog. Momenteel stijgen de pre
mies echter nog steeds en komt de 
kwaliteit onder toenemende druk te 
staan. 

Fundamenteel nieuw 
verzekeringssysteem 

I n het rapport wordt aangegeven 
waarom het huidige bezui
nigingsbeleid spaak loopt en wel

ke wijzigingen nodig zijn. Volgens 
de auteurs is de prijs/kwaliteitver
houding in de gezondheidszorg 
vooral verstoord door een gebrek 
aan concurrentie. Concurrentie tus
sen verzekeraars van ziektekosten 
(ziekenfonds en particulier), maar 
ook concurrentie tussen hulpver
leners onderling, is grotendeels af
wezig. De ziekenfondsen concur
reren in het geheel niet om de gunst 
van de verzekerde, omdat deze geen 

·keuzevrijheid heeft. Hij kan niet 
kiezen uit verschillende ziekenfond
sen. De concurrentie tussen par
ticuliere ziektekostenverzekeraars 
is niet optimaal, omdat slecht~ wei
nig mensen van ziektekostenverze
kéraar (kunnen) veranderen. Voor 
een belangrijk deel komt dit door
dat de premie afhankelijk is van de 
gezondheid. 

Omdat er aan beide verze
keringssystemen bezwaren kleven, 
heeft de TS een totaal nieuw sys
teem ontwikkeld. Het belangrijkste 
voorstel is dat de ziekenfonds- en de 
particuliere sector in elkaar worden 
geschoven, zodater één nieuw sys
teem ontstaat. Dit nieuwe systeem 
houdt het midden tussen zieken
fonds en particulier. De overheid 
kan in dit systeem voor een groot 
deel terugtreden (dèregulering). 

Wèl moet de overheid er op toe zien 
dat de concurrentie niet tot uitwas
sen leidt. 

De overheid zou de volgende 
"spelregels" op moeten :;;tellen: 
- algemene verzekeringsplicht 
(geldt nu alleen voor ziekenfonds) 
- vrije keuze voor iedereen uit alle 
ziektekostenverzekeraars 
- iedereen moet een minimaal ver-' 
zekeringspakket kiezen 
- vrije keuze voor eigen risico (tot 
een bepaald maximum) 
- acceptatieplicht voor alle verze
keraars (geen uitsluitingen of selec
tieve premieverhogingen) 
- premie niet afhankelijk van ge
zondheid en leeftijd, maar wèl af
hankelijk van het aantal gezinsle
den, de omvang van het eigen risico 
en de regio (woonplaats). 

Invoering van dit systeem hoeft 
geenszins te leiden tot grote inko
mensverschuivingen tussen verze
kerden. In het rapport is een inge
nieus systeem ontwikkeld dat deze 
verschuivingen kan tegengaan. Ie
dere verzekerde draagt nl. een al of 
niet inkomensafhankelijk bedrag af 
aan een Centrale Kas of Verexe
ningsfonds. In ruil hiervoor ont
vangt de verzekerde een verze
keringskaart (voucher) waarmee hij 
bij iedere verzekeraar terecht kan. 
Afhankelijk van onder meer de ef-

ficiëntie van de verzekeraar en de 
verzekeringsvoorwaarden, moet een 
beperkt deel (gemiddeld ca. 40 %) 
van de premie worden bijbetaald. 

AWBZ 

De auteurs stellen voor het 
AWBZ-pakket te verkleinen door 
overheveling van een aantal voor
zieningen naar het (verplichte) ba
sis- of (vrijwillig) aanvullende pak
ket. ·De AWBZ-premie blijft inko
mensafhankelijk, maar zou onder
deel moeten worden van de loon- en 
inkomstenbelasting (fiscaliseren). 

Geschrift no. 61 "Een Concur
rerend Recept voor de Nederlandse 
Gezondheidszorg" is in heldere be
woordingen geschreven en voor·een 
breed publiek goed leesbaar. Het 
boek is voorzien van een groot aàn
tal figuren en tabellen als toelich
ting op de tekst. 

BESTELLING: door overmaking 
van f 20,- op postrekening no. 
3349769 t.n.v. Prof. Mr. B. M. Tel
dersstichting, Koninginnegracht 
55a, 2514 AE Den Haag, onder ver
melding van "no. 61 ". 

·~· n het vorige nummer van Vrijheid en Democratiehebt u een fo
. toreportage geZien van het fantastische à.fscheidsfeest datmij is 
aangeboden op 29 november in Breda. 1 

• · . 

Eigenlijk ben ik nog steeds niet bekomen van de warmte en de har~ 
telijkbeid die Mieke en mij zo zeer hebben getroffen. Het is een on
vergetelijke periode van het voorzitterschap van de partij. 

Graag wil ik allen bedanken met wie ik .in de afgelopen jaren zoveel 
contacten heb gehad. 
Voorzitter zijn van de VVD kan niemand alleen; 
Het gebeurt samen met anderen. Middels daadwerkelijke hulp, ad: 
viezen en ook kritiek. · 
Het is.éen turbulente tijd geweest, maar in een grote volwassen 
volkspartij met zoveel mensen gebeurt ook veel. 
AI die mensen zijn tegelijk de kracht van de partij:. 

· Liberalen hebben vertrouwen in de mènsen en in de toekomst; 

Ik wens de leden van de VVD vertrouwen, kaderleden bestuurskracht 
en politieke vertegenwoordigers wijsheid. 

Met dank voor het 
verleden, met kracht 
naar .. de toekomst; Jan Kamrninga: 



Algemene. 
uitgangspunten voor 
economische politiek 

Op basis van de rapporten "Liberalisme 
en Politieke Economie" (nr. 54) en 

. "Met markt en macht" (nr. 57) van de 
Prof. mr. B. M. Teldersstichting zijn, 
nadat de Partijraad zich daarover op 

1 november 1986 heeft uitgesproken, de 
hierna volgende stellingen gefor

muleerd. 

DOOR A. J. KORFF 

Namens de ad hoc-werkgroep "Liberalisme en Politieke Economie" 

1. Economische orde 

De vrije ondernemingsgewijze 
produktie en de daarbij behorende 
concurrentie moeten het uitgangs
punt voor het overheidsbeleid met 
betrekking tot de economische orde 
zijn. Dit houdt een sterke voorkeur 
in voor generiekbeleid, waarbij de 
marktwerking wordt ondersteund. 
N.B. 

Wanneer dit uitgangspunt in het 
buitenland niet wordt ingenomen 
en daardoor verstoringen optreden 
die de concurrentieverhoudingen 
geweld aandoen en op belangrijke 
schaal schade toebrengen aan het 
bedrijfsleven, is een selectief beleid 
aanvaardbaar voor zover en zolang 
geen andere weg open staat om deze 
verstoringen ongedaan te maken. 

2. Macro-economisch 
beleid 

a. Ervaringen hebben geleerd 
dat de mogelijkheden om tot een 
optimale combinatie van structure
le groei en verdeling van welvaart te 
geraken inet behulp van instrumen
ten van macro-economische po
litiek beperkt zijn. 

b. Met name het voeren van een 
welvaartsverdelende en stabilisa
tiepolitiek via de overheidsbegro
ting blijkt in de praktijk bijzonder 
moeilijk, vÖoral omdat het finan
ciële beleid altijd moet zijn gericht 
op het binnen nader te definiëren 
grenzen houden van tekorten en de 
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daaruit voortvloeiende rente- en af-. 
lossingsverplichtingen. 

c. De basis voor het monetaire 
beleid is een beheerste en stabiele 
geldgroei, teneinde een evenwichtig 
monetair en financieel klimaat te 
creëren waarbinnen de groei van de 
welvaart de beste kansen krijgt. 

3. Sector- en 
structuurbeleid 

Het voeren van een sectorstruc
tuurpolitiek is niet wenselijk omdat 
het verstarrend werkt in een dy
namische eco'nomie. Zodanige po
litiek c.q. beleid zou trouwens ook 
niet goed mogelijk zijn omdat de 
daarvoor benodigde inzichten ont
breken. Technologie- en weten
schapsbeleid blijven derhalve voor
waardenscheppend van aard. 

4. Loon- en prijsbeleid 

Loon- en prijsbeleid als instru-. 
menten van economische politiek 
dienen door de ovèrheid met de 
grootst mogelijke terughoudend te 
worden gehanteerd omdat deze in
strumenten: 
- niet passen in een politiek waarbij 
het prijsbeleid primair door het 
"vraag en aanbod"-principe be
paald wordt en het loonbeleid 
primair een verantwoordelijkheid is 
van de sociale partners; 
- zeer moeilijk effectief zijn te ma
ken, waar de beoogde effecten veel
al niet of nauwelijks worden gereali-
seerd; · 

- als regel niet-beoogde neveneffec
ten met zich brengen, die niet of 
nauwelijks zijn uit te sluiten. Ingrij
pen in de vrije loon- en prijsvor
ming tast de dynamiek van het eco
nomisch proces aan. Een dergelijk 
ingrijpen leidt tot verstarring, die 
de optimale allocatie van schaarse 
middelen doorkruist. Het negatieve 
effect. (afbreuk aan de economische 
groei) weegt niet op tegen het 
beoogde positieve effect (rechtvaar
.dige inkomensverdeling). 

5. Verdelingsbeleid 

Het inkomensverdelingsbeleid 
dient beperkt te blijven tot: 

a. een toetredingsbeleid tot de 
arbeidsmarkt met adequate voor
zieningen voor herintreding en 

b. een beleid in de secundaire 
sfeer. Interventie in de primaire 
sfeer moet worden vermeden, daar 
deze de marktwerking op iets lan
gere termijn te ernstig verstoort. 

Het beleid in de secundaire sfeer 
dient, op grond van rechtvaardig
heidsoordelen, in de fiscaliteit ge
stalte te krijgen door een gematigd 
progressief stelsel onder gelijktijdi
ge vereenvoudiging van het huidige 
stelsel.* 

In de sociale zekerheid 
- dient te worden volstaan met een 
stelsel van basisuitkeringen, welke 
naar persoonlijke voorkeur kunnen 
worden aangevuld door private ver
zekering; 
- is fondsvorming gewenst. 

6. Economische 
politiek. 

Het overheidsbeleid dient er 
· vooralsnog op te worden gericht, 

door be~uiniging, deregulering en 
privatisering, zodanige omstandig
heden te bevorderen dat oneven
wichtigheden in onze economie via 
het marktmechanisme kunnen wor
den geëlimineerd, althans in vol
doende mate beperkt. 

De vraaguitval ten gevolge 
van bezuinigingen wordt zo moge
lijk gecompenseerd door verlaging 
van de belasting- en premiedruk; 
door daaruit voortvloeiende verklei
ning van het verschil tussen bruto
en netto-inkomens wordt tevens 
weer bijgedragen aan herstel van: de 
markt. • 

* zoals o.m. voorgesteld door de zo
geheten Commissie-Dort. 



-Europa 

DOOR FLORUS WIJSENBEEK 

N adat u de afgelopen tijd van 
voortreffelijke zakelijke in
formatie bent voorzien over 

het reilen en zeilen van de Europese 
Gemeenschap door redacteur Jan 
van de V en, waarvoor een woord 
van dank namens' de vijf VVD
EPers, zal in de nieuwe formule van 
Vrijheid en Democratie deze ru
briek weer beurtelings door één van 
de vijf worden verzorgd. 

Allereerst past in dit blad een 
woord over die andere rubricist uit 
onze gelederen: Al enige tijd hebt u 
"Koosjes column" in dit blad ge
mist. Zij is thans goed herstellende 
van een vrij zware hernia-opt')ratie 
in de revalidatie-kliniek "Helio
mare" in Wijk aan Zee. Ik ben ervan 
overtuigd dat een berichtje uwer
zijds haar herstel zal bespoedigen 
en dat zij deze mededeling mijner
zijds niet zeer op prijs zal stellen, 
maar toch: "Koos je het ga je wel en 
we hopen je spoedig weer bij ons te
rug te zien!" 

Het klinkt haast cru om ook over 
Europa in termen van ziekte en 
operaties te spreken, maar het is wel 
een treffend beeld. Midden in de · 
groei van zes naar twaalf landen 
kreeg de Gemeenschap een ernstige 
economische crisis te verwerken 
met als onaangenaam bijverschijn
sel toenemend protectionisme in de 
lidstaten. De remedie hiervoor was 
het d·oorvoeren van een echte ge
meenschappelijke vrije markt. 
Maar gedurende dit proces kreeg de 
latent aanwezige landboUwcrisis 
met daarmee gepaard gaand beslag 
op de begrotingsmiddelen een kans. 

Het werd diegenen die, vooral in 
het Europees Parlement, bezig wa
ren aan een later stadium van een-

wording "de Europese Unie" te 
werken er niet gemakkelijker op ge
maakt. "Niet zeuren over toe
komstplannen als we eerst de pa
tiënt nog gezond moeten maken en 
er dan zelf ook nog beter van wor
den," zo spraken de heren dok
toren, regeringschefs, ons toe. 

Welnu, het revalidatieschema is 
opgeschreven en heet "Akte van 
Luxemburg". Daarin staat een wet
gevingsprogramma van zo'n drie
honderd onderdelen om de interne 
markt te verwezenlijken en enkele 
begeleidende oefeningen, zoals een 
beter leefmilieu, een presentatie 
naar buiten toe de "Europese Po
litieke Samenwerking" en een ver
betering van de interne leefregels, 
een tweede termijn voor wat betreft 
wetgeving voor het Europees Par
lement, verbeterde procedures voor 
harmonisatie van normen en regels 
en verbetering van procedures voor 
verdere uitbreiding en handelsrela
ties met derde landen. 

In de tweede lezing van wet
gevingsvoorstellen, die door de 
Commissie geïnitieerd worden, kan 
het Parlement, met versterkte 
meerderheid de door de Raad aan
genomen wetgeving, waar het Par
lement dan in eerste lezing al advies 
over heeft gegeven, amenderen of 
verwerpen. De Raad kan amen
dering of verwerping door het Par
lement dan alleen nog maar 
unaniem omkeren. Hetgeen in de 

. praktijk niet voor zal komen. Deze 
praktijk die, geënt op de begro
tingsprocedure, waar .het Parlemel).t 
ook de uiteindelijke vaststelling 
met de Raad van Ministers deelt, 
geeft ons en dus u als kiezers, een 
aanzienlijke invloed op alle 320 
miljoen inwoners van de Gemeen
schap bindende wetgeving. 

Partijtje meegeblazen 

Als vijf VVD-ers in de Liberale 
Fractie van 41leden hebben we in 
de verwerking van dat proces in het 
Europees Parlement een aardig 
partijtje meegeblazen: Hans Nord 
in de Institutionele Commissie, die 
het niet onverdeeld gunstige oordeel 
van het Parlement over de Akte van 
Luxemburg gaf. Hepdrik-Jan 
Louwes in de Begrotings-en Land
bouwcommissies, Jessica Larive, die 
als woordvoerder van de fractie op
trad in de sociale sector, Gijs de 
Vries in de Economisch- en Mo
netaire Commissie en in de zoge
naamde "Kangaroe"club, die de in
terne markt voor hun rekening na
men en schrijver dezes, Florus Wij
senbeek, als woordvoerder van de 
liberalen in de Juridische- en Re
glementencommissies, die de regels 
opstellen volgens welke de toekom
stige samenwerkings- en wet
gevingsprocedures tussen Raad, 
Commissie en Parlement gaan ver
lopen. 

In de plenaire vergadering van 
het Parlement in december werd 
die reglementswijziging met een 
overweldigende meerderheid van 
332 van de 353 uitgebrachte stem
men aangenomen. Velen, waar
onder de leden van de Tweede Ka
mer, achtten het Uiteindelijke re
sultaat van deze operatie mager, zo 
niet te mager. 

Ik ben het daar niet mee eens. 
Als het Parlement de rechten die 



het nu heeft, en al eerder had, ten 
volle zal gebruiken, dan is er een 
echte medewetgevende bevoegdheid 
ontstaan die, ook vanwege het feit 
dat wij geen regering in het zadel 
moeten houden ons meer inspraak 
en vrijheid geven dan vele nationale 
parlementen. Als men daarbij be
denkt, dat in de Akte ook aan het 
Europees Gerechtshof in Luxem
burg mogelijkheden gegeven zijn om 

effectiever het Europees recht te 
kunnen handhaven en uitleggen, · 
dan kan men zeggen dat de groei 
van de Gemeenschap tot een vol
waardige parlementaire democratie 
een eind vooruitgekomen is. Nu de 
ministers van Landbouw ook heb. 
ben besloten om aan de wildgroei 
van de landbouwoversc,hotten en 
het beslag dat daardoor op de 
schaarse begrotingsmiddelen wordt 

Bestemd voorbesturen van kc's, 
oc's en afdelingen een~alige extra 
sprekerslijst · 

In'k~der van deProvinciale Statenverkiezingen zal in het februa.-. 
rinummer voor één keer een extra sprekerslijst met data en plaatsen ·. 
worden gepubliceerd waarin alle spreekbeurten die worden gehouden 
in kader van de Statenverkiezingen tussen 24 februari en 18 maart 

. kunne11worden aangekondigd. De data, plaatsen en sprekers/spreek
sters zullen door de afdelingen vóór 1 februari-moeten worden aange~ 
meld: De la.Ilge termijn die er ligt tussen de sluiting van het blad .en 
24 fébrua~i is te Wijten aap het meezenden van een acceptgirokaart in 

· .verband met de Statencampagne. Deze sprekerslijst zallos van de Vàn 
A totZ~rubriek.worden gepubliceerd. Ook hiervoor geldt dat u de 
gegevens kunt melden bij Sandra Versluis, 070-614121. 

A.anm~ldingen voor Van A tot Z 
Nu:\\rijhei<l& Democratie maandblad is gew~rden enst()eds hmcl 

del.5de van de maand in uw bus valt, zullen.de aanmeldingen voor . 
de ."Van A tot Z-rubriek" .steeds voor DE EERSTE van dé n1aandbij 
Sa.ndra Versluis (070 ~ 614121) binnen moeten zijn. Spreekbei:u;ten, ... 
die na.de 18de of 19de van diezelfde maand worden gehoqdén,zij1l 
npttig om te publiceren. . ' '.' . y' . 

V ooi: 1.987 gelden wat verschijningsdata. b~treft drie· tiitzóriderin~ 
gen: .. ·. . . , .. · ... ··•.··.· · ··. > 

r. Het f()bruarfnummer zal sluiten oplfebru:ari,maar,eep•w~E)klater 
bij u in de bus vallen Lv .m. het meezenden val\ ee11 ander• p~rtij8t4lc ·' · · 
Da.t scheelt de VVD weer. een. kapitaal· aan portókÖsten; ':: •.. ·• • . • .. • ~·· ·: .• .•... 
2~ Ditzelfde geldt voor. het novembernummer.waaxop déa~cept~gir,o ·• · •·· 
vöor h'E)t partijlidmaátschap.1988wordtverzóndéri:. ··.• . •; · ·.·. . ....•..... 
3. ·Het. augustijsnummer ·- een special ~· zat \Vo:r:de!l. afgês1(jten Jl1èt·,!let . · •· 
jul,in11mmer, namelijk op 1 juli, in verband .. met. de ya,kan~ié v11trde:\: 

. drukkerij. · · · · · · · 
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gelegd een eind te maken, mogen we 
deze serie berichtgevingen uit Eu
ropa mijns inziens terecht met een 
optimistische noot in het vernieuw
de Vrijheid en Democratie aanvan
gen. 

~~.1ê.· ~ .. 

,·'.·. 

Wijziging taak
stelling dage
lijks bestuur 

In zijn vergadering van 1 de
cember jl. heeft het dagelijks 
bestuur een wijziging aange
bracht in de taakverdeling da
gelijks bestuur en afgeleide 
functies, zoals gepubliceerd op 
blz. 15 e.v. van het 8e Jaar
boek. 
In den vervolge zal de voorzit
ter i.p.v. de heer Eenhoorn 
belast zijn met het organisato
risch beleid van het algemeen 
secretariaat terwijl de heer 
Eenhoorn zich, naast zijn hui
dige overige taken, zal belas
ten met de betrekkingen met 
de bijzondere groepen (art. 
78.1 hr) te weten de Vereni
ging van Staten- en Raadsle
den, de JOVD (ingevolgd art. 
79 hr.), en tenslotte neemt hij 
de functie van voorzitter in de 
commissie genoemd in artikel 
4.1 van de Samenwerkings
overeenkomst VVD-JOVD 
van de heer Ginjaar over. 

• 



Thema-afond 
Verkeer enWaterstaat 

(drs. J.C. van Duin, voorz. commis
sie Verkeer en Waterstaat) 

Aan de deelnemers zal worden 
toegezonden: Het definitieve pro
gramma, informatie over de Wet 
Personenvervoer, De nota van de 
cie. V en W van 1985: "Een liberale 
visie op aspecten van Verkeer en 
Waterstaat". 

I ! 

6 februari 1987 in De Eenhoorn, Stationsplein te Amersfoort. 
I I 

Aanvang 19.00 uur tqt 22.00 uur. 
I _I 

D e partijcommissie Verkeer en 
Waterstaat organiseert 
i.s.m. de Vereniging voor 

Staten- en Raadsleden een thema
avond voor gemeentelijke en pro
vinciale politici. Het programma 
bestaat uit 2 gedeelten. Vóór de 
pauze gaat het over de Nieuwe Wet 
Personenvervoer, die onlangs door 
het Parlement is aangenomen. Deze 
wet zal belangrijke gevolgen hebben ' 
voor de activiteiten en het beleid 
van gemeenten en provincies inzake 
openbaar vervoer en taxivervoer. 
Dit programmagedeelte heeft dan 
ook vooral een informatief karak
ter. Na de pauze krijgt de liberale 
visie de ruimte. Gezien de beperkte 
tijd zullen slechts enkele aspecten 
van V en W in het vizier genomen 
worden. Dit programmagedeelte 
heeft een meer open karakter. 

Het programma luidt als 
volgt: 
19.00 uur 
Opening en algemene inleiding, 
(dhr. Remkes, voorzitter Ver. voor 
Staten- en Raadsleden) 
deel 1 Wet Personenvervoer: 
19.10 uur 
Algemene inleiding Wet Personen
vervoer 
(mr. C. J. Nyqvist, oud-wethouder 
Den Haag) 
19.30 uur 
Wet Personenvervoer en stadsver
voer 
(mr. E. J. L. M. de Bruijn, wethou
der Amersfoort) 
19.50 uur 
Wet Personenvervoer en streekver
voer en taxivervoer 
(dhr. A. Reijnders, secretaris 
KNVTO) 
20.10 uur 
Gelegenheid tot vragen stellen 
20.30 uur 
Pauze 
deel 2 Liberale Visie op V er
keer en Waterstaat 
20.50 uur 
Inleiding Liberale Visie 
(prof. drs. H. J. Noortman, hoogle
raar vervoersecanomie) 

21.00 uur 
Aspecten van Verkeer en Water
staat 

Bij voldoende belangstelling zal 
vóóraf (ca. 18.00 uur) een maaltijd 
worden verzorgd, echter wel voor ei
gen rekening. Gestreefd·wordt in 
dat geval naar een prijs van ten 
hoogste f 25,- p.p. 

Belangstellenden kunnen zich 
aanmelden d.m.v. onderstaande 

Aan de hand van enkele stellingen 
en een korte inleiding zal een dis
cussie worden gehouden over 1 of 2 
der volgende aspecten: 
- financiering infrastructuur 
- bereikbaarheid binnensteden 
- verkeersveiligheid 

bon in te vullen. U gelieve dit toe te 
sturen aan: VVD, algemeen secre
tariaat, t.a.v. H. J. Lutke Schipholt, 
postbus 30836, 2500 GV Den Haag. 
Nadere informatie secr. cie V&W: 

21.50 uur 
Conclusies en afsluiting 

dhr. B. von Königslöw, 070-
796484. 

Aanmeldingsbon THEMA-A VOND VERKEER EN WA
TERSTAAT, Amersfoort 6 febr. '87 

Naam: .............................................................................................................. . 

Adres: ............................................................................................................... . 

Politieke functie: ............................................................................................ . 

o neemt deel aan de thema-avond 

o neemt deel aan de voorgaande maaltijd (voor eigen rekening) 

Uiterlijk voor 23 januari inzenden! 

L___ _______________________ ~~=' 

Tussentijdse benoeming van een 
secretaris voor de organisatie 

~·:.__/ 

Wegens tussentijds aftreden van dr. L. Ginjaar te Leidschendam 
i.v.m. zijn benoeming tot voorzitter moet in de vacature van een 
secretaris voor de organisatie worden voorzien. Het gaat hierbij om 
een tussentijds openvallende plaats (art. 42.4 h.r.). In de mededelin
'gen van het hoofdbestuur nr. 221 onder 3 van 1 september jl. werd 
meegedeeld dat in de jaarlijkse algemene vergadering 1987 in deze 
vacature kon worden voorzien. De periode van kandidaatstelling 
vangt op 1 februari 1987 aan en eindigt op 31 maart 1987. Het hoofd
bestuur en de lede,nvergaderingen van de afdelingen hebben het recht 
één kandidaat te stellen. Het hoofdbestuur zal in zijn vergadering 
van 23 februari a.s. over de voordracht van zijn kandidaat beslissen, 
waarna de naam van deze kandidaat zo spoedig mogelijk zal worden 
bekendgemaakt. De ledenvergadering dient de naam van de even
tueel door de afdeling te stellen kandidaat, voorzien van een korte 
levensbeschrijving en de schriftelijke bereidverklaring de eventuele 
benoeming te zullen aanvaarden, ten laatste op 1 april 1987 bij de 
algemeen secretaris in te dienen. 

• 



Technisch advies 
en groslijst Eerste 

Kamer 1987 

Technisch advies 
De 75ste algemene vergadering van 29 november 1986 
heeft conform artikel 4 EK het technisch advies t.b.v. 
de Eerste~Kamerverkiezing 1987 vastgesteld. 
Dit advies houdt het volgende in: 
1. Het aantal in alle provincies in te dienen lijsten be
draagt twaalf in elke provincie één (deze lijsten wor
den onderling verbonden); 
2. Op grond van het vermoedelijk, mede op basis van 
de Tweede-Kamerverkiezing 1986, aantal VVD-leden 
in de provinciale staten te verwachten aantal door le
den van de VVD te bezetten zetels in de Eerste Kamer 
bedraagt wellicht 12 (thans 16); 
3. In elke provincie zal een lijst van dertig kandidaten 
worden ingediend; 
4. Uitsluitend verkiesbare kandidaten zullen op de 
twaalf lijsten voorkomen; 
5. Het aantal voorlopige (verkiesbare) kandidaten dat 
naar landelijke voorkeur zal worden gerangschikt be
draagt ten minste 32; 
6. Op alle lijsten zullen dertig kandidaten in dezelfde 
gelijkluidende volgorde worden gerangschikt; 
7. De aantallen voorlopige kandidaten die de centrale
vergaderingen van de kamercentrales dienen te plaat
sen op de door hen op te stellen advieslijsten beloopt 
25. 

Groslijst 
Conform artikel 12.1 van het reglement op de kan
didaatstelling voor leden van de Eerste Kamer der 
Staten-Generaal is van de voorlopige kandidaten voor 
het lidmaatschap van de Eerste Kamer de groslijst 
opgesteld. 

Betekenis der letters: 
1. algemene politiek 
2. buitenlandse zaken 
3. binnenlandse zaken 
4. onderwijs 
5. wetenschappen 
6. sociale zaken 
7. volksgezondheid 
8. cultuur 
9~ maatschappelijk werk 

10. defensie 
11. financiën 
12. economische zaken 
13. justitie 
14. volkshuisvesting 
15. ruimtelijke ordening 
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16. verkeer 
17. waterstaat 
18. landbouw 
19. visserij 
20. middenstand 
21. ontwikkelings-

samenwerking 
22. sport, toerisme 
23. milieu 
24. energie 
25. innovatie 
26. emancipatie 
27. mediabeleid 
28. jeugd- en 

jongerenwerk 
29 ........................................ . 

30. ········································ 

Alfabetische opgave van de namen van de zittende 
leden, die zich overeenkomstig artikel 5 van het re
glement op de Kandidaatstelling voor de Eerste Ka
mer der Staten-Generaal bereid hebben verklaard 
een kandidatuur voor een verkiesbare plaats in 
overweging te nemen, met vermelding van de gege
vens, welke volgens artikel 8 op het desbetreffende 
formulier EKAX1987 zijn vermeld. 

van Boven, drs. A. 
van Diepenburchstraat 102, 2597 PW 's-Gravenhage I 28-1-
1925 I gymnasium-A; studie letteren en wijsbegeerte (studie
richting geschiedenis en staatsinrichting) RU Leiden; doc
toraal ex. I lid VVD sedert 1948 I tot 1983 rector Maerlant 
Lyceum 's-Gravenhage en voorz. College van Rectoren en Di
recteuren bij gemeente!. V.O. I van 1961 tot 1967 achtereen
volgens bestuurslid, vice-voorz. en voorz. van de kamercentra
le 's-Gravenhage; lid van verdienste van de afd. 's-Graven
hage I van 1967 tot 1975 hoofdbestuurslid VVD I van 1980 tot 
1981 en opnieuw sinds 1982 lid Eerste Kamer I lid div. onder
wijs commissies en andere bestuurslidmaatschappen I voorz. 
Stichting tot Behoud Zeebad Scheveningen I 1, 2, 4, 5, 8. 

Feij, drs. F. M. 
Burgemeester de Manlaan 7, 4837 BN Breda I 06-05-1926 I 
HBS-B; gem. adm. 1, Akte staats-, prov.- en gemeenterecht 
M.O.; doet. ex. politieke en sociale wetenschappen, bestuurs
wetensch. richting I lid VVD vóór 1976 I burgemeester van 
Breda; was burgemeester van Venlo en voordien van Melick 
en Herkenbosch, tevens van Vlodrop I voorz. Stadsgewest 
Breda; was voorzitter Gewest Noord-Limburg; voorz. grensre
gio Rijn-Maas-Noord I lid Eerste Kamer, ondervoorz. I lid 
Raadgev. Interparl. Beneluxraad; voorz. commissie coördina
tie Hulpverlening bij Ongevallen en Rampen van de VNG; 
lid curatorium Kon. Mil. Academie (K.M.A.); was lid prov. 
staten van Limburg; hoofdbestuurslid VVD, hoofdbestuurs
lid Kon. Ned. Zangersverbond; land. secr. Ned. Kath. Sportfe
deratie, plv. voorz. Woningbouwvereniging, docent Politie
school e.a. I 1, 3, 13, 14 (onderdeel politie) en 15. 

Ginjaar, dr. L. 
Park Leeuwenbergh, Virulylaan 42, 2267 BS Leidschendam I 
28-5-1928 I chemie RU Leiden (gepromoveerd, 1960) I lid 
VVD sedert 1959 I was minister van Volksgezondheid en Mi
lieuhygiëne in het kabinet Van Agt/Wiegel (1977-1981); 
voordien - en laatstelijk - directeur studie- en informatiecen
trum TNO voor milieu-onderzoek; nadien voorzitter van het 
college van bestuur van de Rijksuniversiteit te Utrecht (1982-
1986); is thans voorzitter van de Gezondheidsraad en van de 
Centrale Raad voor de Milieuhygiëne; was voorzitter van de 
afdeling Rijswijk van de VVD (1967-1970); lid provinciale 
staten van Zuid-Holland (1971-1977) laatstelijk als fractie
voorzitter; .lid van het dagelijks bestuur sinds 1983; voorzitter 
van de partij sinds 29 november 1986; sinds 1981 lid van de 
Eerste Kamer der Staten-Generaal I 5, 7, 15, 17, 23, 24 en 25. 

Heijmans, H. F. 
Prof. Lorentzstraat 6, 7557 AX Hengelo (0) I 18-2-1927 I 
gymnasium-A; enige jaren Neder!. letteren RU Leiden I vanaf 
± 1958 lid VVD I voorz. Raad van Arbeid Hengelo; vice
voorz. Ver. Raden van Arbeid I lid Eerste Kamer, voorzitter 
Voorlichtingscentrum Sociale Verzekeringen (V.S.V.); oud
voorz. Sociale commissie; oud-lid Soc.-Econ. Commissie; 
oud-lid c.q. oud-voorz. div. werkgroepen prof. mr. B. M. Tel
dersstichting; oud-secr. kamercentrale Overijssel; oud-redac
teur Liberaal Reveil I lid redactieraad "Vrijheid en Democra
tie"; lid div. commissies op gebied soc. verzekeringe.n; I 1, 3, 
6, 8 en 27. 

Heijne Makkreel, mr. ir. H. 
Rijnegomlaan 13,2111 XL Aerdenhout I 30-7-1931 I gym
nasium-B; TH Delft afd. vliegtuigbouwkunde; RU Leiden 
Neder!. recht I lid van de VVD sedert 1956 I leraar HTS Haar
lem tot 1984; sedertdien rechter arr. rechtbank Haarlem I lid 
prov. staten Noord-Holland tot 1977; lid Eerste Kamer I 13, 
16, 17 en 24. 

Hofman, dr. B. 
Rosariumlaan 24, 3972 GJ Driebergen I 7-8-1921 I gymna
sium-B; geneeskunde Leiden, specialisme medische mikro
biologie (virologie) I lid VVD sedert 1967 I hoofd poliomye
litisvaccin lab. Rijksinstituut v.d. Volksgezondheid en Mi
lieuhygiëne (RIVM) Bilthoven 1957-1974 I lid Eerste Kamer 
1982-heden; lid. prov. staten Utrecht 1970-heden; lid gedepu
teerde staten Utrecht 1974-1983; lid partijcommissies milieu-



hygiëne en volksgezondheid I lid bestuur Wilhelminakinder
ziekenhuis Utrecht; voorzitter Stichting Klinisch' Genetisch 
Centrum Utrecht; lid projectorganisatie academische zieken
huizen (POAZ) I 1, 2, 5, 7, 9, 10, 15, 16, 17, 18, 19, 21,23 en 
24. 

Korthals Altes, mr. F. 
Louisede Colignylaan 211, 3062 HE Rotterdam I 15-5-1931/ 
gymnasium-A; nederlands recht I lid VVD sedert 1956 I ad
vocaat 1958-1982; minister van Justitie 1982-heden I par
tijvoorzitter 1975-1981/ lid Eerste Kamer 1981-1982/ com
missaris Elsevier NDU tot 1982 /1, 3 en 13. 

Luteijn, ir. D. 
Hoofdstraat '126, 4484 CJ Kortgene /11-.7-1943/ HBS-B; 
agrarische economie Landbouwhogeschool Wageningen I lid 
VVD sedert 1974/ thans lid Eerste Kamer; landbouwer; 
voorz. Nat. Coöp. Raad Land en Tuinbouw; lid Raad van 
Beheer Rabo-bank Nederland; adviseur Cebeco-Handelsraad; 
oud-voorz. Kon. Ned. Landb. Comité en Landbouwschap; lid 
bestuur Ver. Kon. Ned. Heidemij; secr. Raad van Commis
sarissen Heidemij Holding; voorz. St. Ned. Landbouwpers; 
lid Soc. Ec. Raad (1976-1980; 1984-1985); voorz. VVD-afd. 
Noord-Beveland /11, 12, 15, 18 en 20. 

Struick van Bemmelen, A. M. 
Waalsdorperweg 54, 2597 JC 's-Gravenhage /11-11-1930 I 
HBS-B; Kon. Inst. Marine (Den Helder); militair vliegbrevet; 
defensie I bewapeningsspecialist I lid VVD sedert 1965 I vlie
ger (Kon. Marine); min. v. Defensie; thans lid Eerste Kamer 
I Marinestaf afd. Planning I secr. kamercentrale Den Haag 
1972-1976; voorz. kamercentrale Den Haag 1976-1981; lid 
provinciale staten Zuid-Holland 1974-1984, 1986-heden; lid 
dagelijks bestuur VVD (secretaris buitenland), lid bestuur 
ELD, Liberale Internationale en Europese Beweging Neder
land /1, 2, 10, 15, 17, 19 en 21. 

Veder-Smit, mevr. mr. E. 
Harlingerstraatweg 87, 8914 AB Leeuwarden /29-8-1921/ 
gymnasium-A; studie rechten I lid van de VVD sinds de op
richting I was lid Tweede Kamer; was staatssecretaris van 
Volksgezondheid en Milieuhygiëne; thans lid Eerste Kamer 
I voorz. Nederlandse Stichting voor Leprabestrijding 
(A'dam); voorz. Psychogeriatrisch Verpleeghuis "Nieuw 
Toutenburg" (Noordbergun); voorz. Nationale Kruisvere
niging (Bunnik); lid Scheidsgerecht Nederlands Ziekenhuis
wezen (Utrecht) /7, 9 en 21. 

Verbeek, J. W. 
Molenlaan 199, 3055 GC Rotterdam /29-7-1934/ middelb. 
school; studie economie in Rotterdam en Brussel, seminars 
Harvard Business School I lid VVD sedert 1953 I alg. directie
functies in het bedrijfsleven ; voorz. dir. Facilitair Bedrijf 
NOS I oud-lid Soc. Ec. Commissie; oud-HB-lid; oud-lid Rijn
mondraad; oud-voorz. kc. Rotterdam; statenlid, sed. 1977 
voorz. fractie I lid Eerste Kamer sedert 1982 I lid Kamer van 
Kooph. en Fbr. Gooiland e.o., hoofdingeland Hoogheemraad
schap Schieland /1, 2, 3, 7, 12 en 27. 

Vonhoff-Luijendijk, mevr. L. 
Marktstraat 17,9712 PB Groningen /21-10-1926/3-jr. HBS; 
opleiding huishoudkundige; sociale academie - bedrijfs
maatsch. werk I lid van de VVD sedert 1952/ was leidster ge
zinsv. Amsterdam; maatsch. werkadviseuse Neder!. Bank 
Amsterdam; lid Comm. Open School; lid H.R.W.B. en lid Om
roepraad I was 5 jr. lid gemeenteraad Amsterdam; lid alg. 
humanistisch trefpunt I sinds 1978 lid Eerste Kamer; is voorz. 
commissie cultuur Eerste Kamer /4, 6, 7, 8, 9, 21, 22, 26, 27, 
28, volwasseneneducatie en Antilliaanse zaken. 

van der Werf!, drs. Y. P.W. 
Wilhelminasingel 21, 4818 AC Breda /12-6-1918/ Kennemer
lyceum; gymnasium-A; doctoraal geschiedenis en Nederlands 
(GU Amsterdam en RU Groningen) I lid VVD vóór 1976/ 
algem.assessor KMA I lid gemeenteraad Breda tot 1974; lid 
prov. staten (ged. staten '74/'78) Noord-Brabant tot 1982; lid 
Eerste Kamer sedert 1969 (ondervoorz. fractie) I lid interpar
lementaire Benelux Raad; Raad van Europa I West Europese 
Unie (ondervoorz.); bestuursactiviteiten op div. terreinen; 
spreekbeurten en lezingen op velerlei gebied I 1, 2, 3, 8, 10, 15; 
16, 17, 22, 25, 26, 27 en 28. 

Zoutendijk, dr. G. 
President Kennedylaan 167, 2343 GZ Oegstgeest /12-9-1929 
I gymnasium-B; doctoraal wiskunde RU Leiden; promotie 
GUAmsterdam I lid VVD vóór 1976/ hoogleraar mathemati
sche besliskunde RU Leiden (tot sept. 1975); dir. Centraal 
Reken Instituut RU Leiden (tot april 1975); lid Raad van Be
stuur Delta-Lloyd Verzekeringsgroep (sinds 1-9-1975), voor
zitter Raad van Bestuur sinds 1-7 -1984; diverse commissaria
ten I fractievoorz. Eerste Kamer (lid sinds 1971) lid curato
rium Teldersstichting; redacteur Liberaal J:{eve!l tot 1981 I 
bijzonder hoogleraar mathematische programmering RU 
Leiden tot 1-1-1985; oud-lid van vele overheidscommissies be
treffende diverse aspecten van de informatisering; lid Board 
Trustees Informatica universiteit; lid comm. van Bijstand 
Rijksinst. v. Oorlogsdocumentatie /1, 4, 5, 6, 12, 23, 24, 25, 
informatie- beleid en Ned. Antillen/ Aruba. 

Alfabetische opgave van de namen van de overige 
kandidaten (artikel12.2), die zich bereid hebben 
verklaard een kandidatuur voor een verkiesbare 
plaats in overweging te nemen, met vermelding van 
de gegevens, welke volgens artikel 8.1 op het des
betreffende formulier EKAX1987 zijn vermeld. 

de Blécourt-Maas, mevr. drs. J. 
Kottenseweg 67, 7101 JN Winterswijk I 20-01-1944 I HBS-B; 
doctoraal biologie met onderwijsbevoegdheid, U. v.A. I lid 
VVD sedert 1971 I tot 1978: HBO-docent, mondhygiënisten
opleiding te Amsterdam; 1985-heden: Open Universiteit te 
Hengelo, studiebegeleider milieukunde, scheikunde en na
tuurwetenschappen I tot 1980: voorz. milieucommissie afd. 
Amsterdam; 1977-1978: secr. VVD-afd. Edam-Volendam; 
1980-1985: voorz. Vrouwen VVD-afd. Waterland-0; 1981-he
den: lid secr. land. VVDcie Milieuhygiëne; 1984-heden: lid 
land. ad-hoc. werkgroep Markerwaard; 1985-heden: lid db 
org. Vrouwen in de VVD Gelderland; 1985-heden; lid oe. Win
terswijk; 1986-1 september: secr. afd. Winterswijk I tot 1980: 
lid AB Zuiv. Amstel- en Gooiland; 1978-1985: lid prov. staten 
Noord-Holland; 1978-1983: lid, voorz. land. commissie Mi
lieu Ned. Vr. Raad; 1982-1984: lid gem. raad Edam-Volendam 
(fr. voorz.); 1982-1984: lid Intergem. Samenw. Org. Water
land; 1983-1984: voorz. adviescommissie Welzijn Edam-Vo
lendam; 1986-heden: lid gem. raad Winterswijk; 1986-heden: 
lid Intergem. Samenw. Org. Oost-Gelderland I 1979-1984: lid 
resp. voorz. Openbare Bibliotheek Edam I 4, 15, 17, 23, 24, 
26 en 29: natuur en landschapszorg. 

Boekholt, R. 
Jachthoorn 7, 6581 BC Malden /31-10-1926 I HBS-B (5 jr.); 
Koninklijke Militaire Academie I lid VVD sedert 1969 I 1975-
1977: luitenant kolonel, commandant opleidingscentrum voor 
officieren; 1977-1979: kolonel, commandant 101 infanterie
brigade speciale diensten tevens hoofd planningstaf leger
korps; 1979-1984: kolonel, provinciaal militair commandant 
Gelderland; 1983-heden: adjudant i.b.d. H.M. Koningin I 
1977-1983: voorzitter VVD-afd. Heumen I Malden Overas
selt; 1983-heden: db-lid oe. Nijmegen; ab-lid kc. Gelderland; 
lid partijraad; 1983-okt. 1986: lid defensiecommissie I 1976-
1980: raadscommissie gem. Heumen: milieu, sport en recrea
tie; 1982-1986: raadscommissie gem. Heumen: ruimtelijke or
dening I voorzitter officiersvereniging; voorzitter stichting 
Herdenking aug. 1945; lid Nationaal comité Herdenking ca
pitulatie 1945 Wageningen; lid comité Nationale Herdenking 
(4 mei) I 1, 2, 10, 15 en 22. 

Braakman, drs. T. C. 
J. F. Kennedylaan 245, 2285 AJ Rijswijk I 13-05-1926 I doc
toraal examen wiskunde I lid VVD sedert 1957 I lid, respectie
velijk voorzitter van de Raad van Bestuur van Nationale Ne
derlanden I - I - I vice-voorzitter VNO tot 1985, plaatsvervan
gend lid SER tot 1985 I 7, 11 en 12. 

Dake, dr. A. C. A. 
Amaliastraat 4, 2514 JC 's-Gravenhage I 04-03-1928 I Gym
nasium-B; doctoraal rechten; master of arts in internationale 
betrekkingen; doctor politieke wetenschappen I lid VVD se
dert 1976 I directeur Deltakabel b.v.; directeur Deltakabel 
Holding B.V. I lid commissie buitenland; voorzitter koepel
commissie buitenland (1982-1986); vice-voorz. kamercentra
le Den Haag (1980-1981); voorzitter kamercentrale Den Haag 
(1981-1984) I- I voorzitter centrum voor informatie beleid; 
lid algemeen bestuur VNO /1, 2, 8, 10, 12, 16, 18, 25, 28, 29: . 
technologiebeleid en 30: europese zaken. 
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Eger, J.F. 
Or. Aelbrechtlaan 49, 1181 SR Amstelveen I 25-02-1942 I 
mulo; HBS (onvoltooid); belastingconsulent; diverse binnen
en buitenlandse cursussen en seminairs op management-, fi
nancieel-, economisch- en automatiseringsgebied I lid VVD 
sedert 1968 I 1972-1976 manager Finance and Administra
tion; 1976-1982 financial controller; 1982-heden wethouder I 
loco-burgemeester, portefeuilles: financiën, economische za
ken, bedrijven en volkshuisvesting I 1970-1974 penningm. 
afd. Amstelveen; 1980-heden penningm. kc. Haarlem I 1974-
1982 raadslid gem. Amstelveen; 1982-heden wethouder Am
stelveen I 1974-1982 bestuurslid werkvoorzieningschap Am
stelland en de Meerlanden; 1976-1982 bestuurslid Stichting 
VVV Amstelveen; 1982-heden lid Raad van Toezicht Stich
ting Woningbouw Schiphol; diverse commissariaten en ad
viseurschappen I 3, 6, 9, 11, 12 en 14. 

Geurtsen, mr. A. 
Koninginneweg 27a, 1217 KR Hilversum I 17-01-1926 I Gym
nasium B; doctoraal rechten I lid VVD sedert 1963 I vice
voorz. KNOV; tot 1985 advocaat; comm. van diverse vennoot
schappen; thans Regeringscommissaris v.d. Omroep I voorz. 
afd. Hilversum I lid Tweede Kamer; lid Europese Parlement 
I 12, 13, 20 en 27. 

Goekoop, mr. C. H. 
Pieterskerkhof 40a, 2311 ST Leiden I 04-12-1933 I gymna
sium-B; Nederlandsrecht doet. ex. I lid VVD sedert 1969 I hfd. 
marketing en juridische zaken N.V. Luchthaven Schiphol; 
wethouder Amsterdam; directeur E.C.G. Interimmana
gement; burgemeester Leiden I lid verkiezingsprogramma ge
meenteraadsverkiezingen; lid politiecommissie I gemeen
teraad Amsterdam; lid provinciale staten Noord-Holland I 
voorzitter Sail Amsterdam '80; commissie cultuurconser
vering Pr. Bernhardfonds; politiecommissie VNG; kanton
rechter plv. Amsterdam; reserve kapt. der Artillerie (b.d.) I 
1, 3, 8, 10, 12, 13, 29: politie. 

Goldberg, mr. A. A. J. 
Kalkestraat 1, 6669 CK Dodewaard I 11-04-1922 I HBS-B
dipl. inspecteur van politie; R.U. Leiden doet. examen In
disch recht I vóór 1976 I waarn. burgemeester Dodewaard; 
burgemeester Woensdrecht, burgemeester Vlagtwedde en 
q.q. bestuurslid velerlei organisaties I - I - I - I 1, 3, 8, 13, 16, 
17en21. 

van Graafeiland, drs. J. A. 
Deken van Oppensingel4, 5911 AD Venlo I 29-09-1937 I HBS
A; Koninkl. Militaire Academie, officiersexamen administra
tief-economische studie; accountant lid NIVRA I lid VVD se
dert 1969 I 1971-1978: wethouder te Breda, portefeuille: eco
nomische zaken, jeugd, sport en recreatie en de bij een derge
lijke functie en portefeuille gebruikelijke nevenfuncties; 
1974: lid prov. staten; 1978-1984: lid gedeputeerde staten, por
tefeuille: prov. financiën, personeelszaken en organisatie, au
tomatisering en informatievoorziening, algemene en juridi
sche zaken, bestuurlijke organisatie, toezicht op de financiële 
huish.van de gemeenten I 1974-1982: lid prov. staten Noord 
Brabant; 1983-1986: lid Eerste Kamer; lid van de werkgroep 
"De financiële positie van de Nederlandse gemeente" (prof. 
mr. B. M. Teldersstichting); voorz. van de progr. comm. 
statenver kiezingen '87 Limburg I lid Raad van Commissaris
sen N.V. PNEM (electriciteitsbedrijf); voorz. interprovin
ciaal overleg (IPO) Provinciale Financiën (overlegorgaan met 
rijksoverheid); voorz. Gewest Noord-Limburg I 3, 10 en 11. 

van Helden, J. 
Steijnstraat 9, 6814 AK Arnhem I 11-05-1925 I HBS-B; avond 
ac. ec. onderwijs I lid VVD sedert 1962 I 25 jaar bedrijfsleven; 
4 jaar functie sociale zaken I 4 jaar directeur Gewestelijk Ar
beidsbureau; 5 jaar lid G.S. Gelderland I voorzitter afd. Lo
chem; voorzitter oe. Zutphen I lid G.S. Gelderland I - I 1, 6, 
11, 12, 29: arbeidsvoorwaardenbeleid - ambt. I overheid en 
30: informatie. 

Jellema, dr. ir. B. M. . 
Hoekje 2, 4286 LN Almkerk I 21-01-1940 I Gymnasium B; 
landbouwhogeschool te Wageningen, landbouweconomie; 
North Caroline State Univ. Raleigh, USA, economie I lid VVD 
omstreeks 1964 I 1975-1977: medewerker Ned. Economisch 
Instituut; 1977-heden: adviseur; 1982-heden: directeur van de 
werkgeversvereniging van de part. zuivelindustrie; 1984-he
den: lid van gedeputeerde staten van Noord-Brabant I - I 
1978-1982: wethouder van Woudrichem; 1982-1984: lid van 
de provinciale staten I 11, 12, 18 en 21. 
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Kamminga, J. 
v. Ketwich Verschuurlaan 48, 9721 SR Groningen I 03-01-
1947 I HBS-A I lid VVD sedert 1971 I makelaar o.g. I 1981-
1986: partijvoorzitter VVD I gemeenteraad Groningen I 1, 2, 
12, 14, 15 en 20. 

van den Oosten, C. G. J. 
Maarsseveensevaart 7b, 3601 CC Maarssen I 01-04-1944 I 
MTS I lid VVD sedert 1971 I directeur b.v. I oud lid commissie 
financiën lagere overheden van de Vereniging van Staten- en 
Raadsleden en de commissie binnenlandse zaken van de 
VVD I gemeenteraadslid; fractievoorzitter raadsfractie; wet
houder tot 1983; lid provinciale staten vanaf 1974; fractie
voorzitter statenfractie; gedeputeerde vanaf nov. 1983; voor
zitter van de vaste staten-commissies voor economische za-
ken en werkgelegenheid, bestuurlijke organisatie, water
beheer; voorzitter interprovinciaal overleg voor bestuurlijke 
organisatie I - I 1, 3, 12, 14, 15, 17, 20, 22. 

Schaftenaar, mr. E. 
Herenweg 53, 8023 CZ Zwolle I 27-05-1943 I HBS; doctoraal 
rechtsgeleerdheid, afstudeerrichting Burgerlijk Recht I lid 
VVD sedert 1969 I directeur van een B.V.; advocaat en procu
reur; wethouder gem. Zwolle I lid gem. raad Zwolle; wethou
der Zwolle; lid partijraad; penningm. kc. I commissaris Gazo, 
Gaswacht, Y.C., gasbedrijf Raalte; lid sociaal economisch ad
viescom. West-Overijssel (SEAR) I lid. jur. adviseur bejaar
dencentrum de Kievitsbloem; voorz. hockeyclub Z.M.H.C.; 
voorz. scholengemeenschap Hanzecollege I 1, 3, 12, 13, 16, 20 
en 22. 

Selman, mr. G. J. 
Duindoornlaan 14, 2116 TL Bentveld I 03-05-1940 I gym
nasium; doctoraal Nederlands recht I lid VVD sedert 1966 I 
directeur Richard Ellis Amsterdam; Deputy chairman Ri
chard Ellis InternationalI-I 1970-1978: fractievoorzitter ge
meenteraad Schermer; lid I vice-voorzitter statenfractie 
Noord-Holland vanaf 1977 I Raad van toezicht PEN (Provin
ciaal Electriciteitsbedrijf van Noord-Holland); Raad van Toe
zicht PWN (Provinciaal Waterleidingsbedrijfvan Noord
Holland); Raad van bestuur Leisure International (Neder
land B.V.) (Marriott Hotel); adviseur directie VIB N.V. I 1, 
3, 11, 12, 13, 14, 15 en 24. 

Talsma, mr. H. P. 
Holleweg 4, 7214 EP Epse I 13-08-1921 I Gymn. B; ned.recht 
notariaat I lid VVD sedert 1948 I rechter I lid db (vice-voorz.) 
VVD; lid finan. econ. commissie; lid commissie Justitie; be
stuurslid (penningm.) Liberale Internationale, bestuurslid 
Eur. Lib. & Dem. Federatie; voorz. Groep Nederland Liberale 
Internationale; vice-voorz. KC Gelderland; vice-voorz. afd. 
Gorssel I - I bestuurslid vormingsinstituut, educatief streek
centrum, woningbouwvereniging I 1, 2, 11, 12, 13, 14 en 20. 

Tammens, 0. 
Burgemeester de Koekstraat 21, 7861 AA Oosterhesselen I 20-
08-1930 I HBS-A; notariaat RU Groningen Notaris I lid VVD 
sedert 1951 I oud-voorz. Ring Drenthe Koninkl. Notariële 
Broederschap; oud-lid Kamer van Toezicht over de Notaris
sen en Candidaat Notarissen in het Ressort Assen; ver
trouwensnotaris namens die Kamer; oud-lid Public Relations 
Landelijke Notariële Broederschap I oud-secr. kc.'s Gronin
gen en Drenthe; oud-hoofdbestuurslid, partijraadslid I - I 
commissaris Scheper-ziekenhuis Emmen; bestuurslid van een 
Regionale Onderlinge Verzekeringsmaatschappij; commissa
ris van een stichting met een maatschappelijk doel I 1, 3, 13, 
14, 15, 16, 17, 18, 20 en 29: regionale zaken. 

Tripels, mr. M. J. M. 
Brusselsestraat 36, 6211 PG Maastricht I 27-11-1920 I gym
nasium-A; doctoraal rechten I lid VVD sedert 1970 I ad
vocaat; kantonrechter (plv.) I - I oud-lid Tweede Kamer der 
Staten-Generaal I voorzitter camera musica mosana; secreta
ris Ned. Kath. Sportfederatie; erevoorzitter MVV; lid bonds
raad KNVB; adviseur STIBA; senator Kon. zangvereniging 
Maastrichter Staar en div. andere organisaties en verenigin
gen I 2, 3, 7, 8, 11, 12, 13, 14, 16, 17, 20, 22, 23, 26 en 27. 

Verstegen, G. 
Dubbelsteijnlaan-West 46, 3319 EL Dordrecht I 07-02-1929 I 
5 jr. HBS-A; diploma accountant lid NIV A; registeraccoun
tant I lid VVD sedert 1952 I openbaar accountant (eigen kan
toor); voorzitter adm. kantoren; adviseur ondernemingen I 
vice-voorzitter Barendrecht en voorzitter oe. IJsselmonde tot 
1979; voorzit~er afd. Dordrecht 1979-1986; voorzitter staten-



centrale Dordrecht; lid belastingcommissie VVD; lid fin. 
comm. kc. Dordr~cht I - I voorzitter sociëteit econ. overleg 
Dordrecht; penningmeester Triumph T.R. club Holland I 11, 
12 en 20. 1 

Vortman-van Assen, mevr. I. 
Merwedelaan 13, 5691 HS Son I 05-08-1943/ HBS-B: studie 
pedagogiek (niet afgemaakt) /lid VVD sedert 1974/ pedago
gisch onderzoeker en re'medial teacher; wethouder (sinds 
1982) I bestuurslid afd. Son en Breugel; lid begeleidingscom
missie emancipatiewerkster van de organisatie Vrouwen in de 
VVD I wethouder, portefeuille: ruimtelijke ordening, volks
huisvesting, verkeer, milieu- en grondzaken, economische ont
wikkeling, personeel en organisatie; db-lid van het Samen
werkingsverband Agglomeratie Eindhoven, portefeuille: 
ruimtelijke ordening I bestuursfuncties in Vrouwenraad 
Eindhoven, Noord-Brabant en de Nederlandse Vrouwenraad; 
bestuurslid Provinciaal Opbouworgaan Noord-Brabant; 
VNG commissie- Vrouwen en Lokaal Bestuur; lid medezeg
genschapsraad MAVO "de Boeg" /12, 14, 15, 16, 23 en 26. 

Wilms, ir. J. C. 
Schout van Eijklaan 100, 2262 XV Leidschendam I 09-06-
1931/ HBS-B; LH Wageningen; officiersopl.; opleiding 
luchtverkeersleiding; verkoopleiding; cursus marketing 
management, cursusleiding en organisatie; cursus general re
search management /lid VVD sedert 1960 I wetenschappelijk 
medewerker TNO Den Haag en Delft; organisatie-adv.; pro
jectontwikkelaar; free-lance auteur; secretaris/directeur LVB 
(landelijke stichting voor belangenbehartiging van alleen
staanden) /lid plaatselijke werkgroep, afgevaardigde naar de 
jaarlijkse algemene vergaderingen I - I voorz. afd. Leidschen
dam "geef om de natuur"; voorz. wijkvereniging "de Heuvel"; 
lid prov. streekcommissie ZH/W; voorz. Vereniging v. Eigen. 
Schout v. Eijkl. I: voorz. tegTS; voorz. ABC /1, 2, 5, 6, 7, 8, 
9, 12, 15, 18, 21, 22, 23, 26 en 29: alleenstaandenbeleid. 

Alfabetische opgave van de namen van de overige 
kandidaten (artikel12.3), die zich bereid hebben 
verklaard een kandidatuur voor een niet-verkies
bare plaats in overweging te nemen, met vermel
ding van de gegevens, welke volgens artikelS. I op 
het desbetreffende formulier EKAX1987 zijn ver
meld. 

Lodewijks, ir. M. H. C. 
Hambeek 11, 6041 ND Roermond I 01-04-1930 I HBS-B; TH
Delft-Geod. ir./lid VVD sedert 1972/1976-1978: directeur 
Kadaster prov. Limburg; 1978-heden: .lid college van GS prov. 
Limburg portefeuille o.m.: milieubeheer, volksgezondheid, 
waterbeheer, waterschappen, drinkwatervoorz. /1975-1977: 
voorz. afd. Roermond; lid partijraad I jan. 1978-juni 1978: lid 
gemeenteraad Roermond; sedert 1974: lid P.S. en sedert juni 
1978 lid GS I vanaf 1978: lid R.v.C. NV Waterleiding Mij 
Limburg; vanaf 1982: lid R.v.C. Verenigd Streekvervoer Lim
burg; tot 1982: bestuurslid Groene Kruis; vanaf 1985: voorz. 
Regio bestuur V.H.M.O. Scholen "Landen van Home"; vanaf 
1978: lid van de cie waterverontreiniging v.d. Raad v/d Wa
terstaat; vanaf 1978:. lid van de Raad van de drinj{watervoor
ziening; vanaf 1982: bestuurslid VEWIN /3, 4, 7, 10, 15, 16, 
17, 18 en 23. 

van Raalte-Tuijnma~, mevr. E. 
Merelhof 46, 9331 KL Norg I 09-07-1943/ MMS; kweekschool 
akte 41A en 41B /lid VVD sedert 1962/leerkracht; bur
gemeester I ondervoorzitter VVD I - I voorzitter STIV AS /1, 
3, 4, 8, 13, 22, 26. 

N.B. De volgende statistische gegevens kunnen worden ver
meld: 
35 kandidaten voor een verkiesbare plaats (waarvan 4 be
horende tot het vrouwelijk geslacht); 
2 kandidaten voor een niet-verkiesbare plaats (waarvan 1 be
horende tot het vrouwelijk geslacht). 

29 november 1986 te Breda 

Besluiten van de 
75ste algemene 
vergadering 
1. Het technisch advies Eerste Kamer 1987 is door de 
algemene vergadering, met overneming van de inhoud 
van het amendement afdeling Zwolle en het amen
dement kamercentrale Haarlem, vastgesteld. 

2. De motie van de kamercentrale Haarlem om op kor
te termijn enkele proeven te (doen) nemen met een 
consultatief partijreferendum en daarover verslag uit 
te brengen in de 40ste jaarlijkste algemene verga
dering, 15 en 16 mei 1987 te Leeuwarden, wordt na 
stemming (265 stemmen voor behandeling en 330 
stemmen tegen behandeling) niet in behandeling geno
men. 

3. De motie 14 van de afdeling Groningen en het 
amendement 27 van de afdeling Amsterdam worden 
allereerst aan de orde gesteld en door de vergadering 
verworpen. 

4. Amendement 28 van de afdeling Oegstgeest wordt 
met grote meerderheid van stemmen aangenomen. De 
~nhoud van dit amendement luidt als volgt: 
Invoering van een (niet-verplicht) beslissend referen
dum als aanvulling op het Nederlandse systeem van 
representatieve democratie is ongewenst. 

5. Wegens tussentijds aftreden van J. Kammingate 
Groningen moet in de vacature van voorzitter worden 
voorzien. Het hoofdbestuur heeft in zijn vergadering 
van 25 augustus 1986 dr. L. Ginjaar te Leidschendam. 
voor deze vacature kandidaat gesteld. De heer dr. L. 
Ginjaar wordt bij acclamatie benoemd tot voorzitter 
van de VVD! 
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In deze ingezonden 
brievenrubriek worden 

reacties van ten hoogste 
100 woorden opgenomen. 
Langere brieven worden 

door de redactie ingekort. 
Aanvallen op personen · 

of afschriften van · 
correspondentie komen 
niet voor plaatsing in 

aanmerking. 
De rubriek is alleen voor 
leden bestemd. Plaatsing 

betekent niet dat de 
redactie het met de 

inhoud eens is. 

Respect voor het verzet 

Tijdens de debatten over de Drie 
van Breda, Menten, en de weduwe 
Rost van Tonningen zijn de organi
saties uit het voormalig verzet uit
voerig gehoord. Zo hoort het ook. 
Het is een ereplicht tegenover het 
voormalig verzet. Maar is het ge
noeg? Ik meen van niet. Onze ver
zetsstrijders stond destijds onge
twijfeld niet alleen een vrije en de
mocratische, maar zeker ook een 
veilige, gezonde, fatsoenlijke en re
delijk welvarende natie voor ogen. 
De hoogste eer die wij deze strijders 
zouden kunnen bewijzen is ervoor 
te zorgen dat ons land aan die eisen 
voldoet. 
Zolang we er met ons allen de hui
dige janboel van maken schieten 
hoorzittingen als eerbewijzen in 
ernstige mate te kort. 
(ingekort) 
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W. L. de Vries 
Doorn 

Japanreis 

Ja ook ik, ex POW-er (o.a. Birma
spoor) erger mij telkens als ik een 
vaderlander in een Japanse auto 
zie rijden. Reden: "goedkoop!" Ja, 
ook ik, die na de oorlog mijn jonge 
vrouw moest betreuren, die in een 
voor haar nog betrekkelijk vreemd 
land moest blijven en als verpleeg
ster in e(?n vrouwenkamp dysen
teriebesmetting opliep en bij gebrek 
aan medicijnen daaraan stierf. Ja, 
ook ik erger mij aan Hirohito, hoe
wel ik weet dat hij als wetenschaps
mens direct begreep wat de atoom
bom aan directe, maar ook aan ex
tra gevaren voor het nageslacht met 
zich meebracht. 
Maar daar gaat het niet om. De 
vraag is: Kon Hirohito oorlog voor
komen die door de militaire macht
hebbers werd veroorzaakt? (Pearl 
Harbour). Hij heeft hem wel beëin
digd om meer ellende te voorko
men. Dat was een zegen voor mil
joenen! 
(ingekort) 

J. N. Sonderen 
Wageningen 

Aids 

Naar aanleiding over de aidsuit
zending in het Capitool het volgen
de. Alles wordt weer afgewenteld op 
de gemeenschap. Er is sprake van 
tientallen miljoenen aan onderzoek 
en voorlichting. De schatting is dat 
er nu al zo'n 20.000 dragers zijn van 
het aidsvirus. Als mij morgen bloed 
wordt afgetapt of toegediend en de 
naalden zijn niet goed gesterili
seerd, kan ik mijn kistje bestellen. 
Vroeger was er een verplicht onder
zoek naar tbc. Tbc-patiënten wer
den toen - en dat was toen zowel 
voor de gemeenschap als voor de 
patiënt vanzelfsprekend - in de ge
meenschap afgezonderd. Zouden 
we niet moeten gaan denken aan 
een verplicht onderzoek naar aids 
en in grote lijnen net zo moeten 
handelen als destijds bij tuberculo
se het geval was? 
(ingekort) 

Jan Bormans 

Wordt de burger beter beschermd? 
Wordt er bezuinigd op het gevan
geniswezen? Moeten cellen op ho
telkamers lijken en het eten op ho
teteten? Worden krakers en van
dalen aangepakt? 
Een drievoudige moordenaar kan 
vrijkomen. Een drugshandelaar 
krijgt in een ander land een zwaar
dere straf en moet dus zo nodig hier 
naar toe komen. Langgestraften 
moeten zo nodig een derde van die 
straf worden geschonken. Veel "ge
wone" burgers begrijpen dit niet. 
Kan de minister uitleggen wat hij 
voor ogen heeft? 
(ingekort) 

Sonja de Graaf-Paardekooper 
Oostkapelle 

De vice-premier en het 
staatsbezoek 

I. Wederam presteert een VVD
topman het om in zicht van verkie
zingen op grove wijze te blunderen. 
Hij mag dan wel zijn redenen heb
ben gehad om zo te handelen, Lub
bers is duidelijk in de media als 
overwinnaar uit de strijd gekomen. 
Blijkbaar heeft de kritiek bij de vo
rige verkiezingen geen effect gehad. 
Wij hebben er nu de balen van! 

Bestuur afd. Hasselt 
H. W. Bongers, voorzitter 

II. De vice-premier is fors uitge
gleden. Niet prettig met de Staten
verkiezingen in zicht. Het moet nu 
duidelijk zijn dat het vice-premier
schap zich niet laat combineren 
met een politiek leiderschap, zoals 
De Korte ambieert. Een politiek lei
der moet onafhankelijk kunnen 
optreden zonder gebonden te zijn 
aan voor kabinetsleden geldende 
regels. Hopelijk heeft Voorhoeve in
gezien dat kritfkkloze steun aan 
politieke vrienden niet onder alle 
omstandigheden juist is. Hij lijkt 
mij in staat om als fractie-voorzit
ter de VVD nog enigszins onge
schonden door de aanstaande ver
kiezingen heen te loodsen. 

Mr. Tb. W. van Ravensteyn 
Bussum 

Sneek lil. ... Het gaat er niet om of de 

Vragen aan de min. van 
Justitie 

Wat heeft de portefeuille van Justi
tie ons de laatste vier jaar opge
bracht? Zijn de straffen zwaarder? 

reis al dan niet had moeten door
gaan; het betreft de wijze waarop de 
heer De Korte haar onmogelijk 
heeft gemaakt. Hij heeft dan wel 
zijn zin gekregen, maar de fun
damentele fouten die hij heeft moe
ten maken, maken dat iedereen er 
schande van spreekt. Ik moet er wel 



bij zeggen dat ik het heel knap 
vond dat de heer De Korte onmid
dellijk zijn excuses heeft aangebo
den; ook dit heeft zijn goede uitwer
king niet gemist. Het geheel is ech
ter de leider van een Nederlandse 
politieke partij absoluut onwaar
dig! ... 

P. Lamberts 
Zwolle 

IV. De afbraak van een mooie 
start . .. In het eerste CDA/VVD
kabinet had minister Van Aarden
ne moeten opstappen vanwege de 
RSV-affaire. Voor de negen zetels 
verlies bij de laatste Kamerverkie
zingen had de verantwoordelijke 
man, de heer Nijpels, moeten op
stappen. De tot voor kort zeer ge
respecteerde minister De Korte 
wist op een zeer onliberale wijze 
voor zijn beurt te praten inzake het 
eventuele staatsbezoek van de Ko
ningin aan Japan. Wanneer gaat 
de VVD met een dosis gezond li
beraal verstand regeren? Doe wat 
een goed liberaal zou moeten doen, 
want zo komt u er niet. U verliest 
zo vele trouwe leden. 

J.Jacobs 
Doorn 

Centrumliberalen 

De VVD heeft klappen gehad. De 
confrontatie met het CDA van 
Lubbers belooft weinig goeds. Voor 
electorale winst de koers richten op 
het CDA links passeren. Opschui
ven naar D'66. Met hen overleggen 
betreffende immateriële zaken. · 
Streven naar een krachtig cen
trum-liberaal blok. Stoppen met 
kissebissen over de vraag: Wie is de 
beste hoeder van het liberale erf
goed. Verder gaan met de vraag: 
hoe maken we liberaal Nederland
vrijzinnig of conservatief- zo sterk 
mogelijk. Nu en in de jaren negen
tig. Voor de korte termijn het Duit
se model (FDP, maar dan groter!). 
Na Lubbers weer nadrukkelijk 
trekken aan CDA (= conservatieve) 
kiezers. De centrumliberalen die
nen minstens de tweede partij te 
worden en te blijven! 

J. C. H. Coenen, B. Ec 
Uden 

In deze rubriek worden 
alleen aankondigingen 
opgenomen van open-

bare bijeenkomsten (voor 
iedereen toegankelijk 

waar landelijke VVD
politici het woord voe

ren). 

AM STEL VEEN - 26 januari. 
mr. J. G. C. Wiebenga. De Meent, 
Orion 3-5. 20.00 uur. Internationale 
criminaliteit. 

BEILEN- 31 januari. mr. G. B. 
Nijhuis. Hotel Prakken. 20.00 uur. 
Jaarlijkse Propaganda Feestavond. 

BREDA - 19 januari. dr. W. F. 
van Eekelen. Café-Restaurant Mar
kendael. 20.00 uur. Forumdiscussie. 

DOETINCHEM - 26 januari. 
dr. R. Braams. DimmendaL 20.00 
uur. Actuele politiek/milieuzaken. 

KC DORDRECHT - 23 fe
bruari. drs. E. H.T. M. Nijpels. 
Dorpscentrum Vierpolders, Brielle. 
20.00 uur. Milieu. 

DRONTEN - 19 januari. mr. 
drs. F. Bolkestein. De Meerpaal. 
20,00 uur. Actuele politiek. 

EINDHOVEN- 17 februari. H. 
J. L. Vonhoff. ParkhoteL 20.15 uur. 
Liberalisme en immateriële zaken. 

GORINCHEM - 2 februari. drs. 
L. M. L. H. A. Hermans. Eetcafé De 
Knijp. 20.30 uur. Actuele politieki
Politiezaken/Provinciale Statenver
kiezing. 

JOVD-GRONINGEN - 2 fe
bruari. mr. F. H. G. de Grave. De 
Champignon, Groningen. 20.00 uur. 
Actuele politiek. 

HALSTEREN - 23 januari. me
vrouw E. G. Terpstra. Sporthal De 
Kannehuis. 20.00 uur. Actuele po
litiek. 

DEN HELDER - 2 februari. dr. 
ir. J. J.C. Voorhoeve. De Branding. 
20.00 uur. Actuele politiek. 

KC 'S-HERTOGENBOSCH -
24 januari. mevr. drs. M.M. H. 
Kamp/drs. L. M.L. H.A. Hermans. 
Gasperie, Uden. 10.00 uur. Soc. Za
ken, Volksgezondheid, Welzijn en 
Cultuur, in het licht van de financi
ele middelen van Provincie en Ge
meente. 

HUIZEN- 23 januari. mr. G. B. 
Nijhuis. De Boerderij, Huizen. 
20.00 uur. Forumdiscussie. 

KAMPEN- 23 februari. drs. L. 
M. L. H. A. Hermans. Hotel van 
Dijk. 20.30 uur. Actuele politiek. 

MEPPEL - 26 januari R.L.O. 
Linschoten. Café Restaurant 
Worst. 20.00 uur. Nieuwjaarsrecep
tie. 

ROLDE- 23 januari. mevr. A. 
Jorritsma-Lebbink. Hotel Er
kelens. 20.00 uur. Nieuwjaarsvisite. 

VIERDORPENOVERLEG-
23 februari. R. L. 0. Linschoten. 
Café Restaurant Centrum, Eext. 
20.00 uur. 

VROUWEN IN DE VVD 
UDEN - 26 januari. mr. A. H. 
Korthals. De Schouw. 20.00 uur. Fo
rumdiscussie Criminaliteit. 

OC WESTLAND - 26 januari. 
drs. D. J. D. Dees. De Spaansche 
Vloot, 's-Gravenzande. 20.00 uur. 
Volksgezondheid. 

OC WINTERSWIJK - 19 ja
nuari. P.M. Blauw. Café Restau
rant Ras, Ruurlo. 20.00 uur. Actuele 
politiek. 

VOOR ZAKEN NAAR AMSTERDAM!! ... 
of er even tussenuit 

weg met de dagelijkse sleur. 

Petit Hotel Huize Otten 
Bel voor uitgebreide brochure 

tel. 020- 250345, Utrechtsedwarsstr. 79, 1017 WD A.msterdam 

INDONESIË 
Reeds 16 jaar goed georganiseerde rondretizen. Meer contact met land en volk. 
Vraag het programma: 
SPECIAAL: 27 dgn. vliegen/varen lrian-Ambon-Menado-Toraja-Lombok-Bali 
1 5.495,-. 26 dgn. Sumatra: van Jakarta naar Medan via eiland Nias 
1 3.995,-. Verder o.a. B dgn. Bali 1 2.595.-. 15 dgn. Bali-Sumatra 
1 3.195,-. 20 dgn. Java-Bali 1 3.595,-. 24 dgn. Java-Bali-Lombok 
1 3.895,-. 31 dgn. Java-Bali-Toraja 1 4.495,-. 33 dgn. Singapore-Sumatra
Java-Bali I 4.595,-. Of fly I drive indiv. reizen met hotel pas v.a. 10 dgn. 
1 2.595,-. Div. reizen te combineren met Singapore en Bangkok. 

SOC REIZEN, Stadhouderslaan 2, 2517 HW Den Haag, teL: 070 -
466666/469723. 



in het kader van de 
Provinciale Staten
verkiezingen 1987 

PROVINCIE UTRECHT - 28 
januari. dr. R. W. de Korte. Jaar
beurscongrescentrum, Utrecht. 
20.00 uur. 

PROVINCIE ZUID-HOL
LAND - 4 februari. dr. R. W. de 
Korte. Conferentiecentrum Ocken
burgh. 20.00 uur. 

T -shirts, sweaters, trainingspakken, 
bedrukt vanaf 15 stuks 

poppelaanstekers, bedrukt 
stickers, relatie-art., buttons, petjes 

RYKO HANDELSONDERNEMING 

PROVINCIE LIMBURG - 9 fe
bruari. dr. ir. J. J.C. Voorhoeve. 
Café Restaurant De Postkoets, 
Horn. 20.00 uur. Start van de Cam
pagne. 

PROVINCIE DRENTHE - 11 
februari. dr. R. W. de Korte. Stads
herberg, Assen. 20.00 uur. 

PROVINCIE FLEVOLAND -
16 februari. dr. ir. J. J.C. Voorhoe
ve. Hotel Lelystad, Lelystad. 20.00 
uur. 

PROVINCIE ZEELAND - 18 fe
bruari. dr. R. W. de Korte. Hotel 
Goes, Goes. 20.00 uur. 

PROVINCIE OVERIJSSEL - 23 
februari. dr. R. W. de Korte. Postil
jon Motel; Zwolle. 20.00 uur. 

~~ -~ 

PROVINCIE GELDERLAND -
25 februari. dr. ir. J. J.C. Voorhoe
ve. 

PROVINCIE GRONINGEN - 2 
maart. dr. ir. J. J.C. Voorhoeve. 
Postiljon Motel Haren, Haren. 
20.00 uur. 

PROVINCIE NOORD-HOL
LAND- 9 maart. dr. ir. J. J.C. 
Voorhoeve. Concertgebouw, Haar
lem. 20.00 uur. 

PROVINCIE FRIESLAND- 11 
maart. dr. R. W. de Korte. 

PROVINCIE NOORD
BRABANT - 16 maart. dr. ir. J. J. 
C. Voorhoeve. 

Lid Romantische Restaurants 

-::-_, 

SPECIALITEITEN RESTAURANT 

"Het Kasteel van Rhoon" b.v. 
Tevens zalen voor recepties, diners en vergaderingen. 

S.G. Abel Dorpsdijk 63, 3161 KD Rhoon tel.: 01890-18896/18884 

Postbus 383 - Spoorlaan 392- Tilburg -"(el. 013 - 435809 

Het bungalowpark .. VILLAGE LE CHAT" ligt in de zonovergoten 
Charente, nabij Montbron, Zuid-Frankrijk (870 km van Breda). Het 
park heeft prima faciliteiten, zwembad, tennisbanen, restaurant, 
supermarkt, minigolf enz., een eigen visrijk meer, geen criminaliteit 
en is onder Nederlands beheer een ciase van rust. De huur van de 
bungalows f 40,-- f 170,- per dag, diverse bungalows zijn te 
koop en ook deelname is mogelijk. 

Informaties: Le chat reizen, tel.: 010-4328274. 

ANTIEKE RIJTUIGEN EN KOETSEN 

worden bij ons reeds jaren op vakkundige en ervaren wijze in z'n 
totaliteit gerestaureerd of herbouwd. 
Voor de plezierrijder, verzamelaar en musea. 

cf[Sto(( 
Wagenmakerij I rijtuighandel 
Grootoever 8, 7707 PV Balkbrug, tel.: 05230-49235/49247. 
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RESTAURANT 

Kloksteeg 3 Leiden Telefoon 071 123053 

LAAG IN PRIJS 

Alles op het gebied van winkel- en magazijninrichting. 
Eventueel gebruikt. 

WINKEL- EN MAGAZIJNINRICHTING 
Showroom: Noordweg 16c, 
WATERINGEN/Den Haag 
Telefoon: 01742-6947 

@ KLEIN - OEVEB 

Zorgeloze pony-vakantie in mooie natuur; binnen- en buitenmane
ge, zwembad, sport en (samen)spel, fietscrossbaan, creatief bezig 
zijn, buitenritten e.d.; alles onder ervaren en enthousiaste leiding. 
6-15 jaar. 

Inl.: J. Maat, Oud-Avereest 60, Balkbrug, 05230- 49204, b.g.g. 
49382. 



Indrukwekkend is beslist de uitvinding van de computer. 
Realiseren wij ons eigenlijk wel wat deze geniale uitvinding 
voor invloed heeft op onze samenleving ... 

Vooruitgang door techniek 

Ons tijdperk wordt beheerst door een 
opslag van miljoenen gegevens 
Veel ruimte was nod1g om d1e infor
matie te dragen. Een probleem in 
een tijd van doordachte efficiency en 
snelheld We maakten kennis met 

Drukkenj ten brink is een dynamisch 
bedrijf, dat meegaat met al die voor
uitgangen in de techniek. Om al de 
opdrachten nog efficiënter en tot in 
de uiterste perfectie te kunnen ver
werken werd wederom het afgelo
pen Jaar een belangrijke beslissing 
genomen voor komende Jaren. 
Een ge1ntegreerde tekst-beeld op
maak en een geheel geautomatiseer
de drukvormvervaardiging zet ten 
b1·ink op een voetstuk in onze wereld 
van de grafische industrie en haar ver 
doorgevoerde technieken. 
Een team van u1tstekend gemotiveer
de vakmensen - gelukkig dat de 
computers nog steeds niet zonder 
kunnen - zijn uw garantie voor in
drukwekkende kwaliteit. 

ten brink meppel bv 
mdustrieweg 12 
7944 HS meppel 
industrieterrem ''oevers" 
postbus 64 
7940 AB meppel 
telefoon 05220 - 5 46 46 

Belt u - geheel vrijblijvend - met onze 
heer G de Jonge voor een offerte 
Onze ontwerpstudio zal aan uw 
ideeën graag gestalte geven. specialist in boeken en periodieken, tuli-color en zwart, vellen en rotatie 



DEZE ADVERTENTIE WORDT U AANGEBODEN DOOR ERKEND REKLAME ADVIESBUREAU NA VAR 

IS DIT DE TOEKOMST 
VAN ANTARCTICA? 

A ntarctica. was tot voor kort het laatste onbedorven continent. Tot voor kort. Want sinds de 
1\._ mens ontdekte dat Antarctica rijk is aan bodemschatten is het gedaan met de rust. 
En, erger nog, ook met de levens van veel van de natuurlijke bewoners van dit werelddeel. 

Greenpeace vindt dat heel Antarctica tot natuurreservaat moet worden uitgeroepen: 
het eerste Wereldnatuurpark. r-:; - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - 1 

Antarctica moet onaange- I Ik help Greenpeace en word donateur. Als ik minimaal een tientje 1 

t t bl.. E d t I stort, krijg ik bovendien 4 x per Jaar de Greenpeace kwartaal- I 
!J;s l]Ven. n kt" aar voer I krant. Deze bon gaat naar: Greenpeace Nederland, antwoord- I 
ree~p~ac~/d 1~ voor. . d t I nummer 10734, 1000 RA Amsterdam. I 

0 s a 11 oen we a I Bellen mag ook: 020-261877. I 
zonder geweld. Maar zonder I I 
uw hulp zijn we nergens. I Naam: I 

Word daarom ook dona- I Adres: I 
teur van Greenpeace. Uw gift : Postcode: Plaats: 1 

helpt ons echt enorm. L _________________________ J 
ZONDER UW HULP ZIJN WE NERGENS. 
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LIJST VAN ADVERTEERDERS 

Serviceflatcentrum Belmonte, Wageningen / Restaurant La 
Cloche, Leiden/ Hotel Edenhof, Zwammerdam / H. F. Goud
smit, Laren/ Van der Horst en Verbeek, Den Haag/ Juwelier 
Rikkoert, Schoonhoven / Vakantieboerderij Klein Oever, 
Balkbrug / Het Kasteel van Rhoon, Rhoon / SOC Reizen, 
Den Haag/ Taco Veendam b.v., Veendam/ De Viking, Wol
phaartsdijk / Westduin Budget Hotel, Koudekerke 

PARK BOSWIJK DOORN 

in uniek woonoord voor ouderen 

TE HUUR/TE KOOP: 2 pers. appartement 

Veel service mogelijk, privacy wordt gerespecteerd. 

Inl.: H. F. Goudsmit, tel.: 02153- 15170. 

KLEIN - OEVER . ® Zorgeloze pony-vakantie in mooie natuur; binnen- en buitenmane
ge, zwembad, sport en (samen)spel, tietscrossbaan, creatief bezig 
zijn, buitenritten e.d.; alles onder ervaren en enthousi·aste .leiding. 
6-15 jaar. 

Inl.: J. Maat, Oud-Avereest 60, Balkbrug, 05230- 49204, b.g.g. 
49382. 

INDONESIË 
Reeds 16 jaar goed georganiseerde rondreizen. Meer contact met land en volk. 
Vraag het programma: 
SPECIAAL: 27 dgn. vliegen/varen lrian-Ambon-Menado-Toraja-Lombok-Bali 
f 5.495.-. 26 dgn, Sumatra: van Jakarta naar Medan via eiland Nias 
f 3.995,-. Verder o.a. B dgn. Bali f 2.595,-. 15 dgn. Bali-Sumatra 
f 3. 195,-. 20 dgn. Java-Bali f 3.595.-. 24 dgn. Java-Bali-Lombok 
f 3.895.-. 31 dgn. Java-Bali-Toraja f 4.495,-. 33 dgn. Singapore-Sumatra
Java-Bali f 4.595.-. Of fly/drive indiv. reizen met hotel pas v.a. 10 dgn. 
f 2.595.-. Div. reizen te combineren met Singapore en Bangkok. 

SOC REIZEN. Stadhouderslaan 2, 2517 HW Den Haag, teL: 070 -
466666/469723. 

m L1d Romantische Restaurants e.Ao 
SPECIALITEITEN RESTAURANT 

I '";. 11 

"Het Kasteel van Rhoon" b.v. .. ~ · ' 
Tevens zalen voor recepties, diners en vergaderingen. 

S.G. Abel Dorpsdijk 63,3161 KD Rhoon teL: 01890-18896/18884 

Eerste Zeeuwse Zeil- en Surfschool .. DE VIKING". 

Zeil- en surfles op het Veerse Meer, zowel intern als ex
tern. Voor gevorderden tochten met platbodem door Zee
land. 

Inl.: K. L. Voorbach, gediplomeerd zeilinstr. ANWB-KNWB 
Zandkreekweg 8-9, 4471 NG Wolphaartsdijk 
Tei.:01198-1206. 

Inhoudsopgave: 

- Provinciale Statenverkiezingen: 
overzichtsfoto van de lijsttrekkers; de 
landelijke campagne-activiteiten; 
betrokkenen uit diverse provincies over 
hun ervaringen 

. - Interview met VVD-Eerste
Kamerfractievoorzitter Zoutendijk 

- Criminaliteit: praten of doen 

- Lauxtermann is 
weer Kamerlid 

- De beschrijvingsbrief van 40e 
jaarlijkse algemene vergadering 
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VAN DE 
VOORZITTER 

0 ver enkele weken is het zo
ver: op 11 maart kiezen we 
de leden van Provinciale 

Staten voor een volgende perio
de van 4 jaar. 
Provinciale Staten als vertegen
woordigend en besturend orgaan 
hebben nooit veel belangstelling 
gekregen. Dit is historisch ver
klaarbaar. De ervaringen met de 
zeven Verenigde Provincies wa
ren immers voor onze voorouders 
in de 19e eeuw aanleiding om de 
macht van de Provincie zeer 
sterk te beknotten. Maar in re
cente tijden is dit allengs veran
derd. Provinciale Staten hebben 
veel verantwoordelijkheden ge
kregen, die diep kunnen ingrij
pen in ons bestaan. Wij kunnen 
denken aan bijvoorbeeld het 
grootste gedeelte van ons wegen
net waarvoor de Provincies ver
antwoordelijk zijn, onze rivieren 
en kanalen, recreatiegebieden, 
de ruimtelijke inrichting, het mi
lieu, culturele vorzieningen, be
jaardenzorg, volksgezondheid. 
Ook hoort daar zeker bij het 
doen van voorstellen aan re
gering en parlement over ge
meentelijke herindeling. 

De politieke samenstelling is 
· dus van groot belang voor 

de wijze waarop het pro
vinciaal beleid gestalte krijgt. De 
verkiezingscampagne van de 
VVD is er op gericht de kiezers 
te doordringen van onze liberale 
opvattingen over het provinciale 
beleid, over onze antwoorden op 
provinciale vràgen. Die provin
ciale problematiek is uitgangs
punt. Maar we moeten ons wel 
realiseren, dat veel van wat een 
provineie doet een aanhechting 
heeft met landelijke politiek. 
Juist op provinciaal niveau moet 

vaak nader worden ingevuld wat 
landelijk wordt bedacht. Het is 
uitermate belangrijk dat de lijn 
van de liberale invloed daarbij 
wordt doorgetrokken. 

De VVD zet schrikbeeld 
voor een linkse senaat 

' ' stevig aan", aldus een 
Kop in Trouw van 27 januari jl. 
Dit komt mij voor als een mis
kenning van een van de belang
rijkste taken van Provinciale 
Staten, nl. het kiezen van de Eer
ste Kamer der Staten-Generaal. 
Niet ontkend kan namelijk wor
den dat de uitslag van de Staten
verkiezingen rechtstreeks ver
taald wordt in de samenstelling 
van die Kamer. Politieke voor
keuren voor een provinciaal be
leid hebben dus direct invloed op 
het politiek handelen van de. Eer
ste Kamer en hebben wel dege
lijk invloed op de wijze waarop 
een Kabinet zijn beleid kan uit
voeren. Wanneer de coalitie zijn 
meerderheid in de Eerste Kamer 
zou verliezen maakt dat het re
geren gewoon moeizaam en is het 
maar de vraag of het Kabinet 
Lubbers - de Korte het regeerak
koord in volle omvang kan uit
voeren. Een dergelijke uitslag - u 
zult het met mij eens zijn - zou 
uitermate te betreuren zijn. 

L aten we die laatste weken 
met ons allen ons nog eens 
extra inzetten. De Staten

verkiezingen van 1982 waren uit
zonderlijk gunstig; in een enkele 
provincie werd de VVD zelfs eer
ste partij. Een dergelijke uitslag 
mogen we nu niet verwachten. 
Maar laten we er wel aan werken 
de uitslag minstens die van c,le 
Tweede Kamer-verkiezingen van 
vorig jaar te laten evenaren. 

Vrijheid 1 
& Democratie I 



"De VVD in alle staten": 

Als dit februari-nummer van 
V &D bij u in de brievenbus 
valt is het nog maar drie we

ken tot aan de Provinciale-Staten
verkiezingen van 18 maart a.s. 

Nog vier weken om die ruim 1,5 
miljoen door dik en dun trouwe 
VVD-kiezers te bereiken. Want u 
weet het: de Statenverkiezingen 
van maart 1982: 1.520.000 kiezers; 
de Tweede Kamerver kiezingen van 
mei 1986: 1.595.000 kiezers. De te
leurstelling van 1986 herinnert een 
ieder zich nog al te goed. De grote 
vreugde van 1982, toen de VVD in 
landelijke percentages uitgedrukt 
even de 2e partij van het land was, 
weet iedere "ouwe rot" zeker ook 
nog. Het absolute aantal kiezers 
was dus bijna gelijk. 

Het verschil zit natuurlijk in het 
opkomstpercentage: in 1982 heel 
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laag; in 1986 historisch hoog. Con
clusie: VVD-kiezers zijn trouwe op
komers bij welke verkiezing dan 
ook. 

We proberen die 1.500.000 vaste 
VVD-kiezers te bereiken en hen zo
danig te informeren dat ze voor de 
VVD naar het stemhokje gaan. 
Daarom hebben we een realistische 
doelstelling: dus geen grotere lucht
kastelen bouwen op niet waar te 
maken verwachtingen: dat geeft 
maar teleurstelling. Als argument 
daarachter geldt: de VVD in alle 
Staten, want die kiezen straks in 
juni de Eerste Kamer. De VVD wil 
eraan werken dat de huidige coalitie 
een meerderheid behoudt. Dus de 
Staten voorop, en het landelijk be
lang als ondersteuning. Zo ziet de 
marsroute voor deze campagne 
eruit . 



Een gedecentraliseerde campag
ne, zoals die in de Landelijke Pro
paganda Commissie is voorbereid, is 
van start gegaan. De provinciale 
lijsttrekkers werden door par
tijvoorzitter Ginjaar in perscen
trum Nieuwspoort aan de landelijke 
pers gepresenteerd en sindsdien 
zijn ze op verkiezingspad. Op één 
grote avond per provincie worden ze 
ondersteund door vice-premier De 
Korte of fractievoorzitter Voorhoe
ve, terwijl Kamerleden werkbezoe
ken afleggen samen met de provin
ciale kandidaten. De grote campag
netournee (zie elders bij van A tot 
Z) loopt, de avonden worden goed 
bezocht en belangrijker nog, ze krij
gen een goede publiciteit. 

Voor de verschillende provincia
le campagneplannen kijkt u vooral 
in uw KC-blad of bel even met het 
LPC-lid in uw kamercentrale. 

Een enkel punt verdient hier nog 
wat onderstreping: 
- Vooral de zaterdagen 28 februari, 
7 maart en 14 maart zijn voor de 
meeste provincies echte campag
nedagen. Behalve als u moet car
navallen, is uw belangstelling dan 
ook zeer gewenst. Informeer bij uw 
LPC-lid of uw afdeling. 
- Voor alle afdelingsbesturen geldt 
dat rond 18 februari het tweede be-
stelformulier wordt verzonden. Het 
eerste ontving u medio januari. In
ventariseer of uw voorraden ma
teriaal op peil zijn. 
Spoedig inzenden of campagnema
teriaal zelf afhalen t/m 6 maart bij 
het distributiecentrum aan de 1e 
Lulofdwarsstraat 89 in Den Haag 
tel.: 070-608276. 
- Bij deze V &D treft u een affiche 
aan, laat het niet slingeren maar 
hang het voor uw raam. 
- Kijkt u naar de VVD-TV thema 
uitzending van woensdag 4 maart 
a.s. Geheel in het teken van deze 
campagne, met na afloop gelegen
heid om met leden van de Tweede 
Kamerfractie te bellen van 19.00 
tot 21.15 uur, tel.: 070-614691. Tot 
18 maart is dit nummer speciaal ge
reserveerd voor al uw politiek in
houdelijke vragen gedurende kan
tooruren. 
~ "De VVD in alle Staten". Op za
terdag 14 maart mag u Nijmegen 
niet missen. Van 10.00 tot 13.00 uur 
manifesteert de VVD zich in alle 
Staten. Iedere KC regelt busver
voer, afhankelijk van de afstand, 

, voor ± f 10,- of iets meer per per
soon. Meldt u zich spoedig aan. 
Niet alleen een goeie dag voor uzelf, 
maar door aanwezigheid van de me
dia laten we ook het hele land zien 

dat de VVD enthousiast campagne 
voert. Denkt u daarbij aan de uit
straling. 
Enne oh ja er zijn natuurlijk veel ac
tievelingen die op deze zaterdag in 
de marktkramen staan. Maar, er 
zijn ook vele mensen die iets anders 
willen doen. Laten die nu als een en
thousiast publiek naar de Vereni
ging, Oranjesingel te Nijmegen ko
men. Wij zorgen voor een goed pro
gramma. 
Geeft u zich meteen op bij uw LPC
er, via bijgaande telefoonlijst 
's avonds na 18.00 uur. 
KC 's-Hertogenbosch: 
M. Ph. van Sint Truiden, 04105-
3265 
KC Tilburg: 
P. J. W. J. Slijpen, 01641-3114 
KC Gelderland: 
D. H. Leentvaar, 08363-1258 
KC Rotterdam: 
J. L. M. J. Backbier, 010-4771712 
KC 's-Gravenhage: 
G. J. W. Teeuwisse, 070-458866 
KC Leiden: 
G. W. van Blarkom, 01807-20652 
KC Dordrecht: 
L. J. M. Bulters, 015-121155 
KC Amsterdam: 
A. Gelinck-Bijlsma, 020-739295 
KC Den Helder: 
P.C. Riekwel, 02230-43840 
KC Haarlem: 
J. Siep, 02159-40739 
KC Zeeland: 
J. Schout,01193-719 
KC Utrecht: 
K. W. van Limburg Stirum, 030-
763428 
KC Friesland: 
R. S.Cazemier, 058-674284 
KC Flevoland: 
J. Kodde, 03210-3427 
KC Overijssel: 
E. L. Hozee, 074-770706 
KC Groningen: 
K. J. Vennik, 05945-13903 
KC Drenthe: 
J. J. van Heukelum, 05921-43390 
KC Limburg: 
M. R. A. M. van de Moosdijk, 
04754-5010 

Laten we er een harde-werkers cam
pagne van maken voor een VVD in 
alle Staten. Als de toekomst, de pro
vincie u lief is. 

Good luck 

HUGO DITTMAR 
VVD-PUBLIC RELATIONS 

Noot: de campagnevragenlijn zowel op 4 
maart als de twee weken daarna is dus: 
070-614691. 

Groslijst Eerste 
'Kamer 
(uit de mededelingen van het 
hb) 

Het hoofdbestuur heeft in 
zijn vergadering van 19 janua
ri jl. kennis genomen van de 
mededeling dat mr. F. Kort
hals Altes zich heeft terugge
trokken als kandidaat voor de 
Eerste Kamer. Zijn naam 
dient derhalve uit de groslij~t, 
gepubliceerd in Vrijheid & 
Democratie nr. 1350 van 15 ja
nuari 1987, te worden verwij
derd. 

J n mijn schrijven van 6 ja
nuari 1987 heb ik het hoofd
bestuur van de VVD meege
deeld dat ik mij als kandidaat 
voorde functie van onder
voorzitter van de partij te
rugtrek. Tot mijn spijt, maar 
ten faveure van het hoofdbe-.. 
stuur en onze partij, heb ik 
deze beslissing genomen. Dit 
is echter wel geschied na 
enige diepgaande gesprek
ken, een langdurige overwe
ging en - dat wil ik met na
druk zeggen - zonder dat er 
van de kant van het hoofdbe
stuur of de partij enige druk 
op mij is uitgeoefend. Ik wens 
de heer Opstelten een vrucht
bare bestuursperiode toe. 

Die afdelingen die aan het 
overrpegen waren of reeds be
slotèn hadden mijn kandida
tuur op de 40ste jaarlijkse al" 
gemene vergadering te Leeu
warden te steunen wil ik in 
het in mij gestelde vertrou
wen danken. 

H. A. H. Toornvliet 

-~::J 
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Ad Nijhuis gaat uitvoerig in op vragen vanuit de groep. 

"Schaatsen kunt u al. U leert hier het klûnen van de politiek." Met die woorden, 
afgestemd op sportieve actualiteit van die dag, zette mevrouw Elly Coenen, 
voormalig voorzitter van de Vereniging van Staten- en Raadsleden van de VVD, 
zaterdagochtend 17 januari een geselecteerd groepje partijgenoten op de gladde 
ijzers van de provinciale verkiezingscampagne. Overweldigend was de belang
stelling in het Utrechtse Jaarbeurscentrum niet, maar het landelijke · 
propagandakader was toch niet ontevreden over de opkomst in de vrieskou. 

De VVD-vice-fractievoorzitter in de Senaat, Ym van der Werf{, oud-ge
deputeerde van de provincie Brabant, in discussie met provinciale be
stuurders. 

I n feite klonk in Utrecht het 
startsein voor de verkiezings
campagne die 18 maart moet re

sulteren in een uitslag die de huidi
ge coalitie in de Eerste Kamer in de 
meerderheid houdt. Vandaar ook 
Elly Coenen's opmerking: "We 
kunnen de komende weken veel 
praten over de provinciale politiek, 
maar de landelijke politiek zal een 
grote rol spelen in onze campagne." 

De deelnemers aan de infor
matie-ochtend -onder wie verschei
dene provinciale lijsttrekkers - kre
gen uitvoerige informatie voor hun 
spreekbeurten over een breed scala 
aan politieke kwesties. Verder wa
ren VVD-leden van de Eerste en 
Tweede Kamer en van het Eu
ropees parlement aanwezig om te 
reageren op vragen en opmerkingen 
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van de VVD-ers die in de campagne 
een belangrijke rol zullen spelen. In 
vijf verschillende zalen werden de 
onderwerpen binnenland, buiten
land, welzijn, financiën en economie 
en leefbaarheid behandeld. 

Lijsttrekkers 

Een belangrijk deel van de och
tend werd gevuld door een 
aantal provinciale lijsttrek

kers die zich in een korte toespraak 
konden presenteren en uiteenzetten 
op welke regionale problemen de 
campagne zich in hun provincie zal 
toespitsen. 

Johan Remkes lijsttrekker in 
Groningen, pleitte er in zijn bijdrac 
ge voor het CDA zakelijk te benade-

ren, maar niet onnodig lief tegen 
deze partij te zijn. "Na een aantal 
glibberige ervaringen met het CDA 
bevalt ons de samenwerking in Gro
ningen met PvdA en D66 goed. Nu 
lijkt het - op landelijk terrein - vaak 
zo dat we het CDA te aardig aan
pakken. Onderhorig aan Lubbers 
zijn we niet" aldus Remkes. Naar 
zijn mening moet het begrip "Meer 
markt, minder overheid" ook pro
vinciaal vertaald worden. "Als het 
gaat om snoeien op provinciale ta
ken of belastingver hoging, dan moet 
het accent op het eerste worden ge
legd." Hij pleitte ook voor decentra
lisatie naar gemeenten en water
schappen. 

Navelstaren 

Frans Tielrooij (Noord-Hol
land) wees op het grote succes 
dat de VVD vijf jaar geleden 

ook in zijn provincie boekte. Dat 
zorgde ervoor dat de VVD nu met 
22 zetels de grootste fractie in de 
Staten is. "Het zal bijzonder moei
lijk zijn om ook bij de komende ver
kiezingen zo'n resultaat te behalen" 
meent Tielrooij. Hij vindt dat we in 
de VVD af moeten van het zo lang-



zamerhand bekende spelletje van 
het navelstaren dat er toe leidt dat 
elk klein mankement in de partij 
wordt opgeblazen. 

In Muiden, Tielrooij's woon
plaats, boekte de VVD veel succes 
bij de gemeenteraadsverkiezingen. 
Het recept daarvoor: een kort pro
gramma, een hecht en enthousiast 
team en je niet afzetten tegen PvdA 
en CDA, maar het eigen beleid naar 
voren brengen. Lodewijks (Lim
burg) wees de gemeentelijke herin
deling van Noord- en Midden-Lim
burg als belangrijke campagne
kwestie aan. JeUerna (Brabant) 
pleitte voor de snelle komst van een 
nieuwe commissaris van de konin
gin. "De huidige commissaris wordt 
geëxporteerd". Van den Oosten 
(Utrecht) meent dat de VVD een 
duidelijke invloed heeft gehad op 
het beleid in zijn provincie, dat het 
campagne-team geweldig enthou
siast is, maar dat steun uit Den 
Haag nadrukkelijk gewenst is. 

Die Haagse steun was in Utrecht 
onder meer aanwezig in de figuren 
van de Tweede-Kamerleden Kort
hals, Nijhuis en Te Veldhuis die de 
aanwezigen hun opvatting over ac
tuele landelijke kwesties (veilig
heid, volksgezondheid en leefbaar
heid) meegaven. 

Nadelige positie 

V ice-fractievoorzitter Loek 
Hermans, die zijn voorzitter 
Joris Voorhoeve verving, wees 

op de schijnbaar nadelige positie, 
waarin de VVD nu verkeert. De 
opiniepeilingen beloven weinig 
goeds, maar de tendens in Neder
land is niettemin sterk liberaal geo
riënteerd, vindt Hermans. "Ander
half miljoen kiezers stemden vorig 
jaar bij de kamerverkiezingen VVD. 
Die anderhalf miljoen moeten we in 
elk geval proberen vast te houden." 

"Het is misschien wenselijk de 
landelijke politiek uit de provincia
le campagne te houden, maar de 
verkiezingen zijn erg belangrijk 
voor het voortbestaan van het ka
binet" aldus Hermans. ;,De VVD is 
geen filiaal van het CDA. Het rechte 
spoor in het kabinet wordt door de 
VVD aangegeven." Juist in tijden 
van prQblemen blijkt de veerkracht 
van de liberalen. Samen kunnen we 
van deze verkiezingen een succes 
maken" aldus Hermans. 

VICTOR HAFKAMP 

VOGELSVAN 
DIVERSE PLUIMAGE 

Over minder dan een maand gaan 
we weer naar de stembus om on~e 
stem uit te brengen voor de 
Statenverkiezingen. Sinds de 
stemplicht is afgeschaft blijken 
deze verkiezingen het minst tot de 
verbeelding van de burgers te spre
ken. Gedeputeerden en staten
Zeden zijn hardwerkende burgers 
met een politieke en bestuurlijke 
instelling. Met hun werk in deze 
middelste bestuurslaag - gekneld 
tussen Rijk en Gemeenten - halen 
zij zelden de media. Dat is niet zo 
verwonderlijk, want wat er in onze 
gemeente gebeurt daar zitten we 
met onze neus boverwp en de lan
delijk politieke beslissingen en be
sluitvormingsprocedures krijgen 
we breed uitgemeten en toegelicht 
via de kranten, radio en televisie. 
Het provinciaal bestuur werkt 
meestal in stilte. Onbekend maakt 
onbemind. 
Om wat aan die onbekendheid te . 
doen vroeg de redactie een aantal 
mensen - gedeputeerden en .. 
st atenleden en een provinciecen
tra{ëvoorzitter "'overhun gebied 
te schrijven of zij v'oerde hierover 
met hen vraaggesprekken. We, 
zorgden voor een sprèiding over 
het hele land. Degenen die in het 
programma van· de eigen provin-
cie,.gèïnteresseerä zijn, kunnen dit 
D[Jvragen .bij de s~cretaris;vgQ, · · 

·· :hun,ka'mercentrale., · ·. ·. ·.· · • 



Johan Remkes, 35, is voor de tweede maallijstaanvoerder voor 
de Groninger Statenverkiezingen. Verwonderlijk is het niet, 
want hij beschikt ondanks zijn jeugdige leeftijd over grote po
litieke en bestuurlijke ervaring. In de 70-er jaren is de geboren 
en getogen Groninger ondermeer landelijk voorzitter van de 
JOVD geweest. In de periode 1978- 1982 was hij fractievoor
zitter in de Groninger gemeenteraad plus lid van Provinciale 
Staten. Na de vorige Statenverkiezingen werd hij gedeputeer
de en was hij belast met Verkeer en Waterstaat. 
Remkes is daarnaast ook voorzitter van de Vereniging van 
Staten- en Raadsleden. 
Johan Remkes is zeer duidelijk wanneer het gaat om de be
voegdheden van Rijksoverheid, provincie en gemeenten. Zijn 
pleidooi is dan ook: 

En dat b~doelt hij zeer ~os!tief. 
Zeker met om de próvmc1e te 
ondergraven, maar,heeft de 

VVD niet altijd de mond vol over de
centralisatie? Nou, doe dat dan ook! 
Voor de provincie blijven genoeg ta
ken over. 

Johan Remkes: "We moeten uit
gaan van de gewijzigde verhoudin
gen tussen het provinciaal bestuur 
en de gemeenten. Dat betekent heel 
concreet een dereguleringsprogram
ma op provinciaal niveau en het de
centraliseren van provinciale taken 
naar gemeenten, dat betekent het 
verder terugbrengen van het pro
vinciaal toezicht op gemeenten en 
waterschappen, maar ook het priva
tiseren van een aantal provinciale 
taken. 

Daarnaast, vervolgt Remkes, 
zullen we in Groningen hard moe
ten werken aan de versterking van 
de economische structuur met ge
bruikmaking van nieuwe technolo
gische ontwikkelingen ook in relatie 
tot de universiteit. Ten opzichte van 
het Eemsmondgebied zullen we 
moeten werken aan de transportsec
tor en aan het versterken van de op
en overslagfunctie van de havens. 
Een vraag voor Groningen is po
litiek ook of men w e I of g e e n 
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oor de 
in der 

incie'' 

Johan Remkes 

verdere uitbreiding wil van de mi
litaire activiteiten in de provincie. 
Momenteel dient zich de concrete 
mogelijkheid aan van de aanleg van 
een helikopterhaven in het Noor
den. Wij zijn er voor, want het be
tekent weer zo'n 300 tot 400 nieuwe 
arbeidsplaatsen." Als derde verkie
zingspunt wenst Johan Remkes een 

systematische herbezinning op de 
vraag welke provinciale taken te
ruggedrongen of verder versoberd 
kunnen worden. "De uitkeringen 
van het Rijk lopen terug en er mag 
ook provinciaal niet te gemakkelijk 
naar het instrument van belasting
verhoging worden gegrepen." 

Als vierde punt noemt hij: "Gro
ningen is een agrarische provincie. 
Deze sector zal de komende jaren 
verder vanuit Brussel onder schot 
komen te liggen. Voor de provincie 
ligt er daarom meer dan ooit als 
taak, dat we binnen de beperkte 
mogelijkheden van de provincie op 
agrarisch gebied zullen moeten zor
gen voor goede randvoorwaarden, 
alert moeten zijn op ruilverkavelin
gen en open moeten staan voor ver
nieuwende projecten in de land
bouw." 

Dienstbare houding 

I n zijn "provinciale jaren" heeft 
Johan Remkes een zeer duidelij
ke visie opgebouwd over de func

tie van de provincie. "Ik ben nogal 
kritisch ten opzichte van de rol die 
de provincies een aantal jaren ge
leden hebben willen vervullen, na
melijk als overheidslichaam, als een 
sterke, bestuurlijke tussenlaag, die 
ook allerlei "doe" -taken zou willen 
uitvoeren. Landelijk is die gedachte 
inmiddels om zeep geholpen. 

De rol die de provincie in de toe
komst hoort te vervullen is die van 
intermediair tussen het Rijk en de 
gemeenten. De houding van de pro
vincie moet in de eerste plaats een 
dienstbare zijn in de richting van de 
gemeenten en ten aanzien van het 
Rijk behoort zij bemiddelend op te 
treden als het gaat om zware projec
ten. De gemeenten hebben natuur
lijk nooit zitten wachten op een pro
vinciale overheid die in de eerste 
plaats zeer betuttelend optreedt. 
We hebben de afgelopen tijd al het 
een en ander gedaan aan decentra
lisatie van provinciale taken naar 
zowel de gemeenten als de water
schappen toe, maar er kan nog veel 
meer gebeuren." Johan Remkes is 
daar heel duidelijk over, want "la
ten we ons toch realiseren dat het 
gemeentebestuur het dichtst bij de 
burger staat en dat dit bestuur in de 
eerste plaats is ingehuurd voor de 
"doe" -taken. Natuurlijk zullen 
sommige van dergelijke taken ook 
altijd voor de provincie blijven be
staan. Als ik naar mijn portefeuille 



Verkeer en Waterstaat kijk dan 
weet ik dat er bijvoorbeeld altijd 
provinciale wegen zullen blijven, 
waaraan de provincie aandacht 
moet besteden. Dat geldt natuurlijk 
ook voor een terrein als milieu en zo 
zijn er meer taken te noemen. 

Bevoegdheden 

0 mgekeerd heeft hij ook kritiek 
op de wijze waarop de Rijks
overheid decentraliseert of, 

duidelijker uitgedrukt, weigert 
daarvan de consequenties te dragen. 
"De laatste jaren is van het Rijk 
nogal wat wetgeving op de provin
cies afgekomen met als consequen
tie gigantische stapels papier. Ik 
heb daarop twee punten van kritiek. 
In de eerste plaats is in een aantal 
gevallen geen sprake geweest van 
het overdragen van echte bevoegd
heid. Dat betekent dat je bijvoor
beeld op het terrein van de Volks
gezondheid wel mooie plannen kunt 
maken, maar dat het Rijk ze ten
slotte toch weer zelf wil goedkeuren. 
En in de tweede plaats is een plan
ningstaak in het algemeen minder 
zinvol naarmate er minder mid
delen zijn te verdelen en de plan
ningstaak nauwelijks inhoudelijk 
betekenis heeft. In het algemeen 
dient dat ook te betekenen dat al
lerlei planvoorschriften in de rich
ting van gemeenten en provincies 
geschrapt moeten worden. 

In Den Haag wordt een aantal 
zaken geregeld waarvan ik denk: 
"Mensen, is dat in vredesnaam no
dig?" 

Ik zal je drie voorbeelden noe
men: 
- De discussie over de mediawet. 
Het CDA verordonneert dat regio
nale en lokale omroepen geen ether
reclame mogen hebben. Een vorm 
van centralisme, waar je ·natuurlijk 
helemaal ziek van wordt. Daardoor 
staat de provincie straks voor de 
keuze om OF de regionale omroep 
helemaal op te heffen OF de burgers 
te belasten met een tientje extra op 
de normale omroepbijdrage, want 
de andere financieringsbron is in de 
mediawet afgezworen. 

- Onlangs hebben Kamer en de mi
nister van Verkeer en Waterstaat 
zich zeer uitvoerig beziggehouden 
met het openbaar vervoer in de pro-
vincie Groningen ... Een lijntje erbij, 
of een lijntje eraf ... Ik vind dat 
waanzin. Daar hoort de Kamer en 
daar hoort het Rijk zich helemaal 
niet mee bezig te houden. Dat kun
nen de gemeenten en de provincie 
heel goed zelf doen. 

- Met de minister van Landbouw 
en Natuur hebben we enige discus
sies gehad over de invulling - en met 
name de recreatieve mogelijkheden 
- van het Lauwersmeergebied. Daar 
werd bijna tot op de vierkante mil
limeter vastgelegd wat wel en wat 
niet mocht. Waar bemoeit die man 
zich mee? Dat kunnen we zelf wel. · 
Dat het Rijk algemene voorwaar
den stelt, prima! Maar de invulling 
zal toch door de gemeenten en de 
provincie moeten gebeuren. 

Mijn stellige indruk is dat op het 
terrein van de decentralisatie nog. 
vele mogelijkheden liggen, waarvan 
door de Rijksoverheid veel te wei
nig gebruik wordt gemaakt. Ook is 
er wetgeving die de provincies be
lemmeren bevoegdheden naar de 
gemeenten toe door te geven. In 
mijn dagelijks werk heb ik te maken 
met de ontgrondingswet. Als ie
mand in W arffum in zijn tuin een 
vijver wil graven, moet hij daarvoor 
bij de provincie een vergunning aan
vragen. Dat is toch volslagen onzin. 
Alsof het gemeentebestuur van 
W arffum daarover zelf niet kan be
slissen .. Maar die ontgrondingswet 
sluit uit dat wij dat soort bevoegd
heden doordecentraliseren. 

Onbekend-onbemind 

L ijdt ook hij onder het gegeven 
dat de staten zo onbekend en 
daardoor bij verkiezingen -uit

gaand van de matige opkomsten in 

het verleden- zo onbemind zijn? 
Remkes: "We hebben echt niet te 

klagen 0ver radio Noord en Het 
Nieuwsblad van het Noorden. Als er 
werkelijk nieuws is, is daarvoor echt 
wel belangstelling. Als gedeputeer
de moet je er zelf natuurlijk ook een 
beetje alert op zijn dat je je handel 
goed verkoopt. Wel is het natuur
lijk zo dat de provincie zich qua 
aard van bevoegdheden minder 
voor nieuws leent. In een groot aan
tal gevallen gaat het om zaken die 
geen rechtstreekse consequenties 
voor de burgers hebben, al moet 
men zich ervan bewust zijn dat de 
provincie de afgelopen tien jaar een 
grotere rol is gaan spelen, als gevolg 
van die plannende bevoegdheden 
die zij heeft gekregen. Doordat de 
provincies voorwaarden scheppen 
en richtlijnen geven aan gemeen
tebesturen hebben ze wel indirect 
grote consequenties voor de bur-
gers. 

Een ander punt is natuurlijk dat 
provinciale verkiezingen en in wat 
mindere mate gemeenteraadsver
kiezingen in sterke mate worden ge
zien als een testcase voor de lande
lijke politiek. Dat hangt natuurlijk 
ook samen met de rol van de staten
Ieden in de verkiezingen van de 
Eerste Kamer. Op dit moment is dat 
een heel actueel punt." 

Coördinerende rol 

J ohan Remkes vat de voornaam
ste taken van de provincie sa
men met: plannen als het echt 

nodig is, terughoudend toezicht 
houden en coördineren "en verder 
moeten we er in dit land voor zor
gen dat de gemeenten hun zaken in 
eerste instantie zelf kunnen re
gelen". 

De wijze waarop de Commissaris 
der Koningin te Brabant, Van Agt, 
over zijn functie spreekt, zal het en
thousiasme voor de Statenverkie
zingen bepaald niet vergrotèn. 

Johan Remkes: "Die functie is· 
natuurlijk wel aan ontwikkeling on
derhevig geweest. Ik denk dat in de 
tijd toen er geen fulltime gedepu
teerden waren de functie van Com-



missaris op inhoudelijke beleidster
reinen meer voorstelde. Nu is het in 
principe zo dat gedeputeerden hun 
eigen zaken bepalen. De CdK heeft 
in dat opzicht een coördinerende 
functie; ook in zijn rol van voorzitter 
van Gedeputeerde Staten en voor
zitter van de statenvergaderingen. 
Daarnaast vervult hij 'met de rijks
pet op' een rol bij de openbare orde, 
rampenbestrijding en burgemees
tersbenoe:qlÎngen. Maar bij ons ver
vult de Commissaris een heel be
langrijke rol als het gaat om inhou
delijke zaken in relatie tot Den 
Haag. Heel aantoonbaar zijn door 
Henk Vonhoff een aantal zaken ge
realiseerd, die anders niet tot stand 
waren gekomen. Uit de benadering 
van Van Agt proef je dat deze man 
geen enkele ervaring had op het ter
rein van het besturen van lagere 
overheden. Die dacht dat hij in 
Brabant als een soort minister even 
zijn zaken alleen kon besturen. Hij 
had er ook duidelijk geen affiniteit 
mee. Voor Brabant is het zeer te be
treuren dat ze de afgelopen jaren 
zo'n commissaris hebben gehad." 

Verkiezings
programma 

De VVD-statenleden in Gro
ningen gaan de campagne in 
met in het verkiezingspro

gramma zich uit te spreken voor 
voortzetting en versterking van het 
huidig beleid. Dat kan ook een 
voortzetting betekenen van de hui
dige PvdA-VVD-D66-combinatie. 

Johan Remkes: "We vinden de 
continuïteit erg belangrijk. De afge
lopen periode hebben we met PvdA 
en D66 heel zakelijk en resultaat
gericht gewerkt. Voor de VVD in 
Groningen bestaat niet de keus met 
of zonder de PvdA. De PvdA zal er 
altijd heel sterk inzitten, maar ik 
zeg daar ook bij dat we op basis van 
voorvallen die in het verleden bij de 
collegevorming hebben plaats
gevonden, geen enkele verplichting 
aan het CDA hebben. Bovendien 
heeft die club ook in Groningen zich 
altijd gekenmerkt door een grote 
mate van zweverigheid. Ik maak lie
ver afspraken met clubs waarvan ik 
weet dat ze zich ook aan die afspra
ken zullen houden." 

Reny Dijkman 
Foto: Hans van Dijk 
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D
e verkiezingen op 18 maart 
aanstaande bepalen primair 
welk beleid gedurende de ko

mende vier jaren iri de provincie zal 
worden gevoerd. 

Zoals elders reeds uiteengezet 
zijn deze verkiezingen tevens bij
zonder belangrijk voor de landspoli
tiek omdat, bij een eventuele slech
te uitslag voor CDA en/ of VVD, de 
uitvoering van het regeerakkoord 
via de gewijzigde samenstelling van 
de Eerste Kamer ernstig zou kun
nen worden belemmerd. 

Zuid-Holland is een complexe 
provincie. Met 's-Gravenhage als 
landelijk bestuurscentrum, met be
langrijke agrarische en recreatieve 
gebieden maar bovenal met Rotter
dam, één van 's werelds grootste ha
vensteden met het bijbehorende 
reusachtige industriële gebied, 
moet Zuid-Holland bestuurders 
hebben die van al deze markten 
thuis zijn. Tevens moeten zij besef
fen hoe belangrijk de uitstraling 
van het Rotterdamse industriële ge
bied is voor de economie van de rest 
van Nederland. Als laatste, maar ze
ker niet onbelangrijkste, moeten 
het ook bestuurders zijn die zorgen 
voor de kwaliteit van leven en wo
nen. 

De invloed van de VVD in het 
bestuur van Zuid-Holland is de af
gelopen periode van vijf jaar bijzon
der groot geweest. De uitslag van de 
Statenverkiezingen van 1982 was 
voor de VVD in deze provincie bij
zonder gunstig. Op basis van de ze
telverdeling: CDA 22, VVD 21, 
PvdA 21, D'66 7 en de overige par
tijen 12, kwam het dagelijks be
stuur voor de provincie tot stand 
waarin de VVD met 3 gedeputeer
den was vertegenwoordigd. 

Gedurende deze periode is door 
de VVD goed werk verricht. De drie 
VVD gedeputeerden beheerden de 
portefeuilles welzijn, cultuur en on-

derwijs, verkeer/vervoer, personeel 
en organisatie en agrarische zaken 
en waterschappen. 

Als hoogtepunten van beleid 
kunnen hier vermeld worden de ge
ruisloze integratie binnen het pro
vinciaallichaam van de taken van 
Rijnmond; de reorganisatie van het 
personeelsapparaat van een klassie
ke structuur naar een diensten
structuur. Gezien de krachtsver
houdingen kon de VVD vanuit een 
tussenpositie op het gehele beleid 
invloed uitoefenen. Het zou bijzon
der jammer zijn en ook zou het 
slecht zijn als deze invloed van de 
VVD gereduceerd zou worden, onze 
vertegenwoordigers hebben dat niet 
verdiend en de kwaliteit van het be
stuur van de provincie zou er niet 
mee gediend zijn. 

Programma 

D
e Provinciecentrale Zuid
Holland heeft met behulp van 
de circa 100 VVD-afdelingen 

gezorgd voor een verkiezingspro-



gramma waarvan de belangrijkste 
punten zijn: 

Milieubewust omgaan met ruim 
5.000.000 ton afval 
Zuid-Holland is één van de dichtst
bevolkte en bedrijvigste ge bieden 
ter wereld. De zorg voor een leefbaar 
milieu is dan ook van levensbelang. 
De VVD wil produktieprocessen be
vorderen, die met minder grond
stoffen en energie zinvolle produk
ten opleveren. Reststoffen moeten 
milieuhygiënisch worden verwerkt 
of- als het niet anders kan- milieu
beheersbaar worden opgeslagen. Uit 
de ruim vijf miljoen ton afval, die 
Zuid-Holland jaarlijks produceert, 
kunnen bruikbare stoffen worden 
teruggewonnen en kunnen andere 
tot compost worden verwerkt. 

Bouwen aan fijn wonen, ook in de 
stad 
Of je nu in de stad of in een dorp of 
op het platteland woont, je moet je 
thuis voelen. Daar gaat het om. 
Daarom vecht de VVD tegen de 
verpaupering in de grote steden 
door stadsvernieuwing te stimu
leren, woningverbetering voorrang 
te geven, betaalbare huizen te 
bouwen in zoveel mogelijk verschil
lende soorten en van de stadscentra 
weer culturele centra te maken. 

Werken aan goed onderwijs met 
meer kans op werk 
Volgens de Grondwet moet iedere 
gemeente een openbare basisschool 
hebben. De VVD ziet erop toe, dat 
iedere gemeente aan die plicht vol
doet, maar streeft ook naar voldoen
de voorzieningen voor speciaal on
derwijs. V aak is hier bundeling van 
basis- en voortgezet onderwijs no
dig om de rijksbezuinigingen op dit 
terrein mogelijk te maken. V oor 
volwasseneneducatie en kunstzin
nige vorming wordt, mede op aan
dringen van de VVD, een aparte 
stichting op provinciaal niveau ge
vormd. Ook wil de VVD, via de pro
vinciale sportraad, meer aandacht 
voor de jeugd in de provincie. 

Beuorderen van de werkgelegenheid 
Landelijk gezien zitten we weer op 
het goede spoor. De werkgelegen
heid groeit; jongeren komen nu 
sneller aan de slag. Daarom wil de 
VVD ook in Zuid-Holland het be
drijfsleven de ruimte geven. Daar 
moeten de arbeidsplaatsen immers 
vandaan komen! De VVD wil deze 
ruimte verschaffen door allereerst 
de bemoeizucht van de overheid te 
beperken en daarna taken, die het 

bedrijfsleven beter kan verrichten, 
af te stoten. Ook door investeringen 
kan deze provincie aanlokkelijk 
worden gemaakt. Investeren is al
leen dan de moeite waard· als de 
overheid zorgt voor snelle bereik
baarheid van bedrijven en kan
toren, voor goede wegen, vaarwegen, 
treinverbindingen, havens en lucht
havens. Het zal dan ook duidelijk 
zijn, dat de VVD voorstander is van 
het openhouden van de luchthaven 
Zestienhoven bij Rotterdam. 
Veel kans voor interessante banen 
ziet de VVD in nieuwe kennisinten
sieve en milieuvriendelijke bedrij
ven in bijvoorbeeld de high-tech 
sector. De vestiging van deze be
drijven- juist in Zuid-Holland
moet worden bevorderd. 

Bescherming van het groen 
De VVD is voorstander van het in 
stand houden van het Groene Hart 
van Zuid-Holland. Ook buiten dit 
gebied wil de VVD zich inzetten 
voor het behoud en herstel van meer 
natuur. Daarom bevordert de VVD 
groene recreatiemogelijkheden in en 
om de stad, volledige terugkeer van 
de natuurlijke flora in de wegber
men, bescherming van natuurgebie
den en de specifieke landschappen, 
die juist van Zuid-Holland zo'n ka
rakteristieke provincie maken. 

Lijsttrekker 

Wie gaan in de komende pe
riode die liberale punten 
trachten te verwezenlijken? 

Wel nu, de belangstelling voor een 
plaats in Provinciale Staten was 
deze keer zeer groot. In totaal wa
ren er liefst negentig kandidaten 
door de afdelingen op de groslijst 
geplaatst. Zowel in de vergaderin
gen van de statencentrales als in de 
kandidaatsstellingsvergadering van 
de provinciecentrale werd op basis 
van inhoudelijke en zakelijke argu
menten de lijst met kandidaten 
vastgesteld. 

Als lijsttrekker werd unaniem 
aangewezen de heer Th. (Ted) F. J. 
Jansen, in de huidige Staten ge
deputeerde met de portefeuilles op 
het gebied van verkeer/vervoer en 
personeel en organisatie. Onder aan 
de ladder begonnen met een am
bachtsschoolopleiding werkte Ted 
Jansen zich met grote inzet, door 
middel van diverse avondstudies, 
op in het bedrijfsleven. Ted Jansen 
heeft alle kleuren stofjassen gedra-

Ted Jansen 

gen, belandde uiteindelijk in het fa
briekskantoor: plannen maken, or
ganiseren en produktie maken had
den en hebben zijn voorliefde. 

Toen in 1966 de VVD-afdeling 
Noordwijk werd opgericht was Ted 
erbij om de kar te trekken. Vanaf 
1970 maakte hij deel uit van de ge
meenteraad in Noordwijk en was 
daar vele jaren wethouder. Als lid 
van Provinciale Staten van Zuid
Holland (sinds 1978) hield Ted zich 
bezig met regionaal economisch be
leid, recreatie, natuur en landschap. 
In 1982 werd hij door de Staten ge
kozen tot dagelijks bestuurder van 
de provincie. De VVD in Zuid-Hol
land is verheugd en trots deze man 
als lijsttrekker te hebben. 

De leden en het kader van de af
delingen en centrales hebben op 
bijzonder positieve wijze mee
gewerkt aan de voorbereidingen 
voor de komende verkiezingen. Het 
bestuur van de provinciecentrale 
kijkt dan ook met tevredenheid op 
deze periode terug. De verwachting 
is dat ook voor de laatste loodjes 
door dat kader en die leden grote 
inspanningen zullen worden gele
verd om voor de geleverde provin
ciale inspanningen en plannen van 
de VVD voor de komende periode 
electorale aandacht te krijgen. 

Rolf Haafkens, 
Voorzitter Provinciecentrale 
Zuid-Holland 

Vrijheid 
15 febr:uari 1987 & Democratie 



VVD-fractievoorzitter Provinciale Staten 
Gelderland J. De Bandt: 

H et opstellen van beleidsplan
nen op tal van bestuurlijke 
terreinen vormt het leeu

wedeel van het takenpakket van het 
provinciaal bestuur. Deze beleids
plannen omvatten vrijwel het ge
hele overheidsbeleid, van ontgron
dingen tot ziekenhuisplanning, van 
de bestrijding van lucht-, water- en 
bodemverontreiniging tot de ruim
telijke ordening. In het ontwerpen, 
vaststellen en bijstellen van de pro
vinciale beleidsplannen en het uit
voeren en handhaven ervan, gaat 
een aanmerkelijk deel van de tijd 
van politici en ambtenaren zitten. 

Een groot deel van het provin
ciaal budget wordt dan ook uitgege
ven aan deze planningsactiviteiten 
en de uitvoering ervan. Net als bij 
het Rijk en de gemeenten zijn de in
komsten en uitgaven van de provin
cie terug te vinden in de begroting 
en de jaarrekening. 

Inkomstenbronnen 

Het geld dat de provincie jaar
lijks besteedt, is afkomstig 
uit 5 bronnen. 

- De grootste inkomstenbron be
staat uit de doeluitkeringen die de 
provincies van het Rijk ontvangen. 
Doeluitkeringen zijn inkomsten 
waarvoor het Rijk de bestemming al 
heeft aangewezen. Provinciale 
Staten kunnen hét geld dan ook niet 
aan andere taken uitgeven. Zo kan 
bijvoorbeeld de uitkering voor aan
leg en onderhoud van wegen (90 
miljoen gulden in Gelderland) niet 
worden besteed aan andere activi
teiten. De totale inkomsten van de 
provincies zijn vorig jaar sterk ge-
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stegen door de decentralisatie van 
het beleid m.b.t. de spreiding en or
ganisatie van de bejaardenoorden 
naar de provincies. De hierbij be
horende Rijksbijdrage bedraagt 
voor Gelderland 245 miljoen gul
den. Voor dit bedrag heeft de pro
vincie in feite slechts een doorgeef
functie, want hieruit moeten o.a. de 
exploitatievergoedingen van be
jaardenoorden worden betaald. In 
1987 zal de provincie Gelderland 
ongeveer 400 miljoen gulden aan 
doeluitkeringen ontvangen. Dit be
drag komt neer op bijna de helft van 
de totale inkomsten. 
- De tweede belangrijke inkomsten
bron bestaat uit de inkomsten uit 
het Provinciefonds. Het Rijk stort 
jaarlijks een deel van de opbrengst 
van de rijksbelastingen in het Pro
vinciefonds. In 1987 zal deze stor
ting bijna 1 miljard gulden bedra
gen. Via een verdeelsleutel, waarop 
het inwonertal en de oppervlakte 
van invloed zijn, krijgt elke provin
cie een gedeelte. Gelderland zal in 
1987 ongeveer 103 miljoen gulden 
ontvangen. 
- De provincie mag zelf een belas
ting heffen: de opcenten op de mo
torrijtuigenbelasting. Het Rijk stelt 
echter het maximum aantal opcen
ten vast. Voor 1987 zijn dat 27.9 op
centen. Gelderland heeft het aantal 
opcenten, dankzij de verwoede ge
vechten van de VVD-fractie, kun
nen handhaven op 17 en behoort 
daarmee tot de "allergoedkoopste 
provincies". Doordat het aantal mo
torvoertuigen in Gelderland is ge
stegen bedraagt de opbrengst in 
Gelderland in dit jaar 18.9 miljoen 
gulden. 
- De overige inkomsten van de pro
vincie bestaan uit leges, rente, huur 

en enkele kleine postjes. 
. De rijksbezuinigingen hebben 
ook doorgewerkt in de inkomsten 
van de provincies. De uitkeringen 
uit het provinciefonds namen af en 
ook de doeluitkeringen verminder
den. Daarnaast werd de volume
groep van het provinciefonds he-

. perkt tot 1 % per jaar, hetgeen een 
forse structurele daling van inkom
sten opleverde. Gelderland leverde 
nog eens extra in door een wijziging 
van de verde.elsleutel van het Pro
vinciefonds. Nieuwe rijksmaatre
gelen volgens het regeerakkoord 
van het nieuwe kabinet zullen de fi
nanciële positie van de provincies 
nog weer verder verslechteren. De 
provincies werden en worden met 
forse bezuinigingsmaatregelen ge
confronteerd. 

De Gelderse liberale fractie er
kent de noodzaak tot forse rijksbe
zuinigingen en vindt het vanzelf
sprekend dat de provincies een 
evenredig deel van de bezuinigingen 
voor hun rekening nemen. Niet alle 
regeringsplannen zijn echter even 
billijk. Het inter-provinciaal-over
leg (IPO) heeft tegen een aantal on
billijke voornemens geprotesteerd. 
Met name de negatieve herver
delingseffecten van de Welzijnswet 
en wijzigingen van het belasting
gebied stuiten op verzet. Ook bij de 
Gelderse VVD-ers. 

Bezuinigingsoperaties 

De Gelderse begroting ver
toont - ook in meerjarenper
spectief - nog geen ernstige 

tekorten, terwijl de reserve-positie 
relatief sterk genoemd mag worden. 
Dat dit beeld zo gunstig lijkt, is 
vooral te danken aan een solide fi
nancieel beleid. Dit beleid, de afge
lopen periode in handen van de li
berale gedeputeerde Jan van Hel
den, wordt gekenmerkt door het tij
dig inspelen op dreigende tekorten. 

In de achterliggende periode 
werd door het Rijk 22 miljoen min
der aan Gelderland uitgekeerd. 
Deze financiële aderlating werd 
grotendeels opgevangen door bezui
nigingsoperaties met een totale be
sparing van 20 miljoen. Daarnaast 
werd ruim 7 miljoen vrij gemaakt 
voor nieuw beleid, waarbij het ac
cent lag op werkgelegenheid. Bo
vendien kon door bezuinigingen el
ders nog een 56 miljoen extra wor
den besteed aan incidentele projec
ten. 



De basis onder dit stimulerings
beleid is de overeenkomst tussen de 
3 partijen: CDA, VVD en PvdA 
waarbij jaarlijks 1 miljoen gulden 
vrij wordt gemaakt voor nieuw 
structureel beleid. Daarnaast komt 
nog eens 10 miljoen gulden beschik
baar voor eenmalige uitgaven door 
het inleveren van bestaand beleid 
en het benutten van een aanzienlijk 
deel van rente over de saldi-reserves 
en de jaarlijkse overschotten. Een 
groot deel van deze middelen werd 
besteed aan werkgelegenheid, we
genprojecten, de mest-problema
tiek, cultuur en welzijn (ouderen
beleid, bibliotheek, monumenten). 
Het initiatief van de VVD-fractie 
om het klein-chemisch-afval in te 
zamelen kreeg brede steun in Pro
vinciale Staten. V oor experimenten 
op dit gebied is voorlopig een mil
joen gulden beschikbaar. 

Ouderenbeleid 

Er zullen de komende jaren 
prioriteiten moeten worden 
gesteld, waarbij Provinciale 

Staten voor moeilijke politieke keu
zes worden geplaatst. 

Vermindering van inkomsten 
van het Rijk en noodzakelijke extra 
uitgaven zullen een aanslag plegen 
op de beschikbare financiën. Een 
voorbeeld van dit laatste vormt het 
ouderenbeleid. Recente onderzoe
ken tonen aan dat het aantal inwo
ners van 65 jaar en ouder snel zal 
toenemen. Daarbij zal ook de groep 
ouderen van 85 jaar en ouder fors 
stijgen. 

In 1987 nemen de uitgaven voor 
het ouderenbeleid al meer dan de 
helft van het begrotingstataal in be
slag (52 % ). Het overige welzijns
beleid neemt nog eens 15 % voor 
zijn rekening, terwijl verkeer en 
vervoer 13 % van de begroting be
draagt. De overige 20 % worden 
min of meer gelijkmatig verdeeld 
tussen economische zaken (2.9 % ), 
milieubeheer (5.8 % ), waterhuis
houding (2.6 % ), algemeen bestuur 
(3.2 %) en ruimtelijke ordening 
(3.1 %). 

Rijkdom is fantasie 

Een veel voorkomend misver
stand is dat de provincies een 
gigantische financiële post 

zouden beheren. Het tegendeel is 
echter waar. Het begratingstotaal 

van de provincie Gelderland (minus 
het "doorgeef-geld" voor de bejaar
denoorden) is lager dan dat van de 
gemeente Arnhem, Nijmegen of 
Apeldoorn. Het denkbeeld, ook nog 
heersend bij veel gemeentebestuur
ders, dat er bij de provincies vele 
miljoenen liggen te wachten op de
genen die daar met de nodige aan
drang om vragen, berust slechts op 
fantasie. 

Zo er al in het verre verleden 
enige "rijkdom" voorkwam, is deze 
in de laatste decennia verdwenen. 
De forse groei van het takenpakket 
van de provincies door nieuwe wet
telijke taken en door decentralisatie 
hebben, doordat lang niet altijd vol
doende financiële compensatie 
werd geboden, een einde gemaakt 
aan een ruim financieel kader. De 
noodzakelijke bezuinigingen heb
ben er vervolgens de laatste rek uit
gehaald. 

De noodzaak tot een zorgvuldig 
en sober beleid heeft ook positieve 
effecten. Natuurlijk is het voor be
trokkenen triest om in te moeten le
veren. De tijd waarin ieder initiatief 
kon rekenen op subsidie ligt ver 
ach,ter ons. Evenzeer zullen be
staande subsidies tegen elkaar en 
tegen nieuw noodzakelijk beleid 
kritisch moeten worden afgewogen. 
De VVD-fractie, altijd al veel kriti
scher en behoedzamer dan CDA en 
PvdA, kreeg hoe langer hoe meer 
medestanders bij haar terughou
dende en sobere opstelling. De M 
en betekenis van het particulier ini
tiatief nam en neemt toe. Waar 
vroeger tamelijk gemakkelijk over 
provinciale steun en professionele 
taken werd gesproken, vindt nu een 
afweging plaats of er een provinciale 
taak ligt en zo ja, wie deze taak zal 
uitvoeren. Een gang van zaken, 

J. De Bandt 

waarvoor de VVD altijd al een lans 
heeft gebroken. Op initiatief van de 
liberale fractie is een onderzoek tot 
stand gekomen naar het doelmatig 
functioneren van het provinciaal 
apparaat. Binnen dat kader wordt 
ook onderzocht of bepaalde taken 
niet beter en voordeliger geprivati
seerd kunnen worden. Nog voor de 
aanstaande verkiezingen worden de 
resultaten openbaar en zullen Pro
vinciale Staten zich uitspreken over 
de te treffen maatregelen. . 

Evenals de herwaardering van 
het vrijwilligerswerk en het ter dis
cussie stellen van de overheidsbe
moeienis, wordt ook de verhouding 
tot de andere overheden heroverwo
gen. De nadruk komt in toenemen
de mate te liggen op de beleidsvrij
heid van de gemeentebesturen en 
instellingen. In ieder geval is in Gel
derland in de afgelopen periode ge
streefd naar een soepele invulling 
van de toezichthoudende taak van 
de provincie. Dit is onder meer tot 
uitdrukking gekomen in de wij
ziging van preventief in repressief 
toezicht op de gemeentefinanciën. 
Niet langer moeten gemeentebestu
ren vooraf de goedkeuring hebben 
van de provincie; een financiële con
trole achteraf is voldoende. Ook be
stemmingsplannen worden globaler 
en sneller getoetst. De decentralisa
tie van provinciale taken en deregu
lering van voorschriften en proce
dures worden mede in het kader van 
de nota "Sanering Planprocedures" 
van de commissie Vonhoff ter dis
cussie gesteld. 

Al die zaken liggen de Gelderse 
VVD-fractie na aan het hart. Door 
de bezuinigingen en de heroverwe
ging van provinciale taken zijn de 
aloude, maar nog steeds actuele li
berale uitgangspunten als respect 
voor de gemeentelijke autonomie en 
voor de eigen beleidsvrijheid van 
instellingen, in de "spotlight" van 
de provincie-politiek komen te 
staan. Naast de grote problemen, 
ontstaan door de beleidsombuigin
gen, zijn dit ontwikkelingen die be
paald positief zullen uitwerken op 
de rol en betekenis van het provin
ciebestuur. 

VVD-fractievoorzitter 
PS-Gelderland 

Deel I staat in Vrijheid en De
mocratie van 15 januari 1987. 
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Het was een van de koudste dagen(-11 graden en een gure 
wind) in januari waarop we voor een interview op het Bin
nenhof hadden afgesproken. De weerman had al het advies 
gegeven om maar thuis te blijven als men niet noodzakelijker
wijze naar buiten moest, maar zij kwam rustig met haar auto 
uit Vught naar Den Haag. Afspraak is afspraak! 
Typerend voor Jet Sengers, VVD-voorzitter van de Brabantse 
Statenfractie, erelid van de Vereniging voor Staten- en 
Raadsleden. Als zij binnenkomt straalt haar vitaliteit je te
gemoet. Voor haar aftreden heeft zij maar een reden en dat 
is de leeftijd. Mijn mond valt open. "Ik heb al een kleinkind 
van 21" zegt ze stralend. "Het wordt nu eens tijd dat ik me 
aan mijn familie ga wijden en eindelijk eens al die boeken kan 
gaan lezen, waar ik nooit aan toe ben gekomen." 
Jet Sengers kan terugkijken op een rijk partijbestaan. Ze 
heeft op haar eigen wijze haar carrière gemaakt: niet met 
ellebogen, maar gebaseerd op kennis, op een geweldige inzet 
en met een geweldig gevoel voor relativiteit en humor. 

,,Ik heb altijd getra 
de sfeer in de 
Statenfractie ple 
te houden'' 
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Eigenlijk was de politiek haar 
met de paplepel ingegoten. 
Haar vader was wethouder en 

ook haar ooms waren in de politiek 
actief. Toch startte ze later. Nadat 
zij haar studie als medisch analiste 
had voltooid, trouwde zij onmiddel
lijk en kreeg drie dochters. Wel be
hoort zij tot de VVD-leden van het 
eerste uur. In 1959 kwamen zij tus
sentijds in de gemeenteraad van 
Vught terecht. Als enige vrouw. 
Niet via een VVD-lijst, want die was 
er helemaal niet, maar via de enige 
niet-katholieke lijst. Ze kreeg on
derwijs en welzijn als portefeuilles. 
"Vrouwen kregen in die tijd altijd 
de zachte sector." Ze bleef in de 
raad tot 1974 tot de combinatie van 
het Statenlidmaatschap, het voor
zitterschap van de Vereniging en die 
raad tezamen wat al te veel werd. 
Daarnaast was ze ook nog secreta
resse van de afdeling Vught-Den 
Bosch. "De meest leerzame tijd heb 
ik in de raad meegemaakt toen ik in 
de volgende periode helemaal alleen 
zat. Je moet van alle portefeuilles 
wat weten en ik heb altijd een grote 
belangstelling voor financiën ge
had. In de tijd dat de stadsgewest
ontwikkeling op gang kwam, heb ik 
aangedrongen op een VVD-lijst." 

In de 22 jaar dat zij als lid van de 
VVD-Brabantse Statenfractie 
functioneerde - sinds 1974 is zij 
fractievoorzitter - heeft ze de vele 
ups en downs van de VVD mee
gemaakt. "We zijn in die 22 jaar van 
2 naar 3 naar 6 naar 14 naar 11 en 
nu naar 16 zetels gegroeid. In 1974 
kwam de landelijke doorbraak van 
de VVD. Ym van der Werff werd 
gedeputeerde en ik fractievoorzit
ter. Doordat we Ym als gedeputeer
de hadden waren we veel beter op 
de hoogte van allerlei provinciale 
zaken. 

In het verleden heb ik me bezig 
gehouden met gezondheidszorg, na
tuur en landschap en onderwijs." 

Geen fulltime baan 

J et Sengers ontkent dat het 
statenlidmaatschap een full
time bezigheid is. "Als fractie

voorzitter moet je natuurlijk wel 
van alle portefeuilles wat weten, 
maar ik had het voordeel dat man
nen daarnaast vaak nog een baan 
hadden. Het gaf mij de tijd om heel 
veel naar bijeenkomsten in Noord
Brabant te gaan." Dat zij daarnaast 
ook nog hoofdbestuurslid van de 
Nederlandse Vereniging van Huis
vrouwen en vice-voorzitter van de 



Vrouwen in de VVD was, slaat ze 
maar even over. 

Als voorzitter van de Vereniging 
wist zij de toen heersende koele 
contacten met de VVD aanzienlijk 
te verbeteren. De liberalen hebben 
in het verleden altijd wat nerveus 
gereageerd op aparte groepen bin
nen de club. Maar een gesprek met 
voorzitter Haya van Someren
Downer leidde ertoe dat wederzijds 
een bestuurslid bij elkaars verga
deringen aanwezig was. En inmid
dels is de situatie ontstaan dat de 
Vereniging naar een steeds grotere 
lokatie moet gaan uitkijken om op 
de jaarlijkse algemene vergadering 
de enthousiaste opkomst van 
hoofdbestuursleden, bewindslie
den en fractieleden een zitplaats te 
kunnen bieden. De Vereniging heeft 
sfeer en steeds meer VVD-raadsle
den, -wethouders, -burgemeesters 
en -Statenleden beseffen hoe nuttig 
en plezierig het is om onderling in 
een vertrouwde omgeving eens van 
gedachten te kunnen wisselen. Jet 
Sengers heeft aan die sfeer veel bij
gedragen. 

Spanningen 

I n onze statenfractie zijn na
tuurlijk de laatste maanden 

' ' ook grote spanningen ge-
weest in verband met de komende 
verkiezingen. We moeten realistisch 
zijn. Straks zitten we met minder 
mensen en er dienen zich heel ac
ceptabele nieuwe kandidaten aan. 
Ik heb altijd getracht om in die frac
tie een plezierige stemming te hou
den. Dit werk heb ik serieus maar 
met ongelofelijk veel plezier en 
animo gedaan. Natuurlijk moet je af 
en toe onplezierige maatregelen ne
men, maar dat gold ook voor de tijd 
dat ik voorzitter van de Vereniging 
was." Wat haar heel sterk is opge
vallen is dat zij haar politieke be
kendheid in Vught nog steeds te 
danken heeft aan haar gemeen
teraadsperiode; dat zij daarop w e 1 
wordt aangesproken, maar prak
tisch nooit op de provincie. "En dat 
betreur ik. De taken van de provin
cie worden door de decentralisatie 
steeds belangrijker: de planning 
van ziekenhuizen, psychiatrische 
inrichtingen, bejaardenoorden, 
scholen valt onder het provinciaal 
bestuur. De taken van een statenlid 
zijn veel omvattender geworden. 
Journalisten op de tribune of bij 
commissievergaderingen kun je ech
ter met een lantaarntje zoeken: 
planning en advisering is blijkbaar 

geen nieuws voor hen. Het staten
werk is veel nader tot de burgers ko

. men te staan zonder dat zij het zelf 
in de gaten hebben.' 

Commissaris van de 
Koningin 

T en aanzien van de Commissa
ris der Koningin, Dries van 
Agt, staat Jet Sengers met ge

mengde gevoelens. Tijdens dit in
terview is nog niet bekend of hij het 
Brabants land zal verlaten voor een 
post in Japan. "In Brabant," zegt 
Jet Sengers, "vindt de CdK dat hij 
niet alert genoeg kan reageren op 
problemen. Het liefst zou hij de be
slissingsbevoegdheid van Gedepu
teerde Staten willen vergroten. 
Wettelijk kan dat niet en dat frus
treert hem wat. Nou hebben we een 
keer per maand statenvergadering, 
maar laatst moest hij net toen zo 
nodig met vakantie. Toch zou ik zijn 
vertrek zorgelijk vinden. Van Agt 
heeft veel op de rails gezet en hij had 
toegezegd dat hij zes tot acht jaar 
zou blijven. Als hij zou vertrekken is 
het nog maar de vraag met hoeveel 
vaart zijn plannen nog kunnen wor
den gerealiseerd." 

Zwarte Piet 

Als bestuurslaag tussen rijk en 
gemeenten is het voor de 
staten heel moeilijk om enige 

populariteit te krijgen. Jet Sengers: 
"Een voorbeeld: Het rijk kort op het 
sociaal-cultureel werk. De provincie 
moet dat dan verdelen over de ge
meenten. Wij zitten met de zwarte 
piet. Zelf beschikken we niet over 

het budget om die tekorten aan te 
vullen, want het provinciaal budget 
is kleiner dan dat van bijvoorbeeld 
Eindhoven. Door ons besluit kan 
bijvoorbeeld een muziekschool ge
sloten worden. Het komt er op neer 
dat Den Haag de kortingen oplegt, 
de staten over de verdeling van die 
kortingen beslissen en de gemeen
ten die kortingen daadwerkelijk 
moeten uitvoeren." 

En met een oog naar de landelij
ke VVD kijkend, die ze door en door 
kent: "Ik vind dat we vaak niet be
scheiden genoeg zijn. We zijn alle
maal mensen. We maken allemaal 
fouten. Maar als we maar even den
ken dat we weer orde op zaken heb
ben, lopen we weer naast onze 
schoenen." 

Positief denken 

J et Sengers behoort tot de wijze 
mensen die uitgaan van het po
sitief denken. "Dat heb ik al die 

jaren opgebracht. En ook heb ik me 
altijd gerealiseerd dat politiek met 
het gehele maatschappelijke be
staan te maken heeft. Het zou heel 
goed zijn als gemeenteraads- en 
statenleden zich :rpeer met de alge
mene politiek bezighouden. Per
soonlijk vind ik het een verarming 
dat Kamerleden geen lid meer zijn 
van de Staten, helaas is dat fysiek 
niet meer te combineren. 

Onze partij is van en voor ons al
len en de beste harmonie en ver
standhouding krijg je wanneer je 
wetenschap hebt van en begrip voor 
elkaars zaken." 

Reny Dijkman 
Foto: Theo Meijer 

Niet verdreven ... alleen verhuisd 
Vlak voor de gemeenteraadsverkiezingen 1986 waren we verhuisd. 

Ons oude huis, aan een drukke straat, droeg voordien natuurlijk in 
verkiezingstijd grote affiches VVD. De nieuwe bewoners daarentegen 
waren even enthousiaste PSP -aanhangers en lieten dat ook zien. Dat 
viel natuurlijk op en een journalist van een van de plaatselijke kran
ten wijdde er zelfs een stukje aan onder de kop: "VVD-burcht veran
derd in PSP-fort". Wie durft nu nog te bewerèn dat affiches nergens 
toe dienen? En wie dachten er alweer dat juist die VVD-ers in van 
die leuke huizen wonen? 

Overigens de nieuwe PSP-bewoners hebben ons echt niet verdre
ven. We zijn alleen verhuisd en de campagne zal er zeker niet minder 
om zijn. 

E. L. Hozee 
Hengelo 
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Provinciale lijsttrekker Jan de Voogd over Zeeland: 

Gepokt en gemazeld is hij in de politiek. Maar - hoewel hij op 
het ogenblik een van de twee VVD-gedeputeerden in Zeeland 
is - hij begon zijn carrière deels buiten het politieke wereldje. 
Hij was directeur van een arbeidsbureau en hoofdconsulent 
leerlingen-wezen. Daarnaast was hij sinds 1974 Zeeuws 
Statenlid. 

Zo lagen de zaken toen Jan de 
Voogd in 1976 op een VVD
vergadering door mr. Schlin

gemann, die van de Tweede Kamer 
naar de Senaat verhuisde, werd op
gepord zich te kandideren voor de 
Tweede Kamer. "Er moet weer een 
Zeeuw in," sprak Schlingemann. 
Jan de Voogd belandde op de 32ste 
plaats; rle VVD ging van 22 naar 28 
zetels en door de wonderbaarlijk 
knappe formatie, waarin Hans Wie
gel zijn vakmanschap weer eens be
wees, belandde Jan de Voogd in de
cember 1977 in de Tweede Kamer. 

Doordat een aantal zittende 
VVD-Kamerleden doorschoof naar 
bewindsliedenposten kreeg hij als 
Kamerlid een goed gevulde por
tefeuille. Hij werd lid van de vaste 
commissies Sociale Zaken en On
derwijs deed arbeidsvoorzieningen, 
bemoeide zich met het Europees 
Sociaal Handvest, het stakingsrecht 
voor ambtenaren en was binnen de 
VVD verantwoordelijk voor dat deel 
van onderwijs dat niet behoorde tot 
het volledig dagonderwijs. Zijn gro
te bekendheid kreeg hij als Kamer
lid echter door als eerste te komen 
met een nota: "Jeugdwerkloos-
heid ... wat doen wij eraan?" 

Jan de Voogd: "Het was een on
derwerp waaraan nog geen enkele 
politieke partij zich had gewaagd." 
Maar ook in Zeeland bleef de we
reld niet stilstaan. Bij de Statenver
kiezingen van 1978 werd Jan de 
Voogd fractievoorzitter van de 

14 

VVD-Statenfractie toen al met uit
zicht op een baan als Gedeputeerde. 
Op die post kwam hij na zijn Ka
merperiode terecht in 1982. 

Jan de Voogd: "Het waren heel 
drukke tijden. Gelukkig stond mijn 
vrouw geheel achter mij, want veel 
thuis was ik natuurlijk niet. Elke 
werkdag reisde ik per auto 300 ki
lometer heen en weer tussen Den 
Haag en Vlissingen. En bij de 
Statenverkiezingen in 1982, waarbij 
ik lijstaanvoerder was, behaalde de 
VVD twee zetels winst. De verhou
dingen lagen toen: 15 zetels voor het 
CDA - 10 voor de VVD en 10 voor 
de PvdA. Door keihard onderhan
delen, want het CDA wilde dat of 
de VVD of de PvdA een gedeputeer
dezetel aan de SGP afstond, iets 
waar de VVD noch de PvdA iets 
voor voelde, is thans de verdeling· 
over de drie grote partijen 2 - 2 - 2." 

Zeeland op de eerste 
plaats 

V
oor Jan de Voogd is het nooit 
een punt geweest waar zijn 
prioriteiten lagen. "Dat is 

Zeeland," zegt hij zonder aarzeling. 
"Hier ben ik ge boren en getogen. 
Tijdens mijn Kamerlidmaatschap 
heb ik veel geleerd en ik ben dank
baar voor die tijd, waaruit vriend
schappen voor het leven zijn ont
staan. Maar mijn hart ligt hier. Het 

liefst ben ik gedeputeerde. Je bent 
meer bestuurlijk bezig met tast
baardere resultaten en ik hoop en 
vertrouw erop dat ik nog een perio
de mee kan." 

Hij vindt dat hij de laatste vijf 
jaar met zijn portefeuille enorm 
heeft geboft. Deze was uit vier seg
menten opgebouwd: 
- Verkeer, vervoer en waterstaat. 
Daar onder valt de gehele wegen
problematiek, de waterschappen, 
verkeersveiligheid, de waterhuis
houding ... etc.; 
- Provinciale stoombootdiensten. 
"We hebben nog twee veren met vijf 
boten. De pas gebouwde dubbel
deksboot Vlissingen-Breskens heeft 
de laatste tijd wegens kinderziekten 
negatief in de belangstelling ge
staan. Dat heeft enorm veel hoofd
brekens gekost en inmiddels al veel 
vertragingen opgeleverd. Dat vloot
voogd zijn is niet het dankbaarste 
deel van mijn werk, maar ik heb 
mijn rug recht gehouden. Begin fe
bruari komt de nieuwe veerboot 
weer in de vaart- we hadden geluk
kig op alles garantie - en hopelijk 
komen we daarmee in rustiger wa
ter." 
- Bestuurlijke organisatie en alge
meen juridische zaken. 
Jan de Voogd: "Hieronder valt het 
toezicht op gemeentelijke besluiten. 
Bijvoorbeeld de politieverordenin
gen. 
- Commissariaten. 
De Voogd: "Daarbij hoef je niet te 
denken aan vet betaalde banen, 
want deze commissariaten spruiten 
gewoon voort uit mijn werk. Zo ben 
ik bijvoorbeeld vice-voorzitter van 
de PZEM. Dat brengt behoorlijk 

Jan de Voogd 



wat werk mee, maar het is erg inte
ressant. We zijn de enige provincia
le energiemaatschappij die zowel 
met elektriciteit (kerncentrale 
Borssele) als met gas en kabeltele
visie te maken hebben." 

Oeververbinding 
W esterschelde 

A
ls belangrijkste taak voor de 
komende jaren ziet hij· een 
vaste oeververbinding over of 

onder de W esterschel de. "Die is van 
internationale betekenis. Zeeland is 
tenslotte de randstads-as tussen 
Engeland en het Ruhrgebied. Die 
verbinding kan dan ook niet van va
rende aard zijn, omdat het verkeers
en vervoersaanbod op die plaats 
veel te groot is. Er bestaat een par
ticulier initiatief om bij exploitatie 
625 miljoen gulden in een project te 
steken dat of een hangbrug of een 
brugtunnel moet worden. We zijn 
nog aan het bekijken of die verbin
ding ten westen, ten oosten of ter 
hoogte van Terneuzen moet komen. 
Dat hangt samen met het wel of niet 
in,standhouden van een "voetveer". 

Zeeland gaat vol vertrouwen de 
Statenverkiezingen tegemoet. De 
VVD heeft een deskundige lijstaan
voerder, die de Zeeuwse zaken op 
een gemoedelijke wijze aanpakt, 
maar tegelijkertijd de Zeeuwse 
vasthoudendheid met de paplepel 
kreeg ingegoten. 
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N a de eerste Statenverkiezin
gen in september 1985 vol
gen de komende Statenver

kiezingen van 18 maart aanstaande 
voor Flevoland wel erg snel. Deze 
twaalfde provincie vormt een nieuw 
gebied met vele mogelijkheden, 
waarin alles vanaf de grond moet 
worden opgebouwd. 

Deze beginperiode kenmerkte 
zich door een gezamenlijke aanpak 
van alle democratisch gerichte par
tijen om te komen tot een doeltref
fend, dicht bij de burgers werkend 
ambtenarenapparaat. We werken 
in Flevoland met een breed samen
gesteld college van drie gedeputeer
den, waarin Pieter Loos voor de 
VVD zitting heeft. Er is gekozen 
voor een klein provinciaal apparaat 
van maximaal 200 ambtenaren voor 
een gebied met 17.000 inwoners en 
een oppervlakte van 226.000 hec
taren. Van de ambtenaren kwamen 
velen van Verkeer en Waterstaat. 
Het voordeel van deze nieuwepro
vincie is dat we met een schone lei 
konden beginnen. 

Uitgangspunten 

D e uitgangspunten voor Flevo
land waren en zijn: 

- van taken die de gemeenten kun
nen uitvoeren moet de provincie af
blijven; 
- het fenomeen "adviesraad" in al 
zijn logheid zoveel mogelijk buiten .. 
de deur houden; 
- piekwerk en specialistisch onder
zoek uitbesteden. Zaken die door de 
particuliere sector kunnen worden 
uitgevoerd aan de particuliere sec
tor overlaten; 
- binnen het ambtelijk apparaat 

voland 

Herman Vermeer 

werken we met korte lijnen en wei
nig afdelingen. Goede formele en in
formele contacten zijn van groot be
lang. De nota's en notities zijn kort 
en zakelijk, daardoor kan daar in
houdelijk goed mee worden ge
werkt; 
- in de Flevolandse Staten werd de 
nota "Uitgangspunten Westelijk 
Flevoland (Markermeer)" ge
steund. Dit is nodig om straks met 
een streekplan te komen. 

Restzetel 

I n september 1985 werd ik geko
zen als statenlid op de zevende 
restzetel. De VVD had 16,5% 

van de stemmen. Toch kan je in 
zo'n korte tijd heel wat van het pro
vinciaal gebeuren onder de knie 

/1ijheid~ 
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krijgen. Juist de beginperiode is in
terensant omdat alle 39 statenleden 
nieuw gekozenen waren, die met el
kaar moesten werken om te ontdek
ken wat er wel en wat niet onder de 
bevoegheden van het provinciaal 
bestuur hoort en die anderzijds een 
goede bijdrage moesten leveren in 
de discussies over de invulling van 
een aantal regelingen. 

JOVD 

D e ervaring die ik heb opge
daan in de JOVD als afde
lingsvoorzitter, districts

voorzitter en met name tijdens de 
periode als landelijk voorzitter 
(1983-1984), heb ik verschillende 
keren goed kunnen gebruiken. 
Vooral als het gaat om het uitspitten 
van problemen, het opdoen van 
kennis en het gebruik maken van de 
kennis van de landelijke VVD-orga
nisatie (Eerste- en Tweede-Kamer
leden) is die politieke achtergrond 
belangrijk. Als liberale jongere heb 
ik die vele kanalen leren kennen. 

De verschillen tussen het werk 
van de JOVD-voorzitter toen en 

16 

statenlid voor de VVD nu liggen 
vooral in de manier van werken en 
het aantal onderwerpen waar je mee 
bezig bent. Toen was het vooral or
ganisatorisch gericht binnen de 
JOVD en algemeen politiek/pu
blicitair gericht naar buiten de 
JOVD. Daar ben je altijd met alle 
standpunten actief bezig. Nu ben ik 
veel meer politiek inhoudelijk bezig 
met een klein aantal beleidsvelden, 
met name Ruimtelijke Ordening en 
Welzijn; Publicitair zijn provincies 
niet echt aantrekkelijk. Krasse uit
spraken willen nog wel wat publi
citeit opleveren maar daar blijft het 
bij. De afstand naar de mensen toe 
is groot, te groot. Dat komt doordat 
de provincie vooral is gericht op ge
meenten en maatschappelijke orga
nisaties. Ook in Flevoland blijkt de 
provincie een onmisbare bestuurs
laag. 

Juist wij als liberalen moeten 
eraan werken dat het provinciale 
werk dichter bij de mensen en hun 
organisaties komt. Ook statenfrac
ties hebben goede reacties uit de be
volking nodig. Als conclusie wil ik 
stellen dat de nieuwe provincie 
Flevoland echt mee begint te tellen. 
Een liberale provincie waar het fijn 
is om te wonen en te werken. Ik ben 

er trots op hier statenlid te mogen 
zijn. 

Herman Vermeer 
Statenlid Flevoland 

"Het CDA zit in de Eerste Ka
mer dus reeds ongeveer op het 
niveau van mei 1986. Stelt u 
zich eens voor, dat het CDA 
zich keurig op die 26 zetels 
handhaaft, en daar ziet het wel 
naar uit. Stelt u zich vervol
gens eens voor, dat de VVD de 
winst van de vorige Statenver
kiezingen weer moet inle
veren en terugvalt op een ze
teltal gelijk aan dat in 1981. 
Dat zijn er dan 12. Bij dit zeer 
realistische scenario blijven er 
voor de coalitie in de Eerste 
Kamer 38 zetels over. 38 van 
de 75. Dat is dus een meerder
heid van zegge en schrijven 
één zetel." 

Joris Voorhoeve tijdens 
spreekbeurt 



Presentatie provinciale 
lijsttrekkers 

Op 26 januari kwamen alle provinciale lijsttrek
kers in het Haagse Nieuwspoort bijeen om zich aan 
de pers te presenteren. Zij werden daarvoor "lande
lijk" ingeleid door de VVD-voorzitter Ginjaar en 
de voorzitters van de VVD-fracties in de Eerste- en 
Tweede Kamer, Zoutendijk en Voorhoeve. Daarna 
kon de pers zich op de eigen provincie storten en 
daarvan werd gretig gebruik gemaakt. 

(Foto: Theo Meijer) 

Dit zijn ze dan, onze twaalf lijsttrekkers: (zit
tend v.l.n.r.) Mr. A.Ph. Hertog (Overijssel), T.F.J. 
Jansen (Zuid-Holland), Nicotine van den Broek
Laman Trip (Gelderland) en J.D. de Voogd (Zee
land). In het midden zitten C.G.J. van Oosten 
(Utrecht) en drs. F.G.J. Steenmeijer (Friesland). 
De beurtelings staande en zittende heren op de 
achterste rij zijn v.l.n.r. F. Mulder (Drenthe), J. W. 
Remhes (GroningenJ~F. Tielrooij (Noord-Hol
land), dr ir B.M. Jellema (Noord-Brabant), ir P. 
Loos (Flevoland) en ir M.H.G. Lodewijks (Lim
burg). 
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De toekomst van de 
Partij van de Arbeid 

K.GROENVELD 

0 m te beginnen: een verant
woording. Waarom een arti
kel over de PvdA in het par

tijblad van de VVD? Het antwoord 
is eenvoudig: de PvdA is een grote 
en belangrijke partij, die circa een
derde van het aantal zetels in de 
Tweede Kamer bezet en aldus voor 
de opstelling van de VVD - partij, 
Kamerfracties en bewindspersonen 
- van groot belang is. Hoe vaart de 
PvdA onder Kok (socialisten heb
ben wel een politiek leider), is een 
vraag waarvan het antwoord van 

belang is, ook voor de VVD. 
De opstelling van de sociaal-de

mocraten wordt heden ten dage 
sterk bepaald door twee kwesties: 

1. de opstelling van deze partij 
heeft er waarschijnlijk toe geleid, 
dat het aantal jaren met regerings
verantwoordelijkheid na de "we
deropbouw" betrekkelijk gering is. 
2. in kringen van de PvdA is het in
zicht doorgebroken dat een aantal 
socialistische opties niet realiseer
baar is. 
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Laten wij over deze aangelegen
heden nog ietwat uitweiden. Vele 
intellectuelen binnen de PvdA heb
ben er, in navolging van met name 
liberalen (in Nederland en daarbui
ten), op gewezen dat de samen
leving niet maakbaar is vanwege een 
drietal samenhangende redenen. 

In de eerste plaats is er sprake 
van een onvoo'rspelbaarheid van de 
afloop van maatschappelijke pro
cessen. Terwijl er in de eerste de
cennia na de Tweede Wereldoorlog 
groot optimisme bestond over de 
mogelijkheden tot voorspellen door 
de sociale wetenschappers en 
economen, werd in de jaren zeventig 
steeds duidelijker dat deze voor
spellingen in de regel niet uitkomen. 
De consequenties van beleid bleken 
aldus nauwelijks berekenbaar. 

In de tweede plaats was er sprake 
van een groot gebrek aan consensus 
over doeleinden en over te gebrui
ken instrumenten ter realisatie van 
onomstreden doeleinden. Zelfs wan
neer men het over doeleinden eens 
is (bijvoorbeeld: volledige werkgele
genheid), dan verschillen de des
kundigen over de te hanteren in
strumenten. Zo bestaan er in de 
economische wetenschap verschil
lende "scholen" met onderling strij
dige opvattingen. 

Tenslotte moet worden gewezen 
op het bestaan van conflicterende 
doeleinden. Een beleid gericht op 
een rechtvaardige verdeling van in
komens bijvoorbeeld kan desastreus 
zijn voor de werkgelegenheid. De 
staat is aldus misschien een "grote 
broer", maar dan wel één op lemen 
voeten. Prachtige blauwdrukken en 
rationele concepten van de samen
leving zijn niet te realiseren, zonder 
ontoelaatbare aantasting van 
vrijheids- en democratische rech
ten. Zeer terecht is dat met name in 
kringen van de Wiardi Beekman 
Stichting (het wetenschappelijk 
bureau van de PvdA) naar voren ge
bracht. Een dergelijke opvatting is 
niet nieuw, vele politieke filosofen 
hebben daar gedurende eeuwen 
reeds op gewezen. 

Wanneer sociaal-democraten 
zich evenwel deze denkbeelden ei
gen maken, is er iets aan de hand. 
Met het besef dat de maakbaarheid 
van de samenleving door centrale 
sturing een illusie is, groeide ook 
binnen de PvdA het realisme in de 
opvattingen over het reilen en zei
len van de verzorgingsstaat. Ontoe
laatbare financieringstekorten, 
slecht functionerende arbeidsmark
ten, te omvangrijke inkomensover
drachten, daarover spreken en 



schrijven vele verstandige PvdA
economen. Zo stelde Hans Kom
brink in een artikel in Socialisme en 
Democratie Uuli/augustus 1986): 
"Verhoging van de collectieve las
tendruk? Die is al hoog en ook de 
PvdA kan de ogen niet sluiten voor 
een sterk toegenomen fraude. Ver
dere vermindering van inkomens
verschillen? Het spreekt ons ideo
logisch aan, maar a) de opbrengst 
valt door de wet van de kleine ge
tallen tegen, b) de verschillen zijn 
onder negentig procent van de be
volking al niet zo groot, en c) mis
schien is er wel enig verband met 
het tempo van economische groei?'' 

Nostalgie en schaamte 

Let wel, bovenstaande indi
caties van een liberaal reveil 
in rode kringen betekenen 

geenszins dat socialisten zich in 
grote aantallen bekeren tot het li
beralisme. Nostalgie en schaamte 
(die nog lang niet voorbij is) voorko
men een echte doorbraak. Hoe dit 
ook zij, de trends lijken toch tame
lijk duidelijk. 

Aanzetten tot een meer realisti
sche opstelling komen voort uit de 
idee, dat coalities met name met het 
CDA dan wellicht tot de mogelijk
heden gaan behoren. Te lang "bui
tenspel" leidt tot vervreemding of 
tot bijstelling, waardoor men als 
spelgenoot meer acceptabel wordt. 
In het verleden zijn wij meer dan 
eens geconfronteerd met vervreem
ding als begrijpelijke reactie. Be
kend zijn de ononderhandelbare 
strijdpunten. Nu is de reactie an
ders. Realisme en pragmatisme, te 
zamen met een redelijke opstelling 
ten opzichte van regering en re
geringsfracties, lijken de strategie 
van de nieuwe partijleider te ken
'merken. 

Zie ik het goed, dan begint deze 
opstelling steeds meer te gelijken 
op die van de andere kleine oppo
sitiepartij, te weten D'66. En daar
mee is, denk ik, tevens de impasse 
duidelijk. De doodlopende weg van 
de beginselloze politiek van het 
redelijke alternatief. Pragmatisme 
dat alleen tot electorale successen 
kan leiden bij de gratie van per
soonlijk charisma van politieke lei
ders. Is dat de· weg van de socialis
tische beweging? Of wordt Kok te
ruggefloten door de meer ideo
logisch gemotiveerde partijgenoten, 
en wordt de nieuwe voorzitter van 
de partij de spreekbuis voor hen die 

zich baseren op de oude vertrouwde 
principes? 

Gegeven de nu eenmaal bestaan
de monistische cultuur in het Haag
se politieke bedrijf, zal ook de PvdA 
na verloop van tijd moeten con
stateren dat de redelijke opstelling 
weinig effect heeft op de relatie tus
sen CDA en PvdA. Althans tijdens 
deze regeerperiode, waarin CDA en 
VVD vanwege een "samenlevings
contract" (term gebruikt door Joris 
Voorhoeve tijdens een door Haya 
van Somerenstichting/Telders
stichting onlangs georganiseerd 
symposium) tot monogaam gedrag 
gehouden zijn. Ook D66 heeft niet 
de ervaring, dat "redelijkheid" leidt 
tot politieke macht. Voor alle dui
delijkheid, ik betreur die monistis
che praktijk die ertoe leidt dat, zoals 
Prof. Vis dat onlangs uitdrukte, er 
twee relaties bestaan: die tussen re
geringsfracties en regering en die 
tussen eerstgenoemden enerzijds en 
de oppositiefracties anderzijds. Een 
relatie tussen regering en parlement 

in totaliteit bestaat er alleen in de 
dualistische theorie. Wanneer dit 
monisme blijft bestaan, is dat één 
van de redenen waarom de PvdA 
waarschijnlijk na enig verloop van 
tijd terugkeert naar de aloude, po
lariserende uitgangspunten. Het 
geduld van het meer dogmatische 
gedeelte van de PvdA-achterban is 
waarschijnlijk niet erg groot en een 
beginselloze politiek à la D66 is deze 
mensen een gruwel. 

Heeft het huidige kabinetsbeleid 
succes in die zin, dat de bomen 
straks weer tot de hemellijken te 
groeien, dan is het voorts niet uitge
sloten dat een dergelijke echt socia
listische opstelling van de PvdA 
electoraal succes meebrengt. En 
wellicht is ook het CDA na enige 
tijd weer bereid de kleren van Sint 
Nicolaas aan te trekken. De Lat-re
latie tussen CDA en VVD wordt be
eindigd en dan, zo sluit ik af, zijn 
wij weer terug bij de politieke ver
houdingen in het begin van de jaren 
zeventig. 

Hebben we nog wel 
ambities? 

F. BOLKESTEIN 

N ederland heeft de laatste tijd 
enige malen het lid gevoelig 
op de neus gekregen. Een 

paar jaar geleden heeft de Regering 
met man en macht getracht de be-

noeming van onze oud-Minister 
van Buitenlandse Zaken Mr. Max 
van der Stoel tot Hoge Commissaris 
van de VN voor vluchtelingen te 
verzekeren. Onlangs heeft de Re-



gering de kandidatuur ondersteund 
van Dr. Onno Ruding voor de post 
van uitvoerend directeur van het In
ternationale Monetaire Fonds te 
Washington. Beide pogingen zijn 
gestrand. Daarnaast hebben wij, tij
dens de vorige kabinetsperiode, ge
probeerd om de vestiging van de In
ternationale Tropisch Hout Con
ferentie voor Amsterdam te be
machtigen. De ITHC gaat nu naar 
Y okohama. Tenslotte zullen de 
Olympische Spelen niet in Amster
dam maar in Barcelona worden ge
houden. Vier mislukkingen: vallen 
daar lessen uit te trekken? 

In het geval van het Hoge Com
missariaat voor de Vluchtelingen 
gaf de steun van de VS de doorslag. 
De Amerikanen wilden iemand met 
management-ervaring en gaven 
daarom de voorkeur aan een Zwit
ser. Men zegt dat de VS zich boven
dien hebben geërgerd aan de Ne
derlandse buitenlandse politiek ten 
tijde van het ministerschap van Mr. 
van der Stoel. Of die ergernis van 
invloed is geweest op de benoeming 
tot Hoge Commissaris, is onzeker. 
Maar mogelijk is het wèl. Zo gaat 
dat in de wereld. 

Ru ding 

Het is buiten kijf dat de heer 
Ruding een uitstekende kan
didaat was voor de hoogste 

post van het IMF. Wij zouden hem 
hier node hebben gemist, want hij is 
een zeer bekwaam Minister van Fi
nanciën, maar het zou een fraaie be
noeming zijn geweest. De Fransen 
hadden er echter eerder lucht van 
gekregen dat de post beschikbaar 
zou komen. Zij konden dus eerder 
achter de schermen hun invloed 
doen gelden. Bovèndien heeft 
Frankrijk grote invloed in zijn Afri
kaanse ex-koloniën, waar zeer veel 
Fransen leidinggevende posities be
kleden en waar nauwlettend wordt 
geluisterd naar de Franse Ambas
sadeur. Verder is Frankrijk belang
rijker dan Nederland. Dat vergeet 
men hier wel eens. 

Natuurlijk heeft de regering de 
kandidatuur van de heer Ruding 
ondersteund maar heeft zij dat op 
een verstandige wijze gedaan? Was 
het verstandig dat de Nederlandse 
ambassadeur een ingezonden brief 
liet publiceren waarin de bekwaam
heid van de Nederlandse kandidaat 
werd toegelicht? Was het verstan-
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dig dat de Minister-President een 
brief over hetzelfde onderwerp 
schreef aan President Reagan? Wie 
een functie ambiëert, moet het lob
byen aan anderen overlaten. 

En wat in Washington wel een 
zeer zotte indruk moet hebben ge
maakt, was het debat in de Tweede 
Kamer over deze affaire. Dat het 
debat werd aangespannen, was zaak 
van de oppositie. Maar de wijze van 
antwoorden was zaak van de Minis
ter-President. De gedachtenwis
seling in Den Haag ging er te veel 
vanuit dat de kandidatuur van onze 
Minister van Financiën zou slagen. 
Dat lijkt op zelfgenoegzaamheid. 
Zoiets wekt elders ergernis. 

Toeval? 

Wij zijn natuurlijk in het ver
leden verwend met inter
nationale benoemingen: 

Stikker en Luns in de NAVO, Wit
teveen in het IMF, Boerma in de 
wereld Voedsel en Landbouw Orga
nisatie (FAO), Van Lennep in de 
OESO (de organisatie van 24 indus
trielanden in Parijs) en Visser 't 
Hooft in de Wereldraad van Ker
ken. Alle topposities. Alle functies 
die nu worden vervuld door mensen 
van andere nationaliteiten. Is dat 
toeval of hebben wij tegenwoordig 
minder eerste-klas-mensen met een 
brede internationale ervaring? 

Een dergelijke vraag is natuur
lijk moeilijk te beantwoorden. Wel 
moet het mij van het hart dat het 
met onze talenkennis, waarop wij 
ons zo laten voorstaan, minder goed 
is gesteld dan wij denken. Engels is 
onze eerste vreemde taal, maar wie 
het gebrabbel hoort dat Nederlan
ders in openbare posities in het bui
tenland soms voortbrengen, wordt 
bevangen door plaatsvervangende 
schaamte. Goed onderwijs is een 
absolute noodzaak en moet absolute 
voorrang hebben. Dat is ook altijd 
een liberaal uitgangspunt geweest. 
Onze welvaart in het jaar 2000 
hangt af van het niveau van onze 
kennis en inspanning. Want daar
aan mankeert veel. Jarenlang is af
gegeven op onze prestatiemoraal 
door hen die zich progressief noem
den. Een cultuur van laksheid ont
stond. In het onderwijs werd het ele
ment van vorming benadrukt ten 
koste van de specifieke kennis. Op 
de universiteit waren praatvakken 
populairder dan technische vakken. 
Velen dachten: het zal mijn tijd wel 

duren. Maar het zal onze tijd niet 
duren. 

CDA en PvdA jagen arbeidstijd
verkorting na als oplossing voor de 
werkloosheid. Die gedachte berust 
op een fout: niet-werk maakt nooit 
werk. Werk maakt alleen maar 
werk. "Nee, morgen ben ik de stad 
uit- dan heb ik een ATV-tje." 
Reeds nu werkt de gemiddelde Ne
derlandse werknemer 20% uren 
per jaar minder dan de Japanse. 
Dat betekent dat bij gelijke inzet en 
bekwaamheid de Japanse produ
cent 20 % voorsprong heeft. En is 
onze inzet gelijk? A TV hier schept 
inderdaad banen: in Korea en in Ja
pan. 

Olympische Spelen 

Die Internationale Tropisch 
Hout Conferentie gaat dus 
naar Y okohama. Wij konden 

niet op tegen het Japanse geweld. 
En wat betreft de Olympische 
Spelen - misschien heeft het er nooit 
in gezeten, misschien had Barcelona 
hoe dan ook gewonnen. Wie zal het 
zeggen? Maar het is duidelijk dat de 
actievoerders in Genève met hun 
racistische opmerkingen en hun ge
spuug de zaak van Amsterdam geen · 
goed hebben gedaan. En het is ook 
duidelijk dat de reputatie van Am
sterdam niet meer is wat zij eens 
was. Wanneer een stad zich over 
een periode van 15 à 20 jaar een be
kendheid verschaft als centrum van 
flower power en marihuana, van 
krakers en junkies, van autodief
stallen en hondepoep - waar de toe
rist in zijn rondvaartboot vanaf de 
brug wordt bespuugd alvorens van 
zijn fototoestel te worden beroofd -
dan moet men niet denken dat 
zoiets zonder internationale gevol
gen blijft. Ik weet dat Burgemeester 
Ed van Thijn de naam van Amster
dam probeert te verbeteren maar 
wat zo veel jaren verkeerd is gegaan, 
wordt niet zo meteen hersteld. 

En wat voor Amsterdam geldt, 
geldt voor Nederland. In mijn vo
rige functie (staatssecretaris bui
tenlandse handel) heb ik commen
taar moeten geven op een Ameri
kaanse TV-rapportage over Neder
land. Die film werd daar op brede 
schaal bekeken. Hij was onderdeel 
van een wekelijks programma dat 
"Thirty Minutes" heet en grote be
kendheid geniet. In die film was de 
meest moderne muziek uit de "IJs
breker" in Amsterdam te horen en 
werden de meest avantgardistische 



schilderijen uit de zeer grote verza
meling contraprestaties van het rijk 
vertoond. Ook werd een WAO-trek
ker opgevoerd die naar zijn vakan
tie-oord toevloog. Zou hij geen last 
hebben van zijn rugklachten in zo'n 
vliegtuigstoel, werd hem gevraagd. 
Maar de Nederlander doorzag de 
ironie niet en verzekerde de TV
journalist dat hij die vliegreis prima 
zou doorstaan. 

Excessen 

0 nlangs heeft de Amerikaanse 
TV-kijker kunnen zien hoe in 
Nederland een toneelstuk 

voor vijf honden wordt gesub
sidieerd door de belastingbetaler. Ik 
hoop maar dat de Amerikaanse net
werken niet te weten komen dat die
zelfde belastingbetaler een kunst
werk in Den Haag subsicleert dat 
bestaat uit 150 galgen - om de leden 
van de Tweede Kamer te herin
neren aan hun verantwoordelijk
heden. 

Natuurlijk zijn dergelijke films 
unfair. Natuurlijk kan iedereen 
zo'n ongunstige film maken van de 
Verenigde Staten: een NOS-ploeg 
die een dagje gaat kijken in de 
South Bronx komt thuis met beel
den waar de film over Nederland 
kinderspel bij is. Natuurlijk is het 
uitstekend dat de kunsten in Neder
land ruimhartig worden gesub
sidieerd. Dat er dan een hoop onzin 
meekomt, moet maar op de koop 
toe worden genomen. Natuurlijk is 
het voortreffelijk dat de sociale 
voorzieningen in ons land zo goed 
zijn - een blik in de tehuizen voor 
ouden van dagen in Parijs laat zien 
hoe het elders gaat. Maar waarom 
moeten wij zo overdrijven? Het zijn 
de excessen die nieuwswaarde heb
ben en die in het buitenland de in
druk wekken dat in Nederland alles 
kan en niets hoeft. 

Ik kom terug op de Olympische 
Spelen en op een gesprek dat ik 
enige jaren geleden had in Korea. 
Seoul, de hoofdstad van dat land, 
was in 1953 totaal vernietigd. Nu is 
het een moderne stad van 8 miljoen 
inwoners. Trots vertelde men mij 
daar dat drie wereld-evenementen 
in Korea zouden plaats vinden: de 
jaarlijkse bijeenkomst van het IMF 
in 1986; de Aziatische spelen in 
1987; en de Olympische Spelen in 
1988. Die evenementen waren een 
uitlaatklep voor en een erkenning 
van hun ambities. 

Hebben wij nog wel ambities? 
Willen wij nog ergens in uitblinken, 
de top bereiken, de beste in zijn? Of 
vinden wij dat ijdele ego-tripperij? 
En menen wij dat het zo toch ook 
mooi is en dat je vooral maar ge
woon moet doen want dan doe je al 
gek genoeg? Laat ieder die dit leest 
om zich heen zien en een antwoord 
op deze vragen geven. 

Rechtshandhaving 

I k schrijf dit artikel in de biblio
theek van de Tweede Kamer. Ik 
kan mijn eigen kamer niet berei

ken want dat gedeelte van het ge
bouw is afgezet wegens een bom
melding. De Makro-branden heb
ben in het buitenland ruime aan
dacht gekregen. De internationale 
verzekeringswereld kijkt nu naar 
Nederland met schele ogen. En de 
vernielingen in Nijmegen door de 
harde kern van de krakers hebben 
bij velen de emmer doen overlopen. 
Net als onderwijs geniet de hand
having van het recht in ons land ab
solute prioriteit. 

Minister Korthals Altes doet 
daaraan alles wat in zijn vermogen 
ligt. De kritiek op hem is buiten-. 
gewoon onrechtvaardig. Hij is de 
beste Minister van Justitie sinds de 
VVD-er Carel Polak (1967 -1971). 
Maar wat over een periode van 15 à 
20 jaar is scheefgegroeid, kan niet 
in de tijd van één kabinet worden 
rechtgezet. 

Nederland is een klein neusje 
van het Europese schiereiland van 
het Aziatische continent. Wij moe
ten opboksen tegen landen waar 
men net zo knap is als hier maar 
waar men harder en met meer disci
pline werkt. 

Onze welvaart staat onder druk. 
Wij moeten mensen aanmoedigen 
om ambitieus te zijn: wie niets wil, 
krijgt ook niets. Wij moeten aan
sluiting zoeken bij de landen om ons 
heen. Ons onderwijs moet excellent 
zijn want in de diensteneconomie 
van de toekomst moeten wij het 
daarvan hebben. Wij moeten onze 
rechtsorde zo snel mogelijk herstel
len zodat gewone mensen hun ge
wone gang kunnen gaan zonder. te 
worden bedreigd of bestolen. We 
moeten blij zijn met onze verzor
gingsstaat maar de wildgroei 
snoeien, want daardoor is de zaak zo 
uit de hand gelopen en dus on
betaalbaar geworden. 

Het midden 

I n feite moeten wij het juiste mid
den weten te houden- het mid
den dat de VVD nu al zo lang 

voorstaat. De inzichten die in het 
midden van de jaren tachtig door
breken zijn vooral het gedachten
goed van de VVD. Zij zijn verwoord 
door Hans Wiegel, toen hij onze 
partij leidde in de jaren zeventig; zij 
worden nu verwoord door fractie
voorzitter Joris Voorhoeve. 

Meer dan de zieleknijperij van 
het CDA- veel meer dan het kwasi
progressieve gerommel van de 
PvdA - wijst ons gedachtengoed de 
weg aan die wij moeten inslaan. Als 
dat gedachtengoed op consistente 
en duidelijke wijze wordt vertolkt 
door mensen die eerlijk voor hun 
mening uitkomen en daardoor het 
vertrouwen van de kiezers winnen, 
dan is er geen enkele reden waarom 
wij van de a.s. Statenverkiezingen 
geen succes zullen maken. 

"Vroeger kozen de Provinciale 
Staten om de.drie jaar de 
helft van de Eerste Kamer. 
Statenverkiezingen werkten 
derhalve slechts voor de helft 
door in de samenstelling van 
de Eerste Kamer en dan 
meestal slechts op termijn. 
Sinds de invoering van de 
nieuwe Grondwet is dat an-
. dèrs. De Staten die. wij straks 
op 18 maart gaan kiezen, stel~ 
len binnen drie maandende 
gehele Eerste Kamer samen. 
Verlies van de meerderheid 
van CDA enVVDop 18 :maart 
betekent onherroepelijk ver- · · 
lies van de meerderheid in de 
Eerste Kamer." 

Fractievoorzitter Voorhoeve 
tijdens spreekbeu,rt .te 
Limburg · 



Sinds 1971 zit hij in de Eerste Ka
mer. Daar volgde dr. G. Zouten
dijk eind 1980 Haya van Someren 
op als VVD-fractievoorzitter. 
Zijn fractiegenoot Prof. mr. M. C. 
B. Burkens constateerde met 
enige verbazing in een vraagge
sprek in het vorige partijblad over 
hem: "Hij is de enige die van alles 
op de hoogte is, een hoogst bewon
derenswaardige kwaliteit ... " 
Zoutendijk wimpelt deze lof wat 
verlegen af met de mededeling dat 
zo iets voor de coördinerende 
functie die een fractievoorzitter 
nu eenmaal bekleedt ook in ver
band met een goed sa mens pel met 
de Tweede-Kamerfractie nodig is. 
Hij voelt niets voo~ het idee van 
Tweede-Kamervoorzitter Dolman 
om de Tweede Kamer en Provin
ciale Staten tegelijk te laten kie
zen maar ... 

RENY DIJKMAN 

,,Met de huidige 
procedure ben ik ook 
niet gelukkig'' 

G
uus Zoutendijk: "Nee, de 
combinatie die Dolman voor
stelt, vind ik geen goede ge

dachte. Dat zou betekenen dat bij ie
dere ontbinding van de Tweede Ka
mer ook Provinciale Staten ontbon
den zouden moeten worden. En 
daar bestaat dan op dat moment 
geen enkele reden voor. Het zou in
houden dat ook op het terrein van 
PS allerlei zaken zouden blijven lig
gen. Het zou de stabiliteit van het 
provinciaal bestuur aantasten. Met 
de huidige procedure ben ik echter 
ook niet gelukkig. Doordat deze ver
kiezingen een jaar na de Tweede
Kamerverkiezingen worden gehou
den, sluipt er een aantal oneigenlij
ke elementen in. Ik denk dat we bij 
de Grondwetswijziging ons deze na
delige effecten wat te weinig hebben 
gerealiseerd, hoewel ze wel aan de 
orde zijn geweest. De vraag blijft 
hoe je het anders zou moeten doen 
zonder dat het eigen karakter van 
de Eerste Kamer wordt aangetast. 
Persoonlijk denk ik dat het dan be
ter zou zijn indien Tweede en Eer
ste Kamer op e e n dag rechtstreeks 
zouden worden gekozen. In dat ge
val zouden dus beide Kamers tege
lijk ontbonden moeten worden en 
zou je niet het risico lopen dat de 
Eerste Kamer politiek een andere 
samenstelling krijgt dan de Tweede 
Kamer. Dit standpunt wordt echter 
door de fractie niet algemeen ge
deeld." 

R: Zou dat niet kunnen leiden tot 
een te snelle doorstroming van se
natoren? 

Zoutendijk: "Dat is natuurlijk niet 
nodig indien de partijen bij de kan
didaatstelling de nodige continuï
teit zouden betrachten. Ik denk dat 
dit voor de Eerste Kamer erg be
langrijk is, omdat wij wat meer 
praten over de fundamentele aspec
ten en minder inspelen op de ge
beurtenissen van alledag." 

R: Hoeveel tijd heeft men als nieu
weling nodig om goed mee te kun
nen draaien in de Eerste Kamer? 

Zoutendijk: "Dat hangt erg af van 
de werkervaring die men inbrengt 
en vooral van de maatschappelijke 
ervaring. Iemand die met grote ken
nis en ervaring op een bepaald 
maatschappelijk gebied binnen 
komt, zal al vrij snel op dat terrein 
beleidsdebatten kunnen houden. 

Het leren politiek te functio
neren is natuurlijk iets anders. 



Daarvoor is het belangrijk om erva
ring te hebben in een vertegenwoor
digend lichaam. 

De belangrijkste taak van de 
Eerste Kamer blijft natuurlijk de 
beoordeling van wetgeving; het kij
ken of wat de Tweede Kamer heeft 
gedaan de toets van de redelijke 
kritiek kan doorstaan. Dat vereist 
natuurlijk toch dat men een behoor
lijke kennis heeft van het wet
gevingsproces. Uiteraard moet je 
dan ook in de fractie een aantal 
mensen hebben met juridische 
scholing." 

Kwaliteit 

H et allerbelangrijkst vindt 
VVD-fractievoorzitter Zou
tendijk dat de kwaliteit van 

de in de opiniepeilingen wat slinken
de Eerste-Kamerfractie blijft ge
handhaafd. "Ik hoop dat de uitslag 
wat gunstiger is dan het zich nu -
eind januari - laat aanzien. Dat na
tuurlijk voorop gesteld. Toen ik in 
1971 in de Kamer kwam, waren we 
met ons achten, maar er zat w e l 
kwaliteit in de fractie ... Witteveen, 
Carel Polak, Van Riel ... Ik hoef ze 
niet allemaal te noemen. Het is na
tuurlijk uiterst belangrijk dat zo'n 
fractie evenwichtig wordt samenge
steld. Dat goed wordt gekeken naar 
de diverse deskundigheden. Nog
maals, onze primaire taak is de be
oordeling van wetgeving. Dan moet 
je gaan kijken op welke terreinen de 
meeste wetgeving voorkomt. Dat 
zijn sociale wetgeving, fiscale, on
derwijs, civielrechtelijke of wel ad
ministratief rechtelijke wetgeving 
en volksgezondheid en - niet te ver
geten - grenswijzigingen. 

Het tweede punt is beleid. Op fi
nancieel-economisch gebied moet je 
goed beslagen ten ijs komen. Dat 
geldt ook voor buitenlandse zaken 
en defensie. Landbouw en milieu 
zijn traditioneel gebieden waarop 
de Eerste-Kamerfractie van de 
VVD altijd erg sterk is geweest. Dat 
moeten we zo houden ... 

Zelf heeft de heer Zoutendijk de 
laatste jaren de meeste tijd gesto
ken in zijn coördinerende functie. 
"In de Kamer deed ik de Algemene 
Beschouwingenen de Nederlandse 
Antillen, maar waar echt tijd in 
gaat zitten, is het overleg met de 
Tweede-Kamerfractie, vooral met 
haar fractievoorzitter, met de par
tijvoorzitter, het dagelijks bestuur, 
het hoofdbestuur en dan is er ook 

nog het bewindsliedenoverleg. 
Mijn eerste taak blijft echter het 

leiden van de Eerste-Kamerfractie. 
Hetgeen inhoudt dat ik op de hoog
te moet zijn van alle belangrijke 
problemen, die aan de orde zijn. Dat 
geldt vooral als er politieke proble
men zijn. In die zin dat men hier iets 
anders wil dan de Tweede Kamer 
heeft besloten, misschien ook wel 
iets anders dan wat er in het regeer
akkoord staat, want daar zijn we 
formeel niet aan gebonden. Dan 
moet ik zorgen dat alles goed ver
loopt, waarbij uiteraard de fractie 
haar eigen verantwoordelijkheid 
houdt." 

Hoewel hij het erg prettig vindt 
als de fractie unaniem is, legt hij 
toch ook de nadruk op de verant
woordelijkheid van elk individueel 
Kamerlid. "Als liberaal moet je 
kunnen zeggen: "Ik weeg het alle
maal af, maar ik kom tot dat afwij
kende standpunt." Dat moet kun
nen. Ik zal dus nooit- op enkele uit
zonderingen na - echt grote druk op 
de fractieleden uitoefenen om op 
een bepaalde manier te stemmen. 
De uitzonderingen gelden voor die 
wetsontwerpen waarvan de politie
ke gevolgen van een afwijkend 
stemgedrag te groot zijn, bijvoor
beeld een ernstige inbreuk op het 
regeerakkoord dan wel het aftreden 
van een minister. En dan nog be
houdt ieder zijn eigen verantwoor
delijkheid. Daar komt nog bij dat de 
machtsmiddelen die de fractievoor
zitter heeft, gering zijn. 

Er is natuurlijk een groot ver
schil met de Tweede Kamerfractie. 
Het klinkt misschien wat onvrien
delijk, maar daar zitten professio
nals, politici die voor hun dagelijks 
bestaan van hun Kamerlidmaat
schap afhankelijk zijn, die dus eer
der rekening zullen houden met de 
gevolgen van hun daden voor hun 
eigen toekomst ... Dat speelt dus 
minder in de Eerste Kamer. Men is 
daar minder afhankelijk. 

Goede arg-umenten 

Zoutendijk vindt dat men in de 
Eerste Kamer bij een afwij
kend standpunt van de Twee

de-Kamerfractie heel goede argu
menten moet hebben. Vooral als het 
om politieke onderwerpen gaat. 

"Als Eerste-Kamerleden moeten 
we ons permanent realiseren dat de 
echte politici in de Tweede Kamer 
zitten. Zij trekken het land in; zij 

hebben veel meer contacten met de 
partij en met maatschappelijke or
ganisaties. Zij doen ook het meeste 
werk." Hij ontkent dat er een die
pere grond zit achter het feit dat de 
Eerste Kamer desondanks afgelo
pen jaar zes wetsontwerpen ver
wierp. 
"Dat is echt geen activisme van de 
Eerste Kamer en het heeft ook niet 
te maken met de Grondwetswijzi
ging. Waarschijnlijk heeft het wel te 
maken met het feit dat de proble
men complexer worden; dat er meer 
spoedzaken zijn en dat mede daar
door de wetgever - of althans dat 
deel dat aan de Eerste Kamer voor
af gaat- wat slordiger wordt." 

V er kiezingen 

Met de verkiezingen in zicht 
werkt de Eerste-Kamer
fractie stoïcijns door. Ak

koord, het zijn Statenverkiezingen, 
maar -nogmaals- de grootte van 
onze Eerste Kamerfractie is daar
van afhankelijk, wordt aan de hand 
van die uitslag bepaald. Guus Zou
tendijk hoopt dat de opkomst groot 
zal zijn. "Als wij erin zouden slagen 
om al diegenen die VVD hebben ge
stemd op 2'1 mei 1986 nu weer naar 
de stembus te krijgen om op de 
VVD te stemmen, zouden we - ge
zien de relatief lage opkomst bij 
deze verkiezingen - een uitstekende 
uitslag kunnen krijgen. Juist omdat 
bij andere partijen die percentages 
vermoedelijk een stuk lager liggen. 
Onze voornaamste doelstelling in 
deze campagne is om ons te richten 
op de mensen die ook vorig jaar 
VVD hebben gestemd; mensen die 
dat gemotiveerd doen om deze coa
litiemeerderheid in stand te hou
den. Als dat lukt dan krijgen we een 
goede stembusuitslag!" 



MR. J.H.C. VAN ZANEN 

Foto's: Theo Meijer 

Succesvolle samenwerking tussen Haya van 
Somerenstichting en Prof. mr. B. M. 
Teldersstichting 

Symposium: 
,,Democratie: scheiding 
der machten?'' 

Vrijdag 23 januari jongstleden or
ganiseerden de Haya van So

merenstichting en de Prof. mr. B. 
M. Teldersstichting een sym

posium met als onderwerp "De
mocratie: sc.heiding der mach

ten?" Het symposium is de eerste 
, co-productie van de twee liberale 

stichtingen. Ik beschouw het ex
periment als meer dan geslaagd. 
De organisatoren, Hans van den 
Broek (Haya u. Somerenstich

ting) en dr. Klaas Groenveld, di
recteur van de Teldersstichting, 

kunnen tevreden op de samenwer
king terugzien. De grote belang

stelling voor het symposium 
spreekt wat dat betreft boekdelen. 

De organisatoren: 
ans van den 

Broek en Klaas 
Groenveld (1) 

I n de schitterende vergaderzaal 
van de Eerste Kamer werd on
der leiding van de beide onder

voorzitters van de VVD-Tweede 
Kamerfractie mr. drs. F. Bolkestein 
('s ochtends) en drs. L. M. L. H. A. 
Hermans ('s middags) op gea
nimeerde wijze van gedachten ge
wisseld. 

In het openingswoord verklaart 
Hans van den Broek de keuze voor 
het thema van het symposium. Hij 
stelt dat de laatste kabinetsforma
tie al weer enige tijd achter de rug 
is. Het is bovendien al weer wat lan
ger geleden dat de (toenmalige) 
VVD-fractievoorzitter in de Tweede 
Kamer drs. Ed H. Th. M. Nijpels 
en prof. M. P.C. M. van Schendelen 
in Liberaal Réveil en Intermediair 
een pennestrijd voerden over de 
wijsheid van het door Nijpels be
leden strategisch monisme. Volgens 
Van den Broek zijn dit redenen ge
noeg om op een studieuze bijeen
komst als deze "de huidige stand
punten scherper in beeld te bren
gen". Niet alleen binnen de VVD, 
maar ook daarbuiten. Het sym
posium telde maar liefst acht (voor
aanstaande) inleiders. Twee aan 
twee belichtten zij vier verschillen
de deel-onderwerpen. 

Privatisering 

De Groningse hoogleraar 
staatsrecht mr. J. J. Vis, frac
tievoorzitter van D66 in de 

Eerste Kamer en de PvdA'er drs. B. 
A.G. M. Tromp, universitair hoofd
docent in Leiden bij de vakgroep 
politieke wetenschappen verzorg
den inleidingen over het eerste deel
onderwerp "de relaties: parlement -
regering, regeringsfracties 
- oppositiefracties en fractie -
individuele verantwoordelijkheid 
kamerlid". 

Vis houdt zijn betoog aan de 
hand van vijf stellingen. De eerste 
stelling luidt dat de woorden "rela
tie parlement - regering" meer doen 
veronderstellen dan er feitelijk is. 
De relatie bestaat vooral in theorie. 
In feite is er sprake van twee andere 
relaties (a) die tussen regering en 
regeringsfractie en (b) die tussen de 
eerstgenoemden enerzijds en de op
positiefracties anderzijds. Volgens 
stelling twee is de relatie tussen re
gering en regeringsfracties onduide
lijk voor de buitenwereld. Dat de 
relatie er is blijkt uit het regeerak
koord. Als toelichting op deze twee 
stellingen wijst Vis op een steeds 



verdere privatisering van de relatie 
regering - regeringsfracties. Nijpels 
sprak steeds over "mijn" ministers. 
Bij de laatste kabinetsformatie 
heeft informateur De Koning het 
meeste werk gedaan. Een informa
teur legt geen verantwoording af 
aan het parlement. De formateur 
(i.c. Lubbers) wèl. Maar in feite had 
hij niet veel om verantwoording 
over af te leggen: informateur De 
Koning had immers het meeste 
werk gedaan. 

Nog een illustratie van het privé 
karakter dat aan publiekrechtelijke 
zaken wordt gegeven is dat men de 
amendementen van de fracties op 
het ontwerp-regeerakkoord niet wil
de publiceren. 

Vis heeft nog twee voorbeelden 
van het gestelde. Het vertrek van 
staatssecretaris Brokx na een brief
wisseling met CDA-fractievoorzit-
ter De Vries en de voortijdige uit
latingen van vice-premier De Korte 
over het staatsbezoek van de Koning
in aan Japan. Voorbeeld één is een 
doorbreking van de vertrouwens
regel, voorbeeld twee een doorbre
king van de homogeniteitsregel. 

Vis' derde stelling is dat de rela
tie regering/regeringsfracties - op-

positiefracties weliswaar goed zicht
baar, maar in wezen onvruchtbaar 
is. De relatie regering - regerings
fracties is dominant. De oppositie 
staat vrij vaak buitenspel. Vandaar 
dat de vierde stelling luidt dat de 
relatie regeringsfracties - oppositie
fracties wegens gebrek aan wezen
lijke betekenis geen nadere aan
dacht behoeft. De geringe mogelijk
heden van de oppositie verklaart 
Vis uit de omstandigheid dat in Ne
derland geen alternatief (schaduw) 
kabinet -als het ware- gereed zit om 
de regering over te nemen. De oppo
sitie moet het hebben van twee
dracht binnen de coalitie. Verkie
zingen zijn secundair: zij brengen in 
Nederland de oppositie niet aan de 
macht. In Nederland is maar één 
ding duidelijk en dat is dat het CDA 
regeert. Nederland is in wezen een 
christendemocratische natie met 
een christendemocratische infra
structuur (een anderhalve partijen
staat). De kleinste regeringspartij -
de VVD - zou het volgens Vis van 
levensbelang moeten beschouwen 
een alternatief te hebben. Om niet 
in het niet te vallen tegenover het 
CDA. Hij deed geen suggestie. Hij 
ging overigens ook niet in op een 

nogal uitdagende vraag vanuit de 
zaal wie in het algemeen als politiek 
leider van een partij moet worden 
beschouwd: de belangrijkste partij
genoot~minister in het kabinet of de 
fractievoorzitter in de Tweede Ka
mer. "Dat hangt af van de feitelijke 
omstandigheden," aldus Vis. 

Tenslotte heeft Vis zijn vijfde en 
laatste· stelling toegelicht. Vis con
stateert met betrekking tot de indi
viduele verantwoordelijkheid van 
het Kamerlid een versterking van 
de fractiediscipline onder invloed 
van de regeerakkoorden. "Wie uit 
de boot wil vallen moet sterke mo
tieven hebben". 

Regeerakkoord als 
prijs die moet worden 

betaald 

~volgens Tromp is de Neder
landse politiek de volgende 
richting ingeslagen: "aan het 

begin van een kabinetsperiode 
wordt een regeerakkoord afgesloten 
en daarmee basta ... " Deze ontwik
keling heeft twee dimensies. In de 
eerste plaats lijkt het er in de jaren 

Overzichtsfoto tijdens het symposium in de Eerste Kamer 



'60 en '70 op dat de Nederlandse 
partijpolitieke verhoudingen zoda
nig op hol (dreigen te) slaan dat 
voor enige stabiliteit van een ka
binet regeerakkoorden welhaast on
vermijdelijk zijn. Een tweede di
mensie is toch dat een regeerak
koord nauwelijks beleid op de lan
gere termijn kan fixeren. Tromp 
vraagt zich af of het sluiten van een 
regeerakkoord de prijs is die de de
mocratie moet betalen om vier jaar 
door eenzelfde kabinet geregeerd te 
worden. 

De spanning tussen twee (oude) 
idealen wordt in de huidige ontwik
keling van de parlementaire demo
cratie weer duidelijk zichtbaar. Is 
het parlement een forum waar uit 
het rationele debat de waarheid 
vanzelf naar voren springt? Of 
komt het er vooral op aan dat in het 
parlement partijpolitici besluiten 
nemen? 

Tromp vraagt aandacht voor de 
verschillende rollen van de volks
vertegenwoordiger die mogelijk zijn. 
Is deze controleur van de regering, 
ministershulp, tribuun des volks, of 
een representant van kiezer, volk of 
partij? Net als Vis bekritiseert 
Tromp de toenemende afhankelijk
heid van de Kamerleden van de par
tij. Het kamerlidmaatschap is een 
dagtaak geworden, je mag niets an
ders meer doen. "Non-conformisme 
is gevaarlijk." 

Aan het eind van zijn betoog 
merkt Tromp op dat de media als 
het ware een premie leggen op inci
denten. "Men heeft slechts aan
dacht voor de krenten uit de pap ... 
maar eigenlijk zijn het krenten zon
der pap!" 

Een ideaal 
regeerakkoord 

De Nijmeegse hoogleraar W. C. 
L. van der Grinten (voor
malig staatssecretaris van 

Economische Zaken voor de KVP en 
informateur van het kabinet Van 
Agt-Wiegel) en de fractievoorzitter 
van de VVD in de Tweede Kamer, 
dr. ir. J. J.C. Voorhoeve, voorzagen 
het tweede deel-onderwerp "de 
wenselijkheid en de functie van het 
regeerakkoord" van een inleiding. 

Van der Grinten karakteriseert 
een regeerakkoord als een "gent
lemen's agreement tussen twee of 
meer partijfracties in de Tweede 
Kamer betreffende de vorming van 
een kabinet dat bestaat uit per-
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sonen die tot de partijen van deze 
fracties behoren". Een regeerak
koord heeft drie delen. Het eerste 
deel houdt in, dat de betrokken 
fracties het kabinet als hun kabinet 
beschouwen en dat zij de regerings
partijen zijn. Het tweede deel be
treft de personele samenstelling 
van het kabinet. En het derde deel 
van het regeerakkoord betreft af
spraken over het te voeren beleid. 
Volgens Van der Grinten is voor de 
totstandkoming van een parlemen
tair meerderheidskabinet een in
houdelijk regeerakkoord (het derde 
materiële deel) niet strikt nodig. 
Maar in het algemeen acht hij het 
wel wenselijk dat het regeerakkoord 
een "materieel gedeelte" omvat. 
"Het ideaal van een regeerakkoord 
is een summiere omschrijving van 
een aantal beleidsdoeleinden voor 
het kabinet, die de politieke kleur . 
en het gezicht van het kabinet be
palen. Een regeerakkoord moet niet 
een document zijn van tientallen 
pagina's waarin op vele onderdelen 
het door het kabinet te voeren be
leid wordt vastgelegd. Het kabinet 
moet ruimte hebben om te regeren, 
bestuur te voeren zoals dit naar in
zicht en bevindingen van het ka
binet nodig is". 

Gecoördineerd 
dualisme 

V
oorhoeve is de laatste inleider 
van het ochtendprogramma. 
Hij ontkent dat regeerakkoor

den het parlement monddood ma
ken. "Het zijn volksvertegenwoor
digers die de teksten opstellen en 
goedkeuren. Bovendien is een re
geerakkoord geen wet van Meden en 

Jan van Zanen 

Dr. ir. J. J.C. Voorhoeve tijdens 
zijn inleiding. Op de achtergrond 
v.l.n.r. prof. mr. J. J. Vis, mr. drs. 
F. Bolkestein en prof. dr. W. C. L. 
van der Grinten 

Perzen." Dat de machtenscheiding 
verloren gaat en er daardoor onvol
doende controle plaatsvindt, weer
legt Voor hoeve door op het volgen
de te wijzen: "Daar waar de regering 
het regeerakkoord niet of slecht uit
voert, en daar waar de regering be
leidsdaden moet stellen op terrei
nen die in het regeerakkoord niet 
als zodanig zijn voorzien, of daar 
waar coalitiepartijen vinden dat de 
veranderde omstandigheden ander 
beleid rechtvaardigen of de precieze 
invulling van regeringszijde van de 
gemaakte afspraken correctie be
hoeft, daar is de regering volstrekt 
afhankelijk van de instemming van 
het parlement en kan het parlement 
dus ook beslist controlerend optre
den". Later in de discussies zegt 
Voorhoeve een "gecoördineerd dua
lisme" voor te staan. 

In de regel volgt een kabinet de 
wens van parlementaire meerder
heden. "Als een kabinet op basis 
van een regeerakkoord star elke 
motie (of amendement) afwijst die 
niet helemaal uit het regeerakkoord 
voortvloeit, zou het dualisme teloor 
gaan. Kamerbreed aangenomen 
moties en amendementen horen te 
worden uitgevoerd, tenzij het ka
binet zeer dringende redenen vindt 
om dat te weigeren," aldus Voor
hoeve. In de discussie met de zaal 
motiveert Voorhoeve deze stelling
name met het voorkomen van "ka-



binetsarrogantie". In deze zelfde 
discussie blijft Van der Grinten op 
de eigen positie - de niet gebonden
heid aan moties - van het kabinet 
hameren. 

Positie Eerste Kamer 

Een kabinet moet volgens Voor
hoeve (ook) de verhoudingen 
in de Eerste Kamer respec

teren. In dit verband maakt hij een 
interessante opmerking. "De sug
gestie van de CDA-fractievoorzitter 
in de Eerste Kamer, dat een eventu
ele oppositionele meerderheid in 
dat huis zich maar moet schikken 
naar de coalitiemeerderheid in de 
Tweede Kamer, wijs ik af." Het is 
een opmerking waar de allereerste 
vragensteller uit de zaal (VVD-se
nator Geertsema) bij zal aansluiten 
en die medebepalend is geweest 
voor de toonzetting van de discus
sies tijdens het ochtendprogramma. 
Geertsema vraagt naar de rol van 
de Eerste Kamer bij het sluiten van 
een regeerakkoord. Volgens Van 
der Grinten is die er niet. "We moe
ten het niet te moeilijk maken." 
"Nou goed," zegt Geertsema te
recht, "maar dan ben ik er ook niet 
aan gebonden!" "Jawel, op grond 
van uw partijpolitieke gebonden
heid," riposteert Van der Grinten. 
In de discussie die zich vervolgens 
ontspint spreekt mevrouw Kappey
ne van de Coppello de vrees uit dat 
een kabinet uiteindelijk zelfs het 
ontbindingswapen tegen de Eerste 
Kamer zal inzetten, net als Kuyper 
dat in het begin van deze eeuw heeft 
gedaan. 

Voor de "poppetjes" 
meer tijd 

Tenslotte doet Voorhoeve tij
dens zijn inleiding de sugges
tie bij het sluiten van een re

geerakkoord ruimer de tijd te ne
men voor het samenstellen van de 
ploeg. Ten onrechte moet de per
sonele invulling altijd in een "ijl
tempo" plaatsvinden. "Beter een 
week lang verkeerde speculaties in 
het nieuws, dan vier jaar lang een 
verkeerde persoon in het kabinet," 
aldus Voorhoeve. Hij stelt voor al
lereerst de hoofdlijnen van het te 
voeren beleid in een principe-ak
koord vast te leggen, dan de depar
tementen en staatssecretarissen te 
verdelen en vervolgens het principe-

v.l.n.r. Oud-Kamerlid A.C. van der Spek, drs. M. Smits, drs. L. M.L. H.A. 
Hermans en prof. mr. M. C. B. Burkens 

akkoord uit te werken tot regeerak
koord en de ploeg samen te stellen. 
Tijdens de discussie hierover zegt 
Vis wel wat in de suggesties van 
Voorhoeve te zien. "Het doet den
ken aan hetgeen waarnaar Drees in 
de 50er jaren streefde." Vis voegde 
er wel onmiddellijk aan toe dat het 
zeer moeilijk zal zijn te realiseren. 
Volgens Van der Grinten valt het 
met het gehaast wel mee "in het in
terne circuit is men al veellanger 
met van alles en nog wat bezig ge
weest". 

Fragmentatie 

De deel-onderwerpen "de 
plaats van de partij in de po
litieke cultuur" en "de bui

tenparlementaire oppositie" ston
den 's middags op het programma. 
De Utrechtse hoogleraar staats
recht (VVD-Eerste Kamerlid) M. C. 
B. Burkens sprak over het eerste 
onderwerp. Drs. P. Kalma, adjunct
directeur van de Wiardi Beckman
stichting, was wegens ziekte verhin
derd. Zijn bijdrage werd door Dr. K. 
Groenveld voorgelezen. A.G. van 
der Spek, oud-fractievoorzitter van 
de PSP in de Tweede Kamer en drs. 
M. Smits, CDA-Tweede Kamerlid 

bespraken het (vierde en) laatste 
deel-onderwerp. 

Sleutelbegrip in de bijdrage van 
Kalma was het begrip "fragmenta
tie". Van een geleide en verzuilde 
democratie heeft Nederland zich 
tot een democratie ontwikkeld, 
waarin inspraak en actiegroepen 
vaste ingrediënten zijn. Het da
gelijks leven van de Nederlander is 
"gedekoloniseerd". De kleine re
volutie van de jaren '60 heeft tot 
een fragmentatie van de politieke 
cultuur geleid. Het electoraat wil 
van vaste bindingen niet meer we
ten. Ook partijprogramma's illu
streren de fragmentatie. "Van de 
vrouwengevangenis ... tot het recht 
op onderwijs in de Friese taal, het is 
allemaal te vinden in de program
ma's," aldus Kalma. 

Politieke partijen zouden hun in
tegrerende taak niet vervullen. Zij 
zouden de fragmentatie onvoldoen
de hebben bestreden. Dit is een 
achterhaalde visie volgens Kalma. 
Het geloof in het integrerend ver
mogen van politieke .partijen is het 
geloven in een onbereikbaar ideaal. 
Fragmentatie moet als essentieel 
kenmerk van de democratische sa
menleving worden geaccepteerd. Op 
basis hiervan moet een nieuwe visie 
worden ontwikkeld op de inter
mediaire rol die politieke partijen 
te vervullen hebben. "Een visie, 
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waarbij het streven naar integratie 
plaats maakt voor het streven naar 
lichtere vormen van coördinatie." 

Publiek debat 
levensnoodzaak 

V oorts moet een ni:'!we visie op 
de plaats van pohtleke par
tijen worden ontwikkeld. Po

litieke partijen moeten meer dan 
vroeger de plaats worden waar het 
publieke debat tot ontwikkeling 
komt. "In een gefragmenteerde po
litieke cultuur is dat publieke de
bat, op basis van de wil tot rationele 
argumentatie, een levensnood
zaak," zo luidt Kalma's oordeel. 
VVD en CDA hebben zich wat dat 
betreft onvoldoende aangepast aan 
de eisen van een gefragmenteerde 
politieke cultuur. Het debat, essen
tieel aspect van een moderne po
litieke partij, ontbreekt in die par
tijen nog sterk, aldus Kalma. 

Burkens stemt in met Kalma's 
constatering dat er alom in onze 
cultuur van fragmentatie sprake is. 
Maar voor Burkens is dit geen re
den om de klassieke ambitie van po
litieke partijen om een integrerende 
functie te vervullen op te geven. 
Fragmentatie is niet meer dan 
symptoom van een overgangsfase. 
Ook de post-emancipatorische 
(versplinterde) samenleving zal op 
den duur behoefte tonen aan bin
dingen. "Individualisering blijkt te 
kort te schieten in de confrontatie 
met ongrijpbare en onbeheersbare 
problemen zoals oorlogsdreiging, 
werkloosheid, milieuvervuiling, ver
grijzing en eindigheid van natuur
lijke hulpbronnen." 

Rommeltje 

Daarnaast dragen de politieke 
partijen volgens Burkens zelf 
sterk bij tot de politieke frag

mentatie. Politieke partijen - zelf 
een stuk van de Haagse overheid 
geworden - fungeren onvoldoende 
als intermediair tussen overheid en 
burger. "Wat ik ... wraak is het 
sterk monistisch karakter van het 
politieke functioneren". Een prin
cipiële distantie tegenover het re
geringsbeleid is vrijwel onmogelijk. 
In plaats van beginselen belijden we 
"een vaag rommeltje aan humanis-

. tische waarden waar niemand 
kwaad mee kan". Kortom: omdat 
de politieke partijen deel uitmaken 
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van de Haagse kaasstolp kunnen zij 
naar de burgers niet integrerend 
werken. Politieke partijen moeten 
onder de Haagse kaasstolp uit en 
hun beginselen uitdragen. Immers: 
als het niks is met de intenties, de 
beginselen, wat voor resultaten 
kunnen wij dan verwachten, zo 
vroeg Burkens zich af. 

De opmerkingen over de kaas
stolp sluiten in wezen aan op de 
's ochtends door burgemeester Vim 
Leeuwen van Cappelle aan de IJssel 
geuite klacht dat "Den Haag" zo 
slecht met de uitvoerbaarheid van 
haar beslissingen rekening houdt. 

Buitenparlementaire 
· oppositie en 

burgerlijke 
ongehoorzaamheid 

V
an der Spek en Smits spreken 
tenslotte over de buitenpar
lementaire oppositie. Tijdens 

de discussie na afloop van de inlei
dingen wordt het onderscheid tus
sen beide heren op de volgende wij
ze treffend samengevat. 

Smits vindt dat buitenparlemen
taire acties - soms uitmondend in 
burgerlijke ongehoorzaamheid - op 
zich best mogen ("zijn op zichzelf 
niet onrechtmatig") en in ieder ge
val een signaalfunctie hebben 
("heeft als signaal een waarde" vol
gens Smits, "er kan een moreel ap
pèl uit opklinken"), maar de samen
leving moet er (verder) geen last 
van hebben of althans geen nadruk
kelijke schade door lijden. Terwijl 
Van der Spek de stelling verdedigt 
dat het plegen van burgerlijke on
gehoorzaamheid niet alleen is 
geoorloofd en een bepaalde functie 
heeft, maar dat de samenleving er in 
bepaalde gevallen en onder bepaal
de omstandigheden ook best "last" 
van mag hebben. "Zelfs het over
schrijden van de grenzen van het vi
gerende formele recht is in bepaal
de gevallen legitiem," aldus Van der 
Spek. 

Ik heb me er niet over verwon
derd dat de discussies na deze inlei
dingen zich vooral toespitsten op de 
vraag wanneer een bepaalde bui
tenparlementaire actie nu nog wel 
aanvaardbaar is en wanneer niet 
meer. Overigens ziet Smits weinig 
grond voor buitenparlementaire 
oppositie. Alle publieke systemen in 
Nederland zijn open. De politieke 
partijen hebben een open karakter, 
"zij luisteren ook naar niet-leden". 

Sterker nog zij zouden "nog kriti
scher" moeten omgaan met sig
nalen die "van buiten" opklinken, 
aldus Smits. 

Slotopmerkingen 

D e inleidingen en discussies 
waren over het algemeen 
boeiend en interessant. Ik 

vond het jammer dat door de veel
heid aan deel-onderwerpen, het 
hoofdthema van het symposium 
wat onderbelicht bleef. Desalniet
temin kon Klaas Groenveld in zijn 
slotwoord terecht opmerken dat het 
symposium heeft aangetoond dat 
binnen de VVD een aantal stand
punten veranderd lijken te zijn. In 
plaats van strategisch monisme 
wordt nu gesproken over gecoör
dineerd dualisme. "Maar zijn dit in 
wezen geen synoniemen?!," zo 
vreesde hij. 

De Teldersstichting zal binnenkort in 
Liberaal réveil en in één van haar toe
komstige geschriften(ook)uitgebreid 
aandacht besteden aan het symposium. 

Themadagen 
Voor de eerste helft vàn 1987 
zijnde volgende themadagen 
gepland: 

- zaterdag 11 april1987: 
Themadag inzake Basisvor-
ming . .. 
- zaterdag 9 mei 1987: 
Themadag inzake. "Een con
currerend recept voor dè Ne.
derlandse gezondheidszorg 
{Teldersgesch:rift nr. 61) 
- zaterdag lOjuni 1987: 
Themadag inzake "De rechts~ 
positie van de ambtenaar'' 
CT eldersgeschrift nr. 56) 

Nadere informatie volgt later 
in dit blad. · 



BESCHRIJVINGS
BRIEF 

40ste Jaarlijkse Algemene Vergadering 
(76ste algemene vergadering) 

De openbare jaarlijkse algemene vergadering van de 
VVD wordt gehouden op vrijdag 15 en zaterdag 16 mei 

1987 in De Harmonie te Leeuwarden. 
Door de ledenvergaderingen van de afdelingen, de cen
tralevergaderingen van de ondercentrales en kamer-

centrales, de commissies van advies (art. 60 h.r.) en de 
bijzondere groepen (art. 78.1 h.r.) kunnen tot en met 
24 maart 1987 amendementen c.q. moties bij de alge
meen secretaris worden ingediend op de voorstellen, 

zoals die in de beschrijvingsbrief zijn opgenomen. 
Deze amendementen c.q. moties worden gepubliceerd 
in Vrijheid en Democratie nr. 1353 van 15 april 1987 

(zie voor wijze van indièning: N.B. 1). 

AGENDA: 
... vrijdag 15 mei 1987, 14.00 uur 

1. Opening door de voorzitter, dr L. Ginjaar. 

2. Jaarverslag van het hoofdbestuur over 1986 (39ste jaarver
slag) ingevolge art. 18.3 statuten.* 

3. Rekening en verantwoording en jaarverslag van de pen
ningmeester over 1986 ingevolge art. 18.3 statuten.* 

* Wordt toegezonden aan de besturen van afdelingen, onder
centrales en kamercentrales. 

4. Verslag van de commissie van drie leden 
ter voorlichting van de algemene vergadering bij de behande
ling van de rekening en verantwoording van de penningmees
ter over het jaar 1986. De commissie bestaat - in alfabetische 
volgorde- uit: G. Kapelle te Groningen, dr. ir. A.P. Kole te 
Nuenen, J. F. Meijeraan RA te 's-Gravenhage; 
plaatsvervangende leden: drs. A. M. Bom te Naarden, mevr. 
drs. M. Brouwer-van Wijk te Sneek, ir. T. Thalhammer te 
Son. ' 

5. Benoeming van een commissie van drie leden 
ter voorlichting van de algemene vergadering bij de behande
ling van de rekening en verantwoording van de penningmees
ter over het jaar 1987 (art. 30.2 statuten). 
Voorgesteld worden - in alfabetische volgorde - de volgende 
leden: G. Kappelle te Groningen, dr. ir. A.P. Kole te Nuenen, 
J. F. Meijeraan RA te 's-Gravenhage; 
plaatsvervangende leden: M. C. J. Mol te Dreischor, mevr. 
drs. M. Brouwer-van Wijk te Sneek, ir. T. Thalhammer te 
Son. 

Namen van overige kandidaten kunnen tot en met 24 maart 
1987 ter kennis van de algemeen secretaris worden gebracht, 
mits deze kandidaten zijn gesteld door de ledenvergadering 
van de afdeling. 

6. Voorstellen m.b.t. de contributie-inning met ingang van 1 
januari 1988 
afdeling/ondercentrale Arnhem (briefnr.: 57744). 

Voorstel: 
Het actief bevorderen dat ten behoeve van de contributiebeta
ling machtigingen worden verleend voor een automatische in
casso. 

Toelichting: 
Jaar in jaar uit worden de afdelingen geconfronteerd met lan
ge lijsten van leden die hun contributie van het voorafgaand 
jaar nog niet betaalden. De diverse herinneringsberichten 
gaan gepaard met vele extra kosten die vermeden kunnen 
worden. 
Keer op keer blijkt dat bij een intensieve en persoonlijke be
nadering van bedoelde wan- c.q. late betalers een zeer groot 
percentage uiteindelijk toch weer aan zijn/haar verplichtingen 
voldoet. Om aan deze voor bestuurders onplezierige bezigheid 
een eind te maken, pleit de afdeling/ondercentrale Arnhem 
voor het scheppen van de mogelijkheid tot automatische in
casso, het regelmatig wijzen op deze mogelijkheid en het aan 
de leden verstrekken (door het algemeen secretariaat) van de 
daarvoor benodigde machtigingsformulieren. 

Advies van het hoofdbestuur: 
Hoewel het hoofdbestuur om organisatorische redenen dit 
voorstel zou willen overnemen moet het toch om principiële 
redenen tot afwijzen adviseren. 
De algemene vergadering sprak zich reeds eerder uit tegen een 
dergelijk voorstel omdat bij een automatische incasso: 
1. de bevoegdheid de betalingshandeling te verrichten wordt 
gelegd bij derden zodat hoogte van het te innen bedrag en 
tijdstip van inning niet worden bepaald door de individuele 
leden zelf; 
2. het te incasseren bedrag een vast bedrag zal zijn zodat er 
geen sprake meer is van "meer-betaling" hetgeen voor de af
delingskassen buitengewoon nadelig zal werken. In de voor
bije vijf jaren werd gemiddeld f 250.000,- per jaar aan bo
venmatige contributie door de leden afgedragen. Deze 
f 1.250.000,- waren dus uitsluitend en alleen ter beschikking 
van de afdelingen! 

7. Voorstellen tot wijziging van statuten en reglementen 
Voorstel tot wijziging van artikel 64.3 van het huishoudelijk 
reglement. 
afdeling Eindhoven (briefnr.: 57503). 

Voorstel: 
De datum van wijziging van de contributie bij het bereiken 
van de 27 -jarige of 65-jarige leeftijd gaat in op 1 januari van 
het jaar volgend op het bereiken van die leeftijden. 

Toelichting: 
Wij hebben ervaren dat leden bezwaar hebben tegen het be
talen van een hogere contributie met terugwerkende kracht. 
Leden die recht hebben op contributieverlaging met terug
werkende kracht hebben hier nog nooit om gevraagd. 

Advies van het hoo.fdbestuur: 
Overnemen. 

Kamercentrale Leid~n (briefnr.: 57778). 

Motie: 
De centralevergadering van de kamercentrale Leiden op 15 
november 1986 te Boskoop bijeen, 

spreekt als haar mening uit, dat het dagelijks-bestuurslid van 
de partij, belast met vorming en scholing naar analogie van 
het bestuurslid belast met de propaganda, en van de situatie 
in lagere echalons binnen de VVD, in functie zou moeten wor
den gekozen door de algemene vergadering, 

verzoekt het hoofdbestuur om dit punt op de agenda van de 
algemene vergadering van 15/16 mei 1987 te Leeuwarden op 
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te voeren en de daarvoor eventueel benodigde reglements
wijziging( en) voor te bereiden; 

en gaat over tot de orde van de dag. 

Advies van het hoofdbestuur: 
Aanhouden. De voorzitter, de algemeen secretaris en leden 
van het dagelijks bestuur brengen in dit eerste halfjaar bezoe
ken aan de algemene besturen van de kamercentrales. De wij
ze van benoeming van leden van het dagelijks bestuur en de 
functieverdeling binnen het dagelijks bestuur zullen o.a. on
derwerp van deze besprekingen zijn. Na afloop van deze tour
nee zal het voorstel van de kamercentrale Leiden bij de 
evaluatie van de besprekingen worden betrokken. 

8. Benoeming leden en plaatsvervangende leden commissie 
van Beroep 
(art. 32 statuten). 
Wegens periodiek aftreden van de leden en plaatsvervangende 
leden van de commissie van Beroep heeft het hoofdbestuur 
krachtens zijn bevoegdheid, vervat in artikel 54.3 h.r. kan
didaat gesteld voor het lidmaatschap: 
voorzitter: prof. mr. J. M. Polak te Ede (herbenoeming), le
den: mevr. mr. A. Nieuwenhuis-Nagtglas Boot te Haren (Gr.) 
(herbenoeming), ir. T. Thalhammer te Son (herbenoeming); 
voor het plaatsvervangend lidmaatschap: A. Bos te Apeldoorn 
(herbenoeming), prof. mr. M. C. B. Burkens te Leersum (be
noeming), mr. H. C. G. L. Polak te Rotterdam (herbenoe
ming). 

Naast het hoofdbestuur is ook elke ledenvergadering van een 
afdeling krachtens artikel 54.3 h.r. bevoegd voor elke te voor
ziene plaats een kandidaat te stellen. 
Van een door een ledenvergadering van een afdeling te stellen 
kandidaat dienen naam, woonplaats, afdeling en een schrifte
lijke bereidverklaring de kandidatuur te aanvaarden ten laat
ste op 24 maart 1987 ter kennis van de algemeen secretaris 
te worden gebracht (art. 54.4 h.r.). 

9. Bespreking van het beleid van het hoofdbestuur 
9.1. Algemeen 
afdeling 's-Hertogenbosch (briefnr.: 57766). 

Voorstel: 
Naar aanleiding van de benoeming van de nieuwe partijvoor
zitter zou de afdeling 's-Hertogenbosch een onderzoek in wil
len stellen naar een heroverweging van bezoldigd voorzitter
schap. 

Toelichting: 
Er ontstond op de plaatselijke ledenvergadering een uitvoe
rige discussie over bovengenoemd onderwerp, dat uitmondde 
in dit voorstel. 

Advies van het hoofdbestuur: 
Aanhouden. Zie het advies bij de motie van de kamercentrale 
Leiden. Ook m.b.t. het al dan niet benoemen van een bezol
digd voorzitter in de toekomst acht het hoofdbestuur het 
noodzakelijk eerst de evaluatie van de tournee van de voorzit
ter e.a. af te wachten. 

afdeling 's-Gravenhage (briefnr.: 57743). 

Motie: 
De leden van de VVD te Leeuwarden in vergadering bijeen op 
15/16 mei 1987, van mening çlat 
- de presentatie van de VVD en de herkenbaarheid van de 
liberale uitgangspunten daarin onvoldoende is en verbetering 
behoeft, 
- het noodzakelijk is het draagvlak van de partij te verbreden 
door individuele leden te stimuleren tot een actieve opstelling 
en inbreng in gedachtenvorming omtrent de door de partij te 
volgen koers, 
- de interne communicatie en informatieoverdracht verbe
terd dient te worden - met name door hierop de organisatie
structuur en procedures af te stemmen - om te bevorderen dat 
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het inzicht van de leden frequenter kan worden verwerkt in 
het beleid van de partij 

verzoeken daarom het hoofdbestuur en dagelijks bestuur 

1. De aangeroerde punten in overweging te nemen. 
2. In de eerstvolgende algemene vergadering van de partij 
met betrekking tot de aangeroerde punten voorstellen· te 
doen. 
3. Tijdens deze vergadering de leden de gelegenheid te bieden 
zich over deze voorstellen uit te spreken. 

Advies van het hoofdbestuur: 
Overbodig. De motie wordt naar strekking reeds uitgevoerd. 
Tijdens de eerder genoemde tournee van de voorzitter e.a. zul
len mede de in de motie aangedragen onderwerpen basis zijn 
voor de gesprekken die met de besturen van de kamercentra
les worden gevoerd. 

Afdeling Naarden (briefnr.: 58222). 

Motie: 
De afdeling Naarden verzoekt het hoofdbestuur met klem: 
- naar aanleiding van gebeurtenissen bij het vaststellen van 
de kandidatenlijst voor de Tweede-Kamerverkiezing 1986 en 
van de lijsten voor de provinciale sta tenverkiezingen 1987, 
- mede na kennisneming van een landelijke discussie over dit 
onderwerp, 
- ondanks installeren van de Reglementen Evaluatie Com
missie (REC), 

een landelijke discussie over dat onderwerp uit te lokken en 
te bevorderen, dat voor de Tweede-Kamerverkiezing 1990 en 
de PS verkiezingen 1991: 

- de VVD een duidelijke uitspraak doet over de onverenig
baarheid van politieke functies in diverse bestuurslagen, 
- de VVD eveneens duidelijke uitspraken doet op welke wijze 
(daartoe geschikte) functionarissen uit het bedrijfsleven de 
stap naar een politieke functie kan worden vergemakkelijkt, 
- en dat daartoe door de VVD in het parlement de politieke 
wens zal worden uitgedragen om de Kieswet in deze richting 
aan te passen. 

Advies van het hoofdbestuur: 
Afwijzen. Het hoofdbestuur heeft grote moeite zin en beteke
nis van deze motie te vatten. 
Immers de 36ste jaarlijkse algemene vergadering van 1983 
heeft zich na ampele discussie uitgesproken tegen een verdere 
beperking van de cumulatie van functies. 
Het hoofdbestuur kan zich nauwelijks voorstellen dat binnen 
vier jaren de opvattingen in de partij zo zeer zijn gewijzigd 
dat wederom een poging moet worden gedaan de cumulaties 
in banen te leiden. Waarom· het bedrijfsleven een aparte be
handeling bij kandidaatstellingen zou moeten krijgen ontgaat 
het hoofdbestuur eveneens. Alle kandidaten hebben dezelfde 
mogelijkheden. Uit het bedrijfsleven is vanaf het ontstaan van 
de partij in 1948 steeds een zeker percentage kamerleden (zo
wel uit Eerste als uit Tweede Kamer) afkomstig. Het is de 
algemene vergadering zelf die de bevoegdheid heeft om in 
voorkomend geval de kandidatenlijst(en) zo te wijzigen dat 
aan een eventuele behoefte om meer kandidaten uit het be
drijfsleven te benoemen tegemoet kan worden gekomen. 
De Kieswet in die zin wijzigen is niet alleen een illusie (want 
de overige' partijen zullen de VVD niet steunen) maar is ook 
ondemocratisch omdat een bevoorrechting van kandidaten 
uit het bedrijfsleven snel kan worden uitgelegd als de intro
ductie van de corporatieve gedachte (hetgeen in strijd is met 
de liberale beginselen). 

9.2. Rapportage uitvoering samenwerkingsovereenkomst 
VVD/JOVD ingevolge toezegging 69ste algemene verga
dering; deze· zal worden gepubliceerd in de aanvulling op de 
beschrijvingsbrief in Vrijheid en Democratie van nr. 1353 van 
15 april1987. 



10. Rondvraag 
... vrijdag 15 mei 1987, 20.00 uur. 

11. Redevoeringen van voorzitters 
a. dr L. Ginjaar, partijvoorzitter; · 
b. begroeting van de gasten; 
c. dr. ir. J. J.C. Voorhoeve, voorzitter VVD-Tweede-Kamer
fractie. 

12. Benoeming van vijf leden van het dagelijks bestuur 
- Benoeming van een ondervoorzitter. 
Wegens periodiek aftreden van mevr. E. van Raalte-Tuijn
man te Norg moet in de vacature worden voorzien. 
Het hoofdbestuur heeft in zijn vergaderingen van 15 en 23 
september 1986 voor deze vacature kandidaat gesteld: mr. I. 
W. Opstelten te Delfzijl. 
(Voor de levensbeschrijving van mr. I. W. Opstelten wordt 
verwezen naar Vrijheid en Democratie nr. 1344, van 30 sep
tember 1986, blz. 21). Naast de door het hoofdbestuur gestel
de kandidaat is de volgende naam van overige kandidaat, ge
steld door de ledenvergadering van een afdeling, ingediend: 
H. A. H. Toornvliet te Son. 
Inmiddels heeft de heer Toornvliet de algemeen secretaris Ia
ten weten dat hij zijn kandidatuur om hem moverende rede
nen intrekt. 
Aangezien dus thans voor deze benoeming slechts één persoon 
kandidaat is gesteld, wordt deze persoon door de voorzitter 
benoemd verklaard (art. 73 h.r.). 

- Benoeming van een penningmeester. 
Wegens periodiek aftreden van mr. J. de Monchy teRhoon 
moet in de vacature worden voorzien. 
Het hoofdbestuur heeft in zijn vergaderingen van 15 en 23 
september 1986 voor deze vacature kandidaat gesteld: 
drs. P. Ressenaar te 's-Gravenhage. 
(Voor de levensbeschrijving van drs. P. Ressenaar wordt ver
wezen naar Vrijheid en Democratie nr. 1344, van 30 septem
ber 1986, blz. 21). Aangezien voor deze benoeming slechts één 
persoon kandidaat is gesteld, wordt deze persoon door de 
voorzitter benoemd verklaard (art. 73 h.r.). 

- Benoeming van een secretaris voor de internationale betrek
kingen. 
Wegens periodiek aftreden van A. M. Struick van Bernmelen 
te 's~Gravenhage moet in de vacature worden voorzien. 
Het hoofdbestuur heeft in zijn vergaderingen van 15 en 23 
september 1986 voor deze vacature kandidaat gesteld: 
R. Wigboldus te Groningen. 
(Voor de levensbeschrijving van R. Wigboldus wordt verwe
zen naar Vrijheid en Democratie nr. 1344, van 30 september 
1986, blz. 21). 
Naast de door het hoofdbestuur gestelde kandidaat zijn de 
volgende namen van overige kandidaten, gesteld door leden
vergaderingen, ingediend: 
J. D. Blaauw te Zeist en drs. P.F. Regnault te Wassenaar. 
(Voor de levensbeschrijvingen van J. D. Blaauw en drs. P.F. 
Regnault wordt verwezen naar Vrijheid en Democratie nr. 
1348, van 25 november 1986, blz. 23). 
Dientengevolge zal een schriftelijke stemming tussen deze 
kandidaten worden gehouden. Deze stemming zal plaatsvin
den door middel van voorbedrukte stembriefjes waarop de 
namen van de kandidaten voorkomen. De afgevaardigden 
dienen hun stem uit te brengen door voor de naam van het 
door hen te benoemen lid van het dagelijks bestuur in het 
daartoe bestemde vakje op het stembriefje een kruis te plaat
sen. 

- Benoeming van een secretaris voor de propaganda en voor
lichting. 
Wegens periodiek aftreden van drs. B. J. M. Verwaayen te 
Wateringen moet in de vacature worden voorzien. 
Het hoofdbestuur heeft in zijn vergadering van 15 september 
1986 voor deze vacature kandidaat gesteld: 
drs. B. J. M. Verwaayen te Wateringen. 
(Voor de levensbeschrijving van drs. B. J. M. Verwaayen 
wordt verwezen naar Vrijheid en Democratie nr. 1344, van 30 

september 1986, blz. 21). 
Aangezien voor deze benoeming slechts één persoon kan
didaat is gesteld, wordt deze persoon door de voorzitter be
noemd verklaard (art. 73 h.r.). 

- Benoeming van een secretaris voor de organisatie. 
Wegens tussentijds aftreden van dr. L. Ginjaar te Leidschen
dam i.v.m. zijn benoeming tot voorzitter moet in de vacature 
van een secretaris voor de organisatie worden voorzien. Het 
gaat hierbij om een tussentijds openvallende plaats (art. 42.4 
h.r.). In de Mededelingen van het hoofdbestuur nr. 222 onder 
3 van 1 september jl. werd meegedeeld dat in de jaarlijkse 
algemene vergadering 1987 in deze vacature kon worden voor
zien. In Vrijheid en Democratie van 15 januari jl. werd hier
aan herinnerd. De periode van kandidaatstelling vangt op 1 
februari 1987 aan en eindigt op 31 maart 1987. Het hoofdbe
stuur en de ledenvergaderingen van de afdelingen hebben het 
recht een kandidaat te stellen. Het hoofdbestuur zal in zijn 
vergadering van 23 februari a.s. over de voordracht van zijn 
kandidaat beslissen, waarna de naam van deze kandidaat zo 
spoedig mogelijk zal worden bekendgemaakt. De ledenver
gadering dient de naam van de eventueel door de afdeling te 
stellen kandidaat, voorzien van een korte levensbeschrijving 
en de schriftelijke bereidverklaring de eventuele benoeming 
te zullen aanvaarden, ten laatste op 1 april 1987 bij de alge
meen secretaris in te dienen. 

13. Afscheid van de hoofdbestuursleden die in het afgelopen 
jaar zijn afgetreden en welkom aan de nieuwe leden van het 
hoofdbestuur 

... zaterdag 16 mei 1987, 10.00 uur. 

14. Redevoering door E. Balemans, voorzitter JOVD 

15. Zo nodig voortzetting van de vergadering m.b.t. de onder
werpen, genoemd onder 7 t/m JO 

16. Bespreking van het beleid van de hoofdredacteur van 
Vrijheid en Democratie (artikel 61.2 h.r.) 
afdeling 's-Gravenhage (briefnr.: 57743). 

Motie: 
Gezien de nieuwe plannen om van Vrijheid en Democratie een 
voor alle leden aantrekkelijk partij-orgaan te maken, welke 
plannen worden toegejuicht, vraagt de algemene vergadering 
daarbij uit te gaan van de volgende hoofddoelstellingen, die 
moeten worden verwezenlijkt binnen het raam van de huidige 
financiële mogelijkheden. 

1. Het scheppen van een podium voor discussie over politieke 
en organisatorische zaken tussen leden, besturen, fracties en 
andere betrokkenen. 
2. Het blad dient een middel te zijn voor een goede communi
catie tussen de onder punt 1 genoemden. 
3. Het blad dient informatie te bevatten over partij-organisa
torische aangelegenheden door het hoofdbestuur, alsmede in
formatie over voor liberalen belangwekkende artikelen en an
dere publikaties. 
4. De taak van de hoofdredactie zal daarbij meer wervend en 
coördinerend dienen te zijn. 

Toelichting: 
Gezien het feit dat op het moment van indienen van deze mo
tie de nieuwe ontwikkelingen binnen Vrijheid en Democratie 
nog in gang gezet moeten worden, is voorlopig afgezien van 
een feitelijke invulling van deze doelstellingen. 

Advies van het hoofdbestuur: 
Overnemen. Het hoofdbestuur zal zowel het bestuur van de 
Stichting Vrijheid en Democratie als de hoofdredacteur deze 
zienswijze overbrengen. 
In een artikel in Vrijheid en Democratie nr. 1350 van 15 janua
ri 1987 heeft de hoofdredacteur reeds een uiteenzetting ge
geven over doel en functie van Vrijheid en Democratie in nieu
we opzet. Deze motie sluit daar bijzonder goed bij aan. 



17. Bespreking van het beleid van de Kamerfracties en van 
de VVD-leden in het Europese Parlement aan de hand van 
een notitie van de Tweede-Kamerfractie 
(deze notitie zal worden gepubliceerd in Vrijheid en Democra
tie nr. 1353 van 15 april 1987 of zoveel eerder als de tekst 
gereed is). 

afdeling De Bilt/Bilthoven (briefnr.: 57713). 

Voorstel: 
De ledenvergadering van de afdeling De Bilt/Bilthoven op 8 
oktober 1986 bijeen, verzoekt op de 40ste jaarlijkse algemene 
vergadering op 15 en 16 mei 1987 te Leeuwarden plaats in te 
ruimen voor een gedachtenwisseling over het onderstaande 
onderwerp: 

"Een korte discussie ter zake bracht de voorstanders van een 
straffe aanpak enerzijds en die van een tolerante aanpak an
derzijds van de bestrijding van de criminaliteit voortvloeiend 
uit drugs-/drankgebruik niet bij elkaar. 
Te zelfder tijd kan worden geconstateerd dat ook in het Eu
ropese Parlement van een liberaal standpunt in deze geen 
sprake is". 

18. Redevoeringen van: 
a. dr. G. Zoutendijk, voorzitter VVD-Eerste-Kamerfractie; 
b. mr. H. R. Nord, voorzitter VVD-fractie in het Europese 
Parlement. 

. . . zaterdag 16 mei 1987, 14.00 uur 

19. Voortzetting van de vergadering m.b.t. onderwerp 17 van 
deze beschrijvingsbrief 

20. Rede door de vice.-minister-president, dr. R. W. de Korte 

21. Sluiting door de voorzitter. 

19 januari 1987 Namens het hoofdbestuur van de VVD: 
de algemeen secretaris, 
W. J. A. van den Berg. 
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N.B.l: 
Het hoofdbestuur heeft in 1983 besloten dat ten behoeve van 
de indiening van amendementen en moties voor een algemene 
vergadering uitsluitend gebruik mag worden gemaakt van for
mulieren die door het algemeen secretariaat zijn verzonden 
aan de secretarissen van afdelingen, centrales, bijzondere 
groepen (art. 78.1 h.r.) en commissies (art. 60 h.r.). In ver
band met de veelheid van onderwerpen is het om administra
tieve redenen noodzakelijk dat een stringente procedure 
wordt gevolgd. Zo is de wijze van amendering van de voorstel
len, zoals aangegeven in deze beschrijvingsbrief, neergelegd 
in een handleiding die eveneens is toegezonden aan de secre
tarissen van de hierboven genoemde organen van de pa.rtij. 
Het zal o.a. uitgesloten zijn om op de toelichtingen te amen
deren. 

N.B.2: 
De aandacht van de afdelingen wordt gevestigd op art. 20 van 
de statuten en op art. 49.1 t/m 49.4 van het huishoudelijk re
glement van de partij die als volgt luiden: 

20.1. Het stemrecht in de algemene vergadering wordt uit
geoefend door afgevaardigden van de afdelingen. 

20.2. Voor iedere vijftig leden van een afdeling per een januari 
onderscheidenlijk een juli van het lopende jaar wordt een 
stem uitgebracht; daarbij wordt het aantalleden van elke af
deling naar boven afgerond tot vijftig of een veelvoud daar
van . 

20.3. Voor afdelingen die na een januari onderscheidenlijk 
een juli van het lopende jaar zijn opgericht of waarvan de 
grenzen na die data zijn gewijzigd, wordt het aantal stemmen 
op de in artikel 20.2 bepaalde wijze vastgesteld op grondslag 
van het aantalleden dat een week voor de dag van de verga
dering tot de afdeling behoort. 

20.4. De aspirant-leden worden voor de bepaling van het le
dental van een afdeling als bedoeld in artikel 20.2 en 20.3 
buiten beschouwing gelaten. 

20.5. De afgevaardigden van een afdeling worden benoemd 
door de ledenvergadering van die afdeling. 

20.6. Iedere afgevaardigde stemt in de algemene vergadering 
zonder last, naar vrije overtuiging. 

49.1. Bij benoeming van afgevaardigden als bedoeld in artikel 
20.5 van de statuten, benoemt de ledenvergadering een of 
meer plaatsvervangers, al dan niet per afgevaardigde. 

49.2. Indien de ledenvergadering meer dan een afgevaardigde 
benoemt, kan zij tevens vaststellen hoeveel stemmen iedere 
afgevaardigde met inachtneming van het in artikel 20 van de 
statuten bepaalde aantal stemmen ter algemene vergadering 
zal uitbrengen; toezicht op de naleving van zodanig besluit 
berust bij de afgevaardigden van de afdeling zelf. 

49.3. Afgevaardigden kunnen hun vertegenwoordiging over
dragen aan andere afgevaardigden van deielfde of van ,een 
andere afdeling. 

49.4. De voorzitter kan van iedere afgevaardigde verlangen 
dat deze zijn bevoegdheid aantoont, bij gebreke waarvan de 
betrokken afgevaardigde geen stemmen meer mag uitbrengen. 

Het is noodzakelijk dat de sprekers zich tijdig voor het betref
fende agendapunt aan de orde komt, hebben aangemeld bij 
de algemeen secretaris, opdat een evenredige verdeling van de 
beschikbare spreektijd kan worden vastgesteld. 



Het congres van de Organisatie Vrouwen in 
de VVD trok eind januari op vrijdagavond 
een stampvolle zaal in "De Reehorst" te Ede. 
Centraal stond het thema "Naast of met el
kaar". De organisatie Vrouwen in de VVD 
had samen met buitenlandse vrouwen onder 
deze titel het congres georganiseerd. 

Opvallend was de belangstelling van een 
aantal mannelijke eregasten (de tijd dat alge
meen secretaris Wim van den Berg daar alleen 
rondstruinde, hoort tot een grijs verleden. 
Dat genoegen moet hij thans met velen delen) 
waaronder de Commissaris der Koningin 
Matty de Bruijne, de burgemeester van Ede 
plus de VVD-fractievoorzitter van Ede en 
Klaas Groenveld, directeur Teldersstichting. 

D e voorzitter van de Vrouwen, Leity Wind, 
sprak.de laatste in haar welkomstwoord aan 
het begin van de avondzitting met de volgende 
woorden toe: "U weet er wordt veel over vrou-

wen gepraat maar of er zinnig veel over ge
schreven wordt, waag ik nog wel eens te be
twijfelen. Laatst las ik een stelling, die u moet 
aanspreken en die u wellicht in komende 
studies kunt gebruiken. Ik citeer: Het pro
bleem van de emancipatie is niet zozeer 'hoe 
breng ik de vrouw bij dat zij zelfstandig en 
strijdvaardig moet zijn' want dat is zij al eeu
wenlang, maar 'hoe breng ik de man van zijn 
idee af dat hij zich aan moet stellen als een 
Batavier of een Ivanhoe' want dat is hij al eeu
wenlang niet meer . .. " 

J n dit nummer van V & D alleen enkele foto
impressies. In de volgende editie van het par
tijblad krijgt u een uitvoerig congresverslag. 
- v.l.n.r. Marijke Essers met Joris Voorhoeve, 
die de thema-avond inleidde, en Leity Wind 
voorzitter. 
- v.l.n.r. Mevr. drs. Joan Ferrier en mevrouw 
0. Kutluer-Yalim met Joris Voorhoeve 
- De volle zaal in 'De Reehorst' in Ede 

R.D. 
Foto,s: Peter Drent 



Europa ... 

Europees Parlement: 
Brittannia aan het roer 

H.R. NORD 

I n vele parlementen is de verkie
zing van de voorzitter betrekke
lijk eenvoudig: men kiest iemand 

uit de meerderheidspartij, of zo die 
er niet is, uit de grootste partij. Het 
Europees Parlement heeft geen 
meerderheidsregering tegenover 
zich, en dus ook geen oppositie. 
Krachtens de Verdragen is de par
lementsvoorzitter de "eerste bur
ger" van Europa en hij heeft als op
gave, niet alleen het interne func
tioneren van het parlement te be
waken maar ook de rechten van het 
Parlement naar buiten met kracht 
te verdedigen. Vandaar dat tussen 
politieke stromingen en nationali
teiten een felle strijd wordt gevoerd 
om het bezetten van deze post. Dit 
gebeurt eens in de 2 J;.l jaar, dus twee 
keer in een mandaatsperiode. 

Sinds de eerste Europese verkie
zingen in 1979 zijn de verhoudingen 
binnen het Europees Parlement 
sterker gepolariseerd dan voordien 
het geval was. De tegenstelling 
links-rechts, hoewel niet altijd re
levant ten aanzien van de Europese 
opvattingen binnen de diverse frac
ties, is meer en meer overheersend 
geworden. Het centrum-rechtse 
blok (liberalen, christendemocra
ten, conservatieven) heeft een meer
derheid boven de linkse groeperin
gen (socialisten, communisten), 
maar deze is sinds de toetreding 
van Portugal en Spanje kleiner ge
worden. Daarnaast spelen Groenen, 
radicalen, extreem rechtsen en "niet 
ingeschrevenen" een rol die politiek 
niet altijd even duidelijk is maar wel 
invloed heeft op de uitslag van de 
stemming. 

De socialisten (de numeriek 
grootste fractie) hadden hun 
Spaanse geestverwant Baron Cres
po gekandideerd. Daartegenover 
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stond Sir Henry Plumb, de kan
didaat van conservatieven en chris
tendemocraten. De Britten vonden, 
dat zij na veertien jaar lidmaat
schap van de Gemeenschap ook wel 
eens aan de beurt mochten komen. 

Op papier zou Sir Henry het 
moeten winnen, gezien de meerder
heid van centrum-rechts. Maar er 
waren problemen: aan Ierse zijde 
hadden sommigen er moeite mee op 
een Engelsman te stemmen. Ook 
waren er Italianen die zo'n afschuw 
hadden van het Europese optreden 
van Margaret Thatcher dat zij wei
gerden op één van haar geestver
wanten te stemmen, ook al is Sir 
Henry Plumb een onverdacht Eu
ropeaan die zich meermalen in het 
openbaar van "zijn" Prime Minis
ter had gedistancieerd. Ook blijven 
er altijd Fransen, die het eeuwen
oude wantrouwen jegens het "per
fide Albion" (een veel oudere erf
vijandschap dan die tussen Frank
rijk en Duitsland) niet kunnen 
overwinnen. Het was duidelijk dat 
het een nek-aan-nek race zou wor
den. De stemmen van de liberalen 
waren daarbij essentieel. 

Echte Europeanen 

Aan de vooravond van de stem
ming verschenen twee nieuwe 
kandidaten op het toneel. De 

ene was de Belgische "Groene" Paul 
Staes, de andere de Italiaanse ra
dicaal en Europese federalist Mar
co Panella. Deze laatste, wetende 
dat hijzelf geen enkele kans maak
te, wilde de wegbereider zijn voor 
een kandidatuur die de "echte" Eu
ropeanen uit alle fracties achter zich 
zou kunnen krijgen, met doorbre
king van de klassieke links-rechts 
tegenstelling. Hij kwam daarmee 
echter veel te laat. Zijn hartstochte
lijk beroep op verschillende par
lementariërs om zich kandidaat te 
stellen in de door hem bedoelde zin 
zodat hij zich zou kunnen terugtrek
ken, vond geen gehoor en zo bleef 
de keuze tussen Baron Crespo en 
Henry Plumb. 

De liberale fractie stemde uitein
delijk vrijwel unaniem op Sir Henry 
Plumb. Men achtte hem als persoon 
geschikt voor het ambt (een over
weging die bij dit soort benoemin
gen maar al te vaak een onderge
schikte rol speelt), en men wenste 
geen socialist op de voorzittersstoel. 
Niet dat men iets tegen de heer Baron 
persoonlijk had. Men wist van hem 
gewoon niet genoeg af. Maar op 
grond van eerdere ervaringen vrees
de men, dat hij de gevangene zou 
kunnen worden van bepaalde stro
mingen uit zijn achterban die wij 
bepaald tot onze felle tegenstanders 
moeten rekenen. Bovendien vonden 
velen van ons, dat een Spaanse kan
didaat eigenlijk niet behoort te wor
den gepresenteerd zolang onze 
Spaanse collega's nog niet recht
streeks zijn gekozen. Het is nog 
steeds niet zeker of dit in Spanje op 
korte termijn gaat gebeuren. 

Zo gaven wij dan onze stem aan 
Sir Henry Plumb. Hij werd gekozen 
met een meerderheid van vijf stem
men. In zijn aanvaardingsrede ver
klaarde hij dat hij "als Engelsman 
was geboren en als Europeaan zou 
sterven". Hij sprak daarbij, zo niet 
uit naam van de Britse regering, in 
elk geval wel voor velen in zijn frac
tie èn in zijn partij. Veertien jaar 
geleden zou zo'n verklaring niet 
denkbaar zijn geweest. Velen van 
ons die op hem hadden gestemd, 
hebben dat mede gedaan om de 
ankering van het Verenigd K0 
rijk in Europa verder te ven· 
vigen. 



Van het Binnenhof 

Terreur rondom ontruimingen in Nijmegen. Terreur bij be
drijven die banden hebben met Zuid-Afrika. Autokrakers die 
na het stelen van tientallen autoradio's binnen enkele uren 
weer op straat staan. Voetbalvandalisme. Zware criminelen 
die eerst maanden vrij rondlopen voordat een plaats in de 
gevangenis vrij komt: de VVD fractie is het goed zat. Natuur
lijk zal het even duren voordat ingestelde maatregelen resul
taat gaan opleveren, maar de fractie wil nu daden van de 
overheid. 

H ans Dijkstal vroeg overleg in 
de Tweede Kamer aan naar 
aanleiding van de MAKRO

branden, Loek Hermans interpel
leerde de ministers van Justitie en 
Binnenlandse Zaken over de brand
stichting op eeh politiebureau in 
Nijmegen. Het resultaat van deze 
debatten is dat daadwerkelijk har
der en effectiever zal worden opge
treden. 

Zoals bekend is voor politie en 
justitie al extra geld uitgetrokken. 
Maar als het nodig is moet, vindt de 
fractie, nog meer geld op tafel ko
men. Vandaar dat VVD-fractie
voorzitter Joris Voorhoeve een eer
ste stap zette door extra geld te vra
gen voor de politie. Naast alle al be
staande maatregelen zal 60 tot 80 
miljoen gulden extra op jaarbasis 
moeten worden uitgetrokken om de 
overwerkuren van politieagenten te 
kunnen compenseren, voor meer 
politie op straat, automatisering, 
speciale maatregelen voor bestrij
ding zware criminaliteit, bestrij
ding terreur en opvangprojecten 
voor jeugdige criminelen. 

Ook minister Korthals Altes 
kwam met nieuwe maatregelen ter 
bestrijding van "veelvuldig voorko
mende criminaliteit". De minister 
wil onder meer betere mogelijkhe
den om goederen te beveiligen, zo
als bewaakte fietsenstallingen. 
Daarnaast pleit hij voor een tref
zekere aanpak van winkeldiefstal. 
Mensen die zich schuldig maken 
aan winkeldiefstallen zullen als het 
bedrag onder de 150 gulden is (zon
der tussenkomst van de rechter, dus 
rechtstreeks aan de politie) een 
boete van het dubbele moeten neer
leggen. (Diefstallen boven de 150 
gulden vallen hier dus niet onder. 
De dief zal dan altijd voor de rech
ter moeten verschijnen). Bovendien 
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Frits Korthals Altes 

wordt landelijk bijgehouden wie 
zich hieraan schuldig maakt. Wordt 
iemand voor een tweede keer ge
pakt, dan zal de dief altijd voor de 
rechter moeten verschijnen. Het 
grote voordeel van deze opzet is dat 
de rechterlijke macht niet wordt 
overbelast door mensen die voor een 
relatief laag bedrag hebben gesto
len. Dat handelt de politie af. De 
rechters kunnen nu sneller (en 
meer) aandacht besteden aan men
sen die zich bijvoorbeeld voor een 
tweede keer aan een dergelijk mis
drijf schuldig maken. Voor de aan
pak van terroristische acties, zoals 
de aanslagen op de Makro's, wordt 
een landelijk rechercheteam inge
steld. Dit is slechts een aantal van 
de extra te nemen maatregelen. 

Al eerder zorgde de minister er
voor dat extra politiemensen wer
den aangetrokken, dat vier nieuwe 
gevangenissen worden gebouwd, 
dat politie en justitie worden geau-

tomatiseerd, zodat men efficiënter 
kan werken en dat op politie en jus
titie, in tegenstelling tot alle andere 
overheidstaken, niet wordt bezui
nigd. Bovendien is de aanpak van 
de drugsbestrijding verscherpt, 
heeft de politie ruimere opsporings
bevoegdheden gekregen en wordt de 
hulp voor slachtoffers verbeterd. 
Het probleem blijft dat al deze 
maatregelen niet meteen werken. 
Het bouwen van gevangenissen 
duurt, ook al gebeurt het door par
ticulieren, zoals de VVD heeft voor
gesteld, enige jaren. Nieuwe po
litieagenten moeten eerst worden 
opgeleid. Maar er worden wel dege
lijk maatregelen genomen overeen
komstig een al oude wens van de 
VVD. Te laat, dat is zeker. De maat
regelen worden dan wel genomen, 
maar de criminaliteit stijgt nog 
steeds als gevolg van een uit de 
hand gelopen tolerantiegrens uit het 
verleden. Vrijwel iedere politieke 
partij vindt anno 1987 dat maatre
gelen gewenst zijn. Nu eindelijk ook 
die partijen die jarenlang het "zach
te" beleid hebben gepropagan
deerd. U weet het nog wel: afbraak 
van gevangenissen en ruimte voor 
het welzijn van criminelen. Hup met 
de tolerantie. Was het niet de VVD 
die in de jaren zeventig alleen stond 
in haar opvattingen over een betere 
aanpak en bestrijding van crimi
naliteit en vandalisme; daarom 
werd gehoond? Het is uiterst on
rechtvaardig om nu VVD-minister 
Korthals Altes van Justitie, die de 
afgelopen vier jaar geknokt heeft 
voor meer financiële mogelijkhe
den; die een voortreffelijk criminali
teitsbestrijdingsplan heeft gepre
senteerd nu het falen in de schoenen 
te schuiven. 

Het is absurd dat nu - in de cam
pagne - plotseling premier Lubbers, 
als CDA-representant, het CDA op
werpt als de partij die zich sterk 
maakt voor de misdaadbestrijding: 
zijn Kabinet, waarin CDA-minis
ters in de meerderheid zijn, heeft 
nooit voldoende de verzoeken om 
financiële middelen van minister 
Korthals Altes gehonoreerd. 

Miehiel Krom 

15 februari 1987 
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Van het Binnenhof 

De geboorte van Duco Dees Lo
dewijk werd in de Tweede 

·Kamer gevierd met beschuit 
met muisjes. Niet alleen op het 
VVD-secretariaat stond een flinke 
doos vol beschuit, maar ook bij een 
vergadering waar Ed Nijpels bij 
aanwezig had moeten zijn werden 
beschuitjes uitgedeeld. Ed Nijpels 
meldde zich als een goed vader af 
om de eerste dagen bij vrouw en 
kind door te brengen. En die maken 
het beiden goed. De hulp van vader 
Nijpels was de eerste dagen na de 
bevalling onontbeerlijk, al was het 
alleen maar om voor een "milieu
vriendelijke" verschoning te zorgen. 
Duco maakte bij zijn geboorte me-

36 

teen geschiedenis. Het is in Neder
land voor het eerst dat een minister 
een kind moest aangeven. Ed Nij
pels ging daarvoor naar het stad
huis in de geboorteplaats van zijn 
zoon, Den Haag. Daar kwam hij 
aangifte doen bij de Haagse wethou
der Van Otterloo (PvdA) die ook 
net vader was geworden. 

Nog wat details: De naam Dees 
komt niet van staatssecretaris Dick 
Dees, maar van de opa van Ed. Het 
kind woog bij de geboorte 3275 
gram, mat 50 centimeter en werd ge
boren op 27 januari 1987 om 23.55 
uur. 

Miehiel Krom 
Foto: Theo Meijer 

Van het Binnenhof 

H ij is niet eens terug van weg
geweest. Als de VVD 28 
Tweede Kamerzetels had ge

had, dan was hij gewoon Tweede 
Kamerlid gebleven. Nu was Her
man Lauxtermann bijna acht 

, maanden lang eerste reserve, maar 
hij bleef actief in de politiek. En dat 
na tweemaal eerder Kamerlid te zijn 
geweest. Het moet ontzettend 
wrang zijn dat je na een plezierige 
tijd als Kamerlid opeens in de 
wachtkamer zit. Van Herman Laux
termann is bekend dat hij het daar 
best moeilijk mee had. Want: "Na
tuurlijk weet je dat als je een vak in 
de politiek kiest het onzeker blijft 
voor hoe lang dat is. Maar wie had 
zo'n grote terugval vorig jaar bij de 
verkiezingen verwacht. En als je 
dan nog vrij achteraan op de lijst 
komt, is dat heel naar. -Maar dan 
heb je in ieder geval wel de zeker
heid dat het is afgelopen. Juist die 
wippositie tussen misschien wel, 
misschien niet is een heel vervelen
de. Ik stond - toen eenmaal duide
lijk werd dat ik niet in de Tweede 
Kamer kon terugkeren - voor de 
keuze tussen meteen iets anders 
zoeken of toch nog actief blijven in 
de politiek." Zijn hart lag en ligt 
toch in Den Haag. 

V anclaar dat Herman Lauxter
mann in overleg met de fractie trad 
en aanbood zijn kennis en tijd ter 
beschikking te stellen van de VVD
fractie. Dat aanbod kon de fractie 
goed gebruiken. Het is immers ont
zettend moeilijk om in een keer het
zelfde werk met negen mensen min
der te doen. Bovendien had hij in de 
vorige fractie een aantal zeer tech
nische, maar wel belangrijke, onder
werpen in zijn portefeuille, zoals ge
meentelijke herindelingen en stads
vernieuwing. 

De huidige fractie bleek dan ook 
graag gebruik te willen maken van 
zijn diensten. En zo bleef Herman 
Lauxtermann gewoon aan het werk 
op het Binnenhof. Niet meer als Ka
merlid, maar nu achter de scher
men als adviseur van de fractie, 

Lauxtermann ervaarde dat als 
volgt: "Natuurlijk doe je dat alleen 
als je een reële zekerheid hebt dat je 
terugkomt als Kamerlid. Anders 



kom je toch in een minder plezierige 
situatie te zitten. Ik heb een paar 
concrete zaken aan kunnen pakken. 
Dat deed ik met veel plezier. Ik heb 
zeker niet het gevoel gehad dat ik in 
mijn periode als medewerker an
ders werd benaderd." Tijdens de pe
riode dat hij de fractie adviseerde 
nam hij ook nog de taak op zich om 
voor Provinciale bestuurders de 
schriftelijke informatie te produ
ceren voor de campagne: "Dat 
klopt, maar de eer van het samen
stellen daarvan mag niet naar mij 
toe gaan omdat ik toevallig de coör
dinator was. Vrijwel alle medewer
kers uit de staf rondom de fractie 
hebben hieraan gewerkt." 

Nu is hij weer gewoon Kamerlid. 
"Dat is inderdaad een goede om
schrijving: 'gewoon Kamerlid' zijn. 
De betrekkelijkheid van die baan is 
mij nog eens ge bleken." 

Herman Lauxtermann zal zich 
met name gaan (lees blijven) bezig
houden met de beleidsterreinen: 
Binnenlandse Zaken, V olkshuisves
ting en Verkeer en Waterstaat. Dat 
zijn vrijwel dezelfde portefeuilles 
als hij in de vorige fractie had. Her
man Lauxtermann: een nieuw VVD 
Kamerlid, die niet nieuw is en ei
genlijk nooit is weggeweest. 

Miehiel Krom 
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Van het Binnenhof 

Oud-minister Eegje Schoo 
heeft het lidmaatschap van 
de Tweede Kamer neergelegd. 

Per brief liet zij Kamervoorzitter 
Dolman en VVD-fractievoorzitter 
Voorhoeve weten dat zij haar lid
maatschap wilde beëindigen om 
"redenen van persoonlijke aard". 
Deze reden zorgde voor nogal wat 
vraagtekens. "Wat is die reden dan 
wel" vroegen met name journalisten 
zich af. Eegje Schoo weigerde ieder 
verder commentaar. Als je aangeeft 
dat je om strikt persoonlijke rede
nen stopt met het Kamerlidmaat
schap, hoef je niet te vertellen wat 
die redenen precies zijn. Je zou ook 
kunnen zeggen Kamerleden worden 

weliswaar gekozen door de bevol
king, maar dat feit maakt je nog 
niet tot publiek goed. 

Een dag na de bekendmaking 
van Eegje dat zij de Kamer zou ver
laten ging het gerucht dat zij am
bassadeur in India zou worden. 
Zoiets is uiteraard een zaak tussen 
het ministerie van Buitenlandse 
Zaken en betrokkene. Vandaar dat 
de VVD-fractie niet op dit bericht 
reageerde. De Tweede Kamerfractie 
was hier ook helemaal niet van op 
de hoogte. In een debat in de Twee
de Kamer, op verzoek van SGP-Ka
merlid Schutte, liet de minister van 
Buitenlandse Zaken weten dat van 
een benoeming geen sprake was. Er 
was nog niet eens een voordracht 
gedaan. Het bericht over het ambas
sadeursschap naar India moet wel 
erg voorbarig zijn geweest. Het ver
troebelde wel het beeld rondom het 

Eegje Sehoo 

terugtrekken van mevrouw Schoo 
als Kamerlid. W-ant waarom, vroe
gen velen zich af, meldde zij niet 
meteen dat zij zich terugtrok van
wege een op komst zijnde benoe
ming. Achteraf bleek dus van een 
benoeming (nog?) geen sprake en 
moet haar mededeling dat zij de 
Kamer verlaat wegens redenen van 
persoonlijke aard, welke dat ook 
mogen zijn, worden gerespecteerd. 

Eegje Schoo was onder meer 
voorzitter van de Emancipatieraad 
van 1981 tot 1982, was lid van de 
Provinciale Staten van Noord-Hol
land van 1975 tot 1977 en van de ge
meenteraad van Amsterdam van 
1980 tot 1982. Van 1982 tot 1986 
was zij minister van Ontwikkelings
samenwerking en daarna Tweede
Kamerlid. 

Miehiel Krom 



Syfuposium 
ThorbeCke V éreniging 

over I 
regionale v~:r~iezingen 

i // 
Onder 1hét prikkelend motto: 

"Zinloze verkiezingen voor Pro
vinciale Staten?", met als niet 
minder suggestieve ondertitel 

"Domineren de landelijke politie
ke verhoudingen in gemeente en 
provincie?", hield de Thorbecke 

Vereniging in de algemene verga-
derzaal van de Eerste Kamer op 

15 januari een uiterst boeiend 
symposlum 

I n het bestuur van de Thorbecke 
Vereniging zitten politici uit Ne
derland en Vlaanderen vanuit 

praktisch alle politieke partijen. De 
Vereniging is in 1985 opgericht en 
heeft als motto: "Voor Vertegen
woordiging en Democratisch Be
stuur". Niet gebakken aan een par
tijpolitiek uitgangspunt hebben de 
leden de mogelijkheid zowel in de 
breedte als in de diepte te praten 
over het verbeteren en het functio
neren van ons democratisch bestel 
en de daarvoor noodzakelijke geën
gageerdheid van de burger onder 
het vergrootglas te leggen. Politiek 
gaat ons allen aan; het bepaalt de 
kwaliteit van ons bestaan. Het 
Kerstnummer van de Haagse Post 
besteedde aan dit onderwerp de no
dige aandacht, maar ook in de NRC 
en in de politieke partijen zelf - en 
zeker niet alleen in de VVD - klinkt 
steeds vaker de roep om herbezin
ning. 

Bezorgdheid 

D e voor~i~ter van de Thorbecke 
Veremgmg, mr. E. C. M. Jur
gens, verwoordde in zijn korte 

inleiding zijn bezorgdheid over het 
wegglijden van de publieke belang
stelling voor het politiek gebeuren. 
Hij trok een parallel tussen de anti
parlementaire reacties uit de der-
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tiger jaren en de huidige onverschil
lige houding van de Nederlandse 
bevolking. "De wijze waarop ver
nieuwingsvoorstellen in de jaren 
zestig, ondermeer in het rapport 
Cals/Donner zijn verzand in de 
Grondwetsherziening van 1983, 
maar ook de wijze waarop is omge
sprongen met de conclusies van de 
Commissie-Biesheuvel geven te 
denken. Nieuwe voorstellen worden 
overkritisch bekeken, bestaande 
toestanden lang niet zo kritisch, 
hetgeen leidt tot fantasieloos con
servatisme," aldus Jurgens. 

Nationale invloed 

H et thema dat op dit tweede 
Thorbecke symposium cen
traal stond was: Welke con

crete maatregelen zijn er nodig om 
de invloed van de nationale kop
stukken op de verkiezingen van ge
meenteraden en Provinciale Staten 
terug te dringen en zonodig te 
elimineren? 

Centraal tijdens de discussie 
stond het voorstel van mr. Paul 
Scholten, burgemeester te Soest. 
Zijn ideeën over werkelijk demo
cratisch te houden gemeenteraads
verkiezingen hebt u in de NRC, 
maar ook in het januarinummer van 
Vrijheid & Democratie kunnen le
zen. 

Scholten streeft naar gemeen
teraadsverkiezingen waarbij de in
woners hun bestuurderen kiezen en 
dat niet doen op grond van de lan
delijke politiek. Thans maken de 
landelijke politici met in hun kiel
zog de media zich meester van alle 
verkiezingen. Het gevolg is dat de 
gemeentenaren vaak uit automatis
me op dezelfde partij hun stem uit
brengen als waarop zij ook landelijk 
stemmen. Nadeel voor provinciale
en gemeentebesturen is dat hier
door het functioneren op provin
ciaal en gemeentelijk niveau onder
geschikt wordt gemaakt aan de lan
delijke politiek. 

Zijn voorstel - aan de vooravond 
van de algemene wijziging van de 
Kieswet - is dan ook: Houd per jaar 
15 regionale verkiezingen. Binnen 
het verplichte tijdsbestek van vier 
jaar zijn daarmee alle gemeentera
den gekozen. Doe dat binnen het 
tijdperk februari-juni, zodat er vol
doende tijd voor de gemeenten over
blijft voor het nieuwe jaar een goede 
begroting te maken. Op deze wijze 
wordt het voor landelijke politici 
fysiek onmogelijk om op al deze ver
kiezingen een nationaal stempel te 
drukken. (V oor een volledig over
zicht verwijs ik naar het janua
rinummer.) 
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Kritisch 

Zijn voorstel kreeg een kritische 
benadering van mr. J. A.M. 
Hendrikx, directeur-generaal 

Openbaar Bestuur van het Ministe
rie van Binnenlandse Zaken. Hen
drikx vroeg zich in zijn inleiding af 
of het waar is dat gemeenteraads
verkiezingen en provinciale-staten
verkiezingen in toenemende mate 
worden beheerst door de landspoli
tiek. "Zijn deze verkiezingen inder
daad verworden tot niet veel meer 
dan een 'graadmeter' voor de lande
lijke politieke verhoudingen? 
Wordt het stemgedrag van de kie
zers bij deze verkiezingen bepaald 
door de landelijke politiek, meer 
dan door het doen en laten van de 
gemeentelijke provinciale politi-
ci? ... En langs welke weg zou men 
een einde kunnen maken aan de ge
signaleerde problemen?" Hendrikx 
vindt het een moeilijke vraag of er 
sprake is van een te grote en dus 
onaanvaardbare invloed van de 
landspolitiek. 

Daarnaast wil hij onderscheid 
maken tussen gemeenteraadsver
kiezingen enerzijds en provinciale 
Statenverkiezingen anderzijds. "Bij 
laatstgenoemde verkiezingen ligt de 

belangstelling van de landelijke po
litiek naar mijn oordeel meer voor 
de hand dan bij de gemeenteraads
verkiezingen en komt het mij zelfs 
zeer begrijpelijk voor, alleen al van
wege het feit dat de leden van pro
vinciale staten de leden van de Eer
ste Kamer kiezen." 

Onderscheid 

Directeur-generaal Hendrikx 
wenst tussen de benadering 
van beide verkiezingen dan 

ook duidelijk onderscheid te maken. 
De invloed van de landspolitiek en 
de daaruit voortvloeiende belang
stelling van de media op de gèmeen
teraadsverkiezingen ontkent hij 
geenszins. ,,De vraag is echter of dit 
alles erg is en om die vraag te kun
nen beantwoorden zou men de 
precieze gevolgen moeten kennen." 

Hij haalde een onderzoek aan 
van de vakgroep Politicologie van 
de ErasmusUniversiteit gehouden 
bij de verkiezingen in de gemeente 
Roozendaal. Enkele conclusies uit 
dit onderzoek zijn: 
- de gemeentelijke politiek leeft bij 
de kiezers aanzienlijk minder dan 
de landelijke; 
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- kiezers zijn in veel gevallen niet of 
nauwelijks op de hoogte van het ge
meentelijk-politiek gebeuren; 
- veel kiezers zijn (mede daardoor) 
al gauw geneigd plaatselijk op de
zelfde partij te stemmen als bij de 
Tweede-Kamerverkiezingen; 
- stemmen zij op plaatselijke par
tijen, dan is dat in nogal wat geval
len uit protest; 
- slechts zeer weinig· kiezers zijn in 
staat namen van plaatselijke politi
ci te noemen. 

Hendrikx is er voorstander van 
te zoeken naar verbetering van de 
huidige situatie. Zijn hoofdbezwaar 
tegen het plan-Scholten is dat door 
uitschakeling van de verstorende 
factoren (landelijke politici en de 
uit hun komst voortvloeiende publi
citeit) men nog niet bereikt wat 
men eigenlijk bereiken wil. "In ze
kere zin vertoont het plan-Scholten 
gelijkenis met het vernietigen van 
geen zogenaamd "negatief" besluit, 
een besluit om iets niet te doen, 
maar daarmee verkrijgt men nog 
geen positief besluit," aldus Hen
drikx. 

Het teruglopen van de belang
stelling voor de plaatselijke en pro
vinciale verkiezingen ligt naar zijn 
gevoelen primair in het feit dat een 
decennia lang durend proces van 
ernstige uitholling heeft plaats
gevonden van de lokale en (in min
dere mate) van de provinciale de
mocratie. "Het democratisch ver
mogen van een bestuurslaag wordt 
niet in de laatste plaats bepaald 
door de omvang van het takenpak
ket en door de voorwaarden waar
onder deze taak kan worden uit
geoefend. Namens Thorbecke zou ik 
de vraag willen stellen: noem mij in 
Europees verband e e n land, waar 
de financiële afhankelijkheid van 
de lagere overheden zo groot is als 
bij ons ... " aldus de heer Hendrikx . 

V erkiezingsvervuiling 

Mr. J. Drijber, voorzitter van 
de Vereniging van Neder
landse Gemeenten en bur

gemeester van Arnhem stelde zich 
ten aanzien van het plan-Scholten 
positiever op. "De toenemende 'na
tionalisatie' van lokale verkiezingen 
is niet voor het eerst door Scholten 
geconstateerd. In 1981 neemt de 
huidige staatssecretaris van Bin
nenlandse Zaken, de toenmalige 
Friese gedeputeerde mevrouw D. Y. 



W. de Graaff-Nauta reeds stelling 
tegen wat zij noemde 'nationalisatie 
van de Statenverkiezingen'. Heel na
drukkelijk pleit zij voor landelijke 
terughoudendheid waar het gaat om 
Statenverkiezingen. Zij spreekt zelfs 
van 'verkiezingsvervuiling'. Een 
analyse van de gemeenteraadsver
kiezingen van 1982 door Gabor in 
het blad Bestuursforum, laat zien 
dat de uitslag van die verkiezingen 
duidelijk is bepaald door de wijze 
waarop de kiezer tegen de landelijke 
politiek aankijkt. 

Een analyse van het aantal Col
leges van Burgemeesters en Wet
houders waarin plaatselijke partijen 
zijn vertegenwoordigd geeft ook een 
aardig beeld: in 1978 was er in 150 
colleges een geheel plaatselijke par
tij vertegenwoordigd, in 1982 waren 
dit er nog 79 en in 1986 nog slechts 
49 ... " De heer Drijber geeft Paul 
Scholten gelijk in zijn stelling dat 
de landspolitiek de plaatselijke ver
kiezingen in sterke mate beïn
vloedt. "Hij heeft ook gelijk met de 
stelling dat het bij plaatselijke ver
kiezingen niet om de landspolitiek 
mag gaan, maar om de plaatselijke 
politiek en de plaatselijke politi-
ci ... Zo'n kop van Lubbers op een 
biljet voor plaatselijke verkiezingen 
vind ik absurd." 

Burgemeester Drijber: "Het idee: 
stemmen per regio zou ik wel willen 
aanbevelen. Daarmee wordt waar
schijnlijk bereikt dat de landelijke 
politiek zich met het merendeel van 
de regioverkiezingen niet zal inla
ten ... Het voordeel van de sprei-

Commentaar 

ding is dat ook de televisie geen po
litiek centralistische invloed kan 
uitoefenen. Men zal immers voor 
die verkiezingen geen belangstelling 
hebben. Daardoor bestaat de kans 
dat de kiezer zich meer laat leiden 
door plaatselijke omstandigheden. 
Hoeveel meer? Iets meer zeker, 
maar ik ben niet te optimistisch. De 
kiezers-reflexen, geprikkeld door de 
landelijke televisiebeelden van de 
grote landelijke politici, blijven wer
ken. Dat is in elk geval beter dan 
het huidige en ik vind het niet nodig 
om pas met een verandering te be
ginnen als je zeker weet dat die ten 
volle slaagt. Dan zou er te weinig 
veranderen in onze wereld. Laten 
we ,het erop wagen!" 

Reny Dijkman 

Nederland is nooit een land van nieuwlichters geweest. Initiatie
ven worden altijd met grote reserve bekeken. De open discussie die 
over het plan van mr. Paul Scholten door de Thorbecke Vereniging 
mogelijk werd gemaakt, verdient lof. Velen namen daaraan deel. 

Een van de discussiepunten was de rol van de media, waarop 
enigszins bezorgd werd gereageerd door een van de aanwezigen. Die 
media maken zelf wel uit waar ze gaan en staan en wat zij als nieuws 
zien en wat niet. Het heeft nimmer in de bedoeling van Paul Schol
ten gelegen om de media in welke zin dan ook te beknotten. Integen
deel. Door zijn plannen krijgen ook regionale bladen en omroepen 
kans op nieuws dat door de landelijke media vermoedelijk in vele 
gevallen als te kleinschalig zal worden beschouwd. 

Een anderpunt is dat dit plan van de burgemeester van Soest bij 
realisatie de uitdaging behelst voor de plaatselijke bestuurderen 
hun zaken duidelijk naar buiten te verkopen; te zorgen voor een 
goede presentatie. Het betekent immers ook dat men niet meer 
klakkeloos tegen de landelijke moederpartij kan gaan aanleunen, 
maar dat van elke gemeente een actief public relationsbeleid wordt 
verlangd. Alleen daardoor immers krijgen de bestuurderen "een ge
zicht" naar de burgers. Om met een dergelijk goed doordacht plan 
te komen, is moed nodig. 

Reny Dijkman 
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JAN KEES WIEBENGA 

VVD-Tweede Kamerlid 

Voor de Tweede-Kamer 
fractie van de VVD is 

mr. Jan Kees Wiebenga 
woordvoerder over kies

rechtzaken. Hier volgt zijn 
eerste reactie op het 
voorstel van de bur

gemeester van Soest om te 
komen tot spreiding van 

gemeenteraads
verkiezingen. 

Met burgemeester Scholten 
ben ik het eens dat de ge
meenteraadsverkiezingen 

erg verweven zijn met landelijke po
litiek. Dat was in 1986 in wel heel 
bijzondere mate het geval, omdat 
deze verkiezingen vlak voor de 
Tweede Kamerverkiezing vielen. 
Dat het aangezicht van premier 
Lubbers op de CDA-verk ezings
plakkaten prijkte was niet fraai. 

Over de concrete gedachte om de 
"nationalisatie" van de gemeen
teraadsverkiezingen een halt toe te 
roepen door te komen tot een sprei
ding van deze ver kiezingen over een 



zestigtal data in vier jaar heeft de· 
VVD-Tweede Kamerfractie nog 
geen oordeel. Dat neemt niet weg, 
dat zijn analyse voldoende zwaar is 
om het - orginele - voorstel niet me
teen af te wijzen. Ik heb mij dan ook 
voorgenomen om aan de Tweede 
Kamerfractie het volgende voorstel 
te doen: de recente indiening van 
het wetsvoorstel tot algehele herzie
ning van de kieswet leent zich bij 
uitstek voor een diepgaande over
weging van de voor- en nadelen van 
Scholten's plan. De regering kan 
hiertoe worden uitgelokt door mid
del van vragen in onze inbreng voor 
de schriftelijke gedachtenwisseling 
die aan de openbare Kamerbehan
deling van dit wetsvoorstel vooraf
gaat. Het lijkt mij goed om de re
gering daarbij te vragen zich ook tot 
de Kiesraad en de Vereniging van 
Nederlandse Gemeenten te wenden 
voor commentaar. 

Deze procedure zal de nodige tijd 
vergen. Ik vind dat niet erg. In za
ken betreffende het kiesrecht past 
uiterste zorgvuldigheid. Het oog
merk van het voorstel is goed, maar 
is het middel - de spreiding - wel 
afdoende? Is het niet in strijd met 
de grondwetsbepalingen terzake? 
Zijn de praktische bezwaren voor de 
gemeenten in kwestie niet groter 
dan de voordelen? Mij dunkt dat in 
de tijd dat regering en parlement 
zich hierover beraden de Telders
stichting en eventueel de Vereni
ging van Staten- en Raadsleden van 
de VVD het idee kunnen bespre
ken .. Wellicht worden andere par
tijgenoten daarbij gestimuleerd 
eveneens een duit in dit zakje te 
doen. 

Bij dit alles past wel een kant
tekening. Een maatregel om de lan
delijke invloed op plaatselijke ver
kiezingen te beperken wordt zinvol
ler indien ook gemeentebesturen 
zich niet onnodig zouden bezighou
den met landelijke en zelfs inter
nationale politiek. Gelukkig geldt 
dit niet voor alle gemeenten, en nog 
veel minder voor VVD-gemeen
tebestuurders, maar het wordt in 
een aantal gemeenten te bont ge
maakt. Dat in Arnhem een college 
van B en W viel wegens raadsbe
sluiten over Zuid-Afrika over de 
bouwactiviteiten op de vliegbasis 
W oensdrecht, is te gek om los te 
lopen! Laat men zijn energie 
primair besteden aan het oplossen 
van de plaatselijke vraagstukken. 
Aan getuigenispolitiek bestaat geen 
enkele behoefte. 

Reny Dijkman 
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D e grote campagnetoernee in het kader van 
de Provinciale Statenverkiezingen is nog 

in volle gang, landelijke en provinciale liberale 
politici gaan samen de boer op om het beste 
resultaat te bereiken. 

In Utrecht beet Rudolf de Korte de spits af 
samen met de provinciale lijsttrekker C. G. J. 
van Oosten. (foto 't Sticht b.v.) In Noord:. Hol
land had de kamercentrale Den Helder de 
primeur met Joris Voorhoeve en Frans Tiel
rooij, de lijsttrekker voor Noord-Holland. Bei
de heren gingen samen eerst even naar de 
huis-aan-huiskrant kijken, die juist van de 
persen rolde (fotobureau Vernieulen). 



RENY DIJKMAN 

Foto's: John Siwabessy 

Europarlementariërs 
bezoeken Zeeland 
Hans Nord, Jessica Lariue, 
Plorus Wijsenbeek en Gijs de 
Vries brachten op 16 januari een 
werkbezoek aan Zeeland. Zij be
zochten de gemeente Borssele, kre
gen uitgebreide voorlichting over 
het industriegebied. Ook brachten 
zij een bezoek aan de Totallraf
finaderij Nederland, het Haven
schap Vlissingen en aan de tol
brug die door de Zeeuwen zelf 
werd bekostigd en aangelegd. In 
de namiddag gaven de uier ELD
parlementariërs een perscon
ferentie, waarvoor. veel belangstel
ling bestond. 

N a deze inspannende dag 
kwam tijdens het informele 
gedeelte de kamercentrale 

Zeeland bijeen: gemeenteraadsle
den, wethouders, afdelings-en on
dercentralebestuutders, staten
Ieden en gedeputeerden, het Zeeuw
se Tweede-kamerlid Jan te Veld
huis, maar ook twee VVD-ers die 
hiervoor helemaal uit Brussel kwa
men, dineerden met de Europar
lementariërs in Middelburg. Tij
dens de maaltijd bood kc-voorzitter 
Henk Tijdens het eerste exemplaar 
van het provinciale statenprogram
ma officieel aan aan de Zeeuwse 
lijstaanvoerder Jan de Voogd. 

De vier Europarlementariërs leg
den in enkele minuten aan de aan
wezigen uit waar zij precies mee zijn 
belast in het Europarlement en ook 
op welke gebieden mogelijkheden 
bestaan om positief "grensover
schrijdend" te werken. Zij kwamen 
om zich van de Zeeuwse problema
tiek en wensen op de hoogte te stel
len. Zij konden praten over de reeks 
bereikte resultaten en zij gingen uit
voerig in op vragen van de aanwe
zigen. 

Nieuwe kc-voorzitter 

Kamercentrale-voorzitter 
Henk Tijdens bedankte Joan 
van Dijk en LPC-er Jan 

Schout voor de voortreffelijke orga
nisatie. Het zal een van zijn laatste 
dankwoorden zijn in deze functie. 
Bij het uitkomen van dit blad heeft 
hij de Zeeuwse voorzittershamer 
aan Joan van Dijk doorgegeven. 

Henk Tijdens, de doener, die uit 
de Groningse VVD komend snel in 
de Zeeuwse ingroeide, zal inmiddels 
zelf het "slachtoffer" zijn geweest 
van vele dankbetuigingen. Het was 
voor hem helaas niet langer doen
lijk zijn drukke werkkring plus het 
wethouderschap van Borssele te 
combineren met de veeleisende 
voorzittersfunctie. Zeeland, maar 
ook de landelijke VVD, mag hem 
dankbaar zijn voor het vele werk 
dat hij altijd met een uiterst positie
ve instelling voor de club heeft ver
richt. 

Tijdens de persconferentie. Ge
flankeerd door Joan van Dijk 
(links) en Henk Tijdens (uiterst 
rechts) gingen Gijs de Vries, Jes
sica Larive, HansNorden Florus 
Wijsenbeek uitvoerig in op de vra
gen van de pers. 



Nog even samen op de foto voor 
de wisseling van de wacht: Henk 
Tijdens en Joan van Dijk. 

Overhandiging van het staten
verkiezingsprogramma. 

V.l.n.r. Renyen Jan te Veldhuis 
en Anita en Jan Schout. 

Joan van Dijk is zijn opvolgster. 
Zij was sinds 1983 al secretaris van 
de kc. Daarvoor ligt ook een inten
sieve VVD-carrière. Joan begon als 
secretaris van het provinciaal be
stuur van de Organisatie Vrouwen 
in de VVD te Zeeland. Zij zat in de 
adviesraad van de Vrouwen, daarna 
in het dagelijks bestuur. Inmiddels 
werd zij ook actief in het bestuur 
van de afdeling Middelburg. Zij 
werkte als emancipatiewerker in 
het Thorbeckehuis en kwam in 1983 
in de gemeenteraad. Joan is per
soonlijk medewerker van Len 
Rempt. 
Joan is thans de derde vrouwelijke 
kamercentralevoorzitter. 

• 



Ir. Paul Overakker, directeur marke
ting bij een grote fabrikant maar ook 
campagnist in Nieuwerkerk aan den 
!Jssel, is bezig met een grondige 
evaluatie van de gemeenteraadsver
kiezingen 1986. Hij zoekt een ant
woord op de vraag hoe 91 VVD-afde
lingen tegen de landelijke stroom in 
toch winst kondèn maken. Het onder
zoek dat nog niet geheel is afgerond 
zal hij gebruiken als afstudeerscriptie 
van zijn studie bedrijfseconomie aan 
de universiteit in Tilburg. Op verzoek 
van de redactie geeft hij - vlak voor de 
volgende verkiezingen - alvast wat 
nuttige resultaten. 

Paul Overakker 

Landelijk had de VVD bij de 
verkiezingen vorig jaar de 
wind niet in de zeilen. Tegen 

deze stroom in hebben 91 VVD-af
delingen in hun gemeenten succes 
geboekt, waarvan 37 het zelfs- on
danks alles - tot zetelwinst brach
ten. In dit onderzoek zijn de 91 suc
cesvolle VVD-afdelingen en hun 
campagnes vergeleken met een a
selecte steekproef uit de overige 
VVD-afdelingen. 

Dé succesvolle afdelingen zijn 
over alle provincies verspreid. Suc
ces blijkt vooral afhankelijk van het 
regelmatig op positieve wijze in het 
nieuws komen. Daarop moet het be
leid van bestuurders en politici zijn 
gericht. Dat streven loopt parallel 
met wat Joris Voorhoeve "de stra
tegie van de kleine successen" 
noemt. Ook zou ik daarbij een uit
spraak van de afdeling Muiden wil
len aanhalen, die vorig jaar stem
men- en zetelwinst boekte. Muiden 
zegt daar zelf over: "De VVD was 
gewoon nét iets beter, net iets actie
ver en net iets eendrachtiger dan 
andere politieke partijen". 

Voor een goede campagne zijn 
nodig: 
a. deskundigheid 
b. tijd 
c. geld 

De succesvolle afdelingen heb-
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ben veel vaker dan de overige VVD
afdelingen gebruik gemaakt van 
professionele PR, marketing- of re
clamedeskundigen in het campag
neteam. Ook hadden de campagnis
ten daar gemiddeld meer ervaring. 

Enkele voorbeelden: 
- De VVD-Terschelling slaagde 
erin haar campagne geheel te ont
koppelen van de landelijke po
litiek. Lokaal bestuur en politici 
hadden vastgesteld dat "veel bewo
ners van Terschelling hun aange
boren vrijheidsdrang beperkt voel
den door behoudend PvdA/CDA
beleid". 
Al in januari besloot men daarop in 
te spelen. Een geheel nieuwe ploeg 
van goed bekend staande VVD-kan
didaatraadsleden ging ijverig aan 
de slag. Zij droegen bij tot het nieu
we beeld van een frisse liberale 
wind. De intensief gevoerde cam
pagne met enkele speelse elemen
ten heeft duidelijk gewerkt. De 
VVD op Terschelling groeide van 
20,5 tot 36 %. 
- Ook Rucphen in Noord-Brabant 
kende een groei van 4,9 % naar 
19 %. Daar werd de strategie van 
"de kleine successen" in praktijk 
gebracht door de raadsfractie. Ge
durende de periode 1982 - 1986 
haalde men 90 keer de lokale pers. 
Een fusie met een plaatselijke groe-

pering en een goede campagne de 
laatste maanden deden de rest. 
- Nieuwerkerk a/d IJsselsteeg van 
27,6 % in 1982 naar 30,3 % in 1986. 
De afdeling had een knappe doel
groepbenadering. Allerlei groepen 
kregen een eigen benadering over de 
rol van de VVD voor hun belangen. 
De gemeente wist m:eer dan 20 % 
van de leden te mobiliseren voor het 
bemannen van marktkramen, voor 
de afficheplakploeg, voor het rijden 
van minder-validen naar stemloka
len ... enz. 

Tijd en geld 

Campagne voer je continu", 
zou je kunnen stellen. Dat 

' ' is waar, maar toch loont 
Ilef ook om zich de laatste maanden 
voor de verkiezingen extra in te 
spannen. Veel stemgerechtigden 
gaan pas de laatste weken over hun 
politieke voorkeur nadenken. Voor 
het opzetten van een goede warming
up en van de campagne-organisa-
tie zijn de succesvolle VVD-afdelin
gen meestal ruim drie maanden 
voor de verkiezingen gestart. Met de 
campagne begon men twee maan
den voor de verkiezingen. 

Uit de evaluatie van de Gemeen
teraadsverkiezingen blijkt dat geld 
een belangrijke rol speelt. Succes
volle afdelingen hebben gemiddeld 
bijna drie dubbeltjes per inwoner 
aan hun campagneactiviteiten uit
gegeven. Bovendien hebben zij 
sponsors weten te vinden voor spe
ciale projecten en advertenties. 
Door adverteerders en sponsors 
hadden deze afdelingen gemiddeld 
twee keer zoveel campagnegeld ter 
beschikking als de andere afdelin
gen, die het met minder dan drie 
stuivers per inwoner moesten doen. 
Al zijn hierop natuurlijk ook uit
zonderingen. 

Conclusie 

Uit dit nog niet afgeronde on
derzoek is gebleken dat cam
pagnebeleid van VVD-politi

ci gericht moet zijn op een per
manente reeks van kleine successen. 
De mond-tot-mond propaganda 
kan zorgen voor een verder sneeuw
baleffect en campagne voeren heeft 
effect, dat is gebleken. In ieder geval 
is dat een hart onder de riem voor 
alle enthousiaste. campagnisten. 



B.D. Dingemans 
E. M. de Jong-van Meeteren 

Gemeenteraad Kerkwijk 

0 p 1 juli 1986 strandden de 
herindelingsplannen voor 
onze streek in de Eerste Ka

mer! 
Jarenlang is er hier gepraat over 

herindeling. Onder leiding van de 
CDA gedeputeerde Hendrikx stelde 
de Provincie Gelderland een plan 
op: van de bestaande acht gemeen
ten, zouden er drie over blijven: 
een oost gemeente (Zaltbommel, 
Rossum en Heerewaarden) 
een west gemeente (Kerkwijk en 
Brakel) 
een zuid gemeente (Maasdriel, He
del en Ammerzoden). 

De discussies in de streek brand
den los: door de plaatselijke CDA 
en SGP werd de herindeling fel aan
gevallen; men vond dat de gemeen
ten voldoende bestuurskracht had
den om zelfstandig te blijven. De 
gezamenlijke gemeenten produceer
den een rapport o.l.v. VVD-bur
gemeester Jansema van Rossum, 
waarin duidelijk financiële knel
punten naar voren kwamen. 

De VVD in de B'waard was ver
deeld - door Ondercentrale en 
raadsleden werd herhaaldelijk con
tact opgenomen met de Tweede
Kamerfractie. Herman Lauxter
mann behandelde de herindeling en 
hield zich aan het landelijk stand
punt van de VVD. 

Op 24 april kwam het wetsvoor
stel inzake de B'waard in de Twee
de Kamer aan de orde. De VVD
raadsleden op de publieke tribune 
waren om uiteenlopende redenen 
niet onverdeeld gelukkig met de 
gang van zaken: de één niet over de 
wijze, waarop de VVD woordvoerder 
het VVD standpunt uiteenzette, de 
ander niet over de inhoud van z'n 
betoog en weer anderen niet om de 
onbekendheid met de materie van 
de net aangetreden Minister van 
Binnenlandse Zaken, de Korte. Een 
krappe meerderheid (PvdA, D66 en 
VVD) koos voor de driedeling van 
de Bommelerwaard. 

Duidelijkheid 

Een hartekreet van de VVD
Bommelerwaard aan Tweede 
en Eerste Kamerleden: Geef 

ons duidelijkheid in 1987; krijgen we 
nu nog een keer herindeling of niet? 
En over bestuurskracht gesproken: 
hoelang moeten we nog blijven wer
ken met waarnemend burgemees
ters? (Zaltbommel zit nu op z'n der
de wàarnemer te wachten, de twee
de bleef amper 4 maar.den!). 

Na 1 juli j.l. weer terug naar de 
realiteit. De raadsverkiezingen van 
maart waren uitgesteld, omdat de 
herindeling op 1 jan. 1987 zou in
gaan. Als dat niet zou gebeuren, zou 
het noodwetje van wijlen Minister. 

Foto v.l.n.r. Wethouder Rossum- Rietkerk in werking treden, waarin 
P.M. J. Verhoeven, Wethouder stond, dat er op 26 november 1986 
Heerewaarden- J. H. Verhoeèkx, verkiezingen zouden zijn. De oude 
Wethouder Hedel-M. A.G. u. Eeuwijk VVD afdelingen pakten de draad 

Afgestemd 

0 f men nu vóór of tegen de 
herindeling was, een ieder 
was blij dat er na 12 jaar een 

besluit lag en in de streek ging men 
aan de slag om afdelingen samen te 
voegen, groslijsten samen te stellen 
enz ... Tot ieders verbijstering 
kwam op 1 juli 1986 ineens het be
richt dat de Eerste Kamer de plan
nen had afgestemd. PvdA en VVD 
bleken niet opgewassen te zijn tegen 
de rest - met name D66 maakte een 
reuze zwam. 

Wij waren weer terug bij af - twaalf 
jaar werk voor niets! 

Nu heerst er weer grote onzeker
heid, want bij de begrotingsbehan
deling van Binnenlandse Zaken, 
zegde Mevrouw de Graaff-Nauta 
een nota aangaande B'waard toe, 
die uiterlijk december 1986 zou ver
schijnen; tot op heden géén nota en 
die zal er vóór de Statenverkiezingen 
wel niet zijn, want herindeling is 
binnen het CDA een omstreden 
zaak. 

Aantal zetels 

Zaltbommel 
Kerkwijk 
Brakel 
Rossum 
Heerewaarden 
Maasdriel 
Hedel 
Ammerzoden 

1982 

2 
2 
1 
1 

2 
2 
2 

maar weer op, de propaganda ma
chine moest weer draaien. Er is 
hard gewerkt: folders, acties, publi
citeit zoeken, en dat allemaal zon
der landelijke ondersteuning. 

De 3'waard is een typisch CDA 
bolwerk. De groei van de VVD is de 
laatste jaren spectaculair geweest: 
in 1974 telden we in de hele regio 
slechts 4 VVD raadszetels, in 1978 
werden dat er 10 en in 1982 12; dat 
aantal heeft zich nu geconsolideerd. 
Op 26 november jl. leed de VVD wel 
stemmenverlies maar gelukkig niet 
zoveel dat het zetels kostte. 

Bij de collegevorming traden er 
hier en daar en soms onverwacht be
hoorlijke verschuivingen op met als 
resultaat vOor het eerst 3 VVD wet
houders in de Bommelerwaard. In 
Rossum werd b.v. de macht van het 
CDA, dat jarenlang 2 wethouders le
verde gebroken en ontstond een 
college van PvdA en VVD. Ook in 
Hedel en Heerewaarden leverde de 
VVD een wethouder. 
Nu wachten we maar weer af voor 
hoelang we weer kunnen blijven zit
ten. Een ieder is gewoon maar weer 
aan het werk gegaan! • 

1986 % van de stemmen 

2 
2 
1 
1 
1 
2 
2 
1 

15,6% 
18,2% 
9 % 

12,8%' 
18,5% 
13,6% 
12,4% 
10,1% 
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In deze ingezonden 
brievenrubriek worden 

reacties van ten hoogste 
100 woorden opgenomen. 
Langere brieven worden 

door de redactie ingekort. 
Aanvallen op personen 

of afschriften van 
correspondentie komen 
niet voor plaatsing in 

aanmerking. 
De rubriek is alleen voor 
leden bestemd. Plaatsing 

betekent niet dat de 
redactie het met de 

inhoud eens is. 

Breda 

In V&D van 16/12 meldt de heer 
Nelen in deze rubriek dat vijf Ne
derlandse gemeenteraden waar
onder die van Breda een vriend
schapsverband zijn aangegaan met 
een stad in Nicaragua. Op grond 
daarvan roept hij de VVD-raadsle
den in deze gemeenten op te pro
testeren tegen de perscensuur in 
het "bevriende" Nicaragua. De 
briefschrijver is in elk geval niet 
goed geïnformeerd wat Breda be
treft. Van een dergelijk vriend
schapsverband is tot dusver geluk
kig geen sprake. De Bredase VVD
fractie zal ook zeker geen steun ge
ven aan een voorstel in deze rich
ting en evenmin meewerken aan 
een verklaring als bedoeld. Buiten
lands beleid hoort immers niet 
thuis in de gemeenteraad. 
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J. P. Taks 
Breda 

Voorzitter VVD-fractie 

Staatsbezoek 

Pas nadat Lubbers aankondigde 
dat een staatsbezoek aan Hirohito 
in de ministerraad aan de orde zou 
komen, zei De Korte dat de VVD 
tegen was. Natuurlijk had hij dat 
aan Voorhoeve moeten overlaten. 
Maar dat vier VVD-ers in dit blad 
openlijk die fout hard afkeuren, 
lijkt verkeerd. Een staatsbezoek 
kan pas als Hirohito geen keizer 
meer is. Beatrix gaat ook niet bij 
Waldheim op bezoek en die heeft 
minder op zijn geweten. Men had 
zijn ontstemming aan De Korte 
(met afschrift aan het bestuur) 
moeten melden. Nu wordt hem 
openlijk verweten wat o.m. Schwie
ters, Metz, Terpstra, Van Aarden
ne, de Drentse Statenleden eerder 
deden. Alleen: De Korte had gelijk. 
De anderen niet. 

G. E. Kleingeld 
Rotterdam 

Onbegrijpelijk 

De Tweede-Kamerfractie van de 
VVD steunt volgens haar woord
voerder Weisglas het ANC dat nu 
in oorlog is met de republiek Zuid
Afrika. Een andere organisatie in 
Nederland acht zich eveneens in 
oorlog met Zuid-Afrika en met de 
instellingen die daarmee handel 
drijven, cq aldaar vestigingen heb
ben. Zij stak drie MAKHO-ves
tigingen in brand. De SHV (MA
KRO) verlangt van de staat nu een 
doelmatige bescherming en overna
me van de verzekeringsrisico's. In 
de fractie meent men echter dat de 
staat geen verzekeraar van binnen
landse risico's kan zijn. Dit is ech
ter onjuist omdat de staat voor 
schades veroorzaakt door Neder
landse atoomcentrales boven de 
206 miljoen tot 1 miljard gulden wel 
garant staat! Tot 206 miljoen zijn 
de exploitanten van centrales aan
sprakelijk. Boven de een miljard is 
de schade onverzekerd . .. 

Ir. P. M. Vrijlandt 
Hilversum 

ATV 

Kan op deze plaats de vraag wor
den beantwoord hoeveel extra ar
beidsplaatsen de A TV oplevert als 
- de B.V. Nederland Kerst/Nieuw
jaar 1986/'87 twee weken gesloten 
is vanwege het. verplicht opnemen 

van A TV-dagen 
- haast geen enkel bedrijf of instan
tie tegenwoordig nog op vrijdag
middag te bereiken is 'wegens 
ATV'? 

E. J. P. Izeboud 
Vlissingen 

De vice-premier 

De opinieschrijvers vallen over de 
affaire "De Korte" met het adjec
tief (on)liberaal. De actie van De 
Korte heeft met politieke stelling
name niets te maken, wel met ka
rakter. Tenzij men het begrip li
beraal in deze synoniem acht met 
"onderworpen aan". In de vele 
openbaarheden van bestuur mis ik 
de openbaarheid van de minister
raadsvergaderingen. Ik acht dat 
een verouderde structuur. Aan de 
wekelijkse mededelingen van de mi
nister-president heeft men niets; 
dat is bla-bla. Beter ware het in een 
èommuniqué de standpunten van 
beide fracties te verwoorden en het 
eindresultaat. Dan kunnen de 
VVD-leden en de kiezers daarop 
vernemen hoe hun ministers met 
kracht het liberale standpunt heb
ben verdedigd. 

Dr. Remko E. de Maar 
's-Gravenhage 

Eerste Kamer 

Problemen met een dualistisch Ka
merstelsel zoals hier zouden drei
gen hebben bijv. in het Verenigd 
Koninkrijk geleid tot de Par
lementswet van 1911, waardoor het 
Hogerhuis danig in zijn budgettai
re macht werd beknot. Moet dat 
hier ook gebeuren? Democratisch 
gezien is het ongewenst indien de 
Eerste Kamer een kabinet naar 
huis zou sturen. En als bolwerk te
gen een vermeende "waan van de 
dag" in de Tweede Kamer is hand
having niet noodzakelijk. Doch als 
"Chambre de reflexion" is de Eerste 
Kamer waardevol. Haar bevoegd
heden moeten worden beperkt tot 
het wetgevend terrein. Indien een 
wetsontwerp wordt verworpen, 
moet er tussen beide Kamers overleg 
komen, leidende tot een compromis 
(zoals in het Amerikaanse Con
gres). Het kabinet kan zich daar
aan conformeren of een nieuw 
wetsontwerp indienen. En het in
terpellatierecht moet behouden 
blijven. Terwijl haar recht van en
quête versterkt moet worden daar 



de senaat zich wat verder van het 
dagelijkse politieke strijdgewoel 
bevindt. 

Drs. P. J. van Zanten 
Garmerwolde 

Criminaliteit 

Onze verkiezingscampagne voor de 
Tweede Kamer gaf hoge prioriteit 
aan de veiligheid van de burger. Wij 
zouden de criminaliteit nu eens 
krachtig aanpakken. Met een 
VVD-er op Justitie in het nieuwe 
kabinet waren de verwachtingen 
dan ook hoog gespannen! Maar 
ziet: de kleine criminaliteit loopt 
niet terug; daders worden nog 
steeds ontzien; de politie krijgt 
geen extra middelen en geen mo
rele steun; terrorisme blijkt in ons 
land te lonen! Een bedroevende si
tuatie waarvoor primair en terecht 
de betreffende bewindsman verant
woordelijk wordt gehouden. Vele le
den en zwevende kiezers zijn diep 
teleurgesteld. Dat zal ons bij de ko
mende Statenverkiezingen zeker 
geen goed doen. 

T. K. van der Heijden 
Aalsmeer 

Buigen voor terreur 

Het noodzakelijk inkorten van mijn 
ingezonden brief in V &D van 15-1-
1987 "Vragen aan de minister van 
Justitie" is de inhoud niet ten goe
de gekomen. In voorzichtige termen 
stelde ik vraagtekens bij het slappe 
beleid van voornoemde minister. 
Sinds het MAKRO-drama is er he
laas geen noodzaak meer tot be
hoedzaamheid. Misdaad en ter
rorisme komen in Nederland en de 
misdadiger wordt in de watten ge
legd. Hoe lang moeten wij dit to
lereren? 

S. M. de Graaf-Paardekooper 
Oostkapelle 

Japanreis 

Wat de Japanreis betreft kan het 
zeer wel zijn - maar het blijft na
tuurlijk gissen - dat deze reis door 
de heren Lubbers en V.d. Broek als 
solitaire actie is voorbereid. Ik kan 
mij dan zeer wel voorstellen dat dit 
De Korte, gelet op zijn ervaringen 
als lid van de 2de-Kamerfractie, 
destijds in het verkeerde keelgat is 
geschoten. Hij die de knuppel in 
het hoenderhok gooit wordt meest-

al eerst verguisd, maar krijgt later 
bijna altijd het gelijk aan zijn zijde. 
Zo werkt de opmerking van de heer 
Lubbers: "Dat is één keer maar 
nooit weer" als een boemerang. Ik 
hoop en vertrouw dat men de heer 
Lubbers heeft duidelijk gemaakt 
dat een dergelijke opmerking in het 
openbaar slechts één keer kan wor
den gemaakt. 

Dr. Remko E. de Maar 
's-Gra venhage 

100-woordennorm 

Vrijheid & Democratie (nieuwe 
stijl) is bestemd om alle leden te be
trekken bij wat leeft binnen de 
VVD. Is het dan niet aanbevelens
waard om de zgn.: 100· woorden
norm voor de rubriek "Mijn Opinie 
is . .. " te verruimen? Zeer jammer 
vond ik het dat de ingezonden brief 
"Vragen aan de minister van Justi- · 
tie" door de redactie werd ingekort. 
Inzendster heeft naar mijn overtui
ging precies aangegeven wat een 
van de hoofdoorzaken is dat veel 
kiezers de VVD hebben verlaten. 
Het lijkt mij derhalve van veel be
lang voor de VVD en haar leden 
dat dergelijke brieven en meningen 
vanuit de basis volledig worden 
weergegeven. 

J. F. van Geenhuizen 
Alkmaar 

Middenstand 

Recept. Hoe raakt de VVD de mid
denstand kwijt? Men neme het con
cept verkiezingsprogramma 1987-
1991 voor Zuid-Holland. Men leze 
de eerste regel van punt 4.2.1. "Het 
midden- en kleinbedrijf is een on
misbare schakel in onze samen
leving". Nu blijkt dat de op verkies
bare plaatsen staande personen 
voor het overgrote deel een over
heidsbetrekking hebben. Men vrage 
zich af hoe er dan een smakelijk ge
recht kan komen uit het liberale 
standpunt, dat de overheid er is 
voor de burger en niet omgekeerd, 
als diegenen, die voor het midden
en kleinbedrijf moeten zorgen van 
toeten noch blazen, laat staan van 
uitaminerijk voedsel weten! Enige 
agrarische kennis kan de overheid 
niet worden ontzegd, daar het 
woord MELKKOE vastgebakken 
blijkt te zijn aan iedere maatregel, 
die de middenstand trefzeker on
deruit haalt. Moge dit een WAK-

KERSCHUDDEND recept blijken 
te zijn. 
(ingekort) 

J. J. van Katwijk 
H. !.-Ambacht 

Ambassadeurs
benoeming 

Volslagen terecht is mevrouw 
Schoo boos over het feit dat haar be
danken voor het lidmaatschap van 
de Tweede Kamer in verband wordt 
gebracht met een op handen zijnde 
ambassadeursbenoeming. Terecht, 
omdat men haar er op die manier 
van verdenkt nogal schaamteloos 
om te springen met het vertrouwen 
van de VVD. Maar als de pers nu 
toch gelijk heeft? In dat bijna on
voorstelbare geval zou niet me
vrouw Schoo maar het ledenbe
stand van de VVD alle reden hebben 
om boos te zijn, Niet op de media, 
maar op een Kamerlid dat een 
mandaat van leden kennelijk alleen 
maar ziet als een springplank. 

Makro 

J. Heugens 
Bleiswijk 

Stuitend is de akkoordverklaring 
van de Tweede-Kamerfractie met 
de weigering van de minister van 
Justitie steun te verlenen. aan de 
Makro tegen terreurbendes, aange
zien het hier gaat om een recht
streekse aanval op onze rechts
staat. Tolerantie dient daar op te 
houden waar grove intolerantie be
gint. Dom is het van de fractie niet 
van de gelegenheid gebruik te ma
ken zich eindelijk eens te profi
leren door de voorpagina's te halen 
met concrete criminaliteitsbestrij
dingsuoorstellen i.v.m. de dalende 
aanhangpercentages. 

Bestuur afdeling Hasselt 
H. W. Bongers voorzitter 

Aids 

De heer Eaumans uit Sneek laat 
zich somber uit .(V & D 1350) over 
de tientallen miljoenen die nodig 
zijn voor onderzoek en voorlichting 
m.b.t. het aidsvirus. Vervolgens 
doet hij de suggestie om tot een ver
plicht onderzoek naar aids te ko
men. Van een dergelijke suggestie -
zeker in een liberaal tijdschrift -
word ik somber. Verdrietig word ik 
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echter als hij de aansluitende ge
dachte poneert om de dragers van 
het aidsvirus te isoleren met verwij
zing naar tbc-patiënten ter be
scherming van de gemeenschap. 
Als men weet hoe het aids-virus 
wordt overgebracht, is de suggestie 
van isolatie uit de lucht gegrepen. 
Waarom suggereert men niet om 
patiënten met aids een ratel aan te 
bieden, die hij op de openbare weg 
verplicht moet voortbewegen gelijk 
de melaatse patiënt uit de middel
eeuwen? 
(ingekort) 

CobyPaardekooper 
's-Gra venhage 

Ontkoppel 
raadsverkiezingen 

De voorstellen van mr. P. Scholten, 
verwoord in een door Reny Dijk
man geschreven artikel in Vrijheid 
& Democratie van 15-1-1987 zijn 
zeer positief. Doch de meerderheid 
der leden van de 2e Kamer en het 
kabinet zal zijn voorstellen niet 
aanvaarden want zonder zelfver
heerlijking tijdens de verkiezings
programma's vallen zij door de 
mand. 

Jhr. F. L. Bosch van 
Drakestein 

Lage Vuursche 

Bezuinigen 

Bezuinigen, net als melk, moet, is 
het devies al jaren. En voor het 
land zal het zeker noodzakelijk 
zijn. Maar . .. in het land wonen 
mensen die de verminderde inkom
sten letterlijk en figuurlijk aan den 
lijve ondervinden. Ik geloof niet dat 
mensen met hoge(re) inkomens er 
een hap minder om eten. Voor men
sen met lagere inkomens en zeker 
voor de minima kan het desastreus 
zijn. Dat blijkt dan vooral als men 
plotseling financiële tegenslagen 
moet verwerken. Waar van? 
Beseffen onze politici wel wat het 
betekent in de door mij geschetste 
situatie te (moeten) verkeren? Zou 
h~ot te veel gevraagd zijn deze da
mes en heren te verzoeken eens een 
periode, desnoods een paar weken, 
en dan zonder sjoemelen, te leven 
als een "minimumlijder"? 
Ik vind dat de grens voor de laagste 
inkomens bereikt is! 
(ingekort) 
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R. R. van Calker 
Balkbrug 

In deze rubriek worden 
alleen aankondigingen 
opgenomen van open-

bare bijeenkomsten (voor 
iedereen toegankelijk) 
waar landelijke VVD

politici het woord voeren. 
In verband met de ko
mende Statenverkiezin

gen worden eenmalig ook 
spreekbeurten van ge
deputeerden en staten

Zeden vermeld. 

ALMELO - 10 maart. drs. D. J. 
D. Dees. Hotel Tibbe, Mariaparo
chie. 20.00 uur. Volksgezondheid. 

ANLOO "vierdorpenoverleg" -
23 februari. R. L. 0. Linschoten. 
Cafe Restaurant Centrum, Eext. 
20.00 uur. 

APELDOORN - 9 maart. drs. 
E. H. T. M. Nijpels. Canadian Club. 
20.00 uur. 

ASSEN - 2 maart. mr. J. G. C. 
Wiebenga. Stadsherberg. 20.00 uur. 
Provinciale Statenverkiezingen en 
cririlinali te i ts bestrij ding. 

DE BILT/BILTHOVEN- 24 
februari. mevr. E. Terpstra/mr. D. 
H. Kok. Hotel Heidepark 20.00 
uur. Actuele en prov. politiek. 

BREDA - 25 februari. drs. D. J. 
D. Dees en dr. ir. B. M. Jellema. 
Restaurant MarkendaaL 20.00 uur. 

BREUKELEN - 16 maart. 
mevr. E. Terpstra/W. Balk. Het 
Staatewapen. 19.30 uur. Algemene 
politiek. 

BUNNIK- 25 februari. mevr. 
E. Terpstra/C. S. Kormelink-Pau
lus. Postiljon Motel. 20.00 uur. 

DALFSEN - 12 maart. mevr. 
drs. G. Bunge-Groeneveld. "De 
Dalfse poort". 20.00 uur. 

DEVENTER - 10 maart. Fo
rum. A. Ph. Hertog en J. K. Mun
tinga. In de Burgerzaal van het 
stadhuis. 20.00 uur. 

DEVENTER - 16 maart. Fo
rum. J. K. Muntinga. Hotel Royal. 
20.00 uur. 

DIEPENHEIM- 27 februari. 
R. L. 0. Linschoten. Rest. Roelof
sen. 20.00 uur. Actuele politiek. 

OC DOKKUM - 16 maart. 
mevr. mr. E. Veder-Smit. Gemeen
schapscentrum, "de Antenne", Fer
werd. 20.00 uur. 

DOORN - 24 februari. J. D. 
Blaauw. De Koningshof (achter de 
Maartenskerk), 21.00 uur. 

KC DORDRECHT - 24 fe
bruari. drs. E. H.T. M. Nijpels. De 
Goote, Brielle. 20.00 uur. Milieu. 

OC DUIN- EN BOLLEN
STREEK - 2 maart. mevr. drs. N. 
Smit-Kroes/T. H. F. J. Jansen. 
Treslong te Hillegom. 20.00 uur. 

EINDHOVEN - 17 februari. H. 
.]. L. Vonhoff. ParkhoteL 20.15 uur. 
Liberalisme en immateriële zaken. 

EMMEN (I.S.M. JOVD 
ZUID-OOST DRENTHE) - 2 
maart. drs. Th. H. Joekes. Paviljoen 
Noorderdierenpark 20.00 uur. De 
VVD nu en in de toekomst. 

ETTEN-LEUR- 23 maart. drs. 
D. J. D. Dees. De "Ruytenborgh". 
20.15 uur. De gezondheidszorg in 
beweging. 

KC FLEVOLAND- 9 maart. 
mr. H.E. Koning. In de Schepen
zaal in de Meerpaal te Dronten. 
20.00 uur. Actuele politiek. 

ORGANISATIE VROUWEN 
IN DE VVD FRIESLAND - 9 
maart. Forum. mr. E. Veder-
Smit/ A. Jorritsma-Lebbink/J. T. 
van Beukering-Dijk en de dames 
Aukers en Cupido. Crest Hotel te 
Drachten. 20.00 uur. 

GELEEN - 12 maart. ir. M. H. 
C. Lodewijks/dr. G. Zoutendijk/J. 
F. B. van Rey. Hanenhof. 20.00 uur. 
Provinciale Statenverkiezingen. 

GOIRLE- 23 februari. mr. A. J. 
te Veldhuis. Rest. De Hovel. 20.30 
uur. De milieuproblematiek alsme
de de actuele politieke situatie. 

HEERLEN- 17 maart. ir. M.H. 
C. Lodewijks/J. Kammingal J. F. B. 
van Rey. Golden Tulip. 20.00 uur. 
Provinciale Statenverkiezingen. 

OC HEUVELRUG-NOORD -
4 maart. mevr. E. G. Terpstra/mr. 
D. H. Kok. Paulushuis te Drieber
gen. 20.00 uur. Actuele politiek en 
provinciale politiek. 

OC HOEKSCHE WAARD - 9 
maart. mr. F. Korthals Altes/Sch. 
Overwater. "de Drie Lelies" te Put
tershoek. 20.00 uur. Algemene po
litiek en Statenverkiezingen. 

KAMPEN- 23 februari. drs. L. 
M. L. H. A. Hermans. Hotel van 
Dijk. 20.30 uur. Actuele politiek. 

LANDSMEER -11 maart. J. 
Franssen. Jachthaven Robinson. 
21.00 uur. Actuele politiek. 



LEIDEN - 16 maart. dr. G. Zou
tendijk StadsgehoorzaaL 20.00 uur. 

LOOSDRECHT - 10 maart. 
mevr. E.G. Terpstra/W. Balk. 
Clubhuis H. Mixed Hockeyclub. 
20.00 uur. 

VVD/JC MAARSSEN - 19 fe
bruari. B. H. Jacobse/W. Balk. 
Cafe Ome Klaas. 20.15 uur. 

VVD/JC MAARSSEN - 5 
maart. A. Jorritsma-Lebbink/J. D. 
Blaauw. Cafe Ome Klaas. 20.15 uur. 

MELICK - 16 maart. ir. M. H. 
C. Lodewijks/drs. F. M. Feij/J. F. 
B. van Rey. Gemeenschapshuis. 
20.00 uur. Provinciale Statenver
kiezingen. 

MIJDRECHT E.O. - 20 fe
bruari. J. Franssen/J. Streng. Bow
lingcentrum Grutto II. 20.00 uur. 

NIEUWEGEIN - 5 maart. 
mevr. E.G. Terpstral G. Derriks. 
Soc. cultureelcentrum "'t Veer
huis". 20.00 uur. 

NOORD-BEVELAND- 24 fe
bruari. P. v.d. Hoek. De Kroon, 
Wissenkerke. 20.00 uur. 

OC OLDAMBT - 20 februari. 
P.M. Blauw. Hotel de Nederlanden 
te Winschoten. 20.00 uur. 

UTRECHT - 9 maart. prof. mr. 
M. C. B. Burkens/mr. D. H. Koki
Ten Cate. Pol. cafe Libertaal "De 
Drie Haringen". 20.00 uur. 

UTRECHT - 16 maart. drs. F. 
W. Weisglas/mr. Kortenhoff
Nepperus. De Raadskelder. 20.00 
uur. 

RIJSWIJK - 9 maart. drs. F. 
W. Weisglas. Ton's cafe, Heren
straat. Relatie PS en landelijke po
litiek. 

VALKENISSE - 24 februari. J. 
D. de Voogd. Hotel W aleheren te 
Koudekerke. 20.30 uur. Landbouw, 
waterhuishouding, dijkverzwaring 
en waterschappen. 

VENLO - 11 maart. A. A. M. E. 
van Erp/J. F. B. van Rey. Hotel 
Taurus te Arcen en Velden. 20.00 
uur. 

VENRAY- 10 maart. ir. M.H. 
C. Lodewijks/P. M. Blauw/ A. A.M. 
A. van Erp/J. F. B. van Rey enT. 
Schreinemacher. Wieenhof. 20.00 
uur. Provinciale Statenverkiezin
gen. 

VROUWEN IN DE VVD 
VELSEN - 3 maart. mevr. E. G. 
Terpstra. Zaal van de Petrakerk te 
IJmuiden. 20.00 uur. Het verband 
tussen provinciale- en landelijke po
litiek. 

VOORBURG- 9 maart. drs. L. 
M.L. H.A. Hermans. Wijkgebouw 
"'t Kruispunt". 20.00 uur. Media
beleid. 

WEERT - 11 maart. A. J. Even
huis en ir. M. H. C. Lodewijks. Ho
tel Jan van der Croon. 20.00 uur. 

WEZEP/OLDEBROEK -13 
maart. R. L. 0. Linschoten. Cafe
rest. Coelenhage. 20.45 uur. Sociaal
economische politiek. 

WINTERSWIJK - 2 maart. 
mevr. E.G. Terpstra. Zalencentrum 
Wamelink. 20.00 uur. Vergrijzing: 
probleem of liberale uitdaging. 

WOUDENBERG - 16 februari. 
P.M. Blauw. Hotel Schimmel. 
20.00 uur. 

in het kader van de Provinciale 
Statenverkiezingen 1987 

PROVINCIE ZEELAND - 18 
februari. dr. R. W. de Korte. 
Schouwburg Prins van Oranje Goes. 
20.00 uur. 

Werkbezoek: dr. R. Braams, mevr. 
S. van Heemskerck Pillis-Duvekot. 

PROVINCIE OVERIJS
SEL - 23 februari. dr. R. W. de 
Korte. Postiljon Motel, Zwolle. 
20.00 uur. . 
Werkbezoek: H. F. Dijkstal, drs. L. 
M. L. H. A. Hermans 

PROVINCIE GELDER
LAND - 24 februari. dr. ir. J. J. C. 
Voorhoeve. Musis Sacrum, Arnhem. 
20.00 uur. 

PROVINCIE UTRECHT. 
AMERSFOORT/BUNSCHO
TEN/LEUSDEN/SOEST- 27 fe
bruari. dr. ir. J. J.C. Voorhoeve. 
Euroase Hotel. Stichtse Rotonde 
11. Amersfoort. 20.00 uur. 

PROVINCIE GRONIN
GEN- 2 maart. dr. ir. J. J.C. Voor
hoeve. Postiljon Motel Haren, Ha
ren. 20.00 uur. 
Werkbezoek: mevr. A. Jorritsma
Lebbink, mr. G. B. Nijhuis en dele
den van het Europese Parlement. 

PROVINCIE NOORD
HOLLAND - 9 maart. dr. ir. J. J. 
C. Voorhoeve. Concertgebouw, 
Haarlem. 20.00 uur. 
Werkbezoek: P. M. Blauw, mr. A. J. 
te V eldhuis. 

PROVINCIE FRIESLAND-
11 maart. dr. R. W. de Korte. Postil
jon Motel, Heerenveen. 20.00 uur. 
Werkbezoek: A. Ploeg. mevr. E. G. 
Terpstra, mevr. drs. N. Rempt
Halmmans de J ongh. 

PROVINCIE NOORD
BRABANT - 16 maart. dr. ir. J. J. 
C. Voorhoeve. Gemeenschapshuis 
Den Domp, Haaren. 20.00 uur. 
Werkbezoek: J. F. B. Van Rey. mr. 
drs. F. Bolkestein. 

van der horst 
& verbeek 

Serviceflatcentrum "BELMONTE" 
Wageningen 

TAXEREN 
Een kwestie van vertrouwen en deskundigheid. Wij taxeren 
zowel uw privé onroerend goed en/ of uw commerciële 
onroerend goed. 

telefoon: 070-60 0913* 

Belmonte is een van de betere serviceflatcentra, waar u met volledig behoud 
van privacy, door uitstekende centrale voorzieningen wordt omringd. Daarom 
een ideaal onderkomen voor de oudere mens, die meer rust en gemak wenst, 
maar het woongenet wil behouden. 

Fraai gelegen, volop wandelmogelijkheden vlak naast de deur. goede verbin
dingen met stad en omgeving. 
Prima logeeraccommodatie. 
Leeftijdsgrens voor toelating 75 jaar. 
Alleen koopflats. 

Laat U uitvoerig inlichten over wellïcht voor u bestaande mogelïjkheden. 

Telefoon tijdens kantooruren 08370- 10521, 's avonds 08370-22727. 

Vrijheid~ 
15 februari 1987 & De~ 



VERGEET NOOIT MEER 
namen, gezichten, data 
getallen, adressen, 
afspraken, jubilea, enz. 
Ontdek het geheim 
van een ijzersterk 
geheugen en hoe 
u o.a. vreemde 
talen veel sneller leert' 

Slecht 
geheugen? 

GRATIS PROSPECTUS 

MEMOSCHOOL, Afd. VD (Postzegel is 
Antwoordnr. 465, 2060 VE Bloemendaal niet nodig) 

Méér weten over een ZEEKASTELEN week
end-party en andere interessante arrange
menten met gegarandeerde priJZen tot· eind 
1987? 

Bel dan het WESTDUIN HOTEL**** aan zee te Koudekerke-Dis
hoek bij Vlissmgen en u ontvangt onze fantastische kleuren brochu
re. WESTDUIN HOTEL**** heeft het wel, nu nog completer met 
solarium en sauna. Bel! 01185 - 2510. 

HOTEL EDENHOF 
LENZERHEIDE (Zwitserland) 1500 m 

Ons hotelligt zeer centraal en toch rust1g in een sneeuwzeker skige
bied met 35 liften. In de directe omgevmg ziJn de skiliften en de 
langlaufloipe (50 km) gaat direct langs ons hoteL 
Vraag vrijbliJVend onze folders en pnjzen. 

Adres in Holland: B. de Geus, Vinkebuurt 6, 24 71 XC Zwammer
dam, tel.: 01726 - 15520 of Hanneke de Geus, Hotel Edenhof, 
7078-Lenzerheide, tel.: 09/41.81.343034. 

is niet alleen een lust voor het oog 
maar zal tevens bewondering af
dwingen bij vrienden. kennissen en 
passanten. 
Zell doen liJki eenvoucllger dan het is. 
Weet u precies hoe groot bepaalde 
planten worden ot hoe klein ze 
blijven? Wanneer ze gaan bloeien en 
in welke kleur? Wat de invloed is van 
grondsoort. en wind Allemaal vragen 
waar ze b1j Intratuin een passend 
antwoord op hebben. 
Intratuin kan uw tuin ook kompleet 

aanleggen. een winterbeurt ver
richten. specialistisch snoeiwerk 
uitvoeren ot een tuinrenovatie plan 
ontwikkelen. Al deze werkzaam
heden nu met een vol jaar garantie! 

Kom eens vrijblijvend praten als u 
van uw tuin iets bijzonders 
wilt maken .. 

TE KOOP 
wegens gebrek aan opvolging en gezondheidsredenen 

KLEINE CAMPING 
bestaande uit: 
• dubbel bewoonde bungalow 
• 3 zomerhuisjes 
• snackbar met terras 
• vaste jaarplaatsen ± 25 à 30 stuks, enz., enz. 

Dit alles in perfecte staat en liggende in unieke en bosrij
ke omgeving in oosten van 't land. Vraagprijs 
f 445.000,- k.k., aanvaarding in overleg. (Gelieve zon
der contanten niet te reageren.) 

Inlichtingen: telefoon 08342- 2836 na 21.00 uur. 
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EERSTE KAMER
VERKIEZINGEN 

D it is echt schrijven in 
niemandsland. Als dit 
partijblad bij u in de 

bus valt, is het enkele dagen 
na de verkiezingen. Daarop te 
speculeren is gevaarlijk, maar 
ik beloof u dat in het april
nummer de nodige aandacht 
aan die verkiezingen wordt 
besteed! De campagnisten 
hebben hun karwei er weer 
opzitten. In het hele land is 
keihard gewerkt om de VVD
standpunten goed over het 
voetlicht te brengen, maar 
ook om te hameren op het be
lang van deze verkiezingen. 
Hun inzet en werk is on
betaalbaar! 

D e provincies kunnen 
thans hun bestuur 
gaan vormen en de 

nieuwe Statenfracties zullen 
in juni vervolgens stemmen 
over de kandidaten voor de 
Eerste Kamer. Op 21 maart 
komt de kandidaatstellings
raad in een besloten verga

dering bijeen om de 
lijstvolgorde vast te 
stellen. De lijst 

die u in dit blad aantreft is 
het ontwerp van het hoofdbe
stuur. 

D ie Eerste-Kamerverkie
zing is voor een leek de 
ingewikkeldste van alle 

verkiezingen. Daarom een 
korte schets van de procedu
re: Op 14 februari zijn in de 
centralevergaderingen van de 
kamercentrales advieslijsten 
opgesteld. Al deze lijsten zijn 
vervolgens op het algemeen 
secretariaat via het systeem 
van de gewogen gemiddelden 
(wel "Moddermannen" ge
noemd) tot twee lijsten sa
mengevoegd. Een m.b.t. de 
zittende leden en een m.b.t. 
die kandidaten die in tenmin
ste vijf kamercentrales zijn 
genoemd. Die procedure 
houdt ondermeer in dat dun 
bevolkte kamercentrales min
der stemmen per kandidaat 
hebben dan dichtbevolkte. 

M ede op basis van deze 
lijsten heeft het 
hoofdbestuur in zijn 

vergadering van 23 februari jl. 
het ontwerp opgesteld dat is 
afgedrukt in dit blad. Daar
over vergadert de kandidaat
stellingsraad van 420 per
sonen op 21 maart a.s. Pas 
daarna is de lijst, die u zult 
aantreffen in het aprilnum
mer, definitief. Eh aan de 
hand van deze lijst zullen de 
VVD-statenleden in juni hun 
stem uitbrengen. 
U ziet, ook getrapte verkie
zingen kunnen enorm veel 
werk veroorzaken! 

15 maart 198~~1'D~djàcrke7 



' I 

Landelijke commissie Vorming en Scholing: 
i i 
I ! 

,, Wie !train~ de 
triainerS?" 

' ' 

1Reny Dijkman 

Foto's: Theo Meyer 

Aan de hand van een uitvoerig 
discussiestuk hebben stuurgroep 

en (plaatsvervangende) leden van 
de LCV zich eind februari ge

bogen over de huidige werkwijze 
van de LCV en zich beraden over 
mogelijke verbeteringen voor de 

toekomst. Dat deze discussie niet 
nieuw is, maar steeds opnieuw 

moet worden gevoerd bleek uit de 
vele reacties die uit de vijf 

werkgroepen kwamen. 

N og steeds. blijkt dat de LCV 
niet dezelfde positie binnen 
de partij heeft als de LPC en 

dat de nadrukkelijke wens leeft om 
in elk dagelijks bestuur van de ka
mercentrales, ondercentrales en af
delingen een vormings- en 
scholingsfunctionaris te hebben. 
Daardoor zou Vorming en Scholing 
duidelijker gedragen worden door 
het gehele bestuur. Degenen die zich 
met deze portefeuille belasten, zou
den ook zelf enkele cursussen moe
ten volgen, zodat zij heel goed door
drongen zijn van hetgeen men "ver
koopt". Een voorwaarde die werd 
gesteld was dat iedereen die zich in 
de "beroepspolitiek" stort getraind 
moet zijn. Hoewel het belang van 
trainingen door alle actieven in de 
partij wordt erkend, blijkt het toch 
heel moeilijk mensen naar die 
noodzakelijke cursussen als 
"presentatie" en "discussie- en ver
gadertechnieken" toe te krijgen. 
Vaak wordt die onwilligheid ver
bloemd met mededelingen van de 
betrokkenen als: "Ik heb geen tijd" 
of "Ik heb dat niet nodig". En in 
hoeverre kan een LCV -er dan toch 
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iemand verplichten om zich voor 
een cursus op te geven en hieraan 
actief mee te doen. 

Morele verplichtingen 

D e hamvraag bij dit discussie
punt was: "Kunnen we als li
beralen mensen verplichten 

cursussen te volgen?" 
Liesbeth van Raalte: "Men mag 
mensen toch op hun verantwoorde
lijkheid wijzen en die verantwoorde
lijkheid brengt verplichtingen met 
zich mee." 
Hans Dijkstal, lid van de stuur
groep:."Binnen het bedrijfsleven is 
het normaal dat men regelmatig bij
tankt. Dat geldt ook voor de VVD." 
Discussievoorzitter Loek Hermans: 
"Het opleggen van de verplichtin
gen kunnen we schudden. Vroeger 
was het normaal dat iedereen die in 
de Kamer komen wilde de cursus 
van Van Riel volgde. Het beste zou 
zijn om mensen moreel te verplich
ten." 

Van Kamerleden en ministers 
zou een enorme morele steun uit
gaan, wanneer ook zij eens openlijk 
verklaarden dat zij cursussen heb
ben gevolgd of volgen om hun ken
nis en presentatie te scherpen. 



Stuurgroepleden roeren zich, v.l.n.r.: Piet van den Bossche, Liesbeth van 
Raalte en Hans Dijkstal. Op de rug gezien Henk Olieslager 

Teckel 

D eze bezinningsdag betekende 
tevens het LCV -afscheid 
van Liesbeth van Raalte

Tuijnman die zes jaar lang als da
gelijks bestuurslid was belast met 
de Haya van Somerenstichting. 

Loek Hermans bood haar via de 
stand-in teckel van Hanneke Kus
ters een puppy langharige teckel 
aan. De "inval"-teckel, die zich 
voorbeeldig gedroeg ondanks het 
feit dat hij was gewikkeld in oranje 
en blauwe linten, droeg de volgende 
tekst: 

"Beste Liesbeth, 
Mijn naam is "De Stichting" en ik 
kan worden ingeruild voor een 
puppy ruwhaarteckel. Mijn achter
kant wordt gefinancierd door de 
Landelijke Commissie Jongeren
beleid. 
Mijn voorkant is van de LCV. Ik 
hoop dat ik je tot in lengte van da
gen zal blijven herinneren aan de 
Haya van Somerenstichting. 

"De Stichting" 

Overhandiging van de teckel. Deze heet Amor. Het puppy gaat 
"De Stichting" heten 

Een toast op Liesbeth 



Als oud-LCV-er haalde Tineke 
Roos tijdens dit afscheid aan: "Een 
van je eerste activiteiten was de op
richting van een werkgroep om te 
kijken hoe Scholing en Vorming 
dichter bij de leden kon worden ge
bracht. Nu, bij je vertrek, kun je te
rugzien op een netwerk van functio
narissen die -zoals in een VVD-bro
chure stond - niet met een rood 
hoofd en een mond vol tanden kwa
men te staan." Tineke Roos prees 
de wijze waarop Liebeth de club 
voorzat "waardoor niet alleen de 
haantjes de voorsten maar ook de 
wat schuchteren aan het woord 
konden komen". 

Missioneringswerk 

D agelijks bestuurslid en lid 
van de Stuurgroep Piet van 
den Bossche zei in zijn af

scheidswoord tot Liesbeth: "Proble
men? Jij blijft stralen, blijft· lachen! 
Die opgewektheid, jouw nimmer af
latend optimisme heb ik enorm ge
waardeerd. Het was voor de RvS
stichting nauwelijks mogelijk de 
handen op elkaar te krijgen. Je had 
missioneringswerk en je geloofde in 
je boodschap. Je ging trots en on
verdroten voort als het stralende 
boegbeeld van de LCV ... " 

Stuurgroeplid Henk Olieslagers 
constateerde: "We hadden jou min
stens even graag als Lubbers het 
karwei willen laten afmaken. De 
aanvankelijk dichte deuren van de 
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bestuurskamers heb je op een kier 
gezet en er gelijk een schoen tussen 
gezet ... " 

Thuisfront 

Mensen ... ik ben er he
lemaal verlegen mee ... ", 

" zei Liesbeth over de tec
kel-, bloemen-, wijn- en woorden
hulde. "Dit is voor mij het begin van 
een afbouw. Zo'n afbouw is goed, 

Tineke Roos tot Liesbeth: "Dankzij 
jou hebben we nu een netwerk van 
functionarissen." 

want dan kunnen weer eens verse 
ogen over de zaken gaan. Het thuis
front is er niet zo rouwig over, maar 
de eerlijkheid gebiedt mij ook om te 
zeggen dat ik jullie zal missen." Zij 
betrok in haar dankwoord Hans 
van den Broek, die zijn werk opvat 
als veel meer dan een baan. Publie
kelijk stelde zij nog even vast dat 
Hans nu echt snel moet afstuderen, 
want: "Een doodgewone gek kan wel 
wat anders zijn, e!m grote gek moet 
doctorandus zijn ... " 

Tot slot bood Hans haar een 
druivenboom aan om te planten te
gen het Norger gemeentehuis om zo 
de dank ook over te brengen aan de 
mensen die de afgelopen jaren heel 
wat VVD-telefoontjes hebben opge
vangen. 

• 

Loek Hermans en Hans van den 
Broek tijdens de plenaire discussie 



I n 1979 werd in Ottawa op 
een vergadering van de 
Executive Committee (een 

soort hoofdbestuur) van de 
Liberale Internationale ten 
langen leste de zich liberaal 
noemende Freiheitliche Par
tei Oestenreich (FPÖ) als lid 
toegelaten. Ten langen leste, 
omdat velen nog steeds 
twijfelden aan het liberale ka
rakter van deze partij. Maar 
ook de toenmalige VVD-ver
tegenwoordigers hoopten er 
maar het beste van. 
Hoe ijdel deze hoop was bleek 
een luttel aantal jaren later: 
wie herinnert zich niet de ont
vangst begin 1985 van de oor
logsmisdadigerJ~eder door de 
toenmalige FPO-minister 
Frischenlager? Dit leidde op 
de Executive Meeting in 
Reykjavik in mei 1985 tot een 
verklaring van de Executive, 
waarin o.a. alle nazistische 
uitlatingen, handelin-
gen ... etc. scherp werden ver
oordeeld. De~e verklaring 
wer_çl overigens niet door de 
FPO onderschrevetp. Integen
deel, later zou FPO-leider 
Raider verklaren dat Reder 
gewoon zijn plicht als soldaat 
had gedaan. 

D e keuze van Raider tot 
politiek leider was voor 
de VVD de directe aan

leiding om in de Executive 
Meeting in oktober 1985 in 
Hamburg de zaak opnieuw 
aan de orde te stellen. De oor
zaak moet echter tevens wor
den gezocht in de veelvuldige 
uitlatingen Y.an vooraan
staande FPO-leden, waar
onder Raider, die duidelijke 
nazistische tendenzen bevat
ten, dan wel in zich volstrekt 
verwerpelijk waren. Ditmaal 
werd besloten om een werk
groep in het leven te roepen 
die ter plekke tijdens de ver
kiezingscampagne een onder
zoek in zou stellen naar de 
nazistische tendenzen. Het 

VAN DE 
VOORZITTER 

rapport van de werkgroep -
waarin o.a. de algemeen secre
taris van de VVD zitting 
had- stond op 21 februari jl. 
ter discussie in de Executive 
Meeting. 
De conclusies van de werk
groep waren niet zodanig.dat 
op grond daarvan de FPO 
zonder meer als een nazisti
sche of fascistische partij kan 
worden bestempeld. Al werd 
tevens vastgesteld dat er wei
nig sporen van liberale opvat
tingen waren. Begrijpelijk als 
men bedenkt dat het rapport 
van de werkgroep een com
promis was. Het hoofdbe
stuur van de VVD formuleer
de dan ook een andere opvat
ting, nl. dat "de h<'!-;ndel en 
wandel van de FPO niet stro
ken met de beginselen van het 
liberalisme, zoals die in de Li
berale Internationale worden 
aangehangen en zeker strijdig 
zijn met de opvattingen van 
de VVD ter zake. Als con
sequentie van dez.~ opvatting 
hoort voor de FPO in de Li
berale Internationale geen 
plaats te zijn". 

T ijdens de vergadering in 
Parijs bleek dat velen 
in de Executive deze 

opvatting deelden, maar dat 
vele anderen van mening wa
ren dat de zaak nu maar als 
gesloten moest worden he- .. 
schouwd, zeker nadat de FPO 
een verklaring had afgelegd 
waarin zij steldEL dat de lei
ding van de FPO zich distan
tieerde "from any utterance 
in the past which in contents 
or language could he con
strued as giving a distorted 
view of recent history, and es
pecially as denying of di- · 
minishing the horrors of the 

Nazi past. They will do so in 
the future. If their efforts fail, 
they will publicly distance 
themselves from any utteran
ces of this kind". 
Tevens moet echter worden 
geconstateerd dat op de vele 
indringende vragen die door 
de leden van de Executive 
aan de FPÖ werden gesteld 
geen of weinig bevredigende 
antwoorden kwamen. Er be
stond echter geen zekerheid 
dat bij de stemming over het 

. VVD-standpunt de statutair 
benodigde twee derden meer
derheid zou worden gehaald. 
Het resultaat zou dan 
averechts zijn geweest. Daar
om ging de VVD-delegatie 
met het voorstel accoord de 
leden van de Executive s~hrif
telijke vragen aan de FPO te 
laten stellen en hierop schrif
telijke antwoorden, gefiat
teerd door Raider, te vragen. 
Door deze benadering zijn· de 
VVD en haar medestanders 
niet meer geïsoleerd, is de 
zaak than§l. niet gesloten en 
zal de FPO duidelijk ant
woord moeten geven. 

I n zijn vergadering van 23 
februari jl. ging het hoofd
bestuur accoord met deze 

aanpak maar besloot tevens 
op voorstel van uw voorzitter 
zijn eerder ingenomen stand
punt vooralsnog niet te wij
zigen. 
Het is navrant dat in het jaar 
dat de Liberale Internatio
nale veertig jaar bestaat dit 
soort discussies gevoerd wor
den. Ja, moeten worden. Het 
gaat daarbij niet alleen om 
het bevorderen van de ge
dachten uit het liberaal erf
goed, maar ook om het he
strijden van al datgene dat 
dit erfgoed kan bedreigen. 



Al maanden staat het onderwijs in het centrum van de be
langstelling. De bezuinigingsmaatregelen brengen boze ou
ders, leerkrachten en - door hen - zelfs kinderen op de been. 
Gelijktijdig staat ook de kwaliteit van het onderwijs ter dis
cussie. Is de door de VVD zo begeerde kwaliteit wel te rijmen 
met die bezuinigingen waar de kranten bol van staan? Is het 
voor leerkrachten nog wel doenlijk om met steeds grotere klas
sen te werken juist nu de effecten van maatschappelijke ver
anderingen ( multiculturaliteit, wijzigende gezinssituaties 
... etc.) steeds meer van het onderwijs vragen? En het advies 
van de Wetenschappelijke Raad voor het Regeringsbeleid tot 
invoering van basisvorming voor iedereen, wat doet men er
mee in de politiek? 
Een gesprek met de VVD-Onderwijscoördinator in de Tweede 
Kamer, Jan Franssen, zonder in het langzamerhand onbe
grijpelijke onderwijsjargon te vervallen. 

Jan Frans~aen: 
A an/k:·wfl!fit ei t s-

.'' . ./~~:::_;:;_::;~~;:>-; 
--- >~~~lflréte ring 

Wordt hard 
gewerkt'' 
Reny Dijkman 

Foto: NOS-studio 

f\ Hereerst de bezuinigingen. 
ir.X\ Jan Franssen zegt ruiter

.~,, ~'',lijk: "Ik begrijp de proble
men in het onderwijs. Er wordt 
op veel plaatsen gewerkt aan de 
verbetering en vernieuwing van 
het onderwijs. Dan komen be
zuinigingen hard aan. De eerlijk
heid gebiedt echter dat we een 
paar zaken naast elkaar stellen. 
Enerzijds is het onderwijs de 
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laatste vijftien jaar erg in de 
watten gelegd en is de uitgaven
stijging gigantisch geweest. An
derzijds zien we niet het gewen
ste resultaat. Terwijl de vaardig
heden zijn verbreed, is de alge
mene kennis van de leerlingen 
afgenomen en blijft het aantal 
kinderen dat zonder diploma de 
school verlaat zorgelijk stabiel." 

Nadrukkelijk stelt hij: "We 
moeten niet vergeten dat on
danks alle bezuinigingen in de 
komende jaren de uitgaven per 
leerling nog toenemen. Een 
groot probleem waar het onder
wijs mee kampt bestaat uit een 
gebrek aan zelfkritiek. De uit
gaven van het basisonderwijs 
zijn sinds 1970 met 63 % geste
gen. Die meeruitgaven zou je 
moeten terugvinden in verbete
ring van de doorstroming in het 
voortgezet onderwijs en_ een veel 

constantere schoolloopbaan. Als 
we de resultaten overzien, moe
ten we constateren dat de kennis 
waarmee de kinderen de basis
scholen verlaten - ondanks de 
extra personeelsinzet - niet is 
toegenomen." 
Daarnaast constateert Jan 
Franssen met spijt: "Ook is het 
fout gelopen bij de aansluiting 
van de HAVO op het HBO, van 
het LBO op het MBO en van de 
(niet in een scholengemeenschap 
opgenomen) MA V O's op de 
HAVO. 

Ruim 8 procent 

-nr~) ie meeruitgaven waren juist 
1~ ) bedoeld om die knelpunten 

".l~ op te ruimen," licht hij toe. 
"Ze waren bestemd voor de taak
verlichting van de schoolhoofden, 
voor hulp aan kinderen in achter
standssituaties en leerlingen in cul
turele minderheidsgroepen, voor 
uitbreiding van de schoolbegelei
ding en voor zorgbreedtevergroting, 
zodat er minder kinderen naar 
scholen voor speciaal onderwijs 
zouden hoeven. Daarnaast staat het 
gegeven dat volgens berekeningen 
van Centraal Planbureau (CPB) in 
deze kabinetsperiode de totale on
derwijsgenietende bevolking met 
een dikke acht procent daalt. Daar
door zou anderhalf miljard be
spaard kunnen worden. Als het 
aantalleerlingen op de basisscholen 
en in het voortgezet onderwijs 
daalt, levert dat automatisch een 
besparing op. Maar die besparing 
wordt weer deels ongedaan gemaakt 
door de stijging van het aantal deel
nemers in andere sectoren zoals het 
speciaal onderwijs, in het Middel
baar en Hoger Beroepsonderwijs en 
op de volwassen-educatieve voor
zieningen. Deze sectoren zijn alle
maal duurder geworden. Per saldo 
dalen de uitgaven niet voldoende en 
moet er dus worden bijgesteld. Ove-



rigens hebben we in het Regeerak
koord vastgelegd dat we van de ge
wenste anderhalf miljard maar een 
miljard willen bezuinigen. Boven
dien is nog 300 miljoen extra uitge
trokken voor nieuw beleid ter ver
sterking van het beroepsonderwijs. 
Onderwijs wordt dus echt ontzien!" 

WRR-rapport 
uitgangspunt 

/\ an de patstelling in de ont-
l~ \ wikkeling van het voortgezet 

ir'"-"onderwijs die jarenlang heeft 
geduurd door de discussies over de 
door de VVD zo verfoeide midden
school komt hopelijk een eind. De 
Wetenschappelijke Raad voor het 
Regeringsbeleid legde een alter
natief op tafel voor een drie-jarige 
voortgezette basisvorming met een 
takenpakket van veertien vakken en 
twee verschillende eindniveaus. 
Voordelen van dit plan zijn volgens 
Jan Franssen ondermeer: 
- dat de WRR zich niet uitlaat over 
de meest wenselijke structuur, 
maar uit wil gaan van de bestaande 
schooltypen; 
- dat de nadruk komt te liggen op 
de inhoud van het onderwijs en op 
het eindniveau dat de leerlingen 
moeten halen; 
- dat de bestaande schooltypen niet 
alleen blijven bestaan maar dat zij 
ook hun huidige toelatingseisen 
kunnen handhaven; 
- dat 20 % van de lessen voor de 
scholen vrij indeelbaar is, waardoor 
het eigen karakter van het school
type kan worden geaccentueerd. 
Het gymnasium zou bijvoorbeeld in 
die uren lessen latijn kunnen geven 
en het lager beroepsonderwijs zou 
deze ruimte kunnen gebruiken voor 
handvaardigheidsvakken. 

Daarnaast zullen tot opluchting 
van vele leerkrachten- niet in de 
laatste plaats van hen die in het 
voortgezet onderwijs werkzaam 
zijn -.eindtermen aan de basis-

scholen worden gesteld. Jan Frans
sen: "De WRR legt grote nadruk op 
de invoering van eindtermen op de 
basisschool. Die hebben een toet
sende en sturende functie. Ik denk 
dat het nodig is, maar dat het ook 
mogelijk zal zijn om de invoering 
van die eindtermen eerder te rea
liseren dan de volledige invoering 
van de basisvorming in het voortge
zet onderwijs. De eindtermenplan
nen liggen thans voor commentaar 
in de onderwijswereld. Nog deze zo
mer verwacht ik dat die plannen bij 
de Tweede Kamer ter behandeling 
worden ingediend." 

Zijn verwachtingen dat het 
WRR-rapport over de voortgezette 
basisvorming redelijk snel in het 
parlement zal kunnen worden be
handeld baseert hij op: "Iedereen 
heeft tot nu toe het WRR-rapport 
aangegrepen om tot het doorhakken 
van knopen te komen. De onzeker
heid in het onderwijs duurt al veel 
te lang. Van de PvdA vermoed ik 
overigens dat zij wel zal gaan trach
ten om bijbuigingen richting mid
denschool te bereiken, ondanks alle 
mislukte experimenten. Met het 
CDA lijkt het mij mogelijk om op 
basis van het Regeerakkoord tot 
overeenstemming te komen. Binnen 
de VVD zal het een en ander uitvoe-

rig aan de orde komen tijdens de 
themadag basisonderwijs op 11 
april in Utrecht. (Programma, zie 
elders in dit blad, red.) Ik zie ook 
nog wel problemen. De positie van 
LBO en MAVO wordt bedreigd. 
Voor deze schooltypen moet er een 
perspectief komen. Dat perspectief 
moet er ook blijven voor gym
nasiumleerlingen." 

Kritiek 

. mdat praktisch iedereen in 
' i den lande wel iets met onder-

wijs te maken heeft, denkt 
ook bijna iedereen er verstand van 
te hebben. Een typische volkstrek 
in ons goede vaderland! 
Onderwijsspecialisten staan dan 
ook regelmatig bloot aan heftige 
kritiek. Een veel gehoorde kreet: "In 
Den Haag begrijpen ze er niks van!" 
Voor de onderwijsportefeuilles 
moet men van de hoed en de rand 
weten. En sommige dingen kunnen 
natuurlijk gewoon beter en anders 
zoals bijvoorbeeld de nimmer afla
tende circulairestroom van het mi
nisterie van Onderwijs & Weten
schapsbeleid. 
Jan Franssen: "Wij hebben de 
kritiek van onderwijsgevenden ze
ker ter harte genomen. Het aantal 
circulaires gaat omlaag. Het HBO 
heeft een nieuw bekostigingssys
teem gekregen met meer vrijheid 
voor de instellingen en dus minder 
circulaires. Voor het voortgezet on
derwijs heeft onze staatssecretaris 
Nell Ginjaar-Maas inmiddels voor
stellen op tafel gelegd om ook tot 
een vermindering van de papier
stroom te komen. Voor het basison
derwijs is er een nieuwe bekostiging 
gekomen op basis van adviezen van 
de commissie Londo; die ook voor 
het speciaal onderwijs soortgelijke 
voorstellen voorbereid. 

Er wordt hard gewerkt aan ver
mindering van regelzucht en regel
geving. Bovendien zal de perso
neelsomvang van het departement 
tot 1990 met ongeveer 20% worden 
teruggebracht. Daarmee wordt toch 
echt een aantal VVD-verlangens ge
realiseerd," stelt hij tevreden vast. 

Zijn "voedingsbodems" zijn: 
"Mijn collega's! Met de collega's in 
de fractiecommissie Onderwijs heb 
ik veel contact. Regelmatig praten 
Annemarie Jorritsma, Margreet 
Kamp, Reinier Braamsen ik met 
elkaar om ervaringen uit te wis
selen. Daarnaast bezoek ik elke 
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maand een aantal scholen. Dat be
tekent soms het bijwonen van les
situaties, maar zo'n bezoek kan ook 
bestaan uit gesprekken met bestu
ren, directies en leraren. Bovendien 
heb ik door al die praktijkcontacten 
veel mensen leren kennen, die met 
beide benen in de praktijk staan en 
die altijd zijn te raadplegen. Dan 
heeft de VVD een zeer actieve par
tijcommissie Onderwijs, die elke 
maand na een grondige voorberei
ding vergadert. De leden daarvan 
kunnen ook buitenstaanders raad
plegen. Zij zitten bovendien zelf in 
·het onderwijs. Dan zijn er nog de 
contacten met onze eigen staatsse
cretaris Nell Ginjaar-Maas en tot 
slot noem ik de contacten met de 
onderwijsorganisaties plus de vele 
brieven die binnenkomen." Dat 
laatste is een overbodige medede
ling, want voor dit interview moest 
hij achter een grote stapel post van
daan komen. 

De kritiek is overigens weder
zijds. Jan Franssen formuleert het 
zorgvuldig: "Een onderwijzer heeft 
snel de neiging zijn eigen klas en 
leerlingen tot norm te heffen. Als 
het daar goed loopt is men van na
ture vaak niet geneigd om snel in te 
spelen op veranderingen. Ander
zijds zie je dat het tempo waarin die 
veranderingen moeten worden 
doorgevoerd ook veel hoger is ko
men te liggen. Het spanningsveld 
dat daartussen ontstaat proberen 
we te verkleinen door tegen het on
derwijs te zeggen: "Wij stellen al
leen het eindniveau vast en willen u 
een zo groot mogelijke vrijheid op 
personeel en materieel gebied bie
den om dat niveau te bereiken. Dat 
vereist de best opgeleide mensen 
voor de klas die in staat zijn flexibel 
hierop in te spelen. Overigens ben 
ik van mening dat de overheid, die 
vaak wordt opgejaagd door onder
wijsorganisaties - die lang niet altijd 
de mening van het overgrote deel 
van hun leden vertolken - ook eens 
"nee" tegen vernieuwingen moet 
durven te zeggen. Het veran
deringstempo moet omlaag; wij 
vragen wel eens wat te veel." 

K waliteits
verbetering 

aar waar het echt om draait 
is de kwaliteitsverbetering 
van het onderwijs. Frans

sen: "Het talenonderwijs moet wor
den verbeterd. We hadden in het 
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verleden op dat gebied zo'n goede 
naam! Ik ben ervoor dat straks bij 
de nieuwe basisvorming wordt ge
tracht om voor het hoogste niveau 
een derde taal verplicht te stellen. 
Daarnaast zal nog veel meer moeten 
worden gedaan aan de internatio
nale uitwisseling van studenten; 
zullen studenten in het Weten
schappelijk Onderwijs en het Hoger 
Beroepsonderwijs meer stof moeten 
kunnen beheersen die in een vreem
de taal is geschreven. 

We zijn bezig met Europese af
spraken. In december zijn de onder
wijscommissies uit de parlementen 
van de EG-lidstaten in Florence 
bijeen geweest om te kijken hoe we 
tot een meer geharmoniseerd Eu
ropees onderwijsbeleid kunnen ko
men. Dat houdt beslist meer in dan 
de wederzijdse erkenning van el
kaars diploma's. Dat vereist ook 
een gelijkgestemder onderwijs in de 
vreemde talen, een grote onderlinge 
uitwisseling van docenten en stu
denten en meer centraal gestelde 
minimum onderwijsinhoud. In ok
tober komen we opnieuw bijeen in 
Berlijn." 

Maar als de beheersing van onze 
moedertaal momenteel al zo pover 
is; de woordkennis minimaal en de 
spelling van menige thans afgestu
deerde door een zesdeklasser lagere 
school van vroeger zou kunnen wor
den verbeterd hoe kan je je dan nog 
op vreemde talen richten? 

Jan Franssen: "We lijden aan 
"beeldvervuiling". Kinderen zijn 
meer gewend om te kijken dan om 
te luisteren. Daardoor ontstaan 
concentratieproblemen. Door t.v. en 
video is de neiging om de nodige 
aandacht aan het mondeling en 
schriftelijk taalgebruik te beste
den - ook thuis - afgenomen. Ik 
denk dat het lezen veel te weinig 
wordt gestimuleerd. Dat is echt niet 
alleen de fout van de onderwijs
krachten. Ik hoop dat de nieuwe 
eindtermen veel duidelijker dan tot 
nu toe richtinggevend worden voor 
betere beheersing van de Neder
landse taal." 

• 

Nieuwe/ technologie 
• een nieuwe vaart 

door Jessica Larive 

lid van het Europees Parlement 
voor de VVD 

Om geen achtertuin van de wereld te worden, heeft de Europe
se Gemeenschap een Europese strategie opgezet in technolo
gisch onderzoek en ontwikkeling. Hoewel enkele landen nog 

dwarsliggen, zal voor het nieuwe kaderprogramma naar ver
wachting zo'n 14 miljard gulden worden vrijgemaakt. 

Nu is het hoog tijd om de volgende stap te zetten: een Eu
ropees beleid in onderwijs en opleiding in nieuwe technolo

gieën (NT). Onze afhankelijkheid van technologie is voor een 
belangrijk deel immers te wijten aan het gebrek aan goed opge

leide mensen die zijn ingespeeld op de nieuwe 
technische arbeidsmarkt. 



NEPTUNE: 
investeren in mensen 

N a ruim een jaar voorberei
ding heb ik onlangs namens 
de commissie Sociale Zaken 

en Werkgelegenheid mijn verslag 
over onderwijs en opleiding in NT 
aan het Europees Parlement voor
gelegd. De resolutie die met grote 
meerderheid is aangenomen, bevat 
een Europees urgentieprogramma 
dat er op is gericht om rond het jaar 
2000 over voldoende goed opgeleide 
mannen èn vrouwen te beschikken 
die in tèchnologisch opzicht niet on
derdoen voor hun Amerikaanse en 
Japanse collega's. 

Ik heb het programma NEP
TUNE gedoopt (New European 
Programme for Technology Utili
sation in Education). De Europese 
Commissie moet nu vóór eind '87 
een ontwerpbeschikking aan het Eu
ropees Parlement en de Raad voor
leggen en voor het programma f 250 
miljoen binnen de Europese begro-

ting vrijmaken. Kunnen we immers 
de boter op ons hoofd niet beter be
steden? Ik ben van mening dat, los 
van een eventuele toekomstige nieu
we financieringsgrondslag, de EG 
haar prioriteiten dringend moet 
heroverwegen en binnen de be
staande begroting meer middelen 
vrij moet maken voor beleid dat bec 
palend is voor de toekomst van onze 
kinderen en kleinkinderen. 

Vluchten kan niet 
meer 

D e blauwe draad door NEP
TUNE is het algemeen ver
trouwend maken van de ge

hele schoolgaande jeugd met de 
Nieuwe Technologie. Een politiek 
dus van gelijke kansen. 

Een algemene, brede basisoplei
ding voor iedereen, specialisatie la
ter voor de liefhebbers. Wiskunde 
als verplicht vak in het basispakket 
van de middelbare scholen (net als 
in de meeste ons omringende lan
den), de computer geïntegreerd als 

hulpmiddel in alle vakken van het 
voortgezet onderwijs (zoals in Groot 
Brittannië, delen van West Duits
land, Denemarken, Zweden en Aus
tralië), en informatica als keuzevak 
voor de hoogste klassen van de mid
delbare school. 
Men zal moeten leren beseffen dat 

één opleiding geen leven lang meer 
meegaat en dat permanente 
scholing, om-, her- en bijscholing 
noodzakelijk is. 

Met z'n allen het wiel 
uitvinden? 

V olgens een recent OESO-rap
port is de situatie in bijna al 
onze landen confuus, ver

snipperd en paniekerig, en probeert 
ieder land voor zich dezelfde proble
men op te lossen. Overal is tekort 
aan docenten en informatici. Overal 
is schaarste aan economisch, ad
ministratief en technisch personeel. 
Overal is gebrek aan apparatuur en 
goede educatieve software. Overal is 
onduidelijkheid over de inpassing 
van NT in het leersysteem en over 
de wijze van samenwerking met het 
bedrijfsleven. Nederland is bezig 
met een inhaal-operatie, maar 
wordt het niet hoog tijd om de han
den ineen te slaan? 

Europese 
samenwerking 

N EPTUNE wil dan ook dat 
een Europees netwerk 
wordt opgezet waarbinnen 

de landen goede en slechte ervarin
gen kunnen uitwisselen, experimen
tele gidsprojecten kunnen opzetten, 
samenwerken bij de produktie van 
schoolapparatuur en van bepaalde 
educatieve software. 

Maar ook een gezamenlijke in
haalmanoeuvre voor (na)scholing 
van docenten. Alleen al in Neder
land is het streven vanaf 1990 om 
alle studenten (dan zo'n 300.000) 
vertrouwd te maken met de toepas
singsmogelijkheden van de infor
matietechnieken in hun discipline. 
Maar de opleiders daarvoor ontbre
ken! Daarom zijn uitwisselingspro
gramma's, beurzen in de EG, de 
V.S. en Japan en analyse van elkan
ders leersystemen noodzakelijk. 

Daarnaast bepleit het Europees 
Parlement oprichting van een Eu
ropees netwerk van "centres of ex
cellence" (met onder andere onze 
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Informatica Universiteit), technolo
gische parken (à la TH Twente, 
Stanford University in Californië en 
vele voorbeelden in Japan) en uit
breiding van het contract-onder
zoek. 

En tenslotte: een speciaal actie
programma "Vrouwen en Nieuwe 
Technologieën". Alleen al om de
mografische redenen zullen we goed 
opgeleide vrouwen hard nodig heb
ben op de arbeidsmarkt. 

Tovenaarsleerling 
van Goethe 

Net zo belangrijk als technolo
gische kennis is, dat aan
dacht wordt besteed aan de 

persoon. Aan het ontwikkelen van 
vaardigheden en gedrag om zich 
staande te kunnen houden in de 
derde industriële revolutie. Aan de 
sociale en culturele gevolgen van de 
NT. Iedereen zal de gevolgen onder
gaan van de geïnformatiseerde 
maatschappij; niet alleen een hand
jevol specialisten. En je kunt je al
leen gelukkig voelen in een maat
schappij die je begrijpt. De to
venaarsleerling van Goethe, de 
mens, kan leren om de krachten die 
hij oproept ten goede te gebruiken. 
De mens moet de baas zijn over de 
techniek, en niet andersom. 

Laat Europa de voorbereiding 
van haar jonge generatie op de NT 
beschouwen als een vorm van lands
verdediging. In Frankrijk bijvoor
beeld beseft men dat terdege (en 
niet alleen omdat dienstplichtigen 
met goede opleidingen les geven aan 
werklozen). Europa heeft geen 
grondstoffen, wèl "human capital". 
Door gebruikmaking van de kennis 
die Europa in huis heeft (en moet 
leren van de VS en Japan!), kunnen 
we efficiënter, sneller en goedkoper 
te werk gaan en kunnen we een 
kwalitatieve sprong voorwaarts ma
ken. 

Onze concurrentiekracht, onze 
werkgelegenheid hangen daar van 
af. Het Europees Parlement zag dat 
In. 

Voor verslag en nadere inlichtingen: Jes
sica Larive, Europees Parlement L-2929 
Luxemburg. Tel.: 09-352 4300 2400 
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zaterdag ll SJ,prill9S7> , , 
Invoering van basisvo:rmingin .het 

. ... voortgèzet.onderwijs . . ·· :... . .. · . 
Ir. A. J. Vers:felt MTS~ Grebbebe:rgla~n·l5, 

· Utr.echt. ·· · 

De Kamercentr!:lle Utrecht organiseert op zaterda,g i 1 april in· samen
werking met de partijcommissie Onderwijs een themadág iri verband 
met de in het Regeeraccoc;>:rd aangekondigde invoeringvan basisvor
ming. in het voortgezet onderwijs en het onlángs daarttie door de 
bewindslieden.van 0. en W. uitgebrachte voorstel(*) tot wijziging 
van de Wet op het Voortgezet Onderwijs. · · ·· · 
(* wordt toegezonden) 

. . 

Agenda 11-04-1987, The~adag Basisvorming, Versfelt,MTS Utrecht. 

10.00 - 10.30 u ut 
10.30 uur 

10.35 uur 

10.40 uur· 

11.10 uur· 
12.30 - 13.30 uur 
13.30 uu:r 
14.30 uur 
15.30 uur 

15A5 utlr 

Ontvangst, registra,tie,koffie, .. · 
Opening door.de voorzitter Vru:l·de Kamercentra-
leUt:rècht, Mr; P: Ct Sêherks. . . . · 
Inleiding door .de voórzittet van de. Commissie 
Onderwijs, Drs. C, de HarL ·· ··. · . · .... · . 

.Beschouwingvart devtiorliggendeFyoorstellen tot 
wetswijziging .door Mr. 1\t D. van Wolferen. 
Splitsing in vijf themagroepen. · • · · 
Aperitief eri ltinçh. . . · •. .. · 
Voortzetting ber11ad i11 themagroepen. . ... 
Plenaire vergadering; rapportage; disc~ssie. 
Afsluitende bijdrage door drs.>N. J; Ginjaar-
Maai · ··. · ·· . · 

. Sluiting door de voorzitter vándé :Kamercentrale 
Utrecht. · · ·· ·· 

Aanmeldingsbon Themadag Onderwijs op 
11 april1987 
Inleveren vóór 1 april bij de Kamercentrale Utrecht, per adres 
Voorbereidingscommissie Themadag, De Bongerd 40, 
9801 AT Zuidhorn. 

De kosten van consumpties en lunch ad f 20,- te voldoen van 
10.00 tot 10.30 uur aan de receptiebalie. 

N àam: ...................................... Telefoon: ................................................... . 

Straat: ............................................................................................................ . 

Postcode: ...................... Woonplaats: 

Datering .................... Handtekening 
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VVD vim belang zijn. In hoeverre 
.moet gestuurd of gecorrigeerd wor
den óm :p1ogelijke negatieve.effecten 
op te vángen?Wat zullen op de lange 

/ termiji:r de maatschappelijke en eco
nomische gevolgen zijn? 

.• De .Haya· van Somerenstichting wil 
niet vertegenwoordigers van maat
schappelijke organisaties, de Rijks
ove~hèid, de Wetenschap en Politiek 
gedurende deze topkadercursus stel
li.UgnarrJ.es inventariseren, liberale 
uitgangspuntE)n en aandachtspunten 

. ··belichten. Voorafgaand aan een top
kadercursuS nodigt de Haya van So

.merenstichtil)g de besturen van de 
ll:amèrcentrales, de Organisatie V rou

.. wen in de VVD en de JOVD uit om 
kandidaten voor deelname voor te 

·· ·.dragen. Belangst.ellenden kunnen 
zich ookrechtstreeks aanmelden bij 
de Haya van SotnE)renstichting. 
Omdafslechts een beperkt aantal le
den aandeze topkadercursus kan 
deelnemen en om het niveau te waar
. borgen selecteert de Haya van So-

• mèrenstichting kandidaten op basis 
. .van de selectieèriteria. 

Indien u belangstelling heeft om deel 
···te J?émen, ·kunt u de selectiecriteria: 

opvragen bij de Haya van Someren-
. stichting, p/a Postbus 30836, 
2500 EA 's~Gravenhage. 
Dé Ha:yavan Somerenstichting 

. maakt.op.basis vari de informatie uit 
· de levensbeschrijvingen een· selectie 
.en weegt betrokkenheid bij het 

· thema, .bestuurlijke ervaring en op-
leiding mee. De inschrijving sluit op 
14 april a.s.Van de deelnemers wordt 
eé'n bijdrage gevraagd van f 240,
(ledén van 26 jaar of jonger betalen 
{200,:), Na 30 april ontvangen be
trokkenen vérvolgén~? nadere infor
matie. . . 

Voor inlichtingen kunt u telefo- .. 
.. nisch e()nta:ctl)pnemén met de 
. Haya van.Somerenstichting, 

, telefoon:. Q70~61412l. 
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Telefonade 
met de provinciale 

lijsttrekkers 
Gebroerderlijk engezusterlijk zaten de twaalf VVD-provin-
cie-lijsttrekkers, VVD-Kamerleden, Neetie Smit-Kroes en 

Rudolf de Korte na de VVD-televisie-uitzending in de Tweede 
Kamer bijeen om antwoord te geven op de vele vragen uit het 
land. Via veertien lijnen en een speciaal telefoonnummer kon 

de Nederlandse bevolking vragen spuien. Zoveel mogelijk 
werd getracht bellers uit de provincie bij specifieke provinciale 

vragen hun eigen lijsttrek~ef;:á_Çift de lijn te geven. Dat bete
kençle::n;Qgij,J:-€__èfis sprinten! 

Zo kreeg Utrec/:~:tsJi:j_stfr~liéf-Van den Oosten vragen over 
het herir}df!-li/iig§l:fél:éj_d:îif Utrecht, maar ook over het nieuwe 
weteTJ;sÇfri[pfi:fiJ;trûm en over het feit dat Utrecht niet demo

__ _. ;_~:=::;;;:-:::::_;:_;-/-forrijtuigenbelasting had verhoogd. 
J·:>-._:~-:;;:-f'.fg;ns-steenmeijer van Friesland kreeg vragen over het Fries. 
~--~:._:.:.:.:::~~;;:-/1Jok Nicoline van den Broek-La man Trip werd geconfron-
::_.:::-- / teerd met de herindeling, maar dan die van Gelderland, waar 

zij de lijst aanvoert. 

Reny Dijkman 

Foto's: Theo Meijer 
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CD Deze vragensteller kreeg wer
kelijk VIP-behandeling: Onze 
minister van Verkeer en Water
staat Neelie Smit-Kroes aan de 
lijn en Joris Voorhoeve en Ni
cole van den Broek gezamenlijk 
met nog meer antwoordsugges
ties. 
@ Jammer dat degenen die bel
den het beeld er niet bij hebben. 
Hier graaft het VVD-Tweede
Kamerlid Annemarie Jorritsma 
zich in een probleemstelling. 
Frans Weisglas en Len Rempt 
luisteren aandachtig toe. 
® De gesprekken liepen groten
deels via koptelefoons, anders is 
dat ook geen twee uur vol te 
houden. V.l.n.r.: Reinier 
Braams, de heer Van den Oos
ten, Pol de Beer, de heer Lo
dewijks, Margreet Kamp, Jan 
Franssen en de heer Loos aim de 
slag. 
@ Nog een overzichtsfoto met 
op de voorgrond Johan Remkes, 
Broos van Erp en Pol de Beer. 
® Jan de Voogd, de Zeeuwse 
lijsttrekker luistert aandachtig 
toe. 

Veel vragen hadden echter 
een landelijk karakter. Centraal 
stonden de vragen over de WIG, 
belastingverlaging en de sociale 
premies. Niet zo verwonderlijk 
in een verkiezingstijd. 

Vrijheid 13 
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GASTRUBRIEK 
Om de discussie in de partij te verbreden en te verlevendigen 
zullen regelmatig in V & Dop verzoek van de redactie gast

schrijvers aan bod komen. Wij vroegen voor dit blad als gast
schrijver" de fractievoorzitter van de VVD in de Tweede Ka

mer, Joris Voorhoeve. In december hield hij zijn afscheidsrede 
als bijzonder hoogleraar aan de Landbouwuniversiteit te 

Wageningen. Voor u maakte hij hiervan een samenvatting. 

D e dagelijkse politiek die ons 
allen lijkt op te slokken, 
dreigt wel eens politiek van 

de dag te worden. Waar is de visie 
op de lange termijn? Ons land mag 
klein zijn, maar het kan beslist een 
bijdrage leveren aan de vormgeving 
van Europa in de volgende eeuw. 

Het Europa 
van de 
luwte 

redactie 

Sinds het eind van de Tweede 
Wereldoorlog heerst in de 
meeste Westeuropese landen 

duidelijk de wens om de oude ver
deeldheid van onze regio in wed
ijverende, nationale staten te over
winnen. De afzonderlijke landen 
zijn te klein om doeltreffend hun ei
gen waarden en belangen te kunnen 
bevorderen. 

Verschillende krachten drijven 
West-Europa verder op de weg naar 
integratie. De twee fundamenteelste 
zijn de bevolkingsdruk en de tech
nologie. Sociaal-economische, 
ecologische en veiligheidsproble
men nopen eveneens tot groeiende 
samenwerking. Het sterkst geldt 
dat voor de kleinere groepsleden, 
wier grenzen hevig geperforeerd 
zijn en wier problemen beslist niet 
meer nationaal kunnen worden be
heerst. 

Een nieuwe drijfkracht is de mi
lieuvervuiling die geen grenzen res
pecteert en die tot steeds meer be
leidssamenwerking zal dwingen wil 
deze generatie geen vergiftigd Euro
pa aan de volgende overlaten. 

In het verleden trad soms een 
grote regionale staat als integrator 
op, of een externe agressor die de 
bedreigden samendrong. In het hui
dige Europa oefent alleen het ver
licht eigenbelang een integrerende 
kracht uit. De ironie is, dat de ver
eiste overdracht van beleids
bevoegdheden aan internationale 
organisaties de verzwakking van de 
nationale staat versnelt. Zo verzan
den de Westeuropese landen in het 
onoverzichtelijk moeras van een nog 
vage, grotendeels niet dwingende 
en dus weinig effectieve beleids
samenwerking, terwijl de nationale 
regeringen hun greep steeds verder 
verliezen. Tussen de negatieve inte
gratie (gekenmerkt door afbraak 
van grensbelemmeringen) en de po
sitieve integratie (gericht op supra
nationaal gezag) ligt de fase van 

frustratie en beleidsverlamming, 
waar de Gemeenschap sinds de ja
ren zeventig in verkeert. Doordat we 
één leidend lid als integrator mis
sen en doordat externe bedreigingen 
te weinig acuut zijn om snel door de 
tussenfase van integratie naar echte 
eenheid te gaan, blijft als enige inte
gratiefactor het probleemoplossend 
vermogen over van het verlicht ei
genbelang. Zeer langzaam werkend. 
Met vallen en opstaan. Maar toch 
wel gestaag. 

H et is daarom waarschijnlijk 
dat het streven naar een 
Westeuropese unie op den 

duur, zeg over twee decennia, een 
fase bereikt die toch op een echte 
eenheid gaat lijken. Een Europese 
unie, maar met behoud van de cul
turele en een deel van de politieke 
identiteit van de leden. Daarbij wor
den twee integratiemodellen naast 
elkaar toegepast: het communautai
re (gemeenschappelijke) van de 
Verdragen van Rome, en het con
federale (statenverbindende) dat 
besloten ligt in de Europese Raad 
en de Europees Politieke Samen
werking. Hoogstwaarschijnlijk zal 
de defensie, de centrale staatstaak, 
buiten die unie blijven, omdat het 
belang van de Westeuropese deel
staten dat vooralsnog dicteert. Als 
men de bijdrage van de Noordame
rikaanse bondgenoten uit het veilig
heidssysteem van West-Europa 
weghaalt en West-Europa wel blijft 
streven naar neutralisatie van de 
macht van de grootste buur, de 
USSR, dan zouden de financiële in
spanningen meer dan verdubbeld 
moeten worden. Dit is enige jaren 
geleden.aangetoond via een bereke
ning van een studiegroep van de 
Europese Beweging Nederland. Tot 
een dergelijk financieel offer be
staat weinig motivatie. Ondanks de 
steeds terugkerende belangstelling 
voor "Europeanisering" van de de
fensie zal het relatief goedkopere 
veiligheidsmodel van het Noordat
lantisch bondgenootschap dus 
waarschijnlijk blijven overheersen. 
De talrijke voorstanders van vol
ledige europeanisering van de de
fensie zijn meestal tegenstanders 
van de financiële en politieke con
sequenties. Zij zullen die waar
schijnlijk blijven afwijzen zolang de 
Oost-Westplanning niet blijvend 
sterk afneemt. 

Het grote buurland in het Wes-



ten, de Verenigde Staten is- on
danks zijn instabiele politieke con
junctuur, die samenhangt met zijn 
typische presidentiële stelsel met 
rechtstreekse verkiezingen, toch 
structureel een politiek stabiel land. 

Stabiel door zijn lange constitutio
nele tradities, zijn interne openheid 
en belangenverweving met het bui
tenland. Deze factoren maken de 
verbreking van de bondgenoot
schappelijke band met West-Euro
pa onwaarschijnlijk. Wel is te ver
wachten dat de Amerikaanse be
trokkenheid bij de veiligheid van 
West-Europa zal krimpen en de ei
gen verantwoordelijkheid van 
West-Europa zal groeien. Of anders 
gezegd, dat het Europese deel in de 
Amerikaanse defensie-inspannin
gen relatief zal dalen ten opzichte 
van het overige, wereldwijde deel. 
Ook de uitgavenverdeling van het 
bondgenootschap zelf kan een lichte 
tendens tot ont-Amerikanisering 
vertonen. 

Meerc vrclijhehJ1 irm 
Oo§t~ lEl!Jlrcopm? 

T en Oosten van West-Europa 
is de integratie in Comecon 
en Warschaupact in zoverre 

kunstmatig dat deze niet op onder
linge afhankelijkheid maar meer op 
de aanwezigheid van die militaire 
eenheden berust, die daar kort voor 
en na het einde van de Tweede We
reldoorlog door de grote oosterbuur 
zijn gestationeerd. 

De behoefte van de USSR aan 
een "cordon sanitair" mag fysiek 
niet meer groot zijn, maar haar wens 
blijft intens om het bestel van de 
"socialistische volksdemocratieën" 
tegen slijtage door grondrechten of 
nationalisme te beschermen. De 
veelvormigheid in Oost-Europa 
lijkt toe te nemen. Als de Oosteu
ropese regimes verbaal-ideologisch 
trouw blijven aan de grote bond
genoot, maar praktisch hun afhan
kelijkheid weten te verminderen, 
kan zich een proces van Oosteu
ropese "Finlandisering" voordoen. 
Een geleidelijk groeiende autono
mie, bestuurd door partij-oligarchie 
of nationaal-militair gezag dat, 
schipperend tussen de bevolking en 
de grote buur, voorzichtig wat 
vrijheid bevordert en onder een ver
nis van ideologische orthodoxie in 
praktisch neutrale richting koerst. 

Zo'n emancipatoire ontwikkeling 

is natuurlijk kwetsbaar. Haar kan
sen zijn het grootst als dit proces 
langzaam en gespreid over heel 
Oost-Europa verloopt. Dan wordt 
de USSR niet tot militaire inter
ventie verleid en zou ook daar een 
zekere ontspanning van het com
munistische model zich kunnen 
voordoen. Hoop daarop lijkt nu ge
rechtvaardigd. Rijping van de 
USSR, in de zin van verzwakking 
van haar ideologische impuls en 
enige verschuiving van militaire 
productie naar consumptiegoederen 
behoort tot de mogelijkheden onder 
het huidige hervormingsgezinde be
wind. Al blijft de USSR ook voor de 
bekwaamste Sovjetologen een 
"black box", of in Chruchill's ter
men: een puzzel verpakt in een 
raadsel. 

99.Derctdle wercekr 9 v21H 
~Jliteeilll 

0 ok in de derde wereld zal de 
verscheidenheid toenemen. 
De succesvolle groeiers die 

snel industrialiseren - vooral in 
Zuid-Oost Azië - zullen de levens
standaard van Nederland benade
ren. Grote landen als India en 
Brazilië kunnen de voormalige gro
te mogendheden Engeland en 
Frankrijk passeren en hun rol in de 
wereldpolitiek opeisen. Andere lan
den zullen stagneren of vervallen, 
onderhevig aan massale honger, pe
riodieke natuurrampen of massaal 
heersende besmettelijke ziekten. De 
wereld van de 21ste eeuw zal uit 
schrille contrasten bestaan: Dante's 
hel naast ongekende welzijnsni
veaus; bewoonde ruimtestations 
naast de krottenwijken van Calcut
ta. 

Nog steeds is de Volksrepubliek 
China met bijna eenvierde van de 
wereldbevolking naar binnen ge
keerd. De economische liberalisatie 
zal, indien volgehouden, ook tot gro
tere internationale activiteit leiden. 
Toeneming van regionale en inko
mensverschillen zouden in China 
een terugslag in de liberalisatie kun
nen veroorzaken. Er is thans nog 
geen reden aan te nemen dat deze 
nog stille reus een veiligheidsbe
dreiging voor het wereldsysteem zal 
worden. Voor China lijkt een stabi
liserende rol meer voor de hand te 
liggen. Ook in de positie van Japan 
lijken fundamentele veranderingen 
niet waarschijnlijk. Wel zal zijn rol 
in de militaire verhoudingen in 
Zuid- en Oost-Azië toenemen ter 

bescherming van zijn aanvoerlijnen 
en als reactie op Sovjetontwikkelin
gen. Lopen de spanningen in dit ge
bied op dan zou de aandacht van de 
USSR en de VS voor Europa ver
minderen waardoor de juist
genoemde positieve ontwikkelingen 
in Oost- en West-Europa meer 
ruimte zouden krijgen. 

De rivaliteit van de supermach
ten verschuift al sinds de jaren vijf
tig naar andere gebieden dan Euro
pa. Los daarvan nemen het gewicht 
en het belang van West-Europa 
trouwens af. Daarbuiten groeien de 
wereldbevolking en de economie 
ook veel sneller. 

Zo krijgt West-Europa, wat 
meer met rust gelaten dan de afge
lopen decennia, wellicht de kans 
een harmonieuzere samenleving op 
te bouwen. En het verstoorde even
wicht tussen mens en natuur, land
bouw en industrie, economisch ge
ïntegreerd, een lijn trekkend tegen
over de buitenwereld. In de rug ge
dekt door een bondgenootschap 
met Noord-Amerika. Een verenigd, 
groen Europa in de luwte van de 
wereldpolitiek. 

H oe kan ons kleine land dit 
optimistisch maar breek
baar scenario voorthelpen? 

Kan het een gids, stimulator of voor
beeld zijn? Nederland mag in op
pervlakte een kleine mogendheid 
zijn, maar het beschikt over een om
vangrijke economie (de 14e in de 
wereld gerangschikt naar het bruto 
nationaal product van ieder land). 
Het neemt een groot aandeel in de 
wereldhandel (de 7de handels
mogendheid en de 3de landbouwex
porteur). Het is bovendien gelegen 
op een strategisch belangrijk stukje 
Europa: de monding van de Rijn, 
dat als voorland van West-Duits
land van grote betekenis is. Als de 
politieke wil en diplomatieke be
kwaamheid van Nederland maar 
groot genoeg zijn, kan het met zijn 
invloedsbronnen woekeren. Dan 
kan het nu eens als loyale en dan 
weer als lastige partner een con
structieve invloed doen gelden. Als 
katalysator van samenwerking1 om 
ons heen kan Nederland overleg dat 
is vastgelopen weer uit het slop ha
len, door na een grondige analyse 
van de problematiek gedachten op 
tafel te leggen die de belangrijke 
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landen aanspreken. Die kataly
satorrol is soms door Nederland in 
het Noord-Zuidoverleg nagestreefd. 
In de Europese samenwerking had 
ons land die rol kortstondig in de 
jaren vijftig en af en toe in de zes
tiger jaren. 

Nederland hoeft dus niet af te 
wachten of Mitterand, Kohl en 
Thatcher het met elkaar eens wor
den. De grotere leden hebben soms 
voor het proces van onderlinge coör
dinatie de medewerking van klei
nere tussenschakels nodig. De me
ningsvorming in de Europese Raad 
en de Ministerraden wordt voor een 
groot deel bepaald door de politiek
intellectuele kwaliteit van de in
breng en niet door rauw machtsge
wicht van de leden. Men zoekt im
mers naar oplossingen van proble
men die gemeenschappelijk zijn. 

Nederland, gelegen op het kruis
punt van Europese wegen, zelf een 
mengprodukt van de Westeuropese 
culturen, economisch en veilig
heidspolitiek sterk verbonden met 
het wel en wee van de buurlanden, 
kan in de Europese eenwording een 
roeping vinden die het politieke le
ven in onze verzorgingsstaat zou 
kunnen inspireren. De verdere af
braak van handelsbelemmeringen, 
de vorming van eenverkeers-en 
vervoersbeleid, een Europese tech
nologie-politiek, een gezamenlijk 
milieubeleid, versterking van de be
staande instellingen en inten
sivering van de Europese Politieke 
Samenwerking ... het zijn allemaal 
doeleinden waar niet alleen de idea
len van de grotere Nederlandse po
litieke partijen, maar ook concrete 
nationale belangen mee gediend 
worden. 

Socialisten willen een socialis
tisch Europa. Liberalen een li
beraal, en christen-demo

craten een mengvorm. Waar het 
uiteindelijk om gaat, is zo'n bouw
werk te scheppen dat een plurifor
me Westeuropese bevolking zich 
erin thuis voelt. Dat de bewoners 
niet alleen tegen het slechte inter
nationale klimaat beschermt, maar 
hen ook een politieke, culturele en 
economische basis biedt om een bij
drage aan de ontwikkeling van de 
rest van de wereld te leveren. 
De Westeuropese unie die aan het 

16 

begin van de 21ste eeuw voltooid 
zou moeten worden, zou de volgen
de kenmerken moeten vertonen: 
- een sociaal-economische unie, 
met één munt, een werkgelegen
heidsbeleid en een geharmoniseerde 
sociale wetgeving; 
- een gemeenschappelijk extern be
leid, d.w.z. buienlandse politiek, 
veiligheids- en milieusamenwer
king; 
- een pan-Europees milieubeleid 
dat in nauwe samenwerking met 
Oost-Europa het grens- en regio
overschrijdende, ecologisch verval 
op ons oude sub-continent terug
dringt en een harmonische verhou
ding tussen natuurbeheer, land
bouw, stedelijke samenleving en in
dustrie teweeg brengt; 
- een multi-cultureel West-Euro
pa, dat de verscheidenheid van 

haar regio's en etnische minder
heden respecteert en de technologi
sche veranderingen zo stuurt en ab
sorbeert dat sociale en psychologi
sche ontworteling wordt voorko
men. 

Ieder die over de oude landsgren
zen trekt zal over de vrijheid en ver
draagzaamheid moeten aantreffen, 
die hem doen zeggen: "Ook hier is 
mijn vaderland". 

Is dit te hoog gegrepen? Mis
schien. Toch kunnen wij ons door 
dit ideaallaten leiden. "De mens 
hoort verder te reiken dan wat bin
nen zijn bereik ligt," zei de Engelse 
dichter Robert Browning. Dat geldt 
ook in de politiek. 

Joris J.C. Voorhoeve 

~~;?:~::::::~~ 
c::::::/ Themanummers van het blad LEF 

Socialistisch-liberale 
samenwerking in de praktijk 

Deze uitgave bestaat uit twaalf bijdragen waarin de verschillende 
facetten van de praktische samenwerking tussen VVD en PvdA aan 
de orde komt. 
Na een historische schets van de landelijke ontwikkelingen in de ver
houdingi:m tussen liberalen en socialisten (des Indes-beraad!) schrij
ven tien politici van VVD- en PvdA-huize over hun meerjarige erva
ringen ten aanzien van de onderlinge samenwerking: hoe knelpunten 
worden opgelost, de invloed van vooroordelen en persoonlijke verhou
dingen en conclusies. Tenslotte worden in twee artikelen lijnen door
getrokken naar de landelijke politiek en een blik op de toekomst ge
worpen. 
Naar de mening van de redacie een bijzonder lezenswaardig boek
werkje zeker met het oog op de komende verkiezingen voor de pro
vinciale staten. 

Een tweede uitgave die de redactie onder uw aandacht wil brengen 
is het unieke en reeds in tweede druk verschenen themanummer 
over HONDER JAAR LIBERALE PARTIJVORMING: 1885 -
1985. In een zestiental bijdragen van tal van wetenschappers en po
litici wordt beschreven hoe in de vorige eeuw de eerste liberale groe
peringen ontstonden, waarom in de loop der tijden verschillende li
berale partijen werden opgericht tot en met de VVD en D66 toe. Niet 
alleen wordt stil gestaan bij wetenswaardige gebeurtenissen uit het 
verleden. Drs. L. M.L. H.A. Hermans (VVD) en prof. Mr. J. F. 
Glastra van Loon (D66) geven twee interessante analyses van het 
liberale in onze huidige samenleving. 

LEF kunnen wij niet zo fraai beschrijven als wat zij betreft inhoud 
en lay-out is. Het beste kunt u dat natuurlijk zelf beoordelen. Inte
resse? U krijgt het gewenste themanummer(s) toegestuurd door over
making van f 12,50 (f 10,- + f 2,50 porto) of voor twee nummers 
{25,- op girorekening 54.67.271. van de uitgeefster JOVD te Am
sterdam. Gaarne vermelden: LEF thema 1985 (100 jaar ... ) of LEF 
thema 1986 (samenwerking PvdA-VVD). 
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Een verslag vani het congre$ van de Vrouwen 
in de VV.Q op 30 en 31 januari jl. 

l 

N a bijna een jaar van voorbe
reiding op het congresthema 
door het Landelijk Bestuur 

en de VVD-discussieleidsters, sa
men met vrouwen uit de etnische 
groeperingen, was het dan zover! 
Op vrijdagmiddag 30 januari 
stroomden de eerste congresgan
gers de ontvangst-tent van de Blije 
Werelt binnen. Als er ooit organisa
torische moeilijkheden bij een con
gres kwamen kijken, dan was dat 
wel deze keer! Doordat de Blije We
relt deze zomer gedeeltelijk af
brandde, waren we genoodzaakt 
voor de avondinleidingen uit te wij
ken naar De Reehorst te Ede. U be
grijpt dat dat voor de organisatoren 
de nodige "kopzorg" met zich mee
bracht. Dubbele zalen aankleden, 
dubbele informatiestands, vervoer 
van de deelnemers, etc. etc. 

Avondprogramma in 
De Reehorst 

N a een druk bezochte huis
houdelijke vergadering in 
Lunteren was ook de zaal in 

De Reehorst om 20.30 uur stamp
vol. Voorzitter Leity Wind opende 
het congres met een welkomst
woord aan vele gasten. Prominente 
VVD-ers, vertegenwoordigers van 
PvdA en D66 en vrouwen uit etni
sche groeperingen. Zij sprak een 
speciaal welkom uit aan de heer 
Voorhoeve die deze avond voor het 
eerst kennis maakte met de Vrou
wen in de VVD in congresverband. 
"Wij hebben geweten dat niet ieder
een jubelend van vreugde was toen 
het onderwerp van ons congres ge
kozen werd. Maar desondanks en 
wellicht juist daarom zijn en blijven 
wij van mening dat wij als een de
mocratische politieke vrouwenorga
nisatie de plicht hebben ons te be
zinnen op de inhoud die wij willen 
geven aan de toekomst van ons 
land." Aldus mevrouw Wind. Zij 
schetste de blijvende aanwezigheid 

van een miljoen landgenoten af
komstig uit etnische groeperingen 
als een vaststaand gegeven. Ons 
congres was bedoeld om uiting te 
geven aan de liberale visie op het 
omgaan met de problemen. Niet 
over maar met betrokkenen. "En 
betrokkenen zijn niet alleen zij, dat 
zijn we zelf ook". Leity Wind beëin
digde haar inleidende woorden met 
het uitspreken van de volgende 
wens. "Ik hoop dat dit congres de 
start mag zijn van een beter leven 
naast en met elkaar." 

Gelijk waardigheid 

D e heer Voorhoeve nam een li
beraal beginsel als uitgangs
positie voor zijn inleiding. De 

gelijkwaardigheid van mannen en 
vrouwen, van Nederlanders en bui
tenlanders en van verschillende 
culturen. Een overheid die mensen 
gelijke kansen biedt, rechtsnormen 

Voorzitter Leity Wind 
opende het congres 

van een pluriforme samenleving 
handhaaft en inbreuk op rechten 
van anderen voorkomt biedt de bes
te waarborg voor een echt liberale 
samenleving. Dat is dan een samen
leving waarin mensen van zeer ver
schillende geaardheid en culturele 
en etnische achtergrond toch in 
harmonie met elkaar samenleven. 
"Niet ontkend kan worden dat 
mensen van zeer verschillende ach
tergronden er soms grote moeite 
mee hebben, om vreedzaam en 
vriendelijk, naast en met elkaar te 
leven, hun samenleving te delen." 

Vervolgens schetste hij de pro
blemen die zich voordoen bij de 
minderheden: een naar verhouding 
hoge werkloosheid in het bijzonder 
onder vrouwen en meisjes; culturele 
en soms ook sociale en psychische 
ontworteling door het verkeren tus
sen twee identiteiten; spanningen 
tussen het normbesef en de gods
dienst van de eigen cultuur en die 
van Nederland; problemen in het 
onderwijs en soms ernstige tekort
komingen in de woon- en werksitua
tie. Een oplossing wordt volgens 
hem niet geboden door een centrale 
overheid met al deze zaken te belas
ten. "De gedachte is nog steeds 
wijdverbreid, dat de overheid als 
een ingenieur aan de samenleving 
kan sleutelen en menselijke gedrags
en samenlevingspatronen in korte 
tijd kan wijzigen." Hij zocht, vol
gens liberaal model, een weg naar 
oplossing in een gedecentraliseerd 
minderhedenbeleid. Gemeenten, 
particuliere instellingen en vooral 
het individu zelf moeten zo zelf
standig mogelijk worden. Zonder 
verwaarlozing van eigen taal, cul
tuur en godsdienst omdat daarop de 
eigen identiteit is gebaseerd. De in
leider merkte daarbij wel op dat de 
tolerantie, die Nederland aan gods
diensten van niet-Nederlandse oor
sprong hoort te bieden, natuurlijk 
wederzijds moet zijn. Tot slot is 
kwalitatief goed Nederlands in het 
onderwijs een belangrijk middel om 
de problematiek op te lossen. 

Steeds meer blijkt, aldus de heer 
Voorhoeve, dat verlaging van de 
werkloosheid niet effectief bereikt 
kan worden door algemene econo
mische maatregelen. De positie van 
langdurig werklozen en moeilijk be
middelbare personen moet worden 
verbeterd door de uitval uit basis
en voortgezet onderwijs te voorko
men en door het volgen van oplei
dingen voor beroepen waarnaar in 
de maatschappij van 1990 vraag zal 
zijn. "Vooral voor de minderheids
groepen geldt, dat wie op eigen be-



nen wil komen te staan, in zichzelf 
moet investeren door onderwijs te 
volgen." 

140 nationaliteiten 

0 zden Kutluer, beleidsmede
werker van het Nederlands 
Centrum voor Buitenlanders 

in Utrecht en Joan Ferrier, transcul
tureel pedagoge verbonden aan de 
Universiteit van Amsterdam, af
komstig uit respectievelijk Turkije 
en Suriname spraken namens alle 
vrouwen uit de etnische groepen die 
meewerkten aan ons congres. Beide 
inleiders schetsten de historische 
lijn in de groei van Nederland naar 
een pluriforme samenleving. Ver
schillende etnische groeperingen 
kwamen hierbij over het voetlicht. 
Een grote diversiteit met in het be
gin van de jaren tachtig 140 natio
naliteiten. En dus minstens even
zoveel culturen, talen en religies in 
een land. Maar: "de Nederlander 
bestaat toch immers ook niet!" Ge
meen hebben al deze groeperingen 
het migrant zijn. Velen kwamen met 
bepaalde, vaak te hoog gespannen, 
verwachtingen naar Nederland. 
"Men wordt geconfronteerd met 
het feit dat men gezien wordt als een 
minderheid met een bepaalde ach
terstand of als een minderheid met 
eigenaardige en achterhaalde eigen
schappen." Vooroordelen en stereo
typen over etnische groepen werk
ten soms belemmerend. Zij zagen 
dit punt ondermeer als een verkla
ring voor de zwakke positie van et
nische groepen op de arbeidsmarkt 
en waren het niet eens met de stel
ling dat deze slechte positie uitslui
tend te wijten zou zijn aan het lage 
beroepsniveau. 

Als voorbeeld noemden zij de Su
rinaamse en Antilliaanse groeperin
gen in ons land, die niettegenstaan
de hun beheersing van het Neder
lands en een vergelijkbaar beroeps
niveau veel meer moeilijkheden on
dervinden bij het krijgen van een 
baan dan Nederlanders. De werk
loosheid van vrouwen en meisjes 
heeft wel veel met dat lage oplei
dingsniveau te maken. De werkloos
heid onder deze groep bedraagt 
rond de 60 % . Bij bemiddeling door 
het arbeidsbureau wordt steeds va
ker de eis gesteld van een goede be
heersing van de Nederlandse taal. 
Aangezien veel vrouwen hieraan 
niet voldoen zijn zij vaak genood
zaakt onder zeer slechte omstandig
heden thuiswerk te verrichten. De 
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specifieke maatregelen die door de 
overheid worden genomen om vrou
wen een betere arbeidspositie te 
verschaffen, bereiken de vrouwen 
uit de etnische groepen niet of ter
nauwernood. Positieve actie en 
quoteringsmaatregelen op alle over
heirlsniveaus zouden volgens beide 
inleiders noodzakelijk zijn. Hulp 
bieden bij de start van eigen bedrij
ven en vrouwen helpen de hiervoor 
benodigde scholing en papieren te 
verkrijgen zijn een andere mogelijk
heid. 

Het onderwijs probeert mensen 
uit etnische groepen wel mogelijk
heden tot ontwikkeling en ontplooi
ing te bieden, aldus de inleiders, 
maar bereikt hen lang niet altijd. 
Ook hier speelt discriminatie een 
grote rol. Buitenlanders zijn bij
voorbeeld oververtegenwoordigd in 
de lagere vormen van beroepsonder
wijs en ondervertegenwoordigd in 
alle vormen van voortgezet onder
wijs. Van de Nederlandse vrouwelif 
ke leerlingen gaat de helft naar het 
algemeen vormend onderwijs. Van 
bijvoorbeeld de Turkse meisjes is 
dat maar 12 %. Uit deze cijfers 
spreekt de duidelijke dubbele han
dicap waarmee deze mensen te ma
ken hebben: vrouw zijn en behoren 
tot een minderheid. Er zal hoe dan 
ook specifieke aandacht aan deze 
groep geschonken moeten worden. 
Daarnaast zal er voor vrouwen uit 
etnische groepen aangepaste vol
wasseneneducatie nodig zijn om be
halve de tweede en derde generatie 
ook de volwassenen die in een ach
terstandspositie verkeren te berei
ken. 

De inleiders stelden verder dat 
de Nederlandse overheid beleids
matig traag heeft gereageerd op de 
komst van de verschillende etni
sche groepen in Nederland. Pas 
toen het niet anders meer kon 
kwam men met beleid dat echter 
duidelijk een "ad-hoc karakter" 
droeg. In 1979 kwam het eerste gro
te samenhangende advies in de 
vorm van de Nota Etnische Minder
heden. Daarin werd voor het eerst 
gesteld dat een groot gedeelte van 
de migranten in Nederland zou blij
ven. Pas in 1983 verscheen na vele 
inspraakronden de uiteindelijke 
versie van de Nota over het Minder
hedenbeleid. Hierin stond dat de 
verschillende organisaties en voor
zieningen voor etnische groepen af
gebouwd moeten worden om uitein
delijk op te gaan in een algemeen 
beleid. Het is voor Nederlanders 
moeilijk hulp te verlenen aan men
sen uit etnische groepen. Men kent 
de achtergronden vaak onvoldoen
de en het is daardoor moeilijk elkaar 
echt te bereiken. De overheid ziet 
onvoldoende het belang van de ei
gen organisaties en bewegingen, 
waar de mensen zelf zich juist het 
meeste thuis voelen en w11ar hun 
identiteit wordt erkend. Aldus de 
inleiders. 

Achterstandspositie 

D e ontwerpminderhedennota 
van 1981 kreeg ook van de 
Emancipatieraad forse 

kritiek. Die stelde dat de regering 
zich onvoldoende verdiepte in de 
achterstandspositie van vrouwen 
uit minderheden. Ook was niet dui
delijk hoe de kijk was op de relatie 
tussen het minderhedenbeleid en 
het algemene emancipatiebeleid. 
Daardoor ontstonden ad-hoc pro
jecten zonder samenhang. Er was 
sprake van praten over in plaats van 
met vrouwen uit etnische groepen. 
De subsidies kwamen (en komen 
ook momenteel nog) meestal niet 
rechtstreeks ten goede aan initiatie
ven van vrouwen zelf. Zij hebben 
bovendien geen inspraak bij de be
stedingswijze. Ambtenaren beslis
sen zo in feite wat vrouwen uit etni
sche groepen nodig hebben en via 



welke instellingen en deskundigen 
ze dit mogen krijgen. 

De politiek heeft tot nu toe even
eens te weinig aandacht geschon
ken aan de etnische groepen. Ech
ter, bij de laatste gemeenteraads
verkiezingen kon men deze mensen 
wel vinden. De beide sprekers wa
ren blij met dit congres omdat het 
een kans op een betere, menswaar
diger samenleving kon bieden. Door 
het samen praten, het leren kennen 
en accepteren van elkaar kunnen 
mensen op individueel, groeps- of 
politiek niveau veel doen om deze 
samenleving voor een ieder beter te 
maken. 

Naast, met of 
tegenover elkaar? 

Na deze inleidingen, die in de 
vorm van een samenspraak 
werden gebracht, bleek dat 

menig congresganger zich zodanig 
aangesproken voelde dat er veel be
hoefte was aan reactie en discussie. 
Er was bij hen duidelijk sprake van 
enige irritatie. Anderen daaren
tegen vonden het juist heel goed dat 
deze twee inleiders de moed hadden 
zo eerlijk en duidelijk hun visie uit
een te zetten. Er werden veel vragen 
gesteld aan het forum, waar fractie
genoot Wiebenga inmiddels de heer 
Voorhoeve verving die elders ver
plichtingen had. Door de omvang 
van het aanwezige gezelschap en de 
beperkte tijdsduur was het uiter
aard niet mogelijk om alle aspecten 
van deze moeilijke materie te be
handelen en alle gevoelens voldoen
de tot hun recht te laten komen. Zo 
bleef menigeen nog met vragen zit
ten en keerde men vooralsnog meer 
naast dan met elkaar naar huis of 
naar Lunteren terug. Zij die het 
hele congres bijwoonden konden ge-

lukkig nog lang napraten in de Blije 
Werelt, waar een geïmproviseerde 
maar gezellige ontvangsthal wacht
te. De voortreffelijke muziek van 
het Trio Henny Vonk droeg zeker 
tot sfeerverbetering bij. 

De volgende dag bracht een ech
te kentering, een intensieve verwer
king van wat in de inleidingen was 
aangeboden, waarbij in een veer
tiental discussiegroepen zeer posi
tief werd samengewerkt. Op per
soonlijk niveau bleken een aantal 
zaken iets minder te "prikkelen". 
Het is jammer dat de bezoekers van 
de vrijdagavond, die de volgende 
dag niet aanwezig waren, dit niet 
hebben mogen meemaken. Onder
werpen die deze ochtend in de groe
pen veel aandacht kregen waren on
der andere de taalproblematiek en 
discriminatie. Met betrekking tot 
het laatstgenoemde kwam men tot 
de conclusie dat er vaak ogenschijn
lijk redelijke argumenten worden 
gebruikt die niettemin wel degelijk 
negatieve duiding in zich dragen. 
Ook werd gesteld dat de grote pro
blemen waarvoor we hier allen staan 
geen goed handelen waarborgen in
dien schuldgevoelens leidraad zijn. 

Verspreid in het gebouw waren 
er diverse fototentoonstellingen, vi
deopresentaties en stands ingericht 
die zeer de moeite van het bekijken 
waard waren. Lekkere pasteitjes en 
drankjes van de Antilliaanse stand 
vonden gretig aftrek. Kortom, een 
gezellige en positieve sfeer! 

Forumdiscussie 

Na de lunch werd in een forum 
aandacht besteed aan de die 
ochtend in de groepen ge

dane uitspraken. Het forum be
staande uit de dames Li (Chinese 
gemeenschap Tilburg), Arda 

Een blik in de wandelgangen 

(PvdA-raadslid te Enschede), Kort
huis (VVD-statenlid Utrecht), Pat
tynama (sociaal pedagoge en coör
dinator leerspoor minderheden aan 
de Sociale Academie Rotterdam) en 
de heer Hermans (Tweede Kamer
lid voor de VVD), heeft een uur voor 
aanvang van deze forumdiscussie 
de informatie van de verschillende 
discussiegroepen bestudeerd en 
verwerkt in hun bijdragen aan de 
discussie. Niet iedereen kreeg hier
door commentaar op eigen inbreng. 
Er werden hierover dus wel enige 
kritische kanttekeningen gemaakt 
vanuit de zaal. Mevrouw De Bruin, 
de congresvoorzitter, maakte duide
lijk dat de veelheid aan informatie 
en uitspraken die op de flappen ge
noteerd stond niet tot in detail be
sproken konden worden, zelfs niet 
al had men de hele dag hiervoor uit
getrokken. Zij riep de aanwezigen 
op na te gaan welke mogelijkheden 
er in eigen omgeving bestaan om te 
komen tot samenwerking met de 
vrouwen van de etnische groepen. 
Bijvoorbeeld via plaatselijke vrou
wenraden, oudercommissies, 
Educatieve Beraden en dergelijke. 
Zij raadde aan in kleine stapjes te 
werken en niet te forceren. In een 
nog te verschijnen verslag zullen 
alle behandelde punten uit de dis
cussiegroepen samengevat worden 
en aan de congresdeelnemers toege
stuurd. Onze parlementariërs krij
gen deze gegevens eveneens ter be
schikking gesteld. Verder zal er een 
leidraad verschijnen die als onder
steuning bedoeld is voor andere 
vrouwenorganisaties. In deze lei
draad zullen een aantal methodie
ken worden aangereikt om tot con
tact en samenwerking met vrouwen 
uit etnische groepen te komen. De 
ervaringen bij de inhoudelijke voor
bereiding en het verloop van het 
congres van de Vrouwen in de VVD 
vormen hiervoor de basis. 

Met dank aan allen die op een of 
andere wijze meegewerkt hadden 
aan het congres, maar met speciale 
dank aan de vrouwen uit de etni
sche groepen ("Het zal voor u toch 
ook wel eens slikken geweest zijn!") 
en aan de mensen van de Blije We
relt die ons zo voortreffelijk ver
zorgden, sloot mevrouw Wind het 
congres. Zij sprak de hoop uit dat 
de goede samenwerking ook in de 
toekomst zal worden voortgezet. • 

Marijke Essers 
Willy Sprangers 
( Adviesraadslid) 

Foto's: Peter Drent 
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De nieuwe lijn van de PvdA: 
"Kokofonie" en bedilzucht 

et veel bombarie zou Wim 
Kok de minister-president 
en de vice-premier naar de 

Tweede Kamer laten komen om hen 
"aan de tand te voelen" over de te
genvallers en de meevallers van het 
Kabinet. Bovendien wilde Kok wel 
eens weten of de minister van Eco
nomische Zaken "weer eens voor 
zijn beurt en in ieder geval niet na
mens het Kabinet heeft gesproken". 
Kok doelde daarbij op de opmer
kingen van vice-premier De Korte 
die voor een lastenverlichting van 
de burger had gepleit. Dit terwijl 
Kok liever een belastingverhoging 
zou zien. 

Kok baseerde zich hierbij op uit
spraken van De Korte voor de 
AVRO-microfoon. Wat las Kok: De 
Volkskrant. De enige ochtendkrant 
die de mening van De Korte ver
keerd weergaf. Kok kakelde deze 
krant gewoon na. Kakofonie of 
Kakofonie op en top. De kop in De 
Volkskrant was: "Ru ding (lees zijn 
voorlichter, die tevens voor het 
CDA op de Eerste-Kamerlijst staat) 
verbaasd over uitspraak collega 
'Voorstel De Korte voor verlagen 
lasten voorbarig'." 

In die krant staat na een reactie 
van Rudings voorlichter: "V oor de 
AVRO-radio zei vice-premier De 
Korte zondag dat als de belasting
meevaller inderdaad blijvend van 
aard is dit geld moet worden ge
bruikt voor een lastenverlichting 
voor het bedrijfsleven en de loon
trekkenden. De VVD-er sluit hier
mee uitkeringsgerechtigden van 
een belasting of premieverlaging 
uit." 

De kern van het echte AVRO-in
terview is echter het volgende ant
woord van De Korte: "Ik vind in ie
der geval dat we niet de huid moe
ten verkopen voordat de beer ge
schoten is. Het moet dus echt 
duidelijk zijn dat het gaat om 
blijvende meevallers. Zijn er van 
dat soort meevallers, dan ligt het 
voor de hand om die terug te bren
gen in de economie in dezelfde sfeer 
en dus te gebruiken voor het weer 
verlagen van die belastingen en die 
premies." 

Over het uitsluiten van uit
keringsgerechtigden spreekt de vi
ce-premier helemaal niet. Als minis-
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ter van economische zaken pleit hij 
voor lastenverlichting als middel ter 
bestrijding van de werkloosheid. 
Belastingverlaging is een duidelijk 
VVD-punt. Het CDA weet nooit 
precies wat het wil. De PvdA wil las
tenverzwaring. 

Bestrijding 
werkloosheid 

Kok luisterde waarschijnlijk zelf 
niet naar de AVRO, maar las alleen 
De Volkskrant. De overige ochtend
kranten brachten het juiste bericht. 
Hoewel van nieuws op zich weinig 
sprake was. Want reeds op 28 ja
nuari 1987, de eerste verkiezings
avond van de VVD, zei Rudolf de 
Korte hetzelfde als op 15 februari 
bij de AVRO. Hij zei in een betoog 
over de daling van de werkloosheid 
ondermeer op die spreekbeurt: "In 
de .eerste plaats is daarvoor een goed 
ondernemingsklimaat essentieel. 
Immers, vooral in het bedrijfsleven 
zullen de nieuwe banen moeten ont
staan. Op dit punt voel ik me dan 
ook in het bijzonder verantwoorde
lijk. De door de sociale partners te 
betrachten loonmatiging, zo moge
lijk na 1987 van overheidszijde on
dersteund door lagere belastingen 
en premies, is daarbij van groot be
lang." De Korte noemde verder een 
groot aantal plannen ter bestrijding 

van de werkloosheid. Op zijn 
spreekbeurt voor de VVD in Assen 
(woensdagavond 11 februari, en dus 
vier dagen voor het bewuste AVRO
interview) herhaalde de minister 
zijn opmerkingen: "Voor algemene 
loonsverhogingen is eigenlijk geen 
ruimte. Het is aan de sociale part
ners om op decentraal niveau ver
antwoorde afspraken te maken die 
zijn afgestemd op de omstandighe
den per bedrijf en bedrijfstak. Het 
Kabinet moet op zijn beurt een bij
drage leveren door met ingang van 
1988 lastenverzwaringen te voorko
men en zodra daar ruimte voor is 
lastenverlichtingen toe te passen." 
Kortom bij de AVRO herhaalde Ru
dolf de Korte wat hij allang vindt 
en ook zegt: lastenverlichting is een 
goede zaak. 

Kok heeft zich slecht gedocu
menteerd. Hij baseerde zich uitslui
tend op het verhaal in De Volks
krant en probeerde een goedkoop 
verkiezingsstuntje uit te halen. Hij 
zou De Korte en Lubbers wel even 
naar de Kamer laten komen. Dat hij 
eigenlijk niet precies wist hoe hij 
dat zou aanpakken bleek uit het feit 
dat de van te voren op papier staan
de vragen van Kok aan Lubbers op 
de dag van het kamerdebatje vol
ledig door de PvdA werden herzien. 

remierLubbers kon niets an
ders dan zich achter minister 
De Korte op te stellen. De 

Korte had immers volledig gelijk. 
Belastingverlaging is het VVD-punt 
en waarom zou De Korte altijd 
moeten zwijgen als dat Lubbers 
goed uitkomt? Het is geen zaak van 



de premier, om zich direct met het 
beleid van de minister van Econo
mische Zaken te bemoeien. 

Lubbers had eerder vice-premier 
De Korte op een onheuse manier 
behandeld. De Korte zei enkele 
maanden geleden dat wat hem be
treft een koninklijk bezoek aan Ja
pan ongewenst was. Dat schoot bij 
de premier in het verkeerde keelgat. 
De premier was kennelijk voorstan
der van zo'n bezoek. Electoraal pak
te deze zaak voor De Korte niet 
goed uit. De Korte bereikte wel 
waar het in de politiek in feite om 
gaat. Hij kreeg gelijk: geen bezoek 
van de koningin aan Japan. Waar 
Kok nu op hoopte, een nieuwe aan
val van Lubbers op De Korte, mis
lukte volledig. Premier Lubbers 
antwoordde Kok met: "Gesteld 
voor de keuze tussen belastingver
láging en belastingverhoging trekt 
de heer De Korte aan het langste 
eind en blijft ons dus de belasting
verhoging van Kok bespaard." 

BEKEND
HEID? 

Miehiel Krom 

Enkele weken geleden midden 
in de verkiezingscampagne 
meldde Joris Voorhoeve zich 
bij de GGD voor een injectie. 
De portier begroette hem met 
een uitbundig: "Ja, ja ... we 
kennen u allemaal, mijnheer 
Kortehoef!" 
Voorhoeve heeft het maar zo 
gelaten, "want", zo vertelde 
hij, "de man was zo zeker van 
zijn zaak, dat wilde ik niet 
verstoren." Het "tandem" De 
Korte-Voorhoeve kreeg zo 
naast het nieuw ingevoerde 
woord "duolisme" ook een ei
gennaam. 

MEDEDELINGEN 
VANHET 

HOOFDBESTUUR 

Eerste-Kamer 1987 

In zijn vergadering van 23 februari jl. 
heeft het hoofdbestuur het ontwerp 
voor de kandidatenlijst EK t.b.v. de 
vergadering van de kandidaatstel
lingsraad op 21 maart 1987 als volgt 
vastgesteld: 

1. Zoutendijk 
2. v.d. W erff 
3. Luteijn 
4. Heijne Makkreel 
5. Veder-Smit 
6. Verbeek 
7. Ginjaar 
8. van Graafeiland 
9. van Boven 

10. Heijmans 
11. Feij 
12. Kamminga 
13. Vonhoff-Luijendijk 
14. Braakman 
15. Struick van Bernmelen 
16. Talsma 
17. Hofman 
18. Tammens 
19. Dake 
20. Selman 
21. v.d. Oosten 
22. Geurtsen 
23. Goekoop 
24. Eger 
25. van Helden 
26. Vortman-v. Assen 
27. Tripels · 
28. Boekholt 
29. Jellema 
30. de Blécourt-Maas 
31. Goldberg 
32. Schaftenaar 

Tussentijdse vacature se
cretaris voor de org>anisa
tie (lid dagelijks bestuur) 

In zijn vergadering van 23 februari jl. 
heeft het hoofdbestuur, conform het · 
gestelde onder punt 12 van de .beschrij
vingsbrief voor de 40ste jaarlijkse alge
mene vergadering, de voordracht opge- · 
maakt inzake de benoeming van een 
lid van het dagelijks bestuur in de va
cature secretaris voor de organis11.tie · 
ontstaan door het tussentijds aftreden 
van dr. L. Ginjaar wegens zijn benoe
ming tot voorzitter van dê partij~ 
Het hoofdbestuur stelt kandidaat: 
Mevr. A. A. Aeyelts Averink-Win- . 
semius te Krimpen a/d IJsseL 
Korte levensbeschrijving: 
25-06-1939. HBS-B; studie Westerse 
Sociologie RU Leiden (gedeeltelijk); 
cursus "International Organizatións" 
Universiteit van Geneve; cursus 
"United Nations and related agencies" 
UN New York; cursussen in en buiten 
VVD-verband o.a. LVC '83, '84 en '85; 
diverse (bestuurs)functies binnen de · . 
VVD o.a.: voorzitter afdeling, lid AB 
KC Leiden, vertegenwoqrdigster naar 
Adviesraad "Vrouwen in de VVD", 
penningmeester landelijk bestuur 
,,Vrouwen in de VVD", lid partijraad, 
lid diverse werkgroepen, 1982: lid.ge~ 
meenteraad Krimpen a/d IJssel, lid AB 
provinciale bibliotheek centrale Zuid- · 
Holland, voorzitter bestuur scholen
gemeenschap HAVO/VWO, commis
saris N.V., deelnemer fo~um 1985 J',l'ai~ 
robi. · 

Zoals in genoemde beschrijvingsbrief is 
gesteld hebben de ledenvergaderingen 
van de afdelingen het recht overige 
kandidaten voor deze functie voor>te . 
dragen bij de algemeen secretaris voor 
1 april 1987 (voorzien van een ko;rte Je~ · 
vensbeschrijving en de bereidverkla
ring van de gekandideerde). 

15 maart 1987 



Op 12 en 13 februari jongstleden bracht een 
delegatie van de Britse Liberale Partij een 

bezoek aan Nederland. Een ontmoeting met 
de VVD was daarvan het Q_f;!langrijkste on
derdeel. Van Nederla,_ndsêz~jde werd het ge
zoek gecoördineerd~ door de fi,eer Bolkestein, 
vice-voorzitter van de VVD tTweede-Kamer
fractie en bestuu~slid van d~ Liberale 

Internationale I 

I , 
I : 

Liberals 
geïnteb~sse~rd in 

Nederlandse · 
landbouw 

0 p verzoek van de Engelsen 
stond het bezoek voor een 
groot deel in het teken van de 

landbouw, zowel in Nederlands als 
in Europees verband. Mede om deze 
reden werden de gasten op Schiphol 
opgewacht door David Luteijn, 
landbouwwoordvoerder voor de 
Eerste-Kamerfractie en Florus Wij
senbeek, Europarlementariër. 

Het bezoek aan de hoofdkan
toren van de Melkunie te Woerden 
vond gedeeltelijk bij kaarslicht 
plaats wegens een stroomstoring 
die de audio-visuele presentatie 
even in gevaar bracht. De Engelsen 
waren zeer geïnteresseerd in de de
gelijke wijze waarop in Nederland 
de landbouwsector is georganiseerd. 
Zo is b.v. de Melkunie één van de 
vier grote zuivelcoöperaties, die on
derling het gehele land bestrijken. 
Er zijn maar liefst 7000 boeren bij 
de Melkunie aangesloten, die allen 
als deelnemers aan de coöperatie in 
zekere zin eigenaar zijn van het be
drijf. 

Een van de belangrijke taken van 
het bedrijf is derhalve het goed op 
de hoogte houden van de deelne
mende boeren. Er wordt een gigan
tische voorlichtingsinspanning gele
verd om aan de zeggenschap van de 
deelnemers voldoende inhoud te 
kunnen geven. 

In Engeland is de coöperatieve 
beweging nauwelijks van de grond 
gekomen, wellicht mede omdat dit 

22 

idee grotendeels door de Labour
partij is gemonopoliseerd. De En
gelsen concludeerden dat het wel
licht een goed idee was dit punt eens 
in hun eigen partij ter sprake te 
brengen. Dat de resultaten van de 
Nederlandse agrarische samenwer
king goed in de smaak vielen, be
hoeft geen betoog. 

Op de ontvangst 's avonds in de 
Schrijfkamer van het Tweede Ka
mergebouw gaf een aantalleden van 
de Tweede Kamer acte de présence, 
evenals een vertegenwoordiger van 
de Britse ambassade, de heer Ar
cher en de voorzitter van de VVD, 

de heer Ginjaar. De VVD bood 
daarna de Engelsen een diner aan in 
de Haagsche Kunstkring. 

Landbouw en defensie 

De volgende ochtend werd de 
kennismaking voortgezet 
door een discussie over land

bouw. Van VVD-zijde namen daar
aan de heren Geerligs en Leyten 
deel resp. voorzitter van de Suiker 
Unie en secretaris van het Bedrijfs
schap voor de handelin vee. Op
merkelijk was toch wel de iets ande
re benadering van de Engelsen ten 
aanzien van het agrarisch probleem. 
Zij legden sterker dan de Nederlan
ders de nadruk op de mogelijkheid 
om juist de overschotproblematiek 
aan te grijpen als een uitdaging om 
te komen tot vormen van landbouw 
die een minder grote aanslag zouden 
plegen op het landschap en het mi
lieu. Van Nederlandse zijde was er 
een iets meer economische inslag. 
Daarbij werd echter wel de nood-

David Luteijn begroet Donald Flet
cher Burden (Hans van Dijk) 



zaak van met name diversificatie 
van de productie onder de aandacht 
gebracht. 

De tweede discussieronde behan
delde defensie-vraagstukken. Frans 
W eisglas en Frits Bolkestein legden 
het VVD-standpunt uit, dat voor
namelijk de traditionele en beproef
de NAVO-lijn behelst. De Engelsen 
varen op een iets meer experimen
tele koers, mede onder druk van een 
niet onaanzienlijke groep in hun 
partij, die meer heil ziet in eenzijdi
ge stappen. Gezamenlijk in de Al
liantie met de SDP van David 
Owen probeert men nu een meer 
Europese weg te gaan. 

Onzerzijds leefden daarbij vooral 
de vragen welke Europese mogend
heid de capaciteit en de bereidheid 
zou hebben de rol van de V.S. in de 
verdediging van Europa over te ne
men. Al met al een interessante en 
belangrijke discussie. 
De Engelsen nodigden ons uit eens 
spoedig aan de overzijde van het 
Kanaal te komen kijken. 
Het is onzerzijds niet een vraag óf 
we dat wel zullen doen, maar alleen 
wanneer. 

Peter Smit 

De Engelse delegatie bij aankomst 
op Schiphol. 
V.l.n.r.: Anneliese Waugh, Ken 
Trace, Peter Smit VVD-fractie
medewerker, June Trace, Paula 
Bakker medewerkster VVD-voor
lichting, David Luteijn VVD-Eer
ste Kamerlid, Nicolas McGeorge, 
Janet Russell, Enid Lakeman, De
rek Honeygold, Donald Fletcher 
Burden, Ahmen Mallick, Florus 
Wijsenbeek VVD-Europarlemen
tariër en Ena McGeorge. 
(Hans van Dijk) 

Na de informatie over 7000 samenwerkende veehouders werd het tijd de 
resultaten ervan aan een proefondervindelijk onderzoek te onderwerpen. 
(Foto: Melkunie) 

VOORAANKONDIGING 
Op zaterdag 25 april a.s. organiseert de stichting Ideals (International 

Development And Liberals) in de Jaarbeurs te Utrecht een 
symposium met als titel: 

"Gemeentelijke ontwikkelingssamenwerking: 
uitdaging voor liberalen" 

De oprichting van de stichting Ideals is öp initiatief van het hoofdbe
stuur der JOVD tot stand gekomen. Leden van het stichtingsbestuur 

zijn: mr. J. H. C. van Zanen (voorzitter), J. Maaten (secretaris), 
drs. C. P. van Beers (penningmeester) en J. Buitenga, M. Padberg, 

J. A. Remarque en mevrouw A. L. E. C. van der Stoel (leden). 

Een van de gastsprekers op het symposium is 
dr. ir. J. J. C.Voorhoeve. 

Meer informatie volgt, maar noteert U de datum alvast in uw agenda! 

Het adres van de stichting !deals is: 
Jan van Beorelstraat 24 

3583 CP Utrecht 
Tel.: 030c513968 

15 maart 1987 



Onder deze kop schreef Dick Dettmeijer begin jaren zestig in 
V &D hoe het niet moet. Het is amusant om nu, zo'n 25 jaar 
later, nogmaals die tekst af te drukken die aan actualiteit nog 
niets heeft ingeboet. Met een verschil: politiek was destijds 
nog duidelijk een mannenzaak. 

I n een Amerikaans blad heeft on
langs een artikel gestaan, waar
in 16 middelen worden opge

noemd om een organisatie ten gron
de te richten. Daar vooral in politie
ke partijen nogal vaak intern aan
en opmerkingen worden gemaakt 
over de gang van zaken, leek het mij 
goed deze 16 punten eens over te ne
men, opdat een ieder voor zich de 
hand in eigen boezem kan steken en 
kan nagaan of hij, als hij·werkelijk 
een militant strijder voor de liberale 
gedachte wil worden eens goed zou 
doen bij zichzelf te rade te gaan of 
hij zich schuldig maakt aan de hier
onder opgesomde zestien punten. 

1. Kom liefst niet op vergaderin
gen, maar als u het toch doet, kom 
dan te laat. 
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2. Verlaat een vergadering voor het 
einde. 
3. Zeg nooit iets op vergaderingen; 
wacht tot u buiten bent. 
4. Stem op vergaderingen tegen 
voorstellen voor bepaalde activitei
ten, ga naar huis en doe niets. 
5. Beschuldig de volgende dag het 
bestuur en de leden van uw organi
satie. 
6. Neem in het geheel niet deel aan 
maatregelen van de organisatie. 
7. Let erop aan het eind van de tafel 
te gaan zitten; daar zult u op uw ge
mak kunnen kletsen met uw buur
man. 
8. Eis dat uw organisatie u alles 
geeft en geef zelf niets aan uw orga
nisatie. 
9. Dreig bij iedere gelegenheid met 
uittreden. Probeer de anderen het
zelfde te laten doen. 

10. Spreek van samenwerking, 
maar werk niet samen. 
11. Indien men uw hulp vraagt, zeg 
dan dat u geen tijd hebt. 
12. Lees nooit iets dat van uw orga
nisatie komt. 
13. Aanvaard geen enkele op
dracht, want het is gemakkelijker te 
kritiseren dan iets te doen. 
14. Indien u deel uitmaakt van een 
commissie, besteed er dan geen tijd 
aan en bewijs haar geen enkele 
dienst. 
15. Doe niets meer dan u doen moet 
en indien anderen graag hun ca
paciteiten ten dienste stellen van de 
goede zaak, laat dan uw afkeuring 
horen omdat de organisatie geleid 
wordt door een "kliek". 
16. Wacht zo lang mogelijk met het 
betalen van uw contributie. 



Als men deze lijst heeft doorgeno
men dan is de eerste conclusie dat, 
als men wil dat een partij grote in
vloed heeft op het landsbestel men 
moet beginnen met op vergaderin
gen te komen, zelfs al lijken deze 
volgens de convocatie vervelend, en 
deze vergaderingen tot het eind toe 
bij te wonen. Als men dit verschil
lende keren heeft gedaan heeft men 
pas recht van spreken en kan men 
op een van de volgende vergaderin
gen met opmerkingen komen. Ik 
hoop, dat in het belang van onze 
VVD, men dit in het vervolg zal 
doen. 

D.W.D. 

In tegenstelling tot eerdere 
berichten in het februari
nummer zal de geplande 
themadag inzake "Een con
currerend recept voor de Ne
derlandse gezondheidszorg" 
op zaterdag 23 mei 1987 
plaatsvinden. 

De agenda en een intekenbon 
voor deze dag zullen in het 
aprilnummer worden opge
nomen. 

..-· ~~ 

--~~- ~. -·--· 

Themanummer Liberaal Reveil over: 

Positie en de koers van de VVD 
"Na de recente verkiezingsuitslagen," zo schrijft de redactie van 

Liberaal Reveil, "is de noodzaak tot herbezinning bij de VVD wat 
dringender geworden. De redactie hoopt dat de inhoud van dit num
mer aan die discussie zal bijdragen. Een belangrijk aantal artikelen 
raakt de koers van de VVD ten opzichte van de andere grote partijen. 
Op dat punt bestaan nuanceverschillen tussen Jacobse, Geertsema, 
Vonhoff en De Vries. De zuiverheid in de leer en het behoud van een 
daadwerkelijke politieke invloed verdragen elkaar niet geheel. Over 
de gevolgen van een middenkoers wordt verschillend gedacht. Ook is 
te onderkennen dat andere partijen zijn gaan scoren met issues die 
de VVD hanteerde toen dat nog minder profijtelijk was. 

Een ander deel van de artikelen gaat in op de organisatie van de 
VVD, over het management van de VVD als politieke partij en over 
de versterking van de denkkracht." · 

Het themanummer bevat de volgende artikelen: 

- J. A. Weggemans: Het vervlakte liberale intellect 
- J. J.C. Voorhoeve: Principes van Liberalisme 

K. Groenvdd: Het Liberalisme in de VVD tussen polen naar een 
herwaardering van het klassiek-liberalisme 

- H.H. Jacobse: Het Liberalisme van een regeringspartij (een duivels 
dilemma) 

- W. J. Geertsema: De rèalisatie van Liberale Beginselen op immate
rieel gebied 

- U. Rosenthal: Sturing van een Liberale Partij: een gekwadrateerde 
tegenstelling 

- E. M. Storm: Mensen en Macht: Dilemma's in de organisatie van 
de VVD 

- G. M. de Vries: Naar het Midden? 
- H. J. L. Vonhoff: Liberale Beginselpolitiek, een zaak van praktisch 

handelen 
- M.F. Westers: De VVD Liberaal? Een historische beschouwing 

Het themanummer is verkrijgbaar door f 9,- over te maken op 
giro 240200 t.n.v. Stichting Liberaal Reveil, Voorschoten. Een jaar
abonnement (4 nummers).kost {35,-. Voor jongeren onder de 27 
jaar {25,-. 



REGIOPAGINA'S 

In dit blad treft u een bescheiden aanzet tot 
de vorming van enkele pagina's waarop het 

nieuws van de regio's aan bod komt. Het gaat 
hier om VVD-nieuws dat de moeite van het 

landelijk vermelden waard is. 
Met het inzamelen, schrijven en bewerken van 
dat regionale nieuws zullen drie journalisten 
zich belasten: Gerard Kroeb in het Noorden, 

Hans de Bie in het Westen en Jan van de Ven 
in het Zuiden. Met de leden en plaatsvervan

gende leden van de Landelijke Propagan
dacommissie vindt overleg plaats om het een 

en ander via hen te coördineren. Dat heeft als 
voordeel dat nieuws uit de kamercentrales, 

over het hele land gespreid, in Vrijheid & De
mocratie aan bod kan komen. Zodra we daar

toe de definitieve formule hebben gevonden, 
zullen wij u hierover in het blad 

berichten. 

In ieder geval blijft het voorlopig raadzaam 
altijd te voren over onderwerpen contact op 
te nemen met de hoofdredactie i.v.m. plaat-

singsruimte en onderwerpkeuze. 

R.D. __ 
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VVD-burgemeester Otto van Diepen van Amstelveen achter 
de collegetafel. Rechts: wethouder Jan Eger en links: ge
meentesecretaris Jan v.d. Bos. 

2:', ,3 rrrr (DJ ntll 
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In Amstelveen is men verre 
van gelukkig met het besluit 
van het Provinciaal Bestuur 
van Noord-Holland om de 
vestiging van een groep zigeu· 
ners verplicht voor te schrij
ven. Het gaat hier om de lan
delijk bekende familie Petalo, 
die enige tijd geleden hun 
woonwagenstandplaatsen in 
Amsterdam noodgedwongen 
moest verlaten. Nadat Am
stelveen de groep zigeuners 
tijdelijk had toegestaan om 
binnen haar gemeentegren
zen te verblijven, besloot de 
Amstelveense gemeenteraad 
(in de vorm van de meerder
heid van de raadscommissie 
voor sociale zaken) dat er in 
die gemeente geen woon
wagenterrein voor de zigeu
ner-familie Petalo moest wor
den ingericht. Het waren de 
frakties van de VVD en het 
CDA die instemden met het 
voornemen van het college 
van B. en W. het provinciaal 
verzoek tot huisvesting van 
de Petaio's af te wijzen. "De 
familie Petalo heeft geen aan
toonbaar belang bij vestiging 
in Amstelveen", aldus de bei
de frakties. Toen greep het 
Noordhollandse provinciaal 
bestuur in. "De omstandighe
den dwingen ons om tijdelijke 
standplaatsen voor de zigeu
nerfamilies binnen uw ge
meente aan te wijzen", zo 
schreef Noord-Holland aan 
Amstelveen. 

Geen dwang 
Amstelveens burgemeester 

Otto van Diepen noemt de 
verplichting onjuist en on
rechtmatig. Hij zegt: "Het 
Provinciaal Bestuur mag ons 
niet verplichten een woon
wagenstandplaats voor de zi
geunerfamilie in te richten. 
Dat is bestuurlijk heel slecht. 
Overheden moeten zo niet 
met elkaar omgaan. De juridi· 
sche houdbaarheid van de 
verplichte aanwijzing is zeker 
aanvechtbaar". De VVD
burgemeester, die enige jaren 
geleden zijn burgemeesters
plaats in Slochteren verliet 
om naar Amstelveen te ko
men, meent dat zaken tussen 
overheidsbesturen niet met 
dwang moeten gebeuren. 
"Daar kan nooit iets goeds 
uitkomen", zegt hij. Van Die
pen krijgt de stellige indruk 
dat de keuze van de provincie 
Noord-Holland berust op de 
gedachte dat Amstelveen een 
bestuurskrachtige gemeente 
is. "Dat is dan het enige sterke 
in de motivatie van Noord
Holland", meent hij. 

In het verleden heeft Am
stelveen van tijd tot tijd zi
geuners als gast gehad binnen 
de gemeentegrenzen. Dat 
heeft Amstelveen nooit als 
problematisch ervaren. Van 
Diepen: "Vanuit de gedachte 
dat de familie Petalo Neder
landers zijn en vanuit hun 
cultuur dat ze trekkend van 
aard zijn, zijn we er altijd 
vanuit gegaan dat ze overal in 
ons land terecht zouden moe
ten kunnen. Uiteraard heb-



ben de zigeuners vestigings
rechten". 

Otto van Diepen meent 
dan ook dat het anders zou 
moeten. Amstelveens bur
gemeester: "In wezen moet 
hier in Nederland een goede 
oplossing voor de zigeuners 
worden gevonden. Provincia
le besturen zouden in samen
werking met de gemeenten, in 
het kader van het Interpro
vinciaal Overleg, en ook in het 
kader van de Vereniging van 
Nederlandse Gemeenten, een 
aantal plaatsen in ons land 
moeten aanwijzen, waar de zi
geuners van tijd tot tijd op een 
goede manier terecht kunnen. 
Het departement van VROM 
zou daar zeker bij betrokken 
moeten zijn". Van Diepen 

wijst nogmaals op de ervarin
gen aan beide zijden die Am
stelveen in de afgelopen tien 
jaar met de tijdelijke ves
tigingen van zigeuners heeft. 
Van Diepen benadrukt ook 
met kracht het dualisme dat 
in feite schuilt tussen de op
vatting van Gedeputeerde 
Staten van Noord-Holland 
dat er voor de zigeuners een 
permanente verblijfplaats 
moet komen en de toch dui
delijke constatering dat zi
geuners per definitie een trek
kende bevolkingsgroep zijn. 
"Nederland moet welkom 
zijn voor alle zigeuners", 
klinkt uit zijn hart. Hij durft 
zelfs, zonder d:;~t hij daarover 
al met zijn medecollegeleden 
heeft gesproken, zijn persoon-

De Drentse persprijs-1986 wordt Dineke Uildriks (links) over
handigd door Jeanette Oonk, voorzitter van de afd. Gronin
gen-Drenthe van de NVJ. 
(Fotoburo EFG) 

Het Drentse statenlid voor de 
VVD, Dineke Uildriks (links 
op de foto), die naast haar po
litieke functie stewardess is 
bij de KLM, heeft de Drentse 
persprijs-1986 gewonnen. Zij 
kreeg zaterdag 14 februari jl. 
het bij deze prijs behorende 
plastiek "Headline" van de 
Groninger kunstenaar Hans 
Mes uitgereikt door Jeannet
te Oonk, voorzitter van de af
deling Groningen-Drente van 
de Nederlandse Vereniging 
van Journalisten. De jury oor
deelde, dat zij deze prijs had 
verdiend "door de manier 
waarop zij keer op keer in de 
Statenzaal voor frisse gelui
den zorgde en door haar ru
briek in de bladen van de 

Drents-Groningse pers waar
in zij meer dan eens stand
punten durfde te verkon
digen, die niet van haar frac
tie waren. Ze heeft daarmee 
een publiek bereikt, dat bij de 
Statenverkiezingen straks 
ongetwijfeld met voorkeur
stemmen gaat strooien," 
voorspelde de jury. 

"Mensen praten over 
mensen en streven daarbij 
hun eigen belang na, ook en 
vooral in de politiek; dat ei
gen belang prevaleert zelfs," 
zei de kersverse prijswinnares 
Dineke Uildriks tegen me in 
haar comfortabele flatwoning 
in Assens binnenstad, een 
kleine week later. Na gecon-

lijke mening te laten horen 
dat wat hem betreft Amstel
veen best zou willen deelne
men aan zo'n totaallandelijk 
verspreid vestigingsplan. 

Van Diepen tenslotte: 
"Een vaste plaats, in dit geval 
voor de familie Petalo, is geen 
goede oplossing. Onze gehele 
samenleving moet bereid zijn 
een plekje voor de zigeuners te 
hebben". Daarmee in feite 
vertolkend de gevoelens en ge
dachten die veelliberalen 
over de gastvrijheid voor zi
geuners koesteren. 

Hans de Bie 
Foto: Goosewehr 

stateerd te hebben, dat de elf
mans statenfractie slechts 
twee echte Drenten telt, 
waaronder zijzelf, vertelt zij, 
dat de gemoedelijkheid van 
de kleinschalige Drentse sa
menleving ook door haar 
wordt aangetroffen in de 
pantry van de Airbus van de 
KLM, bij welke luchtvaart
maatschappij zij reeds tien 
jaar vliegt als stewardess. Je 
wordt daar snel eigen met el
kaar, soms meer dan met je ei
gen familie. Waarschijnlijk 
komt dat mede, omdat je ten 
minste twee jaar moet wach
ten, voordat je mensen van 
dezelfde crew weer eens ont
moet. Snel overschakelend 
van haar ene baan op de an
dere, komt ze tot de volgende 
opmerkingen: "Het zou voor 
liberalen niet zo moeilijk 
moeten zijn om meer gebruik 
te maken van de mogelijk
heid om met ideeën naar de 
pers te gaan, maar liberalen 
zijn niet altijd creatief". 

"Dat hoeft echter de sfeer 
binnen een fractie niet na
delig te beïnvloeden: immers 
de één schrijft goede nota's, 
de ander is spits in het doen 
van interrupties en een derde 
is meer secundair in het rea
geren, maar wel creatief in 
ideeën. En die zijn brood
nodig op o.a. het gebied van 
de werkgelegenheid, het mi
lieu en de cultuur." Daarover 
heeft Dineke zo'n 220 co
lumns geschreven in de 
Drentse en Asser Courant; in 
verband met een krantenfusie 
is zij daarmee gestopt, en dus 
niet omdat volgens haar twee 
van die 220 columns niet in 
goede aarde vielen bij haar ei
gen statenfractie. 

Gerard Kroeb 

Op de laatste januari-dag 
werden op een aantal plaat
sen in ons land de Rietkerk
medailles uitgereikt. Ge
noemd naar de overleden 
VVD-bewindsman, die tij
dens zijn ambtsperiode als 
minister van binnenlandse za
ken heel veel heeft gedaan 
aan de voorbereiding van de 
jaarlijkse uitreiking van geld 
aan Molukkers, voornamelijk 
ex-KNIL-militairen. Riet
kerks verdiensten om mensen 
van Molukse herkomst op die 
manier voor hun voor Neder
land verrichte daden te er
kennen, komt in deze herden
kingspenningen en de daar
aan verbonden geldelijke gift 
goed tot uiting. Als gevolg van 
de door Rietkerk destijds ge
dane voorbereiding besloot 
het kabinet om mensen van 
Molukse herkomst, die in 
1951 en 1952 in groepsver
band naar Nederland zijn 
overgebracht en nadien vielen 
onder het Commissariaat 
Ambonezenzorg in aanmer
king te laten komen voor een 
jaarlijkse netto-uitkering van 
tweeduizend gulden en voor 
de bijbehorende Rietkerk
herdenkingspenning. Capel-
le aan den IJssel was één van 
de gemeenten. Daar kwamen 
op 31 januari bijeen minister 
F. Korthals Altes van justitie, 
de weduwe van Koos Riet
kerk, burgemeester L. van 
Leeuwen van Capelle aan den 
IJssel en ir. Manusama. 
VVD-burgemeester Van Leeu
wen zei bij deze gelegenheid: 
"De geschiedenis is nog steeds 
van invloed op de positie die 
de Molukkers vandaag in onze 
samenleving innemen. Een po
sitie die helemaal niet kan wor
den aangeduid als gunstig. Ik 
denk daarbij aan velen onder 
de tweede generatie Moluk
kers die werkloos zijn of te
recht gekomen zijn in een 
nieuw isolement". 

Hans de Bie 

/Vrijheid 7 2 ? ___ ... 
15 maart 19s~ & Democratie 7 



In Eindhoven bestonden 
enige jaren een VVD-jon
geren-contact en een 
JOVD-afdeling naast el
kaar. Nu in 1987 bestaat 
in Eindhoven één grote 
JOVD-afdeling. 

Na het sluiten van de Sa
menwerkingsovereenkomst 
(SWO) door VVD en JOVD 
in het najaar van 1984, heeft 
in de JOVD een discussie 
plaatsgevonden over de inter
ne uitvoering van die sameu
wer kingsovereenkomst. Deze 
discussie heeft geleid tot een 
notitie, waarin die interne 
uitvoering voor de komende 
jareri werd vastgelegd. 

Op landelijk niveau heeft 
met name het informatieve 
aspect een grote rol gespeeld. 
Zoals bekend is de doorstro
ming in de JOVD vrij groot. 
Dat is nu eenmaal een jon
gerenorganisatie eigen. Om 
deze reden zijn de diverse be
stuurslagen in de JOVD tij
dens diverse gelegenheden 
steeds weer op de hoogte ge
bracht van de stand van za
ken en de achtergronden 
m.b.t. de SWO. Om de ver
eniging geheel te informeren, 
en om het begrip SWO alge
meen bekend te maken en te 
houden, zijn gedurende 1986 
een drietal informatieavon
den in het land georganiseerd. 
Tijdens deze SWO-bijeen
komsten kon het één en an
der nogmaals worden toe
gelicht, en konden ervaringen 
en ideeën t.a.v. de praktische 
uitvoering van de SWO tus
sen afdelingen en districten 
onderling worden uitgewis
seld. 

In de eerder genoemde no
titie is een door de JOVD op
gestelde inventarisatie opge
nomen van die gebieden in 
Nederland, waar óf geen 
JOVD-afdeling bestond (wit
te vlek), of waar naast een 
JOVD-afdeling een VVD
jongerencontact bestond. 

Indien we nu, begin 1987, 
de situatie bekijken dan valt 
te constateren dat meer dan 
de helft van de witte vlekken 
zijn verdwenen, doordat daar 
JOVD-afdelingen zijn opge
richt. Op vele plaatsen zijn 
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contacten gelegd tussen jon
gerencontacten en JOVD-af
delingen. Op een aantal 
plaatsen zijn zelfs nieuwe 
JOVD-afdelingen opgericht 
uit jongerencontacten, of zijn 
jongerencontacten overge
gaan in JOVD-afdelingen. 
Verder valt op dat zowel op 
KC-districtsniveau als op af
delingsniveau vaak contacten 
bestaan tussen JOVD en 
VVD. 

Dit alles kwam en komt 
ten goede aan de opvang van 
liberale jongeren. 

Eindhoven 

Een voorbeeld van zo'n ge
bied waar al enige jaren een 
VVD-jongerencontact en een 

Het Open Luchtmuseum in 
Arnhem blijft open. Deze toe
zegging heeft de Tweede Ka
mer minister Brinkman van 
WVC afgedwongen, nadat 
deze eerder had bekend ge
maakt dat dit unieke volken
kundig museum om finan
ciële redenen zou moeten 
worden gesloten. Brinkman 
liet wel weten zijn plannen 
door te zetten om in de wat 
verdere toekomst een deel 
van het museum aan een par
ticulier over te dragen. Een 
succes voor de mensen, die 
zich, direkt na de onheils
boodschap van Brinkman 
voor een landelijke lobby 
hebben ingezet om het Open 
Luchtmuseum in stand te 
houden. Waarbij zich ook 
VVD-politici hebben laten 
horen. Allereerst burgemees
ter Drijber van Arnhem. Deze 
liet weten het best acceptabel 
te vinden als bijvoorbeeld het 
restauratieve deel van het 
museum in particuliere han
den zou worden overgedragen, 
maar beslist niet het culturele 
deel. "Het is toch te gek om 
los te lopen als bijvoorbeeld 
het horeca-concern Van der 
Valk (die naam klonk steeds 
weer. Red.) zich in de naaste 
toekomst zou moeten bezig
houden met een cultuurerf
goed als die in het Open 

JOVD-afdeling naast elkaar 
bestonden is Eindhoven. Na 
het aangaan van de SWO op 
landelijk niveau werd in 
Eindhoven een commissie ge
formeerd uit vertegenwoordi
gers van de KC-Den Bosch, 
de OC-Eindhoven, het jon
gerencontact Eindhoven, en 
de JOVD afdeling Eind
hoven. Deze commissie is in 
onderling overleg gekomen 
tot een gedegen voorberei
ding van de integratie van het 
VVD-jongerencontact in een 
JOVD-afdeling. Zo werd o.a. 
gezamenlijk een cursus geor
ganiseerd, kregen jongeren
contactleden de JOVD-uit
nodigingen toegestuurd, en 
konden zij kennis maken met 
de JOVD door een toegezon
den informatiepakket. 

Officieel werd het VVD
jongerencontact in maart vo
rig jaar opgeheven. Echter het 
integratieproces kan nu, een 
jaar later, pas echt als afge-

Luchtmuseum aanwezig is", 
aldus de VVD-burgemeester. 
De heer Drijber noemde dit 
onacceptabel. Vervolgens 
Commissaris van de Koningin 
M. de Bruijne van Gelder
land. De Bruijne deelde aan 
de pers, waaronder de ver
slaggever van het NOS-Jour
naal, na de terugtrekking 
door Brinkman mee, niet he
lemaal gerustgesteld 
te zijn. Hij zei: "Er is nu 
een begin gemaakt zodat we 
kunnen komen tot een oplos
sing. Het park blijft per 1 
april open, maar we moeten 
nog praten over de vorm 
waarin dit in de naaste toe
komst kan gebeuren". Ook 
van VVD-Commissaris der 
Koningin De Bruijne is het 
bekend, dat hij zwaar tilt aan 
een goed en deskundig beheer 
van het cultuurdeel van het 
Open Luchtmuseum. VVD
Tweede Kamerlid mevr. S. 
van Heemskerck tenslotte: "Ik 
heb mij zeer geërgerd aan de 
manier waarop minister 
Brinkman op die manier met 
het museum en met mensen 
meent te moeten omgaan. 
Zeer onzorgvuldig, on
gehoord!", meende zij. Ook in 
het debatje dat later in de 
Tweede Kamer ontstond 
over het Open Luchtmuseum 
bleek dat mevrouw Van 

rond worden beschouwd. In 
Eindhoven bestaat nu een ac
tieve JOVD-afdeling, die met 
haar 130 leden één van de 
grootste van het land is. 

De totstandkoming van 
deze "nieuwe", grote afde
ling, en het eind van het inte
gratieproces zullen worden 
gevierd met een groots opge
zette feestavond op 24 april 
in het Motel Eindhoven. Aan
vang 20.000 uur. Op deze 
avond, waarvan de organisa
tie in handen is van de JOVD, 
ondersteund door de VVD, 
zullen als sprekers de lande
lijk voorzitters van zowel de 
JOVD als de VVD, de heren 
Balemans en Ginjaar aanwe
zig zijn. De "nieuwestijl" 
JOVD-afdeling Eindhoven 
nodigt een ieder voor deze 
avond uit. 

Ferry van Dijk 
Baptiest Coopmans 

Commissaris der Koningin 
M. de Bruijne 

Heemskerck de WVC-minister 
kritisch zal blijven volgen 
met zijn plannen rond het 
Open Luchtmuseum. 

Hans de Bie 



HET GESCHRIFT 
Het is op het eerste gezicht vrij on-

zinnig als politieke partij sym
posia over liberaal kunstbeleid te 
organiseren, boekjes over dit on
derwerp uit te geven of passages 

dienaangaand in het verkiez[ngs
programma op te nemen als een 
vooraanstaand liberaal als Van

hof! tot de conclusie komt, dat li
berale cultuurpolitiek niet 

bestaat. 

N u moet je niet direkt op de 
mening van één man af 
gaan, zelfs als dat V onhoff 

betreft. In dit geval echter wordt 
zijn mening door velen gedeeld. Een 
Algemeen Liberaal Kunstbeleid be
staat niet. Nog erger, liberalen wil
len dat ook niet. Het hoort niet bij 
hun ideeën over de rol van de over
heid en de plaats en betekenis van 
kunst en cultuur in de samenleving. 

Nu is het misschien wel nuttig 
om dit elkaar om de zoveel jaren in 
woord of geschrift te laten weten en 
vervolgens de conclusie te trekken 
dat we het nog steeds zo vinden. Dat 
kan echter niet de reden zijn ge
weest, dat Liberaal Reveil in 1985 
een themanummer "Kunstbeleid" 
heeft uitgegeven, dat gevolgd werd 
door een studiedag op 16 november 
1985 over liberaal kunstbeleid, geor
ganiseerd door de Boekmanstich
ting, die dat al eerder met het CDA 
en de PvdA had gedaan, en de Tel
dersstichting. De deelnemers aan 
deze studiedag waren zo onder de 
indruk van elkaar, dat al ras de 
vraag rees hoe het gesprokene voor 
het nageslacht kon worden vast
gelegd. Uiteindelijk heeft dat alles 
geresulteerd in Geschrift nr. 59 van 
de Teldersstichting in samenwer
king met de Boekmanstichting, ge
titeld "Liberalisme, Kunst, Po
litiek; Beschouwingen over een li
beraal kunstbeleid". Geschrift nr. 
59 gaat natuurlijk over veel meer 
dan de vraag of liberale kunstpoli
tiek wel of niet bestaat. U kunt er 
bijvoorbeeld in lezen hoe een aantal 
mensen denkt over de rol van de 
overheid inzake kunst en cultuur en 
de wijze waarop de overheid die rol 
in beleid zou moeten omzetten. En 
dat wordt dan weer behandeld van-

uit de gemeentelijke, de provinciale 
en de landelijke optiek. 

Stuurloos 

M en heeft mij de vrijheid ge
laten Geschrift nr. 59 als 
criticus, (politiek) com

mentator of promotor te behan
delen. Het eerste zou ik niet durven 
en het tweede niet kunnen. Ik kies 
derhalve voor de laatste hoedanig
heid. Geschrift nr. 59 moet u ge
lezen hebben. Zonder Geschrift nr. 
59 is uw leven leeg. Liberalen die 
Geschrift nr. 59 niet kennen, gaan 
stuurloos door het kunstleven. 

U moet toch weten wat liberalen 
vinden van gesusidieerd toneel, al 
dan niet opgevoerd door honden? 

U bent toch nieuwsgierig naar de 
verklaring voor het verschijnsel, dat 
zo verheven kan worden gesproken 
over een bruingekleurd ijzeren 
beeldhouwwerk, dat in een prachtig 
rozenperk in een plantsoen op een 
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Hans Dijkstal 

plein in een stad ergens in ons mooie 
land staat en dat door de omwonen
den als oud roest wordt bestem
peld? 

U wilt toch met eigen ogen lezen, 
dat Thorbecke ons geleerd heeft 
dat de P.C. Hooftprijs altijd uit
gereikt moet worden? 

U wilt nu toch eens zeker weten 
of van Riel gezegd heeft, dat geld 
voor een halve straaljager belangrij
ker is dan dat voor een heel orkest? 

Over de diepere achtergronden 
daarvan kunt u in Geschrift nr. 59 
lezen. Maar nog veel meer dan dat. 
Belangrijke auteurs hebben een bij
drage aan het geschrift geleverd. Ik 
noem u de heer J. Kassies, alom er
kend autoriteit op het terrein van de 
kunst, Prof. Dr. J. A. A. van Doorn, 
hoogleraar sociologie en Prof. Ir. J. 



J. Sterrenberg, hoogleraar woning
bouw en stedebouwkundige omge
ving. De huidige vice-fractievoor-
. zitter van de Tweede Kamerfractie, 
de heer Bolkestein, geeft zijn visie 
in een artikel onder de titel "Veel 
graan voor weinig jenever". Voor
waar, bijna een heuse variant op de 
reclamespot "Schat, staat de Bok
ma koud?" Als u overigens geschrift 
nr. 59 wilt kopen, bel de Telders
stichting, telefoonnummer 070-
631948. 

Wat dacht u van sub-titels als 
"Het pluriforme liberalisme" (Bal
jé), "De markt superieur" en "Het 
particulier mecenaat" (Ligthart), 
"dubbele mislukking" en "Twee
voudige ontbinding" (van Doorn), 
"Blipcultuur" en "Culturele syner
gie" (Nijpels). En de burgemeester 
van Delfzijl, de heer Opstelten, 
zegt ergens in zijn bijdrage "Laat 
men bepaalde programma's niet 
naar Delfzijl halen". Wat zou hij 
daarmee bedoeld hebben? Al met al, 
geschrift nr. 59 is een belangrijk ge
schrift. Het laat zien, dat liberalen 
de kunst een warm hart toedragen, 
dat veelliberalen op alle bestuursni
veaus proberen een goed kunst be
leid te voeren. Je vraagt je af hoe dat 
mogelijk is zonder een Algemeen 
Liberaal Kunstbeleid. Het ant
woord leest u in het geschrift. 

Bijzondere vermelding verdient 
nog de Culturele Commissie van de 
VVD met haar voorzitter, Mevrouw 
Drs. J. Meulemans-Seelen. Het was 
met name deze commissie, die met 
bewonderenswaardige hardnekkig
heid gepleit heeft voor de totstand
koming van een nota over Liberaal 
Kunstbeleid. Via Liberaal Réveil en 
het symposium is het uiteindelijk 
Geschrift nr. 59 geworden. Me
vrouw Meulemans schrijft daar ook 
iets over. Zij en de Culturele Com
missie kunnen trots zijn. Het doel 
is bereikt: een zeer lezenswaardige 
bundel met artikelen van zeventien 
interessante auteurs. Ik heb ge
schrift nr. 59 met grote belangstel
ling gelezen. Ik beveel het u sterk 
aan. 

Hans Dijkstal 

VVD- Tweede-Kamerlid 
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Op zaterdag 28 februari doopte Erica Terpstra 
de New Magie Breeze in de haven achter de 
RAl in Amsterdam. Het schip is speciaal op 
bestelling van Wijtze van der Zee gebouwd en 
ontving zijn naam met een knipoog naar de 
sponsor, de Nederlandse Middenstands Bank. 

Wijtze van der Zee, in het dagelijks leven ar
chitect te Harlingen en ontwerper van het dak 
van het Heerenveens Thialfstadion, heeft dit 
zeiljacht zelf ontworpen. De verwachting is dat 
het jacht in zijn klasse het snelste ter wereld 
zal zijn. De architect zal hiermee aan een groot 
aantal internationale races gaan deelnemen. 
Geen wonder dat men Erica Terpstra als oud
olympisch zwemkampioen voor de doop vroeg. 
Erica vond ondanks de vele spreekbeurten (zij 
is tot de verkiezingen elke avond in het land 
met spreekbeurten bezig) toch tijd om de doop 
te verrichten. 

"Het was erg leuk," vertelde ze." We hebben 
afgesproken dat ik in een wat rustiger tijd een 
keer mee ga. Daar verheug ik me op!" 



In deze ingezonden 
brievenrubriek worden 

reacties van ten hoogste 
100 woorden opgenomen. 
Langere brieven worden 

door de redactie ingekort. 
Aanvallen op personen 

of afschriften van 
correspondentie komen 
niet voor plaatsing in 

aanmerking. 
De rubriek is alleen voor 
leden bestemd. Plaatsing 

betekent niet dat de 
redactie het met de 

inhoud eens is. 

Het ongestraft optreden van allerlei 
vandalen doet mij denken aan de Repu
bliek van Weimar. Wil de huidige gene
ratie uit de geschiedenis een lering 
trekken, dan moet zij nu adequaat op
treden met aan de omstandigheden 
aangepaste bestraffing. Niet langer zoe
te broodjes bakken doch keiharde ver
gelding onder het motto:" Wat u een an
der aandoet, ondergaat u zelf". Eventu
ele obstructie door medewerkers binnen 
het justitieel apparaat moet onmiddel
lijk worden afgestraft. Indien de VVD 
er op korte termijn niet in slaagt het 
prominente programmapunt "crimi
naliteitsbestrijding" daadwerkelijk uit 
te voeren zal de rekening de komende 
verkiezingen worden gepresenteerd. 
(ingekort) 

R. Schnelle 
Heemskerk 

Minister De Korte van Economische 
Zaken heeft het bij de pers goed bekend 

staande hoofd van de voorlichtings
dienst van zijn departement terzijde 
geschoven naar een adviseurs/unctie. 
Op die plaats heeft hij de oud-voorlich
ter van de VVD-fractie benoemd (wiens 
bekwaamheden ik overigens niet in 
twijfel wil trekken). Hiermee wekt hij de 
indruk de m.i. heilloze weg te willen op
gaan naar de benoeming van politieke 
ambtenaren. Een weg die tot dusver in 
Nederland niet of nauwelijks was be
gaan en die onherroepelijk leidt tot het 
ontstaan van twee soorten ambtenaren, 
met alle desintegrerende gevolgen daar
van voor het overheidsapparaat. Het is 
voor mij zeer de vraag of een dergelijk 
initiatief tot het benoemen van politieke 
geestverwanten met het terzijde schui
ven van de zittende functionarissen in 
overeenstemming is met een liberale 
geesteshouding. De aandacht hiervoor 
in liberale kring lijkt mij, gezien het be
lang van deze zaak, niet overbodig. 
(ingekort) 

P. H. J. Francot 
Santpoort 

Meent u dat nou mijnheer De Bandt? 
"Mensen van heinde en verre, die vier 
jaar lang op grote afstand van het pro
vinciaal strijdperk zijn gebleven, komen 
plotseling in een situatie waarin zij ge
dwongen zijn zowel de zittende staten
Zeden als ook een nieuwè schare kan
didaten te beoordelen." enz. 
Mogen wij dan alleen maar als plak
ploeg (zo eens in de 4 jaar) fungeren? 
Zijn wij dan een niet tot oordelen in 
staat zijnde achterban, gewoon goed
willende, wat domme mensen? Kijk, uw 
verwoording nu, is voor mij een vorm 
van ergernis! Een der 179 stemmen op 
13-12-'86 in West End. 

Joh. Th. Draaijer 
Dinxperlo 

De VVD stelt dat we met z'n allen moe
ten werken aan een maatschappij geba
seerd op de liberale beginselen. Toen ik 
echter aan een VVD-forum vroeg waar
om er zo'n schril contrast bestaat tussen 
de duidelijke achtergrondinformatie 
naar de leden toe en de brokkeligheid en 
onduidelijke politieke structurering via 
de landelijke media bleek heel wat an
ders. Er werd verklaard dat de VVD 
veel liever discussieert met mensen die 
het liberalisme vanzelf aanvoelen. Al 
dat uitleggen naar andere groepen ligt 
de VVD niet. Ik ben zo vrij geweest om 
deze uitspraak fel te bekritiseren, want 
met deze instelling laat de VVD een 
taak liggen die ze primair dient uit te 
voeren: het verspreiden van het liberale 
gedachtengoed. 

P. Lamberts 
Zwolle 

V&D van februari lag dinsdag 24/2 op 
mijn voordeurmat. Er snel in gekeken. 
Op pagina 1 schrijft de voorzitter dat we 
op 11 maart gaan kiezen. Tjonge, dat is 
nieuw voor me. De eerste alinea op pa
gina 2 gewaagt echter van "nog maar 
drie weken" en 18 maart a.s. Ja, dat 
klopt met hetgeen er in mijn agenda 
staat. Edoch, de volgende alinea begint 
met "Nog vier weken ... ". Een weinig 
nauwkeurigheid lijkt mij in de toe
komst, die mij inderdaad lief is, wel ge
wenst. 

C. E. Kroese 
Rijswijk 

Naschrift redactie: Op de foutieve ver
kiezingsdatum kwamen nogal wat reac
ties binnen. Het was een uiterst verve
lende zetfout waar ik bij de eindcorrec
tie overheen heb gekeken. Mijn excuus 
hiervoor! 

Reny Dijkman 

':-; __ 

In ons partijprogramma staat dat ge
pensioneerden in de besturen van hun 
pensioenfondsen vertegenwoordigd 
moeten zijn. Het verwondert mij dat in 
de propaganda hierop niet wordt inge
speeld. Indien de partij werkelijk ach
ter dit programmapunt staat en dat ook 
laat blijken, zou dat m.i. een niet gerin
ge positieve invloed uitoefenen op het 
stemgedrag vanzo'n twee miljoen ge
pensioneerden! Zij hebben immers nog 
steeds geen medezeggenschap over het 
beheer en de besteding van de kapitalen 
bij hun pensioenfondsen, die ze zelf 
hebben helpen vormen. Laat de VVD to
nen dat zij een eind wil maken aan de 
betutteling van onze ouderen!!! 

H. T. van Tiel Berghuijs 
Amstelveen 

Hilversum is krap bij kas. Geen nood! 
VVD-wethouder Culturele Zaken weet 
wel raad. Hilversum bezit immers een 
schilderij van Mondriaan, en "dat 
spreekt haar persoonlijk niet aan", dus 
weg er mee!!! Brengt veel geld op. 
Een wel zeer verwerpelijke mentaliteit. 
Het hek is dan immers van de dam. An
dere wethouders in den lande, ook niet 
ruim in de contanten, zullen het kunst
bezit van hun gemeente eens nakijken of 
er niet iets bij is dat hen niet aan
spreekt. Dus ... algehele uitverkoop. 
Nietwaar, Hilversum doet dat toch ook! 
Schande voor Nederland!!! 

H.L. Vlaanderen-Buitenhuis 
Hilversum 



In deze rubriek worden 
alleen aankondigingen 
opgenomen van open
bare bijeenkomsten (voor 
iedereen toegankelijk) 
waar landelijke VVD
politici het woord voeren. 

VROUWEN IN DE VVD DOR
DRECHT - 27 april. mevr. E. G. Terp
stra. Licht der Wereldkerk, Rijswijk. 
20.00 uur. Ouderenbeleid. 

'S-GRA VENZANDE - 27 april. 
drs. F. W. Weisglas. Promenade Bar. 
21.00 uur. Algemene Politiek. 

NAARDEN- 27 maart. R. L. 0. 
Linschoten. 't Packhuys, Naarden-Ves
ting. 20.00 uur. Actuele Politiek. 

JOVD NOORD-VELUWE - 30 
maart. drs. L. M. L. H. A. Hermans. 't 
Hof van Gelre, Apeldoorn. 20.00 uur. Ac
tuele Politiek. 

RENKUM- 26 maart. mr. drs. F. 
Bolkestein. Hotel De Branding, Door
werth. 20.00 uur. Algemene Politiek. 

VROUWEN IN DE VVD WAS
SENAAR- 27 april. mevr. S. van 
Heemskerck Pillis-Duvekot. Protestan
tenbond, Lange Kerkdam 46. 20.45 uur. 
Politiek/Buitenlandse betrekkingen. 

s de wçkornst 
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WINTERSPORT IN GEZELLIG EN 
KOMFORTABEL FAMILIEHOTEL 
vanaf Fr. 595,-
7 dagen halfpension + 6 dagen skipas 
tot half april. exclusief voor VVD-leden 

Zonnig, sneeuwzeker skigebied, skischool, cabinebaan vanaf 
hotel, groot verwarmd zwembad, sauna, sport- en speelzalen, 
grote salons, kinderminiclub met oppas, animatie, voortreffelij
ke keuken, kinderen tot 6 jr. gratis (daarboven korting). 
Speciaal zomerprogramma, weekprijzen vanaf Fr. 525,- incl. 

halfpension. H~L **** 
~el voor .vrijblijvende OIUX Mi/lDCf~ts' 
mformat1e nu meteen met J "' 
Elly en Jan Mol (Ned.) waar u zich thuisvoelt 
09.412661666 1923 Les Marécottes (Wallis) 

LIJST VAN ADVERTEERDERS 

A.S. Interieurs, Wateringen I Hotel Aux Mille Etoiles, Les 
Marécottes I Rest. Bistroquet, Den Haag I De Campveerse 
Toren, Veere I Rest. La Cloche, Leiden I Garant, Rotterdam 
I Vakantieboerderij Klein Oever, Balkbrug I Radersalonboot 
Kap. Kok, Amsterdam I Klokkenmakerij v.d. Meulen, Schar
sterbrug I Petit Hotel Rest. Otten, Amsterdam I Het Kasteel 
van Rhoon, Rhoon I Rijko Handelsonderneming, Tilburg I 
Van Seventer Makelaars, Apeldoorn I In. 't Silverhuijs, 
Schoonhoven I De Viking, Wolphaartsdijk I Kon. Wessanen 
b.v., Amstelveen 

Vertrouwen in de toekomst? 

Vertrouwen in de makelaardij? 

Dan even Apeldoorn bellen, Van Seventer, tel.: 055 -

334020. 



Stadsherberg 

500 jaar vast gebruik 

" ... om luyden van qualiteit en 
andere passanten te logeeren 
en tracteeren op costelijke spij
zen van zee, vee" en veldt." 

De Campveerse Toren 
Kaai 2, 4351 AA Veere 
Telefoon 01181-291 

Rustige ambiance 
voor meerdaags verblijf 

LAAG IN PRIJS 

Alles op het gebied van winkel- en magazijninrichting. 
Eventueel gebruikt. 

WINKEL- EN MAGAZIJNINRICHTING 
Showroom: Noordweg 16c, 
WATERINGEN/Den Haag 
Telefoon: 01742-6947 

Eerste Zeeuwse Zeil- en Surfschool "DE VIKING". 

Zeil- en surfles op het Veerse Meer, zowel intern als ex
tern. Voor gevorderden tochten met platbodem door Zee
land. 
Inl.: K. L. Voorbach, gediplomeerd zeilinstr. ANWB-KNWB 
Zandkreekweg 8-9, 44 71 NG Wolphaartsdijk 
Tel.: 01198- 1206. 

T -shirts, sweaters, trainingspakken, 
bedrukt vanaf 15 stuks 

poppelaanstekers, bedrukt 
stickers, relatie-art., buttons, petjes 

RYKO HANDElSONDERNEMING 
Postbus 383- Spoorlaan 392- Tilburg- Tel. 013- 435809 

niet de grootste, maar wel net iets beter 

TAPIJT- EN GORDIJNSTOFFENSPECIAALZAAK
SLAAPKAMERVOORLICHTER-COMPLETE 
WONINGINRICHTING- LUXAFLEX DEALER- SPECIALIST 
IN PROJECTEN 

DORPSWEG 90-3083 LE ROTIERDAM- TEL. 010-4815282 

ORIGINELE FRIESE KLOKKEN 
worden bij ons rèeds (aren op ambachtelijke wiJZe gemaakt. 
zowel uurwerken als massief eiken kasten. 
U kunt bij ons uw eigen klok samenstellen door b.v. kast en 
wijzerplaat zelf uit te zoeken of een beschildering naar eigen 
keuze. Komt u eens geheel vr1Jbli1vend onze collectie bezich
tigen of vraag even een folder aan. 
Vanzelfsprekend kunnen wil ook uw antieke klok restaureren. 

Klokkenmakerij V.d. GMeuJe~ 
Roazebosk 13, 8517 HA Scharsterbrug. tel. 05138-2751 
vanaf rotonde Jou re richtmg Scharsterbrug. 
Zaterdags tot 77.00 uuropen 

~ :!lJiA.ÁflfFII~f)J 
'' <Al' ft/ fl/ofl/VV'fl/ 

'-=9-e Vootr!wu:t 98 D= llat19- fY?O - 6o1170 

/{et hte{.pun;t VOO/I. po.Lui.eh. 

hL ph.elifo [)(!J'L !lam; : 

FIILU!Áe keuh.= in. g.~elh.g. 

/.in. de A.Lècle .i.n:.teJLi.f?1Jit , 

RESTAURANT 
Kloksteeg 3 Leiden Telefoon 071 123053 

IRBJ Lrd Romantrsche Restaurants eA-
SPECIALITEITEN RESTAURANT 

I '':. 11 

"Het Kasteel van Rhoon" b.v. ,, ~ · · 
Tevens zalen voor recepties, diners en vergaderingen. 

Dorpsdijk 63,3161 KD Rhoon tel.: 01890--18896/18884 

VOOR ZAKEN NAAR AMSTERDAM!! . . 
of er even tussenuit 

weg met de dagelijkse sleur. 

Petit Hotel Huize Otten 
Bel voor uitgebreide brochure 

tel. 020-250345, Utrechtsedwarsstr. 79, 1017 WO Amsterdam 

® KLEIN - OEVER 

Zorgeloze pony-vakantie m moo1e natuur; brnnen- en buitenmane
ge, zwembad, sport en (samenlspel, fietscrossbaan, creatief bezig 
zijn, buitenritten e.d.; alles onder ervaren en enthousi·aste -leid1ng. 
6-15 jaar. 

lnL: J. Maat, Oud-Avereest 60, Balkbrug, 05230- 49204, b.g.g. 
49382 



Voor een klein bedrag per maand 
kunt u feiten en opinies 

beter van elkaar onderscheiden. 
Dat de Encyclopcedia Britannica heelal- aan feitenmateriaal en kennis 

het beste naslagwerk ter wereld te bieden heeft 
is, mag rustig als een feit beschouwd Fraai gebundeld in 32 delen, die 
worden Maar dat deze onuitputtelijke samen zo'n 35 miljoen woorden bevat
infonnatiebron - ook wel de synthese ten, op heldere en zeer leesbare wijze 
van de menselijke kennis genoemd - gerangschikt 
onbetaalbaar zou zijn, is een opinie die Als u nu de bon instuurt, ontvangt 
in strijd is met de feiten u per omgaande en geheel vrijblijvend 

Want voor een uiterst bescheiden uitvoerige informatie. U maakt dan 
bedrag per maand beschikt u name- bovendien kans op de zeldzame 
lijk over alles wat de wereld- en replica van de eerste Encyclopcedia 
overigens ook een groot deel van het Britannica uit 1768. -------------------------------De wereld kan niet zonder Britannica. : 

En ik ook niet: Geef mij dus alle infonnatie over de Britannica. 1 
Naam: I 
Ames: 1 

Postaxie +Woonplaats: ! 
Coupon in een enveloppe zonder postzegel zenden aan: Encyclopailia d: 
Britannica, Antwoordnummer 356, 1300 WB Rotterdam 1 

D Ik wil met spoed infonnatie (indien gewenst aankruisen) §2: 
Mijn telefoonnummer is: ________ _____:______ _____ 1 



VRIJHEID& 
·vRIJHEID 

Verklaring van 
dr. G. Zoutendijk 



LIJST VAN ADVERTEERDERS 

De Campveerse Toren, Veere I Juwelier Rikkoert, Schoon
hoven I Vakantieboerderij Klein Oever, Balkbrug I Koninklij
ke Wessanen, Amstelveen I Het Kasteel van Rhoon, Rhoon I 
Van Seventer Makelaars, Apeldoorn I De Viking, Wol
phaartsdijk 

Alles op het gebied van 

WINKEL- EN MAGAZIJNINRICHTING 
Laag in prijs. 

DA~S. 
WINKEL- EN MAGAZIJNINRICHTING 

.Kl.EIN-OEVEIF 

Showroom: Noordweg 16c, 
WATERINGEN/Den Haag 
Telefoon: 01742-6947 

KLEIN - OEVER 

Zorgeloze pony-vakantie in mooie natuur; bmnen- en buitenmane
ge, zwembad, sport en (samen)spel, fietscrossbaan, creatief bezig 
zijn, buitenritten e.d.; alles onder ervaren en enthousi·aste .leiding. 
6-15 jaaro 

Inl.: J. Maat, Oud-Avereest 60, Balkbrug, 05230 - 49204, b.g.g. 
49382. 

Stadsherberg 
De Campveerse Toren 
Kaai 2, 4351 AA Veere 
Telefoon 01181-291 

500 jaar vast gebruik 

..... om luyden van qualiteit en 
andere passanten te logeeren 
en tracteeren op costelijke spij
zen van zee, vee· en veldt." 

Rustige ambiance 
voor meerdaags verblijf 

Vertrouwen in de toekomst? 
Vertrouwen in de makelaardij? 
Dan even Apeldoorn bellen. 
vanSEVENTER MAKELAARDIJ. 
Tel.: 055 - 334020. 

·~ 
NVM' 
MAKELAAR 

Inhoudsopgave: 

- Cijfermatige analyse van de 
Staten ver kiezingen 

- Gastrubriek 
mr. H.C. G. L. Polak 

- De VVD in de campagne en na .. ·1Lf 
de verkiezingen; interview met \...\.. J 

VVD- Tweede-Kamerfractieleider 
Voorhoeve 

- Kandidatenlijst Eerste Kamer 

- Van de voorzitter 

- Verklaring van dr. G. Zoutendijk over 
zijn terugtreden uit de politiek 

- Inschrijving en programma 
Themadag Volksgezondheid 23 mei 
1987 

- Hoe denkt u over vergrijzing??? 
Oproep! "(itY~ 

~ 

- Aanvulling beschrijvingsbrief 40ste 
jaarlijkse algemene vergadering 15 en 16 
mei 1987 te Leeuwarden 
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WEINIG REDEN 
TOTVREUGDE 

D e afgelopen weken was 
er weinig reden tot 
vreugde binnen de 

VVD. Bij de Statenverkiezin
gen verloor zij 45 van de 157 
statenzetels ondanks een gro
te inzet tijdens de gevoerde 
campagne. De liberalen zak
ten terug naar een percentage 
van 15,5 % van degenen die 
de stembus bezochten. En dat 
waren er veel te weinig! 
Slechts een krappe 66 % trot
seerde het slechte weer voor 
een bezoek aan het stem
lokaal. Van de VVD-aan
hang, de vaste VVD-stem
mers, bleven er een dikke 
400.000 thuis. 
Dit qua opkomst historische 
dieptepunt (alleen bij de Eu
ropese Verkiezingen lag het 
opkomstpercentage nog la
ger) zal alle partijen tot na
denken moeten stemmen 
over het feit hoe het werk in 
de staten de komende vier 
jaar beter over het voetlicht 
kan worden gebracht. · 

De uitslag betekent een 
verzwakking van de invloed 
van de VVD in het provin
ciaal bestuur. Daarnaast zul
len 45 Statenleden de provin
ciale politiek (tijdelijk?) moe
ten verlaten. 

D.eze uitslag heeft aan
staande juni ook zijn 
weerslag op de Eerste

Kamerverkiezing. Daar zal de 
VVD het de komende vier 
jaar in plaats van met zestien 
met twaalf zetels moeten 
doen. Over de bezetting van 
deze zetels boog de 420-kop
pige kandidaatstellingsraad 
zich op 21 maart. De fractie
voorzitter van de VVD in de 
Eerste Kamer, dr. G. Zouten
dijk, trok zich aan het begin 
van deze vergadering als kan- , 
didaat terug. Ook oud-VVD
voorzitter Jan Kamminga liet 
tijdens de vergadering weten 
geen prijs meer te stellen op 
een plaats op de kandidaten
lijst. Met het opstappen van 
Zoutendijk en Kamminga, 
die wijselijk de eer aan zich
zelf hielden, zette de VVD 
zich wederom na een verkie
zingsuitslag op een negatieve 
wijze volop in de belangstel
ling. 
Duidelijk bleel~ dat de partij 
niet op één lijn zat. Aan een 
snelle verbetering hiervan zal 
hard moeten worden gewerkt. 
De leden en VVD-kiezers 
hebben daar recht op; 



" ~Miitofid~rstaande verklaring, afgelegd bij aanvang 
"ûá'n de kandidaatstellingsraadsvergadering 
op 21 maart jl. trok dr. G. Zoutendijk, VVD-fractie
voorzitter in de Eerste Kamer, zich als kandidaat 
terug. 

Na de gebeurtenissen van de af
gelopen weken heb ik er behoefte 
aan een korte verklaring af te leg
gen. 
De eerste en belangrijkste taak van 
een fractievoorzitter in de Eerste 
Kamer is er voor zorg te dragen dat 
de fractie goed functioneert en haar 
wetgevende arbeid naar behoren 
vervult. Ik ben er trots op dat in de 
bijna 6~ jaar dat ik fractievoorzitter 
ben geweest en de 8Yz jaar dat ik in 
feite de fractie heb geleid de Eerste
Kamerfractie nooit onderwerp van 
serieuze kritiek is geweest in het 
hoofdbestuur of algemene verga
dering. 

Bij een bevriend kabinet is de 
voorzitter van de Eerste-Kamer
fractie verder betrokken bij het tot 
stand komen van het regeerak
koord en bij politiek belangrijke 
vraagstukken die in de loop van een 
kabinetsperiode aan de orde komen, 
terwijl hij een enkele keer moet be
middelen als er ernstige problemen 
dreigen. Zowel het huidige kabinet 
als het vorige voeren een beleid 
waarin de VVD zich goed kan her
kennen. Het doet mij veel genoegen 
daar een kleine bijdrage aan te heb
ben kunnen geven. 

Tenslotte zal de voorzitter van 
de EK-fractie zijn collega in de 
Tweede-Kamer, alsook het DB en 
HB adviseren bij politieke vraag
stukken. Het gaat hier om advise
ren, niet om gezamenlijk besluiten. 
Ieder behoudt zijn eigen verant
woordelijkheid. Wat betreft het 
reageren op de politieke actualiteit 
ligt die verantwoordelijkheid 
primair bij de fractievoorzitter in de 
TK, die - al of niet na zich te heb
ben laten adviseren -tot een stand
punt komt. Het is een misverstand 
te denken dat er een soort manage
mentteam zou zijn met een geza
menlijke verantwoordelijkheid. Dat 
zou niet goed zijn en is ook nooit het 
geval geweest, noch bij Van Riel, 
noch bij Haya van Someren. Het 
zou de positie van de fractievoorzit
ter in de TK ondermijnen die, ge
geven het politieke primaat van de 
TK-fractie, met zijn fractie tot een 
besluit moet komen hoe in voorko-
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mende gevallen politiek te han
delen. Het zou ook niet kunnen wer
ken in de praktijk omdat de voor
zitter van de EK-fractie nu eenmaal 
een groot deel van de week niet in 
Den Haag is. 

Neemt de TK-fractie een po
litiek belangrijk besluit, dan ligt het 
voor de hand dat de voorzitter van 
de EK-fractie dit besluit naar bui
ten toe verdedigt, onafhankelijk van 
de wijze waarop hijzelf eventueel 
heeft geadviseerd. Die loyaliteit is 
essentieel, omdat de media anders 
vermeende verdeeldheid in de VVD 
hoog zouden kunnen uitspelen. 

Reeds eerder heb ik overwogen 
mij terug te trekken, omdat ik van 
mening ben dat een voorzitter van 
de EK-fractie in voldoende mate 
het vertrouwen moet genieten van 
de partij en mij medio januari was 
gebleken dat dit wellicht niet het ge
val zou zijn. Ik heb dit niet gedaan 
omdat ik een discussie in de media 
over een dergelijk besluit vóór de 
Statenverkiezingen niet verstandig 
vond en er bovendien een mogelijk
heid bestond dat het gemotiveerde 
besluit van het HB om mij toch bo
venaan op de kandidatenlijst te zet
ten geaccepteerd zou worden. Nu 
dit wellicht niet het geval zal zijn 
kan ik tot geen andere conclusie ko
men dan dat ik het vereiste vertrou
wen blijkbaar in onvoldoende mate 
geniet. Daarom heb ik besloten mij 
terug te trekken als kandidaat. 

Gaarne wil ik al diegenen bedan
ken die zich de laatste weken voor 
mij hebben ingezet. Voor hen moet 
mijn besluit een grote teleurstelling 
zijn. Ik ben er echter van overtuigd 
dat zij mijn besluit zullen respec
teren. 

Dr. G. Zoutendijk 

Kandidatenlijst EK '87 als 
vastgesteld door de 
kandidaatstellingsraad van 
de VVD op 21 maart 1987 
(conform art. 16.4 EK). 

1. Luteijn 
2. Van der Werf 
3. Heijne Makkreel 
4. Veder-Smit (v) 
5. Verbeek 
6. Ginjaar 
7. Van Graafeiland 
8. Van Boven 
9. Braakman 

10. Heijmans 
11. Talsma 
12. Feij 
13. Vonhoff-Luijendijk (v) 
14. Struick van Bernmelen 
15. Hofman 
16. Tammens 
17. Dake 
18. Selman 
19. Van den Oosten 
20. Geurtsen 
21. Goekoop 
22. Eger 
23. Van Helden 
24. Vortman-van Assen (v) 
25. Tripels 
26. Boekholt 
27. Jellema 
28. de Blécourt-Maas ( v) 
29. Goldberg 
30. Schaftenaar 
31. Verstegen 
32. Wilms 



Cijfermatige 
analyse 
uitslag staten 
verkiezingen 1987 
Vorig jaar werd de partij gewaarschuwd voor 
een te verwachten verlies aan statenzetels 
van ca. 25 % (zie Vrijheid en Democratie nr. 
1341 van 3/10 juni, blz. 16 en 17). Deze ver
wachting is helaas uitgekomen. Over het hele 
land genomen ging de VVD in statenzetels 
terug van 157 naar 112. Een achteruitgang 
van 28,66 %. De klap was dus nog erger dan 
in 1986 kon worden voorzien. De grote voor
uitgang in 1982 t.o.v. 1978 (27,12 %) werd 
volledig teniet gedaan, overtrof zelfs de winst 
uit die periode. Overigens zijn er per provin
cie grote verschillen te constateren. In onder
staande tabellen wordt een en ander in beeld 
gebracht. 

Subtabel Al 
Procentuele uitslagen '78/'87 landelijk over 
drie partijen 

PvdA 
CDA 
VVD 

PvdA 
CDA 
VVD 

mei '78 
GR 

29,4 
38,0 
15,8 

sept. '82 
TK 

30,4 
29,3 
23,1 

Subtabel A2 

mei '81 
TK 

28,3 
30,8 
17,3 

mrt. '86 
GR 

32,0 
31,2 
18,8 

mrt. '82 juni '82 
PS GR 

21,6 23,9 
33,4 33,1 
22,2 22,2 

mei '86 mrt. '87 
TK PS 

33,3 33,0 
34,6 33,0 
17,4 15,5 

Procentuele VVD-uitslagen over de provincies 

Staten '78 Staten '82 Staten '87 Verlies 

Groningen 14,2 
Friesland 11,5 
Drenthe 18,4 
Overijssel 12,6 
Flevoland 
Gelderland 16,3 
Utrecht 21,4 
Noord-Holland 21,2 
Zuid-Holland 19,4 
Zeeland 16,5 
Noord-Brabant 13,6 
Limburg 12,1 

16,7 
14,9 
22,0 
16,6 
16,8. 
21,4 
27,3 
26,9 
25,3 
21,7 
20,1 
17,1 

12,8 
11,5 
17,7 
11,5 
14,7 
15,0 
19,2 
19,7 
17,4 
16,1 
13,3 
9,7 

* 1985 eerste maal verkiezing voor de staten. 

- 3,9 
-3,4 
-4,3 
- 5,1 
- 2,1 
-6,4 
- 8,1 
-7,2 
- 7,9 
-5,6 
-6,8 
-7,4 

Subtabel A3 
VVD-statenzetels en % voor- en achteruitgang 

%vooruit- % achteruit-
gang gang 

1978 1982 1987 1982 1987 

Gr. 8 9 7 + 12,50 -22,22 
Fr. 6 8 6 + 33,33 - 25,00 
Dr. 10 11 9 + 10,00 - 18,18 
Ov. 8 10 7 + 25,00 -30,00 
Fle. 7. 6 

. . - 14,29 
Gel. 12 15 11 + 25,00 - 26,67 
Utr. 13 17 11 + 30,77 - 35,29 
N-H. 17 22 16 + 29,41 - 27,27 
Z-H. 17 21 15 + 23,52 - 28,57 
Zee. 8 10 8 + 25,00 -20,00 
N-Br. 11 16 10 + 45,45 - 37,50 
Lim. 8 11 6 + 37,50 -45,45 

118 157 112 + 27,12 .. - 28,66 

* Flevoland stemde voor de eerste maal in 1985. 
** exclusief Flevoland 

De hardste klappen werden uitgedeeld in Limburg, 
Noord-Brabant, Utrecht en Overijssel. De noordelijke 
provincies gaven het gebruikelijke beeld van stabiliteit 
te zien, waarbij ook nu weer de provincie Drenthe als 
van ouds een liberaal bolwerk bleek te zijn. Ook het 
verlies in Zeeland bleef beperkt ("slechts" 20 % ). De 
verliezen in Noord- en Zuid-Holland kwamen bijna 
overeen met het landelijke gemiddelde verlies. 

Deze buitengewoon slechte uitslag werd cijfermatig 
veroorzaakt door het feit dat van de absolute aantallen 
VVD kiezers bij de Tweede-Kamerverkiezing 1986 (ca. 
1.500.000) er zo'n 400.000 om welke reden dan ook of 
thuisbleven of hun stem op een andere partij uitbrach
ten. 

De volgende tabel geeft de ontwikkeling van het ab
solute kiezersaantal bij landelijke verkiezingen sedert 
de Statenverkiezingen van 1978 weer. 

Tabel B. 

staten '87 
kamer '86 
kamer '82 
staten '82 
kamer '81 
staten '78 

absolute aantallen VVD-kiezers 
1978-1987 

1.100.218 
1.585.334 
1.900.763 
1.530.244 
1.497.060 
1.284.287 

(- 30,60) 
(- 16,59) 
( + 24,21) 
( + 2,22) 
(+ 16,57) 

Tussen haakjes het % voor- of achteruitgang t.o.v. de vorige 
landelijke verkiezing. 

De achteruitgang van de staten '87 t.o.v. staten '78 is 14,33 %. 

Anders dan bij TK '86 kan uit het onderzoek (o.a. 
van het bureau Intomart) overigens niet worden ge
constateerd dat de grote partijen op verschillende tijd
stippen op 18 maart jl. zeer wisselden in hun procen
tuele aanhang. 

Om 11.00 uur was het percentage VVD-stemmers 
15,7; in de loop van de middag volgde een daling tot 
15,2 om tenslotte bij sluiting van de stemlokalen een 
percentage van 15,5 te bereiken. Als het slechte weer 
van die dag al een rol van betekenis heeft gespeeld dan 
moet toch worden vastgesteld dat de pijn over alle par-
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tijen gelijkelijk is verdeeld. Maar veel meer is duidelijk 
geworden dat het fenomeen van Statenverkiezingen 
voor de Nederlandse kiezers nauwelijks leeft. De lage 
opkomst van 66 % wordt alleen overtroffen door de 
zeer lage opkomsten bij de Europese verkiezingen van 
'79 en '84. 

Er is blijkbaar nog veel te doen om het provinciale 
gebeuren dichtbij de burger te plaatsen. De verhou
ding tussen Nederlandse kiezersNVD-kiezersNVD
leden wordt als te doen gebruikelijk in de tabellen Cl 
t/m C5 in kaart gebracht. 

Verhouding Nederlandse kiezersNVD-kie
zersNVD-leden- 18 maart 1987/21 mei 1986 

Subtabel Cl 

KC. geldige geldige 
stemmen stemmen 

per per 
rijkskieskring rijkskieskring 

(1987) (1986) 

A. 565.183 770,601 
B. 397.328 546,383 
c. 454.149 578.245 
D. 439.765 557.949 
E. 233.537 332.893 
F. 189.868 264.053 
G. 504.740 650.031 
H. 551.275 715.249 
I. 288,753 393,110 
J. 394.133 520.948 
K. 413.847 533.751 
L. 176.403 224.343 
M. 470.585 602.708 
N. 336.958 392.113 
0. 535.685 645.432 
P. 311.295 371.831 
Q. 245.514 288.880 
R. 516.387 675,868 
s. 86.378 103.127 
w. 

7.111.783 9.167.515 

Subtabel C2 

%verdeling 
geldige 

stemmen 
(1987) 

7,95 
5,59 
6,39 
6,18 
3,28 
2,67 
7,10 
7,75 
4,06 
5,54 
5,82 
2,48 
6,62 
4,73 
7,53 
4,38 
3,45 
7,26 
1,22. 

100.00 

%verdeling 
geldige 

stemmen 
(1986) 

8,41 
5,96 
6,31 
6,09 
3,63 
2,88 
7,09 
7,80 
4,29 
5,68 
5,82 
2,45 
6,57 
4,28 
7,04 
4,06 
3,15 
7,37 
1,12 

100,00 

KC. opkomst 
% (1987) 

opkomst aantal VVD- aantal VVD
% (1986) kiezers (1987) kiezers (1986) 

A. 
B. 
c. 
D. 
E. 
F. 
G. 
H. 
I. 
J. 
K. 
L. 
M. 
N. 
0. 
P. 
Q. 
R. 
s. 
w. 
gem. 
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61,82 85,1 
60,17 83,6 
70,42 88,4 
66,51 87,3 
55,02 78,0 
56,89 79,1 
67,28 88,0 
66,05 86,4 
56,70 76,7 
65,34 86,4 
66,13 86,6 
67,76 86,5 
67,22 87,2 
76,96 90,3 
73,68 89,8 
73,20 87,7 
76,07 90,5 
63,09 83,0 
69,20 86,4 

66,00 gem. 85,63 

71.538 
55.250 
76.654 
57.568 
26.927 
38.575 

102.414 
88.923 
40.872 
76.515 
98.956 
28.382 
90.230 
38.696 
61.594 
39.780 
43.583 
50.651 
12.724 

1.100.218 

112.407 
90.321 

107.485 
79.538 
46.672 
59.369 

150.729 
132.554 
62.960 

110.020 
139.694 
40.057 

130.536 
51.133 
85.612 
50.175 
51.594 
76.757 
17.764 

1.595.377 

Subtabel C3 

KC. VVD VVD % daling relatief 
% 1987 % 1986 kiezerstal 18/3 - 21/5 

A. 12,7 14,6 1,9 (-) 
B. 13,9 16,5 2,6 (+) 
c. 16,9 18,6 1,7 (-) 
D. 13,1 14,3 1,2 (-) 
E. 11,5 14,0 2,5 ( +) 
F. 20,3 22,5 2,2 ( +) 
G. 20,3 23,2 2,9 ( +) 
H. 17,4 18,5 1,1 (-) 
I. 14,2 16,0 1,8 (-) 
J. 19,4 21,1 1,7 (-) 
K. 23,9 26,2 2,3 ( +) 
L. 16,1 17,9 1,8 ( -) 
M. 19,2 21,7 2,5 ( +) 
N. 11,5 13,0 1,5 (-) 
0. 11,5 13,3 1,8 (-) 
P. 12,8 13,5 0,7 (-) 
Q. 17,8 17,9 0,1 (-) 
R. 9,8 11,4 1,6 (-) 
s. 14,7 17,2 2,5 ( +) 
w. 

gem. 15,5 gem. 17,4 gem.- 1,9 

N.B. ( +) = sterkere daling dan landelijk gemiddelde 
(-) = lagere daling dan landelijk gemiddelde 

Subtabel C4 

KC. %verdeling % verdeling ledental ledental 
VVD-kiezers VVD-kiezers 18-3-1987 21-5-1986 

(1987) (1986) 

A. 6,50 7,054.591 4.855 
B. 5,02 5,663.721 4.303 
c. 6,97 6,746.082 6.623 
D. 5,23 4,984.209 4.280 
E. 2,48 2,931.880 2.048 
F. 3,51 3,723.487 3.685 
G. 9,31 9,458.500 9.045 
H. 8,08 8,316.960 7.440 
I. 3,72 3,951,872 2.061 
J. 6,95 6,904.662 5.041 
K. 8,99 8,756.898 7.256 
L. 2,58 2,512.558 2.673 
M. 8,20 8,177.549 7.954 
N. 3,52 3,213.732 3.972 
0. 5,60 5,374.736 5.032 
P. 3,62 3,153.850 4.199 
Q. 3,96 3,233.871 4.013 
R. 4,60 4,813.405 3.628 
s. 1,16 1,11 988 1.050 
w. 412 

100,00 100,0083.551 * 89.570 

* exclusief leden in het buitenland 

W. J. A. van den Berg 



Subtabel C5 

KC. % % toe- of 
verdeling verdeling afname 

leden- leden- %tot. 
bestand bestand bestand 
(1987) (1986) 

A. 5,49 5,42 + 0,07 
B. 4,45 4,80 -0,35 
c. 7,28 7,39 -0,11 
D. 5,04 4,79 + 0,25 
E. 2,25 2,29 -0,04 
F. 4,17 4,11 + 0,05 
G. 10,17 10,10 + 0,07 
H. 8,33 8,31 + 0,02 
I. 2,24 2,30 -0,06 
J. 5,58 5,63 -0,05 
K. 8,26 8,10 + 0,16 
L. 3,06 2,98 + 0,08 
M. 9,04 8,88 + 0,16 
N. 4,47 4,43 + 0,04 
0. 5,67 5,62 +0,05 
P. 4,61 4,69 -0,08 
Q. 4,63 4,48 + 0,15 
R. 4,08 4,05 + 0,03 
s. 1,18 1,17 + 0,01 
w. 0,46' 

100,00 100,00 0,00 

* nog in 1986 meegeteld 

Verklaring van de letters: 

A = 's-Hertogenbosch 
B = Tilburg 
C = Arnhem 
D =Nijmegen 
E = Rotterdam 
F = 's-Gravenhage 
G = Leiden 
H = Dordrecht 
I = Amsterdam 
J = Den Helder 
K =Haarlem 
L = Zeeland 
M = Utrecht 
N = Friesland 
0 = Overijssel 
P = Groningen 
Q = Drenthe 
R = Limburg 
S = Flevoland 
W = algemeen secretariaat 

org. graad org. graad 
per per 

18-3-1987 21-5-1986 

6,42 4,32 
6,73 4,76 
7,93 6,16 
7,31 5,38 
6,98 4,39 
9,04 6,21 
8,30 6,00 
7,83 5,61 
4,58 3,27 
6,09 4,58 
6,97 5,19 
9,01 6,67 
8,37 6,09 
9,64 7,77 
7,69 5,88 
9,68 8,37 
8,88 7,78 
6,72 4,73 
7,76 5,91 

gem. 7,59 gem. 5,61 

Ook de voorspelling t.a.v. het te verwachten aantal 
zetels van de VVD in de Eerste Kamer lijkt te worden 
bevestigd. Van de twaalf mogelijke te bezetten zetels 
is er een onder alle omstandigheden een restzetel. 
Stemverlies mag daarbij onder geen voorwaarde 
plaatsvinden. 
9 juni is dus voor de statenZeden de dag om in hun 
provinciehuizen aanwezig te zijn! 

Samengevat kunnen op basis van het beschikbare 
cijfermateriaal de volgende conclusies worden vast
gelegd: 
1. Een teruggang in zeteltal PS van 28,66 % of wel een 

verlies van 45 zetels; 
2. Een teruggang in ledental van de VVD sedert TK 

'86 met 6,72 % (exclusief leden in het buitenland); 
3. Een teruggang in absoluut aantal VVD-kiezers van 

30 % sedert TK '86; 
4. Een wederom zeer gevoelig verlies in de van oudsher 

potentiële katholieke CDA-gebieden (het Zuiden 
en Overijssel (Twente) en het protestantse CDA-ge
bied Utrecht; 

5. Een begrenzing van het surplus van absolute poten
tiële VVD-kiezers van 800.000 gelet op het hoogste 
aantal van 1.900.000 TK '82 en 1.100.000 PS '87; 

6. De organisatiegraad is verhoogd doordat het kie
zersbestand van de VVD sterker een daling onder
ging dan die t.a.v. het ledenbestand. 

Tenslotte volgen hierna nog enige tabellen over de 
leeftijdsopbouw van het kiezersbestand en de verde
ling van de nieuwe kiezers over de verschillende par
tijen. 

% leeftijdsopbouw kiezersbestand 

18/24 jr. 25/34 jr. 35/49 jr. 50/64 jr. 65/ouder 

CDA 
PvdA 
VVD 
D66 

14 
12 
18 
18 

nieuwe kiezers 

13 
20 
17 
28 

25 
27 
29 
32 

27 
25 
23 
15 

21 
16 
13 

7 

PS '78 PS '82 PS '87 

CDA 26 24 
PvdA 31 16 
VVD 19 25 
D66 9 12 
overigen 15 23 

100 100 

N.B. 
1. de gegevens m.b.t. de kiezers zijn ontleend aan de 
opgaven van het ANP; 
2. de gegevens m.b.t. de leden zijn ontleend aan de 
computer van het ADP; 
3. in de gegevens van het ANP komen enige oneffen
heden voor, deze waren thans niet te corrigeren. 

33 
27 
17 
10 
13 

100 

W. J. A. van den Berg, 
algemeen secretaris 



Kende Rudolf de Korte al het 
klappen van de zweep door de vele 
campagnes in het verleden die hij 
of zelf leidde of daaraan deelnam, 
voor Joris Voorhoeve was het de 
eerste keer dat hij, nu als fractie
leider van de VVD in de Tweede 
Kamer, op campagnepad ging. 
Men kan zich een plezieriger start 
voorstellen. 
Een teleurstellende verkiezings
uitslag, die ditmaal redelijk in 
het verlengde lag van de opinie
peilingen, een deprimerende kan
didaatstellingsraadsvergadering, 
maar ook: hoe zit het nou met die 
lijn van de VVD? Genoeg vragen 
voor een interview met Joris 
Voorhoeve. 

Voor hoeve: 
Statenverkiezingen 
kwamen voor de VVD 
te vroeg 

H alftien maandagochtend, 
twee dagen na de kan
didaatstellingsraad treffen 

we elkaar op zijn voorzitterskamer. 
"Eigenlijk," zegt Voorhoeve, "kwa
men de Provinciale Statenverkie
zingen voor de VVD te vroeg. Het 
meest trieste is dat we 45 bekwame 
provinciale bestuurders zijn kwijt
geraakt. Hopelijk is dat tijdelijk, 
maar het is toch altijd voor vier jaar. 
Ik ben er nog steeds van overtuigd 
dat de VVD veel groter kan zijn. Het 
liberale volksdeel in ons land is toch 
zeker eenderde. Als de VVD dan 
slechts 15,5 % van de stemmen ver
gaart, is het duidelijk dat er voor 
ons nog ontzettend veel te doen is. 
Dat is de reden dat ik los van en 
voor de verkiezingen dan ook heb 
gezegd dat wij ons als een brede li
berale volkspartij moeten ontwik
kelen." 

Ter voorbereiding van de vele 
duo-spreekbeurten en werkbezoe
ken verdiepte hij zich in de dossiers 
die in overleg met de regionale ver
tegenwoordigers waren samenge
steld. Daarin stonden de regionale 
zaken centraal. "Dat was voor mij 
een heel leerzame ervaring om eens 
in al die problemen te duiken. We 
voerden natuurlijk een campagne 
met als oogmerk de tegenslag die we 
verwachtten zoveel mogelijk te be
perken. Als we naar de peilingen kij
ken, zien we hoe de VVD na de ver
kiezingen in juni volgens de NIPO
peilingen pijnlijk diep zakte naar 
13,2 %. Toen speelde de opvol
gingscrisis. En één ding is heel dui
delijk: onze achterban houdt be
paald niet van ruzie. Het vertrou
wen in de VVD was aangetast. We 
zijn toen vanaf augustus gestaag 
wat omhoog gegaan en vanaf ok
tober zijn we rond de 15 % blijven 
hangen. Op een onverklaarbare wij
ze Z!!_kten we begin januari geduren
de één week weer naar 13,3 %. Mis
schien waren alle VVD-e~u toen met 
vakantie. Maar in februari trokken 
we weer naar de 15 % en daar heb
ben we tot aan de verkiezingen net 
ondergezeten. Die verkiezingen le
verden 15,5 % op." 

Kleine successen 

V oorhoeve heeft bij zijn komst 
als fractieleider geen won
deren of gouden bergen be

loofd. Daarvoor is hij een veel te 
nuchter man. Herhaaldelijk heeft 
hij de VVD de strategie van de klei-



ne successen voorgehouden. Ver
trouwen herwinnen kost tijd. Tijd, 
die de VVD niet kreeg. Als eerste 
noodzaak om tot herstel van een 
grote liberale partij te komen noemt 
hij: "Goede interne verhoudingen". 
Hij vervolgt: "Ik vind het triest dat 
bekwame VVD-bestuurders en po
litici als Zoutendijk èn Kamminga 
zich hebben moeten terugtrekken 
als kandidaten voor de Eerste-Ka
merfractie. Ik hoop dat beiden voor 
de VVD in de toekomst beschikbaar 
blijven. 

Wij moeten als liberale partij 
zorgvuldig omgaan met de politieke 
talenten die we in huis hebben. 
Daarom zijn goede interne verhou
dingen binnen de partij het allerbe
langrijkste. We zullen ook de no
dige verdraagzaamheid moeten to
nen omdat ieder mens wel eens een 
vergissing maakt en we zullen be
grip moeten hebben voor het feit 
dat de politiek soms een moeilijk 
bestuurbaar proces is. Daarin is het 
niet mogelijk en ook niet verstandig 
om voor dingen die niet goed lopen 
altijd naar een zondebok te zoeken. 
Zeker als liberale partij moeten we 
ten aanzien van elkaar de nodige to
lerantie tonen en ieder de ruimte 
geven om zelf verantwoordelijkheid 
te dragen." 

Rust 

N u is het allerbelangrijk-ste 
dat er een periode van rust 
zal aanbreken. "Rust," zegt 

Voorhoeve, "die moet worderi ·be
nut om de eigen inspiratiebron weer 
af te tappen. Rust, om samen te 
denken over de wijze waarop de pro
blemen in de Nederlandse samen
leving moeten worden opgelost. 

We hebben nog twee jaar tot de 
Europese verkiezing en - als dit ka
binet zijn werk kan afmaken- nog 
drie jaar voordat de Tweede-Ka
merverkiezing wordt gehouden. Dat 
betekent dat we alle tijd hebben 
voor de opbouw van onze partij en 
de voorbereiding van ons nieuwe 
verkiezingsprogramma. Ik hoop in
derdaad dat het aan de VVD ge
geven is daar een. peri~de van twee, 
drie jaar voor uit te trekken. Als wij 
die periode goed benutten, kunnen 
we, denk ik, aan het eind van de ja
ren '80 als partij weer behoorlijk 
sterk terugkomen en een groter per
centage van het liberale volksdeel 
vertegenwoordigen dan we nu 
doen." 

Politieke aandacht 

T ijdens de vele spreekbeurten 
in de campagnetijd zijn de 
vragen van de leden bepalend 

voor wat er werkelijk leeft binnen de 
VVD. 

Voorhoeve constateert met enige 
tevredenheid dat de drie belang
rijkste onderwerpen die de politieke 
aandacht van de mensen trekken 
parallellopen met de urgentiepun
ten van de VVD: criminaliteit, so
ciaal-economische vraagstukken en 
zorg om het milieu, vooral de mi
lieuvervuiling. 

"Als ik een lijstje zou moeten ma
ken van de dingen die we moeten 
doen om van Nederland weer een 
fijn land te maken zou ik bovenaan 
zetten: het terugdringen van de 
criminaliteit. Die tast namelijk de 
sociale samenhang in de samen
leving aan, omdat die criminaliteit 
met een vervagend normbesef en 
normhandhaving te maken heeft. 
Ik vind dat het grootste probleem. 
Sommigen noemen criminaliteit 
een rechts probleem, om maar weer 
even die woorden te gebruiken. Het 
is echter even goed een links pro
bleem geworden omdat de hoge 
criminaliteit de intermenselijke ver
houdingen in de maatschappij he
lemaal aantast. En dan denk ik niet 
alleen aan de zogenaamde kleine 
criminaliteit, zoals winkeldiefstal
len, maar ook aan de moderne vor
men van grove "witte boorden" 
criminaliteit, waaronder de milieu
delicten vallen, die heel ernstig zijn. 
Ik denk dan ook aan de grote, geor
ganiseerde misdaad, waarmee enor
me vermogens worden verdiend." 

Harde kern werklozen 

A ls tweede urgentiepunt noemt 
Joris Voorhoeve het enorme 
compiex van sociaal-econo-

mische problemen. "Het belangrijk
ste daarvan is het terugdringen van 
de werkloosheid. Er bestaat een 
harde kern van ongeveer 350.000 
werklozen in ons land die al jaren
lang werkloos zijn en daar niet uit
komen doordat zij niet door de 
stroom van de economie worden 
meegesleurd. Ook bij een hogere 
economische groei komt een deel 
van deze mensen niet aan de bak 
omdat ze te laag zijn geschoold en 
soms - mede door hun lange ~sole
ment - gedemotiveerd raken. De 
maatschappij moet op de deuren 

van die mensen kloppen en met een 
heel persoonlijk gerichte arbeids
bemiddeling hen arbeidsmarkttrai
ning geven. Dus hen ook qua hou
ding geschikt maken om zelf die ar
beidsmarkt weer op te gaan. Deze 
groep moet beroepskeuzevoorlich
ting krijgen en voorlichting over 
de mogelijkheden van her-, om- en 
bijscholing. En peptalk om mensen 
te inspireren en ze duidelijk te 
maken dat ze nog echt op eigen be
nen kunnen staan. 

Tenslotte zal veel aan vakoplei
dingen moeten worden gedaan. Bij 
sommigen zal dit gepaard moeten 
gaan met het opdoen van werker
varing bij door de gemeenschap 
georganiseerde projecten, waarna 
men dan op eigen kracht weer de ar
beidsmarkt op kan." 

Lastendruk 

T ijdens het sociaal-econo
misch debat dat in de Twee
de Kamer aan de verkiezin

gen vooraf ging, heeft Joris Voor
hoeve zich gericht op het versterken 
van de werkgelegenheid in vooral 
de arbeidsintensieve bedrijfstak
ken. Steeds opnieuw dringt de VVD 
aan op verlichting van de lasten
druk, zodat bedrijven gemakkelij
ker nieuw personeel durven en kun
nen aannemen; Voorhoeve: "Om ie
mand een gÛlden uit te betalen, 
moet een bedrijf gemiddeld meer 
dan twee gulden op tafel leggen als 
men een extra werknemer aan
neemt. Wil men bestaande werkne
mers meer gaan betalen voor over
werk of een salarisverhoging, dan 
moet voor die ene netto gulden 
maar liefst f 3,30 op tafel komen. 
Dat verschil (de WIG) is een enor
me rem op de groei van de werkgele
genheid. Veel bedrijven denken 
drie keer na voordat zij nieuwe 
werknemers in dienst nemen. 

Voor hetzelfde bedrag waarvoor 
je in Nederland 24 banen schept, 
schep je er in Duitsland 30, in Ame
rika 35 en in Japan 43. De redene
ring van de VVD is: als je nu die 
WIG verkleint en je houdt de netto
lonen gelijk of je laat ze nog wat 
groeien, dan kun je extra werkgele
genheid scheppen doordat de con
currentiepositie met het buitenland 
verbetert. Bovendien breng je in de 
economie een wijziging ten gunste 
van de arbeidsintensieve productie
vormen. 

Het heeft bovendien voordelen op 
het terrein van de emancipatie en 



voor de scholing. Als je de WIG ver
kleint is de bereidheid van mensen 
om meer scholing te volgen en over
werk te verrichten groter. Daar
naast heeft het een milieuvoordeel 
waar vaak niet aan wordt gedacht. 
De enorm hoge arbeidskosten in ons 
land verklaren waarom zoveel goe
deren, productie- of consumptie-, 
halverwege hun technische levens
duur aan de kant worden gezet. Het 
onderhoud wordt te duur. Dat ver
klaart waarom we in onze economie 
zo slordig met materialen omsprin
gen. Als je echter de arbeidskosten 
kan verlagen, terwijl het nettoloon 
gelijk blijft, wordt er automatisch 
meer onderhoud gepleegd en gaan 
goederen dus langer mee." 

Criminaliteit 

Vanuit het land komen sig
nalen dat de criminaliteits
bestrijding te weinig effect 

sorteert hoewel de VVD daar zo 
groot belang aan hecht en al meer 
dan tien jaar op een efficiëntere be
strijding en harde aanpak hamert. 

Voorhoeve: "In de jaren zeventig 
waren we roependen in de woestijn. 
Hoewel in het begin van de tach
tiger jaren hiervoor meer belang
stelling kwam werd de criminali
teitsnota van de fractie van '84 met 
name door de linkse pers weg
gehoond. Wel werd in dat jaar een 
VVD-motie aangenomen waarin de 
overheid werd gevraagd een soort 
deltaplan tegen de vloedgolf van de 
criminaliteit te ontwerpen. In 1985 
is daarop het beleidsplan "crimi
naliteit en samenleving" uitgeko
men. Hierop heeft vooral Korthals 
Altes als minister van Justitie zijn 
stempel gezet. Nu zitten we in het 
tweede jaar van de uitvoering. Maar 
het zal vele jaren duren voordat de 
stijgende criminaliteit fors kan zijn 
teruggedrongen. De overheid heeft 
daarbij vooral een repressieve taak. 
De bestrijding begint bij de preven
tie en het normbesef van de men
sen. 

Opvoeding 

H et verlagen van de criminali
teit is een maatschappelijke 
opgave en niet alleen een 

overheidstaak Alle geledingen van 
de maatschappij zullen hieraan hun 
steentje moeten bijdragen; van ge
zin tot bedrijf, van overheid tot 
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school. Met name ligt er voor de 
scholen een belangrijke taak. 

Ik geloof dat door het onderwijs 
sinds de tweede helft van de jaren 
zestig weinig aandacht is geschon
ken aan het feit dat onderwijs niet 
alleen kennisoverdracht betekent 
maar ook de opvoeding van jonge 
mensen tot mondige en verantwoor
delijke burgers met een heel duide
lijk normbesef. Burgers, die zich 
medeverantwoordelijk voelen voor 
het handhaven van de normen van 
een democratische rechtsstaat. 

Daar begint het in feite ... Als 
zoonlief met een gestolen fiets thuis 
komt, maar vader haalt zijn schou
ders op, want hij heeft soms zelf ook 
wel eens een fiets "geleend". Of als 
de dochter met een nieuwe jas aan 
komt en de ouders zeggen niets om
dat moeder ook wel eens wat van een 
knaapje lichtte bij eèn groot winkel
bedrijf. Dan is het einde zoek. 

Hetzelfde geldt ten aanzien van 
bedrijven die van de overheid ver
wachten dat zij alleen voor de veilig
heid zorgt. In de eerste plaats is ie
dereen zelf voor de beveiliging van 
zijn spullen verantwoordelijk. De 
overheid heeft daarbij een stimu
lerende taak, maar haar belangrijk
ste opdracht is de opsporing en ver
volging van misdaden die hebben 
plaatsgevonden en in mindere mate 
de preventie. Al kan de overheid 
door meer politie-surveillance en 
voorlichting ook preventief bezig 
zijn! 

Laksheid 

J oris Voorhoeve vindt het ver
wijt dat de VVD te laks tegen 
criminaliteitsverschijnselen 

optreedt volstrekt onterecht. Hij 
schetst hoe de liberale fractie maar 
ook minister Korthals Altes er alles 
aan doen om die criminaliteit terug 

· te dringen. 
Resumerend: "De VVD heeft in 

1985 van het eerste kabinet Lub
bers geëist dat er een paar honderd 
miljoen extra op tafel zou komen 
voor politie, justitie en het gevan
geniswezen. Dat geld was nodig 
voor de uitvoering van de nota "Sa
menleving en criminaliteit". Het 
CDA wilde daar niet zo vreselijk 
veel voor uittrekken. We hebben 
toen een deel van wat wij eisten ge
kregen, maar niet genoeg. 

De tweede ronde speelde tijdens 
de laatste kabinetsformatie in 1986. 
Toen heeft de VVD wéér enige hon
derden miljoenen extra gevraagd. 

We hebben toen jaarlijks oplopende 
bedragen tot 125 miljoen gekregen 
boven de bedragen die al voor poli
tie en justitie worden uitgetrokken. 
Ons amendement om daar nog eens 
200 miljoen bovenop te besteden 
werd door het CDA afgewezen. We 
hebben de strijd toen niet opge
geven en in feite is dat amendement 
inmiddels gerealiseerd en heeft dè 
VVD gekregen wat de VVD vroeg. 

In december heeft de VVD-frac
tie in de Tweede Kamer bij het ka
binet politiek beraad aangevraagd 
met het verzoek om de politie, de 
rechterlijke macht en het gevan
geniswezen vrij te stellen van de af
slankingsoperatie van de rijksover
heid. Die wens van ons is nagenoeg 
geheel vervuld. In feite zal het jus
titiële apparaat in deze kabinets
periode in omvang groeien. 

Makrobranden 

D oor de Nijmeegse krakersrel
len en de MAKRO-branden 
bleef de zorg om de crimi

naliteit stijgen. De VVD heeft toen 
in de Tweede Kamer een interpella
tie gehouden en aan het begin van 
de Provinciale-statencampagne heb 
ik op een spreekbeurt in Den Hel
der een pakket van zes maatregelen 
voorgesteld ter versterking van po
litie en justitie die 60 tot 80 miljoen 
per jaar zou kosten. De andere par
tijen in de Kamer, met uitzondering 
van klein links, deelden die opvat
ting. Tijdens het sociaal-econo
misch debat op 12 maart heeft de 
regering de VVD toegezegd dat die 
motie zou worden uitgevoerd. Dus 



dat extra geld is er gekomen. 
Daarnaast is het cellengebrek de 

zwakste schakel in de misdaadbe
strijding omdat het 't einde is van de 
strafrechtspleging. Als je mensen 
niet gedurende een bepaalde tijd 
van de straat kunt halen en opber
gen, mis je de uiteindelijke sanctie. 
Bij gebrek aan cellen worden ook de 
boetes niet meer betaald. Men weet 
dan dat er toch geen vervangende 
hechtenis ten uitvoer kan worden 
gelegd. Dus heb ik het laatste half 
jaar er bij het kabinet voortdurend 
op aangedrongen dat de vijf extra 
nieuwe huizen van bewaring die 
moeten worden gebouwd en de 900 
cellen die moeten worden gereno
veerd zo snel mogelijk tot stand ko
men." 

De VVD had grote zorg dat de 
termijn waarbinnen dit plan gerea
liseerd zou moeten worden, ging 
glijden. Daarom heeft Joris Voor
hoeve in het 12 maartdebat dit nog 
eens nadrukkelijk aan de orde ge
steld en kreeg hij van vice-premier 
De Korte de toezegging dat er 90 
miljoen zou worden uitgetrokken 
om die cellenbouw in een versneld 
tempo plaats te laten vinden. 
Kritiek op de VVD, die vooral 
wordt toegespitst op onze minister 
van Justitie ten aanzien van de 
criminaliteitsbestrijding, is dus vol
strekt onterecht. 

Voorhoeve daarover: "Onze inter
pellatie naar aanleiding van de Nij
meegse krakersrellen had tot doel 
de minister van Justitie maximaal 
de gelegenheid te geven de ernst van 
de situatie uiteen te zetten en zijn 
beleid toe te lichten. Korthals Altes 
doet erg veel in zijn strijd tegen de 
criminaliteit. Ik kan me best voor
stellen dat veel burgers die da
gelijks met criminaliteit te maken 
hebben zeggen: "Ik merk er nog 
niets van!" Het probleem is dat ex
tra maatregelen pas op termijn ef
fect sorteren. Als overheid kun je 
niet ee.n, twee, drie het volstrekt 
vervagende normbesef bij vooral 
jeugdige groeperingen herstellen en 
nogmaals: daar ligt een taak voor de 
gehele maatschappij!" 

• 

VAN DE 
VOORZITTER 

D oor de verschijningsdata 
van Vrijheid en Democra
tie kan ik eerst nu - na bij

na 4 weken - enkele woorden aan 
u voorleggen over de uitslag van 
de Statenverkiezingen. (Het pro
duktie-schema van het blad 
maakte overigens, dat ik deze 
woorden al zo'n veertien dagen 
geleden schreef!). 

T eleurstellend noemde ik 
deze uitslag. Voor al die
genen die zo hard gewerkt 

hebben in de campagne, voor die 
statenleden die door deze uitslag 
hun zetel verloren - laten we er
voor zorgen dat zij desondanks 
toch actief kunnen blijven mee
werken binnen onze partij. 

D e verkiezingsenquêtes 
maakten de uitslag niet 
onverwacht, dat deed ech

ter de teruggang, omgezet in 
Tweede-Kamerzetels van 27 
naar 24, niet minder teleurstel
lend zijn. We moeten constateren 
dat het ons (nog steeds) niet ge
lukt is onze opvattingen goed 
over het voetlicht te brengen. 
Niet ontkend kan echter worden 
dat in de laatste 10 jaar vele 
VVD-opvattingen gehonoreerd 
en wensen vervuld zijn. Maar 
deze constatering brengt ons ook 
tot de conclusie dat we ons goed 
moeten bezinnen op de presenta
tie van onze opvattingen, maar 
bovenal op de wijze waarop wij in 
de praktijk de uitdagingen van 
de jaren negentig tegemoet 
treden. De VVD is altijd een toe
komst gerichte partij geweest, 
met aansprekende ideeën over " 
de wijze waarop aan onze samen
leving gestalte moet worden ge
geven. Hierover discussiëren met 
de partij, met onze leden lijkt mij 
thans belangrijker dan openbare 

discussies over "links uit de 
flank" of "rechts uit de flank": de 
VVD is een brede, liberale volks
partij. 

Mede op grond van mijn - ove
rigens bijzonder inspirerende 
tournee langs de kamercentra
Iebesturen - zal het dagelijks be
stuur in de maand juni voorstel
len doen aan het hoofdbestuur 
over de wijze waarop binnen de 
partij die discussie gevoerd gaat 
worden. ' 

Een andere omstandigheid, 
die ongetwijfeld nadelig 
op de vorige en deze ver

kiezingsuitslagen heeft gewerkt 
wordt naar mijn mening - laat ik 
dit nu maar openlijk zeggen - ge
vormd door de "schermutselin
gen" binnen de partij. Inciden
ten, die breed worden uitgeme
ten, uitspraken en interviews die 
niet goed uitpakken, de manier 
waarop in het openbaar over an
deren wordt gesproken, etc., dit 
alles geeft het beeld van een kis
sebissende partij en dat terwijl 
de achterban niets anders wil 
dan een duidelijk, herkenbaar li
beraal beleid. Een politieke par
tij moet levend zijn, moet bruisen 
van activiteiten en dat doet de 
VVD. Maar deze "onrust" is niet 
goed, wordt niet begrepen .. En la
ten we wel bedenken, dat de tijd 
van Hans Wiegel kon wijzen op 
het "rollebollen" bij anderen nog 
niet zo ver achter ons ligt. Ver
schillen in opvatting mogen, ja 
moeten er zijn. Maar zij dienen 
wel beslecht te worden op een 
wijze die bij liberalen past: eer
lijk, waardig maar bovenal over
tuigend. Zodat aan de mensen in 
het land duidelijk wordt dat de 
VVD nog altijd een partij is 
waarop men kan bouwen. 



GASTRUBRIEK 
Om de discussie in de partij te verbreden en te verlevendigen 

zullen regelmatig in V &D op verzoek van de redactie 
gastschrijvers aan bod komen. 

Voor dit blad vroegen wij als gastschrijver mr. H.C. G. L. Polak, 
voorzitter van de voormalige commissie Polak, 

oud-Eerste Kamerlid voor de VVD, 
oud-wethouder en -gemeenteraadslid te Rotterdam. 

Mr. H. C. G. L. Polak is thans lid van de 
Raad van State. 

Aan elk gelu 
ligt een offer 
ten grondslag 

T oen Wim Kan eens gevraagd 
werd naar zijn oordeel over 
een door hem bezochte to

neeluitvoering zou hij hebben 
geantwoord dat het décor adem
benemend mooi was maar dat he
laas de spelers er steeds voor ston
den. 

Na de lotgevallen van de VVD in 
de laatste jaren moest ik mij steeds 
krachtiger gaan verzetten tegen de 
opkruipende gedachte dat het li
beralisme dan wel de schoonste leu
ze op aarde is maar dat het helaas 
niet door liberalen wordt geprak
tiseerd. 

Wat een geroezemoes, wat een 
gedoe, wat een onprettig vertoon! 
En het vervelendste van alles is dat 
het maar niet wil ophouden. De zeer 
recente samenstelling van de kan
didatenlijst bracht het volgende 
dieptepunt. In de parlementaire pe
riode 1982 - 1986 zijn kennelijk wel 
heel ernstige verzweringen ont
staan. De roep dat de hoofdschul
digen aan de kortsluitingen van 
toen allen uitgewuifd dienden te 
worden is blijven doorgalmen en 
heeft verdere tol geëist. Het is zoals 
het is en jammer! 

Natuurlijk zou ik niet graag 
(weer) zien ontstaan een mutual ad
miring society met enkele aanbeden 
heldentenoren. Maar het schouw
spel dat wij kortelings mochten zien 
kon nog minder bekoren: RSV en 
P.C. Hooft en de BiZa-portefeuille 
en Joekes leverden minder geslaag
de scènes op. En nu weer deze klop-
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jacht op twee kopstukken, die nog 
WEL binnen het schootsveld der 
partij-organen lagen en nog geen 
beschutting elders hadden gevon
den. 
Parliament has more common sense 
than anybody in it. Waarom zou 
hetzelfde niet gelden voor een VVD
parlement als op 21 maart jl. bijeen 
kwam. De vergadering heeft het 
meest gezond verstand. Zij heeft be
slist en moet gelijk gehad hebben. 
Gelukkig! 

Maar aan elk geluk ligt een offer 
ten grondslag. In dit geval waren 
het er twee, gebracht door die beide 
mannen aan wier duurzame dienst 
het mede te danken is dat de sterren 
niet zijn uitgegaan en het huis over
eind bleef - wat men ook in de be
raadsgroepen en wandelgangen 
daarvan heeft willen afdingen -. 

Eind goed al goed. Mits wij van 
nu af aan ons nabije verleden niet 
nog verder met ons meeslepen en 

het werkelijk afgesloten wordt, zo
dat er tijd, aandacht en energie zal 
zijn voor liberale voortgang, om het 
even of Joris' vandaal al dan niet zal 
zwenken. 

Zullen wij erop vertrouwen dat 
het nu echt afgelopen is met die na
righeid? Zullen we tegen de achter
grond van ons mooie décor weer 
goede liberale rollen gaan spelen in 
een eendracht zoals ons eertijds 
sierde? 
Waarom niet? We weten toch allen 
dat er twee soorten VVD-leden zijn: 
degenen die de partij zeer zijn toe
gewijd en degenen die dat ook zijn. 
Met die wetenschap voor ogen zal 
het op 15 en 16 mei goed en vrucht
baar algemeen vergaderen worden. 
"Er is meer dan voorheen in de we
reld te doen," zei Thorbecke. 

• 



OPROEP 
Vrijheid & Democratie zal het augustusnummer geheel besteden 

aan de vergrijzing. Vergrijzing hoeft geen probleem te zijn; sterker 
nog, wij zijn ervan overtuigd dat de ouderen in het jaar 2000 of 2010 
zullen weigeren zich als probleem te laten behandelen. Ouderdom is 
een natuurlijke levensfase waarop wij ons allen moeten voorbereiden. 

Heel veel facetten hangen samen met dat ouder worden. Heel veel 
zaken worden nu langzamerhand ook politiek vertaald. Misschien 
gebeurt dat veel te langzaam. De maatschappij heeft niet zo gek veel 
tijd meer met haar voorbereidende maatregelen om in te spelen op 
de periode waarin het aantal ouderen aanzienlijk groter zal zijn dan 
de jongeren. De dertigers, veertigers en vijftigers van nu zullen zich 
terdege bewust moeten zijn dat zij zelf ook moeten zorgen voor een 
eigen goede toekomst. Die toekomst houdt voor de meesten van ons 
gelukkig niet op bij zestig of vijfenzestig jaar. 

Wij vragen de leden om in een getypt artikel hun visie te geven op 
vergrijzing (maximaallOOO woorden). 

U kunt daartoe over tal van onderwerpen schrijven die met de vergrij
zing te maken hebben: 
- de zelfstandigheid van ouderen 
- de pensioengerechtigde leeftijd (is die te handhaven?) 
- vergrijzing en politiek 
- pensioenbreuk 
- gezondheidszorg 
- communicatie of vereenzaming? 
- inspraak van gepensioneerden op besteding pensioenfondsen 
- enz .... enz .... 

Hoe denkt u erover? 
Wat is uw toekomstvisie? 
Waar moet de VVD aan werken? 

Graag ook een oproep aan deskundigen: grijp de typemachine en 
schrijf ons! 

Sluitingstermijn: 15 juni 1987. 

De dertig beste inzendingen zullen worden geselecteerd en gepu
bliceerd. Het gaat niet om politieke kennis, maar om een visie, een 
duidelijk toékomstbeeld! 

15 april 1987 



D e vorige algemene financiële 
beschouwing begon ik met 
deze zinsnede: 

"Het is voor allen, die zoveel 
energie en tijd volstrekt belangen
loos aan onze partij besteden, ver
heugend te constateren, dat het wel 
en wee van de VVD ons allen nog 
steeds ter harte gaat en ook zal blij
ven gaan." 

Ook in het kader van het financi
ële verslag 1986, zoals dat elders in 
dit nummer is opgenomen, kan deze. 
uitspraak met cijfers worden onder
bouwd: de leden ondersteunden alle 
partijorganen tezamen geheel 
vrijwillig, boven de reglementaire 
contributie, met het geweldige be
drag van ca. 2,9 miljoen gulden 
d.w.z. ca. 70% meer dan de 
normale contributie! 
Dit cijfermatige gegeven, 
op zichzelf reeds respec
tabel, is echter nog maar 
een topje van een ijsberg: 
de niet in cijfers uit te 
drukken inzet, inspanning, 
opoffering van tijd -
ook het toch weer 
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doorgaan, ondanks ergernis en 
kritiek - van zovelen is eigenlijk nog 
veel belangrijker dan de cijfers: het 
is de essentie, de kracht van onze 
partij. 

De vrijwillige inzet van zoveel 
duizenden, geheel zonder eigen be
lang, voor een politiek ideaal m.a.w. 
voor de wijze, waarvan wij vinden, 
dat onze maatschappij voor onze 
kinderen zou moeten functioneren, 
is een groot en kostbaar goed, waar
mee met de grootst mogelijke zorg
vuldigheid moet worden omgegaan. 
Als zich ooit gevoelens van teleur
stelling of wanhoop van ons meester 
zouden maken, zou de toekomst 
van onze samenleving somber zijn. 

Ook deze laatste zinsnede schreef 
ik in mijn vorige verslag. Teleur
stelling of wanhoop; gelukkig is het 

niet zover. Toch zijn er 
waarschuwingssignalen. 
De integriteit van onze 
partij, het imago van de 

wijze, waarop wij met elkaar om
gaan, waarop wij met elkaar discus
siëren, waarop wij openlijk de fou
ten, die ieder mens maakt en altijd 
zal blijven maken, met elkaar kun
nen en willen bespreken, is hetgeen 
waarvoor wij ons inzetten. 

De VVD zal in het totale krach
tenspel van de parlementaire de
mocratie naar buiten politiek moe
ten opereren, maar onder elkaar 
zullen wij op andere wijze met el
kaar moeten kunnen omgaan: van 
mens tot mens, open en eerlijk. De 
spelregels van de politiek moeten 
niet de spelregels binnen onze eigen 
.partij worden. Indien deze grondre
gel verloren zou gaan, is de essentie 
van onze partij verloren, wij kunnen 
elkaar dan niet meer vertrouwen en 
ieder voor zich, gedreven door per
soonlijke ambities, wordt de hoofd
lijn. Het is niet zover, toch zijn er 
waarschuwingssignalen. 

Wij, penningmeesters van alle 
partijorganen, hebben dit geloof in 
de toekomst: de partij heeft het ons, 
in het dubbele verkiezingsjaar 1986, 
mogelijk gemaakt ook in financieel 
opzicht het hoofd boven water te 
houden. Het heeft ons veel denk- en 
rekenwerk gekost, maar het is ons 
gelukt. Het hoofdbestuur heeft 1,5 
miljoen gulden kunnen besteden 
aan de verkiezingen: het was, wat 
men er vanuit een ander oogpunt 
ook van kan zeggen, goed besteed 
geld~ Het heeft ons allen onder
steund bij onze inspanning voor een 
ideaal, teleurstellingen als gevolg 
van te hoge verwachtingen kunnen 
daar niets op afdoen. 

In financieel opzicht staan óns 
moeilijke jaren te wachten: het aan
tal contributie-inningen loopt te
rug, de overheidsbijdragen worden 
minder: Ik ben er echter van over
tuigd, dat, indien de partij bereid is 
mijn opvolger op dezelfde wijze te 
steunen als ik in de afgelopen jaren 
ondersteund ben, hij over een aantal 
jaren hetzelfde zal kunnen zeggen 
als ik nu: dank aan u allen. 

Het is de laatste maal, dat ik als 
penningmeester van het hoofdbe
stuur deze beschouwing schrijf; ik 
doe het met hetzelfde enthousiasme 
als 6 jaar geleden. Ik heb fouten ge
maakt, ik hoop, dat ik ook veel goed 
heb gedaan. Ik heb teleurstellingen 
ondervonden, maar zoveel meer 
goeds meegemaakt, dat ik blij ben, 
dat de partij mij het vertrouwen in 
het beheer over de financiën heeft 
willen geven. 

Mr. J. de Monchy 
Penningmeester hoofdbestuur 



Europa ... 

door Gijs de Vries 

~

1
,-~~\ e belangstelling voor Europa 
I ) ) neemt toe. In de kranten, 

~-L/ bijvoorbeeld. Als Europar
lementsleden merken wij dat ook 
aan de aanvragen voor spreekbeur
ten en aan de dagelijkse post. Die 
groeiende belangstelling is positief. 
De invloed van de Gemeenschap 
neemt immers toe: niet alleen op de 
politieke en economische be
wegingsvrijheid van ons land, maar 
ook op ons aller dagelijks leven. 

Helaas heeft de Nederlandse tele
visie nog altijd meer oog voor Zuid
Afrika of Nicaragua dan voor zaken 
die onze burgers rechtstreeks ra
ken, zoals de EG. Zo is de aandacht 
voor het functioneren van de Eu
ropese democratie op de Neder
landse TV extreem laag. Wij zijn 
hekkesluiters. Van alle twaalf EG
landen besteedt Nederland de min
ste zendtijd aan het Europees Par
lement. Geen wonder dat nog te 
weinig mensen weten hoe de invloed 
van hun Parlement is toegenomen 
als gevolg van de Europese Akte. 

Uitdaging 

oor ons als Europ;rrlements
leden is dit een extra uit
daging. Nu Hilversum het 

laat afweten zullen wij andere wegen 
moeten bewandelen om u te infor
meren over ons werk. EP-leden 
hebben niet alleen een taak in Brus
sel en Straatsburg. Zij hebben ook 
tot taak te werken aan een betere 
informatievoorziening in de lid
staten. Bijvoorbeeld door congres
sen van hun partijen bij te wonen, 
waar de leden hen kunnen aanschie
ten. En door aanwezig te zijn in de 

Europa en ons 
bedrijfsleven 

lidstaten voor werkbezoeken en 
spreekbeurten. 

Omdat mensen ons vaak vragen 
wat ons werk inhoudt, naast de 
plenaire en commissievergaderin
gen, is het misschien goed een in
druk van de praktijk te geven. De 
afgelopen weken hield ik o.a. inlei
dingen voor de VVD in Amsterdam, 
Utrecht en Leiden, het Nederlands 
Centrum van Directeuren, de Ne
derlandse Vereniging van telecom
municatiegrootgebruikers, de Britse 
Kamer van Koophandel, de te
lecomopleiding van de Universiteit 
Delft, het Rijksopleidingsinstituut 
en het studiecentrum van het VNO. 
Verder werkbezoeken met VVD
collega's aan Zeeland en Groningen 
(statenverkiezingscampagne) en 
aan de Raad Filiaal- en Grootwin
kelbedrijf. Daarnaast verplichtin
gen in andere lidstaten, voor onze 

zusterpartijen die helaas niet in de 
Europese fractie vertegenwoordigd 
zijn. Zo houdt Florus Wijsenbeek 
regelmatig spreekbeurten voor de 
Duitse FDP, terwijl ik dat in Enge
land doe voor de Liberal Party. Ook 
als lid van de Raad voor het Mid
den- en Kleinbedrijf (Commissie 
Euromarkt) ben ik blij sinds enige 
tijd een steentje te kunnen bijdra
gen. 

Interne markt 

it aspect van ons werk is niet 
minder belangrijk dan onze 
taak in Straatsburg. Er 

schort nog veel aan de kennis van 
"Brussel" in Nederland. Ook bij het 
bedrijfsleven - vooral bij het klei
nere bedrijfsleven. In de Europese 
onderzoeksprogramma's als 
ESPRIT, RACE en BRITE hebben 
Nederlandse ondernemingen 
(Philips uitgezonderd) een relatief 
klein aandeel. De lenings- en sub
sidiemogelijkheden in Brussel (bij
voorbeeld voor innovatie) zijn niet 
overal bekend. Over de mogelijkhe
den met het Europees Sociaal 
Fonds zijn Nederlandse bedrijven 
traditioneel slecht geïnformeerd. 
Steeds vaker worden concrete resul
taten geboekt met het actiepro
gramma tot vrijmaking van de in
terne markt. De gevolgen zijn vér
strekkend: van technische normen 
tot belastingwetgeving of over
heidssteun. In lang niet alle be
drijfstakken is men echter goed op 
de hoogte van de wetgeving die van
uit Brussel in 1987 of 1988 op ons 
afkomt. 

Gezien mijn vakgebied, financiën 
en economische zaken, is er me veel 
aan gelegen deze achterstand weg te 
werken. En liefst snel. De EG is 
voor ons land van levensbelang. 
Voorkomen moet worden dat Ne
derland kansen mist. 

Brussel biedt geen gouden ber
gen. Er zijn uiteraard grenzen aan 
wat de Gemeenschap voor burger en 
bedrijfsleven kan doen. De werke
lijke betekenis van de EG is boven
dien niet economisch maar politiek: 
bijdragen aan stabiliteit tussen Oost 
en West, met name gelet op de posi
tie van de Bondsrepubliek. Dat gec 
zegd zijnde - het is de taak van Eu
roparlementsleden om informatie te 
verschaffen, en waar mogelijk deu
ren te openen. Voor wie daar meer 
over wil weten: Gijs de Vries, Post
bus 11613, 2502 AP Den Haag, tele-
foon 070-647447. • 



Regionale 
Staalkaart 

M[ ([j) I!Jl cd1Irn 2l2ln1l 
Blijft Mondriaan's schilderij 
"Compositie van twee lijnen" 
in Hilversum of wordt het 
kostbare doek verkocht om 
aan geld te komen voor de 
verbouwing van het theater 
Gooiland tot Cultureel Cen
trum? Een vraag die al weer 
geruime tijd in het Gooi op 
vele lippen ligt sinds het mo
ment dat cultuurwethouder 
mevrouw E. W eijers het plan 
lanceerde om dit schilderij 
maar te verkopen. VVD-wet
houder mevrouw Weijers zegt 
geen andere keus te hebben 
nadat is gebleken dat de rijks
subsidie voor de verbouwing 
van het Gooiland-complex 
niet meer dan 128.000 gulden 
bedraagt. "Dat zet geen zoden 
aan de dijk," zegt zij. "De ge
hele restauratie kost ons ze
ker zeven en een half miljoen. 
We moeten dat ontbrekende 
geld ergens vandaan halen. 
En waarom zou dat niet kun-
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nen door ons schilderij van 
Mondriaan te verkopen." 

Mevrouw W eijers vertelt 
dat het schilderij in het Stede
lijk Museum in Amsterdam 
hangt, dat de gemeente Hil
versum het in 1932 cadeau 
kreeg. De Hilversumse bevol
king kan "Compositie met 
twee lijnen" dus niet zien. 
"We zijn in Hilversum dan 
echt meer gebaat bij een goed 
cultureel centrum," zo stelt 
de VVD-politicus vast. Een 
opvatting die zelfs wordt ge
deeld door de Rijksdienst 
Beeldende Kunst. 

Deze Rijksdienst zegt dat 
er voor particulieren wel dege
lijk een cultuurwet bestaat 
waarin staat dat echt cul
tuurgoed niet aan het buiten
land mag worden verkocht. 
Die wet geldt echter niet voor 
de overheid zelf. Dus ook niet 
voor de plaatselijke overheid. 
Op het ministerie van WVC 
volgt men de Hilversumse 
methode met veel belangstel-

ling, maar ook enigszins met 
Argusogen. Men vreest dat 
veel meer plaatsen die in de 
rode cijfers zitten hun schil
derijen en ander cultuurgoed 
aan het buitenland gaan ver
kopen. 

Mevrouw Weijers: "Demo
gelijke opbrengst van onze 
Mondriaan wordt echt niet 
gebruikt om een begrotings
tekort te dekken." Zij stelt 
ook- en daarmee komt Hil
versum toch wel grotendeels 
tegemoet aan de te verwachte 
wens van WVC-minister 
Brinkman - dat Hilversum er 
naar streeft het schilderij bin
nenlands te verkopen. In Hil
versum, waar het overgrote 
deel van de bevolking vindt 
dat "Compositie van twee lij
nen" best verkocht mag wor
den om daarmee een cultureel 
centrum binnen te halen, zegt 
men al dat de rijksoverheid 
Mondriaan's schilderij dan 

maar moet kopen. 
Het definitieve besluit valt 

dus in de raadsvergadering 
van 8 april. De raadsfracties 
zijn nog wat verdeeld, maar 
er tekent zich langzamerhand 
toch een duidelijke meerder
heid af voor verkoop van 
Mondriaan's kunstwerk. Mo
gelijke koper is het Stedelijk 
Museum in Amsterdam, dat 
"Compositie van twee lijnen" 
nu heeft hangen in een zaaltje 
op de eerste verdieping, waar 
het tussen vijf andere com
posities van Mondriaan 
hangt. In feite een uithoek 
van het museum. VVD-wet
houder mevrouw Weijers 
wacht af maar heeft haar ge
dachten al zitten bij de mooie 
verbouwingsplannen van het 
Gooiland-complex tot cul
tureel centrum in Hilversum. 

Hans de Bie 
27 maart 1987 

Nog twee terugblikken op de campagne: 

(jJ Ii." COl TI1l Tirffi (§ ® Illl 
Van de Groningse verkiezings
uitslagenavond in het Mar
tinihalcentrum, georgani
seerd door het Nieuwsblad 
van het Noorden, geen foto! 
De gekozen 7 statenleden, 
waaronder drie nieuwe, maar 
wel2 minder, waren met hun 
aanhang daarvoor teveel te
neergeslagen en over de im
mense ruimte verspreid. 
Deze foto werd een week na 
de verkiezingen gemaakt in 
het vergadercentrum van de 
VVD-Groningen "De Raden-

hoek" en wel van leden van de 
Provinciale Propagandacom
missie tezamen met de 
Groninger lijsttrekker (bin
nenkort weer gedeputeerde?) 
Johan W. Remkes en het her
kozen Harense statenlid An
negees Schleurholts. 
V.l.n.r. Johan Remkes, 
Annegees Schleurholts, (op de 
rug gezien) Elsbeth Lameijer 
en het scheidendePPC-lid 
de heer Drenth. 

(foto: Korteling) 



Overdj§§®ll 
Onder het motto: "De VVD 
helpt u er bovenop!" organi
seerde de propagandacom
missie Overijssel samen met 
de afdeling Enschede een 
grootse manifestatie met een 
hete-lucht-ballon. Op 14 
maart om drie uur stegen het 
VVD-Tweede-Kamerlid 
Broos van Erp en de secreta
ris van de Overijsselse cam
pagnecommissie Jannie Hof
kamp samen met ballonvaar
der Rien Jurg op voor een 
vrije ballonvaart. Aan het 
mandje wapperde het beken
de spandoek met de tekst: 
"Als de toekomst u lief is: 
VVD" en rond de mand was 
een aantal VVD-vlaggen ver
werkt. Zij landden anderhalf 
uur later in Beckum. Jannie 
Hofkamp schreef zeer en
thousiast: "Wellicht is dit 
idee ook iets voor uw afdeling 
of onder- of kamercentrale. U 
kunt dan bij ons altijd nadere 
informatie vragen." 

(foto: Theo Meijer) 

Lijsttrekker Frans Tielrooij 
(Noord-Holland) was met 
een groep VVD-ers uitgewe
ken naar het Griekse restau
rant Zorba in Bussum. Samen 
met de. kamercentralevoor
zitter van Haarlem, Gerry Six 
volgt hij de uitslagen. 

(foto: Dries van Bergeijk) 

In het Zuidhollandse Provin
ciehuis hadden de propagan
disten op 18 maart gezorgd 
voor een grote, gezellig aange
klede VVD-hoek. Tussen de 
vele zitjes stonden televisie
toestellen opgesteld zodat ie
dereen zowel de uitslagen als 
Ajax kon volgen. Maar de be
langstelling ging deze avond 
duidelijk sterker uit naar de 
uitslagen van de Provinciale
Statenverkiezingen. Joris 
Voorhoeve kwam al zeer 
vroeg in de avond en bekeek 

(foto: Luuk Gosewehr) 

met Ger Teeuwisse, lijsttrek
ker Ted Jansen, Gilles van 
Blarkom, Laurens Bulters en 
Ad Kooper (zie foto Theo 
Meijer) de eerste resultaten. 
Hoe het eindresultaat zou 
worden tekende zich al snel 
af. Ondanks de teleurstellen
de uitslag kwam een groot 
aantal VVD-ers toch naar het 
provinciehuis om samen met 
een haring en een pilsje de 
verschillende uitslagen te be
kijken. 

Minister Nijpels van VROM 
heeft daar in het verleden zo 
de smaak van te pakken ge
kregen dat hij ook tijdens de 
Statencampagne zich bij de 
canvasploeg in Eindhoven 
aansloot. 
's Ochtends had hij op 14 
maart zijn handtekening in 
Antwerpen gezet onder een 
Belgisch-Nederlands milieu
verdrag en die zaterdagmid
dag ging hij canvassen samen 
met de Brabantse lijsttrekker 
Max Jellema. Zij kozen daar
voor met vele andere enthou
siasten de binnenstad van 
Eindhoven. 

15 april1987 



Verkiezingsavond in het pro-
""" E6JO 

vinciehuis in Den Bosch. Le
den van alle partijen zijn bij
eengekomen in de grote hal 
van Brabants bestuurscen-
trum. De uitslagendienst 
geeft plaats na plaats de keu-
ze van de kiezers door. We 
zullen verliezen. Dat staat 
volgens de prognoses vast. 
Naarmate de avond verstrijkt 
blijkt de voorspelling uit te 
komen. 

Kaderleden en kandidaten 
weten, dat zij in de vooraf
gaande weken hun best heb
ben gedaan. Alle tijd ging op 
aan het overtuigen van de kie
zers. Toch laten zij zich niet 
teneer slaan. De sfeer in het 
provinciehuis is en blijft ge
moedelijk. 

Naast cie.uitslagenmoni
toren staan schermen, waar
op het verloop van een voet
balwedstrijd wordt doorgege
ven. Ajax speelt. En als Ajax 
het eerste doelpunt van de 
wedstrijd scoort laat een 
manshoog scherm zien hoe de 
bal het doel indraait. Getal
lenreeksen moeten dan wijken 
voor een andere score. 

Max Jellema, de Brabantse 
lijsttrekker (tussen de dames 
zittend op de foto), zal voor 
Omroep Brabant zeggen: 
"We zijn teruggevallen op de 
vaste kern kiezers". Kader en 
gekozenen zien de VVD-in
spanningen in cijfers uitge
drukt. De Brabanders ver
trouwen erop, dat de vele 
zwevende kiezers weer terug
komen. Nieuwe inspannin
gen zullen het mogelijk ma
ken. 

Met die wetenschap in het 
achterhoofd is het leuk om 
Ajax het potje voetbal te zien 
winnen. 

Jan van de Ven 

Niet in het hele land was er 
op de uitslagenavond een 
sombere stemming. Sommige 
afdelingen zoals Muiden, 
Broekhuizen en Wieringen -
maar er zijn er nog meer - wis
ten ondanks de landelijke 
tendens toch winst te boeken, 
of vrijwel gelijk te blijven. 

Hieruit blijkt hoe belang
rijk de inzet van afdelingsbe
sturen en het enthousias
meren van de vele vrijwil
ligers is. 
Waarvoor hulde! 
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Van het Binnenhof 

Vrije beroepen 
echt vrij 

A ls het aan de VVD ligt be
moeit de overheid zich niet 
meer met het vaststellen van 

de norminkomens van zogenaamde 
vrije beroepsbeoefenaren. Vrije be
roepsbeoefenaren zijn mensen die 
niet in loondienst, maar zelfstandig 
werken, zoals bijvoorbeeld advoca
ten, accountants en vroedvrouwen. 
Grote groepen personen in die vrije 
beroepen zullen door de inspannin
gen van het VVD-Tweede Kamer
lid Margreet Kamp verlost raken 
van het van hoger hand 
vaststellen van een gemiddeld 
norminkomen. Tot nu toe stelde het 
rijk meestal op basis van een tijde
lijke wet een zogenaamd gemiddeld 
norminkomen per beroepsgroep 
vast. 

Een dergelijke ingreep werkt dan 
door in de tarieven of bedragen die 
voor bepaalde diensten werden ge
vraagd. Nadat het rijk nog één keer 
de norminkomens vaststelt mogen 
straks de meeste vrije beroepsbeoe
fenaren dat zelf doen. Dit zal in de 
praktijk veelal na overleg in de hele 
beroepsgroep worden bepaald, maar 
dat is niet noodzakelijk. 

Margreet Kamp maakte zich 
hiervoor sterk, omdat: "De VVD 
vertrouwen heeft in de particuliere 
markt". Het is niet de overheid die 
altijd bepaalt wat goed voor je is. 
Zeker op het gebied van arbeids
markt en inkomensvorming moet de 

overheid zeer terughoudend zijn 
met regelgeving. In dit geval zou de 
overheid de bevoegdheid krijgen 
om .in te grijpen in de hoogte van de 
inkomens. Dat zou uiteindelijk be
tekenen dat de vrije beroepsbeoefe
naren afhankelijk zouden worden 
van de politiek. Door de markt vrij 
te laten ontstaat volgens de VVD 
uiteindelijk meer concurrentie en 
zullen de aangeboden diensten eer
der goedkoper worden. "Slechts bij 
excessen kun je overwegen op te 
treden. Hiervoor bestaat al een wet 
(Wet op de Economische Mededin
ging) waarbij de overheid kan optre
den op basis van klachten. Zo'n 
klacht zou bijvoorbeeld kunnen ko
men van een organisatie als de con
sumentenbond." Niet alle vrije be
roepsbeoefenaren mogen zelfstan
dig hun inkomen vaststellen. 

Nog wel onder de overheid val
lende beroepsgroepen zijn: de medi
sche specialisten, tandartsen en 
tandartsspecialisten, apothekers, 
logopedisten en notarissen. 

"Zodra voor deze groepen defini
tieve norminkomens (een richtlijn 
waar je van af mag wijken) zijn vast
gesteld zullen wij proberen ook deze 
groepen vrij te laten," zegt Margreet 
Kamp. · 

Achter de schermen 
Voor VVD-ers lijkt het allemaal heel 
vanzelfsprekend dat de overheid 
zich niet met de inkomens van al
lerlei mensen bemoeit. Maar zo een
voudig ligt het toch niet. Margreet 
Kamp verrichtte, met name achter 
de schermen, enorm veel werk om 
uiteindelijk succes te hebben. Mar
greet Kamp: "Toen ik voor de eer
ste maal aan onze fractie en be
windslieden liet weten dat hier iets 
aan moest worden gedaan zei ieder
een direct: 'Margreet heeft gelijk'. 
Maar daar koop je in de politiek 
niets voor. Je zult, wil je tot resul
taten komen, voortdurend op zo'n 
zaak moeten hameren. Het is hier 
in Den Haag echt zo dat de aanhou
der wint." 

Om iets te kunnen bereiken 
sprak Margreet Kamp niet alleen 
met haar fractievoorzitter Joris 
Voorhoeve, maar ook met de VVD
bewindslieden De Korte, Dees en 
Evenhuis. Ze voerde overleg met de 
CDA-bewindslieden De Koning en 
De Graaff. 

Uiteindelijk ging ze zelfs met 
haarfractievoorzitter en die van de 
CDA-fractie, De Vries, mee naar 



minister-president Lubbers. Uit
eindelijk kwam het kabinet met een 
zogenaamde Nota van Wijziging. 
En het bleef tot het laatste moment 
spannend. Want de CDA-fractie 
besloot pas tijdens de stemmingen 
met dit kabinets (lees Margreet 
Kamp)-voorstel mee te gaan. Kamp 
behaalde resultaat door de voor
sprong die ze steeds in de hele pro
cedure nam en door zich op een on
vermoeibare wijze voor de vrije be
roepsbeoefenaren in te zetten. 

Strafpunten 

M inister drs. Neelie Smit
Kroes (Verkeer en Water
staat) zal in de minister

raad met het voorstel komen om 
roekeloze automobilisten straffer 
aan te gaan pakken in de toekomst. 
Zij wenst dat bij grove verkeersover
tredingen op het rijbewijs van de 
betrokkene strafpunten worden 
vermeld. Vervalt de brokkenrijder 
regelmatig in zijn oude fout dan wil 
de minister overgaan tot het inne
men van het rijbewijs. 

Als het kabinet hiermee akkoord 
gaat, zou dit initiatief wel eens zeer 
levensbesparend kunnen blijken. 
Alleen al van de invoering van een 
dergelijk systeem zou een grote pre
ventie kunnen uitgaan. 
Een voortreffelijk initiatief! 

R.D. 

~ 
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Van het Binnenhof 

Kies exact 

0 nder dit motto gaf VVD
staatssecretaris drs. Nell 
Ginjaar-Maas (Onderwijs) 

het startsein tot een actie om meis
jes bewust te maken van het feit dat 
zij meer beroepsmogelijkheden 
hebben met wiskunde in hun pak
ket. 

Niet alleen via een Postbus 51-
spot, maar ook via affiches, adver-

tenties en als reclame in openbaar 
vervoer zullen meisjes - maar ook 
hun ouders - worden gewezen op de 
volgende tekst: "Met exacte vakken 
kom je verder; kies exact in je vak
kenpakket." 

R.D. 

H et VVD-Tweede Kamerlid 
Erica Terpstra die op ver
zoek als "lijstduwster" - net 

als sommige collega's - op de 
Utrechtse VVD-kandidatenlijst 
stond, is met voorkeurstemmen in 
de Staten gekozen. Erica had niet 
verwacht dat zij zou worden geko
zen. Zij wil de kiezers die op haar 
hebben gestemd echter niet teleur
stellen en zij zal dan ook de komen
de periode als statenlid in Utrecht 
actief zijn. Daar zij niet gewoon is 
iets "half' te doen, zal haar inzet 
voor de Statenfractie groot zijn. 
Erica is hiermee het enige VVD
Tweede Kamerlid dat thans zowel 
in de Staten als in de Kamer actief 
zal zijn. 

R.D. 

15 april 1987 



Geertsemanisme, 
Ginjaarisme of 

V anrielisme 
door L. P. Stoel 

Het weekend na de Provinciale 
Staten-verkiezingen cbngresseer
de de JOfD-in Dordrecht. Het 
thema var- het congr~s was het 
kunst- en lcultuurbel~id. Tevens 
beleefde hJ,et JOVD-cbngres het 

eerste opt~eden van de heer Gin
jaar als vqorzitter vah de VVD. 

Hij sprak rh,et de erevobrzitter van 
de JO VD en de voorzitter van het 
Des Indes-lberaad, d~e heer Geert
sema, over! de venfiêende contro
verse tussen ~,Geertsemanisten" 

en "Vanrielisten". 

=ll'r eze controverse heeft betrek-
1 I) king op het verschil in visie 

__.// rond de strategie die de VVD 
zou moeten volgen. Marco Swart 
heeft de verschillende standpunten 
hieromtrent in een artikel in het 
themanummer "100 Jaar liberale 
partijvorming" getypeerd met de 
termen "Geertsemanisme" en 
"Vanrielisme". De vraag is of de 
partij'zou moeten kiezen voor een 
brede liberale volkspartij, of dat ge
kozen moet worden voor een kleine 
liberale getuigenispartij. 
Dit onderwerp was uitgesplitst in de 
volgende vier thema's aan de heren 
voorgelegd: 
1. Welke zijn de specifieke kenmer
ken van een liberale partij. 
2. Impliceren deze kenmerken dat 
gestreefd dient te worden naar een 
brede liberale volkspartij, of naar 
een kleine liberale getuigenispartij, 
danwel is dit een schijntegenstelling 
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en is er een derde optie mogelijk. 
3. Welke zijn de gevolgen van dit 
streven voor het sociaal economisch 
beleid. 
4. Welke positie dient deze liberale 
partij in te nemen ten opzichte van 
het socialisme en de christen de
mocratie. 

Vanzelfsprekend is de heren te
vens gevraagd hierbij de uitspraken 
van de heer Voorhoeve die hij twee 
dagen voor de Provinciale Staten
verkiezingen heeft gedaan, in be
schouwing te nemen. 

Geertsema 

{\ Is eerste spreker trad de heer 
/D\ Geertsema op. Hij onder-

/i <llstreepte de woorden van de 
voorzitter van de JOVD, die de uit
spraken van de heer Voorhoeve toe-

juichte, doch benieuwd was naar de 
realisatie. De ere-voorzitter van de 
JOVD vond dat er geen sprake was 
van een koerswijziging maar van een 
accentverschuiving. Het belang van 
de uitspraak zit vooral in het feit 
dat in de woorden een wens van de 
fractievoorzitter van de VVD valt te 
beluisteren om de VVD een mid
denkoers te laten varen. Het was 
volgens de heer Geertsema een ge
noegen te horen dat de VVD een 
vernieuwende partij is en geen anti
socialistische partij! 

Het Des Indes-beraad is reeds een 
groot aantal jaren doende deze 
praktische verschillen te overbrug
gen. Als de PvdA zich openstelt 
voor samenwerking met de VVD, 
dan ligt een PvdA/VVD-coalitie in 
het verschiet. Voorhoeve heeft te
recht aangegeven dat samenwer
king met de PvdA een praktisch 
vraagstuk is en geen ideologisch 
vraagstuk. 

De heer Geertsema kan zich ge
zien het Liberaal Manifest, waarin 
staat dat in Nederland meer libera
len bestaan dan verenigd in de VVD 
en dat het streven dient te zijn deze 
liberalen te bundelen, geheel vin
den in de reactie van de heer Van 
Mierlo, toen deze stelàe dat bij een 
realisatie van het "sociaal-liberalis
me" er geen plaats meer voor D'66 
zal zijn en zij op dient te gaan in de 
VVD. 

Met betrekking tot het verschil 
van opvatting tussen "Vanrielis
ten" en "Geertsemanisten" geeft de 
spreker eerst een korte weergave 
van de geschiedenis, die tot deze 
controverse heeft geleid. In het be
gin van de jaren '70 was de heer Van 
Riel fractievoorzitter van de Eerste 
Kamer, terwijl de heer Geertsema 
de fractie van de VVD in de Tweede 
Kamer voorzat. Geertsema stond op 
de bres voor de liberale beginselen. 
Gezien het van nature beperkte 
aantal liberalen, betekende dit een 
pleidooi voor een kleine liberale 
partij. Van Riel daarentegen stelde 
dat mensen moest worden verteld 
wat ze wilden horen, dan zouden ze 
op de partij stemmen. 

Geersterna wenst echter niet te 
streven naar een getuigenispartij, 
aangezien die haar beginselen met 
overtuiging naar buiten placht te 
brengen, hoewel men weet dat ze 
onhaalbaar zijn. 

De VVD heeft in de coalitie met 
het CDA haar idealen op het so
ciaal-economisch en defensieterrein 
verwezenlijkt. Dat is echter op het 
terrein van de immateriële punten 
nog niet gebeurd. Juist op dit ter-



rein is het verschil van inzicht tus
sen "Vanrielisten" en "Geerstema
nisten" van belang. Vanrielisten 
stellen dat vele mensen niets van de 
standpunten van liberalen op het 
immateriële vlak willen weten. Der
halve moet de partij hier haar mond 
over houden. Gezien de huidige 
achterban van de VVD had van Riel 
groot gelijk. 

Gedurende een VVD/CDA-coali
tie wordt de realisatie van deze ty
pisch liberale punten vergeten, ter
wijl dit ten tijde van een PvdA/ 
VVD-coalitie een fluitje van een 
cent zou zijn. Voorhoeve stelt zich 
volgens Geertsema wat dit betreft 
gelukkig minder star op dan zijn 
voorgangers. Echter, wat zou de 
prijs zijn van een dergelijke coali
tie? 

De kruisvluchtwapens zijn, met 
het vertrek van Max van den Berg, 
voor de PvdA onderhandelbaar ge
worden. Op het sociaal-economisch 
terrein richt Voorhoeve zich minder 
eenzijdig op de hoogst betaalden, 
terwijl PvdA-kamerleden als Kom
brink en Vermeend zich meer in so
ciaal-liberale richting verplaatsen. 
De heer Geertsema onderschrijft 
derhalve de conclusie van Voorhoe
ve dat een PvdA/VVD mogelijk is. 
Hij vult deze echter aan met de stel
ling dat een dergelijke coalitie niet 
alleen mogelijk is maar ook wense
lijk is. Dan pas is de doelstelling van 
het Des Indes-beraad bereikt en 
kan de JOVD dit beraad een zachte 
dood laten sterven. 

Ginjaar 

JU)
:[ ,-:-~'\;\ e heer Ginjaar startte zijn 

} rede met een beschrijving 
van de positie van de JOVD. 

Hij stelt dat de JOVD de luis is in 
de pels van de VVD. Dat de JOVD 
de VVD een spiegel voorhoudt. De 
JOVD kan de liberale principes vol
gen, in tegenstelling tot de VVD die 
bestuurlijke verantwoordelijkheid 
voor het land draagt. Dit impli
ceert, volgens de heer Ginjaar, dat 
de JOVD met haar pleidooien voor 
een meer principieelliberale hpu
ding geen ongelijk heeft, maar dat 
ze moet accepteren dat de VVD dit 
niet altijd waar maakt. 

Volgens de spreker zijn de woor
den van de heer Voorhoeve niets 
nieuws, ze geven enkel een andere 
inkleuring, met andere woorden 
van het beleid van de VVD. 

Ingaand op de specifieke kenmer
ken van een liberale partij, geeft de 

heer Ginjaar aan dat het liberalisme 
een maatschappelijke geesteshou
ding is, die uitgaat van de principië
le erkenning van de gelijkwaardig
heid van onderling verschillende 
mensen. Het liberalisme verzet zich 
tegen geestelijke en maatschappelij
ke dictatuur. Het liberalisme is een 
hervormingsbeweging, waarbij per
soonlijke gaven en talenten maxi
maal tot ontwikkeling moeten kun
nen komen en de individuele 
vrijheid maximaal beleefd moet 
kunnen worden. 

Liberaal beleid is op de toekomst 
gericht. Liberalen geloven in de toe
komst, hoewel ze geen zekerheid 
over de toekomstige samenleving 
kunnen geven. Liberalen kunnen 
enkel zekerheid omtrent hun visie 
geven. Het te voeren beleid is vol
gens de heer Ginjaar afhankelijk 
van de waarden en normen in de sa
menleving, die naar tijd en plaats 
verschillen. De samenleving heeft 
behoefte aan een overheid die deze 
normen en waarden waardeert en 
daarop anticipeert. 

Komend op de vraag of de VVD 
een getuigenispartij of een brede 
volkspartij moet zijn, stelt de heer 
Ginjaar heel duidelijk dat de VVD 
een brede volkspartij zal moeten 
zijn. 
Een liberale getuigenispartij zal 
zich richten op de immateriële pun
ten, waardoor ze haar inzichten op 
sociaal-economisch terrein niet zal 
kunnen verwezenlijken. 

De centrale vraag is hoe de libera
le idealen verwezenlijkt kunnen 
worden. In Nederland is het een ge
geven dat regeringen uit coalitie
verbanden moeten bestaan, zodat 
de vraag voor de VVD is met wie zij 
een dergelijk verband het beste aan 
kan gaan. 
De VVD zal het regeerakkoord uit
voeren tot 1990. Op het terrein van 
Vrede en Veiligheid heeft de idee 
van de VVD gestalte gekregen. Op 
sociaal-economisch terrein betekent 
het "sociaal liberalisme" van Voor
hoeve geen verschuiving maar een 
bevestiging van het reeds bestaande 
beleid. De vraag is of de VVD ter
wille van de immateriële punten 
een coalitie aangaat met de PvdA? 
Ginjaar tekent hierbij aan dat er 
meer immateriële punten zijn dan 
alleen "Euthanasie" en "Gelijke be
handeling". Als voorbeeld noemt 
hij het onderwijs, waar de VVD bij
voorbeeld bij de middenschool 
sterk zal moeten inleveren in geval 
van een coalitie PvdA/VVD. 

De heer Ginjaar gaat op persoon
lijke titel nog iets nader in op de 

euthanasie kwestie. Hij maakt daar
bij een vergelijking met de discussie 
rond abortus. De Abortuswet is in
dertijd met een zeer kleine meer
derheid in het parlement aange
nomen. Onder de tegenstemmers 
bevonden zich echter vertegenwoor
digers van twee stromingen. Eén 
stroming was principieel tegen. Een 
andere stroming vond de wet niet 
vergenoeg gaan, zodat abortus als 
zodanig breed geaccepteerd was. 
Dit in tegenstelling tot euthanasie. 
In zaken van leven en dood moet 
men prudent zijn in de politiek, al
dus Ginjaar. 

De vraag met welke coalitie
genoot in zee moet worden gegaan 
komt pas na de verkiezingen aan de 
orde. Het antwoord is afhankelijk 
van de vraag met wie het verkiezings
programma het beste uitgevoerd 
kan worden. 

Ginjaar refereert aan een uit
spraak van Van der Hek, die stelt 
dat zaken tussen de PvdA en de 
VVD bespreekbaar gemaakt dienen 
te worden. Als de zaken bespreek
baar zijn, dan neemt de kans op een 
PvdA-VVD-coalitie toe. Als het 
doel van een coalitie PvdA/VVD 
echter is om het CDA in de opposi
tie te krijgen, dan is dit even on
gezond als de duur van de regeer
macht van het CDA. Nu reeds 70 
jaar. 

---~ ...---~~~ ...... 
~:;::-;:::;~-·_;.-.-
~~~ -~---2::::·:::-;::::.::-~ 

Na 20 april a.s. wordt zoals 
gebruikelijk één exemplaar 
van het Jaarverslag (over 
1986) toegezonden aan de be
sturen van afdelingen en cen
trales. 

Belangstellenden kunnen 
het Jaarverslag bestellen door 
f 10,- p.e. over te maken op 
girorekening nr. 40.18.232 
t.n.v. VVD-Informatiereke
ning te 's-Gravenhage onder 
vermelding "39ste Jaarver
slag". 

15 april 1987 

• 



Themadag 
volksgezondheid 

Datum : zaterdag 23 mei 1987 
Tijdstip: aanvang 10.00 uur 
Plaats : De Osdorper 

Schoolgemeenschap, 
Hoekenes 61, 
1068 MR AMSTERDAJ.\1 

De kamercentrale Amsterdam organiseert op zaterdag 23 mei 1987 in samenwerking met de partijcommissie 
Welzijn en Volksgezondheid een themadag naar aanleiding van de recente voorstellen van de· Teldersstichting 
zoals neergelegd inTeldersgeschrift 61, "Een concurrerend recept voor de Nederlandse gezondheidszorg". 

Agenda: 
10.00 - 10.05 uur: 
Opening door de voorzitter van de kamercentrale 
Amsterdam, H. J. G. Evenhuis. 
10.05 - 10.25 uur: 
Inleiding door de staatssecretaris van Volksgezond
heid, drs. D. J. D. Dees. 
10.25 - 10.45 uur: 
Een toelichting van algemene aard op Teldersge
schrift 61 door dr. K. Groenveld, directeur van de 
prof. B. M. Teldersstichting. 
10.45 - 11.05 uur: 
Een toelichting op Teldersgeschrift 61 met een meer 
technisch karakter door prof. dr. W. P.M. M. van 
der Ven, hoogleraar Algemene Gezondheidszorg. 
11.05 - 11.30 uur: 
Vragen uit de zaal. 

Themadag 
Volkshuisvesting 

.11.30- 12.00 uur: 
Koffie-pauze. 
12.00 - 12.30 uur: 
De voorzitter van de partijcommissie Welzijn en 
Volksgezondheid, de heer P.C. Lange, geeft een 
toelichting op de stellingen van de commissie. 
12.30 - 13.30 uur: 
Lunch. 
13.30 - 14.30 uur: 
Discussie in subgroepen op basis v.d. stellingen. 
14.30- 15.55 uur: 
Plenaire discussie. 
15.55 - 16.00 uur: 
Sluiting door dagvoorzitter, drs. L. Hilarides, lid 
van het dagelijks bestuur van de partij. 

Aan alle raadsleden, wethouders en burgemeesters van de VVD, die 
zich bezig houden met qe VOLKSHUISVESTING. 

Door de verkiezingen in 1986 is de partijcommissie VOLKSHUIS
VESTING enige tijd, reglementair, ontbonden geweest, waardoor de 
commissie in 1986 geen thema-avond heeft kunnen organiseren. 

Dit jaar heeft de commissie de organis~tie van een thema-avond weer 
ter hand genomen. De avond zal gehouden worden op vrijdag 22 mei 
a.s: in het Jaarbeurscongrescentrum te Utrecht. 
Aanvang 19.00 uur - zaal open 18.30 uur. 

De titel van de thema-avond luidt: 

SUBSIDIE - JA? 
SUBSIDIE NEE? 

De deel-onderwerpen die ingeleid zullen worden zijn: 
1. objectsubsidie- ja of nee? 
2. individuele huursubsidie- ja of nee? 
3. budgetafspraken als systeem- ja of nee? 
De avond wordt zoals gebruikelijk afgesloten met: 
4. een algemene vragenronde. 

In verband met deze vragenronde verzoeken wij u op de aanmeldings
strook, eventueel, aan te geven welke vragen bij u leven. De vragen 
zullen worden opgenomen in de INFORMATIEBUNDEL die aan de 
deelnemers zal worden toegezonden. 
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Voor deelname is een bijdrage van {10,- in de kosten verschuldigd. 
Tijdens de bijeenkomst zal hiervoor koffie en een eenvoudige brood
maaltijd worden verstrekt. Voor de bijeenkomst wordt de deelnemers 
een discussiestuk toegezonden. 
Als u tegelijkertijd Teldersgeschrift 61, "Een concurrerend recept 
voór de Nederlandse gezondheidszorg", aanvraagt ontvangt u dit ge
schrift voor de gereduceerde prijs van f 15,- per exemplaar. 

AANMELDINGSBON THEMADAG 
VOLKSGEZONDHEID 
(zenden aan Stikkerhuis, N.Z. Voorburgwal288, 1012 RT Am
sterdam). 

Naam 

Straat 

Postcode 

Plaats 

zal deelnemen aan de themadag Volksgezondheid op 23-05-
1987 te Amsterdam; voor de verschuldigde bijdrage van f 10,
dan wel f 25,- (incl. Teldersgeschrift 61) is ingesloten: 

o Betaalcheque (uitgeschreven VVD-afdeling Amsterdam) 
o Girobetaalkaart 

Wij verzoeken u uw aanmelding voor 30 april a.s. in te sturen. Wij 
zullen u gaarne welkom heten op de avond van 22 mei. 

Aanmeldingsstrook 
Ondergetekende: 

Naam: ........................................................................................................ . 

Adres: ........................................................................................................ . 

Functie: ............................................................................... ; ..................... . 

Gemeente: ................................................................................................. . 

zal de bijeenkomst op 22 mei a.s. alleen danwel met de volgende 
personen bijwonen: 

Naam:........................................... Naam: .......................................... . 

Functie: ......................................... Functie: ........................................ . 

Naam: ........................................... Naam: .......................................... . 

Functie: ......................................... Functie: ........................................ . 

Aanmelding voor 30 april a.s. sturen naar: 
Secretariaat VVD, Postbus 30836, 2500 GV Den Haag, 
t.a.v. mr. H. J. Lutke Schipholt. 



AGENDA 
HAYAVAN SOMERENSTICHTING 

·· ID dit aprilnummer van Vrijheid 
~n Democratie.\VildeHaya.van · 

·· Somerenstichting eenoverzicht 
geven van trainingen die de 

•. Stichting organiseert en waar~ 
voor. leden. zich rechtstreeks .aan 
kunnen melden bij het algemeen 
secretariaat en·een overzicht van 
trainingen die door de kamercen
trales worden georganiseerd. 

TrainingenMaya van 
Somerenstichting . 
Management voor Statenleden 
Lelystad, 8 en 9 mei 1987 I 
vsmans01 
. Vrijdagav~nd en. zaterdag. 
Cursusbijdrage /125,~. 
COnflicthantering·. 
Maarsbergen, 22 en 23 mei 
1987/vsconf01 
Vrijdagavond en zaterdag. 
Cursusbijdragef 125,:....,.-. 

Leden kunnen Zich opgeven voor 
deze trainingen door de cursus~ 
bijdrage(n) over te maken op gi~ 
ronurnroer 36/19.19.7. van de 
Haya. van Somerenstichting, on-
der vermeldingvan depursus
tiaam,.het cursusnummer ende 
plaats; · · ·· · 

Trainingen\van de 
kamercentrales 

. In de komende maanden organi
seren de kamercentralesin sa
menwerking niet afdelingen en 
ondercentrales een groot aantal · 
trainingen;. Hi!ölrondervolgt. een 
overzicht van data en plaatsen .. 
en cursu~bijclragen. Voor de.ze 
trainingén kunnen leden zich . 

... · uitsluitend rechtstreeks aanmel
. den bij de betrokken kamercen~ 
. trales •. De· Haya van Someren-
. stichting verstrekt, op .aanvraag, 
nadere informatie over telefoon-

Presentatietechniek 11· 
Wijchen, 15, 26 april en 6 mei 
.1987 (avonqèn) · 
Cursusbijdrágef60,~. 

Cursu,s Liberalisme Jen IJ 
Wijchen, 9,i6?23en 30 septem-

bér 1987 (avonden) 
Cursusbijdrage f40,-. 

Bestuurderscursus 
Wijchen, 14, 21 en 28 oktober 
1987 (avonden) 
Roosendaal, 2, 3 en 9 juni •1987 
Cursusbijdrage f 15,-. 

Cursus gemeentefinanciën 
Maarsbergen, 29 april en 6 mei 
1987 (avonden) 

. Cursusbijdrage f 30,-. 

Voor nadere informatie kan te
lefonisch contact worden opge
nomen: 070-614121. 

Topkadercursus 
"Vergrijzing" 
12, 13 en 14 juni 1987 Wolfheze 
De Haya van Somerenstichting 
organiseert twee keer per jaar. 
een topkadertraining van een 
weekend voor leden die belang
rijke bestuurlijke en/ of vertegen
woordigende functies bekleden. 
Voor topkadercursussen worden. 
thema's gekozen die op de mid
dellange termijn een centrale rol 
gaan spelen in de discussie bin
nen de partij en de landèlijkè po~ ·· 
litiek. 
Voor. de topkadercursus van 12, 
13 en 14 juni a;s. staat het thema 
van .de "Vergrijzing" centraal. 
In de komende decennia zal de 
samenstelling van de Nederland~ 
se·bevolking ingrijpend veran-
. deren. Het. aandeel van ouder~n 
in de totale bevolking zal ste~k 
toenemen. De geboortegolf van 
de jaren vijftig is weggeëbd, het
geen gevolgen heeft op de lange 
termijn voor de samenstelling en 
omvang van de beroèpsbevol.: 
king. Jongeren zullen niet langer 
het beeld van de Nederlandse sa
menleving bepalen, de beroeps: 
bevolking slinkt en het aantal 
·bejaarden zal zeer· sterk toene
men. Dit proces van vergrijzing 
van. de bevolking .heeft; ingrijpen
de economische en sociale con
sequenties die nog nauwelijks te 
overzien zijn. In de politieke dis-

cussie rond dit thema zal de stel
lingname van de VVD van be
lang zijn. In hoeverre moet ge
stuurd of gecorrigeerd worden 
om mogelijke negatieve effecten 
op te vangen? Wat zullen op de 
lange termijn de maatschappelij
ke èn economische gevolgen 
zijn? 
De Haya van.Somerenstichting 
wil met. vertegenwoordigers .van 
maatschappelijke organisaties, 
de Rijksoverheid, de Weten
schap en Politiekgedurende deze 
topkadercursus stellingnames 
inventariseren, liberale uitgangs
ptin~en en aandachtspunten be
lichten. Voorafgaand aan een 
topkadercursus nodigt de Haya 
van Somerenstichting de bestu
ren van de.kamercentrales, de 
Organisatie Vrouwen in de· VVD 
en de.JOVDuit om kandidaten 
voor deelname voor te dragen. 
·Belangstellenden kunnen zich 
ook rechtstreeks aanmelden bij 
de Haya van Somerenstichting. 
Omdat slechts een beperkt aan
talleden aan deze topkadercur
sus kan deelnemen en om het ni
veau te waarborgen selecteert de 
Haya van Somerenstichting kan
didaten op basis van de selectie
criteria.· 
Indien u belangstelling heeft om 
.deel te nemen, kunt u de selec-
. tiecriteria opvragen bij de Haya 
van Somerenstichting, p/a Post-
bus30836, 2500 EA 's-Graven~ 
hage. De Haya van Someren~ 
stic:hting maakt op basisvan de 
informatie \lit de levensbeschrij~ 
vingen een selectie en weegt be
trokkenheid bij hèt thema, be
stuurlijke ervarillg en opleiding 
mee.Deinschrijving sluit op 21 
april a.s. Van de deelnemers 
wordt een bijdrage gevraagd van 
f 240,.,.:.:_ (leden van26jaar of jon~ 
ger betalen f 200,-). Na 30 april 
pntvangen betrokkenen vervol:. 
gens nadere informatie. 

Voor inlichtingen kunt u telefonisch contact opnemen met de 
Haya {)an Somerenstichting, telefoon: 070-614121. · 
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Aa;nVulling 
beschrijvingsbrief 
40st~ jaarlijkse 

airgemene 
ve~gadedng 

I 
I 

I ' 
(76~te algemene 

vergadering) 
i ~ 

Bij het hoofdbestuur zijn tot en met 24 maart 1987 op 
de beschrijvingsbrief voor de 40ste jaarlijkse algemene 
vergadering (76ste algemene vergadering te houden op 

15 en 16 mei 1987 te Leeuwarden in De Harmonie), 
gepubliceerd in de VVD-Expresse nr. 139 en Vrijheid 
en Democratie nr. 1351 van 15 februari 1987, moties 

en amendementen binnengekomen die in deze aanvul
ling nader worden vermeld. 

De vergadering zal beginnen op: 
vrijdagmiddag om 14.00 uur 
vrijdagavond om 20.00 uur 

zaterdagmorgen om 10.00 uur 
zaterdagmiddag om 14.00 uur 

AGENDAPUNT 5 
Kandidaatstelling leden en plv. leden commissie 
van drie leden ter voorlichting van de algemene 
vergadering bij de behandeling van de rekening en 
verantwoording van de penningmeester over 1987. 

Tot en met 24 maart 1987 zijn er geen namen van overige 
kandidaten, gesteld door de ledenvergaderingen van de afde
lingen, ter kennis gebracht van de algemeen secretaris. Dit 
houdt in dat de door het hoofdbestuur gestelde kandidaten 
tijdens de algemene vergadering door de voorzitter worden 
benoemd verklaard (art. 73 h.r.). 

AGENDAPUNT 8 
Kandidaatstelling leden en plv. leden Commissie 
van Beroep. 

Tot en met 24 maart 1987 zijn er geen namen van overige 
kandidaten, gesteld door de ledenvergaderingen van de afde
lingen, ter kennis gebracht van de algemeen secretaris. Dit 
houdt in dat de door het hoofdbestuur gestelde kandidaten 
tijdens de algemene vergadering door de voorzitter worden 
benoemd verklaard (art. 73 h.r.). 

AMENDEMENTEN C.Q. MOTIES MET 
ADVIEZEN HOOFDBESTUUR 

AGENDAPUNT 9 
Bespreking van het beleid van het hoofdbestuur. 
9.1. Algemeen 

1. Motie: afdeling De Bilt/Bilthoven 
Een aantal voorstellen opgenomen in de beschrijvingsbrief ge
publiceerd in Vrijheid en Democratie van 15 februari 1987 nr. 
1351 heeft het hoofdbestuur geadviseerd aan te houden. Voor
gesteld wordt om het te houden onderzoek op zodanige ter
mijn af te ronden dat de voorstellen op de eerstvolgende jaar
lijkse algemene vergadering kunnen worden behandeld. 
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Toelichting: 
De afdeling acht het belangrijk om een termijn te stellen om 
de actualiteitswaarde van voornoemde voorstellen voor de na
bije toekomst te behouden. 
Advies: 
Overnemen. Behoudens overmacht zal het hoofdbestuur in
derdaad in· de beschrijvingsbrief voor de 41ste jaarlijkse alge
mene vergadering de voorstellen aan de orde stellen. 

2. Motie: afdeling Budel 
De afdeling Budel, in vergadering bijeen op woensdag 11 
maart 1987 onderschrijft de motie van de afdeling 's-Graven
hage (nr. 57743) inzake de presentatie - draagvlakverbreding 
en communicatie. 
De afdeling Budel verzoekt het hoofdbestuur het eerder inge
nomen standpunt te heroverwegen en alsnog te handelen con
form voornoemde motie. Dit vooral omdat het naar buiten 
treden op welk gebied en door wie dan ook, electoraal gezien 
van zeer grote invloed is. 
Toelichting: 
De VVD presenteert zich vaak als een groepering waar men 
zijn of haar mening mag uiten, hetgeen als zeer positief gezien 
wordt. Edoch, het vermanende vingertje opsteken, of een af
stand nemen van door anderen gedane uitspraken volgt alras 
indien men een andere mening heeft. 
Recentelijk voorbeeld de uitlatingen van mevrouw Smit
Kroes over het "trekken van de VVD kar". Dit soort par
tijdiscipline leidt tot monddood maken en demotivering. 
Ons inziens schaadt de reactie de partij meer dan de actie. 
Bovendien is het een zeer welkom en bruikbaar punt voor de 
tegenstanders van de VVD ideeën. Wij achten daarom een 
bezinning op de presentatie, de draagvlakverbreding en de 
communicatieverbetering zeer noodzakelijk, en wel op alle ni
veaus in onze partij, waarbij het hoofdbestuur het voortouw 
dient te nemen. 
Advies: 
Het hoofdbestuur handhaaft het advies als verwoord onder 
de motie van de afdeling 's-Gravenhage. 

3. Motie: afdeling Zoeterwoude 
Toevoegingvan nieuwe tekst bij briefnr. 58222 afdeling Naar
den "een landelijke discussie over dat onderwerp uit te lokken 
en te bevorderen, dat voor de Tweede-Kamerverkiezing 1990 
en gemeenteraadsverkiezingen 1990 en de PS verkiezingen 
1991 enz. enz.". 
Advies: 
Het hoofdbestuur handhaaft het advies als verwoord onder 
de motie van de afdeling Naarden. 

9.2. Rapportage uitvoering samenwerkings
overeenkomst VVDIJOVD ingevolge toezegging 
69ste algemene vergadering 

4. Motie: kamercentrale Leiden 
De centralevergadering van de kamercentrale Leiden in ver
gadering bijeen op 10 maart 1987; overwegende, dat 
- de beschrijvingsbrief voor de algemene vergadering van de 
VVD van 15/16 mei 1987 te Leeuwarden zeker een onderwerp 
bevat, dat wegens het ontbreken van onderliggende stukken 
niet kan worden beoordeeld; 
- daardoor van de gegeven mogelijkheid tot het formuleren 
van moties en amendementen geen gebruik kan worden ge
maakt; 
- deze gesignaleerde omissie zeer sterk wordt gevoeld bij het 
agendapunt "rapportage uitvoering samenwerkingsovereen
komst VVD/JOVD"; 
- hierdoor het gevoel bestaat, dat er van een echte evaluatie 
geen sprake kan zijn en daardoor de basis van de partij, die 
de opvang, begeleiding en vorming van VVD-jongeren zeer ter 
harte gaat, zich min of meer buiten spel gezet voelt; 

verzoekt het hoofdbestuur van de VVD om 

- vanaf nu te voorkomen, dat stukken voor een algemene ver
gadering niet tijdig compleet worden gepubliceerd, opdat het 
reglementaire recht tot het indienen van moties en amen-



dementen niet tot een farce wordt gemaakt; 
- in een zeer bijzondere uitzonderingssituatie, zoals de onder
havige, dan ook een noodprocedure toe te passen, waardoor 
toch het genoemde recht kan worden uitgeoefend; 

en gaat over tot de orde van de dag. 

Toelichting: 
De tekst spreekt voor zich. 
Advies: 
Hoewel het hoofdbestuur de gang van zaken betreurt m.b.t. 
de rapportage over de uitvoering van de Samenwerkings
overeenkomst vraagt het begrip voor het feit dat het inpassen 
van handelingen voortvloeiende uit een volstrekt nieuwe be
leidssituatie, tijd en kracht vergt van alle participanten. 
Algemene mededeling · 
Als bijlage 1 is de rapportage uitvoering samenwerkings
overeenkomst VVD/JOVD, zoals vermeld is bij de beschrij
vingsbrief, in deze aanvulling opgenomen. 

AGENDAPUNT120NDER5 
Benoeming van een secretaris voor 'de organisatie 

Zoals in de VVD-Expresse nr. 144 en Vrijheid en Democratie 
nr. 1352 van 15 maart jl. blz 21 is vermeld heeft het hoofdbe
stuur kandidaat gesteld mevr. A. A. Aeyelts Averink
Winsemius te Krimpen a/d IJssel. Voor een korte levensbe
schrijving wordt naar genoemde publikaties verwezen. 
Tot en met 1 april jl. zijn bij de algemeen secretaris geen na
men van overige kandidaten, gesteld door de ledenvergade
ringen van de afdelingen, voorgedragen. 
Aangezien dus voor deze benoeming slechts een persoon kan
didaat is gesteld, wordt deze persoon door de voorzitter be
noemd verklaard (art. 73 h.r.). 

AGENDAPUNT17 
Bespreking van het beleid van de kamerfracties en 
van de VVD-leden in het Europese Parlement aan 
de hand van een notitie van de Tweede-Kamerfrac
tie (bijlage ll). * 

* Algemene opmerking: mede gelet op reacties uit de partij is 
het hoofdbestuur van mening dat de aanhef van dit agenda
punt onjuist is. Het beleid van de Eerste-Kamerfractie en de 
"mini-fractie" in het Europese Parlement geschiedt op basis 
van een eigen inbreng van deze fracties waarbij geen notitie 
ter bespreking voorligt. In den gevolge zal de aanhef dan ook 
een wijziging ondergaan. 

5. Motie: afdeling Schiedam 
De ledenvergadering van de VVD-afd. Schiedam, bijeen op 4 
maart 1987, spreekt haar ongenoegen uit over het feit, dat de 
notitie aan de hand waarvan het beleid van de Kamerfracties 
en de VVD-leden in het Europese Parlement wordt bespro
ken pas zal worden gepubliceerd in Vrijheid en Democratie 
nadat de termijn om amendementen c.q. moties in te dienen 
is verstreken. Zij verzoekt de algemene vergadering bij het 
bestuur en de desbetreffende fracties met klem erop aan te 
dringen, dat de beleidsnotities worden gepubliceerd voordat 
de einddatum van indiening van amendementen c.q. moties 
is verstreken. 
Toelichting: 
Doordat pas kennis genomen kan worden van de desbetreffen
de beleidsnotities nadat de termijn om amendementen c.q. 
moties is verstreken, wordt de ledenvergadering niet in de ge
legenheid gesteld op de juiste manier te reageren. 
Advies: 
Het hoofdbestuur zal trachten te bevorderen dat genoemde 
notitie inderdaad met de beschrijvingsbrief wordt gepubli
ceerd. 

6. afdeling 's-Gravenhage 
De secretaris van de afdeling 's-Gravenhage meldt voor de 
goede orde, mede onder verwijzing naar de na "N.B.2" aan 
de beschrijvingsbrief toegevoegde alinea, het besluit van onze 
ledenvergadering van 19 maart jl. om onze afgevaardigden op 

16 mei a.s. bij punt 17 en/of 19 te doen bespreken: de plannen 
tot invoering van basisvorming in het voortgezet onderwijs 
en de daarover in onze Tweede-Kamerfractie levende opvat
tingen. 
Toelichting: 
De ledenvergadering is. van mening dat de plannen tot invoe
ring van de basisvorming in de beleidsnotitie van de Tweede
Kamerfractie aan de orde moeten komen. De i.v.m. de~e plan
nen georganiseerde themadag op 11 april 1987 doet daar niet 
aan af. Wij gaan er van uit dat het dagelijks bestuur c.q. 
hoofdbestuur deze mening deelt en de fractie daarvan op de 
hoogte zal stellen. Een afschrift van deze brief is aan de Twee
de-Kamerfractie verzonden. Onze ledenvergadering heeft be
sloten geen amendement of motie in te dienen maar haar voor
nemen dit onderwerp te doen bespreken in briefvorm te uwer 
kennis te brengen. Een amendement m.b.t. de beleidsnotitie 
is formeel onmogelijk. Een motie in Leeuwarden, na de publi
katie van de notitie in Vrijheid en Democratie van 15 april, 
zou een slag in de lucht kunnen blijken. 
Advies: 
De Tweede-Kamerfractie zal bij monde van haar vertegen
woordigers zeer zeker willen ingaan op de problematiek door 
de afdeling 's-Gravenhage aangesneden. 

BIJLAGE I 
aanvulling bij agendapunt 9.2 Rapportage uitvoe
ring samenwerkingsovereenkomst VVD/JOVD in
gevolge toezegging 69ste algemene vergadering. 

Evaluatie Samenwerkingsbijeenkomst 
De 69ste algemene vergadering van 15 december 1984 heeft 
het voorstel van het hoofdbestuur aanvaard tot het sluiten van 
een samenwerkingsovereenkomst met de JOVD. Door het 
hoofdbestuur werd toegezegd de uitwerking van de Samen
werkingsovereenkomst te zullen evalueren tijdens de jaarlijk
se algemene vergadering van 1987. In het commentaar dat 
het hoofdbestuur in dit jaar op het ingediende jaarplan zal 
leveren zal het tevens ingaan op het ingediende amendemen
ten. 
(Bron: Vrijheid en Democratie nr. 1315 pagina 16, besluiten 
van de 69ste algemene vergadering van 15 december 1984 en 
de door het hoofdbestuur gedane toezeggingen.) 

In de appendix is opgenomen het door het hoofdbestuur van 
de VVD en het hoofdbestuur van de JOVD goedgekeurde 
jaarplan 1987 van de Commissie Jacobse, met daarbij gevoegd 
een prioriteitenlijst. Dit jaarplan is niet de opsomming van 
hetgeen in 1987 gerealiseerd moet worden, maar een inven
tarisatie van beleidsterreinen en aandachtspunten waar sa
menwerking tussen VVD en JOVD mogelijk is. Het jaarplan 
1987 is een leidraad voor zowel de VVD als de JOVD om bij 
beleidsvoorbereiding en uitvoering rekening te houden met de 
jongeren in het algemeen, de jongere leden in het bijzonder. 

Ten aanzien van het jaarplan 1987 stelt het hoofdbestuur zich 
voor over de voorstellen terzake van vorming en scholing nog 
nader overleg te plegen. 
Wat betreft de voorgestelde prioriteitenlijst van de landelijke 
commissie jongerenbeleid lijkt het juist voorlopig de cursus 
P.R. nog niet op te nemen en het punt Statenverkiezingen in 
een breed verband te plaatsen. Zulks zal nog nader overleg 
met de commissies vragen. 

De activiteiten van de commissies die in het kader van de 
Samenwerkingsovereenkomst in het leven zijn geroepen, zijn · 
voor het hoofdbestuur uitgangspunten voor een evaluatie van 
de Samenwerkingsovereenkomst. 

Commissie Jongerenbeleid VVDIJOVD 
De Commissie Jongerenbeleid VVD/JOVD heeft impliciet als 
taak gekregen aan de Samenwerkingsovereenkomst in de 
praktijk nader vorm en inhoud te geven. Onder het voorzitter
schap van de heer H. Jacobse werden daartoe jaarplannen 
ontwikkeld en ter goedkeuring voorgelegd aan de hoofdbestu
ren van VVD en JOVD. De hoofbesturen hebben het halfjaar~ 



plan voor 1985 en het jaarplan 1986 goedgekeurd. Informatie
uitwisseling, het benaderen van jongeren en het organiseren 
van vormings- en scholingsactiviteiten staan in deze jaarplan
nen centraal. 
Voor een juiste afstemming van activiteiten is een goede infor
matie-uitwisseling uiterst belangrijk. De hoofdbesturen, 
maar ook afzonderlijke portefeuillehouders kwamen hiervoor 
regelmatig bijeen. 

Gezamenlijke vormings- en scholingsactiviteiten vormen een 
belangrijk onderdeel van de uitvoering van de samenwer
kingsovereenkomst. 
In samenwerking met de JOVD werd een nieuwe cursus, ge
titeld: "Politiek ter Discussie" opgezet waarin aandacht 
wordt besteed aan de Politieke Stromingen in het algemeen, 
het liberalisme in het bijzonder en discussietechnieken. Deze 
cursus waarvoor de Haya van Somerenstichting de trainers 
heeft opgeleid, kan door zowel JOVD en VVD worden geor
ganiseerd in districts- en kamercentraleverband. De JOVD en 
Haya van Somerenstichting hebben de diverse cursussen op 
elkaar afgestemd, materialen uitgewisseld en de Haya van So
merenstichting heeft de begeleiding van JOVD-inleiders voor 
haar rekening kunnen nemen. 

Voorstellen van de Commissie Jacobse die betrekking hebben 
op het verstrekken van informatie over het liberalisme aan 
jongeren, het werven van nieuwe leden, werden overgenomen 
door de hoofdbesturen. In de verkiezingscampagnes werd na
drukkelijk plaats ingeruimd voor de doelgroep van de jonge
ren. Het hoofdbestuur van de VVD reserveerde in 1986 
f 14.000,- voor directe kosten van gezamenlijke trainingsac
tiviteiten en de kosten van commissie-activiteiten. 

Commissie Jeugdbeleid 
Deze partijcommissie, ex. art. 60 huishoudelijk reglement, 
startte in oktober 1985 onder het voorzitterschap van me
vrouw C. Berkestijn-TerJingen met haar werkzaamheden. De 
commissie bespreekt die politieke onderwerpen die in relatie 
staan tot jongeren, in 1986 kwamen achtereenvolgens aan de 
orde: 

- euthanasie bij minderjarigen; 
- rechten van jeugdigen; 
- de verkiezingscampagnes; 
- etnische en culturele groepen; 
- jeugdinternaten; 
- jeugdhulpverlening; 
- regeerakkoord; 
- jeugdbeleid; 
- de begroting; 
- speciaal onderwijs. 

Landelijke Commissie Jongerenbeleid 
In de Landelijke Commissie Jongerenbeleid hebben de verte
genwoordigers van de kamercentrale-besturen zitting die in 
het bijzonder belast zijn met de uitvoering van de Samenwer
kingsovereenkomst in de kamercentrales. De commissie wis
selt informatie uit over de wijzen waarop een invulling aan 
het jongerenbeleid gegeven kan worden in de kamercentrales. 
Jaarplannen van de Commissie Jacobse vormen daarbij een 
leidraad. De informatie-uitwisseling vergde veel tijd. Het 
toetsen van resultaten in de praktijk is sterk regio-gebonden. 
Landelijk gezien kan dan ook niet van een benadering worden 
gesproken van het jongeren beleid. Toetsing van jaarplannen 
van de Commissie Jacobse op haalbaarheid vormde een twee
de belangrijk gespreksthema in de vergaderingen. 

Bovenstaand overzicht van werkzaamheden en activiteiten 
geeft aan dat na een voorzichtige, aftastende start nu een 
structuur is gevonden waarin aan de Samenwerkingsovereen
komst gestalte gegeven kan worden. Halverwege de termijn 
van de Samenwerkingsovereenkomst kan daarmee een balans 
worden opgemaakt van hetgeen bereikt kon worden in de af-
gelopen 2 ~jaar. , 

Het hoofdbestuur is van mening dat wat tot nu toe bereikt is 
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als overwegend positief beoordeeld kan worden. Het bereiken 
van overeenstemming vergt veel tijd. Enerzijds omdat het hier 
om twee organisaties gaat die hun onafhankelijkheid willen 
waarborgen en dus extra zorgvuldig voorstellen overwegen, 
anderzijds omdat in het kader van de Samenwerkings
overeenkomst een aantal overlegvormen in het leven zijn ge
roepen die betrokken zijn bij uitvoering van de Samenwer
kingsovereenkomst. 

In de afdelingen, ondercentrales en kamercentrales wordt 
goed samengewerkt met de JOVD. Op tal van praktische 
punten wordt informatie uitgewisseld, worden activiteiten op 
elkaar afgestemd en voor zover mogelijk gezamenlijk geor
ganiseerd. Binnen de verschillende VVD-bestuurslagen dient 
steeds gezorgd te worden voor een gesprekspartner van de 
JOVD. 

Het hoofdbestuur is van mening, dat in de komende tijd, de 
aandacht moet worden gericht op het jongerenbeleid als zo
danig. Daarbij dient ruimte te worden gegeven aan de ver
schillende regionaal bepaalde ontwikkelingen. Voor een eind
evaluatie is het te vroeg; een en ander zal nog moeten uitkris
talliseren. 

De basis is gelegd om ook in de komende 2 ~jaar resultaten 
te boeken. Reacties op een tussentijdse evaluatie van de Sa
menwerkingsovereenkomst kunnen een indicatie zijn waar in 
de komende periode prioriteit aan gegeven moet worden. De 
Samenwerkingsovereenkomst is in principe aangegaan voor 5 
jaar. Het tussentijds aanbrengen van wijzigingen in een over
eenkomst die door de algemene vergaderingen van VVD en 
JOVD zijn goedgekeurd is een uiterst gecompliceerde opera
tie. Immers indien wijzigingen worden voorgesteld door de al
gemene ledenvergadering van de VVD dan moet de algemene 
vergadering van de JOVD ook daarmee akkoord gaan. De 
JOVD heeft bij het aangaan van de Samenwerkingsovereen
komst geen voorbehoud gemaakt van een evaluatie tussen
tijds. 

De reactie van het hoofdbestuur op de amendementen is in 
de lijn van de opstelling voor de algemene vergadering van 
december 1984. Het hoofdbestuur adviseert dringend voorlo
pig gezien het bovenstaande over de amendementen nog geen 
uitspraak te doen. 

Om die samenwerking niet onder spanning te zetten stelt het 
hoofdbestuur voor om aan de evaluatie uitsluitend een indi
catiefunctie toe te kennen. 

APPENDIX 

PRIORITEITENLIJST VAN DE LANDELIJKE 
COMMISSIE JONGERENBELEID VOOR 1987 
1. topkadercursus; 
2. lespakket liberalisme (punt 1, hoofdstuk 1 van het plan); 
3. opvang jongeren (punt 3, hoofdstuk 1); 
4. jongerencampagne (punt 2, hoofdstuk 1); 
5. cursus PR (punt 5, hoofdstuk 1). 

JAARPLAN 1987 
zoals opgesteld door de Commissie Jongerenbeleid 
VVD-JOVD 

1. ALGEMEEN 

1.1. lespakket liberalisme 
doelstelling: · 
Het geven van bekendheid aan de doelstellingen en uitgangs
punten van het liberalisme. 
activiteiten: 
VVD en JOVD ontwikkelen in overleg met M50, de koepelor
ganisatie voor politieke jongerenorganisaties, een lespakket 
voor het middelbaar- en beroepsonderwijs, het jeugd- en jon
gerenwerk en vormings-en scholingsactiviteiten. Het lespak
ket wordt professioneel opgezet, met audiovisueel materiaal, 



boekjes en folders. Om vragen te kunnen beantwoorden en te 
kunnen discussiërentijdens de behandeling op scholen, zal 
worden getracht het geheel te laten begeleiden door een "le
vende liberaal". 

1.2. jongerencampagne 1987 
doelstelling: 
Het werven van nieuwe leden; het werven van jongeren voor 
het liberalisme. 
activiteiten: 
JOVD en VVD voeren permanent actie om jongeren te inte
resseren voor het liberalisme. In 1987 zullen de verkiezingen 
voor de provinciale staten bij de permanente campagnes wor
den betrokken. 

JOVD en VVD voeren hun campagne zelfstandig en plegen 
operationeel overleg met elkaar over afstemming van activi
teiten en eventuele thema's, opdat een zo groot mogelijk suc
ces wordt geboekt. 

1.3. opvang jongeren 
doelstelling: 
Hier een onderscheid tussen doelstelling en activiteiten bij 
VVD en JOVD; 

A. Doelstelling VVD: 
Het opvangen van jonge partijleden in de VVD. 
activiteiten: 
1.3.1. introductieset 
Aan alle jongeren (herkenbaar aan de contributiecategorie) 
wordt bij aanmelding een introductieset gezonden. Deze set 
bevat tenminste de volgende onderdelen: 
a. een opwekkend welkomstwoord; 
b. een overzichtelijk en beknopt beeld van de partijorganisa
tie en activiteiten, toegespitst op die zaken waar je als lid 
direct mee te maken krijgt; 
c. een in stimulerende termen gevat overzicht van mogelijk
heden om actief te worden in de partij. Over <;Ie JOVD wordt 
een door deze organisatie vervaardigde folder meegezonden. 

1.3.2. persoonlijke benadering 
Op lokaal niveau wordt met alle jongeren die zich aanmelden 
contact opgenomen. Dit zou liefst telefonisch of middels een 
(aangekondigd) bezoekje moeten gebeuren omdat mondelinge 
communicatie beter kan worden afgestemd. Waar dit niet 
haalbaar is zou men desnoods op een persoonlijk briefje kun
nen terugvallen. Deze gesprekken hebben een drieledig doel: 

a. even nagaan of de introductieset goed is ontvangen en 
eventuele vragen die nog bestaan beantwoorden; 
b. stimuleren tot deelname aan een aantal concrete activitei
ten die op lokaal- of KC-niveau of door de JOVD in die regio 
binnen een niet al te lange termijn plaatsvinden; 
c. het peilen van eventuele wensen die bij het betreffende lid 
nog leven ten aanzien van zijn of haar opvang. 

Het is belangrijk dat deze gesprekken op een goede manier 
worden gevoerd. Het nieuwe lid mag zich niet belaagd voelen, 
en waar hierboven sprake is van stimuleren moet dit wel op 
een vrijblijvende manier gepresenteerd worden. Als een lid 
laat blijken verder met rust te willen worden gelaten, moet 
hieraan ook gehoor worden gegeven. Voor zover er n.a.v. punt 
a of punt c nog toezeggingen worden gedaan moeten die stipt 
binnen een korte termijn worden nagekomen. 

1.3.3. introductiebijeenkomsten 
Als er in een afdeling of eventueel ondercentrale een behoor
lijk aantal (5 tot 30) nieuwe leden is kan hiervoor in overleg 
met de JOVD een introductiebijeenkomst worden georgani
seerd; de behoefte hieraan moet wel via de persoonlijke be
nadering zijn gebleken en daar op inspelen. Het doel van een 
introductiebijeenkomst is vooral van sociale aard; kennis
maken met elkaar, bestuurders van de afdeling, gemeen
teraadsleden, eventueel vertegenwoordigers van de OC-/KC
besturen (bestuursleden specifiek belast met jongerenzaken), 

statenleden en vertegenwoordigers van de JOVD in die 
plaats. Daarnaast kan er meteen worden gezorgd dat men nog 
meer een beeld krijgt van VVD en JOVD, en hun mogelijkhe
den om actief te worden. Voor deze bijeenkomsten zou een 
geroutineerde inleider uitgenodigd kunnen worden. Daarvoor 
kan men op KC-niveau een sprekerspool vormen van VVD
ers en JOVD-ers. Ten aanzien van de bijeenkomst zal een 
goede afstemming moeten plaatsvinden in samenwerking met 
de JOVD. 

1.3.4. evaluatie 
Achteraf zal met de jongeren een evaluatie plaatsvinden. Dit 
kan bv. telefonisch. Bovenstaande sluit andere mogelijkhe
den tot jongerenopvang natuurlijk niet uit. 

B. Doelstelling JOVD: 
Opvang van jongeren in de JOVD. 
activiteiten: 
Alle activiteiten van de JOVD zijn gericht op de opvang en 
opleiding van jonge liberalen. Verdere uitvoering betreft het 
ontwikkelen van standpunten en bijbrengen van politieke 
vaardigheden. De gehele organisatie is toegesneden op het 
verwezenlijken van deze twee doelstellingen. De JOVD kan 
bij introductiebijeenkomsten voor nieuwe leden een VVD
spreker als gast uitnodigen. 

1.4. bekendheid geven aan activiteiten 
doelstelling: 
Leden van VVD en JOVD op de hoogte brengen van de activi
teiten van de andere organisatie. 
activiteiten: 
1. VVD en JOVD ruimen op elkaars congressen ruimte in 
voor een kraampje van de ander; 
2. VVD en JOVD ruimen in V & D/Driemaster ruimte in voor 
jongerenactiviteiten van de ander; 
3. VVD en JOVD nemen elkaars adressen op in de introduc
tiefolders. 

1.5. Cursus PR 
doelstelling: 
Kader van VVD en JOVD trainen in de omgang met de pers. 
activiteiten: 
De afdelingen PR en publiciteit van VVD en JOVD ontwik
kelen in overleg met de functionarissen V & S een cursus, die 
zich in eerste instantie richt op alle bestuurders van de organi
saties en de vertegenwoordigers in de vertegenwoordigende 
lichamen vanuit de VVD. Gestreefd wordt per bestuur in ie
der geval een bestuurslid te bereiken. Indien in KC-, OC- of 
afdelingsbesturen (VVD of Districts- of afdelingsbesturen 
(JOVD) reeds een bestuurslid specifiek belast is met PR en 
publiciteit zal in het bijzonder die persoon worden uitgeno
digd aan de cursus deel te nemen. 

1.6. Statenverkiezingen 
doelstelling: 
Bekendheid geven aan jongeren van de werkwijze van de pro
vincie, en de koppeling Provinciale Statenverkiezingen-Ie 
Kamer. 
activiteiten: 
De VVD en de JOVD ontwikkelen een informatiepakket voor 
vormings-en scholenactiviteiten. Vanuit de landelijke orga
nisatie wordt gestimuleerd dat op VVD-KC/OC/JOVD-dis
trictsniveau activiteiten worden ontplooid ter realisering van 
de doelstelling. Te denken valt aan: bezoeken Provinciehuis; 
discussiebijeenkomsten metstatenleden (eventueel gedepu
teerden) over actuele provinciale onderwerpen. 

2. VORMING EN SCHOLING 

- In 1986 is een voorzichtige start gemaakt met de uitvoering 
van de samenwerkingsovereenkomst voor wat betreft de vore 
ming en scholing; 
- In 1987 zullen plannen die voor 1986 gepland stonden geëf
fectueerd moeten worden en zal aan de samenwerking nadere 
vorm en inhoud gegeven moeten worden; 
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- De topkadercursus voor jongeren, leden van VVD en JOVD 
wordt nu eind januari georganiseerd. Voor deze training die 
een weekend in beslag neemt en waaraan een 40-talleden kun
nen deelnemen is het thema gekozen "Politiek beleid voor 
jongeren"; 
Aan de hand van een aantal beleidsterreinen waar raakvlak
ken liggen met jongeren zal geanaliseerd worden op welke 
punten de politiek jongeren beïnvloedt, stuurt. . 
De deelnemers zullen zich vervolgens moeten burgen over de 
mogelijkheden om de politiek te beïnvloeden. Na afloop van 
deze eerste topkadercursus kan worden geanaliseerd of en op 
welke wijze in het najaar een tweede training georganiseerd 
kan worden. 
- In goed overleg met de commissie jeugdbeleid van de VVD 
zullen de thema's uitgewerkt worden. 

Politiek ter discussie I, II 
- Uit praktijkervaringen is gebleken dat de cursus Politiek 
ter discussie zoals die in 1986 werd gegeven positief gewaar
deerd wordt; 
- V oor deze training die in totaal 2 zaterdagen in beslag 
neemt is een goede basiskennis over de beginselen van het 
liberalisme noodzakelijk; 
- Voorafgaand aan deze cursus kan in 1987 een training van 
een dag worden gegeven: Liberalisme I waar de beginselen 
van het liberalisme in een dagdeel aan de orde komen terwijl 
in het tweede dagdeel op deelnemers aan de topkadercursus 
een beroep kan worden gedaan om een beleidsterrein waar 
jongeren direct bij betrokken zijn van een toelichting _te voor
zien. Deelnemers aan de topkadercursus ontvangen hiervoor 
een speciale instructie; 
- Prijzen; voor de cursussen die gezamenlijk georganiseerd 
worden, wordt uitgegaan van een deelnemersbijdrage op 
JOVD-niveau. Voor wat betreft de kosten van de topkader
cursus moet een verdeelsleutel gevonden worden. 

Afstemming/doorstroming 
Aan de vertegenwoordigers van de districten en kamercentra
les van respectievelijk de JOVD en VVD, zal het initiatief over
gelaten worden om cursussen te organiseren. Vanuit de orga
nisaties zullen betrokkenen echter geïnformeerd moeten wor
den over de mogelijkheden, adressen, de financieringen en de 
doorstroming. Op vertegenwoordigers, van JOVD en VVD 
die vorming en scholing in hun portefeuille hebben, zal een 
beroep worden gedaan om informaties uit te wisselen zodat 
voorkomen kan worden dat activiteiten tegelijkertijd geor
ganiseerd worden. 

- opleiding/trainers 
idem/zie samenwerkingsovereenkomst jaarprogramma 
1986. 

Een financiële onderbouwing van de plannen ontbreekt. De 
commissie meent terzake niet over voldoende kennis te be
schikken. 
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Bijlage-Il 
! 

Beleidsnotitie 
VVD-Tweede
Kamerfractie 

Voorwoord 
Na de verkiezingen van 21 mei 1986 keerde een VVD-fractie 
in de Tweede Kamer terug, die zich geconfronteerd zag met 
getalsverhoudingen die sterk in haar nade~l waren veranderd. 
Dezelfde ervaring heeft men thans helaas m de Staten van de 
provincies. Om onder die omstandigheden ten eerste deel
name aan de regering te verzekeren en ten tweede ervoor te 
zorgen dat de invloed van de VVD op het beleid op peil blijft, 
is een intensievere inspanning vereist, vooral in de coördina
tie van het VVD-optreden en de kwaliteit van onze inbreng. 
Door het tegenvallend verkiezingsresultaat moest het fractie
budget en dus ook de personeelsomvang in k~rte tijd met 
25 % worden verminderd. Door de medewerkmg van alle 
stafleden is deze moeilijke aanpassing zonder grote problemen 
verlopen. 

Regeerakkoord . 
Het regeerakkoord is het eerste baken waarop de VVD zich 
richt. Afspraak is afspraak. De VVD is deze overeenkomst aan
gegaan op basis van het VVD-verki~zingsprogramma. Het~~
geerakkoord verbindt de beide coalitiepartners ertoe mogeliJ
ke problemen samen op te lossen. Het biedt voor de meeste 
politieke vraagstukken een goed antwoord. Het regeerak
koord is een "routebeschrijving" tot 1990, maar dat betekent 
niet dat het in de dagelijkse praktijk zonder nadenken kan 
worden toegepast. 
Naarmate sommige problemen urgenter worden en andere 
minder dringend kan in de uitvoering van het beleid een ac
centwijziging noodzakelijk zijn. Dergelijke praktische uitwer- · 
kingen behoren in overleg met de coalitiepartner tot stand te 
komen. Niet alleen het regeerakkoord is een afspraak, ook de 
uitvoering ervan dient steeds door nieuwe overeenkomst~n 
en afspraken gestalte te krijgen. Eventuele voorstellen die 
haaks op de doeleinden van het regeerakkoord zouden staan, 
zullen echter moeten worden afgewezen. 

Ondersteuning 
Bij haar standpuntbepaling ondervindt de fract~e v~el steun 
van de diverse partijcommissies en de Teldersstichtmg. Frac
tieleden wonen vergaderingen van de partijcommissies bij en 
maken ook deel uit van werkgroepen van de Teldersstichting. 

Overleg 
De inbreng van de VVD in het overheidsbeleid vereist_inte~ne 
en externe coördinatie. Wekelijks komen de VVD bewmdslie
den en de fractieleiding bijeen om alle wederzijdse beleids
punten door te nemen. Na afloop van de Ministerraad over
leggen vice-premier en fractievoorzitter met elkaar. Vast on
derdeel van het werkschema is ook een wekelijks overleg tus
sen de beide fractievoorzitters van het CDA en VVD en de 
twee wekelijkse lunchbesprekingen tussen de duo's _Yo~rhoe
ve-de Korte en De Vries-Lubbers. Eventuele complicaties 
worden zo vroeg gesignaleerd, hetgeen hun oplossing bevor
dert. 

Organisatie van de fractie 
Ook de fractie zelf vereist coördinatie. De 27 VVD-kamer
leden hebben elk een aantal uiteenlopende onderwerpen in 
portefeuille. Voor ieder departement zijn er fractiecommis-



sies, zoals er ook Kamercommissies zijn. In onze fractie tellen 
de meeste commissies vier vaste en drie plaatsvervangende 
leden. Zij ontwikkelen voorstellen en standpunten van de 
VVD die, nadat de fractie erover gesproken heeft, worden in
gebracht in het overleg met de regering en met andere par
tijen. De fractiecommissies kennen ieder een voorzitter (coör
dinator) die in eerste instantie verantwoordelijk is voor de 
goede gang van zaken op het beleidsterrein. De Kamer - en 
dus ook de fractie - kent zoveel vaste commissies, dat vrijwel 
ieder VVD-kamerlid binnen de fractie wel op enig gebied als 
coördinator moet optreden. De integratie van de standpun
ten vindt plaats in de fractievergadering. Voorts hebben beide 
vice-voorzitters van de fractie een coördinerende taak: de 
heer Bolkestein coördineert de "harde" sector en de heer Her
mans de "zachte". In de fractie worden werkgroepen inge
steld vooral voor aanpak van urgente problemen waarvoor 
meer dan één specialisme vereist blijkt, zoals de "vergrij
zing". 

Gemiddeld eens per kwartaal is er een aparte vergadering van 
de gehele fractie met de bewindslieden over belangrijke 
thema's zoals bijv. criminaliteit of de afslanking van het over
heidsapparaat. 
Bij dergelijke vergaderingen is ook de voorzitter van de Eerste 
Kamerfractie aanwezig en meestal ook de partijvoorzitter. 
Het gezelschap wordt uitgebreid met de directeur van de Tel
clersstichting tijdens de halfjaarlijkse fractieweekenden. Op 
dergelijke bijeenkomsten wordt gediscussieerd naar aanlei
ding van voordrachten van fractieleden of externe deskundi
gen. Zo werd op 5 en 6 september jl. in Reelsurn de balans 
opgemaakt van kamerverkiezingen en kabinetsformatie. 
Daar werd ook het geheel aan interne coördinatie procedures 
vastgelegd. 

Gecoördineerd dualisme 
Er wordt dus nogal wat energie in göed overleg gestoken. Niet
temin zou een monistische benaderingswijze van de verschil
lende verantwoordelijkheden onjuist zijn. Ministers kunnen 
geen verlengstuk van de partij zijn en een Kamerfractie geeft 
niet automatisch steun aan een kabinet. De fractie heeft haar 
eigen verantwoordelijkheid als deel van het parlement dat de 
regering controleert en medeverantwoordelijk is voor wet
geving. Door het goede overleg kan men het beste van gecoör
dineerd dualisme tussen kabinet en coalitie-fracties spreken. 
De inspanning van de VVD Tweede Kamerfractie is niet altijd 
gericht op onmiddellijk zichtbaar succes, maar op een vergro
ting van de invloed van het liberalisme op het regeringsbeleid. 
Dat daarbij de relatieve positie ten opzichte van andere par
tijen op de kunstmatige links-rechts lineaal niet onze eerste 
zorg is, moge duidelijk zijn. De VVD streeft vasthoudend 
haar eigen doeleinden na die door alle geledingen van de partij 
gezamenlijk worden ontwikkeld. 

BINNENLANDS BELEID 

BINNENLANDSEZAKEN 

Bestuursakkoord 

dr. ir. J. J.C. Voorhoeve 
fractievoorzitter 

Het op 19 februari 1987 tussen het Rijk en de Vereniging van 
Nederlandse Gemeenten gesloten bestuursakkoord regelende 
de bestuurlijke en financiële verhoudingen tussen het Rijk en 
de lagere overheden is door de VVD geïnitieerd. 
Het akkoord bevat bepalingen terzake van het met ingang van 
1987 kwijtschelden van het restant van de profijtkortingen 
op het Gemeentefonds; van het toevoegen van f 75 miljoen per 
jaar aan het Gemeentefonds teneinde de investeringen te 
stimuleren; van het handhaven van het 1 % volume-accrès in 
de meerjarenraming van het Gemeentefonds en van de aange
kondigde versnelling van de afbouw van de specifieke uit
keringen. De VVD onderschrijft het bereikte akkoord aange
zien het een goede stap op weg naar een verbeterde relatie 

tussen het Rijk enerzijds en de gemeenten anderzijds ople
vert. 

Bureaucratiebestrijding 
De VVD heeft gepleit voor het vastleggen van een hernieuwde 
aanzet in het Regeerakkoord. 
Vooral de afslanking (van de Rijksdienst) is daarin prominent 
vastgelegd, zij het dat het uiteraard aankomt op de daadwer
kelijke uitwerking. 
Evident is dat de VVD daarnaast veel waarde hecht aan het 
verbeteren van de bedrijfsvoering en het functioneren van 
het ambtelijk apparaat en terzake de vinger aan de pols zal 
houden. 
Met betrekking tot de decentralisatie is nauwelijks enige 
vooruitgang geboekt. De VVD heeft dan ook gepoogd hieraan 
in het Regeerakkoord een nieuwe impuls te geven, gelet op het 
feit dat integraal bestuur op lager niveau efficiënter blijkt te 
werken dan sectoraal bestuur op rijksniveau. Minister Riet
kerk is begonnen met het ontwikkelen van een speciaal beleid 
- inhoudende het geven van meer ruimte - ten aanzien van de 
Grote Steden. 
De ontwikkelingen in 1986 baart de VVD zorgen. 
De Groten Stedenparagraaf in het bestuursakkoord betekent 
een doorbraak nu er voor 1988 voor de Grote Steden één of 
meer brede doeluitkering( en) in het leven zullen worden ge
roepen. Twee jaar na de totstandkoming van de bedoelde 
doeluitkering(en) worden - mede gelet op de ervaringen met 
de vier Grote Steden - overeenkomstige uitkeringen tot stand 
gebracht voor de overige gemeenten. 
Aangezien aan het eind van de huidige kabinetsperiode het 
aantal specifieke uitkeringen aan gemeenten en provincies 
moet zijn gereduceerd tot 202 (thans: 370) is per departement 
precies aangegeven hoeveel uitkeringen er in 1990 nog maxi
maal mogen zijn. 
Staande voor de keuze tussen stopzetting van het beleid en 
daarmede ook het beëindigen van de specifieke uitkering Of 
bundeling van verschillende verwante uitkeringsregelingen Of 
overheveling naar Gemeente" of Provinciefonds kiest de VVD 
(behoudens in voorkomende gevallen voor de eerste optie) 
voor de laatste. 

Gemeentelijke herindelingen 
Uit de eerste zinsnede van de in het Regeerakkoord van het 
kabinet-Lubbers 11 opgenomen paragraaf over gemeentelijke 
herindeling, luidende: "Het gemeentelijk herindelingsbeleid 
wordt mede in het kader van de decentralisatie voortgezet ter 
versterking van de gemeentelijke autonomie" blijkt duidelijk 
dat het gemeentelijk herindelingsbeleid wordt voortgezet. 
Het doel ervan is ook nu versterking van de gemeentelijke 
autonomie en bevordering van de decentralisatie. 

De tweede zinsnede, luidende: "Daarbij zal aandacht worden 
besteed aan factoren als concrete knelpunten, de functie van 
de gemeente mede in relatie tot buurgemeenten, geografische 
en sociale omstandigheden, inwonertal, financiële gevolgen", 
geeft wel een nieuw accent aan. 
Er wordt namelijk in gesteld dat bij die voortzetting van het 
beleid ("daarbij") aandacht moet worden besteed aan een 
aantal factoren. 
De VVD onderschrijft - temeer gelet op de grote overeen
komst van de onderhavige paragraaf met punt 223 van het 
Verkiezingsprogramma 1986-1990 van de VVD- het terzake 
voorgestane gemeentelijk herindelingsbeleid. 

Minderhedenbeleid 
De liberale doelstelling van het minderhedenbeleid is, dat de 
leden van culturele/etnische minderheden zich op voet van 
gelijkheid in de Nederlandse samenleving kunnen bewegen. 
Omdat zij daarbij vaak achterstanden hebben, is een beleid 
dat is toegespitst op hun situatie noodzakelijk. Uitgangspunt 
van een realistisch minderhedenbeleid is, dat zeer vele leden 
van minderheidsgroepen in Nederland zullen blijven wonen. 
Het minderhedenbeleid als zodanig is niet gericht op terug
keer en kan dat ook niet zijn. 
De VVD heeft de quoteringsgedachte voor werkgelegenheid 
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van minderheden bij de overheid afgewezen. Wel steunt zij 
de regering in haar pogingen meer mensen uit minderheids
groeperingen bij de overheid een baan te geven. 

Wederom heeft de VVD erop gewezen, dat belangrijke oor
zaken van de slechte kansen van minderheden op de arbeids
markt de slechte scholing en de slechte beheersing van de Ne
derlandse taal zijn. Bij motie heeft de VVD de regering dan 
ook gevraagd daar prioriteit aan te geven. 

JUSTITIE 

Criminaliteitsbestrijding 
De VVD-fractie benadert de criminaliteitsbestrijding vanuit 
het standpunt dat de overheid een monopoliepositie toekomt 
bij de opsporing en vervolging van strafbare feiten. Om die 
reden heeft de overheid de exclusieve taak een geloofwaardig 
strafrechtssysteem op te bouwen en te handhaven. De preven
tie van criminaliteit, en daarmee ook de bestrijding daarvan, 
is echter een zaak van iedereen; mentaliteitsverandering en 
betere sociale controle kan de overheid niet dwingend opleg
gen. Van bedrijven en burgers mag bijvoorbeeld worden ge
vraagd een grote bijdrage te leveren aan de beveiliging van 
hun eigendommen. 
Vanuit eenzelfde visie heeft de minister van Justitie in de vo
rige kabinetsperiode het beleidsplan "Samenleving en crimi
naliteit" geformuleerd, waarin vele maatregelen worden aan
gekondigd, die gedurende de huidige kabinetsperiode geëf
fectueerd dienen te worden. 
Het actieplan "veelvoorkomende criminaliteit", uitgebracht 
in januari 1987, geeft vele maatregelen aan, die noodzakelijk 
zijn ter bestrijding van de zogenaamde veelvoorkomende 
criminaliteit. 
Aan de begroting van het ministerie van Justitie worden 
structureel enkele honderden miljoenen guldens toegevoegd 
ten behoeve van de criminaliteitsbestrijding; tal van maatre
gelen, waaronder een substantiële uitbreiding van de gevan
geniscapaciteit, grootscheepse automatisering bij het OM, be
tere slachtofferhulp, maatregelen tegen winkeldiefstallen en 
voetbalvandalisme alsmede wettelijke regelingen, worden 
thans voorbereid en uitgevoerd. Ondanks de verplichting van 
het kabinet om in deze regeerperiode in totaal 12 % per
soneelsreductie toe te passen, is de VVD-fractie in samenwer
king met de minister van Justitie er in geslaagd deze operatie 
voor de politie, de rechterlijke macht en het gevangeniswezen 
te beperken tot 1 % reductie in 1987 en telkens Ya % voor de 
jaren 1988/1990. Aldus in totaal2 % voor de gehele kabinets
periode. De VVD-fractie volgt deze ontwikkelingen op de voet 
en waar nodig heeft zij de afgelopen periode extra maatregelen 
ter versterking van politie en justitie gevraagd. 
Uitstel van de bouw van nieuwe gevangenissen is voor de 
VVD-fractie niet aanvaardbaar, immers het gebrek aan cel
capaciteit is de zwakste schakel in onze strafrechtspleging. De 
VVD-fractie heeft daarom in een motie neergelegd dat de 
nieuwe gevangenissen volgens een stipt schema gebouwd die
nen te worden. Het kabinet heeft uitvoering van deze motie 
toegezegd. 
Voor de bestrijding van de criminaliteit wordt, boven de 300 
miljoen gulden uit het regeerakkoord, op verzoek van de 
VVD-fractie, tot 1990 80 miljoen gulden extra per jaar uitge
trokken (zogenaamde "Voorhoeve-gelden"). 
Voorts heeft de VVD-fractie maatregelen voorgesteld, waar
door de reservepolitie efficiënter kan worden ingezet. 
De VVD-fractie heeft niet nagelaten telkenmale te wijzen op 
de hoge prioriteit die de criminaliteitsbestrijding in het ka
binetsbeleid dient te hebben en zij zal ook in de toekomst 
maatregelen blijven voorstellen, die kunnen leiden tot een 
effectieve bestrijding van de criminaliteit. 

Drugs bestrijding 
Het afgelopen jaar heeft de VVD-fractie bij verschillende ge
legenheden de drugsproblematiek aan de orde gesteld, aange
zien dit nog steeds één van de ernstigste problemen is, waar
mee veellanden te kampen hebben en waarvoor nog geen 
effectieve oplossingen gevonden zijn. 
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De VVD-fractie is van mening dat het drugsprobleem primair 
internationaal van aard is: dit geldt zowel voor de produktie 
als voor de internationaal georganiseerde drugshandelaren. 
Slechts door intensieve internationale samenwerking is effec
tieve bestrijding mogelijk. 
Op dit terrein worden in het zogenaamde Pompidau-overleg 
en in het zogenaamde Trevi-overleg (beide Europese overleg
structuren) goede vorderingen gemaakt, mede door initiatie
ven van de Minister van Justitie. De minister heeft onder 
andere voorgesteld dat de Europese landen gezamenlijk drug
politiefunctionarissen stationeren in drug-producerende lan
den. Bovendien wordt gewerkt aan een intensieve uitwisseling 
van informatie en aan het opstellen van internationale regels, 
waardoor drugshandelaren in hun vermogen in het buitenland 
kunnen worden getroffen. De VVD-fractie heeft het beleid 
van de minister terzake van harte gesteund en zij heeft zich 
verheugd getoond over de toenemende waardering die de Ne
derlandse aanpak van de drugsproblematiek op internatio
naal niveau ontmoet. 

Vreemdelingenbeleid 
In november 1986 is in de Tweede Kamer de nota Herziening 
vreemdelingenwetgeving besproken, bij welke gelegenheid de 
VVD-fractie onder andere heeft gezegd dat zij liever concrete 
wetsvoorstellen had gezien. De VVD-fractie heeft naar voren 
gebracht het eens te zijn met de doelstellingen van de herzie
ning van de vreemdelingenwetgeving: o.a. vereenvoudiging en 
wettelijke normering van het beleid, verduidelijking van de 
rechtspositie van vreemdelingen en snellere besluitvorming. 
De VVD-fractie heeft gesteld dat zij de kern van het vreem
delingenbeleid steunt, te weten: 
a. restrictief toelatingsbeleid; 
b. goede rechtspositie voor toegelaten vreemdelingen. 
De VVD-fractie achtte echter het voornemen om de uitvoe
ring van het toelatingsbeleid geheel op te dragen aan de poli
tie onwenselijk. Afgezien van de normale taak van de politie 
bij het toezicht op vreemdelingen, heeft de VVD-fractie er
voor gepleit dat de uitvoering van het toelatingsbeleid overge
laten dient te worden aan tot stand te komen civiele bureaus, 
die zelfstandige afdoeningsbevoegdheid moeten krijgen, los 
vim het ministerie. 

' De VVD-fractie heeft bij deze gelegenheid tevens het stand
punt verkondigd dat uit een oogpunt van uniformiteit en cón
sistentie van de rechtsgang de AROB-procedure volledig van 
toepassing dient te zijn. 
Bij de behandeling van de nota heeft de VVD-fractie samen 
met de CDA-fractie een voorstel gedaan om de controle op 
illegaliteit te verbeteren. De VVD-fractie heeft de kritiek op 
de nota als ware het een voorstel om te komen tot een "Pas
jes-wet" betiteld als "buiten proportie". 

Asielbeleid 
Gezien de explosieve groei van het aantal individuele asielzoe
kers in de laatste maanden, heeft de VVD-fractie aangedron
gen op snelle, effectieve maatregelen om de wassende stroom 
economische immigranten te keren. De VVD-fractie is het 
niet eens met de aarzeling van de regering om te komen tot 
een nieuwe centrale opvangregeling voor alle asielzoekers on
der rechtstreekse verantwoordelijkheid van de regering, ter 
ontlasting van de problematiek in de grote steden. De VVD
fractie heeft bij de regering bepleit, de bijstandsuitkering voor 
asielzoekers om te zetten in een zakgeld- en verzorgingsrege
ling. Dat pleidooi is door de regering overgenomen. 
Voorts is de VVD-fractie voorstander van het treffen van een 
aantal maatregelen, zoals het geven van voorlichting in de 
landen van herkomst - zo mogelijk in internationaal verband -
en het actualiseren van de vervoersverplichtingen van de 
luchtvaartmaatschappijen terzake van reisdocumenten. De 
VVD-fractie acht overigens een intensivering van de grens
controle, bijvoorbeeld bij de Belgisch-Nederlandse grens, zin
vol. 

Wet op de persoonsregistraties 
Dit voor de VVD-fractie zo belangrijke wetsvoorstel is, verge
leken met het oorspronkelijk ingediende voorstel, ingrijpend 



gewijzigd op aandrang van de VVD-fractie. Het wetsvoorstel 
voldoet thans in grote lijnen aan de wensen van de VVD
fractie. Wat haar betreft dient het wetsvoorstel eind van dit 
jaar het Staatsblad te hebben bereikt. 

Nieuw Burgerlijk Wetboek 
Aangezien in de afgelopen jaren om tal van redenen onzeker
heid bestond over de invoering van de boeken 3, 5 en 6 NBW, 
is in het regeerakkoord een passage opgenomen, op grond 
waarvan een commissie van wijzen is ingesteld met als doel 
te adviseren over de voortzetting van de invoering van het 
NBW. 
Het advies, dat is overgenomen door het kabinet, komt neer 
op snelle invoering. De VVD-fractie, en met haar een meer
derheid in de Tweede Kamer, heeft recent uitgesproken dat 
ook zij de bereidheid heeft de boeken 3, 5 en 6 NBW spoedig 
in te voeren. 

INTERNATIONALE POLITIEK 

Op buitenlandspolitiek gebied hebben zich in de afgelopen 
periode een aantal belangrijke ontwikkelingen voorgedaan. 

Europa 
Positief was het totstandkomen van de Europese Akte, die 
onder meer zal moeten leiden tot een versterking van de inter
ne markt, een vergroting van het aantal gevallen waarbij mi
nisterraden bij meerderheid kunnen beslissen en een beperk
te verruiming van de macht van het Europese Parlement. 
Hoewel de voorstellen naar de mening van de VVD-fractie 
vaak niet ver genoeg gingen, ziet zij de Europese Akte toch als 
een stap in de goede richting. 

Zuid-Afrika 
Het afgelopen jaar was voor de politiek ten opzichte van Zuid
Afrika belangrijk vanwege het beperkte sanctiepakket dat in 
EG-verband werd aanvaard. De VVD had er steeds op aange
drongen dat Nederland alleen tot sancties zou overgaan in 
samenwerking met de EG-landen. Weliswaar was het EG
pakket minder vergaand dan Den Haag gewenst had, maar 
onder meer de VVD-fractie heeft gesteld dat thans eerst dient 
te worden bezien welke ontwikkelingen zich nu in Zuid-Afrika 
voordoen. 

Suriname 
Voor de relatie met Suriname was in het afgelopen jaar onder 
meer het optreden van de groep Brunswijk van belang. De wij
ze waarop troepen van Bouterse in Oost-Suriname zijn optre
den is door de VVD in krachtige termen veroordeeld. De 
VVD heeft gepleit voor humanitaire hulp aan slachtoffers van 
het conflict in Suriname en voor een actiever beleid jegens 
Suriname vanuit de V.N. De VVD-fractie zal het toejuichen 
indien hervormingsplannen in Suriname zouden leiden tot 
een daadwerkelijke democratisering en herstel van de men
senrechteneerbiediging. 

NAVO 
Enige zorgen heeft de VVD over ontwikkelingen die van be
lang zijn voor de samenwerking in NAVO-verband. Enerzijds 
is zij verheugd over het feit dat perspectieven worden geboden 
voor de wapenbeheersing. Anderzijds zal verwerkelijking van 
de nul-optie ook een beperking van de korte-drachts kern
wapens van de USSR en van het overwicht aan conventionele 
en chemische wapens van het Oostblok noodzakelijk maken. 
De VVD heeft gesteld dat een parallelle aanpak van INF en 
korte drachtwapens gewenst is. Een nadere standpuntbepa
ling over SDI werd noodzakelijk toen in de V.S. werd aange
drongen op een ruimere interpretatie van het ABM-verdrag 
en de invoering op korte termijn van een aantal SDI Ruimte
installaties. Door de VVD is gesteld dat onzeker is of een vol-
ledig Amerikaans ruimteschild gunstig zal zijn voor de koppe
ling met West-Europa en dat een dergelijk ruimte-
schild destabiliserende gevolgen zou kunnen hebben. Bij de 
aanwezigheid van twee volledige ruimteschilden (VS en 
USSR) wordt de kans op een conventioneel conflict vergroot. 

Teneinde de stagnatie bij de bespreking over de conventio
nele bewapening in Europa (tot nu toe in MBFR-verband) te 
doorbreken heeft de VVD-fractie erop aangedrongen dat 
minder wordt gekeken naar de aantallen manschappen (waar
over men het niet eens kan worden), maar veeleer naar aan
tallen van belangrijke wapensystemen, m.n. tanks. 

Defensie-organisatie 
De VVD-fractie ondersteunt de plannen voor een reorganisa
tie van het defensie-apparaat (met name: overheveling van 
een aantal taken van de centrale organisatie naar de krijgs
machtdelen). Vanzelfsprekend dient hierbij ook nadrukkelijk 
rekening te worden gehouden met de belangen van het perso
neel. 

Kosten van de defensie 
De VVD-fractie houdt vast aan de in het regeerakkoord afge
sproken omvang van het defensiebudget (2 % groei plus enkele 
afzonderlijke toewijzingen). De dreiging vanuit het War
schaupact, afspraken binnen NAVO-verband (in feite gericht 
op een 3 % groei), het duurder worden van het materieel en 
de kans op een kleinere rol van nucleaire wapens zijn vol
doende aanleiding voor deze opstelling. Natuurlijk dient daar
bij nauwlettend te worden toegezien op de besteding van de 
gelden. Organisatie en procedures van het defensie-apparaat 
zijn daarbij van belang evenals de controlerende rol van de 
Tweede Kamer. De VVD-fractie benadrukt de noodzaak van 
kostenbeheer bij defensie. 

Dienstplichtigen 
De voorzieningen voor dienstplichtigen dienen op een behoor
lijk peil te staan. Dat geldt o.a. voor het leefklimaat in de 
kazernes, maar ook bijv. voor de hoogte van de wedde. Zolang 
de krijgsmacht van voldoende manlijke dienstplichtigen kan 
worden voorzien is het niet noodzakelijk een dienstplicht voor 
vrouwen te overwegen. 

Inspanningen voor de derde wereld 
De VVD-fractie heeft ertoe bijgedragen en juicht toe dat nog 
steeds 1,5 % van ons NNI aan ontwikkelingssamenwerking 
wordt besteed, waarbij ook de stuwmeerproblematiek is be
eindigd. Ook hier dient nauwlettend te worden toegezien op 
goede besteding van ae gelden. Het is wenselijk verdere ge
richte maatregelen te treffen om het bedrijfsleven daar waar 
dit in het onwikkelingsbeleid past, sneller en efficiënter bij 
het beleid betrekken. 
De VVD-fractie heeft in het kader van het streven naar een 
grotere efficiency tevens gepleit voor een betere donorcoör
dinatie. 

UNESCO 
De VVD-fractie heeft gepleit voor een vergaande reorganisa
tie van UNESCO, waarbij (a) de macht van de Directeur-Ge
neraal en zijn secretariaat wordt ingeperkt en (b) minder po
litisering plaatsvindt, hetgeen bevorderd kan worden door 
een duidelijke prioriteitenstelling (geen nieuwe internationale 
informatieorde; meer geld voor de bestrijding van het anal
fabetisme). Nederland dient, aldus de VVD-fractie, het 
UNESCO-lidmaatschap te heroverwegen indien M'Bow aan
blijft als DG en ook indien onder een nieuwe DG de zojuist 
genoemde wensen onvoldoende worden gehonoreerd. 

NCO 
Vooral ten gevolge van de kritiek vanuit de VVD-fractie is het 
beleid inzake de NCO aanzienlijk aangescherpt. Niettemin is 
ook het huidige beleid gebaseerd op een compromis tussen 
CDA en VVD. Conform de afspraken zal de VVD-fractie in 
de komende twee jaar bezien hoe de NCO zich ontwikkelt. 
De NCO zal er in die periode blijk van moeten geven dat zij 
handelt conform het mandaat en terdege rekening houdt met 
de kritiek die eerder -juist vanuit de VVD-fractie - op haar 
functioneren is geuit. Het gaat om voorlichting over ontwik
kelingssamenwerking. Allerhande activiteiten die daarmede 
geen verband houden, dienen door de NCO achterwege te 
worden gelaten. 
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I. SOCIALE ZEKERHEID 

1. De noodzaak van de stelselwijziging 
Een grondige renovatie van het verzekeringsstelsel was nodig, 
niet alleen van diverse verzekeringen als zodanig, maar ook 
van de wetgeving, de wijze van financieren, en de uitvoerings
organisatie. Het ging daarnaast om de realisatie van gelijke 
behandeling van mannen en vrouwen, de verdergaande ver
zelfstandiging van uitkeringsrechten. 

De ontwikkeling van de sociale zekerheid en de re
latie met de economie 
Eén van de belangrijkste redenen voor aanpassingen in de 
sfeer van de sociale zekerheid is gelegen in de toename van 
het aantal uitkeringsgerechtigden, de daarmee samenhangen
de kosten, de relatie met onze economische problematiek. In 
1960 kostte de totale sociale zekerheid zo'n 10 % van het na
tionale inkomen, in 1982 was het percentage gestegen tot bij
na 35 %. Daarmee waren we koploper in de wereld. 

De toename van het aantal uitkeringsgerechtigden van 1,3 
(1960) tot 3,5 miljoen heeft geleid tot een tweetal spannings
velden. 
1e. De veranderde houding tussen actieven en niet-actieven. 
In 1960 was deze verhouding nog 1 : 3,2; nu is deze nog slechts 
1: 1,3. 
2e. De versmalling van de draagkracht. In 1960 werd een uit
kering nog opgebracht door 60 werkenden, momenteel wordt 
één uitkering nog maar opgebracht door circa 7 werkenden. 
Nog geen 10 % van wat het was. Juist deze ontwikkeling is 
buitengewoon zorgelijk. Alleen bij meer economische groei 
zullen volumevermindering en draagvlakverbetering hand in 
hand gaan. 

Kijken we naar de groei van de collectieve sector en de toe
name van de collectieve uitgaven, dan blijkt dat de sociale 
zekerheid verhoudingsgewijs daarin een steeds groter aandeel 
heeft gekregen. De kosten werden voor een groot deel afge
wenteld, waardoor de winsten van de bedrijven aangetast wer
den. De conclusie is dat het niveau van sociale uitkeringen 
mede oorzaak was van onze economische problemen en onze 
werkgelegenheid heeft aangetast. 

Beoordeling kabinetsvoorstellen op hoofdpunten 
uitgangspunten van de VVD 
Uiteraard heeft de VVD de stelselwijzigingsvoorstellen ge
toetst aan een aantalliberale uitgangspunten. 
1e. De VVD kiest nadrukkelijk voor het equivalentieprincipe 
en individualisering; de verzekeringsgedachte staat bij ons 
centraal. 
2e. Er dient verschil in behandeling te zijn tussen werkloos
heid en arbeidsongeschiktheid. De VVD heeft daarbij echter 
nadrukkelijk aangetekend dat de gedeeltelijk arbeidsonge
schikten niet mogen afglijden naar de Algemene Bijstands
wet. 
3e. Het arbeidsverleden, dat wil zeggen het aantal jaren dat 
men premie heeft betaald, dient bepalend te zijn voor de 
lengte van de werkloosheidsuitkering. 
4e. Gehuwden en zij die ongehuwd samenleven dienen gelijk 
behandeld te worden. 
5e. In de nota sociale zekerheid van de VVD-fractie is ruim 
aandacht besteed aan de positie van de zelfstandigen. De 
VVD heeft samen met het CDA gepleit voor een afzonderlijke 
regeling die gelijksoortig is aan de IOAW. 

Toekomstvisie 
In de periode 1982-1986 zijn er ingrijpende maatregelen en 
wijzigingen doorgevoerd in de sfeer van de sociale zekerheid 
die hun afronding kregen met deze stelselwijziging. De vraag 
dringt zich dan op: moeten we daar ook de komende periode 
mee doorgaan? Er is immers behoefte aan rust. 
Op het terrein van de uitkeringsniveaus dient de rust er naar 
ons oordeel de komende jaren te zijn. Rust op het terrein van 
de sociale zekerheid wil evenwel niet zeggen dat wij onze li
berale wensen met betrekking tot de sociale zekerheid verder 
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zouden laten rusten. Integendeel. Wij zullen blijven streven 
naar verdere individualisering. Dat kan op meerdere manie
ren. Het gaat daarbij echter om het stellen van prioriteiten. 
Er zullen dus keuzes gemaakt moeten worden. Maar daarbij 
is er een niet gering spanningsveld tussen de wensen enerzijds 
en de financiële mogelijkheden anderzijds. Verder zullen wij 
blijven streven naar meer privatisering in de sociale zeker
heid. Dit past immers in onze filosofie van minder overheid 
en meer eigen verantwoordelijkheid van de burger en de 
werkgevers- en werknemersorganisaties. 

11. WERKGELEGENHEIDSBELEID 

Een actief werkgelegenheidsbëleid dient onverminderd van 
kracht te blijven ten einde de werkloosheid te bestrijden en 
in het bijzonder om de steeds groter wordende groep langdurig 
werklozen weer kansen te bieden. Er is inmiddels een veel
heid van maatregelen: Job-plan, Jeugdwerkgarantieplan, de 
maatregel voor langdurig werklozen (initiatiefwet Vermeend
/Moor), scholingsmaatregelen etc. Het regeerakkoord ver
meldt dat voor het specifieke werkgelegenheidsbeleid f 500 
miljoen aan algemene middelen op jaarbasis beschikbaar is. 
Een effectief beleid is slechts mogelijk bij goede en juiste be
leidsformatie. Daarom heeft de VVD het werkloosheidscijfer 
herhaaldelijk aan de orde gesteld en naar voren gebracht dat 
dit o.g.v. steekproeven zo'n 40 % lager ligt dan het officiële 
cijfer. De VVD is daarom verheugd, dat de Minister van So
ciale Zaken ernst gaat maken met het aanpakken van de be
standsvervuiling. 

111. AMBTENAREN 

Het huidige kabinet kan op basis van het regeerakkoord aan
merkelijk meer geld uittrekken voor het overheidspersoneels
beleid dan het vorige kabinet. De komende jaren wordt de 
financiële ruimte voor de arbeidsvoorwaarden in de collectie
ve sector bepaald door de ontwikkeling van de contractlonen 
in de marktsector en de in het regeerakkoord overeengeko
men besparingen. Die ruimte is tot en met 1990 f 2 miljard. 
Daarmee kunnen vele wensen van het overheidspersoneel 
worden gerealiseerd en dat was het perspectief dat de Minis
ter aan zijn personeel had moeten bieden. 
Het tweede perspectief dat de Minister ons inziens aan zijn 
personeel had kunnen bieden was dat de bonden reëel konden 
meepraten over de invulling van die 2 miljard. De VVD-frac
tie vindt het niet acceptabel dat de minister de invûlling van 
de 2 miljard als dictaat op tafel legt. De vraag welk deel van 
de 2 miljard moet worden gebruikt om de salarisvoorwaarden 
voor ambtenaren te verbeteren dan wel moet worden besteed 
aan werkgelegenheidsmaatregelen moet primair worden be
paald door de overlegpartners en niet door de regering en de 
Kamer. 

IV. FINANCIEEL BELEID 

Het in toom houden van de collectieve uitgaven was in 1986 
weer een van de beiangrijkste doelstellingen. Een forse daling 
van de dollarkoers en een daling van de olieprijzen zorgden 
voor meer dan een halvering van de aardgasbaten in een jaar 
tijd (van 21,2 mld. in 1986 tot 8,6 mld. in 1987). De begro
tingsproblematiek was dermate groot, dat ombuigingen al
leen niet voldoende waren. 
De schatkistproblemen dwongen ertoe het grote voordeel van 
lage olieprijzen voor burgers en bedrijfsleven (respectievelijk 
6 en 12,5 mld. conform de Miljoenennota 1987) gedeeltelijk 
terug te nemen. Enkele van de inkomstenverhogende maatre
gelen werden reeds in 1986 ingevoerd, zoals de verlaging en 
wijziging van de vermogensaftrek en afschaffing van de voor
raadaftrek, de verhoging van de beide BTW-tarieven en de 
verhoging van de accijns op minerale oliën en de verhoging 
van de LPG-toeslag. Deze maatregelen zullen worden terug
gedraaid bij een herstel van olieprijzen. 
De fractie vroeg het afgelopen jaar weer meerdere keren aan
dacht voor het veel te grote verschil tussen de arbeidskosten 
van een werkgever en de netto-verdiensten van de betrokken 



werknemer (de zogenaamde wig). De marginale tarieven (van 
belastingen, premies en inkomenssubsidies) leiden tot soms 
absurde situaties. 
In specifieke gevallen (tussen bruto f 45.000 en f 50.000) leidt 
een bruto-verhoging soms tot een lager besteedbaar inkomen. 
De Tweede Kamer sprak op verzoek van de VVD in maart '87 
de bereidheid uit de collectieve lasten primair via wigverklei
ning te verlagen. Indien de meevallers structureel zijn, zal bij 
de opstelling van de begroting voor 1988 aan een en ander 
concrete invulling worden gegeven. Daarnaast vroegen de 
woordvoerders dit jaar aandacht voor: 
- een te stroef lopend privatiseringsproces en het bestrijden 
van de schijnprivatisering, het commercialiseren van over
heidsactiviteiten. 
- een knelpunt in de successiewet, waar de vrijstellingsclau
sule niet geldt voor samenwonenden, waarvan één der part
ners wordt opgenomen en vervolgens overlijdt. 
- knelpunten bij bedrijfsopvolging en verruiming van de be
schikbaarheid van risicodragend vermogen van nieuwe on
dernemingen (midden- en kleinbedrijf). 
- knelpunten terzake van de tariefindeling van voedings- en 
geneesmiddelen bij de BTW. Het voorstel om deze geheel 
onder het verlaagde tarief onder te brengen (onder optrekking 
van dit tarief met 1 %-punt), werd door de Kamer gesteund. 

Ter bestrijding van de fraude wèrd een wetsvoorstel betref
fende internationale bijstandsverlening bij heffing van belas
tingen aangenomen. Het tarief van de vennootschapsbelasting 
werd verlaagd tot 42 %, met een flankerende maatregel in de 
sfeer van de inkomstenbelasting. De ondernemingsvrijstelling 
in de vermogensbelasting werd uitgebreid tot de aanmerke
lijk-belanghouder en tot het geval, waarin de belastingplich
tige een voor zijn rekening gedreven onderneming heeft over
gedragen aan een natuurlijk persoon tegen een vordering ten 
laste van die persoon. Daarnaast kwam er - mede op hevig 
aandringen van de VVD - verlichting in de effecten van de 
vermogensbelasting voor kleinere en middelgrote onderne
mingen, waarvan de directeur tevens grootaandeelhouder is. 
Hiermee was 35 mln. gemoeid. De VVD uitte ten principale 
haar twijfels over de grondslag van het heffen van vermogens
belasting over productief ondernemingsvermogen. De fractie 
gaf haar goedkeuring aan het wetsvoorstel "Tijdelijke fiscale 
maatregelen ter bevordering van het gebruik van ongelode 
benzine en de aankoop van schone personenauto's". 

V. RIJKSUITGAVEN 

In het afgelopen jaar heeft het beheer van de Rijksfinanciën 
en daarmee het werkterrein van de Commissie voor de Rijks
uitgaven zich mogen verheugen in een grote belangstelling. De 
belangrijke aangelegenheden waren in het voorgaande jaar: 
1. de fact-finding 
Als uitvloeisel van de discussie over het rapport onderzoek 
van de Organisatie en Werkwijze van de Kamer, hebben een 
zestal Kamercommissies een diepte-onderzoek ingesteld naar 
de hun regarderende begrotingen. De resultaten zijn opmer
kelijk te noemen. EZ was het eerste slachtoffer van de zgn. 
fact-finding, een nieuwe procedure waarmee de Kamer pro
beert wat beter de vingers achter de cijfers te kr~~gen. In. de 
media werd de kritiek ook van de VVD, op de CIJfermatige 
"chaos" breed uitgem~ten. Zoals later bleek waren deze pro
blemen niet groter dan bij de andere departementen. Inte
gendeel Minister de Korte nam snel maatregelen om de zaak 
te sane;en. Volgens een tussentijds rapport ligt men voor op 
het schema en ligt goedkeuring van de cijfers, die zo lang werd 
ontbeerd, binnen handbereik. 
2. Wijziging van de Comptabiliteitswet. . . 
Sinds 1985 staat de Comptabiliteitswet 1976 opmeuw m de 
steigers. Belangrijke elementen op dit moment zijn: . 
- Art. 80 CW: De bevoegdheid van de Rekenkamer om m de 
keuken te kijken van bedrijven die overheidssteun ontvan
gen. 
- Art. 26 CW: De versterking van de positie_ va~ de. accoun
tantsdienst, alsmede de mogelijkheid tot pn~ati~erm~ ervan. 
3. Versterking van de administratieve orgamsat1e en mterne 

controle op de departementen. 
Op de meeste departementen werd in het verleden weinig of 
geen aandacht besteed aan de administratieve organisatie en 
interne controle. Op vele terreinen zijn nu gelukkig conclusies 
getrokken en initiatieven ontplooid. De VVD is van mening 
dat het gebruik van externe accountants voor het wegwerken 
van de achterstanden bevorderd moet worden. Een externe 
accountant, die met behulp van de interne departementale 
accountantsdienst de jaarrekening vaststelt, is een goede 
waarborg voor een zo objectief mogelijk en prompt verslag. 
Met name de achterstand in de suppletoire begrotingswetten 
was een teken aan de wand voor de financiële situatie op de 
departementen. Inmiddels is afgesproken, dat vóór 1 januari 
1988 de achterstanden zullen worden ingelopen. 

VI. ECONOMISCHE ZAKEN 

Ook in 1986 is het beleid van Economische Zaken gericht op 
economische vernieuwing in plaats van het in stand houden 
van zwakke bedrijven, met kracht voortgezet. Enkele belang
rijke wapenfeiten van het vorige kabinet zijn daarbij het tech
nologiebeleid (INSTIR) en het Informatica Stimuleringsplan. 
De concurrentievervalsende neveneffecten van overheidsop
treden werden door de fractie door het stellen van schriftelij
ke vragen aan de bewindslieden in de openbaarheid gebracht. 
In 1986 werd de afschaffing van de negatieve aanslag in de 
WIR een feit. Daarvoor in de plaats kwam een verrekenings
metbode conform de fiscale verliescompensatie: 3 jaar ach
terwaarts, 8 jaar voorwaarts. Dus (het jaar van invoering mee
gerekend): 12 jaar. Dit betekent, dat voor ondernemers, die 
nog niet voldoende winst danwel tijdelijk verlies maken, vol
doende soulaas wordt geboden. Als compensatie kwam er 
voor het MKB en de landbouw 105 mln. ter beschikking (o.m. 
ten behoeve van een verbetering van de liquidatievrijstelling 
en verhoging ondernemingsvrijstelling in de vermogensbelas
ting). 

EZ is het eerste departement dat na een conclaaf van bewinds
lieden en ambtelijke top zeer gericht bezig is met de invulling 
van de afslanking van het overheidsapparaat. Ook de bezui
nigingen ad f 500 miljoen structureel voor deze kabinets
periode zijn grotendeels ingevuld eri geaccepteerd bij de be
grotingsbehandeling 1987. De ombuigingen betekenen meer 
aandacht voor technologie en acquisitie van bedrijven uit het 
buitenland, verbetering van het toeristisch beleid. Ingeleverd 
werd bijv. geld voor technologische ontwikkelingskredieten 
voor zeer grote bedrijven. Deze bedrijven kunnen nu goed op 
de vrije markt terecht. Het directe nadeel is een iets hogere te 
betalen rente. 

Over de invulling van het technologiebeleid moet de commis
sie Dekker op dit moment nog adviseren. De VVD heeft tij
dens de begrotingsbehandeling vragen gesteld over het in het 
regeerakkoord beoogde technologie instituut. De minister 
heeft onlangs maatregelen genomen om bedrijven, in afwach
ting van het al eerder genoemde advies, in 1987 toch in staat 
te stellen van de beschikbare gelden gebruik te maken. 

Voor de invulling van de 6e EG richtlijn t.a.v. de steun voor 
de scheepsbouw, die door een wereldwijde structurele overca
paciteit, opnieuw in de problemen is, heeft de ministerf 50 
miljoen per jaar aan ordersteun + voor 1987 een overschot 
aan generieke steun ad f 45 miljoen ter beschikking gesteld. 
Een probleem is dat de hulp aan reders in het door de EG 
toegestane financiële maximum is inbegrepen, doch dat er 
geen verplichting is voor reders om bij Nederlandse werven 
te bestellen. Wel moeten zij onder Nederlandse vlag blijven 
varen, waardoor loonkosten, in vergelijking met andere lan
den, te hoog worden. 

De behandeling van de Elektriciteitswet 1987 is nog in volle 
gang. Deze wet beoogt een herstructurering van de elektri
citeitsproduktie en distributie-bedrijven met als doel een ef
ficiëntere bedrijfsvoering en dus lagere elektriciteitskosten. 
Alhoewel de VVD de lijn van dit wetsvoorstel ondersteunt, 
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werden vele kritische vragen gesteld. De inmiddels gesig
naleerde verhogingen van bepaalde basistarieven zijn echter 
niet het gevolg van een vooruitlopen op de voorgenomen wet
geving maar van besluiten die de SEP (samenwerkende elek
triciteitsproducenten) zelf t.a.v. de zgn. kosten-pooling heeft 
genomen! 

De besluitvorming t.a.v. de plaatsbepaling van kerncentrales 
is uitgesteld totdat duidelijk is wat precies in Tsjernobil is 
gebeurd. Inmiddels werd de kerncentrale in Borssele aan een 
diepgaande internationale controle onderworpen. Op de 
technische kant van de zaak bestond vrijwel geen kritiek, ech
ter wel op de procedurele. Een en ander heeft geleid tot het 
aannemen van meer personeel. Het opstarten van de centrale 
na de wisseling van de uitgewerkte staven is daarom wat ver
traagd. De meerderheid van de Kamer ziet geen reden het 
opstarten te verbieden tot alle wijzigingen zijn aangebracht. 

Teneinde een tekort aan elektrische capaciteit in het midden 
van de 90-er jaren te voorkomen heeft de SEP de plannen 
voor het bouwen van 3 kolencentrales wat naar voren gehaald. 
De VVD erkent, dat er gezien de luchtvervuiling en de nog 
onopgeloste problemen van het kolenafval een aantal nadelen 
aan kleven, doch ziet geen andere oplossing. Er wordt immers 
relatief al te veel gas gebruikt voor de opwekking van elektri
citeit. Het is daarom van belang dat binnen afzienbare tijd de 
definitieve besluitvorming voor kerncentrales kan worden af
gerond. 

VII. MIDDEN- EN KLEINBEDRIJF 

De kleine en middelgrote ondernemingen profiteren langzaam 
maar zeker van het economisch herstel. In 1986 stegen de 
winsten in het MKB met gemiddeld 13 %. Bij de lastenver
zwaring, die onlangs is opgetreden, speelt met name de ver
mindering van de voorraad- en vermogensaftrek een belang
rijke rol. Tegelijkertijd dient gezegd te worden, dat tegenover 
deze lastenverzwaring een lastenverlichting uit hoofde van de 
daling van de energieprijzen staat. Het directe inkomens
voordeel daarvan voor het bedrijfsleven wordt geraamd op 
ongeveer 2 mld., waarvan ongeveer de helft neerslaat bij de 
kleine en middelgrote ondernemingen. 

De nieuwe subsidieregeling Management Ondersteuning is 
conform "het plan van aanpak" per 1 oktober van start ge
gaan. Er wordt een studie gemaakt van een eventueel zelfstan
digenstatuut. De WRR is bezig met een studie over het mid
den- en kleinbedrijf; na het openbaar worden van deze studie 
zal het huidige beleid aan een herijking worden onderworpen. 
Door de fractie werd veel aandacht besteed aan intensivering 
van contacten met organisaties en het instrumentarium van 
hetMKB. 

VOLKSHUISVESTING EN RUIMTELIJKE 
ORDENING 

De twee belangrijkste verwikkelingen in 1986 waren ongetwij
feld de totstandkoming van het kabinet-Lubbers 11 met het 
daarbij behorende regeerakkoord en de onthullingen over mo
gelijk oneigenlijk gebruik van bouwsubsidies en als gevolg 
daarvan het vertrek van Staatssecretaris Brokx en de instel
ling van een parlementaire enquêtecommissie. Ook in de 
volkshuisvestingsparagraaf van het regeerakkoord staat 
voortzetting van de lijn "minder overheid - meer markt" cen
traal. Voorts is er een accentverlegging van nieuwbouw naar 
beheer van de bestaande voorraad. Bij de bezuinigingen bleef 
de financiële prioriteit voor de stads- en dorpsvernieuwing 
gehandhaafd. Wat de parlementaire enquêtecommissie be
treft, deze is (mede) door de VVD geïnitieerd. Wij achten het 
een gezonde zaak dat nauwkeurig wordt bezien of het over
heidsgeld goed wordt besteed. Wij betreuren het echter dat 
niet tevens de sociale huursector bij het onderzoek wordt be
trokken. De enquête zal niet mogen ontaarden in een heksen
jacht op de beleggers in het algemeen. 
Geheel conform de lijn die de VVD altijd heeft bepleit is de 

36 

trendmatige huurverhoging zeer gematigd gehouden (2 % ), 
maar wordt de huurharmonisatie krachtig doorgezet. 

Het belangrijkste punt op het gebied van de wetgeving was de 
totstandkoming van de Wet op de Individuele Huursubsidie. 
Met instemming van de VVD werd deze wet, ter vervanging 
van de bestaande beschikking, aangenomen, waarmee de 
rechten van de huurders beter zijn vastgelegd. Wij hebben 
daarbij wel de kanttekening geplaatst, dat deze regeling voor 
verdere verbeteringen vatbaar is. 

Op het gebied van de ruimtelijke ordening verscheen in de 
zomer van 1986 de ambtelijke notitie Ruimtelijke Perspectie
ven van de Rijksplanologische Dienst, die als discussiestuk 
voor en als voorloper van de vierde nota ruimtelijke ordening 
dient. Bij de Minister is er op aangedrongen om nog geen be
leidsmatige verantwoordelijkheid voor de inhoud te nemen. 
De Minister zegde dat toe. 
In 1986 trad de wijziging van de Wet op de Ruimtelijke Or
dening in werking. Van belang is dat een aantal procedures 
verkort en doorzichtiger gemaakt is. 

De fractie zal bijzondere aandacht schenken aan de verdere 
gang van zaken betreffende de deregulering en de decentra
lisatie. Spoedige behandeling van de eerste serie deregu
leringsvoorstellen in het ontwerp van de Woningwet is ge
wenst. Het voorontwerp van de Huisvestingswet behoeft in
grijpende verbetering op het punt van de deregulering. Het 
ontwerp Bouwbesluit, dat straks het oerwoud van gemeente
lijke bouwverordeningen gaat vervangen, zal tevens een aan
merkelijke vermindering van overheidsbemoeienis moeten in
houden. Zonder echter dat de kwaliteit van de woningbouw 
wezenlijk wordt aangetast. Hoewel daarover geen concrete af
spraken zijn gemaakt in het regeerakkoord zal de VVD trach
ten te bevorderen dat ook de subsidieregelingen worden 
vereenvoudigd en minder fraudegevoelig word,en gemaakt. 
Verdere decentralisatie is naar de mening van de VVD ge
wenst, te beginnen op het gebied van de stadsvernieuwing en 
de nieuwbouw van woningen (normkostensysteem). 

Aan de hand van de uitkomsten van een door de VVD-fractie 
in 1986 gehouden enquête onder provinciebesturen over de 
huisvesting van woonwagenbewoners zal door ons worden be
vorderd dat de opheffing van grote kampen en de spreiding 
van de bewoners over een groot aantal kleine standplaàtsen 
met de nodige flexibiliteit zal worden uitgevoerd. 

Met betrekking tot het groeisteden- en groeikernbeleid zal 
speciale aandacht zijn vereist voor een goede en financieel 
gezonde voltooiing van het beleid terzake. 

De fractie zal zich blijven inzetten voor de opstelling en aan
vaarding van een schadevergoedingsregeling voor ook alle an
dere planologische; schadeveroorzakende maatregelen dan al" 
leen het bestemmingsplan. 

LANDBOUW 

Nederland als klein land is 's werelds grootste agrarische ex
porteur met een netto resultaat op de handelsbalans van on
geveer 16 miljard overschot. 
De toename van de agrarische export geeft het belang van een 
open markt duidelijk aan. Het in stand houden van de Eu
ropese Gemeenschap is aandachtsveld nummer 1. 

- Het afgelopen jaar is dit manifest geworden via veelvuldig 
overleg zowel internationaal alswel nationaal. Het prijsbe
leid, het socio-structuurbeleid, het invoeren van marktconfor
miteit, en het afbouwen van overschotten van enkele agrari
sche produkten zijn de meest pregnante voorbeelden. 

- Nationaal zijn de economische ontwikkelingen van belang. 
Immers de sterke concurrentiepositie dient behouden te blij
ven en zo mogelijk versterkt te worden. Verlaging van produk
tiekosten, verhoging van kwaliteit en vergroting van de toege-



voegde waarde zijn perspectieven voor agrarisch rendement 
en dus voor agrarische werkgelegenheid. In de directe en indi
recte sfeer spreken we dan over ongeveer 12 % van de totale 
werkgelegenheid. 

Instandhouding van een goede ecologie is een voorwaarde voor 
een hoogwaardige voedselkwaliteit en voedselproduktie. Ge
bruik van gewasbeschermingsmiddelen, hormonale beïnvloe
ding van het groeiproces, welzijns- en gezondheidsvraagstuk
ken dienen zo spoedig mogelijk geharmoniseerd in de EG van 
richtinggevend beleid voorzien te worden. Nationale aanpak 
enkel is onjuist. 

Voor de oplossing van het mestprobleem is het van het groot
ste belang dat naast overheidsinspanningen het veelvuldig 
particuliere initiatief gecoördineerd plaats vindt. Hierdoor is 
een dreigende verspilling van menskracht en kapitaal te be
perken. Het gaat er om, om zo spoedig mogelijk een oplossing 
tegen aanvaardbare kosten te vinden. 

MILIEUBEHEER 

Bodemverontreiniging 
Via de Wet Bodembescherming kan vanaf 1 januari 1987 veel 
meer gedaan worden aan preventief beleid, zowel door goede 
normstelling als door de uitwerking van een aantal AMvB's. 
Daartoe behoren de zogenaamde mestmaatregelen, die op 1 
mei van dit jaar in werking zullen treden. 
De operatie rond de bodemsanering zal, naar de VVD-fractie 
hoopt, in 1997 voltooid kunnen worden. Deze operatie dient 
over langere termijn te worden uitgespreid, gezien de financi
ele consequenties (drie miljard gulden). De knelpunten c.q. 
ernstige gevallen zullen als eerste worden aangepakt. De 
VVD-fractie heeft gepleit voor een onderzoek naar de mo
gelijkheid om woningen, die op verontreinigde grond staan, 
om te zetten in gesubsidieerde huurwoningen, en daartoe een 
landelijke reserve contingent af te zonderen. De minister van 
VROM is dit onderzoek inmiddels gestart. 
De VVD-fractie heeft tevens op de noodzaak gewezen doel
matige technieken te ontwikkelen om vervuilde grond te zui
veren. Op dit gebied zijn in het afgelopen jaar goede vorderin
gen gemaakt. Thans zijn enkele installaties in gebruik en de 
resultaten lijken hoopgevend. 

Luchtverontreiniging 
De VVD-fractie heeft een aantal maatregelen ondersteund die 
betrekking hebben op de vermindering van uitstoot van 
schadelijke stoffen door verbrandingsinstallaties, auto's en 
mest. 
Aangezien een groot gedeelte van de zure neerslag afkomstig 
is uit het buitenland, heeft de VVD-fractie de minister van 
VROM dringend aanbevolen het internationale milieubeleid 
met kracht te steunen en waar nodig nieuwe initiatieven te 
ontwikkelen. 
De VVD-fractie acht het van bijzonder groot belang om bin
nen de EEG overeenstemming te bereiken over voorschriften 
omtrent de kwaliteit van de uitlaatgassen van nieuwe auto's. 
In Nederland dient gebruik van schone auto's te worden ge
stimuleerd, terwijl voor de thans reeds aanwezige auto's goed 
onderhoud moet worden bevorderd. Goede voorlichting is 
hierbij van groot belang. 

Tsjernobyl 
Als gevolg van het ongeval in Tsjernobyl is ook de lucht boven 
Nederland verontreinigd met radioactieve stoffen. Via de re
gen is radioactiviteit neergeslagen, hetgeen geleid heeft tot 
besmetting van de bodem alsmede van plantaardig en dierlijk 
voedsel. 
De VVD-fractie heeft in het overleg met de regering veel aan
dacht aan deze problematiek gewijd. In het algemeen kon 
worden vastgesteld dat de maatregelen die door de desbetref
fende bewindslieden zijn genomen, doelmatig zijn en dat de 
stralingsbelasting van de Nederlandse bevolking op een zoda
nig minimum gehouden kon worden, dat niet of nauwelijks 
gevolgen voor de gezondheid verwacht behoeven te worden. 

Mede op aandrang van de VVD-fractie heeft de Nederlandse 
regering actief deelgenomen aan het internationale overleg, 
dat na het ongeval tot stand kwam. Daarbij is enerzijds ge
streefd naar een verbetering van het veiligheidsbeleid, ander
zijds is bevorderd dat bij een eventueel ongeval sneller en be
ter gegevens zullen worden uitgewisseld en wederzijdse bij
stand zal worden verleend. 
De VVD-fractie heeft er in het bijzonder op aangedrongen dat 
de normstelling bij de stralingshygiëne kritisch zal worden 
bezien en in internationale kaders zal worden geplaatst. 

Kernenergie in Nederland 
Direct na het ongeval in Tsjernobyl heeft de VVD-fractie te
zamen met de coalitiepartner, bij de regering aangedrongen 
op opschorting van de lopende procedure voor het vaststellen 
van de locaties voor de nieuw te bouwen kerncentrales. Aan 
de regering is gevraagd de Kamer rapporten toe te zenden, 
waarin een zorgvuldige analyse van de verschillende aspecten 
alsmede de eventueel daaruit voortkomende nieuwe inzichten 
zijn neergelegd. 
Een hervatting van de afgebroken discussie over het al of niet 
toepassen van kernenergie zal niet eerder plaatsvinden dan 
nadat de Kamer de uitkomsten van een tiental door de re
gering voor te bereiden studies zorgvuldig bestudeerd heeft. 

Waterverontreiniging 
Volgens de planning dient omstreeks 1990 uitvoering te zijn 
gegeven aan de waterkwaliteitsplannen van het Rijk, de pro
vincies en/ of de waterschappen. De waterzuiveringsinstal
laties, de toeleidende afvalwaterleidingen alsmede de ge
meentelijke rioleringen dienen tegen die tijd gerealiseerd te 
zijn. 
Probleem is echter - nog - de rechtstreekse lozing van afval'
water van grotere bedrijven op pe grote rivieren. Het sa
neringsbeleid is er op gericht dat ook die lozingen rond 1990 
zijn teruggebracht tot een uit milieuhygiënisch oogpunt aan
vaardbaar niveau. Momenteel wordt via een spoedonderzoek 
geïnventariseerd welke acute problemen op korte termijn 
moeten worden opgelost (bijvoorbeeld voldoende opvang van 
bluswater). 
In 1987zal de zogenaamde Post-Seveso-richtlijn in de Neder
landse wetgeving worden verwerkt, hetgeen onder meer tot 
gevolg heeft dat bedrijven dan een soort - door de overheid 
goedkeurd - rampenplan dienen te hebben. Nederland moet 
overigens doorgaans het goede voorbeeld geven ("aan het eind 
van de rivieren"), teneinde ook het buitenland over te halen 
c.q. te dwingen tot verscherpte maatregelen. 
Tevens is de VVD-fractie van mening dat met kracht inter
nationale samenwerking dient te worden bevorderd, teneinde 
het Noordzeewater schoon te krijgen. 

Geluidshinder 
Mede op verzoek van de VVD-fractie vond een beperkte 
evaluatie plaats van de Wet geluidshinder, waarvan het resul
taat met het standpunt van de regering aan de Kamer werd 
toegezonden. Aan de hand van de discussie met de Kamer is 
toegezegd de uitvoering van de wet te versoepelen. Voor een 
verdergaande verandering was helaas geen meerderheid in de 
Tweede Kamer. 

EEG-richtlijnen 
De VVD-fractie heeft uitgesproken dat naar haar mening de 
regering EEG-milieurichtlijnen sneller dient uit te voeren 
dan tot dusverre dikwijls het geval is geweest. Daarbij dient 
de regering zich te houden aan de in de richtlijn genoemde 
zaken en zich niet bezig te houden met de uitwerking van 
gecompliceerde, dikwijls nog omstreden nieuwe aspecten. 
Een typisch voorbeeld hiervan is de uitwerking van de zoge
naamde Post-Seveso-richtlijn in de Nederlandse wetgeving. 
Een gedeelte van de aanbevelingen was reeds in de Neder
landse wetgeving opgenomen, terwijl het verwerken van de 
nog resterende punten zoveel tijd heeft gekost - thans is de 
uitwerking nog niet voltooid -, dat over deze gang van zaken 
vanuit de Europese Commissie scherpe kritiek op Nederland 
is geuit. 
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Met name het invoeren van een kwanLitatieve risico-analyse 
heeft tot vertraging alsmede tot een ernstig verschil van in
zicht met het bedrijfsleven geleid. 
De VVD-fractie is van mening dat het toepassen van deze 
risico-analyse voor de toekomst goede mogelijkheden biedt. 
Echter, de rekenmethodiek is thans nog niet zover ontwikkeld 
dat het verantwoord is een zodanige risico-analyse wettelijk 
verplicht te stellen. 

ONDERWIJS 

Na de Tweede Kamerverkiezingen van mei 1986 hebben wij 
een groot aantal VVD-wensen in het regeerakkoord '86-'90 
op kunnen nemen. 
Zo zullen in de Wet op het Basisonderwijs minimum eindter
men opgenomen worden. In de Wet op het Voortgezet Onder
wijs zullen eindtermen en daarop afgestemde exameneisen op
genomen worden. 
De structuur van het voortgezet onderwijs, zoals geregeld in 
de Wet op het Voortgezet Onderwijs (met name LBO, 
MAVO, HAVO, VWO) blijft gehandhaafd. De uitgebreide on
derwijsparagraaf in het regeerakkoord bevat ook afspraken 
over de vorming van sectorale scholen voor het beroepsonder
wijs en de regionale onderwijscentra. 

In het afgelopen jaar zijn twee belangrijke wetsvoorstellen 
door de Tweede Kamer aanvaard: Zo is de HEF-VO-wet (her
schikking en fusie) inclusief de nota's van wijzigingen overge
nomen onder handhaving van de planprocedure uit de Wet 
op het Voortgezet Onderwijs. Hierdoor komt de opheffings
narm te liggen op gemiddeld 30 leerlingen per leerjaar. In de 
Wet op de Onderwijsverzorging is een artikel opgenomen 
waardoor het mogelijk wordt dat een regionaal onderwijscen
trum ontstaat waarin een schoolbegeleidingsdienst en een 
PaBo samenwerken. 

Het belangrijkste onderwijsdebat van het afgelopen jaar 
vormde de gedachtenwisseling van de Kamer met de regering 
over de onderwijsbegroting voor 1987. 
Een omvangrijk bezuinigingsprogramma van 1 miljard gulden 
op een begroting van ± 28 miljard te bereiken in 1990, werd 
goedgekeurd. Wel moet hierbij opgemerkt worden dat er 300 
miljoen aan alle vormen van voortgezet en hoger onderwijs 
ter beschikking wordt gesteld voor informatie, inventaris en 
scholing. E.e.a. conform het regeerakkoord. 
Het oorspronkelijke voorstel van Minister Deetman om vier
jarigen slechts éénmaal per jaar tot de basisschool toe te laten 
werd met steun van de coalitiegenoot gewijzigd. Scholen krij
gen nu meer vrijheid om afhankelijk van de eigen situatie een 
keus te maken. Een aantal scholen zal in september het onder
wijsaanbod aan vierjarigen beperken, terwijl anderen de groe
pen iets groter zullen maken. 
Er zal een onderzoek worden verricht naar de enorme groei 
van het (dure) speciaal onderwijs. Daarom zijn de voorgeno
men bezuinigingen gedeeltelijk vervangen door andere maat
regelen, waardoor voorkomen wordt dat leerlingen en werkers 
in het speciaal onderwijs in de knel komen. 
Op voorstel van de onderwijsvakorganisaties heeft de regering 
haar oorspronkelijke voorstel m.b.t. de vervanging van zieke 
leerkrachten teruggenomen en in het uiteindelijke voorstel in 
belangrijke mate het voorstel van deze organisaties overge
nomen. De fractie heeft dit akkoord gerespecteerd. De fractie 
vroeg wel om een deugdelijke evaluatie van de maatregel. 

Basisvorming 
In 1987 zal een wetsontwerp tot invoering van basisvorming 
in het voortgezet onderwijs bij de Tweede Kamer ingediend 
worden. 
Het wetsvoorstel zal voorzieningen bevatten ten aanzien van 
het inhoudelijk kader, de structuur van het voortgezet onder
wijs wordt immers gehandhaafd. 
De aanbevelingen van de Wetenschappelijke Raad voor het 
Regeringsbeleid (WRR), zoals neergelegd in het rapport "Ba
sisvorming in het onderwijs", worden hiermee overgenomen. 
Het rapport bepleit een algehele verhoging van het onder-
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wijspeil, alsmede een herwaardering van het beroepsonder
wijs. Inhoud en eindtermen dienen centraal te worden vastge
steld en bewaakt, terwijl anderzijds aan de scholen een grote 
vrijheid wordt gelaten om het onderwijsaanbod te structure
ren. Wij zullen het wetsontwerp toetsen aan hetgeen gesteld 
is in het regeerakkoord. Ook zal het naast het verkiezingspro
gramma worden gelegd omdat daarin een aantal waardevolle 
aanwijzingen staan om de kwaliteit van het zich inhoudelijk 
vernieuwende voortgezet onderwijs te bevorderen. 

Sectorvorming en Vernieuwing van het 
beroepsonderwijs 
Op 23 maart jl. heeft er een eerste gedachtenwisseling plaats
gevonden met de regering over de hoofdlijnen van beleid in
zake sectorvorming en vernieuwing van het middelbaar be
roepsonderwijs. In de komende jaren zal een grootscheepse 
herschikkings- en fusieoperatie uitgevoerd worden waarbij er 
niet alleen gestreefd wordt naar grotere doelmatige regionale 
eenheden, maar ook naar een grotere programmatisèhe sa
menhang tussen de bestaande vormen van beroepsonderwijs. 
Bij de vernieuwing van het onderwijs zullen de sociale part
ners mede betrokken worden. Een nieuw samenstel van leer
wegen aansluitend bij individuele mogelijkheden van leerlin
gen en vragen uit het bedrijfsleven moet het resultaat zijn. 

Kwaliteit van het onderwijs 
De kwaliteit van het onderwijs zal bevorderd worden door het 
management van de onderwijsinstellingen te versterken en 
door een gericht bij- en nascholingsbeleid te voeren. De alge
mene adviezen van de inspectie zullen met het oog op de 
kwaliteitsbewaking openbaar gemaakt dienen te worden. 

Deregulering 
Samen met Decentralisatie, Afslanking Rijksoverheid, Priva
tisering vormt deregulering het conglomeraat van de grote 
operaties. 
Deze in het verleden in gang gezette operaties, behoeven na
dere uitwerking en implementatie in de toekomst. Concreet 
betekent dit voor het onderwijs dat er sprake zal zijn van een 
verminderde centrale sturing en een vergroting van de au
tonomie van de scholen. Vergroting van de beleidsvrijheid 
voor de scholen impliceert naar onze mening ook een vergro
ting van de verantwoordelijkheid. 

VOLKSGEZONDHEID 

Een belangrijk accent in de Volksgezondheid ligt in de komen
de jaren noodgedwongen op de beheersing van de uitgaven. 
In 1970 waren deze 7 miljard, in 1975 reeds 17 miljard en 
thans is een verdubbeling van dat bedrag bereikt: 35 miljard. 
Zonder maatregelen zou dit bedrag nog aanzienlijk hoger zijn 
geweest. De uitgavenstijging is echter omgebogen. Hieronder 
enige stijgingspercentages. 

Kabinet Lubbers I 

1980 1981 1982 
8,9% 7,1% 7% 

1983 1984 1985 
4,6% 2,8% 2,1% 

Kabinet Lubbers 11 

1986 1987 
2,5% 0,5% 

De voortdurende kostenstijgingen betekenen een voortduren
de stijging van de premies (collectieve lasten). De zieken
fondspremie beslaat al 9,8 % van het salaris. Bovendien 
wordt nog eens 4,5 % AWBZ premie betaald. 
Mede uit dit oogpunt is het advies van de Commissie Dekker 
van groot belang. Het advies moet er naar de mening van de 
VVD toe leiden, dat de partijen in de Volksgezondheid belang 
krijgen bij een goede kostenbewaking en wel doordat men 
minder snel toegang krijgt tot de (extra) collectieve middelen. 
Budgettering van ziekenhuizen, eigen bijdragen of risico's en 
de introductie van. betere concurrentieverhoudingen kunnen 
daarbij als middel worden ingezet. Van groot belang is het 
doorbreken van allerlei monopolistische trekken van de Ne-



derlandse gezondheidszorg. De strakke territoriale grenzen 
tussen de ziekenfondsen moeten worden afgebroken en het 
zou beter zijn als de contracteerplicht van de fondsen met de 
hulpverleners (artsen) zou worden afgeschaft. Particuliere 
ziektekostenverzekeraars en ziekenfondsen zouden op één en 
dezelfde markt moeten kunnen concurreren. 
Het is dienstig om de positie van de verzekerden sterker te 
maken door de keuze voor een particuliere maatschappij of 
een ziekenfonds niet van wettelijke verplichtingen te laten af
hangen en de mogelijkheid van overstappen tussen particu
liere maatschappijen te bevorderen. 

Het rapport van de Commissie Dekker zalleiden tot een uit
voerige discussie over het verzekeringsstelsel, waarin op het 
ogenblik nogal wat systeemfouten schuilen. 
De Teldersstichting heeft met haar rapport "Een concur
rerend recept voor de Nederlandse gezondheidszorg" een goe
de aanzet gegeven. Op 23 mei zal hierover een aparte thema
dag worden gehouden. 

Indien de regering de aanbevelingen van de Commissie Dek
ker overneemt, neemt zij een zeer complexe materie ter hand." 
De wijzigingen zullen ingrijpende gevolgen hebben, die de ge
hele bevolking aangaan. 
Van centrale betekenis is het tot stand brengen van meer 
marktconformgedrag van alle partijen in de gezondheidszorg, 
zodat zij een belang krijgen bij kostenmatiging en betere 
cliëntgerichtheid. 
Vervolgens wordt het mogelijk allerlei wetgeving op het ge
bied van planning (en b.v. ook de vestiging van vrije beroeps
beoefenaren) door te lichten en zoveel mogelijk te deregu
leren. Bij doorvoering van deze punten zal de kwestie van de 
particuliere klinieken ook een minder principiële discussie 
opleveren, maar op zakelijke merites gevoerd kunnen wor
den. 

Naast deze "grote stelselwijziging" zijn er enkele belangrijke 
deelonderwerpen, die er ook de aandacht op vestigen dat ge
zondheidszorg een belangrijk immaterieel goed is. Zo heeft 
Staatssecretaris Dees nu een oude liberale wens uitgevoerd: 
het ontwerpen van een wet op patiëntenrechten. De positie 
van de patiënt wordt versterkt doordat hij o.a. inzagerecht 
krijgt in zijn dossiers en altijd de instelling van gezondheids
zorg als geheel kan aanspreken op handelingen van mensen 
die daar werkzaam zijn. 

Euthanasie 
In het regeerakkoord hebben de fracties van VVD en CDA 
zich verplicht te trachten overeenstemming over dit punt te 
bereiken op basis van het advies van de Raad van State over 
de vroegere kabinets-Proeve en het aanhangige wetsvoorstel 
van D'66. In het kader van nieuwe wetgeving zijn de te realise
ren uitgangspunten voor ons: 
- de beschermwaardigheid voor ons; 
- gewetensvrijheid; 
- zorgvuldigheid bij ieder besluit tot euthanasie. 

Inmiddels heeft ook het kabinet doen weten het advies van de 
Raad van State als basis voor wetgeving te aanvaarden. Het 
kabinet heeft nu advies gevraagd aan de Gezondheidsraad en 
de vergadering van Procureurs-Generaal over de nadere 
vormgeving. Het kabinet heeft voorts laten weten, dat het mo
gelijk moet zijn binnen 3 maanden na ontvangst van deze 
adviezen een wetsontwerp in te dienen. 
Natuurlijk behoudt de fractie zich een definitief oordeel voor. 
Pas als het definitieve voorstel van het kabinet bekend is, is 
het mogelijk een verantwoorde keuze te maken tussen het re
gerings- en het initiatief-wetsvoorstel. 

WELZIJN EN CULTUUR 

Media 
In het regeerakkoord is voor wat betreft de mediapolitiek 
sprake van een doorbraak. Voor het eerst wordt in het re
geringsbeleid niet langer de invoering van commerciële om-

roep uitgesloten. De stellingname van de VVD vindt op dit 
gebied steun in de technische ontwikkelingen en in de buiten
landse invloed op het Nederlandse kijk- en luistergedrag. De 
Nederlandse zenders en omroepen hebben in de Nederlandse 
huiskamers allang niet meer het monopolie. 
De introductie van commerciële t.v. moet, behalve als. het
gedeeltelijk doorbreken van verzuilde verhoudingen - ook 
worden gezien als een manier om gelden te mobiliseren voor 
het Nederlandse omroep-product. 
Het regeerakkoord bevat nu een passage over de handelwijze 
van de regering indien 3 A-omroepen het uitgangspunt van 
de non-commercialiteit willen verlaten. De regering zal dan 
de Mediawet wijzigen en een radio- en t.v.-net vrijmaken. 
Indien zich 2 A-omroepen aanmelden, zal daartoe demo
gelijkheid worden bestudeerd. 

Oorspronkelijk was er veel kritiek op de voorwaarden, waar
aan de omroepen zouden moeten voldoen voor de "overstap" 
naar de commercie. Er wordt dan nl. samenwerking met uit
geverijen. gewenst en de nieuwe commerciële omroepen zou
den na 1 ~ jaar geen aanspraak meer maken op de gezamenlij
ke STER-gelden. Met name deze laatste bepaling gaf de 
kritiek in, dat de doorbraak maar een "papieren tijger" was. 

Inmiddels heeft echter reeds één A-omroep zich op deze voor
waarden bij Minister Brinkman gemeld. In de financiële 
randvoorwaarde zit kennelijk voor hen geen onoverkomelijk 
bezwaar. 

Welzijn 
Deze herfst is de Welzijnswet in de Tweede Kamer aange
nomen. Inmiddels heeft ook de Eerste Kamer zijn fiat gegeven. 
Deze wet behelst in de eerste plaats de opheffing van een groot 
aantal specifieke subsidieregelingen op het welzijnsterrein. 
Deze worden gebundeld in één brede welzijnsuitkering, die 
vervolgens in 1991 aan de algemene middelen van het Ge
meentefonds worden toegevoegd. Alsdan zal één van de doel
stellingen van de VVD nl. decentralisatie en meer gemeente
lijke autonomie op dit terrein zijn verwezenlijkt. (De VVD 
had het liever eerder dan in 1991 gezien.) 
Naast deze operatie bleven echter in het oorspronkelijke wets
voorstel nog een groot aantal mogelijkheden over voor het 
Rijk om de beleidsmarges van gemeenten te beïnvloeden. 
Deze zgn. "centrale stuurelementen" vormden voor de VVD 
evenzovele negatieve aspecten van het wetsvoorstel. Met in
gang van 1 januari 1991 zal echter het grootste deel van deze 
stuurelementen verdwijnen. Dit was een wijziging, die Minis
ter Brinkman op aandrang van de VVD op het laatste mo
ment aanbracht. Zo vervallen dan bepaalde politieke doelstel
lingen b.v. art. 5: voorrang voor personen of groepen, die in 
"achterstandssituaties" verkeren, de mogelijkheid van lande
lijke opleidingseisen, de mogelijkheid van een opdracht tot 
overleg tussen diverse overheden etc. Ook heeft de Minister 
niet meer jaarlijks verslag uit te brengen over de activiteiten 
van lagere overheden (wat immers een bepaalde verantwoor
delijkheid suggereert!). Niet alle centrale stuurelementen zijn 
verwijderd, maar wel voldoende om een autonoom gemeente
lijk welzijnsbeleid te kunnen voeren. 

De bezuinigingen, zoals afgesproken in het regeerakkoord, 
zijn in de welzijnssfeer hard aangekomen. Met zo'n 43 % be
zuinigingen op de Rijksbijdrage Sociaal Cultureel Werk (119 
miljoen) levert deze sector een bijdrage, die op basis van een 
prioriteitenstelling met betrekking tot het hele beleid zeer fors 
is. De VVD aanvaardt hiervoor verantwoordelijkheid. 
Het is overdreven om te stellen, dat het sociaal-cultureel werk 
hiermee de nek omgedraaid zou worden. Berekeningen van 
de fractie zeggen, dat op het budget van de gezamenliJke ge
meenten voor sociaal cultureel werk het hier bezuinigde be
drag waarschijnlijk zo'n 10 % is. 
Minister Brinkman heeft aangekondigd tijdens de begrotings
debatten, dat de wijze waarop de bezuinigingen dit jaar 
(1987) zijn ingevuld voor hem een aanwijzing zijn voor die in 
het jaar 1988 en verder. Dat betekent in principe, dat ook in 
de toekomst deze werksoorten met verdere verminderingen 
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van de Rijksbijdrage zullen worden geconfronteerd. 
Eén van de ideeën uit het verleden is, dat het sociaal-cultureel 
werk zou kunnen worden gezien als een voorziening, die so
ciale verbanden herstelt (c.q. oude sociale verbanden kan ver
vangen) en zo o.a. een bijdrage zou leveren aan de bestrijding 
van de criminaliteit. Bezuinigingen zouden derhalve leiden tot 
een hogere criminaliteit. Hierover zijn wij in de loop van de 
jaren toch wel wat sceptischer gaan denken. De periode van 
grote groei van het sociaal cultureel werk valt immers. samen 
met de groei van vandalisme etc. Slechts zeer toegespitste en 
speciale vormen van sociaal cultureel werk leveren in dit op
zicht een bijdrage. 
Aandacht zal de komende tijd vooral uitgaan naar de in het 
regeerakkoord afgesproken verhouding in de ombuigingen. 
De bedoeling is immers, dat primair de vergrijzingsgevoelige 
sectoren zullen worden ontzien. Een en ander betekent wel, 
dat de ombuigingen vnl. opnieuw in de sector welzijn zullen 
moeten neerslaan (niet: sector "zorg"). Het CDA heeft in de 
Tweede Kamer echter gevraagd een bedrag van 115 miljoen 
gulden aan ombuigingstaakstelling op welzijn en cultuur te 
schrappen. Hierover verschilt de VVD met de coalitiepartner 
van mening. Indien er inderdaad wordt besloten de ombui
gingstaakstelling voor WVC te verzachten, gaat onz~ voorkeur 
uit naar een prioriteitenstelling in de volksgezondheid en de 
maatschappelijke dienstverlening. De problemen aldaar zijn 
veel nijpender dan in de sector welzijn. Invulling is hieraan 
al gegeven door de 80 miljoen extra voor de bejaardenoorden 
in 1987 en de extra uitgaven, tenminste 100 miljoen in 1990, 
voor thuiszorg. De VVD is voorstander van een vervroegde 
evaluatie van de Wet Bejaardenoorden, met name om te kun
nen vaststellen of de verdeling van de financiële middelen 
over de diverse provincies wel de juiste is. De VVD ziet met 
belangstelling het verloop van de experimenten met betrek
king tot de intensieve samenwerking van verpleeghuizen en 
bejaardenoorden tegemoet. Deze kunnen mogelijk een belang
rijke vernieuwing brengen in de organisatie van de zorg voor 
mensen die op die voorzieningen aangewezen zijn. Ook zouden 
wij er de nadruk op willen leggen, dat niet iedere verbetering. 
ook persé gepaard moet gaan met meer geld: een beter orgam
satie kan vaak een verbeterde dienstverlening tot stand bren
gen. Ook probeerden wij een verbetering van de positie van 
bejaarden te bewerkstelligen door een motie in te dienen over 
de nakoming van de wettelijke verplichting voor provincies 
om een onafhankelijke bemiddelingscommissie in te stellen 
ten behoeve van bewoners van bejaardenoorden en patiënten 
van verpleeghuizen. Nog niet alle provincies hebben zo'n 
commissie. 

Enkele belangrijke aandachtspunten betreffen ook de demo
cratisering van gesubsidieerde instellingen. Ook daarover be
vat het regeerakkoord aanwijzingen. We hopen op die manier 
een bijdrage te leveren aan de kwaliteit van het be~taan va.n 
hen die op deze voorzieningen (bejaardenoorden, ziekenhUI
zen, verpleeghuizen) zijn aangewezen. 
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1. ALGEMEEN 

a. Overeenkomstig artikel 30 van de Statuten van de partij 
wordt hierbij de rekening en verantwoording van het in 1986 
gevoerde financiële bestuur ter goedkeuring aangeboden. 
De ontwikkelingen zijn gunstiger geweest dan in de prognose 
was voorzien: 
de inkomsten vielen f 240.000 hoger uit 
de uitgaven vielen f 57.000 lager uit 
de bijzondere baten en lasten vielen f 67.000 hoger uit 

Per saldo f 364.000 gunstiger 

Dit bedrag werd enerzijds besteed aan een uitbreiding van de 
door het Hoofdbestuur gevoerde acties inzake de verkiezin
gen (Gemeenteraden in maart 1986 en 2e Kamer in mei 1986) 
( + f 233.000) en anderzijds werd het mogelijk f 130.000 via 
het verkiezingsfonds door te schuiven naar 1987 voor beste
ding aan activiteiten voor de Provinciale Staten Verkiezin
gen. Per saldo resulteerde een bate van f 1.000. 

b. Tot zover het goede nieuws. De prognose 1987 vertoont een 
aanmerkelijk minder gunstig beeld met name als gevolg van 
een vermoedelijke teruggang van het aantal contributie-in
ningen en van een vermindering van de overheidsbijdragen. 
Dit laatste ten dele door de door onszelf gewilde overheidsbe
zuinigingen en voor een ander deel als gevolg van de terug
gang van het aantal 2e Kamerzetels: dit aantal dient namelijk 
als berekeningsgrondslag voor de hoogte van de bijdrage voor 
o.a. Vorming en Scholing (Haya van Somerenstichting) en het 
wetenschappelijk werk (Teldersstichting). 

Budgettair betekenen deze ontwikkelingen: 
- f 165.000 minder contributie-inkomsten 
- f 45.000 minder overheidsbijdragen (Haya van Someren-

stichting) 
- f 40.000 hogere VVD-subsidie aan de Teldersstichting 

f 250.000 per saldo ongunstiger 

c. Door de 39e JA V (Arnhem) werd een motie aanvaard van 
de Ondercentrale Sneek, waarbij het Hoofdbestuur wordt 
verzocht te onderzoeken op welke wijze de beschikbare finan
ciële middelen zodanig kunnen worden verdeeld, dat ook de 
Ondercentrales de hun opgelegde taken kunnen yervullen. 

Een uitgebreid onderzoek heeft aangetoond, dat het taken
pakket per Ondercentrale sterk verschilt, zodat het niet ge
wenst lijkt om ingrijpende, d.w.z. ook alle andere partijor
ganen treffende, maatregelen te nemen. Wel is het zo, dat 
sommige Ondercentrales t.o.v. andere partijorganen, gezien in 
het licht van het door deze Ondercentrales aanvaarde taken
pakket, in financieel opzicht onderbedeeld zijn. Derhalve 
wordt thans voorgesteld om de extra bijdragen aan de Onder
centrales in 1987 te verhogen tot f 26.000 (zie de Toelichting 
bij Hoofdstuk Activiteiten en Subsidies), hetgeen een verho
ging van 11 % boven de reglementaire afdracht betekent. Het 
is de bedoeling uit deze post, in overleg c.q. samenwerking 
met de betreffende Kamercentrale, doelsubsidies te verlenen 
voor bepaalde activiteiten. Indien mocht blijken, dat deze 



post onvoldoende is, kan in de komende jaren dit beleid nader 
worden geëvalueerd. 

d. In het kader van de verkiezingen werden door c.q. met me
dewerking van het Hoofdbestuur de volgende financiële ac
ties gehouden: 

sept. 85- Afdelingen (Gem. Raden) ca. f 550.000 
mei 86 - Hoofdbestuur (2e Kamer) f 1.388.000 
sept. 86 - Kamercentrales (Prov. Staten) ca. f 600.000 

Bij de contributiebetalingen werd bovendien nog f 370.000 bo
ven de reglementaire contributie betaald ten gunste van de 
. afdelingen. 

Opgeteld betekenen deze bedragen, dat in totaal door onze 
leden vrijwillig f 2.900.000 boven de reglementaire contri
buties is afgedragen. 

Dit zeer indrukwekkende getal is zowel een bewijs van de 
trouw en positieve instelling van een groot deel van onze ach
terban als van het gevoerde beleid van het Hoofdbestuur, 
waarbij een verplichte contributie naar draagkracht (de 
sterkste schouders moeten de zwaarste lasten dragen) - zoals 
de meeste andere politieke partijen dit kennen - werd afge
wezen. In plaats van dit verplichte systeem wordt een beleid 
gevoerd, waarbij een beroep wordt gedaan op de vrijwillige, 
eigen beoordeling van draagkracht. Dat dit systeem door 
sommigen - wellicht niet geheel ten onrechte - wordt ervaren 
als teveel bedelarij, moet als nadeel worden aanvaard, hetgeen 
echter wel inhoudt, dat dit systeem, met name in niet-verkie
zingsperioden, met grote voorzichtigheid moet worden gehan
teerd. Rekening houdend met deze voorzichtigheid moet ech
ter wel worden geconcludeerd, dat ook hier liberale uitgangs
punten de beste blijken te zijn. 

Dit is mijn laatste verslag en verantwoording aan de Algemene 
vergadering, het hoogste orgaan van onze partij. U hebt mij, 
ik heb dit hiervoren reeds ten aanzien van het jaar 1986 ge
zegd, steeds in goed vertrouwen in zo'n royale mate gesteund 
met giften; ik hoop, dat ik dit vertrouwen niet heb geschon
den: van mijn zijde kan ik stellen: ik heb mijn best gedaan. 

Tenslotte - en eigenlijk het allerbelangrijkste - wil ik met 
name mijn dank uitspreken aan de medewerkers op de finan
ciële en ledenadministratie van het Algemeen Secretariaat. 
Het is niet gemakkelijk voor financiële mensen in een politiek 
klimaat te werken; desondanks hebben zij mij steeds geholpen 
met raad en daad. Aan hen allen, met name aan de heer Van 
der Meer, mijn grote dank. 
Dank aan hen, dank aan u. 

Rhoon, april1987. 

Mr. J. de Monchy 
Penningmeester Hoofdbestuur 

Aan de (40ste) Jaarlijkse Algemene Vergadering 
van de VVD 15 (en 16) mei 1987 te Leeuwarden. 

De "COMMISSIE van DRIE LEDEN", 
bestaande uit G. Kappelle te Groningen, Dr. Ir. A.P. Kole te 
Nuenen en J. F. Meijeraan R. A. te 's-Gravenhage, 
door de 39ste Jaarlijkse Algemene Vergadering van de VVD 
op 18 april 1986 benoemd teneinde u voor te lichten bij de 
behandeling van de rekening en verantwoording van het 
Hoofdbestuur, 
heeft kennis genomen van de 12 maart 1987 door De Tom
be/Melse & Co. te Leiden, accountants, betreffende hun con
trole van de jaarrekening 1986 aan het bestuur van de vereni
ging "Volkspartij voor Vrijheid en Democratie", resp. aan dat 
van de "Haya van Somerenstichting", beide te 's-Gravenhage, 
uitgebrachte rapporten met daarin opgenomen goedkeuren
de verklaring, alsmede van een aanvullende brief van de ac-

countants van gelijke datum. Genoemde stukken zijn bespro
ken in een bijeenkomst van onze commissie met de penning
meester, de algemeen secretaris, de administrateur en de be
trokken registeraccountant. 
Op grond van een en ander adviseert onze commissie u aan 
de penningmeester, Mr. J. de Monchy, décharge te verlenen 
voor het door hem over 1986 gevoerde financiële beheer, 
onder dankzegging voor de alerte en correcte wijze, waarop hij 
zijn functie over dat jaar wederom heeft uitgeoefend en met 
waardering voor de uitbouw, welke hij in zijn zesjarig penning
meesterschap aan de verslaggeving ten behoeve van de alge
mene vergadering heeft gegeven, waarbij ook de wijze van op
bouw van het financieel verslag en die van het accountants
rapport meer met elkaar in overeenstemming zijn gebracht 
dan vroeger het geval was. 
Onze commissie stelt u voorts voor de rekening en verant
woording van het Hoofdbestuur over 1986 (welke uiteraard 
niet de financiële uitkomsten van de centrales, afdelingen en 
bijzondere groepen omvat) goed te keuren en daarmede, over
eenkomstig artikel 30.3 van de statuten van de VVD, het 
Hoofdbestuur te ontheffen van zijn aansprakelijkheid voor 
het in het verstreken kalenderjaar gevoerde beheer. 

Groningen/Nuenen/'s-Gravenhage, april 1987. 

FINANCIEEL VERSLAG 1986 

G. Kappelle 
A.P. Kole 

J. F. Meijeraan 

2.RESULTATENREKENING 
(xflOOO) 

Prognose Werkelijk Prognose 
1986 1986 1987 

Inkomsten 
Contributie (RB-gedeelte) 
Contributie (Vrijheid en Democratie) 
Extra bijdragen leden (netto) 
Interest 
Overige baten 
Diensten voor derden 

TOTAAL INKOMSTEN: 

Uitgaven 
Personeelskosten 
Reis-/Verblijf-/Vergaderkosten 
Kantoorkosten 
Huisvestingskosten 
Ledenadministratie 
Vrijheid en Democratie 
Activiteiten en Subsidies 
Buitenland 
Commissies en Congressen 
Propaganda en Voorlichting 
Samenw. overeenk. VVD/JOVD 
Propagandamateriaal 

Totaal Uitgaven excl. Verkiezingen 
Verkiezingen 
Mutatie Verkiezingsfonds 

TOTAAL UITGAVEN: 

Inkomsten - uitgaven 
Bijzondere Baten en Lasten 

RESULTAAT: 

=i== 

1.498 
1.018 
1.230 

33 
358 
114 

1.549 
1.053 
1.278 

52 
415 
144 

4.251 4.491 
--f==== 

1.013 
233 
335 
77 

135 
1.126 

387 
103 
51 
98 
14 

PM 

3.572 
1.285 
- 606 

4.251 

0 
PM 

0 

959 
248 
354 

78 
129 

1.148 
366 
106 

61 
78 

B 12 

3.515 
1.518 
- 476 

4.557 
= = = = 

L 66 
B 67 

B 1 
= = = = 

1.449 
988 
710 
33 

412 
100 

3.692 

956 
176 
345 
64 

126 
937 
529 
103 
71 

116 
19 

PM 

3.442 
380 

- 130 

3.692 

0 
PM 

0 



FINANCIEEL VERSLAG 1986 

3. BALANS (xflOOO) 31/12/85 Mutatie 31/12/86 
- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - ------

Activa 
Thorbeckehuis (1) 750 . 20 730 
Overige duurzame activa (2) 229 - 10 219 
Voorraad propagandamateriaal (3) 124 + 76 200 
Transitoria en geldmiddelen 3.241 . 519 2.722 

TOTAAL: 4.344 -473 3.871 
= = = = = = = = = = = = = = = I==== = = = = 
Passiva 
V erenigingsvermogen (4) 526 - 19 507 
Verkiezingsfonds (5) 606 -476 130 
Voorziening onderhoud gebouw (6) 55 + 6 61 
Transitoria (7) 3.157 + 16 3.173 

TOTAAL: 4.344 -473 3.871 
=============== i==== = = = = = = = = 

Toelichting bp de Balans 

1. Het Thorbeckehuis wordt gewaardeerd tegen taxatiewaar
de lege oplevering; de lagere taxatie per 31/12/86 (20.000) 
wordt rechtstreeks aan het Verenigingsvermogen onttrokken. 

2. De mutatie overige duurzame activa is samengesteld uit de 
aanschaffingen (95.000) minus de boekwaarde van de desin
vesteringen (18.000) minus de afschrijvingen (87.000). De af
schrijvingen bedragen: 
Kantoorautomatisering en kantoorinventaris 
Vervoermiddelen 
Kantoormachines 

: 5 jaar 
: 4 jaar 
: 3 jaar 

3. Het propagandamateriaal wordt gewaardeerd tegen in
koopwaarde (270.000) onder aftrek van een voorziening voor 
incourant (70.000). 

4. Het Verenigingsvermogen muteerde als volgt: Thorbecke
huis (zie punt 1): - 20.000; Resultaat 1986: + 1.000. 

5. Aan het Verkiezingsfonds werd 476.000 onttrokken ten 
gunste van de resultatenrekening; in 1987 zal het restant 
(130.000) worden gebruikt. 

6. De voorziening onderhoud gebouw is opgebouwd uit een 
voorziening voor groot onderhoud (40.000- onverwachte ge
beurtenissen) en 21.000 voor het periodieke schilderwerk. 

7. In de passieve transitoria is een bedrag van f 50.000 opge
nomen, bestemd voor de geschiedschrijving van de VVD on
der auspiciën van de Teldersstichting. 
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4. HAYA VAN SOMEREN- Prognose Werkelijk Prognose 
STICHTING RESULTATEN- 1986 1986 1987 
REKENING (xf 1000) 
- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - -
Inkomsten 
Subsidie VVD 131 96 207 
Subsidie Min. van Binnenlandse 
Zaken 320 320 275 
Abonnementen VVD-Expresse 135 124 93 

TOTAAL INKOMSTEN: 586 540 575 
= = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = = 
Uitgaven 
Personeelskosten 212 204 210 
Reis-Nerblijf-Nergaderkosten 23 20 23 
Kantoorkosten 71 75 74 
Huisvestingskosten 8 8 7 
Ledenadministratie 9 8 8 
VVD-Expresse 126 120 141 
Cursussen (bijdragen -/- kosten) 77 39 52 
Publiciteit en Propaganda 60 58 60 
Diversen PM 8 PM 

TOTAAL UITGAVEN: 586 540 575 
= = = = = = = = = = = = = = = - = = = I=== = = 

5. TOELICHTING OP DE RESULTATENREKENING 

a. CONTRIBUTIE (xflOOO) 
Aantal inningen 85.000 87.528 82.000 
- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - ------

Ontvangsten 4.722 4.953 4.531 
Boven reglementair (Afd.) -340 -423 -300 
Beneden reglementair (Afd.) + 40 + 52 + 50 

Reglementair 4.422 4.582 4.281 
AF: aandeel Vrijheid en Democratie 1.018 1.053 988 

Te verdelen: 3.404 3.529 3.293 
= = = = = = = = = = = = = = = I== = = = = = = ----
Hoofdbestuur (44 %) 1.498 1.549 1.449 
Kamercentrales (13 %) 442 455 428 
Ondercentrales ( 4 %) 136 140 132 
Afdelingen (39 %) 1.328 1.385 1.284 

Totaal verdeeld: 3.404 3.529 3.293 
= = = = = = = = = = = = = = = I= = = = = = = = = = = = 

6. EXTRA BIJDRAGEN LEDEN 
Deze post betreft het netto resultaat- d.w.z. opbrengst na 
aftrek van de kosten - van de door het Hoofdbestuur gehou
den financiële actie in het kader van de verkiezingen (1986: 
2e Kamer; 1987: Provinciale Staten). Bij het algemene ge
deelte werd reeds nader in~egaan op de beleidsmatige overwe
gingen. 

7. OVERIGE BATEN 
In deze verzamelpost zijn alle baten opgenomen, die niet di
rect onder de overige posten vallen (schenkingen, legaten, di
verse inkomsten etc.). 

8. DIENSTEN VOOR DERDEN 
Deze post betreft vergoedingen tegen kostprijs voor diensten, 
die het Hoofdbestuur, daaronder mede begrepen het Alge
meen Secretariaat, voor anderen dan partijorganisaties ver
richt. 

9. PERSONEELSKOSTEN (xj 1000) 

Prognose Werkelijk Prognose 
1986 1986 1987 

Totaal excl. verrekeningen 1359 1288 1285 
AF: naar andere kostengroepen 346 329 329 

TOTAAL: 1013 959 956 



In het personeelsbeleid worden in grote lijnen de normen van 
het bedrijfsleven gevolgd (salariëring, bruto/netto bereke
ning, overige voorzieningen). 

In de bedragen totaal excl. verkiezingen zijn inbegrepen een 
aantal rechtstreekse specifieke verrekeningen met anderen 
o.a. aan verkiezingen (1986: f 52.000; 1987: f 66.000 wegens 
extra kosten in het kader van de verkiezingen). 

10. REIS-/VERBLIJF-/VERGADERKOSTEN 
(xj1000) 

Totaal excl. verrekeningen 
AF: naar andere kostengroepen 

TOTAAL: 

243 
10 

233 

258 
10 

248 

Onder deze groepen vallen o.m. de kosten van de Jaarlijkse 
Algemene vergadering (incl. de bijlagen zoals beschrijvings
brief en amendementen bij Vrijheid en Democratie), be
stuurskosten, reis- en verblijfkosten medewerkers etc.). De 
Buitengewone Algemene Vergaderingen zijn opgenomen bij 
de groep Commissies en Congressen. 

11. KANTOORKOSTEN (xj 1000) 

184 
8 

176 

Prognose Werkelijk Prognose 
1986 1986 1987 

Totaal excl. verrekeningen 443 468 458 
AF: naar andere kostengroepen 108 114 113 

TOTAAL: 335 354 345 

Belangrijke kosten in deze groep zijn o.a. (1986 werkelijk) fo
tokopieerkosten (f 91.000); porti (f 140.000) en de kosten van 
automatisering ({71.000). Deze laatste kosten vielen- inclu
sief de afschrijvingen - f 21.000 hoger uit dan was voorzien 
mede als gevolg van een éénmalige bliksemschade van 
{10.000. 

12. HUISVESTINGSKOSTEN (xj 1000) 

Totaal excl. verrekeningen 
AF: naar andere kostengroepen 

TOTAAL: 

105 
28 

77 

106 
28 

78 

89 
25 

64 

De kosten voor schilderwerk bedroegen in 1986 f 21.000, waar
van f 3.000 werd onttrokken aan de balansvoorziening onder
houd gebouw. Aan deze balansvoorziening werd toegevoegd 
f 9.000 ten laste van deze groep. 

De kosten voor huur etc. van het distributiecentrum voor pro
pagandamateriaal bedroegen f 27.000. 

13. LEDENADMINISTRATIE (xj 1000) 

Totaal excl. verrekeningen 
AF: naar andere kostengroepen 

TOTAAL: 

295 
160 

135 

280 
151 

129 

In deze groep zijn alle kosten ondergebracht, die betrekking 
hebben op de ledenregistratie, contributie-inningen, etiket
ten-uitdraai etc. 

274 
148 

126 

De daling van de kosten is een gevolg van de ontwikkeling van 
het ledenbestand, de gemiddelde bedragen per contributie
inning vertonen echter een stijgende tendens (1986: 1,48; 
1987: 1,54). 

14. VRIJHEID EN DEMOCRATIE (xj1000) 

Directe kosten 888 912 692 
Verrekende kosten Alg. Secr. 370 351 347 
Advertenties -80 -63 -50 
Verrekende baten -52 -52 -52 

Totaal 1126 1148 937 
Contributiegedeelte 1018 1053 988 

Per saldo algemene middelen: 108 (L) 95 (L) 51 (B) 

In de prognose is rekening gehouden met de gewijzigde opzet 
(1986: 18 nrs. à 24 pagina's; 198'7: 12 nrs. à 32 pagina's - oplage 
70.000). Een aanzienlijke kostenbesparing is hierdoor verkre
gen; hiertegenover staat een, weliswaar geringere, stijging van 
de kosten, verbonden aan de VVD-Expresse. Per saldo (las
ten -/-baten) bedragen deze kosten (zie Haya van Someren
stichting) f 48.000, zodat wordt voorzien, dat in 1987 de kos
ten van de externe communicatie vrijwel gelijk zullen zijn aan 
het contributiegedeelte. 

15. ACTIVITEITEN EN SUBSIDIES (xj 1000) 

Prognose Werkelijk Prognose 
1986 1986 1987 

Haya van Somerenstichting 131 98 207 
Teldersstichting 100 100 140 
Organisatie Vrouwen in de VVD 99 104 103 
JOVD -- 10 10 
Ver. Staten- en Raadsleden 14 15 14 
LSVN 7 8 8 
Nieuwe Afdelingen 2 3 2 
Overige subsidies 18 17 18 
Diverse bijdragen 11 11 26 
Overige activiteiten 5 -- 1 

TOTAAL: 387 366 529 

In de volgende subsidies is een aantal doorbelaste kosten van 
het Algemeen Secretariaat begrepen: 

Organisatie Vrouwen in de VVD 
Ver. Staten- en Raadsleden 
LSVN 

44 
34 

7 

44 
35 
8 

43 
34 
8 

Gezien de waarde, die moet worden gehecht aan het politiek 
wetenschappelijk werk in het kader van de politieke doelstel
lingen van de VVD, wordt in 1987 een gedeelte van de vermin
derde overheidsbijdrage aan de Teldersstichting opgevangen 
door een verhoging van de subsidie van de VVD. 

De subsidie aan de Organisatie Vrouwen in de VVD bestaat 
voor een groot deel uit een bijdrage in kosten van het Alge
meen Secretariaat (zie doorbelastingen). De kosten van de re
gistratie van de aangesJotenen worden aan het Hoofdbestuur 
betaald; het is verheugend te constateren, dat dit aantal een 
constant stijgende lijn vertoont; om deze kosten te kunnen 
opvangen werd de directe subsidie verhoogd. 

De verhoging van de financiële steun aan de Ondercentrales 
is verwerkt in de post diverse bijdragen. 

16. BUITENLAND (x/ 1000) 

Deelname congressen ELD + 
Libintal 
Contributie ELD 
Contributie Liberale Internat. 
Overige kosten 

TOTAAL: 

31 
28 
30 
14 

103 

15 april 1987 

32 
29 
30 
15 

106 

30 
29 
30 
14 

103 



De deelname aan congressen ELD en Liberale Internationale 
betreffen: 
1986: ELD: Catania Libintal: Hamburg 
1987: ELD: Lissabon - Libintal: Canada 

Ten aanzien van de contributie aan de Liberale Internationale 
is door het Hoofdbestuur enig voorbehoud gemaakt gezien 
recente ontwikkelingen en de noodzaak van een beter finan
cieel inzicht in de besteding (accountantsrapport). 

17. COMMISSIES EN CONGRESSEN (xj1000) 

Prognose Werkelijk Prognose 
1986 1986 1987 

Commissies ex 60 HR 17 16 20 
Themacongressen -- 2 5 
Partijraden 9 14 21 
Algemene vergadering 24 29 24 
Diverse kosten 1 -- 1 

TOTAAL: 51 61 71 

Ingevolge een beslissing van de 71e A V zullen eventuele amen
dementen en moties voor de extra algemene vergadering niet 
meer worden meegezonden met Vrijheid en Democratie. 

18. PROPAGANDA EN VOORLICHTING (xj 1000) 

Reis- en Verblijfkosten Alg. Secr. 32 31 24 
Subsidies aan andere partijorganen 11 
Overige (o.a. Radio/TV) 66 36 92 

TOTAAL: 98 78 116 
' 

Naast deze kosten werden aanmerkelijke bedragen besteed 
aan propaganda en voorlichting inzake de verkiezingen (zie 
punt 21). 

19. SAMENWERKINGSOVEREENKOMST 
JOVDNVD (xj 1000) 
Voor 1987 wordt uitgetrokken voor: 
Jongerencursussen : [7.000 
Topkadercursus : f 5.000 
Commissies : f 7.000 

In 1986 werden de kosten voor dit doel verwerkt bij de Haya 
van Somerenstichting. 

20. PROPAGANDAMATERIAAL (xf 1000) 

Voorraad mutatie 76 (bate) 
Inkopen 667 (last) 
Verkopen (aan verkiezingsbudget) 63 (bate) 
Verkopen (aan anderen) 554 (bate) 
Verpakking, vracht en afhaalkorting 52 (last) 

Per saldo 26 (last) 
Belast aan Haya van Somerenstichting 10 (bate) 
Belast aan Verkiezingen 28 (bate) 

TOTAAL: 12 (bate) 

De kosten van het distributiecentrum (f 27.000) werden ver
antwoord bij Huisvestingskosten (zie punt 12), zodat per sal
do de totale kosten van het propagandamateriaal hoger waren 
dan de baten. 
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21. VERKIEZINGEN (xf 1000) 

Prognose Werkelijk 
1986 1986 

Extra personeelskosten Alg. Secr. 122 57 
Idem betaald in 1985 6 25 
Kantoorkosten Alg. Secr. 15 15 
Idem betaald in 1985 10 10 
Vrijheid en Democratie 26 --
Groslijst 13 13 
Verkiezingsprogramma 26 25 
Amendementen 19 26 
72e en 73e AV 35 31 
Kandidaatsstellingsraad 7 9 
Overige vaste kosten 6 5 

Totaal vaste kosten 285 216 
Verkiezingsacties 1.000 1.302 

TOTAAL: 1.285 1.518 

De voornaamste posten voor de verkiezingsacties zijn: 

Advertenties Gemeenteraadsverkiezingen 
Advertenties 2e Kamerverkiezing 
Propagandamateriaal 
Promotieteams 
Jongerendag 
Start en Slot Gemeenteraad 
Start en Slot Tweede Kamer 
Subsidie partijorganen promotie-avonden 
Subsidie nachtactie 
Subsidie huis-aan-huis krant 
Overige verkiezingsacties 

De zwaartepunten, ook in financieel opzicht, lagen bij: 

Gemeenteraadsverkiezingen 
2e Kamerverkiezing 
Provinciale Statenverkiezingen 

: Afdelingen 
Hoofdbestuur 

: Kamercentrales 

Prognose 
1987 

86 
--

10 
--
--

10 
--
--
--
9 
--

115 
265 

380 

138 
675 
91 
40 
33 
31 
37 
24 
36 
29 

168 
1.302 

In dit verband moge ook worden verwezen naar het door het 
Hoofdbestuur gevoerde beleid inzake de financiële acties als 
vermeld in dit verslag bij punt Ld. 

22. HAYA VAN SOMERENSTICHTING (xj1000) 

Prognose Werkelijk Prognose 
1986 1986 1987 

Uitgaven excl. verrekeningen 334 291 329 
Verrekeningen kosten Alg. Secr. 252 249 246 

TOTAAL UITGAVEN: 586 540 575 

De Haya van Somerenstichting, belast met de Vorming en 
Scholingsactiviteiten van de partij, zal in 1987 f 45.000 min
der overheidssubsidie ontvangen, terwijl ook het verschil tus
sen baten en lasten van de VVD-Expresse (1986: 4.000 bate; 
1987: 48.000 last) als gevolg van de gewijzigde opzet van de 
externe communicatie (zie ook punt 14 Vrijheid en Democra
tie) een lastenverzwaring betekent. Ondanks een bezui
nigingsprogramma binnen de Stichting zal toch de bijdrage 
van de VVD met f 76.000 ten opzichte van de prognose 1986 
worden verhoogd. 
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Hoê· vriJ.'' 
i ' ' I 

is een Vrijwi~liger? 
I i 

De eerste grote bezuirÜgingsronde ~an het ministerie van 
WVC heeft de afgelope~ maanden vqor de nodige publiciteit 
gezorgd. Inmiddels hebben de lokale loverheden becijferd hoe 

en waar men in de gkmeentelijke ivelzijnsmiddelen kon 
schrappen. Organisati~s en in§_tellifîgen hebben bericht ont
vangen waar "het mes in_zouiuorden gezet". Daar waar for
matieplaatsen moesten worden ingeleverd, komt nu een groot 
deel van het werk neer op vrijwilligers. Het is wellicht zinvol 
eens te bezien wie die vrijwilligers nu eigenlijk zijn, hoe "wil-
lig" en hoe "vrij" zijn zij? In het kader van deze column zal 
de vrouw als vrijwilliger centraal staan bij de beschouwing. 

door Marijke Essers 

Betaalde- en 
onbetaalde arbeid 

V rouwen nemen in grotere 
mate deel aan het arbeids
proces. Steeds meer vrouwen 

.vinden een betaalde baan, al dan 
niet in deeltijd. Economische zelf
redzaamheid verbetert de sociale 
positie van de vrouw. De overheid 
stimuleert deze gang van zaken, zij 
het in beperkte mate en zonder dat 
er snelle vooruitgang te constateren 
valt. Een van de problemen waar
mee vrouwen te kampen hebben is 
de vaak dubbele belasting van werk 
buitenshuis en de huishoudelijke 
taken die nog steeds verricht moe
ten worden. De herverdeling van 
dat huishoudelijke, verzorgende 
werk wil nog niet zo vlotten. Toch 
is deze taak omvangrijk en in ieder 
geval belangrijk voor onze samen
leving. Hieronder volgt een over
zicht van de werkzaamheden en de 
daarvoor benodigde tijd in verschil
lende typen huishoudens. 

Met enige regelmaat worden 
tijdsbestedingsonderzoeken gehou
den. Uit deze onderzoeken is veel in
formatie te halen over de omvang 
en samenstelling van huishoudelij
ke arbeid, zowel per huishouden als 
per individu. De Stichting Weten
schappelijk Onderzoek Konsumen-

tenaangelegenheden (SWOKA) re
kent tot huishoudelijke arbeid: 
maaltijdbereiding (w.o. koken, tafel 
dekken, afwassen); verzorging wo
ning (w.o. reiniging en onderhoud, 
behangen, schilderen, tuinieren, 
zorg voor planten, huisdieren, auto 
en fiets); verzorging kleding (w.o . 
reiniging en onderhoud kleding, 
schoeisel, textiel, naaien en breien); 
boodschappen doen (alle (niet) da
gelijkse boodschappen, inclusief 
wachten en vervoer); verzorging 
huisgenoten (w.o. verzorging, 
spelen, naar school brengen van 
kinderen); hulpverlening aan ande
re huishoudens (w.o. buren- en fa
miliehulp); overig (organisatie en 
planning, alle vervoer excl. bood
schappen). 

Er wordt een aanzienlijke hoe
veelheid tijd besteed aan huishou-

delijke arbeid. Gemiddeld wordt in 
een huishouden door alle personen 
van 12 jaar en ouder samen 57 uur 
per week aan huishoudelijke en 37 
uur aan betaalde arbeid besteed, 
d.w.z. anderhalf maal zoveel tijd 
aan huishoudelijke (onbetaalde) 
arbeid. De geproduceerde verzor
ging varieert sterk per type huis
houden hetgeen ten dele afhangt 
van het aantal personen. Bij huis
houdens zonder kinderen neemt de 
tijd evenredig toe met het aantal 
personen; bij huishoudens met kin
deren wordt in totaal veel meer tijd 
aan huishoudelijke arbeid besteed, 
maar neemt dit per persoon minder 
tijd in beslag. Verzorging van 
kleding neemt ongeveer 10-13% 
tijd, boodschappen doen 16-19 %. 
Verzorging huisgenoten is uiteraard 
groter bij huishoudens met kin
deren. Maaltijdbereiding en verzor
ging woning zijn met name voor 
een-persoonshuishoudens meer 
tijdrovend dan bij andere. 

De relatieve huishoudelijke belas
ting voor vrouwen is voor mensen 
zonder kinderen tweederde, voor . 
een-oudergezinnen bijna driekwart 
(dit hangt af van het aantal kin
deren en de leeftijd van die kin
deren, omdat ook zij mee kunnen 
helpen). Bij twee-oudergezinnen 
verricht de moeder tweederde van 
de huishoudelijke arbeid. De deel
name aan huishoudelijke activitei
ten vertoont nauwelijks verschillen 
tussen vrouwen in verschillende ty
pen huishoudens. De huishoudelij
ke belasting van vrouwen in uren 
per week varieert van 46 tot 72 uur 
per week. Uit onderzoeken blijkt 
dat de man gemiddeld 21-33% 
voor zijn rekening neemt, kinderen 
van 11-28 %. Dit is in ieder geval 
een niet te verwaarlozen gedeelte, 
hoewel het aanzienlijk minder is 
dan dat wat de vrouw doet. Daar
naast blijkt duidelijk uit onderzoe
ken dat jongens minder hulp (hoe
ven) bieden dan meisjes. Zelfs wan
neer de hoeveelheid huishoudelijk 
werk en de tijd die dit in beslag 
neemt eerlijk wordt gedeeld, kost 
dit nog altijd gemiddeld zo'n 20 uur 
per week. Wanneer men zegt dat 
met de moderne technische hulp
middelen, tegenwoordig minder tijd 
hoeft te worden besteed aan huis
houdelijk werk, dan is die constate
ring toch niet juist. Het spreekt 
vanzelf dat stofzuigers, wasma
chines, droogtrommels en afwasau
tomaten de-arbeid op zich verlich
ten. De verzorgende taak bestaat 
echter niet louter uit schoonmaken, 



wassen en koken. Huisgenoten vra
gen aandacht, zeker in onze moder
ne samenleving waar soms een grote 
druk op mensen wordt gelegd. De 
behoefte aan sociale contacten is 
eerder toe- dan afgenomen. 

Naast "vrij" 
ook nog" willig"? 

Wanneer u bovenstaande bekijkt 
en bedenkt dat sommige vrouwen 
naast die huishouding en een even
tuele (deeltijd) baan toch nog tijd 
vinden voor vrijwilligerswerk, dan 
zult u begrijpen dat de maatschap
pij hen dankbaar mag zijn. En dat 
diezelfde maatschappij toch ook wel 
enige verplichtingen heeft aan 
vrijwilligers. Het werk in organisa
ties en verenigingen is vaak niet al
leen nuttig, maar zelfs noodzake
lijk. De continuïteit moet ondanks 
vrijwilligers (die niet altijd "vrij" 
zijn) toch gewaarborgd blijven. 
Vrijwilligers moeten minstens hun 
reële onkosten kunnen declareren. 
En wat te denken van de mogelijk
heid tot verzekeren? Dat is nog lang 
niet overal voor elkaar. Op z'n minst 
zou er via subsidieverstrekking een 
verzekeringsvoorwaarde voor 
vrijwilligers kunnen worden ver
langd. Ervaringen opgedaan als 
vrijwilliger tellen niet volwaardig 
mee bij sollicitaties en het bepalen 
van het loon. Het is lang niet altijd 
duidelijk hoe vrijwilligerswerk zich 
verhoudt t.o.v. een uitkering. Welke 
gevolgen heeft vrijwilligerswerk op 
het gebied van de belastingen? Hoe 
staat het met concurrentieverval
sing? Evenzovele vragen waarop 
antwoorden vaak uitblijven. Wan
neer wij, zoals nu toch vaak ge
beurt, de vrijwilliger bezien als red
der van de verzorgingsstaat moet er 
op dit gebied nog wel een en ander 
gebeuren. Het minste zou wel zijn 
over dit onderwerp eens serieus on
derzoek te verrichten. Een inven
tarisatie met daaropvolgende aan
bevelingen zou beslist niet overbo
dig zijn. 

"Vrij" is de vrijwilliger vaak met 
de nodige moeite, of deze vrijwil
liger ook "willig" zal blijven hangt 
af van de mate waarin wij hem, 
maar vaak ook vooral haar belasten. 
Het is wat al te makkelijk wanneer 
politici roepen dat bepaalde zaken 
zo mooi door vrijwilligers kunnen 
worden gedaan, zonder dat men zich 
realiseert dat dat ook consequenties 
heeft. 

• 

In deze ingezonden 
brievenrubriek worden 

reacties van ten hoogste 
100 woorden opgenomen. 
Langere brieven worden 

door de redactie ingekort. 
Aanvallen op personen 

of afschriften van 
correspondentie komen 
niet voor plaatsing in 

aanmerking. 
De rubriek is alleen voor 
leden bestemd. Plaatsing 

betekent niet dat de 
redactie het met de 

inhoud eens is. 

Eindelijk beginnen ook landelijke po
litici in te zien dat het door diverse ge
meenten gevoerde wanbeleid de spui
gaten uitloopt. In de NRC van 9/3 zet 
Jan Kees Wiebenga duidelijk uiteen 
waarom het gaat: "Ook al keuren zij gro
te bemoeienis van hogerhand af, on
tegenzeggelijk willen steeds meer pro
vincie- en gemeentebestuurders verder 
kijken dan hun ambtsgebied en ook zelf 
buitenlandse politiek bedrijven." En 
verder: "Het zou burgers en bedrijven 
ten goede komen als de provincies en 
gemeenten zich weer vooral richten op 
hun eigenlijke taak:-het bestieren van 
hun huishouding." Wie zei ook weer dat 
de landelijke politiek zich te veel met 
de provinciale verkiezing bemoeit? 

Huub Franssen 
Leiden 

Het gaat niet goed met de landbouw. 
Dat zal een ieder duidelijk zijn met de 
huidige overproductie. Het ergste vind 
ik persoonlijk dat de boeren hierop door 

regering en consument worden aange
keken. Is het niet de regering die voor de 
consument een goedkoop voedselpak
ket wil? Geen enkel bedrijf hoeft bij zijn 
medewerkers aan te komen met een in
komensachteruitgang die de boeren nu 
moeten slikken. 
Agrarisch Nederland zorgt voor een fors 
stuk nationaal inkomen. Daar pikt een 
ieder zijn graantje van mee. En die
genen die daarvoor zorgen laten wij in 
de kou staan. VVD, DENK OM JE 
BOEREN!! 

R. Metsernakers 
Creil 

Onze liberale minister van Justitie wil 
de verkoopprijs van blanke video- en ge
luidscassettes verhogen met een au
teursrechtheffing. Auteursrechthebben
den zouden minder inkomsten hebben 
als gevolg van het zgn. thuiskop{ëren. 
Iedereen die een cassette koopt moet de 
heffing gaan betalen, ook al wordt deze 
niet gebruikt voor opnamen. 
Over het liberale karakter hiervan is -
zacht gezegd - enige discussie mogelijk. 
Nu zal niemand het belang van bescher
ming van artiestin willen betwisten. 
Maar zouden er nu minder platen en 
compactdiscs worden verkocht omdat 
mensen van de radio opnemen om er ook 
in hun auto naar te kunnen luisteren? 
Ondervinden artiesten nadeel wanneer 
men t.v.-programma's opneemt om la
ter (nog) eens te kunnen bekijken? Het 
ziet ernaar uit dat de consument, de de
tailhandel en de leveranciers de dupe 
worden van een maatregel, waarvan de 
gronden heroverweging verdienen. 
(ingekort) 

P. van der Schaft 
Rotterdam 

In februari schrijft de voorzitter van de 
Bredase VVD-fractie dat er geen sprake 
is van een vriendschapsband van Breda 
met een stad in Nicaragua. Volgens de 
Bredase krant "De Stem" is de vriend
schapsband bijna rond. Ook van B & W 
van Breda heb ik een dergelijk ant
woord ontvangen. B & W wijst een pro
test tegen de perscensuur in het hun be
vriende dictatoriale land van de hand 
omdat "de bevordering van de naleving 
van de rechten van de mens in het bui
tenland een zorg is van de rijksover
heid". Ik verstond daaruit eerst dat 
Breda dan geen morele steun zou verle
nen aan een regime dat deze mensen
rechten schendt. 

L. Nelen 
Kruisland 



Het artikel van de heer Bolkestein (V & 
D van 15 februari j.l.) heeft mij bijzonder 
getroffen. Hij geeft duidelijk aan waar 
het in Nederland op verschillende gebie
den aan mankeert. Dames en heren po
litici: handel naar de geest van dit arti
kel en draag het uit. Zo kan de VVD 
weer meer vertrouwen kweken bij (een 
deel) van ons volk. 
Tot slot een kanttekening bij een onder
deel van de rechtshandhaving nl. de 
criminaliteit in al zijn geledingen. Het 
loopt werkelijk de spuigaten uit. 
De aanpak hiervan is volgens velen en 
mij veel te slap. Een keiharde aanpak 
is hard nodig. 

B. den Ottelander 
Meerkerk 

De demagogische uitspraken van de 
heer Franssen in het V & D-interview 
van maart getuigen van minachting 
voor mensen die onderwijs geven. 
Het enige beleid dat wordt gevoerd is af
braakbeleid ingegeven door bezui
nigingsdrift. Kom daar dan ook voor uit! 
En verzin geen onderwijskundige mo
tieven om goed te praten wat absoluut 
fout is, juist in onderwijskundig en pe
dagogisch opzicht. De VVD steunt dit 
beleid en laat zich door het CDA inpak
ken. Wanneer er zo fors moet worden be
zuinigd op onderwijs, pak dan de over
schrijdingsregeling eens aan (zou 2 mil
jard opleveren!). Ook zou het geen 
kwaad kunnen de werkzaamheden van 
de VVD-Tweede-Kamerfractie eens 
wat positiever onder de aandacht te 
brengen. Dat gebeurt in elk geval niet 
door dit soort artikelen. 
(ingekort) 

L. Wegkamp, schoolleider 
O.B.S. Veenendaal 

Naschrift redactie: elders in dit blad 
vindt u een uitvoerige beleidsnotitie van 
de Tweede-Kamerfractieleden. 

Onze partij voert allang een midden
koers. Het was echter juist van Voorhoe
ve deze positie eens in alle duidelijk
heid te stellen. De VVD heeft zich wel
degelijk ingezet voor het belang van de 
minder gesitueerden, maar zij sprak 
zich zelden geloofwaardig in die zin uit. 
Was dat om de "rechtsen" onder ons te
gemoet te komen? Wellicht, maar ver
lies van hun steun nu, is zeer onwaar
schijnlijk: althans wanneer onze leiders 
hun uitspraken op genuanceerde en se
rieuze wijze doen. Voorhoeves presen
tatie, vlak voor de verkiezingen, is hier
toe een uitstekend voorbeeld. Belasting
verlaging in eerste instantie voor de la-
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gere inkomensgroepen leidt tot betere 
bedrijfsresultaten, hetgeen in tweede in
stantie de hogere inkomens ten goede 
komt. 

M. E. van de Stadt 
Den Haag 

Met instemming las ik het artikel van 
F. Bolkestein. Naar ik meen is de kern 
van de vraag: "Zijn we nog wel bereid 
ons de inspanningen te getroosten ver
eist om onze ambities te realiseren?" Dit 
geldt zowel individueel als collectief. 
In het licht van de ervaringen bij de 
kandidatuur van Amsterdam voor de 
Olympische Spelen zal voor internatio
nale projecten daaraan moeten worden 
toegevoegd: een vooruitziende blik en 
eendrachtige voorbereiding op lange 
termijn om tijdig internationale steun 
te verwerven. Gebrek aan eensgezind
heid, zoals het ongebreidelde optreden 
van actiegroepen in binnen- en buiten
land wordt gezien, kan zulke initiatie
ven veel schade berokkenen, die niet be
perkt blijft tot het betrokken project. 

S. H. Kamminga 
Wassenaar 

Ik lees in de krant dat Joris Voorhoeve 
onze VVD naar het midden wil sturen. 
Merkwaardig voornemen. Is onze 
plaats tussen een oubollig CDA en een 
PvdA waarin wel eens een enkel mo
dern ideetje wil doordringen? Tel uit je 
winst? 
Het begint vervelend te worden maar de 
taak van de VVD is liberaal te zijn, of, 
zoals Thorbecke -ja Thorbecke - dat zo 
meesterlijk en nog steeds actueel ver
taalde: zelfstandige kracht te bevor
deren, in gemeenschap en individu. Pas 
dan zullen we onze winst uit kunnen 
tellen. Dat wil zeggen als we weer de 
voorhoede zullen gaan vormen. 

J. G. Bruggeman 
's-Gravenhage 

We kunnen over de helaas teleurstel
lend verlopen Statenverkiezingen gaan 
zitten treuren of elkaar de schuld aan
praten, maar wat moet gebeuren is: ge
woon doorgaan. Beter desnoods met een 
wat kleinere VVD dan met bestuurs
leden en politici die elkaar in het open
baar zwart maken. We moeten er tegen 
vechten onze liberale beginselen te ver
kwanselen! Gewoon doen en betrouw
baarheid zijn de peilers om door te gaan 
en te overleven. 
We moeten ophouden met al dat gekra
keel tegen elkaar en goed beseffen dat 

elke bestuurder wel eens een steek heeft 
laten vallen; ook ondergetekende! 
Wie van ons zich liberaal noemenden is 
zonder zonde en werpe de eerste steen? 
Daarom moedig voorwaarts. 
(ingekort) 

R. Kloosterboer 
Oud-wethouder Voorst (Gld.) 

De leden van de afdeling Maurik e.o. 
hebben flinke onvrede met het beleid 
van Justitie. Algemeen is de klacht, dat 
de politie nalaat op te treden tegen er
gerlijke vormen van criminaliteit zoals: 
vandalisme, diefstal en drugsgebruik en 
daarnaast overijverig optreedt tegen 
simpele overtredingen als foutpar
keren. Na zes jaren een liberale minister 
op Justitie hadden we eigenlijk wat an
ders verwacht. De motivering om de li
berale gedachte tè propageren en on
dersteunen vermindert hierdoor. Bij de 
laatste verkiezingen van 18 maart was 
dat dan ook weer te merken. We willen 
nu eindelijk eens een krachtdadig be
leid, en laat Korthals Altes dat eens 
doen. 

Bestuur afdeling Maurik e.o. 

De gemeenteraadsfractie van Gronin
gen van de VVD heeft kennis genomen 
van het feit dat oud-partijvoorzitter 
Jan Kamminga niet verkozen kon wor
den tot lid van de Eerste Kamer. Zij 
meent zich nog vaag te herinneren dat 
de kamercentrales in Breda tijdens het 
afscheid van Jan Kamminga als voor
zitter van de partij allen vollof waren 
over diens functioneren. Als zij het wel 
heeft, kreeg Jan Kamminga toen van 
het hele congres zelfs enige malen een 
ovationeel applaus. Als zij heel diep na
denkt, meent zij zich te herinneren dat 
Kamminga nimmer van de partij 
kritiek op zijn persoonlijk functioneren 
heeft gehad. Ergens ligt nog in haar 
herinnering dat Kamminga gekwalifi
ceerd is als een uitstekend voorzitter. 
Als de herinneringen van de gemeen
teraadsfractie in Groningen van de 
VVD aan Jan Kamminga op waarheid 
berusten, zullen twee zaken de partij 
nog beroeren: verontwaardiging en 
schaamte. 

VVD-gemeentefractie 
Groningen 



IA 
In deze rubriek worden 
alleen aankondigingen 
opgenomen van open-

bare bijeenkomsten (voor 
iedereen toegankelijk) 
waar landelijke VVD

politici het woord voeren. 
VROUWEN IN DE VVD ARN

HEM/RHEDEN- 22 april. mevr. E.G. 
Terpstra. In de Watermolen, Velp. 20.00 
uur. Ouderenbeleid. 

VROUWEN IN DE VVD DOR
DRECHT - 27 april. Mevr. E. G. Terp
stra. Licht der Wereldkerk, Rijswijk. 
20.00 uur. Ouderenbeleid. 

OC EDE- 25 mei. Mevr. drs. M.M. 
H. Kamp. In de Reehorst, Ede. 20.15 
uur. Ouderenbeleid. 

'S-GRA VENZANDE - 27 april. drs. 
F. W. Weisglas. Promenade Bar. 21.00 
uur. Algemene Politiek. 

LIESVELD - 11 mei. Mevr. drs. 
M.M. H. Kamp. Het Posthuis, Groot 
Ammers. 20.30 uur. Actuele Politiek. 

JOVD NOORD-GRONINGEN - 1 
mei. mevr. A. Jorritsma-Lebbink. Hotel 
't Gemeentehuis, Bedum. Actuele po
litiek. 

OC NIJMEGEN - 18 mei. drs. L. M. 
L. H. A. Hermans. Restaurant De Mul
der, MaasbommeL 21.00 uur. Actuele 
politiek. 

OEGSTGEEST - 27 april. mr. G. B. 
Nijhuis. Gemeente Centrum. 20.15 uur. 
Actuele politiek. 

OISTERWIJK- 27 april. H. F. Dijk
stal. De Gulle Ark. 20.30 uur. Toeris
me/recreatie. 

OSS - 24 april. R. L. 0. Linschoten. 
De Meierijschekar Heuvel. 21.00 uur. 
Actuele politiek/Sociale zaken. 

RENKUM -11 mei. mr. F. Korthals 
Altes. Hotel De Branding, Doorwerth. 
20.00 uur. Justitieel beleid. 

VLAARDINGEN- 27 april. mevr. 
A. Jorritsma-Lebbink. Stadkelder van 
't Scheele Hoekje. 20.15 uur. Forumdis
cussie/filevorming in de Randstad. 

VROUWEN IN DE VVD WAS
SENAAR - 27 april. Mevr. S. van 
Heemskerck Pillis-Duvekot. Protestan
tenbond, Lange Kerkdam 46. 20.45 uur. 
Politiek/Buitenlandse betrekkingen. 

OC WATERLAND- 27 april. dr. R. 
Braams. Motel Katwoude, Katwoude. 
20.00 uur. Actuele politiek. 

OC WATERWEG-NOORD- 28 
april. mr. A. H. Korthals. 't Scheele 
Hoekje, Vlaardingen. 21.00 uur. Actuele 
politiek. 

Eerste Zeeuwse Zeil- en Surfschool ,.DE VIKING". 
Zeil- en surfles op het Veerse Meer, zowel intern als ex
tern. Voor gevorderden tochten met platbodem door Zee
land. 
Inl.: K. L. Voorbach, gediplomeerd zeilinstr. ANWB-KNWB 
Zandkreekweg 8-9, 44 71 NG Wolphaartsdijk 
Tel.: 01198- 1206. 

[ M Lid Romantische Restaurants ~~ 
I SPECIALITEITEN RESTAURANT ' ·~ '1 

1

1, "Het Kasteel van Rhoon" b.v. .. ~ · ' 
Tevens zalen voor recepties, diners en vergaderingen. 

j S.G. Abel Dorpsdijk 63, 3161 KD Rhoon tel.: 01890-18896/18884 

Vertrouwen in de toekomst? 
Vertrouwen in de makelaardij? 
Dan even Apeldoorn bellen, Van Seventer, tel.: 055 -

334020. 

Zakengezin met 2 kinderen zoekt i.v.m. korte zakenrei
zen oppasouders voor privé en kantoor (landelijke omge
ving). 
Brieven onder nr. VD 531 naar drukkerij Ten Brink Meppel 
b.v., Postbus 64, 7940 AB Meppel. 

EEN LEUKE WINTERSPORTVAKANTIE? 
Dat kan onder vertrouwde, deskundige en koersvaste liberale 
leiding! 
Zeil- en surfschool "DE FlUESSEN" erk. Veilig Tehuis, aange
sl. KNWV-ANWB. 
Vraag infokrant, Meerdijk 11-17, Elahuizen (FrL). teL: 05140-
2525. 

HUIS IN ZUID-FRANKRIJK! 
Advies bij al uw problemen als aankoop, restauratie, de
coratie en functionele zaken (water, telefoon etc.) in ge
bied rond St. Tropez tot Toulon. 
Hr. Beer, Toulon 09-3394623972 (Ned. sprekend). even
tueel ook 078-161985 na 19.00 uur. 



Surfakote: een investering met hoog rendement 
Zure regen, betonrot, luchtvervuiling. 

Drie begrippen die steeds veelvul
diger in ons taalgebruik voorkomen. 

Wie zijn huis of bedrijfspand tegen de 
gevolgen van dit soort verschijnselen 
wil beschermen, doet er goed aan 
zich uitgebreid te oriënteren over 
Surfakote, een techniek van opper
vlaktebehandeling voor buiten- en 
binnenmuren. 

Surfakote wordt al meer dan 25 jaar 
in Nederland vervaardigd en door de 
producent met eigen hogedruk
apparatuur aangebracht 

Dank zij deze unieke werkwijze kan 
Surfakote tien jaar worden gegaran
deerd. 

Voor meer informatie: 03484- 15 87. 

Surfakote: ,all ver[roait,isoleert, beschermt 
~-met 10 jaargamntie; a/25jaar lang 

Surfakote, een produkt van Schuytvlot B.V., Postbus 8, 
3417ZG MontfoortofPostbus232-4140AG Leerdam 

~ M 
_,::;{~:dsel voor mens en dier, 

1
oÇ/, · •: dat is eten en drinken 

1 voor W essanen. 

WESSANEN 
meer dan twee eeuwen 

koopmanschap en 
ondernemingsgeest. 

Postbus 410 
1180 AK Amstelveen 

Postbus 630 
1500 EP Zaandam 



Emancipatie-werker 
Willy Algra: 

VVD onderschat nut 
scholing en vorming 



KLEIN - OEVER 

Zorgeloze pony-vakantie in mooie natuur; bmnen- en bUitenmane
ge, zwembad, sport en (samen)spel, fietscrossbaan, creatief bezig 
zijn, buitenritten e.d., alles onder ervaren en enthousraste leiding. 
6-15 jaar. 

lnL: J. Maat, Oud-Avereest 60, Balkbrug, 05230- 49204, b.g.g. 
49382. 

LOGEREN IN AMSTERDAM 
HOEFT NIET DUUR TE ZIJN!!! 

.. Hilton kamer voor C&A-prijzen" 
1-, 2- en 3-pers. kamers modern comfort 

v.a f 40,- p.p.pn. 

Vraag folder HOTEL OTTEN Utr. dwarsstr. 79 
101 7 WD Amsterdam, telefoon 020 - 250345 

T -shirts, sweaters, trainingspakken, 
bedrukt vanaf 15 stuks 

poppelaanstekers, bedrukt 
stickers, relatie-art., buttons, petjes 

RYKO HANDELSONDERNEMING 
Postbus 383- Spoorlaan 392- Tilburg- TeL 013- 435809 

LAAG IN PRIJS 

Alles op het gebied van winkel- en magazijninrichting. 
Eventueel gebruikt. 

WINKEL- EN MAGAZIJNINRICHTING 
Showroom: Noordweg 16c, 
WATERINGEN/Den Haag 
Telefoon: 01742-6947 

Eerste Zeeuwse Zeil- en Surfschool .. DE VIKING". 

Zeil- en surfles op het Veerse Meer, zowel intern als ex
tern. Voor gevorderden tochten met platbodem door Zee
land. 

lnL: K. L. Voorbach, gediplomeerd zeilinstr. ANWB-KNWB 
Zandkreekweg 8-9, 44 71 NG Wolphaartsdijk 
TeL: 01198- 1206. 

M Lrd Romantische Restaurants ~
SPECIALITEITEN RESTAURANT 

, ·~ '1 

"Het Kasteel van Rhoon" b.v. .. ~ · ' 
Tevens zalen voor recepties, diners en vergaderingen. 

S.G. Abel Dorpsdijk 63,3161 KD Rhoon teL: 01890-18896/18884 

Stadsherberg 

De Camoveerse Toren 
Kaai 2, 4351 AA Veere 
Telefoon 01181-291 

500 jaar vast gebruik 

" ... om luyden van qualiteit en 
andere passanten te logeeren 
en tracteeren op costelijke spij
zen van zee, vee en veldt." 

Rustige ambiance 
voor meerdaags verblijf 

INHOUDSOPGAVE: 

- V erslag onderwijs themadag 

- Willy Algra: 
Als emandpatiewerker 
ren je je kapot 

- Het ELD-congres belicht door Fred 
Vos, Jules Hosman en Florus 
Wijsenbeek 

'IJD.TEE!J 
sToMMEUN<i.' 

I 

- Aankondiging themadag ambtenaren 
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CONGRES 
Het komend weekend zal 

in de Harmonie te 
Leeuwarden de jaar

lijkse algemene vei:gadering 
worden gehouden, waarvoor u 
alle stukken treft in de par
tijbladen van februari en 
april. 

Naar die vergadering wordt 
door vele leden uitgekeken, 
want er is heel wat bij te 
praten en te discussiëren na 
dit lange en moeizame partij
jaar waarin het voor veelli
beralen moeilijk was de rug 
recht en de overtuiging staan
de te houden. 
Ieder heeft het liefst een par
tij waarop men trots kan zijn. 
Nu was dat- ondanks de aan
vang van een tweede regeer
periode en een goed regeerak
koord - het afgelopen jaar 
niet altijd mogelijk. 

U it veel brieven die ter 
directe beantwoor-
ding of voor de inge

zonden brievenrubriek binnen 
kwamen, sprak teleurstelling. 
Dat gold vooral de wijze 
waarop men intern met elkaar 

omgaat. Veel wordt 
vergeven maar niet een 
langzaam insluipend 
stijl verlies. 

Een politieke partij put 
haar kracht niet alleen uit 
haar ideologie maar ook uit 
een duidelijk "wij" -gevoel; 
een sfeer van saamhorigheid. 
Dat houdt natuurlijk niet in 
dat er geen onderlinge me
ningsverschillen zouden mo
gen zijn. Juist liberalen tref
fen elkaar op een grootste ge
mene deler, maar kunnen 
daarnaast op detailpunten 
zeer uiteenlopende meningen 
hebben. Dat is altijd zo ge
weest en zal hopelijk ook zo 
blijven. Die meningsverschil
len werden in het verleden be
sproken vanuit een respect 
voor elkaars standpunten, 
vanuit "ruimte" voor die an
der. 

Hopelijk zullen die ruimte 
en dat respect straks ook de 
discussies in Leeuwarden be
heersen. Alleen door voor el
kaar open te staan en naar el
kaar te willen luisteren.zijn 
goede discussies mogelijk. 

Veel afdelingen steken 
enorm veel tijd in de voorbe
reiding van die algemene ver
gadering,. omdat dat het mo
ment is de klokken weer eens 
gelijk te zetten. Alleen daar
om al is het congres te Leeu
warden nuttig en noodzake
lijk. 

U ontvangt dit keer een 
dun partijblad. Twee
maal is de toegestane 

maximale omvang dit jaar al 
fors overschreden, zodat de 
redactie heeft gemeend de 
periode volgend op het Paas
reces te benutten voor een 
mager partij-orgaan. Het ju
ni-nummer zal weer de nor
male omvang hebben. Daarin 
zult u ook weer de column 
van onze voorzitter treffen. 
Hij zal aanstaande vrijdag u 
toespreken op het congres. 
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Themadag Ambtenaren r~_ --~-------
- Datum: zaterdag 20 juni 

1987 
- Tijdstip: aanvang 10.00 uur 
- Plaats: Holiday Inn, Haag-

seschouwweg 10,2332 KG 
Leiden. 

De Kamercentrale Leiden organi
seert op zaterdag 20 juni 1987 in sa
menwerking met een werkgroep uit 
de partijcommissie Binnenlandse 
Zaken een themadag naar aanlei
ding van voorstellen van de prof. 
mr. B. M. Teldersstichting zoals 
neergelegd in Teldersgeschrift 56, 
"De rechtspositie van de amb
tenaar" en Teldersgeschrift 60, 
"Collectieve actie onder de rech
ter". 

AGENDA: 

ir~AA&I©,A@ AIC51llf'&:~~@~ 
II/4TEs.l 
~löMMEU~(j'/ 

I 

09.30 - 10.00 uur : 
10.00 - 10.05 uur : 
10.05 - 10.25 uur : 
10.25 - 10.45 uur : 
10.45 - 11.05 uur : 

Ontvangst deelnemer(s) met koffie. 
Opening door de voorzitter van de kamercentrale Leiden, de heer R. Haafkens. 
Inleiding door de heer R. L. 0. Linschoten, lid van de Tweede Kamer voor de VVD. 
Een toelichting op Teldersgeschrift 56 door een van de auteurs. 
Een lid van de partijcommissie Binnenlandse Zaken geeft een toelichting op de door 
de deelnemers te ontvangen stellingen. 
Vragen uit de zaal. 11.05 - 11.30 uur: 

11.30 - 12.30 uur : 
12.30 - 13.30 uur : 
13.30 - 14.30 uur : 
14.30- 15.55 uur: 
15.55 - 16.00 uur : 

Splitsing in subgroepen en aanvang discussie op basis van de stellingen. 
Aperitief en lunch. 
Voorzetting discussie in subgroepen op basis van de stellingen. 
Plenaire discussie. 
Sluiting door dagvoorzitter, drs. H. B. Eenhoorn. 

Voor deelname is een bijdrage van 
f 22,50 in de kosten verschuldigd. 
Tijdens de bijeenkomst zal hiervoor 
koffie en een eenvoudige brood
maaltijd worden verstrekt. Voor de 
bijeenkomst wordt de deelnemers 
een discussiestuk toegezonden. 
Als u tegelijkertijd Teldersgeschrift 
56, "De rechtspositie van de amb
tenaar" en Teldersgeschrift 60, 
"Collectieve actie onder de rechter" 
aanvraagt ontvangt u deze geschrif
ten voor de gereduceerde prijs van 
respectievelijk f 10,- en f 7 ,50. 

AANMELDINGSBON-THEMADAG 
AMBTENAREN 
(vóór 6 juni a.s. zenden àan mevr. drs. A. Roos, Griegstraat 17, 
2324 AZ Leiden). 

Naam: 

Straat: 

Postcode: '·····················•································ ...................................... . 

.Plaats: ................................................................................................. .. 

zal deelnemen aan de themadag Ambtenaren op 20 juni 1987 te 
Leiden; voor de verschuldigde bijdrage van f 22,50 dan wel 
f 40,---, (incl. Teldersgeschrift 5.6 en geschrift 60) is ingesloten: 

0 Betaalcheque (uitgeschreven VVD-Kamercentrale Leiden) 
o Girobetaalkaart 

J 
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Wijziging vo!lgorde 
beschrij~ingsbtief 40ste 

jaarlij~se algemene 
vergad.e~ing 

i /' 

(afgevaardigden en overige belangstellenden opgelet) 

In de beschrijvingsbrief zoals die is gepubliceerd in Vrijheid en Democra
tie nr. 1351 van 15 februari jl. is het beleid hoofdbestuur als punt 9 op de 
agenda opgevoerd. Naar mag worden aangenomen zal dit onderdeel van de 
agenda op vrijdagmiddag 16.00 uur worden behandeld. 

Uit de partij hebben echter zeer veel signalen het hoofdbestuur bereikt om 
langduriger dan gewoonlijk dit agendapunt te bespreken, hetgeen belang
rijk is gelet op de ontwikkelingen binnen de partij sedert de vorige jaarlijkse 
algemene vergadering. Voorts kan daarbij niet ontkend worden dat deze 
ontwikkelingen mede ten nauwste verband houden met het beleid van de 
Tweede-Kamerfractie gedurende die periode. 

Het hoofdbestuur acht het derhalve zinvol een wijziging in de volgorde 
van de agenda aan te brengen waarbij zowel het beleid van het hoofdbestuur 
als dat van de fracties op een en de zelfde dag zullen worden behandeld en 
wel op de zaterdag (16 mei), mede tegen de achtergrond van de toespraken 
van de partijvoorzitter en de voorzitter van de Tweede-Kamerfractie op 15 
me~. 

Het hoofdbestuur betreurt het dat niet eerder tot deze wijziging is besloten 
maar vraagt van de afgevaardigden en de overige leden begrip voor deze 
situatie van overmacht. 

Dientengevolge zullen de punten 14 (Redevoering door de voorzitter van 
de JOVD) en 16 (Bespreking beleid hoofdredacteur van Vrijheid en Demo
cratie) worden verplaatst naar de vrijdagmiddag na punt 9.2 terwijl punt 
9.1 wordt verplaatst naar de zaterdagmorgen aanvang 9.30 uur. 
De volgorde blijft verder ongewijzigd. 
Dat wil zeggen dat ook de benoeming van nieuwe leden van het dagelijks 
bestuur en het afscheid en welkom van hoofdbestuursleden blijft op de 
vrijdagavond. 

Tijdens de behandeling van het beleid hoofdbestuur zullen echter de leden 
van het huidige dagelijks bestuur achter de bestuurstafel plaatsnemen om
dat zij immers - gewoonte getrouw - voor het beleid van het hoofdbestuur 
over de voorbije periode verantwoordelijk zijn. Het nieuwe dagelijks bestuur 
neemt na de bespreking van dit beleid zijn zetels in. 

Het hoofdbestuur doet een dringend beroep op de afdelingen en centrales 
hun vertegenwoordigers en overige belangstellenden zo veel als mogelijk van 
een en ander op de hoogte te stellen en vraagt daarbij tevens begrip voor het 
voldoen aan dit bij velen levende verzoek om tot deze wijziging over te gaan. 

Namens het hoofdbestuur, 
de algemeen secretaris, 
W. J. A: van den Berg. 



--- --------~-----

door Victor Hafkamp 

VVD-specialisten 
niet onverdeeld blij 
met invoering 
basisvorming 

-~ 
I.. 
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~ .., 
"' "' ....., 
tl .... ~ 

Veel onderwijsspecialisten in de 
VVD hebben nogal wat moeite 
met de voorstellen van het kabinet 
tot invoering van de basisvorming 
in het voortgezet onderwijs. Dat 
bleek zonneklaar op de themadag 
die de commissie onderwijs van de 
VVD 11 april in de Utrechtse 
Versfeld-MTS organiseerde. De 
invoering van de basisvorming in 
het voortgezet onderwijs stond die 
dag ter discussie. Een kleine 150 
VVD-ers, merendeels actief be
trokken bij het (voortgezet) on
derwijs waren naar Utrecht geko
men om in een aantal groepen 
met elkaar te praten over een aan
tal stellingen en punten die op de 
vooPstellen van het kabinet be
trekking hebben. 

H et regeerakkoord bepaalt 
dat de basisvorming wordt 
ingevoerd conform het ad

vies van de WRR (wetenschappelij
ke raad voor het regeringsbeleid). 
De structuur van het voortgezet on
derwijs zou daarbij niet worden ge
wijzigd. Met zijn voorstellen heeft 
de WRR een kwalitatieve verhoging 
van het peil van het onderwijs op 
het oog gehad. 

De invoering van de algemene 
basisvorming - in principe tijdens 
de eerste drie jaren van het voortge
zet onderwijs - en de verbetering 
van het beroepsonderwijs zouden in 
de visie van de WRR die kwaliteits
verbetering kunnen bevorderen. 

In een vorig nummer van dit blad 
noemde Jan Franssen, lid van de 
Tweede Kamer en onderwijsspecia
list van de VVD-fractie, enkele 
voordelen van het WRR-plan: de 
nadruk op de inhoud van het onder
wijs en het eindniveau dat de leer
ling moet halen, de handhaving van 
de bestaande types scholen, de mo
gelijkheid voor de scholen de huidi
ge toelatingseisen te handhaven en 
de voor twintig procent vrije indeel
baarbeid van de lessen, waardoor 
meer nadruk kan komen te liggen 
op het eigen karakter van~ de school. 

Kritiek 

Kritiek op de plannen was er onder 
de VVD-onderwijsspecialisten te 
over. Dat bleek bij de rapportage 
over de discussies in de diverse 
werkgroepen. 

Enkele punten van kritiek: het 
basispakket, vastgelegd in de 
WRR-voorstellen is discutabel, de 
mogelijkheid tot vrije indeelbaar
beid van de lessen zou groter moe
ten worden, het hoogste niveau - zo
als nu omschreven in de WRR
voorstellen - zou onvoldoende zijn 
voor doorstroming naar het VWO, 
het wetsontwerp schiet tekort voor 
wat betreft de zorg voor de leerlin
gen van het lBO (individueel bij
zonder onderwijs) enz. Ook de fi
nanciële consequenties van de in
voering van de basisvorming kwa
men ter sprake. "Als het nieuwe 
systeem wordt ingevoerd, zal het 
ook geld moeten kosten en dat feit 
moeten we van tevoren onder ogen 
zien," zo werd tijdens de discussies 
opgemerkt. En onder applaus van 
een deel ván de aanwezigen merkte 
de Haagse afgevaardigde mevrouw 
Bruggeman op: "Als we vinden dat 



er geen geld voor is, dan voeren we 
het ook niet in". 

Regeerakkoord 

D rs. C. de Hart, voorzitter van 
de onderwijscommissie van 
de VVD die de dag inleidde, 

merkte met grote nuchterheid op 
dat er nu eenmaal een regeerak
koord bestaat dat in het verlengde 
ligt van het verkiezingsprogramma. 
"Dat is voor de commissie onderwijs 
een gegeven. We kunnen het ak
koord met gemengde gevoelens be
kijken, maar de werkelijkheid is nu 
eenmaal zo." Bij een terugblik op de 
themadag merkte hij op dat er za
kelijk, deskundig, maar ook kritisch 
is gediscussieerd over de verschil
lende aspecten die aan de invoering 
van de basisvorming verbonden 
zijn. De zeer eigen ervaringen van de 
deelnemers aan de discussie leidden 
volgens hem wel eens tot wat licht 
geëmotioneerde uitspraken. "Maar 
wat er die dag uitgekomen is, lijkt 
me toch zeer wel hanteerbaar bin
nen het geheel van de afspraken die 
er zijn gemaakt bij het regeerak
koord. Er zijn wel duidelijke sig
nalen afgegeven dat er hier en daar 
wat zal moeten worden bijgesteld. 
De indruk die ik had uit de discus
sies van de verschillende werkgroe
pen was de opvatting: "Maak er het 
beste van". 

Staatssecretaris mevrouw Nel 
Ginjaar-Maas trok bij de afsluiting 
van de discussies een juiste conclu
sie: ,;we zijn er met elkaar nog lang 
niet uit. Verwacht u van mij van
daag geen reacties op uw opmerkin
gen, maar één ding is duidelijk: 
veertig jaar lang hebben we met el
kaar gepraat over onderwijs. De 
mensen zijn van dat gepraat lang
zamerhand dol geworden. Die dis
cussie moet nu eindelijk eens wor
den afgerond," merkte ze op. 

Cruciale plaats 

M evrouw Ginjaar onder
schreef de opmerkingen 
van mr. M.D. van Wol

feren, lid van de Raad van State, die 
over de basisvorming in het voort
gezet onderwijs een inleiding in
hield. "Het WRR-rapport heeft een 
cruciale plaats gekregen in de voor
genomen inhoudelijke vormgeving 
van de eerste fase van het voortge
zet onderwijs," meent hij. "lnder-

daad zijn we op een cruciaal mo
ment aanbeland in die zin dat we 
nu de kans hebben een einde te ma
ken aan de discussie over de struc
tuur van het onderwijs en de inhoud 
voorop te stellen. De huidige struc
tuur is op zich niet heilig, wel de 
leerlingen," aldus de staatssecre
taris. 

Mevrouw Ginjaar onderschreef 
de opmerking van rapporteur Eng
berts namens vele anderen dat er 
éen spanningsveld bestaat tussen 
de invoering van de WRR-plannen 
en de huidige schoolstructuur. 
"Ook in kabinet en fractie zullen we 
zorgvuldig moeten kijken of de 
nieuwe plannen binnen de huidige 
structuur kunnen worden inge
voerd. De discussie toonde aan dat 
er bij de aanwezigen nog veel vraag
tekens zijn rond structuren, niveau, 
doorstroming en aansluiting bij an
dere onderwijsvormen," merkte ze 
op. Ze signaleerde ook misverstan
den, bijvoorbeeld dat de eind
niveaus van de basisvorming maxi
male niveaus zouden zijn. "Het is 
precies andersom en dus maak ik 
me niet zoveel zorgen over de mo
gelijkheid voor doorstroming naar 
het voorbereidend wetenschappe
lijk onderwijs (vwo)," aldus de 
staatssecretaris. 

Volgens mevrouw Ginjaar had 
het congres in Utrecht op geen ge
schikter moment kunnen komen. 
"Ik kan uw opmerkingen mee
nemen naar Zoetermeer (het mini
sterie red.). Maar voor mij is er één 
kader en dat is het regeerakkoord. 
Daar moet ik binnen blijven en het 

lijkt me dat de Tweede Kamerfrac
tie ook niet veel anders zal kun
nen." 

Wat "Den Haag" en VVD-fractie 
ook voor een speelruimte mogen 
hebben, duidelijk is dat sommige 
onderwijsdeskundigen van de VVD 
dat regeerakkoord voor wat betreft 
de invoering van de basisvorming 
op enkele punten best zouden willen 
laten openbreken. Zo merkte een 
van de deelnemers aan de discussie
dag op: "De poltiiek kan ons nooit 
vertellen hoe we het moeten doen. 
Ze zal zich toch iets moeten aan
trekken van de mensen in het land." 

De voorzitter van de kamercen
trale Utrecht, mr. P. G. Scherks, zei 
in zijn slotwoord ongeveer hetzelf
de: "Er zal ook rekening gehouden 
moeten worden met wat er leeft in 
de partij." 

• 

AfsclÎ~ra~:-Ger en Mathieu 
De Landelijke Propagandavereniging heeft in haar vergadering van 28 
april afscheid genomen van Ger Teeuwisse en Mathieu van Sint Trui
den. 
De eerste heeft tien jaar lang de propagandakar van de kamercentrale 
Den Haag getrokken en.dat deed Ger, zo schetste LPG-voorzitter Ben 
Verwaayen, ,,met· zijn heel speciale humor, die weinigen· is gegeven, 
maar waar velen me.e uit de voeten kunnen . .. Het praktisch laten mee~ 
werken is bij jou altijd in voortvarende handen geweest door alle roerige 
en interessante tijden. Dank voor de. persoonlijke wijze waarop je ons 
op. cruciale momenten een zet in de goede richting hebt gegeven . . .!' 
Bij Mathieu haalde BenVerwaayen o.m. diens activiteiten aan tijdens 
de campagne 1986 toen hij naast zijn kamercentrale-campagnewerk
zaamheden ook aan de landelijke campagne heeft meegeholpen. Vaak 
met bloedige ernst; ",n de LPG zijn kritische geesten in opbouwende 
zin uiterst welkom." R.D. 



Willy Algra: 
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door Marijke Essers 

I n september 1983 kreeg de Orga
nisatie Vrouwen in de VVD via 
een project dat werd gesub

sidieerd door het Ministerie van So
ciale Zaken en Werkgelegenheid de 
ondersteuning van een emancipa
tiewerker. Dat werd Willy Algra. Zij 
heeft tot 1 mei jl. deze taak binnen 
onze organisatie vervuld. Op 1 mei 
liep het project ten einde en moest 
het Landelijk Bestuur helaas af
scheid van haar nemen. In het vol
gende interview vertelt Willy Algra 
hoe zij ertoe kwam emancipatiewer
ker te worden, hoe zij haar taak bin
nen de Vrouwen in de VVD oppak
te en langs welke wegen die taak 
haar voerde. Zij schetst de huidige 
stand van zaken en geeft haar visie 
voor de toekomst van onze organi
satie. 

Studie en 
vrijwilligerswerk 

"Ik word actief wanneer ik ergens 
onrechtvaardigheid tegenkom. 
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Wanneer ik zie dat mensen die over 
capaciteiten beschikken afgesne
den worden van de mogelijkheid ac
tief te worden in de maatschappij 
vanwege afkomst, huidskleur, sekse 
of leeftijd. Of "omdat het nu een
maal zo gelopen is". Nou, voor mij 
is het nooit te laat, je kunt altijd nog 
iets. Wanneer zulke mensen de kans 
niet krijgen, wil ik nog wel eens zien 
of dat niet lukt! 

Na 18 jaar vrijwilligerswerk in het 
onderwijs, in het vrouwenwerk en 
in de politiek, waaraan ik vaak meer 
dan een weektaak besteedde, begon 
het mij eigenlijk te dagen dat ik een 
grote interesse in de mensweten
schappen had. Dat "de mens" mij 
buitengewoon boeide. En vooral de 
mens in ontwikkeling, de mens die 
iets wilde. Het was voor mij een ver
ademing te merken dat er nog meer 
mensen rondliepen die zich niet 
louter en alleen met het huishouden 
wilden bezighouden. Ik ontmoette 
zogezegd "gelijkgestemde zielen". 
Ik heb daar voor mezelf de op
dracht uitgehaald, dit soort zaken 
onder de aandacht te brengen van 

mensen· die nog heel traditioneel 
denken en doen. Ik ben toen een pe
dagogie-studie gaan volgen en op dit 
moment ben ik in de afrondingsfase 
van een andragologie-studie aan de 
universiteit van Utrecht. 

Beginsituatie bij de 
V rou wen in de VVD 

Toen ik in september 1983 als 
emancipatiewerker bij de Vrouwen 
in de VVD begon, was het terrein 
nog helemaal maagdelijk. De doel
stelling van mijn project hield in: 
beleidsadvisering, kadervorming en 
vorming en scholing. Het was de be
doeling dat een en ander zich als 
een soort olievlek over het hele land 
uit zou gaan breiden. Enerzijds 
hield dat het geven van zogenaamde 
drempelcursussen in. Anderzijds 
bestond dit uit kadervorming. Toen 
ben ik gaan interpreteren en kwam 
ik tot de ontdekking dat in je eentje 
plaatselijke cursussen organiseren, 
terwijl het hele land moest worden 
bereikt, een onmogelijke zaak zou 
zijn. Door middel van het opleiden 
van een kader kon dat wel bereikt 
worden. 

Er was toen ik kwam al wel een 
begeleidingscommissie waarin oud
LBleden, Adviesraadsleden en cen
trale personen uit de partij zaten. 
Allemaal mensen die het emancipa
torisch hart op de juiste plaats dra
gen en op dynamische wijze de 
emancipatie kunnen uitdragen. Op 
het moment dat ik binnenkwam was 
die begeleidingscommissie druk be
zig met de voorbereidingen van het 
jaarlijkse Lunterencongres. Dat 
was bovendien ook het moment 
waarop het Teldersstichting-rap
port "Naar maatschappelijke zelf
redzaamheid" in de VVD werd be
discussieerd. Ik kwam wat dat be
treft precies op het goede moment 
en heb daar dan ook zeer actief aan 
meegewerkt. In december 1983 
heeft de VVD toen het totale rap
port aangenomen en vanaf dat mo
ment vormde het rapport de be
leidslijn voor onze partij en ook voor 
het handelen van de Tweede-Ka
merfractie. 

In het Landelijk Bestuur lag op 
het moment van mijn aantreden 
een hele hoop papier met allerlei 
goede ideeën. Maar het was er nooit 
eens van gekomen om daar over te 
praten en er structuur aan te geven. 
Door gebrek aan tijd van de be
stuursleden en bestuursmutaties 
van dat moment. Bij het aantreden 



van het nieuwe bestuur zijn de doel
stellingen en de visie doorgespro
ken. Dat heeft toch wel een paar 
maanden gekost en heeft geresul
teerd in het huidige Organisatie
werkplan (OWP). Dat was dus een 
dubbele taakgerichtheid. Enerzijds 
moest men het eens zijn over wat 
emancipatie nu wel/niet moest zijn. 
Anderzijds moest verwerkt worden 
hoe die visie praktisch uitgevoerd 
en verdeeld moest worden onder de 
Landelijke Bestuursleden. Verder 
bestond het Landelijke Bestuur uit 
een groep mensen die nogal ge
ïsoleerd stond, omdat er geen on
dersteunende groepen waren. De 
politiek is een ontzettend groot 
werkterrein en emancipatie beslaat 
praktisch alle beleidsterreinen. Het 
belangrijkst was volgens mij het feit 
dat men langs duidelijke lijnen en 
met een eensluidende visie naar 
buiten zou moeten gaan werken. 
Daar heb ik me dan ook mee bezig
gehouden en niet zozeer met de po
litieke kanten. 

Nadat hieraan veel tijd en energie 
besteed werd, was er een veel dy
namischer effect merkbaar. Het 
werd beter teamwork, waarvan ik in 
het begin de motor was. Naarmate 
ik er langer zat kon ik die zaken 
evenwel delegeren. In het begin heb 
ik ongelooflijk veel spreekbeurten 
gegeven, steeds met een voorbespre
king in het LB. Ook dat was op een 
gegeven moment niet meer nodig. 
Men zat duidelijk op een lijn. De te
genstelling die er in de maatschap
pij heerste met betrekking tot de 
emancipatiegedachte was er logi
scherwijze ook in het LB. Er was een 
groep die bijvoorbeeld ten aanzien 
van het buitenshuis werken van 
vrouwen ronduit zei: "Nou, in 1990 
moet dat gewoon, dat hoort erbij." 
Een ander deel van het bestuur zag 
liever de weg der geleidelijkheid. Je 
kunt mensen die nog niet aan iets 
gewend zijn niet zomaar dwingen. 
Ik ben er zelf altijd een voorstander 
van geweest een overgangsperiode 
met gematigde opstelling ten aan
zien hiervan te hanteren. Uiteinde
lijk werd dat dan ook de lijn waar
langs de Vrouwen in de VVD gingen 
werken. Ik begrijp dat dat nog 
steeds moeilijk is voor die mensen, 

die hierover nog traditioneel den
ken en het kostwinnersprincipe 
aanhangen. Het is echter nuchter 
bezien zo, dat veel jonge mensen 
momenteel kiezen voor een andere 
levensvorm dan het traditionele ge
zin. Daaraan moet praktisch te
gemoetgekomen worden. Dat is een 
ontwikkeling die evenmin met 
dwang kan worden tegengehouden. 
Het zou niet van realiteitszin getui
gen wanneer juist liberalen dit uit 
het oog zouden verliezen. Op een 
rustige en degelijke wijze wordt 
langs de weg der geleidelijkheid 
verder gewerkt. Dat gaat de wat on
geduldiger mensen misschien niet 
altijd vlug genoeg. Bovendien komt 
daar nog bij dat binnen de eigen 
partij een te fanatieke opstelling an
ti-reacties in de hand werkt. 

Belang van de 
Organisatie voor de 

partij 

De anti-reacties zijn beduidend 
minder hevig geworden in de loop 
der jaren, mede door onze rustige 
koers. Ik vind echter dat de partij 
het belang van de Organisatie 
Vrouwen in de VVD nog niet vol
doende onderkent. Voor de Tweede 
Kamerfractie zijn we inmiddels een 
volwaardige gesprekspartner ge
worden. In de partij zijn we dat 
mijns inziens nog lang niet voldoen
de. Wanneer de Vrouwen in de VVD 
zo nu en dan worden aangevallen, 
zou de partij dat moeten pareren. 
Dat gebeurt echter niet, het is erg 
afhankelijk van de personen die in 
DB en Hoofdbestuur zitten of het 
gedragen wordt ja of nee. We heb
ben ons nooit bezondigd aan "ge
vaarlijk stuntwerk". Voor verkie-

zingen fs er altijd een lijn getrokken 
en samengewerkt met de VVD. We 
zijn altijd solidair geweest. In on
derhandelingstermen gesteld, zou je 
daar wel eens wat tegenover mogen 
verwachten. Ook in het belang van 
de partij zou men de vrouwen meer 
kunnen en moeten betrekken bij za
ken. Op het partijsecretariaat be
gint dat inmiddels te komen. Daar 
werken de mensen volledig mee en 
vragen ook vaak om advies (zij het 
nog niet altijd tijdig). Ook de Ver
eniging van Staten en Raadsleden 
gaat steeds meer meedenken. Bin
nenkort is er een gezamenlijke 
studiedag van de Vrouwen in de 
VVD, de Haya van Someren stich
ting en de Vereniging over het 
emancipatie-facetbeleid in gemeen
te en provincie. 

Het Teldersstichtingsrapport 
over emancipatie is een uitstekende 

~ basis en een liberale partij zou de 
daarin vermelde zaken veel meer 
moeten uitbuiten. Men is veel te 
bang om nieuwe dingen te bespre
ken. Heel vaak wordt er een bepaal
de "topic" uitgelicht en gebruikt als 
stok om de hond te slaan. Kinderop
vang is er zo een. Terwijl de werke
lijke problematiek natuurlijk 
schuilt in de huidige arbeidsmarkt
mechanismen, die nog op het kost
winnersprincipe zijn gestoeld. 

Emancipatiewerk in 
de dagelijkse praktijk 

Het vak emancipatiewerker is zeer 
intensief. Je rent je kapot en je ziet 
vaak minder snel resultaat dan jouw 
energie en inzet waard is. Dan kom 
je wel eens op een dood punt. Je 
raakt bovendien ook gefixeerd op 
het onderwerp. Vakanties zijn daar
om een absolute noodzaak. Je ziet 

Kandidaatstelling. Landelijk Bestuur 
"Vrouwen in de VVD" 
Door het tussentijds aftreden van mevrouw A. A. Aeyelts Averink-. 
Winsemius, door'het aanvaarden van een functie in het Dagelijks 
Bestuur van de partij, ontstaat per 15 mei de vacaturevan penning, 
meester in het Landelijk Bestuur. . . . ·· 
- AangesJotenen bij de Organisatie "Vrouwen in de VVD" kunnen 
zich, via de Adviesraadsleden in hun regio of het Landelijk Bestuur, .. 
als voorlopig kandidaat voor deze vacature aanmelden tot 15 juli~ .. . 
- Tot het maken van een voordracht zijn bevoegd zowel het Landelijk 
Bestuur rus drie ledEm van de Adviesraad. (statuten "Vrouwen 'in de • .. 
VVD", artikel9.6). . .. 
De benoeming van deze functionaris zal in het najaar plaatsvinden: 

15 mei 1987 



dat veel emancipatiewerkers ner
gens meer aan toe komen. Geen re
creatie, sport of dergelijke. Geen 
tijd meer om een goed boek te lezen. 
Dat verruimt je blikveld niet be
paald. De eerste tijd besteedde ik 
bijna 60 uur in de week aan dit 
werk. Terwijl ik officieel voor 35 
uur per week was aangenomen. Dat 
was bittere noodzaak om me in kor
te tijd toch snel te oriënteren en iets 
van de grond te kunnen krijgen. 
Deze functie is behoorlijk solistisch 
en je moet vaak afwegingen maken. 
Ik had echter een prima begeleiding 
bij de Vrouwen in de VVD. Ik hecht 
er dan ook aan dat op deze plaats 
nog eens expliciet te melden. Ik heb 
altijd veel vrijheid en volledige me
dewerking gehad. Dat maakte het 
werk voor mij een stuk plezieriger. 

Verder had ik naast de kadervor
ming, de opgave om de organisatie 
te democratiseren. De positie van de 
Adviesraad was heel verschillend, 
bekeken vanaf het moment dat ik 
kwam tot nu. Die Adviesraad was er 
natuurlijk al wel, maar had een an
dere functie in het geheel dan nu. 
De huidige taak is meer die van een 
algemeen bestuur geworden. Alle 
belangrijke beslissingen, de inhou
delijke voorbereiding van congres
sen enz. worden samen met de Ad
viesraad beslist. Iedere 2 maanden 
gaat het LB in wezen de confronta
tie aan met de Adviesraad. Wat dat 
betreft is alles veel openener gewor
den. 

Vorming en scholing 

De kadervorming in de Organisatie 
Vrouwen in de VVD is nu lang
zamerhand op het punt om aan te 
sluiten bij de Haya van Someren
stichting. Er zijn verspreid over het 
hele land inmiddels opgeleide cur
susleidsters aanwezig. Er zijn gebie
den waar meer, andere waar minder 
mensen bereikt werden. Over het 
geheel genomen is het goed ge
spreid. Er zit natuurlijk wel een 
sterkere concentratie in het westen 
van het land. Het kader vertrekt na 
de opleiding vaak naar de actieve 
politiek. Dat is prima, maar het be
tekent wel een nadeel. Die kader
vorming moet een continu proces 
zijn. Dat geldt trouwens ook voor de 
partij. Ik heb dan ook bij mijn af
scheidswoord op het secretariaat ge
steld, dat de VVD zijn scholings- en 
vormingsaspecten schromelijk on
derschat. De traditie in de VVD is 
dat ieder in de partij het al dan niet 
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volgen van cursussen naar eigen re
gie en verantwoording moet doen. 
Punt twee is dat men nog nooit door 
een hele goede landelijke opzet is 
begeleid. Punt drie is dat de promo
tie hapert. Deze zaken moeten ei
genlijk op commerciële wijze aange
pakt worden waardoor het ren
dement hoger kan worden. Dan 
moet je echter wel de beschikking 
hebben over mensen die erin ge
loven. En dat geloof in een goede 
vorming en scholing, daar ont
breekt het aan. Terwijl dat nu juist 
zo essentieel is voor een partij. En 
als je dan ziet dat één andere partij 
in deze tijd van krapte een kader
school gaat inrichten. Nou, dat doen 
ze niet omdat ze geld over hebben 
hoor! Je hoort momenteel wel in de 
partij dat we maar eens op moesten 
houden te praten en eens wat moe
ten gaan doen. Ik geloof dat er juist 
wel over doelstellingen gepraat 
moet worden. Dat juist de commu
nicatie en vooral de vorming en 
scholing van zeer groot belang zijn. 
Goed praten over deze zaken is bit
tere noodzaak als je iets wilt gaan 
doen!" 

Willy Algra heeft helaas afscheid 
moeten nemen van onze organisa
tie. Wij zullen haar inbreng en 
ideeën missen. Ook de motie die 
Len Rempt indiende, waarin ge
vraagd wordt om voortzetting van 
de emancipatiewerkers-projecten 
tot 1990 werd weliswaar door de 
Tweede Kamer aangenomen maar 
kon niet verhinderen dat Willy Al
gra opstapte, omdat de continu
ering pas op 1 januari 1988 ingaat. 
Willy heeft inmiddels een nieuwe 
baan als emancipatiewerker in het 
ambtelijk apparaat bij de provincie 
Gelderland. Zij gaat daar de wer
ving en loopbaanbegeleiding van 
vrouwen opzetten. Wij wensen haar 
veel succes en hopen dat haar even
tuele opvolgster haar taak met 
evenveel verve zal kunnen voortzet
ten. 

In dit meinummer van Vrijheid 
en Democratie wil de Haya van 
Somerenstichting een overzicht 
geven van trainingen die de 
Stichting organiseert en waar
voor leden zich rechtstreeks aan 
kunnen melden bij het algemeen 
secretariaat en een overzicht 
van trainingen die door de ka
mercentrales worden georgani
seerd. 

Trainingen Haya van Someren
stichting 
Maarsbergen, 22 en 23 mei 
1987/vsconfOl. Conflicthantering. 
vrijdagavond en zaterdag. 
Cursusbijdrage f 125,-. 
Leden kunnen zich opgeven voor 
deze trainingen door de cursus
bijdrage(n) over te maken op gi-

. ronurnroer 36.19.19.7 van de 
Haya van Somerenstichting, on
der vermelding van de cursus
naam, het cursusnummer en de 
plaats. 

Trainingen van de kamercentra
les 
In de komende maanden organi
seren de kamercentrales in sa
menwerking met afdelingen en 
ondercentrales een groot aantal 
trainingen. Hieronder volgt een 
overzicht van data en plaatsen 
en cursusbijdragen. Voor deze 
trainingen kunnen leden zich 
uitsluitend rechtstreeks aanmel
den bij de betrokken kamercen
trales. De Haya van Someren
stichting verstrekt, op aan
vraag, nadere informatie over 
telefoonnummers. 

Liberalisme I en IJ 
Wijchen, 9, 16, 23 en 30 septem
ber 1987 (avonden) 
Cursusbijdrage f 40,-. 

Bestuurderscursus 
Wijchen, 14, 21 en 28 oktober 
1987 (avonden). 
Roosendaal, 2, 3 en 9 juni 1987. 
Cursusbijdrage f 15,-. 

Voor inlichtingen kunt u telefo
nisch contact opnemen met de 
Haya van Somerenstichting, te
lefoon: 070 - 614121. 



OPROEP 
Onze oproep vorige maand om uw mening, suggesties, zorgen en 

hoopvolle gedachten over vergrijzing in circa 1000 woorden samen-,. 
gevat naar de redactie te sturen, heeft al tot de nodige reacties geleid. 
Het kan best zijn dat het slechte paasweer inspirerend werkte; wij 
warE!n er in ieder geval blij mee! Wij herhalen nog eenmaal. onze 
oproep. 

Het gehele augustusnummer zal - indien we genoeg reacties krij., 
gen - worden besteed aan de vergrijzing. Vergrijzing hoeft geen pro
bleem te zijn; sterker nog, we zijn ervan overtuigd dat de öuderen in 
hetjaar 2000 of 2010 zullen weigeren zich als probleem te laten.be
handelen. Ouderdom is een natuurlijke levensfase waarop wij .ons 
allen moeten voorbereiden. 

Wij roepen de leden op om in een getypt artikel van maximaallOOD 
woorden een visie te geven op vergrijzing! 

Als onderwerpsuggesties noemen we: 
- de zelfstandigheid van ouderen 
~ de pensioengerechtigde leeftijd 
- vergrijzing en politiek 

. - pensioenbreuk 
- gezondheidszorg 
- èommunicatie of vereenzaming 
- inspraak van gepensioneerden op besteding pensioenfondse:t? 
- enz ... enz ... 

. Dezeoproepgeldt ook vq-;;; deskundigen: ~ri}p ·de typemachine en 
:$<;hrijf onst . 
SluitingsteJ;"mijn: 15juni 1987 

De dertig beste inzendingen zullen worden geselecteerd en gepubli
.·. cêetd. Hetgaat niet zozeer om politieke kennis; maar om een vi~ie ·· . 
.of.~èn duideUjk toekomstbeeld. · · 
' ' ' ' -' ' ~ ' : 

Redactie 
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_EJiftgê{ftig;es: 
EG-solidariteit is geen 
eenrichtingsverkeer 

door Jules Hosman, 
lid VVD-delegatie 

Zo'n 200 liberale afgevaardigden waren van 1 tot 3 april in 
Lissabon bijeen voor het jaarlijkse congres van de Federatie 
van Liberale en Democratische Partijen in de Europese Ge-
meenschap. Een gebeuren dat nog steeds verbazing bij me 

kan oproepen over het feit dat zo'n heel concrete partijpolitie
ke samenwerking in Europa toch maar mogelijk is. Het lijkt 
zo vanzelfsprekend, maar de Europese geschiedenis heeft an
dere tijden gekend. De Federatie van Europese Liberalen en 
Democraten (ELD) bestaat nu ruim 10 jaar. Zij werd opge
richt in het vooruitzicht van de eerste rechtstreekse verkie-

zingen van het Europese Parlement in 1979. 

e bij de ELD aangesloten 
partijen - dat merk je op zo'n 
congres duidelijk - leggen ie-

der zohun eigen accenten. Maar de 
liberale en Europese esprit is onmis
kenbaar gemeengoed. Hier gelukkig 
geen Oostenrijkse liberalen. Oosten
rijk is geen lid van de Europese Ge
meenschap, en zal het ook niet gauw 
worden. Met een verdere uitbrei
ding van de EG kan men trouwens 
maar beter voorlopig stoppen, als 
wij van die Gemeenschap iets meer 
willen maken dan zij nu is. En dat 
is toch de alpha en de omega van het 
ELD-programma. 

Hoofdthema van het congres was 
de vraag: "Solidariteit en cohesie in 
de Gemeenschap van de 12". Welke 
eisen stelt dat aan de EG-politiek 
en aan het nationale beleid? 

Er lag een omvangrijke ontwerp
resolutie op tafel, die wel heel erg 

• eenzijdig de begrippen solidariteit 
en cohesie vertaalde in: méér EG
steun voor de economisch en sociaal 
achtergebleven regio's in de Ge-
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meenschap (lees: de zuidelijke EG
lidstaten). Een verdubbeling maar 
liefst van de inkomensoverdrach
ten - via het Europese regionale en 
sociale fonds- van het rijkere Noor
den naar het armere Zuiden van 
Europa. Voor het gastland Portugal 
een aantrekkelijk thema. Maar zó 
simpelliggen de zaken natuurlijk 
niet. Frits Bolkestein in zijn con
gresspeech: "Niets dwingt zakenlie
den en regeringen meer om te doen 
wat nodig is dan concurrentie. Een 
vrije Europese markt is daarom ook 
voor álle lidstaten lonend. Natuur
lijk moeten wij via de regionale en 
sociale fondsen van de EG bijsprin
gen, maar niet om daarmee de me
dewerking aan het vrijmaken van de 
Europese markt af te kopen. Die 
open markt ligt al in de Europese 
Verdragen besloten. Solidariteit en 
cohesie moeten trouwens ook in 
twee richtingen werken. Dus, geen 
Griekse obstructie als het gaat om 
een EG-veroordeling van de Sow
jet-Unie wegens het neerschieten 

van een Zuidkoreaans verkeers
vliegtuig of om een EG-verklaring 
over bestrijding van het internatio
naal terrorisme." Het congres waag
de het niet deze zienswijze te weer-
spreken. · 

EG-solidariteit betekent ook dat 
begrip moet worden opgebracht 
voor de speciale gevoeligheid van de 
Bondsrepubliek tegenover het Oos
ten, maar dat andersom ook Bonn 
géeri twijfels moet zaaien over haar 
Europese commitment. Frits Bol
kestein tot het congres: "Wij heb
ben West-Duitslands drijvende 
kracht in de EG nodig. Wij hebben 
ook haar emotioneel commitment 
nodig." Hij was niet de enige spre
ker die zich bezorgd uitliet over het 
land dat momenteel in steeds 
breder kring als de moeilijkste EG
partner wordt ervaren. 

Overdrachtsuitga ven 

De ontwerp-resolutie werd door 
amendering enigszins bijgeschaafd, 
maar het hoofdaccent is toch blij
ven liggen op het belang van de 
overdrachtsuitgaven ten behoeve 
van de armere lidstaten. Het valt 
niet te ontkennen dat die lidstaten 
van een vrijere concurrentie op de 
Europese markt nu eenmaaliPin
der voordelen te verwachten hebben 
dan de in veel opzichten efficiënter 
producerende lidstaten in Midden
en Noord-Europa. Waar het na
tuurlijk om gaat is dat de EG-steun 
voor deze landen ook daadwerkelijk 
efficiënt wordt besteed. 

Over de noodzaak om de EG
landbouwuitgaven meer in even
wicht te brengen met de andere EG
uitgaven, kon het congres het in 
globale termen snel eens worden. De 
VVD-delegatie wist het congres 
achter zich te. krijgen met de belang
rijke uitspraak dat de aanpassingen 
van de Europese landbouwpolitiek 
nimmer een excuus mogen zijn om 
terug te vallen op nationale land
bouwsteun die de concurrentiever
houdingen tussen de lidstaten 
scheeftrekt. Het stemde tot voldoe
ning dat ook de Duitse FDP dit 
amendement unaniem steunde. 

Het is duidelijk dat op den duur 
een verdere verhoging van de finan
ciële middelen van de EG onvermij
delijk is. Aangezien Nederland jaar
lijks miljarden guldens aan inkom
sten verwerft dank zij de relatief 
vrije en stabiele Europese markt én 
daarenboven nog netto-ontvanger 
van de EG-begroting is, moeten we 



daarover m.i. niet al te dramatisch 
doen. De VVD-delegatie vond het 
echter nog te vroeg een uitspraak te 
doen over het recente pakket voor
stellen van de Europese Commissie 
(het zgn. Plan Delors) over de toe
komstige financiering van de Ge
meenschap. De voorstellen zijn ver
strekkend, ook voor Nederland, en 
roepen nog teveel vragen op waarop 
het antwoord niet duidelijk is. Wij 
stonden daarin wel een beetje al
leen, want de overgrote meerder
heid van het congres steunde de 
voorstellen als een "gezonde basis 
voor onderhandelingen". 

Ontwapenings
initiatieven 

Ruime aandacht kreeg ook de vei
ligheidsproblematiek. Er werd een 
urgentie-resolutie aanvaard waarin 
het congres verzocht om een specia
le bijeenkomst van de EG-re
geringsleiders. Die zouden moeten 
gaan beraadslagen over de gevolgen 
voor West-Europa van de jongste 
Russische en Amerikaanse ontwa
peningsinitiatieven. Een tweede re
solutie, op initiatief van de Britse li
beralen, riep op om de "nieuwe po
litiek" van de Sowjet-leiders, zij het 
met de nodige voorzichtigheid, toch 
vooral ernstig te nemen. 

Onze eigen Minister van Defen
sie, achter de bestuurstafel gezeten, 
had op de eerste dag van het congres 
een lans gebroken ten gunste van de 
Westeuropese Unie (WEU). Wim 
van Eekelen: "Idealiter zou de Eu
ropese Gemeenschap ook het sa
menwerkingsverband op het gebied 
van de Europese defensie moeten 
zijn." Maar vanwege de Ierse neu
traliteit en de Deense en Griekse te
rughoudendheid leek hem dit niet 
mogelijk. Wél in de WEU. Dank zij 
een amendement van de VVD-de
legatie is het oordeel over de WEU 
in de eindtekst van de resolutie 
minder negatief geformuleerd. Het 
congres hield echter in overgrote 
meerderheid vast aan haar voorkeur 
voor een Europese veiligheidsdis
cussie op het niveau van de EG-re
geringsleiders. Dit standpunt wordt 
nu ook verdedigd door de liberale 
fractie in het Europese Parlement. 

Het congres sprak voorts een ver
oordeling uit over de door Amnesty 
International aan het licht gebrach
te systematische gevangenneming 
en foltering van kinderen in Zuid
Afrika. Verder moest ook de Britse 
regering het ontgelden. Haar bui-

tengewoon weinig constructieve op
stelling in de lopende EG-bespre
kingen over de financiering van een 
aanzienlijk ambitieuzer en efficiën
ter Europees technologiebeleid ont
lokte aan het congres een boze re
solutie. De Britse liberaal Sir Rus
sell Johnston rekende voor dat de 
door de Europese Commissie thans 
voorgestelde meerjarenbegroting 
voor Europees technologiebeleid 
niet meer bedraagt dan de kosten 
van vier maanden Europees land
bouwbeleid. 

Van Sirnone Veil kreeg het con
gres tenslotte een gedegen toelich
ting op het reilen en zeilen van de 
liberale fractie in het Europees Par
lement, "de meest homogene" van 
alle fracties. Uit haar betoog ver
meld ik slechts één saillant detail: 
de liberale fractie in het Europese 

Parlement zal pas op Russische uit
nodigingen voor een bezoek aan 
Moskou ingaan, nadat de Sowjet
Unie de EG officieel heeft erkend. 
In Brussel wordt gezegd dat deze er
kenning er nog dit jaar staat aan te 
komen. Let wel, in 1987, 30 jaar na 
de oprichting van de EEG. 

Zo werd dit congres in Lissabon, 
alle actuele onderwerpen mede in 
aanmerking genomen, een infor
matief en produktief congres. De 
wijze waarop dit congres verliep 
geeft goede hoop dat tijdens het 
ELD-congres in 1988 een goed en 
homogeen Europees verkiezings
programma kan worden vastgesteld 
voor de Europese verkiezingen van 
medio 1989. 

~--' 

_./ ;~ -~-> -~-~.:~~:-~ 

door Fred Vos 

"ir-. ank u Lissabon. Dank voor 
I! ) )vier dagen in een prachtige 

--L·~~~'1 stad, met zo'n rijke historie. 
Eeuwenoud en met wonderschone 
buurten, zoals Alfama, maar ook 
krottenwijken van sloophout en 
golfplaten. Een stad met vriendelij
ke en behulpzame mensen, maar 
ook met straatarme, vaak invalide 
bedelaars. Een stad met veel hoog
teverschillen, waar je toch steeds 
weer uitkomt bij de Rio Tejo, de 
Taag. Een stad die vele delegatie
leden voor het eerst bezochten. Een 
stad die uitnodigt, ja zelfs bijna 
dwingt om nog eens terug te keren. 

Het congres van de ELD, de Eu
ropese Liberalen en Democraten 
vond er plaats van 1 tot 3 april in 
het Forum dos Picoas. Een fan
tasieloos gebouw van zeer moderne 
en daarbijbehorende onpersoonlij-

ke signatuur. Vandaar dat de de
legatieleden in hun schaarse vrije 
tijd direct betere oorden bezochten 
om nieuwe indrukken op te doen. 
Zoals Frans W eisglas en Frank de 
Grave, die naar een bioscoop gin
gen. Voor deze hardwerkende Twee
de-Kamerleden kennelijk iets waar
toe zij in Nederland nooit de ge
legenheid kunnen vinden. Of Lies
beth van Raalte en Tineke Tangel, 
die hun vrije middag benutten om 
schoenen te kopen. Ook middagdut
jes waren in trek, omdat veel de
legatieleden in de avond- en nacht
uren nauwelijks aan slapen toe
kwamen. 

Het congres stond onder leiding 
van de met algemene stemmen her
kozen voorzitter mevrouw Colette 
Flesch uit Luxemburg. Natuurlijk 
waren vooral de wandelgangen inte-



ressant. Want VVD-ers plegen zich 
bij congressen juist daar op te hou
den. W anclelgangen die zich uit
strekten van de congreszaal via de 
fantastische binnenstad en langs de 
oevers van de Taag tot de Sala 
Ogival van het Castelo Sao Jorge, 
waar alle delegaties werden ontvan
gen door de gemeenteraad van Lis
sabon. Een ontvangst die ruim vol
doende bood om alle dorstige kelen 
te laven en de hongerige monden te 
voeden. Dat laatste kwam de VVD
delegatie goed uit. Op de eerste 
avond was het grootste gedeelte, als 
goed-Nederlandsetoeristen voor 
het eerst sinds lange tijd weer eens 
een avondje uit, in handen gevallen 
van een lokaal visrestaurateur. Al
daar verschalkte de groep een flink 
aantal kleine en vooral grote schaaf
dieren. Daarbij werd een steeds gro
ter wordende wijnplas aangerukt. 
Bovendien hadden enkele delegatie
leden een drietal kreeftachtigen 
van een zelden vertoond formaat 
uitgezocht. De hele groep amuseer
de zich er kostelijk mee en aan de 
gevolgen werd nauwelijks gedacht. 
Alleen Frans W eisglas hield het 
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hoofd koel. Hoogtepunt van de 
avond was dan ook het gevecht tus
sen Frans en een goedwillende, 
maar vooral niets begrijpende ober. 
Het ging om een fles port, die van 
Frans niet open mocht maar die na
tuurlijk toch openging en door de 

Minister Van Eekelen, lid Executive 

ondermijnende activiteiten van Jan 
Mulder en Jan Verbeek toch op de 
rekening kwam. De rekening, die 
nogal tegenviel. .. 

Het congres luisterde ook naar 
Anibal Cavaco Silva, de eerste mi
nister van Portugal en lid van onze 
zusterpartij PSD. Hij werd in de 
nacht van vrijdag op zaterdag door 
zijn parlement naar huis gestuurd. 
Maar deze premier, die in Portugal 
zeer goed staat aangeschreven, ging 
zijn lot opgewekt tegemoet. De 
opiniepeilingen waren voor hem en 
zijn PSD immers zéér gunstig. 

Maar de VVD-delegatieleden be
leefden het congres vooral 'sa
vonds. In de sfeervolle straatjes en 
eethuizen van Lissabon. Zoals in 
het "Machado", door onze Europar
lementariër Jessica Larive aange
prezen als "Restaurante tipico", 
speciaal voor "fado e folclore". 
Waar ook onze Vlaamse en Waalse 
vrienden van PVV en PRL waren 
en waar een bonte stoet van zangers 
en zangeressen ons iets voorschotel
de wat het midden hield tussen een 
opgewekte boerenbruiloft en een 
droevig carnaval. Of zoals de laatste 



avond in de Rua Portas Ste Antao, 
waar de delegatie luidkeels een ja
rige Portugese student heeft toe
gezongeil en daarvoor oprechte be
wondering en grote dank oogstte 
van alle aanwezige Portugezen. Met 
tot slot een flink stuk van de ver
jaardagstaart. De ervaring van de 
eerste avond kon zich daar niet her
halen, daarvoor stond Henk (in het 
buitenland Henri) Talsma garant. 
Hij rekende alles keurig na en be
hoedde zo de anderen voor een 
tweede financiële deceptie. 

Het congres verliep uitstekend. 
Ondanks Bas Eenhoorn die een 
ontstuitbare neiging vertoonde om 
steeds anders te stemmen dan de 
delegatie had besloten, zodat Jan
neke Buzeman en Leity Wind 
steeds corrigerend moesten optre
den. Ondanks Frits Bolkestein, die 
tijdens de stemmingen de krant zat 
te lezen en elke keer opgepord 
moest worden om op tijd zijn stem
kaart op te steken. Frits had overi
gens terecht de handen van het con
gres op elkaar gekregen met een uit
stekende toespraak, die geheel in de 
lijn van Joris Voorhoeve de richting 
"neither to the left, nor to the right, 
but straight ahead" aangaf. 

Ook voor de VVD-delegatie liep 
alles uitstekend. Dankzij de verkie
zing van Wim van Eekelen tot lid 
van de Executive. Dankzij Tineke 
Tangel, die vanuit het algemeen se
cretariaat de reis voortreffelijk had 
voorbereid. Dankzij Liesbeth van 
Raalte en Doede Kok, die gezamen
lijk de leiding van de delegatie had
den. Dankzij Jan Verbeek die de 
dure eethuizen uitzocht en Fred Vos 
die de goedkope gelegenheden op
spoorde. Dankzij Jules Hosman die, 
toen wij op het vliegveld van Lis
sabon drie uur moesten wachten 
voor het vertrek, de deuren van een 
VIP-lounge voor ons opende. Waar 
niet alleen de koffie, maar ook de 
port en de wodka gratis waren. 
Dankzij ook onze ambassadeur in 
Portugal Chris van der Klaauw, die 
de delegatie gastvrij op de borrel 
ontving in de Nederlandse ambas
sade. 

Maar vooral dankzij die prachtige 
stad Lissabon. Gebouwd op zeven 
heuvels langs de Taag. Met zijn 
trams die in het Spoorwegmuseum 
in Utrecht niet zouden misstaan. 
Met zijn heerlijke terrasjes, zijn 
bloeiende palmen, zijn stokoude en 
rammelende maar zeer goedkope 
taxi's. 
Obrigado Lisboa. 

Een duur reisje ----~:33 
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ELD Congres in 
Portugal 

door Florus Wijsenbeek, 
Lid van het Europees Parlement 

~"\!iel dat even tegen, niks geen 
\, . mooi weer begin april in Por-

. tugal. Maar ja daar waren we 
ook niet voor gekomen, wel om over 
het thema "Solidariteit in de Ge
meenschap" te spreken. En dat is 
ons behoorlijk ingepeperd ondanks 
alle wollige taal, mooie woorden en 
gastvrijheid. Het zal de meegeko
men Tweede Kamerleden nu ook 
wel duidelijk geworden zijn dat de 
strijd die wij als Europees Par
lement met de nationale schatkist
bewaarders over extra financiële 
middelen voor de EG voeren echt 
geen flauwe kul is. Zoals altijd laat 
"solidariteit" zich voornamelijk uit
drukken in geld en dat moet ergens 
vandaan komen. In dit geval be
tekent dat overdracht van mid
delen van de rijkere naar de armere 
lidstaten van de Gemeenschap. 

Tot op heden heeft de Europese 
Samenwerking de rijken rijker en 
de armen armer gemaakt. Ons land 
met zijn gigantische betalingsba
lansoverschot is al dertig jaar netto
profiteur van de EG-begroting. 
Toegegeven, die is met f 70 miljard 
ten opzichte van de nationale he-

groting van f 110 miljard maar klein 
en moet de gehele Europese bevol
king van 320 miljoen burgers bedie
nen, maar voor landen als Portugal 
en Griekenland met lage inkomens 
per hoofd van de bevolking en grote 
betalingsbalanstekorten nog inte
ressant genoeg. 

Sinds de laatste uitbreiding van 
de EG zijn de zuidelijke landen 
doorslaggevend geworden. Dat 
houdt voor ons in dat zij eisen dat er 
aan de overschotfinanciering van de 
typisch noordelijke landbouwpro
dukten, met name melk en tarwe, 
een eind gemaakt wordt en dat er 
meer besteed wordt aan het sluizen 
van geld via de structurele fondsen 
voor regionaal- en sociaal beleid en 
infrastructuur naar hen. 

Om aan de sanering van de land
bouwpolitiek, waar een onverkoop
bare voorraad van f 25 miljard bo
ven de markt hangt, het opkrikken 
van de minder gefavoriseerde gebie
den en aan de overige EG-politiek 
(zoals bijvoorbeeld op het gebied 
van milieu en nieuwe technologie) 
te kunnen doen is meer geld nodig 
dan de huidige eigen middelen van 
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de Gemeenschap kunnen verschaf
fen. De EG-begroting mag in tegen
stelling tot de nationale begrotingen 
geen tekort hebben, dus willen we 
meer geld kunnen besteden dan 
moeten we ook daarvoor formeel 
toestemming van alle Parlementen 
van de lid-staten hebben. Al enige 
tijd ligt er een voorstel op de plank 
om het BTW-percentage dat direct 
aan de EG toevalt te verhogen van 
1,4 naar 1,6 %, of om, zoals de voor
zitter van de Europese Commissie, 
Jacques Delors, voorstelt, een ho
gere bijdrage te koppelen aan het 
gemiddeld inkom,en per hoofd van 
de bevolking. 

Bijstandsmoeders en 
EG 

In verhouding zullen die 
extra bijdragen nou ook weer 
niet zo heel veel zijn, maar minister 
Ruding heeft het er maar moeilijk 
mee, want dat verstoort zijn streven 
om het nationale begrotingstekort 
te verminderen. Hij heeft het zo om
schreven: "van de zeven hoofdzon
den zijn er nog twee over, de bij
standsmoeders en de EG". Ik be
grijp hem wel, want die extra EG 
uitgaven betekenen op allerlei vak
departementen van zijn collegae 
weer extra kortingen en voor andere 
nieuwe en ook vast nuttige zaken 
moet hij nu weer nee gaan ver
kopen. Toch beseft hij te weinig dat 
de uitgaven voor de EG geen weg
gegooid geld zijn, maar eerder inves
teringen in de toekomst van onze ei
gen economie. 

Als je het nu over solidariteit 
hebt, zoals wij in Lissabon gedaan . 
hebben, dan hoef je daar niet eens 
helemaal zo onbaatzuchtig over te 
denken, want willen wij de groei
markten in de EG op met onze pro
dukten dan moet er daar ook wel 
vraag en geld zijn. De groeimarkten 
in de EG zijn voornamelijk de zui
delijke landen. Er is hier een ach
terblijvende groei. Nu reeds hebben 
wij daar gigantische en steeds 
groeiende handelsoverschotten ge
kweekt, voor een blijvende vraag 
zijn er dan ook wel initiële kapi
taals- en inkomensoverdrachten 
noodzakelijk. 

Om tenslotte toch nog even een 
domper op mogelijk ontstane opti
mistische vooruitzichten te zetten 
moet ik nog wel even wijzen op de 
terugslag die er is opgetreden in de 
totstandbrenging van een echte 
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vrije interne markt, die we weer no
dig hebben om die exporten on
gehinderd te kunnen laten verlopen. 
In de Europese Akte van Luxem
burg wordt er voor die interne 
markt in tegenstelling tot de huidi
ge praktijk uitdrukkelijk de mo
gelijkheid geschapen om besluiten 
bij meerderheidsstemmingen te ne
men. Er zijn voor die interne markt 
zo'n driehonderd besluiten vereist 
en bij unanimiteit komen we daar 
nooit doorheen. Nu heeft het Ierse 
Hooggerechtshof op een klacht van 
één van de 320 miljoen burgers van 
de Gemeenschap (Raymond Crot
ty) geoordeeld dat de Europese 
Akte vanwege de opname van een 
passage over een gemeenschappelij
ke buitenlandse politiek onverenig
baar is met de Ierse Constitutie, 
waarin de neutraliteit van dat land 
gewaarborgd is. Ierland kan nu niet 
ratificeren en daarmee treedt de 
hele Akte niet in werking en zal het 
moeilijk worden de volledig vrije in
terne markt voor 1992 te realiseren. 
Ondanks het feit dat de Ieren al op 
23 mei een referendum houden om 
de Constitutie te amenderen zal een 
vlotte besluitvorming in de Ge
meenschap hierdoor niet bevorderd 
kunnen worden, zelfs als het re
ferendum goed afloopt. We kunnen 
natuurlijk niet direct nadat voor de 
EG de grondwet is veranderd aan 
de Ieren ook nog maar eens een fors 
verhoogde financiële bijdrage gaan 
vragen. Dat houdt dan weer in dat 
de sanering van de financierings
methoden van de EG ook maar niet 
zo één, twee, drie gebeurd zalzijn. 

Hoe moet dat nu toch verder met 
de EG, die voor ons land en onze 
economie van zulk een levensbelang 
is? U, VVD-leden, wordt vriende
lijk doch dringend verzocht druk te 
blijven uitoefenen op uw nationale 
politici om vooral voort te blijven 
gaan met het proces van Europese 
integratie. Een stapje harder, en 
zelfs van tijd tot tijd een positief 
voorstel, in plaats van alles maar zo 
sceptisch aan te zien, zou ook nog 
wel kunnen. 
Van ons, VVD gekozenen in het Eu
ropees Parlement, hoort u zeker 
ook nog. :-' 

·Napoleon, 
kom.terug· 

door Jan van de Ven 

Napoleon maakte Europa 
groot. De EG maakt Europa 
tot een machtig handels

blok. Sinds Napoleon is Europa 
niet zo belangrijk geweest. De verge
lijking dringt zich in vele toonaar
den op tijdens de viering van de der
tigste verjaardag van de Europese 
Gemeenschap. 

Napoleon heeft een kleine twee 
eeuwen geleden echter meer gepres
teerd dan de gemeenschap van eerst 
zes en nu twaalf landen. De kleine 
veldheer gaf het hem onder controle 
staande Europa een gelijke wet
geving. Hij hief grenzen op, vestigde 
een centraal gezag in Parijs. 

Met harmonisatie van wetgeving 
wil het niet vlotten in de EG. Gren
zen vormen nog altijd een belem
mering en van een centraal gezag is 
nog lang geen sprake. Sterker nog, 
nationale bestuurders hangen zo 
sterk aan hun macht dat daardoor 
de eenwording van Europa al jaren 
stagneert. 

Zo kan het nietlanger. Om het 
met de Franse president Mitter
rand te zeggen: Een zwak Europa, . 
waar iedereen zijn eigen weg gaat, 
dreigt te verdwijnen. Wat dan? Mit
terrand speelt met de gedachte de 
EG aan een president te helpen. 
Heel voorzichtig deelt hij zijn idee 
met anderen, want in een sfeer van 
sterker wordend regionalisme 
werkt een voorstel tot centralisme 
als een rode lap op een stier. 
Algemene presidentsverkiezingen, 
zo stelt Mitterrand, kunnen op kor
tè termijn niet als reëel onder ogen 
worden gezien. Toch staat hij sym
pathiek tegenover "aanwijzing van 
een persoonlijkheid die ermee he-



last zal worden de werkzaamheden 
van de gemeenschap tijdens een be
paalde periode te leiden". 

Is de Franse president nu voor
uitstrevend of etaleert hij on
macht? De Fransman geeft een 
staaltje van verfijnd politiek den
ken, volgens een traditie die in elk 
geval teruggaat tot Napoleon. Mit
terrand baseert zijn idee op het fei
telijk menselijk handelen en niet op 
logica. Hij is pragmatisch bezig. 

Een van zijn voorgangers zag de 
Europese Gemeenschap stagneren, 
omdat de als Raad fungerende mi
nisters maar niet tot besluiten kon
den komen. Op zijn voorstel werd de 
Europese Raad geschapen. Een ge
zelschap bestaande uit regeringslei
ders, dat boven de Raad verheven 
wel eens orde op zaken zou stellen. 
Als de Europese Raad het eens 
werd, kon de Raad snel besluiten. 
Europa leefde op. Dat was een goed 
idee. 

Na jaren praktijk met de Europe
se Raad komt iedereen tot de slot
som: zo werkt het ook niet. Re
geringsleiders blijken niet de boven 
problemen verheven super-volwas
senen, maar gewone nationale po
litieke dieren, die vraagstukken 
graag doorschuiven naar een lager 
niveau: de Raad. De ontwikkeling 
van de EG stokt nog steeds. 

Reagan of Na poleon 

M itterrand probeert de ge
meenschap nu rijp te ma
ken voor het ei van Colum

bus: een boven Raad en Europese 
Raad gestelde Europese president. 
Hij lijkt de wind mee te hebben. Uit 
een opinie-onderzoek blijkt de helft 
van de Europeanen ervan overtuigd 
in het jaar 2000 (al snel dus) naar 
de stembus te moeten voor het kie
zen van een president voor Europa. 

Van de Fransen is 66 procent be
reid een niet-Fransman tot presi
dent te kiezen. Zestig procent van 
de Nederlanders is niet afkerig van 
een buitenlander als eerste EG
man. En 42 procent van de Duitsers 
accepteert een niet-Duitser. De per
centages zijn voor Nederland en 
Duitsland in het verleden overigens 
hoger geweest. 

Europees commissaris Carlo Ripa 
de Meana trekt uit het Euroba
rometer-onderzoek de volgende 
conclusie: de Europese volkeren 
zijn praktisch rijp voor de Verenig
de Staten van Europa. De volkeren 

zijn dus veel verder dan hun re
geringen. 

Het onderzoek verdiept zich niet 
in de vraag of de Europees burger 
behoefte heeft aan een president 
naar Noordamerikaans of Zuid
amerikaans model. Anders gezegd: 
of men naar federaal model een 
Reagan wil of naar autocratisch mo
del een Napoleon. 

Trekken we de pragmatische lijn 
van Mitterrand consequent door 
dan ontstaat de volgende redenatie: 
versterking van het Europees par
lement is niet aan de orde; Raad en 
Europese Raad zijn besluiteloos; 
dus hebben we een persoonlijk of 
met volmachten krachtige presi
dent nodig om Europa op te stoten 
in de vaart der volkeren. 
Mitterrand pleit indirect voor de te
rugkeer van Napoleon. Net als de
gene die verheerlijkt de gemeen
schap van 1987 vergelijkt met die 
van 1800. 

Slakkegang 

Een democraat krijgt van zo'n 
pleidooi de griezels. Zeker, de 
schepping van de interne 

markt verloopt met een slakkegang. 
De gezamenlijke aanpak van zure 
regen blijft uit. Het gekakel van 
hennetjes en haantjes in Raad en 
Europese Raad mag dan nog zo tot 
onvrede leiden, vraag is of daarvoor 
het democratisch bestel aan de kant 
moet worden geschoven. 

Op de herdenkingsceremonie in 
Rome op de verjaardag van de EG, 
in hetzelfde paleis waar in 1957 de 
zes oorspronkelijke lidstaten aan de 
wieg van de samenwerking stonden, 
uitte de Italiaanse politicus Bettino 
Craxi scherpe kritiek op de huidige 
gang van zaken. Hij bepleitte een 
vernieuwing van de geest van de ge
meenschap. Het Europa van de re
geringen zou dichter moeten staan 
bij het Europa van het volk. 
Het ligt voor de hand zijn woorden 
aldus uit te leggen: De Verenigde 
Staten van Europa zou een zelfde 
opbouw moeten krijgen als de Ver
enigde Staten van Amerika. Om dat 
te bereiken is echter een flinke 
scheut idealisme nodig. 

Een Europa naar het beeld van 
Craxi veronderstelt een eensgezin
de samenwerking van de twaalf re
geringen om de parlementaire de
mocratie te vestigen. Het Europees 
parlement zou volledig bevoegd sa
men met de Raad moeten besturen 

op voorstellen van de Commissie en 
o'nder inspirerend toezicht van een 
president. Geheel naar Noordame
rikaans model. 

Geest uit de fles 

H et idealisme in de gemeen
schap ebt echter weg. Bij de 
leiders valt er weinig van te 

merken. In vergelijking met de 
stichters van de EEG ontberen zij 
zelfs idealisme. En de kiezers laten 
in navolging van de leiders het 
hoofd dieper hangen. Een opinie
onderzoek (Eurobarometer) toont 
zelfs aan, dat in Nederland - waar 
tot dusver de meeste idealisten 
rondliepen - het geloof in een fe
deraal Europa tanende is. 

Om dan toch op korte termijn iets 
te bereiken zou er iemand kunnen 
opstaan die de zelfgenoegzame re
gionale politici aan de kant schuift 
en eigenmachtig een krachtig cen
traal gezag vestigt. 
Zou Mitterrand met het lanceren 
van zijn idee de geest uit de fles 
hebben geroepen? Laten we realist 
blijven. Napoleon kon groot wor
den, omdat hij het leger achter zich 
kreeg. Zijn gereïncarneerd even
beeld komt vandaag de dag niet ver
der dan verbaal geweld. Dankzij de 
NATO zijn stammenoorlogen in 
Europa uitgebannen. 

Voor kiezers, politieke partijen en 
de parlementaire democratie is het 
te hopen, dat de Franse president 
met zijn boodschap betreffende de 
Europese president een roepende in 
de woestijn blijft. Hoe sterker po
litieke partijen en gekozenen zich 
manifesteren des te groter is de 
kans, dat er een Verenigde Staten 
van Europa à la Craxi ontstaat. 
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llenk Worst Koninklijk: onderscheiden 
~. '~ ' : < ' ~' < ' 

. ·. en tz.."kkeltje .7!-e.rveus, omdat hij de org. a. nisa#·e.l)qn. ·Z.·ÎJ'}. eL·lf. en qfs. éhe. ~d.· niet zelf mocht 
. regelen en hu nou eenmaal gewoon was alles te organLseren, ondergmg drukker Henk 

......... · .. Worst in Meppel de open dag die ter gelegenheid pan zijn 65ste verjaardag bij Druk~ 
kerijtenBrink was georganiseerd. · . • .···· .. ·. .· · .. 

< ; Ji:en tikkeltje nerveus ... Niet omdat de heer Worst nu,df?fi1ûtie{eenstreep onder zijn 
; .loopbaan zet, want hij zal nog dagelijks in het bedrijf, dat óok Vrijheid & Democratie .drukt, 

te·vin.dën zijn. Maar wel.nerveus omdat. aan het pegin van de middag staatssecretaris Albert 
·· J'an:Evënhuis .. eveneens wonend te Meppel- hem.namen.sde.Koningin de.versierselen 
, ()pspelde behorende bij de onderscheit.Jing Ridder irt deQrde van Oranje Nassqu. Daar was 

>;'. hiJ döoroverdonderd. . • ... ·.· ·.. .. ·: • .. ··.··· .· 
· ·· :, 1loezeer .hij deze onderscheiding ver4iende, wisten zowelAlbeN JanEvenhuis als directeur 

Henrico ten Brink, haarfijn· uit de doeken te doen. ·· · · 
De heer Worst, die thans als directeur is teruggetreden, heeft het drukkersvak zich geheel 

c . Ci,.l,s.a.utodidact eigen gemaakt. En mt?t succes!.<·.·.· .. • > ; . . . ··. .·· .· · • 
~ls Qeertienjarige deed hij zijn intrede .in ~en gra,fisch.bedtijfin Nijkerk.]n1959 kwam hij 

•·:;,naarhet bolwerk van de grafische industrf,x:!", zoa.ls sta.atsseçretaris Evenhuis het uitdruk'
\. te. Datbolwerk was Meppel. Henk W()rst wist op tt? kliimhén.totdirectëur door zijn vak;. 
.. : • • 'kennis; zijn grote inzet en vooral zijn liefdepoor h(Zt pak: ·· .. . · .. · ·. . · . .. ..· . · · . 
!• · ~. .i 1lij.heeft. met twee generaties Ten Brink. gemerkt en hij iette 'een geheel eigen stempel op 

•.·'b.etbedrÏjf, dat uitgroeide tot eenondernemîngvqn80rnan .. Een bedrijfmet.een geheel ·· 
f!.ig'erj, sfeer! . .· .. · .· · • . . > i ····.··. .. . . · ·. . .. .. · .. 

. ; . Op de druk bezochte open dag kwamen ook het VV[):· TweetJe Kamerlid Theo Joekes .. en de 
;1.:, .. (llgëmeen.secretarisvan de VVD, Wim u.anden.Berg~ Henk Worstfeliciteren met zijn.onder-:-
···. scheiding: . . . . · .. ··· ·.· ... ··•· .. ·. i· ... ··.. . <. .·. . .. • 

· .: / 4:fscheid nemen is er nog niet bij, maar tvel}»ensen w~ 1lrnli. paft katte het vermogen om het 
:. . .'U.ra.t ru,stiger aan te gaan doen en niet bij nach{en ohtîj.ql.tijd .iJ,aarhet bedrijf gezogen· te 
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worden, zodat mevrouw Worst ook ee"(tS va.n zijn ge,zels~fwp. kan !Jènieten! · · · · 
< H,enk, het beste. . . . · · · · · < • · 

... •. Reny Dijkman • 
Foto: Ton Hemsen 



LiberaJe stichting 
voor ontwikk~lings

samenwerking 
(ldealsr) opgericht 

I ' 

door Jan van Zanèn 

0 p zaterdag 25 april jl. is de li
. herale stichting voor ontwik

kelingssamenwerking Ideals 
(International Development and Li
berals) voor het eerst officieel naar 
buiten getreden. 

Met het organiseren van een se
minar over "gemeentelijke ontwik
kelingssamenwerking: uitdaging 
voor liberalen" in de Jaarbeurs te 
Utrecht is het startschot voor een 
actief bestaan van de stichting 
Ideals gegeven. 

Gemeentelijke 
ontwikkelings
samenwerking 

Ideals koos het thema van het se
minar om drie redenen: a) het on
derwerp is actueel (ruim 250 ge
meenten zijn op dit terrein actief); 
b) het betreft een van de meest con
crete vormen van ontwikkelingssa
menwerking en staat bovendien het 
meest dicht bij de mensen en c) in 
liberale kring is gemeentelijke ont
wikkelingssamenwerking een om
streden onderwerp. In het leidraad
gemeenteprogramma van de VVD 
wordt "terughoudendheid" bepleit. 
Maar volgens Ideals is terughou
dendheid overbodig op het moment 
dat gemeentelijke ontwikkelingssa
menwerking breed door de plaatse
lijke bevolking wordt ondersteund 
en zij niet in pure getuigenispolitiek 
en botte boycotacties ontaardt. 

De belangstelling voor het se
minar was groot. Ideals kon ruim 
zestig deelnemers (raadsleden en 
wethouders) noteren. Als plenaire 
sprekers traden 's ochtends op drs. 
A. J. van der Meer van de NCO en 
mr. P. Scholten (VVD), burgemees
ter van Soest. 's Middags spraken 

drs. M. van den Berg, directeur van 
de Novib (beter bekend als oud-· 
voorzitter van de PvdA) en M. J. H. 
Den Ouden-Dekkers (VVD), Gel
ders statenlid en oud-lid van de 
Tweede Kamer. 

Werkgroepen 

In vier verschillende werkgroe
pen werden alle aspecten van ge
meentelijke ontwikkelingssamen
werking uitgediept en bediscus
sieerd. Een werkgroep onder leiding 
van mr. P. van Tongeren had als on
derwerp "voorlichting en bewust
wording". Deze werkgroep voorzag 
mr. J. D. van Ketwich Verschuur 
(D'66), burgemeester van Wagenin
gen, van een inleiding. 

Grotenhuis (Novib) was voorzit
ter van een werkgroep over "pro
jectkoppeling". Daar was mevrouw 
L. M. Oasterbroek (VVD), oud
wethouder van Waddinxveen de in
leidster. De politieke problemen die 
bij gemeentelijke ontwikkelingssa
menwerking om de hoek komen kij
ken stonden ter discussie in een 
werkgroep onder leiding van H. H. 
Leerentveld (VVD), voorzitter van 
de partijcommissie ontwikkelings
samenwerking. Het Amsterdamse 
VVD-raadslid A. L. E.C. van der 
Stoel was in deze werkgroep de in
leidster. 

Tenslotte was "stedenbanden" 
het onderwerp van een vierde werk
groep die werd geleid door drs. B. de 
Jong (VNG) en werd ingeleid door 
het Eindhovense VVD-raadslid 
F. T. J. M. Backhuys. 

De inleidingen waren goed ver
zorgd en de discussies verliepen 
geanimeerd. de belangrijkste con
clusies en resultaten zullen op een 

later tijdstip door Ideals in een ver
slag worden gepubliceerd. 

Waarom I deals? 

De stichting Ideals komt voort 
uit een initiatief van het Hoofdbe
stuurvan de onafhankelijke libera
le jongerenorganisatie JOVD. Met 
andere woorden: Ideals is verwant 
aan de JOVD. 

Ideals gaat zich bezighouden met 
ontwikkelingsvraagstukken. Een 
voor liberalen nog ietwat braaklig
gend terrein. Liberalisme in de 
praktijk brengen betekent dat de 
begrippen vrijheid, verantwoorde
lijkheid, verdraagzaamheid, sociale 
rechtvaardigheid en gelijkwaardig
heid ook ten aanzien van de derde
wereldproblematiek gelden. "Hoe 
zit het met je vrijheid als je sterft 
van de dorst of de honger, of als een 
schuld van 1,035 biljoen dollar op je 
schouders rust. Liberalen mogen 
daaraan niet voorbij gaan. Zeker 
niet nu het in Nederland econo
misch wat minder goed gaat", aldus 
Ideals. 

De VVD beschikt over een par
tijcommissie ontwikkelingssamen
werking (commissie-voorzitter Lee
rentveld nam actief deel aan het se
minar) en bij de prof. mr. B. M. Tel
clersstichting zijn in 1976 (geschrift 
29 "Nederland en de derde wereld") 
en in 1981 (geschrift 42 "De NCO 
en haar pupillen") uitstekende rap
porten verschenen. Rapporten 
waaruit de positieve houding van de 
VVD tegenover ontwikkelingssa
menwerking blijkt. Binnen liberale 
kring zijn mensen op allerlei manie
ren actief op het terrein (mevrouw 
School). Dit kan niet worden ont
kend. Maar de aandacht binnen de 
VVD voor de problematiek van de 
derde wereld in het algemeen en de 
discussie daarover is onvoldoende. 
V anclaar Ideals. 

Wat wil !deals? 

Ideals hoopt liberalen die actief 
zijn of dat willen worden op het ter
rein van de ontwikkelingssamen
werking bijeen te brengen. En ze 
met elkaar te laten studeren en dis
cussiëren. 
Zo beoogt Ideals zich op verant

woorde wijze van haar voor
lichtende en stimulerende taak te 



kwijten. Niet in de laatste plaats 
met, door en voor jonge mensen. 

Gelukwens van 
Voorhoeve 

Op het laatste moment was het 
voor dr. ir. J. J. C. Voorhoeve on
mogelijk een inleiding te verzorgen 
tijdens het !deals-seminar. Voor
hoeve is een erkend deskundige op 
het terrein van de ontwikkelingssa
menwerking. Het was dan ook niet 
vreemd dat hij schriftelijk liet we
ten !deals van harte geluk te wensen 
met haar oprichting. "De stichting 
!deals kan een belangrijke bijdrage 
aan de gedachtenvorming over ont
wikkelingssamenwerking in ons 
land geven," aldus V oor hoeve. 
Het is aan !deals de belofte die zij 
inhoudt waar te maken. Op 25 april 
jl. bleek de eerste proeve van be
kwaamheid zeer succesvol. 

Wilt u meer weten over de stich
ting !deals dan kunt u contact op
nemen met J. Maaten (tel. 020-
410300) of mr. J. H. C. van Zanen 
(tel. 030- 513968). Het postadres 
van de stichting Ideas is: .Jan van 
Beorelstraat 24, 3583 CP Utrecht. 

Leden die lid willen worden 
van de VVD-homowerkgroep 
kunnen zich aamnelden bij 
Theo Stiphout, Touwslagers
hof 211, 1315 BS Almere
stad. 
Theo Stiphout benadrukt dat 
de groei van het ledental -
men hoeft natuurlijk niet per 
se homoseksueel te zijn - van 
het grootste belang is. 
Elk halfjaar komt de werk
groep bijeen in een ledenver
gadering, meestal in de rand
stad. Informatie kunt u krij
gen op bovengenoemd adres. 

• 
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De Volkspartij voor Vrijheid en Democratie zoekt een 

ADMINISTRATIEF 
MEDEWERKER (MN) 

Het partijsecretariaat van de VVD is het administratieve hart 
van de partij-organisatie. Kenmerkend voor het werk daar zijn 
de grote verscheidenheid van taken, de regelmatige piekbelasting 
(bijvoorbeeld voorafgaande aan de verkiezingen) en de frequente 
contacten met vrijwilligers (de leden van de partij). 
Op het algemeen secretariaat werken ruim 20 medewerk(st)ers. 
Op ons kantoor aan de Koninginnegracht heerst een prettige col
legiale sfeer. 
Een ieder, die in het belang van het teamresultaat zijn/haar han
den uit de mouwen wil steken, voelt zich bij ons zeer op zijn/haar 
plaats. 

Vanaf 1 juni a.s. is de functie van administratief medewerkster 
vacant. De taken worden in belangrijke mate verricht ten behoe
ve van de Organisatie Vrouwen in de VVD en omvatten onder 
meer: 

- verwerking in-· en uitgaande post; 
- telefonisch verstrekken van informatie over· de Organisatie 

Vrouwen in de VVD; 
- administratieve begeleiding/ organisatie jaarcongres; 
- afspraken en agendabewaking; 
- uittypen van brieven en nota's; 
- verantwoordelijkheid voor de archivering . 

Naast de vervulling van deze vaste taken moet er flexibel bijge
sprongen worden waar dat nodig is. 

Voor de juiste taakvervulling is een HAVO-opleiding, aangevuld 
met Schoevers secretaresseopleiding of MEAO, gewenst, alsmede 
een ruime administratieve ervaring; kandidaten dienen zelfstan
dig te kunnen werken. 

Verder gelden de eisen: 

- goede beheersing Nederlandse taal; 
- typediploma (ervaring met tekstverwerking ITT Wordstar 

strekt tot aanbeveling); 
- goede telefoonstem; 
- bereidheid incidenteel 's avonds/zaterdags te werken; 
- leeftijd maximaal 25 jaar. 

De grenzen van het aanvangssalaris liggen tussen f 2.200,- en 
f 2.800,- bruto per maand al naar gelang opleiding en ervaring. 

Uiteraard kunnen deze taken alleen goed uitgevoerd worden als 
betrokkene bereid is actief te werken in en voor een moderne 
vrouwenorganisatie en sympathiek staat tegenover de doelstel
lingen van de VVD. 

Inlichtingen omtrent de functie kunt u telefonisch inwinnen bij 
de adjunct-algemeen secretaris mevr. M. Th. M. Tangel, tel. 070-
614121. Sollicitaties kunt u binnen twee weken richten aan de 
heer W. J. A. van den Berg, algemeen secretaris VVD, Postbus 
30836, 2500 GV 's-Gravenhage. 
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W erkloosheids
bestrijding alle 
aandacht 

oewel de politiek al jaren 
de werkloosheid als een 
van de grootste problemen 

in ons land ziet, komen de laatste 
tijd steeds meer en betere oplos
singen voor dit vraagstuk. VVD
fractievoorzitter Voorhoeve pleit 
voor een totaalpakket aan maatre
gelen, die met name de werkgele
genheid moeten vergroten. Meer 
werk is volgens hem de beste me
thode om de werkloosheid te be
strijden. 
De vier belangrijkste onderdelen 
voor het beleid dat de VVD-Twee
de Kamerfractie voorstaat zijn: 
- Het matigen van de loonkosten, 
zodat de concurrentiepositie van 
Nederland met het buitenland 
wordt vergroot. Voorhoeve lan
ceerde onlangs hierover een uit
gewerkt plan dat op steun in de 
Tweede Kamer kon rekenen. In 
het kort komt dit plan erop neer 
dat alle onkosten bovenop het net
toloon, zoals werkgevers- en werk
nemerspremies en belastingen om
laag moeten. Hierdoor daalt het 
totale brutoloon. Maar tegelijker
tijd blijft het nettoloon gelijk of 
kan het als het aan de VVD ligt 
zelfs omhoog. Een hoger te beste
den loon bevordert de koopkracht 
en ook dat is goed voor u en voor 
onze economie. 
- Verbetering van vakopleidingen. 
Sommige vacatures zijn momen
teel onvervulbaar door gebrek aan 
gespecialiseerde krachten. Ge
richte opleidingen op deze terrei
nen zijn hard nodig en garanderen 
cursisten werk. 
- Langdurig werklozen met onvol
doende scholing om-, her- en bij
scholen voor de arbeidsmarkt van 
nu. 
- Beter verdelen van beschikbaar 
werk door het bevorderen van 
deeltijdbanen waar dat mogelijk 
is. Bovendien kunnen bij bedrij
ven die daarvoor geschikt zijn zo
genaamde ploegendiensten wor
den ingesteld, zodat zo'n bedrijf 
langer kan draaien. Werktijdver
korting met tegelijkertijd bedrijfs-

tijdverlenging betekent een voor
deel voor werknemers en voor het 
bedrijf. 

Naast deze vier punten zal hard 
gewerkt moeten worden aan het zo 
gezond mogelijk maken van onze 
economie. Zo moeten economi
sche knelpunten - bij ons zijn dat 
bijv. het wegennet en de com
municatiemogelijkheden - worden 
opgelost door de overheid. 
Maar voor op staat vooral een goe
de samenleving tussen overheid 
en bedrijfsleven. 

Zweedse model 
Bij de bestrijding van de werk
loosheid hoor je steeds vaker de 
term "Zweedse model". Ook 
VVD-fractievoorzitter Voorhoeve 
heeft een aantal malen gewezen op 
de aanpak in Zweden. Ruwweg ge
zegd houdt het Zweedse model in 
dat jongeren verplicht zijn ar
beidservaring op te doen. ·mj wei
gering verliest men aanspraken op 
een uitkering. 

De voordelen van het Zweedse 
systeem spreken voor zich. In 
principe is geen enkele jongere 
meer werkloos. Bovendien wordt 
praktijkervaring opgedaan voor de 
toekomst. Bij steeds meer beroe
pen is praktijkervaring van zeer 
groot belang. Jongeren komen 
niet in een uitzichtloze situatie van 
langdurige werkloosheid en men
sen die niet willen, worden gekort 
op hun uitkering of verliezen hun 
uitkering helemaal. De nadelen 
van het Zweedse systeem zijn op 
het eerste gezicht moeilijker te 
vinden. Toch moet hierbij worden 
gedacht aan problemen bij het ver
zorgen van werk voor deze groep 
mensen. Schept de overheid daar
voor ruimte? Kan het bedrijfsle
ven dit aan? En bezet je dan geen 
(goedkope) arbeidsplaatsen waar 
anders een andere werkloze zou 

moeten worden 
aangenomen? 
Bovendien is 
van belang te 
weten of na 
zo'n tijdelijke 
arbeidservaring 
zo'n jongere niet 
(opnieuw) werk
loos wordt, 
omdat zijn plek 
wordt 

opgevuld door een nieuwe school
verlater en er verder geen plaats 
meer voor hem is. 

Ook is de situatie in Zweden an
ders dan in Nederland. Werkloos 
zijn wordt in dat land maatschap
pelijk niet geaccepteerd. Overi
gens kunnen jongeren in Zweden 
niet zelfstandig rondkomen met 
het loon wat men daar ontvangt op 
basis van dat Zweedse model. 

Aan elke oplossing van ieder 
probleem kleven nadelen. Dat be
tekent natuurlijk niet dat je daar
om moet afzien van allerlei plan
nen. Dan bereik je nooit iets. Van
daar dat de VVD-fractie, de voor 
en nadelen afwegende, kiest voor 
de positieve punten uit dat 
Zweedse model. 

Jeugdwerk
garantieplan 

In Nederland is nu mede op aan
drang van de VVD een plan ge
maakt om jeugdige werklozen te 
helpen. Dit zogenaamde jeugd
werkgarantieplan bevat veel ele
menten zoals die ook in Zweden 
worden toegepast. In de loop van 
1987 hoopt de Regering dat dit 
plan in werking treedt. 

In het kort zal dan de volgende 
situatie ontstaan: Slecht opgeleide 
jongeren krijgen werk aangebo
den. In eerste instantie zal iedere 
jongere van 16 tot 20 jaar die lan
ger dan een half jaar werkloos is 
passend werk moeten aanvaarden. 
Men krijgt geen uitkering meer 
maar loon. Thuiswonende jonge
ren krijgen 19 en uitwonende jon
geren 32 uur werk aangeboden. 
Het aangeboden werk kan twee 
jaar duren. De overheid schept 
hiervoor de ruimte en geeft het 
goede voorbeeld. Zo zullen ge
meenten werk moeten aanbieden. 

Het uiteindelijke doel van het 
jeugdwerkgarantieplan is dat na 
vier jaar 35.000 jongeren aan werk 
zijn geholpen, zodat geen werk
loosheid meer onder deze groep 
jongeren voorkomt. De overheid 
verwacht dat 25 procent van de 
jongeren zal doorstromen naar het 
particuliere bedrijfsleven. Of dit 
Nederlandse plan geënt op 
Zweden gaat werken weten wij 
over een aantal jaren. De politiek 
verwacht er veel van. De opstelling 
van werkgevers- en werknemers
organisaties zullen uiteindelijk 
zwaar meewegen bij het al dan 
niet slagen van het jeugdwerk-
garantieplan. Miehiel Krom 



In de rustieke bossen van Zeist 
vond op 11 en 12 april de topka
dercursus "Naar een liberaal jon
gerenbeleid" plaats. Een unieke 
gebeurtenis! In het kader van de 
Samenwerkingsovereenkomst 
VVD-JO VD probeerden ruim 
dertig jonge VVD' ers en 
JOVD'ers samen, in een prima 
sfeer, een antwoord te vinden op 
de vraag hoe vorm en inhoud kan 
worden gegeven aan een liberaal 
jeugdbeleid. Geen geringe klus~ 
aangezien het politieke jeugd
beleid te maken heeft met vele be
leidsterreinen. Maar dat niet al
leen, een integrale visie op dit on
derwerp ontbreekt. Kortom: om 
meerdere redenen een uitdaging 
voor liberale jongeren om aan de 
slag te gaan. 

Naar een liberaal 
jongerenbeleid 

door 
Ada den Ottelander 

, :' "1 :"oe zag de door Hans van den 
·- -, Broek (VVD) en Max Visser 

"-" (JOVD) georganiseerde cur
sus er in vogelvlucht uit? Tussen de 
liberale sandwich (het openings- en 
afsluitingswoord door respectieve
lijk de voorzitter van de VVD en de 
JOVD) was er veel aandacht voor: 
- het regeringsbeleid ten aanzien 
van jongeren. 
- de vertaling van beleid en ideeën 
in de praktijk, toegespitst op onder
wijs en werkgelegenheid, en 
- op welke wijzen jongeren invloed 
uit kunnen oefenen. 

Bezegeling van de 
swo 

-_. n zijn openingswoord herinner
de de heer dr. L. Ginjaar ons dat 

·de Samenwerkingsovereen
komst VVD-JOVD (SWO) er op ge
richt is dat VVD en JOVD gezamen-. 
lijk gestalte dienen te geven aan de 
vorming en scholing van jonge li
beralen. Kortweg gaat het om: de 
opvang en inwijding in het politieke 
denken, het vertrouwd maken met 
én het leveren van een bijdrage aan 
maatschappelijke vraagstukken. 

Vervolgens ging de voorzitter van 
de VVD in op de onafhankelijke po
sitie van de JOVD en het ontstaan 
van Jongeren Contacten in de 
VVD. Dat binnen de VVD jongeren 
aan de bel trokken en duidelijk 
maakten dat zij er ook waren en mee 
wilden doen aan de politiek vond 
Ginjaar een heel goede zaak. Minder 
prettig werd het streven naar in
stitutionaliseren gevonden. Immers, 
als de VVD volledig geëmancipeerd 
is heeft ze geen behoefte aan een ca
tegorale groep. Tot slot vroeg Gin
jaar zich af hoe de VVD haar ver
antwoordelijkheid ten aanzien van 
jongeren kan uiten. Ten eerste is dit 
mogelijk door ze te betrekken bij de 
besluitvorming door opname in be
sturen. Ten tweede kan dit door het 
ontwikkelen van een politiek jeugd
beleid. 

De heer Ginjaar was van mening 
dat de topkadercursus een belang
rijke bijdrage was aan de vorming 
van jongeren. Maar dat niet alleen. 
Zij is als het ware ook een bezegeling 
van de SWO! 

Facetten van 
jeugdbeleid 

-. a het openingwoord werd er 
1 veel tijd besteed aan facet
, ten van het jeugdbeleid. 



Verschillende gastsprekers, met di
verse achtergronden, gaven hun vi
sie over bepaalde onderdelen van 
jeugdbeleid. Wie spraken waarover? 

De spits werd afgebeten door de 
heer J. J. Franssen, Tweede Kamer
lid voor de VVD. Bij het spreken 
over onderwijsbeleid koos hij voor 
een dilemma gerichte l}enadering. 
Het eerste dilemma zat in het span
ningsveld tussen het belang van het 
individu, het belang van de samen
leving en tenslotte het belang van de 
overheid. Zo kan het individu vra
gen om ruime keuzemogelijkheden, 
terwijl de overheid uit rendements
overwegingen opleidingen moet be
perken of zelfs schrappen. Ook kan 
vanuit de samenleving de vraag ko
men de aard en inhoud van het on
derwijs beter aan te laten sluiten bij 
de arbeidsmarkt. Ook dit kan ge
volgen hebben voor de keuzevrij
heid van het individu. 

Het tweede dilemma had ener
zijds betrekking op de vrijheid van 
onderwijs en anderzijds op de taak 
van de overheid ten aanzien van 
waarborging van kwaliteit, bestu
ring en maatschappelijke dienst
verlening. Welke keuzes maken li
beralen op grond waarvan? Hoe 
gaan zij met de dilemma's om? 
Prikkelende vragen ... 

Vervolgens sprak op persoonlijke 
titel de heer dr. H. G. Hamaker, di
recteur Arbeidsbeleid van het mi
nisterie van Sociale Zaken. Volgens 
hem is alleen de arbeidsmarkt van 
morgen interessant, omdat daar 
desgewenst wat aan te doen is. 

Geheel passend bij de cursus be
perkte Hamaker zijn verhaal tot 
twee groepen namelijk de schoolver
laters en de werkloze jongeren. 
Voor de schoolverlaters ziet de toe
komst er weer een stuk rooskleu
riger uit. De verwachting is dat voor 
1987 90 % in het arbeidsproces zal 
instromen. Maar dit betekent niet 
dat iedereen even grote kansen 
heeft. Zo wordt een overschot ver
wacht op het niveau van de onge
schoolden, terwijl tekorten worden 
voorzien voor verschillende deel
gebieden van het LBO, MBO en 
HBO. Hierbij spelen ontwikkelingen 
op technologisch en administratief 
gebied een belangrijke rol. Jongeren 
die in deze sferen een opleiding heb
ben gevolgd zitten vooralsnog ge
bakken. 

Ten aanzien van de werkloze jon
geren valt op te merken dat kort
stondige werklozen het meest profi
teren van de gunstige ontwikkelin
gen. Een zwakke positie hebben met 

name: drop-outs, schoolverlaters 
uit het huishoud- en nijverheidson
derwijs, jongeren met een sociaal
culturele-, kunstzinnige-, pedago
gische- of psychologische opleiding. 

Hamakers pleitte voor het aan
pakken van de problemen bij de 
wortel: het onderwijs zelf. Hij toon
de zich verontrust over het relatief 
afglijden van het onderwijspeil. Vol
gens hem heeft dit onder meer te 
maken met: 
1. het tamelijk rigide bezuinigings
beleid, 
2. het demotivatieprobleem, en 
3. de vastgelopen sturing in bu
reaucratisme van het departement 
van Onderwijs & Wetenschappen. 

Na een smakelijke lunch werd het 
woord gegeven aan mevrouw M. M. 
Brink, voorzitter van de Raad voor 
het Jeugdbeleid. Zij schetste het be
lang van de samenleving bij een 
jeugdbeleid en welke bijdrage haar 
club daartoe probeert te geven. 

Voor de toetsing van beleids
maatregelen hanteert de Raad voor 
het Jeugdbeleid twee richtsnoeren, 
namelijk: 
1. de overheid dient de gelijkheid 
tussen jongeren en volwassenen te 
bevorderen. Volgens mevrouw 
Brink een goed liberaal principe. 
Haar uitspraak "en een goed li
beraal valt niet te versmaden" leid
de tot de nodige hilariteit. 
2. de overheid dient de voorwaar
den te scheppen voor de groei naar 
zelfstandigheid. Ter concretisering 
werden een aantal voorbeelden ge
geven. 

Hans Huibers, voorzitter van het 
CDJA, hield vervolgens een boei
end en sterk verhaal. Hij uitte het 
bange vermoeden dat jongeren he
lemaal niet meer "in" zijn. Zo is bij
voorbeeld de jeugdwerkloosheid 
niet meer nummer één, terwijl 55 % 
van de werklozen jonger is dan 23 
jaar. 

Huihers stelde zich de vraag of er 
een jeugdbeleid gevoerd moet wor
den. Een duidelijk ja was zijn ant
woord. Waarom? Ten eerste verke
ren jongeren in veel situaties in een 
achterstandspositie. Bijvoorbeeld 
de (on)mogelijkheid zelfstandig een 
bestaan op te bouwen. Ten tweede 
vormen jongeren een specifieke 
groep met een bepaalde positie in 
de samenleving. Ze zoeken hun 
draai om een toekomst o~ te 
bouwen. 

Volgens Huihers is het gekke dat 
jeugdbeleid vooral is gezien in de 
sfeer van problemen en een totale 

visie ontbreekt. Wat vindt het 
CDJA? In inhoudelijke zin zijn een 
tweetal ontwikkelingen belangrijk: 
1. de groeiende erkenning van de 
noodzaak een geïntegreerd en ge
coördineerd jeugdbeleid te voeren, 
en 
2. dat niet alleen de sociaal-cul
turele factoren, maar ook de so
ciaal-maatschappelijke factoren een 
grote rol spelen. 

Huihers verweet de Raad voor het 
Jeugdbeleid de maatschappelijke 
betrokkenheid bij alles wat gebeurt 
in de samenleving te vergeten. Deze 
doelstelling komt voor hem voort 
uit het idee samen met elkaar pro
blemen op te lossen en te regefen. 
Hierbij dienen jongeren zelf betrok
ken te zijn én de politiek moet jon
geren de ruimte geven, hen serieus 
nemen. 

Eisen stellen 

-et avondprogramma stond 
''_ ~~ ! onder leiding van de heer J. 

G ~, "~- "van Eijck, lid van de stuur-
groep van de Haya van Someren
stichting. Centraal bleek de vraag 
te staan: mogen liberalen eisen stel
len? Eisen aan diegenen die een 
cursus willen volgen, een functie 
binnen de partij willen bekleden, 
een politieke functie uit willen oe
fenen. Een prikkelende vraag, 
waarvan vaak wordt gezegd: "dat is 
niet liberaal". Maar hoe zit het dan 
met de verantwoordelijkheid? Wel
ke gevolgen kan het voor de VVD 
hebben als vrijblijvendheid leidt tot 
het "onderuit" gaan? Een fun
damentele discussie over, hoe met 
opleidingen binnen de VVD moet 
worden omgegaan is belangrijk. Een 
stevige en uitgekiende opleiding 
werpt immers z'n vruchten af en dat 
is in het belang van het liberalisme. 

Werkgroepen 

. e opdrachten voor de vijf 

.,. werkgroepen waren veelal 
niet mals. Een voorbeeldje: 

"Welk werkgelegenheidsbeleid is in 
het belang van jongeren? Schets 
een beleid met randvoorwaarden en 
middelen." Schud daar maar eens 
een antwoord uit de mouw op! Dis
cussievoorzitter H. F. Dijkstal con
cludeerde op een gegeven ogenblik 
ook zeer terecht: "zoals het hoort 
bij discussies eindigen we met meer 
vragen dan we begonnen zijn". 

Het afsluiten van de topkader
cursus VVD-JOVD was aan de 
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voorzitter van de JOVD, Eric Ba
lemans. Zouden de voorzitters van 
de beide liberale organisaties te
lepatische vermogens gehad heb
ben? De hoofdlijnen van beide ver
halen waren hetzelfde al werkten zij 
de punten ieder op een eigen wijze 
uit. 
Balemans sprak over vorming en 
scholing, met name in en door de 
JOVD. Volgens hem is het aanbie
den van handvaten belangrijk, zo
dat jongeren als volwaardige, weer
bare en zelfredzame mensen bin
nen, maar ook buiten de JOVD kun
nen functioneren. Opgedane 
ervaringen in de JOVD blijken een 
bagage mee te geven die overal van 
pas kan komen in de maatschappij. 

De voorzitter van de JOVD sprak 
tevens over jeugdbeleid naar de toe
komst toe. Zijns inziens is jeugd
beleid te rechtvaardigen om de vol
gende redenen: 
1. veel beslissingen worden over de 
hoofden van jongeren heen geno
men, en 
2. jongeren bepalen mede de toe
komst van onze maatschappij. De 
ontwikkeling van jongeren is daar
mee van groot belang voor de sa
menleving. Balemans eindigde zijn 
verhaal met het belang van vorming 
en scholing voor jongeren nogmaals 
te onderstrepen. Bij de verwezen
lijking van het doel van de SWO 
vond hij de topkadercursus duide
lijk een hoogtepunt. 

Evaluatie 

f"'JT1 ijdens de evaluatie waren 
j verscheidene cursisten van 

~l mening dat de topkadercur
sus een uitstekend idee was. Het 
door VVD-jongeren en JOVD'ers 
samen geven van vorm en inhoud 
aan een liberaal jeugdbeleid vond 
tevens plaats op een heel plezierige 
manier. Natuurlijk kon het ei van 
Columbus niet worden ontdekt, 
daar was het onderwerp "Naar een 
liberaal jongerenbeleid" te ruim 
voor. Maar dat geeft mijns inziens 
ook niet. Een aanzet is gegeven en 
vraagt om meerdere redenen om 
een vervolg. Een goed fundament is 
gelegd en waarom zou daar verder 
niet op kunnen worden voort
gebouwd? Wie de schoen past trek
ke hem aan! 
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Regiokatern 

Tijdens de Landelijke Propagan
dacommissievergadering van 28 
april jl. is de opzet van het regio
katern besproken. Dankzij de po
sitieve benadering van de kamer
centralebesturen kunnen we er 
thans definitief mee starten! 

De opzet is heel overzichtelijk. 
Afdelings- en ondercentrale
propagandisten als er iets leuks 
of - landelijk - vermeldenswaard 
in uw gebied plaats heeft, bel dan 
met uw LPC-er, spreek het met 
haar of hem door en zij zullen - als 
zij het ook zien zitten - contact 
met de redactie opnemen. Op die 
wijze kunnen beurtelings enkele 
kamercentrales aan bod komen 
met hun eigen gezicht, hun inven
tiviteit en hun mensen. 

Vanwege de "spelregels" is de 
LPC-er een onmisbare schakel. 
Hij of zij weet beter dan de redac
tie te beoordelen wat in uw/zijn 
regio het geschikte nieuws is. Bo
vendien zijn het professionals 
met jarenlange partij-ervaring. 
Op deze wijze brengen we dit par
tijblad gezamenlijk weer wat 
dichter bij de leden! 

Reny Dijkman 



Voor VVD-burgemeester 
Otto van Diepen van Am
stelveen kwam de beslis
sing van de Raad van 
State om Amstelveen het 
recht te geven de zigeu
ner-familie Petalo niet 
langer onderdak te geven, 
niet onverwachts. In één 
van de vorige uitgaven 
van "V. enD." heeft Am
stelveens eerste burger al 
duidelijk uitgelegd waar: 
om hij vindt dat de door 
Provinciale Staten van 
Noord-Holland opgeleg
de verplichting om een 
woonwagenstandplaats 
voor de zigeunerfamilie in 
te richten juridisch zeker 
aanvechtbaar was. De 
Raad van State in Den 
Haag heeft nu gezegd dat, 
ernstig wordt getwijfeld 
aan het aantoonbare be
lang om de Petaio's juist 
in Amstelveen te laten 
vestigen. Deze uitspraak, 
gedaan op een hoorzitting 
van de Raad van State, 
stelt de gemeente Amstel-

veen in de gelegenheid de 
Petaio's te vragen Am
stelveen te verlaten. Dat 
is inmiddels gebeurd. De 
schorsing van de beslis
sing van Provinciale 
Staten van Noord-Hol
land staat nog los van de 
AROB-procedure die Am
stelveen bij de provinciale 
overheid aanhangig heeft 
gemaakt tegen de aanwij
zing van Amstelveen als 
vestigingsplaats voor de 
Petalo-familie. Met dit 
AROB-bezwaar probeert 
Amstelveen een vernie
tiging van dit besluit van 
Gedeputeerde Staten te 
bewerkstelligen. Mocht 
deze AROB-procedure 
voor Amstelveen niet tot 
het gewenste resultaat 
leiden, dan gaat men weer 
in beroep. Namelijk bij de 
Raad van State! Bur
gemeester Van Diepen 
benadrukt nogmaals dat 
Amstelveen best een rol 
wil spelen in een totaal 
landelijk verspreid ves
tigingsplan voor zigeu
ners. 

Hans de Bie 

VVD-wethouder, mevr. 
E. W eijers van Hilversum 
is erg tevreden over het 
besluit van de gemeen
teraad van Nederlands 
omroepstad om Mon
driaans schilderij "Com
positie met twee lijnen" 
te verkopen. Dit besluit 
werd in de eerste april
week met twintig tegen 
veertien stemmen geno
men. "Ik ben ook vooral 
blij, dat het besluit niet 
met een krappe meerder
heid tot stand kwam," 
zegt zij. "In tegenstelling 
met wat in enkele dagbla
den stond, heeft de voltal
lige VVD-fractie (tien le
den) mijn voorstel ge
steund. De Volkskrant 
bracht zelfs een foto van 
één van de VVD-raadsle
den, die tegen de verkoop 
van het schilderij zou 
zijn. 

Verkeerde berichtge
ving. De man droeg welis
waar een Mondriaan
hemd, maar om aan te ge
ven, dat hij, ondanks dat 
hij een liefhebber van dit 
schilderij is, toch een 
voorstander van verkoop 
was." Mevrouw W eijers 
noemt haar voorstel om 
van de opbrengst van 
Mondriaans verfcomposi
tie het Hilversumse com
plex Gooiland tot een cul
tureel centrum te re
noveren, een noodzakelijk 
pragmatisch besluit. "We 
kunhen niet anders, als 
we het cultureelleven in 
Hilversum kansen willen 
geven zich goed te ont
wikkelen," meent zij. 
"Opmerkelijk is dat er 
wel een nationale Mon
driaan-hysterie lijkt te 
zijn ontstaan. Ik denk 
dat, als de commotie niet 
was ontstaan, 95 procent 
van de Hilversumse be
volking niets van het 
schilderij zou hebben ge
weten. V oor Hilversum is 
'Compositie met twee lij
nen' in feite onbereik
baar. Het schilderij hangt 
ergens op een achteraf
plaatsje in het Stedelijk 

Museum in Amsterdam." 
De VVD-wethouder 
denkt dat zij over drie jaar 
terecht verwijtend zou 
kunnen worden aange
sproken als zij zou voor
stellen Mondriaans schil
derij in Hilversums bezit 
te laten en verder de ont
wikkeling van het actieve 
culturele leven in Hilver
sum voor gezien te laten. 
"De beide zaken zijn on
losmakelijk met elkaar 
verbonden. Cultuur aan 
cultuur," aldus mevrouw 
W eijers, die in haar eerste 
wethouderjaar meer be
kendheid heeft gekregen 
dan menige voorganger 
van haar. Zelfs in de Ver
enigde Staten en in Japan 
werd haar naam genoemd 
in verband met de in een 
aantal ogen omstreden 
verkoop van het meester
stuk van Mondriaan. Me
vrouw W eijers licht toe 
dat de renovatie van 
Gooiland tot Cultureel 
Centrum dubbel zo nood
zakelijk is omdat het ge
bouw "De Vaart" dicht 
moet. Een gebouw dat in 
Hilversum een vooraan
staande rol speelde als 
culturele ruimte. "Minis
ter Brinkman kan geen 
acht miljoen gulden voor 
de restauratie van Gooi
land neertellen, dus moe
ten we het schilderij wel 
verkopen," zegt zij. De 
gemeenteraad van Hilver
sum heeft wel de voor
waarde aan haar besluit 
verbonden dat het college 
eerst in overleg met 
WVC-minister Brinkman 
moet om hem een bijdra
ge te vragen voor de res
tauratie vari Gooiland. 
Mevrouw W eijers hier 
nog over: "We hebben een 
eerste gesprek met de mi
nister gehad en we wach
ten voorlopig maar af." 

Hans de Bie 



In deze ingezonden 
brievenrubriek worden 

reacties van ten hoogste 
100 woorden opgenomen. 
Langere brieven worden 

door de redactie ingekort. 
Aanvallen op personen 

of afschriften van 
correspondentie komen 
niet voor plaatsing in 

aanmerking. 
De rubriek is alleen voor 
leden bestemd. Plaatsing 

betekent niet dat de 
redactie het met de 

inhoud eens is. 

Onder deze titel bracht de VPRO dit 
·jaar drie tu-programma's waarin in

zicht werd gegeven van de onstuitbare 
vorderingen die de wetenschap maakt 
op het gebied van genetica. De mogelijk
heden ter bestrijding en voorkoming van 
erfelijke afwijkingen lijken vrijwel on
begrensd. Ruim aandacht werd ook ge
geven aan de ethische kant van de toe
passingsmogelijkheden. In de uitzen
dingen werd de genetische problema
tiek door een groÓt aantal 
wetenschappers, deskundigen, verze
keraars, gehandicapten en andere be
trokkenen van diverse kanten belicht. 
Wie echter ontbraken waren de politici, 
hoewel wel uitgenodigd. Zij zullen t.z.t. 
de grenzen van het wenselijke en toe
laatbare moeten bepalen en dat t.z.t. is 
al binnen enkele jaren! Naar mijn me
ning dient de politiek zich terstond te 
verdiepen in deze uiterst gevoelige ma
terie. Laten de VVD-politici hier het 
dringend noodzakelijk voorbeeld geven! 
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M. A. van den Wall Bake 
Hattem 

Een grote opkomst, een perfect pro
gramma, goede verzorging ... maar toch 
aan het eind van de dag wat onvrede. 
We waren nog niet klaar! Er bleef veel 
ongezegd. Ook 's middags toen de heer 
Franssen nog om duidelijkheid vroeg: er 
was geen tijd meer! 
In de zaal zaten veel deskundigen. Bleef 
niet veel van hun kennis onbenut? Uit 
reacties bleek dat velen vaker hun in
breng zouden willen leveren. Waarom 
geen vervolg op deze dag voordat de 
commissie-onderwijs de Tweede-Ka
merfractie adviseert? Diegenen die door 
werkkring of functie veel verstand heb
ben van bepaalde zaken zouden dan hun 
steentje kunnen bijdragen. Via de VVD 
bereikt u mensen die u niet altijd raad
pleegt. We moeten gezamenlijk werken 
aan het herstel van de VVD. 

Eugenie de Jonge 
Delwijnen 

In de opinierubriek van het aprilnum
mer stelt de heer Van der Schaft de 
vraag: "Maar zouden er nu minder 
platen en compactdiscs worden ver
kocht omdat de mensen van de radio 
opnemen om er ook in hun auto naar te 
kunnen luisteren?" Bij het kopiëren 
spelen echter de radio en de auto niet 
zo'n grote rol. Wel echter de openbare 
bibliotheken waar de jeugdige cliëntele 
bijv. in Amsterdam ongeveer 1000 stuks 
platen/compactdiscs per dag huurt om 
even te "tapen" en aldus de auteurs en 
handel grote schade oplevert. 

G. Molenaar 
Vinkeueen 

Hoe komt het dat zoveel kiezers geen 
heil meer zien in onze VVD? Aan ons 
liberaal beginsel kan het niet liggen. Dat 
was, is en zal steeds een beginsel zijn 
dat een groot aantal mensen aan
spreekt. Ligt het dan aan de personen 
die de laatste jaren voor de VVD hebben 
geacteerd? In belangrijke mate: ja. Het 
zijn namelijk personen die sterk geïn
spireerd zijn geraakt door het beginsel
progrrtmma van de commissie-Ceert
serna en dan in het bijzonder door de 
paragrafen over individuele vrijheden 
en discriminatie. De tragiek is nu dat 
de in die paragrafen neergelegde ge
dachten een massa mensen tegen de ha
ren in zijn gaan strijken. Ook het gebrek 
aan effectieve strijd tegen criminaliteit 
heeft brede lagen van de bevolking aan
vankelijk met wanhoop en thans met 

minachting voor de politiek vervuld. 
Een heroriëntering jegens de stromin
gen en de accenten-Geertserna is drin
gend nodig. 
(Ingekort) 

W. L. de Vries 
Doorn 

In het hoofdstuk "economische zaken" 
wordt in 40 % van de ruimte door de 
Tweede-Kamerfractie gepleit voor een 
spoedig besluit inzake de atoomcentra
les. Kolencentrales z.ouden nadelen 
hebben, zonder dat gezegd wordt dat de 
af gassen gemakkelijk gezuiverd kunnen 
worden: minder luchtverontreiniging! 
Over krachtige energiebesparing - goed 
voor het milieu en economie - wordt niet 
gerept. 
Bij het hoofdstuk Milieubeheer wordt 
30 % aan dit omstreden onderwerp ge
wijd. Helaas wordt niet vermeld dat de 
fractie voor versoepeling is van de stra
lingsnorment 87 % van de bevolking is 
tegen de uitbreiding van het aantal 
atoomcentrales, terwijl 52% de be
staande wil sluiten. 
Het ziet er helaas naar uit dat de fractie 
niets heeft geleerd uit de twee recente 
verkiezingsnederlagen ... Waarom? 

Ir. P. M. VriJlandt 
· Hilversum 

Tot dusverre heb ik, overigens tot mijn 
grote verwondering, tevergeefs gewacht 
op enige poging tot verklaring van de 
zware verkiezingsnederlaag van mei 
1986 van de zijde van het partijbestuur. 
Zulks klemt des te meer in het licht van 
de vernietigende uitslag van de Staten
verkiezingen van maart jl. In plaats 
daarvan word ik wel regelmatig vergast 
op een nieuwe editie van de spannende 
serie "Kannibalisme in de VVD". Het 
is ongelofelijk, onwaardig en diep treu
rig! 

Mr. H. B. Koetser 
Voorschoten 

De FNV wil i.p.v. een premieheffing 
over de loonsom een heffing over de to
tale toegevoegde waarde, zodat niet al
leen arbeid wordt belast. Maar wat is 
het geval? Als de overheid de premies 
verlaagt hebben de vakbonden meer 
ruimte voor hogere loonkosten waardoor 
werkgelegenheid verdwijnt. PudA-lei
der Kok beseft niet dat bij een verlaging 
van werkgeverspremies het "snoepje" 
voor de werkgevers voor 43 % via de ven-



nootschapsbelasJing weer in de schat
kist komt, terwijl door het herstel van 
de werkgelegenheid werkloosheidsuit
keringen worden bespaard en ook zwaar 
werk minder aantrekkelijk is_ Een ver
laging van de bruto-loonkosten is dus 
alleen effectief en betaalbaar als de ver
laging van de werkgeverspremies alleen 
wordt gegund aan bedrijven waar de lo
nen niet worden verhoogd. 

L. Nelen 
Kruisland 

De VVD naar links? 

Na de verschillende artikelen in Li
beraal Reveil over de koers van de VVD 
en de plaats van het liberalisme in de 
Nederlandse politiek en de uitspraak 
van de heer Voorhoeve ben ik zeer be
nieuwd hoe het verder gaat met onze 
koers. Ik hoop dat de VVD nu werkelijk 
terugkeert naar haar liberale koers en 
beginselen. Daaruit zal dan ook blijken 
dat de VVD geen rechtse conservatieve 
partij is. Zoals de heer Vonhoff gezegd 
heeft.- aan de aantrekkingskracht van 
D'66 valt af te lezen hoe liberaal de 
VVD is. Het liberalisme is geen conser
vatieve stroming maar juist een alerte 
vernieuwende politieke stroming. Ik 
hoop dat deze discussie binnen de partij 
leidt tot een vernieuwende en echt li
berale koers. Laten we ophouden met de 
machtstrijd in de top van de partij! Uit
eindelijk zal de VVD de partij kunnen 
zijn tussen PvdA en CDA in. 
(ingekort) 

Albert Jan Hoeve 
Groningen 

Jaarverslag 
Het jaarverslag over 1986 is 
uit. Een exemplaar daarvan is 
gestuurd naar de besturen 
van de VVD-afdelingen en 
centrales. 
Mocht u belangstelling heb
ben dan kunt u het jaarver
slag bestellen door f 10,- per 
exemplaar over te maken op 
girorekening 4018232 t.n.v. 
VVD-Informatierekening te 
's-Gravenhage onder vermel-

ding: 39ste Jaarve~r·s·l· ag· .. _. . . · 
-~ 
~ 

In deze rubriek worden 
alleen aankondigingen 

opgenomen van 
openbare 

bijeenkomsten (voor 
iedereen toegankelijk) 
waar landelijke VVD

politici het woord 
voeren. 

BAARN- 1 juni. E.G. Terpstra. Brand
punt, Oude Utrechtseweg. 20.00 uur. 
Bejaardenbeleid. 
DUIVELAND- 25 mei. J. Franssen. 
Dorpshuis, Nieuwerkerk. 20.00 uur. De 
toekomst van het basisonderwijs in de 
kleine kern. 
OC EDE - 25 mei. Mevr. drs. M. M. H. 
Kamp. In de Reehorst, Ede. 20.15 uur. 
Ouderen beleid. 
EMMEN - 1 juni. drs. Th. H. Joekes. 
Hiernaast, Hoofdstraat. 20.00 uur. De 
VVD nu en in de Toekomst. 
JOVD GRONINGEN - 1 juni. R. L. 0. 
Linschoten. De Champignon, Gronin
gen. 20.00 uur. Actuele Politiek. 
HENGELO- 1 juni. J. Franssen. Wa
pen van Delden. 20.30 uur. Onderwijs/
Studiefinanciering. 
STATENCENTRALE LEIDEN- 2 
juni. mr. F. Korthals Altes. In de Leidse 
Salon, Leiden. 20.45 uur. Preventie te
gen kleine Criminaliteit. 

OC NIJMEGEN- 18 mei. drs. L. M.L. 
H. A. Hermans. Restaurant De Mulder, 
MaasbommeL 21.00 uur. Actuele po
litiek. 
ST OEDENRODE - 18 mei. mr. G. B. 
Nijhuis. Rooise Boerderij. 20.30 uur. Ac
tuele Politiek. 
OC OVER BETUWE - 18 mei. J. 
Franssen. Hotel-Restaurant Café De 
Buitenpoort. 20.30 uur. Algemene po
litiek toegespitst op het Onderwijs. 
PROVINCIALE ORGANISATIE 
VROUWEN IN DE VVD OVER
IJSSEL - 14 mei. H. F. DijkstaL Hotel 
de Zwaan, Raalte. 20.15 uur. Criminali
teit en beleid. 
SMALLINGERLAND - 1 juni. mr. J. 
G. C. Wiebenga. Crest Hotel Zon
nedauw, Drachten. 20.00 uur. Actuele 
politiek. 
TERNEUZEN/SAS VAN GENT - 22 
mei. mr. F. H. G. de Grave. Churchill 
Hotel, Terneuzen. 20.00 uur. Actuele po
litiek. 
JOVD UTRECHT - 18 mei. Mevr. S. 
van Heemskerck Pillis-Duvekot. De 
Raadhuiskelder, Utrecht. 20.00 uur. 
V rouwen in geüniformeerde beroepen. 
JOVD UTRECHT - 25 mei. H. F. 
DijkstaL De Raadhuiskelder, Utrecht. 
20.00 uur. Actuele politiek. 
WASSENAAR/KC LEIDEN- 1 juni. 
dr. ir. J. J.C. Voorhoeve. Schaapskooi, 
Duinrell, Wassenaar. 20.15 uur. Het be
leid van de VVD. 
JOVD DISTRICT WEST - 27 mei. H. 
F. DijkstaL Rijnhotel, Rotterdam. 20.30 
uur. Algemene politiek. 



van der horst 
& verbeek 

KOOP/VERKOOP 
Een kwestie van vertrouwen en deskundigheid. Wij kopen of 
verkopen voor u zowel privé onroerend goed als commero 
c1éel onroerend goed. 

telefoon: 070- 60 09 13* 

APELDOORN 

Fijne omgeving om te wonen en te werken. 
Wij helpen u gaarne bij het zoeken naar een 
passende woning. 

Van Seventer makelaardij 

telefoon 055 - 334020 

LIJST VAN ADVERTEERDERS 

~ 
NVM 
MAKELAAR 

AS. Interieurs, Wateringen I Serviceflatcentrum Belmonte, 
Wageningen I De Campveerse Toren, Veere I Ind. en Han
delsondern. Garant, Rotterdam I Van der Horst en Verbeek, 
Den Haag I Juwelier Rikkoert, Schoonhoven I Vakantieboer
derij Klein Oever, Balkbrug I Koninklijke Wessanen B.V., 
Amstelveen I Het Kasteel van Rhoon, Rhoon I Petit Hotel 
Rest. Otten, Amsterdam I Rijko Handelsonderneming, Til
burg I Van Seventer, Apeldoorn I De Viking, Wolphaartsdijk 

Serviceflatcentrum "BELMONTE" 
Wageningen 

Een ideale vestigingsmogeliJkheid voor de oudere mens, die meer rust en 
gemak wenst met behoud van woongerief en pnvacy, 
Van tijd tot tijd zijn appartementen voor verkoop beschikbaar. 

Te koop moment, op 6e verdieping een 1-kamer app. op het oosten. Totaal
oppervL rUim 35 m 2

, met mogelijkheid vh. bij-huren van een hobbykamer, 
Zeer gesch1kt voor alleenst, kamerbew. 
Vraagprijs f 49.000,- k.k. Leelt.grens b1j toelating ca. 75 jaar. 

Laat u uitvoerig inlichten, ook omtrent verdere mogelijkheden. 

Telefoon tijdens kantooruren 08370-10521, 'savonds 08370-22727, 

niet de grootste, maar wel net 1ets beter 

TAPIJT- EN GORDIJNSTOFFENSPECIAALZAAK
SLAAPKAMERVOORLICHTER-COMPLETE 
WONINGINRICHTING- LUXAFLEX DEALER- SPECIALIST 
IN PROJECTEN 

DORPSWEG 90-3083 LE ROITERDAM- TEL. 010-4815282 



VRIJHEID & 
VRIJHEID 

Ir. D.S. Tuijnman in de 
Gastrubriek: 

Ervaring is niet te koop 

Wapenvermindering in 
stapjes 

Frank de Grave over de 
belastingvereenvoudiging 

nummer 1355 



Encyclopcedia Britannica 
verovert ook Nederland 

Een tekst lezen op een beeldscherm van 
een computer duurt langer dan het lezen van 
dezelfde tekst wanneer die op papier staat. 
Dit blijkt uit een onderzoek onder leiding van de 
zoöloog Frank Heppner, waarvan de resultaten 
onlangs zijn gepubliceerd in het Joumal of 
Reading. 

Natuurlijk was dat al bekend bij Ency
clopl:Bdia Britannica. Daarom heeft Britannica 
een investering gedaan van 56.000.000 dollar 
om een snel werkend en up to date naslagwerk 
op de markt te brengen. 

Momenteel wordt er gewerkt aan de 
promotie en het voordeel daarvan is dat het 
voor iedereen betaalbaar is. Zit u nog met één of 
ander oud naslagwerk dan wordt dat gewoon 
ingeruild. 

Voor zijn geld krijgt de koper een vol
strekt unieke schat aan informatie, door geen 
enkele wereld encyclopedie tot dusver 
geëvenaard. Alleen al de onderwerpen China 
en Mineralen beslaan al zo'n tweehonderd 
pagina's. 

Het aantal items dat in pakweg vijftig 
pagina's wordt behandeld is trouwens legio. 
Daarbij is het voor de meeste Nederlanders geen 
probleem dat die informatie in het engeis wordt 
gegeven; de eerste de beste Havo scholier 
beheerst die taal wel zodanig dat hij (of zij) 
in staat is de Britannica goed te lezen. Overi
gens maken veel zakenmensen beroepsmatig 
gebruik van het naslagwerk. 

Fraai gebundeld in 32 delen, die samen 
zo'n 35 miljoen woorden bevatten, op heldere 
en zeer leesbare wijze gerangschikt. Als u nu de 
bon instuurt, ontvangt u per milgaande en 
geheel vrijblijvend uitvoerig informatie. 
r.---------------, 
De wereld kan niet mnder Britannica. 

1 I En ik ook niet: Geefmij dus alle informatie over de Britannica. 

I Naam: I 
I J\dres: I 
I Postcode+ woonplaats: I 
I Coupon in een enveloppe zonder postzegel zenden aan: I 

Encyclopredia Britannica, 
1 J\ntwoordnummer 356, 3000 WB Rotterdam. ~ 1 

0 Ik wil met spoed informatie o.. 
I (indien gewenst aankruisen) p.; I 
1 Mijn telefoonnummer is: :l"' 1 
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· - Het regio..,katern 
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Pittige algemene 
vergadering geeft 

nieuwe moed 

D e tijd dat journalisten 
VVD-congressen een 
gezapige bedoening 

vonden die veel weg hadden 
van een grote familie-reünie, 
lijkt thans wel tot het verle
den te behoren. Dagbladen 
stuurden meerdere verslag
gevers naar de algemene ver
gadering te Leeuwarden, 
want daar was nieuws te ha
len. 

De verwachte kritiek kwam. 
Heel goed verwoord door di
verse kamercentrales en afde
lingen, waarvan Ommen met 
name mag worden genoemd. 
Er is veel besproken en ge
sproken. Zaken die de moeite 
meer dan waard zijn: over het 
verleden, over openheid, com
municatie en over de toe
komst van de VVD. Dit laat
ste punt werd al door VVD
voorzitter Ginjaar in zijn toe
spraak op vrijdagavond uit

voerig aan de orde 
gesteld. Daarom 
treft u zijn in ten-

ties - integraal weergegeven -
op de volgende pagina's. Zijn 
woorden zijn bestemd voor 
alle leden. 

H et verslag van het ge
hele congres is in dit 
geval ook zeer uitvoe

rig. De VVD gaat als partij 
weer samen aan de slag om te 
werken aan haar politieke 
toekomst. In de stampvolle 
zaal en in de goed bevolkte 
wandelgangen vond men el
kaar weer. Ook daar werd het 
nodige uitgepraat. Toen de 
voorzitter om tien voor vijf 
die zaterdagmiddag voor het 
laatst de hamer liet vallen, 
was er veel doorgesproken en 
een streep gezet onder een ru
moerig verleden. Dat laatste 
was ook de algemene conclu
sie in de media: de rijen zijn 
gesloten. 

D at laatste is te hopen, 
rriaar ruim 600 mensen 
zijn met de intentie om 

positief door te gaan vanuit 
Leeuwarden naar hun woon
plaatsen terug gekeerd. Dat is 
geen gering aantal. Nu gaat 
het erom dat de intenties van 
deze algemene vergadering u 
zoveel mogelijk bereiken. 
Voor een deel kunnen we u 
daarbij behulpzaam zijn door 
de verslaggeving; een ander 
deel zult u zelf moeten doen. 
Bezoek (weer) eens een afde
lingsvergadering en praat 
eens met mensen die in Leeu
warden aanwezig waren. Dat 
.geeft tezamen een beter to
taalbeeld. 
De intentie is er en de tijd is 
rijp om snel weer samen aan 
het werk te gaan. 

15juni1987 



Toespraak van 
VVD-voorzitter 

dr L. Ginjaar 
15 mei 1987 tijdens de 76ste algemene 

vergadering in Leeuwarden 

Q.,P. 29 november van het vorig 
jll:~r wees u mij aan als uw 

\ voorzitter. Ik heb sindsdien
zoali\.~ä'ankondigde - geluisterd 
naar wat er in de partij leeft. Ge
sprekken met individuele leden, de 
rondgang - tezamen met leden van 
het dagelijks bestuur- langs de al
gemene besturen van kamercentra
les, bijeenkomsten met besturen 
van ondercentrales, met groepen 
van afdelingsvoorzitters. Dit alles 
heeft mij overtuigd van een ding, nl. 
de betrokkenheid van een ieder, 
van onze leden en van het kader, 
van u bij het wel en wee van onze 
partij, van onze Volkspartij voor 
Vrijheid en Democratie. Een be
trokkenheid die ook blijkt uit de 
vele, vele brieven van individuele 
leden, van afdelingen en van onder
centrales. Waaruit bezorgdheid en 
kritiek sprak, maar ook veel inzet, 
steun, bemoediging. 

Tegen deze achtergrond wil ik op 
deze 76ste algemene vergadering in 
de Harmonie te Leeuwarden een 
paar dingen tot u, onze leden en 
onze kiezers zeggen. Ik wil het daar
bij hebben over een drietal zaken, 
t.w. over het liberalisme, over de 
toekomst en over de partij. Wat ik 
overigens daarover heb te zeggen is 
het resultaat van eigen meningsvor
ming en niet van democratische be
sluitvorming. 

Er is de laatste jaren helaas veel 
fout gegaan. Ieder van ons kan een 

2 

reeks van feiten en gebeurtenissen 
noemen, die eigenlijk niet hadden 
mogen gebeuren. Waar terecht gro
te ergernis en teleurstelling over is 
ontstaan, bij kiezers, bij leden, bij 
het kader en bij al die vele, vele 
vrijwilligers die onze partij kent. 
Het zal altijd onduidelijk bli]ven 
wat nu precies de invloed van elke 
gebeurtenis en van elk feit is ge
weest. De opvattingen daarover zijn 
nogal verschillend. Zij berusten 
vaak op incidentele waarnemingen, 
op individuele en vaak subjectieve 
conclusies. Eenstemmigheid hier
over zal ook niet snel ontstaan. 
Trachten deze te bereiken lijkt dan 
ook zinloos. 
Eerder moet de energie erop gericht 
worden alles wat niet goed was te 
verbeteren. 

Herkenbaar en 
betrouwbaar 

Maar een ding is zeker: de 
jf~e incidenten hebben de 

I' \ v/\fiD geen goed gedaan. En 
het·'*asnu juist de VVD die zich al
tijd heeft gemanifesteerd als een 
partij die onderlinge tegenstellin
gen uitstekend wist te beheersen, ze 
niet onderdrukte, maar er verstan
dig mee omging. In de PvdA is altijd 
wel iets; de achterban schijnt het 
nauwelijks te deren. Bij het CDA is 
eveneens jarenlang sprake geweest 
van grote tegenstellingen; denkt u 

maar aan het verschijnsel van de 
loyalisten, de dissidenten. En daar
naast stond de VVD: duidelijk, her
kenbaar, betrouwbaar. Dat beeld 
veranderde, maar er is geen enkele 
reden om aan te nemen dat dit niet 
weer ten goede het geval zal kunnen 
zijn. Integendeel. 
Want vooruitzichten op herstel zijn 
in grote mate aanwezig. Velen in de 
VVD houden zich bezig met de toe
komst van de partij. Discussies over 
communicatie in de partij, over de 
organisatie, over regelgeving, over 
kandidaatstelling en - uiteraard - de 
politieke inhoud en de politieke 
lijn, vinden op grote schaal plaats. 
De leden discussiëren over oplos
singen, over nieuwe lijnen. Het is de 
taak van het dagelijks bestuur en 
het hoofdbestuur om tezamen met 
andere bestuurderen richting te ge
ven aan deze discussies. Om te 
stimuleren, om de conclusies te ka
naliseren en in daden om te zetten. 
En bij dit alles gaat het om de vra
gen: hoe gaan we verder? Wat moet 
worden veranderd? Hoe gaan we 
met elkaar om, maar vooral: wat is 
ons antwoord op de maatschappe
lijke ontwikkelingen van de toe
komst? 

Nog altijd is het zo, dat liberalen 
geïnspireerd worden door het ideaal 
van vrije, zelfstandige mensen. Li
beralisme is daarbij geen ideologie 
met een duidelijk omschreven eind
doel. Het heeft geen blauwdruk 
voor de toekomst, maar het wil wel 
ruimte scheppen voor die maat
schappelijke ontwikkelingen die het 
ideaal van vrije zelfstandige men
sen naderbij brengen. Een liberale 
samenleving is voortdurend in be
weging waarbij het menselijk stre
ven naar vooruitgang en ontplooi
ing vrij baan heeft. Liberale politiek 
is erop gericht aan mensen kansen 
te bieden en prikkels te geven om 
zelf de kwaliteit van het bestaan te 
vergroten. Uit de nadruk op de ver
antwoordelijkheid en de zelfstan
digheid van de mensen volgt van
zelfsprekend de noodzaak van het 
inperken van de macht van de over
heid. 

Staat is tegenspeler 

b iberalen zijn niet tevreden 
7 met bestaande machtsver-
! 1 ~9p~ingen; zij willen de .. 

emancipatie van alle burgers; ZIJ 

achten het derhalve tegenstrijdig te 
trachten die emancipatie gestalte te 



geven door de Staat steeds meer te 
laten beslissen. De Staat is - ook als 
zij wat vriendelijker de overheid 
wordt genoemd - de tegenspeler van 
de liberalen. Socialisten hechten 
nog immer aan een geloof in de ze
genrijke werking van sterke over
heidsregulering en van strak over
heidsingrijpen, met name op econo
misch, sociaal en financieel ge-
bied, - de staat is nog steeds hun 
natuurlijke bondgenoot -, terwijl zij 
op sommige immateriële punten de 
eigen verantwoordelijkheid van de 
burger bepleiten. 
Christen-democraten doen het te
genovergestelde: economische 
vrijheid en geestelijke bevoogding. 

Geestelijke en economische 
vrijheid zijn nauw met elkaar ver
bonden. Zonder volledige economi
sche vrijheid bestaat geen volledige 
geestelijke vrijheid. En omgekeerd. 
Een groeiend collectief beslag leidt 
tot een aantasting van burgerlijke 
vrijheden. Liberalen willen zoveel 
mogelijk gedecentraliseerde besluit
vorming, individuele autonomie en 
verdeling van verantwoordelijk
heden. Marktmechanismen zijn 
daarbij wel een voorwaarde, maar 
geen voldoende voorwaarde voor 
een liberale samenleving. De over
heid heeft immers in de ogen van 
liberalen een corrigerende, sociale 
taak. Zij ondersteunt, stimuleert en 
schept mogelijkheden. Liberalen 
kennen criteria van sociale zorgvul
digheid, van menselijkheid en van 
zorg voor de achterblijvers. 

Anticiperen op 
ontwikkelingen 

D_e_ belangstelling voor de toe~ 
K:omst neemt weer toe. Dat IS 

• 1 la'tige tijd anders geweest. 
Toek6ni~tdenken werd bij som
migen verlamd door ongeloof en bij 
anderen door teleurstelling in de 
maakbaarheid van de samenleving. 
Velen gingen wel het standpunt van 
de VVD delen dat de samenleving 
inderdaad niet maakbaar is. 
Anticiperen op ontwikkelingen in 
de samenleving, op vooronderstelde 
voorkeuren, is de grote uitdaging 
voor elke politieke partij. Dit be
tekent enerzijds een zorgvuldige 
analyse van wat er te wachten is, 
anderzijds een flexibele formulering 
van het beleid, dat bijgestuurd 
moet en kan worden als de ontwik
kelingen toch weer anders zijn dan 
verwacht. 

Liberalen gaan de uitdagingen 
van de toekomst niet uit de weg. Zij 
geloven in ruimte voor het onver
wachte, waarbij de individuele 
creativiteit niet te veel aan banden 
wordt gelegd. Zij zijn afkerig van 
krampachtige pogingen het oude te 
herstellen of te behouden vanuit de 
gedachte dat de ideale situatie in 
het verre of meer recente verleden 
zou liggen. V aak worden immers 
veel dynamiek en vooruitgang afge
remd onder verwijzing naar een 
aantasting van bestaande verwor
venheden, stuiten zij af op het ar
gument, dat een of andere groep er 
op achteruit gaat. Hervormingen, 
die tot grotere sociale rechtvaardig
heid, tot grotere vrijheid voor allen 
kunnen leiden moeten niet worden 
afgewezen. Integendeel. Belangrijk 
is dit niet alleen voor ons, maar 
vooral voor de jongeren. 

Ook andere politieke partijen 
zijn duidelijk aan een herbezinning 
toe. Zowel PvdA als CDA zien zich 
voor ingrijpende keuzen gesteld. 
Krijgt het realisme in de PvdA een 
echte kans, zwenkt het CDA weer 
in de richting van een besloten 
maatschappelijke opstelling? De 
plaats van een partij op de politieke 
meetlat wordt niet alleen door de 
eigen inzichten bepaald, maar ook 
en juist door de relatieve waar
dering van de onderlinge verhou
ding. Ik houd niet van etiketten
plakkerij: rechts, midden of links. 
Wel is het in mijn opvatting zo, dat 
er toch altijd nog veel meer licht is 
tussen de opvattingen van de VVD 
en de PvdA, dan tussen die van 
VVD en CDA. Maar laten we vooral 
blijven bedenken, dat de VVD - om 
met Hans Wiegel te spreken- an
deren niet links of rechts passeert, 
maar een eigen koers vaart. En voor 
het overige is het al speculatie wat 
de klok slaat; en met speculaties 
kan je het land niet regeren. Wel 
met dit kabinet waar wij alle ver
trouwen in hebben, met name in 
onze eigen bewindslieden. 

Het vanuit liberale beginselen 
formuleren van antwoorden op al
gemene maatschappelijke vraag
stukken is de belangrijkste taak die 
de VVD de komende jaren te wach
ten staat. En wij kiezen daarbij voor 
een representatieve parlementaire 
democratie, waarbij Regering en 
Parlement op basis van een·gezond 
dualisme met elkaar verkeren. 
Die maatschappelijke vraagstukken 
zijn talrijk en van grote omvang. 
Hoe gaan wij bijv. om met technolo-

gische ontwikkelingen, niet alleen 
vanuit de technologie zelve. De con
sequenties hiervan voor de samen
leving kunnen ingrijpend zijn. Te 
denken is aan de invloed op de or
ganisatie van de samenleving, aan 
de wijze waarop technologische ver
nieuwingen ten goede zullen kunnen 
komen aan de gehele samenleving. 
Hoe scholing zal dienen plaats te 
vinden en hoe bejaarden en gehan
dicapten ervan kunnen profiteren. 
Hoe gaan wij om met de toekom
stige gezondsheidszorg? Hoe stellen 
wij hier onze prioriteiten. Is het mo
gelijk het beginsel van gelijke toe
gang te handhaven en hoe beheer
sen wij de kosten? Hoe gaan wij om 
met de ontwikkeling op genetisch 
terrein, met genetische diagnose en 
therapie? 

Ouderen niet in de 
steek laten 

Een ander probleem dat zich 
~öbrdoet is dat van de de-

' I in9grafische ontwikkeling, 
vanäe~érgrijzing. Hoe passen wij 
het bestaan van een steeds groter 
wordende groep ouderen op verant
woorde wijze in onze samenleving 
in: sociaal, financieel en cultureel. 
Het is niet voldoende om te zeggen 
dat wij naar een zorgzame samen
leving toe moeten. Te lang immers 
zijn maatregelen van de overheid 
voldoende geacht. Neen, er moet 
meer gebeuren. Wij dienen zeker 
een beroep te doen op zelfredzaam
heid en eigen creativiteit, maar 
evenzeer moet worden duidelijk ge
maakt, dat men niet in de steek 
wordt gelaten. Dit is een uitdaging 
voor liberale politiek. 
Hetzelfde geldt ook voor de zich 
toch duidelijk aftekenende mul
ticulturele samenleving. Nu daar
over discussiëren kan ons later veel 
problemen besparen. 
Hoe pakken wij onze ruimtelijke in
richting aan in dat geheel van de 
Westeuropese ontwikkeling en hoe 
handelen wij met de natuur, het mi
lieu? Hoe richten wij het onderwijs 
in? 

Liberaal bestek 1990 

En hoe gaan wij nu met die po
Tiileke toekomst om? Wij zul

. I lEn) moeten weten waar wij nu 
staan",w~lke ontwikkelingen ons 
wachten en vervolgens onze lijnen 



moeten uitzetten. Ons programma 
bepalen. 
Ik stel mij daarbij voor dat binnen
kort door het hoofdbestuur een 
commissie wordt ingesteld die een 
aantal korte notities, een Liberaal 
Bestek 1990, opstelt over die be
langrijke vraagstukken van de toe
komst. En die notities, dat Bestek, 
zullen dan in de maanden oktober/ 
november van dit jaar de partij in
gaan, opdat binnen afdelingen en 
kamercentrales daarover gediscus
sieerd kan worden. Nieuwe ideeën 
en amendementen naar voren ge
bracht kunnen worden. Als dan de 
algemene vergadering van mei 1988 
naar aanleiding van die discussies 
besluiten neemt, dan hebben dele
den de grondslagen voor het toe
komstig politiek handelen vastge
steld. Grondslagen ook voor het 
verkiezingsprogramma 1990. Waar
van een ontwerp eind '88, begin '89 
klaar moet zijn, wil de partij er vol
doende over kunnen discussiëren, 
in de afdelingen en in commissies op 
themadagen. 
Ik hoop en verwacht dat over dat 
toekomstig programma een intense 
discussie zal ontstaan. Ik durf het 
ook aan een beroep op allen in de 
partij, leden, kader, politici actief 
aan die discussie mee te doen, op
dat duidelijk wordt dat de VVD een 
toekomstgerichte partij is die de 
problemen niet uit de weg gaat, 
maar erop afgaat. 

Herkenbaar, duidelijk, betrouw
baar, stimulerend en inspirerend, 
dat moet die partij van ons zijn. Het 
is dan een interessante vraag welke 
de oorzaken zijn van het stemmen
verlies. Veelal wordt daarbij verwe
zen naar de incidenten die de VVD 
geteisterd hebben. Liberale minis
ters stonden niet altijd zij aan zij; 
nederlagen-strategieën met daarbij 
behorende controverses tussen 
VVD-fractie en Kabinet- en dus 
ook VVD-bewindslieden. Tegen
stelling ook binnen de Tweede-Ka
merfractie en bestuurlijke onmin in 
de partij zelve·. Incidenten, libera
len onwaardig. Duidelijk is dat dit 
alles kiezers en leden te veel werd. 
Zeker ook als het ging om het hand
haven van goede staatsrechtelijke 
verhoudingen, waardoor de VVD 
haar karaktervoorsprong kwijt
raakte. Ik denk echter niet dat dit 
de enige oorzaken zijn waardoor de 
achteruitgang verklaard moet wor
den. 

Na 1945 heeft de VVD met ande
re partijen van harte deelgenomen 
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aan het tot stand brengen van de 
verzorgingsstaat. Vroegtijdig werd 
echter ook door de VVD herkend 
dat deze interventiemogelijkheden 
hun grenzen hebben. Financierings
problemen, teruglopende economi
sche groei en oplopende werkloos
heid drukten ons met de neus op de 
feiten. En ook bij andere maat
schappelijke verschijnselen was dit 
het geval; denkt u bijvoorbeeld 
maar eens aan normvervaging. 
Het feit dat anderen, d.w.z. het 
CDA, onze ideeën overnamen heeft 
ongetwijfeld mede tot het stemmen
verlies bijgedragen. De VVD is het 
slachtoffer geworden van het eigen 
succes. Het was ons beleid, dat is 
uitgevoerd, maar het CDA ging als 
grootste coalitie-partner met de eer 
strijken. 

Coalities betekenen 
0 compromissen 

H
~t_is naar mijn mening overi
g~ns niet waar dat de VVD 

1 1 
-=t~~ort zou zijn ~eschoter;t.'. 

omdat de-zogenaamde 1mmater1ele 
punten onvoldoende tot hun recht 
zouden zijn gekomen. Dat de VVD 
bepaalde liberale uitgangspunten 
links zou laten liggen ter wille van 
de coalitie met het CDA. Dat de 
VVD hierdoor te weinig speelruim
te zou hebben, waarvan het CDA 
dankbaar gebruik maakt. Ik meen 
dat dit niet juist is. In coalities moe
ten compromissen worden gesloten, 
en ik wees er al eerder op dat geeste
lijke vrijheid niet mogelijk is zonder 
sociaal-economische vrijheid. 
De omstandigheden zijn nog altijd 
zo in Nederland dat de VVD in de 
noodzakelijke coalitie-kabinetten 
voorlopig nog een minderheidsposi
tie inneemt. En wanneer dan na af
weging vanuit alle liberale gezichts
punten bepaalde prioriteiten wor
den gesteld, mag en kan niet wor
den gezegd dat de VVD liberale 
opvattingen over andere aspecten 
verkwanselt. 

Onze Partij 

'llhans nog een aantal woorden 
~r de partij zelve. Voorop 

1 
1gesteld zij dat de gesprekken 

met d'et;.Kamercentralebesturen - in 
tegenstelling tot de oorspronkelijke 
opzet - nog niet afgerond zijn. De
finitieve conclusies kan ik dus niet 
aan u voorleggen, laat staan een 

mening van het dagelijks bestuur of 
hoofdbestuur. Ik moet dan ook vol
staan met het geven van enkele per
soonlijke impressies en opvattin
gen, die mede geïnspireerd zijn door 
andere gesprekken en de vele brie
ven. 
Het dagelijks bestuur zal in de 
maand juni zijn conclusies en voor
stellen formuleren. Het hoofdbe
stuur zal zich daar op een speciale 
vergadering begin september over 
buigen. Het product zal vervolgens 
aan de partij worden voorgelegd. En 
daarmede zal dan het startschot 
van een nieuwe ontwikkeling wor
den gegeven. 

Ik wees al eerder op de invloed 
die de politieke incidenten onge
twijfeld zullen hebben gehad op de 
verkiezingsresultaten. Hier ligt een 
belangrijke taak.voor bewindslieden 
en Kamerfracties. Ik ben ervan 
overtuigd dat zij voorvallen als in 
het verleden opgetreden, thans zul
len weten te voorkomen. Een open 
instelling ook van hen naar de partij 
toe is daarbij noodzakelijk. Geen 
last, wel ruggespraak. Luisteren 
naar wat er leeft onder de leden, en 
discussiëren met die leden. Duide
lijk maken waarom beslissingen uit
vallen zoals ze uitvallen. Geen ver
hullingen, niet verbloemen, maar 
eerlijk en duidelijk zeggen waar het 
op staat. 

Wij hebben een goede partij-or
ganisatie, die in vele jaren tot stand 
is gekomen. Voortreffelijk gestruc
tureerd en gereglementeerd. Soms 
misschien overgestructureerd en 
overgereglementeerd; maar dat 
hebben we zelf zo gewild. Ik heb 
soms de indruk dat anderen met 
enige jaloersheid naar ons zien. 
Toch moeten we ons daarop weer 
eens beraden, temeer omdat onze 
organisatie ook feilen kent, die des 
te duidelijker worden in een tijd van 
onbehagen. Daar is bijv. de wijze 
van kandidaatstelling voor gemeen
teraden, provinciale staten en ka
merfracties. De wijze waarop kan
didatenlijsten worden samenge
steld is theoretisch perfect, de prak
tijk geeft steeds weer problemen, 
ergernis en frustratie. We moeten 
met ons allen komen tot minder 
aanstoot gevende procedures, waar
door meer duidelijkheid over en 
naar kandidaten essentieel is; meer 
zorgvuldigheid naar mensen toe. 
Verwacht mag - neen, moet - wor
den dat de daartoe ingestelde Re
glementen Evaluatie Commissie 
omstreeks de jaarwisseling een 



bruikbaar advies aan de leden zal 
voorleggen. 

Het functioneren van het da
gelijks bestuur, het hoofdbestuur 
en de kamercentrales - ieder voor 
zich maar ook in onderlinge afhan
kelijkheid - vormt reeds vele jaren 
een onderwerp van gesprek. Zeker 
als het gaat om de verbindingen met 
de mensen in het land, met de afde
lingen en met de leden die zich be
trokken wensen te voelen bij het 
partij gebeuren. 
Een kleiner, en daardoor meer ef
ficiënt dagelijks bestuur bestaande 
uit generalisten met grote bestuur
lijke ervaring, een hoofdbestuur, 
dat inderdaad als een partijbestuur 
kan functioneren, en dat niet - ten 
onrechte overigens - gezien wordt 
als een verzameling regionale verte
genwoordigers, zouden duidelijke 
mogelijkheden scheppen. Essen
tieel daarbij is ook dat de bestuurlij
ke verhouding tussen dagelijks be
stuur en hoofdbestuur beter wordt 
geregeld. En dat voor de leden dui
delijk wordt wie en wat Den Haag 
nu feitelijk is. V oorstellen om dat te 
realiseren mag u verwachten. 

De organisatie moet voorts wor
den aangepast door aan partijraad 
en het instituut themadagen een 
duidelijker taak te geven, zowel bij 
de algemene beleidsbepaling als bij 
het opstellen van het ver kiezings
programma. De partijraad vroeg 
zelf reeds bij motie om te komen tot 
een heroverweging van zijn positie, 
een motie die overigens in uitvoe
ring is genomen - het hoofdbestuur 
besloot hierover op 11 mei j.l. - en 
waarover binnenkort zal worden be
richt. 

Vorming en scholing blijven 
hoog op de agenda staan. Immers, 
de levensvatbaarheid van een partij 
is slechts dan blijvend indien ken
nis, deskundigheid en ervaring 
worden uitgedragen. Het is de ver
antwoordelijkheid van bestuur
deren dat dit inderdaad gebeurt. 
In algemene zin bevinden binnen 
onze partij de vormings- en 
scholingsactiviteiten zich op een 
goed niveau. Het is echter zaak dat 
voldoende - ook financiële - ruimte 
gecreëerd blijft, dat ook voort
durend bijstelling van programma's 
plaatsvindt, dat politici en bestuur
deren daadwerkelijk medewerking 
geven aan het verzorgen van deze 
cursussen. We zullen daarbij af 
moeten van de vrijblijvendheid 
waarmede de cursussen nu al jaren-

lang gegeven worden. Dit soort trai
ning zou een voorwaarde moeten 
zijn voor kandidaatstelling. Evenzo 
kan de partij het zich niet veroor
loven om mensen los te latenwan
neer zij een cursus hebben gevolgd. 
Vorming en Scholing is investeren 
in "human capital". Een duidelijk 
beleidsplan mag u verwachten. De 
partij moet ook beter omgaan met 
kennis en kunde. Betere inschake
ling van deskundigen - al of niet via 
partijcommissies -, een continue 
coördinatie van activiteiten van 
commissies en die van de Telders
stichting, samenwerking tussen 
Haya van Somerenstichting en 
Teldersstichting - dit alles zal door 
het dagelijks bestuur gestimuleerd 
en gecontroleerd moeten worden. In 
dit geheel past een permanente re
gistratie van deskundigen. 

Communicatie 

Maar als allerbelangrijkste 
Jffmt uit al mijn gesprek

\}H\en naar voren de commu
nica~ie;/EJÁ,terecht. Als de commu
nicatie binnen een partij ophoudt is 
het net als bij een plant waarbij de 
levenssappen niet meer stromen. 
Hij sterft af. Nu is dat wel niet zo 
bij die VVD van ons, want heus, ge
looft u mij die partij is nog steeds 
springlevend. 
Communicatie is tweezijdig. Van 
boven naar beneden, van beneden 
naar boven. Van het individuele lid 
naar de top, van de top naar dit lid. 
Maar ook tussen leden onderling, 
tussen besturen, tussen commissies 
en fracties. Ik krijg de indruk dat 
die communicatielijnen niet meer 
goed functioneren. En we moeten er 
dus met ons allen voor zorgen dat 
dit weer wel gebeurt. Daar zijn geen 
formele regels voor te geven. Maar 
het moet wel een continue inspan
ning zijn van een ieder om die com
municatie te laten stromen. Hoofd
bestuur, Kamerfracties, en andere 
bestuurderen zullen hun verant
woordelijkheid waar moeten ma
ken. De bezoeken van het dagelijks 
bestuur aan de partij zullen worden 
voortgezet. U hoort daarover in sep
tember a.s. 

Maar communicatie is meer. Het 
is ook discussie. En ook hier is stag
natie opgetreden. Die discussie 
moet weer op gang worden ge
bracht. Ik sprak zo net al over no
tities en verkiezingsprogramma's. 
Discussie is essentieel voor een po-

litieke partij, discussie bevordert 
kwaliteit, mits met loyaliteit ge
voerd, wanneer met respect naar el
kaars opvattingen wordt geluisterd, 
wanneer geaccepteerd wordt dat 
juist bij liberalen dezelfde uitgangs
punten tot verschillende conclusies 
kan worden gekomen. Ook daarover 
mag u nadere berichten verwach
ten. 
Wij kennen allemaal ons maand
blad Vrijheid en Democratie. Het 
zal informatie moeten verstrekken 
naar de leden, het zal een opinië
rend blad van de leden moeten zijn. 
Wij kennen de VVD-Express met 
berichten vanuit het Parlement en 
van het hoofdbestuur naar de bestu
ren en het kader. Ik verwacht wel 
dat deze hun leden, hun achterban 
dan weer op de hoogte zullen stel
len. Daarnaast zal ik het hoofdbe
stuur voorstellen die blauwe boek
jes met korte beschrijvingen van 
onze opvattingen, die wij vroeger 
hadden, weer in ere te herstellen. 
Er is nog veel te doen. We hebben 
nog een lange weg te gaan. Een
stemmigheid wordt niet van het ene 
op andere moment bereikt. In sep
tember worden de plannen van het 
hoofdbestuur bekend gemaakt en 
het is dan aan de partij, aan u, de 
leden, om daarover te discussiëren 
en besluiten te nemen. 

Tenslotte. Het is 25 jaar geleden 
dat hier in Leeuwarden, ook in de 
Harmonie, de 20ste algemene verga
dering werd gehouden. Het was en 
is verleidelijk in te gaan op toen en 
nu. Ik beperk mij door tot slot enke
le zinnen te citeren waarmee Oud 
zijn rede beëindigde: "Laat mij mo
gen besluiten met u voor te houden, 
dat wij steeds bereidwillig zullen 
moeten zijn te streven naar nieuwe 
vormen ter verwezenlijking van de 
beginselen van vrijheid, verant
woordelijkheid en sociale recht
vaardigheid, die de fundamenten 
zijn, waarop wij onze partij hebben 
gebouwd". Dames en heren, ik ben 
ervan overtuigd dat met ons aller 
inspanning het ons zal gelukken dat 
wij in januari 1988 bij het 40-jarig 
bestaan van onze partij kunnen zeg
gen: "Het gaat weer goed met de 
VVD". 

• 
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Besluiten~van de 40ste 
jaarlij~se alg~mene 

vergader-ng 
(76ste alge~ene vr~gadering) 

op 15 en 16 mei1987 
I I 

te Leeuwarden 
l-/ 

1. De algemene vergadering nam kennis 
van het conform art. 18.3 statuten door 
het hoofdbestuur uitgebrachte jaarver
slag over 1986. (agendapunt 2). 

2. Rekening en verantwoording en jaar
verslag van de penningmeester over 
1986 werden goedgekeurd (agendapunt 
3). 

3. Tot leden van de commissie van drie 
ter voorlichting van de 41ste jaarlijkse 
algemene vergadering bij de behandeling 
van de rekening en verantwoording van 
de penningmeester over het jaar 1987 
werden benoemd: G. Kapelle te Gronin
gen, dr. ir. A.P. Kole te Nuenen en J. F. 
Meijeraan (R.A.) te 's-Gravenhage; tot 
plaatsvervangende leden werden be
noemd: M. C. Mol te Dreischor, mevr. 
drs. M. Brouwer-van Wijk te Sneek en 
ir. T. Thaihamroer te Son (agendapunt 
5). 

4. Aangenomen werd een voorstel van 
de afdeling Eindhoven om de datum van 
wijziging van de contributie bij het be
reiken van de 27-jarige of 65-jarige leef
tijd te laten ingaan op 1 januari van het 
jaar volgend op het bereiken van die 
leeftijden (agendapunt 7a). 

5. Tot leden van de Commissie van Be
roep werden benoemd: prof. mr. J. M. 
Polak te Ede, voorzitter (herbenoe
ming), mevr. mr. A. Nieuwenhuis-Nagt
glas Boot te Haren (herbenoeming) en ir. 
T. Thaihamroer te Son (herbenoeming); 
tot plaatsvervangend lid werden be
noemd: A. Bos te Apeldoorn (herbenoe
ming), prof. mr. M. C. B. Burkens te 
Leersum (benoeming) en mr. H. C. G. L. 
Polak te Rotterdam (herbenoeming). 
(agendapunt 8) 

6. Een motie van de kamercentrale Lei
den, om het dagelijks bestuurslid van de 
partij belast met scholing en vorming 
naar analogie van het bestuurslid belast 
met de propaganda door de algemene 
vergadering in functie te laten kiezen, 
werd aangehouden in afwachting van 
voorstellen terzake van het hoofdbe
stuur, gebaseerd op de evaluatie van de 
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bezoeken aan de kamercentralebesturen 
door de voorzitter (agendapunt 7b). 

7. Aanvaard werd een motie van de ka
mercentrale Den Haag: "Gezien de nieu
we plannen om van Vrijheid en Demo
cratie een voor alle leden aantrekkelijk 
partij-orgaan te maken, welke plannen 
worden toegejuicht, vraagt de algemene 
vergadering daarbij uit te gaan van de 
volgende hoofddoelstellingen, die moe
ten worden verwezenlijkt binnen het 
raam van de huidige financiële moge
lijkheden. 
1. Het scheppen van een podium voor 
discussie over politieke en organisatori
sche zaken tussen leden, besturen, frac
ties en andere betrokkenen. 
2. Het blad dient een middel te zijn voor 
een goede communicatie tussen de on
der punt 1 genoemden. 
3. Het blad dient informatie te bevatten 
over partij-organisatorische aangelegen
heden door het hoofdbestuur, alsmede 
informatie over voor liberalen belang
wekkende artikelen en andere publi
katies. 
4. De taak van de hoofdredactie zal 
daarbij meer wervend en coördinerend 
dienen te zijn" (agendapunt 6). 

8. Besloten werd aan Hare Majesteit de 
Koningin een telegram te zenden van de 
volgende inhoud: "De Volkspartij voor 
Vrijheid en Democratie, op vrijdag 15 en 
zaterdag 16 mei 1987 te Leeuwarden in 
jaarlijkse algemene vergadering bijeen, 
betuigt trouw en aanhankelijkheid aan 
Uwe Majesteit en Uw huis" (agenda
punt 11). 

9. Wegens periodiek aftreden van mevr. 
E. van Raalte-Tuijnman te Norg werd 
benoemd tot ondervoorzitter mr. I. W. 
Opstelten te Delfzijl. Wegens periodiek 
aftreden van mr. J. de Monchy teRhoon 
werd benoemd tot penningmeester drs. 
P. Ressenaar te 's-Gravenhage. Wegens 
periodiek aftreden van A. M. Struick 
van Bernmelen te 's-Gravenhage werd 
tot secretaris voor de internationale be
trekkingen na schriftelijke stemming be
noemd J. D. Blaauw te Zeist. Wegens 
periodiek aftreden van drs. B. J. M. Ver-

waayen te Wateringen werd hij herbe
noemd als secretaris voor de propaganda 
en voorlichting. Wegens tussentijds af
treden van dr. L. Ginjaar te Leidschen
dam als secretaris voor de organisatie 
(i.v.m. zijn benoeming tot voorzitter) 
werd mevr. A. A. Aeyelts Averink-Win
semius te Krimpen a/d IJssel benoemd 
tot secretaris voor de organisatie (agen
dapunt 12). 

10. Aangehouden werd een voorstel van 
de afdeling 's-Hertogenbosch om naar 
aanleiding van de benoeming van de 
nieuwe partijvoorzitter een onderzoek in 
te stellen naar en heroverweging van het 
bezoldigd voorzitterschap (agendapunt 
9.1). 

11. Overgenomen werd een motie van de 
afdeling De Bilt/Bilthoven dat het 
hoofdbestuur, behoudens overmacht, de 
ingediende voorstellen, waarvan thans 
wordt geadviseerd ze aan te houden, aan 
de orde zal stellen in de 41ste jaarlijkse 
algemene vergadering (agendapunt 9.1). 

12. Naar aanleiding van de motie van de 
afdeling Den Haag, inhoudende: "De le
den van de VVD te Leeuwarden in ver
gadering bijeen op 15/16 mei 1987, van 
mening dat 
- de presentatie van de VVD en de her
kenbaarheid van de liberale uitgangs
punten daarin onvoldoende is en verbe
tering behoeft, 
- het noodzakelijk is het dráagvlak van 
de partij te verbreden door individuele 
leden te stimuleren tot een actieve op
stelling en inbreng in gedachtenvorming 
omtrent de door de partij te volgen 
koers, 
- de interne communicatie en infor
matie-overdracht verbeterd dient te 
worden - met name door hierop de orga
nisatiestructuur en procedures af te 
stemmen - om te bevorderen dat het in
zicht van de leden frequenter kan wor
den verwerkt in het beleid van de partij. 

Verzoeken daarom het hoofdbe
stuur en dagelijks bestuur 

1. De aangeroerde punten in overwe
ging te nemen. 
2. In de eerstvolgende algemene verga
dering van de partij met betrekking tot 
de aangeroerde punten voorstellen te 
doen. 
3. Tijdens deze vergadering de leden de 
gelegenheid te bieden zich over deze 
voorstellen uit te spreken". 

kondigt de voorzitter aan dat door het 
hoofdbestuur drie categorieën voorstel
len zullen worden geformuleerd: 
a. besluiten ter kennisneming van de le
den; 
b. beleidsvoorstellen ter bespreking; 
c. reglementswijzigingen ter goedkeu
ring. 
Op basis van de toezegging van de afde
ling dat er begrip voor zal bestaan, wan
neer niet in december op alle genoemde 
punten voorstellen zijn ingediend is 



door de voorzitter namens het hoofdbe
stuur de motie overgenomen (agenda
punt 9.1) .. 

13. Bij de bespreking van het beleid van 
het hoofdbestuur werden in de beschou
wing betrokken een schrijven d.d. 16 
april van de ondercentrale Ommen, een 
schrijven d.d. 15 mei van de afdeling 's
Hertogenbosch, d.d. 12 mei van de afde
ling Sneek en een schrijven van de afde
ling Steenwijk d.d. 14 mei. 

14. De Reglementen Evaluatie Commis
sie moet uiterlijk omstreeks de jaarwis
seling een bruikbaar advies aan de leden 
voorleggen. 

15. Het hoofdbestuur stelt een commis
sie in die een aantal korte notities, Li
beraal Bestek 1990, opstelt over belang
rijke vraagstukken van de toekomst. In 
oktober/november kan de partij daar
over discussiëren waarna de jaarlijkse 
algemene vergadering 1988 terzake be
sluiten kan nemen. 

16. Het dagelijks bestuur formuleert in 
juni conclusies en voorstellen naar aan
leiding van de toernee van de voorzitter 
langs de kamercentrales. Het hoofdbe
stuur zal zich daarover op 14 september 
a.s. buigen. Voorstellen zijn te verwach
ten over een klein, meer efficiënt da
gelij)!:s bestuur bestaande uit generalis
ten met grote bestuurlijke ervaring en 
een hoofdbestuur dat als partijbestuur 
kan functioneren alsmede over de par
tijraad en het instituut themadagen. 

17. Naar aanleiding van een motie van 
de afdeling Amersfoort van de volgende 
inhoud: "De algemene vergadering ... 
spreekt zich uit voor het instellen van 
een kleine commissie die tot taak heeft 
te inventariseren alle concrete en vage 
klachten omtrent het functioneren van 
de VVD-fracties en besturen die op na
tionaal niveau opereren, die tot de bo
dem uit te zoeken en over hun bevindin
gen te rapporteren aan het hoofdbestuur 
en aan de algemene vergadering en gaat 
over tot de orde van de dag" zegt de 
voorzitter toe dat "in het verlengde van 
de motie Den Haag, welke door de alge
mene vergadering vanochtend werd 
aangenomen het hoofdbestuur zal na
gaan op welke wijze klachten over werk
wijze van hoofdbestuur en fracties, zorg
vuldiger dan in het verleden het geval is 
geweest zullen worden onderzocht en be
handeld". 

18. De heer Eenhoorn zegde namens het 
hoofdbestuur toe naar aanleiding van de 
motie van de KC-Leiden ernaar te zullen 
streven dat de rapportage inzake de uit
voering van de samenwerkingsovereen
komst VVD/JOVD in den vervolge op 
een zodanig tijdstip wordt gepubliceerd 
dat bespreking van en amendering door 
de afdelingen mogelijk wordt. 

19. De heer Eenhoorn .zegde namens het 
hoofdbestuur toe te zullen komen tot 

een aanvulling met twee leden van het 
bestuur van de Stichting Vrijheid en 
Democratie. 

20. Teruggekomen werd op een toezeg
ging van de voorzitter in de buitengewo
ne algemene vergadering op 29 novem
ber 1986 dat over het referendum in het 
hoofdbestuur opnieuw zou worden ge
sproken. De fungerend voorzitter heeft 
geantwoord dat dat niet is gebeurd, dat 
zij evenmin kan toezeggen dat het zou 
gebeuren. Zij beaamde de opmerking dat 
de vergadering er desgewenst regelmatig 
op terug kon komen. 

21. Door de voorzitter werd de Thorbec
kepenning uitgereikt aan de vertrekken
de leden van het dagelijks bestuur mevr. 
E. van Raalte-Tuijnman en mr. J. de 
Monchy, aan A.M. Struick van Bern
melen en aan dr. G. Zoutendijk. 

de voorzitter, dr. L. Ginjaar 
de algemeen secretaris, 
W. J. A. van den Berg 

Volkspartij 

Herinnering op de 
valreep! 

Themadag Ambtenaren. 
Zaterdag 20 juni 1987 

Aanvang 10.00 uur 
Holiday Inn 

Haagseschouwweg JO 
2332 KG LEIDEN 

Toegang:f 22,50 
(Zie ook V & D mei 1987!) 

voor Vrijheid en Democratie 

FRACTIE IN PROVINCIALE STATEN 
VAN GELDERLAND 

De fractie voor de WD in Provinciale Staten van Gelder
land zoekt per 1 augustus aanstaande 

EEN 
FRACTIEMEDEWERKER (M /V) 

Deze vacature ontstaat nu onze huidige functionaris een 
volledige baan elders heeft geaccepteerd. 

De werkzaamheden zijn: 

* organiseren en administreren voor het functioneren 
van de fractie 

* secretariële taken 
* voorbereidend politiek werk. 

Het betreft hier een betaalde functie, waarbij veelal 's a
vonds gewerkt zal moeten worden. Een arbeidsovereen
komst op part-time basis zal worden opgesteld. De werk
zaamheden zullen geconcentreerd zijn in het Provincie
huis te Arnhem. 

Wij verwachten dat een geïnteresseerde 

* minimaal HAVO-niveau heeft 
* kan typen 
* over goede contactuele eigenschappen beschikt 
* affectie heeft met de liberale beginselen. 

Informatie kunt u inwinnen bij de fractiesecretaris, Cécile 
van Berkestijn-Terlingen, tel.: 08895- 2997. 

Uw reactie kunt u binnen veertien dagen na het verschij
nen van deze advertentie eveneens richten aan de fractie
secretaris, Wylerbergpark 3, 6572 BB Berg en Dal. 



Toekomst van VVD 
centraal in 
redevoeringen 
Leeuwarden 

Tijdens de algemene ledenvergadering 
in Leeuwarden hebben alle sprekers 
zich uitvoerig bezig gehouden met de 
toekomst van het liberalisme en de toe
komst van de VVD. "VVD, quo vadis" · 
(VVD waarheen?) was de titel van de 
toespraak van dr. Guus Zoutendijk, 
fractievoorzitter van de VVD in de 
Eerste Kamer. Zijn negende en laatste 
toespraak voor de algemene ledenver
gadering, die Zoutendijk - die als Eer
ste-Kamerlid opstapt- zijn gehoor 
voorhield. 

V olgens Zoutendijk heeft het 
liberalisme een grote toe
komst, omdat steeds meer 

mensen inzien dat de overheid niet 
alles kan en ook niet alles moet wil
len kunnen. Dat mensen kansen 
moeten krijgen en hun initiatieven 
niet verstikt moeten worden in 
overbodige regeltjes en over
heidsbetutteling. Dat mensen niet 
gelijk zijn, maar wel gelijkwaardig 
en recht hebben op gelijke behan
deling. Dat de zwakkeren niet ster
ker worden door de sterken te ver
zwakken en dat mensen zoveel mo
gelijk zichzelf willen zijn en zelf wil
len beslissen hoe zij hun levens 
willen inrichten. Het liberale den
ken wint terrein, overal in het wes
ten. Daarom moet de VVD volgens 
Zoutendijk daar op inspelen door 
een duidelijk toekomstsgericht li
beraal beleid. 

Liberaal? 

V elen stellen de vraag of de 
VVD wel een liberale partij 
is. "Als wij kijken naar het 

beginselprogramma, het Liberaal 
Manifest, het verkiezingsprogram
ma en de vele rapporten van de Tel
dersstichting, dan is het antwoord 
zonder meer positief. Maar doen wij 
wel genoeg met deze informatie en 
vooral ook, zijn er niet teveel pro-
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biemen die wij laten liggen?" vroeg 
Zoutendijk zich af. Als voorbeelden 
noemde hij: waar ligt principieel 
voor ons de grens van het over
heidsingrijpen en is die grens eigen
lijk niet overschreden bij regelingen 
als de tweeverdienerswet of die be
treffende de voordeurdelers. De 
overheid verbindt daar immers ver
regaande consequenties aan de wij
ze, waarop mensen hun persoonlijke 
leven inrichten ... Hoe komt het dat 
steeds meer mensen van mening zijn 
dat de parlementaire democratie 
niet goed funtioneert? Staat de 

Tweede Kamer niet teveel onder in
vloed van belangengroeperingen en 
zo ja, wat is daar tegen te doen?" 
Volgens Zoutendijk zijn vele socia
listen de verstarrende invloed van 
een té dominerende overheid gaan 
inzien. "Dat opent wellicht een 
perspectief voor samenwerking op 
termijn", meende hij. "Trouwens 
veel van onze liberale denkbeelden 
zijn inmiddels ook door het CDA 
overgenomen en worden door deze 
partij als eigen beleid gepresen
teerd, compleet met het gezag van 
een alom aanwezige premier", aldus 
de scheidende voorzitter van de 
VVD-eerste kamerfractie. 

Stijl en sfeer 
verdwenen 

I n zijn toespraak onder de titel 
"Wat ons te doen staat" merkte 
de voorzitter van de VVD-frac

tie in de Tweede Kamer dr. ir. Joris 
Voorhoeve op dat "onze Volkspartij 
voor Vrijheid en Democratie de 
laatste jaren haar oude stijl en sfeer 
Îs kwijtgeraakt". 

De hoofdoorzaak zal naar zijn 
mening kunnen liggen in het feit 
dat bij sommigen in de partij na de 
grote verkiezingszege van 1982 een 
overmoedige sfeer was ontstaan. 
"Comfortabel in de coalitie zou de 
VVD fors door blijven groeien, zo 
werd geloofd. De VVD had de toe
komst. Het kon niet stuk. Als gevolg 
van die stemming werden ernstige 
zaken niet adequaat behandeld. De 
partijcultuur ontbeerde soms idea
lisme en zorgvuldigheid. Toen er 
problemen rezen bleken we er on
voldoende tegen opgewassen. Span
ningen die doorwoekerden, begon
nen de persoonlijke verhoudingen 
aan te tasten." 

Volgens Voorhoeve bereiken we 
de eenheid in de partij niet door 
"rust" te decreteren. Vinden we 
electoraal herstel niet door public 
relations te bedrijven en krijgen we 
de inspiratie niet terug door "li
beralisme" te roepen - "Eenheid, in
spiratie en kiezersgunst vallen ons 
pas toe, als wij ons bezinnen op onze 
maatschappelijke taken en als we 
nieuwe taken op onze schouders ne
men. Door voor grote problemen 
die onze maatschappij in de jaren 
negentig moet overwinnen, betere 
oplossingen te vinden en die vast
houdend ten uitvoer te brengen. 
Wie gedeprimeerd en in verwarring 
is, maar zichzelf nieuwe, zinvolle ta
ken stelt, merkt al gauw dat het le-



ven plotseling boeiender wordt en 
dat de taakstelling nieuwe energie 
geeft. Dat geldt voor mensen en ook 
voor organisaties." 

Criminaliteit 

I n zijn rede ging Voorhoeve ver
volgens in op een aantal beleids
onderdelen. V oor wat betreft de 

bestrijding van de criminaliteit 
merkte hij op dat gewelddadige ele
menten veel harder dan voorheen 
moeten worden aangepakt. Bij or
deverstoringen moet een veel groter 
deel van de veroorzakers worden 
aangehouden. Een rechtstaat kan 
geen brute geweldpleging onder het 
mom van protestactie tolereren. 
Het gezag mag niet opgelucht adem
halen, als de autonome kraakbewe
ging - na een dagje stenen en mo
lotowcocktails gooien - het voorlo
pig weer voor gezien houdt. De au-· 
toriteiten horen niet te rusten 
voordat alle belhamels zijn be
recht." 

Bewapening 

0 v~r de conventionele bewape
mng: · 
"Het Westen zou op dat ter

rein nieuwe voorstellen kunnen 
doen. Het overleg met het War
schaupact heeft op dat gebied nog 
niets opgeleverd. Ik stel voor dat 
Nederland in de NAVO het initia
tief neemt voor onderhandelingen 
met het Warschau Pact om in Cen
traal Europa wederzijdse beperkin-

dr. ir. J. Voorhoeve 

gen op aantallen zwaar materiaal af 
te spreken. 
Andere opmerkingen van Voorhoe
ve in Leeuwarden: 
• Schending van milieuwetten moet 
net zo worden behandeld als andere 
vormen van wetsontduiking. Ern
stige inbreuken moeten als ordinai
re criminaliteit worden bestraft. 
• De deelname van de vrouw in de 
economie is in vergelijking met het 
buitenland nog betrekkelijk gering. 
Om het economisch draagvlak te 
verbreden en tegemoet te komen 
aan wensen van vrouwen meer aan 
het arbeidsproces deel te nemen, 
moeten belemmeringen worden op
geheven. 
• De verhoging van het algemene 
onderwijspeil, het doel van de wet, 
mag de verschillen tussen kinderen 
niet onderdrukken ten koste van de 
minder en meer begaafden. Zowel 
het practische, lager beroepsonder
wijs als de gymnasia voorzien in een 
grote behoefte ... De VVD zal zich 
inzetten voor het behoud van beide. 

Samenwerking CDA 

I n een slotbeschouwing over de 
oorzaken van de terugval van de 
VVD in de kiezersgunst, wees 

Voorhoeve op de gevolgen van de sa
menwerking met het CDA "die op 
sommige terreinen op ons is gaan 
lijken". Door fusie van drie confes
sionele firma's is een nieuw bedrijf 
ontstaan dat een deel van onze pro
ducten is gaan maken en door goèd 
management en door een betere ver
kooporganisatie de markt afroom
de. Vervolgens brak in het liberale 
bedrijf onrust uit omdat men de 
schuldige zocht voor het terug
lopende marktaandeel. De VVD 
kwam in de rode cijfers, voor een 
politieke partij als vrijwilligersorga
nisatie nog moeilijker te verwerken 
dan voor een bedrijf. "Toch moeten 
we er doorheen. De rode cijfers zij 
maar tijdelijk. Wij hebben een 
prima programma en veel toegewij
de mensen. De VVD zal zeker ook 
weer ·gaan groeien," aldus Voorhoe
ve aan het slot van zijn toespraak. 

Vice-premier 
De Korte 

Een lastenverlichting voor de 
burger, waarvoor Voorhoeve 
in zijn toespraak pleitte ("De 

coalitie staat voor de moeilijke taak 

bij tegenvallende overheidsinkom
sten toch een begin met lastenver
lichting te maken"), zit er volgens 
vice-premier dr. Rudolf de Korte 
niet in. "We móeten op dit moment 
realistisch zijn" is de mening van 
De Korte. "Het zal een hele toer zijn 
allereerst de belastingen en de pre
mies stabiel te houden. Dat zal een 
stringent uitgavenbeleid vergen. 
We mogen daarvoor niet terug
schrikken. Het zou een volstrekt 
doodlopende weg zijn te vluchten in 
lastenverzwaring. Dit met het oog 
op het behoud van de koopkracht en 
het in de hand houden van de loon
ontwikkeling in 1988". 

Aan het slot van zijn toespraak 
stak De Korte de aanwezigen nog 
een hart onder de riem met zijn op
merking dat het liberalisme spring
levend is en dat onze idealen verdie
nen zich ervoor in te spannen. 
"Laat voortaan de kracht van onze 
ideeën voor anderen een probleem 
zijn. We hebben vele trouwe kiezers. 
Wanneer je de pieken en dalen 
elimineert is de VVD in de bijna 
veertig jaar van haar bestaan ge
staag gegroeid. Laten we dus ver
standig zijn. Niet treuren om het 
feit dat we bij de laatste verkiezin
gen minder sterk uit de stembus 
zijn gekomen. Laat ons niet achter
om kijken, maar in liberale eensge
zindheid - voorwaarde nummer 
één - nieuwe ideeën ontwikkelen. 
Niet behoudzaam, wel behoed
zaam." Aldus de Korte in Leeuwar
den. 

• 

vice-premier dr. Rudolf de Korte 
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De belangstelling voor en het vertrou
wen in de Europese gemeenschap zijn 
in Nederland zó snel geslonken dat we 
in ons land zelfs minder Europees zijn 
geworden dan Engeland. De VVD-Eu
roparlementariër Hans Nord die in 
zijn rede in Leeuwarden op die ontwik
keling wees, merkt wel op dat. er ook 
een duidelijk zichtbare beweging in een 
tegengestelde richting werkzaam is. 
"Met name bij de jongere generatie 
constateren wij vaak een Europees on
geduld dat weldadig aandoet" aldus 
Nord. 

E n dat Europese ongeduld 
is hard nodig, want wij be-

" vinden ons in een fase, 
waarin beslissingen gaan vallen die 
ons aller lot bepalen". 
"Generaties lang heeft men in Euro
pa het heel gewoon gevonden dat 
Europeanen met andere Europea
nen bijeen gingen zitten om te on
derhandelen en te beslissen over 
problemen, zoals de Dardanellen, 
China of de verdeling van Afrika. 
Het kan verkeren: nu zitten Russen 
en Amerikanen bijeen om over Eu
ropa te onderhandelen en te beslis
sen. Natuurlijk worden de Westeu
ropese bondgenoten binnen de 
NAVO op de hoogte gehouden en 
geconsulteerd, maar wat nog teveel 
ontbreekt is de eigen gezamenlijke 
Europese inbreng, gebaseerd op de 
specifiek Europese belangen die in 
het geding zijn," aldus Nord. 
V oor de liberalen staat één ding 
voorop, vindt hij: het zoeken naar 
meer Europese gemeenschappelijk
heid in de veiligheidspolitiek mag 
niet als een alternatief voor de 
NAVO worden gezien. "Al vaak 
hebben wij gezegd dat wij onze 
Amerikaanse bondgenoten en 
vrienden niet uit Europa willen la
ten weg-terroriseren. En wij willen 
hen ook niet laten weg-marchan
deren. Voor onze gezamenlijke vei
ligheid blijft een goed functioneren
de Atlantische alliantie een levens
belang. Maar juist om dit bond
genootschap goed te laten 
functioneren hebben wij veel meer 
gemeenschappelijkheid aan de Eu
ropese kant nodig. Hoe kan men de 
Amerikanen verwijten dat zij met 
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onze meningen onvoldoende reke
ning houden, wanneer uit elk Eu
ropees land een andere mening 
komt?" 
In een Europese Gemeenschap die 
zich blijft ontwikkelen en waarbin
nen het integratieproces zich door
zet, worden steeds meer belangen 
gemeenschappelijk, stelt Nord. 
"Het is ondenkbaar dat onze veilig
heidsbelangen voor altijd buiten dat 
proces zouden blijven. Wat nu al 
geldt voor productie en standaar
disering van materieel, zal steeds 
meer gaan gelden voor onze opvat
tingen over de strategische en tac
tische instrumenten die voor onze 
veiligheid nodig zijn," aldus Hans 
Nord tijdens zijn toespraak in Leeu
warden. 

Victor Hafkamp 
mr. H. Nord 

Mededeling 
Jongerenbeleid 
- In het kader van de Samen
werkingsovereenkomst VVD/ 
JOVD stelt de Commissie Jon
gerenbeleid VVDjJOVD ieder 
jaar een activiteitenplan samen 
van gezamenlijke projecten die 
voorjongeren, leden van VVD/ 
JOVP georganiseerd kunnen 
worden. 

- Om de projecten uit dit ja(lr
plan ook daadwerkelijk uit te 
kunnen voeren heeft het hoofd~ 
bestuur van de VVD een beroep 
kunnen doen op de heer Mark 
Rutte. Mark Rutte zal in over
leg met de Landelijke Commis
sie Jongerenbeleid en het hoofd
bestuur van de JOVD voorstel
len uitwerken. 

- In 1987 moet ondermeer een 
informatiepakket voor jongeren 
worden ontwikkeld waarin 
wordt ingegaan op het liberalis
me als politieke stroming. Te
vens zal dit jaar een.opzet möe
ten worden gemaakt om jonge
ren, leden van de VVD, op te 
vangen .. 

- Voor nadere informatie, sug~ 
gesties en op- en aanmerkingen 
kan contact worden opgenomen 
me.t de heer Rutte, pja](lcob 
Mulderweg 16, 2597 BS Den 
Haag, telefoonnummer 070-
542413 en met het algemeen se
èretariaat van de VVD, telefoon
hummer 070-614121, toestel 27. 
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Vf~tor Hafkamp 

T ijdens de 76ste algemene le
denvergadering in "De Har
monie" in Leeuwarden is een 

motie aanvaard van Den Haag, 
waarin er voor wordt gepleit dat in 
ons partijblad een podium wordt 
geschapen voor discussie over po
litieke en organisatorische zaken 
tussen leden, besturen, fracties en 
andere betrokkenen. 
Den Haag juicht de plannen toe om 
van "Vrijheid en Democratie" een 
aantrekkelijk partij-orgaan te ma
ken en tekent in haar motie verder 
nog aan dat het blad een middel 
moet zijn voor een goede communi
catie tussen leden, besturen, fracties 
en andere betrokkenen en dat het 
informatie moet bevatten over par
tij-organisatorische aangelegen
heden door het hoofdbestuur, als
mede informatie over belangwek
kende artikelen en publikaties die 
voor liberalen belangwekkend zijn. 
Volgens de motie zal de taak van de 
hoofdredactie daarbij meer wer
vend en coördinerend moeten zijn. 

Het hoofdbestuur nam de motie 
over met de aantekening dat het zo
wel de hoofdredacteur als de stich
ting "Vrijheid en Democratie" deze 
zienswijze zal overbrengen. 

In Leeuwarden werd ook weer 
uitvoerig gediscussieerd over het sa
menwerkingsverband VVD-JOVD, 
waarover het hoofdbestuur een rap
portage had gepubliceerd die door 
enkele afgevaardigden "vaag en 
weinig inhoudsvol" werd genoemd. 
Een motie van de kamercentrale 
Leiden kapittelde het ontbreken 
van stukken die het formuleren van 
moties en amendementen onmoge
lijk maakte. De basis van de partij 
die de opvang, begeleiding en vor-

mingvan de VVD-jongeren zeer ter 
harte gaat, voelt zich min of meer 
buiten spel gezet, omdat van een 
echte evaluatie geen sprake is, aldus 
de motie. De Leidenaar Brood 
noemde de relatie VVD-jongeren 
zorgwekkend. "Er is geen werkelijk 
inzicht in het gevoerde beleid. 

Wat is het doel van dat beleid en 
hoe is de opvang van jongeren gere
geld?" wilde hij weten. 
Dagelijks Bestuurslid Eenhoorn 
zegde toe dat de vragen in de lande
lijke commissie jongerenbeleid 
zorgvuldig zullen worden doorge
sproken en dat er een stuk zal wor
den opgesteld, waarin de verschil
lende vragen goed passen. Overi
gens wil het hoofdbestuur niet te
veel op de voorgrond treden en de 
kamer- en ondercentrales initiatie
ven laten nemen. 
De opvattingen van de afgevaardig
den stonden soms lijnrecht tegen
over elkaar. Appel (Ede) stelde dat 
er behoefte is aan specifieke jon
gerengroeperingen binnen de VVD 
en dat vele jongeren niets voelen 
voor een JOVD die buiten de partij 
staat. De Leidenaar Brood daaren
tegen stelde geen behoefte te heb
ben aan een tweede jongerenorgani
satie. "De jongeren moeten binnen 
de afdelingen worden opgevangen 
en daar activiteiten ontplooien. Dat 
is de taak van de VVD" betoogde 
hij. 

Annette Nijs, voorzitter van de 
JOVD, wees in een toespraak op de 
overwegend vruchtbare contacten 
tussen VVD en haar organisatie. 
"De JOVD heeft zich een betrouw
bare contractpartner getoond en zal 
dat in de laatste 2% jaar van de nog 
lopende samenwerkingsovereen-

komst ook blijven." Over de toe
komst na die 2% jaar deed Annette 
Nijs geen voorspelling. "De com
missie Jacobse moet daar maar eens 
goed over nadenken", vindt ze. Be
langrijk vindt ze ook dat - mocht er 
geen samenwerkingsovereenkomst 
meer komen- de JOVD sowieso 
onafhankelijk blijft en niet alleen in 
politieke zin. "De VVD moet ons als 
enige ·liberale jongerenorganisatie 
erkennen", zei ze in haar toespraak. 
Jongeren moeten actief kunnen zijn 
in de VVD, maar dat betekent vol
gens haar niet dat de VVD ooglui
kend kan toestaan dat daaruit een 
jongerenorganisatie binnen de par
tij ontstaat. 

Je1\ll.gruwerdk= 
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Als een voorbeeld van tegenstrij
dige opvattingen tussen JOVD en 
VVD noemde zij de interpretatie 
van het jeugdwerk-garantieplan. Zij 
citeert Voorhoeve die in een inter
view in dit blad het Zweedse jeugd
werk-garantieplau als een lichtend 
voorbeeld aanhaalt. Volgens dat 
plan zijn jongeren verplicht ar
beidservaring op te doen. Bij wei
gering verliest de jongere aanspraak 
op een uitkering. "De voordelen 
spreken voor zich. Jongeren komen 
niet in een uitzichtloze situatie van 
werkloosheid en zij die niet willen, 
worden gekort op hun uitkering of 
verliezen die helemaal", aldus Voor
hoeve. 

De JOVD beschouwt als het 
grootste nadeel van dat plan nu 
juist de verplichting. "Waarom 
moeten de jongeren zonder meer 
verplicht worden deel te nemen aan 
het garantieplan op straffe van ver
lies van een uitkering? Welke recht
vaardiging zit hierachter?" Annette 
Nijs vindt dat de vrijheid van indi
viduen inderdaad grenzen heeft. De 
jongeren mogen best gedwongen 
worden een garantieplan-baan te 
aanvaarden, maar niet tegen elke 
prijs. "Eerst uitvoerig met de jonge
ren praten. Wat wil hij of zij met 
zijn ()f haar toekomst? Wat vindt 
hij (zij) leuk werk, waar wil hij (zij) 
zich voor inzetten? Het Jeugdwerk
garantieplan moet maatwerk zijn, 
anders helpt het de jongeren nog 
niet", aldus Annette Nijs op de alge
mene ledenvergadering. 

• 
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Echt vuurwerk blijft uit 
bij behandeling beleid 
Hoofdbestuur victorHafkamp 

In de wandelgangen begroetten fractievoorzitter Voorhoeve en 
voorz. Ginjaar elkaar (ANP). 

"Ik kan me voorstellen dat velen van u naar dit mo
ment hebben uitgekeken", zegt voorzitter Ginjaar 
nadat hij op zaterdagochtend half tien precies met 
een korte hamerslag de vergadering heeft geopend. 
Ondanks het voor algemene vergaderingen vroege 
uur is de zaal in "De Harmonie" al goed gevuld en 
schuiven de laatste binnenkomers slaperig, maar 
verwachtingsvol naar hun plaatsen. Aan de orde is 
de bespreking van het beleid hoofdbestuur, naar ie
dereen verwacht het klapstuk van de Leeuwardense 
bijeenkomst. Maar het zal allemaal - achteraf be
zien - nogal mee- of tegenvallen, al naar gelang de 
mentale instelling van de aanwezigen. 
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A fgevaardigde Smit van de on
dercentrale Ommen opent de 
rij. Zijn ondercentrale heeft 

in april een brief op poten naar het 
hoofdbestuur gezonden, waaruit hij 
het een en ander citeert. Smit con
stateert een desolate stemming on
der de partijleden. "Zelfs actieve 
VVD-ers zijn niet meer te motiveren 
om te gaan stemmen. Vele leden 
willen het zinkende schip verlaten. 
Het is vijf voor twaalf. Er bestaat 
groot ongenoegen over de koers die 
de partij vaart. In korte tijd hebben 
wij niet minder dan 200 leden verlo
ren", vertelt hij. 

Heidebrandje 

Smit pleit voor regels ter voor
koming van ongewenste publikaties 
in de media. Het dagelijks bestuur 
heeft wel snel en adequaat op de 
brief van Ommen gereageerd, vindt 
Smit, maar hij ziet toch overeen
komsten met een heidebrandje. "U 
bent bij ons komen blussen, maar 
elders laait het vuur weer op". Hij 
raadt alle betrokkenen aan zich 
eens te bezinnen op de vraag hoe het 
komt dat je steeds minder afnemers 
treft, terwijl je toch een goed pro
duct te bieden hebt. 

In de brief van "Ommen" wordt 
een sterk accent gelegd op het naar 
buiten brengen van meningen en 
het doen van uitlatingen in het 
openbaar door prominente VVD-ers 
zonder voorafgaande interne me
nings- en besluitvorming. Als voor
beelden worden genoemd de uit
spraak van dr. K. Groenveld, de 
voorzitter van de Teldersstichting, 
die voor de AVRO-radio conser
vatieven in de VVD aanried maar 
naar een andere partij te gaan, de 
"verbale misslagen" van De Korte 
i.v.m. de Japan-reis van de konin
gin, de uitlatingen van Eerste Ka
mer-fractievoorzitter Zoutendijk in 
"Vrij Nederland" en de uitspraken 
van erevoorzitter mr. Geertsema in 
o.a. De Telegraaf. (Afgevaardigde 
Kruisinga uit Baflo stelt voor Geert
sema het erelidmaatschap maar te 
ontnemen). 

Erupties 

Ook de Amersfoortse afgevaar
digde De Jonge ergert zich groen en 
grijs aan wat prominente VVD-ers 
zoal in de media naar voren bren
gen. "Erupties," zoals hij het noemt. 



"Waarom plegen gerespecteerde le
den van de Tweede Kamerfractie 
uitspraken te doen in de media en 
niet hier op deze plaats, zoals het 
hoort?" Hij houdt een pleidooi voor 
een commissie van onderzoek. Een 
commissie die naar zijn opvatting 
niet in meerderheid moet bestaan 
uit leden van het partijmanage
ment. Zij moet alle klachten inven
tariseren over misstanden bij de 
omgang van partijleden onderling, 
procedurele fouten enz. Oud-Twee
de Kamerlid Greetje den Ouden valt 
De Jonge bij. In een interview in het 
weekblad "De Tijd" heeft zij een 
boekje open gedaan over o.a. de 
gang van zaken in de fractie rond de 
stemming over de PC-Hooftprijs
affaire. "Er is verschrikkelijk veel 
gebeurd. Na heel zware afweging 
heb ik dit voor publikatie prijs ge
geven," zegt ze. "Uit hetgeen een 
groot aantal partijleden in alle ge
ledingen te vertellen heeft, kunnen 
conclusies worden getrokken over 
hoe het moet met de organisatie van 
de partij". Zo'n commissie van on
derzoek moet ook conclusies trek
ken over de wenselijkheid van de 
koers van de partij, vindt ze. 

De motie die De Jonge indient, 
zal overigens niet in stemming ko
men. Volgens Ginjaar is de gedachte 
achter de motie niet nieuw. Hij 
wijst op het bestaan van een com
missie van beroep. "Wachten op de 
resultaten van de analyse van zo'n 
onderzOekscommissie zou de maat
regelen voor de toekomst afremmen 
en de oude wonden alleen maar 
openrijten", aldus de voorzitter. 

Motie Den Haag 

Anders vergaat het de motie van 
De.n Haag. Daarin staat dat de li
berale uitgangspunten onvoldoende 
tot uiting komen in de presentatie 
van de VVD en dat de interne com
municatie en informatie-over
dracht moeten worden verbeterd. 
De organisatiestructuur en proce
dures zouden hierop moeten worden 
afgestemd. Hoewel het hoofdbe
stuur aanvankelijk adviseerde de 
motie als "overbodig" terzijde te 
leggen, blijkt in Leeuwarden toch 
een klimaat geschapen te zijn de 
motie over te nemen. "De motie zien 
wij als een ondersteuning van het 
beleid van dagelijks en hoofdbe
stuur", aldus Ginjaar. 

Ook de strekking van de brief 
van de ondercentrale Ommen 
wordt door de partijtop beschouwd 

als een ondersteuning van zijn be
leid, zo blijkt uit de reactie van Gin
jaar. 
Bij de beantwoording van de op~ 
merkingen van de verschillende af
gevaardigden neemt hij afstand van 
uitspraken van Groenveld en 
Geertsema. Over de laatste: "Als we 
hem het erelidmaatschap zouden 
ontnemen, zouden we ons net zo 
weinig liberaal gedragen als som
migen het gedrag van de heer Geert
sema beschouwen". 

In zijn vrijdagavondtoespraak -
zie integrale tekst elders in het 
blad - strooide de voorzitter zich te
genover de leden al as op het hoofd 
met de erkenning dat er "de laatste 
jaren helaas veel is fout gegaan". 

"Ieder van ons kan een reeks feiten 
en gebeurtenissen noemen die ei
genlijk niet hadden mogen gebeu
ren". Met zijn toespraak heeft hij 
naar veler mening al veel kou uit de 
lucht gehaald. Misschien mede 
daardoor blijft de schade op zater
dagochtend binnen de perken en 
spoedt een deel van de partij zich -
in afwachting van het Liberaal Be
stek - redelijk hongerig naar de 
lunch met liberaal couvert. 

Een voor de media teleurstellen
de ochtend. Een van de collega's 
achter de perstafel verwoordt het 
aldus: "Ben ik daarvoor zo vroeg uit 
mijn bed gekomen?" 

• 

,,Trouw aan CDA, 
maar PvdA niet afwijzen'' 

D e fractievoorzitter van de 
VVD in de Tweede Kamer, 
dr. Joris Voorhoeve predikt 

vooralsnog trouw aan de coalitie
partner, het CDA, maar wil ook 
bruggen slaan naar andere politieke 
partijen (de PvdA). 
Voorhoeve zei dat n.a.v. vragen van 
Paul Labohm (Voorburg). Labohm 
stelde dat de partij recht heeft op 
duidelijkheid over de koers van de 
VVD. Wat is sociaalliberalisme en 
wat is de door Voorhoeve bepleite 
middenkoers?, wilde Labohm we
ten. 
Volgens Voorhoeve kan de positie 
van de VVD als "open" worden be
titeld. "We hebben tot driemaal toe 
met het CDA kunnen samenwer
ken. We hebben samen met het 
CDA concrete verbeteringen in het 
regeringsbeleid kunnen uitvoeren, 
maar we kunnen niet op voorhand 
kiezen." 
Volgens Voorhoeve kiest de VVD 
nu voor voortgezette samenwerking 
met het CDA, maar niet tegen even
tuele samenwerking met de sociaal
democraten. Die samenwerking met 
de PvdA kan overigens alleen wor
den verwezenlijkt, als het PvdA
programma op enkele punten wordt 
afgezwakt. 
"De VVD wordt geconfronteerd met 
de paradox van twee aspecten", zei 

Voorhoeve. "We hebben een lang
durige succesvolle periode van sa
menwerking met het CDA en de 
ontwikkeling van het CDA is een 
eind onze richting ingegaan. Moeten 
we ons naar rechts laten drukken? 
Nee, als we willen groeien, dan in 
het brede politieke midden." 
Het liberalisme is een op veran
dering gerichte stroming en geen 
conservatieve. Dat houdt volgens 
Voorhoeve in dat er ook openingen 
naar andere politieke stromingen 
moeten blijven. 



Vier nieuwe gezichten 
in Dagelijks Bestuur 
Het dagelijks bestuur van de VVD kent sinds de al
gemene ledenvergadering in Leeuwarden vier nieu
we gezichten: onder-voorzitter mr. Ivo Opstelten, 
burgemeester van Delfzijl, penningmeester drs. Pie
ter Ressenaar uit Den Haag, mevrouw Ankie Aeyelts 
Averink-Winsemius uit Krimpen aan de IJssel en 
Jan Dirk Blaauw uit Zeist. 

De komst. van dit viertal bete
kende automatisch het af
scheid van een aantal par

tijcoryfeeën die jarenlang in het 
hoofdbestuur zitting hadden: vice
voorzitter Liesbeth van Raalte
Tuijnman, penningmeester Joan de 
Monchy en secretaris internatio
nale betrekkingen Ton Struick van 
Bemmelen. Mevrouw Aeyelts 
Averink vulde de vacature op, ont
staan door het tussentijds aan
treden van dr. Leendert Ginjaar als 
voorzitter. 

Ginjaar zwaaide de drie vertrek
kende collega's niet alleen uit met 
prijzende woorden. Ze kregen voor 
hun werk alledrie de VVD-onder
scheiding. Voor de scheidende pen
ningmeester was er ook nog een ex
tra attentie van mevrouw Brouwer 
uit Sneek die namens de penning
meesters van de kamercentrales 
haar bewondering voor zijn werk 
uitsprak. "Ik heb me altijd aange
trokken gevoeld door die duizenden 
die voor de partij iets doen en ben 
geroerd uit die categorie een atten
tie te krijgen", aldus de scheidende 
penningmeester. 

Emotioneel 

Voor de vertrekkende buitenland
secretaris Van Bernmelen had het 
weekeinde in Leeuwarden een extra 
emotioneel karakter. Enkele maan
den voor zijn periodieke aftreden 
stapte Van Bernmelen al op, omdat 
hij zich niet kon verenigen met de 
opstelling van de partij binnen de 
Liberale Internationale tegenover 
de Oostenrijkse Freiheitspartei 
Oesterreich (FPÖ) die Van Bern
melen "fascistoïde" noemde. In een 
verklaring die hij in Leeuwarden 
voorlas, zei Van Bernmelen dat fi
guren als Glimmerveen en Janmaat 
nog lieverdjes zijn vergeleken bij de 
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leden van de Oostenrijkse groe
pering. Van Bernmelen vindt dat de 
FPÖ niet in de Liberale Internatio
nale thuishoort en had graag gezien 
dat de VVD zich uit dat internatio
nale gezelschap had teruggetrok
ken, omdat zijn wens niet is gereali
seerd. Overigens zei voorzitter Gin
jaar in een reactie op Van Bem
melen's verklaring dat hij de 
opvattingen van de ex-secretaris 
buitenland over de Oostenrijkers 
volstrekt deelt "We zijn en blijven 
van mening dat de FPÖ uit de Li
berale Internationale moet, maar 
daarvoor is een twee-derde meer
derheid nodig en die zit er - gezien 
de houding van de andere lid-par
tijen niet in", aldus Ginjaar. "Als 
we die twee-derde meerderheid niet 
krijgen en we stappen er uit, dan 
gunnen we die Oostenrijkers in feite 
de overwinning". Ginjaar sluit ove
rigens niet uit dat de VVD alsnog 
zal besluiten de Liberale Inter-

nationale te verlaten. Komende zo
mer zal de Liberale Internationale 
zich opnieuw over het lidmaatschap 
van de FPÖ buigen. De VVD heeft 
een aantal vragen opgesteld en zal 
op basis van de antwoorden haar 
houding bepalen. 

Blaauw 

Een kwestie die verder voor reke
ning komt van Jan-Dirk Blaauw, de 
opvolger van Struick van Bern
melen. Blaauw, voormalig Tweede 
Kamerlid en nu weer eerste reserve 
voor een plaats in die Kamer, ver
sloeg in een stemming op de late 
vrijdagavond zijn concurrenten 
voor de functie, R. Wigboldus uit 
Groningen - kandidaat van het 
hoofdbestuur - en P. Regnault uit 
Wassenaar. Van de 1042 stemmen 
haalde Blaauw er in de eerste ronde 
al 612 tegen Wigboldus 318 en Reg
nauit 112. 
Drs. Ben Verwaayen uit Wateringen 
werd opnieuw benoemd tot secreta
ris voor de propaganda. 

Victor Hafkamp 



Taakverdeling 
dagelijks bestuur 

- dr. L. Gihjaar 
voorzitter 

- mr. I. W. Opstelten 
ondervoorzitter tevens belast met vorming en scholing 

- drs. P. Ressenaar · 
penningmeester 

- A. A. Aeyelts Averink-Winsemius 
secretaris begeleiding bijzondere groepen 

- J. D. Blaauw 
secretaris voor de internationale betrekkingen 

- P. L. van den Bossche 
secretaris oplossen problemen in afdelingen en centrales 

- drs. H. B. Eenhoorn 
secretaris interne communicatie 

- drs. L. Hilarides 
secretaris begeleiding partijcommissies 

- drs. B. J. M. Verwaayen 
secretaris propaganda en voorlichting 

drs. P. Hessenaar 
(foto Sijthoffpers) 
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Na een zeer spannende en ge
spannen voorjaarsvergade
ring van de kamercentrale 
Groningen werd op 13 mei in 
het Stadsparkpaviljoen in 
Groningen een feestelijke 
bijeenkomst georganiseerd 
ter gelegenheid van het af
scheid van kc-voorzitter 
Klaas Weide, vice-voorzitter 
Rients Wigboldus en het db
lid Leen Ruben. Ook werd 
die avond afscheid genomen 
van gedeputeerde Tinco 
Meijer en de statenleden H. 
Euverink, Ch. G. Geertsema 
en H. E. Clevering. Het eerst 
sprak Klaas Weide tot Tinco 
Meijer, die hij prees vanwege 
diens loyaliteit ten aanzien 
van de VVD. Algemeen se
cretaris Wim van den Berg 
overhandigde de heer Meijer 
vervolgens de VVD-onder
scheiding. 
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v.l.n.r. de secretaris van de KC-Groningen, Hanneke van der 
Heijden, een zichtbaar aangeslagen Klaas Weide en Rients 
Wigboldus 

En daarna neemt eigenlijk ie
dereen afscheid van elkaar. 
Klaas Weide prees Rients 
Wigboldus voor de voortref
felijke samenwerking die al 
die jaren tussen hen beide 
was geweest. 

Overrompeld 
Klaas Weide was totaal over
rompeld door de grote hoe
veelheid vrienden van buiten 
Groningen die allemaal voor 
zijn afscheid waren gekomen. 
Een kleine "actie" -groep had 
achter zijn rug om rucht
baarheid aan zijn vertrek ge
geven. Zo spraken achtereen
volgens de heer B. C. van 
Baelen Walter (de "liberale 
vader" van Klaas uit Leeu
warden), oud-collega kc
voorzitter Henk Tijdens uit 
Zeeland, gedeputeerde Johan 
Remkes en Wim van den 
Berg, die ook nog eens de 
voortreffelijke samenwer
king tussen het algemeen se-

Op de eerste rij op de voor
grond het gezin Weide 

v.l.n.r. Rients Wigboldus, 
Tinco Meijer, Jan Kammin
ga, Henk Vonhoff, Klaas 
Weide, Hans Wiegel en Al
bert Jan Evenhuis 



cretariaat en de kc-Gronin
gen onderstreepte. 
Namens de ondercentrale 
BRD sprak de heer R. P. 
Schouten. Groningen heeft 
met deze buitenlandse on
dercentrale dankzij Klaas en 
Rients en niet minder door 
de inspanningen van Leen 
Ruben een uitstekende band 
opgebouwd. Mevrouw Nel 
Siertserna-Smid sprak na
mens de afdeling Groningen 
van de Vereniging voor 
Staten- en Raadslèden en 
Jan Kamming a namens de 
zeer vele liberale vrienden en 
relaties van Klaas uit het 
hele land. De laatste bood als 
lid van de actiegroep de 

scheidende voorzitter een 
reischeque aan. Daarmee 
kunnen Klaas en zijn vrouw 
Roelien binnenkort naar 
Amerika. 

De bijna legendarische staat 
van dienst - bijna, want ge
lukkig blijft Klaas nog actief 
binnen de VVD! - wordt 
vooral door Rients Wigbol
dus uit de doeken gedaan. 
Klaas Wei de was in de 50-er 
jaren oprichter van de afde
ling Staphorst van de VVD. 
Hij werd vervolgens jeugd
gemeenteraadslid te Leeu
warden, algemeen penning
meester van de JOVD en se
cretaris van de VVD-afde
ling Leeuwarden. Van 1963 -
1970 was hij gemeenteraads
lid te Leeuwarden; van 1970 -
1976 wethouder in diezelfde 
plaats en sindsdien bur
gemeester; eerst te Marum, 
thans in Haren. Rond 1960 
neemt hij afscheid als pen
ningmeester van de JOVD. 
Deze portefeuille draagt 
Klaas Weide dan over aan 
Hans Wiegel. Uit dat contact 
ontstond een vriendschap 
voor het leven. Klaas Wei de 
zal actief blijven als lid van 

de commissie-Jacobse en hij 
zal cursussen blijven geven 
voor de Haya van Someren
stichting. 
De dank aan Klaas strekte 
zich ook uit tot zijn vrouw en 
beide dochters. Het huis van 
de Weides staat in het hele 
land bekend als een liberaal 
bolwerk en het hele gezin 
was zeer actief in en leefde 
intens mee met de VVD. 

(met dank aan Hanneke van 
der Heijden) 

Reny Dijkman 

IB2ill.~«Jlm® v21rm 
ffiSJr®«)l21 V®li§~eJifk~ 
C«JJiffi~ac~emt 

Na gedane arbeid is het goed 
pretmaken. Kaderleden heb
ben de laatste tijd heel wat 
afgesjouwd voor de partij, 
dus hebben ze recht op een 
verzetje. Zo dacht Guus Ga
det, voorzitter van oe de Ba
ronie (het gebied rond 
Breda), en met hem zijn me
de-bestuursleden. Naar een 
lócatie hoefde men niet om te 
kijken. Guus Gadet heeft 
naast zijn huis in Prinsen
beek een forse dubbele ga
rage, die voor de ontspanning 
van vrienden en kennissen is 
omgebouwd tot een gezellig 
bruin café. 
Mocht een ijverig meelezen
de ambtenaar nu een over
treding op niveau vermoe
den: Guus Gadet drijft geen 
onreglementaire horeca-ge
legenheid. Gasten krijgen bij 
hem aan een echte tap gratis 
drank. Gadet ontvangt op 
zijn kosten. Het gastheer
schap werd verdeeld over 
Gadet en de ondercentrale, 
zo vertelt oe-penningmeester 
Peter van de Ven. 
Voor het gezellig treffen gin
gen uitnodigingen naar be
stuurders van afdelingen, ka
mercentrale en leden van de 

statenfractie. Samen met 
gasten van buiten het werk
gebied zorgden zij voor een 
grote hoeveelheid geparkeer
de auto's in een anders zo 
landelijke dorpsstraat. "We 
zijn zó met de partij bezig
geweest, dat we voor elkaar 
geen tijd hadden", houdt 
Guus Gadet zijn gasten voor. 
Ter versteviging van de on
derlinge band kan het geen 
kwaad elkaar met een glas in 
de hand te ontmoeten. Een 
ontspannen manier om de 
accu wat bij te laden, zonder 
de verplichting over politiek 
te praten. Toch kreeg Robin 
Linschoten de uitnodiging 
iets over actuele politiek te 
komen zeggen. Vanachter de 
bierpomp stak hij manmoe
dig zijn verhaal af. Robin 
hield het kort en krachtig, 
daarmee intuïtief voorko
mend dat iemand in een olij
ke bui hem zou vragen om al 
pratend de tap te bedienen. 
"Zoiets is bij ons in de polder 
onmogelijk". Robin Lin
schoten geniet na het af
steken van zijn Haags ver
haal. "Onze leden komen 
naar een vergadering en gaan 
na afloop naar huis. Een 
feestje bouwen is ondenk
baar." Hij ziet over het 
hoofd, dat de Baronie voor 
het eerst met ontspanning de 
rijen sluit. · 
Een kwestie van durven? De 

Cuus Cadet + echtgenote 

v.l.n.r. Peter Slijpen (2e van 
l~nks), Piet de Lange, Guus 
Cadet, Martin v. d. Hoogen -
Ari van Drie! bij Ff (met 
boompje). 

durf van Guus Gadet gaat 
dan een stuk verder, want sa
men met Ari van Driel, de vi
ce-voorzitter van de kamer
centrale, heeft hij tevens een 
schilderijen-expositie inge
richt. Ari en Guus maken 
ook deel uit van een stich
ting, die het werk van veel
belovende kunstenaars pro
moot. 
Aan de wanden van de garage 
hangen aquarellen en ab
stracte schilderijen sieren 
een muur van het zwembad. 
Gevraagd naar wat een ab
stract werk bij hem los
maakt, zegt Martin van den 
Hoogen, penningmeester 
van de kamercentrale: "Dit 
doet me denken aan de laat
ste storm. Toen zag ik in mijn 
tuin een kastanjeboom om
gaan. Het schilderij beeldt 
een boom in de storm uit". 
Ari van Drie! rent weg om de 
gedrukte verklaring van de 
kunstenaar te halen. Daaruit 
blijkt, dat Martin de sfeer 
van het werk goed heeft aan
gevoeld. Het heet "Ff (met 
boompje)". 
Bij het opmaken van de ba
lans aan het einde van de 
avond constateert Ari van 
Drie!, dat voor duizend gul
den aan aquarellen is ver
kocht. En dat voor een expo
sitie, die tot doel had een cul
tureel tintje te geven aan de 
verbroedering. Hoe vond je 
het, zo wordt mij gevraagd in 
de auto op weg naar huis. 
Zo'n feestje vergroot de 
saamhorigheid, komt de club 
ten goede: Toch iets heel an
ders dan gewoon een pintje 
pakken. 

Jan van de Ven 



GASTRUBRIEK 

Om de discussie in de partij te ver
breden en te verlevendigen zullen 
op verzoek van de redactie regel
matig in V & D gastschrijvers aan 

bod komen. 
Voor dit blad vroegen we het oud 

VVD-kamerlid en oudminister van 
Verkeer en Waterstaat: Ir. D.S. 

Tuijnman. 
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B ij de laatste statenver kiezin
gen werd het Tweede kamer
lid Mevrouw Terpstra met 

Voorkeursstemmen tot statenlid ver
kozen. Gezien haar lage plaats op de 
VVD-lijst was dit laatste kennelijk 
niet haar bedoeling geweest. Deson
danks aanvaardde zij haar benoe
ming. Een zuiver standpunt. Maar 
naast haar kamerwerk wel een extra 
belasting. Bij een combinatie van 
deze functie kan overigensbij de ta
kenverdeling in beide fracties reke
ning worden gehouden met de 
specialismen van een fractielid. Op 
die manier kan tijd en energie wor
den bespaard. 

Combinatie van kamerlidmaat
schap met andere politieke en/of 
niet-politieke functies komt ook nu 
nog wel voor, zij het veel minder 
dan enige decennia geleden het ge
val was. Verscheidene Kamerleden 
waren toen tevens lid van provincia
le staten of van een gemeenteraad. 
In dit verband was een combinatie 
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met de functie van gedeputeerde of 
wethouder geen uitzondering. Ook 
in de huidige Tweede Kamer, de 
VVD-fractie niet uitgezonderd, 
hebben verschillende leden be
stuurlijke ervaring opgedaan in 
staten of gemeenteraad. Wel min
der dan voorheen. 

Ook in vele andere sectoren van 
ons maatschappelijk leven waren 
vroeger Kamerleden actief in niet
politieke functies. Nog in de zes
tiger jaren oefenden, met name in 
de VVD en de Christelijke partijen 
vrij veel Kamerleden een zelfstan
dig beroep uit. In ons huidige po
litieke bestellijkt mij dit niet meer 
inpasbaar en evenmin aanbe
velingswaard. Veel meer nog maak
ten Kamerleden deel uit van bestu
ren van commissies of waren ad
viseur van een of meer van de vele 
belangenbehartigende organisaties 
ten behoeve van bedrijfsleven en 
samenleving. 

Over dit samengaan werd ook 
toen al verschillend gedacht. Met 
name werd wel eens getwijfeld aan 
de onafhankelijkheid van een Ka
merlid. Gewezen werd wel op het 
opereren van bepaalde frontensys
temen binnen de Kamer. In de 
praktijk viel dat wel mee. Maar nog 
afgezien daarvan, een Kamerlid dat, 
soms jarenlang, voor zijn intrede in 
de Kamer beroepsmatig in de maat
schappij heeft meegelopen zal zijn/ 
haar algemene en specifieke erva
ring niet ongebruikt laten. Overi
gens is ervaring breed inzetbaar. 

De voortdurende groei van het 
politieke werk heeft er toe geleid 
dat, niettegenstaande het aanstel
len van wetenschappelijke me
dewerkers, steeds moeilijker is ge
worden om het kamerlidmaatschap 
met andere functies te combineren. 
Ik vind dat jammer. Men kan de 
ogen niet sluiten voor de veran
deringen die aan de gang zijn of zich 
aankondigen en de politieke betrok
kenheid daarbij. Zaken als vergrij
zing, privatisering, decentralisatie, 
deregulatie, de ontluistering van 
natuur en milieu, kortom al die 
vraagstukken die binnen de politie
ke controle vallen. Ook het steeds 
verder opsplitsen van kennis en 
maatschappij, roepen de vraag op in 
hoeverre politici weloverwogen het 
tempo van deze ontwikkeling kun
nen bijbenen. 

Politiek is keuzen 
maken 

O
ok de burgers hebben, met 
name collectief, steeds beter 
de weg naar de politicus we

ten te vinden. Op zichzelf een goede 
zaak. De burgers zijn zich terdege 
bewust van de waarde van intel
ligente en tactisch goed gerichte be
langenpresentatie. Een presentatie 
die door haar actualiteit doorgaans 
een grote aandacht krijgt van de 
media. En welk Kamerlid is niet ge
voelig voor datgene dat de media 
brengen? 

Politiek bedrijven is keuzen ma
ken. Afwegen tussen het wenselijke 
en het mogelijke. Naar een even
wicht zoeken tussen vaak tegen
strijdige belangen, ook tussen die 
van kiezers onderling. Voor het 
functioneren van de Kamer zijn 
specialisme en specifieke deskun
digheid een noodzaak. Daarbij moet 
de generalist in het Kamerlid wak
ker blijven om er voor te zorgen dat 



de specialist niet te zeer tot detail
list wordt. Dan zie je door de bomen 
het bos niet meer en het vreet tijd 
die beter gebruikt kan worden. 

Naar mijn gevoelen ligt er een 
grote kracht van het parlement bij 
zijn maatschappelijke betrokken
heid. En dat is in feite niet anders 
dan de gebundelde maatschappelij
ke ervaring van individuele Kamer
leden. Daarom is het ook zo waarde
vol dat Kamerleden met bestuurlij
ke en maatschappelijke ervaring het 
parlement binnen komen. Maar 
ook dat die ervaring wordt onder
houden. Of dit steeds zo is betwijfel 
ik. Men mag daarbij zeker niet ge
neraliseren en nog minder tekort 
doen aan diegenen die zeer goed we
ten hoe de maatschappij in elkaar 
steekt. 

Ik zit nog met iets anders. De 
Tweede Kamer is de laatste decen
nia belangrijk verjongd. Daarbij is 
gelukkig de leeftijdsgroep van de 41 
t/m 50-jarigen stabiel gebleven. De 
leeftijdsgroep van diegenen die 51 
jaar en ouder zijn, in de zestiger ja
ren veruit de grootste categorie, is 
ongeveer gehalveerd. De groep van 
40 jaar en jonger is in aantal ver
dubbeld. De jongeren dragen nieu
we ideeën, nieuw elan en fysiek ver
mogen aan maar zij hebben kort en 
soms ternauwernood meegedraaid 
in de niet-politieke samenleving. Zij 
. beschikken daardoor over minder 
maatschappelijke ervaring. Met de 
ouderen verdwijnt zowel politieke 
als maatschappelijke ervaring. En 
ook wel een stuk levenswijsheid. 

Ik stel dit allemaal wat zwart-wit 
maar ik ben er mij intussen van be
wust dat de praktijk dit niet toelaat. 
We kennen ze allemaal wel, die na
tuurtalenten en mensen met een 
aangeboren politieke feeling. Maar 
het zijn nu eenmaal niet allemaal 
Wiegels. 

Ik vraag mij dan ook af in hoe
verre er wegen te vinden zijn om 
Kamerleden toch wat meer te be
trekken bij het werk van de niet-po
litieke organisaties en instellingen. 
Dat behoeft zeker niet in een om
vang als voorheen wel gebeurde. 
Maar kijk toch eens wat meer bij 
een ander over de heg. Denkbaar is 
een combinatie van politieke en 
niet-politieke functies die zodanig 
parallelloopt dat zij naar t~ee kan-
ten vruchtbaar is. ·· 

Blijft de vraag of zo'n samenloop 
mogelijk is. Ik durf hier geen ant
woord op te geven. Ik geef het wel 
ter overweging. Ervaring is niet te 
koop. Een Kamerlid wordt er wel 
aan herkend en op beoordeeld. 

"VRIJ opwinderi.d"'· .. ·· 
beleeft tweede dtuk 

I n haar speech op de algemene 
vergadering van de VVD te 
Leeuwarden heeft waar

nemend JOVD-voorzitter An
nette Nijs aangekondigd dat het 
boek "VRIJ opwindend" een 
aanzet zal moeten betekenen tot 
de discussie binnen de JOVD 
over de nieuwe liberale koers. 

De schrijvers van "VRIJ op
windend", Jules Maatenen Jan 
van Zanen, zien met blijde verba
zing hoe hun werk thans al een 
tweede druk beleeft. Wat zette 
hen tot het schrijven van dit 
boek? "Het hoofdbestuur van de 
JOVD heeft twee jaar geleden 
gevraagd na te denken over het 
liberalisme; zowel over de koers 
van de JOVD als de koers van 
JOVD in verhouding tot de 
VVD, maar oók over die van de 
VVD," vertellen de auteurs. 

"Het is toen even wat naar de 
achtergrond geschoven. Maar 
circa een half jaar geleden na de 
slechte verkiezingsuitslag rea
liseerden we ons dat een aantal 
jongeren uitgekeken raakte op 
het liberalisme .. 

Met dit boek willen we twee 
dingen bereiken: 
1. De hoofdlijn is: hou nou eens · 
op met dat gezeur over personen, 
maar discussieer over het beleid. 

Links Jules Maarten, rechts Jan 
vanZanen 

Nu is detijd rijp, want We.zittèn 
vermoedelijk nog driejaar van de 
nationale verkiezingen verwij~ 
derd. · 
2. We willen ni~t alleen kijken . 
naar de koers; màar.,. he~lvtij~ · 
blijvend - aanzetten geyen tot .de 
discussies dalU"over .. We stellen 
ook heel nadrukk~lijk dat "VRIJ 
opwindend" geen blauwdrilkis 
voor de toekomst." · · 

Het boek wer.d afgerond rond· 
de Statenverkiezingen ën Jules 
Maateri.en Jan van Zanenbe
klemtonen dat zij niet hebbén 
gestreefd naar volledigheid. Ook 
een kostenberekening hebben: zij . 
achterwege gelaten, wa:nt zij zien 
hun geesteskind in· dè eerste 
plaats als een ideo.logiseh stuk ... 
"Het is meer als geweten bedoelei 
dan als programma;" · · ·· 

Nadat zij het boek háÖ.dën: af.
gerond, hebben zijhetinanu~ • 
script aan circa 15. mensen uit 
JOVD en VVDgezond~ri methèt· 
verzoek om op- of bemerkirigèri . 
Wat daarop binnenkwam is 
grotendeels nog in de tekst ll1ee;; 
genomen. Volgens de autéurs ligt 
hetinde bedoelingdatdit bo~k 
onderdeel van het JOVD~vor~. 
mings- en scholingsprogiammà. · 
zal gaan worden. . · · . ·• 

Als vorm werd gekozen voor . · 
een formule waarin elkhoofd~. · 
stuk met een praktijk:voorbeeld ...... 
wm;dtingeleid, waarna de thèo- . · 
rie volgt: . 

Over "VRIJ opwindend''vhlt • 
van alles te zeggén; maaisà'ài lS 
het zeker niet. De sqhrî)vëis heb~ : · 
ben hun nek durven uitsteken: el1 
zich kwetsbaar dutven opstèlle11;: • 
Op de inhoud gá ik nietin;dié .......... . 

· discussie gun ik gaáine de JOVD; .. . 
maar wel hoop ik mf)t de iüitè'!lts 
dat de storende zetîoutél1 én de .. 
af en toe Jichtelijke gesc;hieas.: r 
vervalsing uit de tweede i:lt~k •·· 
zijn verdwenen, •.• ·.· ...... ····. · 
f 17,90ISBN90.5087 Ol3~~ei1". 
terboek · · ·· ·· ·· ·· ··• · 

. 1l~"n~ DiJkm~ · 
Foto: RoeFRoz~nburif 

,~\):\ ", 
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Landbouw en 
Europees Parlement 
door Hendrik Jan Louwes 
Lid Europees Parlement (ELD) 

In de plenaire vergadering in mei 
jl. boog het Europees Parlement 
zich over de landbouwproble
matiek, en met name over het 
"pakket-Andriessen". Dit pakket 
van maatregelen heeft tot doel 
weer controle te krijgen over de 
uitgaven van de landbouwpoli
tiek. 

"IT~~\. at laatste is ook wel nodig 
f I )) want deze kosten lopen van 

.L- jaar tot jaar op. Hun beslag 
op de financiële middelen, waarover 
de EEG beschikt, is nu meer dan 
60 % , tegen vroeger nog geen 50 % . 
Maar deze meer-uitgaven voor 
landbouw brengen de financiering 
van andere gemeenschaps-politie
ken in gevaar, zoals de regionale en 
sociale politiek en zeker ook het 
technologie-beleid. Kortom, het uit 
de hand gelopen landbouwbeleid 
belemmert de financiële solidariteit· 
met de armere lidstaten in het zui
den van de gemeenschap en frus
treert de pogingen een communau
tair antwoord te geven op de tech
nologische uitdagingen van de VS 
en Japan. Deze schets van de situa
tie is kwalitatief juist en zij lijkt die
genen gelijk te geven die de be
schuldigende vinger naar de boeren 
richten. 

Maar een kwantitatieve analyse 
van de bedragen waarom het hier 
gaat, maakt bovenstaande redene
ring aanzienlijk minder drama
tisch. 

In de eerste plaats bedraagt de 
gehele EEG-begroting "slechts" 
ruim 86 miljard gulden. En dat is 
dan een begroting voor 320 miljoen 
EEG-burgers. Wanneer men dit 
vergelijkt met de ongeveer 250 mil
jard gulden van onze Nederlandse 
begroting voor 14 miljoen burgers 
dan is duidelijk dat het in Europa 
slechts om een deelbegroting gaat; 
geen Onderwijs, geen Defensie, geen 
Verkeer en Waterstaat, etc. Het is 
dan ook niet te verwonderen dat de 
landbouwuitgaven - welke nauwe-
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lijks ten laste van de nationale 
schatkisten komen - een groot be
slag leggen op de communautaire 
uitgaven. 

In de tweede plaats leert een ver
gelijking dat de kosten van onze 
landbouwpolitiek lager zijn dan in 
de meeste andere geïndustrialiseer
de landen. Uitgedrukt in procenten 
van het bruto-nationaal-product 
belopen de kosten in de EEG on
geveer één procent, evenals in de 
VS; in Noorwegen en Zwitserland 
meer dan het dubbele, in Japan 
zelfs een veelvoud hiervan. En ie
dereen die buiten de gemeenschap 
reist ervaart al spoedig dat de kos
ten van levensmiddelen daar hoger 
zijn dan bij ons; dus de Europese 
consument betaalt de landbouw
politiek niet. Een laatste opmerking 
vooraf, namelijk die over de rol van 
de boeren die al dit onheil over ons 
zouden hebben veroorzaakt. Zeker, 
zij zijn de voortbrengers van de 
overvloed in de winkels en in de 
bergen boter, graan, etc. Maar dit 
gebeurde in een kader van objectie
ve signalen uit de markt, gestimu
leerd door een snelle technologische 
revolutie en tegen de achtergrond 
van de vele mogelijkheden welke de 
grote Europese markt bood. Hun 
handelen was rationeel en - zeker 
wat Nederland betreft- alert. Het is 
de politiek die tekort is geschoten. 
Noch het Europees Parlement, noch 
de Raad van Ministers (Landbouw) 
hebben de tekenen aan de wand van 
de dreigende overschotten tijdig 
willen duiden. Te laat en veelal on
voldoende werd ingegrepen om pro
ductie én kosten te beheersen. Wij 

allen weten waarom impopulaire 
politieke besluiten vaak zo moeilijk 
te nemen zijn, zo gemakkelijk wor
den uitgesteld. Maar nu dat zo is, 
gaat het niet aan de schuld bij de 
boeren te leggen. 

Deze opmerkingen vooraf moes
ten mij even van het hart, al was het 
alleen maar in de hoop dat amice en 
oud-collega-senator Arie Pais dit 
leest. Want volgens persberichten 
stelde hij op een recent gehouden 
symposium dat 2/3 van de begroting 
naar slechts 2 % van de bevolking 
zou gaan. Een wat ongenuanceerde 
stelling van een internationaal ban
kier. 

GeeJnt aangename 
lectuur 

Het is· tegen deze achtergrond 
dat de Europese Commissie bij 
monde van onze landgenoot An
driessen enige maanden geleden een 
omvangrijk pakket maatregelen in
diende om productie- en kostenont
wikkeling weer in de hand te krij
gen. Geen aangename lectuur voor 
de agrariër: prijsverlagingen, hogere 
bijdragen in de kosten (de zoge
naamde medeverantwoordelijk
heidsheffingen), verhoging van de 
kwaliteitseisen voor ter interventie 
aangeboden producten, beperking 
van deze interventie-mogelijkhe
den, versnelde afschaffing van de 
zogenaamde monetair-compen
serende-bedragen (de mc.b.'s), ver
laging van de gegarandeerde hoe
veelheden, etc., etc. De verdienste 
van Andriessen's voorstellen is dat 

Hendrik Jan Louwes 



het duidelijk maakt wat er moet ge
beuren om weer tot een meer nor
male situatie op de markt en in de 
begroting te komen. De prioriteiten 
zijn ook goed gesteld: 
- het in een paar jaar wegwerken 
van de overschotten in interventie 
(de z.g. bergen), 
- het voorkomen van de opbouw 
van nieuwe voorraden, 
- het beter laten functioneren van 
de (enorme) Europese markt door 
meer realistische prijzen, etc. 

We weten nu wat ons te doen 
staat en in welke mate. De kritiek 
die men kan hebben is dat het wel 
wat veel in één keer is, dat de cu
mulatie van vele maatregelen tot 
sterke prijsdalingen kan leiden (tot 
10% en meer) waardoor het inko
men van veel boeren -vooral ak
kerbouwers - onder grote druk kan 
komen te staan. Een ander aspect 
dat kritiek ontmoet is het vrijwel 
geheel ontbreken van begeleidende 
sociale maatregelen voor agrariërs 
of hun medewerkers die in het ge
drang komen. Er wordt dan vaak 
gerefereerd aan het kolen- en staal
beleid (E.G.K.S.) - ook een EEG
aangelegenheid - waar capaciteits
afbouw steevast wordt vergezeld 
door uitgebreide sociale maatre
gelen voor de gedupeerde werkne
mers. 
De meeste kritiek (van niet-agra
riërs) trof echter de vreemdste eend 
in de bijt van de Commissie-voor
stellen, namelijk de zogenaamde 
heffing op oliën en vetten. In libera
le ogen is dit inderdaad een opzien
barend voorstel. Het beoogt een zo
genaamd stabiliseringssysteem 
voor de prijzen van producten waar
in oliën en vetten zijn verwerkt door 
middel van een heffing op alle ver
werkte oliën en vetten - geïmpor
teerd dan wel in de EEG gepro
duceerd- in tijden dat de wereld
markt laag is. En omgekeerd een 
subsidie wanneer het andersom is. 
Wanneer men bedenkt dat de EEG 
bijna 75 % van haar interne con
sumptie van vetten en oliën impor
teert dan is bij de huidige lage 
prijzen ter wereldmarkt een derge
lijke heffing een flinke bron van in
komsten. Waarmede dan weer een 
stuk olijf-olie-beleid zou kunnen 
worden gefinancierd. Protesten 
alom, ook van buiten de Gemeen
schap, voor de VS (soja) en vele ont
wikkelingslanden (palmolie etc.). 
Enthousiasme daarentegen in de 
Zuidelijke lidstaten en in de krin
gen die traditioneel protectionis
tisch denken. 

Aallîlv1lJl!Remurlle 
begreoHng 19§7 

De discussie in de kringen van 
het bedrijfsleven, in het Parlement 
en in de Raad van ministers (Land
bouw) vond en vindt plaats tegen 
de achtergrond van een benauwde 
budgettaire situatie. De totale be
groting 1987 van de Gemeenschap 
beloopt ruim 86 miljard gulden, het 
landbouwdeel (afd. Garantie) daar
in bedraagt ruim 53 miljard 
( = 62 % ). Maar reeds in december 
1986 was duidelijk dat dit laatste 
bedrag onvoldoende zou zijn onder 
meer door de lagere dollar-koers en 
de versnelde afzet van de voorraden. 
De Commissie schat thans (mei 
1987) dat er een tekort zal zijn van 
ruim 9 miljard gulden, waarvan bij
na 3 miljard is te financieren door 
de voorgestelde heffing op oliën en 
vetten en door andere bezuinigings
voorstellen. Deze zijn echter nog 
steeds niet door de ministerraad 
aangenomen. Hetgeen betekent dat 
ook de aanvullende begroting 1987 
nog op los zand is gebouwd. Nu -
eind mei - is de situatie als volgt: 
- de Raad van ministers (Finan-

ciën) zegt dat er geen geld is om 
de tekorten te financieren; 

- de Raad van ministers (Land
bouw) doet alsof ze dit niet hoort; 

- de Commissie heeft aangekondigd 
na de zomer flink op de financie
ring van de landbouwpolitiek te 
gaan korten, namelijk 30 %; 

- De Begratingscommissie van het 
Europees Parlement heeft er geen 
zin in de ingewikkelde procedure 

te starten voor een aanvullende 
begroting welke niet op harde ge
gevens en afspraken is gebaseerd. 

In deze wat choatische situatie 
heeft de plenaire vergadering van 
het Parlement zich op een tamelijk 
realistische wijze uitgesproken en 
daarmede zowel de Commissie ge
steund als de Raad van ministers 
(Landbouw) op de vingers getikt. 
Zij aanvaardde in principe de Com
missievoorstellen mét de oliën- en 
vettenheffing. Wel met enige af
zwakking van de meest rigareuze as
pecten. Maar toch! En met een te
vreden commissaris Andriessen. 
Het ging wel niet van harte, name
lijk vóór 149, tégen 74, en 24 ont
houdingen. Terwijl ook het totaal 
aantal stemmers {247) minder dan 
de helft bedroeg van de 518 leden. 
Een teken dat velen de "querelle 
éternelle" over de landbouwproble
matiek wel voor gezien hielden. De 
scheidingslijnen tussen voor en te
gen liepen dwars door alle fracties 
heen. Tégen stemde vooral N.W.
Europa en vóór de meeste afgevaar
digden ten zuiden van de lijn Brus
sel-München. De invloed van de 
oliën- en vetten-heffing was duide
lijk. Geen Britse conservatief was 
vóór. Geen Spaanse conservatief 
stemde tegen. Maar ook geen Frans
man stemde tegen, (met uitzon
dering van de communisten). En de 
liberalen: evenveel vóór als tégen en 
twee onthoudingen. En zo was het 
in alle fracties. Dus toch "l'Europe 
des patries?" In de landbouw lijkt 
het er wel op! 
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WANDELPARADIJS LES MARÉCOTTES 
In Zwitserland zijn 8000 hotels, maar er is 
slechts één Hotel Aux Mille Etoiles. 

Ideaal gelegen in oorspr. Walliser dorp in onberoerd natuur
gebied ( 1100 m), heerlijk klimaat, veel wandel- en excursie
mogelijkheden. Familiehotel met alle comfort, groot overdekt 
zwembad, kinderspeelkamer, voortreffelijke keuken, enz. 
Kinderen tot 6 jaar gratis, speciale 65 +-tarieven. 1 Week half
pension vanaf fr.525. 10 km van autoweg Martigny, trein tot in 

dorp. HOA?L **** 
v~?a9. zomer-/herfstprogr. GJux Milf"vc[ioi/ts-
vnJbhJvend aan J '" 
Elly en Jan Mol (Ned.) waar u zich thuisvoelt 
tel.: 09.41.2661666 1923 Les Marécottes (Wallis) 

15juni1987 



Mutaties in het 
landelijk bestuur 

,,Vrouwen in de VVD'' 

"Niet hoe iemand is maar hoe wij denken 
dat zij is; zo is zij, denken wij" 

Het is altijd weer met enige wee
moed als afscheid moet worden ge
nomen van bestuursleden. Mensen 
waarmee vaak een jarenlange inten
sieve bestuursrelatie is opgebouwd; 
waarmee lief en leed is gedeeld. He
laas, de reglementen zijn onverbid
delijk. Dat geldt in dit geval in het 
bijzonder bij de benoeming van onze 
penningmeester, Ankie Aeyelts 
Averink- Winsemius, tot dagelijks 
bestuurslid van de partij in de func
tie van secretaris van de organisatie. 
Ankie Aeyelts Averink is een be
stuurslid dat door haar bekwaam
heden in vele bestuursfuncties in
zetbaar is. In de loop der jaren is van 
deze bekwaamheden veelvuldig ge
bruik gemaakt toen het bestuur 
door vacatures werd gekweld. Haar 
hoofdtaak echter, penningmeester, 
heeft zij immer met zeer veel des
kundigheid en inzicht verricht. Dat 
de financiële positie van de "Vrou
wen in de VVD" een gezonde is, 
dankt deze organisatie voor een be
langrijk deel aan deze penningmees
ter. 

Dat nu het dagelijks bestuur van 
de partij van haar deskundigheid 
gaat profiteren is voor het bestuur 
van de "Vrouwen in de VVD" een 
aderlating, echter eveneens een uit
vloeisel van een van de doelstellin
gen van de "Vrouwen in de VVD"
het bevorderen van integratie van 
vrouwen in de VVD-. Ankie wensen 
wij toe: veel wijsheid en doorzet
tingsvermogen! 

Babs Lok was onze onvermoeiba
re 1e secretaris die door haar en
thousiasme, deskundigheid en grote 
bekendheid in en met de partij voor 
ons bestuur van onschatbare waar
de was. Waar zij aanvankelijk de 
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nodige reserves had over een afzon
derlijke vrouwenorganisatie binnen 
de partij, verdween deze reserve 
binnen de kortste keren toen zij be
stuurlijk bij deze organisatie werd 
betrokken. Babs was voor ons de 
duizendpoot die overal een mouw 
aan wist te passen, die voor ieder 
probleem een oplossing aandroeg, 
die de reglementen op haar duimpje 
kende en die haar optimisme wist 
over te dragen op een ieder die het 
functioneren van de partij, tijdens 
het zeer recente verleden, wat som
ber inschatte. 
Uit haar eigen schriftelijke impres
sies gericht aan de Adviesraad over 
drieëneenhalf jaar secretariaat: 
"Willen VVD-leden (dus ook vrou
wen) invloed uitoefenen in de partij 
dan dient men op de hoogte te zijn 
van kandidaatstellingsprocedures, 
termijnen van benoeming, indienen 
van moties/voorstellen voor een al
gemene vergadering ... etc. Kennis 
van de reglementen is een voorwaar
de om goed te kunnen functioneren. 
Eerst dan zult u beschouwd worden 
als een gelijkwaardige gespreks
partner en zal uw stem tellen, ook al 
is deze adviserend." 

Een drietal nieuwe bestuurs
leden is inmiddels tijdens de ad
viesraadsvergaderirig van 25 mei jl. 
benoemd. De portefeuille van· 1e se-

cretaris zal worden ingevuld door 
mevrouw mr. Agnes A. J. Snoep
Mook uit Heemstede. Geen on
bekende in de VVD. Zij was van 
1970 tot 1986 gemeenteraadslid in 
Heemstede. Van 1980-1986 lid van 
de Adviesraad Vrouwen in de VVD 
en bestuurslid van de kc-Haarlem, 
tevens bestuurslid en voorzitter 
Provinciaal Contact Vrouwen VVD 
Noord-Holland en Contactvrouw 
VVD-vrouwen in het landelijk Plat
form Kinderopvang. 

In de portefeuille Politiek is, na 
een vacature van bijna twee jaar, 
benoemd mevrouw Josien A.M. L. 
Robertson-Olgers uit 's-Graven
hage. Zij had van 1983-1986 zitting 
in de gemeenteraad van Groningen 
o.m. belast met deelname aan· de 
commissies: onderwijs, vrouwen
zaken en milieu. Sedert begin dit 
jaar is zij plv. adviserend lid van de . 
gemeentelijke commissie Eman
cipatiezaken namens de Haagse 
Vrouwenraad. 

Tot secretaris voor de organisa
tie is benoemd mevrouw Jannigje 
Weeder-Van 't Hof uit Sint Deden
rode. Zij is van 1979-1986 secretaris 
geweest van de VVD-afdeling Zuid
wolde; penningmeester van de on
dercentrale Meppel van 1983-1985 
en secretaris van deze zelfde onder
centrale van maart 1985 tot aan 
haar verhuizing naar Sint Deden
rode. Bovendien vervulde zij een 
aantal maatschappelijke functies 
buiten de VVD. 

Wij zijn erg blij met het enthou
siasme waarmee deze nieuwe be
stuursleden hun taak zijn begonnen. 
Het landelijk bestuur van de orga
nisatie Vrouwen in de VVD gaat 
weer een goede bestuursperiode te
gemoet. 

Leity Wind 
Voorzitter Vrouwen in de VVD 



Organisatie 
Vrouwen 
in de VVD 
Voorzitter: mevr. A. M. Th. 
Wind, Populierendreef 155, 
2272 RC Voorburg 
Vice-voorzitter: mevr. drs. J. 
E. Bruin-Scheepens, ds. 
Kremerstraat 24, 5591 GH 
Heeze 
Penningmeester: vacature 
Eerste secretaris: mevr. mr. A. 
A.J. Snoep-Mook, Ant. 
Duycklaan 5a, 2101 BJ Heem
stede 
Tweede secretaris: mevr. J. 
Weede-Van 't Hof, Schootse
dijk 11, 5491 TD Sint-Oeden
rode 
Secr. Politiek: mevr. J. A.M. 
L. Robertson-Olgers, Surina
mestraat 7, 2585 GG 's-Gra
venhage 
Liberale Vrouw: mevr. M. 
Woudenberg-Monshouwer, 
Klazinahoeve 12, 2804 JG 
Gouda 
Secr. Propaganda: mevr. M. J. 
Essers-Huiskamp, Krui
zemuntstr. 151, 7322 LG 
Apeldoorn 
Secr. Vorming en Scholing: 
mevr. M. P.A. Hooghuis-Zoet, 
Watersnip 5, 3755 GK Eem
nes 
Nvr. Externe vert.: mevr. F. 
Heineken-Hoven, J. J. Viotta
straat 32 hs, 1071 JS Amster
dam. 

Tineke Tangel12~ jaar 
bij de VVD! 

Op maandag 1 juni 1987 vierde de adjunct-algemeen secretaris Ti
neke Tangel haar twaalfenhalf-jarig jubileum bij de VVD. Zij werd 
die middag wat "overvallen" door vele dagelijkse bestuursleden, 
oud-voorzitter Jan Kamminga, een afvaardiging van de Vrouwen in 
de VVD en haar collega's van het Thorbeckehuis, die zich in de lom
merrijke tuin van het pand hadden opgesteld om haar te feliciteren 
en toe te drinken. 
Algemeen secretaris Wim van den Berg dook als goed historicus in 
de geschiedenis. Hij had zelfs haar sollicitatiebrief van 12Yz jaar ge
leden boven water gehaald, waaruit Tinekes intentie om destijds van 
baan te wisselen duidelijk sprak: ... "Snel bleek echter dat veel rou
tinewerkzaamheden weinig tijd overlieten voor eigen initiatief ... " 
Van den Berg prees haar onvermoeibare inzet voor de partij: "Je hebt 
de zaak naar buiten toe altijd goed verdedigd, maar intern was je 
kritisch als de zaken niet goed lagen. Je hebt van je hart nimmer een 
moordkuil gemaàkt!" 
Ook VVD-voorzitter Ginjaar, Hugo Dittmar en de nieuwe secretaris 
van de Vrouwen, Agnes Snoep, zetten haar met woorden, bloemen 
en geschenken in het - even letterlijk doorbrekende - zonnetje. Theo 
Meijer maakte deze foto's van het feestelijk gebeuren. 

Reny Dijkman 



De Oort-operatie: 
Zicht op Eenvoud? 

door: Frank de Grave 
Lid Tweede Kamer 

Eind april discussieerde de Tweede Kamer voor de eerste maal 
over het rapport van de Commissie tot vereenvoudiging van 

de loon- en inkomstenbelasting. Deze commissie staat bekend 
als de Commissie Gort, naar haar voorzitter dr. C. J. Gort, 

lid van de Raad van Bestuur van de A.B.N. en VVD' er. Ten
einde deze grootste belastingoperatie sedert W.O. II wat in

zichtelijker te maken zal mr. Frank de Grave, financieel 
woordvoerder van de VVD Tweede Kamerfractie, nader in

gaan op de achtergronden en de inhoud van de Gort-voorstel
len en de VVD-positie terzake. 

I. Inleiding 
name in de jaren zeventig veel 
maatschappelijk relevante neven
doeleinden - naast het hoofddoel 
van belastingheffing nl.: het finan
cieren van collectieve uitgaven, in
gebracht. Wilde de overheid be
paald maatschappelijk gedrag 
stimuleren of juist ontmoedigen dan 
werd het fiscale wapen in stelling 
gebracht. Daarnaast leidde de 
voortdurende stijging van de collec
tieve lastendruk tot de noodzaak de 
draagkracht van de burger steeds 
fijnmaziger te meten. Daartoe wer
den allerlei verbijzonderingen en 
gecompliceerde aftrekregelingen 
ontworpen. Achteraf sprekend kan 

worden vastgesteld dat allen voor 
zich de afwegingen die regering en 
parlement in het verleden hebben 
gemaakt veelal goed verdedigbaar 
zijn. In de totaliteit genomen is er 
echter een belastingsystematiek 
ontstaan die zichzelf in de staart 
bijt, gevangen in een web van con
flicterende doelstellingen en uit
gangspunten. Elke poging tot ver
betering verstrikt al gauw in een 
wirwar van nieuwe regelingen. Van
daar mijn conclusie dat vereenvou
digen in feite vergroven betekent, 
het terugkomen op eerdere doelstel
lingen en overwegingen. Elke af
trekpost, elke faciliteit, elke verfij
ning is in het verleden, veelal op 
goede gronden ingevoerd. Vereen
voudigen betekent dat de belangen 
die daarmee gediend zijn, geheel of 
gedeeltelijk wegvallen. En dat roept 
natuurlijk verzet op van organisa
ties die voor deze belangen opko
men. Vandaar de kritiek. Begrijpe
lijk, maar willen we een doorzichtig 
en efficiënt belastingstelsel dan zul
len deze deelbelangen niet door
slaggevend kunnen zijn. Pijnlijke 
keuzes zijn daarbij onvermijdelijk. 

11. De Oort
voorstenen 

Als uitgangspunt voor haar voor
stellen heeft Oort gekozen voor een 
zo groot mogelijke eenvoud voor de 
burgers. In hoofdlijnen komt Oort 
tot een systeem waarbij voor zo'n 

In de kleine kring van fiscale des
kundigen was het oordeel over ons 
belastingstelsel al lange tijd sterk 
negatief. Te gecompliceerd, on
samenhangend, onbegrijpelijk was 
daar het bijna unanieme stand
punt. De "tweeverdieners-wet
geving" bracht de discussie over dit 
belastingstelsel echter onder de 
aandacht van het brede publiek. De 
roep om vereenvoudiging klonk 
alom, waardoor het juiste politieke 
klimaat ontstond voor concrete ac
tie. Een gezamenlijk initiatief van 
PvdA en VVD in de Tweede Kamer 
leidde ertoe dat in 1985 het kabinet 
de vereenvoudigingscommissie-

Figuur 1. Tarief 1985 a) 

Oort installeerde. In mei 1986 kwam 
deze commissie met haar rapport. 
Alom werd het Gort-werkstuk ge
prezen. Het regeeraccoord van het 
kabinet Lubbers/de Korte bepaalde 
dan ook kort en goed dat de Gort
operatie op hoofdlijnen uitgevoerd 
diende te worden. Inmiddels klinkt 
echter allerwege kritiek. Werk
gevers en werknemersorganisaties 
hebben grote bezwaren. Allerlei be
langenorganisaties wijzen op moge
lijk negatieve gevolgen bij uitvoe
ring van de Gort-plannen. 

Om deze kritiek goed te kunnen 
beoordelen is het nodig allereerst 
vast te stellen wat belastingvereen
voudiging inhoudt. In feite kun je 
zeggen dat vereenvoudigen vergro
ven betekent. Dat vloeit voort uit 
de analyse van de oorzaken van ons 
zeer gecompliceerde belastingsys
teem. In de eerste plaats zijn met 
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88 % van alle belastingplichtigen 
een vast tarief zal gaan gelden van 
40 % belasting en sociale premies 
samen. Daarvan is 30 % premie en 
10 % belasting. Tot een belastbare 
som van f 45.000,- zal deze eerste 
lange schijf van 40 % gelden. Waar 
nu de laagste schijf 16 % is en bij 
een belastbare som van f 44.506,
reeds het 52 % tarief begint, zal het 
duidelijk zijn dat het belasting
tarief van vele belastingplichtigen 
fors daalt. Teneinde dit te kunnen 
financieren heeft de Commissie de 
belangrijkste aftrekpost geschrapt 
nl. de aftrekbaarheid van de betaal
de premies volksverzekering. Te
vens is de belastingvrije som ver
laagd naar f 4.250,-. Overigens 
spreekt Oort over een heffingsvrije 
som, omdat in haar systeem over de 
eerste f 4.250,- niet alleen geen be
lasting, maar ook geen premies be
taald behoeven te worden. Nu be
gint de premieplicht bij de eerst 
verdiende gulden. 

Voor de bejaarden zal een ver
laagd tarief gaan gelden van 23,6 % 
over de lange eerste schijf. In deze 
nieuwe systematiek treedt voor 
mensen in loondienst of met een uit
kering een complicatie op. Momen
teel betalen deze groepen slechts 
premies AOW I A WW. De premies 
AKW, AAW en AWBZ (de zogehe
ten opslagpremies) komen voor re
kening van de werkgever of de uit
keringsinstantie. Om het nieuwe 
belastingsysteem toch voor elke 
burger van toepassing te kunnen la
ten zijn stelt Oort voor de betaling 

Frank de Grave 

van de opslagpremies over te he
velen van de werkgever naar de 
werknemer en van de uitkeringsge
rechtigde naar de uitkeringsontvan
ger. In het vaste tarief van 40 % 
zijn deze opslagpremies verwerkt. 

Om er voor te zorgen dat nie
mand in koopkracht wordt getrof
fen door de premieoverheveling 
moeten de bruto-lonen worden ver
hoogd met het bedrag van de op
slagpremies. Deze operatie wordt 
de brutering genoemd. Ambtenaren 
hebben enkele jaren geleden iets 
vergelijkbaars meegemaakt toen zij 
zelf premies volksverzekeringen 
gingen betalen en hun bruto salaris 
werd verhoogd. Netto veranderde 
er niets. Vanuit vereenvoudigings
overwegingen zet Oort tenslotte 
toch het mes in allerlei bestaande 
toeslagen op de huidige belasting
vrije som, zij het dat veelal in andere 
vorm compensatie wordt geboden. 

Figuur 2. Voorgesteld tarief a) 
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Dat doet de commissie echter niet 
voor de voorgestelde afschaffing 
van de zogeheten alleenstaandetoe
slag. Op dit onderdeel van de voor
stellen is dan ook van veel kanten 
kritiek gekomen. Figuur 1. geeft de 
huidige tarieflijn. Figuur 2. laat zien 
hoe het voorgestelde Oort-tarief 
eruit ziet. De stippellijn geeft aan 
hoe de tarieflijn loopt bij een topta
rief van 65 %. 

Een vergelijking toont aan hoe het 
grillige en onlogisch opgebouwde 
bestaande tarief wordt vervangen 
door een logische en begrijpelijke 
nieuwe tariefstructuur. 

Daarnaast kent de nieuwe struc
tuur nog een aantal belangrijke 
voordelen. Uitvoering van de Oort
voorstellen betekent een besparing 
van 2.000 ambtenaren. Dit alleen al 
bespaart de belastingbetaler zo'n 
f 125 mln., dan wel kunnen deze 
ambtenaren worden ingeschakeld 
voor bijv. de fraudebestrijding. Er 
vervallen ruim 3~ mln. aanslagen, 
waarvan ruim 600.000 in de sfeer 
van de inkomstenbelasting. Loon
belastingtabellen worden zo goed 
als overbodig. Op dit moment be
staat één oplage van de loonbelas
tingtabellen uit circa 25 mln. blad
zijden. Alleen de drukkosten be
lopen al {0,3 mln. Elk jaar, en soms 
elk half jaar zijn nu nog nieuwe 
loonbelastingtabellen nodig. De 
lange eerste schijf van 40 % , waar 
88 % van alle belastingplichtigen 
onder zal vallen, gecombineerd met 
deOort-voorstellen rond de toesla
gen op dè belastingvrije som be
tekent de facto de intrekking van de 
zo beroemde/beruchte tweeverdie
nerswetgeving, evenals het zo ver
warrende verschil tussen premie-in
komen en belastbaar inkomen. Al 
met al een niet onaanzienlijke 
vereenvoudigingswinst. 

111. De VVD
opstelling 

Eind april heeft de Tweede Ka
mer een eerste debat gevoerd over de 
voorstellen van de commissie Oort. 
De VVD-fractie heeft zich krachtig 
achter de hoofdlijnen van het rap
port geschaard. Niettemin had de 
VVD op een aantal punten kant
tekeningen bij de effecten welke bij 
uitvoering van het rapport zullen 
optreden. 
1. De positie van het MKB en de 
Landbouw. 
De VVD-fractie heeft zorgen uitge-



sproken over de gecumuleerde ef
fecten van de voorstellen voor delen 
van het MKB en de Landbouwsec
tor. Het voorstel de zogeheten mid
delingsregeling af te schaffen is 
door de VVD afgewezen. 
2. De buitengewone lastenregeling. 
De commissie Oort stelt voor de 
buitengewone lastenaftrek in
grijpend te beperken. De VVD-frac
tie acht de inkomenseffecten van 
dit onderdeel van de Gort-voorstel
len té ingrijpend en heeft verzach
tingen voorgesteld. 
3. De positie van de alleenstaan
den. 
Op dit punt heeft de VVD voorge
steld met behoud van de vereen
voudigingswinst van de commissie
voorstellen de inkomensgevolgen 
voor de alleenstaanden te beperken. 
Opvallend was overigens dat het 
CDA wel bereid was de soms zeer 
negatieve inkomensgevolgen voor 
deze categorie belastingplichtigen 
te accepteren. 
4. Toptarieven. 
Conform het VVD-verkiezingspro
gramma heeft de VVD-fractie aan
gedrongen op verlaging van het top
tarief naar 60 %, mede gelet op de 
ontwikkelingen op dit punt in de 
ons omringende landen. Ter finan
ciering van deze verlaging kan daar
bij mede gedacht worden aan be
perking van aftrekposten. Een 
PvdA-voorstel om aftrek van hypo
theekrente te beperken heeft de 
VVD-fractie echter volstrekt van de 
hand gewezen. 
5. Aanvullende arbeidstoeslag/kin
deropvang. 
De VVD is accoord gegaan met het 
Gort-voorstel de aanvullende ar
beidstoeslag af te schaffen. Wel is 
de VVD van oordeel dat het bedrag 
wat hiermee gemoeid is (f 125 mln.) 
bestemd moet blijven voor Kin
deropvang. De aanvullende arbeids
toeslag was immers een fiscale fa
ciliteit voor werkende ouders met 
kinderen jongeren dan 12 jaar. Een 
VVD-motie op dit punt kreeg de 
steun van CDA en PvdA. 
6. Positie minima. 
De VVD-fractie heeft het uitgangs
punt onderstreept dat de vereen
voudigingsoperatie de koopkracht 
van de minima waaronder de 
AOW'ersniet mag aantasten. 
7. Bejaarden met een klein pen
s wen. 
Voor deze groep treedt door de 
Gort-voorstellen een gering koop
krachtverlies op. Waar de VVD van 
oordeel is dat de collectieve druk op 
een aanvullend klein pensioen nu al 
te fors is; heeft de VVD voorstellen 
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Tabel2. Procentuele mutaties in besteedbaar inkomen voor werknemers in 
de marktsector 

Tariefgroep 

Huidig Huidig Heffings- I a) IJ .b) III c) IV d) 
bruto belastbaar inkomen 
loon inkomen 

20.000 16.650 21.890 -2,5 -6,3 1,2 ,0 
25.000 20.840 27.400 -1,3 -6,2 -0,1 -1,2 
25.641e) 21.320 28.020 -1,2 -6,0 -0,3 -1,3 
30.000 24.360 32.030 -0,3 -4,9 -0,8 -1,2 
35.000 27.860 36.630 1,5 -3,7 -0,2 -0,5 
40.000f) 31.360 41.230 3,0 -1,9 0,4 0,6 
45.000 34.730 45.660 4,2 -0,3 1,7 1,9 
50.000 38.040 50.010 4,8 0,6 2,8 3,0 
60.000 44.650 58.710 4,3 -0,5 2,2 2,1 
70.000 51.270 67.400 4,1 -0,2 2,0 2,1 
80.000 60.080 77.360 4,3 -0,4 0,7 1,1 
90.000 69.570 86.850 2,6 -1,5 0,1 0,4 

100.000 79.060 96.340 1,4 -3,1 -1,8 -1,5 
125.000 102.780 120.070 0,1 -3,9 -3,1 -2,8 
150.000 126.510 143.790 -0,6 -4,2 -3,2 -3,0 
200.000 173.960 191.240 -0,5 -3,6 2,9 -2,6 

a) Tweeverdieners en alleenstaanden jonger dan 27 jaar. 
b) Alleenstaanden van 27 jaar en ouder. 
c) Gehuwde alleenverdiener. 
d) Alleenstaande ouder. 
e) Bruto minimumloon. 
f) Bruto modaal inkomen. 

......................................... 
Tabel]. Procentuele mutaties in besteedbaar (gezîns)inkomen voor 

bejaarden 

Huidig Huidig Heffings- Gehuwden Alleen-
bruto belastbaar inkomen a) staanden 

inkomen inkomen a) 

13.873b) 13.473 15.670 -0,4 
15.000 14.600 16.800 ...:1,0 
20.000 19.600 21.800 -3,0 
20.038c) 24.638 26.835 -0,4 
25.000 24.600 26.800 -2,0 -2,2 
30.000 29.600 31.800 -2,1 -0,9 
35.000 34.600 36.800 -1,3 0,8 
40.000 39.600 41.800 0,2 2,2 
45.000 44.600 46.800 1,4 4,3 
50.000 49.600 51.800 2,9 4,1 
60.000 59.600 61.800 5,6 1,8 
70.000 69.600 71.800 4,2 0,9 
80.000 79.600 81.800 3,3 1,3 
90.000 89.600 91.800 4,0 0,8 

100.000 99.600 101.800 3,6 0,1 
125.000 124.600 126.800 3,3 0,6 
150.000 149.600 151.800 3,2 0,4 
200.000 199.600 201.800 2,6 0,4 

a) Voor gehuwden; het belastbare inkomen voor alleenstaanden is f 200 hoger dan 
dat voor gehuwden met hetzelfde bruto inkomen. 

b) AOWvoor alleenstaanden. 
c) AOWvoor gehuwden. 



gedaan dit negatieve effect weg te 
nemen. 
8. Verdergaande vereenvoudiging. 
De VVD heeft zich positief opge
steld jegens de gedachte aftrekpos
ten te beperken en de opbrengst te 
gebruiken voor tariefsverlaging. De 
hypotheekrente dient daarbij echter 
niet betrokken te worden. 
9. Budgettair kader. 
De VVD-fractie heeft in het debat 
uitgesproken dat de Oort-voorstel
len mede moeten worden geplaatst 
in het kader van de noodzakelijke 
verlaging van de veel te hoge belas
tingdruk. Op deze wijze zou boven
dien optredende negatieve inko
menseffecten voor bepaalde catego
rieën belastingplichtigen vermin
derd kunnen worden. Uit de 
volgende twee tabellen blijkt overi
gens welke inkomenseffecten zullen 
optreden. 
Positief waardeert de VVD-fractie 
daarbij de positieve effecten voor 
de hele groep van de middenin
komens. Het is immers met name 
deze groep die in het huidige sys
teem met relatief zeer zware lasten 
wordt geconfronteerd. Het is overi
gens onvermijdelijk dat bij een be
lastingvereenvoudigingsoperatie 
positieve en negatieve inkomensef
fecten optreden. Binnen zekere 
grenzen zullen deze effecten aan
vaard moeten worden. 

IV. De verdere 
procedure 

Zoals de stand van zaken nu is, 
ziet het verdere behandelings
schema van de Oort-operatie er als 
volgt uit. 
In juni zullen de belangrijkste ad
viesorganen als de SER, de Stich
ting van de Arbeid en de Emancipa
tieraad adviseren. Daarna zal het 
kabinet wetgeving op basis van het 
rapport-Oort naar de Raad van 
State sturen. Voorjaar 1988 zal dan 
de Tweede Kamer de voorstellen 
behandelen en vervolgens de Eerste 
Kamer. Gelet op de noodzaak de in
voering van het nieuwe belasting
stelsel grondig voor te bereiden en 
de burgers/inhoudingsplichtigen 
toereikend te kunnen informeren, 
zal invoering van het nieuwe stelsel 
waarschijnlijk pas na 1-1-1990 
plaatsvinden. Voor het zover is, zul
len echter nog wel de nodige politie
ke en maatschappelijke discussies 
plaatsvinden, ook in liberale kring. 
Maar het is wat betreft belasting
vereenvoudiging wel nu of voorlo-

pig nooit. Hopelijk zullen in de dis
cussies de grote voordelen van het 
nieuwe, vereenvoudigde belasting
stelsel de doorslag geven, ook bij die 
groepen belastingplichtigen voor 
wie de voorstellen minder positief 
uitwerken. Aan de VVD-Tweede
Kamerfractie zal het zeker niet lig
gen als Nederland in 1990 met het 
nieuwe belastingstelsel aan de slag 
kan. Tot Slot: Hoewel de redactie van 
Vrijheid en Democratie voor dit on-

derwerp zeer veel ruimte ter be
schikking heeft willen stellen, is het 
gelet op de omvang van de operatie 
onmogelijk alle aspecten daàrvan te 
behandelen. 

Geïnteresseerden kunnen echter 
bij de Directie Voorlichting van het 
Ministerie van Financiën een hand
zame brochure verkrijgen (tel.nr.: 
070-767767). 

• 

Agenda 
Haya van Somerenstichting 

Topkadercursus 
De Haya van Somerenstichting or
ganiseert twee keer per jaar een top
kadercursus van een weekend voor le
den, die belangrijke bestuurlijke 
en/ of vertegenwoordigende functies 
bekleden. V oor topkadercursussen 
worden thema's gekozen die op de 
middellange termijn een centrale rol 
gaan spelen in de politieke discussie. 

Voor de topkadercursus van 23, 24 en 
25 oktober a.s staat het thema van 
het Technologiebeleid centraal. De 
Nederlandse economie is sterk inter
nationaal georiënteerd. Door het 
wegnemen van tolmuren en belem
meringen is binnen de Europesè Ge
meenschap een open markt ontstaan 
met vrije concurrentie. Om de con
currentiepositie te behouden of te 
verbeteren is een continue kwaliteits
bewaking en verbetering van het ex
portpakket noodzakelijk. Het export
pakket van Nederland is vrij eenzij
dig samengesteld. Om op de middel
lange termijn een evenwichtig 
samengesteld exportpakket aan te 
kunnen bieden is technologische ver
nieuwing noodzakelijk. 
De overheid stimuleert die technolo
gische vernieuwingen ondermeer 
middels doelgerichte subsidies en al
gemene investeringspremies. Vele 
(grote) bedrijven hebben researchaf
delingen en reserveren fondsen voor 
verbetering en vernieuwing van hun 
pakket. De technologische vernieu
wing is de laatste jaren in een versnel
ling geraakt. Enorme investeringen 
zijn noodzakelijk om op gelijk niveau 
te blijven met de Verenigde Staten, 
Japan en de belangrijkste Europese 
concurrenten. Om op de Europese 
markt.of wereldmarkt kans van 
slagen te hebben is een gecoördineer
de aanpak vanuit Nederland van het 
grootste belang. · 
De minister van Economische Zaken, 
de heer dr. R. de Korte, heeft een 
commissie advies gevraagd over een 
samenhangend technologiebeleid 
voor de toekomst. De Haya van So-

merenstichting wil dit rapport van 
de commissie Dekker, getiteld "wis
sel tussen kennis en markt", en de 
reacties daarop van ondermeer de So
ciaal Economische Raad bespreken 
tijdens de topkadercursus van ok
tober. De Haya van Somerenstich
ting wil metvertegenwoordigers van 
maatschappelijke organisaties, de 
rijksoverheid, de wetenschap en po
litiek gedurende deze topkadercur
sus stellingnamen inventariseren; li
berale uitgangspunten en aandachts
punten belichten. 
V oorafgaand aan een topkadercursus 
nodigt de Haya van Somerenstich
ting de besturen van de kamercentra
les, de Organisatie Vrouwen in de 
VVD en de JOVD uit om de kandida
ten voor deelname voor te dragen. 
Belangstellenden kunnen zich ook 
rechtstreeks aanmelden bij de Haya 
van Somerenstichting. Omdat slechts 
een beperkt aantalleden aan deze 
topkadercursus kan deelnemen en 
om het niveau te waarborgen, selec
teert de Haya van Somerenstichting 
kandidaten op basis van selectiecri
teria. 
Selectiecriteria en een aanmeldings
formulier kuntu telefonisch of 
schriftelijk opvragen bij de: 
Haya van Somerenstichting 
Postbus 30836 
2500 GV 's-Gravenhage 
of tel. 070-614121, tst. 25. 
De inschrijving sluit op 1 september 
a.s. 

Liberalisme 1/11 
Wijchen, 9, 16, 23 en 30 september 
1987 (àvonden) · 
Cursusbijdrage f 35,-. 

Bestuurderscursus 
Wijchen, 14, 21 en 28 oktober 1987 
(avonden) 
Cursusbijdrage f 15,-. 
Aanmelden bij de kamercentrale. 

Voor inlichtingen kunt u telefonisch 
contact opnemen met de Haya van • 
Somerenstichting, telefoon: 070-
614121. . 



Deelcongres in Osdorp: Victor Hafkamp 

Algemene 
verzekeringsplicht 
ziektekosten liberaal 
aanvaardbaar 
De grote meerderheid van de VVD-specialisten op 
het terrein van de volksgezondheid vindt een alge
mene verzekeringsplicht voor een politiek te bepalen 
basispakket van dienstverlening niet in strijd met 
de in liberale kring heersende opvatting over de 
rechten en plichten van de mens in de samenleving. 
Dat bleek op de themadag "Volksgezondheid" die 23 
mei werd gehouden in de Osdorper Scholengemeen
schap in Amsterdam-Osdorp. De themadag werd ge
houden n.a.v. de publikatie van geschrift 61 van de 
Teldersstichting die op de kostenbeheersing in de 
volksgezondheid betrekking heeft. 

Op de themadag stonden vijf 
stellingen ter discussie, waaronder 
die over de verzekeringsplicht. Die 
plicht kan volgens de stelling wor
den gezien als een instrument van 
de rijksoverheid om de verplich
ting, vastgelegd in artikel 22 van de 
grondwet, te realiseren. Artikel 22 
bepaalt dat de overheid zich ver
plicht te bevorderen dat haar on
derdanen beschikken over een ge
zondheidszorg die naar aard, om
vang en spreiding voldoende is. 

Gekunsteld 

Enkele deelnemers aan de dis
cussie vonden het - naar uit de rap
portage bleek - nogal gekunsteld om 
dat grondwetsartikel erbij te halen. 
Maar in grote meerderheid vond de 
stelling instemming bij de aanwe
zigen. 

Meer reserves waren er bij de 
deelnemers over een tweede stelling 
die de beheersbaarheid van de kos
ten van de gezondheidszorg "onder 
handhaving van kwaliteit en toe
gankelijkheid" betrof. "De libera
len kiezen daarbij voor marktwer
king en zelfregulering boven plan
ning en sturing van overheidswege," 
aldus de stelling. 
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Dr. K. Groenveld, directeur van de 
Teldersstichting die de opvattingen 
van de deelnemers aan de themadag 
samenvatte, constateerde dat er 
nogal wat twijfels waren over de 
vraag of de kosten inderdaad be
heersbaar zijn. "Het was voor de 
deelnemers evenmin zonneklaar 
dat de marktwerking leidt tot een 
optimale situatie voor de patiënt. 
Men is nogal bang voor kartelvor
ming bij een grotere marktwer
king," aldus Groenveld. "Centraal 
stond de opvatting dat de markt
werking tot een verbetering van de 
zaken kan leiden, maar men wilde 
het toch niet helemaal aan het 
marktmechanisme overlaten." 

Techniek-ethiek 

Ook de tegenstelling tussen wat 
technisch mogelijk en ethisch ver
antwoord is kwam op de themadag 
ter sprake. De voorzitter van de 
partijcommissie welzijn en volks
gezondheid, P.C .. Lange, betoogde 
dat er heellang wordt gediscus
sieerd over de grenzen van de ge
zondheidszorg. "De gezondheids
zorg ontwikkelt zich razendsnel. De 
grenzen van wat medisch kan, ver
plaatsen zich ook in hoog tempo, 

maar de grenzen van de ethiek zijn 
nog niet vastgesteld. De enige grens 
die nu getrokken kan worden heeft 
betrekking op de vraag: wat is fi
nancierbaar", aldus de heer Lange. 

Niet eens waren de deelnemers 
het met de derde stelling, waarin 
onder meer werd gezegd dat de be
jaarden- en gezinszorg, alsmede het 
kruiswerk en de maatschappelijke 
dienstverlening niet tot het basis
pakket gezondheidszorg horen. 
Deze zorgvormen zouden juist wel 
in het basispakket thuishoren, 
meenden de deelnemers aan de dis
cussiegroepen. Lange wees er in een 
reactie op de verslagen van de rap
porteurs op dat extramuralisering 
de gezondheidszorg aanzienlijk 
duurder maakt. "Het bij elkaar 
stoppen van een aantal bejaarden is 
goedkoper dan het treffen van voor
zieningen voor de verzorging van 
bejaarden in eigen kring en het tref
fen van maatregelen om hen zelf
standig te laten wonen." Overigens 
vindt ook hij dat bejaardenoorden 
eigenlijk in het basispakket thuis
horen. 

Veel te lang 

Een periode van tien tot 15 jaar 
voor de invoering van maatregelen, 
zoals die in het rapport van de Tel
dersstichting, maar ook door de 
commissie-Dekker worden voorge
steld, was de aanwezigen in Osdorp 
veel te lang. Volgens de Telders
stichting worden in de gezond
heidszorg teveel onnodige uitgaven 
gedaan. Dezelfde kwaliteit van zorg 
kan tegen aanzienlijk lagere kosten. 
Oftewel, met hetzelfde geld kan de 
gezondheidszorg op een hoger peil 
worden gebracht. "Streven naar een 
straf tijdschema en uitvoeren wat 
van deze plannen op korte termijn 
kan worden uitgevoerd," was de me
ning van de aanwezigen. "We kun
nen ons niet permitteren door te 
gaan met niets te doen. Er moet 
weer vertrouwen komen tussen het 
veld en de overheid," was de me
ning van commissie-voorzitter Lan
ge. Professor Wynand van de Ven, 
hoogleraar sociale ziektekostenver
zekering te Rotterdam, een van de 
inleiders van de themadag, vond 
ook dat er op korte termijn stappen 
moeten worden genomen in de 
"Dekker-sfeer". 

De themadag werd in de och
tenduren ·geopend door de voorzit
ter van de als gastheer optredende 
kamercentrale Amsterdam, H.J.G. 



Evenhuis. Prof. Van der Ven, dr. 
Groenveld en staatssecretaris Dick 
Dees leidden de discussies in. 

Het Kamerlid Kamp die evenals 
collega Ad Nijhuis en oud-staatsse
cretaris mevrouw Els Veder-Smit 
tot de belangstellenden hoorden, 
vond het jammer dat de discussie 
zich tot een te select gezelschap had 
beperkt. "Ik had graag meer verte-

genwoordigers van de Vereniging 
van Staten- en Raadsleden, meer lo
kale bestuurders gezien, om over dit 
soort zinvolle onderwerpen mee te 
praten. Maar misschien was dit 
deelcongres een goede aanzet de dis
cussie hierover eens tot een bredere 
kring uit te breiden", zei ze na af
loop van de themadag. 

Nieuwste publicatie 
van Teldersstichting 

over 
begrotings beleid in 
de jaren negentig 

Het jongste geschrift van de Tel
derssstichting (no. 62) werd op 2 
juni 1987 tijdens een persconferen
tie in perscentrum Nieuwspoort aan 
de voorzitter van de VVD-Tweede 
Kamerfractie, Joris Voorhoeve, 
aangeboden. 

wel te zeggen en op andere wijze 
orde op zaken te stellen. Door het 
treffen van een aantal sanerings
maatregelen sinds 1982 is men erin 
geslaagd, het financieringstekort 
terug te brengen tot 7 à 8 procent. 

De Haan en Sterks pleiten 
voor het (weder) invoeren van een 
structureel begrotingsbeleid. Men 
moet dan wel eerst tot overeen
stemming komen over het toegesta
ne tekort. De afspraken daarover 
moeten bindend zijn. 

Het huidige kabinet streeft er
naar het financieringstekort in 1990 
te hebben teruggebracht tot 5,25 
procent van het nationale inkomen. 

Dit gaat de auteurs van bovenge
noemd geschrift niet ver genoeg. 
Het zou naar 3 à 3,5 procent moeten 
zakken. Daarbij stellen zij voorts 
dat de overheid alleen onder strenge 
voorwaarden mag lenen voor de fi
nanciering van overheidsinveste
ringen en niet voor consumptieve 
overheidsuitgaven. Zo mag bijvoor
beeld wèl worden geleend voor het 
bouwen van een brug, een tunnel of 
het aanleggen van een weg, maar 
niet voor salarisverhoging of onder
wijsuitgaven. 

In zijn reactie op het geschrift stelt 
Joris Voorhoeve, dat de voorgestel
de tekortnorm van 3 à 3,5 procent 
niet onrealistisch is, maar dat het 
wel enige tijd zal duren voordat dit 
niveau is bereikt. Hiertoe zal ook in 
de jaren negentig verder moeten 
worden bezuinigd. Een aantal es
sentiële overheidsvoorzieningen 
zullen van deze bezuinigingen moe
ten worden uitgesloten. Andere 
voorzieningen kunnen in toe
nemende mate via de markt door de 
particuliere sector worden ver
strekt. Bezuinigingen zijn voorts, al
dus Voorhoeve, onder meer moge
lijk bij allerlei subsidies. Deze zijn, 
zo constateert hij, van f 4,8 miljard 
in 1970 gegroeid tot f 37,8 miljard in 
1987. 

Het rapport is een goed uitgangs
punt voor de discussie binnen (en 
buiten) de VVD over de hoofdlijnen 
van het begratingsbeleid na 1990. 

U kunt het geschrift bestellen door 
overmaking van f 15,- op postre
kening 3349769 ten name van de 
Prof. Mr. E.M. Teldersstichting, 
Koninginnegracht 55a, 2514 AE 
's-Gravenhage, onder vermelding 
van geschrift nummer 62. 

De auteurs, Drs. J. de Haan en 
Dr. C.G.M. Sterks, geven in dit ge
schrift, getiteld: "De noodzaak van 
normen" een beschouwing over het 
begrotingsbeleid. Zij stellen dat het 
noodzakelijk is om op het gebied 
van de financiële overheidspolitiek 
normen en gedragsregels vast te 
leggen. Vervolgens geven De Haan 
en Sterks aan welke begrotingsnor
men voor de jaren negentig te ver
kiezen zijn. 

In de jaren zestig en in het begin 
van de jaren zeventig werd een 
structureel begratingsbeleid ge
voerd, dat wil zeggen de omvang 
van het toegestane tekort werd van 
tevoren voor een aantal jaren vast
gesteld en afgestemd op het struc
turele spaaroverschot in de particu
liere sector. 

dr. ir. J.J. Voorhoeve, drs. J. de Haan, dr. C.G.M. Sterks, 
mr. drs. W. Langman, drs. K. Groenveld. 

Het structurele begratingsbeleid 
werd echter geen groot succes door 
het gebrek aan discipline van de po
litieke besluitvormers. Het verschil 
tussen hetfeitelijke tekort en het 
toegestane werd steeds groter. In de 
tweede helft van de jaren zeventig 
was men daardoor gedwongen het 
structurele begratingsbeleid vaar-



het Binnenhof 

Wapenvermindering 
in stapjes 

H et weghalen van middellan
geafstandsraketten uit Eu
ropa, de zogenaamde nulop

tie, betekent zowel een grote stap 
voorwaarts als een groot risico, 
vindt VVD-woordvoerder Frits 
Bolkestein. Hij bedoelt daarmee dat 
tweezijdige ontwapening prima is, 
maar dat niet vergeten moet worden 
dat met zo'n nuloptie het militaire 
evenwicht in Europa verstoord kan 
raken. 

De Russische voorstellen klinken 
Bolkestein iets te makkelijk in de 
oren. In het debat in de Tweede Ka
mer over de ontwapeningsonder
handelingen tussen de Sovjet-Unie 
en Amerika (de zogenaamde INF
onderhandelingen) begon hij zijn 
inbreng dan ook met de volgende 
woorden: "Secretaris-generaal Mi
chail Gorbatsjov betoont zich een 
meesterschaker op het bord van de 
wereldpolitiek. Zonder iets prijs te 
geven heeft hij complete verwarring 
gezaaid in West-Europa. 

Zijn ontwapeningsvoorstellen 
tuimelen over elkaar. Lang geves
tigde NA VO-stratgieën dreigen par
does over boord te worden gezet." 
Bolkestein wil terug naar het begin 
en dat is het antwoord op de vraag 
waarom Europa kernwapens in zijn 
bezit heeft: Niet om oorlog te voe
ren, maar om eventuele tegenstan
ders af te schrikken. Dat is de reden 
dat jarenlang is gezegd kernwapens 
te plaatsen die het grondgebied van 
de tegenstander kunnen bereiken. 
Kortom wapens met een groter be
reik. 

Met het weghalen van wapens 
die een langere afstand kunnen 
overbruggen, ziet de VVD een be
langrijk afschrikkingsmiddel ver
dwijnen. Dat zou gevaar kunnen 
opleveren, want de Sovjet-Unie 
blijft op veel terreinen militair veel 
sterker dan West-Europa. Daarbij 
gaat het niet alleen om niet-kern
wapens (conventionele bewape
ning), maar ook om chemische wa
pens en kernraketten die buiten de 
aceoorden vallen, de zogenaamde 
intercontinentale raketten. Russi-
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sche intercontinentale raketten, be
doeld om zeer lange afstanden te 
overbruggen, kunnen zó worden af
gesteld dat ze ook kortere afstan
den (Europa) kunnen bereiken. Bo
vendien vallen voorlopig de zoge
naamde korte drachts-kernwapens 
buiten de accoorden. Raketten met 
een kortere afstand betekenen voor 
ons buurland West-Duitsland een 
groot gevaar. Een eventueel conflict 
zou op Oost- en West-Duits grond
gebied worden uitgevochten. 

Daarover zei Frits Bolkestein: 
"Het is hier dat de Duitsers begin
nen te zeggen: Hoe korter de raket
ten, des te doder de Duitsers." En 
Nederland ligt dicht bij Duitsland. 
De VVD vraagt zich dan ook af of 
als wij geen kruisraketten plaatsen 
(middellange afstandsraket), de 
atoomtaken van de Orion (marine
vliegtuig met mogelijkheid van nu
cleaire dieptebommen) en de F -16 
(gevechtsvliegtuig met mogelijk
heid om kernkoppen af te schieten) 
wel gehandhaafd blijven. Als Ne
derland de kruisraketten zou krij
gen, was de afspraak beide korte 
drachts-wapens af te schaffen. 

NUL-opties 

Nog even over alle nul-opties. De 
eerste nul-optie over de zogenaam
de middellange-afstandswapens 
(bereik tussen 1000 en 5000 kilome
ter) wordt door de VVD onderschre
ven. Hoewel met bovengenoemde 
bezwaren. 

De tweede nuloptie die door de 
Sovjet Unie is voorgesteld staat nog 
niet op schrift. Het gaat hier om 

Frits Bolkestein 

kernwapens met een bereik tussen 
de 500 en 1000 kilometer. De VVD 
wil even een afwachtende houding 
aannemen. Als hierover een accoord 
zou komen, komt het gevaar van 
problemen in Duitsland dichter bij. 

Dan bestaat er nog de mogelijk
heid van een zogenaamde derde 
nul-optie (kernwapens met een be
reik van 0 tot 500 kilometer). Hier
over bestaat veel verwarring. De 
Duitse bondskanselier schijnt hier 
voor te zijn. Vreemd, vindt Bolke
stein, want een West-Europa zon
der kernwapens zou een conventio
nele oorlog dichter bij brengen. 
Rusland heeft op het gebied van de 
conventionele bewapening een over
wicht van drie maal de hoeveelheid 
die de NAVO heeft. Bovendien kent 
Europa sinds de Tweede-Wereld
oorlog vrede. In veellanden zonder 
kernwapens is dat wel anders. Het 
zou juist weer Duitsland zijn die bij 
oorlog het eerst in de frontlinies 
komt te liggen. 

Het is daarom dat Bolkestein in 
het Tweede Kamerdebat aandrong 
op een Nederlands initiatief binnen 
de NAVO om in de onderhandelin
gen zwaar materieel (in het bijzon
der tanks) te betrekken. In Cen
traal-Europa is een tweezijdige 
evenwichtige vermindering van 
dergelijke conventionele wapens 
noodzakelijk. 

Los hiervan blijft bij een kern
wapenvrij Europa de dreiging van 
de intercontinentale raketten be
staan. Europa zou bij gebruik van 
dergelijke wapens door de Sovjet 
Unie geen antwoord hebben. Het is 
maar de vraag of Amerika bij zo'n 
conflict de eigen (niet-NAVO) con
tinentale raketten inschakelt om 
Europa te helpen. Zou Amerika dat 
doen, dan weet men dat de Sovjet 
Unie zich ook tegen dat land zou 
keren met dergelijke wapens. 

Kortom ontwapening is ingewik
kelder dan het lijkt. De VVD is en 
blijft voor tweezijdige ontwapening. 
Maar dan wel op een wijze dat het 
evenwicht niet word verstoord. Het 
liefst kiest Bolkestein voor ontwa
pening in kleinere stapjes, zodat 
niet in een keer hele evenwichten 
verdwijnen. Overigens moet ook 
worden gezegd dat kernwapens veel 
goedkoper zijn Jan conventionele 
bewapening. Dit betekent dat je bij 
het afschaffen van kernwapens en 
het streven naar een conventioneel 
evenwicht waarschijnlijk duurder 
uit bent. Wat nu op internationaal 
terrein gebeurt, mede door de steeds 
soepeler houding van de Sovjet 
Unie, is een logisch gevolg van het 



al oude standpunt van de VVD voor 
tweezijdige ontwapening. Had Eu
ropa eenzijdig gestopt met het 
plaatsen van kernwapens (bijvoor
beeld kruisraketten), dan was er 
voor de Sovjet Unie geen enkele 
noodzaak (dreiging) geweest om 
openingen te maken. Pas nu men 
ziet dat er in Europa een gevaarlijke 
kernmacht staat, werd het voor dat 
land belangrijk hier iets tegen te 
doen. Bolkestein: "De regeringen 
van de vijf landen die kruisraketten 
plaatsten verdienen een groot com
pliment. Dit kabinet, liever gezegd 
deze coalitie, verdient dat dus ook. 
Het is de opstelling van de Neder
landse regering die deze doorbraak 
mede mogelijk heeft gemaakt. Dat 
moet luid en duidelijk worden ge
zegd." 

Miehiel Krom 

Openingstijden 
winkels 

D e openingstijden van winkels 
blijft een probleem voor de 
politiek. Aan de ene kant zijn 

er de belangen van werknemers in 
de detailhandel en aan de andere 
kant die van de consumenten. Ei
genlijk vindt de VVD dat politici 
niet vanuit Den Haag moeten be
palen wanneer winkeliers hun klan
ten van dienst moeten zijn. De VVD 
is altijd een voorstander van vrij on
dernemerschap geweest en wil dat 
ook in de toekomst zijn. Opvallend 
in deze zaak is dat waar winkeliers 
meestal pleiten voor zo weinig mo
gelijk overheidsbemoeienis, bij de 
openingstijden nog maar al te vaak 
om beschermende maatregelen 
wordt gevraagd. 

Ook binnen de VVD, een partij 
die opkomt voor middenstanders 
en voor consumenten, ligt deze zaak 
moeilijker. De discussie is in volle 
gang. 

In juni zal een initiatief wets
voorstel van D'66 in de Tweede Ka
mer aan de orde komen. Het gaat 
daarbij om de mogelijkheid voor 
winkeliers de winkels tot 19.00 uur 
open te houden. Uit de schriftelijke 
voorbereiding die aan een Kamer-

Broos van Erp 

debat vooraf gaat blijkt dat het 
CDA tegen elke uitbreiding is, PvdA 
is voor en VVD twijfelt nog. Woord
voerder Broos van Erp, die zich al
tijd sterk maakt voor de belangen 
van de middenstanders, is zoals hij 
zelf zegt: "Geen geweldig voorstan
der". Een voorzichtige schatting 
over de opvatting van de Tweede 
Kamerfractie zou waarschijnlijk 
opleveren dat de fractie net als de 
PvdA en D'66 voor is. Maar nog
maals de discussie is nog niet afge
rond. 

Het ligt in de verwachting dat 
ook het Kabinet (staatssecretaris 
van het midden en kleinbedrijf, 
Evenhuis) binnenkort met een 
standpunt komt over de openings
tijden van winkels. Broos van Erp 
schreef alvast een notitie over de 
winkelsluitingswet. Belangstellen
den kunnen die notitie bij hem op
vragen. Op Kamerdagen is de noti
tie telefonisch te bestellen bij de 
heer Van Erp (of zijn medewerker) 
op telefoonnumer: 070-614911. 

Miehiel Krom 
20 mei 1987. 

In deze ingezonden 
brievenrubriek worden 

reacties van ten hoogste 
100 woorden opgenomen. 
Langere brieven worden 

door de redactie ingekort. 
Aanvallen op personen 

of afschriften van 
correspondentie komen 
niet voor plaatsing in 

aanmerking. 
De rubriek is alleen voor 
leden bestemd. Plaatsing 

betekent niet dat de 
redactie het met de 

inhoud eens is. 

OpiL'<D>ep VVD
hm1mtOlwm'li:::giL'tOl<SJPl 

De oproep in V & D van mei 1987 om lid 
te worden van een VVD-homowerk
groep lijkt mij geen goede zaak. Homofi
lie is in ons land een algemeen erkend 
sociaal verschijnsel maar hoort m.i. als 
zelfstandige concentratie niet thuis in 
een politieke partij. Er zijn in ons land 
meerdere verenigingen van homosek
suelen. Een speciale homo-concentratie 
in onze partij lijkt mij alleen al vanwege 
een verhoogde kans op besmetting met 
aids ongewenst. 

F. Drost 
Amsterdam 

Enige tijd geleden heeft de WRR een 
rapport uitgebracht over de basisvor
ming in het onderwijs. Tot mijn verba
zing is het vak maatschappijleer hier 
uit gelaten. Is dat wel juist? Het vak 
maatschappijleer, de sociale en politie
ke vorming, moet juist in die basisvor
ming worden opgenomen. Dat kan men 
niet zomaar onderschuiven bij geschie
denis en aardrijkskunde. Leerlingen 
tussen de 12 en 14 jaar hebben maat-



schappijleer nodig. Door liberalen zou 
juist moeten worden gestreden voor het 
opnemen van dit vak in de basisvor
ming. Het draagt expliciet bij tot de 
vorming van mondige staatsburgers, die 
kunnen en durven opkomen voor zich
zelf. 
(ingekort) 

Albert Jan Hoeve 
Groningen 

ILaRtdelilijlls:e en 
gemtileen1teRiijlke 

l[);nî"wH:d":eliling:3-
§21.menweJddng 

In V & D van mei jl. werd verslag gedaan 
van het seminar van de !DEALS. Cen
traal stond de gemeentelijke ontwik
kelingssamenwerking. !DEALS beoogt 
zich op verantwoorde wijze van haar 
taak te kwijten. Het is nu maar te 
hopen, dat bij alle goede voornemens 
ook de controle op de doelgroep en op 
de verstrekte gelden de aandacht krijgt, 
want alleen dan is het zinvol en zal men 
er achter kunnen staan. Het resultaat 
van een al meer bepleite controle van de 
landelijke ontwikkelingshulp zou voor 
de gemeentelijke ontwikkelingshulp 
wel eens zeer leerzaam en kostenbespa
rend kunnen blijken! 

E. Bloem 
Rotterdam 

Even een compliment voor Ed, die het 
als minister zo fantastisch doet. Je kan 
aan alles merken dat het milieu zijn 
hart heeft gestolen. Dus dat Ed "in de 
luwte is gezet" slaat nergens op en een 
enorm compliment voor deze nieuwe mi
lieuminister mag best eens goed naar 
voren komen. 
Ed, ga zo door, met jou als milieufreak 
gaan we misschien eindelijk de goede 
kant op. Bedankt en sterkte! 

Henk Meuldijk 
Vlaardingen 

In het artikel van Ada den Ottelander 
over de topkadercursus "Naar een li
beraal jongerenbeleid" (V & D 1354) 
wordt partijvoorzitter Ginjaar aange
haald. M.b.t. de VVD-jongeren stelt hij 
dat hij het streven naar institutionali
seren minder prettig vindt. ",mmers als 
de VVD volledig geëmancipeerd is, heeft 
zij geen behoefte aan een categorale 
groep". 
Hoe staat het dan met de Vrouwen in 
de VVD? Bestaat deze categorale groep 
omdat de VVD nog niet voldoende is 
geëmancipeerd of dient deze organisa
tie opgeheven te worden, teneinde een 
volwaardige integratie in de partij te 
bewerkstelligen. Dat laatste lijkt me ze
ker mogelijk en wenselijk. De VVD is 
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immers een voldoende geëmancipeerde 
partij die vrouwen alle ruimte biedt, zo
dat een aparte vrouwen-organisatie de 
integratie alleen bemoeilijkt. 

Michel Sacre 
Rotterdam 

Op 15 en 16 mei was ik voor het eerst 
aanwezig bij de ledenvergadering van de 
VVD in Leeuwarden. Niet alleen de be
loftes en beleidsplannen, maar ook de 
sfeer gaven goede moed. Het is dan ook 
teleurstellend dat twee weken later 
Voorhoeve een PvdA-motie over open
baarheid van gegevens tegen het CDA 
steunt. Hieruit blijkt weer de slechte 
communicatie en de eigenaardige wijze 
van politiek bedrijven van de VVD; er 
wordt namelijk weer een conflict ge
maakt waar geen conflict is. Het meest 
opvallend vond ik echter dat Voorhoeve 
zich helemaal niet in het debat had ge
mengd. Tenslotte wordt alles beoordeeld 
op de argumentatie. Nu deze ontbreekt 
is de weg vrij voor kritiek. 

P. Lamberts 
Zwolle 

A 
In deze rubriek worden 
alleen aankondigingen 

opgenomen van 
openbare 

bijeenkomsten (voor 
iedereen toegankelijk) 
waar landelijke VVD

politici het woord 
voeren. 

KAMERCENTRALE GEL
DERLAND/PUTTE - 29 juni 
dr. ir. J.J.C. Voorhoeve. Dorps
huis Stroud, Putte. 20.00 uur. 
Actuele Politiek 
HAARLEM - 22 juni. mevr. S. 

· van Heemskerck Pillis-Du
vekot. Rest. De Vergulde Arend. 
20.00 uur. Geneve Convention. 
KAMERCENTRALE 
's-HERTOGENBOSCH- 20 
juni. mevr. drs. N.J. Ginjaar
Maas en de heer J. Franssen. 
Gasterie, Julianastraat, Uden. 
10.00 uur. Platformbijeen
komst/ Onderwijs. 

van der horst 
& verbeek 

HUIZENBEHEER 
Een kwestie van vertrouwen en deskundigheid. Niet alleen in 
Wassenaar/Den Haag/Leidschendam, maar ook in de omlig
gende gemeenten beheren wij zowel Uw particulier- als com
mercieel onroerend goed. Bel vrijblijvend voor informatie! 

makelaars en taxateurs o.g. · 2585 EZ 's-gravenhage 
laan copes v. cattenburch 127 
telex 34334 · fax 070-639582 

telefoon: 070 - 60 09 13* I 



~ M 
"::;{~:dsel voor mens en dier, 

1
C:./ ,. dat is eten en drinken 

1 · voor W essanen. 

WESSANEN 
meer dan twee eeuwen 

koopmanschap en 
ondernemingsgeest. 

Postbus 410 
ll80 AK Amstelveen 

TE HUUR 

Postbus 630 
1500 EP Zaandam 

vakantieverblijf 

Zelhem/Doetinchem, voor 6 personen. Volledig comfort 
aanwezig. Kosten: f 300,- per week. 

Bellen: 08344 - 411. 

WALLIS 
te koop 

8 Pers. chalet (3 verdiepingen), ind. woonk., keuk., open 
haard, hal, 2 X badk., 2 w.c.'s, 3 slp.k., 1 recr.k. + sl.k., 
ski-ruimte, gr. balkon, 2 X terras + buiten open haard. 
Prijs n.o.t. 

Informatie: tel.: 03403- 71598. 

LIJST VAN ADVERTEERDERS 

Hotel Aux Mille Etoiles, Les Marécottes I De Campveerse 
Toren, Veere I Juwelier Rikkoert, Schoonhoven I Koninklijke 
Wessanen, Amstelveen I Het Kasteel van Rhoon, Rhoon I 
VanSeventer Makelaars, Apeldoorn 

M Lid Romantische Restaurants eA
SPECIALITEITEN RESTAURANT 

' 'O 'I 

"Het Kasteel van Rhoon" b.v. .. ~ · · . 
Tevens zalen voor recepties, diners en vergaderingen. 

S.G. Abel Dorpsdijk 63,3161 KD Rhoon tel.: 0189Q-18896/18884 

500 jaar vast gebruik 

Stadsherberg 

;, ... om luyden van qualiteit eq 
andere passanten te logeeren 
en tracteeren op costelijke spij
zen van zee, vee· en veldt." 

De Campveerse Toren 
Kaai 2, 4351 AA Veere 
Telefoon 01181 - 291 

Rustige ambiance 
voor meerdaags verblijf 

APELDOORN 

Fijne omgeving om te wonen en te werken. 
Wij helpen u :gaarne bij het zoeken naar een 
passende woning. 

Van Seventer makelaardij 

telefoon 055 - 334020 

PIERRE BALMAIN 

UNIEK VOOR NEDERLAND 

De totale collectie YvesSaintLaurent: 
prêt-à-porter-haute couture-bijouterie

horloges-pennen-lederwaren-shawls
accessOires-enz. 

En een fleurige collectie van 
Pierre Balmain. 

Vindt u in hartje Rotterdam bij: 

LNSTEPRI IPASHIONS BV 
Nepri Fashions B.V. 

van Oldenbarneveltplaats 406 
3012 AP Rotterdam Tel.: 010- 4147914 

T.g.v. de opening ontvangt iedere cliënt een 
aardige attentie. 



OP ZOEK NAAR DE VOORDE.LIGSTE VERZEKERING 
TEGEN HET ARBEIDSONGESCHIKTHEIDS-RISICO~ 
DE DIREKTEUREN AOV ZIT OOK U ALS GEGOTEN. 

Zonder bedrijfsvereniging een oplossing die beter past en veel geld bespaart. 
Als direkteur/grootaandeelhouder valt u niet meer verplicht onder de werknemersverzekeringen zoals 

de ZW en WAO. Dat is plezierig. Eindelijk kunt u nu zèlf de verzekeringsvorm kiezen, die perfekt 'op maat 
gesneden' is voor uw eigen werk- en leefsituatie. Terwijl u verrassend veel premie kunt besparen. Hoe? Met de 
nieuwe Direkteuren AOV. 

De unieke Direkteuren AOV. 
Als eerste heeft Goudse Verzekeringen een speciale Direkteuren AOV ontworpen, waarbij u geen premie 

betaalt voor risico's die uw financiële positie toch niet aantasten. Als verantwoordelijk ondernemer zult u 
immers in geval van gedeeltelijke arbeidsongeschiktheid gewoon blijven doorwerken. En mocht u eens korte tijd 

DE EER E 
Dl REKTEUREN A V 

OP MAAT GESNEDEN 

ziek zijn, dan zal dat weinig of geen invloed hebben op uw finan
ciële positie. De Direkteuren AOV houdt daar rekening mee. 

25% Korting. 
Indien u niet zelf deelneemt aan het produktieproces, maar 

uitsluitend leidinggevende of administratieve werkzaamheden 
verricht, komt u in aanmerking voor een premiekorting van maar 
liefst 25%! 

Uw voordeel uitgerekend. 
Stel: u bent een direkteur van 35 jaar en u verdient jaarlijks 

+ f 70.000,- bruto. Dan betaalt u gemiddeld aan sociale premies 
zo'n f 12.500,-. 

i· Als u zich echter partikulier verzekert met de Direkteuren AOV, 
betaalt u al gauw+ [7.000,- à f9.000,- minder! 
(afhankelijk van de vorm die u kiest en of u in aanmerking komt 
voor de 25% korting). 

Vraag nu informatie. 
De Direkteuren AOV is voor u gewoon een goed advies. 

Vraag uw accountant of assurantie-adviseur er naar. Of stuur 
deze bon in. Bellen kan natuurlijk ook. Onze telefoonnummers 
staan onderaan. 

l Uite~ard ben ik geïnte~sseerd in de pass~de oplo~ing die de--l 
1 Direkteuren AOV mij biedt. Zorg dat ik snel informatie ontvang. 1 

I ~aam: I 
I Adres: I 
I I 
I Postkode/plaats: 1 

1 Mijn assurantie-adviseur is: I 

I Te: I 
j I Deze bon in een gesloten envelop zonder postzegel sturen naar: Goudse Verzekeringen, I 
LS~ice & Inf~atie, Ant~o~~mer 1~9,28~V~ Gou~ ______ J 

Goudse~Verzekeringen 
Nu aktief voor uw toekomst. 

Gouda I Amsterdam Rotterdam Eindhoven 
01820-41911 020-769246 010-4146233 040-455565 

Zwolle 
038-225444 



CRATIE 
CRATIE 
CRATIE 
CRATIE 
CRATIE 
CRATI 

Topkadercursus 
V ergrijzing 

nummer 1356 



lf<Rl Lid Romantische Restaurants ~ 

SPECIALITEITEN RESTAURANT 
, ·~ , I 

"Het Kasteel van Rhoon" b.v. .. ~ · ' 
Tevens zalen voor recepties, diners en vergaderingen. 

S.G. Abel Dorpsdijk 63,3161 KD Rhoon tel.: 01890-18896/18884 

500 jaar vast gebruik 

Stadsherberg 

..... om luyden van qualiteit en 
andere passanten te logeeren 
en tracteeren op costelijke spij
zen van zee, vee en veldt." 

De Campveerse Toren 
Kaai 2, 4351 AA Veere 
Telefoon 01181-291 

Rustige ambiance 
voor meerdaags verblijf 

LOGEREN IN AMSTERDAM 
HOEFT NIET DUUR TE ZIJN!!! 

"Hilton kamer voor C&A-prijzen" 
1-, 2- en 3-pers. kamers modern comfort 

v.a. f 40,- p.p.pn. 

Vraag folder HOTEL OTTEN Utr. dwarsstr. 79 
101 7 WD Amsterdam, telefoon 020 - 250345 

T -shirts, sweaters, trainingspakken, 
bedrukt vanaf 15 stuks 

poppelaanstekers, bedrukt 
stickers, relatie-art., buttons, petjes 

RYKO HANDELSONDERNEMING 
Postbus 383- Spoorlaan 392- Tilburg- Tel. 013- 435809 

LAAG IN PRIJS 

Alles op het gebied van winkel- en magazijninrichting. 
Eventueel gebruikt. 

WINKEL- EN MAGAZIJNINRICHTING 
Showroom: Noordweg 16c, 
WATERINGEN/Den Haag 
Telefoon: 01742-6947 

niet de grootste, maar wel net 1ets beter 

TAPIJT- EN GORDIJNSTOFFENSPECIAALZAAK
SLAAPKAMERVOORLICHTER-COMPLETE 
WONINGINRICHTING- LUXAFLEX DEALER- SPECIALIST 
IN PROJECTEN 

DORPSWEG 90-3083 LE ROTIERDAM-TEL 010-4815282 

INHOUDSOPGAVE: 

Serni-sp~cialMidden': en Kleinbedrijf 
-:-. de VVD.-partijcç>mmissie over het. 
MK.BJ · .<-· .. << ·è i • : • . 

- tw~e ondernemers> over hun werk. 
-. \TVD~Twe~de-Karil~rlid. \Tà!l Erpoye~ 
ll.etMK~: .... -'.>•::·:· ..•.. ,._·,_·, 

·J5~~~f[Jt:::~~t-~t~~tssecr~t~ri; >,:···y·.· .. -•.· 
, ,,"; ~,~; ,/~ ~<,-,:", , ,";~?:: ,/,,:ro-"", , , 
';:~~~/' ~~ o >: ' ' <:<';, ;~ ~,', ;,,~ ;,'';;, i: :: '' (:,';:~ ',,;y", ; o:' i,;(',~:O!,: '/ ' o \' ''';1 

c-. vvn~fr~~-t{e;o~~iittei îhl~rstéjili~Iri~f ç. ,·, 
· .Ir .. D;·•Luteijn:.,',D~ överheiP.,i~ ër vo8H 
de. maatfichappij en niet and~rsom" 

- Topkadercursusvergrijzing 

- Partijraad op 19 september 
(aankondiging) 



Vrijheid en 
Democratie · 

maandblad voor de 
Volkspartij voor 
Vrijheid & Democratie 

Nummer 1356 
15 juli 1987 

Hoofdredacteur: 
Reny Dijkman . 

Redactie: 
Hans de Bie 
Victor Hafkamp 
Miehiel Krom 
Jan van de Ven 

Correspondent: 
Gerard Kroeb 

Vormgeving: 
Siem Willeros 
Laura Zengerink 

Redactie- en 
abonnementsadres: 
Petra Beijersbergen, 
VVD, Postbus 30836, 
2500 GV 's-Gravenhage 
Tel.: 070 - 614121 
toest. 17 
Telex 33564 

Druk: 
Ten Brink Meppel b.v. 

Stichtingsbestuur: 
Drs. H. B. Eenhoorn, vz. 
W. J. A. van den Berg 
Mr. J. de Monchy 

Redactieraad: 
Drs. H. B. Eenhoorn, vz. 
W. J. A. van den Berg, 
secr. 
H. F. Heijmans 
H. A. M. Hoefnagels 
Drs. Th. H. J oekes 
J. Kamminga 
J. van Lier 
Ir. D. Tuijnman 

Advertentie
exploitatie: 
Majan Publiciteit 
(J. Streek) 
Postbus 94, 8390 AB 
Noordwalde 
Tel.: 05612 - 720 

H et Midden- en Klein
bedrijf is een sector 
waarvoor binnen de 

VVD grote belangstelling be
staat. Ruim de helft van de 
werkgelegenheid in het par
ticulier bedrijfsleven wordt 
door het MKB geleverd. 

De partijcommissie MKB 
werkt noest, maar in alle stil-. 
te op de achtergrond. Zij is in 
velerlei opzicht voedings
bodem en inspiratiebron voor 
de VVD-parlementariërs, die 
belast zijn met de MKB-por
tefeuilk Het zijn mensen uit 
de praktijk. Samen met deze 
commissie heeft de redactie 
bekeken hoe dat midden- en 
kleinbedrijf, maar vooral de 
zelfstandige ondernemer, in 
dit partijblad aan bod kon 
komen. 

In vijf artikelen schetsen de 
partijcommissie, twee onder
nemers, het VVD-Tweede
Kamerlid Broos van Erp en 
VVD-staatssecretaris Albert 
Jan Evenhuis hun ervaringen 
met of hun beleidsvoor- · 
nemens ten aanzien van het 
MKB. Dit alles is bedoeld als 
voorbode voor een themadag 
die vermoedelijk het komend 
parlementaire jaar over het 
MKB wordt gehouden. 

0 ok treft u in dit blad een 
interview met de nieu
we fractievoorzitter van 

de VVD in de Eerste Kamer, 
ir. David Luteijn. De nieuwe 
senaatsfractie is inmiddels 
beëdigd. Helaas is het aantal 
VVD-ers in de Eerste Kamer 
geslonken van 16 naar 12 en 
bezit de coalitie nog maar 38 
van de 75 zetels. Dat betekent 
o.a. dat de senatoren, die . 
praktisch allen nog elders 
functies bekleden, in verband 
met hun noo€lzakelijke aan
wezigheid, scherp cruciale 
stemmingen in het oog zullen 
moeten houden. Een niet 
plezierige opgave, maar he
laas wel de harde realiteit. 

T ot slot: het augustus
nummer is geheel door 
de leden geschreven. Er 

zijn zoveel reacties op de 
oproep voor het themanum-. 
mer ;,vergrijzing" binnen
gekomen, dat het blad geheel 
ermee is gevuld. De rubriek 
"Mijn opinie is ... " zal een
maal komen te vervallen. 
Datzelfde geldt ook voor de 
andere vaste rubrieken. Voor 
het septembernummer moet 
alle kopij uiterlijk 1 septem
ber binnen zijn. 

Ik wens u een prettige en 
vooral zonnige vakantie! 
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~--~__::;;~~ mentaire wijziging door de 39ste jaarlijk-
~~~,-;:---·'./.- se algemene vergadering de termijn van 
:::----~ kandidaatstelling en het moment van 
.-.-..-- benoeming een wijziging heeft onder

Vacatures dagelijks 
bestuur 1988 
In de 41ste jaarlijkse algemene verga
dering (1988) zijn aan de beurt van re
glementair aftreden: 
- P. L. van den Bossche te Berkel-En
schot 
(niet herbenoembaar, tenzij artikel 24.5 
onder 3 statuten wordt toegepast); 
- drs. H. B. Eenhoorn te Voorburg 
(niet herbenoembaar, tenzij artikel 24.5 
onder 3 statuten wordt toegepast); 
- drs. L. Hilarides te Drachten 
(herbenoembaar). 

Allen zijn secretarissen voor de organisa
tie. 

Voor genoemde vacatures kunnen zowel 
het hoofdbestuur als de ledenvergade
ring van elke afdeling gedurende de pe
riode 15 september - 15 november a.s 
een kandidaat stellen (artikel 42.1 h.r.). 

Eveneens kan conform artikel 42.1 h.r. 
worden medegedeeld dat het hoofdbe
stuur niet het voornemen heeft het aan
talleden van het dagelijks bestuur uit te 
breiden, maar dat veeleer de mogelijk
heid bestaat dat het hoofdbestuur zal 
besluiten het aantalleden terug te bren
gen tot zeven. Het hoofdbestuur zal zich 
daarover in september nog nader be
palen. 

Vacatures 
hoofdbestuur 
(periodieke 
benoeming) 
De aandacht wordt erop gevestigd dat 
ingevolge het bepaalde in artikel 46 on
der 6 h.r. in de Mededelingen van het 
hoofdbestuur van september a.s. aan de 
besturen van afdelingen en centrales zal 
worden medegedeeld welke leden van 
het hoofdbestuur, die niet behoren tot 
het dagelijks bestuur, voor de 41ste jaar
lijkse algemene vergadering aan de beurt 
van aftreden zijn, onder vermelding of 
de betrokkenen herbenoembaar zijn en 
welke organen (c.q. organisaties) be
voegd zijn tot kandidaatstelling en be
noeming van leden van het hoofdbe
stuur (artikel 46 onder 7 h.r.). 

N.B. De aandacht wordt evenals in 1986 
gevestigd op het feit dat ingevolge regie-
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gaan. Echter zowel kandidaatstelling als 
benoeming dienen door de kamercentra
les te zijn geregeld voor de aanvang van 
de 4lste jaarlijkse algemene verga
dering. De benoemden treden dan in 
functie op de 41ste jaarlijkse algemene 
vergadering. 

Bijeenkomsten van 
de partijraad 
Op 19 september a.s. wordt de reguliere 
partijraad gehouden ter bespreking van 
Troonrede en Miljoenennota in centrum 
"De Beesde" te Bunnik. 
De agenda voor deze vergadering wordt 
gepubliceerd in Vrijheid en Democratie 
van juli a.s. 
Voorts ligt het in het voornemen om op 
28 november a.s. een besloten bijeen
komst van de partijraad te houden t.b.v. 
een eerste gedachtenwisseling over voor
stellen inzake wijzigingen in de regle
menten op de kandidaatstellingen en 
voorstellen inzake een reorganisatie van 
de partij. 
Het hoofdbestuur zal de teksten van 
deze voorstellen in de maanden augus
tus en september vaststellen. Het hoofd
bestuur heeft er behoefte aan om zijn 
beleid t.a.v. die voorstellen allereerst te 
bespreken met de leden van de par
tijraad die om advies worden gevraagd 
conform art. 31.1. van de statuten. 

De voor die dag voorziene buitengewone 
algemene vergadering vervalt mede 
i.v.m. het feit dat het advies van de par
tijraad van belang is voor de t.z.t. vol
gende besluitvorming over deze voorstel
len in een algemene vergadering in 1988. 
De 77ste algemene vergadering zal dien
tengevolge de vergadering zijn van 23 ja
nuari 1988 waarop het veertigjarig be
staan van de partij wordt gevierd. 

41ste jaarlijkse 
algemene 
vergadering (78ste 
algemene 
vergadering) 
Op vrijdag 27 en zaterdag 28 mei 1988 
wordt in de 'Koningshof' te Veldhoven 
de 41ste jaarlijkse algemene vergadering 
gehouden. De beschrijvingsbrief zal 
worden gepubliceerd in hetjanuarinum
mer van V rijbeid en Democratie. In het 
bijzonder wordt aandacht gevraagd voor 
het feit dat deze algemene vergadering 
reeds op de vrijdagmorgen zal aanvan
gen i.v.m. de veelheid van de te behan
delen onderwerpen! 

De hotelaccommodatie is zowel in de 
Koningshof zelf als in de onmiddellijke 
omgeving uitstekend . 
Vroegtijdig reserveren blijft echter een 
noodzaak. 

Benoeming leden 
partijraad 
Artikel 50.1 onder 6 van het huishoude
lijk reglement bepaalt dat de partijraad 
o.a. bestaat uit een aantal door de jaar
lijkse centralevergadering van elke ka
mercentrale te benoemen afgevaardig
den. Elke kamercentrale benoemt een 
lid voor elke keer dat het aantalleden 
dat op 1 januari van het lopende jaar is 
ingeschreven bij de afdelingen, die tot de 
desbetreffende kamercentrale behoren, 
deelbaar is door 1.5 procent van het to
tale ledental van de VVD, waarbij de 
uitkomst naar boven wordt afgerond tot 
een geheel getal. De aspirant-leden wor
den bij de bepaling van het aantal afge
vaardigden buiten beschouwing gelaten. 
Hoewel het hierboven vermelde aantal 
leden vanzelfsprekend eerst na 1 januari 



van het volgende jaar bekend zal zijn, 
wordt in verband met de door de kamer
centrales in 1988 te beleggen voorjaars
vergadering, die ingevolge artikel 7.1 
h.r. voor 1 juni moet plaatsvinden, reeds 
thans attent gemaakt op het feit dat ook 
in 1988 de zittingsduur van een aantal 
leden eindigt. 

Ingevolge artikel 51.2 h.r.zijn de afge
vaardigden naar de partijraad, van wie 
de zittingsduur is beëindigd, eenmaal 
terstond herbenoembaar. Een aaneen
gesloten zittingsduur langer dan 6 jaren 
is derhalve niet toegestaan behoudens 
het bepaalde in artikelen 51.3 t/m 51.5 
h.r. 
Zo spoedig mogelijk na de voorjaarsver
gadering dient aan de algemeen secreta
ris te worden opgegeven hoe de afvaar
diging van de kamercentrales in 1988 zal 
zijn samengesteld, waarbij vanzelfspre
kend rekening dient te worden gehou
den met het aantal afgevaardigden, 
waarop elke kamercentrale aan de hand 
van het ledenbestand per 1 januari 1988 
recht heeft. De algemeen secretaris ont
vangt gaarne na die vergadering een to
taal overzicht met alle gegevens van alle 
leden van de partijraad waarop de ka
mercentrale recht heeft. 

·9e Jaarboek 
Medio december a.s. zal zo mogelijk het 
9e jaarboek verschijnen. Het is noodza
kelijk dat afdelingen en centrales de mu
taties binnen hun besturen aan het alge
meen secretariaat t.a.v. de heer F. H. 
Weggemans doorgeven anders blijven 
de "verkeerde" mensen de juiste stukken 
ontvangen!!! 
Op de mutatieformulieren (in h<Jt bezit 
van afdelingen en centrales) moet dui
delijk worden aangegeven om welke 
functie het gaat, wie weggaat en wie 
komt. 
Ook mutaties m.b.t. voorzitter, penning
meester, ondervoorzitter, propagandist 
en functionaris voor vorming en scholing 
worden verwerkt. Zijn dus bijzonder be
langrijk. Het algemeen secretariaat moet 
door de afdelingen en centrales van in
formatie worden voorzien. Zonder die in
formatie kan "Den Haag" niets doen. 
(Bestuursmutatie-formulieren zijn ver
krijgbaar bij het algemeen secretariaat 
tel.: 070-614121). 

Spreekbeurten 
heer Voorhoeve 
De afdelingen worden erop attent ge
maakt dat in verband met het grote aan
tal aanvragen voor spreekbeurten van de 
heer Voorhoeve deze aanvragen bij de 
kamercentrales moeten worden inge
diend. Voor de heer Voorhoeve zal een 
schema worden vastgesteld, waarin hij 
ongeveer eenmaal per maand een ka
mercentrale bezoekt. Het is aan de ka
mercentralebesturen om te bepalen in 
welke afdeling of regio de bijeenkomst 
wordt gehouden. In de zomer zal het 
schema voor het komende politieke sei
zoen worden vastgesteld. 

Redevoeringen 
40ste jaarlijkse 
algemene 
vergadering 
De abonnees van de VVD-Expresse ont
vangen gratis één exemplaar van de ge
bundelde redevoeringen van de vijf 
VVD-prominenten. Meer exemplaren 
kunnen worden besteld door overmaking 
van f 2,50 p.e. op gironummer 40.18.232. 
t.n.v. VVD-Informatie-rekening onder 
vermelding van "Harmonie". 

Activiteiten
schema 
Het activiteitenschema zal in 
de extra VVD-expresse van 
16 juli worden opgenomen en 
in het septembernummer van 
Vrijheid en Democratie wor
den gepubliceerd. 

15 juli 1987 
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Datum: 
Aanvang: 
Plaats: 

Agenda 

11.00 - 11.15 uur: 

11.15 - 11.45 uur: 

11.45 - 13.30 uur: 

13.30 - 14.00 uur: 
14.00 - 15.30 uur: 

15.30 - 15.45 uur: 

zaterdag 19 september 1987 
11.00 uur 
De Beesde 
Camminghalaan 30, Bunnik 
Tel.: 03405-61680 

Opening door de voorzitter, 
dr L. Ginjaar. 
Rede door de voorzitter van de Twee
de-Kamerfractie, dr. ir. J. J. C. Voor
hoeve. 
Discussie in groepen. 
De mogelijkheid bestaat om in zes 
groepen, gebaseerd op de clusterin
deling, zoals deze binnen de Tweede
Kamerfractie wordt toegepast, met 
leden van de Kamerfracties te discus
siëren over binnenlandse zaken, bui
tenlandse zaken, financiën en econo
mie, leefbaarheid, onderwijs en wel
ZIJn. 
Er wordt per discussiegroep gerap
porteerd en voor een ieder wordt de 
mogelijkheid geopend in het middag
programma een inbreng in de plenai
re discussie te leveren. Tijdens deze 
groepsdiscussie is er gelegenheid om 
van een lunch gebruik te maken. 
Korte pauze. 
Rapportage uit de groepen en plenai
re discussie. 
Sluiting door de voorzitter. 



0 p 17 juni jl. werd met een 
bezoek aan het bestuur 
van de kamercentrale 

Friesland mijn rondgang - te
zamen met leden van het da
gelijks bestuur -.afgesloten. Wat 
leerden ons deze bijeenkomsten, 
welke conclusies trokken wij? 

Ik wil nogmaals beklemtonen 
hoe boeiend, interessant en leer
zaam deze bezoeken waren. Be
zorgdheid, veel - soms harde -
kritiek waren ons deel. Maar wij 
constateerden veel bereidheid 
om mee te denken, mee te wer
ken aan de toekomst van onze 
partij. Want daarover bestaat 
volstrekte unanimiteit: de VVD 
is een goede partij, het liberalis
me het verdedigen waard. En 
terzijde, hoe boeiend was het ook 
om de karakteristieke kenmer
ken van onze landsdelen ook in 
deze gesprekken te ervaren. 

En dus, hoe nu verder? Het 
dagelijks bestuur heeft 

. zich in zijn laatste verga
deringen hiermee uitvoerig bezig 

. gehouden. Het resultaat is een 
notitie voor het hoofdbestuur, 
dat zich hierover op 14 septem
ber a.s. zal buigen. Inderdaad, 
dan pas; omdat op deze wijze ver
zekerd wordt dat de leden van 
het hoofdbestuur ook hun ach
terbannen nog kunnen raadple
gen. In de notitie komen veel za
ken aan de orde, zoals vorming 
en scholing, propaganda en pu
blic relations, partijorganisatie, 
besluitvormingsprocedunis etc. 
Na 14 september a.s. hoort u zo 
spoedig mogelijk van ons. In elk 
geval zullen de bezoeken aan de 

VAN DE 
VOORZITTER 

kamercentrales worden voortge
zet; elk jaar worden alle centrales 
bezocht. De vorm verschilt van 
jaar totjaar; bezoeken aan de ka
mercentrale-besturen zullen 
worden afgewisseld door bezoe
ken aán bijeenkomsten met afde
lingsvoorzitters per kamercen
trales, en bijeenkomsten met alle 
bestuurderen in een kamercen
trale. Op deze wijze hopen wij tot 
een maximale uitwisseling tus
sen dagelijks bestuur en de ach
terban van informatie en ge
dachten te kunnen komen. 

Maar vooruitlopend op 
deze discussie besloot 

· het hoofdbestuur reeds 
tot een aantal acties. Zo wordt een 
commissie ingesteld die tot taak 
heeft een Liberaal Bestek '90 te · 
ontwerpen; het wordt voor de 
jaarwisseling gepubliceerd, 
waarna de partij er over kan dis-

·~· 

cussiëren. Conclusies zullen dan 
worden getrokken op de alge
mene vergadering van 27 en 28 
mei 1988. 

Een andere commissie zal een 
advies uitbrengen - voor medio 
1988 - over het functioneren van 
partijraad en themadagen. De 
partij kan dan besluiten nemen 
op de buitengewone algemene 
vergadering van november 1988. 

En daarnaast zal de partij in 
· de eerste helft van 1988 ook nog 
discussiëren over de bevindingen 
van de Reglementen Evaluatie 
Commissie over de kandidaat
stellingsprocedures. Ook hier
over beslist de algemene verga
dering van mei 1988. 

Een druk programma, ze
ker als wij bedenken dat 
andere activiteiten ook 

nog doorgang moeten vinden. 
Maar, zoals gezegd, de bereid
heid om mee te werken is groot. 
Dit moge blijken uit het feit, dat 
recent een notitie over een open 
partij, die spontaan -zoals de .ti" 
tel zegt - door een aantal VVD
ers uit verschillende windstreken 
is opgesteld. Het hoofdbestuur 
zal deze notitie zeker betrekken 
bij zijn discussie op 14 septem
ber. Maar deze bereidheid blijkt 
ook uit de geweldige respons op 
de vraag of leden hun mening 
wilden geven over het probleem 
van de vergrijzing; zeer velen -
jong en oud - grepen de pen; het 
resultaat zult u aantreffen in het 
augustusnummer van Vrijheid 
en Democratie. 

En het is deze bereidheid die 
mijn optimisme voedt. 

15 juli 1987 



Reny Dijkman 

VVD-fractievoorzitter in de Eerste Kamer, 
ir. David Luteijn: 

,,De overheid is er 
voor de maatschappij 
en niet andersom'' 
-De nieuw gekozen VVD-Eerste
Kamerfractie, thans bestaande 
uit twaalf afgevaardigden koos als 
fractievoorzitter de 44-jarige 
Zeeuwse agrariër ir. David Lu
teijn. Deze keuze loopt parallel 
met wat de partij wenste; Luteijn 

1 
kreeg veruit de meeste stemmen 
via de zgn. Moddermanlijsten. 

H et wordt voor Luteijn woe
keren met zijn tijd, maar dat 
heeft hij zijn hele leven al ge

daan. Na zijn opleiding agrarische 
economie te Wageningen is hij, na 
een korte loopbaan in de industrie, 
al snel terecht gekomen in bestuur
lijke functies op provinciaal en ver
volgens op landelijk niveau. Na on
dermeer negen jaar voorzitterschap 
van het Koninklijk Nederlands 
Landbouw Comite, besteedt hij nu 
de meeste tijd aan het voorzitter
schap van de Nationale Aan- en 
Verkoopcoöperatie Cebeco-han
delsraad en aan het lidmaatschap 
van de Raad van Beheer van de Ra
bobank Nederland. Luteijn zal een 
derde functie, namelijk het voorzit
terschap van de Nationale Coöpe
ratieve Raad voor Land- en Tuin
bouw, beëindigen, zodat meer tijd 
voor het fractievoorzitterschap be
schikbaar komt. 

"Wel blijf ik het erg belangrijk · 
vinden de exploitatie van mijn 
landbouwbedrijf voort te zetten," 
aldus Luteijn. Hij hecht grote waar
de aan de combinatie van bestuur
lijke en politieke functies met de 
praktijk van het bedrijfsleven. 

Lijstverbinding 

D e nieuwe VVD-fractievoor
zitter in de Eerste Kamer 
verwacht niet dat de lijstver

binding die CDA en VVD voor de 
verkiezingen maakten om de twaalf
de zetel voor de liberalen binnen te 
halen de VVD in een afhankelijke 
positie ten aanzien van het CDA zal 
plaatsen in de Senaat. 

;,Die lijstverbinding is praktisch 
geweest om ervoor te zorgen dat het 
volstrekt zeker is dat de coalitie 
haar meerderheid behoudt. Nu de 
verkiezingen achter de rug zijn, 
speelt dat geen rol meer. Wat wel 
een rol zal spelen, is dat we nu bij 
stemmingen bij voltallige bezetting 
slechts de helft plus een hebben. In 
een aantal situaties zullen we er in 
de toekomst nauwlettend op moe
ten toezien dat op cruciale momen-



ten bij stemmingen geen problemen 
ontstaan. Dat doet overigens niets 
af aan het onafhankelijk stemge
drag van individuele leden of frac
tie.· Maar als het gaat om wetsont
werpen die zeer essentieel zijn in 
kader van het regeerakkoord zal de 
aanwezigheidsfactor van de coa
litie-partijen aanzienlijk belangrij
ker zijn dan toen we gezamenlijk 
nog over 42 zetels beschikten. 

In de Eerste Kamer is dat toch 
moeilijker omdat de meeste mensen 
die daar werken een andere functie 
daarnaast hebben, waardoor ze op 
zeker moment wat hun aanwezig
heid betreft voor keuzeproblemen 
kunnen komen te staan. Naar mijn 
mening moet men in ieder geval 
dinsdag prioriteit aan de Eerste Ka
mer geven." 

De wijze waarop de Eerste Kamer 
na de Grondwetsherziening wordt 
gekozen beschouwt hij als de een na 
beste mogelijkheid. Het liefst had 
Luteijn gezien dat de oude methode, 
waarbij iedere drie jaar de helft der 
Eerste Kamer werd gekozen, was 
gehandhaafd. Daardoor was de 
overgang wat geleidelijker geweest. 
"Maar ik kan hier best mee leven 
als het maar niet nog meer ver
schuift in de richting van een direc
te confrontatie met de actuele lan
delijke politiek. Dan schiet men het 
doel, het karakter van die Eerste 
Kamer, voorbij. Het moet toch een 
beetje een Chambre de reflexion 
blijven, waarin mensen niet telken
male bij wijze van spreken ver
schrikt om zich heen hoeven te kij
ken als ze een van hun partij afwij
kend standpunt innemen, in de 
sfeer van: "Wat gebeurt er nu mor
gen met mijn positie?" 
Nu doen ze dat per definitie niet 
omdat ze meestal ook een andere 
functie in de maatschappij vervul
len. Maar die rust moet echt blij
ven." 

Federatie is de beste 
basis 

D avid Luteijn is ook VVD-af
delingsvoorzitter van 
Noord-Beveland. Hij is van 

plan om dat ook te blijven. 
Wat leeft in de afdelingen, onder
centrales en kamercentrales vindt 
hij zeer belangrijk. 
"Dat zijn diegenen die in feite de 
partij uitmaken. Als puntje bij 
paaltje komt ligt de macht bij de ka
mercentrales; in een aantal situa
ties bij de afdelingen wanneer de al
gemene vergadering beslist, maar in 
feite wordt die macht soms ook weer 
samengebundeld in die kamercen
trales. Zo werkt het in de praktijk. 

Naar mijn mening moeten we ge
woon erkennen dat de partij toch 
een structuur heeft die de kenmer
ken van een federatieve opbouw be
zit. Persoonlijk vind ik dat nog al
tijd de beste basis voor een vereni
ging, ook een politieke. Een federa
tie werkt van beneden naar boven 
(bottom-top); met overigens een 
grote verantwoordelijkheid voor de 
bestuurders om de vele deelbelan
gen via overleg, overtuiging en goe
de besluitvormingsprocedures tot 
elkaar te brengen. 

Wat Ginjaar over de organisatie 
van de partij op de laatste algemene 
vergadering in Leeuwarden heeft 
gezegd, spreekt mij zeker aan. Ik 
denk dat we daarmee op de goede 
weg zijn." 

Voorzitterschap 

I n de Eerste Kamer had hij land
bouw, ruimtelijke ordening, en 
financiën in zijn portefeuille. 

Nu, als fractievoorzitter, zal hij 
naast het woordvoerderschap na
mens de fractie landbouw en ruim
telijke ordening blijven doen. Het 
fractievoorzitterschap ziet Luteijn 
als een wat terughoudende positie. 
"Ik denk dat er een belangrijke taak 
ligt in alles wat samenhangt met de 

totale rol van de Eerste Kamer de 
komende tijd. Dat betekent indrin
gender toezien op de wijze waarop 
de overheid met de burgers omgaat. 
Op alle fronten. Als je de ingewik
kelde wet- en regelgeving van van
daag-de-dag bekijkt en de wijze 
waarop deze wordt uitgevoerd dan 
schort daar nogal wat aan. Aan de 
ene kant is dit een taak voor de ge
hele Eerste Kamer. Aan de andere 
kant zal dat voor mij .als woordvoer
der van de fractie ook een steeds te
rugkerend element in al het intern 
partij-overleg zijn. Van mij mag 
worden verwacht dat ik de vinger 
aan de pols houdt ... Elke keer als 
vragen opduiken als "Is dat nou een 
maatregel, is dit nu wetgeving, is dit 
nu een besluit waarmee je bij de 
burger kunt komen?" Dat die bur
ger het begrijpt en waarbij hij het 
gevoel heeft dat zijn belangen recht 
wordt gedaan. Haaldie burger er 
elke keer bij, haal die maatschappij 
erbij, want daar doe je het voor! 

Je bent er als overheid voor de 
maatschappij en niet andersom. 
Tegenwoordig dreigt dat beeld wel 
eens een beetje de andere kant op 
te gaan. 

En ik denk dat door de positie die 
de Eerste-Kamerleden hebben, met 
name door hun maatschappelijk 
functioneren vier dagen in de week, 
van hen veel meer signalen komen 
en moeten komen. Fulltime politici 
zouden daar toch hun oor wat meer 
te luisteren bij moeten leggen, want 
ik constateer vaak dat de signalen 
die we vanuit de Eerste Kamer ge
ven terecht zijn." 

Controlerende taak 

D avid Luteijn is van mening 
dat de Tweede Kamer de 
mogelijkheid zou moeten 

hebben om wat minder gedetail
leerd te werken, waardoor de leden 
wat meer tijd zouden krijgen om 
zich in het land te oriënteren. "Bei
de Kamers moeten oppassen dat zij 
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niet op de stoel van de minister of 
regering gaan zitten, maar dat ze op 
hun eigen stoel blijven zitten. Die 
eigen stoel is niet een uitvoerende, 
maar een controlerende en roe
dewetgevende taak. Daarbij is het de 
hoogste tijd om werkelijk aan het 
werk te gaan om ons overheidsap
paraat meer eigentijds en daardoor 
effectiever en doorzichtiger te laten 
functioneren. 

Zo denk ik dat het hele stelsel 
waarin de overheidsfinanciering is 
gegoten; de wijze waarop begrotin
gen tot stand komen - een actueel 
onderwerp, zie het rapport van de 
Teldersstichting - volstrekt achter
haald en overleefd is. Elk particulier 
bedrijf dat eenbegrotings-en ad
ministratietechniek zou hebben zo
als de departementen, was allang 
failliet gegaan. In de toekomst zal er 
op dat gebied een structurele wij
ziging moeten komen. Er zal hard 
moeten worden gewerkt aan een 
veel grotere en doorzichtigere be
grotingsdiscipline, die meer is geënt 
op de normale jaarrekening, die we 
in het particulier bedrijfsleven zien. 
Er moet een duidelijke scheiding 
komen tussen out-of-pocket, dus 

zeg maar de consumptieve uitgaven, 
en investeringsuitgaven. Daarbij 
moet duidelijk worden aangegeven 
wat het nut van een bepaalde uit
gave is. Ook zal de controle moeten 
worden verbeterd, zodat men geen 
uitgaven overschrijdt. Dat mag al
leen indien dat van te voren is goed
gekeurd. 

Het is natuurlijk onaanvaardbaar 
dat, waar het bedrijfsleven wette
lijk zes maanden na afsluiting van 
het bégrotings- of boekjaar zijn 
stukken op tafel moet hebben lig
gen, de overheid dat niet zou kun
nen." 

Politieke invloed 
overschat 

D avid Luteijn vindt dat de po
litieke invloed op de maat
schappij nogal eens wordt 

overschat. "Ik ben daardoor wat af
standelijker en relativerender ge
worden. Zo langzamerhand heb ik 
ervaren dat de invloed van het to
tale politieke gebeuren op de maat
schappelijke en economische ont-

wikkelingen veel minder groot is 
dan alle publiciteit rondom doet 
vermoeden. Ik denk dat wat er in de 
maatschappij gebeurt vele malen . 
wezenlijker is voor de richting waar 
we met onze maatschappij, ons 
menszijn, onze economie heengaan, 
dan wat er in politieke colleges 
wordt beslist. 

Op zich vind ik dat een heel gun
stige ontwikkeling. Ik zou niet 
graag zien dat politiek Den Haag 
beslist over ons mensbeeld en over 
de ontwikkeling van de maatschap
pij. 
We zullen de kaders zodanig moeten 
stellen dat binnen een zo ruim mo
gelijk individuele vrijheid iedereen 
in dit landje een beetje redelijk aan 
bod komt. 

• 



.-------Nieuwe Eerste-Kamer'-------, 
fractie beëdigd 

0 p 23 juni werd de nieuwe 
Eerste-Kamerfractie van 
de VVD beëdigd. Door een 

lijstverbinding met het CDA be
haalde de VVD de twaalfde zetel, 
maar zag zij haar ondervoorzit
ter in de senaat, Frans Fey, van 
een verkiesbare plaats wegvallen 
doordat Loes Vonhoff-Luyendijk 
met voorkeurstemmen door 
statenleden werd gekozen. Drs. 
Fey is dertien jaar lid geweest 
van de Eerste Kamer. 
Op deze foto ziet u de huidige 
VVD-senaatsfractie bijeen. 
Vlnr: drs. T. C. Braakman, drs. 
J. A. van Graafeiland (fractiese
cretaris), zittend: mevrouw L. 
Vonhoff-Luyendijk, dr. L. Gin
jaar, zittend: fractievoorzitter ir. 
D. Luteijn, H. F. Heijmans, drs. 
A. van Boven, zittend: plv. frac
tievoorzitter drs. Y. P.W. van 
der Werff, mr. ir. H. Heijne Mak
kreel (gekozen tot 2e ondervoor
zitter van de Eerste Kamer), mr. 
H. P. Talsma, zittend: mevrouw 
mr. E. Veder-Smit, J. W. Ver
beek. 

Een kort overzicht van de por~ 
tefeuilles der senatoren: 
(alfabetische volgorde) 
Van Boven: Alg. Zaken, Kon. Huis, 
BZ, BiZa hoge colleges van Staten, 
Onderwijs. Hij is plaatsvervangend 
lid van de vaste commissies Ned. 
Ant. & Arub. Zaken, Ontw. Samenw., 
Wetensch. bel./W.O. 

Braakman: Wetensch.beleid/W.O., 
Fin., Volkshuisv., EZ en plaatsver
vangend lid van de vaste commissies: 
Eur. Samenw. Org. en V & W. 

Ginjaar: voorz. cie: Wetenschaps
beleid en W.O., R.O. & Milieubeheer, 
Landb. & Visserij; plaatsvervangend 
lid van de vaste commissies Volks
huisv., Soc. Zaken & Werkgelegen
heid, Welzijn & Volksgezondh. 

Van Graafeiland: Ant. & Arub. Za
ken, Defensie en Volkshuisv. Van de 
volgende vaste commissies is hij 
plaatsvervangend lid: Alg. Zaken, 
BiZa en Landbouw & Visserij. 

Heijmans: Ontw. Samenw., Soc. Za· 
ken & Werkgel., Welz. & Volksgez. 
Plaatsvervangend lid van de vaste 
commissies Justitie, Volkshuisv., 
R.O. en Milieubeh. 

Luteijn: R.O. & Milieubeh., Landb. 
& visserij. De fractievoorzitter is 

plaatsvervangend lid van de volgende 
vaste commissies: Eur. Samenw. 
Org., Fin. en EZ. 

Heijne Makkreet (tweede ondervoor
zitter van de senaat) is lid van de 
commissies Alg. Zaken/Hs. der Kon., 
Justitie, R.O. & Milieubeh. Plaats
vervangend lid van Ant. & Arub. Za
ken, Onderw. en Def. 

Talsma is lid van de vaste commis
sies Justitie, BiZa/Hoge college van 
St. en Volkshuisv. Daarnaast is hij 
plaatsvervangend lid van AZ/Huis 
der Kon., V & W en EZ. 

Veder-Smit: Ont. Samenw., Welz. & 
Volksgez. Zij is plaatsvervangend lid 
van de vaste commissies BZ, Justitie, 
Onderw., Wetensch. bel/W.O., Soc. 
Zak. & WerkgeL en Cultuur. 

Vonhoff-Luyendijk is lid van de vas
te commissies Ant. & Arub. Zaken, 
Onderw., Soc. Zaken & Werkgel., en 
Cultuur (voorz.) Plaatsvervangend 
lid van de commissies Defensie en 
W elz. & volksgez. 

Van der Werf! is lid van de commis
sies: BZ., Eur. Samenw. Org., voorz. 
v.d. cie. Defensie, en Cultuur. 
Plv. lid van Ontw. Samenw., R.O. & 
Milieubeh., Landb. & Visserij. 

15 juli 1987 
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COMMISSIE AD HOC 
FUNCTIONEREN PARTIJRAAD 
INGESTELD 
In de hoofdbestuursvergadering op 15 juni jl. is de discussie over 
samenstelling en taakstelling vande Commissie ad hoc Fundioneren 
·Partijraad afgerond. 
De commissie is als volgt samengesteld: 

- ing. M. de Bruijne, voorzitter, 
- J. F. Meijeraa:h, R.A., 
- mr. H. C. G. L. Polak, 
- W. Schuddeboom, 
"" mr . . H. P. Talsma, · 
- ir. T. Thalhammer~ 
Als ambtelijksecretaris zal inr. H. J. Lutke Schipholt optreden. 

De volgende vragen zijn aan de commissie ad hoc voorgelegd: 
- dienen uitspraken van de partijraad bindend te zijn voor de partij, 

of dient juist het niet-bindende karakter voor op te staan, of an
ders gezegd is de partijraad een besluitvormend dan wel adviserend 
orgaan, en - in dit laatste geval - aan wie .wordt geadviseerd; 

"' in verband hiermee de samenstelling: is de huidige samenstelling -
gezien het niet representatieve karakter -wel bevredigend, of is 
het inderdaad zo daf de "samengebundelde deskundigheid"- al
thans in veronderstelde zin -,-- qit compenseert; moet samenstelling 
dichter bij afdelingen gebracht worden, b.v. door voorzitters onder
centrales aan te wijzen, of zijn andere samenstellingswijzen denk
baar; 

- met het voorgaande hangt samen de wijze van samenstelling, en 
daarmee ook de positie ten opzichte van andere organen; .zo is wel 
voorgesteld om met .oc.-radente werken, die' dan getrapt tot kc.
raden en de partijraad leiden; zou een dergelijke radencultuur aan
vaardbaar zijn, of moeten karuer- en ondercentrales hun overlegzin 
zelfstandig beleven; · 

- moet partijraad open of besloten zijn; is duidelijk wat dan wel en 
wat niet in de partijraad behandeld moet c.q. kan worden. 

Los van de partijraad, maar toch van analoge aard, zijn de thema-
. dagen, georganiseerd op verzoek van db (of hb?) door kamercentra
les over een onderwerp, b.v. rapport van een commissie of van de 
Teldersstichting. Waarom worden deze nu eens in partijraad dan 
wel op themadag behandeld, gebeurt dit integraal, of naar aanleiding 
van resoluties of stellingen opgesteld door een commissie (ad hoc); 
wat is de betekènis van uitspraken theruadagen; moet een themadag 
open of besloten zijn; 



Het midden- en kleinbedrijf 
Aard en betekenis van 

het mkb 

Onder het midden- en kleinbe
drijf (mkb) wordt verstaan de groep 
ondernemingen waarin minder dan 
100 personen werkzaam zijn. Mid
den- en Kleinbedrijven zijn talrijk 
in vrijwel alle sectoren van het be
drijfsleven. Immers het overgrote 
deel - zo'n 95 % - van het bedrijfsle
ven behoort tot het mkb. In het al
gemeen rekent men echter de land
bouwbedrijven niet daartoe. In het 
mkb zijn de kleine bedrijven - tot 
10 personeelsleden -het omvang
rijkst. Ongeveer de helft daarvan 
bestaat uit eenpersoonsbedrijven. 
Ruim de helft van de werkgelegen
heid in het particuliere bedrijfsle
ven wordt door het mkb geleverd. 
De bijdrage aan het nationaal inko
men is ongever 40 %. 

Niet alleen deze kwantitatieve ge
gevens geven het belang aan van het 
mkb. Het mkb is mede bepalend 
voor de structuur van de economie 
en voor de kwaliteit van de samen
leving. Het is het deel van het be
drijfsleven, waarin bij uitstek spra
ke is van spreiding van verantwoor
delijkheid en risico. Het draagt bij 
aan plurl.formiteit zowel in voorzie
ningen als in werkgelegenheid. Het 
geeft aan mensen die voor eigen ri-

sico en zelfstandig willen werken ge
legenheid hun talenten te ontplooi
en. Het geeft ruimte voor initiatief, 
inventiviteit en creativiteit. 
Het mkb geeft flexibiliteit en dy
namiek aan onze economie via een 
voortdurende instroom van nieuwe 
bedrijven en alerte aanpassingen 
van bestaande bedrijven. 

De ondernemer is in het mkb de 
centrale figuur in zijn bedrijf. Er 
zijn in deze bedrijven meestal geen 
gespecialiseerde staffunctionaris
sen waar de ondernemer op kan te
rug vallen. Ook de financiering van 
de onderneming is veelal afhanke
lijk van de middelen van de onder
nemer zelf. Het aantrekken van ri
sicodragend kapitaal van buiten de 
onderneming is vaak moeilijk. 

De mkb-ondernemingen zijn in 
vergelijking met het grootbedrijf 
arbeidsintensief, ze zijn meer afhan
kelijk van de binnenlandse markt, 
hebben doorgaans een relatief door
zichtige organisatie en een eenvou
dige administratie. 

V.l.n.r.: Broos u. Erp, drs. H.G. van 
der Eend, C.P.M. Barning - com
missievoorzitter-, B.J.E. Lambers, 
Jos van Rey, D. Wolf, 
L. Antonini, drs. A.J.G. Leijten. 
Inzet: G. van der Veen 
Afwezig: Mr. A. Nijhuis 

Ontwikkelingen in het 
mkb 

In de periode 1980-1984 bleef de 
ontwikkeling van het mkb sterk 
achter bij het grootbedrijf. De laat
ste jaren zijn beter voor de mkb-on
dernemingen. Ook voor dit jaar zijn 
de vooruitzichten gunstig. Er wordt 
een afzetgroei van 3 % verwacht, de 
werkgelegenheid zal met ca. 17.000 
arbeidsplaatsen toenemen en de 
winstmarge zal iets stijgen. De 
mkb-ondernemingen beginnen - zij 
het wat later dan de grote bedrij
ven - de positieve gevolgen te onder
vinden van het door het Kabinet 
Lubbers/v. Aardenne ingezette en 
het door dit Kabinet met kracht 
voortgezette beleid tot economisch 
herstel en versterking van de econo
mische groei. Hoewel de vooruit
zichten voor het mkb goed zijn, is 
de achterstand in eerdere jaren op
gelopen, nog niet ingehaald. Ook 
zijn er branches in het mkb die nog 
achterbijven in omzet en winst
gevendheid. 

Mkb en overheid 

Voldoende ondernemingszin is 
een van de meest bepalende fac
toren om een hoog ontwikkelde sa
menleving als de onze in gang te 
houden. Het bedrijfsleven en in het 
bijzonder het mkb worden gedragen 
door het ondernemerschap. Een ge-



zond mkb is dan ook van wezenlijke 
betekenis voor de economie. Voor 
de overheid is hier vanzelfsprekend 
een taak weggelegd. Haar voor
naamste rol is bij te dragen aan het 
scheppen van een zodanig klimaat 
dat ondernemers en bedrijven in 
staat worden gesteld de kansen die 
er liggen te grijpen en hun natuur
lijke taak - het produceren van goe
deren en diensten - optimaal te ver
vullen. Dit alles vanuit de fun
damentele opvatting die in ons eco
nomisch bestel is neergelegd, dat de 
primaire verantwoordelijkheid voor 
de gang van zaken in ondernemin
gen moet liggen bij de ondernemers 
zelf. Dit houdt in dat niet alleen het 
"wagend winnen" maar ook de kans 
op verliezen onlosmakelijk met het 
ondernemerschap verbonden is. Ie
mand die bereid is risico's als onder
nemer te lopen vraagt om een rede
lijke kans op een voldoende be
loning. De overheid dient daartoe 
de mogelijkheden te bieden. Het 
overheidsbeleid dient dan ook de 
voorwaarden te scheppen voor een 
gezonde ontwikkeling van het mkb. 
Waar doelmatig en doeltreffend 
dient in het overheidsbeleid reke
ning te worden gehouden met de 
specifieke aard van de mkb-onder
nemingen. 

Een mkb-ondernemer verwacht 
van de overheid dat het niet te veel, 
maar wel duidelijke regels stelt. Het 
overheidsbeleid moet doorzichtig 
zijn. Een mkb-ondernemer heeft 
geen tijd voor lange bureaucrati
sche procedures en moeilijke for
mulieren. Een goed netwerk van 
voorlichting en adviesinstanties 
moet voor hem bereikbaar zijn. 

drs. H.o.' van der Bend 
Commissie Midden- en Klein
bedrijf 
foto: Theo Meijer 
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Denny Beermann 
• •• Importeert WIJnen 
door Hans de Bie 

enny Beermann, directrice 
van een onderneming die 
wijn importeert, is op en top 

een liberale vrouw. Het gaat hier 
om het in Beverwijk gevestigde be
drijf "B & B Wijnimport b.v.", waar 
zij nu zeven jaar de scepter zwaait. 
Ze zegt: "Vanuit mijn werk kom ik 
met vele mensen in contact. Dat 
vind ik fijn, omdat ik juist vanuit 
mijn liberale overtuiging er naar 
kan streven sociaal voor anderen te 
zijn". 

Het bedrijf van Denny Beermann 
importeert uitsluitend Franse 
Beaujolais en Loire wijnen. B & B 
Wijnimport heeft hiervoor een con
tract gesloten met Cordier Wijn Ne
derland, die geleid door de heer 
A.Y. van der Meulen, de mooiste 
Bordeaux-wijnen vertegenwoor
digt. De jaarlijkse presentatie van 
de Beaujolais Primeur vergelijkt 
Denny Beermann eigenlijk met de 
binnenkomst van de nieuwe haring. 
Ze vertelt: "Elk jaar weer maken we 
van de verschijning van de Beau
jolais Primeur in november een 
ware happening. Je kunt aan de 
Beaujolais Primeur proeven hoe de 
kwaliteit van de wijn van dat jaar 
zal zijn. Een voorproefje dus van 
wijnen die ons te wachten staan". 

Mevrouw Beermann kan u ook àl
les vertellen over de Loire-wijnen 

en over Champagne. "We brengen 
het huis Pol Roger, een zalige 
Champagne, die destijds het liec 
velingsdrankje was van de Britse 
staatsman Churchill. Hij had er 
zelfs één van zijn paarden naar ge
noemd." 

Twee kantoren 

Het werk van Denny Beermann 
verricht ze op twee kantoren. In Be
verwijk op haar eigen adres, waar B 
& B Wijnimport gevestigd is, en in 
Haarlem op de Nieuwe Gracht, 
waar Cordier haar een prachtig kan
toor heeft bezorgd. Schuin tegen
over de Haarlemse bisschop en met 
een mooie tuin achter het pand, die 
aan een kloostertuin doet denken. 

Cordier Wijn Nederland levert de 
wijnen aan gerenommeerde hotel
ketens en restaurant-combinaties, 
zoals Golden Tulip, Hilton, Bilder
berg, Alliance Gastronomique en de 
groep Romantisch Tafelen. 

Mevrouw Beermann: "Dat zijn 
goede aanbevelingen bij het zoeken 
naar nieuwe klanten. We leveren 
ook aan kleinere restaurants, vooral 
als we weten dat ze een goede keu
ken hebben". Hiermee komt ze van
zelf op het principe van sociaal han-

Foto: Luuk Gosewehr 



delen door liberalisme. Ze zegt: "Als 
ik bijvoorbeeld een jong echtpaar 
ontmoet, dat een restaurant begint 
en dat serieus wil gaan doen dan 
help ik ze. Jonge starters moeten 
een goede kans hebben, mits ze ini
tiatieven durven tonen en bereid 
zijn er hard voor te werken". Denny 
Beermann zelf besteedt zo'n tachtig 
procent van al haar tijd aan haar 
werk. "Zelfs als ik privé in een res
taurant eet, kan ik het niet nalaten 
de wijnkaart te bekijken," vertelt 
ze. 

Doolhof 

Liberaal denkend meent me
vrouw Beermann ook dat vrije con
currentie het beste is om een econo· 
mie zo goed mogelijk te maken, dat 
ondernemers daarom de nodige 
vrijheid moeten worden gelaten en 
dat het uitermate belangrijk is dat 
initiatieven worden beloond. Ze 
zegt die gedachten toch ook in be
langrijke mate bij de VVD te vin
den. Denny Beermann hikt nogal 
aan tegen de doolhof van formali
teiten, toestemmingen en vergun
ningen voor een startende onderne
mer. "De Kamer van Koophandel in 
Haarlem doet in dit opzicht veel 

. goed werk," meent zij. "Vaak wordt 
door de overheid méér medewer
king gegeven aan startende vrouwen 
dan aan mannen. Die worden in fei
te gediscrimineerd. Mogelijk als te
genreactie op het verleden. Eman
cipatie is goed, maar niet ten koste 
van één van beide seksen." 

Schoenmaker blijf bij 
je leest 

Liberaal denkt Benny Beermann 
ook bij haar beslissing van destijds 
om het vervoer van haar wijnen 
door het gehele land over te laten 
aan specifieke vervoersbedrijven. Ze 
meent: "Niet zelf doen, omdat het 
dan goedkoper kan. Schoenmaker 
hou je bij je leest! Je moet geen 
joboverschrijdende werkzaamheden 
doen. Gebruik elke vakman op zijn 
eigen terrein". Voor Mevrouw Beer
mann staat het als een paal boven 
water, dat met zijn allen in Neder
land moet worden geprobeerd het 
geld dat verdiend wordt, zo goed 
mogelijk te verdelen. "Eigen ver
antwoordelijkheid is hierbij belang
rijk, evenals eigen werkzaamheid." 
Waarbij Denny Beermann natuur-

lijk alle materiële steun vraagt voor 
mensen, die niet meer kunnen wer-

. ken. "Laten we maar trots zijn op 
ons land, waar ook aan de sociaal 
zwakkeren gedacht wordt," aldus 
mevrouw Beermann. 

"Ik heb veel van mijn vader ge
leerd en één van de belangrijkste 
dingen die ik onthouden heb, is het 
uitgangspunt dat je juist liberaal 
moet zijn om sociaal voor je me
demens te zijn." 

Het wijnproeven, een geregelde 
bezigheid van Denny Beermann, 
beheerst ze al vanuit haar jeugd
jaren. Ze vertelt hierover: "Mijn va
der was een wijnliefhebber, we had
den elke dag wijn aan tafel, zo heb 
ik mijn zintuigen al vroeg leren ont
wikkelen. Elk jaar oktober reis ik 

naar Frankrijk om de oogst te 
proeven. Dat persoonlijke contact 
met de wijnboeren is heel belang
rijk, omdat wijn goed kan slagen als 
er een goed persoonlijk karakter in
gelegd is. Het persoonlijke contact 
met de wijnboeren draagt hier in 
sterke mate bij. Daarna is het snel 
handelen, want dan moet er ge
reserveerd worden, uiterlijk in ja
nuari." 

Denny Beermann doet haar werk 
charmant, vakbekwaam en met het 
grootste plezier. Haar liberale 
ideeën over mens en maatschappij 
hebben onbetwist invloed op haar 
positief handelen. Een blij en aar
dig mens! 

• 

WD-Tweede-Kamerlid Broos van Erp: 

Middenstanders en 
politici hebben geen 
vakantie 
Zolang hij zich kan heugen heeft de bakkerij zijn leven ge
domineerd. Vanaf zijn achtste jaar werd hij ingeschakeld in 
de zaak en bij de bezorging. Voor alle acht de kinderen stond 
de bakkerij centraal. Een broer van hem die in Utrecht als 
tandarts afstudeerde én dat verheugd telefonisch aan zijn 
moeder in Utrecht meldde, werd recht hartelijk gefeliciteerd, 
maar in een adem kwam de vraag: "Kom je nu naar huis, 
want je moet je wijk nog rijden". 

· i i at eigen bedrijf maakte ook 
J ! voortijdig een einde aan Van 

, ' ' · Erp's toekomstverwachtin
gen. Tijdens zijn opleiding tot sport
instructeur in dienst, werd hij "te
ruggefloten" naar de bakkerij. Zijn 
vader had een hartaanval gehad. Hij 
was nodig voor de zaak. Nog steeds 
is Broos van Erp heel sportief: hij 
doet aan atletiek en mag nog graag 
een aantal malen per week een aan
tal kilometers hardlopen, maar het 
is de conditietraining in zijn vrije 
tijd geworden. 

Als ik hem vraag wanneer hij va
kantie houdt, reageert hij wat ont
hutst: "Dat kan ik niet. Ik geloof dat 
veel middenstanders en politici dat 
niet kunnen. Mijn hele leven heb ik 
gewerkt. Ik kan niet anders. Vraag 
het mijn vrouw maar, die is daar 
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minder content over". En dat klopt. 
In het Brabantse Best, waaraan 

hij zeer verknocht is en zeer mee is 
verweven, heeft hij in zijn spaar
zame vrije tijd de atletiekvere
niging, de wieiervereniging en sa
men met anderen de sport
vereniging "Conditio" opgericht, 
maar ook de afdeling van de VVD 
en samen met zijn huisarts de Hart
stichting. "Als iets goed loopt, trek 
ik me terug en begin ik weer aan iets 
anders." 
Maar het overgrote deel van zijn tijd 
gaat op aan zijn portefeuille Mid
den- en Kleinbedrijf en daarvoor 
weet men hem te vinden. 

Risico's 

Om als (kleine) ondernemer een 
goede kans van slagen te hebben, 
moet je volgens Broos van Erp be
schikken over vele eigenschappen: 
"Dienstbaarheid, bereidheid om kei
hard te werken, de mentale instel
ling om verliezen te kunnen incas
seren. Maar vooral moet je een 
drang naar perfectie hebben als je 
~en eigen bedrijf opbouwt, anders 
red je het niet. Daar tegenover staat 
je vrijheid. Hoewel je ook dat re
latief moet zien. Het is een vrijheid 
in sterke gebondenheid. Die 
vrijheid ligt meer in het zelf moeten 
en kunnen beslissen. 

Die gebondenheid kies je natuur
lijk zelf. Je zult altijd moeten leven 
onder het risico tot de verliezers te 
gaan behoren ondanks alle inzet. Je 
zult vele uren en lange dagen moe
ten maken. Menig middenstander 
ligt 's nachts wakker van de angst 
dat hem lichamelijk iets overkomt. 
Daarvoor bestaan geen sociale voor
zieningen, althans geen toereiken
de. Een ondernemer kan nooit ziek 
zijn. Om dat gevoel te hebben, moet 
je het zelf hebben ervaren. Iedere 
middenstander kent de hitte van de 
dag (keihard werken) en de koelte 
van de nacht (wakker liggen van de 
zorgen)." 

Hulp via Viditel 

Omdat hij weet dat veel midden
standers er de tijd niet voor hebben 
of 's avonds laat te uitgevloerd zijn 
om zich nog eens te verdiepen in het 
wanhopig ingewikkelde fijnmazige 
net van subsidies, vergunningen en 
fiscale wetgeving heeft Broos van 
Erp in samenwerking met de Leidse 
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universiteit en het project infor
matievoorziening MKB-Viditel op
gezet. Daarin is op zo'n 1000 pa
gina's alle informatie die voor mid
denstanders essentieel is tot op de 
week bijgewerkt. 

Van Erp in een van zijn publi
katies: "We leven in een tijdperk 
van informatie. We dreigen er zelfs 
door te worden overspoeld. Het 
ontbreekt de mensen niet meer aan 
informatie, maar het blijkt dat 
vraag en aanbod op die informatie
markt niet goed op elkaar zijn afge
stemd. Iedereen ontvangt wel eens 
informatie over iets, waarvan men 
zegt: 'Dat moet ik bewaren, want die 
informatie kan ik nog wel eens no
dig hebben.' De praktijk leert dat u, 
als u die informatie nodig hebt, niet 
meer weet waar u die heeft opgebor
gen ofwel dat die informatie inmid
dels verouderd is." 

De PIVM, projectgroep informa
tie videotext Midden- en Kleinbe
drijf, heeft tot doel om het MKB 
met behulp van Viditel te beweg
wijzeren. Elke organisatie en elk in
stituut of bedrijfsschap alsmede de 
grote banken doen enthousiast aan 
het project mee. De ondernemer 
kan op elk tijdstip dat hem schikt 
gaan "viditellen". Alle Kamers van 
Koophandel hebben een dergelijk 
apparaat daartoe gratis ter beschik
king gekregen van de Postbank. 
Van Erp: "Er is voor een onderne
mer niets dodelijker dan beslissin
gen te moeten nemen op basis van 
verouderde informatie. De praktijk 
heeft inmiddels bewezen dat de 
meeste informatie in de avonduren 
wordt aangevraagd. Ik ben daar in 
feite toe gekomen, doordat ik als 
middenstander en later als politicus 
jarenlang een logboek heb bijgehou
den waarin ik dagelijks de gegevens 
over het midden- en kleinbedrijf no
teerde". 

Tegenstrijdige 
belangen 

De doelgroep in zijn portefeuille 
is een moeilijke. Enerzijds moeten 
middenstanders zich gezamenlijk 
sterk maken voor gezamenlijke be
langen, anderzijds leeft men van el
kaars concurrentie. 

Waar Van Erp zich door de jaren 
heen bijzonder sterk heeft gemaakt, 
is "branchevervalsing" of wat daar 
naar zweemt. De wijze waarop de 
horeca wordt beconcurreerd door 
sportkantines en club- en jeugdhui
zen, is door hem fel bestreden. Met 

resultaat, maar in zijn visie nog niet 
voldoende. "Natuurlijk mag daar 
een pilsje worden getapt," zegt hij, 
"maar de oneigenlijke concurrentie 
begint als de bruiloften en partijtjes 
ook in die kantines worden gehou
den. Dan stoot je anderen het brood 
uit de mond.'' Een motie van hem 
daarover is gesteund door de PvdA 
in de Tweede Kamer aangenomen. 
Het CDA voelde er niet veel voor. 
De christendemocraten zagen deze 
zaken liever geregeld via het alco
hol-ontmoedigingsbeleid. Wat hier 
natuurlijk geheel niet op slaat. 
Maar de motie is nog steeds niet uit
gevoerd. 

Ook de expansiedrift van de 
groothandels die op daarvoor niet 
bestemde terreinen detailhandel 
plegen, zoals bijvoorbeeld de 
MAKRO, officieel een groothandel 
voor middenstanders, volgt hij met 
argus-ogen. Als particulieren daar 
hun karbonades gaan kopen, of - in 
de non-foorlafdeling- hun kleding 
en meubilair, betekent dat direct 
oneerlijke concurrentie met de klei
ne middenstander. Die dient te 
worden bestreden. Dat staat in het 
VVD-verkiezingsprogramma. 

En dan de winkelsluitingswet, 
waar al jaren over wordt gemol-
ken ... Van Erp zucht en zegt eerlijk: 
"Alles wat je daar als politicus over 
zegt, kost je stemmen." Maar zijn 
hart ligt bij die kleine middenstan
der, die vaak samen met zijn vrouw, 
in een tijd dat iedereen de mond vol 
heeft over arbeidstijdverkorting, al
leen maar meer uren kan gaan ma
ken, omdat het geld voor arbeids
krachten hem ontbreekt, gezien de 
absurd hoge lasten. 

Dat brengt hem op het punt van 
de emancipatie. In 1985 heeft het 
KNOV de informatienota "Mee
werkende Partner" opgesteld. Hier
in ligt het accent vooral op de juridi
sche en fiscale aspecten die voor de 
vrouwen binnen de onderneming 
van belang zijn. 

Broos van Erp: "Ik heb een aantal 
avonden bijgewoond waarop deze 
nota werd besproken. Het werkelij
ke probleem van veel ondernemers
vrouwen werd niet aangeroerd. Dat 
zou ik willen omschrijven als 'het 
probleem van de traditie-ge
trouwen'.'' Hij licht dat alsvolgt toe: 
"Een vrouw is getrouwd met een on
dernemer. Eigenlijk vindt hij dat ze 
thuis hoort bij de kinderen, maar uit 
economische motieven werkt zij 
mee in het bedrijf. Als ze dan een 
keertje wil mee beslissen, ontstaan 
er spanningen. Veel huwelijken 
lopen daarop stuk en daardoor ook 



het bedrijf door de financiële afwik
kelingen. Daar zou meer over ge
praat moeten worden, zodat betrok
kenen in die situatie waar mogelijk 
geholpen kunnen worden. 

Geen vetpot 

Nogmaals benadrukt hij dat het 
MKB voor velen geen vetpot is. De 
branch waartoe 90 tot 95 % van het 
bedrijfsleven behoort, betekent 
voor velen: hard werken en sap
pelen. Broos van Erp: "Het inko
men van de ondernemer heeft een 
drieledige functie: hij moet kunnen 
consumeren, investeren en reser
veren. Of te wel: hij moet ervan 
kunnen eten met zijn gezin, hij moet 
voldoende geld ov:er houden om op 
tijd te kunnen vernieuwen en hij 
moet zorgen dat hij wat opzij kan 
leggen voor de oude dag. De getallen 
van het Economisch instituut voor 
het midden-en kleinbedrijf gaven 
voor 1986 de volgende cijfers: 21 % 
van de zelfstandigen zou zo'n 
f 36.000,- verdienen. Je ziet uit 
dergelijke analyses dat de inkomens 
van de zelfstandigen niet zo roos
kleurig zijn en dan moet je nog in
calculeren dat de echtgenote voor 
datzelfde bedrag mee werkt." 

Vinger aan de pols 

Broos van Erp houdt de vinger 
aan de pols. Op zondagochtend 
schrijft hij zijn column voor de vak
pers en voor het regioblad. De res
pons daarop is groot. "Het meest 
zijn het persoonlijke drama's," zegt 
hij. "Mensen die knel zijn komen te 
zitten door de abnormaal hoge be
lastingen, door ziekte, maar ook 
door de politiek." Ze krijgen alle
maal antwoord en met hen zoekt hij 
waar mogelijk naar oplossingen. In 
zijn keurig ingerichte kantoor thuis 
en in de Tweede Kamer heeft hij 
een medewerker zitten. Niemand 
hoeft bij hem lang op antwoord te 
wachten, want dat wachten kan dan 
ook meestal niet meer. 

Van Erp prijst de kennis en inzet 
van de partijcommissie Midden- en 
Kleinbedrijf, waarmee hij samen 
met de Tweede Kamerleden Jas 
van Rey en Ad Nijhuis maandelijks 
vergadert. "Deze commissie bestaat 
uit echte ondernemers uit de prak
tijk en gespecialiseerde economen. 
Die commissie geeft een geweldige 
voeding. Zo kunnen we vanuit de 

praktijk alle zaken bespreken. Ver
moedelijk is het ook de enige com
missie die de fractie schriftelijke ad-· 
viezen geeft (met name over de win
kelsluitingswet). 

De middenstand 
bestaat niet 

Van Erp legt er nog eens de na
druk op dat DE middenstand niet 
bestaat. Het is een noemer voor vo
gels van diverse pluimage. Het is 
bepaald niet een onderwerp waar
mee je als politicus grote kans hebt 
om te gaan scoren, maar Van Erp is 
er wel gelukkig mee dat door de 
bank genomen de drie grote partijen 
zich op dezelfde constructieve wijze 
ten aanzien van de middenstand op
stellen met als grootste verschil dat 
de PvdA graag te veel voor de men
sen wil regelen, waar de VVD juist 
hun vrijheid bepleit. 

"Het nieuws van het MKB be
staat amper. Dat kan ik het best il
lustreren met: "Als Philips 100 man 
ontslaat, is het groot nieuws dat alle 

kranten haalt, maar als 1000 MKB
ers een werknemer moeten ont
slaan, dan vind je dat een jaar later 
slechts terug in de statistieken. Om 
goed op de hoogte te blijven, is hij -
zoals hij dat zelf uitdrukt - record
houder van onbetaalde nevenfunc
ties. Hij is ondervoorzitter van de 
Kamer van Koophandel in Eind
hoven, bestuurslid van de grootste 
middenstandsorganisatie het 
KNOV, voorzitter van de plaatselij
ke ondernemersvereniging ... enz. 
Allemaal functies die voorkomen 
dat Broos van Erp het contact met 
de harde praktijk van alledag ver
liest. Van Erp zal het Kamerplûche 
niet als een riante broekbedekking 
zien, maar veel meer als basis om de 
ondernemers te helpen heelhuids 
door de doolhof van de politiek te 
komen, en politiek daarbij die be
sluiten te nemen die de gerechtvaar
digde wensen van het MKB omzet 
in maatregelen. 

Reny Dijkman 

• 

Arnold Winkel, actief in 
bedrijf en politiek 
Arnold Winkel volgde de lagere school te Hilversum en Ter 
Apel, waarnaar het bedrijf, waar zijn vader werkte, in 1962, 
verhuisde. Toen hij het HES-E-einddiploma in 6 jaar had 
gehaald, bleek de wetenschappelijke kant van de electratech
niek aan de toenmalige TH te Enschede uiteindelijk toch voor 
hem niet de meest geschikte keuze. Na het eerst propaedeu
tische jaar met succes te hebben doorlopen, zocht hij een meer 
praktische opleiding, op de Groningse HTS. 

\S.T\ j7egens zijn (eerste) propae
\\j\\f deuse aan de TH kon hij 
'v 'v daar meteen aan het twee

de jaar beginnen en boekte hij op de 
gehele technische studie geen tijd
verlies. Senior begon in 1972 nog op 
50-jarige leeftijd voor zichzelf met 
Witronic BV, een bedrijf in trans
formatoren en spoelen. 

Toen Winkel junior zijn HBO
studie in 1979 had voltooid, was het 
inmiddels bij Witronic BV crescen
do gegaan. In zoons 7 studiejaren 
was zijn vaders bedrijf zo gegroeid, 
dat senior, na de grote personeels
uitbreiding aan de basis, uitbreiding 

zocht aan de top. Als enig directeur 
kon hij het niet meer aan, een HTS
er met bedrijfkundige capaciteiten 
was nodig als mededirecteur. Na 
veel wikken en wegen (beginnen als 
jong HTS-er in een groot of een klei
ner bedrijf dan wel meteen in de top 
treden van een familiebedrijf) be
sloot Winkel jr. de stap naar Witro
nic BV te wagen. 

Wat vond het personeel ervan? 

Dat was een hele steun in de rug, 
dat het daarmee goed is gegaan. Om 
te beginnen hebik zowel in het be
drijf waar mijn.vader in loondienst 
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werkte als in zijn eigen bedrijf altijd 
vakantiewerk gedaan. Men wist, 
dat ik elke bewerking kende. Ik heb 
spoeltjes gewikkeld, trafo-kerntjes 
gemonteerd, gesoldeerd, geïmpreg
neerd, kortom: ik ken alle bewer
kingen; verder heb ik ook nog gras 
gemaaid van de tuin rond de fa
briek. Als vakantiekracht heb ik 
alles gedaan, dus ook deelgenomen 
aan het jaarlijkse personeelsreisje, 
waarbij je elkaar privé natuurlijk 
helemaalleert kennen." 

U kent dus alle personeelsleden ook 
goed? 

"Wel eerst waren er niet zo gek 
veel. Nu nog is het een groep, die je 
kunt overzien. We behoren tot de 
kleinere ondernemingen. Door de 
platte organisatievormen is er ook 
geen hiërarchie. Boven de produk
tie is er een produktieleider en daar
boven al de directie (waarvan me
vrouw Hilde Winkel, de echtgenote 
van Arnold Winkel ook deel uit
maakt, G.K.). Er zijn dus geen inge
wikkelde communicatielijnen en 
dat uit zich ook in de omgang. Je 
kent iedereen bij naam( en toe
naam." 

Bedrijfsdirecteur en 
gemeenteraadslid 

Hoe kunt u uw werk als directeur 
combineren met uw fractievoorzit
terschap van de VVD in de Vlagt-

wedder gemeenteraad? 

16 

"Toen ik eenmaal in Ter Apel (of 
liever Sellingen) was gaan wonen, 
werd ik van de VVD-zijde uitgeno
digd om op de partijvergaderingen 
te komen. Dat deed ik en toen kwam 
al gauw de vraag of ik afdelingsse
cretaris wilde worden. Ik heb toen 
ja gezegd. 

"Je had verder ook nog geen bij
baantjes", mengde mevrouw Win
kel zich in het gesprek. "Neen, maar 
ik zat meteen in het dagelijks 
afdelingsbestuur en had er daarom 
ook tijd voor: vanuit het secre
tariaat leer je mensen kennen. Kom 
je in contact met de gemeenteraads
fractie etc. Toen de gemeenteraads
verkiezingen '82 in zicht kwamen, 
heb ik me laten verleiden om ge
plaatst te worden op de kandida
tenlijst. Tenslotte zelfs als debu
tant-lijsttrekker. Onze fractie heeft 
sinds jaar en dag 2 zetels, want 
Vlagtwedde stemt - ondanks lande
lijke ups en downs - heel stabiel, 
overeenkomstig de aard van de be
volking. We richten onze campag
nes natuurlijk wel op meer zetels, 
maar er zit waarschijnlijk niet meer 
in. Tenminste het is totnutoe bij 
twee zetels gebleven. In 1982 werd 
ik voorzitter van een tweemansfrac
tie. In 1986 werd dat gecontinueerd 
maar werd het andere fractielid 
wethouder. Dat is voor Vlagtwedde 
een ongekende situatie voor de 
VVD, het dragen van college-ver
antwoordelijkheid. In de praktijk 
komt het er in deze raadsperiade op 
neer, dat ik voorzitter ben van een 
eenmansfractie, als je tenminste 
uitgaat van het feit, dat mijn frac
tiegenoot in eerste aanleg verant-

woordelijkheid draagt voor het be
leid van het College van B & W. We 
hebben geen fractiemedewerker, 
maar gelukkig wel een heel goede 
verstandhouding met het afdelings
bestuur. We porren de bestuurs
leden zoveel mogelijk op het fractie
beraad bij te wonen, maar ja de be
stuursleden hebben het ook druk 
met andere maatschappelijke ac
tiviteiten. 

Hoe draagt u het liberalisme uit in 
uw bedrijf en omgekeerd, hoe 

draagt u het bedrijfsleven uit via de 
VVD in de gemeenteraad? 

Er is een duidelijke wisselwer
king. Je merkt als ondernemer, dat 
je gemeenschappelijke belangen 
hebt. Nu moet ik zeggen, dat lang 
niet alle ondernemers hier lid zijn 
van de VVD, er zitten ook een he
leboel CDA-ers onder. Als ik nu 
eens om me heen kijk, wat we als 
ondernemers gemeenschappelijk 
hebben gedaan, dan is dat de op
richting van de industriekring. We 
hebben daarin veel contacten met 
het gemeentebestuur en dat werkt 
gewoon voortreffelijk: dat mag ook 
wel eens gezegd worden. Zo hebben 
we een keer het voltallige College 
van B & W op een bijeenkomst van 
onze industriekring gehad. We heb
ben toen over en weer gespuid wat 
we op het hart hadden, welke ver
langens we hadden en wat we nu ei
genlijk minder fraai opgelost von
den. Dat is door het college heel 
goed opgepakt. Ik kan met name 
noemen, dat hier aan de ontsluiting 
van het industrieterrein eigenlijk 
een weg ontbreekt. Er is een stukje 
fietspad, dat veel beter een weg had 
kunnen zijn. Dat is vanuit de indus
triekring naar voren gebracht en 
het college heeft dat uitgewerkt tot 
een project, dat op het zogenaamde 
"maatregelenplan" is geplaatst. Het 
heeft een dermate hoge urgentie ge
kregen, dat het wellicht binnenkort 
gerealiseerd kan worden. Het is 
maar een voorbeeldje, maar toch ... " 

Hoe gaat u via uw liberale begin
selen als ondernemer te werk? 

"Dat uit zich natuurlijk in de ma
nier waarop je met je markt om
springt. Als liberaal ondernemer er
ken je de vrije mededinging. Dat he-

Het echtpaar Winkel tezamen met 
een medewerkster bij de nieuwste 
spoeltjeswikkelapparatuur van 
Witronic EV. 



tekent dat we onze plaats op die 
markt onder volle concurrentie wil
len veroveren en ons daarvan ook 
bewust zijn. De overheid levert be
paalde instrumenten aan het be
drijfsleven en daar kun je als li
beraal verschillend over denken. 
Neem bijvoorbeeld de subsidierege
lingen als WIR e.d. Je zou als li
beraal kunnen zeggen: laat de over
heid die bijzondere stimulerings- · 
maatregelen afschaffen, want die 
komen zowel de zwakken als de 
sterken ten goede. Je zou kunnen 
zeggen: doe dat geld maar in een pot 
en verlaag naar rato de vennoot
schapsbelasting op een paar punten. 
Je zou er een soort Darwin-achtige 
selectie op kunnen maken: een beet
je de kant op van "the survival of 
the fittest". Daar kan ik een heel 
stuk in meegaan. Aan de andere 
kant stelt de VVD in Groningen 
zich terecht op het standpunt, dat 
er hier een historische achterstand 
is in de werkgelegenheid. En als je 
dus zo'n overheidsstimulering als 
een regionaal instrument ziet om de 
werkgelegenheid hier op te peppen, 
kan ik er alleen maar vóór zijn. We 
hebben natuurlijk in het verleden 
door de uitstoot van de landbouw, 
de problemen met de strokarton etc. 
etc. een grote achterstandssituatie 
in de werkgelegenheid gekregen, 
waaraan de overheid best wat doen 
mag." 

Zijn de bezuinigingen in uw bedrijf 
(nu 60 personeelsleden) waar

neembaar? 

"Neen, wij zouden er meer last 
van hebben, als we zouden leveren 
aan de overheid, want die zit na
tuurlijk met de hand aan de knip." 

Maar u levert wel aan de NOS? 

"Ja, voorzover we aan de omroep 
leveren, maar dat neemt in belang 
af door een technische reden. De 
NOS stelde zich altijd op het stand
punt, dat echt goede installaties 
niet te koopzijn, maar zelf gebouwd 
moesten worden. Bij die zelf
gebouwde regietafels en studioap
paratuur horen ook transformato
ren. Nu gaat de NOS over op ge
kochte apparatuur en laat zich de 
studio's o.a. door Philips op maat 
leveren. De NOS is niet door de be
zuinigingen maar door wijziging 
van haar standpunt als klant min
der belangrijk voor ons geworden. 
Jammer is dat zeker, hoewel het niet 
zo zeer een grote als wel een letter
lijk voorbeeldige klant was. Zij was 

immers voor ons het visitekaartje 
van ons kwaliteitsprodukt. Het is 
leuk, dat een betrekkelijk klein be
drijf kan leveren aan een landelijk 
bekende organisatie. 

Levering van onze produkten aan 
het buitenland verloopt moeizaam, 
waaraan o.a. de lage dollarstand de
bet is. Met onze specials, isolatie
trafo's, ondervinden we nu scherpe 
concurrentie van enkele heel sterke 
Amerikaanse fabrikanten op dit ge
bied." 

Hoe covert u uw promotiebeleid in 
binnen- en buitenland? Heeft u 

daar een apparaat voor of doet u 
dat zelf? 

"Neen, dat doen we zelf. We zijn 
nl. lid van een platform voor de 
elektronische industrie in Neder
land, Holland Elektronica, een 
platform binnen de werkgeversclub 
FME. Die heeft het goede idee op
gevat om belangrijke beurzen bin
nen de metaal en elektrotechniek 
met een soort paraplustand te be
zoeken. Het platform huurt de 
standruimte en de leden kunnen op 
hun beurt daarvan een paar vier
kante meter huren. Witroncic BV 
heeft op deze wijze al een paar keer 
meegedaan: zo hebben we in Mün
chen (een heel belangrijke beurs op 
ons gebied), Amsterdam (reizende 
Condex-beurs) en zelfs al een keer 
in Singapore (Inex) op de beurs ge
staan. De laatste beurs is de groot
ste elektronische tentoonstelling in 
het Verre Oosten: we stonden er 
naast onze naaste buren op dit 
Terapeler industrieterrein." 

Bij de vergaderingen van de FME 
en het platform Holland Elektro
nica in Zoetermeer staat nogal eens 
"afwezig met kennisgeving A. Win
kel" vermeld. "Maar je moet ook tijd 
reserveren voor het bezoeken van 
potentiële klanten en bestaande re
laties. Ook dat laatste wordt zeer op 
prijs gesteld. Ik ben de enige in ons 
bedrijf die deze taak kon overne
men van mijn vader. Bij mijn in
diensttreding in 1979 bij het bedrijf 
luidde de taakverdeling, dat ik de 
interne zaken (ontwerpen van pro
dukten, contacten met de fabrieken 
en de produktie) zou behartigen en 
mijn vader de externe aangelegen
heden. Nu zal ik dat laatste gaan 
doen en mijn jongere broer zal de in
koop en het bedrijfsleven beheren. 
(De heer Winkel nam in 1985 de lei
ding van het bedrijf over; zijn vader 
werd president-directeur, G.K.) En 
de administratieve taak wordt door 
mijn vrouw, Hilde, uitgevoerd." 

Wekelijkse 
werktijden 

Hoeveel uren bent u bezig met be
drijf en gemeenteraadspolitiek? 

"Dat durf ik niet uit te rekenen. 
Ik zou er denk ik zelf van schrikken. 
Ik zit zo'n beetje in elke raadscom
missie en bovendien nog in de be
sturen van het Gasbedrijf Oost
Groningen en de Muziekschool. De 
ontwikkeling, die je bij een en ander 
opdoet is van onschatbare waarde 
alsmede de contacten met anderen 
en de maatschappelijke ontwikke
lingen, waarmee je feeling moet 
houden. Het werk en de politiek 
worden eigenlijk de hobbies." 

Ziet u nog een uitbreiding van het 
bedrijf in productief opzicht? 

"Zonder meer, we hebben de laat
ste twee jaar voor f 1,5 miljoen geïn
vesteerd in gebouwen en machines 
in de verwachting van het toene
men van werk: we kunnen nu dus 
nog groeien zonder direct weer te 
moeten investeren." 

En kunt u het benodigde uit de di
recte omgeving betrekken? 

"Ja. Het aardige van het werk in 
een transformatorenfabriek is dat 
je je eigen personeel moet opleiden. 
Er is geen technische opleiding die 
het wikkelen van spoelen behelst. 
Onze bedrijfsleider, belast met de 
werving en selectie, heeft in de loop 
der jaren er de feeling voor ontwik
keld juist die mensen uit het aanbod 
te kiezen, die de juiste combinatie 
van arbeid met de handen en de 
goede instelling voor een precisie
produkt bezitten. Zij worden dan in 
het bedrijf opgeleid." 

Dat houdt wel een duidelijke be
drijfsbinding in 0 0 • 

"Dat is ook het mooie van onze 
onderneming: er is een soort be
drijfscultuur, waardoor je een heel 
grote saamhorigheid krijgt en korte 
communicatielijnen. "Onbekend" 
zou anders ook "onbemind" maken 
en dat zou resulteren in grote af
standelijkheid. Dat is hier dus niet 
het geval. De mensen leren hier een 
vak in huis en dat geeft een emotio
nele binding, mede omdat ze het el
ders niet hadden kunnen leren." 
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Kwaliteitszorg of 
kwaliteitsborging 

"We staan aan de vooravond van 
een grote operatie om de kwaliteits
zorg (kwaliteitsborging genaamd) 
gestalte te geven. Een hot item. Ik 
denk dat de Nederlandse industrie 
toekomst heeft in speciale produk
ten van hoge kwaliteit, vooral in het 
Verre Oosten. In navolging van 
onze bekende afnemers, zijn wij nu 
bezig de kwaliteitsborging vast te 
leggen volgens de bestaande nor
men. Het militair-industrieel com
plex is eigenlijk het voorbeeld van 
kwaliteitsborging (militaire speci
ficatie en aquap-normen). Het re
guliere bedrijfsleven heeft het alle
maal overgenomen. En zo zijn ook 
wij bezig met het schrijven van een 
kwaliteitshandboek. Gezamenlijk 
leggen we procedures vast, waar
door straks elke partij goederen in 
het bedrijf herkenbaar is (ingangs
controle, stadium van bewerking 
etc.). De medewerkers zullen alle 
over een instructie beschikken. Ik 
denk, dat deze investering zichzelf 
terugverdient. In onze tekstverwer
ker zit het hele kwaliteitshandboek. 
Kwaliteitsborging werkt namelijk 
alleen als iedereen van Witronic en 
van onze toeleveranciers (leveren 
onder certificaat) er aan meewerkt. 
Bij Witronic is dat vanaf de ma
teriaalvoorbereiding tot het ver
pakken voor toezending aan de 
klant en nog later de nazorg en ga
rantie. Die hele lijn moet weten 
waar zij mee bezig is en er ook voor 
gaan leven. Het aardige van een or
ganisatievorm als Witronic is, dat 
het gewomd, lukt om de mensen er 
warm voor te krijgen, waar vaak an
deren er een hard hoofd in hebben." 

Blijft die actieve rol in bedrijfsleven 
en politiek mogelijk? 

"Ja, ik vind het te combineren 
en ik zou het zelfs een hele boel men-

sen willen aanraden: als ik in mijn 
stoeltje in de gemeenteraad zit, 
denk ik totaal niet aan Witronic. Je 
bent dan echt met iets anders bezig; 
je kunt je inventiviteit en creativi
teit in het raadswerk kwijt. Je kunt 
bijvoorbeeld zoeken naar compro
missen en jezelf een beetje uitleven 
als onderhandelaar. Ik zit schaars in 
mijn tijd en dat zal eerder af- dan 
toenemen, maar ik heb er (nog) geen 
behoefte aan vaak achterover te zit
ten leunen en te denken: wat moe
ten we nu weer eens doen." 

We kunnen, als VVD, alleen maar 
hopen, dat u voorlopig nog niet ver
loren .bent voor partij en politiek en 

nog sterker, dat u nog wat navol
gers ;;:ult vinden uit het collegiale 

bedrijfsleven. 

"Ik raad dat niemand af". 

Gerard Kroeb 
• 

Staatssecretaris Albert Jan Evenhuis: 

Rol van ·overheid beperken 
tot het stimuleren van 
kansrijke initiatieven 
Sinds de instelling van het staatssecretariaat voor het mid
den- en kleinbedrijf op het ministerie van Economische Za
ken is deze post bekleed geweest door bewindslieden uit de 
CDA -gelederen. Bij het aantreden van het tweede kabinet
Lubbers vorig jaar is daar verandering in gekomen met de 
benoeming van Albert Jan Evenhuis, tot op dat moment vice
voorzitter van de VVD-fractie in de Tweede Kamer. Met Ru
dolf de Korte als minister staan twee VVD-bewindslieden op 
EZ pal voor de belangen van het bedrijfsleven. 

lT V et zou ~e ver gaan om op 
I :11 grond hiervan te verwach

" lL =.1, ten dat het beleid ineens 
180 graden anders zou zijn", zegt 
Albert Jan Evenhuis. "De 
CDA/VVD-coalitie heeft tenslotte 
een vervolg gekregen en het beleid 
is allereerst gediend bij continuï
teit. Welleg ik als liberaal andere 
accenten dan mijn voorganger. De 
wijze waarop de overheid aandacht 
schenkt aan het midden- en klein
bedrijf wil ik op een wat modernere 
leest schoeien. Dat betekent vooral 
offensief te werk gaan in plaats van 
defensief. Kansrijke initiatieven 
vanuit het bedrijfsleven verdienen 
onze stimulans. Steun aan bedrij
ven met weinig kansen bouwen we, 

· met de nodige voorzichtigheid, af." 

Eigen 
verantwoordelijkheid 

Albert Jan Evenhuis voelt zich na 
een p~riode van 12,5 jaar in de 

Tweede Kamer uitstekend thuis op 
zijn post aan de Haagse Bezuiden
houtseweg. Hoewel hij als kamerlid 
nooit direct bemoeienis had met het 
midden- en kleinbedrijf- zijn por
tefeuille bevatte onder meer Onder
wijs, Binnenlandse Zaken en De
fensie - beschouwt hij zichzelf be
slist niet als een vreemde eend in de 
bijt. In zijn hoedanigheid als vice
voorzitter van de VVD-fractie had 
hij in beginsel met alle beleidster
reinen, dus ook met het MKB, te 
maken en in de tweede plaats 
noemt hij het een uitdaging om als 
liberaal de zelfstandige krachten in 
de samenleving te stimuleren. 

"Ondernemers in het midden- en 
kleinbedrijf zijn doorgaans als zelf
standige actief. Dat betekent eigen 
verantwoordelijkheid en risico's ne
men. Daar geloof ik als VVD-er in. 
Ik voel mij hier goed op mijn stek. 
De problematiek van het MKB ligt 
mij na aan het hart", aldus Even
huis. 

In het algemeen zal de overheid 
ervoor moeten zorgen dat de onder-



nemers goed kunnen functioneren, 
in Haags jargon wel aangeduid als 
het voeren van een voorwaarden
scheppend beleid. Dat ziet Even
huis als belangrijkste taak. 

"De overheid zal gunstige om
standigheden moeten creëren: De 
ondernemer houdt echter zijn eigen 
verantwoordelijkheid. De overheid 
kan niet op de stoel van de onderne
mer gaan zitten. Daarvoor zitten wij 
op een te grote afstand en zijn wij 
niet in staat voor hem of haar de 
afwegingen te maken. De overheid 
zal zich moeten concentreren op het 
scheppen van zodanige voorwaar
den, dat de ondernemer onder goe
de condities zijn bedrijfsbeslissin
gen kan nemen. Het bedrijfsleven 
zal het echter zelf moeten doen", 
zegt hij. 

Discipline nodig 

Tot die condities rekent hij onder 
meer een gunstig fiscaal en sociaal 
regiem. Een van de hoofddoelstel
lingen van het beleid van Lubbers
II is het terugdringen van de collec
tieve lasten, wat tot uitdrukking 
moet komen in voor ondernemers 
redelijke belastingtarieven en so
ciale premies. 

"Dat is· een heel moeilijk proces," 
aldus Evenhuis, "omdat iedere keer 
weer de neiging bestaat om nieuwe 
ombuigingen te realiseren door ver
zwaring van de lasten. Dan bereik je 
het tegengestelde van wat de eigen
lijke bedoeling is. Het kabinet en 
ook de Kamer zullen op dit punt 
discipline moeten tonen. Als die 
aandacht verslapt, worden de on
dernemers toch weer geconfron
teerd met hogere lasten. In ons be
leid zullen wij het belang van het be
drijfsleven systematisch benadruk
ken wanneer het gaat om 
maatregelen om de collectieve las
ten te beteugelen." 

Op fiscaal gebied staat de belas
tingbetaler, en dus de ondernemer, 
de komende periode het een en an
der te wachten. Eind vorig jaar 
deelde het kabinet de Tweede Ka
mer mee het rapport van de Com
missie-Oortover de vereenvou
diging van de loon- en inkomsten
belasting in hoofdlijnen over te ne
men. Tegelijkertijd vroeg het 
kabinet advies aan onder meer 
werkgevers en werknemers over 
deze voorstellen. De organisaties 
van ondernemers in de landbouw 
en het MKB zijn vooralsnog echter 
niet te spreken over deze plannen, 

gezien de negatieve gevolgen die de 
vereenvoudiging zou hebben voor 
de inkomens van de zelfstandigen. 

Evenhuis daarover: "Zoals de za
ken er nu voor staan, heb ik geen 
aanleiding om ontrevreden te zijn 
over de uitvoering van het rapport
Oort. Voorop staat de vereenvou
diging van ons belastingstelsel. 
Daarop hebben de ondernemers zelf 
lange tijd aangedrongen. De keer
zijde is wel, dat er inkomenseffecten 
optreden voor bepaalde categorieën 
zelfstandigen. Die zijn niet over de 
hele linie negatief, want een aantal 
groepen zit juist in de plus. We zijn 
op dit moment bezig met een onder
zoek naar onevenredige effecten op 
de inkomens. Die moeten voorko
men worden, omdat anders het 
draagvlak voor de vereenvoudiging 
wegvalt en daar wil de VVD in geen 
geval aan meewerken. In de voor
stellen is een marge ingebouwd van 
maximaal 5 % waarmee de inko
mens mogen dalen of stijgen. Die 
bandbreedte is voor mij een keihard 
gegeven. Inkomenseffecten zijn 
onontkoombaar, maar deze moeten 
daar beslist binnen bijven. Zonodig 
nemen we maatregelen om oneven
redige gevolgen voor bepaalde groe
pen zelfstandigen op te heffen." 

Moderne snit 

Albert Jan Evenhuis heeft een 
project op stapel staan om het 
MKB-beleid zoals hij het for
muleert 'een moderne snit' te geven. 
In het nog steeds ondoorzichtige bos 

van regelingen voor het midden- en 
kleinbedrijf kan volgens zijn idee 
nog een en ander worden gekapt. 
Doel van dit alles is een accentver
schuiving van het op de been hou
den van zwak ondernemerschap 
naar het ondersteunen van initiatie
ven met perspectief. Een regeling 
als de eenmalige uitkering aan zelf
standigen die langdurig op of onder 
het sociale minimum zitten, is een 
voorbeeld dat voor Evenhuis ter 
discussie staat. 

"In het regeerakkoord staan al 
enige wijzigingen welke kant wij 
met het MKB-beleid op willen. Het 
gaat erom dat het midden- en klein
bedrijf met zijn grote betekenis voor 
de Nederlandse economie zo sterk 
mogelijk wordt gemaakt. Overheid 
en bedrijfsleven zijn partijen die 
niet, wat sommigen beweren, tegen
over elkaar staan maar juist elkaar 
goed kunnen aanvullen. Ieder kan 
in zijn eigen rol datgene doen waar 
hij het best geschikt voor is. De ont
wikkelingen gaan de laatste jaren 
bijzonder snel, met name op het ge
bied van de technologie. Daar wil
len we ons beleid een duidelijk ac
cent geven." 

Offensieve aanpak 

Voor individuele bedrijfssteun is 
er volgens Albert Jan Evenhuis in 
deze aanpak zeker plaats. Hij noemt 
deSMO-regeling (Subsidieregeling 
Management Ondersteuning), die 
kleinere ondernemers een finan
ciële tegemoetkoming biedt wan-



neer zij extern advies vragen over 
hun bedrijfsbeleid. De SMO is van 
groot belang voor kleine en middel
grote bedrijven, waar de onderne
mer het doorgaans zonder eigen staf 
moet zien te klaren. 

Om die achterstand ten opzichte 
van de grote bedrijven wat weg te 
nemen, geeft de regeling de kleinste 
bedrijven met niet meer dan 9 
werknemers een bijdrage van 70% 
in de advieskosten. Bedrijven tot 
200 werknemers kunnen 40 % van 
deze kosten vergoed krijgen met 
een maximum van f 10.000 per jaar. 

"Zo'n regeling past binnen de of
fensieve aanpak die ik voorsta," 
zegt Evenhuis. "Dat geldt ook voor 
de Kredietregeling MKB, waarmee 
kansrijke initiatieven gestimuleerd 
kunnen worden. Kenmerkend voor 
deze regeling is dat weer de onder
nemer met het plan moet komen en 
de overheid hem ondersteunt." 

De KMKB is de laatste jaren ver
schillende keren gewijzigd. Even
huis' voorganger Van Zeil maakte 
de drempels in de regeling wat ho
ger door een groter financieel risico 
van ondernemer en diens bank te 
vragen. Volgens Evenhuis hadden 
de veranderingen van de Kredietre
geling in de afgelopen jaren een wat 
incidenteel karakter. Daar wil hij 
een einde aan maken door over een 
aantal maanden met een vernieuw
de opzet te komen. Momenteel is er 
een onderzoek gaande naar de be
hoefte aan en effecten van de 
KMKB. Evenhuis hoopt de nieuwe 
Kredietbeschikking rond de komen
de jaarwisseling te laten ingaan. 

Bemoeizucht 

Als juist kleinere ondernemers er
gens een broertje aan dood hebben, 
is het wel een overheid die zich te
veel met hun zaken bemoeit. Al 
gauw wordt regelgeving opgevat als 
een aanval op het vrije ondernemer
schap. Aan de andere kant zijn on
dernemers vaak fel gekant tegen 
het afschaffen van precies die regels 
die hen als individu beschermen te
gen de concurrent, de consument of 
wie dan ook. Hoe denkt Evenhuis 
in zijn beleid deze strijdigheid te 
kunnen oplossen? 

"Het beleid van het kabinet is ge
richt op zoveel mogelijk deregu~ 
lering. In dat streven kom je soms 
aan wat de maatschappij be
schouwt als wezenlijke verworven- . 
heden. Dat is eigenlijk onontkoom
baar. Om die reden is deregulering 
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nogal eens een weerbarstige ma
terie. Toch gaan we ermee door en 
wel om de markt zoveel mogelijk te 
stimuleren. Het wegnemen van al
lerlei wettelijke belemmeringen 
laat echter onverlet dat de markt 
economisch gezien ordelijk moet 
kunnen blijven functioneren," zegt 
Albert Jan Evenhuis. 

Deregulering mag dus geen doel 
op zichzelf zijn. Kleinere bedrijven 
zouden globaal gesproken in het na
deel zijn wanneer de krachten op de 
markt zonder enige belemmering 
hun gang zouden kunnen gaan. De 
overheid heeft in de visie van Even
huis een taak wanneer er sprake is 
van elementen die de werking van 
de markt verstoren. Daarom mag 
bijvoorbeeld het mededingings
beleid, dat voorziet in regels om 
oneerlijke concurrentie tegen te 
gaan, naar zijn mening best worden 
versterkt. 

Zelfregulering 

Er zijn echter andere terreinen 
waarbij Evenhuis sterk denkt aan 
het verminderen van de regelgeving. 
Met een ander woord noemt hij dit 
zelfregulering, oftewel: als de par
tijen in de markt het onderling eens 
kunnen worden, heeft de overheid 
geen taak. Hij noemt consumenten
beleid als voorbeeld waar de markt
werking verbeterd kan worden door 
een zich terugtrekkende overheid. 
Dat gebeurt overigens in nauw 
overleg met de organisaties op dit 
terrein. 

"Wat de consument vraagt en wat 
de producent aanbiedt, zijn twee 
kanten van dezelfde medaille. Het 
zijn in het algemeen geen strijdige, 
maar elkaar versterkende belangen. 
Beide hebben behoefte aan kwali
tatief goede produkten. Daarom 
vind ik dat zelfregulering hier een 
kans moet hebben. Om dat te berei
ken heb ik middelen op de begro
ting uitgetrokken waarmee de par
tijen dit proces zelf inhoud kunnen 
geven." 

kredietwaardigheid. Het kabinet 
wil deze regels versoepelen. 

Albert Jan Evenhuis: "We willen 
toe naar een sobere wetgeving. De 
huidige regels belemmeren in veel 
gevallen de toegang tot de markt. 
De eisen die aan een toekomstig on
dernemer worden gesteld, zijn vaak 
veel te hoog. V oor het beginnen van 
een betrekkelijk eenvoudig bedrijf 
moet je soms jaren studeren. Je ziet 

. dan ook dat in sommige branches 
bijna niemand voor zijn examen 
slaagt, terwijl de ondernemers in 
spé wel degelijk geschikt zijn. Dat 
gaat te ver. Ook in dit geval is er 
sprake van een weerbarstige ma
terie, omdat gevestigde onderne
mers de regels zien als bescherming 
van hun branche. We zijn verbe
teringen in de wet aan het voor
bereiden. Buiten kijf staat dat de 
kwaliteit van het ondernemerschap 
gegarandeerd blijft." 

Onder druk 

Dezer dagen vraagt Evenhuis ad
vies aan het Landbouwschap en de 
Raad voor het MKB over de nood
zaak om een zogeheten zelfstan
digenstatuut in het leven te roepen. 
In de wereld van de georganiseerde 
middenstand is dit een oude wens. 
In een dergelijk statuut worden fis
cale en subsidieregelingen apart ge
regeld voor de zelfstandigen, die 
kunnen kiezen voor deelname aan 
dit stelsel. Evenhuis hoopt voor het 
einde van dit jaar het advies van 
beide instanties binnen te hebben 
en zal dan zijn beleid bepalen. Voor
op staat voor mij een expliciete er
kenning van de positie van de zelf
standige in het regeringsbeleid. 

De keuze voor een zelfstandigen
statuut is nogal vergaand. Je knipt 
daarmee allerlei banden door met 
bestaande regelingen. Mijn integra
tietaak; die inhoudt dat ik de belan
gen van het MKB ook bij de andere 

Sobere wetgeving 1 
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ministeries behartig, komt dan on
der druk te staan. Als je de zelfstan
digen als een aparte categorie gaat 
behandelen, krijg je ook een split
sing in soorten ondernemers in het 
MKB. Er zit een spanning tussen 
beide kanten.De keuze ligt voorlo
pig bij de organisaties van de zelf
standigen. Ik wacht de uitkomst van 
hun adviezen eerst af," zegt Even
huis. 

Waarschuwing 

zandt in een competentiestrijd en 
een discussie over structuren. Het 
gaat er om dat wij onze samenleving 
op het gebied van de technologie 
een ander aanzien geven. Dat be
lang is overheersend. Vanuit EZ 
kunnen we dat niet genoeg onder
strepen." 

Ruud van der Ros 
Foto's: Stokvis 

In het modernereMKB-beleid 
ziet de VVD-staatssecretaris een 
belangrijke plaats weggelegd voor 
het technologiebeleid. Het rapport 
van de Commissie-Dekker vormt 
hiervoor een gezonde basis. Over
dracht van kennis naar het MKB 
ziet Evenhuis als een reële taak 
voor stimulansen door de overheid. 
Hij vindt een waarschuwing aan het 
bedrijfsleven echter op zijn plaats. 

d•dand. n. mani" waarop vind ik ~ rl~\;/ 
vers twee. De vormgeving staat ech- ~l. -~~..-_:'~-:t)$, ~~~ •~ ter volop in discussie. De organisa- .,.,;p J. -;_-:::-__ 
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"De essentie van het advies is het 
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De Jongeren Organisatie voor Vrijheid en Democratie, gevestigd 
te Amsterdam, vraagt op zo kort mogelijke termijn 

TWEE MEDEWERKSTERS 

voor haar secretariaat. 

Het gaat om een aanstelling van 40 uur respectievelijk 20 uur 
per week. 

Werkzaamheden: 
het in samenwerking met een andere medewerkster verrichten 
van alle voorkomende werkzaamheden waaronder 
- het bijhouden van de geautomatiseerde ledenadministratie 
- het voorbereiden van congressen 
- het verstrekken van informatie aan leden en afdelingen. 

Vereisten: 
- opleiding: havo en typediploma, bij voorkeur secretaresse-op

leiding of kantoorervaring 
- goede contactuele eigenschappen 
- bereidheid en enthousiasme om te werken in een liberale jon-

gerenorganisatie die voor het grootste gedeelte draait op 
vrijwilligers 

- leeftijd 20 - 25 jaar 
- ervaring in het omgaan met een tekstverwerker is gewenst. 

Salariëring o.g.v. de CAO-welzijnswerk. 

Sollicitaties gaarne zo spoedig mogelijk richten aan: 
Algemeen secretariaat JOVD, t.a.v. Fabienne Bont, Prins Hen
drikkade 104, 1011 AJ Amsterdam. 

APELDOORN 

Fijne omgeving om te wonen en te werken. 
Wij helpen u gaarne bij het zoeken naar een 
passende woning. 

Van Saventer makelaardij 
telefoon 055 - 334020 

OUDDORP (Z.H.) 

te koop 

vuurtoren. vrijstaand vakantiehuis. 8.25 bij 5. 75 m + 
berging; e.v.;± 1200 m 2 duingrond erfpacht; vrij uitzicht; 
schitterende omgeving; 5 min. van schoon strand, waar 
het nog niet druk is. 
M. Nelisse-Voogd, tel.: 01870 - 4800. 

LIJST VAN ADVERTEERDERS 

AS Interieurs, Wateringen I De Campveerse Toren, Veere / 
Industrie- en Handelsond. Garant, Rotterdam I Hotel Otten, 
Amsterdam I Het Kasteel van Rhoon, Rhoon I Ryko Han

delsond., Tilburg I VanSeventer Makelaars, Apeldoorn 



A an de Katholieke Universiteit Nijmegen werd in juni 
een internationale conferentie gehouden onder de titel 
'Studeren in het buitenland, Studieren im Ausland'. De 

conclusie van deze conferentie was de volgende: studenten 
zijn weinig gemotiveerd om voor hun studie een tijd in het 
buitenland te verkeren. Dat heeft erg veel te maken met het 
gebruik aan informatie over de studiemogelijkheden. De ken
nis blijft vaak bij docenten hangen en zij spelen een centrale 
rol in de distributie van informatie en het motiveren van stu
·denten. 
De VVD beschikt over vijf uitstekende vertegenwoordigers in 
het Europees Parlement. Via dit gesprek met Jessica Larive, 
lid van de parlementaire commissie die zich met jeugd, cul
tuur en onderwijs bezig houdt, acht ik het zinvol informatie 
over het Erasmusproject aan u door te geven. Zeker gezien de 
landelijkepublikatiesen bovenvermelde informatie (KV
Nieuws 18 juni 1987). Laten we hopen dat veel studenten uit 
liberale kring hun voordeel met dit artikel kunnen doen. 

Honderden jaren na rondtrek
kende studenten en wijs
geren als Erasmus, Rabelais, 

Goethe, Diderot en vele anderen, 
zullen we eindelijk dit fenomeen 
weer in Europa zien opduiken en er 
een nieuwe dimensie aan toevoegen: 
ook vrouwen zullen in de voetspo
ren van onze illustere voorgangers 
treden! Op 14 mei 1987 hebben de 
Onderwijsministers van de E.G. het 
ERASMUS-programma goed
gekeurd (European Action Scheme 
for Mobility of University 
Students). 

Jessica Larive: "Uitgangspunt is 
dat zoveel mogelijk studenten een 
"Europees bewustzijn" wordt bijge
bracht doordat ze een erkend ge
deelte van hun studie aan een bui
tenlandse universiteit doorbrengen. 
Het doel van de operatie is namelijk 
dat vanaf 1992 10% van het totaal 
aantal studenten aan Europese uni
versiteiten en hogescholen een fris
se neus over de grens haalt en met 
elkaars cultuur, taal en gewoonten 
in aanraking komt. Nu ligt dat on
der de 1 % . Een zeer ambitieus plan 
als je bedenkt dat in de E.G. 6 mil
joen studenten aan 3600 instellin-
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Marijke Essers 

gen voor hoger onderwijs een studie 
volgen. De datum van 1992 is niet 
toevallig gekozen. Dan moet de vrije 
economische markt binnen de E.G. 
tot stand zijn gebracht en heeft de 
arbeidsmarkt een nog grotere be
hoefte aan internationaal denkende 
mensen die ook verschillende talen 
spreken. De huidige starheid van 
ons oude continent is zijn grootste 
vijand. Flexibiliteit en mobiliteit 
zijn sleutelwoorden om onze con
currentiekracht op peil te brengen/ 
houden. ERASMUS moet en kan 
daar zijn steen(tje) aan bijdragen." 

En de meisjes en vrouwen? 

"Nederland heeft ongeveer 
300.000 studenten bij het hoger on
derwijs, 190.000 jongens en 110.000 
meisjes. Hier ligt ook voor de meis
jes een prachtige kans en hier liggen 
de kaarten gelijk! Meisjes: uit de 
startblokken! Ik raad vrouwelijke 
studenten aan zich binnen hun fa
culteiten goed te oriënteren op de 
mogelijkheden. Het lijkt me vooral 
voor taal- en letterkundestudenten 
geweldig, een verblijf in het land 
waar hun 'studie-object' gesproken 

wordt. En een feit is, of we dat nu 
leuk vinden of niet, dat vrouwen 
zich vooral in letterkunde-facultei
ten ophouden. Maar het is duidelijk 
dat voor iedere student, van welke 
discipline of geslacht ook, een bui
tenlandse studieperiode een uiter
mate goede ervaring is die haar en 
hem ook betere arbeidsmarktper
spectieven kan bieden." 

Prachtige idealen, 
maar ... de hand op de 

knip 

"Het zag er aanvankelijk somber 
uit, hoewel het uiteindelijke besluit 
toch snel gevallen is: binnen 1 ~ jaar 
nadat de Europese Commissie het 
ERASMUS-voorstel had ingediend. 
Vooral Frankrijk, West-Duitsland 
en Groot-Brittannië - die goed
lopende bilaterale uitwisselingspro
gramma's hebben - wilden het pro
gramma beperken tot het opzetten 
van een universiteitsnetwerk en dan 
'later wel verder zien'. Het Eu
ropees Parlement heeft hier een 
stokj.e voor gestoken: wij eisten ook 
een concreet beurzenstelseL Anders 
kunnen we immers de uitwisseling 
wel vergeten. 

Ook de gevraagde 175 miljoen ecu 
(een kleine 440 miljoen gulden) 
voor de eerste drie jaar werd te hoog 
gevonden. 50 miljoen ecu was vol
doende. Een regelrechte crisis was 
het gevolg in november 1986 toen 
de Commissie met onze steun het 
voorstel introk. Het resultaat van 
alle onderhandelingen is dat er nu 
200 miljoen gulden beschikbaar is, 
óók voor beurzen. Een heel bedrag, 
maar niet meer dan 2 dagen uit
gaven van het Gemeenschappelijk 
Landbouwbeleid ... " 

Wat houdt ERASMUS nu precies 
in? 

Jessica Larive: "De eerste jaren 
zal toch een flink deel van die 200 
miljoen gulden moeten worden ge
bruikt voor het opzetten van het 
Europese netwerk van universitei
ten: voorbereidende bezoeken van 
het personeel, uitwerken van een 
systeem van studiepunten en diplö
mawaarden. De bedoeling is dat 20 
Europese universiteiten gaan 'expe
rimenteren' met een systeem van 
zogenaamde kredietkaarten waar
bij ieder studie-onderdeel een aan
tal punten geeft dat in alle lidstaten 
evenveel waarde heeft. We breken 



ons in Europa al jaren het hoofd 
over het probleem van wederzijdse 
erkenning van diploma's en ik ver
wacht dat ERASMUS een flinke 
duw in de richting van de zo noodza
kelijke diploma-erkenning zal ge
ven. Gewoon omdat de universitei
ten dat zèlf willen. 

Daarnaast gaat nu al de concrete 
uitwisseling van start. Ook in het 
bijspijkeren van een vreemde taal is 
voorzien. Er zijn twee soorten beur
zen te vergeven: een beurs van maxi
maalf 5000,- voor reiskosten, in
schrijvingsgelden en taalcursussen 
en een grotere van f 12.000,- voor 
het verblijf van maximaal één jaar 
aan een buitenlandse universitaire 
instelling. Als het netwerk van uni
versiteiten eenmaal is opgezet, zul
len alle middelen voor beurzen wor
den gebruikt. Vanaf 1992 moeten 
dat er dus 600.000 zijn. 

Hoeveel buitenlandse studenten 
hier zullen komen, is nog niet be
kend. Tot op heden was hun aantal 
slechts zeer gering, namelijk 2 %, 
tegen 5 % buitenlandse studenten 
in bijvoorbeeld de Bondsrepubliek. 
Probleem is natuurlijk de taalbar
rière. Hoeveel buitenlandse studen
ten beheersen de Nederlandse taal? 
Waarschijnlijk zullen een aantal 
studierichtingen ook cursussen in 

·het Engels (moeten) gaan geven. Op 
technische hogescholen gebeurt dit 
al hier en daar." 

Hoe kom je voor ERASMUS in aan
merking? 

Jessica Larive: "Ieder land zorgt 
zelf voor de uitvoering van het pro
gramma. De pot wordt zo eerlijk 
mogelijk over de landen verdeeld 
volgens een quoteringssysteem: het 

aantal studenten in een land en 
het aantal jongeren tussen 18 en 25 
jaar zijn bepalend. Ik ben daar niet 
onverdeeld gelukkig mee: het gaat 
om de projecten en niet om de na
tionaliteit. Het systeem betekent 
wèl dat ons land de komende jaren 
kan rekenen op een flink aantal 
beurzen. Dit aantalloopt geleidelijk 
op en vanaf 1992 moet dat dus 10 % 
zijn. Het streefgetal voor Neder
land is dus zo'n 30.000 studenten. 
Dat lijkt me eerlijk gezegd iets te 
optimistisch, 20.000 zou al heel 
mooi zijn. Voor het komende col
legejaar is de uiterste termijn voor 
indiening van aanvragen 31 decem
ber 1987. Aanmeldingen moeten 
worden gericht tot het OCE (het 
Office de Coopération en Educa
tion), 51, Rue de la Concorde, 1050 
Brussel (tel. 09-3225121734). Het 
NUFFIC (het Netherlands Univer
sities Foundation for International 
Cooperation) in Den Haag (070-
502681) zal worden ingeschakeld als 
adviesbureau en zal ook een gedeel
te van de administratieve afhan
deling verzorgen. Dit instituut 
heeft veel ervaring met de beoorde
ling van de gelijkwaardigheid van 
buitenlandse diploma's en studie
onderdelen alsmede met internatio
nale samenwerking in het Hoger 
Onderwijs. Ik wijs erop dat het niet 
de bedoeling is dat studenten zich 
individueel aanmelden. De univer
siteit/faculteit moet de verzoeken 
indienen bij het OCE om hun stu
denten te kunnen uitzenden. Kans 
van slagen heb je alleen als de be
trokken universiteit het programma 
van de ontvangende universiteit er
kent. Het is voor lezers van dit arti
kel die aan een uitwisseling willen 
deelnemen dus zaak aan de bel te 
trekken bij hun hoogleraren en rec
toren. In dat verband: in juni heeft 
in Brussel al een eerste bijeenkomst 
met geïnteresseerde rectoren uit alle 
lidstaten plaatsgevonden." 

"Zeg maar JA tegen Europa" 

Dan ligt er een voorstel van de 
Commissie, goedgekeurd en aange
vuld door het Europees Parlement, 
voor het programma YES FOR EU
ROPE, gericht op jongeren (geen 
scholieren of studenten) van 15-25 
jaar binnen de Gemeenschap die ge
durende een aantal weken in het 
buitenland willen verblijven. Jes
sica: "Niet zomaar een dolle vakan
tie op kosten van de E.G.; ook hier 
gaat het om de bevordering van een 
'Europees bewustzijn' en om het be
sef van de eenheid in verscheiden-

beid die Europa in feite is. Voor een 
periode van drie jaar is 30 miljoen 
ecu (ongeveer 75 miljoen gulden) 
uitgetrokken. Er wordt gedacht aan 
een maximale subsidie in de reis
kosten van f 750,- per persoon. 
Maar, zoals gezegd, het is nog maar 
een voorstel, de ministerraad moet 
er nog zijn goedkeuring aan hech
ten. Laten we hopen dat, nu de 
ERASMUS-studenten over het hek 
zijn, de YES-jeugd snel zal volgen!" 
Voor meer informatie: Mr. J. E. S. 
Larive, Liberale Fractie Europees 
Parlement, L-2929 LUXEMBURG. 
Tel.: 09-35243002400. 
Vanaf september 1987: 
Liberale Fractie, Europees Par
lement, 97-113, Belliardstraat B-
1040 BRUSSEL. 
Tel.: 09-3222342111. 

Landelijk 
bestuur 
vrouwen in de 
VVD 

A. M. T. Wind, voorzitter 
Populierendreef 155, 2272 RC Voor
burg 
drs. J. de Bruin-Scheepens, vice
voorzitter plv. LPC en LCV 
Ds. Kremerstraat 24, 5591 GH Heeze 
penningmeester 
-vacature-
mr. A. J. Snoep-Mook, 1ste secretaris 
A. Duycklaan 5a, 2101 BJ Heemstede 
J. Weeder-van 't Hof, secr. organisa
tie 
Pinksterbloempad 6, 7921 LM Zuid
wolde 
J. A.M. Robertson-Olgers, secretaris 
politiek 
Surinamestraat 7, 2585 GG Den 
Haag 
drs. H. M. A. Magis-Habets, 2e secr. 
politiek 
Villapark 2, 5667 HV Geldrop 
M. W. Woudenberg-Monshouwer, 
Liberale Vrouw 
Klazina Hoeve 12, 2804 JG Gouda 
M. J. Essers-Huiskamp, secr. propa
ganda 
Kruizemuntstraat 151, 7322 LG 
Apeldoorn 
M. P. A. Hooghuis-Zoet, secretaris 
vorming en scholing 
Watersnip 5, 3755 GK Eemnes 
F. Heineken-Hoven, NVR/externe 
vertegenwoordigingen 
J. J. Viottastraat 32, 
1071 JS Amsterdam 
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Zomercongresl JOVD: 
I I 

VVD moet zich op 
coalitie mèt Pvd1\ richten 

I I 

f!en hotellin Bunnik ~aar 215 
Jongeren qvernachte~ met een 
vergader~aal waar b~jna 400 
jongeren [bijeen zijn. jDe mini 

E. 0. -l[anddag~--Née het 
zomercongres/ûan de JO VD. 

l-

Ingrediënten 
Zomer was het niet. Op de nor

maal zo zonovergoten binnenplaats 
van het hotel stond nu een winter
tent, maar verder waren alle in
grediënten voor een congres aanwe
zig: een extra dik congresboek vol 
amendementen en moties, een 
hoofdbestuur, districts- en afde
lingsbestuurders, gewone en zelfs 
buitengewone leden (wat deze laat
ste zijn leggen we de volgende keer 
nog wel eens uit) en natuurlijk ont
brak ook de ere-voorzitter van de 
JOVD, de heer Geertsema niet. 
Verder waren er tal van gasten en 
vertegenwoordigers van andere or
ganisaties aanwezig. Zo mochten we 
tussen de congresgangers ook pro
minenten uit de VVD, HB-leden 
van de Jong Democraten en PPR
jongeren aantreffen. De laatsten ge
kleed in een, voor de JOVD lang
zaam uit de mode rakende kleding, 
de blauwe blazer. 

Polen en Arabieren 

Zelfs het Oostblok bleek verte
genwoordigd. Een delegatie Poolse 
jongeren bracht een (tegen) bezoek 
aan Holland en de JOVD. Natuur
lijk ontbrak het ook haast traditio
nele feest aan het eind van de zater
dag niet, of moet ik zeggen de eerste 
uren van de zondag? V oor het zover 
was echter werd er stevig vergaderd. 

Centraal op het JOVD-congres 
stond de resolutie Midden-Oosten. 
Volgens goed JOVD-gebruik kwa
men 's morgens sprekers van diver
se pluimage hun mening ventileren. 
Het congres kon zich dan ook laten 
informeren door het Centrum voor 
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Annette Nijs 

Informatie en Documentatie Israël, 
de P.L.O. en de Arabische Liga. 

Werkgroepen 

In drie werkgroepen werd ge
durende de middag vergaderd over 
de 75 stellingen tellende resolutie. 
Daarnaast was 'er een werkgroep 
voor de politieke moties en een 
werkgroep voor de organisatorische 
zaken. Zoals altijd was de laatste 
werkgroep meer dan gewoon bezet. 
Vooral voor dit congres bleken er 
belangrijke zaken aan de orde. Het 
zomercongres is tevens jaarvergade
ring en dat wil zeggen dat de vereni
ging zich moet uitspreken over jaar
verslagen, werkplannen, een begro
ting en last but not least een nieuw 

hoofdbestuur moet kiezen. Con
creet hield dit in dat 15 hoofdbe
stuursleden, al dan niet met een ad
interim status voor het komende 
jaar benoemd werden. 

Voor een kandidaat bleek stem
ming nodig. Hij weigerde zich terug 
te trekken ook al bleek 's middags 
dat hij niet het vertrouwen had van 
de meerderheid. 

De tegenkandidaat, of zoals dat 
tegenwoordig heet mede-kan
didaat, een vertegenwoordiger van 
wat hij zelf noemde het klassiek li
beralisme (anderen noemen dat 
neo-conservatisme) kreeg slechts 59 
stemmen. 

Nieuwe voorzitter 

Behalve nieuwe gezichten in het 
hoofdbestuur ook een verschuiving. 
De vroegere secretaris economische 
zaken, Annette Nijs, werd officieel 
de nieuwe voorzitter van de JOVD. 
De JOVD schreef daarmee geschie
denis: Annette is de eerste vrouwe
lijke voorzitter. Ze volgde Eric Ba
lemans op. Annette is 25 jaar en pas 
afgestudeerd econoom (Rotter
dam). Momenteel is zij werkzaam 
als staffunctionaris voor het ar
beidsmarktbeleid bij het KNOV in 
Delft. 

De nieuwe voozitter zette meteen 
de toon. Ze hield het congres een 
spiegel voor waar de JOVD op grond 
van haar eerdere uitspraken nu pre
cies stond. Een uiteenzetting rond 
een steeds actueler wordend thema: 
een coalitie PvdA-VVD-D'66. Nijs 
gaf een haarscherpe analyse van de 
politieke verhoudingen tussen met 
name de VVD en PvdA en conclu
deerde dat er ook op punten die tot 
nu toe onoverbrugbaar bleken wèl 
goed samen te werken valt. Ze haal
de hierbij onder andere voorbeel
den aan rond de fiscale wetgeving en 
de milieuproblematiek Scherpe 
kritiek had ze op het kabinetsbeleid 
inzake de eigen bijdrage voor door
verwijzing naar specialisten: "een 
dergelijk plan is het creëren van 
elitezorg". 

Tot slot riep de nieuwe voorzitter 
de VVD opnieuw op zich te gaan 
richten op regeringssamenwerking 
met de PvdA. 

11 
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Resolutie en moties 
Op zondag werd plenair de re

solutie Midden-Oosten vastgesteld. 
De JOVD sprak zich uit voor het 
zelfsbeschikkingsrecht van het Pa
lestijnse volk. De uitvoering van dit 
recht zou moeten uitmonden in een 
onafhankelijke Palestijnse staat of 
een Jordaans/Palestijnse associa
tie. 

Twee opmerkelijke uitspraken 
waren verder dat de JOVD tegen
stander is van de toetreding van 

· Turkije tot de E.G. zolang er geen 
duidelijkheid is over de democrati
sche orde en de mensenrechten. In 
een andere uitspraak nam de JOVD 
een klein voorschot (?) op het ver
grijzingsnummer van dit blad door 
de regering op te roepen een einde 
te maken aan discriminatie op 
grond van leeftijd. Een dergelijke 
discriminatie heeft volgens het 
JOVD-congres de zelfde culturele 
wortels als racisme en seksisme. 

Afsluiting 

Het congres eindigde met (tradi
tioneel) een overvloed aan vragen 
bij het punt 'rondvraag'. Na het 
beantwoorden van de vele ludieke 
maar ook serieuze vragen sloot An
nette Nijs dit zomercongres. 

Vele actieve leden van de 5000 le-. 
den tellende JOVD zullen zich de 
komende maanden buigen over de 
te verschijnen resolutie privacybe
scherming. 

Behalve met resoluties zijn de li
berale jongeren ook dagelijks actief 
als het gaat om typische jongeren
zaken als het Jeugd Werk Garantie
plan en het minimum jeugdloon. 
Maar ook als het gaat om de discus
sie over het liberalisme in de jaren 
negentig wil de JVOD graag haar 
partijtje meeblazen. 

Een actieve club die JOVD. Een 
club, voor alle liberale jongeren, 
waar de VVD ook de komende tijd 
veel inbreng van mag verwachten. 

Rob de Vries 
secretaris Voorlichting en P.R. 
11 

VVD' TWEEDE-KAMERFRACTIE 
NAM AFSCHEID .VAN 
ZOUTENDIJK 

Foto: Theo Mei]er 

D e VVD Tweede-Kamerfractie heeft op 22 juni afscheid ge
nomen van Guus en Adelheid Zoutendijk. Fractievoorzit
ter Joris Voorhoeve sprak zeer waarderend tegen de man, 

die hij leerde kennen in zijn vorige functie als directeur van de 
Teldersstichting. Hij prees de veelzijdigheid en scherpzinnigheid 
uçzn de afgetreden VVD- Eerste Kamerfractievoorzitter; zijn aan
wezigheid op alle moeilijke momenten. Voorhoeve verbaasde zich 
erover hoe Zoutendijk in die tien jaar fractievoorzitterschap 
kans had gezien om altijd alles te lezen. Zo goed was hij op de 
hoogte. "Ik hoop dat jouw vertrek uit de Eerste Kamer niet het 
eind van je activiteiten in de VVD betekent ... De laatste drie 
maanden heb ik het meest gewaardeerd de wijze waarop je deze. 
onrechtvaardige tegenslag hebt verwerkt. Je ging rustig door met 
de bestuursvergaderingen, het bewindsliedenoverleg, de fractie
vergaderingen. Dat is typerend voor jouw stijl van politiek. Ook 
op de valreep sprak je geen teleurstelling uit, maar wees de be
windslieden nog op een aantal beleidspunten, waarop in de nabije 
toekomst moet worden gelet." 

Dr. G. Zoutendijk kreeg van de Tweede-Kamerfractie een oude 
prent van de Hofvijver met zicht op de Eerste Kamer. Voor Adel
heid, die zelf zeer actief in de VVD was en bovendien voor alle 
overleg het huis openstelde en intens meeleefde, waren er bloe
men. Guus Zoutendijk reageerde met: "De verleiding is groot iets 
over de verhouding Eerste Kamer - Tweede Kamer te zeggen ... 
Er is een haat-liefde verhouding. Jullie verwijten ons dat we lastig 
zijn; soms dat we er überhaupt zijn en wij verwijten de Tweede 
Kamer soms slordigheid ... Van de politieke partijen is de VVD 
Eerste-Kamerfractievoorzitter altijd het meest betrokken ge-
weest bij de formaties, de besluiten en onderling overleg ... " 

• 

15 juli 1987 



[l Gedurende drie dagen hebben VVD-bestuurders, raads-, 
1 'i· staten- en kamerleden zich tijdens een topkadercursus ge-
l bogen over alle aspecten die bij de toekomstige bevolkingsop-
I 1 bouw een rol zullen spelen. In een samenleving waarin "oud 

I 
worden" niet langer een ideaal maar werkelijkheid is gewor
den, zal een politiek antwoord moeten worden gevonden op 

I 

deze gewijzigde ontwikkelingen. Voor de Haya van Someren
stichting betekent dit "verder kijken dan het eigen politieke 

U

.straatje". Een keur van sprekers, w.o. premier Lubbers, Joris 
Voorhoeve e.a. gaven hun visie. Anderen, zoals Louise En
gering-Aar~s, het Haags gemeenteraadslid dat is belast met 
deze matene, gaven voorbeelden hoe men met het gegeven 
"vergrijzing" in de praktijk kan werken. 

Zelfstandigheid van 
ouderen staat voorop 

D e 46 cursisten werden door 
cursu~voorzitter Loek Her
mans m zes groepen opge

deeld. Elke groep had een eigen op
dracht. V oorafgaand hadden zij van 
Hans van den Broek een stevige 
portie huiswerk gekregen om tijdens 
de discussie met de inleiders besla
gen ten ijs te kunnen komen. Het 
streven van de Haya van Someren
stichting is om na deze cursus te be
schikken over 46 deskundige inlei
ders, die in de partij spreekbeurten 
kunnen houden over alle aspecten 
van de vergrijzing. Ook die presen
tatietechniek werd in een bijzonder 
levendige en ook amusante sessie op 
zaterdagavond door de VVD-wet
houder en cursustrainer J. Broek
huis nog eens grondig onder de loep 
genomen. In het overvolle en zware 
programma was deze lichtvoetige, 
maar kundige training even een ver
ademing tussen de vele inleidingen, 
waarover men in groepsverband na 
afloop steeds discussieerde. 

Opdrachten 

De groepen kregen afzonderlijk als 
opdracht: 
- Inventariseer de maatschappelij
ke consequenties van de vergrijzing; 
- Inventariseer de sociaal-economi
sche consquenties; 
- Op welke beleidsterreinen worden 
gemeenten en provincies gecon
fronteerd met de gevolgen van de 
vergrijzing; 
- Wat zijn de consequenties van de 
vergrijzing voor de gezondheids
zorg; 
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De start vrijdagavond: VVD-fractie
voorzitter Voorhoeve, discussieleider 
Hans van den Broek, premier 
Lubbers. 
(foto Marijke Woudenberg) 

- Inventariseer de (on)mogelijk
heden om een zelfstandig inkomen 
op te bouwen om na het bereiken 
van de 65-jarige leeftijd onafhanke
lijk te blijven; 

"Vergrijzing" bracht pennen in 
beroering 

Het was een experiment: u vragen om over een bepaald onderwerp 
te schrijven. Het was een eerste proef. De reacties op ons verzoek 
om uw visie te geven op vergrijzing of bepaalde aspecten daarvan, 
waren overdonderend. Circa50 leden doken achter de machine en 
schreven ons. 
De redactie heeft zich een dag achter pakken papier verschanst en 
kwam al lezend en redigerend tot de conclusie dat u gezamenlijk 
voor een uiterst gevarieerd maar ook kwalitatief goed augustus
nummer hebt gezorgd. 
Daarvoor onze dank! • 
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c..::-:::-Formuleer een liberale visie op 

vergrijzing. 
Alle groepen werden geacht over 

deze onderwerpen een verslag te 
sturen naar het algemeen secre
tariaat dat verder voor de verzen
ding naar de betrokken parlemen
tariërs, alle deelnemers en inleiders 
en het dagelijks bestuur zorgt. 

Zelfstandigheid 

Groep 6 had ongetwijfeld de 
zwaarste klus, omdat zij vanuit de 

Groepsfoto gemaakt door Loek Hermans 

discussie met de andere groepen 
moest komen tot een totaalvisie. 

In haar samenvatting schrijft 
deze groep: 
"Voorop staat het bevorderen van 
de zelfstandigheid van het individu, 
dus ook van de ouderen in onze sa
menleving. Ten ene male moet wor
den voorkomen, dat ouderen node
loos afhankelijk gemaakt worden 
van de collectieve overheid. Om dit 
te verwezenlijken is een zo groot 
mogelijke financiële onafhankelijk
heid van het individu noodzakelijk, 
zodat ook werkelijk zelfstandig keu
zes kunnen worden gemaakt. Hier-

toe dienen diverse inkomenscom
ponenten direct aan het individu te 
worden toebedeeld. Tevens dient 
een zo gering mogelijke herallocatie 
plaats te vinden via de collectivi
teit." De groep legde in haar samen
vatting de nadruk op het meebeslis
sen van ouderen, op een flexibele 
pensioenleeftijd en op het groeien 
naar individuele contractpensio
nering. 

Erica Terpstra sloot de cursus af 
met een spitse inleiding over de 
maatschappelijke aspecten van de 
vergrijzing. 

Reny Dijkman • 

15 juli 1987 



Regiokatern 

Zestigduizend vakantiegan
gers hebben een eigen bur
gemeester. Zestigduizend 
zongenietende bloteriken 
hebben op de Kop van 
Schouwen een compleet eigen 
gemeentelijk apparaat, waar
van de dienst openbare wer
ken tijdens het hoogseizoen 
geen wegen openbreekt. 
Het vakantiedorp heeft nog 
een naam ook: gemeente 
Westerschouwen. En de li
berale burgemeester heet J. 
Niemantsverdriet-
Leenheer. Zij maakt haar 
tweede en laatste termijn van 
zes jaar vol om daarna met 
pensioen te gaan. 
Tijdens barre wintermaan
den telt de gemeente niet 
meer dan 5300 inwoners. 
Echte of minder echte Zeeu
wen, maar volgens de burger
lijke stand thuishorend in 
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een van de vijf dorpen van de 
gemeente: Burgh, Haam
stede, Renesse, Noordwelle, 
Serooskerke, of terug te vin
den in de buurtschappen 
Burghsluis, Westerschou
wen, Nieuw-Haamstede. 
Tijdens een winterse storm 
komen wandelende inwoners 
elkaar nauwelijks tegen. Zo 
groot is de oppervlakte van 
de gemeente, wel 7000 hec
taren. Een oppervlakte, die 
zich laat opdelen in 17 km 
strand, 2500 ha duingebied, 
300 ha bos. Via 19 duin
overgangen komt men op het 
strand. Zelfs in het hoogsei
zoen vindt een rustzoeker 
een plekje voor zichzelf. 
"Want," zo vertelt mevrouw 
Niemantsverdriet, "op enke
le honderden meters van een 
overgang kom je geen kip 
meer tegen". 
Een verdwaalde bezoeker 
komt gedurende de winter 
mogelijk niemand tegen. 
Westerschouwenaren heb
ben het dan te druk. Als de 
gasten weg zijn zoeken zij el
kaar op in comité's om plan
nen voor het nieuwe seizoen 
te smeden. Zestigduizend va
kantiegangers plus zo'n 
15.000 dagjesmensen verdie
nen bij terugkomst nieuwe 
pluspunten voor een onver
getelijke vakantie. 
Zo gaan de gedachten uit 
naar uitbreiding van de ver
blijfsrecreatie, meer fiets- en 
wandelpaden, overdekte ter
rassen bij de horeca-gelegen
heden. Geen pretparken of 
overhuifde massa-vermaaks
centra in het domein van 
burgemeester Niemantsver
driet. "Wij bieden strand," 

merkt gemeentesecretaris 
jhr. J. Alberda van Eken
stein op. "Met 200 zonuren 
per jaar meer dan gemiddeld 
elders in het land," weet de 
burgemeester. "Voor slecht
weer-vermaak moet men el
ders zijn," vult Alberda aan. 
Valt er in de zomer een buitje 
dan horen er overdekte ter
rassen te zijn. En die komen 
er. Hoeft een van een pilsje 
genietende gast niet hals over 
kop naar tent of bungalow te 
vluchten. Kan hij het zomer
spelletje kijk en vergelijk 
blijven spelen. Jongens naar 
meisjes en omgekeerd. "Er 
komen veel jongelui," aldus 
mevrouw Niemantsver-
driet. "Zij zoeken elkaar op 
om te zien en om gezien te 
worden." 
De serieus ingepakte Zeeu
wen storen zich niet aan het 
blote gewoel. Zij tolereren 
veel. "Tot een zekere grens." 
Volgens de burgemeester 
heeft de gemeenschap de 
grens gesteld op twee uur in 
de nacht. Dan gaan de kroe
gen dicht. Vanaf twee uur 
hoort het rustig te zijn. De 
eersten komen er namelijk 
om zeven uur uit om een 
nieuwe dag van dienstbaar
heid te beginnen. "Tachtig 
procent van de bevolking 
leeft van het toerisme." 
"Tot voor kort waren er bij, 
die met weinig investeren 
snel rijk wilden worden," 
vertelt de secretaris. 
Met die mentaliteit sneed 
men in eigen vlees. De onrust 
van enkele jaren geleden in 
Renesse was het pijnlijke ge
volg. De koppen werden bij 
elkaar gestoken, plannen ge-

Mevrouw Niemantsverdriet-Leenheer enjhr. J. Alberda van Ekenstein 



smeed. De smet op Renesse is 
weggepoetst. Mevrouw Nie
mantsverdriet had er niet 
over willen praten. 
Als dan toch de organisatie 
van de openbare orde aan 
bod komt, volgens de ge
meentewet een verantwoor
delijkheid van de burgemees
ter, dan vertelt ze hoe Wes
terschouwen de kleine crimi
naliteit zichtbaar 
terugdringt. 
"De gemeenten op Schouwen 
Duiveland hebben de politie 
een computer cadeau ge
daan. Kan ze gemakkelijker, 
sneller en met minder perso
neel voor de binnendienst 
werken. Onze gemeente zorgt 
voor administratieve krach
ten in de eigen politie
bureaus. Zo kunnen die al
tijd voor het publiek toegan
kelijk zijn. En de politie 
heeft de handen geheel vrij 
voor dienst op straat." 
"Op die manier hebben we in 
onze gemeente met weinig 
bemanning toch veel surveil
lance. Als de politie zich 
vaak laat zien houdt men 
zich vanzelf koest. Voor par
keerterreinen hebben we uit 
het reservistenbestand 
wachten aangesteld. Gevolg: 
minder opengebroken au
to's." 
Laat het jongvolk zich wat te 
vol lopen en maakt het wat 
teveellawaai dan rijdt er al 
snel een taxibusje voor. 
Waar volgens de regels negen 
man, zonodig twintig, in mo
gen worden geladen. Lawaai
makers verdwijnen zo snel 
mogelijk naar hun bivak. 
Laat men een groep luid
ruchtigen iets te lang haar 
gang gaan dan ontstaan 
vechtpartijen. Van massale 
slooppartijen houden Zeeu
wen en ook rustige vakantie
gangers niet. 

Daadkracht straalt van de 
burgemeester, die de indruk 
wekt nog twaalf jaar in func
tie te kunnen zijn. Eerlijk 
biecht ze op dat Wester
schouwen zonder vakantie
vierend publiek te saai voor 
haar zou zijn. Ze heeft de 
spanning nodig van een grote 
samenleving. En ze leeft op 
als middelpunt van het span
ningsveld tussen uiteenlo
pende belangen. Telkens als 
er plannen voor het nieuwe 
seizoen op tafel komen dient 
er een evenwichtige stap 
vooruit te worden gemaakt. 
"Er moet met nogal wat be
langen rekening worden ge
houden. Campingbazen wil
len graag uitbreiden. 
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Bouwers zetten graag een 
bungalowpark. Natuur
beheerders houden angstval
lig de kwaliteit van bos, duin 
en landschap in de gaten." 
Met respect voor elkaars ar
gumenten weet de gemeen
schap toch telkens de balans 
van de ruimtelijke ordening 
niet naar één kant te laten 
uitslaan. Er zijn grenzen aan 
de groei, maar is er nog 
plaats voor wat bungalows 
meer. 
Als straks de weg over de 
Oosterseheldedam wordt 
opengesteld is Westerschou
wen vanuit drie windrichtin
gen snel bereikbaar. Bur
gemeester Niemantsverdriet 
en haar ambtenaren krijgen 
het dan nog drukker. De 
zuigkracht van de dam als 
zoveelste wereldwonder 
heeft een uitstraling naar de 
gemeente met 200 zonuren 
meer. De burgemeester geeft 
de indruk het ook dan ieder
een naar de zin te kunnen 
maken. 

Jan van de Ven 

Een toevallige ontmoeting 
tussen een Belgisch echtpaar 
en het Provinciaal Bestuur 
van de Vrouwen in de VVD 
te Leeuwarden leidde tot de 
uitnodiging om een bezoek te 
brengen aan de Belgische Li
beralen in Tielt. De uitnodi-

ging kwam officieel van het 
bestuur van het studiecen
trum Prof. dr. Herman Uyt
tersprot en het was de bedoe
ling er meer dan alleen een 
gezellig weekend met echtge
noten van te maken. Ons ge
zelschap werd aangevuld 
door het Friese statenlid 
Cootje van Beukering en het 
VVD-Tweede-Kamerlid An
nemarie Jorritsma. 

Bij aankomst werden we wel
kom geheten en aan elkaar 
voorgesteld door de onder
voorzitter van de stichting, 
de heer Bailleur, en de voor
zitter van onze Belgische 
zusterpartij, de PVV, me
vrouw v.d. Weghe. Daarna 
was er een ontvangst op het 
stadhuis door- de burgemees
ter en schepenen. De bur
gemeester bracht in zijn toe
spraak duidelijk naar voren 
dat de stad Tielt een Eu
ropese blik heeft. Ieder jaar 
worden daar namelijk men
sen uit vele steden van Euro
pa uitgenodigd om met el
kaar over diverse onderwer
pen te discussiëren. Ook be
nadrukte hij dat de 
Vlamingen zeer op hun eigen 
vrijheid gesteld zijn. 
Annemarie Jorritsma ant
woordde op geestige wijze en 
overhandigde enige Friese 
voorwerpen, waaronder de 
Friese vlag. 

Op zaterdagochtend vond 
een forum-discussie plaats 
met als thema "Vervreem
ding tussen taalgenoten". 
Cootje van Beukering gaf een 
duidelijke uiteenzetting over 
het oude en nieuwe Friesland 
met zijn Friese taal en hoe 
deze zich in het moderne Ie-

v.l.n.r. De VVD-Tweede
Kamerleden Piet Blauw, 
Herman Lauxtermann en 
Jaap Scherpenhuizen tijdens 
hun werkbezoek op Ameland. 
De plaatselijke VVD zette de 
heren enthousiast de muts op. 
Foto: 'Galerie Uniek' 
Hollum 

ven nog tracht te hanqhaven. 
De heer Deneys, PVV -frac
tievoorzitter in de Vlaamse 
Raad, gaf een uiteenzetting 
van het functioneren van het 
Belgisch parlement met 
daarin voor ons zeer herken
bare knelpunten, zoals bezui
niging, onderwijsvernieu
wing ... enz. Ook bleek dat de 
problematiek tussen 
Vlamingen en Walen zeer 
groot is. 

Verder hadden onze Vlaamse 
vrienden een Vlaanderen
promotion voor ons gemaakt 
met een rondleiding door 
Brugge en bezichtiging van 
het stadje Damme. Tijdens 
de barbecue 's avonds wer
den informeel de contacten 
nog wat verstevigd. Zondag
ochtend bekeken we op eigen 
gelegenheid het stadje Tielt 
en werden we met enige 
Vlaamse geschenken verrast, 
waaronder het PVV-sym
bool de Eekhoorn (hij leeft in 
vrijheid, is spaarzaam en kan 
harde noten kraken). Op 
haar beurt overhandigde 
onze voorzitter het boek: 
"Tweeduizend jaar Fries
land". Zij bedankte boven
dien iedereen voor de enor
me inzet om dit weekend, 
eind mei, tot e~n zo groot 
succes te maken. 

Mieke van der Wilt-Logger 
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THEMADAG 
,,Rechtspositie ambtenaren'' 
"De ambtenaar die, terwijl zijn arbeidsvoorwaarden twee
zijdig zijn vastgesteld, meent ten onrechte niet op de juiste 
wijze (dit wil zeggen naar individuele prestatie) beloond 
te worden, moet het recht hebben tot ar: tie over te gaan." Zo 
zou de wel zeer summiere samenvatting kunnen luiden van 
de conclusies die tijdens de themadag "Rechtspositie amb
tenaren" op 19 juni jl. in Leiden weJ3en bereikt. 

N aar aanleiding van de golf 
ambtenarenstakingen eind 
1983, deed de Prof. Mr. B. 

M. Teldersstichting een tweetal ge
schriften het licht zien: nr. 56 "De 
rechtspositie van de ambtenaar" en 
nr. 60 "Collectieve actie onder de 
rechter". Deze geschriften en een 
drietal daaruit geformuleerde stel
lingen waren onderwerp van discus
sie op deze dag. Een éénduidige in
houd van het begrip "ambtenaar" 
ontbreekt overigens in de diverse 
wetten en regelingen. Hoewel er een 
aantal elementen steeds terugkeert, 
zijn er evenveel of meer verschillen. 
Ook ten aanzien van de immateriële 
aspecten geldt dit. Discussie was er 
dan ook over de vraag of het le
gitiem is een onderscheid te maken 
tussen ambtenaren en andere werk
nemers. Men concludeerde dat er, 
op een beperkte groep na, geen ver
schil is dat een bijzondere positie 
van de ambtenaren rechtvaardigt. 
Wij zouden naar een situatie toe 
moeten dat "niemand ambtenaar is, 
tenzij expliciet daartoe aange
wezen". 

Stelling 1 

Omdat de eenzijdige vaststelling 
van de arbeidsvoorwaarden van de 
ambtenaren gehandhaafd dient te 
blijven, moet het aan de vaststel
ling voorafgaand overleg een zo 
open en reëel mogelijk karakter 
hebben. Een en ander impliceert 
met name dat: -

- de minister van Binnenlandse 
Zaken het overleg niet met on
bespreekbare financiële kaders 
ingaat; 

- de minister van Binnenlandse 
Zaken in principe gehouden is 
om een adviesaanvrage aan de 
Advies- en arbitragecommissie 
mede te ondertekenen. 
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Robin Linschoten, Tweede Ka
merlid en als inleider aanwezig, zet
te uiteen dat de overheid uit hoofde 
van internationale verdragen, zoals 
het Economisch Sociaal Handvest 
en het (door Nederland overigens 
nog niet geratificeerde verdrag nr. 
151 van de Internationale Arbeids
organisatie (I.L.O.), verplicht is 
overleg te voeren met betrekking 
tot de rechtspositie van ambtena
ren. Ook het Algemeen Rijksamb
tenaren Reglement (ARAR) spreekt 
over overleg waarin aan de orde 
moeten komen: 
"Aangelegenheden van algemeen 
belang voor de rechtstoestand van 
de ambtenaren met inbegrip van de 
algemene regels volgens welke het 
personeelsbeleid zal worden inge
voerd." 

Dit overleg wordt in Nederland 
gevoerd met de centrales van over
heidspersoneel. Overigens mag de 
overheid volgens deze regelgeving 
de arbeidsvoorwaarden wel eenzij
dig vaststellen, maar pas nadat er 
overleg gevoerd is. Over de aard van 
dit overleg bestaat consensus: men 
is het eens met de uitspraak van de 
President van de Rechtbank 
's-Gravenhage van 16 mei 1980: 
"Open en reëel overleg, waarvan de 
uitkomst bij geen der partijen bij 
voorbaat mag vaststaan, terwijl het 
streven van beide partijen er op 
moet zijn gericht om d.m.v. dialoog 
tot overeenstemming te geraken en 
waarbij verwacht mag worden dat 
partijen met elkaars gerechtvaar
digde belangen rekening houden, 
t.a.v. gedaagde (de overheid) als 
werkgever en als overheid." 

Deze uitspraak bevat 4 elemen
ten: 
1. uitkomst mag niet bij voorbaat 

vaststaan; 
2. streven moet gericht zijn op het 

bereiken van overeenstemming; 
3. met elkaars gerechtvaardigde be

langen dient rekening te worden 
gehouden; 

4. bij de overheid mogen die ge
rechtvaardigde belangen, belan
gen zijn als werkgever èn als 
overheid. 

Het 4e element laat uitdrukkelijk 
toe dat de overheid in zijn voorstel
len over de rechtspositie van amb
tenaren rekening houdt met belan
gen die zij als zodanig heeft. De 
commissie-Albeda werkte dit in no
vember 1986 nader uit en stelde dat 
het gerechtvaardigd is overwegin
gen van budgettaire aard mede in 
een te voeren arbeidsvoorwaarden
beleid te betrekken. 

Ook het regeerakkoord stelt dat 
er onderhandeld moet worden. 
Voor het Kabinet is er echter een 
probleem bij deze onderhandelin
gen: de inzet van het Kabinet is im
mers van te voren duidelijk door 
het Regeerakkoord en de Miljoe
nennota vastgelegd. De bonden me
nen dus veelal, naar de mening van 
Linschoten ten onrechte, dat over 
die inzet niet meer onderhandeld 
hoeft te worden, die is al binnen. 
V oordeel van tweezijdige vaststel
ling is overigens dat 
er nadrukkelijk 
een extra verant 
woordelijkbeid van 
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de bonden wordt gevraagd. Aange
zien de discussie over het één- of 
tweezijdig vaststellen nog in een 
pril stadium is, maakt de heer Lin
schoten nog geen keuze voor het een 
of het ander. Dat deden de aanwe
zigen wel. Algemeen koos men voor 
een soort CAO-model en wees men 
daarmee de éénzijdige vaststelling af. 
Een logisch gevolg van het afwijzen 
van de speciale positie van de amb
tenaren in het algemeen. 

Stelling 2 

De mogelijkheid moet geschapen 
worden om ten aanzien van de 
ambtenaren en gedifferentieerder 
bezoldigingsbeleid te voeren dan 
tot op heden het geval is. Zodoende 
krijgt het tot aanstelling bevoegd 
gezag de ruimte om flexibel in te 
spelen op bestaande behoeften aan 
een bepaald soort arbeidskrachten. 
Een tweede voordeel van een gedif
ferentieerd bezoldigingsbeleid is 
dat bepaalde (soms onrechtvaardig 
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geachte) inkomensverschillen tus
sen ambtenaren enerzijds en werk
nemers in de marktsector ander
zijds zodoende via de meer "na
tuurlijke" weg van het marktme
chanisme kunnen verdwijnen. 

Veel werd en wordt er in de Ne
derlandse politiek gesproken over 
pakketvergelijking. Naar de mening 
van de heer Hansma, één der sa
menstellers van de Teldersrappor
ten, kan en mag zo'n pakketver
gelijking niet. Het beslaat een zeer 
breed terrein, terwijl er ook in het 
particulier bedrijfsleven verschil
lende regelingen zijn. Bovendien 
zijn er niet altijd tegenhangers, het
geen de vergelijking erg moeilijk 
maakt. De aanwezigen waren uitein
delijk van mening dat er binnen de 
bestaande regelgeving voldoende 
mogelijkheden zijn, het ontbreekt 
de overheidsmanager echter in een 
(groot?) aantal gevallen aan de 
moed om deze mogelijkheden op de 
juiste wijze te benutten. De door de 
VVD altijd al bepleite flexibiliteit 
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zou zich niet alleen moeten uit
strekken tot het bezoldigingsbeleid, 
maar ook tot het promotie-, carriè
re- en loopbaanbeleid. Daarnaast 
zal er een duidelijke individuele 
prikkel moeten zijn ("loon naar 
werken") die op de juiste wijze ge
bruikt wordt. 

Stelling 3 

Een wettelijke regeling van het 
recht op collectieve actie (o.a. de 
werkstaking is niet nodig, gezien 
het casuïstisch karakter van het 
verschijnsel. Wetgeving terzake zou 
noodzakelijkerwijs ruim gefor
muleerd dienen te zijn, hetgeen een 
hoge mate aan beleidsvrijheid voor 
de rechter met zich brengt. Verder 
valt instemming te betuigen over 
de terzake reeds geformuleerde ju
risprudentie. Ook heeft het verle
den geleerd, dat het binnen de 
volksvertegenwoordiging ondoen
lijk is, een meerderheid voor een 
wettelijke regeling van een bepaald 
soort te vinden. 

De heer Linschoten spreekt de 
laatste zin tegen, het is nooit be
wezen dat er geen meerderheid is. 
De fractie is juist van mening dat er 
een wettelijke regeling moet komen. 
De reeds ontwikkelde jurispruden
tie ontslaat de wetgever geenszins 
van zijn eigen verantwoordelijkheid 
om een wettelijke regeling te maken. 
De vraRg is met name de invulling 
van zo'n regeling, niet dat die er 
moet komen. De aanwezigen waren 
het met dit laatste unaniem eens, 
maar vroegen zich af of er niet een 
algemene stakingswet moet komen, 
gezien de kleine groep overgebleven 
ambtenaren (niemand is amb
tenaar, trnzij ... ). 

Hoewel de bereikte conclusies 
niet bindend zijn, is er door een 
kleine, maar gemotiveerde groep 
VVD-ers zinvol gediscussieerd over 
een aantal problemen die een niet 
onbelangrijk deel van onze bevol
king én kiezers aangaat. De bereikte 
conclusies geven in ieder geval een 
indicatie hoe een deel van de partij 
over deze problematiek denkt. Te 
betreuren valt echter dat op een 
dergelijke bijeenkomst voorname
lijk leden zijn die zeer direct bij het 
onderwerp betrokken zijn. Het aan
tal niet-ambtenaren was zeer be
perkt, terwijl de problemen en de 
politieke besluitvorming een ieder 
aangaan. 
Marianne T. van der Meulen 
K.C. Leiden 
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Mist in het kanaal: 
vasteland geïsoleerd? 

door Hans N ord 

Lid Europees Parlement 

De (thans twaalf) lid-staten van 
de Europese Gemeenschap heb

ben plechtig gezworen, dat in 1992 
de "gemeenschappelijke economi
sche ruimte" een feit zal zijn ge
worden. Dat wil zeggen dat dan 
personen, goederen, diensten en 
kapitaal zonder enige belem-
mering binnen de E.G. kunnen 

circuleren. 

T ot dit doel is vorig jaar de 
"Europese Akte" afgesloten, 
een serie wijzigingen in de 

verdragen van Rome die het be
sluitvormingsproces wilde stroom
lijnen en tevens democratiseren. De 
Raad van Ministers zou veel 
frequenter bij meerderheid gaan 
beslissen en het Europees Par
lement zou meer greep krijgen op de 
communautaire besluitvorming. 
Deze Akte had al op 1 januari van 
dit jaar in werking moeten treden. 
Doordat in Ierland een referendum 
nodig bleek, trad hierin enige ver
traging op. Per 1 juli echter was een 
en ander achter de rug en het gaat 
er nu om de Akte in de praktijk te 
brengen. Een eerste gelegenheid 
daartoe deed zich voor op 30 juni en 
1 juli, toen de Europese Raad onder 
Belgisch voorzitterschap te Brussel 
bijeen kwam om - zo hoopte men -
een aantal knopen door te hakken 
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en aldus de weg vrij te maken voor 
de snelle totstandkoming van de 
besluiten die nodig zijn om Europa 
ervoor te behoeden een museum te 
worden waar overzeese toeristen 
zich aan onze (vergane) glorie kun
nen komen vergapen. 

De Europese Raad bestaat uit de 
regeringsleiders van de lid -staten. 
Zij dragen in hun landen de hoogste 
regeringsverantwoordelijkheid. De 
problemen waar wij deze keer voor 
stonden, waren niet gering. Hoe 
moet het met de landbouwpolitiek, 
die grote overschotten blijft produ
ceren waarvoor geen afzet is? Hoe 
moet het met de Gemeenschaps
begroting, die grote gaten vertoont 
juist door de kosten van het land
bouwbeleid? En hoe moet het met 
de nieuw toegetreden Spanjaarden 
en Portugezen, die hun markten wel 
willen openstellen voor de dynami
sche Noord-Europese industrie, 

maar daartegenover eisen dat via de 
regionale en sociale fondsen een 
overdracht van middelen in hun 
richting plaats vindt die hun deze 
economische aanpassing mogelijk 
moet maken? 

Gedragspatronen 

De verwachtingen waren niet 
hooggespannen. Ofschoon alle lid
staten weten, dat hun toekomst af
hangt van het succes van de Eu
ropese integratie, glijden zij niet
temin steeds meer terug naar natio
naal-bureaucratische gedrags
patronen. De eigen begratings
overschrijdingen geven al proble
men genoeg. Dus eisen zij van de 
E.G. een begrotingsdiscipline die zij 
vaak zelf niet kunnen opbrengen. 
Zij vergeten bovendien dat zij zelf 
de oorzaak zijn van de Europese be
grotingsproblemen. Zo moeten wij 
bijvoorbeeld beleven, dat de Duitse 
Bondsrepubliek via haar Minister 
van Financiën laat weten dat er 
geen extra geld voor de E.G. be
schikbaar is zolang deze geen finan
ciële orde op zaken stelt, terwijl die
zelfde Bondsrepubliek via haar Mi
nister van Landbouw meer geld eist 
voor de Duitse boeren. 

Zoals zo vaak in de geschiedenis 
van de Gemeenschap, is er een crisis 
voor nodig om de lid-staten tot rede 
te brengen. Dat leek ook hier te ge
beuren. Met name Frankrijk en 
Duitsland kwamen dichter bij el
kaar. Echter, de Britse premier wil
de van geen compromis weten. Ge
sterkt door haar recente verkie
zingsoverwinning meende zij, haar 
collega's de les te kunnen lezen. 
Hetgeen de nodige irritatie verwek
te. Zo ging men uiteen zonder dat 
een duidelijke lijn, met instemming 
van allen, werd uitgezet. 

In december komt de Europese 
Raad opnieuw bijeen en wel in Ko
penhagen, omdat de Denen thans 
het voorzitterschap van België heb
ben overgenomen. Het is te hopen 
dat de Britten dan zullen bij
draaien. Want zij overschatten hun 
eigen machtspositie wanneer zij 
denken, de anderen naar hun hand 
te kunnen zetten. Indien er thans 
mist is in het Kanaal, dan is het niet 
het continent dat geïsoleerd wordt, 
maar het Verenigd Koninkrijk. En 
geen enkellid-staat van de Ge
meenschap kan zich vandaag nog 
een dergelijk isolement veroor
loven. 
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"Niet voórnftlopen op 
bespreking rapport 
Commissie-Dekker" 
Twee wetten zullen de komende 

jaren van grote invloed zijn op de 
loonstrookjes en op het netto-loon 

van ·werknemers. Een wetsont
werp in wording is in de vorige 

uitgave van Vrijheid & Democra-
tie uitvoerig aan de orde geweest, 
namelijk de vereenvoudiging van 

ons belastingstelsel via voorstellen 
van de Commissie-Dort. Het 

tweede wordingsproces speelt zich 
af rond het rapport van de Com

missie-Dekker over de Volks
gezondheid. 

\0;' 11:Jas het nou niet mogelijk 
\\f \\ beide commissierapporten 
v J ongeveer gelijktijdig door 

de parlementaire molen te halen, zo
dat werknemers de financiële effec
ten hiervan in een keer zouden kun
nen overzien? 

"Nee," zegt de financieel woord
voerder Volksgezondheid van de 
VVD-fractie in de Tweede Kamer 
Ad Nijhuis, "want het tempo van 
invoering is volstrekt anders. Het 
op een hoop gooien van twee in
grijpende en complexe operaties is 
niet verstandig. De afzonderlijke 
operaties zouden daardoor extra 
worden bemoeilijkt. Bovendien be
tekent doorvoering van het plan
Dekker een forse omwenteling in de 
volksgezondheid. Invoering in 3 tot 
5 jaar - zoals Dekker voorstelt - is 
onhaalba~r en niet uitvoerbaar." 

Dubbele opdracht 

Kort voor het reces kwamen de 
ideeën van de Commissie-Dekker 
voor het eerst in het parlement ter 
sprake. Dat was nodig omdat op 
Volksgezondheid tussen '88 en '90 

nog moest worden omgebogen. Te
recht greep men daarop naar het 
rapport van Dekker, omdat dit niet 
bestemd is eerloos in een bureaula 
in de vergetelheid te raken. 

Ad Nijhuis: "De opdracht aan de 
Commissie Dekker was een dub
bele. Het kabinet heeft zowel een 
advies gevraagd over bezuinigings
en ombuigingsmaatregelen als om 
een lange-termijnvisie op volks
gezondheid. Tijdens dit debat ging 
het erom dat de nu noodzakelijke 
ombuigingen niet in strijd zouden 
zijn met het rapport en dat er geen 
ad-hoc-beleid zou worden gevoerd." 

Nijhuis heeft zich tijdens het de
bat over de inhoud van het rapport 
op de vlakte gehouden. Heel be
wust, want op 31 augustus is er een 
hoorzitting en in oktober zal het to
tale rapport in twee uitvoerige com
missievergaderingen (ucv's) aan de 
orde komen. Hij wil daarop niet in 
extenso vooruitlopen. Tot zijn spijt 
betrekken alle hierbij betrokken 
groeperingen na het aanvankelijk 
gejuich over Dekkers produkt toch 
reeds de eigen stellingen." Bijna alle 
brieven beginnen met de vermel
ding dat de betreffende organi
satie/instelling/beroepsgroep de 

bereidheid tot verandering heeft. 
Vervolgens blijkt dan bij het verder 
lezen dat dit echter niet geldt voor 
l1et betreffende onderdeel waarbij 
men belanghebbend is. De werkelij
ke bereidheid om te veranderen is 
minder groot dan velen aannemen," 
zegt Ad Nijhuis. 

Vervijfvoudigd 

Kostte onze volksgezondheid in 
1970 nog 7 miljard, binnen een 
tijdsbestek van 16 jaar is dat vervijf
voudigd. Enkele ombuigingen 
waarmee een Kamermeerderheid 
akkoord ging voor de korte termijn 
heb u inmiddels kunnen -lezen. Zie
kenfondspatiënten zullen f 25,
moeten betalen bij een bezoek aan 
de specialist (tot een maximum van 
f 125,-) en volwassenen zullen de 
eigen tandartsreker..ing moeten 
gaan betalen, met uitzondering van 
de halfjaarlijkse controle, die wel in 
het ziekenfonds-pakket blijft. 

Eind augustus zullen alle belang
hebbende organisaties over het to
taalpakket-Dekker door de Kamer 
worden gehoord. Vervolgens zal 
dan in oktober door de Tweede Ka
mer worden bekeken of op grote lij
nen overeenstemming is te berei
ken. 

Nijhuis: "We blokkeren niets, we 
willen aan het parlemimt de vraag 
voorleggen: wordt het plan Dekker 
in de drie tot vijf jaar ingevoerd met 
alle (grote) risico's vandien of kie
zen we voor een langzaam groei
model, waarbij men bovendien min
der ver zou kunnen gaan dan het 
advies-Dekker? Naast het plan
Dekker geeft het kabinet in overwe
ging ook te kijken naar de mogelijk
heid van het handhaven van de 
loongrens tussen de ziekenfondsen 
'nieuwe stijl' en de particulier ver
zekerden. Dat wordt trouwens ook 
door de Wetenschappelijke Raad 
voor het Regeringsbeleid bepleit. 
V oordeel daarvan is dat de inko
menseffecten minder groot zijn. Om 
ieder misverstand weg te nemen: 
ook in dit geamendeerde Dekker
model wordt boven en onder de 
streep het Dekker-plan doorge
voerd. De Teldersstichting kiest in 
haar rapport voor invoering van het 
plan-Dekker binnen een termijn 
van 10 tot 15 jaar en het weten
schappelijk bureau van het CDA 
kiest op de zeer lange termijn daar
voor." 

15 juli 1987 



Marktwerking 
Ad Nijhuis durft nu al op een 

briefje te geven dat de VVD een 
pleidooi zal houden voor marktwer
king en meer keuzemogelijkheden. 
Het gaat immers om mondige bur
gers. Zo zouden de toekomstige zie
kenfondspatiënten zelf hun fonds 
en hun pakket moeten kunnen kie
zen zoals de particulier verzekerden 
dat allang kunnen. Die marktwer
king is nodig omdat de huidige aan
pak van centrale planning en ver
gaande overheidsbemoeienis niet 
blijkt te werken. 

Als hij - op verzoek - globaal de 
partijstandpunten op een rijtje zet, 
ontstaat het volgende beeld: 
- de PvdA wil een afgeslankte 

volksverzekering, waarin de over
heid zoveel mogelijk blijft regelen 
(geen particulier initiatief of con
currentie); 

- het CDA is ambivalent: men wil 
wel de basisverzekering, maar 
men laat de rol van de overheid in 
het midden; 

- D'66 wijst de gefaseerde aanpak 
van het kabinet af en kiest zon
dermeer voor Dekker; 

- de VVD tenslotte verwijst naar de 
door de ziekenfondsen bepleite 
aanpak via een groeiplan. 
"Juist in die eerste fase moet je 

maatregelen nemen om de markt
werking een kans te geven. Boven
dien moet je, als je de sluisdeur tus
sen ziekenfonds en particulier wilt 
openzetten, eerst beginnen met de 
waterstanden aan beide kanten op 
hetzelfde niveau te brengen." 

Inkomens
verschuivingen 

In getallen gesproken wenst de 
Commissie-Dekker een basispakket 
waarvoor iedere werkende Neder
lander een gelijk percentage van 
zijn inkomen moet betalen. Een 
(klein) deel van de premie voor het 
basispakket zal bestaan uit een vast 
bedrag per persoon. Dat basispak
ket zou 85 % van de medische ver
richtingen moet omvatten. Voor de 
overige 15 % is de premie gebaseerd 
op gezinsgrootte en de gewenste 
aanvulling van het basispakket. 

Zoals het voorstel er nu ligt zal 
het plan-Dekker voordelig zijn voor 
de alleenstaanden die nu zieken
fondsverzekerd zijn en alleenver
dieners (met gezinnen) en nadelig 
voor de laagste inkomens en alleen-
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staanden die thans particulier zijn 
verzekerd. 

"Als het plan-Dekker als uniform 
verzekeringssysteem invoert, dan 
betalen in een gezin alle werkenden 
dat inkomensafhankelijke deel." 

Ad Nijhuis hoopt op een nuchtere 
en zorgvuldige benadering deze 
herfst, "want het wordt hoog tijd 
dat de verstarring in de volks
gezondheid wordt doorbroken. Al
leen zou ik wensen dat het ge-

faseerd gebeurt en dat wordt ge
keken naar wat de belangengroepen 
doen. Indien zij niet willen meewer
ken aan marktwerking en concur
rentie dan kun je het vergeten. 

Dat er iets moet gebeuren om een 
halt toe te roepen aan de steeds ver
der stijgende kosten voor de volks
gezondheid staat echter wel voor ie
dereen inclusief de oppositie - vast." 

• 
Reny Dijkman 
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Heeft het eigenlijk nog zin om 
de zogenaamde tabakswet aan 

te nemen waardoor een ontm 
digingsbeleid wordt gevoerd en 
de niet-roker betere bescher
ming geniet als tegen over
treding van die wet niet met 

sancties kan worden gewerkt? 

T.C TJ. et niet afgehandelde wets-

JJL"~l voorstel van het duo Van 
~=der Reijden/V an Zeil werd 

overgenomen door het duo Dees/ 
Evenhuis en werd vlak voor het re
ces in de Kamer nog behandeld. 
Het VVD-Tweede-Kamerlid Mar
greet Kamp voerde over dit delicate 
onderwerp bepaald niet voor de eer
ste maal het woord. 

In de eerste termijn benadrukte 
zij dat de doelstellingen van het 
wetsvoorstel: het aanmoedigen van 
vooral de jongeren om niet te gaan 
roken, rokers om met roken te stop
pen en meer (adem)ruimte voor de 
niet-rokers geheel door de VVD 
worden onderschreven. 

Margreet Kamp vroeg aan de 
staatssecretarissen nu eens in dui
delijke taal te schetsen welk toe
komstbeeld men met deze wet voor 
ogen heeft. 

"Gaat het om een samenleving 
waarin roken mag, waarin wordt ge-

wezen op de mogelijke consequen
ties, maar waarin de eigen verant
woordelijkheid voorop staat en 
waarin met anderen rekening wordt 
gehouden? Of gaat het om te komen 
tot een rookvrije samenleving met 
ge- en verboden, waarin roken niet 
alleen als riskant maar ook als af
wijkend gedrag wordt gezien?" 

Straffen 

Deze zogenaamde tabakswet zou 
volgense de VVD wel eens strijdig 



kunnen zijn met de Grondwet en 
bovendien heel moeilijk uitvoer
baar omdat het straffen bij over
treding praktisch onhaalbaar is. En 
wat heb je dan aan een leeg stuk pa
pier, een loze wetgeving, die door de 
overheid niet te controleren is? 

Margreet Kamp vroeg zich af of 
aan een dergelijke wetgeving nog 
behoefte bestaat. 
De regering heeft in het verleden 
een uiterst tweeslachtig beleid ge
voerd (wel bioscoop- maar geen t.v.
reclame; geen informatie over de 
nadelen van het roken bij het Rijks
overheidsinstituut, Postbus 51, 
waar men wel die inlichtingen krijgt 
over het gebruik van te veel drank 
en drugs; slechts 1,5 miljoen voor 
voorlichting via de stichting Volks
gezondheid en Roken). 

"Het zit niet in de reclame, het 
ligt grotendeels aan de cultuur 
waarin jongeren opgroeien of ze wel 
of niet gaan roken." Het VVD
Tweede-Kamerlid toont de statis
tieken waaruit blijkt dat het aantal 
mannelijke rokers van 90 % in 1958 
is gedaald tot 42 % in 1986, terwijl 
dat bij vrouwen steeg van 29 naar 
34%. 

V oor al bij jongeren is er sprake 
van een duidelijke kentering. Tus
sen de 15 en 19 jaar rookten in 1970 
55 % van de jongens en 57 % van 
de meisjes; in 1984 waren deze getal
len gekelderd tot respectievelijk 17 
en 24 %. 

Margreet Kamp: "Je zou kunnen 
zeggen dat de norm: "roken is regel, 
niet-roken uitzondering" aan het 
verschuiven is en dat de samen
leving daarop automatisch inspeelt. 
In iedere nieuwe trein die de N.S. 
bouwt zijn van elke drie zitplaatsen 
er 2 bestemd voor niet-rokers. 
Vroeger was dat omgekeerd. De 
KLM heeft sinds vorig jaar op alle 
vluchten van de 10 stoelen 7 voor 
niet-rokers gereserveerd en restau
rants gaan steeds meer over op 
"rookvrije" gedeelten. Verzeke
ringsmaatschappijen geven niet-ro
kers korting op premies. In be
drijfs-CAO's worden afspraken ge
maakt over een rookverbod c.q. 
rookgedrag en op rijksscholen mag 
door de docenten niet voor de klas 
worden gerookt." 

Symboolwetgeving 

Margreet Kamp zet dan ook 
vraagtekens bij de noodzaak van 
wetgeving inzake het voeren van een 

ontmoedigingsbeleid. Niet alleen 
loopt het aantal rokers sterk terug, 
maar ook worden onderling over ro
ken door voor- en tegenstanders 
steeds duidelijker afspraKen ge
maakt. Bovendien moet een wet via 
sancties kunnen worden nageleefd 
en niet ontaarden in symboolwet
geving. 
Als niet-rookster spreekt haar het 
bordje op de kamer van VVD-frac
tievoorzitter Joris Voorhoeve met 
"Gelieve niet te roken" meer aan 
dan een groot roodomrand wit bord 
met een zwarte balk door een si
garet. Achter de regeringstafel voerden 
de liberale staatssecretarissen Even
huis (Economische Zaken) en Dees 
(Volksgezondheid) het woord. Ook 
Evenhuis blijkt tegenstander van al 
te rigoreuze maatregelen. Het idee 
dat door de PvdA was geopperd om 

de prijs van tabaksartikelen - als 
ontmoediging - aanzienlijk te verho
gen, verwierp hij, omdat daardoor 
alleen maar de rokers in de lagere 
inkomensgroepen zouden worden 
aangepakt. Hij waarschuwde voor 
een te sterk ontmoedigingsbeleid 
dat wel eens averechts zou kunnen 
werken. Staatssecretaris Dees kon
digde aan dat de tekst op alle pakjes 
sigaretten en shag met ingang van 
29 augustus aanstaande zal worden 
gewijzigd in "roken schaadt de ge
zondheid. Het kan longkanker of 
hartklachten veroorzaken." Mo
gelijkerwijs zal deze tekst in de toe
komst worden afgewisseld door an
dere waarschuwingsteksten om ge
wenning te voorkomen. Ook zullen 
in de toekomst de stemlokalen rook-
vrij zijn. 

Reny Dijkman • 

Uit Wolfheze, Ede, Zeeland, Groningen en Brabant, Brussel en 
Amsterdam kwam het clubje directe vrienden/zakenrelaties 
van adjunct-secretaris Scholing en Vorming, Hans van den 

Broek naar het Thorbeckehuis. 
Op 29 juni nam hij afscheid van de VVD en inmiddels is hij al 

begonnen in zijn nieuwe baan in Amsterdam. Wat Hans voor zijn 
portefeuille heeft gedaan, was aanzienlijk meer dan een van 9 tot 5 
baan. Zijn verdiensten werden zowel door Wim van den Berg, Piet 
van den Bossche, als Hans Nord geprezen. De algemeen secretaris 
roemde de combinatie van de gave van het hoofd en de gave van het 
hart waarmee Hans zijn werk deed. 

Hans was een bindend element op de cursussen, op de Gracht. We 
hopen dat het hem goed zal gaan en we hem regelmatig toch in het 
partijleven terug zullen vinden. 

Ook de staf van de VVD- Tweede-Kamerfractie werd met ingang 
van het reces uitgedund. Drs. P(eter) W. M. Smit, beleidsmedewer
ker en jarenlang de stuwende en creërende kracht van de VVD
Expresse, gaat een jaar een postacademische studie volgen. Ook drs. 
B(erry) Rackwitsz en Jannette Driessen verlaten het Binnenhof. 
Beide beleidsmedewerksters waren gespecialiseerd op financieel
economisch-sociaal gebied. Van hen allen zullen we zowel hun ken
nis als collegialiteit missen. 

Reny Dijkman 



Leden VVD-fractie 
steeds meer bezorgd 

over Nicaragua 
Victor Hafkamp 

Reeds een aantal malen heeft 
Sari van Heemskerck in het 
parlement aandacht gevraagd 

voor de ongunstige ontwikkeling in 
Nicaragua. Het politieke bestel, de 
situatie van de mensenrechten en 
de inrichting van de economie zijn 
alle terreinen waarop Nicaragua 
zich steeds verder verwijderd van de 
idealen van de revolutie tegen So
moza in 1979. 

De opmerkingen die Sari van 
Heemskerck eerder maakte over de 
situatie in Nicaragua wordenbeves
tigd door de ervaringen die haar 
fractiegenoot Jan Kees Wiebenga 
opdeed toen hij met enkele mede
parlementariërs de bijeenkomst van 
de Interparlementaire Unie in Ma
nagua bijwoonde. Zeer verontrust 
was hij over de situatie van de men
senrechten in dit Midden-Ameri
kaanse land. Hij heeft onmiddellijk 
na terugkeer in Nederland een brief 
gestuurd aan Amnesty Internatio
nal compleet met een lijst met na
men van gevangenen die in het land 
vastzitten zonder dat er (nog) een 
proces tegen hen is gevoerd. De lijst 
met namen kreeg hij van zijn geest
verwant Dr. Virgilio Godoy van de 
Partido Liberal Independiente. Go
doy is nu in de oppositie tegen de 
Sandinisten zoals hij ook opponeer
de tegen het regiem van de voor
malige dictator Anastasio Somoza. 
Na de verdrijving van de wrede dic
tatuur maakte hij een tijdje deel uit 
van de sandinistische regering. In
middels heeft het sandinistische be
wind een koers ingeslagen die voor 
Godoy onaanvaardbaar was. 

Op zichzelf was het al opmerke
lijk dat een land als Nicaragua dat 
niet uitblinkt door democratische 
en parlementaire traditie het con
gres van de Interparlementaire 
Unie gastvrijheid mocht verlenen. 
Wiebenga vindt dat ook. Vandaar 
dat hij buiten het congres om de ge
legenheden die zich voordeden aan
greep om zich van de situatie in het 
land op de hoogte te stellen. "Aller
eerst heb ik willen nagaan of die de
mocratie in Nicaragua kan worden 
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vergeleken met een democratie vol
gens Westerse maatstaven. En om 
heel eerlijk te zijn, ik ben daar bij
zonder somber over", zegt hij. "Er 
zitten weliswaar oppositiepartijen 
in het Nicaraguaanse parlement, 
maar de ruimte die ze krijgen, is mi
nimaal. Zo gering dat ik bang ben 
dat dit land toch binnen niet al te 
lange tijd afglijdt naar een één-par
tijstaat." 

Papierdistributie 

De sombere visie op Nicaragua die 
Wiebenga op basis van eigen waar
nemingen kreeg, werd nog eens ver
sterkt door wat hem werd verteld 
door Godoy. Zo kan het blad van 
Godoy's onafhankelijke liberale 
partij al geruime tijd niet meer ver
schijnen. De papierdistributie is in 
handen van het regiem en er wordt 
geen drukpapier geleverd. Er is een 
vergaderverbod voor Godoy's partij 
en hoe kan een partij die niet mag 
vergaderen nu behoorlijk functio
neren, zegt Wiebenga. De grootste 
schok voor hem was de lijst met 300 
partijleden die momenteel in hech
tenis zitten, maar niet vervolgd wor
den. "Het gaat hier dus duidelijk 
om politieke gevangenen. Vandaar 
dat ik als lid van de Tweede Kamer 
en als geestverwant van Godoy een 

Sari v. Heemskerck 

open brief heb geschreven aan Am
nesty International met de lijst met 
gevangenen als bijlage. Ik heb de 
organisatie gevraagd of zij daar iets 
aan kan doen. Ik besef best dat niet 
al die 300 mensen onmiddellijk in 
vrijheid zullen worden gesteld, 
maar al zijn het er maar tien, dan 
nog loont zo'n actie de moeite," al
dus Wiebenga. 

Samen met zijn collega-par
lementariërs bracht hij ook een be
zoek aan het bekende Nicaraguaan
se blad La Prensa (De pers). Dat 
blad heeft een reputatie op het ge
bied van het verzet tegen totalitaire 
regiems. Het nam het indertijd op 
tegen het bewind-Somoza en werd 
in die periode daarom vervolgd en 
enkele malen verboden. Ruim een 
jaar geleden werd het blad door de 
Sandinisten een verschijningsver
bod opgelegd, waartegen overigens 
geen beroep bij de rechter mogelijk 
was. Toch besloot La Prensa tijdens 
het bezoek van de ongeveer 800 par
lementariërs een pamflet te laten 
drukken en te verspreiden. "We 
zijn als Nederlandse delegatie bij La 
Prensa geweest en hebben dat pam
flet over de huidige situatie in Ni
caragua gekregen. Het is de redactie 
niet gelukt om het tijdens de con
ferentie te laten verspreiden. We 
hebben zelf wat exemplaren mee
genomen en wel uitgedeeld. Een 
dag na die verspreiding is er prompt 
een inval geweest in de kantoren 
van La Prensa en is er van alles in 
beslag genomen. Als je dat dan nog 
een democratie moet noemen, dan 
weet ik niet hoe het verder moet." 

Vergaande 
bevoegdheden 

De ervaringen van Wiebenga zijn 
nog triester dan de berichten die de 
fractie in de loop van 1986 bereikten 
over de acties die het Sandinistische 
regiem toen ondernam tegen de 
politieke oppositie. De oppositie
partijen werden in dat jaar onder 
sterke druk gezet in verband met de 
stemmingen over een nieuwe grond
wet voor Nicaragua. Sari van 
Heemskerck signaleerde toen dat 
enkele uitgesproken critici van het 
bewind, die behoorden tot de Par
tido Liberal Independiente, ge
durende enkele weken "voor onder
vraging" werden vastgehouden. 
Ook zij verwijst naar dr. Virgilio Go
doy die de nieuwe grondwet be
stempelde als "de constitutie van de 
dictatuur van één persoon". In deze 



Jan-Kees Wiebenga 

grondwet zijn immers zeer vergaan
de bevoegdheden toegekend aan de 
president. Ook is de verwevenheid 
van de Sandinistische partij en het 
Nicaraguaanse leger formeel vast
gelegd: de staat leidt en organiseert 
de volksdeelname aan de gewapen
de verdediging van Nicaragua door 
middel van het Sandinistische 
Volksleger. Wel zijn in de nieuwe 
grondwet garanties opgenomen 
voor de vrijheid van meningsuiting, 
de religie en het stakingsrecht. Door 
het uitroepen van de noodtoestand 
door de president kunnen evenwel 
op dergelijke burgerlijke vrijheden 
weer forse inbreuken worden ge
maakt en metterdaad heeft pre si
dent Ortega prompt na het aanne
men van de grondwet de noodtoe
stand weer van kracht verklaard. 

Sari van Heemskerck en Jan 
Kees Wiebenga stellen nu vast dat 
het terstond buitenwerkingstellen 
van de nieuwe grondwet inderdaad 
een zeer ongunstig signaal is ge
weest en dat de interne politieke si
tuatie in Nicaragua thans duidelijk 
is verslechterd. De VVD-Kamer
leden constateren derhalve dat de 
ontwikkelingen in Nicaragua niet 
in democatische richting gaan, inte
gendeel. Aansluitend bij eerdere be
togen stelt Sari van Heemskerck dat 
die ontwikkelingen geenszins aan
leiding geven voor een uitgesproken 
Nederlandse voorliefde van Nicara
gua of voor een zeer royale onder
steuning van het bewind in Ma
nagua vanuit het budget van het 
Ministerie van Ontwikkelingssa
menwerking. 

In feite pleit zij voor een meer 
evenredige verdeling van de Neder
landse hulpinspanning over de di
verse landen van de Middenameri
kaanse regio. In dit opzicht is Sari 
van Heemskerck gelukkig met de 
ondersteuning die zij voor haar op
stelling jegens Nicaragua van haar 
fractiegenoot heeft gekregen. 

• 

In deze ingezonden 
brievenrubriek worden 

reacties van ten hoogste 
100 woorden opgenomen. 
Langere brieven worden 

door de redactie ingekort. 
Aanvallen op personen 

of afschriften van 
correspondentie komen 
niet voor plaatsing in 

aanmerking. 
De rubriek is alleen voor 
leden bestemd. Plaatsing 

betekent niet dat de 
redactie het met de 

inhoud eens is. 

JE en hanrlL. ... 

Met grote verontwaardiging heb ik ken
nis genomen van het feit dat de heer 
Feij, burgemeester van Breda, wiegerde 
mevrouw Vonhoff een hand te geven bij 
het afscheid van Eerste Kamerleden. 
Mevrouw Vonhoff is met vaarkeurs
stemmen gekozen (evenals destijds de 
heer Joekes) en dat is dus een uitspraak 
van de kiezers. Er is nu al zoveel ellende 
in de VVD geweest en daar moet nu 
maar eens spoedig een eind aan komen. 

JOVID 

W.A. de Klerk 
Werkendam 

In de krant van 22 juni las ik dat JOVD
voorzitter Annette Nijs tijdens het 
JOVD-congres de VVD heeft opgeroe
pen in een volgend kabinet samen te 
werken met de PvdA. Tevens vroeg zij 
de VVD zich principieel uit te spreken 
tegen kernwapens. 
Met ontzetting heb ik hiervan kennis 
genomen. Het is een geluk dat velen in 
de VVD er anders over denken. De pro
gramma's van beide partijen lopen zo 
ver uiteen, dat samenwerking nu en in 

een nabije toekomst onmogelijk is. Ik 
denk dat er geen VVD-politicus is, die 
onder de heer Kok, als minister-presi-
dent, wil dienen. 
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Mocht het onverhoopt toch tot een ka
binet PvdA- VVD komen, dan bedank ik 
als lid van de VVD en zal ook nooit meer 
gaan stemmen. Samenwerking met het 
CDA blijft geboden. We hebben in moei
lijke tijden nog nooit zo'n goeie premier 
gehad als de heer Lubbers. 

W. A. de Klerk 
Werkendam 

Staatssecretaris Koning heeft bekend 
gemaakt de bedoeling te hebben om het 
huurwaardeforfait voor de IB met maar 
liefst 40 % te verhogen. Volstrekt in 
strijd met het VVD-streven tot bevorde
ring van het eigen woningbezit en met 
het programmapunt dat in deze ka
binetsperiode belastingverlaging moet 
komen. Blijkbaar is de huiseigenaar 
huurder van de staat. Vergeten wordt 
dat hij al 6 % vim de koopsom als over
drachtsbelasting heeft betaald; dat in 
de meeste gemeenten de onroerend 
goed-belasting voor de eigenaar hoger is 
dan voor de huurder; dat een giganti
sche stroom subsidies richting huursecc 
tor gaat. 
Steeds weer tracht hij zaken te beden
ken in de fiscale sfeer die tot lastenver
zwaring leiden: ... de verhoogde benzine
accijns, de verhoogde BTW, de OB, het 
optrekken van de grens voor aftrekbaar
heid van bijzondere lasten, afschaffing 
aftrek bij beleggings-b.v. 's .. om enkele 
voorbeelden te noemen. Ik acht het je 
reinste kiezersbedrog. Dit zal de VVD 
veel stemmen kosten. 

ir. M. J. te Nuyl 
Emmen 

Mevrouw C. Steinmetz (tel. 070-866539) 
zou graag contact hebben met besturen 
van VVD-bridgeclubs in den lande. In
dien deze bestaan zou zij graag eens een 
match willen organiseren tussen de 
VVD-brigdeclub te Voorburg, die het 
komend seizoen het tien-jarig bestaan 
viert, en clubs elders in het land. 

Is al eens gedacht aan de invoering van 
een eigen risico bij de invoering van de 
wachtgeldregeling van zieke leerkrach
ten? Er komt een zekere drempel voor 
het ziekmelden en uit het eigen risico 
kan de vervang(st)er worden betaald. 
Misschien zou dit de oplossing zijn voor 
het doorgaan van dë lessen zonder dat 
de collega's extra worden belast met de 
opvang van overcomplete leerlingen. Ik 
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denk daarbij aan een af te sluiten eigen 
verzekering, met een zelf te kiezen eigen 
risico van 7 tot 30 dagen. Het lijkt mij 
duidelijk dat het ziekteverzuim dras
tisch zal dalen. Misschien dat de amb
tenaren zich in dit geval zullen verzet
ten tegen een extra verzekering die 
thans voor de vrije beroepen geldt, maar 
zit in de laatste ook niet de klad? 
Bovenstaande regels zijn niet badine
rend bedoeld, maar hopen een bijdrage 
te leveren aan het oplossen van de pro
blemen rond de wachtdagen bij ziekte 
van leerkrachten. 

Mevr. Schrok-Hapser 
Oostvoorne 

Het ingezonden stuk van F. Drost te 
Amsterdam behoeft een weerwoord. 
- De VVD-Homowerkgroep bestaat 
reeds meer dan tien jaar; zowel op lo
kaal als op landelijk niveau verzet zij 
veel werk in het belang van een gelijke 
behandeling van allen. · 
- Homofilie in ons land een algemeen 
erkend sociaal verschijnsel? Was dat 
maar waar! Afgezien van het feit dat het 
geen verschijnsel maar net zo als blau
we ogen een gegeven is, is het tot de heer 
Drost nog steeds niet doorgedrongen 
dat onderwijzend personeel nog steeds 
om hun homoseksualiteit wordt ontsla
gen; dat homoseksuelen in elkaar wor
den geslagen; dat een vriend(inn)en
paar in veel bejaardentehuizen nog 
steeds geen onderkomen kan vinden; 
dat geruchtmakende, kwalijke uitspra
ken van kardinalen en religieuze fa
naten nog steeds niet berecht (kunnen) 
worden. 
- Het is een uiterst moeizaam werk om 
de overtuiging dat er een Wet Gelijke 
Behandeling, dringend en dwingend 
noodzakelijk is ter bestrijding van bo
vengenoemde misstanden, veld te doen 
winnen: zie hier een der bestaansrede
nen voor de VVD Homowerkgroep. 
- AIDS is een seksueel overdraagbare 
aandoening, door sociale contacten 
wordt deze ziekte niet overgebracht: de 
heer Drost toont met zijn exclamatie 
aan hoe noodzakelijk voorlichting op dit 
gebied is en blijft. 
- Het geeft geen pas om een ziekte, wel
ke dan ook, als wapen in een discussie 
te gebruiken. 

Ir. H. C. Stuart 
voorz. VVD Homowerkgroep 

Mag ik even erg boos reageren op twee 
artikelen in nr. 1355? F. Drost uit Am
sterdam is bang voor aidsbesmetting bij 
oprichting van een homowerkgroep! 
Een werkgroep is geen groepssex!! En 
aids is geen homoziekte!! U beledigt 
opzettelijk een grote groep mensen. 
Dan n,og een reactie op Miehiel Sacre te 
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Rotterdam die het mogelijk en wense
lijk vindt de Vrouwen in de VVD op te 
heffen! Via deze organisatie ben ik me 
belangeloos voor de VVD gaan inzetten 
en vele andere vrouwen voor mij. Ver~ 
diep je eens in de doelstellingen van 
deze organisatie! · 

Inez Tuerlings v.d. Eisen 
Tilburg 

Hli 

De ingezonden brief van de heer F. Drost 
aangaande de VVD-homowerkgroep 
getuigt van veel onkunde. Niet verbor
gen homoseksueel zijn kan betekenen 
dat niet conform traditionele vormen 
(m.n. gezinsverband) wordt geleefd. 
Maar er zijn meer sociale en maat
schappelijke consequenties mogelijk 
die, ook binnen de politiek, pleiten voor 
specifieke belangenbehartiging. Mocht 
de slotopmerking over aids serieus zijn, 
dan onderstreept bovengenoemde brief 
mijn stelling dat een redactie die slechts 
opiniërende artikelen korter dan 100 
woorden wenst te plaatsen, daarmee im
pliciet vraagt om ongenuanceerde me
ningen van mensen die 'lijden aan ge
zond verstand' op Tros-niveau. 

M.J. Ruizendaal 
Delft 

Naschrift redactie: de lengte der brieven 
is door een van de vorige algemene ver
gaderingen vastgesteld. 

De heer Drost stelt in zijn lezersbrief 
over de VVD-homowerkgroep: "Een 
speciale homo-concentratie in onze par
tij lijkt mij alleen al vanwege een ver
hoogde kans op besmetting met aids on
gewenst." Zo'n brief maakt echter op 
ondubbelzinnige wijze duidelijk, dat een 
actieve homogroep binnen de partij be
paald nog geen overbodige luxe is; er 
valt nog veel voor te lichten. Overigens 
kan men zichzelf aardig informeren via 
pers en t.v., daarmee loopt men geen ri
sico! 

Ad van der Meer 
Amsterdam Zuidoost 

De ingezonden brief van de heer 
F. Drost in V & D van juni wekt bij mij 
verbazing. De oprichting van een ho
mowerkgroep is m.i. niet anders te 
beoordelen dan andere categorale groe
pen, bijv. Vrouwen in de VVD. Dat de 
schrijver echter de angst voor aids aan
haalt als argument tegen, is voor mij on
begrijpelijk. 
Hieruit blijkt nog steeds de gedachte dat 
'aids' een homoziekte is. De landelijke 
campagne die nu wordt gevoerd mag 
toch wel duidelijk hebben gemaakt dat 

dit niet het geval is en dat er meer voor 
nodig is dan handenschudden om be
smet te raken. 

A. Kattouw 
Rotterdam 

Met respect voor de mening van 
F. Drost wil ik mijn afschuw uitspreken 
over zijn motivering. Als liberaal is het 
juist zaak een open oor te hebben voor 
alle gelederen in de maatschappij. De 
homoseksuelen onder ons hebben het 
vaak al niet gemakkelijk. Een onterecht 
opgelegd predikaat als 'AIDS-lijder' 
komt erg hard aan en mag van een li
beraal niet verwacht worden. Van de 
VVD zou juist enige ruggesteun mogen 
worden verwacht. Vrijheid voor een ie
der begint pas bij de onvoorwaardelijke 
acceptatie van de mens als individu. 
Via een werkgroep over deze zaak zou 
aan de V in VVD, van Vrijheid, meer 
inhoud kunnen worden gegeven. 

Ad Smets 
Roermond 

Naar aanleiding van een oproep voor 
een VVD-homowerkgroep suggereert de 
heer Drost dat het e.a.a. niet gewenst is 
in verband met de 'verhoogde kans op 

besmetting via aids'. 
Bedoelt de heer Drost de besmetting bin-

nen de gehele VVD? Zou deze werk
groep dan seksuele activiteiten onder
nemen met onwetende VVD-leden? Of 
gelooft de heer Drost de heren van de 

werkgroep tegen kennismaking met el-
kaar te moeten beschermen? 

Compromitterend, naïef, beledigend en 
weinig liberaal! 

A. Koster 
Rotterdam 

De heer Drost geeft er wel blijk van dat 
hij bijzonder slecht geïnformeerd is over 
het besmettingsrisico van aids. Alleen 
de klok horen luiden mag niet tot dit 
soort onnozele opmerkingen leiden. 
Tenzij hij zich andere fysieke contacten 
binnen de partij onder de leden voor
stelt dan gebruikelijke. 
Het zou minder kwetsend zijn als per
sonen als Drost zich beter laten voor
lichten voordat zij in de pen klimmen. 

G. A. L. M. Isaak 
Amsterdam 
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Op 30 maart stond in de krant een ver
slag van een congres over de media. En
kele mediaspecialisten voorspelden dat 
in de toekomst de media in Europa be
heerst zullen worden door enkele grote 
concerns. Deze ontwikkeling kan een 
grote bedreiging vormen voor de pluri
formiteit van de media. De overheid zal 
zorg moeten dragen dat die verschei
denheid gehandhaafd kan blijven. In 
ons bestel zal daarbij sterk de nadruk 
moeten liggen op het eigene van elke 
omroep en haar achterban. Zo houd je 
een bestel waarin iedereen het zijne te
rug vindt en niet een puur commercieel. 

Albert Jan Hoeve 
Groningen 

In verband met het themanummer in 
augustus zal - zie hoofdartikel - er geen 
ingezonden brievenrubriek in die maand 
verschijnen. Alle ruimte is besteed aan 
uw artikelen. Daarom het dringend ver
z'oek brieven pas na 15 augustus en voor 
1 september in te sturen, zodat u inhou
delijk op de actualiteit kunt inspelen. 

In deze rubriek worden 
alleen aankondigingen 

opgenomen van 
openbare 

bijeenkomsten (voor 
iedereen toegankelijk) 
waar landelijke VVD

politici het woord 
voeren. 

ERMELO - 21 september. drs. L. M. L. 
H. A. Hermans. Restaurant de Gelder
blom. 20.00 uur. Actuele politiek. 
(Troonrede/Miljoenennota). 

HEERENVEEN - 21 september. mr. 
H. E. Koning. Cafe de Posthoorn, Hee
renveen/zuid. 20.00 uur. Financiën. 

LELYSTAD- 21 september. drs. Th. 
H. Joekes. Stichting De Fontein. Du
kaatspassage 105. 20.00 uur. Actuele po
litiek. 

KAMERCENTRALE ROTTER
DAM - 25 september. dr. ir. J. J. C. 
Voorhoeve. Restaurant Engels (club
zaal). 20.15 uur. Troonrede en Miljoe
nennota. 

VOORSCHOTEN - 23 september, dr. 
R. W. de Korte. De Gouden Leeuw. 
20.30 uur. Actuele politiek/Troonrede en 
Miljoenennota. 

ZAAN ST AD - 28 september. A. Ploeg. 
Hotel/Restaurant De Prins, Kerkbuurt, 
Westzaan. 20.00 uur. Defensie. 

ZEIST - 11 september ('s middags) drs. 
Th. H. Joekes. De Hermitage, 't Rond. 
15.00 uur. Actuele politiek. 

15 juli 1987 



De Volkspartij voor Vrijheid en Democratie 
zoekt een 

Staffunctionaris (m/v) 

Het partijsecretariaat van de VVD is 
het administratieve hart van de partij-or
ganisatie. Kenmerkend voor het werk daar 
zijn de grote verscheidenheid van taken, 
de regelmatige piekbelasting (bijvoorbeeld 
voorafgaande aan verkiezingen), de 
frequente contacten met enthousiaste 
vrijwilligers (de leden van de partij) en de 
grote inzet van de medewerkers. 

Er is een functie van stafmedewerker 
met de titel van adjunct-secretaris vakant 
gekomen. De taken liggen op het terrein 
van de organisatorische ondersteuning 
van de partijorganisatie. 

Het takenpakket zal op een later tijdstip 
worden ingevuld. Naast de vervulling van 
de vaste werkzaamheden moet er flexibel 
bijgesprongen worden waar dat nodig is. 

V oor de juiste functievervulling achten wij 
noodzakelijk: 
- bij voorkeur voltooide universitaire of 

HBO-opleiding; 
- goede beheersing Nederlandse taal; 
- bereidheid regelmatig 's avonds en soms 

zaterdags te werken; 
- leeftijd maximaal 30 jaar. 

Uiteraard kunnen deze taken alleen 
goed uitgevoerd worden als betrokkene 
sympathiek staat tegenover de doelstellin
gen van de VVD. 

Inlichtingen omtrent de functie kunt u 
telefonisch inwinnen bij de algemeen se
cretaris, .de heer W. J. A. van den Berg, tel. 
070-614121. 

Sollicitaties kunt u binnen twee weken 
richten aan de heer dr. L. Ginjaar, voorzit
ter van het dagelijks bestuur van de VVD, 
p/a algemeen secretariaat VVD, Postbus 
30836, 2500 GV 's-Gravenhage. 



Middelbare school met internaat voor jongens en meisjes 

* Nederlands Voortgezet Onderwijs 
Erkende Mavo-opleiding met mogelijkheden tot aansluiting op 
Amerikaans of internationaal onderwijs. 

* Senior High School 
Opleiding voor Amerikaanse colleges en universiteiten. 

* Internationaal Baccalaureaat 
V. W.O.-diploma, erkend door Nederlandse en buitenlandse 
universiteiten. 

- Intensieve studiebegeleiding 
- Uitgebreid sportprogramma 
- Kreatieveen muzische vorming 

Brochure en informatie: 
Internationale School Beverweerd 

"' 3985 RE Werkhoven/Bunnik 

~~=========t=ei=0=34=3=7-=1=34=1=o=f1=59=7========~~ 

Kunnen we meewerken aan een leefbaarder 
milieu? Intratuin denkt van wel: zuinig zijn op de vrije 
natuur en meer groen in onze woon/ 
werkomgeving. 

Intratuin is gespecialiseerd in het 
aanleggen en onderhouden van tuinen 
en groenvoorzieningen. 
In ons gezellig tuincentrum, laten 
we u graag het levende bewijs zien. 

Belt u eens! Voor vrijblijvende 
informatie of het maken van een 
afspraak. 

Altijd vol binnen en buitenleven 

~INlf6URENf PIERRE BALMAIN 

:I 
UNIEK VOOR NEDERLAND 

De totale collectie YvesSaintLaurent: 
prêt-à-porter-haute couture-bijouterie

horloges-pennen -lederwaren-shawls
accessoues-enz. 

En een fleurige collectie van 
Pierre Balmain. 

Vindt u in hartje Rotterdam bij: 

LA{]EPRI L5ASHIONS BV 
Nepri Fashions B.V. 

van Oldenbarneveltplaats 406 
3012 AP Rotterdam Tel.: 010- 4147914 

T.g.v. de opening ontvangt iedere cliënt een 
aardige attentie. 



LEVERT OW SPAARGELD 
EEN TOPPRESTATIE? 
Als u uw geld 'n topprestatie wilt laten leveren, is een Roparea 

Rekening de goede keuze. Want daar komt uw spaargeld op de eerste 
plaats. Met een hoge rente plus winstdeling en alle vrijheid om over uw 
spaargeld te beschikken. U heeft uw geld altijd bij de hand. 5,4% Op elk gewenst moment kunt u tot f 25.000,- per 
maand kosteloos opnemen. Met één maand opzegtermijn PLUS WINSTDELING 

geldt dat zelfs voor ieder bedrag. Bovendien kent Roparea een unieke 
winstdeling. Over de jaren 1982 t/m 1986 leverde dat voor rekening-

. ,----------------------~ 

houders per jaar een I Stuurt u de brochure over de Roparea Rekening naar: 30782 I 
extra rente op van I Naam: m/v I 
gemiddeld 0,33 %; over 11 Adres: I 

. Postcode: Plaats: I 
1986 WaS dlt ~ 

1
1 Deze bon in envelop zonder postzegel aan: Roparea NV, Antwoordnum- 1

1 liiiiii I mer 5555,3000 VB Rotterdam. Tel.: 010-4663333 of4667777. (op werk-
dagen van 08.00 tot 21.00 uur, zaterdag van 09.00-12.00 uur.) I 

Geef uw spaar-
geld met nevenstaande 
bon de plaats die het 
verdient. De eerste! 

I ! 
! R~ 
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! MEER RENTE, MEER VRIJHEID,.PLUS WINSTDELING.! L,_ ______________________ __J 

Een initiatiefvan de Robeco Groep. Rente geldt per 26 juni 1987 





Kunnen we meewerken aan een leefbaarder 
milieu? Intratuin denkt van wel: zuinig zijn op de vrije 
natuur en meer groen in onze woon/werk
omgeving. Intratuin is gespecialiseerd in het aan
leggen en onderhouden van tuinen 
en groenvoorzieningen.ln ons gezellig tuincentrum, 
laten we u graag het levende bewijs zien. 

Belt u eens! Voor vrijblijvende informatie of het 
maken van een afspraak. 

~intraluin C: m. zevenbergen I 

Albrandswaardsedijk 45, 3171TE Poortugaal, tel. 01890-177 55 

Altijd vol binnen en buitenleven 

Stadsherberg 

De Campveerse Toren 
Kaai 2, 4351 AA Veere 
Telefoon 01181-291 

500 jaar vast gebruik 
..... om luyden van qualiteit en 
andere passanten te logeeren 
en tracteeren op costelijke spij
zen van zee, vee' en veldt." 

Rustige ambiance 
voor meerdaags verblijf 

m L1d Romantische Restaurants e.A
SPECIALITEITEN RESTAURANT 

. '" '1 
"Het Kasteel van Rhoon" b.v. .. ~ · · 
Tevens zalen voor recepties, diners en vergaderingen. 

S.G. Abel Dorpsdijk 63, 3161 KD Rhoon tel.: 0189Q-18896/18884 

APELDOORN 

Fijne omgeving om te wonen en te werken. 
Wij helpen u gaarne bij het zoeken naar een 
passende woning. 

Van Seventer makelaardij 

telefoon 055 - 334020 

~ 
NVM 
MAKELAAR 

PIERRE BALMAIN 

:I 

UNIEK VOOR NEDERLAND 
De totale collectie YvesSaintLaurent: 

prêt-à-porter-haute couture-bijouterie
horloges-pennen -lederwaren -sha wIs

accessOires-enz. 

En een fleurige collectie van 
Pierre Balmain. 

Vindt u in hartje Rotterdam bij: 

~EPRI L5ASHIONS BV 
Nepri Fashions B.V. 

van Oldenbarneveltplaats 406 
3012 AP Rotterdam Tel.: 010- 4147914 

INTERNATIONALE 
SCHOOL==::::=::=~ 

BEVERWEERD 

Middelbare school met internaat voor jongens en meisjes 

* Nederlands Voortgezet Onderwijs 
Erkende Mavo-opleiding met mogelijkheden tot aansluiting op 
Amerikaans of internationaal onderwijs. 

* Senior High School 
Opleiding voor Amerikaanse colleges en universiteiten. 

* Internationaal Baccalaureaat 
V. W.O.-diploma, erkend door Nederlandse en buitenlandse 
universiteiten. 

- Intensieve studiebegeleiding 
- Uitgebreid sportprogramma 
- Kreatieveen muzische vorming 

Brochure en informatie: 
Internationale School Beverweerd 

3985 RE Werkhoven/Bunnik 
tel. 03437- 1341 of 1597 
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THEMANUMMER 
VERGRIJZING 

I n onze samenleving wil 
iedereen graag oud wor-

" den, maar niemand wil 
het graag zijn ... " 
"Wanneer een bejaarde zijn 
visie geeft op de toekomst ge
beurt dat in het bewustzijn 
dat deze korter is dan. zijn 
verleden, maar nog altijd 
morgen begint ... " 
Dit zijn twee citaten uit uw 
artikelen. Twee treffende uit
spraken door leden op papier 
gezet. 
V ergrijzing - dit woord mogen 
we van enkelen uwer niet ge
bruiken - leeft intens in de 
partij. Geschreven werd door 
80- en 70-jarigen, maar ook 
door jongeren, door afde
lingsbestuursleden en door 
VVD raads- en -statenfrac
tieleden, door geriaters en 
psychiaters, door mensen die 
op de valreep staan van die 
derde levensfase en door jon
geren die er nog heel ver van
daan staan. Leden schreven 
over de toekomst, maar som-

migen ook over het 
heden. Enkelen komen 
met suggesties, ande
ren met vragen aan 

de VVD. Die vragen zijn geïn
ventariseerd en worden in het 
septembernummer door 
VVD-Tweede-Kamerleden 
beantwoord. 

D ie inventarisatie heb
ben we bewust niet in 
dit themanummer op

genomen, omdat dit van uw 
ruimte af zou gaan. We heb
ben enkele artikelen moeten 
bekorten en literatuurover
zichten eruit gehaald om 
praktisch iedereen aan bod te 
kunnen laten komen. 

Een ding is. heel duidelijk: 
het thema "vergrijzing" 
leeft sterk en daar 

wordt volgens velen vanuit de 
politiek te weinig op inge
speeld. Vergrijzing is geen 
probleem, maar het zou veel 
meer een aandachtspunt 
moeten zijn dan thans het ge~ 
val is. Veel maatregelen kun
nen niet lang meer worden 
uitgesteld. 

Heel herkenbaar voor de 
VVD is het regelmatig 
terugkerende pleidooi 

mensen zolang mogelijk zelf-· 
standig te laten en vooral niet 
te isoleren. De mogelijkheden 
daartoe worden in de artike
len volop aangedragen. Ook 
wordt regelmatig een flexibe
le pensioenleeftijd bepleit. 

Aan u het woord ... 



Natuurramp of 
beheers baar proces? 

V anuit de opluchting over het 
einde van de Tweede We
reldoorlog, vanuit een posi

tieve toekomstvisie en de wil een 
nieuwe, betere wereld te scheppen, 
is de na-oorlogse generatie geboren. 
Deze generatie, populair aangeduid 
met de benaming "na-oorlogse ge
boortegolf' heeft de overheid al se
dert haar ontstaan hoofdbrekens 
gekost. 

Deze hoofdbrekens waren een ge
volg van de buitengewone talrijk
heid van deze generatie en de huidi
ge veertigers zullen zich ongetwij
feld de volle schoolklassen herin
neren: zij zaten met 48 kinderen in 
de lagere-schoolklassen. In extra 
kinderrijke buurten gingen ze zelfs 
volgens twee ploegenroosters naar 
school. Bij hun aankomst op de 
scholen voor voortgezet onderwijs 
was op die geboortegolf nog maar 
nauwelijks gerekend en datzelfde 
gebeurde weer op de universiteiten: 
de studenten puilden de college
zalen uit! 

De verbeterde sociaal-economi
sche omstandigheden, de verbeter
de voeding, de verbeterde arbeids
omstandigheden en de verbeterde 
gezondheidszorg - waaronder bijv. 
de massale vaccinatieprogramma's, 
die vanaf 1957 deze groep hebben 
gevrijwaard van veel voorkomende 
infectieziekten - hebben ertoe geleid 
dat het grootste deel van de na-oor
logse generatie zich thans bevindt 
"in de bloei van het leven". 

Gestegen 
levensverwachting 

In het jaar 2010 zal deze generatie 
de 65-jarige leeftijd gaan bereiken. 
Een gebeurtenis die men al sinds 
jaar en dag aan kan zien komen en 
waarvoor men dus bijtijds maatre
gelen kan treffen. 

Dankzij de verbeterde levensom
standigheden en de verbeterde ge
zondheidszorg is de gemiddelde le
vensverwaching voor mannen ge
stegen van 69 jaar in 1949 tot 72 jaar 
in 1984, voor vrouwen van 71 jaar 
in 1949 tot 79 jaar in 1984. 
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Dit kan niet anders dan als een posi
tieve ontwikkeling worden gezien. 
Nog nooit konden zoveel mensen zo 
oud worden. 
Het oproepen van het spookbeeld 
vergrijzing moet daarom als een 
staaltje van doemdenken worden 
afgewezen. Het gaat niet aan ou
deren al bij voorbaat te kwalificeren 
als een probleem en op die wijze een 
collectief schuldgevoel te bewerk
stelligen. Beter is het de reële cijfers 
te bekijken (CBS 1982): 

aantal65+ %van de 
(x 1000) bevolking 

1947 7,1 
1960 993 8,7 
1980 1615 11,5 
2000 2088 13,3 
2010 2302 14,6 
2025 3055 19,6 

Er heeft zich de afgelopen 30 jaar 
een grotere stijging voorgedaan dan 
de komende 30 jaar wordt verwacht. 
Vergeleken met andere Europese 
landen is het Nederlandse cijfer nog 
zeer laag. (Zweden 1985: 16,2 %, 
West-Duitsland: 15,5 %, Groot
Brittannië: 14,9 %) 

Tussen 2010 en 2035 zal de Ne
derlandse bevolking, die in 2000 tot 
ongeveer 15,5 miljoen mensen zal 
zijn opgelopen, weer gaan dalen, 
omdat de sterfte de geboorte zal 
gaan overtreffen. De na-oorlogse 
geboortegolf zal daar wegebben en 
uitsterven. 

Betekenis voor 
gezondheidszorg 

Wat betekent dit nu voor de ge
zondheidszorg? 
De gezondheidszorg stelt zich ten 
doel ziekte te bedwingen en sterfte 
te voorkomen. De consequentie 
daarvan is onvermijdelijk dat men
sen meer onder doktersbehandeling 
zijn en dat succesvol sterfte-uitstel 
leidt tot meer kans op chronische 
degeneratieve processen op latere 
leeftijd. 

Hier tekent zich de grote paradox 
van de gezondheidszorg af: de hui
dige gezondheidszorg leidt tot meer 
ziekte onder de bevolking bij een 
waarschijnlijk betere gezondheids
toestand. Deze ontwikkeling is een 
gewenst gevolg van de vooruitgang 
van de medische wetenschap, de ge
neeskunde en de gezondheidszorg. 

Er zijn op dit moment 1,6 miljoen 
65-plussers in Nederland. Dat is 1 
op de 8 Nederlanders. Van die 1,6 
miljoen woont 87,5 %-nog zelfstan
dig. 8,8 % verblijft in een verzor
gingstehuis, 2,5 % in een verpleeg
huis en 1,2 % in een ziekenhuis. 
In aantallen komt dat neer op: 

verzorgings
tehuis 
verpleeghuis 
ziekenhuis 

1986 2010 

140.800 202.400 
40.000 57.500 
19.200 27.600 

Vergelijken we deze cijfers dan 
blijken de absolute aantallen verre 
van onrustbarend. Pas na 2010 zou
den de aantallen beduidend groter 
worden. De prognoses zijn echter 
speculatief omdat intussen van de 
preventie van invaliderende ziekten 
(dat wil zeggen: ziekten die bij be
jaarden opname noodzakelijk ma
ken) het een en ander is te verwach
ten. 

De ontwikkelingen in de medi
sche wetenschap van de laatste ja
ren maken het onaannemelijk dat er 
in de komende 40 jaar geen vooruit
gang zal worden geboek in de strijd 
tegen de meest voorkomende chro
nische aandoeningen bij bejaarden, 
te weten ziekten van het bewegings
apparaat, dementie en invalidering 
ten gevolge van cerebro-vasculaire 
accidenten. 

Geen discriminatie op 
leeftijd 

Wij zien een generatie bejaarden 
tegemoet, die is opgevoed in zelf
bewustzijn en mondigheid. Die dis
criminatie op grond van leeftijd 
niet zal accepteren. Die mans ge
noeg is haar zelfstandigheid te be
waren zolang het kan en die van de 
overheid voorzieningen zal eisen, 
die op grond van reële behoefte no
dig zijn. 

De demografische verschuivingen 
de komende decennia komen niet 
uit de lucht vallen. Doen voorkomen 



alsof vergrijzing thuis hoort in het 
rijtje van milieurampen en kernoor
logen doet niet alleen groot onrecht 
aan de betrokkenen zelf maar ook 
aan een jongere generatie, die daar
door zou worden gestaafd in de ge
dachte dat alleen arbeidsproduktie
ven waarde hebben. 

Er is geen enkele reden tot paniek. 
Het is gewoon een kwestie van bij
tijds organiseren. 

Francien Biesheuvel 
Hellevoetsluis 

• 

Blijf bewegen en zorg 
voor een doel! 

L aat de ouderen/bejaarden
natuurlijk naar vermogen -
zelf zoveel doen als zij kun

nen. Dus, boodschapjes, zelf doen: 
per auto, per fiets, met wandelstok 
of invalidenwagen. Beweeg zoveel 
mogelijk en ontmoet anderen. Daar
mee bedoel ik niet leeftijdsgenoten. 
Haast integendeel. Juist d~ ontmoe
ting met jongeren is op zijn plaats. 
Wederzijds kan geholpen worden. 
Om die reden is het ook van belang 
dat bejaarden niet al te zeer gecon
centreerd bij elkaar wonen. Geluk
kig heeft de volkshuisvesting daar 
wel oog voor. In elk opzicht is het 
trouwens geen gek idee om wat "ge
mengd" te wonen. Waarom alleen 
maar eengezinswoningen met gezin
nen bij elkaar? Waar het mogelijk 
is· zou ook een bejaarde bij de kin
deren kunnen wonen. Dat gebeur
de vroeger ook en in sommige ande
re landen bestaat die situatie nog 
steeds. 

Genieten 

Kortom de bejaarde moet een 
DOEL hebben! 
Hij of zij moet zichzelf aan de praat 
houden door actie te ondernemen. 
Het tempo hoeft niet hoog te zijn. 
Laat de bejaarde in diens laatste ja
ren alsjeblieft ook zorgeloos genie
ten. Dat hebben ze verdiend. En het 
is hun laatste kans. 

Het kan zijn dat de bejaarde 
slechts een doel heeft, t.w. het min 
of meer zorgeloos genieten. Let wel, 
min of meer, want de ouderdom 
komt met gebreken en zorgen. De 
kwaliteit van de zintuigen gaat ach-

teruit en de organen willen niet 
meer zo goed. 

V aak kom je bejaarden tegen die 
de laatste tien jaren van hun be
staan of net van de dokter komen of 
weer over tien dagen naar het zie
kenhuis of naar een specialist moe
ten. Ik weet het niet zeker, maar de 
categorie bejaarden die dit over
komt, heeft volgens mij te weinig 
doelen. Het zou aan te bevelen zijn 
als deze mensen eens een POSI
TIEF doel hadden. Word lid van 
een vereniging, schrijf gedichten of 
verzorg het haar van je buurvrouw. 
Doe telkens nog wat je kunt! 

Daarbij mogen wij, jongeren, hen 
zeker helpen. Laten wij de ouderen 
erop wijzen dat bijvoorbeeld voor 
degenen, van wie het gezichtsver
mogen vermindert er "gesproken" 
boeken bestaan. We kunnen de
genen die slechthorend zijn op 
ringleiding, tv-faciliteiten en te
lefoonaccessoires wijzen. Het zijn 
maar kleine dingen, maar zij kun
nen het leven zo veraangenamen. 

De wereld van overheid en papier, 
waarin wij leven, is een deel van de 
bejaarden boven het hoofd gegroeid. 
Denk aan de vele belastingen, huur
subsidies, gezinsverzorging, gehan
dicaptenregelingen, verzekerin-
gen. Laten zij niet schromen uitleg 
en hulp te vragen. Maar als zij het 
zelf kunnen, laten ze het dan zoveel 
mogelijk zelf doen. 

Rijbewijs 

Ik weet dat nog heel veel ouderen 
veel dingen zelf doen. Er zijn men
sen van 80 die nog weer voor twee 

jaar een rijbewijs ontvangen. Waar
om zouden zij ook niet? Het schip 
keert de wal. Ze zullen echt niet de 
Route du Soleil gaan berijden. 
Meestal zullen zij zich beperken tot 
de eigen, vertrouwde regio. 

Er zijn bejaarde mensen die in 
alle rust hun tuin nog doen. En ook 
ouderen die voor kerkvoogdij of een 
voetbalclub de administratie ver
zorgen. Anderen blijven het bedrijf 
waarin zij werkzaam waren van ad
vies dienen. En vergeet de hand
vaardigheid niet. Timmeren voor 
de kinderen, kasten maken op be
stelling. 

Helpen 

Samenvattend zou ik willen zeg
gen: het is voor de bejaarden nu en 
in de toekomst een kwestie van mo
gen, kunnen en helpen. 
Van de samenleving moeten ze mo
gen leven en doorgaan met een 
(aangepast) doel te hebben. Daartoe 
moeten wij ze materieel en immate
rieel waar nodig in staat stellen. En 
eigenlijk niet in de laatste plaats: 
wij moeten hen in deze voor hen erg 
ingewikkelde maatschappij hier en 
daar een handje helpen. 

C. C. van Essen 
Grijpskerk 

• 



Nieuwe ouderen zijn 
mondiger! 

D e aankomende oudere is een 
heel andere dan degenen die 
thans 70 jaar of ouder zijn. 

De laatsten hebben meestal in hun 
jonge jaren niets aan politiek ge
daan en waren vermoedelijk maar 
mondjesmaat lid van een vereni
ging. Het begin van hun leven was 
rustig. Gereisd werd er amper en 
ging men op vakantie dan was Lim
burg ver genoeg. 

De vrouw werd geacht te trouwen, 
want dan was zij "binnen". Zij ver
zorgde dan haar gezin ... dus waar
om zou ze veel leren? 
De aankomende oudere is met po
litiek om de oren geslagen. V aak 
zijn ze hartstochtelijk lid (geweest) 
van één of meer verenigingen. De 
vrouw heeft gestudeerd en zij wil 
een baan hebben ook als zij een ge
zin heeft. En op zijn beurt zorgt de 
man mee voor het huishouden. De 
aankomende bejaarde kan dus po
litiek denken en is gewend aan het 
verenigingsleven. 

Met vliegtuigen hebben ze de we
reld veroverd. Daarnaast hebben ze 
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de tv, de video-recorder, de auto en 
de computer leren kennen. Ze inte
resseren zich daarom voor veel din
gen: boedhisme, psychologie, ar
cheologie, fotografie, noem maar op. 
Als ze gepensioneerd zijn haasten 
zij zich cursussen te volgen en grote 
reizen of mini-uitstapjes te onder
nemen om hun brede belangstelling 
te kunnen voeden. Eindelijk heb
ben ze daar tijd voor! 

Al deze actief in het leven staande 
bejaarden vereenzamen niet ... zo
lang ze voldoende geld hebben om 
aan hun interessen uit te kunnen 
geven en zolang hun gezondheid dat 
toe laat. Die gezondheidszorg zal 
dus uitstekend moeten worden ge
regeld: vanaf de moederschoot tot 
aan de dood. En het pensioen moet 
voor iedereen redelijk zijn, terwijl 
voor hoge uitgaven redelijke te
gemoetkomingen moeten worden 
gevonden. 

Gaandeweg wordt ieder pensioen 
krap, omdat alles steeds duurder 
wordt. Dat geldt vooral voor de din-

gen die niet direct tot het dagelijks 
levensonderhoud behoren. Het hui
dige pensioen voldoet alléén, wan
neer je als oudere niet meer in staat 
bent om uit te gaan en je alleen je 
directe levensonderhoud daarvan 
moet betalen. En juist dan dreigt 
die vereenzaming. En als je dan ook 
geen telefoon meer kan betalen om
dat die te duur wordt ... 

De politiek van nu zou goed moe
ten weten dat een redelijk pensioen 
in de loop der jaren krap wordt. Zij 
zou daarvoor een oplossing moeten 
zien te vinden! 

J. E. Noordenbos 
Voorburg 

• 

Ouderenbond 
heeft zin 

D it jaar word ik 65. Dan heb ik 
vier jaar geprofiteerd van 
een VUT-uitkering. Ik had 

geen hekel aan mijn werk (leiding
gevende functie bij de reclassering), 
maar er zijn zoveelleuke dingen en 
je tempo wordt trager bij het klim
men der jaren. 
De VUT dus, op eigen verzoek, om 
meer tijd te hebben voor vrienden 
en familie, cultuur en hobbies. En 
om een arbeidsplaats voor een jon
gere te scheppen, want als goed li
beraal lijkt het mij heel erg om niet 
aan de slag te kunnen komen als je 
het leven nog voor je hebt. 

Uit een zeker plichtsbesef heb ik 
mij als 65+er laten strikken voor 
het bestuurslidmaatschap van twee 
organisaties op welzijnsgebied en 
voor enkele werkgroepen. Als je ge
zondheid dat toelaat mag je wel wat 
terugdoen voor je "onverdiende" 
VUT-uitkering. En wellicht is een 
dergelijke activiteit een remedie te
gen mogelijke ontwenningsver
schijnselen na een jarenlange veelei
sende werkkring! 

In mijn VVD-afdeling ben ik op 
een keer op een haag van onbegrip 
gestoten toen onderwerp en spreek
ster zich er toe leenden om iets van 
mijn positieve VUT -ervaringen te 



vertellen. Er moest iets zijn met 
mijn gezondheid, werkverhoudin
gen, persoonlijke omstandighe
den ... anders opteerde je niet voor 
een vervroegde uittreding uit het 
arbeidsproces. 

Ik woon al sinds een aantal jaren 
alleen en ook dat heeft zeker niet 
alleen negatieve kanten. U merkt 
hoe voorzichtig ik mij uitdruk want 
een beetje zielig hoor je als oudere 
weduwe zonder kinderen wel te 
zijn. En dàt in Amsterdam dat zo 
verloederd heet te zijn dat je als fat
soenlijke vrouw op donkere win
teravonden nauwelijks alleen de 
straat op zou kunnen gaan. 

Dat doe ik wel en ik denk dat ook 
andere - niet al te krakkemikkige -
ouderen zich in een stad met veel al
leenstaanden minder snel eenzaam 
zullen voelen dan in een gemeen
schap met heilige Hoekstenen, als u 
begrijpt wat ik bedoel. Natuurlijk. 
moet je er zelf op uit gaan om zin · 
aanje derde leeftijd te geven, maar 
dat geldt ook voor mensen die nog 
wel een partner hebben. In een grote 
stad is voor elk wat wils, van cur
sussen tot klaverjassen. 
Vrijheid, blijheid! 

Een van de dingen die ik alle ou
dere VVD-ers zou willen aanraden, 
is het lidmaatschap van een ou
derenbond die de belangenbehar
tiging van ouderen ten doel heeft. 
Binnen onze generatie zijn er velen 
die geen behoorlijke pensioenvoor
ziening hebben kunnen opbouwen 

en/ of de dupe zijn van pensioen
breuk. 
Eendracht maakt macht! 

Het is te gek dat mensen met niet 
of nauwelijks meer dan een AOW
uitkering veel minder vrij te beste
den hebben aan gezellige dingen in 
het leven dan mensen in bejaarden
tehuizen die zakgeld ontvangen van 
de bijstand. Het is ook te gek dat 
bejaardenhuisbewoners met enig 
kapitaal dat eerst vrijwel geheel 
moeten opmaken voordat de ge
meenschap bijspringt. En ook bij de 
nieuwe ziektekostenvoorstellen zit 
het er niet in dat de ouderen worden 
gespaard. Integendeel! Ook wie zelf 
in redelijk financiële welstand leeft, 
zou solidariteit moeten betrachten 
met leeftijdgenoten in slechtere om
standigheden. Een ouderenbond als 
de ANBO verschaft u in zijn blad 
met de veelzeggende titel "Samen 
op weg" het materiaal waarmee u 
kunt helpen politieke druk uit te 
oefenen op onze volksvertegenwoor
diging. Ik pleit niet voor een aparte 
bejaardenpartij. Veel ouderen die 
thans de klappen krijgen, passen 
qua mentaliteit en inzet tijdens hun 
werkzame jaren in de politieke visie 
van de VVD. Laten we hen als VVD 
niet in de kou laten staan! 

Han van der Linden - Schadd 
Amsterdam 

• 

Tref tijdig maatregelen 

D oor de gewijzigde opvattin
gen van de thans nog jongere 
generaties is het geboortecij

fer gedaald. In hoofdzaak daardoor 
is het percentage ouderen stijgende. 
Vandaar de term "vergrijzing". Die 
term heeft een onheilspellende, ne
gatieve gevoelslading, die soms op 
de ouderen van nu lijkt te slaan. Ge
zien het bovenstaande is dat laatste 
onterecht. Maar ook vanuit het oog
punt dat het lagere geboortecijfer 
positieve effecten heeft op de leef
baarheid en het milieu. Evenmin 
staat bij voorbaat vast dat in de toe
komst omvangrijke zorg wenselijk 
of nodig zal zijn ter begeleiding van 
grote aantallen vereenzaamde be-

jaarden. Het omgekeerde is immers 
eveneens denkbaar: méér bejaar
den, dus meer trefkans op onderlin
ge contacten ... enz. 

Kernprobleem 

Het kernprobleem dat de vergrij
zing niettemin oproept lijkt te lig
gen bij het tijdig treffen van maatre
gelen die de bejaarden in de toe
komst financiële zelfstandigheid op 
een toereikend welvaartspeil garan
deren. 
De AOW -problematiek die door de 
vergrijzing ontstaat speelt hierin 

een belangrijke maar niet de enige 
rol. 
Ik wil een poging doen om beknopt 
een oplossingsrichting aan te geven. 
Hieraan vooraf gaan de overwegin
gen die daartoe gelden. 

Overwegingen 

1. Bij individuele pensioenvoor
zieningen speelt het collectief be
paalde fenomeen: "vergrijzing", 
geen rol. Als de gemiddelde levens
duur van de mens toeneemt dan zal 
dat de premiehoogte weliswaar 
beïnvloeden, maar dat is een ander 
onderwerp. 
Het AOW -stelsel loopt vast omdat 
de premiebetaler niet de pensioen
ontvanger is. Omdat het aantal 
werkenden - c.q. premiebetalers -
versus het aantal AOW -pensioen
trekkers ook in de verdere toekomst 
niet gelijk is, zal het AOW -stelsel 
moeten worden vervangen door een 
geïndividualiseerd stelsel. 

2. Bij veel bedrijfspensioenfond
sen is het gebruikelijk dat 25 % van 
de stortingen niet wordt geïnves
teerd maar "verloren" gaat aan kos
tenmarge van de maatschappij die 
de stortingen belegt. Voorts is ge
bruikelijk dat 4 % rente wordt gere
kend bij de pensioenopbouw. De 
aanzienlijke overrente komt de per
soon voor wie het pensioen wordt 
opgebouwd zelden ten goede. Zelfs 
niet de overrente die na zijn pensio
neringen over het voor hem belegde 
kapitaal wordt gemaakt. 

3. Van pogingen tot inspraak van 
verbetering van de onder 2 genoem
de situatie is niets te verwachten. 
Een oplossing wordt mogelijk als 
wettelijk wordt voorgeschreven dat 
het werkgeversdeel van de premie
en feedbackbetalingen vervalt en bij 
het bruto inkomen wordt onderge
bracht. 
De werknemer is dan de enige die 
premies betaalt en dus de enige met 
zeggenschap over hoe en bij wie de 
premies worden belegd. 

4. Het fiscale regime belet de 
keus om voor de oudedagsvoorzie
ning de meest rendabele methoden 
te kiezen. Zoals uit de tabellen 1 en 
2 blijkt wordt de opbouw van zo'n 
voorziening door eigen besparingen 
sterk belemmerd. Het regime is al
leen vriendelijk voor de minst ren
dabele methoden (zie punt 2). On
der andere in het licht van de na-



derende AOW -problematiek is dit 
een slechte zaak. De fiscale privi
leges die thans slechts aan enkele 
vormen van oudedagsvoorziening 
zijn gegeven, moeten ook voor alter
natieve vormen worden toegepast. 

Oplossingsrichting 

a. Het AOW -stelsel wordt ge
trapt naar leeftijdsklasse van de 
premiebetaler afgebouwd. De jong
ste generaties betalen geen AOW
premie meer en krijgen later geen 
AOW -pensioen. De oudste genera
tie premiebetalers blijft ongewijzigd 
betalen en ontvangt t.z.t. het on
gewijzigd AOW-pensioen. Dat pen
sioen blijft ook ongewijzigd voor de 
reeds gepensioneerden. 

b. Na verzelfstandiging van de 
pensioenfondsdeelnemers (zie 3) 
worden alle banken in staat gesteld 
om op naam en fiscaal nummer 
pensioenspaarrekeningen te openen 
die fiscaal vrij zijn. Deze rekeningen 
hebben de eenvoud van reeds be
staande lange termijn spaarreke
ningen en dus geen 25 % kosten. De 
rente die bij de successieve inleg
gingen wordt bepaald, is gekoppeld 
aan het dan geldende marktniveau 
voor lange beleggingen. 
Pensioenfondsdeelnemers zijn vrij 
o:m·te beslissen of ze hun premie
c.q. feedbackstortingen in het fonds 
of op de pensioenspaarrekeningen 
doen. 

c. Als iemand besluit om geheel 
of deels met pensioen te gaan- bijv. 
vanaf 55 jaar - dan gaat hij geld van 
de pensioenspaarrekening opne
men. Deze opnamen die door de 
bank aan de fiscus worden gemeld 
(eens per jaar) zijn aan de inkom
stenbelasting onderworpen. Er 
wordt over het saldo van de reke
ning geen vermogensbelasting ge
heven. 

J. van de Graaf 
Bussum 

• 
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De oudedagsvoorziening 

H et aantal 65-plussers in Ne
derland zal naar verwach
ting toenemen van 1,8 mil-

joen in 1987 tot bijna 3,5 mln. in 
2030. Deze stijging zal plaatsvinden 
bij een eerst nog stijgend, doch van
af 2000 dalend aantal 20 - 64 ja
rigen, de zgn. beroepsgeschikte be
volking (gegevens ontleend aan de 
CBS bevolkingsprognose 1984, 
midden variant). 

V oor onze oudedagsvoorziening 
heeft dit ingrijpende gevolgen. De 
uitgaven voor de AOW zullen toene
men van 23 mld. nu tot plm. 4 7 mld. 
in 2030, mede ook door de relatieve 
toename van het aantal (duurdere) 
alleenstaanden onder bejaarden. Bij 
ongewijzigd beleid betekent dit dat 
de AOW -premie zal moeten stijgen 
van 12 % nu tot ongeveer 25 % in 
2030. Naast de stijging van de 
AOW -premie zal ook de pensioen
premie sterk stijgen. Huijser en Van 
Loo berekenen in hun studie "Ver
grijzing, pensioenen en contractuele 
besparingen" (1986) dat de be
nodigde aanvullende pensioenpre
mies zullen stijgen van een kleine 
4 % nu tot 12 % in 2025. Dit komt 
met name door de dalende overren
te (door een veronderstelde daling 
in de nominale rente) en door de 
verwachte loonstijgingen, oplopend 

tot 4,5 % in 2000 (via de eindloon
regeling werkt een loonstijging di
rect door in de pensioenen, terwijl 
premie werd betaald over de oude, 
lagere lonen). De kosten van de 
VUT zullen door de vergrijzing, bij 
ongewijzigd beleid, steeds verder 
oplopen ten opzichte van de ca. 2 % 
van het totale loon nu. Dit effect 
wordt nog versterkt naarmate de 
VUT meer en meer een geïnstitu
tionaliseerd recht wordt en de 
VUT -leeftijd verder daalt. 

Gegeven de bovenstaande proble
matiek zijn de laatste tijd een aan
tal (deel)oplossingen gesuggereerd 
om een al te grote premiestijging te 
voorkomen. 

Verlaging AOW 

Allereerst kan gedacht worden 
aan de mogelijkheid de kostenstij
ging te mitigeren door de AOW 
en/ of de pensioenuitkeringen te 
verlagen, of althans de stijging in 
deze uitkeringen achter te laten 
blijven bij de stijging van de lonen, 
de zgn. lwppeling op afstand (ge
zien het feit dat bejaarden de laatste 
jaren al sterk getroffen zijn door de 
bezuinigingen, is een koopkrachtga-



rantie misschien niet misplaatst). 
Huijser en Van Loo hebben bere
kend dat het vanaf 1995 jaarlijks 
1 % achterblijven van de AOW -uit
kering bij de loonstijgingen be
tekent dat de AOW -premie in 2025 
niet 20,0% maar 16,3 % zal bedra
gen. 

Vereist is wel een ontkoppeling 
van de AOW en het pensioen, opdat 
een daling in de AOW-uitkering 
niet automatisch leidt tot een gelij
ke stijging in de pensioenen (en hun 
premies). Men moet hierbij overi
gens wel bedenken dat een kwart 

. van de Nederlanders geen aanvul
lend pensioen heeft, zodat dit voor 
hen een uitkering betekent onder 
het minimumloon (tenzij men om 
arbeidsmarkttechnische redenen 
het minimumloon ook laat achter
blijven bij het modale loon). 
V oor wat de pensioenen betreft kan 
men denken aan afschaffen cq. ver
lagen van de eindloonregeling. Deze 
regeling is zo riant dat voor velen 
het netto pensioen hoger is dan men 
netto vóór pensionering verdiende. 

Afschaffing VUT 

Verder is een aantal malen geop
perd om de VUT af te schaffen en 
evt. te vervangen door een systeem 
van flexibele pensionering (een sys
teem waarbij men tussen bijv. 62 en 
68 met pensioen kan gaan, waarbij 
de uitkering hoger is naarmate men 
later met pensioen gaat). Zoals ge
zegd, de VUT gaat steeds meer geld 
kosten door de vergrijzing en het is 
geen overbodige luxe het gebruik 
van de VUT te matigen. Hier komt 
bij dat de groei van het arbeidsaan
bod, nu nog 100.000 personen per 
jaar, sterk zal dalen en in 1995 reeds 
gehalveerd zal zijn. Het arbeidsaan
bod van jongeren onder de 25 jaar 
daalt nu reeds en zal in 1995 qua 
niveau al 250.000 personen lager lig
gen dan in 1986. Weliswaar is er ge
zien de hoge werkloosheid nog wei
nig kans op een baan voor 60-plus
sers (de deelnemingspercentages 
voor 60 - 64 jarigen zijn dan ook na
venant laag: 50 % voor mannen en 
10% voor vrouwen), doch gezien de 
daling van het arbeidsaanbod, m.n. 
van jongeren, is het waarschijnlijk 
dat dit beeld zich vanaf het eind van 
de jaren '90 sterk zal wijzigen. 

Een systeem van flexibele pensio
nering, zoals reeds bestaat in de VS, 
kan dan een stimulans geven later 
met pensioen te gaan, wat enerzijds 
de kosten van de uitkeringen doet 

dalen, en anderzijds het draagvlak 
voor deze uitkeringen vergroot. -
Hierbij moet wel bedacht worden 
dat dit een drastische breuk be
tekent met de huidige tendens tot 
verlaging van de pensioengerechtig
de leeftijd, doch in de toekomst zal 
dit om zowel financiële als arbeids
markttechnische redenen onver
mijdelijk kunnen zijn. Overigens, bij 
draagvlakvergroting hoeft men niet 
alleen te denken aan flexibele pen
sionering; ook een toenemende par
ticipatie van vrouwen op de arbeids
markt kan hier een bijdrage aan le
veren. Wel moet men vooralsnog be
denken dat er voorlopig nog 
onvoldoende werkgelegenheid is om 
al deze arbeid te absorberen. Ver
volgens kan gedacht worden aan het 
alsnog inbrengen van een extra ka
pitaaldekkingselement in het huidi
ge systeem. Door het omslage
lement (de AOW) te verminderen 
ten gunste van kapitaaldekking 
(pensioenen) haalt men bij een ver
grijzende bevolking een deel van de 
premielasten naar voren. Hierbij 
moet echter bedacht worden dat 
het kapitaaldekkingselement in ons 
gemengde stelsel reeds zeer om
vangrijk is (er is nu voor plm. 350 
mld. belegd, evenveel als het gehele 
Nationale Inkomen). Het is ook nog 
maar de vraag waar al deze extra 

gelden belegd moeten worden; ge
geven een daling van het over
heirlsberoep op de kapitaalmarkt en 
gegeven de ruime liquiditeitspositie 
van de bedrijven, lijkt alleen beleg
ging in het buitenland nog (met zijn 
valutarisico) een mogelijkheid. Bo
vendien moet men bedenken dat 
men het probleem zo alleen maar 
verplaatst en niet oplost. 

In dit artikel wordt niet gekozen 
voor een bepaalde oplossing. Wel 
pleiten wij ervoor dat de regering 
een lange termijnbeleid ontwikkelt, 
met een duidelijke visie, lopend tot 
midden volgende eeuw. Hierin zal 
niet alleen bovenstaande problema
tiek aan de orde moeten komen, het 
plan zal ook de gevolgen van de ver
grijzing voor de rijksbegroting 
(volksgezondheid, onderwijs, maat
schappelijk welzijn, volkshuisves
ting) en de overige sociale regelin
gen (AKW, AAW/WAO) moeten 
o:tnvatten. 

De politiek wordt vaak een korte 
termijndenken verweten. Zij krijgt 
nu de kans het tegenovergestelde te 
bewijzen. 

Mark Aalders 
Jan-Kees Martijn 

• 

Eigen instelling bepaalt 
toekomst 

H et belangrijkste voor ou
deren is hun eigen instelling 
ten aanzien van het ouder 

worden. Als je met 60( +) van de 
AOW gaat leven vanuit de gedachte 
dat je nog zo'n 15 jaar voor de boeg 
hebt, dan maak je een denkfout. Uit 
de praktijk blijkt immers dat de 
kans op een hoge leeftijd zeer groot 
is. Ga je er echter van uit dat je ook 
wel 95 jaar kunt worden, dan zit je 
op je 60ste wel met een heel ander 
perspectief. 

Uit ervaring weet ik hoe de be
jaarden in verzorgingstehuizen ei
genlijk zijn overvallen door hun 
hoge, behaalde leeftijd. Zij hebben 
er niet op gerekend en ze zijn er dus 
geestelijk ook niet op ingesteld. 

In feite zouden mensen al vanaf 
hun vijftigste moeten worden voor
gelicht over gezond en zelfstandig 
oud worden met zo min mogelijk 
niet zelf uitgezochte en ongewilde 
hulp. 
Dat kan men door bijvoorbeeld te 
weten dat je: 
- de kennissenkring op peil moet 

houden 
- vooral geestverwanten erg belang

rijk zijn 
- moet zorgen voor voldoende hob

by's, die ook aanpasbaar zijn 
- als het even kan, moet blijven 

studeren 
- in goede conditie moet trachten te 

blijven (blijf bewegen!) 
- betrokkenheid bij het maatschap-



pelijk gebeuren moet houden 
- moet leren bijtijds hulp te vragen 

bij problemen. 

Nodig voor 
zelfstandigheid 

Om de mensen zelfstandig te 
houden hebben we nodig: 
- veel aangepaste tweekamer

woningen; 
- 24-uur hulppost; 
- om zich thuis veilig te voelen een 

strenge aanpak van de criminali
teit. 

Er zullen altijd bejaarden zijn die 
vanwege eenzaamheid, lichamelijke 
of psychische problemen zo gehan
dicapt zijn, dat zij niet zonder onze 
hulp en controle kunnen leven. 
Daarom zullen we altijd verzor
gingstehuizen nodig hebben, maar 
dan in kleinere vorm met een dag
opvang. 

We zullen in de toekomst inder
daad een geweldig aantal mensen 
krijgen die voor de betaalde beroe
pen niet meer interessant is. Door 
deze groep bewust te maken, door 
het tonen van toekomstperspectie
ven, door te kennen te geven dat het 
ophouden met een betaalde of on
betaalde baan niet inhoudt dat je 
moet ophouden met je verder te 
ontwikkelen, kan de 60-plus leeftijd 
misschien juist het begin zijn van 

. een veel waardevoller leven. 
We moeten trachten de mensen ac
tief te houden. Vooral in hun eigen 
belang, maar ook in het algemeen 
belang zullen wij dan veel aan hen 
kunnen hebben. 

W.B.H. 
(naam bij redactie bekend) 

• 
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Maatschappij moet 
kennis 65-plussers 

gebruiken 

M et mijn 65ste jaar ging ik 
met pensioen. V oordien 
was ik directeur van een 

machinefabriek met circa 70 werk
nemers, die constant met een posi
tief rendement werkte. Naar mijn 
mening kon ik op het moment van 
mijn pensionering nog best als di
recteur fungeren. Zowel mijn li
chamelijke conditie als geestelijke 
gesteldheid waren nog in prima con
ditie. Dat was niet alleen mijn me
ning, maar ook die van deskundige 
buitenstaanders. 

Op mijn 68ste jaar kwam ik voor 
het eerst van mijn leven in het zie
kenhuis terecht vanwege een acute 
verhoging van mijn bloedsuiker
spiegel. Vóór mijn 68ste jaar werd 
mijn leven bepaald door een enor
me werklust, die ik gebruikte voor 
mijn machinefabriek, die daar ook 
graag gebruik van maakte en nog 
maakt. 

Ik moet zeggen dat ik na mijn 
ziekenhuisperiode minder actief 
ben, hoewel zowel mijn lichamelijke 

als geestelijke gesteldheid goed is. 
Volgens het Centraal Bureau 

voor de Statistiek worden de men
sen steeds ouder. Mijn mening is dat 
de 65ste verjaardag een goed mo
ment is om met actief werken op te 
houden, maar dat de maatschappij 
gebruik moet maken van de kennis 
en ervaring van de 65-plussers, die 
ontegenzeggelijk aanwezig zijn. Het 
gaat er natuurlijk om dat de betrok
kene dat zelf ook wil en dat het ren
dement positief moet uitvallen. 

Dat buitenstaanders dat zullen 
uitmaken is een moeilijke kwestie. 
Misschien zou een in het leven ge
roepen instelling - zonder een erge 
bureaucratie - waarvan het bestuur 
door jonge 65-plussers wordt ge
vormd als brug kunnen fungeren. 
Winst pakken mag natuurlijk nooit 
een vies woord worden. 

J. Kersten 
Eerbeek 

• 



Wel tijd maar geen geld 

ZELFSTANDIGHEID van ou
deren lijkt mij een groeiproces 
dat vooral omstreeks de VUT

en AOW -leeftijd gaat spelen en wel 
voornamelijk bij echtparen. Alleen
staanden hebben voor die leeftijd al 
een hele leerschool doorlopen. Sa
menwonenden zullen misschien on
derling moeten komen tot bewuste 
en in onderling overleg gemaakte 
afspraken en spelregels om een ei
gen terrein te behouden, te verwer
ven en af te bakenen. 

centage van het gehele, opgebouw
de pensioen. Overigens, hebben 
vrouwen ooit inspraak gehad of een 
oordeel gegeven (in groten getale) 
over de pensioendeling na een be
paald aantal huwelijksjaren? Deze 
beslissing is gewoon altijd genomen 
door mannen. Totdat - als eersten -
ik meen de ambtenaren dit een gun
stige wending gaven. 

GEZONDHEIDSZORG. Na het 
50ste jaar zou een bevolkingsonder
zoek kunnen terugkomen van 
thorax-onderzoek en voor de vrouw 
een regelmatige mammaegrafie; 
misschien zou een buikscan voor ie
dereen tot de mogelijkheden kun
nen gaan behoren. Voor alleen
staanden bestaat nu al behoefte aan 
reconvalescentiehuizen - de opvang 
na ziekenhuisopname gedurende 
.ongeveer 6 weken. Dus voor geeste
lijk redelijk gezonden, die geen ech
te verpleging behoeven; zoals 
"Overbos" te Hilversum. 
Instandhouding en uitbreiding van 
het Groene Kruis en bejaarden
hulp, alsook van Tafeltje-dek-je. 

Boodschappenbezorging en - weer 
voor alleenstaanden -flinke uitbrei
ding van het nieuwste draadloze al
armsysteem om de hals of om de 
pols. 

COMMUNICATIE OF 
VEREENZAMING. Laat de over
heid de bejaardenwoningen nu eens 
niet zo ver van het centrum of van 
de winkelbuurt bouwen! Wat ik 
vroeger niet vermoedde is dat ou
dere mensen liever niet naar bomen 
kijken, maar graag kinderen voorbij 
zien komen. Dat zij contact willen 
hebben met de gewone bezigheden 
van de rest van de bevolking en 
liefst niet hoger dan van een derde · 
verdieping uit gezien! Er zouden 
tuindorpen moeten komen met een 
verschillende leeftijdsopbouw waar
door generatiefuncties vanzelf meer 
tot hun recht komen. 

TOT SLOT: héél belangrijk is 
het instandhouden van de AOW en 
van de 60+ kaarten. Hiervoor moet 
bij jongeren een gunstige opinie 
worden aangekweekt of in stand ge
houden. 

Mevr. M.N. Schrok-Hasper, 
Oostvoorne 
• 

Alleenstaanden komen voor de 
vraag te staan hoe zij hun sociale 
contacten kunnen gaan vervangen 
en/of aanvullen. Allen die gewerkt 
hebben, zullen moeten leren hun 
dagen te slijten in musische of (bu
ren)hulpverlenende, adviserende 
dan wel egocentrische tijdsbe
steding. Eigenlijk heeft het slijtage
proces al plaats gehad en komt nu 
een periode van restaureren, ideeën 
bijstellen, horizon-verwijden en 
aanvullen wat men gedurende de 
werkzame periode heeft ontbeerd. 
Aanvulling van datgene waar men 
door te veel energie en te weinig tijd 
niet toe kon komen. Wel blijken er 
dan ineens velen in hetzelfde 
schuitje te zitten! Op zichzelf is dat 
al een boeiende ontdekking die veel 
mogelijkheden biedt tot een op
nieuw in kaart brengen van eigen en 
andermans mogelijkheden en be
langstellingen. 

Alleen maar een last? 
Deze heroriëntatie kost zeker één 

jaar. De financiële onafhankelijk
heid is daarbij een groot goed: het 
mes snijdt weer aan twee kanten. 
Eerst geld verdienen zonder tijd om 
het uit te geven. Nu wel tijd, maar 
geen geld. Daarbij verdwijnt bij me
nigeen de interesse in de politiek. 
Het lijkt me een natuurlijk proces, 
waarbij jongeren-met-overtuiging 
de zaak gaan overnemen. Een goede 
zaak is het, wanneer een zekere con
tinuïteit wordt bewerkstelligd door 
het aanblijven van verkozen, ruim
denkende ouderen. 

PENSIOENBREUK. Ik voel 
hierin iets oneerlijks en ik zou apart 
opgebouwde pensioenen voor ieder 
aan elkaar geplakt willen zien. Ook 
zou ik sterk willen pleiten voor pen
sioendeling voor de vrouw die ge
huwd is geweest. Het aantal jaren 
gezamenlijk doorgebracht, moet 
worden gehonoreerd met een per-

D e maatschappelijke plaats en 
de toekomstverwachtingen 

. van de oudere mens, zaken 
waar wij allen mee te maken heb
ben, de 60+ en 65+, die de grens is 
gepasseerd, de 75+ die heeft te on
dergaan, de 55+ die er vlak voor 
staat of al via werkloosheid of om 
andere redenen op een zijspoor 
staat, de jongere die de steeds ho
gere kosten van de vergrijzing moet 
opbrengen en tegelijk weet die le
vensfase ook eens in te zullen gaan. 

De oudere mens is al lang met 
ons, is altijd met ons geweest. In het 
verleden, in een ander maatschap
pelijk bestel en bij een veel lagere 
levensverwachting een kleine min
derheid, had de oudere mens een ei
gen rol in de samenleving en konden 
(beperkte) sociale voorzieningen re-

latief gemakkelijk worden opge
bracht, door kerkelijke activiteiten, 
privé initiatief en later in toenemen
de mate door de overheid. Dit bleef 
zo tot na 1945 ook toen de gemiddel
de levensverwachting sterk steeg 
door betere medische voorzieningen 
en gezondheidszorg. Dat was ook 
nog zo met de invoering van de 
AOW in 1957. 

Vergrijzing is nu in 1987, dertig 
jaar later, een probleem dat steeds 
meer de aandacht krijgt. Het op
merkelijke is dat nog maar vijf jaar 
geleden het probleem nauwelijks 
telde hoewel alle aspecten toen al 
zichtbaar of voorspelbaar waren, en 
niet alleen in Nederland. Toch 
kreeg zelfs de Conferentie van de 
Verenigde Naties over de ouderdom 
van 1982 géén aandacht van politici 
of publiek! 



In feite spelen nu drie factoren 
een grote rol die de oudere mens tot 
slachtoffer dreigen te maken. De 
vergrijzing van de bevolking als zo
danig is het gevolg van de geboor
tedaling en vrijwel tot stilstand ge
komen bevolkingsgroei, waardoor 
een andere leeftijdsopbouw ont
staat: 65+ers vormen in 1987 al 
12 %, in 2000 wordt dat 13,3 % en 
in 2030 21,1 %. Technologische ont
wikkelingen, maatschappelijke ver
anderingen en structurele wijzigin
gen in werkgelegenheid leiden tot 
steeds meer uitstoot van ouderen 
uit het arbeidsproces. De tegenval
lende economische ontwikkeling 
maakt het steeds moeilijker voor de 
kleiner wordende groep van econo
misch actieven de kosten van de 
vergrijzing op te brengen. Hier te
genover staat de vierde factor in het 
veranderingsproces waar de oudere 
zelf actief bij is betrokken en die, 
mits goed benut, een tegenwicht 
kan vormen om de oudere een vol
waardige plaats in de maatschappij 
te doen geven of laten behouden. 
Door een beter opleidings- en inko
mensniveau en door de verdere ont
wikkelingen in de gezondheidszorg, 
kan de oudere veel mondiger zijn en 
dit ook langer blijven. 

Ieder mens ondergaat een verou
deringsproces, maar voor niet ieder 
gaat dit even snel of op identieke 
wijze. Voorts stellen werkzaam
heden en functies sterk uiteenlo
pende eisen. Sommig werk veroor
zaakt nog steeds veel lichamelijke 
slijtage. Andere functies stellen de 
mens bloot aan spanningen die op 
den duur ondermijnend zijn of zijn 
weinig "interessant". V anclaar de 
velen die als 55+er of 60+er ver
dwijnen met WAO of VUT. An
deren, nog volop vitaal met 65 jaar, 
hebben werk dat op zichzelf boeiend 
is en dat zij nog lang zouden kunnen 
doen. De een heeft bovendien wei
nig liefhebberijen en voelt zich na 
VUT of pensionering uitgeschakeld 
en afgeschreven, terwijl de ander 
zoveel onbetaalde maatschappelijke 
bezigheden of persoonlijke bobbies 
heeft, dat er geen sprake is van ver
mindering van activiteiten of re
laties met het maatschappelijk ge
beuren. VUT of pensionering zijn 
dan vaak zelfs welkom om meer 
ruimte te krijgen voor die andere 
activiteiten, zeker als het betaalde 
werk minder interessant was. Een 
vaste wettelijke leeftijdsgrens voor 
pensioen of VUT houdt dus onvol
doende rekening met persoonlijke 
omstandigheden. 
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Kostenstijging 
De discussie rond de vergrijzing 

wordt sterk bepaald door financiële 
vraagstukken: billijke pensioen
rechten waarvoor een heelleven is 
gewerkt terwijl ook de opvattingen 
over een redelijk bestaansniveau 
zijn gewiJzigd; de twijfelachtig wor
dende betaalbaarbeid van pen
sioenrechten, de problemen van de 
pensioenbreuk; de kosten van ge
zondheidszorg en huisvesting van 
minder vitale of zieke ouderen. Aan 
de ene kant dus hogere kosten door
dat zwaardere eisen worden gesteld 
aan welzijn voor allen, ook de ou
deren, en aan de andere kant tege
lijk een toenemende druk om deze 
kostenstijging te beteugelen en als 
het kan zelfs reëel te bezuinigen. 

Het tweede hoofdthema werd al 
eerder genoemd, de structurele ver
anderingen in werkgelegenheid. 
Deze heeft geleid tot een ontoelaat
bare werkeloosheid, vooral onder 
jongeren. De financiële lasten en de 
maatschappelijke schade veroor
zaakt door deze werkeloosheid ver
oorzaken de bekende druk op ou
deren om plaats te maken voor jon
geren en die zo een kans te geven. 
Het inhoud en betekenis geven aan 
het "recht op werk" heeft met reden 
een hoge politieke en maatschappe
lijke prioriteit. Maar vergeten wij 
niet al te gemakkelijk dat een deel 
van de ouderen ook met goede reden 
dit recht op werk wil behouden en 
dat wij op deze wijze doende zijn een 
deel van de zichtbare jeugdwerk
loosheid te vervangen door een 
onzichtbare werkloosheid van ou
deren door een VUT of pensioen die 
voor hen te vroeg komt? 

De mondigheid van de oudere 
mens wordt nu wel meer erkend, al
thans in woorden. Want nog al te 
vaak zien wij ongewenste of zelfs 
onwaardige vormen van "betut
teling" in ouderenzorg en het socia
le werk. Hier moet nog veel veran
deren, meer nog in benadering en 
mentaliteit dan door het stellen van 
regels of het wijzigen van organi
satievormen. 

Een aantal politici wordt zich 
meer bewust van de aanwezigheid 
van de ouderen. Terecht, zeker als 
men bedenkt dat zij een steeds gro
tere kiezersgroep vormen die ook 
wel eens hun geduld kunnen verlie
zen en eisen kunnen gaan stellen. 
Tegelijk groeit het inzicht dat zij 
ook op economisch gebied niet over 
het hoofd kunnen worden gezien. 
V oor hen allen samengeteld is het 

pensioenbedrag een aanmerkelijke 
bron van bestedingen en daarmee 
van werkgelegenheid. 

Er is nog een factor, die zelden of 
nooit wordt genoemd. Dat is het 
economisch kapitaal opgebouwd uit 
de kennis en ervaring opgedaan in 
de loop van een lang leven. Een ka
pitaal dat voor de samenleving be
schikbaar blijft zolang de oudere 
mens vitaliteit en lust tot werken en 
tot maatschappelijke inzet behoudt. 
Een te vroege VUT of pensionering 
betekent onnodige kapitaalvernie
tiging. Kunnen wij ons dit tegen het 
einde van de twintigste eeuw nog 
permitteren? 

Wanneer wij ons bewust worden 
dat de ouderen niet alleen getals
matig belangrijk zijn, maar ook een 
eigen, essentiële taak kunnen ver
vullen in de maatschappij, behoeft 
de vergrijzing niet alleen een last te 
zijn. Wel moeten overheid en be
drijfsleven, en ook wij allen in het 
dagelijks leven, anders en beter in
spelen op de veranderingen en op 
de invloed van de vergrijzing. Dat 
betekent aandacht voor werk en 
werkomgeving zodat deze niet lei
den tot voortijdige slijtage of uittre
den als gevolg van een teveel aan 
spanningen. Het betekent ook een 
betere carrière-planning om zo goed 
mogelijk gebruik te kunnen maken 
van die eigenschappen waarin de 
jeugdige uitblinkt en van die andere 
eigenschappen die de waarde van de 
oudere bepalen. Verder zijn in het 
voorgaande genoeg redenen te vin
den die pleiten tegen een vaste pen
sioenleeftijd voor allen. De VUT-re
gelingen kunnen een goed uitgangs
punt vormen voor een flexibel sys
teem van pensionering, waarbij het 
niet alleen mogelijk is eerder op te 
houden, maar ook als dat gewenst 
is, om langer door te gaan. Het eco
nomisch kapitaal dat de oudere in 
zich bergt, blijft zo behouden en 
toegankelijk, de oudere is een min
der dure werkkracht met een ander 
type produktie, en het verou
deringsproces kan plezieriger ver
lopen door het "er bij blijven be
horen" en het actief en nuttig blij
ven. 

Professor dr. C. Voûte, 
Enschede 

• 



Verschil in 
AOW

uitkeringen 

W ij zullen ons moeten rea
liseren dat de generatie die 
omstreeks het jaar 2000 de 

pensioengerechtigde leeftijd bereikt 
de generatie is die alle jaren de 
AOW -premie ten volle heeft be
taald. Dit in tegenstelling tot de ge
neraties voor ons die vanaf het tot 
stand komen van de AOW niet of 
nauwelijks premie betaalden, maar 
wel van de AOW konden genieten. 
Iets wat ik hen overigens van harte 
gun! 

Degenen die hun hele leven het 
volle pond betaalden, moeten 
straks het recht houden op een vol
ledige AOW -uitkering. 
Maar het lijkt mij eerlijk dat ie
mand die zonder onderbreking aan 
het arbeidsproces - en dus aan het 
betalen der premies - heeft deel-

. genomen, recht zou moeten hebben 
op een hogere AOW-betaling dan 
iemand die hier weinig of geen pre
mie voor heeft betaald. 
Ik ben van mening dat ook hier 
"loon naar werken" ofwel AOW in 
verhouding tot premiebetaling zou 
moeten worden toegepast. 

Tot slot zou ik willen voorstellen 
om rond het jaar 2000 te komen tot 
een VVD-seniorclub, bestaande uit 
leden met een stuk levenservaring, 
die mogelijk een lagere contributie 
betalen maar ver- en gebonden blij
ven met en aan de VVD. 

J. F. N. Burgers 
Dongen 

• 
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Ouder worden een 
probleem? ... Waarom dan? 

Vroeger was het heel gewoon 
dat er drie generaties op een 
boerderij woonden. Oma pas

te op de kinderen, zodat ook moeder 
"productief" kon zijn. Opa hielp 
mee en gaf deskundige adviezen ge
stoeld op een brok ervaring. Nou 
ben ik me heel goed bewust dat het 
toen ook niet allemaal rozengeur en 
maneschijn was. Maar mede dank
zij dit systeem bleven mensen tot 
hun dood in zekere zin "productief" 
en "nodig" en bleven zij daardoor 
bij het dagelijks leven behoren. Ze 
werden niet "weggestopt" in een be
jaardencentrum. 

Dankzij ATV, VUT, 20% BTW 
op loonkosten, hoge sociale verze
keringspremies en belastingen ... 
enz., is de kostprijs van het uurloon 
dermate hoog geworden dat elke 
werknemer elke minuut van de dag 
wel een maximale prestatie moet le
veren wil zijn werkgever er geen 
geld op toe moeten leggen. Als de 
"lol" eraf is, is het ook gedaan met 
de prestatie en de meeste mensen 
zijn rond hun zestigste het werken 
dan ook meer dan zat. Dat is dus een 
dubbele reden om opa in de VUT te 
doen. Daarmee is opa echter meest
al ook gelijk helemaal uitgesloten 
van het produktieproces, zodat ge
lijktijdig ook een heleboel sociale 
contacten worden afgesneden. 

Alleen voor de sterkeren en beter 
opgeleiden blijven functies over als 
adviseur, commissaris, ambtelijk 
secretaris, penningmeester e.d. Ook 
worden heel veel klusjes opgeknapt 
door vader en schoonvader omdat 
voor de meeste particulieren de 
schilder en timmerman - gezien de 
hoge lasten - onbetaalbaar zijn ge
worden. Was destijds de invoering 
van de WW de riekslag voor veel 
zwakkere ondernemingen die deze 
premies gewoon niet konden op
brengen, waardoor veel werkne
mers in die WW terecht kwamen, 
nu is het de invoering van ATV en 
VUT die voor hetzelfde effect zor
gen. De werkdruk wordt hierdoor 
dermate groot dat veel werknemers 
het rond hun 50ste wel voor gezien 
houden en dankzij de invoering van 
A TV en VUT in de VUT terecht 
komen. 

Ik wil deze vergelijking nog wel 
even doortrekken. Iedere Nederlan
der ergert zich aan de steeds hoger 
wordende autopremie, terwijl een 
steeds groter aantal mensen onver
zekerd rond rijdt. Het waarborg
fonds draait voor de schade op. 

Iedere consument betaalt con
stant te veel bij alles wat hij koopt. 
Hij betaalt immers ook de diefstal
preventie en de inbraakverzekering 



van de winkelier. Miljoenen van 
onze belastingcentjes gaan jaarlijks 
naar de criminaliteitsbestrijding, 
echter zonder zichtbaar resultaat. 

Het vandalisme kost jaarlijks 
miljoenen (of miljarden?). Ach, zo 
kunnen we nog heellang door
gaan ... 

Als we nu met ons allen eens: 
- de verworven kennis van de laat
ste eeuw gingen aanwenden voor 
het algemeen belang; 
- zelf werken voor de kost weer nor
maal zouden vinden; 
- het "Gij zult niet stelen" weer in 
ere zouden herstellen, i.p.v. onze 
hedendaagse variant daarop: "Gij 
zult uw bezit geen moment uit het 
oog verliezen"; · 
- een nieuw soort ondernemings
raad zouden oprichten, die oog 
heeft voor alle belangen, dus ook 
dat van de onderneming (en dus 
ook het indirecte belang van de 
werknemer); 
- de persoonlijke verantwoordelijk
heid meer zouden benadrukken en 
dat allemaal ook zouden laten door
klinken in regeringscommentaar, 
wijze van regeren, dagelijkse 
nieuwsvoorziening ... enz. 

Dan zou het werken en leven 
·weer plezierig worden, maar boven
dien ook als zodanig worden er
varen! Daardoor zou de psychische 
druk op werknemers veel minder 
worden. Zou er minder prestatie
dwang van de werkgeverskant zijn, 
waardoor ouderen weer bijna tot 
aan hun dood produktief zouden 
kunnen blijven voor de gehele gec 
meenschap. Wat de meesten veel in
nerlijke voldoening zou geven en 
met als prettige bijkomstigheid: 
minder uitbuiting van grondstoffen 
en milieuverontreiniging, omdat de 
factor arbeid weer zou zijn aange
land op normaal A.P. 
DAN ZOU ER DUS OOK GEEN 
VERGRIJZINGSPROBLEEM 
ZIJN ... 

Ik ben ervan overtuigd dat heel 
veel mensen het met mij eens zullen 
zijn, maar dat de uitvoering hiervan 
een utopie is. 

P. Westera 
Winterswijk 
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De zorgverlening na 
2000 

D e oudere die zal leven na het 
jaar 2000 zal meer dan thans 
mee bepalen hoe de zorgver

lening voor hem eruit zal gaan zien. 
De toekomstige oudere zal zo lang 
mogelijk in zijn huis willen blijven 
wonen. Om dat te realiseren zal de 
totale ouderenzorg eerst eens 
kritisch moeten worden bekeken. 

Nu, in 1987, loopt de zorgver
lening aan ouderen over te veel 
schijven, waardoor zij onoverzichte
lijk wordt. Verstandiger is het om 
alles onder een noemer te brengen, 
zodat gezinszorg, wijkverpleging, 
bejaardenhulp (dus de intramurale 
zorg) en de sociaal-geriatrische 
dienst vanuit een centrum gecoör
dineerd zouden kunnen worden. 
Uiteraard onder een leiding en be
slist niet zoals thans het geval is dat 
iedere verzorgingstak zijn eigen lei-

. ding heeft, waardoor de een vaak 
niet weet waarmee de ander bezig is. 
Want dat heeft weer tot gevolg dat 
ieder een eigen beleid voert, waar
door men langs elkaar heen werkt. 

Vanuit een dergelijk centrum 
zou de selectie van de juiste vorm 
van zorgverlening zorgvuldiger kun
nen gaan plaatsvinden. Ook zou 
zo'n centrum meer regionaal kun
nen worden gehuisvest, zodat de 
ouderen alle vormen van zorgver
lening binnen handbereik kunnen 
hebben. 

Ongezonde 
concentratie 

De oudere na het jaar 2000 zal 
niet meer in het bejaardencentrum 
willen worden opgenomen, omdat 
een concentratie van veel oudere 
mensen onder een dak ongezond is. 
Die oudere wil dagelijks contact 
kunnen hebben met alle geledingen 
van de bevolking. Het huidige be
jaardencentrum zal steeds meer de 
functie gaan overnemen van de ver
pleegkliniek en niet alleen meer on
derdak bieden aan 65+ers, maar 
ook aan jongeren, die vanwege een 
zware handicap niet meer zelfstan
dig kunnen wonen. · , 

Mensen met een lichtere han
dicap zullen gewoon willen worden 

gehuisvest in een aangepast huis. Zo 
zullen er wel situaties blijven waar
voor de oudere na het jaar 2000 as
sistentie nodig zal hebben in de 
thuissituatie. 

Welnu de huidige Fokusprojec
ten met de A.D.L.-assistentie zou
den toegankelijk moeten gaan wor
den voor 65+ers. 

Een andere ontwikkeling die we 
in de gaten moeten houden, is dat 
de beroepsbevolking na 2000 uit
gedund zal raken en wij geen werk
loosheid meer kennen. Vermoede
lijk zullen er zelfs te weinig beroeps
krachten voorhanden zijn om opti
male zorgverlening aan de ouderen 
te garanderen. Wij zullen in die tijd 
meer een beroep moeten gaan doen 
op vrijwilligers. Jong en oud zullen 
bereid moeten zijn gehandicapten 
op leeftijd te helpen. Ik denk hierbij 
aan wisseldiensten bij toerbeurt 
voor de voedselvoorziening en be
reikbaarheid. Een grote rol is dan 
weggelegd voor de vitale oudere die 
zijn leeftijdgenoten kan helpen. De 
huidige service- of aanleunwonin
gen voor 65+ers moeten opgaan in 
de Fokusprojecten of ze moeten zo
danig worden gebouwd dat zij aan
sluiting vinden bij de normale huis
vesting van alledag en niet - zoals 
nu - ergens bij een bejaardencen
trum worden gebouwd. Zondermeer 
zijn deze woningen geschikt voor 
het bieden van huisvesting aan ou
dere en jongere gehandicapten. 

Kortom, we moeten er vanaf ou
deren in een hokje te plaatsen. De 
oudere maakt deel uit van de totale 
samenleving. 

Geriatrie 

Alle opleidingen op het gebied 
van gezondheids- en welzijnszorg 
zullen het vak geriatrie als verplicht 
onderdeel moeten gaan krijgen. In 
het bijzonder zullen d.e opleidingen 
voor zorgverlening aan ouderen op 
de helling moeten. Er zal slechts een 
opleiding op LBO- en MBO-niveau 
moeten komen, die een zo breed mo
gelijke basis vormt voor alle vormen 
van zorgverlening aan ouderen. De 
docenten zullen stages moeten 



lopen in het praktijkveld om voort
durend de opleiding aan de praktijk 
te toetsen. 

Nog een heel ander punt. Nu al 
zijn er tekenen die er op wijzen dat 
niet alle ouderen na hun pensio
nering in Nederland willen blijven 
maar naar elders in Europa willen 
verhuizen. Welnu, Nederland heeft 
op het gebied van zorgverlening een 
ongekend hoog en duur niveau be
reikt in vergelijking tot de overige 
landen van Europa. Wij zullen ook 
deze ontwikkeling in de gaten moe
ten houden en eraan moeten wer-

1'. 
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ken dat de Nederlandse bejaarden 
ook elders een fijne oude dag kun
nen genieten. 

Wil de zorgverlening aan ou
deren na het jaar 2000 er zo gaan 
uitzien als ik in het voorafgaande 
heb gesteld dan wordt het de hoog
ste tijd dat de landelijke en Europe
se politiek de ouderenzorg als actie
punt gaan nemen. 

lne Hellwig 
Maastricht 

• 

Het beleid en de 
• • • vergriJZing 

Het Kabinet Lubbers 11 merkt 
in de Nota "Zorg voor ou
deren" op te streven naar: 

"het zo lang mogelijk zelfstandig 
functioneren van ouderen in hun ei
gen vertrouwde omgeving" .. Zo het 
al niet een door het liberale deel van 
het Kabinet geïnitieerde beleidslijn 
is (de VVD als auctor intellectualis), 
dan is het toch een uitgangspunt 
waar de liberalen zich in kunnen 
vinden. Het Kabinet meent een en 
ander te kunnen realiseren door 
enerzijds bevordering van zelfzorg 
en mantelzorg, zelfhulpgroepen en 
vrijwilligerswerk en anderzijds be
vordering van samenwerking tussen 
verpleeghuizen en bejaardenoor
den. 

Over de wenselijkheid van deze 
prioriteitenstelling bestaat, en dan 
druk ik me voorzichtig uit, geen 
consensus. De Scenario-commissie 
Vergrijzing heeft zich reeds in 1985 
negatief uitgelaten over de mantel
zorg en de onlangs overleden dr. J. 
van Mansvelt heeft geschreven: 
"Het is nonsens te menen dat de 
meest doelmatige hulp voor de 
slechter wordende gezondheidstoe
stand van de bevolking van 55 jaar 
en ouder en de per individu langere 
periode van ziekte voor de dood ge
boden kan worden door zelfzorg, 
mantelzorg, vrijwilligerswerk en de 
eerste lijnszorg. Het is te hopen dat 
een volgend no-nonsense-kabinet 
ook in dit opzicht zijn naam waar 
zal maken." 

Het College voor ziekenhuisvoor-

zieningen, een landelijk adviesor
gaan dat de Staatssecretaris van 
W.V.C. adviseert over planning en 
bouw van intramurale voorzienin
gen, heeft d.d. 16 februari 1987 ad
vies uitgebracht inzake experimen
ten in de verpleeghuissector (de
pendancevorming van verpleeghui
zen bij bejaardenoorden). In zijn 
advies wijst het College op de be
perkte financiële middelen en op de 
noodzaak van het stellen van prio
riteiten. Andere prioriteiten, be
doelt het College op te merken, ge
tuige de volgende passage: "In dat 
verband brengt het College u in 
herinnering dat er landelijk gezien 
nog steeds een groot tekort is aan 
verpleeghuisbedden voor met name 
psycha-geriatrische patiënten. Rea
lisering van experimenten in het 
kader van zich wijzigende opvattin
gen over de zorg voor ouderen ten 
koste van de bouw van genoemde 
verpleeghuisbedden wordt door het 
College ontraden". 
De nodige kritische kanttekeningen 
dienen derhalve te worden ge
plaatst bij de weg die het Kabinet 
kiest om de overigens lovenswaar
dige doelstelling te realiseren. 

Te weinig financiële 
middelen· 

Ook de financiële onderbouwing 
van het beleid, zoals neergelegd in 
de Nota "Kosten van vergrijzing 

voor W.V.C.", wordt terecht bekri
tiseerd. 

De in de Nota gekozen techni
sche uitwerking en wellicht in nog 
sterkere mate de voorlopige stand
puntbepaling van het Kabinet, een 
brief van 25 november 1986, leidt 
nauwelijks tot een aanpassing van 
de beschikbaar te stellen financiële 
middelen. De meerjaren raming 
komt erg laag uit (té laag) omdat 
wordt uitgegaan van zeer ruime 
substitutie-mogelijkheden en ver
onderstellingen over een te realise
ren stijging van de arbeidsproduk
tiviteit. Echter met name voor de 
ziekenhuissector lijkt een stijging 
van de arbeidsproduktiviteit nau
welijks te realiseren: de praktijk 
wijst uit dat technische ontwikke
lingen veelal tot nieuwe toepas
singsmogelijkheden leiden en geen 
rechtstreekse invloed hebben op de 
efficiency van het produktieproces. 

V oor de andere sectoren zou de 
noodzaak tot een produktiviteits
stijging te komen moeten leiden tot 
beëindiging van het streven naar 
kleinschaligheid. Mag ik uit naam 
van de patiënt/consument hiervoor 
bedanken? 

Financiële 
ondersteuning 

randvoorwaarden 
onvoldoende 

De beleidsdoelstelling ouderen 
zo lang mogelijk zelfstandig te laten 
functioneren in hun vertrouwde 
omgeving is te realiseren, mits 
wordt voldaan aan een aantal rand
voorwaarden. Enkele liggen zeer 
voor de hand, een andere verdient 
wellicht nadere bestudering in het 
Haagse. 

Ten eerste is ook voor de vergrij
zingsproblematiek (het is geen 
unieke claim) meer geld nodig. De 
Nationale Raad voor de Volks
gezondheid schrijft d.d. 18 novem
ber 1986: "De Raad ( ... ) acht het 
onafwendbaar dat er met name als 
gevolg van de dubbele vergrijzing, 
zowel in de intramurale als in de ex
tramurale sector van de volks
gezondheid meer geldmiddelen be
schikbaar zullen moeten komen 
voor het handhaven van de kwal i
teit van de zorg voor oudere patiën
ten." 

In het Regeerakkoord is een be
zuiniging of ombuiging ten aanzien 
van de volksgezondheid van 1,2 mil
jard opgenomen. Volgens de laatste 

18 augustus 1987 



berichten, verwezen kan worden 
naar een artikel in de Volkskrant 
van 15 mei jl., komt daar naar schat
ting 500 miljoen bovenop. Een "er
fenis" van het vorige Kabinet. Een 
pleidooi voor meer financiële mid
delen moet tegen deze achtergrond 
worden bezien. Als het zelfstandig 
functioneren van ouderen waard is 
gerealiseerd te worden, moet die 
waarde financieel vertaald worden 
en moet er derhalve op andere ter
reinen extra worden "geknepen", 
ondanks de protesten die dat voor
spelbaar zal opleveren. 

Ten tweede zou ik willen wijzen 
op de bijdrage die ziekenhuizen 
kunnen leveren aan het zelfstàndig 
blijven functioneren van bejaarden. 
Op het symposium "Vergrijzen en 
bewegen" is met nadruk gewezen op 
het belang van nieuwe ontwikkelin
gen op het gebied van de gewrichts
chirurgie van heup en knie, hart- en 
vaatchirurgie, cataract- en netvlies
operaties etc. Een verbreding van 
het perspectief is gewenst. Er moet 
een verschuiving optreden van de 
aandacht, die nu eenzijdig gericht is 
op de mantelzorg en de eerste lijn, 
naar de mogelijkheden die liggen in 
de ziekenhuissector. 

Afsluitend wil ik opmerken dat 
de rol van de bejaarde zelf opge
waardeerd dient te worden. Een ac
tieve participatie wordt bij de be
leidsvoorbereiding thans niet gesti
muleerd. De bejaarde krijgt de pas
sieve rol opgedrongen van degene 
die de zorg ondergaat die anderen 
voor hem hebben gekozen. 

drs. J. H.M. Nuiten 
Terheijden 
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Wettelijke pensionering 
optrekken naar 70 

Ouderen (niet vergrijzing) en politiek 

I k reageer op uw "oproep", om
dat vraagstukken m.b.t. ou
deren in onze samenleving mij 

bijzonder interesse~en. Ik hoop te 
mogen aannemen dat uw oproep 
niet erg hoffelijk werd gesteld met 
de bedoeling om reacties uit te roe
pen. Ik moet voorop stellen dat er 
een groot verschil bestaat tussen 
leeftijd, de kalenderleeftijd, en ou
derdom, de fysiologische leeftijd. 
V oor een ieder zijn de vele jeugdige 
70-jarigen waarneembaar naast an
deren, versleten uitgewerkte men
sen, van dezelfde leeftijd. Kortom, 
het levenstempo van ieder mens is 
verschillend. Daarom vormen "ver
grijzen" (hoeveel 40-jarigen zijn of 
worden grijs?) en ouderen (lees 
65+) geen criteria voor ouderdom. 
Uw oproep maakt het nog bonter 
wanneer u schrijft: "sterker nog, wij 
zijn ervan overtuigd dat de ouderen 
in het jaar 2000 of 2010 zullen wei
geren zich als probleem te laten be
handelen." 

Alsof de thans levende ouderen 

bereid zouden zijn zich zonder meer 
van tafel te laten vegen. Ik richt mij 
hieronder in het bijzonder tot de 
grote groep actieve ouderen en niet 
tot de supermensen zoals de 67-ja
rige Paus Johannes Paulus, die als 
een 13de apostel de wereld rond
reist. 

Ik ben 78 jaar oud en beoefen bij
kans 55 jaar de advocatuur. Elke 
morgen om 8.15 uur ben ik op mijn 
kantoor en beperk mijn werkuren 
tot 30 per week. De sporten die ik 
nog beoefen zijn: fietsen, zwemmen, 
skiën en jagen. Van de vele functies 
die ik op sociaal, politiek, sportief 
en commercieel gebied heb bekleed, 
zijn er nog enkele op cultureel ge
bied over. Ik heb vele hobbies. 

Uitschakeling op 65 . )aar 

Het is goed enkele feitelijke gege
vens voorop te stellen. Circa 1/9de 



deel van onze bevolking is ouder 
dan 65 jaar. Eén generatie verder 
stijgt dit percentage tot 1/5de deel. 
De jaarlijkse AOW -uitgaven van 20 
miljard zullen dan ongeveer verdub
beld zijn; wanneer het beleid niet 
drastisch wordt gewijzigd. 

Op het moment is het zo, dat wie 
65 is geworden - zonder aanziens 
des persoons - wordt afgeschreven. 
Hij of zij wordt uitgestoten uit de 
politiek, de arbeid en het econo
misch verkeer. De anderen zullen 
"over u zonder u" wel de dienst uit
maken alsof een groep van bijkans 
3.000.000 kiezers geen eigen rechten 
meer heeft om te participeren. 

Ik realiseer mij dat een mentali
teitsverandering is geboden met be
trekking tot de positie en de rechten 
van de ouderen in onze maatschap
pij. 

Om dichter bij huis te blijven be
tekent dit ook, dat van de groep die 
elkaar op het kussen houdt, een deel 
moet opstappen om plaats te ma
ken voor ouderen. Dat opstappen 
had allang moeten gebeuren voor 
(voor de VVD onmisbare) figuren 
als Zoutendijk en Kamminga. 

65 grens moet naar 70 

In Amerika heeft men allang in
gezien dat 65 een verouderde grens 
is, dankzij de verbeterde gezond
heidstoestand en mede door de stij
ging van de gemiddelde leeftijd. De 
wettelijke grens om met pensioen te 
gaan is daarom verlegd van 65 naar 
70 jaar. 

Alan Pifer, president emeritus 
van de Carnegie Corporation, 
schrijft in The New York Times, dat 
65 een totaal verouderd criterium is 
geworden en dat veroudering veelal 
eerst in de zeventiger jaren op
treedt. Dat zij, die geestelijk en li
chamelijk in goede conditie zijn, het 
recht hebben om op enigerlei wijze 
(aangepast) produktief te blijven en 
als zodanig door de maatschappij en 
vooral door de jongeren geaccep
teerd moeten blijven gedurende hun 
"third quarter of life". Overheid en 
bedrijfsleven zullen zich daarvoor 
moeten inzetten. De daaraan ver
bonden kosten zullen slechts een 
fractie uitmaken van hetgeen op de 
sociale uitkeringen wordt bespaard. 
Uit zijn artikel citeer ik de volgende 
passage: 

"The mistique of age 65 obscures 
a growing contradiction between 
the increased longevity and vigor of 
older Americans and attitudes and 

policies that encourage increasingly 
early retirement."* 
Ik ben het volkomen met hem eens. 

Conclusies 

Mijn conclusies zijn dan ook: 
- dat de leeftijdsgrens van de wette
lijke pensionering moet worden op
getrokken tot 70 jaar; 
- dat in vertegenwoordigende col
leges 10 % van de zetels voor verte
genwoordigers van de ouderen moet 
worden ingeruimd. 

(noot: Daarbij denk ik niet aan de fut
lozen, maar aan ouderen, die hun plaats 
in de maatschappij nog vervullen. Dat 
bepaalde functies bij voorkeur in han
den van jongeren moeten blijven - die vi
taliteit en appeal aan wijsheid weten te 
paren - spreekt voor mij vanzelf. Ik denk 
daarbij bijv. aan het voorzitterschap van 
de fractie in de Tweede Kamer, aan fi
guren als Haya van Someren, Wiegel, 
Nijpels en Voorhoeve (die al aan het ont
bijt de barokken hoorn van de VVD 
blaast). Ik denk dan aan jongeren, die 
niet in paniek raken door - veelal onver
mijdelijke - tegenslagen en in paniek 
foutieve beslissingen blijven nemen. Als 
zo'n tegenslag zie ik de laatste verkiezing 
voor de Tweede Kamer der Staten Ge
neraal. Bij de voor-laatste verkiezing 

L. .,.,,. 

stemden zeer veel CDA-ers op de VVD 
om te voorkomen dat een PvdA/CDA
kabinet zou worden gevormd. Nadat 
Lubbers evenwel verklaard had met de 
VVD te willen blijven doorregeren kon
den zij, zonder politieke gevolgen, zich 
weer bij de laatste verkiezing aan de 
brede boezem van het CDA neervleien. 
- dat een verandering in mentaliteit no
dig is om een einde te maken aan - wat 
de Amerikanen noemen "ageism"; dat is 
minachting, onderwaardering en discri
minatie van mensen wegens hun leeftijd 
en 
- dat allen, die weigeren zich "als ver
grijsden boven de 65 jaar" te laten uit
sluiten, de trom zullen moeten roeren en 
waar mogelijk zelf het voortouw zullen 
moeten nemen. Die groep zal dit reeds 
thans moeten doen - gelijk ik tracht 
zulks te doen - en niet - zoals uw oproep 
suggereert - dit moeten overlaten aan 
ouderen in het jaar 2000 of 2010.) 

Mr. J. R. Voûte 
Amstelveen 

• 
* De mystiek van het begrip 65 jaar ver
bergt een groeiende tegenstrijdigheid tus
sen de toenemende langere levensduur en 
vitaliteit van de oudere Amerikaan en de 
houding en politieke gedragslijnen, die 
steeds sterker het vroeg met pensioen 
gaan stimuleren. 
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Positie 65+ers wordt 
steeds ongunstiger 

N aar aanleiding van de "ver
grijzingsoproep" gaarne de 
volgende notities: 

1. Zelfstandigheid van ouderen: 
vóór, maar goede huishoudelijke 
hulp ontbreekt en indien beschik
baar is deze juist voor gepensio
neerden duur. 

2. Pensioengerechtigde leeftijd 
dient variabel te worden vastge
steld; de pensioengerechtigde leef
tijd hangt ondermeer af van de aard 
van de functievervulling. 

3. Voorziening pensioenbreuk is 
dringend nodig. 

4. Inspraak van gepensioneerden 
op besteding pensioenfondsen. 
Hiervan ben ik een groot voorstan-

der. Uit de kring van gepensioneer
den zou tenminste een in het be
stuur van het fonds dienen te wor
den aangewezen, resp. gekozen. 
Liefst twee vertegenwoordigers van 
de gepensioneerden. Zij hebben er
varing met het gepensioneerd zijn. 

5. WUV. De terugbetaling van 
onkosten (medicijnen e.d.) vergt 
nog steeds circa twee maanden. Bij 
particuliere ziektekostenverzeke
ringsmaatschappijen is die termijn 
circa twee weken! 
Niet alleen stijgen de premies voor 
ziektekostenverzekering bijna elk 
jaar, de 65+er betaalt sinds 1 janua
ri 1987 ook f 300,- per jaar als 
"heffing" MOOZ/WIZ. 

6. De algemene positie van de 



65+er wordt de laatste jaren steeds 
ongunstiger, dit in tegenstelling tot 
de "werkers". Enkele voorbeelden: 
pensioenen worden in de meeste ge
vallen niet aangepast. AOW en 
WUV zijn bevroren; de vakantietoe
slag (AOW) is met 0,5 % vermin
derd. Het rentepeil van spaartegoe
den is de laatste jaren voortdurend 
gedaald; gevolg minder inkomsten. 
In aanmerking nemende dat het in
komen van de 65+er eerder neiging 
tot daling heeft, wordt deze daling 
mede veroorzaakt door: verhoging 
van de huurprijzen; van de onroe
rend goed-belasting; reinigings
rechten, milieuheffing; verhoging 
tarieven openbaar vervoer (tussen 
haakjes: strippenkaarten zijn voor 
ouderen slecht afleesbaar en slecht 
te hanteren). 

De daling van het inkomen wordt 
verder ondermeer veroorzaakt door 
de wijziging van de loon- en inkomc 
stenbelasting. Echtparen zijn nu 
tweeverdieners en betalen thans sa
men meer loon- en inkomstenbelas
ting dan voor de wijziging; zie de 
loonbelasting op de AOW-uitke
ring. 

De grens voor eventuele aftrek 
van buitengewone lasten (ziek
tekosten ingeval van huisarts en 
door hem voorgeschreven medicij
nen, die niet mede-verzekerd zijn) is 
thans zo hoog, dat dezé grens louter 
theoretisch is geworden. Iemand 
met een bruto-inkomen van circa 
f 44.000,- moet minstens f 6.400,
extra ziektekosten uitgeven, wil hij 
voor enige aftrek in aanmerking ko
men. 
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Verdere voorbeelden van hogere 
uitgaven: de subsidie voor de pe
dicure ten behoeve van 65+ers is 
vervallen; het tarief is daardoor ver
dubbeld. 
Het telefoontarief is fors verhoogd 
(lokale gesprekken van meer dan 5 
minuten). Juist 65+ers hebben be
hoefte aan wat langere telefoonge
sprekken met familie en vrienden. 
Ook omdat onderlinge bezoeken 
i.v.m. de toenemende onveiligheid 
in huis en op straat (berovingen en 
inbraken) afnemen. En in verband 
met dat toenemend aantal inbraken 
worden de verzekeringspremies 
aanzienlijk verhoogd. 
Eveneens is het lidmaatschap van 
de openbare leeszaal en bibliotheek 
verhoogd. 
Ook de verhoging van het BTW-ta-

rief werkt negatief op het inkomen 
van de 65+er. 
De tarieven van de tandarts zijn 
aanmerkelijk verhoogd; voor een 
halfjaarlijkse controle en reiniging 
van het gebit wordt in vergelijking 
met 1986 circa 25 % meer berekend. 
Voor concerten en toneelvoorstel
lingen worden nauwelijks meer 65+ 
kortingen toegepast. 

Kortom: een budgetonderzoek bij 
65+ers zal uitwijzen, dat de koop
kracht van deze categorie Nederlan
ders geleidelijk aan steeds verder 
daalt. 

J. E. van der Wielen 
DenHaag 

• 

Je plaatsje onder de zon 
verdienen 

H et komt nogal eens voor dat 
middelbaar en hoger perso
neel de neus ophaalt voor de 

cursus "Pensioen in Zicht" die veel 
werkgevers hun uittredende mensen 
aanbieden. "Beneden onze waar
digheid", vinden chefs en directeu
ren, en "wij weten waarachtig wel 
hoe wij onze tijd zullen besteden". 

Van die waardigheid hadden mijn 
vrouw en ik geen last toen wij ons 
aanmeldden. Wel vroegen we ons af, 
of de cursus belangrijke nieuwe ge
zichtspunten zou opleveren. We 
hadden immers al uitgebreide plan
nen voor ons zogenaamde derde le
ven. 

Welnu, in een sfeer die het mid
den hield tussen een schoolreünie 
en een sensitivitytraining, werden 
veel van onze ideeën bevestigd. 
Nieuw was ondermeer de herhaalde 
aanbeveling van de cursusleidster 
om structuur in je leven te brengen -
ter vervanging van werken voor het 
dagelijks brood - door je dienstbaar 
te maken. Niettemin bleef er meer 
tijd dan vroeger voor hobby's, tele
visie kijken, kranten lezen of tui
nieren. 

Ieder naar zijn aard. De een zal 
zijn sportvereniging helpen, de an
der sociaal werk doen of zich in
spannen om een overtuiging uit te 
dragen. Het is gauw goed als er maar 
een verbintenis achter zit; het werk 
niet te vrijblijvend is. Ik ben voor de 
Vereniging "Nederland in den 
Vreemde" honorair redacteur van 
haar blad geworden. Ook dat geeft 
het prettige gevoel iets voor een an
der te doen. 



Keuze 
Redelijk gezonde ouderen die 

rond kunnen komen van hun inko
men, hebben de keuze uit drie mo
gelijkheden: 1. De tijd als los zand 
door hun vingers laten glijden. 2. 
Zich beperken tot op zichzelf gecen
treerde bezigheden en 3. Naar ver
mogen werken ten behoeve van an
deren zonder een tegenprestatie te 
verwachten. Het ligt voor de hand 
dat de derde optie de meeste kans 
biedt op geestelijk, ja zelfs lichame
lijk welzijn. 

Hoe kijken jongeren tegen bejaar
den aan? Laten we voorzichtig vast
stellen dat ze een niet meer dan ma
tig respect hebben voor "oude knar
ren". Maar, naarmate er meer ou
deren zijn die zich dienstbaar 
maken, zullen ze stijgen in de ach
ting van hun jonge medeburgers. 
Daarmee lost tegelijkertijd een 
groot deel van het bejaardenpro
bleem zich op. De oudjes kunnen 
immers nauwelijks meer worden ge
mist en zullen dan ook meer gewaar
deerd worden dan nu nog het geval 
is. 

Pensioenbreuk 

Een andere vraag is hoe onze sa
menleving het voortbestaan van 
een groeiend aantal bejaarden moet 
financieren. Mogelijk ligt het ant
woord in maatregelen die de ge
vreesde pensioenbreuk uitbannen 
en, tevens, in de geleidelijke vervan
ging bij de AOW van het huidige 
omslagstelsel door fondsvorming. 
Anders dan nu zullen vele bejaar
den hun pensioen dan echt verdiend 
hebben; plukken ze de vruchten van 
de vele jaren betaalde premies. In de 
reglementen moet wel staan dat de 
winst ten goede komt aan de pen
sioengerechtigden. Zodoende krij
gen ze, in geval van inflatie, enige 
compensatie voor de stijgende kos
ten. Is dit idee ooit bestudeerd? 

M. A. Beels 
Rijswijk 

• 

Veranderingen via 
bejaardentehuizen 

1972 

In 1972 was ik werkzaam als ad
ministrateur bij een bejaarden
tehuis in de regio, waar ongeveer 
100 bejaarden (of moeten wij over
gaan tot senioren?) een genoeglijke 
levensavond genoten. De fitheid, 
conditie, stemming en wat dies meer 
zij was goed te noemen van de men
sen die toen de bejaardentehuizen 
bevolkten. We leefden in een tijd 
dat als je de leeftijd van 70- 75 jaar 
had bereikt het op een vrij simpele 
wijze mogelijk was om in aanmer
king te komen voor een plaatsje in 
het bejaardentehuis. 

1987 

Inmiddels zijn er 15 jaren verstre
ken. Bet voornoemde bejaarden
huis is als zovele tehuizen in
grijpend veranderd. Er is nu nog 
plaats voor 70 bejaarden, die er een 
goede verzorging hebben. Let wel 
verzorging. De conditie van de be
woners is matig tot slecht. Het te
huis is alleen toegankelijk geworden 
voor bejaarden die na een zeer 
strenge selectie een plaatsje kunnen 
krijgen. 

De ontwikkeling op zich is zeer 
toe te juichen. Een bejaardentehuis 
is te duur voor mensen die er niet 
werkelijk thuishoren. Het is niet te
recht om alleen via een leeftijds
norm op deze dure sociale voorzie
ning aanspraak te maken (kosten 
circa f 38.000,- per jaar). Het toe
juichen van deze ontwikkeling ver
plicht naar mijn mening direct ook 
het aanpakken van de problemen 
waarmee de mensen, die niet of 
nauwelijks in aanmerking komen 
voor een plaats in een bejaarden
tehuis geconfronteerd worden. 

Legio problemen 

Deze problemen zijn voor deze 

groep legio. Ik noem maaltijden be
reiden, inkopen doen, alarmerings
situaties, vervoer etc. Het is, wil in 
het jaar 2000 ie.ts bereikt zijn, van 
het grootste belang dat er zo snel 
mogelijk een aanvang wordt ge
maakt met het ter hand nemen van 
de genoemde problemen. Daarbij 
kan men er gerust van uitgaan dat 
de bejaardentehuizen, zeker in de 
regio, een centrum-functie hierin 
kunnen vervullen. Stellig waar het 
gaat om maaltijdverzorging, alar
meringssystemen en functioneren 
als een plaats om sociale contacten 
te hebben. 

Om die functie te vervullen zal er 
geld moeten komen, maar dan op 
een andere manier dan nu het geval 
is. Momenteel wordt het geld voor 
het zogenaamde flankerend beleid 
weggehaald bij de bejaardentehui
zen en wordt verdeeld onder allerlei 
goedwillende well-fareachtige clubs 
die allemaal wat kleine activiteiten 
(ongecoördineerd) ondernemen. 
Het zou een zeer goede ontwikkeling 
zijn als het beleid er in de toekomst 
op wordt gericht om de bejaarden
tehuizen de totaalopdracht voor het 
verzorgen van het flankerend beleid 
te geven met daaraan gekoppeld 
een juiste financiële overheidsbij
drage. Ik denk dat het dan mogelijk 
is om bejaarden lang in hun eigen 
omgeving te laten wonen en te ver
zorgen in die omgeving. Het zal vele 
malen goedkoper zijn dan opname 
in bejaardentehuizen. 

Maak de bejaardentehuizen tot 
spil van bejaardenzorg in de wijk. 
Ga vanuit die basis de bejaarden 
helpen in de meest uitgebreide zin 
des woords. Uiteindelijk is in de be
jaardentehuizen de kennis aanwe
zig om in allerhande situaties 
adequate oplossingen te bieden. 
Maar geef de bejaardentehuizen 
dan wel de nodige financiële mid
delen. 

Frans L. M. Bocxe 
TerAar 

• 



Gezondheidszorg: jong 
betaalt voor oud 

0 nze gezondheidszorg is in de 
loop van de laatste decennia 
zodanig duur geworden dat 

men op dit moment allerlei maatre
gelen suggereert om de kosten te 
bedwingen. Het recent verschenen 
rapport van de commissie Dekker 
wil via een structuurverandering de 
grip op de kostenexplosie vergroten. 
Naast de toegenomen technologi
sche mogelijkheden zou met name 
de vergrijzing de oorzaak zijn van 
de toenemende kosten. Uit demo
grafische gegevens blijkt een groei 
van de hoeveelheid 65plussers in het 
verschiet te liggen van ± 3 % tot 
het jaar 2010. 

Wat kost een bejaarde 
mèèr? 

Een recent onderzoek bij een zie
kenfonds toonde aan dat inderdaad 
een bejaarde veel meer kost dan een 
verzekerde onder de 65 jaar. Zo 
slikt een 65 plusser 4,5 maal zoveel 
medicijnen dan een jongere. Aan fy
siotherapie wordt boven de 65 jaar 
drie maal zoveel uitgegeven. Het 
bleek dat in 1986 in het werkgebied 
van het Regionaal Ziekenfonds 
Zwolle 77 % van de bejaarden naar 
een specialist was verwezen. Van de 
verplicht verzekerden onder de 65 
jaar was dit percentage 34 % . De 
kosten van specialistische hulp be
droegen voor bejaarden meer dan 
2,5 maal zoveel dan voor niet-be
jaarden. 

In totaal waren de bejaarden 2,6 
maal zo duur voor de gezondheids
zorg dan de niet-bejaarden. Een niet 
onaanzienlijke hoeveelheid meer
kosten. 

Naast de meerkosten voor wat be
treft de verstrekkingen in het kader 
van de ziekenfondswet maakt de be
jaarde ook meer gebruik van de 
AWBZ-voorzieningen zoals de ver
pleeghuisbedden. 
Er werd uitgerekend dat bij een ge
lijkblijvend beleid er zeker 20 % 
meer aan kosten zijn te verwachten 
door de vergrijzing in het jaar 2010. 

Is deze verwachte toename van 
kosten een milieuramp: een grijze 
stofwolk die ons hele gezondheids-
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zorgsysteem in de war zal laten 
lopen? 

Een dreigende 
milieuramp? 

Ik denk dat we de ernst van de 
toestand sterk moeten relativeren. 
Allereerst moeten we constateren 
dat Nederland op dit moment zeker 
niet het hoogste aantal bejaarden 
heeft. De 65 plussers maken 11,6 % 
van onze bevolking uit. Percentages 
boven de 13 % vinden we in landen 
als Zweden, Duitsland en Engeland. 
We weten uit die landen dat de ge
zondheidszorg zeker niet een ramp 
betekent. De uitgaven daar zijn la
ger dan in Nederland. 

We moeten in de tweede plaats 
constateren dat in ons land meer 
kosten worden gemaakt dan in de 
ons omringende landen ondanks 
een lager aantal bejaarden. Dat wil 
zeggen dat wij in Nederland hier en 
daar teveel uitgeven aan de gezond
heidszorg. Dit teveel is gelegen in 
enerzijds de hier en daar te con
stateren overdreven aantallen on
derzoekingen en behandelingen, an
derzijds in de relatief dure verrich
tingen. Met name zien we dit in de 
farmaceutische hulp: geneesmid
delen zijn duur in Nederland. 

Wat te doen in de 
toekomst? 

Er zou een aantal maatregelen 
moeten worden overwogen die er
voor zouden kunnen zorgen dat we 
zonder kostentoename de hulp aan 
de vergrijzende bevolking zouden 
kunnen blijven verlenen. Uitgangs
punt hiervoor is het feit dat bejaar
den evenveel recht hebben op alle 
zegeningen van de geneeskunde als 
niet-bejaarden. De leeftijd mag 
nooit een selectiecriterium zijn voor 
het wel of niet toepassen van een 
bepaalde behandeling. De gezond
heidstoestand en de aard van de af
wijking zal beslissend moeten zijn 
om bijvoorbeeld bij een 80-jarige 
een hartoperatie uit te voeren. 

Ook zal als uitgangspunt het 
principe van de solidariteit dienen 
te worden gehanteerd: jong betaalt 
voor oud; ouderen moeten niet 
meer hoeven te betalen omdat ze 
duurder zijn. 
Dit houdt nàtuurlijk niet in dat we 
van ouderen geen zekere verant
woordelijkheid mogen vragen. Men 
dient zolang mogelijk zichzelf te 
helpen, zolang mogelijk proberen 
zelfstandig te wofien, desnoods met 
hulp die men, als men dat kan, zelf 
moet betalen. 

We zullen moeten stellen dat in 
de toekomst hier zeker meer moge
lijkheden voor zullen worden gevon
den. Immers, de bejaarde van de 
toekomst heeft een beter inkomen 
dan de bejaarde van thans. Boven
dien is de sociale status van de toe
komstige bejaarden beter: men 
heeft meer geleerd om zich in de 
maatschappij te kunnen bewegen. 
Van de bejaarden mag dan ook wor
den verwacht dat ze meer zullen bij
dragen aan het zelfstandig blijven, 
het niet onnodig gebruik maken 
van gemeenschapsmiddelen. 

Een zeer belangrijke zaak is te
vens dat binnen de gezondheids
zorg ruimte wordt geschapen om te
gen dezelfde kosten de vergrijzing 
op te vangen. Hiertoe zal de doel
matigheid dienen te worden ver
hoogd. Met de dure apparatuur zal 
economischer moeten worden om
gegaan. Dit zou wel eens kunnen in
houden dat men in ziekenhuizen ge
durende een veel groter deel van de 
dag de onderzoekingen uitvoert. 

Een tweede zaak zou zijn om het 
"teveel doen" te verminderen. We 
zien grote verschillen tussen artsen. 
Alleen al bij de huisartsen zou f 2 
miljard zijn te besparen als men 
kritisch ging verwijzen en voor
schrijven. Onder specialisten zien 
we ook zeer uiteenlopende handel
wijzen ten aanzien van wel of niet 
opereren. Uit een Amerikaans on
derzoek is bijvoorbeeld gebleken 
dat 22 % van de baarmoederopera
ties en 11 % van de galblaasope
raties onnodig plaats vonden. Uit 
Nederlands onderzoek is komen 
vast te staan dat laboratorium- en 
röntgenonderzoeken drastisch kun
nen verminderen zonder de kwali~ 
teit van de gezondheidszorg aan te 
tasten. 

Alles overziende zou zeker 10 % in 
ziekenhuizen kunnen worden be
spaard. De toenemende zorg voor 
bejaarden zou hiervan kunnen wor
den betaald. 



Geen ramp 

De vergrijzing zal voor de gezond
heidszorg geen ramp hoeven te be
tekenen als de bejaarden zullen wor
den gestimuleerd om meer aan zelf
zorg te doen en als er beheersinstru
menten worden gegeven aan 
financiers van de zorg om het volu
me van die zorg te verminderen. De 
politiek kan hierin een grote rol 
spelen. 

T. C. Post - Dekker Sebastians 
Kerkweg72 
8091 GB Wezep 

• 

Blijf zo lang mogelijk 
zelfstandig 

H et streven moet erop zijn ge
richt bejaarden zo lang mo
gelijk zelfstandig te laten 

wonen. Zij moeten echter de weten
schap hebben dat zij op iemand 
voor raad en daad kunnen terugval
len. 

Voorbeelden daarvan zoals die 
bij ons in de regio zijn georgani
seerd: 
- een alarmdienst, waarbij met een 
eenvoudige handeling een centrale 
wordt gealarmeerd. De centralist 
heeft dan drie adressen ter beschik
king in de buurt van de betrokkene, 
waarvan er dan een polshoogte kan 
gaan nemen; 
- het verzorgen van warme maal
tijden, het zgn. tafeltje-dek-je, te
gen een aanvaardbare vergoeding. 
Mogelijk dat er in de toekomst zelfs 
speciale keukens voor moeten gaan 
komen; 
- een "klusjesdienst" waarbij om 
hulp kan worden gevraagd voor 
kleine reparaties of administratieve 
handelingen. Deze dienstverlening 
kan nog verder worden uitgebreid. 
Het probleem dat zich voordoet is 
dat deze dienstverlening moet wor
den gedaan door vrijwilligers zon
der enige vergoeding. Zou het niet 
voor de hand liggen dat dergelijke 

diensten door werklozen en jonge 
gepensioneerden (bijv. door men
sen in de VUT) worden verricht? 

Suggestie 

Bovengenoemde categorie werkt 
niet en heeft dus bij de opgave in
komstenbelasting geen mogelijk
heid om kosten van verwerving op 
te voeren. 

Het doen van vrijwilligerswerk 
brengt nou eenmaal kosten met 
zich mee (auto-vergoeding, tele
foon ... etc.). Om dit vrijwilligers
werk te stimuleren zouden er mijns 
inziens in de belastingsfeer facili
teiten in het leven moeten worden 
geroepen waardoor mogelijk de 
animo voor dit werk kan stijgen. Ik 
denk in dit verband aan het aftrek
baar maken van vervoerskosten, 
kantoorbehoeften, studeerkamer, 
telefoonkosten ... enzovoort. 

J. Driesse 
Oostkapelle 

• 



Communicatie 
voorkomt vergrauwing 

Het kan niet zo zijn, dat dè maat
schappij het allemaal maar moet 
doen. In een samenleving, welke ge
liberaliseerd is, zou toch een ieder 
in persoonlijke verantwoordelijk
heid z'n steentje moeten bijdragen. 
Alleen dan kan worden gesproken 
van een echte sámen-leving. Ik be
sefte dat weer eens ten volle, toen ik 
toevallig op een zondag in mei een 
oude en trouwe vriendin van mijn 
moeder opbelde en haar nogal ont
roerd aan het toestel trof. Beslist 
zonder een pleidooi te willen hou
den voor de commerciële kant van 
de betr. dag in mei moge ik toch wel 
als vaststaand aannemen, dat verre
weg de meeste moeders-alleen juist 
op die zondag wel degelijk zitten uit 
te kijken naar het zozeer begeerde 
bezoekje van de kinderen. 

Nederland vergrijst, dat lijkt 
het vooruitzicht voor de ko
mende tientallen jaren. De 

toegenomen welvaart en de stand 
van de medische wetenschap zijn 
daar mede oorzaken van. Dat ook 
op medisch gebied nog meer vor
deringen gemaakt zullen worden, 
zal ertoe leiden dat meer mensen 
nog ouder zullen kunnen worden. 
Een goed vooruitzicht, althans voor 
mensen die zich goed voelen in het 
leven, die wellicht een min of meer 
goede gezondheid genieten. Er 
moet immers ook gedurende de 
oude dag iets vallen te genieten. Op 
genieten in de goede betekenis komt 
het in deze gedachtengang aan. 
Zonder een zekere mate van genie
ten, een zich welbevinden, valt het 
leven niet goed te leven en wordt de 
vergrijzing meer een vergrauwing! 

Is het in het algemeen al zo, dat 
voor een werkelijk genieten van het 
leven in de ware zin, een zekere po
sitieve instelling van betrokkene 
wel een vereiste is, voor de mensen 
op jaren geldt dit evenzeer. Zal dus 
de mate van levensvreugde zeer af
hangen van eigen instelling, de 
mens is voor een belangrijk deel ook 
afhankelijk van haar of zijn omge
ving. 

Dat in materieel opzicht al veel 
bereikt is, moge duidelijk zijn. Dit 
ondanks de onvermijdelijke bezui
nigingen, welke helaas een verkrap
ping van de middelen betekenen. 
Mogelijk zijn aan de versobering 
van de oudedagsvoorzieningen ook 
positieve kanten te ontdekken. Im
mers, velen in onze liberaliserende 
samenleving zouden ook zelf langer 
zelfstandig willen blijven. Dat nu 
schijnt mij een goede zaak toe. Hoe 
actiever men in staat wordt gesteld 
te zijn in het leven, destemeer kan 
men er ook uithalen. Hoe meer men 
zelf bezig blijft, destemeer kan men 
er ook bij blijven behoren! En, het 
mag niet zo zijn, dat het vergrijzen
de deel van onze bevolking niet 
meer de gelegenheid heeft om zelf 
actief te blijven deelnemen aan het 
maatschappelijk gebeuren. Dat zou 
een verspilling zijn van kennis, erva
ring en talenten. 

Het is ook geen goede zaak voor 
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de vergrijzende mens zelf om 
buitengesloten te worden, ook al zij 
het dan min of meer welverzorgd. 
Men moet zich deel kunnen weten 
en voelen van een samenleving, 
waarin ook ouderen weer naar aard 
en mogelijkheden een nodige, eigen 
plaats en nuttige inbreng kunnen 
hebben. Dat zal de meesten ook lan
ger fit houden en veel vereenzaming 
helpen voorkómen. 

De mens als sociaal wezen is 
moeilijk in staat het alleen te red
den. Niet alleen op daadwerkelijke 
hulp van anderen raakt men steeds 
meer aangewezen, de ouder worden
de mens krijgt allengs ook meer be
hoefte aan steun van verwanten en 
vrienden. Oude banden worden in 
toenemende mate belangrijk. Een 
bezoekje aan moeder, aan grootva
der, aan een oom en tante, of zo
maar aan een oude bekende kunnen 
niet gemakkelijk in waarde onder
schat worden. Juist ook de meer 
persoonlijke benadering is van be
lang. Naast de maatschappelijke 
betrokkenheid is het regelmatige, 
persoonlijke bezoekje onontbeerlijk 
voor hen, die vergrijzen, en heil
zaam tegen vereenzaming. Op basis 
van vrijwilligheid valt er veel te 
doen, maar dat geldt voor beide 
partijen! 

Een klacht kwam niet van haar 
lippen, maar uit het verloop van ons 
avondlijk telefoongesprek meende 
ik wel te kunnen opmaken, dat haar 
kinderen het die dag net iets te druk 
hadden gehad met waarschijnlijk 
het (overigens) sublieme golfspel. 
Op zulk een manier moet het niet 
en gaat het niet, want zo wordt het 
vergrijzend Nederland nodeloos 
moeilijk gemaakt om de zeer nodige 
levensvreugde ook vast te houden. 
Een beetje extra attentie is het zout 
in de pap, is als een bloem, welke de 
liberalisering siert! 

"Ruurdt" 
Wassenaar 

• 

Overheid zorg eerst 
eens nu voor ons 

M ijn persoonlijke opvatting 
is dat de problemen meer 
liggen in het heden, bij de

genen die al vergrijsd zijn en niet bij 
hen die pas over 20 jaar aan die ver
grijzing toe zijn. 

Zelf heb ik nooit overwerkver
goeding gehad, ontving in de crisis
jaren een jaarsalaris van f 400,-, 
maakte de oorlogsjaren met onder
duikperiodes mee, heb nooit studie-

toelage gehad en kon studiekosten 
ook niet van de belasting aftrekken. 
Desondanks hebben mijn vrouw en 
ik altijd bij beetjes gespaard "voor 
de toekomst", met als gevolg dat ik 
nu (alleenstaande) als kapitalist 
wordt gezien en derhalve geen en
kele uitkering of subsidie krijg. 

In 1970 kreeg ik 70 % van mijn 
salaris als pensioen, inclusief AOW, 
maar niet waardevast. Uit de op-



brengst van mijn belegde spaar
centjes kon ik toen mijn pensioen 
redelijk aanvullen, maar ook dat is 
voorbij. Obligaties met 8 à 9 % ren
te werden door de staat afgelost en 
nieuwe gaven maar 6 % (ook de om
wisseling kost geld). Aan de andere 
kant wordt alles veel duurder: dok
ter, ziektekostenpremie, belasting, 
huur, verzekering, BTW, enz .. 
Dat betekent dat ik al enkele jaren 
moet interen en daardoor ook weer 
minder rendement heb. En wat te 
denken van de vervroegde loon
belasting over kleinere pensioenen, 
onder het mom van "dan bent u 
volgend jaar minder inkomsten
belasting verschuldigd"? Voor mij 
betekent het dit jaar een extra be
taling van ruim f 3000,- en ik moet 
daarvoor weer een paar stukjes ver
kopen. 

Hier in Den Haag ligt tussen de 
wat betere flats een pleintje, dat 
niet voor niets de Place des Inva
lides wordt genoemd. De ouderen 
die daar wonen lopen met een stok 
en een boodschappentas naar "de 
man die op de kleintjes let", terwijl 
ze vroeger huishèmdelijkè hulp had
den, kruidenier aan de deur, enz. 
Dit zijn de "stille armen", waar nie
mand bij stil staat, maar die nu wel 
voor uitkeringen aan de jongeren 
moeten betalen, en liefst zo snel en 
zo veel en zo spoedig mogelijk voor 
ze helemaal dood zijn. 

Moeten deze oudjes, waar ik ook 
toe hoor, zich nu zorgen gaan ma
ken voor hen die over 20 jaar grijs 
zijn. Die nu volop van het leven ge
nieten, meermalen per jaar op va
kantie gaan en niet sparen omdat 
de overheid later wel voor hen 
zorgt? Laat die overheid nu voor 
ons zorgen, bijv. door betere belas
tingfaciliteiten, want over 20 jaar 
zijn wij er niet meer en dat is een 
zorg minder. 

• (naam bij de redactie bekend) 

VVD kan ouderen 
helpen 

W e zijn beiden boven de 65. 
Beiden nog redelijk ge
zond, met uitzondering 

van wat kleine kwaaltjes, zoals 
slechter lopen, het gehoor en wat 
snel duizelig. Vooral traplopen gaat 
moeilijker, maar fietsen gaat nog. 
De kinderen zijn de deur uit. Opna
me in een bejaardencentrum is noch 
nodig noch gewenst. 

Ons huurhuis is te groot. Zonder 
extra hulp wordt het schoonhouden 
moeilijk tot onmogelijk, maar een 
kleiner huurhuis is niet beschik
baar. De huisvesting schat dat we 
over tien jaar daarvoor in aanmer
king komen. Het kopen van een 
kleiner huis is onmogelijk omdat 
gewone hypotheek na de 65-jarige 
leeftijd niet meer wordt verstrekt 
vanwege het feit dat de gemeente 
geen garantie wil dragen voor 65-
plussers. Ook met erfgenamen 
wordt geen rekening gehouden. De 
bank wil wel een hypotheek ver
schaffen die in 15 jaar wordt afge
lost. De op te brengen kosten wor
den dan tweemaal zo hoog als de 

steeds stijgende huur van het te gro
te huis. 

Mijns inziens zou de VVD moe
ten werken aan de mogelijkheid 
voor ouderen een kleiner huis te be
trekken. Liefst op de begane grond, 
omdat veel ouderen op latere leef
tijd aan hoogtevrees gaan lijden. De 
VVD zou kunnen helpen door de ge
meente een garantie bij de koop van 
een geschikt huis te laten verstrek
ken als er erfgenamen zijn. De over
eenkomst kan eventueel schriftelijk 
vast worden gelegd. 

De VVD zou de bouw van kleine 
huurwoningen voor bejaarden kun
nen bevorderen. Ik heb ze in Over
ijssel gezien in Oldenzaal en Hen
gelo. Waarschijnlijk is het onbekend 
dat in normale flats maar 8 % van 
de bewoners zich thuis en prettig 
voelen. Dit is aangetoond in een on
derzoek in Amersfoort. 

A. C. Schouten 
Leusden 
• 

Blijf aan het werk 

Vergrijzing schijnt een echt 
modewoord te worden in 
deze tijd. Net of dat "pro

bleem" niet altijd heeft bestaan. Al
leen begon de vergrijzing vroeger 
eerder i.v.m. andere levenskansen 
en levensduur en loste men dat 
vraagstuk op zonder inschakeling 
van de overheid. Men wist - mis
schien wel gelukkig - niet beter dan 
dat men er zelf gezamenlijk voor 
moest zorgen in de familie. 

Wat dus wel is veranderd, is de 
behandeling en de verzorging van 
ouderen. Vroeger was dat natuurlijk 
niet ideaal. Maar men schakelde 
anderen pas in, indien men het zelf 
niet meer aankon. 

Het was je eer te na, om zo nodig 
vader of moeder niet in huis te wil-

len houden. Het was beslist niet 
eenvoudig voor de betrokkenen, 
maar een familieband had toch een 
grote waarde. Denk ook aan de 
grootouders. Tegenwoordig is men 
vaak te druk met andere en veel 
"belangrijker" zaken. Vaak leidt het 
tot bezoekjes eenmaal per week en 
niet te lang, want dat is te vermoei
end voor de oudjes in de bejaarden
tehuizen! 

Het klinkt allemaal misschien 
iets te cynisch voor iemand die zelf 
in 1909 is geboren. Die het voor
recht heeft zich nog zelfstandig te 
kunnen redden, ook na het verlies 
van zijn vrouw ... 

Hoe lang zo iets zal mogen duren 
heb je zelf niet in de hand, maar als 



het even kan: blijf aan het werk! Op 
welke manier dan ook. Doe wat en 
blijf niet uit eigen wil op de stoel zit
ten. 

Onbegrijpelijk vind ik - maar dat 
is een heel ander verhaal - dat ver
zekeringsmaatschappijen "hun" 
geld in het buitenland gaan beleg
gen, terwijl het in feite opgespal;l.rd 
geld is van de toekomstige pen
sioentrekkers. Dit deel van het geld 
zou beslist in Nederland moeten 
worden belegd ten behoeve van ons 
bedrijfsleven, want dat speelt hier
bij toch een grote rol. Investeren 
blijft belangrijk en daarvoor is geld 
nodig! 

W. Kuijper 
Zutphen 

• 
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V ergrijzing bestaat niet 

I n feite gaat het niemand wat aan 
wie of wat ik ben. Maar als ze 
zeggen dat het onhoffelijk is om 

jezelf niet eerst voor te stellen, heb
ben ze gelijk. Goed, ik ben zeventig 
jaar, gehuwd, voorzitter van een 
tennis-stichting, secretaris van een 
denksport-federatie, bestuurslid 
van een stichting die twee schaaps
kudden beheert en bestuurslid van 
de stichting Ontmoetingscentrum, 
een vakantiehuis voor ouderen en 
gehandicapten. Ik tennis twee keer 
per week, speelbridge op clubni
veau en ben medewerker van een 
dagblad en een huis-aan-huis-blad. 
Iedere week schrijf ik twee tot drie 
krantenpagina's vol. Daarvoor heb 
ik thuis een computer staan om in 
modern comfort niet achter te blij
ven. Zo, dat is dat. Genoeg? 

Ik weet dat je over gezondheid 
niks te zeggen hebt. Die krijg je of 
niet, heel simpel. Toch denk ik dat 
het voor ouderen goed is om aan de 
slag te blijven. Je ziet het zo vaak 
om je heen: met pensioen, een beet
je klungelen in de tuin, op de klein
kinderen passen en na een paar jaar 
is het opeens gebeurd. Fini. Toe
gegeven, ieder mens is verschillend, 
je kunt niet generaliseren, niet ie-

dereen kan zoals-ie wil. Maar ik ben 
het er niet mee eens dat ouderen in 
Nederland altijd in een vakje ge
stopt worden. Zo van: hier heb je de 
AOW-hap en nou koest zijn. Ja, zo 
gebeurt dat hier. Kijk maar naar 
Rijk en Gemeente, maar ook naar 
stichtingen en verenigingen: "Het 
bestuurslidmaatschap vervalt bij 
het bereiken van de 65-jarige leef
tijd". Grotere onzin is nooit ge
schreven. 

Lolligste tijd 

Om niet over die fatale duizend 
woorden heen te gaan, moet ik me 
aan de "Oproep" houden. De VVD 
wil ouderen aan het woord laten 
over vergrijzing. Er worden sugges
ties aangedragen om over vergrij
zing te schrijven. Welnu: vergrijzing 
bestaat niet! Dat heb ik niet van 
mezelf, maar ene professor Bak ver
kondigt dat in stad en land. Hij 
spreekt over verzilvering en hij 
heeft gelijk. Ene Keetje Ruizenberg 
gaat nog verder. Zij maakte notities 
over ouderen, is zelf 81 jaar oud en 
zegt dat deze tijd de lolligste tijd 
van haar leven is. Zo hoor je dat ook 
nog eens van een ander. 

Eén van de suggesties in de 
Oproep: de zelfstandigheid van ou
deren. Gezondheid daargelaten, 
hebben ouderen geleerd om zichzelf 
te redden. In doorsnee houden zij er 
niet van om tegen anderen of tegen 
overheid aan te leunen. Vrijheid 
blijheid, ook als je ouder wordt. Dat 
moet toch kunnen? Waarom altijd 
en overal die problemen? Het eer
ste beeld dat je dagelijks op televisie 
ziet, is een probleem. In Hilversum 
weten ze niet dat er ook normale 
mensen bestaan. Problemen wor
den gemaakt, niet geboren. Die pro
fessor Bak zegt dat er in de toe
komst minder jongeren en meer ou
deren zullen zijn. Moet dat ook een 
probleem worden? In Ede werd on
langs een gemeentelijke enquête 
onder ouderen gehouden. Ik mocht 
ook meedoen: wanneer wordt u 
hulpbehoevend en wat wilt u dan? 
Ja, dan vraag ik je toch, dat is vra
gen om problemen! Afgezien van de 



vraag of daar een antwoord op te 
geven is. Wanneer denk je dement 
te worden? 

Als je zeventig bent, moet je af
bouwen, zeggen ze. Ook zo iets dat 
waarschijnlijk in de politiek is uit
gevonden. Een huis bouw je af, voor 
de rest bouw je alles op. Ook de 
VVD is opgebouwd. Er wordt nogal 
eens vergeten waarmee begonnen is. 
De letters VVD staan voor Volks
partij Vrijheid Democratie. Is de 
VVD nog een volkspartij of ge
draagt de VVD zich daar naar? Ik 
behoor tot een liberaal geslacht, 
maar ik geef eerlijk toe dat ik de 
laatste jaren wel eens op het punt 
heb gestaan om in het politieke die
pe te vallen. Rampzalig, want ik 
kan niet zwemmen. Wat moet je nou 
met de VVD van 1987 en wat zal er 
in het jaar 2000 van over zijn? Moei
lijk te zeggen, maar ik vrees dat de 
verjonging in deze partij een fatale 
stap is geweest. Dat moet veran
deren. Want - let op, al dit geklets 
had ik nodig om het volgende te 
zeggen: De VVD moet alle hokjes en 
vakjes ogenblikkelijk een moord
schop geven. Jongeren in de VVD, 
Vrouwen in de VVD, Ouderen in de 
VVD en nu waarachtig zelfs een ho
mo-werkgroep. Ik gun iedereen echt 
z'n plaats, maar dan wel allemaal 
met elkaar en voor elkaar. Geen ge
donder in groepjes, waarin iedereen 
zich zo belangrijk gaat voelen. Zo 
gauw mogelijk moet de VVD weer 
één grote club zijn. Een club waar 
iedereen zich thuis kan voelen. Een 
club met mannen die zomaar op 
straat of in de supermarkt met Jan 
met de Pet kunnen praten. Mannen 
die begrepen worden. Eddy, Joris en 
hoe ze ook mogen_heten, allemaal 
beste jongens, maar laat ze eerst wat 
leren in de grote club. Niet meteen 
in het diepe. Daar moet de VVD aan 
werken. 

In het kort, want het kan best 
zijn dat ik niet duidelijk ben ge
weest: weg met al die vakjes in de 
VVD, heel gauw weg wezen en dan 
als één grote club weer van voren af 
aan beginnen. Schoon schip en dan 
moet je eens kijken hoe suggesties 
en problemen als sneeuw voor de 
zon verdwijnen. Vergrijzing een pro
bleem? Laat me niet lachen, verzil
vering is winst. Ook in de VVD. 

C. van Barneveld 
Ede 

• 

Pensioengerechtigde 
leeftijd: een felicitatie? 

J a, omdat men het zover heeft 
gebracht mag men dankbaar 
zijn. Bovendien mag een man 

die dit jaar 65 wordt nog op gemid
deld 13,4 levensjaren rekenen en 
een vrouw zelfs nog op 17,2 jaar. 
Een felicitatie? Nee. Men raakt im
mers ineens zijn werk kwijt, dat 
men jaren lang met veel en soms 
met weinig plezier heeft verricht. 
Ook als dat laatste het geval is, ver
liest men het sociale contact met 
medewerkers, klanten of cliënten. 
Het niet meer hoeven werken is 
voor een korte tijd wel aardig, maar 
in een langer tijdsbestek gezien 
vaak toch niet zo prettig. Hoe men 
het ook wendt of keert, het blijft 
een breuk in de levensloop. Men 
merkt dat kennissen en vrienden 
het nu officieel "oud geworden zijn" 
meestal in een enigszins negatieve 
zin beoordelen. Er heerst immers al
gemeen de opvatting dat oudere 
mensen niet alleen lichamelijk maar 
ook geestelijk minder presteren. 

Nu is het inderdaad een feit dat 
5 % van de bevolking boven de 65 
jaar en zelfs 20 % van de bevolking 
boven de 80 jaar aan een of andere 
vorm van dementie lijdt. Daar te
genover staat dat sommige bejaar
den geestelijke topprestaties heb
ben geleverd. Goethe was 80 jaar 

toen hij zijn Faust voltooide. Kant 
schreef zijn beroemde werk over an
thropologie op zijn 7 4ste. Michel 
Angelo begon op zijn 70ste jaar aan 
de bouw van de koepel van de Sint 
Pieter. De kunstschilder Bartholo
meus Altemonte maakte, plat op 
zijn rug liggend, de plafondfresco's 
in de bibliotheek te Admont, toen 
hij reeds 76 jaar was. Adenauer was 
met 89 jaar nog voorzitter van de 
CDU. Churchill ontving nog op 82 
jaar de Karlsprijs. Freud was 82 
toen hij zijn boek "Der Mann Mo
ses ... " schreef. 

Mevrouw professor dr. Anitra 
Karstens gaf in haar 82ste jaar aan 
de universiteit van Frankfurt col
leges over sociale geriatrie, die door 
talrijke jonge studenten, afkomstig 
uit verschillende faculteiten, wer
den gevolgd. Men denke ook aan de 
prestaties van Pablo Picasso en van 
de pianisten Vladimir Horowitz en 
Arthur Rubinstein. 

Geestelijke functies 
blijven 

Nu zal men misschien opmerken: 
bovengenoemde personen zijn 
slechts de uitzonderingen die de re
gel bevestigen. Onderzoekingen de 



laatste tien jaar hebben echter aan
getoond dat sommige geestelijke 
functies ook in hoge leeftijd behou
den blijven en enkele functies zelfs 
nog in sterkte toenemen. 

Intelligentie is namelijk een zeer 
complex begrip, dat velerlei func
ties o.a. ook het geheugen omvat. Zo 
komt bij veel intelligentietests de 
volgende opgave voor. U ziet hier 
een reeks getallen: 5, 10, 7, 12, 9. 
Welk getal is nu het volgende? Het 
juiste antwoord is 14. Immers de 
reeks is gevormd door achtereenvol
gens 5 bij te tellen en dan drie af te 
trekken. Een andere opgave is het 
nazeggen van opeenvolgende cij
fers, te beginnen met drie cijfers en 
dan tot en met 9 cijfers. Vervolgens 
krijgt men de opdracht de cijfers 
van achter naar voren te reproduce
ren. Dit genre prestaties neemt in
derdaad bij ouderen af. Men moet 
hierbij echter wel bedenken, dat 
"ouder" hier betekent 25 jaar. Dit 
genre geestelijke prestaties groeit 
langzaam tot ongeveer 16 jaar, blijft 
dan tot ongeveer 25 jaar constant en 
neemt dan geleidelijk aan af. Dit 
soort intelligentie noemt men wel de 
vloeibare intelligentie. Vloeibaar 
om de bewegelijkbeid en de snelheid 
van de prestaties, die voor de proef
personen nieuw zijn en niet aan de 
cultuur gebonden. 

Begripsvorming 

Er bestaan echter geheel andere 
intelligentiefacetten, zoals bijvoor
beeld algemene begripsvorming. 
Dan worden er vragen gesteld zoals 
bijv.: waarom zijn er wetten? Hoe 
kun je uit een bos komen, als je 
daarin bent verdwaald? Een andere 
opgave bestaat uit het kunnen vin
den van ontbrekende delen in een 
afbeelding, bijv. een kaart van Ne
derland waarop de provincie Lim
burg ontbreekt. Tot dit genre pres
taties behoort ook de woordenschat. 
Men kan deze onderzoeken door de 
proefpersoon zoveel mogelijk sy
noniemen te laten opnoemen. De 
hier genoemde facetten noemt men 
gekristalliseerde intelligentie; als 
het ware verstand in vaste toestand. 
Deze intelligentie staat in verband 
met de cultuur, met de taalrijkdom, 
met het sociaal beleven, met de 
mate van gereisd hebben. Deze ge
kristalliseerde intelligentie blijft bij 
ouderen niet alleen behouden, maar 
neemt soms zelfs nog toe. De boven
genoemde hoogbegaafde bejaarden 
zijn hiervan een voorbeeld. 
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Conclusie 

Het vaststellen van de pensioen
gerechtigde leeftijd op 65 jaar heeft 
geen enkele wetenschappelijke 
grondslag. De VVD, die juist 
"vrijheid" zo hoog schat, zou mijns 
inziens de voorwaarden moeten 
scheppen tot het zelf kunnen be
palen van de pensioengerechtigde 
leeftijd. Het is duidelijk dat het voor 
65 jaar met pensioen gaan finan
ciële moeilijkheden oplevert, omdat 
de pensioenpremies nu eenmaal op 
65 jaar zijn berekend. 

Echter, het doorwerken na 65 
jaar heeft voor alle sociale partners 
voordelen. Men zou zich de volgen
de honorering· kunnen voorstellen. 
De werkgever betaalt 50% van het 
eindloon. De pensioenverzekerings
instantie betaalt het halve pen
sioen - 35 % van het eindloon -, zo
dat de werknemer met 85 % van 

zijn eindloon wordt gehonoreerd. 
De pensioenverzekering legt de 
35 % niet uitbetaalde gelden vast 
voor een latere verhoging van het 
pensioen. 

De werknemer heeft het voordeel 
dat hij kan blijven werken en bij het 
later ophouden een hoger pensioen 
krijgt. De werkgever heeft het voor
deel dat hij een ervaren werknemer 
voor het halve loon in dienst houdt. 
Bovendien behoeft hij geen kosten 
voor advertenties te maken om 
nieuwe werknemers aan te trekken. 
Ook bespaart hij de kosten en tijd 
voor sollicitatiegesprekken. 

De staat heeft het voordeel dat 
de werknemer inkomstenbelasting 
over 85 % van zijn eindloon betaalt 
en niet over 70 % van zijn pensioen. 

Dr. F. J. M. Schmidt, 
Margraten 

• 

Bejaarde wordt ten 
onrechte als passief 

• gezien 

D at in het jaar 2000 het aantal 
boven-65-jarigen op een 
kwart van de bevolking zal 

uitkomen en dat het aantal boven-
80-jarigen zal zijn verdubbeld is 
langzamerhand vol~oende bekend. 

Onvoldoende onderkend is ech
ter, dat het probleem van de finan
ciering van levensonderhoud en 
welzijn van deze bevolkingsgroep 
niet onafwendbaar en rekenkundig 
zal behoeven mee te groeien met de 
getalsmatige toename. 

Men moet dan deze groep niet als 
statisch en onveranderbaar bezien, 
maar rekening houden met de bio
logischeen sociale dynamiek. Al te 
veel nog wordt de "bejaarde" 
kritiekloos gezien als een passieve, 
zichzelf gelijkblijvende figuur die 
per definitie onzelfstandig, arbeids
ongeschikt en verzorgingsbehoeftig 
IS. 

Wil men met onderstreping van 
de persoonlijke vrijheid, onafhan
kelijkheid en zelfbeschikkings-

mogelijkheid van de oudere het 
probleem daadwerkelijk verkleinen, 
haaks op het nu vigerende schrik
beeld van een maatschappij, die het 
"bejaardenprobleem" als een loden 
last zal moeten meezeulen en dit in 
toenemende mate naarmate steeds 
minder jongeren voor steeds meer 
bejaarden zullen moeten zorgen, 
dan dient meer rekening gehouden 
met de volgende zich wijzigende za
ken. 

a. Biologische variabelen: 
de oudere van nu is biologisch een 
andere dan die van de veertiger ja
ren. De toen 65 jaar wordende was 
aan het einde van de vorige eeuw ge
boren; voor het merendeel vanaf de 
jeugd slecht gevoed en slecht be
huisd in overvolle woningen, aange
tast door gebreks-, besmettelijke en 
beroepsziekten, vroegtijdig versle
ten door zware arbeid. 

De destijds willekeurig geprikte 
kalenderleeftijd waarop een sociale 
voorziening, zoals de AOW, zou 



kunnen ingaan lag slechts enkele ja
ren verwijderd van de statistische 
gemiddelde leeftijdsverwachting. 
Vandaar dat traditionele pensioen
geschenk: de "luie" stoel! Automa
tisch is aan deze kalenderleeftijd de 
verplichting opgehangen voor alle 
met arbeidsovereenkomst werken
den op die leeftijd het arbeidspro
ces te verlaten ongeacht motivatie, 
geschiktheid, validiteit en wens van 
betrokkene. 

De 65-jarige van nu is er door een 
veel betere achtergrond fundamen
teel beter aan toe. Voor zover men 
door roken, alcoholmisbruik en 
wanvoeding het organisme niet 
heeft benadeeld, heeft de gezond 65 
jaar wordende statistisch nog tien 
gezonde jaren voor de boeg in welke 
periode - en dit is es~entieel - eisen 
kunnen en, in zijn eigen belang, ook 
zouden moeten worden gesteld. 

Om de zaken duidelijk en inhou
delijk te karakteriseren zou men 
vóór het 75e jaar absoluut niet meer 
van "bejaarden;' maar van ouderen 
moeten spreken, daarboven desge
wenst wèl. De cesuur komt zodoen
de te liggen bij 75 jaar.' De nu gel
dende biologische ouderdomsgrens, 
waarboven redelijkerwijs en in het 
algemeen geen eisen aan de persoon 
mogen worden gesteld in de zin van 
arbeid of dragen van buitenper
soonlijke verantwoordelijkheden. 
Daarvóór blijft de groep in principe 
aanspreekbaar voor contrapresta
tie. 

Door de sociaal-economische re
cessie en de daarmee samenhangen
de werkloosheid heeft er een be
gripsvervalsing plaatsgevonden, 
omdat men nu pretendeert de werk
loosheid terug te dringen door de 
leeftijd van "uittreding", voor velen 
"uitzetting" steeds lager te nemen. 
Een typisch voorbeeld van een kor
te-termijn-schijnoplossing. Nog 
niet gelet op het feit, dat er geen en
kel zinnig argument is voor het ont
nemen van het recht op arbeid op 
basis van een bepaalde kalender
leeftijd, zal, wil de ouderengroep 
ons niet boven het hoofd groeien, 
deze groep uitkeringsgerechtigden 
niet nodeloos vergroot moeten wor
den door mensen steeds vroeger bij 
de "bejaarden" in te lijven. Integen
deel. 

In dit licht is de VUT in zijn to
taliteit een onding; onnodig ver
vroegde pensionering te ontraden 
en het vrijstellen van 57-jarigen om 

passend werk te zoeken een foutieve 
beslissing. 
Ook is het biologisch en sociaal on
nodig vrouwen, die een betere le
vensverwachting en gezondheid 
hebben op een bepaalde leeftijd 
vervroegd te blijven pensioneren. 

Zeker is evenwel dat velen voor
deel hebben van een vroegere 
vrijwillige uittreding vooral uit li
chamelijk zware of geestelijk belas
tende beroepen. 

Als pendant van alle vormen van 
vervroegde pensionering dient de 
pensioenplicht, zoal, opgeschoven 
te worden tot de biologische ouder
domsgrens van 75 jaar! 

Voor diegenen, die blijven werken 
blijft dan de verplichting bij te dra
gen aan sociale lasten, pensioenop
bouw enz. naar rato van het genoten 
inkomen uit arbeid. Zo snijdt het 
mes van twee kanten: het aantal 
uitkeringsgerechtigden neemt af en 
er wordt geld ontvangen in plaats 
van uitgegeven! 

In ons land wordt aandacht en 
tijd besteed aan het voorbereiden 
van werknemers op hun pensioen. 
In het licht van het voorafgaande 
kan men zeggen dat men zich tijd en 
moeite kan besparen door mensen 
niet eerder weg te sturen dan dat zij 
er zelf aan toe zijn. 

b. Sociale variabelen. Ook in 
sociaal opzicht is de oudere van nu 
een andere dan die van een genera-

tie geleden. De oudere van toen had 
geleefd in een kollektief; privacy 
was onbekend. Drie-generatie-ge
zinnen waren regel. De meestal be
krompen woonruimte werd bevolkt 
door een (te) groot aantal mensen 
van uiteenlopende leeftijd. Werk
tijden waren excessie/lang. Maar 
zeer enkelen van hen genoten bij 
uittreding een redelijk pensioen. De 
meesten werden door kinderen on
derhouden of werkten tot zij er bij 
neervielen. Hierin kwam verbete
ring door de noodwet-Drees. De be
jaardentehuizen, zoals deze in de 
vijftiger jaren ontstonden realiseer
den de volgende fase: eindelijk kon
den bejaarden zich terugtrekken uit 
de drukte en psychische belasting 
van het gezin en van de drukkende 
arbeidslast en zij deden dit begrijpe
lijk op grote schaal en genoten hun 
welverdiende rust. De oudere van 
nu daarentegen is gesteld en ge
wend aan privacy. Door de geredu
ceerde gezinsgrootte zijn de echtge
noten al tien tot twintig jaar samen 
en alleen. De financiële positie is 
meestal zodanig, dat men zich het 
één en ander kan permitteren, ter
wijl men een passende woning he- · 
woont, berekend op twee personen. 

De programma's van alle politie
ke partijen vermelden met ophef, 
onder vele andere, het beleidsvoor
nemen opname van bejaarden in 
verzorgingsinstituten zoveel moge
lijk terug te dringen en hen zo lang 
mogelijk zelfstandig te laten blijven. 
De eer komt echter niet aan de po
litiek toe. Immers, de oudere van nu 



zal zich alleen onder drang van om
standigheden, met name verlies van 
lichamelijke of geestelijke functies 
in het kollektief van het verzor
gingshuis laten opnemen. 

De betere financiële basis ver
schaft hem bovendien de mogelijk
heid huishoudelijke hulp en gezel
schap aan te trekken, terwijl de 
woonsituatie allang adequaat is 
voor een ouder echtpaar. Er heeft 
dus een mentaliteitsverandering 
plaatsgevonden waardoor.de nei
ging zich te laten verzorgen, omdat 
dit beperking van vrije keuzes in
houdt, aanzienlijk is afgenomen. 
Ten gevolge hiervan is de druk op 
de opnamemogelijkheden van be
doelde tehuizen merkbaar en meet
baar afgenomen. 

Indien tenslotte door een beter 
dan tot nu toe doorkomend appèl 
op de persoonlijke verantwoorde
lijkheid voor de eigen gezondheid 
de oudere van de naaste toekomst in 
steeds betere conditie "de derde le
vensfase" ingaat; de maatschappij 
hun niet het recht op betaalde 
arbeid ontneemt en de inbreng van 
de ouderengroep in politiek, welzijn 
en landsbestuur toeneemt dan be
hoeft in het jaar 2000 geen beklem
mend "bejaardenprobleem" te be
staan. Als men bovendien àlles in 
het werk stelt de eigen pensioen
financiering zo gunstig mogelijk te ·. 
realiseren, zodat de bemoeienis van 
overheidswege kan worden terugge
drongen, waardoor geleidelijk de 
AOW vervangen kan worden door 
een volwaardige pensioenvoorzie
ning met de sociale bijstand als 
aanvulling, is weer een belangrijke 
stap gezet op de weg van emancipa
tie van de oudere. Als men tenslotte 
de gunsten, zoals de bejaardenpas, 
de seniorenkaart, de huursubsidie 
enz. enz. vervangt door rechten dan 
zullen door dit complex van maatre
gelen de ouderen niet meer met 
schrik de pensioensituatie tegemoet 
zien, maar in staat zijn mede ver
antwoordelijk te zijn voor het maat
schappelijk gebeuren, inspraak te 
hebben in alle regelingen die voor de 
groep zullen worden getroffen en 
hun specifieke bijdrage te leveren 
op allerlei gebied totdat het licht 
dooft. 

J. M. M. de Beer, 
afd. Arcen/Velden 
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Een beetje meer 
volwassen 

W anneer een bejaarde zijn 
visie geeft op de toekomst 
gebeurt dat in het bewust

zijn dat deze korter is dan zijn ver
leden, maar nog altijd morgen be
gint. Daarom is het een goede ge
dacht van V & D om aaridaebt te 
wijden aan onze leeftijdsgroep, 
want ook de politiek heeft met ons 
te maken en wel in toenemende 
mate. 
In onze Tweede-Kamerfractie zien 
wij Erica Terpstra als exponent van 
de ouderen en zij weet ook de juiste 
toon te vinden over en jegens hun 
generatie. Of echter rond de eeuw
wisseling de ouderen de jongeren in 
aantal zullen overtreffen, waag ik 
vooralsnog te betwijfelen: wij heb
ben al vaker een bevolkingsexplosie 
meegemaakt. 

Reeds lang zien we dat de sterf
teleeftijd blijft stijgen. Die tendens 
zal zich bij de voortdurende vooruit
gang van de wetenschap voortzet
ten. Dat vereist een goede planning, 
gegrond op een duidelijke visie, 
maar ook uitbreiding van een aantal 
voorzieningen zal onvermijdelijk 
blijken. 
De "nieuwe" AOW -er heeft een an
der leefpatroon dan de hoogbejaar
de. Maar voor allen geldt dat zij 
nauwelijks een lobby hebben. Bo
ven een bepaalde leeftijd neemt de 
drang tot actievoeren af, ook al 
blijft men lang alert. 

Mantelhulp 

Zolang de gezondheid dat toe
staat moet de zelfstandigheid van 
ouderen worden bevorderd. WVC 
heeft daarvoor een nieuw woord ge
lanceerd: mantelhulp. Daarmee 
wordt bedoeld, zo lezen wij, bejaar
den te steunen en/ of te begeleiden 
door kinderen of buren. Dit lijkt mij 
echter een al te gemakkelijke wijze 
van afschuiven met voorbijgaan 
aan het in de westelijke wereld ont
stane leefpatroon waarin de kin
deren - zo men die al heeft - hun ei
gen volle dagtaak hebben; men den-

ke aan de werkende vrouw! Een leef
patroon waarin mensen vaak hun 
eigen buren niet meer kennen. Nog 
afgezien van het feit of men in staat 
of bereid is tot communicatie. 

De overheid moet naar liberaal 
beginsel de planning op het gebied 
van de dienstverlening stimuleren: 
gespreid van de "jonge AOW -er" 
tot de hoogbejaarde. Een analyse 
van de woonbehoeften zal nodig 
zijn. Daarbij zal men moeten uit
gaan van het zelfstandig wonen, via 
de service-woningen - waaraan nog 
een groot tekort bestaat - tot de ver
zorgings- en verpleegtehuizen. Ook 
het milieu en bereikbaarheid moe
ten daarbij een rol spelen. 

Bejaarden moeten er 
uit kunnen 

Ook de veiligheid mag niet alleen 
met de mond worden beleden. Het 
moet weer mogelijk worden dat ook 
bejaarden 's avonds met een gerust 
hart kunnen uitgaan met goed geor
ganiseerd openbaar vervoer. 
Schouwburg-, concert-, familie
bezoek - en de ledenvergadering 
van de VVD - mogen geen privilege 
zijn van een bepaalde leeftijds
groep. 

Flexibele 
pensioenleeftijd 

De wettelijke AOW-leeftijd is een 
verworvenheid, maar toch ben ik 
voorstander van flexibiliteit. Ener
zijds zien we dat het voor velen een 
te zware opgave is om tot 65 jaar 
door te blijven werken. De betrok
kenen geven dan de voor keur aan de· 
VUT, die echter wel een vervroegd 
ingaande inkomensvermindering 
betekent. Anderzijds zullen som
migen die vervroeging ervaren als 
een voortijdige uitschakeling. Moe
ten wij uit het feit dat bij een aantal 
ondernemingen hoge functionaris
sen met 60 of 62 jaar vertrekken af-



leiden dat zij zijn opgebrand? Of 
ligt hier ook een bepaalde werkgele
genheidspolitiek aan ten grond
slag? Het plaats maken voor jonge
ren lijkt redelijk en een te verde
digen standpunt, maar staat haaks 
op de stijging van ons aller levens
duur. 
Waar ligt nu het juiste evenwicht? 

Die vraag speelt ook als we naar 
het kostenaspect kijken. Wij spre
ken graag over een neutraal kos
tenaspect en dat is een gezond uit
gangspunt. De pensioenfondsen we
ten ervan mee te praten. Zij werken 
in principe met versterking van hun 
reserves. De bezorgdheid over de 
toekomstige financiering van de 
AOW lijkt mij wat overtrokken. Bij 
een voortdurende groei van het na
tionale inkomen zal de opbouw van 
de daartoe strekkende fondsen bin
nen de veiligheidsmarges kunnen 
blijven. Zo snel stijgen ons aantal en 
de gemiddelde leeftijd nu ook weer 
niet. 

Flexibiliteit brengt dus mee dat 
we de mogelijkheid moeten open
houden om creativiteit niet al te 
zeer aan een leeftijdsgrens te bin
den. Die is nooit leeftijdsgebonden 
geweest. Voor wetenschappers en 
kunstenaars geldt nog altijd: "Ri
peness is all". Wat mij betreft mag 
dat ook voor politici gelden. Ik zou 
het betreuren indien onze partij 
haar afgevaardigden al te stringent 
aan een leeftijdsgrens wil binden. 

Voorgaande beschouwingen 
schijnen te leiden tot een gespreide 
AOW en dus pensioeningang. Maar 
wij weten dat dit strijdig is met het 
begrip volksverzekering. Het kos
tenaspect kan slechts neutraal blij
ven indien er evenveelliefhebbers 
zouden zijn voor afwijkingen naar 
boven als naar beneden en dat lijkt 
onwaarschijnlijk. 
Blijft de vraag of de leeftijd van 65 
de juiste is. 

Pensioenbreuk moet voorkomen 
worden. lk verwacht dat de VVD 
dit onderschrijft: het is een zaak van 
fair play! 

Inspraak in het beleid en beheer van 
pensioenfondsen is aan te bevelen, 
maar dan door echte deskundigen 
zolang deze fit blijven. 

Een beetje meer 
volwassen 

Mag aan het bovenstaande een 
VVD-visie worden ontleend? Ik 

dacht van wel. Qua beginsel richten 
wij ons - meer dan andere stromin
gen - op het individu, ongeacht de 
leeftijd. Ouderen verdienen dus 
evenveel aandacht als de jongeren 
die in onze voetsporen volgen. Dus 
laten we de vergrijzing zien als een 
natuurlijk rijpingsproces waarin de 
ouderen heel gewone volwassenen 
zijn; hoogstens een beetje meer vol
wassen. Ik hoop dat ouderen zo lang 

Herman van Thiel Berghuys, 
oud-gemeenteraadslid voor de 
VVD in Amstelveen, is een vurig 
pleitbezorger voor het recht van ge
pensioneerden om in de besturen 
van pensioenfondsen te zitten. Hij 
voert hier al jarenlang strijd voor. 
Van Thiel Berghuys, over de zeven
tig, weet waarover hij praat. Hij 
was vroeger personeelschef vlie
gend personeel bij de KLM en na 
zijn pensionering voorzitter van 
het pensioenfonds van onze natio
nale luchtvaartmaatschappij. In 

mogelijk deelnemen aan het maat
schappelijk gebeuren. Dan hoeft de 
vergrijzing een leefbare toekomst 
geenszins in de weg te staan. 

L. Asscher 
Amsterdam 
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een speciale uitgave van "V & D" 
over vergrijzing past natuurlijk een 
artikel over de rechten van de ver
grijsden, waar het hun medezeg
genschap aangàat over wat er met 
het door hen verdiende geld ge-
beurt. Wegens vertrek naar kin-
deren in Amerika was de heer Van 
Thiel Berghuys niet meer in de ge
legenheid een bijdrage over zijn 
strijdvaardig streven op papier te 
zetten. Wèl om zijn gedachten 
mondeling te uiten. Een interview dus 
door" V & D"-redacteur Hans de Bie. 

Achter de tafel: Herman van Thiel Berghuys 

Van Thiel Berghuys: 
,,Geen medezeggenschap is 

onduldbaar'' 

D at de VVD ook op de bres 
wil staan voor de belangen 

" van ouderen op velerlei ge-
bied, blijkt uit het feit, dat in het 
partijprogramma is opgenomen dat 
de VVD er naar wil streven dat ge
pensioneerden in de besturen van 
hun pensioenfonds worden opge
nomen", aldus vertelt de heer Her
man van Thiel Berghuys. Hij is er 
de man niet naar om het bij zo'n me-

ning te laten. Zijn jarenlange po
litieke ervaring in de Amstelveens 
gemeenteraad, waarvan een aantal 
jaren als fractie-voorzitter, heeft 
hem geleerd, dat je je mening moet 
verduidelijken en toelichten. Dat je 
niet zo maar iets moet roepen, maar 
daar gedegen argumenten aan moet 
toevoegen. Van Thiel Berghuys: 
"Heel simpel eigenlijk. Ik vind het 
onduldbaar dat gepensioneerden 



geen enkele directe medezeggen
schap hebben over het beheer en de 
besteding van de dikwijls enorm 
grote fondsen, waarover de pen
sioenfondsen beschikken. Fondsen 
notabene, die de gepensioneerden 
tijdens hun werkzame leven voor 
een groot deel mede tot stand 
brachten. Een werkzaam leven, 
waarin de werktijden, vergeleken 
met nu, aanmerkelijk langer waren 
en de vakantieperioden heel veel 
korter". Aan gezichtsuitdrukking 
en stemtonatie valt bij Van Thiel 
Berghuys op te maken, dat deze 
zaak hem zeer na aan het hart ligt. 
Hij meent: "De gepensioneerden 

. wensen, zeker in deze tijd van 
emancipatie, niet langer als onmon
dige kinderen betutteld te worden!" 
Het is duidelijk dat deze laatste me
ning zeker niet alleen op het me
dezeggenschapsrecht bij pensioen
fondsen slaat. 

Weerstanden 

Wat zijn nu eigenlijk de weerstan
den die tot nog toe hebben tegenge
houden, dat aan de gerechtvaardig
de verlangens van Herman van 
Thiel Berghuys en de zijnen niet 
werd voldaan? Hij zegt: "Die weer
standen komen zowel van werk
gevers- als van werknemerszijde." 
Zij vinden beiden dat zij samen het 
alleenrecht hebben om de regels 
voor de pensioenen op te stellen en 
wijzigingen daarin aan te kunnen 
brengen. Uiteraard binnen de in de 
Pensioen- en Spaarfondsenwet ge
stelde voorwaarden. Er kan bijvoor
beeld bepaald worden dat de pen
sioenpremies verlaagd worden, dat 
de pensioengerechtigde leeftijd 
wordt verlaagd, dat er een weduw
naarspensioen wordt ingesteld, 
enz., enz. In dergelijke gevallen wor
den de kosten ten laste van de re
serves van de pensioenfondsen ge
bracht. Ik wil niet zeggen, dat deze 
veranderingen niet zouden moeten 
plaatsvinden, maar vind wel dat de 
gepensioneerden (de geldbijéén
brengers) het recht moeten hebben 
ook zelf hun belangen, zoals aanpas
singen van ingegane pensioenen en 
regelingen ten aanzien van her
trouwen van weduwen, te behar
tigen. De heer Van Thiel Berghuys 
benadrukt dat gepensioneerden 
niet met de pet in de hand op de 
stoep moeten staan bij de pensioen
fondsen om hun regelmatige uitke
ring te krijgen. "Niks pet. Niks 
dank-je-wel. We hebben er voor ge-
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werkt en dus recht op die uitkering. 
En we willen meepraten en meebe
slissen", aldus zijn strijdvaardige 
reactie. 

Ons land telt zo'n anderhalf mil
joen gepensioneerden, waarvan er 
ruim 600.000 bij zeer actieve ou
derenorganisaties zijn aangesloten. 
Binnenkort zal een wetsontwerp tot 
wijziging van de Pensioen- en 
Spaarfondsenwet worden ingediend 
door D'66 (Erwin Nypels). De heer 
Van Thiel Berghuys weer: "Ik neem 
zondermeer aan, dat de VVD het 
wetsontwerp zal steunen. Evenals 
trouwens het CDA. Door steun aan 
het initiatief-wetsontwerp, dat 
beoogt gepensioneerden inderdaad 
in besturen van pensioenfondsen op 
te nemen, kan de VVD tonen het 
hierover genoemde in het laatste 

verkiezingsprogramma waar te ma
ken." Enigszins dreigend voegt Her
man van Thiel Berghuys hieraan 
toe, dat bij zijn vele contacten met 
gepensioneerden in het land goed 
duidelijk is geworden, dat een groot 
aantal trouwe VVD-leden van ou
dere leeftijd de partij wel eens de 
rug zouden kunnen toekeren als de 
VVD zich niet aan deze belofte in 
het verkiezingsprogramma houdt. 
Hij gaat er vrijwel voetstoots vanuit, 
dat zijn partij genoemd wetsont
werp zal steunen. "Verkiezingsmis
leiding is niets voor de VVD", 
meent hij. 

Tekst: Hans de Bie 
Foto: Luuk Gosewehr 
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Volle generatie verschil 
tussen 65-jarigen en 

hoogbejaarden 

H et is merkwaardig dat een li
beraal blad, spreekbuis van 
onze partij, dat een nummer 

wil wijden aan het onderwerp "ver
grijzing", probeert aspirant-schrij
vers in een zekere richting te duwen 
met vooropgezette meningen als: 
"Vergrijzing hoeft geen probleem te 
zijn." 

Wat zijn de feiten? In 1985 (de 
laatst bekende cijfers maar dat doet 
er in dit geval niet zoveel toe) had 
Nederland 14,5 miljoen inwoners. 
Daarvan bedroeg de beroepsbevol
king van 15 - 64 jaar 5,3 miljoen. 
Wat relevanter, bij de langere oplei
dingen, is de groep 25 - 64 jaar: 4,1 
miljoen. Het aantal 65+ers was 1,7 
miljoen. 

V oor het jaar 2000 zijn de prog
noses (er zijn er enkele, we nemen 
de middelste variant) dat het aantal 
inwoners 15,1 miljoen zal zijn, 
eerstgenoemde groep 5,9 miljoen, 
laatstgenoemde 4,4 miljoen. Het 
aantal 65+ers 2,2 miljoen. De na
tuurlijk wat onzekerder prognoses 
voor 2035 spreken van een achter
uitgang van de bevolking tot 13,4 
miljoen, waarvan de bejaarden 3,6 
miljoen zullen uitmaken. Hier past 
geen vrijblijvend gebabbel! 

Nu heb ik bezwaar tegen het feit 
dat men alle bejaarden op een hoop 
gooit. Voor de op den duur, in het 
licht van het bovenstaande, waar
schijnlijk onbetaalbaarheid van de 
AOW geldt dat inderdaad. Dat deze 
als enige bron van inkomsten - wat 
geldt voor een afnemend percen
tage - geen vetpot is, weten we alle
maal, bij de meeste andere landen 
vergeleken is ze echter niet slecht. 
Maar verder is er natuurlijk een 
enorm verschil, oftewel een volle ge
neratie, tussen 65-jarigen en hoog
bejaarden en het is juist deze groep 
die de meeste problemen geeft. 

Iemand van 80 of ouder vonden 
we vroeger heel oud. Nu zijn daar, 
gelukkig, heel wat vitale mensen on
der. Het waren er in 1985: 382.000. 
Hogerop gaat het aantal natuurlijk 
vrij snel achteruit, maar 90+ers wa
ren er altijd nog 44.000. En 100-ja
rigen zijn geen zeldzaamheid meer. 

Nu mogen we iedereen zijn oude 
dag "gunnen", liefst een prettige 
oude dag. Maar kunnen allen die 
krijgen? Nee. En dan niet in de eer
ste plaats door armoede, zoals die 
vroeger al bij niet-heel-ouden toe
sloeg, maar door allerlei andere om-



standigheden. De recente AOW -ers 
kunnen zich bijna allemaal wel red
den, zij het dat ze soms hun werk en 
vooral de sociale contacten daarvan 
missen. Dat geldt in deze categorie, 
zeker nu nog, meer voor mannen 
dan voor vrouwen, wier huishoude
lijk werk gewoon doorgaat. Moet je 
daarom gaan schuiven met de pen
sioenleeftijd? Inderdaad kunnen 
sommige 65-jarigen in sommige be
roepen best nog mee en in vrije be
roepen doen zij dat soms ook. Maar 
bij de huidige werkloosheid zien we 
dat niet zitten en al is deze grens 
natuurlijk willekeurig, je kunt ver
hoging ook niet billijk noemen. 

Trouwens op vele plaatsen wordt 
de leeftijd al lager gesteld. Onvrij
willig bij afvloeiing, vrijwillig via ' 
een uitbundig gebruik van de VUT 
(binnen afzienbare tijd waarschijn
lijk ook niet meer betaalbaar), vaak 
in banen waarin men zich gauw oud 
voelt, bijv. het onderwijs. En daar
naast ook in topfuncties, waarna 
dikwijls nog ander werk wacht. 

Ervaring? Die lijkt minder be
langrijk te worden in onze com
putermaatschappij waar ouderen 
die vroeger weinig extra problemen 
hadden niet meer mee kunnen ko
men. Maar het is nu eenmaal niet 
iedereen gegeven om zelf te voelen 
wanneer hij of zij er beter aan doet 
om zijn plaatsje in te ruimen en dat 
geldt zeker ook in de politiek. 

Stimulansen 

Natuurlijk, velen zouden meer 
stimulansen kunnen gebruiken bij 
het ontwikkelen van belangstelling 
voor wat om hen heen gebeurt en 
bejaardensociëteiten e.d. zouden 
best wat meer kunnen doen dan 
"zoet houden" en wat hoger kunnen 
mikken. Zo is de groep die "leest" -
een via de welgevulde openbare bi
bliotheken nog steeds goedkope be
zigheid- nog steeds vrij klein. Wel
licht zou hier ook de inspraak kun
nen worden gestimuleerd, het maat
schappelijk werk is vaak 
betuttelend. Wat eigenlijk nodig 
zou zijn, is meer soepelheid en meer 
fantasie, maar wie dat niet had
jong, krijgt dat zelden-oud. 

Het tekort aan interessen heeft 
ook vaak tot gevolg dat oudere 
mensen, die door de voorzieningen, 
gelukkig, minder financieel afhan
kelijk zijn van hun kinderen, daar 
toch wel heel erg op leunen; kin
deren en kleinkinderen maken tot 
het centrum van hun leven en ver-

wachten dat deze steeds voor hen 
klaar staan (onder het mom van an
dersom). Hebben ouderen daar 
"recht" op? Een extra druk kan zich 
voordoen waar reeds gepensioneer
den nog worden gesteld voor de zorg 
voor/om hoogbejaarde ouders. 

Iedereen heeft er "recht" op zo 
lang mogelijk in leven te worden ge
houden. Zeker, maar is het ook een 
zegen voor de heel ouden? Onder 
hen zijn inderdaad veel vereen
zaamden omdat zij hun leeftijd
genoten al hebben zien wegvallen. 
En iedereen die met gevallen van li
chamelijke en vooral ook geestelijke 
aftakeling te maken krijgt, ant
woordt op de vraag: "Zou jij zo wil
len worden?" met "Nee, zeker 
niet." Maar hoe ontkom je daar 
aan? (Men leze hierover het uitste
kende boekje van Inez van Dul
lemen: "Vroeger is dood," over de 
aftakeling van haar ouders). 

Zo lang mogelijk zelfstandig blij
ven is een goed uitgangspunt ... tot 
het niet meer gaat. Maar voor dat 
moment zijn er vaak al voorzienin
gen nodig: medisch, verpleegkun
dig, bouwkundig en, niet altijd 
"spontaan" gegeven, hulp van fa
milieleden en omwonenden. Het. 
kost minder dan de zgn. intramu
rale voorzieningen maar toch heel 
wat, op te brengen door dat afne
mende percentage werkenden. 

Mede in dit licht, maar in de eer
ste plaats uit menselijke overwegin
gen, zou het toch mogelijk moeten 

zijn dat mensen die geen enkele 
kans meer maken op beterschap, of 
een, voor hen, leefbaar leven, de 
mogelijkheid krijgen op een waar
dige dood, zonder dat deze met al
lerlei kunst- en vliegwerk wordt uit
gesteld. Artsen, sommige handelen 
hier ook naar, zouden dit (erkend) 
moeten zien als een verlengstuk van 
de zorg voor hun patiënt. Zij zijn 
trouwens verplicht, op verzoek, een 
behandeling te staken, wat niet al
tijd gebeurt. En op vele manieren, 
vooral ook bij verzorging en verple
ging, speelt de werkgelegenheid on
getwijfeld een rol. Er wordt wel be
weerd dat mensen in verpleeghui
zen bang zouden worden omdat ze 
zich bedreigd voelen. Zou het ook 
kunnen zijn dat velen het omgekeer
de vrezen? 

"Ouderdom is een natuurlijke le
vensfase waarop we ons allen moe
ten voorbereiden" lezen we in de in
leiding tot de "oproep". Wat een 
cliché!! En: "Ouderen in het jaar 
2000/2010 zullen weigeren zich als 
probleem te laten behandelen", een 
volstrekt gratuïte bewering. Het 
zijn allemaal "praatjes voor de 
vaak", waarbij wordt vermeden het 
probleem onder ogen te zien. Maar 
daarvoor moet je uitgaan van de fei
ten: cijfers en/ of desnoods alleen 
maar om je heen kijken. 

M. A. de Jong-de Monchy 
Rotterdam 

• 

Pensioenbreuk en 
ziekenhuiskosten 

Graag de aandacht voor de volgende 
punten. 

1. Pensioenbreuk 
Tengevolge van de oorlog en ge
durende ruim een jaar internering 
onder de Indonesiërs na afloop van 
die oorlog heb ik tot mijn 39ste jaar 
alle pensioenrechten van mijn 19 
dienstjaren in Nederlands-Indië 
verloren. Daarna ben ik in Neder
land bij verschillende werkgevers in 
dienst geweest, zodat mijn pen
sioen, inclusief AOW, minder dan 
35 % van mijn laatst genoten salaris 
bedraagt. 

Mijn echtgenote was lerares. Zij 
heeft nu een ABP-pensioen dat ho
ger is dan het mijne, zodat zij nu 
"kostwinnares" is. Dit wordt beves
tigd in onze huidige gescheiden be
lastingaangiften. Tijdens haar 
diensttijd werd zij aangeslagen voor 
een pensioenpremie, mede geldend 
voor weduwen en wezen. 

Het komt mij voor dat, mede op 
grond van gelijkgerechtigheid voor 
vrouwen en mannen, de VVD dient 
te ijveren dat ook rechten op we
duwnaarspensioen worden erkend. 



2. Ziekenhuiskosten wegens te
kortT!pnamecapaciteit van ver
pleeginrichtingen 
Door bovengenoemd tekort kan het 
voorkomen dat particulier verze
kerden opdraaien voor ziekenhuis
kosten die niet door enige verzeke
ring zijn te dekken, daar medisch 
geïndiceerde opname in een ver
pleeginrichting ten laste van de 
AWBZ komt. Dergelijke patiënten 
dienen dan voor eigen rekening in 
een ziekenhuis op hun opname in 
een verpleeginrichting. Nu doet zich 
de eigenaardige situatie voor dat de 
ziekenfondsen een dergelijk langer 
verblijf in het ziekenhuis wel bekos
tigen. Zij worden daartoe mede door 
de MOOZ-bijdrage in staat gesteld 
die bij de particulier verzekerde in 
rekening wordt gebracht. 

De VVD zou ervoor moeten ij
veren dat beide categorieën verze
kerden gelijk worden behandeld en 
dat dergelijke ziekenhuiskosten on
der de AWBZ zouden moeten val
len, zodat ook de MOOZ-bijdragen 
van particulier verzekerden ver
laagd kunnen worden. 

Uiteraard zijn deze punten ook 
van belang voor de verdere toe
komst. Ik meen echter dat er met 
mij vele ouderen - tegen de 80 jaar -
zullen zijn, die de VVD erkentelijk 
zullen zijn als hieraan op zeer korte 
termijn aandacht wordt geschon
ken. 

L. H. Le Poole 
Dosterbeek 

• 
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V ergrijzing of 

verkaling 

B ij het te voeren ouderenbeleid 
moet de mens centraal staan. 
Het is uitermate belangrijk 

dat "mensen op leeftijd", zolang 
dat mogelijk en verantwoord is, 
zelfstandig blijven wonen in de om
geving van hun keuze. De sociale 
contacten kunnen blijven bestaan. 
De vertrouwde omgeving behoeft 
niet te worden verlaten en men 
heeft een thuis, een stukje privacy, 
dat zo belangrijk is. Het grote aan
tal hulporganisaties -vanuit welke 
geloofsvertuiging of gezichtspunt 
dan ook moet zodanig in elkaar wor
den geschoven dat er één grote, lan
delijke hulpverleningsinstantie 
overblijft. Bijvoorbeeld de "Stich
ting Hulpverlening Nederland". De 
mens met zijn hulpvraag hoort cen
traal te staan en de zogenaamde 
"hokjesgeest" moet in deze moder
ne tijd geheel verdwijnen. 

Deze plaatselijk of regionaal 
opererende instantie zou tot een 
nader vast te stellen urengrens hulp 
kunnen bieden aan mensen die dat 
nodig hebben. Deze ouderen zouden 
via een apparaatje, bevestigd op het 
lichaam, deze hulp op kunnen roe
pen . 

Als het thuiswonen niet langer 
mogelijk is, zou men moeten kun
nen verhuizen naar een kleinschalig 
instituut, die de woon- en verpleeg
functie overneemt. Echtparen, 
waarvan een persoon bedlegerig is, 
kunnen dan bij elkaar blijven. De ei
gen spulletjes en het huisdier gaan 
natuurlijk mee naar de nieuwe be
huizing. Zo verkeert men in de 
eventuele nadagen van het leven 
tussen gelijken en tussen geliefden. 
Zo kunnen welvaart en welzijn hand 
in hand gaan. 

Pensioenbreuk 

Helaas heeft bijna elke bedrijfs
tak en bijna elk groot bedrijf een ei
gen pensioenfonds met verschillen
de premies en andere voorwaarden. 
Een groot landelijk coördinerend 
pensioenfonds met bijvoorbeeld 
een dochteronderneming per be
drijfstak of per groot bedrijf zou 
een vereenvoudiging kunnen bete
kenen. Elke werknemer heeft een 
rekening bij het pensioenfonds. 
Daarop komen de premies van 
werkgever en werknemer alsmede 
de resultaten uit belegging. Bij het 
veranderen van werkgever gaat de 
desbetreffende rekening mee naar 
de nieuwe werkgever en het op te 
bouwen pensioen komt niet in ge
vaar. De dochterondernemingen 
hebben een onderlinge afrekenings
methodiek ontwikkeld in de vorm 
van een rekeningcourantovereen
komst. 

De pensioengerechtigde 
leeftijd 

De leeftijd waarop men het ar
beidsproces vaarwel zegt, zal voor 
ieder verschillend moeten kunnen 
zijn. Men kan van de VUT-regeling 
gebruik maken, maar men moet ook 
gebruik kunnen maken van een re
geling waarbij men zelf enige in
vloed heeft bij de bepaling van het 
einde der arbeidsovereenkomst na 



de 65-jarige leeftijd. AangeZien dit 
laatste zowel voor werkgever als 
werknemer aantrekkelijk zal moe
ten zijn, zou een korting op het loon 
van ongeveer 20 % na het 65ste jaar 
niet zijn uit te sluiten. Inkomen 
naar prestatie, nietwaar? De Alge
mene Ouderdoms Wet zou dan kun
nen ingaan bij het beëindigen van 
de dienstbetrekking. 

Gezondheidszorg 

Door middel van zoveel mogelijk 
"op maat" gesneden hulpverlening 
thuis, kan men zolang mogelijk in 
de eigen woning blijven. Bij een 
ernstige ziekte gaat men naar het 
ziekenhuis, maar dat heeft niets 
met leeftijd te maken. Worden men
sen te hulpbehoevend, dan moet 
men zo spoedig mogelijk naar het 
hierboven beschreven kleinschalig 
instituut. Bepaalde specifiek aange
paste woonvormen ontfermen zich 
over· mensen die behoefte hebben 
aan een speciale hulpverlening. 

Mentaliteits
verandering 

Op velerlei gebied zal er dus een 
mentaliteitsverandering moeten ko
men. Men hoort respect te hebben 
voor medemensen die wellicht meer 
hebben gepresteerd dan men denkt. 
Met elkaar horen we blij te zijn dat 
zoveel mensen met zo'n ruime le
venservaring in ons midden zijn. 

Het zou u verbazen hoeveel nut
tige tips ouderen kunnen geven, bij
voorbeeld omdat ze iets afstandelij
ker van het arbeidsproces staan. 
Het zou van ons allen niet slim zijn 
om zoveel ervaring, klasse en in
zichten maar op te bergen in beton
nen "dozen". Want: wat gij niet wilt 
dat u geschiedt, doe dat ook een an
der niet. 

H.M. Versteeg 
Zandvoort 

• 

V ergrijzing hoeft geen 
probleem te zijn ... 

W ie heeft toch bedacht dat 
vergrijzing een probleem 
is? Dat zijn alle generaties 

voor ons, die hun ouders oud zagen 
worden. Het ene volk eerde de ou
derdom; bij een ander volk gingen 
de ouderen de wildernis in om te 
sterven en zo de anderen niet tot 
last te worden. Soms lijkt het erop 
dat we nog steeds bezig zijn tussen 
deze twee uiterste culturen een keu
ze te maken. 

In onze samenleving wil iedereen 
graag oud worden (maar niemand 
wil het graag zijn), het liefst mobiel 
en met een redelijk inkomen. 

Lang niet iedereen bereikt dat; 
lang niet iedereen haalt de 65. De
genen die het wel halen, komen pas 
in de zorgen als zij minder mobiel 
worden en niet meer voor zichzelf 
kunnen zorgen. Waar valt een be
jaarde onder die door lichamelijk of 
geestelijk verval niet meer voor 
zichzelf kan zorgen: ziektekosten, 
zwakzinnigenzorg of bijstand? En 
hoeveel geld moet er bij die AOW 
als deze in die omstandigheden niet 
toereikend is? 

AOW niet goed 
geregeld 

De financiering van de AOW is 
vanaf het begin niet goed geregeld. 
Dit is een vorm van het ene gat met 
het andere stoppen. Het betekent 
het overhevelen van inkomsten naar 
directe uitbetaling aan het volgend 
loket. En maar hopen dat de kas 
niet leeg raakt. Zo iets kan niet goed 
blijven gaan. Dan blijf ik zitten met 
de vraag: waar blijft het geld dat 
van de AOW afgaat aan loonbelas
ting en premie-aftrek, omdat er nog 
andere inkomsten zijn. Gaat dit te
rug naar de AOW -pot of wordt dat 
gebruikt voor andere doeleinden? 

Het moet natuurlijk niet nodig 
zijn dat gepensioneerden inspraak 
moeten hebben op de besteding van 
pensioenfondsen, maar doorden
kend op mijn eerdere opmerkingen 
z-ou er wel een duidelijk beeld moe
ten: worden geschetst hoe men aan 

de AOW -gelden komt en waar het 
blijft. Andere pensioenfondsen heb
ben een geheel andere structuur. 
Daar zullen in de besturen wel be
langhebbenden moeten worden ge
kozen, als daartoe statutair moge
lijkheden zijn. Gezien de enorme 
bedragen en belangen zijn mis-

. schien alleen gepensioneerde be
stuurders van deze fondsen in staat 
om het geheel te overzien. 

Gratis 
telefoonaansluiting 

Een bejaarde is niet plotseling 
een ander mens geworden door met 
pensioen te gaan. Ook is hij/zij niet 
verloren als de partner weg valt; wel 
verdrietig, maar zijn jongeren dat 
niet in die omstandigheden? 

Voor bejaarden zou al veel aan 
communicatie gewonnen zijn, in
dien zij een gratis telefoonaanslui
ting zouden kunnen krijgén en de 
gesprekken zelf moeten betalen. 

Ook zouden ze veellanger zelf
standig willen en durven wonen 
wanneer ze maar dat gevoel van on
veiligheid zouden kunnen kwijt
raken. Ik ben bang dat de angst voor 
bedreiging door overvallen bij ou
deren eerder toe dan af neemt. Wat 
voor bejaarden zullen de huidige 
proletarisch winkelenden, tasjesdie
ven en verschillende soorten 
krakers worden? Een wonderlijk ge
zelschap in ieder geval! 

Hogere premie 

Wat mij altijd heeft verbaasd is 
dat bejaarden een hogere ziekte
premie betalen dan jongeren. Ze heb
ben hun hele leven al die premie be
taald en ze zijn duidelijk gezonder 
dan degenen die de 65 niet haalden. 

Van burenhulp stel ik me weinig 
voor. Niet alleen verhuizen de men
sen veel vaker dan vroeger, waar
door de onderlinge band in straat of 
flat losser is geworden, maar ook ... 
burenhulp geef je niet op comman-



do. Dat moet groeien en je moet er 
ook fit genoeg voor zijn. Bovendien 
moet je tenminste elkaar toch een 
beetje aardig vinden! 

Alles draait om geld 

Hoe komen we aan geld voor alle 
voorzieningen? Moet alles uit de be
lastinggelden komen of moeten we -
zoals we vroeger leerden - weer gaan 
sparen voor de oude dag. Alles 
draait om geld! Velen sparen na
tuurlijk al, maar dat sparen moet 
wel de moeite waard zijn. Anders 
begint men er niet aan. Sparen be
tekent zuinig zijn; jezelf iets ontzeg
gen. Maar als de "beloning" is dat 
de belasting met de rente gaat strij
ken, dan beginnen veel mensen er 
niet aan. Dan kan je maar beter al-

les uitgeven en straks maar zien wat 
er van komt. 

De dertigers, veertigers en vijf
tigers van nu zullen straks een heel 
ander soort bejaarden zijn. Er zitten 
veel meer eenlingen tussen; boven
dien hebben ze een heel andere 
voorgeschiedenis. Daarom zullen ze 
er terdege nu al over moeten naden
ken hoe ze hun oude dag financieel 
willen inrichten. Wie meer wil dan 
AOW zal nu offers moeten brengen, 
Opgespaarde arbeid in de vorm van 
geld noem ik dat om - als ik het zelf 
niet meer kan - een paar vaardige 
handen te huren om me uit de nood 
te helpen. 

T. A. Meijer-Schuiringa 
Grijpskerk 

• 

Pensioenbreuk en 
politiek 

T erecht stelt de VVD in haar 
oproep, dat vergrijzing geen 
probleem hoeft te zijn en dat 

de ouderen in het jaar 2000 of 2010 
zullen weigeren zich als probleem te 
laten behandelen. Voorts dat de 
dertigers, veertigers en vijftigers 
van nu zelf ook moeten zo;rgen voor 
een goede toekomst. Echter de ver
grijzing heeft weliswaar nog niet het 
te verwachten niveau van 2000 be
reikt, maar deze is toch reeds dui
delijk begonnen. 

Indien de vergrijzing in 2000 dus 
geen probleem hoeft te zijn, geldt 
dat zeker voor de beperkte vergrij
zing van nu. De desalniettemin be
staande problemen rondom de hui
dige beperkte vergrijzing moeten 
thans dus betrekkelijk eenvoudig 
oplosbaar zijn. Wil men zich dus 
voorbereiden op het jaar 2000, dan 
zal men m.i. de volgende procedure 
moeten volgen: 
- De huidige problemen op zo'n 
kort mogelijke termijn oplossen. 
- De daarvoor benodigde maatre
gelen analyseren, om na te gaan of 
deze voldoende zijn, om de kwanti
tatieve toename van de vergrijzing 
het hoofd te bieden. 
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- De praktische uitvoering van deze 
maatregelen continu te controle
ren op hun effectiviteit en zo nodig 
bij te stellen. 

Zoals de titel reeds aangeeft heb 
ik mijn artikel beperkt tot de in
vloed van de pensioenbreuk op de 
vergrijzingsproblemen. Het ver
schijnsel is recent uitvoerig in het 
parlement en de pers besproken en 
ik zal dan ook niet op alle details 
opnieuw ingaan. 

De kern is dat een à twee miljoen 
Nederlanders het slachtoffer zijn 
van pensioenbreuk, ontstaan bij 
verandering van werkkring. De con
sequenties zijn, dat deze slachtof
fers nu pensioenen ontvangen, die 
minder dan de helft kunnen bedra
gen t.o.v. het pensioen van werkne
mers, die dezelfde premies hebben 
betaald, niaar nooit van werkkring 
zijn veranderd. Schrijver zelf bij
voorbeeld krijgt- na een diensttijd 
van tien jaar bij een middelbaar 
groot installatiebedrijf, waarin hij 
tot plaatsvervangend procuratie
houder opklom - een uitgesteld 
pensioen van {62,75 per maand 
(bruto). Wat zal dan wel niet het 
pensioen van het lager personeel be
dragen?? 

Het is duidelijk dat - gezien het 
thans reeds grote aantal slachtof
fers - de pensioenbreuk een sterke 
verpaupering van een groot aantal 
bejaarden tengevolge heeft en in 
versterkte mate in de toekomst zal 
hebben, met als consequenties on
der meer: 
- Een toenemend beroep op de 
overheid, voor sociale uitkeringen 
(direct bijvoorbeeld via de bij
standswet, indirect bijvoorbeeld via 
subsidies aan bejaarden- en verzor
gingstehuizen). 
- Het scheppen van een grote groep 
weinig koopkrachtigen. Een slechte 
zaak voor onze economie. 

Wat is hieraan, sinds dit pro
bleem de laatste 25 jaar herhaalde
lijk naar voren is gebracht, door po
litiek Nederland gedaan? 
- Weinig of niets 

Wat wordt hieraan gedaan? 
Wederom weinig of niets. W elis

waar hebben de sociale partners 
twee jaar de gelegenheid gekregen 
een oplossing te zoeken, maar deze 
gelegenheid hebben zij reeds 25 jaar 
lang gehad en uit het onderstaande 
blijkt, dat - aangezien de in een mo
nopoliepositie verkerende pen
sioenfondsen een éénzijdig belang 
bij deze studie hebben - hier ook 
weinig heil vanjs te verwachten. 
Dus gaan met een aan zekerheid 
grenzende waarschijnlijkheid we
derom twee nuttige jaren verloren! 

Wat zijn hiervan de oorzaken? 
- De afwenteling van de verant
woordelijkheid door de politieke 
partijen op de sociale· partners. In 
dit geval is deze stellingname vol
komen in strijd met onze liberale 
beginselen. 
- De individuele werknemer heeft 
geen enkel recht van spreken. Bij 
aanname voor een nieuwe werk
kring wordt hij in het algemeen ge
dwongen zich in het pensioenfonds 
te laten opnemen. Maar de regels 
worden eenzijdig door de combina
tie pensioenfonds-werkgever vast
gesteld. 
- De vakverenigingen hebben dui
delijk aangetoond dat zij er geen in
teresse in hebben de belangen van 
de pensioenbreukslachtoffers de 
verdedigen. Bovendien vertegen
woordigen ze slechts 25 procent van 
de werknemers.· 
- De tegenpartij - de pensioenfond
sen gesteund door de werkgevers
verkeren dus in een monopolieposi
tie en hebben er, gezien de enorme 
reserves, die zij mèt het huidige sys-



teem hebben gekweekt, geen enkel 
belang bij dit te wijzigen. 

Wat moet hiertegen worden ge
daan? 
- De VVD zal in overeenstemming 
met de liberale beginselen een ac
tieve rol moeten spelen, zodat: 
- Het monopolie van de pensioen

fondsen wordt gebroken, zodat zij 
niet langer hun verplichtingen op 
de gemeenschap kunnen afschui
ven. 

- De in de praktijk bestaande pen
sioenplicht wordt afgeschaft, zo
dat de werknemer in vrijheid zelf 
kan zorgen voor een goede toe
komst, zoals in uw oproep ver
meld. 

- Bij geen waardevermindering van 
de gulden hadden de pensioen
fondsen uit moeten betalen in de
zelfde harde guldens waarmee de 
premies zijn betaald. 

- De gestorte premies zijn door de 
pensioenfondsen waardevast be
legd. Door uitbetaling van pen
sioenen, waarvan de feitelijke 
waarde in verhouding dikwijls ver 
beneden de waarde ligt van de ge
storte premies, hebben de fondsen 
enorme reserves kunnen kweken. 
Moreel horen deze gelden toe aan 
de premiebetalers. De gelden 
voor deze correctie zijn dus be
schikbaar. 

Als liberaal vertrouw ik dat de 
VVD, na de jaren van gemiste kan
sen, resulterende in twee verkie
zingsnederlagen, het gekreukte li
berale imago zal weten te herstellen, 
waartoe een oplossing van het pro
bleem van de pensioenbreuk een 
ideale bijdrage kan leveren. 

H. Bekker 
DenHaag 

• 

Hiertoe zal zij samenwerking 
moeten zoeken met organisaties die 
de belangen van de pensioenbreuk
slachtoffers verdedigen, zoals de 
VAP (Vereniging Aanpak Pensioen
breuk). 

Hoe kan de VVD deze rol spelen? 
- Door het wetenschappelijk bu
reau van de VVD- de Teldersstich
ting- opdracht te geven in samen
werking met bovenstaande organi
satie een concreet plan uit te werken 
om aan bovengenoemde ondemo
cratische toestanden een einde te 
maken. 

Zelfstandig wonen moet 
aantrekkelijk zijn 

- Dit vergt helaas weer enige tijd. 
Er is echter één aspect van de pen
sioenbreuk waarvoor dit niet geldt, 
namelijk de waardevermindering 
van de uitgestrekte pensioenen door 
niet-indexering. 
- Deze waardevermindering kan 
onmiddellijk met terugwerkende 
kracht worden gecorrigeerd: 
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A ls hoogbejaard echtpaar zijn 
we het absoluut eens met het 
streven de bejaarde mens zo 

lang mogelijk zelfstandig te laten 
wonen en leven in zijn vertrouwde 
omgeving. Dit nog afgezien van het 
feit dat de pensionprijs in een be
jaardentehuis gemiddeld I 4.500,
per maand voor een echtpaar niet 
meer betaalbaar is. Van over
heidswege zal men dit zelfstandig 
wonen mogelijk moeten maken en 
animeren. Een belangrijke bijdrage 
hiertoe zou de fiscus kunnen Ie-
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veren. V oorstellen hiertoe zijn on
langs aan de Tweede-Kamerfractie 
gedaan. 

De zgn. "ouderdomsaftrek", die 
momenteel moet worden opgevoerd 
in de vergaarbak "buitengewone 
lasten", is niet meer te zien als een 
werkelijke aftrekpost voor de In
komstenbelasting. Het is een was
sen neus geworden. 

Ons voorstel is het volgende: 
Voor 1986 is deze - thans schijnaf
trek - gesteld op I 794,- per jaar 
voor een echtpaar. Nemen wij nu 
aan dat een hoogbejaard echtpaar 
eenmaal per week hulp nodig heeft 
gedurende twee uur voor I 10,- per 
uur. Dan kost deze minieme hulp 
toch zo'n I 1.000,- per jaar. 
Wil men het zelfstandig wonen be
vorderen dan zijn twee dingen no-
dig: . 
a. de Ouderdomsaftrek zelfstandig 
maken en uit de buitengewone las
ten verwijderen; 
b. deze ouderdomsaftrek verhogen 
tot I 1.000,- per jaar voor iedere 
bejaarde; immers de alleenstaande 
moet voor hulp evenveel betalen als 
een echtpaar. 

AOW als 
bodem pensioen 

De AOW -uitkering was in haar 
opzet bedoeld als bodempensioen. 



Inmiddels is deze bodempensioen
voorziening opgetrokken tot een 
uitkering gelijk aan het minimum
loon. In 1956, toen de AOW tot 
stand kwam, heeft men twee zaken 
onvoldoende kunnen weten en 
voorzien. Men heeft niet kunnen 
voorzien dat in latere jaren de zoge
naamde "ontgroening" een zeer gro
te rol zou gaan spelen. Verder is de 
gemiddelde leeftijd van zowel man
nen als vrouwen hoger komen te lig
gen! 

Al met al zitten we nu met het 
probleem dat steeds minder 
premieplichtigen moeten bijdragen 
aan de pensioenen van de bejaarden 
en hoogbejaarde medeburgers. 
Daarbij zien we door de huidige ont
wikkelingen de pensioengerechtigde 
leeftijd in de naaste toekomst tot 60 
dalen; immers ook de VUT wijst in 
deze richting. 

De vraag doet zich nu voor of de 
duur van de premiebetaling - thans 
van 15 tot 65 jaar, dus gedurende 50 
jaren- niet reeds lang aan herzie
ning toe is, met als gevolg vanzelf
sprekend weer nieuwe premiepro
blemen. 

V ergrijzing en politiek 

Tot onze spijt heeft de politiek 
weinig zicht op de problemen van 
de ouderen in het algemeen. Men 
verdiept zich ook niet in de proble
men van bejaarden, omdat uit die 
groep de aanstaande kiezers niet 
kunnen worden gerecruteerd en 
elke partij - een enkel parlements
lid van onze partij uitgezonderd -
als het ware om deze hete brij heen 
draait. 

Ook vinden wij dat de ouderen
bonden en -organisaties veel te wei
nig op het vinketouw zitten en na
laten zich terstond te laten horen 
wanneer de tijd hiervoor rijp is. 
Achter de feiten aanhobbelen via de 
contactorganen voor ouderen levert 
wel een aardige bladvulling op, 
maar zet geen zoden aan de dijk. 
Conclusie: bejaardenpolitiek is een 
levende politiek en elke partij be
hoort dan ook speciale deskundigen 
in haar fractie op te nemen, die re
gelmatig met bejaarden contact 
hebben. Alstublieft geen weten
schappers, maar normale mensen, 
die gewend zijn en de tact bezitten 
om met bejaarden om te gaan en 
hun wensen te vertalen! 
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Gezondheidszorg 
Iedereen, dus ook bejaarden, 

moet kunnen profiteren van een 
goede en betaalbare gezondheids
zorg. Ook die bejaarde heeft al die 
jaren zijn premies betaald en wij 
vinden het dus absoluut verwerpe
lijk dat men thans (via een extra 
heffing van f 160 miljoen per jaar 
ten gunste van ziekenfondsen) de 
als oververtegenwoordigde ouderen 
in de ziektekostenverzekering be
titelde particuliere verzekerden 
dwingt bij te dragen in het blijvende 
en steeds stijgende tekort in de ver
plichte ziekenfondsverzekering. 
Ook hier heeft de politiek verstek 
laten gaan en de belangen van een 
grote groep particulier-verzekerde 
bejaarden absoluut niet behartigd. 

Dat er bezuinigd moet worden, 
begrijpen we. Maar waarom begint 
men niet aan de basis, bijvoorbeeld 
bij het beteugelen of terugbrengen 
van het abnormaal aantal zieken
fondsen; thans 48 stuks. De kosten
beheersing ligt hier als het ware 
voor het grijpen! 

Communicatie of 
vereenzaming 

Wij vinden het zeer belangrijk 
dat woningen voor bejaarden tus
sen de huizen van jongere mensen 
worden gesitueerd. Dan kunnen de 
bejaarden eens een praatje maken 
met jongere buurtgenoten. Hieruit 
kan dan ook een soort "sociale con
trole" ontstaan tussen jongeren en 
ouderen. Deze controle is helaas in 
het slop geraakt, maar dat is een 
groot verlies voor de saamhorigheid 
in een woonomgeving en heeft tot 
gevolg dat men niets meer voor el
kaar over heeft. 

Deze sociale controle zou weer 
moeten worden hersteld en de on
derlinge hulpverlening - indien no
dig en gewenst - weer ingesteld. Het 
is in het belang van alle partijen om 
de eenvoudige reden dat niemand 
enig menselijk medeleven kan ont
beren. 

Familie Trompetter 
Emmen 

• 

V ergrijzing en 
ontgroening 

0 p hetzelfde moment dat wij 
over de komende vergrijzing 
spreken, vraagt de andere 

kant van de medaille nl. de ontgroe
ning van de bevolking, de nodige 
aandacht. 
Politiek gezien is het daarom onvol
wassen om alleen in de termen of 
oud of jong te denken. Altijd zullen 
wij de gehele bevolking van 0-ja
rigen tot 100-jarigen nu en in de toe
komst bij ons denken moeten be
trekken. Oplossingen en voor de 
korte en voor de lange termijn zit
ten onlosmakelijk aan elkaar waar 
getracht wordt een eerlijk en even
wichtig liberaal beleid vast te stel
len en hierbij spelen de demografi
sche ontwikkelingen een keiharde 
rol. 

De meest ideale samenstelling 
van de bevolking vinden wij in on
derstaand model: 

V 

0 jaar aantal 

Daar de samenstelling van de be
volking helaas geen constante is, 
zullen wij met inachtneming van 
onze liberale opvattingen, zo min 
mogelijk ad-hoc beslissingen ne
men, maar met een sociale inslag en 
solidariteit tegenover de andere in
dividuën een leefbaar klimaat moe
ten scheppen dat recht doet aan de 
persoonlijkheid van jongeren en ou
deren. 

De toenemende individualisering 
van jongeren en ouderen in onze 



steeds sneller (dynamischer) veran
derende maatschappij, behoeft wel 
een goede begeleiding en verant
woordelijkheid jegens elkaar waar
bij de normen steeds getoetst moe
ten worden aan de voor ons onaan
tastbare liberale beginselen. 

Naast het met woorden beleiden 
van de zelfstandigheid van ouderen, 
zullen we de veel te veel gehanteer
de 65-jarige norm moeten vergeten. 

Van de kennis en activiteiten van 
60 plussers zullen wij in liberale 
kring veel meer gebruik moeten ma
ken. Politiek bezig zijn, altijd in een 
mix van jong en oud. 

Geen betutteling maar zelfstan
digheid van ouderen staat in ons 
vaandel, maar betekent niet dat be
paalde ontwikkelingen die de toe
nemende eenzaamheid in onze sa
menleving trachten te doorbreken, 
door nieuwe vormen van samen
wonen nauwkeurig moeten worden 
bestudeerd en uitgewerkt. 

Het woningbeleid met als resul~ 
tante een rijk geschakeerd woning
bestand is een belangrijk gegeven 
bij het inhoud geven aan de moge
lijkheden tot zelfstandigheid van 
ouderen. 

Pensioen~breiik en 
-leeftijd 

Anno 1987 is het sociaal een 
schande, dat bij verandering van 
arbeid pensioenbreuk ontstaat. 
Liberalen zullen met kracht hun so
ciale gezicht moeten tonen en waar
maken voor alle werkenden gelijke 
mogelijkheden te bieden om een 
pensioen op te bouwen. 
De pensioenleeftijd van 65 jaar 
moet op de helling en de pensioen
gerechtigden moeten zelf mogen be
slissen om bijv. tussen de 60 en 70 
jaar de einddatum van pensioenin
gang te kiezen. Bij het vaststellen 
van pens. pr.-inhoudingen moet 
hierop worden ingespeeld. 

Gezondheidszorg 

Niet voor een bepaald gedeelte 
maar voor de gehele bevolking zul
len wij een basispakket gezond
heidszorg moeten invullen. Ook 
hier groeien bomen niet tot de he
mel, maar anderzijds mogen geen 
mensen uit de boot vallen omdat zij 
tot de "have-nots" behoren. 

Kostenbewaking met behulp van 
moderne computertechnieken is 

I 

hier onmisbaar en zal met scherpe 
objectieve normen betaalbaar moe
ten blijven. 
Het gehele gebeuren van a tot z van 
de Pensioenfondsen waarbij het 
gaat om miljarden bijeengebracht 
door de werkenden vraagt de meest 
zakelijke en objectieve begeleiding 
waarbij avonturiers geen kans mo
gen krijgen, waarbij de belangen ge
lijk gesteld moeten worden aan die 
van de Nederlandse bank. Het be
leid mag beslist niet bepaald wor
den door enkelingen. 

Slotopmerkingen: 

Om een zo groot mogelijk gedeel
te van onze liberale wensen en ver
langens in de praktijk te brengen, 
hebben we een zo groot mogelijk 
aantal stemmen van de kiezers no
dig. Electoraal gezien is het dus heel 
belangrijk dat wij een zo groot mo
gelijk klankbord hebben in de 

maatschappij. Het is een must en 
een kunst om voldoende steun te 
krijgen van de kiezers. Gekozenen 
en zij die gekozen willen worden, 
moeten duidelijk en vooral begrijpe
lijk verstaanbaar zijn en in het bij
zonder de steeds groter wordende 
floting-vote aanspreken. Juist deze 
laatste groep is enorm kritisch bij 
het beoordelen van wat wij eigenlijk 
zijn en willen. 

Helaas is gebleken in het recente 
verleden, dat velen die tot het kader 
behoren, niet geschikt zijn om de 
VVD goed naar buiten uit te dra
gen. Niet discrimineren maar in de 
toekomst veel strenger selecteren. 

Tenslotte moeten wij veel meer 
met elkaar discussiëren over dat
gene wat ons bezig moet houden. 

Arie van der Ende, 
's-Gra venzande 

• 

Ook voor ouderen 
woon- en leefruimte 

naar menselijke maat 

Cijfers 

In februari 1987 verscheen het 
ETIL-rapport dat handelt over de 
bevolking van Limburg tussen 1985 
en 2010. 
Uit genoemd rapport komt duide
lijk naar voren dat de vergrijzing in 
Limburg snel toeneemt. 

Citaat: "Tussen 1985 en 2010 
stijgt het aantal 65 plussers in 
Limburg met 67% en in Ne
derland met 40 %. 
De onderlinge verschillen tus
sen de Limburgse regio's 
worden veroorzaakt door de 
verschillende uitgangsposities 
(relatief jongere bevolking in 
Noord-Limburg ten opzichte 
van Zuid-Limburg) maar de 
ontwikkelingen in leeftijds
opbouw zijn in de komende 25 
jaar vrijwel dezelfde (forse 
daling aandeel 0 - 15 jarigen, 

geleidelijke daling 15- 64 ja
rigen en forse stijging 65 plus
sers). Procentueel stijgt ech
ter het aandeel 65 plussers in 
Noord- en Midden-Limburg 
sterker dan in Zuid-Limburg 
(Nederland 40 %, Zuid-Lim
burg 60 % en Noord- en Mid
den-Limburg80 %)." 

Visie 

Met het op ons afkomen van deze 
cijfers en grafieken met betrekking 
tot genoemde demografische ont
wikkelingen is niet de eerste zorg
vraag: "Wat zijn de economische ge
volgen", maar fundamenteel is de 
zorgvraag: "Hoe kan het samen-be
trokken-leven in openheid en dis
cussie naar menselijke maat ant
woorden vinden op de geschetste 
ontwikkelingen, zodat een hoopvol 
perspectief ontstaat op gezamenlijk 



èn individueel wel-bevinden voor 
heel ede-mens." 

Een dergelijk basisgesprek is be
palend voor het kwalitatieve gehal
te van een (Limburgse) democrati
sche samenleving, waarin het niet 
om vanzelfsprekendheid en macht 
dient te gaan, maar om de zelfont
plooiing van ieder individu (onge
acht leeftijd) "binnen" de grenzen 
van de communicatieve redelijkheid 
en het algemeen belang (H. Vos). 

"Aldoende" wordt er een inclusief 
beleid ontwikkeld. Dit inclusieve 
denken, in tegenstelling tot het 
oude exclusieve "of -of" -denken, 
gaat er principieel van uit dat mijn 
heil, geluk, leven, welvaart niet ver
kregen wordt ten koste van of zon
der de ander, maar dat het alleen 
verkregen kan worden als ik tegelijk 
het heil, de heel-heid van de ander 
beoog en bevorder. We kunnen al
leen overleven door sàmen-te-le
ven. 

Dit alles veronderstelt een 
groeiende "verbondenheid door 
maatschap" (H. Hoefnagels) of zo
als D. Yankelovich het formuleert: 
"een ethiek van verbondenheid. Het 
woord "verbondenheid" verlegt het 
zwaartepunt van het zelf naar de 
banden met de omringende leef
wereld. In samenspel met de ander 
zoekt men de ongrijpbare vrijheid, 
waar Arendt over spreekt als de 
schat die mensen soms ontdekken 
wanneer ze vrij zijn om samen met 
anderen de opgaven en gemeen
schappelijke betekenissen van hun 
tijd vorm te geven." 

Waarom deze bezinning? Het 
gaat toch over cijfers m.b.t. te ver
wachten demografische ontwikke
lingen. 
Welnu wij deden dit om twee rede
nen. Ten eerste herinneren we ons 
een uitspraak van B. Disra:eli: "Er 
bestaan drie soorten leugens: leu
gens, gemene leugens en statistie
ken." M.a.w. het is een kunst op 
zichzelf cijfers te kunnen lezen, 
d.w.z. zinvol te interpreteren. Ten 
tweede omdat "bejaarden" geleide
lijk "oudere mensen" geworden 
zijn. 

Vergrijzing: 2,1 miljoen mepsen 
65-plus waaronder 400.000 mensen 
80-plus, terwijl het percentage jon
geren in de bevolking voortdurend 
daalt. Men spreekt hier van een ont
groening: in 2000 nog 23 % tussen 
0 - 19 jaar; 14 % tussen 65 en ouder, 
in het totaal van de Nederlandse 
bevolking. 
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Doch naast dit kwantitatieve as
pect speelt vooral een kwalitatief 
aspect een rol. Door een samenspel 
van factoren (o.a. onderzoek) is 
men anders gaan denken over de 
plaats van de (oudere) mens in de 
samenleving en over de wijze waar
op en door wie die plaats bepaald 
wordt. 
V anclaag de dag praten de mensen 
in de derde levensfase over een zelf
standige bestaansinvulling; over zo 
lang mogelijk blijven wonen waar 
men woont; over zelfverantwoorde
lijk gebruik maken van een goed ge
coördineerd zorgaanbod; over de
mocratisering van bestuursvormen 
van instellingen en organisaties 
waarmee zij te maken krijgen; over 
actief blijven deelnemen in de sa
menleving enz. 

Een andere, nieuwe mentaliteit 
grijpt om zich heen, waardoor ou
dere mensen individueel, maar ook 
als groep, zelf meewerken aan een 
andere beeldvorming. Van min of 
meer afgeschreven mensen, naar 
mensen die zelfstandig in staat zijn 
om leven toe te voegen aan jaren in 
gezond besef van de beperktheid 
van de tijd. 

Het is vanzelfsprekend dat het 
hier beknopt aangeduide veran
deringsproces niet voorbijgaat aan 
de ouder-wordende-mensen op le
vensnabij, lokaal niveau. Daar wor
den cijfers concrete werkelijkheid; 
daar kijken zij toch wat anders naar 
hun toekomst, dan de bejaarden 
van weleer. Op deze laatste groep 
(zwart-wit gezegd) werd zorg toe
gepast. De ouderen van vandaag en 
morgen maken kostenbewust ge
bruik van zorg op maat en liefst aan 
huis in plaats van in een tehuis. 

Ook voor de ouder-wordende
mens geldt: "Zichzelf worden in 
menselijke relaties" en zelfstandig 
blijven deelnemen aan de leef
wereld rondom, wel in de zekerheid, 
zoals Munnichs zegt, dat de tijd 
toegift is. Het gaat niet aan om alge
mene uitspraken en oordelen over 
oud worden en ouderen te vormen, 
die een negatieve samenhang met 
de leeftijd laten zien (Munnichs; 
Lehr). 

Dat het hier aangeduide veran
deringsproces alles te maken heeft 
met inkomen, huisvesting, verzor
ging, flankerend beleid, de verhou
ding intra-versus extramurale zorg 
en de substitutieproblematiek is 
vanzelfsprekend. Zie o.a. "Ouderen
beleid onder vuur", Rijswijk juli 
1986. 

Politiek handelen 
-

Op basis van wat leeft in de sa
menleving zullen in het politiek 
handelen waarden moeten wor-
den toegekend: wie krijgt wat, wan
neer en hoe en ten koste van wat en 
wie. 

De VVD zal vanuit haar liberale 
uitgangspunten de samenleving op 
weg naar 2000 een eigen perspectief
biedend en doortimmerd politiek 
programma moeten aanreiken on
der de uitdaging: "als de toekomst 
je lief is ... " 

Ook voor ons is "vergrijzing" een 
uitdaging (E. Terpstra). Daarom 
schetsten wij een visie om cijfers, 
feiten en gegevenheden te kunnen 
plaatsen en te kunnen ordenen. Dan 
is beleidsformulering naar mense
lijke maat mogelijk en kan de po
litieke realisering aangepakt wor
den, ten dienste van heel-de-mens. 
"in" samenlevingsverband. 
Hierbij wel beseffend: "Alles is po
litiek maar politiek is niet alles." 
(Kuitert) 

H. Kooijman 
Sevenum 

• 

Altadomo 
Adviesbureau • H. Hooghuis, Watersnip 5, 3755 GK Eemnes 

Altadomo is specialist in breukvrije pen
sioenen voor het bedrijfsleven èn voor wet
houders I gedeputeerden (APPA). 

Verhelpt ook bestaande pensioenbreuken. 

Regelt particuliere financieel I fiscale za
ken, zoals lijfrenteaftrekposten, hypothe
ken, beter netto spaarrendement e.d., op 
persoonlijke, vakkundige wijze. 

Bel voor vrijblijvende afspraak: 
H. Hooghuis, tel.: 02153-87944. 



De kleine zelfstandigen 

Aan uw lijst met suggesties 
t.a.v. het onderwerp vergrij
zing ontbreekt een heel be

langrijk gegeven. Een gegeven dat 
zowel nu als in de toekomst met gro
te hevigheid speelt en zal gaan 
spelen, indien juist de VVD daarin 
geen verbetering kan brengen. Het 
gaat om de vergrijzing van de klein
zelfstandigen. In deze groep is ie
dere zelfstandige onder te brengen, 
die niet of niet genoeg in de gelegen
heid is zelf een redelijke pensioen
belegging op te bouwen. 

Er zijn schitterende fiscale reser
veringsmogelijkheden met vele af
trekposten. Maar, is het bij de VVD 
wel bekend dat ook reserveren op 
zichzelf en eigen verdiend geld kost 
en een belangrijke geldontwaarding 
het vormen van een redelijke ou
dedagsvoorziening nagenoeg on
mogelijk maakt! 

Door mijn huidige positie van 
klein-zelfstandige - sedert ruim 50 
jaar! - ben ik heelleuk in de gelegen
heid om gegevens en specificaties 
over bijv. de periode van 1970 - 1985 
te produceren. Ik kan dat doen over 
mijzelf, maar ook over velen die 
men ook kan beschouwen als "tus
sen -de-wal-en-het-schip-vallers", 
die thans en wellicht in de toekomst 

vergrijsd aan de kant staan. Een ge
luk dat je dan nog gezond bent, 
hoor ik u opmerken. Ja, dat valt nog 
wel mee, dank u wel. Maar dat is -
dan mijn geval. 

Kort geleden is door de Erasmos 
Universiteit een onderzoek gedaan 
naar die groep "tussen-de-wal-en
het-schip-vallers", zo heb ik ge
lezen. Het gaat om zo'n 300.000 let
terlijk grijze gezinnen van een of 
meer personen. 

Aan uw suggesties zou ik willen 
toevoegen: Zoek als VVD nu eens 
na hoe het staat met juist de klein
zelfstandige. Vanaf voor mijn part 
de bloemenventer tot en met de 
goed opgeleide universitair vergrijs
de klein-zelfstandige; soms in ar
moede grijnzende grijze oudere, die 
doodgewoon van elk pensioen is ver
stoken en dus in deze grijze pen
sioenmaterie, ook geen greintje 
kleurloze inspraak meer heeft. 

Overigens, succes met uw oproep! 
Ik vertrouw dat we nog eens iets · 
minder grijs van u zullen vernemen. 

W. J. Jansen 
Amsterdam 
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Flexibel 
beleid 

T erwijl ouderdom van jaren 
vaak wordt "verraden" door
dat het haar de kleur verliest, 

is de ouderdom van geest uitermate 
relatief. Toen bij het invoeren van 
de pensioengerechtigde leeftijd 
(rond de eeuwwisseling in veel Eu
ropese landen op 60 of 65 gesteld) 
nog vooral werd uitgegaan van de 
fysieke beperkingen die het ouder 
worden met zich meebrengt, wgrden 
deze beperkingen tegenwoordig 
meer en meer ondergeschikt ge
maakt aan hersenarbeid. Het aan
tal functies waarbij fysieke kracht 
de doorslag geeft, is tot het absolute 
minimum geslonken. Zij zijn ver
vangen door machines. Door deze 
verschuiving krijgt het begrip "ver
grijzing" een geheel andere dimen
sie. 

De geleidelijke aftakeling van het 
lichaam is een onafwendbaar pro: 
ces. Geestelijke aftakeling is echter 
op geen enkele wijze volgens logi
sche regels vast te stellen. Hans 
Wiegel houdt ons nog altijd de 
kracht voor waarmee professor 
Oud, destijds ver in de zeventig, nog 
vol elan de verkiezingscampagne 
leidde. Daarentegen lijken nu veel 
jongeren na jaren van werkloosheid 
en honderden vergeefse sollicitaties 
volkomen uitgeblust. Geestelijke 
ouderdom is dus een relatief begrip. 
Ieder individu moet in feite anders 
worden benaderd; de verschillen 
kunnen zeer sterk uiteen lopen. Wel 
zijn er enkele ontwikkelingen die de 
geestelijke ouderdom van de mens 
kunnen versnellen. Met name dient 
hierbij het flexibele vermogen niet 
onder- of juist overschat te worden. 

Flexibiliteit 

Dogma's hebben tot doel de op
vattingen van enkelingen te betrek
ken op de levenswandel van grote 
groepen mensen. Hoezeer mensen 
ook bezig zijn met het uitvaardigen 
of het zoeken naar allesomvattende 
dogma's; het betreft hier een ri
goreuze onderschatting van de per-



sOonlijkheid en het individualisme 
van grote groepen mensen .. 

Het gaat erom om niet via dog
matische kant, maar via de indi
viduele ontplooiing mensen te 
stimuleren om te komen tot 
adequate oplossingen voor proble
men. De poging om te zoeken naar 
modelmatige overeenkomsten tus
sen mensen zijn bij voorbaat kans
loos, waarmee het bestaansrecht 
van dogma's weerlegd is. Bestaat er 
bij de mens een ondergrens waar
onder de kans op afstomping groot 
is; er kan ook van een bovengrens 
worden gesproken. In dat geval is 
vaak sprake van een grote hoeveel
heid nieuwe maatregelen, die nodig 
kunnen zijn om een bestaande si
tuatie te veranderen, zonder dat 
van te voren het eindresultaat com
pleet te overzien is. . 

Iets dergelijks doet zich momen
teel voor in het onderwijs. Ieder jaar 
worden scholen en universiteiten 
opgezadeld met nieuwe beleidslij
nen, die allemaal weer moeten wor
den ingepast. Deze opgedrongen 
flexibiliteit is ook voor velen niet op 
te brengen. Dat geldt te meer als de 
maatregelen financieel-technisch in 
plaats van beleidsmatig gefundeerd 
zijn en enige logica moeilijk te vin
den is. 

Een derde punt dat ik met be
trekking tot geestelijke ouderdom 
zou willen aanstippen betreft het 
volgende: er ontstaan tegenwoordig 
steeds meer beroepen, waarbij com
binaties van taken, die weinig of 
geen raakpunten met elkaar heb
ben, voorkomen. Vooral in lagere 
functies worden mensen steeds 
meer belast met het eindeloos in
vullen van formulieren en het 
schrijven van rapporten. Taken, 
waarvoor deze mensen nooit zijn op
geleid en die ook niet stroken met 
het manuele aspect van hun feitelij
ke arbeid. Afgezien van de alge
mene demotivatie van deze mensen 
zijn er vooral veel ouderen, die door 
deze maatregel reikhalzend uit gaan 
kijken naar hun (vervroegd) pen
sioen. Dit terwijl ze nog uitstekend 
geschikt zijn voor het manuele deel 
van hun werk en dat ook met veel 
plezier doen. De andere taken, die 
weinig raakpunten hebben met het 
oorspronkelijke werk, maken dat 
deze mensen zich "oud" gaan voe
len. 

Conclusie 

Nu het er naar uitziet dat de pen-
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sioengerechtigde leeftijd uit de tijd 
raakt, aangezien de daaraan ver
bonden humanitaire zorgen achter
haald zijn, moet de VVD gaan wer
ken aan een flexibel pensionerings
beleid. Daarbij moet de mogelijk.: 
heid worden geschapen dat ouderen 
na hun 65ste jaar door kunnen gaan 
met hun werk zolang dat mogelijk 
is (eventueel als deskundige begelei
der van jeugdige arbeiders). 

Een belangrijke factor hierbij is 
de mogelijkheid van de individuele 
ontplooiing; een typisch VVD-item. 
Een tweede factor is een stuk stabi
liteit, zodat er een vertrouwde basis 
is waarop men eventueel terug kan 
vallen. Tenslotte dient de VVD er-

voor te zorgen dat mensen met ver
schillende kwaliteiten werk kunnen 
doen dat hen ligt en dat beroepen 
niet ontaarden in combinaties van 
ongelijke taken. Vergrijzing hoeft 
dus geen probleem te zijn. We moe
ten ons alleen wapenen tegen gees
telijke vertroebeling van de maat
schappij. Hierbij lijkt me dat er 
geen plaats is voor socialistische 
blauwdrukken en onbezonnen ver
nieuwingsdrang. 

P. Lamberts 
Zwolle 

• 

VVD heeft voldoende te 
doen in de toekomst 

I k wil bij deze gehoor geven aan 
uw oproep om mijn mening te 

. geven op de toekomst. 
Ik ben VVD-lid en mijn vrouw is 
PvdA-stemmer - niet lid -. Alletwee 
zijn we trendvolgers en lid van de 
ABVA/KABO. Velen vinden dit 
maar vreemd, omdat ik lid ben van 
de VVD. Ik heb hiervoor bewust ge
kozen, omdat ik vind dat een vak
bond voor liberalen net zoveel kan 
betekenen als voor mensen met een 
andere politieke keus of principes. 

Ik vind het niet terecht dat de 
vakbonden een politieke kleur aan
nemen en hun beleid daarnaar in
richten en daardoor alle andere 
groepen werknemers eigenlijk de 
deur wijst. Niet alleen de bonden 
zijn hierin conservatief, ook de po
litiek in het algemeen. 

De VVD moet af van het imago 
dat zij geniet bij veel niet begrijpen
de groepen in onze samenleving: de 
VVD zou bestaan uit een stelletje 
rijke gladjanussen die er op uit zijn 
zichzelf te verrijken en die verder 
niet open staan voor andere menin
gen. U begrijpt dat ik deze mening 
niet kan delen. Ik word er eerder 
wat verdrietig door omdat mijn 
partij zich niet in het verleden, nu 
of in de toekomst zo heeft opgesteld 
of zich zo zal opstellen. Naar mijn 
mening heeft de VVD nog voldoen
de te doen: nu en in de toekomst. 

Ik heb niet gestudeerd. De be
hoefte was er niet naar. Gezien de 
huidige ontwikkelingen, begint die 
behoefte nu te komen. Ik heb mij 
nooit levenslang aan een baan wil
len binden. Ik vond een heleboel ba
nen leuk om te doen; om simpelweg 
ervaringen op te doen met in mijn 
achterhoofd de gedachte ooit nog 
iets voor mezelf te beginnen. 

Ik ben mij redelijk bewust van 
mijn mogelijkheden. Ik wil dit om
dat ik simpelweg mijn brood wil ver
dienen. Een bedrijf beginnen met 
veel werknemers zou ik niet willen 
en kunnen. Nee, dat laat ik over aan 
mijn grote broers. 
Het is wel eens jammer, dat onze 
"grote broers" ons soms niet op
merken, waardoor het voor ons wel 
eens lastig wordt je zelf te ontplooi
en. 

Ik denk dat de constructie: eigen 
baas in de tuin van een ander over
wogen en onderzocht dient te wor
den. Een heleboel grote bedrijven 
hebben veel kostbare ruimte, terwijl 
een jonge ondernemer zich voor een 
kleine bedrijfsruimte onverant
woord diep in de schulden moet 
steken, zo hij de noodzakelijke ge
meentelijke vergunningen al krijgt. 

Th. A. Bekamp 
Apeldoorn 

• 



Ouderen, een probleem 
of een stigmatisering? 

Een visie op de vergrijzing 

D e toenemende vergrijzing is 
een onderwerp, dat velen be
zig houdt. De oudere staat in 

hoge mate in de belangstelling. 
Steeds opnieuw wordt aangegeven 
hoeveel bejaarden er in 1990 en in 
het jaar 2000 zullen zijn en hoe groot 
het percentage hoogbejaarden is, 
dat daarvan een onderdeel zal uit
maken. Steeds opnieuw wordt bere
kend hoeveel het vergrijzingspro
bleem de Nederlandse samenleving 
gaat kosten en op welke wijze er fi
nanciële en andere voorzieningen 
getroffen moeten worden, opdat ou
deren zo lang mogelijk en zo onaf
hankelijk mogelijk een menswaar
dig bestaan kunnen leiden. 

Er zijn vele instituties, instellin
gen en personen, die zich met ou
deren en het ouderenprobleem bezig 
houden. 
De media spelen er op in - er worden 
symposia georganiseerd, congres-
sen gehouden. Het gat in de markt 
is ontdekt! 
Er wordt beleid geformuleerd, te
huizen gebouwd (en gesloten), er 
komen aangepaste woningen, de ge
zondheidszorg wordt uitgebreid (en 
weer ingekrompen); de maatschap
pelijke dienstverlening wordt flexi
bel etc. etc. 

Er moet geld komen, steeds meer 
geld voor deze steeds groter wor
dende bevolkingsgroep. 
De maatschappij, de samenleving, 
de politiek houdt zich volop met het 
vergrijzingsprobleem bezig. Dat is 
terecht en dat is goed. Maar ... er 
kleeft een kleine bijsmaak aan, die 
vooral voor ouderen zelf nogal wat 
nadelige gevolgen heeft. 
Dat is het probleem van de stig
matisering, de negatieve beeldvor
ming. Een probleem - dat overigens 
voor he-el wat groepen geldt - waar
op in dit artikel wat dieper wordt 
ingegaan. 

In een artikel van prof. Van Arkel 
over de ressentimenten theorie (Te
legraaf 30-5-1987) stelt hij dat bij 
"stigmatisering van een bepaalde 
groep (in dit artikel de joden) de be
trekkingen met de niet-gestigmati
seerde ernstig te lijden hebben en 

dat de negatieve beeldvorming van 
de gestigmatiseerde aan andersden
kenden dwingend worden opge
legd." Een oorzakenreeks, die in de 
vaktaal "stigmatisering, toenemen
de sociale afstand en terrorisering 
van de discriminant heet''. 

Ook ten aanzien van de categorie 
ouderen valt een stigmatisering, 
een toenemende sociale afstand en 
discriminatie waar te nemen. 
Ouderen kosten de maatschappij 
geld. Ze doen immers een oneven
redig groot beroep op alle voorzie
ningen. Ze zijn afhankelijk, hulp
behoevend, maken geen deel meer 
uit van het arbeidsproces en verlie
zen daardoor aan maatschappelijk 
aanzien. In het maatschappelijk 
verkeer moet er meer en meer reke
ning met hen worden gehouden 
(openbare bereikbaarheid, grotere 
toegankelijkheid in trams, bussen 
en treinen, voor winkelcentra). Hun 
koopkracht daalt en zij zijn econo
misch en commercieel minder aan
trekkeiijk geworden, zeker in een 
maatschappij waarin "jong zijn en 
blijven" het hoogste goed is. 

Ouderen worden als bejaarden of 
senioren of welke naam dan ook be
dacht wordt op één hoop gegooid als 
een categorie, waaraan je niet voor
bij kunt, waaraan aandacht en goed 
besteed moet worden (ten koste van 
andere groepen), maar die eigenlijk 
zelf geen bijdrage meer leveren aan 
het zo verheerlijkte arbeidsbestel.-

Oud zijn is uit! 
Jong zijn is in! 

Deze zeer ongenuanceerde visie -
die gelukkig door velen onderkend en 
weersproken wordt - drukt toch een 
stempel op de ouderen als categorie 
en op de oudere als individu. 

Van de ouderen als groep kan gec 
steld worden, dat slechts een klein 
percentage extreem zorgbehoevend 
en afhankelijk is - ook al wordt dat 
percentage straks groter. Een grote 
groep boven-60-jarigen neemt deel 
aan het openbare leven en is op ve-

Ierlei terreinen uiterst actief. Voor 
de ouderen als individu geldt dit, 
omdat men het gevoel krijgt "een 
last te worden of te zijn" voor de 
omgeving. Men moet de maat
schappij dankbaar zijn en niet te
veel eisen stellen of wensen hebben. 
De stigmatisering heeft tot gevolg 
dat men zich in zijn identiteit be
dreigd gaat voelen en dat het feno
meen van de "self fulfilling pro
phecy" optreedt. Men wordt on
zeker, voelt zich onveilig in een 
maatschappij, die je "tolereert" en 
men trekt zich terug. Men komt in 
een vicieuze cirkel terecht: met het 
stigma oud en afgedaan gaat men 
zich identificeren en zoekt steun bij 
lotgenoten om tenminste nog iets 
van zekerheid en veiligheid te vin
den. 

De stigmatisering van het ouder 
zijn is en wordt daarmee een pro
bleem van de oudere zelf, dat hem 
door de maatschappij wordt opge
legd. Natuurlijk heeft hij daar zelf 
ook een aandeel in: hij kàn immers 
niet meer zoveel, begrijpt een aantal 
dingen niet meer zo goed en heeft 
ook niet overal meer interesse voor 
(informatica, computers). Er wor
den andere dingen belangrijk, ande
re waarden komen in de plaats van 
datgene wat vroeger op de voor
grond stond. En daarmee stelt men 
zich als groep, als categorie mis
schien tegenover anderen, die de 
ontwikkelingen en vooruitgang 
hoog in het vaandel hebben. Maar 
er zijn vele groepen in onze samen
leving met eigen normen, waarden 
en belangen, die alle hun eigen 
plaats hebben (of moeten hebben) 
binnen die samenleving en er een 
geïntegreerd deel van uitmaken. Te 
denken is aan kinderen, jongeren, 
werklozen, culturele minderheden, 
gehandicapten, ongehuwde moe
ders, aidspatiënten etc. Maar ook 
hier geldt voor de oudere wat voor 
iedere groep geldt, de één is de an
der niet en generalisering is gevaar
lijk. Stigmatisering schept afhan
kelijkheid bij de gestigmatiseerde 
en geeft grote macht aan hen die er 
dat stempel op drukken. 

Ouder worden en oud(er) zijn be
hoort een geïntegreerd onderdeel 
uit te maken van het samenlevings
verband waarvan een ieder deel uit
maakt. Dat betekent o.m. dat ou
deren als individu de zelfde rech
ten- en plichten -hebben als ieder 
ander lid van de maatschappij. 
Recht op een eigen individualiteit, 
waarden, normen, beperkingen, 
wensen, eisen, levensomstandig
heden, ontplooiing etc. Maar ook 



recht op de acceptatie daarvan. 
Recht op deelname aan maatschap
pelijke verbanden, waaraan anderen 
deelnemen. Deelname aan dat 
maatschappelijk verkeer betekent 
opgenomen worden in een andere 
groep, contacten hebben met an
deren. Het betekent het loslaten 
van het stigma, van de negatieve 
beeldvorming, die de oudere om
kleeft. 

Ouder worden is een onbekend, 
een bedreigend en angstaanjagend 
fenomeen. V oor hen die ouder zijn 
en hiermee direct geconfronteerd 
worden en voor hen voor wie het 
oud worden nog heel ver weg is. Een 
confrontatie met de eindigheid en 
met gebreken; met beperkingen en 
met een proces van afbraak. Het 
hoort erbij; het maakt deel uit van 
het leven, dat bij de geboorte begint. 
De waarde van de mens - dus ook 
van de oudere mens -is niet afhan
kelijk van volle agenda's, uitgespro
ken hobby's of vrijwillige taken, die 
in sociaal aanzien staan. De waarde 
van een mens ontleent hij aan de 
zinvolheid, die hij zelf aan zijn eigen 
bestaan geeft. 

Ouderen als categorie bestaat 
niet - althans behoort niet te be
staan - ook al gaat men met 60 jaar 
in de VUT en wordt men op 65 jaar 
gepensioneerd. Tot de groep boven 
55- à 60-jarigen behoren zeer vitale, 
belangstellende en midden in het le
ven staande mensen, alsmede per
sonen, die zorg- en hulpbehoevend 
zijn. Ook in de categorie van de 
niet-ouderen kan een dergelijk on
derscheid worden gemaakt. 

Het beleid van de VVD, zoals dat 
in het partijprogramma wordt ver
woord, moet er op gericht zijn dat 
een ontstigmatisering wordt be
werkstelligd uit respect voor de ei
gen individualiteit en de eigen ver
antwoordelijkheid van die oudere 
en omdat de persoonlijke vrijheid 
van de mens voor zijn eigen zijn 
voorop staat. 

J. S. Frijda 
E. S. Spangenthal-Daniel 
Amsterdam 
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Seniorenraad maakt 
mondiger 

H et is een verheugend ver
schijnsel dat ouderen steeds 
mondiger worden en invloed 

willen hebben op hun eigen leef-om
standigheden. Bovendien hebben ze 
veelal tijd en beschikken ze over er~ 
varing om actief bezig te zijn, ook in 
de politiek. 
Toch ziet men weinig of geen verte
genwoordigers "op leeftijd" in par
lement, provinciale staten, gemeen
teraden of in organen van politieke 
partijen. Dat is begrijpelijk omdat: 
- oude kandidaten op een lijst voor 
verkiezingen spreken niet aan (im
mers, wie de jeugd heeft, heeft de 
toekomst), 
- politieke functies zijn zwaar: veel 
lezen en luisteren, veel avond-bij
eenkomsten, veel onderweg enz. 

Hoe kan de stem van de ouderen, 
die weten wat ze willen, beter tot 
zijn recht komen? Onze partij is, 
zeer terecht, tegenstander van ca
tegoraal beleid (specifiek op en voor 
ouderen gericht beleid), maar dient 
evenzeer tegenstander te zijn van 
een beleid, waarbij de ouderen niet 
kunnen meespreken bij onderwer
pen, waarbij ze als groep specifiek 
belang hebben, bijv. pensioenzaken, 

huisvesting, verkeer en vervoer, ge
zondheidszorg. 
Toen in 1981/82 binnen de VVD de 
nota "ouderenbeleid" werd voor
bereid, nodigde het bestuur ook 
enige echte senioren uit daaraan 
hun bijdragen te leveren. Nuttig en 
terecht, want jongeren hebben soms 
moeite zich in te leven in de gevoels
en gedachtenwereld van senioren. 

Seniorenraad 

Vanuit die gedachte en op grond 
van opgedane ervaring is in de ge
meente Bussum tussen 1982 en 1987 
in goede samenwerking tussen ge
meentebestuur, politieke partijen, 
ouderenbonden en individuele ou
deren aan de totstandkoming van 
een onafhankelijke seniorenraad als 
adviesorgaan voor de gemeenteraad 
(gevraagd en ongevraagd) gewerkt. 
Ook de coördinatie van de belan
genbehartiging kan tot zijn taak 
worden gerekend. 

De Stichting Welzijnswerk voor 
Ouderen te Bussum (SWOB) heeft 
de voorbereidingen van de Stichting 



Seniorenraad Bussum op uitste
kende wijze ondersteund. De taak
verdeling is ook duidelijk: de 
SWOB zorgt voor de coördinatie 
van de voorzieningen voor ouderen 
en kan initiatief nemen om nieuwe 
zaken tot stand te brengen. De Se
niorenraad coördineert de belan
genbehartiging namens de ouderen 
zelf, zowel tegenover de overheid als 
tegenover organisaties van dienst
verlening voor de groep van ou
deren. Daarbij is het van belang dat 
de leden van de seniorenraad niet 
door het gemeentebestuur worden 
benoemd (het lidmaatschap van de 
seniorenraad is onverenigbaar met 
dat van de gemeenteraad), dat zij 
minstens 55 jaar moeten zijn; dat 
overdag wordt vergaderd en dat de 
vergaderingen in principe openbaar 
zijn. In verband met de afspie
gelingsgedachte en dus met de leef
tijdsopbouw is de zittingsduur twee 
jaar en kan men maximaal twee 
keer herbenoemd worden. 

Van het totaal van 15 leden wor
den 9 benoemd door de ouderen
bonden en levensbeschouwelijke or-

, ganisaties. De overige 6 zetels zijn 
beschikbaar voor individuele kan
didaten, wier kandidatuur· onder
steund moet worden door 20 leef
tijdsgenoten. 
De "spelregels" voor de adviestaken 
tegenover de gemeenteraad zijn 
vastgelegd in het huishoudelijk re
glement; de daarop betrekking heb
bende twee artikelen zijn door de 
gemeenteraad aanvaard. 

Inspraakorgaan 

Met deze onafhankelijke stich
ting Seniorenraad Bussum lijkt een 
nuttig inspraakorgaan tot stand te 
zijn gekomen. De instemming van 
de zijde van de gemeente moge 
blijken uit het feit dat de bur
gemeester Van Bussum, drs. W. J. 
M. Holthuizen, tijdens een feestelij
ke bijeenkomst de installatie heeft 
willen verrichten. Twee door de ge
meente samengestelde nota's (over 
ouderenbeleid en over de bevol
kingsontwikkeling) werden de se
niorenraad ter advisering overhan
digd. 

Het lijkt zinvol dat andere ge
meenten, maar ook provincies, van 
de in Bussum tot stand gekomen re
geling kennis nemen om te onder
zoeken of op deze manier de stem 
van de ouderen bij specifieke ou
derenvraagstukken beter gehoord 
kan worden. 

Ongetwijfeld is dit het geval in onze 
partij-organisatie ten aanzien van 
onderwerpen als actualisering van 
de nota ouderenbeleid, opstellen 
van paragrafen m.b.t. ouderen
beleid in verkiezingsprogramma's 
en vele andere onderwerpen, waar
bij ouderen specifiek belang heb
ben. Verdere inlichtingen, ook 

statuten en reglement van de senio
renraad, zijn bij de VVD afd. Bus
sum verkrijgbaar. 

A. Q. de Flines 
Bussum 
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Zekerheid is troef 

0 nze verzorgingsstaat kent 
verschillende uitkeringen 
aan niet-werkenden. Een van 

deze uitkeringen is de pensioenuit
kering. Men kan tijdens de werk
zame jaren een pensioen opbouwen 
om op zijn oude dag over een redelij
ke maandelijkse betaling te be
schikken. 

Voor veel ouderen is het vlak voor 
hun pensionering van belang ervoor 
te zorgen dat deze betaling zo hoog 
mogelijk blijft. Niet onterecht 
heerst bij velen het idee dat alleen 
bij een acceptabel pensioen de zelf
standigheid blijft gehandhaafd. 
Daarom is het van belang je tijdens 
je "jongere leven" te verzekeren van 
een goede pensioenuitkering. Aan 
de zekerheid die je dan krijgt, mag 
later ook niet meer worden getornd. 

Het probleem ontstaat bij pen
sioenbreuk. Wanneer je als veer
tiger van werkplaats wisselt, be
tekent dat dat je eigenlijk tot je 
veertigste voor "niets" pensioenpre
mie hebt betaald en dat je in die si
tuatie nog maar over maximaal 25 
dienstjaren kunt beschikken voor 
de opbouw van je pensioen. 
Dat pensioenbreuk bestaat vind ik 
nog steeds zeer vreemd. Bij een ge
zonde economie hoort immers een 
flexibele arbeidsmarkt. Wanneer 
mensen dan vanwege die pensioen
breuk niet van arbeidsplaats veran
deren, is het toch te betreuren dat 
je zo gedwongen wordt op je plaats 
te blijven zitten. Het is weliswaar zo 
dat niemand je echt dwingt, maar 
wanneer je je pensioengerechtigde 
leeftijd aan de horizon ziet verschij
nen, kijk je wel uit om nog van baan 
te wisselen, omdat je als gepensio
neerde over een goede uitkering 
wenst te beschikken. Die is nodig 
om je zelfstandigheid te waarbor-

gen. Het is dan ook goed dat men 
thans werkt aan de opheffing van de 
pensioenbreuk, zodat een eenmaal 
opgebouwd pensioen altijd een ze
kerheid voor later zal bieden. 

Pensioenleeftijd 

Het enige dat je je nu nog bij het 
ouder worden kunt afvragen, is: hoe 
en wanneer ga je met pensioen? Ook 
hier gaat het er weer om dat een 
mens zekerheid moet hebben. Bij 
het in dienst treden bij een bedrijf 
moet worden meegedeeld, wanneer 
je met pensioen wordt gestuurd. 
Men kan dan alleen nog via vrijwil
lige pensionering mensen eerder la
ten gaan. Het is niet verantwoord 
mensen onvrijwillig verplicht eer
der te pensioneren. Een oudere 
heeft net zoveel recht op werk als 
een jongere. Bij gedwongen ontsla
gen worden veelal ouderen uit so
ciaal oogpunt met pensioen ge
stuurd vanuit de gedachte dat deze 
mensen immers toch nog maar een 
paar jaar zouden werken en er te 
veel werklozen zijn. 
Het wordt nog steeds vanzelfspre
kend gevonden dat ouderen dit ac
cepteren. Met dat belang van die 
oudere moet veel meer rekening 
worden gehouden in de toekomst. 

Drs. H. A. E. Duits 
Arnhem 

• 



Pensioenfondsen 
moeten anders worden 

beheerd 

E en van de grote gevaren waar
aan ouder wordende mensen 
onderhevig zijn, is vermin

dering van zelfstandigheid en flexi
biliteit, waardoor de belangen
behartiging in toenemende mate 
gaat lijden. Dit is vooral het geval 
waar de belangen in handen zijn 
van professionele organisaties en er 
tegelijk sprake is van concurreren
de belanghebbenden. Een voorbeeld 
daarvan is het beheer van de 
slapende pensioenrechten bij collec
tieve Pensioenfondsen. Met name 
wordt hier gedacht aan het Alge-. 
meen Burgerlijk Pensioenfonds en 
het Pensioenfonds voor de Gezond
heid en de Geestelijke en Maat
schappelijke Belangen: PGGM. 

Wat is namelijk het geval? Dui
zenden gewezen deelnemers aan 
deze Pensioenfondsen, rechtheb
bend op een pensioen bij hun 60e 
of 65e jaar, afhankelijk van het ge
slacht, hebben pensioenrechten op
gebouwd die na beëindiging van 
dienst slapend zijn geworden. Dat 
wil bij deze Pensioenfondsen zeggen 
weliswaar dat de uitkeringsrechten 
onderhevig zijn en blijven aan in
dexering en verder geen wijziging 
meer ondergaan. 

premieverlaging, dat wil dus zeggen 
dat de huidige premiebetalers geld 
overhouden en de winsten die ge
maakt zijn met de kapitalen, onder
meer van de vroegere deelnemers 
met slapende pensioenen. 

Ook worden bij tijd en wijle nieu
we categorieën van verzekerden of 
uitkeringsgerechtigden uitgevon
den, zoals bijvoorbeeld de categorie 
"samenwonenden"; ik versta hier
onder degenen die samenwonen 
met een toekomstige uitkeringsge
rechtigde. Ook dit gaat weer ten 
koste van de gemaakte overwinsten, 
waaraan ook degenen die vroeger in 
dienst waren en nu een slapend pen
sioen hebben, in zeer belangrijke 
mate hebben bijgedragen. 

Daarentegen op mijn verzoek ook 
de weduwenkorting van die wedu
wen die meer dan tien jaar jonger 
zijn dan hun echtgenoot, ongedaan 
te maken, werd medegedeeld dat 
men dergelijke plannen niet in 
overweging had (PGGM). Uit de 
wijze van antwoord blijkt een men
taliteit van strakke en starre au
tonomie, kennelijk ook als het gaat 
over andermans geld! 

Het is duidelijk dat strikt ju
ridisch tegen de gang van zaken bij 
beide Pensioenfondsen niets is in te 

'~ ' " 

brengen aangezien men krijgt waar
op men recht heeft volgens bepaalde 
regels en statuten. Er is evenwel 
toch sprake van onrechtvaardig
heid, voorzover bepaalde overwin
sten niet ten goede komen aan die
genen van wier gestorte kapitalen 
die overwinsten afkomstig zijn. Als 
steun voor dit argument kan aange
haald worden dat de overheid toch 
indertijd ook van de particuliere le
vensverzekeringsmaatschappijen 
heeft geëist de uitkering van een ge
deelte van de maatschappijwinst op 
grond van levensverzekeringspolis
sen. Derhalve, iedere polishouder 
deelt ipso facto mee in de winsten 
van de maatschappij. Ditzelfde 
principe kan ook bij de ABP en de 
PGGM worden toegepast. 
· Om de belangen van de categorie 
rechthebbenden op slapende pen
sioenen te behartigen, zal het inder
daad nodig zijn dat van de zijde van 
gepensioneerden of te pensioneren 
personen, inspraak mogelijk is bij 
de .besteding van de Pensioenfond
sen. Daarvoor zal het nodig zijn dat 
zowel in Bestuur, Directie als Ad
viesorganen, directe vertegenwoor
digers van belanghebbenden kun
nen meepraten en meebeslissen. 

Aangezien het bij de behartiging 
van hierbovengenoemde belangen 
in de naaste toekomst om sterk toe
nemende aantallen belanghebben
den gaat, en het hier duidelijk om 
politieke belangen gaat, namelijk 
om verdeling van rechtvaardigheid, 
ligt hier een belangrijke taak voor 
een politieke partij. 
Met gevoelens van hoogachting, 

F. J. M. Rouppe van der Voort 
Vught 

• 
Bedoelde Pensioenfondsen heb

ben evenwel in de loop der jaren 
enorme winsten behaald, onder
meer vanwege de hoge rente van de 
afgelopen tien jaren. Deze vermo
gensgroei is evenwel niet en nooit 
ten gunste gekomen van hen die hun 
kapitalen middels slapende pen
sioenen bij het Pensioenfonds had
den belegd, doch wel zijn allerlei 
andere categorieën gaan genieten 
van deze winsten. Het is algemeen 
bekend dat de enorme VUT -uit
keringen onmogelijk betaald kun
nen worden door de geringe premie
verhoging die daarvoor is ingesteld. 
Waarom is deze regeling er wel voor 
diegenen die vijf of zeven jaar voor 
hun uittreding in dienst waren en 
niet voor vroegere deelnemers met 
een uitgesteld pensioen? 

Zoals het klokje thuis tikt. • • 

Vervolgens is men overgegaan tot 
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Ouderenzorg nader 
bekeken 

Er doet zich in ons spreken over 
de toenemende vergrijzing een 
merkwaardige paradox voor. Ieder 
mens hoopt op een lang en gezond 
leven. Toch wordt ons deze - indi
viduele gewenste - vergrijzing als 

een probleem voorgeschoteld. 
Bij tijd en wijle zou je er bijna tegen 
op gaan zien om ouder te orden. 

Hulpverleners op het gebied van 
welzijnswerk en gezondheidszorg 
praten over de ouderen als hun 
cliënten en patiënten. Oud zijn lijkt 
wel haast per definitie - patiënt zijn. 
Gelukkig is er een duidelijke ten
dens zichtbaar dat ouderen zelf wil
len bepalen wat goed voor hen is, 



dat ze zelf hun leven willen inrich
ten, zoals zij denken dat dat goed is. 
Het laatste wat mensen - ook ouder 
wordende mensen - willen, is: af
hankelijk worden van ànderen. 
Het is dan ook zaak dat welzijns
werk en gezondheidszorg als eerste 
doel in hun vaandel voeren: Het be
vorderen van de eigen zelfstandig
heid van ouderen. 
Een soort zorgverlening dat als eer
ste in staat is aan deze doelstelling 
te beantwoorden is de thuiszorg. 

Maatschappelijke 
ontwikkelingen 

Ouderen geven er (steeds meer) 
de voorkeur aan, thuis te blijven 
wonen. Men wenst bij ziekte steeds 
vaker thuis verpleegd te worden en 
te sterven in plaats van opgenomen 
te worden in een tehuis. 
De ouderen van de nabije toekomst 
zullen steeds mondiger worden en 
zullen hun wensen ten aanzien van 
zorgverlening nadrukkelijker naar 
voren brengen dan tot nu toe het ge
val is. Ouderen blijken thans nog de 
meeste hulp te ontvangen·van fa
milie, buren en kennissen. De hulp
mogelijkheden van familie dreigt in 
de toekomst sterk af te nemen, dit 
o.m. als gevolg van een afnemend 
kindertal. 
Andere factoren die de hulp van de 
omgeving in negatieve zin kunnen 
beïnvloeden zijn: toenemende indi
vidualisering, toenemende geogra
fische stabiliteit en toenemende 
emancipatie van de vrouw. 

Overheidsbeleid: 

Het ouderenbeleid van de over
heid omvat de volgende drie hoofd
lijnen: 
- stimulering van een verschuiving 
van de tweedelijnsgezondheidszorg 
naar de eerstelijnsgezondheidszorg 
- stimulering van zelfzorg en man
telzorg naast of in plaats van pro
fessionele zorg 
- stimulering van preventieve zorg. 

Samenvattend komt uit bovenge
schetste demografische en maat
schappelijke ontwikkelingen en uit 
het overheidsbeleid een aantal ten
densen naar voren die voor het for
muleren van beleid van belang zul
len zijn. 
De volgende kunnen worden ge
noemd: 
- het aantal ouderen zal een sterke 

stijging gaan vertonen 
- de mogelijkheid tot het verlenen 
van hulp door familie en omgeving 
neemt af 
- de ouderen van de toekomst zul
len in toenemende mate mondig 
zijn 

· - de overheid voert een beleid dat 
aansluit bij wensen van ouderen: 
"zolang mogelijk zelfstandig blij
ven". 

Zoals het klokje thuis tikt . .. 
Eigen haard is goud waard! 
Oost west - thuis best! 

Alleen al in ons taalgebruik geven 
wij aan dat het als regel thuis goed 
toeven is. 
Bij het formuleren van het ouderen
beleid zal dit het uitgangspunt die
nen te zijn. 

Bij dit alles zullen we moeten be
denken dat we als samenleving je
gens de huidige generatie ouderen 
een soort ere-schuld hebben. 
Het is de generatie die na de oorlog 
1940-1945 ons land opnieuw heeft 
opgebouwd. Ons huidig welvaarts
niveau is gebouwd op het fun
dament van het zweet van de gene
ratie die thans van haar pensioen 
geniet - althans het recht heeft er 
van te genieten! 

De eerste taak van de thuiszorg 
zal dan ook dienen te zijn: Al het 
mogelijke doen om ouderen in de 
gelegenheid te stellen zich zelf te 
blijven in de omgeving die ze zelf 
willen. En in de meeste gevallen zal 
deze omgeving de thuissituatie zijn. 

Ouderdom komt met 
gebreken 

Al het water van de zee wist ech
ter niet uit dat bij het ouder worden 
het risico op gebreken toeneemt ~ 
dat derhalve ook de behoefte aan 
hulp toeneemt. 
Een adequate thuiszorg kan die 
hulp verlenen mits ze gestoeld is op 
bovengenoemde uitgangspunten. 

Het doel zal primair moeten zijn, 
mensen zo weinig mogelijk laten 
doorstromen naar verzorgings- en 
verpleegtehuizen. 
Merkwaardig in dit geheel is echter 
dat de thuiszorgvoorzieningen in 
een afhankelijke positie worden ge
plaatst. Bepalend voor het opna
mebeleid bij verpleeg- en verzor
gingstehuizen is bijvoorbeeld niet 
de mogelijkheid tot het verlenen 
van thuiszorg. 

Als criterium wordt niet gehan-

teerd of de bovengrens van de 
thuiszorg is bereikt. Andere criteria 
zijn bepalend. 
Het is van het grootste belang dat 
de thuiszorgvoorzieningen worden 
betrokken bij de vraagstelling welke 
ouderen in de thuiszorgsituatie ver
zorgd kunnen worden en voor welke 
mensen opname in een tweedelijns 
voorziening noodzakelijk is. 
Eén van de belangrijkste criteria 
hierbij zal echter dienen te zijn; de 
wens van de oudere zelf. 

Stigmatisering 
verboden 

Het bovengestelde vraagt echter 
een wijziging van de houding van de 
hulpverlener: 
Ouder worden is geen probleem, 
maar veelal een vurig begeerde 
wens. Dit uitgangspunt heeft con
sequenties voor de ouderenzorg. 
Teveel worden door hulpverleners 
hun ideeën geventileerd als zijnde 
de mening van de cliënten. 

Uit een onderzoek van het Neder
lands Instituut voor Preventieve 
Gezondheidszorg komt naar voren 
dat de wijkverpleging veel vaker 
"eenzaamheid" als probleem van 
ouderen noemt dan de ouderen zelf. 
In een artikel in Intermediair wordt 
er ook op gewezen dat het een mis
vatting is te denken dat oude men
sen vaak eenzaam zijn. 
Ouderen schatten hun behoefte aan 
steun of advies veellager in dan de 
hulpverleners en kennen bovendien 
aan familie en vrienden een belang
rijke rol toe in het verlenen van deze 
steun. 
Wil ouderenbeleid - ook zorgbeleid 
zinvol en effectief zijn dan zal vóór 
alles een houdingsverandering van 
hulpverleners een eerste vereiste 
zijn. 

J. J. van Heukelum 
Vries 

• 



VVD heeft voor 
ouderen geen 
belangstelling 

De ouderenbonden lopen nu nog 
achter. Zij zullen echter door hun 
leden tot een actiever en progressie
ver beleid worden geactiveerd. 
Uiteraard is het zo dat de beste 
stuurlui aan wal staan en kritiek 
bijzonder gemakkelijk is. Ik ben 
echter bereid om aan een project
groep deel te nemen om een visie 
en/ of toekomstbeleid t.a.v. de ver
grijzingsproblematiek te formule
ren. 

Uit de VVD-verkiezingspro
gramma's blijkt voor ou
deren geen bijzondere be

langstelling, omdat men er vanuit 
gaat dat ouderen gelijkwaardige 
burgers zijn. Wat op zich vanzelf
sprekend is. 
Maar wat blijkt in de praktijk? 
- Ouderen worden op steeds jon
gere leeftijd op een zijspoor gezet. 
De pensioengerechtigde leeftijd 
wordt steeds lager, i.p.v. gevarieerd 
naar de behoefte van de betrokkene. 
- Op de arbeidsmarkt is men met 50 
jaar of eerder uitgerangeerd. Meer 
dan 40 % van alle personeelsad
vertenties heeft een leeftijdsbeper
king. 
- De kennis en ervaring van de ou
deren tellen niet meer mee. 
- Bij de samenstelling van gemeen
teraden, provinciale staten en 
Tweede Kamer kunnen ouderen al
leen via voorkeurstemmen worden 
gekozen. 

Als we naar onze eigen Kamer
leden kijken en luisteren, schieten 
de tranen je soms in de ogen wat be
treft de argumentatie en presenta
tie van de jongeren. Geen wonder 
dat de VVD bij verkiezingen forse 
verliezen lijdt. Met alle respect voor 
mevrouw Terpstra, het is toch van 
de gekke dat een jongere het ou
derenbeleid moet voeren. 
Hij of zij mist nu eenmaal de per
soonlijke betrokkenheid; de prakti
sche ervaring en ondervinding en de 
rijpheid om een adequaat ouderen
beleid te voeren. 
Waar u als VVD (en natuurlijk alle 
andere politieke partijen) in de 
naaste toekomst rekening mee moet 
houden is met een nieuwe generatie 
ouderen, die zelfbewust, zelfstan
dig, onafhankelijk en geëman
cipeerd is. 

Ouderen, die zich niet buiten spel 
zullen laten zetten of zich laten be
tuttelen. Die niet zullen toestaan 
dat zonder hen over hen wordt be
slist. Dat geldt niet alleen voor de in 
uw oproep genoemde onderwerpen, 
maar voor alle facetten van de sa
menleving waarbij zij rechtstreeks 
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of zijdelings zijn betrokken. Als po
litieke partij doet u er goed aan om 
tijdig op deze problematiek in te 
spelen. 

H. Buddels 
Veenendaal 

• 

Waardevaste 
Pensioenen horen 
normaal te zijn! 

Zelfstandigheid 
van ouderen 

Ouderen doen er verstandig aan 
zo lang als maar enigszins mogelijk 
is te blijven wonen in het huis waar 
ze bij hun pensionering woonden, 
desnoods met hulp van kinderen of 
buren. Ze wonen dan tussen jongere 
mensen en worden automatisch gea
nimeerd om actief mee te blijven 
doen. Oudedags-voorzieningen be
horen alleen te dienen voor ouderen 
die hulpbehoevend zijn; dit ter be
oordeling van huisarts etc. 
Voor ouderen die hun zelfstandig
heid willen opgeven omdat hun huis 
en/ of tuin te bewerkelijk wordt die
nen kleinere huurwoningen be
schikbaar te zijn. 

Pensioen
gerechtigde leeftijd 

Daar er tot voor kort bijna 
200.000 werknemers in ons land ou
der dan 60 jaar waren, zou het werk
loosheidsprobleem er mee gediend 
zijn indien 60 jaar voor iedereen als 
verplichte pensioenleeftijd werd in
gevoerd, maar dan ook werkelijk 
voor iedereen, dus ook voor politici, 
doktoren, notarissen etc. etc. 

V ergrijzing en 
politiek 

Vergrijzing wordt m.i. veroor
zaakt door de steeds betere medi
sche verzorging in ons land. Het is 
aan te nemen dat door nieuwe vin
dingen van wetenschappers aan ver
grijzing nooit een einde komt. Aan
gezien de vergrijzing dus gelijke tred 
houdt met de medische wetenschap 
is ze even oud als deze wetenschap 
en het is mij daarom niet duidelijk 
waarom de politiek zich plotseling 
zo druk maakt om een eeuwenoud 
probleem, waarvoor men in het ver
leden steeds oplossingen heeft ge
vonden op het moment dat het op
trad. Ouderen nu voelen zich veel 
jonger dan de ouderen van vroeger 
en het percentage dat liever nooit in 
een of ander bejaarden- of verpleeg
tehuis terecht komt neemt steeds 
toe. Zou de toenemende interesse 
voor passieve en actieve euthanasie 
hiermee verband kunnen houden? 

Pensioenbreuk 

Toen ik in 1939 mijn eerste baan 
kreeg was ik er rotsvast van over
tuigd dat dit probleem een kwestie 
van enkele jaren was. Tevens vond 



ik en vind ik nog dat de liberalen de 
eerstaangewezenen waren om hier
van een halszaak te maken. Wat is 
er nu op tegen dat de pensioengel
den die voor mij bij baan A verza
meld zijn, overgeheveld worden 
naar het pensioenfonds van mijn 
nieuwe baan B? 
Het is toch in ieders belang dat de 
juiste man op de juiste plaats komt 
en niet ergens heel vaak tegen zijn 
zin blijft zitten omdat hij anders te 
weinig jaren in zijn laatste baan 
werkt om een redelijk pensioen te 
krijgen? 
Laat de VVD zich hiervoor nu eens 
echt inspannen met een vasthou
dendheid liberalen waardig. Hier is 
eer te behalen! 

Gezondheidszorg 

Als de kosten van de gezond
heidszorg werkelijk niet meer op te 
brengen zijn en er helaas bezuinigd 
moet worden, geloof ik dat eigen 
bijdragen voor diverse dure behan
delingen. het meest effectief zullen 
zijn. Ik teken hierbij wel aan dat 
deze eigen bijdragen afhan"kelijk 
van het inkomen dienen te zijn om 
te voorkomen dat de minst draag
krachtigen onder ons relatief te veel 
betalen. 

Communicatie of 
vereenzaming 

Er zijn ouderen die graag com
municeren en ouderen die met rust 

gelaten willen worden. Zeker is dat 
beide groepen "betutteling" sterk 
afwijzen. Wat de eenzamen betreft, 
wordt er door buurtverenigingen 
etc. zo veel op touw gezet, ook spe
ciaal voor ouderen, dat zij, als ze dat 
tenminste willen, niet eenzaam be
hoeven te zijn. Het probleem lijkt 
mij de eenzame zover te krijgen dat 
hij/zij zich bekend maakt. 

Inspraak 
gepensioneerden op 

besteding 
pensioenfondsen 

Aangezien werknemers pensioen
premie betalen en dus aan de vor
ming van het fonds bijdragen vind 
ik het een goede zaak dat gepensio
neerden de kans zouden krijgen mee 
te beslissen over de besteding van 
dit fonds. Het is bekend dat de 
meeste pensioenen niet waardevast, 
laat staan welvaartvast zijn. Gepen
sioneerden die erg oud worden ko
men hierdoor maar al te vaak in gro
te financiële nood. Waardevaste 
pensioenen behoren normaal te zijn! 
VVD doe er wat aan! 

B. J. Suërs 
Arnhem 

• 

Zo groot 
mogelijke 

• privacy 

D e VVD dient te werken aan 
de volgende opgaven die te
gen het jaar 2000 gereali

seerd dienen te zijn: 
1. In steden en dorpen dienen 

maatregelen genomen te worden 
om ouderen de gelegenheid te geven 
zo lang mogelijk in hun eigen huis 
te kunnen blijven wonen. 
Hiervoor zijn centra nodig, waarvan 
de bezetting in staat is ouderen bin
nen een bepaald gebied te kunnen 
helpen met hun specifieke proble
men (voedsel, medische begeleiding, 
geestelijke begeleiding, tuin, huis
houdelijke hulp etc.). 
Hieruit blijkt, dat afhankelijk van 
de grootte van stad of dorp, één of 
meerdere centra nodig zijn. 

2. Indien ouderen, door geestelij
ke, lichamelijke of andere proble
men niet meer in staat zijn alleen te 
wonen, dienen deze te worden opge
nomen in flats of voormalige bejaar
dentehuizen met behoud van een zo 
groot mogelijke privacy met alle no
dige voorzieningen en hulp. 

3. Financieel aspect. 
Indien 50 % van alle nu in bejaar
dentehuizen en verpleegtehuizen 
verblijvende ouderen dan in hun ei
gen huis verblijven met de voorzie
ningen van voornoemde centra (en 
gezien de ervaringen klopt dit on
geveer) zal m.i. het totaal niet duur
der zijn dan: het huidige systeem, 
vooral omdat komende tijd het 
bouwen van bejaardenhuizen sterk 
verminderd kan worden of niet be
hoeft te worden uitgevoerd. 

4. Sociaal aspect. 
Door het effect van het blijven wo
nen in de vertrouwde omgeving, zal 
de vitaliteit van veel ouderen lan
gere tijd blijven gehandhaafd en 
vereenzaming een minder groot pro
bleem zijn. 

J. H. Lubbers 
Hengelo 

• 



Ouderenbeleid op maat 

Inleiding 

De laatste decennia bestaat er in 
Nederland een levendige belang
stelling voor het bevolkingsvraag
stuk. In de zestiger jaren vooral met 
de nadruk op de consequenties voor 
de samenleving van de groeiende 
omvang van de bevolking (van 3~ 
miljoen in 1870 tot 13~ miljoen in 
1970), inmiddels met het accent op 
de onevenwichtige opbouw: weinig 
jeugd en veel ouderen. 

De situatie is in betrekkelijk kor
te tijd heel anders geworden. Het 
geboortecijfer is sterk gedaald en de 
meeste aandacht valt nu op de ver
grijzing van de bevolking. 
Met het voorvoegsel "ver" wordt 
vaak iets ongunstigs, iets ziekelijks, 
aangeduid. Wij durven echter te 
stellen, dat vergrijzing op zich, als 
gevolg van het feit dat meer mensen 
een hoge leeftijd bereiken door be
tere levensomstandigheden, pre
ventieve en curatieve geneeskunde, 
eigenlijk een heel gezond verschijn
sel is! Temeer ook omdat veruit het 
grootste deel van de ouderen zich
zelf heel goed kan redden. 

Niets aan de hand dus? Zeker 
niet. Vergrijzing betekent wel, dat 
de samenleving zich moet aanpas
sen. Vergrijzing heeft consequen
ties voor de collectieve lasten, enz. 
Wat doe je als liberaal ermee? 

Liberaal 
ouderenbeleid 

Eén ding zeker: Erkenning van ei
gen inbreng en keuzes van ouderen 
zelf. Als wij, liberalen, over ou
derenbeleid denken, denken we niet 
in de eerste plaats aan collectieve 
zorg, maar meer aan het individu 
dat op hogere leeftijd ook recht 
heeft op een zo groot mogelijke 
zelfontplooiing. Natuurlijk moeten 
in materieel opzicht de condities 
daarvoor worden geschapen. In im
materieel opzicht denken we dan 
aan zaken als: mondigheid, emanci
patie en participatie. 

Ouderen willen meer en meer be
trokken worden bij de beslissingen 
die door de overheden over hen wor
den genomen. Er zijn weliswaar ou-
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deren die moeilijk voor zichzelf 
kunnen praten, maar het grootste 
deel van hen kan nog een behoorlijk 
partijtje meeblazen in het maat
schappelijk orkest! 

De maatschappij en met name de 
overheid, zou meer moeten luis
teren naar deze categorie mensen. 
Zij kan daarbij gebruik maken van 
veel voorkomende eigenschappen 
van ouderen, nl. levenswijsheid en 
het vermogen te relativeren. Ou
deren moeten ook zelf opkomen 
voor hun belangen. Liberalen vin
den bovendien dat de zorg voor ou
deren zo veel mogelijk "op maat" 
moet worden gegeven. 
Een algemeen (niet alleen in liberale 
kring!) geaccepteerd streven is het 
zo lang mogelijk zelfstandig laten 
functioneren van de oudere. Daar
op is ook het beleid van de overheid 
gebaseerd. (Flankerend ouderen
beleid) 

Collectieve maatregelen ter be
vordering van dit streven zijn nau
welijks effectief, omdat voor elk 
mens de behoefte aan zelfstandig
heid, maar ook het moment van de 
overstap naar intramurale zorg ver
schillend ligt. 
Bij de planning van voorzieningen 
wordt door overheden nog te weinig 
rekening gehouden met de verschil
lende behoeften en wensen van ou
deren. Dat komt ook doordat ou
deren nog te weinig bij deze plan
nen worden betrokken. Initiatieven 
van de ouderen zelf vinden ook te 
weinig gehoor. 
Dáár proberen de ouderen in onze 
regio (Eindhoven/Kempenland) nu 
iets aan te doen! 

Regionale initiatieven 

Hieronder volgen enkele voor
beelden van particuliere initiatie
ven, die door ouderen, in onze regio 
zijn genomen en waarin ook libera
len hun woordje meepraten. Zij 
trachten te bereiken dat niet alle 

. voorzieningen in collectivisme on
der zullen gaan en zoveel mogelijk 
wordt aangesloten op de individuele 
behoeften van ouderen. 

a. De VOGAM (Vereniging van 
Ouderenorganisaties ter behar-

tiging van de belangen van ouderen 
op het terrein van de Gezondheids
zorg en Aanverwante Maatschappe
lijke dienstverlening in de regio 
Eindhoven/Kempenland). 
De VOGAM werd eind 1985 door de 
gezamenlijke ouderenorganisaties 
in de regio Bindhoven/Kempenland 
opgericht in verband met de a.s. ex
perimentele invoering van de Wet 
op de Voorzieningen in de Gezond
heidszorg (WVG) in de proefregio's. 
De wet kent nl. aan betrokkenen, 
waaronder beroepsbeoefenaren, 
verzekeraars en gebruikers, in
spraak toe in de planning van ge
zondheidszorg door overheden. De 
VOGAM gaat er van uit dat ou
deren als belangrijke gebruikers
categorie, recht hebben op zelfstan
dige deelname aan de advies- en 
overlegstructuur in het kader van de 
WVG. 
Alleen al in het kader van het stre
ven, de oudere zo lang mogelijk zelf
standig te laten functioneren, is 
deze in hoge mate aangewezen op 
een goede gezondheidszorg. 

Verschillende keren heeft de VO
GAM zich tot de 22 gemeenten in 
de regio en het Portefeuillehouders
overleg van het Samenwerkingsver
band gewend met de vraag om er
kenning van deze zelfstandige par
ticipatie. De experimentele invoe
ring van de WVG is weliswaar nog 
niet een feit, maar de voorlopige 
houding van de overheden geeft 
geen aanleiding tot optimisme: de 
ouderen worden niet als zelfstan
dige gesprekspartner geaccepteerd. 
De VOGAM moest zich daarom wel 
aansluiten bij het Regionaal Pa
tiënten Platform, dat wél erkenning 
als gesprekspartner kreeg. 
Binnen dit Platform is de VOGAM 
ruim 20;000 ouderen vertegenwoor
digend, een factor van belang. Zo 
hebben bijvoorbeeld verschillende 
vertegenwoordigers van de VOGAM 
namens het Platform zitting in sub
regionale Adviescommissies voor 
het Vestigingsbeleid van Huisart
sen. 
Op deze wijze wordt op indirecte 
wijze namens de ouderen invloed 
uitgeoefend, maar het blijft teleur
stellend, dat in de planning van ge
zondheidszorg het geluid van ou
deren niet rechtstreeks wordt ge
hoord. 
Ware die wél het geval geweest, dan 
zou ook aan het liberale principe, 
om zo veel mogelijke pasklare voor
zieningen te treffen, meer recht 
kunnen worden gedaan! 



b. Woningbouw voor Ouderen in 
Son en Breugel 
In 1981 richtten een aantal "aanko
mende ouderen" van de gemeente 
Son en Breugel een Stichting op om 
een complex woningen voor ou
deren te realiseren op een voor deze 
groep gunstige lokatie in het cen
trum van het dorp in een "be
schermde" sfeer. Doelgroep is het 
zgn. middenkader. Deze mensen 
wonen voornamelijk in grote eens
gezinswoningen in de vrije sector. 

Vanaf de oprichting in 1981 werd 
door het Stichtingsbestuur vrijwel 
voortdurend met de gemeente on
derhandeld over een lokatie. 
Ruimtelijke Ordening is al een 
moeilijke zaak, maar een passende 
lokatie te vinden voor dit project 
bleek extra problemen op te le
veren! 
De VVD had sinds 1982 als enige 
partij in haar verkiezingsprogram
ma voor de gemeente opgenomen 
dat verplaatsing van een deel van 
het voetbalcomplex naar de rand 
van de gemeente nodig was om in 
het centrum ouderenhuisvesting te 
kunnen realiseren. 
Dankzij de politieke moed ·van de 
VVD-wethouder voor Ruimtelijke 
Ordening en Ouderenbeleid wordt 
thans voor de woningbouw voor ou
deren een passende lokatie voorge
steld, een lokatie waarnaar de voor
keur van de Stichting al jarenlang 
uitging! 

In 1986 had het Stichtingsbe
stuur via de Raad voor het Ou
derenwerk bereikt dat er in 1986 een 
inventarisatie van de woonbehoefte 
van 55+ers werd gedaan. 

''·: 

Deze werd uitgevoerd door studen
ten van het Planologisch en Geo
grafisch Instituut van de Nijmeegse 
Universiteit en gesubsidieerd door 
de gemeente. 
De uitslag van deze enquête was: 
een tekort van 287 woningen voor 
ouderen in 1990 en 
een tekort van 457 woningen voor 
ouderen in 2000, verdeeld over zo
wel kleinere woningen, bejaarden
woningen, aanleunwoningen en ser
viceflats. 
Tevens signaleerden de onderzoe
kers dat er zich een wijziging zal 
gaan voordoen in de vraag naar 
huur- en koopwoningen: 
70 % koop- en 30 % huurwoningen 
zal veranderen in: 35 % konp- en 
65 % huurwoningen. 

Conclusies 

* Vergrijzing is geen drama; er is 
wél aanpassing vereist! 
* Ouderen moeten de kans krijgen 
tot zelfontplooiing. 
* Ouderen kunnen goed voor zich
zelf spreken. Er moet wél naar ge
luisterd worden! 
* Regionale projecten werken ef
fectief. Particuliere initiatieven van 
ouderen zelf kunnen succes hebben 
zonder dat de maatschappij daar
door extra wordt belast. 

Monique Magis-Habets 
Willy Sprangers-du Bois 
Joop Sprangers 
Geldrop en Son en Breugel 
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De zelfstandigheid van 
ouderen 

a. Er is te veel betutteling. Een 
oudere is nog lang niet dement. Ou
deren moeten meer inspraak heb
ben in: 
- aangepaste huizenbouw, die voor
zien moeten zijn van enkele noodza
kelijke technische voorzieningen, 
zoals o.a. waarschuwings-en alarm
systemen, oproep hulpdiensten 
(mogelijkheden tot communicatie) 

- besturing in en van bejaardenhui
zen 
- politieke beslissingen. In het alge
meen willen bejaarden zo lang mo
gelijk in hun huis en omgeving blij
ven wonen. Hetgeen ook voor het 
Rijk aanmerkelijk goedkoper is. 
Maar er moet wel naar worden ge
streefd dat er dan in die huizen goe
de voorzieningen getroffen worden. 

b. Ouderen hebben deels veel 
wijsheid en specifieke kennis in 
huis. Ervaring en wijsheid zijn ·van 
waarde voor bestuursbeslissingen 
op elk niveau. Specifieke kennis 
(o.a. oude ambachten!) dreigt verlo
ren te gaan; het doorgeven van deze 
kennis aan jongeren dient geregeld 
te worden. 

c. AOW, pensioenen ... etc. zijn 
in ons land zo georganiseerd, dat 
meer dan 90% der bejaarden (of 
ouderen) binnen enkele jaren finan
cieel onafhankelijk worden van So
ciale Dienst en/ of familie. 

Pensioenbreuk 

Speelt o.a. in het voorgaande een 
grote rol. Het is een schandalige en 
schadelijke zaak dat het nog steeds 
bestaat. Het voorkomt doorstro
ming van personeel en overgang van 
het ene bedrijf naar het andere. 
Men blijft als het ware in "het be
drijf' hangen, waardoor uitwis
seling van kennis wordt belemmerd, 
ten nadele van zowel het individu 
als het bedrijf. Te veel mensen 
slapen na hun 40 jaar in. Het is niet 
mogelijk een behoorlijke inkomens
politiek te voeren zonder opheffing 
van de pensioenbreuk. 

Pensioengerechtigde 
leeftijd 

Per bedrijfstak bekijken. Som
mige banen zijn aflopend, andere 
meer slaapverwekkend. In principe 
65 jaar; de mogelijkheid moet open 
zijn om dit tijdstip te veranderen 
met plus of min vijf jaar. 

V ergrijzing en politiek 

Bij de komende politieke beslis
singen zal de vergrijzing zeker een 
belangrijke factor zijn. Zowel finan
cieel (minder mensen moeten voor 
meer mensen het geld verdienen) als 
wat de woningbouw, gezondheids
zorg en sociale zorg betreft geeft 
deze verandering van de bevol
kingsopbouw een relatief grote ver
schuiving. Het uitgavenpatroon · 
van zowel het individu als de re
gering zal waarschijnlijk betrekke
lijk snel veranderen. Wat betreft de 
vergrijzing in de politiek lijkt de 
VVD (maar niet alleen deze partij) 



zich op een gegeven moment te snel 
te hebben verjongd. De successen 
Van Wiegel en Nijpels deden ver
moeden dat de jeugd ALLES is. 
Men haastte zich om te ontgrijzen. 
Daardoor ging het evenwicht tussen 
jeugdig elan en meer bejaarde wijs
heid en mildheid verloren. Het op 
de troon zetten van Nijpels was 
even dom als het laten vallen van 
Nijpels. Wiegel is in debatten en als 
"zaal-politicus" onovertroffen, Nij
pels doet het voortreffelijk bij de 
jongeren, Erica Terpstra is uitste
kend voor vrouwen, bejaarden, 
maar ook voor zalen met een meer 
gemengd publiek, Voorhoeve is uit
stekend in debatten met Lubbers en 
Kok. 
Daarnaast hebben wij talrijke goede 
mensen in de partij, maar laten we 
ze eens goed onder de loep nemen, 
ieders sterke punten noteren en ze 
daar dan ook inzetten. Iemands 
zwakke punten zijn alleen interes
sant voor zover deze wetenschap het 
mogelijk maakt om op dat punt an
deren te kunnen inzetten. Zo iets 
heet bundelen van kracht! 

Over het algemeen genomen heb
ben de jongeren meer het judo-in
stinct en gebruiken ze de zwakke 
punten van een ander (helaas 
vriend en vijand) om deze beentje te 
lichten; dit kan heel nuttig zijn ten 
opzichte van andere partijen en in 
de Kamer, maar dient in de VVD 
zelf onderdrukt te worden. 
Aangezien grijze haren meestal wat 
meer mildheid met zich meebren
gen, kan een gedoseerde vergrijzing 
van onze partij mogelijk het geheel 
krachtiger maken. 

G. E.A. Lamé 
J. A. J. Vergroesen 
Aarle-Rixtel 
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Toekomstvisie 
vastleggen 
via enquête 

Eerst moet worden gezocht 
naar een echt toekomstbeleid 
en niet alleen maar naar losse 

kreten om daar dan politieke munt 
uit te slaan. 
Daar moet de VVD primair aan 
werken, want heb je eenmaal een 
goed beleidsplan voor ogen dan ko
men de kiezers vanzelf wel. 

Maar hoe kom je aan die toe
komstvisie? 
Ik denk dat je dan bij de bronnen 
moet beginnen. Starten bij de 60-
en 60+ers van dit ogenblik. Wat 
vinden zij nu van hun eigen zelf
standigheid? Hoe denken zij over de 
communicatie en vereenzaming, 
over aanvullende pensioenverzeke
ringen, over hun mogelijkheden tot 
inspraak ... etc ... 
Men zou een enquête moeten hou
den onder alle maatschappelijke la
gen van de bevolking en zeker niet 
alleen onder VVD-ers, daarbij zou 
de leeftijdsgroep van 40 tot 70 moe
ten worden ondervraagd. 

We kunnen natuurlijk als VVD 
een prima toekomstbeeld hierover 
hebben, geënt op ons liberale stand
punt, maar daar we in de Tweede 
Kamer nog geen meerderheid heb
ben, schieten we met zo'n visie niet 
erg veel op. 
Ik ben er van overtuigd dat alleen 
op die manier een beeld is te vor
men van hoe het ouderenbeleid er 
de komende decennia moet gaan 
uitzien. 

Mevr. E. Paffen-Badenhop 
Haaksbergen 
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BREDA- 11 september. mr. F. H. G. de 
Grave. Restaurant Markendael, Breda. 
17.30 uur. De Commissie Oort. 

ERMELO - 21 september. drs. L. M. L. 
H. A. Hermans. Restaurant de Gelder
blom. 20.00 uur. Actuele politiek. 
(Troonrede/Miljoenennota) 

's~GRAVENHAGE/onderafdeling 
IV - 24 september. ir. D. Luteijn, mr. L 
W. Opstelten en mevr. drs. A. Nijs. Hotel 
't Spinnewiel. 20.00 uur. Visie over de 
plaats voor het liberalisme in de samen
leving en de rol van de VVD kenbaar 
maken. 

HEERENVEEN - 21 september. mr. 
H. E. Koning. Café de Posthoorn, Hee
renveen/zuid. 20.00 uur. Financiën. 

HOL TEN - 7 september. mevr. E. G. 
Terpstra. Hotel de Holterberg. 20.00 
uur. Actuele politiek. 

LELYSTAD - 21 september. drs. Th. 
H. Joekes. Stichting De Fontein. Du
kaatspassage 105. 20.00 uur. Actuele po
litiek. 

RENKUM - 21 september. drs. F. W. 
Weisglas. Parkhotel de Branding, Door
werth. 20.00 uur. Miljoenennota. 

KAMERCENTRALE ROTTER
DAM - 25 september. dr. ir. J. J. C. 
Voorhoeve. Restaurant Engels (club
zaal). 20.15 uur. Troonrede en Miljoe
nennota. 

VOORSCHOTEN - 23 september. dr. 
R. W. dè Korte. De Gouden Leeuw. 
20.30 uur. Actuele politiek/Troonrede en 
Miljoenennota. 

OC WESTELIJK NOORD
BRABANT - 21 september. mevr. drs. 
N. Smit-Kroes. Café Restaurant De 
Raaijberg, Bergen op Zoom. 20.00 uur. 
Actuele Politiek/problematiek Zui
delijk/Noordelijk gedeelte Zoomweg. 

ZAAN ST AD - 28 september. A. Ploeg. 
Hotel/Restaurant De Prins, Kerkbuurt, 
Westzaan. 20.00 uur. Defensie. 

ZEIST - 11 september ('s-middags) drs. 
Th. H. Joekes. De Hermitage, 't Rond . 
15.00 uur. Actuele politiek. 



LIJST VAN ADVERTEERDERS 

Aegon, Amsterdam I Altadomo, Eemnes I De Campveerse 
Toren, Veere I Het Kasteel van Rhoon, Rhoon I Internatio
nale School Beverweerd Werkhoven, Bunnik I Intra tuin, Poor
tugaal I Nepri Fashions bv, Rotterdam I Serviceflatcentrum 
Belmonte, Wageningen I K. a.d. Stibbe, Burgh Haamstede I 
J. Wessels, Uden I Van Seventer Makelaars, Apeldoorn 

Serviceflatcentrum "BELMONTE" 
Wageningen 

Belmonte is een van de betere serviceflatcentra, waar U met volledig be
houd van privacy, door uitstekende centrale voorzieningen wordt omringd. 
Daarom een ideaal onderkomen voor wie meer rust en gemak wenst. maar 
alle woongerief wil behouden. 

Momenteel op aantrekkelijke voorwaarden een éénkamer-appartement, 
met kitchenette en badkamer te koop met mogelijkheid van het bij-huren 
van een hobbykamer. Voorts nog een 3-kamerflat. 
Uiteraard doen zich van tijd tot tijd andere koopmogelijkheden voor. 

Op verzoek voorzien wij U gaarne van alle gewenste inlichtingen. Telefoon 
tijdens kantooruren 08370- 10521, daarbuiten 08370- 22727. 

Te koop 

in mooi gelegen natuurgebied, Burgh Haamstede (Zee
land), een geheel vrijstaande semie-bungalow, rustig ge
legen, mag permanent öewoond worden, maar mag ook 
voor recreatie-woning gebruikt worden. 
Nadere inlichtingen na 18.00 uur. 

Telefoon: 01115- 1333. 

Partijraads
vergadering IJ 

inzake Troonrede 
en Miljoenennota 
Datum: 
Aanvang: 
Plaats: 

zaterdag 19 september 1987 
11.00 uur 
De Beesde 
Camminghalaan 30, 
Bunnik 
Tel.: 03405-61680 

Programma: zie julinummer partijblad 

WOONRUIMTE GEZOCHT 

Janjaap Wessel, trainer voor de Haya van Somerenstich
ting, zoekt woonruimte in Maastricht voor studerende 
dochter aan de R.U.L., 1e jaars. 

Telefoon 04132-68819. 

Bij de staf van de VVD-fractie in de 
Tweede Kamer der Staten Generaal is 
binnen de financieel-economische en 

sociale afdeling plaats voor een 

beleidsmedewerker (m/v) 
sociale zaken 

en een 
beleidsmedewerker (m/v) 

economische zaken 
functie-omschrijving beleidsmedewerker: 
- organisatorische begeleiding van frac

tiecommissies; 
- voorbereiden fractiestandpunten; 
- zelfstandig afwikkelen van de corres-

pondentie; 
- beantwoorden van telefonische vragen 

van burgers; 
- het doen van onderzoek op de betref

fende beleidsterreinen; 

functie-eisen medewerker sociale zaken: 
- afgestudeerde jurist of voltooide 

HEAO-opleiding (juridische richting); 
- kennis van arbeidsrecht en sociale ze

ker heidswetgeving; 

functie-eisen medewerker economische 
zaken: 
- afgestudeerde econoom (bedrijfs- of 

macro-economie), danwel voltooide 
HEAO-opleiding (BE); 

- interesse in analyseren van statistische 
gegevens; 

voor beide functies geldt: 
- brede politieke belangstelling; 
- liberale beginselen toegedaan; 
- ervaring op beleidsniveau strekt tot 

aanbeveling; 
- redactionele vaardigheid; 
- macro-economisch inzicht; 

salaris indicatie: 
Het salaris ligt tussen de f 3.800,- en 
f 5.000,- bruto per maand, afhankelijk 
van opleiding, leeftijd en ervaring. 

Schriftelijke sollicitaties kunt u vóór 4 
september 1987 richten aan de ambtelijk 
secretaris van de fractie, mevrouw 
A. A. Ament, Binnenhof la, 2512 AA 
's-Grauenhage. 



VERSCHAF ]E WAT EXTRA 
ARMSLAG VOOR JE OUDE DAG . 
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nummer 1358 

Activiteitenschema 



DROGE 
WITTE WIJNEN 

UIT OOSTENRIJK 
Al enige jaren hebben wij in Nederland vele vrienden 
gewonnen voor de droge witte wijnen uit de be
roemde Wachau aan de Donau, ten westen van We
nen. 

Graag overtuigen wij echter ook nieuwe wijnliefheb
bers van de perfectie van deze wijnen. In Culemborg 
ligt een voorraad in depót, vanwaar franko wordt 
geleverd. 
En de prijs? Zeer redelijk. 
Op zijn minst het proberen waard! 
Horen wij van u? 

Winzergenossenschaft W achau 
A3601 Dürnstein a.d. Donau 
(Oostenrijk) 

Voor nadere informatie: 
N. J. Meyer 
telefoon 05759-4281. 

INHOUDSOPGAVE: 

- VVD-Tweede-Kamerfractie
voorzitter dr. ir. J. J.C. Voorhoeve gaat 
in op de gepresenteerde Rijksbegroting 
1988 en de belastingverlaging 

- Interview met VROM-Minister 
Nijpels over het Europees Milieujaar 

- Erica Terpstra, Frank de Grave en 
Robin Linschoten beantwoorden vele 
vragen, die in het "vergrijzings"-
nummer werden gesteld {_~ 

En 
Activiteitenschema 
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i 
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3 oktober voorlichtingsdag over AIDS 
voor gemeenteraadsleden 
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BELASTING
VERLAGING 

H et goede nieuws van de 
belastingverlaging 
ontvangt u in dit par

tijblad met een week vertra
ging. Een stagnatie die de re
dactie graag voor lief nam, 
omdat daardoor de VVD 2e 
Kamerfractievoorzitter 
Voorhoeve u nog in dit sep
tembernummer kan inlichten 
over de regeringsvoornemens 
voor 1988. In dat pakket zit · 
ook een belastingverlaging. 
HET punt waar de VVD al 
jaren naar streeft, maar dat 
vaak onbereikbaar ver leek. 

N a het themanummer 
over "vergrijzing" 
wáarin u uw visie gaf, is 

het thans de beurt aan de 
VVD-Tweede-Kamerleden 
die in dit blad op de meeste 
vragen een antwoord geven. 
Op dit themanummer zijn 
zeer veel positieve reacties ge
komen. U heeft er gezamen
lijk een zeer gevarieerd blad 

van weten te maken. Het 
heeft de redactie ervan over
tuigd dat deze formule zeker 
voor herhaling vatbaar is. 

VROM-minister Ed Nij
pels geeft in een uitvoe
rig interview een beeld 

van zijn milieubeleid en zijn 
visie op het Europees Milieu
jaar. Ons milieu zal ons echt .. 
een zorg zijn. Nog steeds zijn 
we te verkwistend met de na
tuurlijke schatten van moe
der-aarde en zijn we te licht 
geneigd de beschuldigende · 
vinger naar elkaar te heffen, 
maar iedereen kan zijn/haar 
steentje bijdragen aan een 
schonere en gezonde omge
ving. Drie VVD-ministers, 
Ginjaar, Winsemius en thans 
Nijpels, hebben praktisch 
successief op het immense be
lang van een schoon milieu 
gehamerd. Dat besef begint 
gelukkig bij steeds meer men
sen te dagen, maar het houdt 
ook in dat een aantal ingesle
ten gewoonten moet worden 
afgeleerd en plaats zal moe
ten maken voor een andere le
vensstijl. 

Op dit uiterst belangrijke 
punt zullen we voor het eind 
van het Europees Milieujaar 
in maart nog regelmatig te
rugkomen. 

15 september 1987 



Het rapport van de Commissie Dekker 

De vrouwen hebben 
(ongevraagd) ook een 

• mening 

Er is al veel gezegd en geschreven 
over het rapport "Bereidheid tot 
verandering" van de Commissie 
Structuur en Financiering Ge
zondheidszorg, beter bekend als 
het rapport van de Commissie 
Dekker. 
Hierin doet de Commissie aanbe
velingen om de kostenstroom in 
de gezondheidszorg terug te drin
gen· en beter beheersbaar te ma
ken. 

Josien Robèrtson-Olgers 

B innen de VVD is hierover op 
de Themadag Volksgezond
heid van 23 mei jl. gesproken, 

in relatie tot het geschrift van de 
Teldersstichting "Een concur
rerend recept voor de Nederlandse 
gezondheidszorg". 

In een uitgebreide Commissiever
gadering Volksgezondheid van de 
2e Kamer op 22 juni konden de di
verse fracties een eerste reactie ge
ven op het rapport. Vervolgens werd 
op 31 augustus een hoorzitting ge
houden, waar belanghebbenden uit 
de gezondheidszorg werden ge
hoord. Dat vrouwenorganisaties 
niet waren uitgenodigd voor deze 
hoorzitting is nog wel begrijpelijk, 
dat echter de georganiseerde ver
pleegkundigen bij deze hoorzitting 
evenmin welkom waren, wekt toch 
wel enige verbazing. 

Op geen van deze bijeenkomsten 
is gewezen op de effecten die de 
maatregelen van de Commissie 
Dekker voor vrouwen zullen hebben, 
behoudens enkele opmerkingen van 
de kant van Klein Links op 22 juni 
en 31 augustus. 

Intussen was vanuit vele vrou
wenorganisaties al fors kritiek gele
verd op de zgn. basisverzekering, 
voorgesteld door de Commissie, die 
bestaat uit 85 % van het totale ver
zekeringspakket. Deze kritiek werd 
gebundeld in een verklaring, die aan 
alle vrouwenorganisaties ter onder
tekening werd toegezonden. Oók 
aan de Organisatie Vrouwen in de 
VVD. In het kort kwam de verkla
ring hierop neer: Vrouwen en Vrou
wenorganisaties protesteren tegen 
het verwijderen uit het basispakket 
van o.a. het volgende: fysiotherapie, 
kleuterconsultatiezorg, cosmeti
sche plastische chirurgie, abortus, 
sterilisatie, geneesmiddelen, w.o. 
ook de pil. 

De Organisatie Vrouwen in de 
VVD heeft deze verklaring niet on
dertekend, omdat zij deze op een 
aantal punten niet kan onderschrij
ven. 
Maar zij vindt het wel belangrijk 
haar mening te geven en zo ook bin
nen de VVD de discussie op gang te 
brengen, voordat op 9 en 16 novem
ber de uitgebreide Commissiever
gadering over dit onderwerp zal 
plaats hebbben. 

De essentie van het voorstel van 
de Commissie Dekker is, dat 85 % 
van het totale verzekeringspakket 
ondergebracht zal worden in een 
basisverzekering, die voor iedereen 
van toepassing is. Op vrijwillige ba
sis kan de overige 15 % van de voor
zieningen worden bijverzekerd. 



En daar gaat het nu juist om, want 
in die 15 % zijn uit bezuinigings
overwegingen dfe zaken opgenomen 
die ons, vrouwen, specifiek raken: 
de pil, abortus en sterilisatie. 

Vrouwen komen in opstand als 
nu juist dfe zaken uit het basisver
zekeringspakket gelicht worden, die 
door vrouwen in het verleden met 
heel veel moeite zijn bevochten. 
Immers, nu kan de jonge dochter 
zelf naar de huisarts gaan en om de 
pil vragen. Als de plannen van de 
Commissie-Dekker onverkort wor
den aangenomen, moet diezelfde 
dochter aan vader of moeder vragen 
of ze bijverzekerd is, dan wel kan 
worden. Inbreuk op haar privacy 
dus, en onnodige risico's. 

Als de pil in het basispakket is 
opgenomen, zullen er minder aan
vragen voor abortus zijn. Als abor
tus niet in het pakket worden opge
nomen, komen we uit zuinigheids
overwegingen weer in de goedkope 
achterkamertjes terecht, met alle 
gevolgen vandien. 
En sterilisatie tenslotte "verdient 
zich terug" doordat er "bespaard" 
wordt op de pil en abortus en on-
gewenste kinderen. . 

Nee, beste mensen in de politiek, 
zoek het niet in de kruimels bij de 
vrouwen, maar pak iets wezenlijks 
bij de kop, bijv. door uitbreiding 
van het eigen risico. 

Graag reacties! 

Josien Robertson-Olgers 
secretaris-politiek van de Organi
satie Vrouwen in de VVD 

VAN DE 
VOORZITTER 

Zo direct na de zomer
vakantie richt zich de 
politieke belangstelling 

in de eerste plaats op de plan
nen die het kabinet voor het 
komende jaar heeft opge
steld. Elders in dit nummer 
vindt u er meer over. Laat ik 
mij beperken tot de verheu~ 
gende constatering dat de li
berale inbreng bij deze plan
nen duidelijk aanwezig is, een 
feit waaraan gemeenlijk nog 
wel eens te weinig aandacht 
wordt geschonken. 

Het is overigens het resul
taat van een beleid waarin 
duidelijke keuzes worden ge
maakt. Deze keuzes zullen 
ook in de toekomst gemaakt 
moeten blijven worden. 
En het is daarom minstens zo 
belangrijk wat wij in de partij 
gaan doen. De partij is zich 
thans al intensief aan het 
voorbereiden op een bijzon
der druk jaar. Ik kan con
stateren dat daarbij allerwe
gen de bereidheid bestaat het 
verleden te laten voor wat het 
is en de discussies over de 
toekomst niet te belasten met 
de hypotheek van het verle
den. 

B egin september was er 
het jaarlijks weekend 
van Tweede-Kamer-. 

fractie en bewindslieden; ik 
was erbij en bracht verslag uit 
van mijn rondtocht langs de 

kamercentralebesturen en 
over wat ik optekende uit de 
monden van de besturen. Het 
resultaat? Er zal binnenkort 
nog zulk een weekend worden 
gehouden, maar dan zullen 
ook de hoofdbestuursleden en 
de kamercentralevoorzitters 
daarbij zijn. 

T enslotte kunn. en wij er 
tevreden over zijn dat 
het kabinet erin is ge

slaagd om een oplossing te 
vinden voor een wettelijke re
geling voor het vraagstuk van 
de euthanasie. De berichten 
duiden erop dat het kabinet 
zorgvuldig te werk is gegaan, 
met als resultaat een even~ 
wichtige benadering van dêze 
uitermate moeilijke en diep 
aangrijpende problematiek. 
Het is te hopen dat in het ver
volg het vraagstuk een waar
dige behandeling krijgt en 
buiten enge partijpolitieke 
kaders kan worden gehouden. 



Kabinet goed op dreef 

Het Kabinet Lubbers/De Korte is 
nu het tweede jaar ingegaan van 

de vier, die het nodig heeft om het 
regeerakkoord 1986 uit te voeren. 

In het eerste jaar zijn veel moeilij
ke besluiten genomen. De over

heidsfinanciën komen geleidelijk 
op orde, de werkloosheid daalt, en 
er is een concrete stap naar lagere 

belastingen gezet. 

Lastenverlichting 
In februari 1987 heeft de VVD

fractie in de Tweede Kamer aan het 
kabinet de wens voorgelegd in 1988 
de lasten te verlagen. Dat pleidooi 
is diverse keren herhaald, ook al was 
er kritiek dat de VVD dat niet zou 
kunnen waarmaken. Dankzij het 
goede overleg van de fractie met de 
VVD-bewindslieden onder leiding 
van Rudolf de Korte is bij de Mil
joenennota 1988 deze wens toch ge
realiseerd. De coalitiepartner, in 
het bijzonder de minister van Fi
nanciën, raakte overtuigd van de 
noodzaak de lastendruk te verlagen. 

Immateriële punten 
Niet alleen in de financiële sfeer 

zit het kabinet op een goed spoor. 
Het moeilijke vraagstuk van de eu
thanasie is door het nieuwe wets
ontwerp dichter bij een verantwoor
de oplossing gekomen. · 

Het woord euthanasie wekt soms 
misverstanden. Wat de VVD wenst, 
is een zorgvuldige regeling van de 
barmhartige dood op uitdrukkelijk 
en weloverwogen verlangen van een 
patiënt, die ondraaglijk en uitzicht
loos lijdt. Het is een gevoelig vraag
stuk, dat zich slecht voor partijpo-
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litiek getouwtrek leent. De arts die 
aan euthanasie meewerkt, dient 
zich aan zorgvuldigheidseisen te 
houden die in de wet op de uitoefe
ning van de geneeskunst komen te 
staan. Met de voorgestelde regeiing 
wordt de lijn van de jurisprudentie 
(rechtspraak) over dit onderwerp 
gevolgd. Dat is van groot belang 
voor de VVD. De jurisprudentie 
leert dat een arts die zorgvuldig 
heeft gehandeld in het algemeen 
met succes een beroep op overmacht 
kan doen en dan wordt ontslagen 
van rechtsvervolging. Het kabinet 
heeft in dit wetsontwerp de tekst 
van het CDA-VVD-regeerakkoord 
en de adviezen van de Raad van 
State en de procureurs-generaal ge
volgd. De VVD-fractie in de Twee
de Kamer zal haar definitieve oor
deel over dit wetsontwerp geven als 
de Kamerbehandeling is voltooid. 

Naar verwachting komt het ka
binet ook spoedig met een wetsont
werp tegen discriminatie. Deze wet 
"Gelijke Behandeling" is het twee
de voor liberalen belangrijke "im
materiële" onderwerp dat in deze 
regeerperiode moet worden gere
geld. 

In het licht van beide punten, 
mag gehoopt worden dat het ka
binet een goede kans maakt in 1987-
1990 voor de stabiliteit te zorgen 
die voor een verder herstel van ons 
land zo noodzakelijk is. 

Miljoenennota 
Met de begroting voor 1988 wordt 

het economisch herstelbeleid van 
het regeerakkoord van 1986 voort
gezet. Positief is, dat de regering de 
ontwikkeling van de werkgelegen
heid en de groei stimuleert door een 
verlaging van de tarieven van de in
komstenbelasting. (Deze verlaging 
voorziet tevens in de afschaffing van 
de belastingverhoging van het ka
binet Van Agt/Den Uyl van 1982.) 
Deze eerste stap naar een lagere las
tendruk moet volgens de VVD de 
komende jaren door verdere stap
pen worden gevolgd om de collectie
ve lastendruk-norm van het regeer
akkoord te bereiken en de Neder
landse economie verder te herstel
len. Zulke verdergaande lastenver
lichting is ook het advies van de 
OESO. 

De werkloosheid daalt naar ver
wachting in 1988 met 25.000 per
sonen. Dit is helaas minder dan 
wenselijk, gezien het doel het aantal 
werklozen in 1990 met 200.000 ver
laagd te hebben t.o.v. 1986. Van 
groot belang voor het bereiken van 
dat doel is verbetering van de con
currentiepositie door loonkosten
matiging. De VVD roept de sociale 
partners op in het a.s. najaarsover
leg een zo beheerst mogelijke ont
wikkeling van de brutolonen in 1988 
overeen te komen, hetgeen verder 
in decentrale loononderhandelingen 
moet worden bereikt. 

V oor al door de belastingverlich
ting en de verhoging van de kinder
bijslag lijkt het mogelijk de koop
kracht in 1988 op peil te houden of 
zelfs licht te verbeteren, conform de 
motie van VVD en CDA van maart 
1986. 

Werknemers en werkgevers kun
nen in dit gunstige koopkracht
beeld aanleiding vinden de bruto 
loonkosten in 1988 sterk te ma
tigen. Loonkostenmatiging is nog 
steeds het meest doeltreffende mid
del om de werkloosheid te verlagen. 
Bovendien wordt daardoor een ge
lijkere inkomensontwikkeling voor 
ambtenaren, uitkeringsgerechtig
den en werknemers in het bedrijfs
leven bereikt. 

De VVD staat in beginsel positief 
tegenover een aantal extra maatre
gelen die het kabinet in 1988 wil ne
men om de werkloosheid verder te 
verlagen. In 1988 is voor specifieke 



werkloosheidsbestrijding ruim f 1 
miljard uitgetrokken. Vooral oplei
ding van te weinig geschoolden en 
intensieve arbeidsbemiddeling ver
dienen de aandacht. Ook de be
perkte aanpassingen in de mi
nimumloonregeling, versoepeling 
van de arbeidsmarkt, versterking 
van de fraudebestrijding en het 
sanctiebeleid leveren elk een bijdra
ge aan terugdringing van de werk
loosheid. 

Met het oog op een betere werk
gelegenheidsantwikkeling is het te
vens noodzakelijk dat het kabinet 
duidelijke plannen voor de infra
structuur presenteert, zoals voorge
steld in de motie van CDA en VVD 
van maart 1987. De VVD juicht toe 
dat haar pleidooi voor "public
private partnerships" door de re
gering is overgenomen en vier tun
nels met behulp van particulier ka
pitaal zullen worden gefinancierd. 
Dit zal de nog te hoge werkloosheid 
in de grond-, weg- en waterbouw 
helpen verlagen en knelpunten voor 
de groei wegnemen. 

Zorgelijk is nog steeds de onvol
doende uitgavendiscipline van de 
rijksoverheid. Begrotingsoverschrij
dingen, ontoereikende financiële 
controle, diverse open-einde re
gelingen (1/3 van de rijksuitgaven!) 
en subsidieregelingen die soms frau
degevoelig zijn, hebben tot gevolg 
dat de overheid zelf niet voldoet aan 
de eisen t.a.v. financiële discipline 
die zij door wet- en regelgeving wel 
aan anderen, zoals het bedrijfsle
ven, stelt. De VVD gaat er derhalve 
van uit, dat de regering dit najaar 
concrete voorstellen zal doen voor 
verdere verstrakking van het toe
zicht op de rijksuitgaven. 

Het financieringstekort, dat op 
7,2 % uitkomt, dient in 1990 tot 
5,25 % verlaagd te zijn. Ook daarna 
zal het verder teruggebracht moe
ten worden. De financierings
behoefte (het tekort plus de aflos
sing) bedraagt thans f 100 miljoen 
per werkdag. Als vorige kabinetten 
hun tekorten beter hadden bestre
den, zou er thans meer ruimte zijn 
geweest voor lastenverlichting, 
koopkrachtverbetering en nuttige 
voorzieningen zoals onderwijs, ge
zondheidszorg of milieubeheer. Dit 
onderstreept de sociale noodzaak 
van zuinig overheidsbeleid. 

De VVD hecht eraan, dat de hand 
wordt gehouden aan zowel de be
perkte belastingverlichting van 1,3 

Grafiek 1. Collectieve uitgavenquote 
(in procenten van het netto natiunale inkomen) 
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miljard als de maatregelen tegen 
begratingsoverschrijdingen (de 4 
miljard ombuigingen, waarvan 2,2 
miljard op de rijksbegroting in enge 
zin). Over de preciese maatregelen 
die per departement worden getrof
fen om de overschrijdingen te be
strijden, zal de VVD bij de indi
viduele begratingsbehandelingen 
haar oordeel geven. 

Grafiek 2. Het financieringstekort van het Rijk 
(in % van het netto nationaal inkomen) 
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financieringstekort 

Terzake van de voorgestelde fi
nancieringsverschuiving bij volks
gezondheid van f 100 miljoen, be
houdt de VVD-fractie nog haar oor
deel voor. In 1988 wordt deze ver
schuiving opgevangen door een 
extra rijksbijdrage van f 100 miljoen 
aan de Ziekenfondsen, maar in 1989 
ontstaat er een tekort van {50 mil
joen en in 1990 f 100 miljoen. De 
VVD wenst nadere inlichtingen 
over de wijze waarop deze bedragen 
worden opgevangen en de con
sequenties voor het ziekenfonds
pakket danwel de premiehoogte. 

De VVD stemt in met het pleidooi 
in de miljoenennota voor flexibele 
beloning, loondifferentiatie en indi
viduele winstdelingsregelingen, 
maar betreurt dat de regering ter
zake nog geen concrete maatregelen 
heeft voorgesteld die dit bevor
deren, ondanks het pleidooi dat de 
VVD daarvoor, met anderen, o.a. bij 

de Algemene Politieke Beschou
wingen van 1986 heeft gehouden. 

Alles overziende, is er reden het 
kabinet, in het bijzonder de liberale 
bewindslieden, te feliciteren met 
het eerste, succesvolle jaar en de 
plannen voor 1988. Het mag voor de 
VVD vaak moeilijk zijn, als kleinere 
coalitiepartner, te tonen hoe be
langrijk de liberale inbreng in het 
regeringsbeleid is. Voor VVD-kie-

Grafiek 3. Werkloosheid (in duizenden personen) 
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zers telt uiteindelijk niet de profi
lering in de publiciteit, maar gaat 
het om de concrete maatregelen die 
onze samenleving verbeteren en de 
staatshuishouding op orde krijgen. 
De kiezer weet waar de VVD voor 
opkomt en ziet wat onze partij, in 
samenwerking met de coalitiepart
ner, weet te bereiken. Daar gaat het 
om. 

Dr.Ir.J.J.C. Voorhoeve 

15 september 1987 
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I n Vrijheid & Democratie van 
juli jl. zijn nogal wat fouten ge
slopen in de publikatie over de 

portefeuilles van de Eerste-Ka
merleden. Het Eerste-Kamerlid 
Verbeek is zelfs geheel uit de tekst 
weggevallen. Vandaar een nieuw 
overzicht van de portefeuilles van 
de Eerste-Kamerleden in alfabeti
sche volgorde. 

Van Boven: Alg. Zaken, Kon. Huis, BZ, 
BiZa, Hoge colleges van Staat, On
derw. Hij is plv. lid van de vaste com
missies Ned. Ant. & Arub. Zaken, 
Ontw. Samenw., Wetensch. bel./W.O. 

Braakman: Wetensch. beleid/W.O., 
Fin., Volkshuisv., Ez. en plv. lid van de 
vaste commissies Eur. Samenw. Org. 
en V &W. 

Ginjaar: Wetensch. beL/W.O. (voorz.), 
R.O. & Milieubeh., Landb. & Visserij; 
plv.lid van de vaste commissies Volks
huisv., SoZa & WerkgeL, Welzijn & 
Volksgez. 

Van Graafeiland: Ant. & Arub. Zaken, 
Defensie en Fin. Van de volgende vaste 
commissies is hij plv. lid: AZ, BiZa en 
Landb. & Visserij. 

Heijmans: Ontw. Samenw., SoZa & 
Werkgel., Welz. & Volksgez. Plv. lid 
van de vaste commissies Justitie, 
Volkshuisv., R.O. & Milieubeh. 

Heijne Makkreel: (tweede ondérvoor
zitter van de Senaat) is lid van de com
missies AZ/Hs. der Kon., Justitie,. V & 
W., Bijz. Commissie B.W. Hij is plv. 
lid van de vaste commissies Ant. & 
Arub. Zaken, Onderw. en Defensie. 

Luteijn: (Fractievoorzitter) R.O. & Mi
lieubeh., Landb. & Visserij. Hij is plv. 
lid van de volgende vaste commissies: 
Eur. Samenw. Org., Fin. en EZ. 

Talsma is lid van de vaste commissies 
Justitie, BiZa/Hoge ColL van Staat en 
van Volkshuisv.; plv.lid van AZ/Huis 

. der Kon., V & W, EZ en van de bijz. 
comm.B.W. 

Veder-Smit: Ontw. Samenw., Welz. & 
Volksgez. Zij is plv. lid van de vaste . 
commissies BZ, Justitie, Onderw., We
tenschapsbel./W.O., SoZa & WerkgeL 
en Cultuur. 

Verbeek is lid van de vaste commissies 
Eur. Samènwerk. Org., V & W en EZ. 
Hij is plv. lid van de commissies Bi

Za/Hoge coll. van Staat en BZ. 

Vonhoff-Luyendijk is lid van de vaste 
commissies Ant. & Arub. Zaken, On
derw., SoZa & WerkgeL en Cultuur 
(voorz.). Van de commissies Defensie 
en Welz. & Volksgez. is zij plv.lid. 

Van der Werf! is lid van de commissies 
BZ, Eur. Samenw. Org., Defensie 
(voorz.) en Cultuur. Plv.lid van Ontw. 
Samenw., R.O. & Milieubeh., Landb. 
& Visserij. 



Zijn secretaresse: "De woorden: 'Dit kan niet', kent deze mi
nister niet." 
De minister: "Ik kies voor een positieve benadering. Ik ben 
mijn hele politieke leven een optimist geweest. En dat blijf ik. 
Als je ervan uitgaat dat ons milieu toch niet meer te redden 
is, moet je niet aan deze baan beginnen." 
Het Ministerie van Volkshuisvesting Ruimtelijke Ordening 
en Milieuhygiëne doet niet bepaald ambtelijk aan. Op het 
terrein van het ministerie lopen half verwilderde kippen ge
woon los. In de ministerskamer hoor je de hanen kraaien. 
Boven dat geluid uit komt hij hardop zingend in een snelwan
deltempo naar zijn kamer gelopen. Iets verlaat, maar een 
mooie tijd om af te reizen naar een Haags restaurant waar 
een interview met als invalshoek het Europees milieujaar op 
een inmiddels Grieks eettijdstip kan beginnen. 
Een gesprek dat al heel snel over milieuvraagstukken en op
lossîngen in het algemeen gaat. 

VROM-minister Ed Nijpels.' 

,,Dit ministerie 
gaat over de 

kwaliteit van 
ons bestaan'' 

V VD-minister Ed Nijpels: 
"Waar ik mee bezig ben is 
deels voortbouwen op het 

werk dat mijn liberale voorgangers 
hebben gedaan. Leendert Ginjaar is 
op wetgevend gebied zeer actief ge
weest en Pieter Winsemius heeft 
milieu als onderwerp bij de mensen 
levend gemaakt. Ik ben deels bezig 
met de uitvoering van wat toen op 
de rails is gezet. Daarnaast dienen 
zich bijna iedere dag weer milieu
problemen aan die om onmiddellij
ke reactie vragen. Het gaat nu om 
concrete keuzes. En dan zie je een 
spanningsveld tussen onder meer 
de milieubeweging, de lagere over
heden en het bedrijfsleven. Ik heb 
begrip voor ieders belangen. Maar 
een goed milieu moet ons heel veel 
waard zijn. Ik noem mijn ministerie 
daarom weleens: 'Ministerie voor 
de kwaliteit van ons bestaan.' Voor 
ons milieu mag je heel veel vragen. 

Het gaat uiteindelijk om de wereld 
die wij voor onze kinderen achterla
ten. Milieubeleid mag echter nooit 
kretologie worden. Je moet soms 
heel harde standpunten innemen 
naar het bedrijfsleven en andere de
partementen. Ik probeer daarbij 
niet te polariseren. Overtuiging is 
honderd keer zoveel waard. Dat ver
onderstelt wel dat mensen een eigen 
verantwoordelijkheid hebben en ne
men. Ik kan gelukkig zeggen dat 
bijvoorbeeld het overgrote deel van 
ons bedrijfsleven die verantwoorde
lijkheid kent. 

Zo'n aanpak past helemaal in 
mijn liberale opvattingen. Ik denk 
dat geen departement zoveel 
vrijwillige afspraken met het be
drijfsleven heeft. Terwijl je dat veel 
meer bij andere departementen zou 
verwachten. Zo hebben wij zoge
naamde convenanten voor bepaal-

de schadelijke produkten die zullen 
verdwijnen. Die weg van de vrijwil
ligheid is een typisch liberaal punt." 

Milieube-weging is 
onmisbaar 

Wat mijn departement doet 
s mensen milieubewust 

" maken. Wat dat betreft 
vind ik de milieubeweging onmis
baar. Mensen moeten weten waar ze 
mee bezig zijn. Ook de houding van 
mensen moet veranderen. Om een 
voorbeeld te noemen. Recent on
derzoek toont aan dat vrijwel iedere 
Nederlander inmiddels weet wat 
zure regen is. Daar moet wat aan 
worden gedaan, vindt men. Maar 
zodra je de oorzaken gaat aanpak
ken, op het gebied van verkeer, in
dustrie, landbouw e.d. dan zegt 
men: 'Maatregelen natuurlijk, maar 
niet op mijn terrein'. De Nederlan
der is heel milieubewust zolang het 
niet gaat om daden. Het is voor mij 
steeds weer een zaak van overtuigen 
en afwegen. Neem zo'n zaak als 
kernenergie. Minister De Korte en 
ik willen geen overhaaste beslissin
gen nemen over het al dan niet uit
breiden van kernenergie. Wij kiezen 
niet voor een eenzijdige benadering. 
Het is heel makkelijk tegen kern
energie te zijn. Maar wij hebben te
gelijk te maken met heel schadelijke 
alternatieven, zoals de kolencentra
les, die o.a. voor een deel het broei
kaseffect veroorzaken. Het is de 
vraag of op dit punt in deze kabinets
periode dan ook nog een beslissing 
zal vallen. 

Volgend jaar verschijnt voor het 
eerst het Nationaal Milieubeleids 
Plan. In dat plan, voor een periode 
van acht jaar, zullen doelstellingen 
en maatregelen staan voor de kwali
teit van ons milieu. Het is voor het 
eerst dat maatregelen op middellan
ge termijn bij burgers en bedrijfsle
ven worden aangekondigd. Daar
naast zal in de zogenaamde Vierde 
Nota Ruimtelijke Ordening, eind 
dit jaar, milieukwaliteit een belang
rijk onderdeel zijn. 

Deze maatregelen zijn niet be
doeld om in Nederland alles van A 
tot en met Z te regelen. Maar naast 
de bewustwording en gedragsveran
dering bij mensen zijn maatregelen 
nodig. Veelal is milieuvervuiling 
een kwestie van slordigheid of on
wetendheid. In sommige gevallen 
gaat het om harde criminaliteit. Dat 
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zijn mensen die weten waar ze mee 
bezig zijn. Het zijn vaak dezelfde 
mensen die op meer terreinen frau
deren. Mijn antwoord daarop is: 
Aan äe hoogste boom ophangen! 
Een groot probleeq1 hierbij is dat 
onze rechtspraak nog weinig erva
ring heeft als het gaat om milieu
wetgeving. Het wil nu nog wel eens 
voorkomen dat mensen de dans ont
springen door gaten in de wet. Die 
gaten vullen we in een snel tempo 
op. 

Ook meer in het algemeen wordt 
grote schade aangericht. Neem het 
verkeer. Naast de normale loodvrije 
benzine, zal eind dit jaar in heel Ne
derland Eurosuper (loodvrije super
benzine) verkrijgbaar zijn. De af
spraken met de benzinemaatschap
pijen zijn rond. Het resultaat zal 
een behoorlijke verbetering van ons 
milieu zijn. LPG (autogas) zal 
straks niet meer schoner zijn dan 
loodvrije benzine. Aan LPG zullen 
dan ook strengere eisen worden ge
koppeld. Net als aan diesel, waarin 
de kankerverwekkende roetdeeltjes 
een enorm probleem zijn. Ik geef 
toe. Dit soort maatregelen hebben 
de grootste effectiviteit als het in ie
der land gebeurt. In Europa gaat 
het voor Nederland vaak veel te 
traag. Samen met Duitsland heeft 
ons land zich heel sterk gemaakt 
voor de verkrijgbaarheid van lood
vrije benzine in alle landen van de 
EEG. Het zal nog even duren, maar 
er zit nu schot in. 

Nederland is koploper 

Nederland blijft samen met 
Denemarken en West
Duitsland wel koploper als 

het gaat om het vormgeven van een 
milieubeleid. Dit jaar starten wij in 
ieder geval met de jaarlijkse milieu
keuring van auto's. 

Hoewel milieu een internationaal 
probleem is, zag ik het Europees 
milieujaar aanvankelijk niet zo zit
ten. Het grote gevaar was namelijk 
dat milieu in 1988 vervolgens van de 
agenda's zou verdwijnen. Milieu is 
geen tijdelijke zaak. Nu 1987 toch 
milieujaar is geworden, heeft ieder 
zijn beste beentje voor gezet. Ik 
hoop dat de verschillende projecten 
succesvol zijn, maar, nogmaals, het 
is belangrijker dat milieu de aan
dacht blijft houden. Ook ná 1987. Ik 
ben wat dat betreft optimistisch. 
Iedere politieke partij ziet het be
lang van een goed milieubeleid in. 
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Ik vind kamerbrede steun voor het 
milieubeleid van groot belang. Het 
is niet goed om steeds een situatie 
te hebben waarin regeringspartijen 
tegenover de oppositie staan. En ge
lukkig is op dit terrein dikwijls gro
te eenstemmigheid. Ik ben ook heel 
blij met de opmerking van Joris 
Voorhoeve die op een van zijn 
spreekbeurten heeft gezegd dat mi
lieubeleid voor een liberale partij 
een van de essentiële punten is. Dat . 
siert de VVD. Maar je wekt wel ver
wachtingen. Ik hoop dat in het po
litiek bestek 1990 van de VVD, 
waaraan de commissie-Geurtsen nu 
werkt, de milieucomponent een heel 
belangrijke rol gaat spelen. 

Geld blijft altijd een probleem. 
Het milieubudget is een van de 
kleinste budgetten. Om een indruk 
te geven. V oor mijn departement 
staat een bedrag van 16,2 miljard 
gulden op de begroting. Slechts 600 
miljoen gulden daarvan is bestemd 
voor het milieu. En van dat geld 
gaat al 300 miljoen gulden weg naar 
bodemsanering en geluidshinder. 
Dat is dus geen milieubeleid, maar 
dat zijn kosten voor de ellende uit 
het verleden. Overigens kan dat 
budget van de overheid best laag 
zijn als we consequent het beginsel: 
'de vervuiler betaalt' toepassen. Ex
tra geld? Het is al heel mooi als je 
buiten de bezuinigingen kunt blij
ven. Over iedere milieu-gulden die 
wij uitgeven denken wij dan ook 
drie keer na. Gelukkig blijft milieu 
buiten de bezuinigingen en zullen 
op dit onderdeel van mijn departe
ment weinig ambtenaren afvloeien. 
Met deze beperkte middelen hech-

ten wij juist zoveel waarde aan het 
overtuigen van mensen. Het gaat er 
bij besluitvorming om wat het mi
lieurendement is. Daarbij spelen 
mee: geld, ambtelijke kracht, wordt 
het milieu verbeterd en kun je het 
doel ook op een andere manier be
reiken. Soms krijg je zaken voor el
kaar die weinig kosten en waar geen 
regelgeving voor nodig is of die ge
beuren op vrijwillige basis. Kijk 
naar wat we doen bij het terugdrin
gen van de schadelijke stof cad
mium (zit onder meer in gele kleur 
vim bierkratten). Het is fijn als dit 
soort dingen lukt. 

Ik heb het buitengewoon naar 
mijn zin op het departement. Bo
vendien gaan er zoveel verschillende 
dingen om. Het is een soort com'
binatie van een holding en politiek. 
Ik heb te maken met het milieu
beleid, ruimtelijke ordening, kadas
ter, veel mensen weten niet dat zelfs 
40 procent van mijn departement 
zich met het kadaster bezig houdt, 
rijksgebouwendienst, coördinatie 
bouwnijverheid en met het beleid 
van de staatssecretaris op volks
huisvestingsgebied. Het maakt het 
heel boeiend dat je met een groot 
aantal onderwerpen bezig bent. Het 
is zeer afwisselend. 

Hoe ik over de toekomst denk? Ik 
zal mij bij nieuwe verkiezingen in 
ieder geval beschikbaar stellen voor 
de Tweede Kamer. Ik ben altijd van 
het standpunt uitgegaan dat be
windslieden zoveel mogelijk op de 
lijst moeten gaan staan. Zeker als 
zo'n bewindsman uit het parlement 
afkomstig is. Maar voorlopig ben ik 
bezig met allerlei zaken op VROM 
en daar heb ik mijn handen vol 
aan." 

Miehiel Krom 
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VVD- Tweede-Kamerlid Erica Terpstra: 

Ouderen horen in het 
hart van de 
samenleving 

E rica Terpstra heeft alle ar
tikelen over de vergrijzing 
zorgvuldig doorgelezen. Als 

coördinator binnen de VVD-Twee
de-Kamerfractie van het ouderen
beleid voelt zij zich meer dan be-

roepsmatig betrokken bij het ou
derenbeleid. Onder dat ouderen
beleid valt de gezondheidszorg van 
bejaarden, maar ook hun wonen, 
hun welzijn, hun educatie, hun ver
voer en hun financiën. 

moeder willen hebben?'" zegt Erica 
en daaraan koppelt zij onmiddellijk 
de voorwaarde: niet praten over ou
deren maar met hen. 

"In 1985 heb ik een oproep in dit 
partijblad gedaan voor ouderen die 
mee wilden praten over het beleid. 
Dat gebeurde aan de vooravond van 
een groot debat over het ouderen
beleid, waarvan we dit najaar de 
voortgangsnotitie krijgen. Aari die 
bijeenkomsten heb ik bijzonder 
veel gehad," vertelt zij. 

Weerbaarheid 

In het themanummer "vergrij
zing" is haar vooral de grote weer
baarheid opgevallen van ouderen 
die over hun eigen omstandigheden 
schreven. 

'"Veel schrijvers en schrijfsters 
maakten duidelijk dat de VVD niet 
alleen moet praten over de toe
komst van volgende generaties van 
ouderen maar dat we nu iets moeten 
doen aan de bestaande leeftijdsdis
criminatie en aan de wijze waarop 
ouderen nu nog vaak als twee
derangs burgers worden bejegend. 
Het gaat in feite om een aanzienlij
ke versterking van de positie van 
ouderen in de samenleving in ter
men van emancipatie en zelfbe
schikking." 
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Tevreden stelt zij vast: "Het 
stemt me erg optimistisch dat ou
deren zelf de bouwstenen aandragen 
voor een goed beleid. En dat er 
straks verhoudingsgewijs een grote
re groep ouderen is, mag niet wor
den beschouwd als een vreselijke 
ramp die over ons heen komt. We 
praten over onze eigen toekomst en 
liberalen zullen het als een uit
daging moeten zien om een samen
leving te bevorderen waarin ou
deren die plaats krijgen die zij ver
dienen, namelijk in het hart van de 
samenleving. Ik ben het volmondig 
eens met de conclusie van sommige 
schrijvers dat het hier niet gaat om 
een hokjes(categoraal)beleid, maar 
om een integraal beleid dat elke 
burger, dus ook de ouderen, omvat. 
Een beleid dat niet alleen het zorg
aspect mag omvatten, maar waarin 
al die zaken aan de orde moeten ko
men die ook essentieel zijn voor die 
grote groep van zelfstandig wonen
de ouderen (maar liefst 87 %) die zo 
lang mogelijk met een steun-
tje in de rug zelfstandig moeten 
kunnen blijven." 

Coördinatiegebrek 
In veel artikelen wordt aange

drongen op een betere coördinatie 
van de vele hulpverleningsinstan
ties. De ouderen zien door de bo
men het bos niet meer en al die in
stanties zouden veel efficiënter en 
goedkoper kunnen werken wanneer 
er - zoals enkele auteurs suggere
ren - één grote landelijke hulpver
lening zou komen. Dat afslanken 
van al die bestaffingen zou ook moe
ten gelden voor de vele ziekenfond
sen die ook weer alle een eigen be
staffing hebben. 
Erica Terpstra: "Iedereen die dat 
coördinatiegebrek constateert doet 
dat uit de praktijk. Er is inderdaad 
een grote mate van versnippering 
waardoor een geweldige verspilling 
van energie, tijd en geld plaats
vindt. Die versnippering is verklaar
baar vanuit de historische groei. Al 
die instanties zijn ontstaan vanuit 
particulier initiatief dat in het ver
leden door zijn opzet door de libera
len is toegejuicht. Alleen ... er is nu 
allang geen sprake meer van eigen 
financiering door die initiatiefgroe
pen. Alles wordt gesubsidieerd. De 
VVD is realistisch genoeg om zich 
nu dan ook af te vragen of de over
heid niet de taak heeft die versnip
pering, die grote mate van doublu
res, eens grondig te bekijken. Met 
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de PvdA samen zijn we aan het 
trachten die (kostbare) hokjesgeest 
te doorbreken. 

Een eerste stap zou moeten zijn: 
te komen tot één indicatiesysteem, 
waarin gezinshulp, kruiswerk en 
thuishulp samen moeten werken in
dien het gaat om thuis geholpen te 
kunnen worden of voor opname in 
een bejaardenoord of verpleeghuis. 
Zodat ouderen met slechts ~én pro
cedure te maken krijgen, met één 
persoon en met één vragenlijst. Dat 
zou een grote besparing betekenen 
op het vergadercircuit en op de 
menskracht om over b~sparing op 
overheadkosten nog maar te 
zwijgen! Het zou ook ouderen een 
hoop inspanning en ergernis bespa
ren doordat ze slechts één keer 
"door de administratieve molen" 
moeten. Ik geef alleen maar dit 
voorbeeld, maar die samenwerking 
zou nog veel verder kunnen worden 
doorgevoerd. Als die noodzakelijke 
samenwerking en afstemming zou 
lukken, zou dat misschien de gun
stige keerzijde van de noodzakelijke 
bezuinigingen kunnen worden! We 
zijn er mee bezig. Een dergelijke re
organisatie kan niet van de ene op 
de andere dag worden verwezen
lijkt, maar er zit beweging in. 

Wat de ziekenfondsen betreft, 
hun aantal is al aanzienlijk geslon
ken. Van circa 150 tot een kleine 50. 
En dat gaat nog door. 

Een van de achterhoedegevech
ten was nog niet zo lang geleden te 
zien in de Haagse regio tussen de 
ziekenfondsen Haaglanden en 
AZIVO, die nu in dit gebied ver
gaand samenwerken. 
Bovendien zou met de invoering van 
de plannen van Dekker c.s. de con
sument vrij zijn zelf zijn zieken
fonds te kiezen. De klant wordt dan 
weer koning en kan·weer gaan 
"shoppen". 

Zelfstandigheid 
Alle briefschrijvers willen mensen 

zo lang mogelijk zelfstandig laten 
wonen. Erica Terpstra merkt op dat 
die zelfstandigheid ook het streven 
van de VVD is. 
"We moeten daartoe dan ook de 
voorwaarden scheppen. Voorwaar
den die erop neerkomen dat de ze
kerheid bestaat over goede huisves
ting, veiligheid en garantie op vol
doende thuishulp. Ook houdt het in 
dat de financiële onafhankelijkheid 

van de ouderen op peil moeten wor
den gehouden. Dat geldt voor de 
AOW en voor de pensioenen. We 
hoeven echt niet alleen naar de toe
komst te kijken, want de realiteit 
gebiedt ons rekening te houden met 
het feit dat zeker tot de jaren 2010 
of 2020 er nog een heel grote groep 
ouderen zal zijn die alleen de AOW 
als inkomsten heeft. Niet alleen een 
deel van de werkenden maar ook de 
werklozen hebben geen enkele kans 
tot pensioenopbouw en velen tus
sen de 40 en 50 jaar zitten met een 
groot gat in hun pensioenvoorzie
ning." 

Budgetonderzoek 
65+ers 

Het belang van die financiële 
onafhankelijkheid werd door veel 
briefschrijvers nog eens onder
streept in hun artikel. Voor de
genen die rond moeten komen van 
de AOW is er geen sprake van een 
koopkrachtverbetering, zoals het 
kabinet vorig jaar nog beweerde. Bij 
die berekeningen is duidelijk geen 
rekening gehouden met de BTW
verhoging, de hogere kosten van het 
langer lokaal telefoneren, de lagere 
huursubsidies, de duurdere trein
en buskaartjes, de verhoging van de 
ziekenfondstarieven, de eigen bij
dragen in de gezondheidszorg ... en 
zo kan je nog wel even doorgaan. En 
dat terwijl in de periode 1980-1985 
de netto AOW -uitkering in reële zin 
met 13 % achteruit is gegaan. 

Erica Terpstra: "De VVD heeft al 
jaren geleden verzocht om een bud
getonderzoek van ouderen. Dat on
derzoek is nu gaande maar moet zo 
snel mogelijk worden afgerond. 
Het CBS is daar via professor Kap
tein van de Katholieke Universiteit 
Tilburg mee bezig. Tot op heden 
heeft het CBS in haar inkomens- en 
bestedingspanel nog geen ouderen 
opgenomen. Maar ook het Sociaal 
Cultureel Planbureau is met een 
dergelijk onderzoek bezig. Men had 
gehoopt dat het CBS deze zomer 
met dit onderzoek klaar zou zijn en 
een meetinstrument had kunnen 
ontwikkelen waardoor volgend jaar 
de eerste gegevens over de financiën 
van de ouderen binnen zouden kun
nen komen. 

Naar aanleiding van de vele vra
gen in dit vergrijzingsnummer hier
over zal ik deze vraag dit najaar ex
pliciet meenemen tijdens de behan
deling van de Voortgangsnotitie 
Ouderen beleid." 



Integraal beleid 
Het VVD-Tweede Kamerlid be

nadrukt: "Waar we echt naar stre
ven is een integraal zorgbeleid voor 
de gehele Nederlandse bevolking. 
Niet alleen apart voor ouderen. Al 
blijft de zorg om de zorgsector wel 
prominent aanwezig. Zo blijven we 
bijvoorbeeld streven naar een groei
budget voor de gezinsverzorging, 
waarbij de mogelijkheid van het in 
elkaar schuiven (van delen) van de 
gezinsverzorging en het kruiswerk 
zeker niet moet worden uitgesloten. 
Nogmaals, er moet geen hokjes
beleid voor ouderen komen, maar 
een integraal beleid inclusief de ou
deren. Ik ken stokoude veertigers en 
piepjonge zeventigers. Je doet men
sen onrecht door hen op grond van 
hun leeftijd te beoordelen en te 
etiketteren. Trouwens, integraal be
leid is liberaal beleid." 

Daarom is zij ook geen voorstan
der van een aparte politieke ou
derenpartij. "Wel voor een overleg
platform en voor seniorenplatfora, 
zoals die reeds in Bussum en som
mige andere steden functioneren. 
Zo kennen we landelijk de Tijdelijke 
Raad voor het Ouderenbeleid. Tij
delijk, omdat alleen door echte inte
gratie de problematiek moet wor
den opgelost. Vanuit mijn eigen 
werk zal ik niet schuwen om op ad 
hoc-basis weer eens een seniorenad
viesgroep bijeen te roepen. Overi
gens zitten in de artikelen in het au
gustusblad veel interessante sug
gesties van VVD-seniorenleden, 
waar ik zeker nader op in zal gaan. 

De suggestie een VVD-senioren
club op te richten zal wel zijn ge
daan vanuit de gedachte dat ou
deren onvoldoende in onze partij 
aan hun trekken komen. Ik ben 
bang dat een dergelijke club eerder 
isolerend zal werken dan wanneer 
men in de partij zelf actief is. De 
VVD heeft een mengeling van zowel 
jonge als niet meer zo jonge mensen 
die alle in die club hun partij mee
blazen." 

Flexibele 
pensioenleeftijd 

Jarenlang heeft de VVD in haar 
verkiezingsprogramma gehad dat 
een flexibele pensioenleeftijd moge
lijk moest zijn. 
"Leeftijdsdiscriminatie is een ver
spilling van kennis en kunde," zegt 

Erica. "Naast de - straks onbetaal
bare -VUT zou ook vrijwillige pen
sionering naar boven toe mogelijk 
moeten zijn. Niet alleen wensen 
veel ouderen dat, maar het is ook 
beter voor onze economie. Het ar
gument dat men plaàts moet maken 
voor jongeren, wat ik een zwak ge
geven vind, speelt over een paar jaar 
lang zo sterk niet meer. Dan moet 
er ingespeeld zijn op de markt. We 
zullen in deze maatschappij moeten 
komen tot een gelijkwaardige be
handeling van oud en jong en tot 
een gelijke beoordeling van hun 
prestaties. Daarnaast zou in plaats 
van een leeftijdsgrens voor het ver-

vullen van bestuursfuncties er een 
goed reglement moeten komen voor 
het aftreden van personen. Als men 
kan worden herkozen dient ieder
een, ongeacht de leeftijd, gewogen 
te worden indien men zich herkies
baar stelt. Het functioneren van 
mensen is niet afhankelijk van hun 
leeftijd. Je ziet tenslotte mensen die 
al met hun veertigste seniel zijn en 
anderen die diep in de 70 nog bril
jant bezig zijn. Iedere betutteling is 
dan ook uit den boze." 

Reny Dijkman 

• 

Robin Linschoten beantwoordt 
hieronder de vragen die betrekking 

hebben op 

Pensioen-
• • voorzieningen, 

-fondsen en 
-breuken 

De door hem aangehouden nummering heeft betrek
king op de geïnventariseerde vragenlijst van de re
dactie. Voor de duidelijkheid hebben we deze vorm 
gehandhaafd. 

Vragen 1, 3 ,4, 10 
1. Het huidige pensioen voldoet 

alleen, wanneer je als ouder niet 
in staat bent om nog uit te gaan. 
Alles wordt duurder. Juist dan 
dreigt vereenzaming. De po
litiek van nu zou goed moeten 

Redactie 

beseffen dat een redelijk pen
sioen in de loop der jaren krap 
wordt. Zij zou daarvoor een op
lossing moeten vinden? 

3. Betere pensioenfinancierings
regelingen? 

4. Pensioenbreuk moet worden 
voorkomen? 

10. Waarom geen compensatie aan 
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slapende pensioengerechtigden 
voor de extra's die aan actieve 
pensioengerechtigden worden 
uitgekeerd? (VUT-regeling 
voor f 10,- p.p.). 

Antwoorden vragen 1, 3, 4, 10 

Deze vragen hebben betrekking 
op de kwaliteit van pensioenrege
lingen! Er bestaan in Nederland en
kele duizenden verschillende aan
vullende pensioenregelingen, onder
gebracht bij Ondernemings- en Be
drijfstakspensioenfondsen en 
verzekeringsmaatschappijen. 

De kwaliteit van deze regelingen 
verschilt enorm. De eerste verant
woordelijkheid voor deze aanvullen
de pensioenregelingen ligt bij de so
ciale partners. Iedere Nederlander 
(ingezetene) is verzekerd in het 
kader van de Algemene Ouder
domswet (AOW). Iedereen krijgt 
bij het bereiken van de pensioen
gerechtigde leeftijd een AOW -uit
kering; of men ook een aanvullend 
pensioen ontvangt is afhankelijk 
van de aanwezigheid van een aan
vullende pensioenregeling. 
Het zou goed zijn als iedereen zo'n 
aanvullend pensioen zou krijgen. 
Het zou ideaal zijn als al die aanvul
lende pensioenen de AOW zouden 
aanvullen tot bijv. 70 % van het 
eindsalaris van de betrokkenen. Die 
ideale situatie bestaat niet. Er zijn 
twee belangrijke redenen waarom 
die ideale situatie niet bestaat. 
1. Veel aanvullende pensioenrege

lingen vullen de AOW aan met 
een bedrag dat onvoldoende is 
om een pensioenresultaat te be
reiken van 70% van het eind
loon (waarde- of welvaartsvast). 

2. Vele pensioenopbouwers wis
selen van baan waardoor ze een 
vaak kwaadaardige pensioen
breuk oplopen. 

Daarnaast zitten we met het pro
bleem dat in Nederland verschil
lende pensioensystemen bestaan die 
niet goed op elkaar aansluiten. Bo
vendien worden er alleen pensioen
rechten opgebouwd voor mensen 
die werken en waarvoor pensioen
premie wordt betaald. Werklozen 
en arbeidsongeschikten worden 
meestal geconfronteerd met het 
niet verder opbouwen van pensioen
rechten of het in verminderde mate 
opbouwen van pensioenrechten. 
Daarnaast is het nog steeds zo dat 
voor ± 650.000 werknemers he~ 
Iernaai geen aanvullende pensioen
voorziening bestaat. Tegen deze 
achtergrond is al geruime tijd een 
discussie gaande of we in Nederland 
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moeten overgaan tot de invoering 
van een pensioenplicht en tot het 
uitbannen van het probleem van de 
pensioenbreuk. 

Over de problematiek van de pen
sioenbreuk kan ik kort zijn. De 
VVD-fractie is van mening dat die 
problematiek op korte termijn 
dient te zijn opgelost. In dat ver
band zijn er onlangs twee belangrij
ke wettelijke maatregelen genomen. 
1. Werknemers krijgen bij ontslag 

(c.q. verandering van baan) 
tijdsevenredige premievrije pen
sioenaanspraken mee. 

2. I.g.v. toeslagverlening op reeds 
ingegane pensioenen mag niet 
langer worden gediscrimineerd 
tussen verschillende categorieën 
gepensioneerden. 

Daarnaast worden de wettelijke 
belemmeringen weggenomen om de 
opgebouwde pensioenrechten mee 
te nemen van de oude naar de nieu
we werkgever. 

Nog niet opgelost is het probleem 
van de zgn. slapers. (Slapers zijn 
mensen die pensioenrechten hebben 
opgebouwd bij een vorige werk
gever. Velen van hen hebben opge
bouwde pensioenrechten die door 
inflatie in waarde afbrokkelen om
dat ze niet geïndexeerd zijn of mee 
profiteren van de toeslagverlening.) 

De VVD-fractie is van mening 
dat dit probleem snel moet worden 
opgelost. De sociale partners heb
ben laten weten dat ze voor eind 
1988 dit probleem definitief zullen 
regelen, mocht dit niet tijdig ge
schieden dan kunnen naar het oor
deel van de VVD wettelijke maatre
gelen niet uitblijven. Als de wet
gever de sociale partners via wet
geving (wetverplichte deelname) de 
mogelijkheid geeft werknemers ver
plicht te laten deelnemen in de be
drijfspensioenregelingen dan mag 
de wetgever ook kwalitatieve eisen 
stellen aan die regeling. De invoe
ring van een pensioenplicht is in een 
veel minder vergevorderd stadium. 
Ook binnen de VVD moet die dis
cussie (bij voorkeur voor het vol
gende verkiezingsprogramma) nog 
worden gevoerd. Naar mijn mening 
pleit er veel voor de pensioenplicht 
te beperken tot de AOW en de ver
antwoordelijkheid voor het al dan 
niet opbouwen van aanvullende 
pensioenrechten over te laten aan 
de sociale partners en individuele 
werknemers. Indien mensen zouden 
worden verplicht om bovenop de 
AOW een oudedagsvoorziening te 
treffen is de VVD~fractie van me
ning dat zoiets hand in hand moet 
gaan met een vergroting van de in-

dividuele keuzevrijheid. De pen
sioenverplichting zou betrekking 
kunnen hebben op het besteden 
voor "de oudedag" van een bepaald 
deel van het inkomen. Of de betrok
kene dat deel van z'n inkomen ge
bruikt om zich aan te sluiten bij het 
bedrijfspensioenfonds, een indi
viduele pensioenverzekering sluit of 
op nog andere wijze dat geld belegt 
voor de oudedag, is aan de betrok
kene. De overheid zou alle keu
zemogelijkheden fiscaal op dezelfde 
wijze moeten behandelen. Indien 
iemand besluit zelf dat deel van z'n 
inkomen te beleggen voor de ou
dedag, dan zouden die beleggingen 
aan bepaalde voorwaarden moeten 
voldoen om de kans zo klein moge
lijk te maken dat bij het bereiken 
van de pensioengerechtigde leeftijd 
alle beleggingen zijn verspeeld. 

Vraag 2 
Pensioengelden zouden in Neder

land moeten worden belegd? 

Antwoord vraag 2 

Het is onverstandig pensioen
fondsen te verplichten hun gelden 
uitsluitend in Nederland te beleg
gen. Het totale geaccumuleerde 
vermogen van de Nederlandse pen
sioenfondsen en de levensverzeke
raars benadert de 400 mld. Dat geld 
moet zo rendabel mogelijk worden 
belegd om de pensioenaanspraken 
veilig te stellen. 

De verplichting om uitsluitend in 
Nederland te beleggen, kan beteke
nen dat met minder rendement ge
noegen moet worden genomen. Dat 
is niet in het belang van de toekom
stige en huidige pensioengerechtig
den. Er zal dan bijv. minder over
rente beschikbaar zijn voor toeslag
verlening. Het is beter een zodanig 
financieel en sociaal-economisch 
beleid te voeren dat het aantrekke
lijk is in Nederland te beleggen. 
Dan zullen niet alleen de Neder
landse pensioenfondsen een be
langrijk deel van hun fondsen in 
Nederland beleggen maar zullen 
ook buitenlandse beleggers ons land 
opzoeken. 

Vraag 6 
Maak een groot landelijk pen

sioenfonds; dan kan men rustig van 
baan veranderen? 



Antwoord vraag 6 

Het is niet nodig om te komen tot 
één groot landelijk pensioenfonds 
om het probleem van de pensioen
breuk op te lossen. Een uitsluitend 
circuit voor reserve-overdrachten is 
voldoende om iedereen z'n opge
bouwde pensioenrechten mee te la
ten nemen naar een nieuwe werk
gever. 

Vraag 7 en 8 

7. VVD zou monopolie van pen
sioenfondsen moeten breken? 

8. De bestaande pensioenplicht zou 
moeten worden afgeschaft, zodat 
de werknemer in vrijheid voor 
een goede toekomst kan zorgen? 

Antwoorden vraag 7 en 8 

Er bestaat in geen enkel opzicht 
een monopoliepositie voor pen
sioenfondsen. Het grote aantal 
fondsen en levensverzekerings
maatschappijen spreekt in dat ver
band voor zich. Wellicht wordt be
doeld dat een werknemer verplicht 
moet deelnemen in het pensioen
fonds van zijn werkgever. Die ver
plichting is het gevolg van de wet 
verplichte deelneming. Deze wet 
geeft de werkgevers- en werkne
mersorganisaties die afspraken ma
ken over de loon en arbeidsvoor
waarden de gelegenheid alle werk
nemers te verplichten deel te ne
men in de bestaande pensioen
regeling. Dat is geen probleem in
dien het om een goede pensioen
voorziening gaat waar de gepensio
neerde in spé behoefte aan heeft., 
Het vormt wel een probleem als ie
mand gedwongen wordt mee te 
doen in een slechte regeling of in
dien het iemand betreft die ab
soluut geen behoefte heeft aan een 
aanvullende pensioenregeling. 

De VVD-fractie is van mening. 
dat er een grotere mate van keuze
vrijheid moet komen in de pen
sioensfeer. Het zou goed zijn als 
mensen zelf zouden kunnen beslis
sen op welke wijze en in welke mate 
zij pensioenrechten opbouwden. 
Een grotere mate van flexibiliteit 
en keuzevrijheid moet er naar onze 
opvatting komen. Op dit moment 
ligt e~ een adviesaanvraag m.b.t. 
deze materie bij de Sociaal Econo
mische Raad. 

Robin Linschoten 

• 

FINANCIËN 
OUDEREN 

V eel oude~en h~bb~n he~.de af
gelopen Jaren m fmancu:ile 
zin, evenals vele andere Ne

derlanders, niet gemakkelijk gehad. 
Toen de VVD in 1982 samen met 
het CDA regeringsverantwoor
delijkheid op zich nam, bevond Ne
derland zich in een financiële ramp
situatie. Het jaarlijkse tekort van de 
overheid was opgelopen tot meer 
dan 11 % van het nationaal inko
men. Dat betekende dat de schat
kist jaarlijks zo'n 40 miljard gulden 
moest lenen. De rente en aflossing 
van.onze schuld vormden een steeds 
zwaardere last. De belasting- en 
premiedruk om alle overheidsuit
gaven te betalen waren tot onver
antwoorde hoogte opgedreven. De 
werkloosheid was hoog en de econo
mie zat in het slop. Ingrijpende en 
pijnlijke maatregelen waren nodig 
om Nederland financieel weer ge
zond te maken. De VVD is voor die 
verantwoordelijkheid niet weg
gelopen. Ook voor de ouderen wa
ren ingrijpende maatregelen onver
mijdelijk. Pogingen van de VVD om 
de AOW zo veel mogelijk uit te zon
deren van de ombuigingen in de 
sfeer van de sociale zekerheid kre
gen in het Parlement helaas onvol
doende steun van de andere par
tijen. 

Nu in 1987 kan worden vastge
steld dat alle pijnlijke maatregelen 
niet voor niets zijn geweest. De 
economie heeft zich hersteld, de 
overheidsfinanciën, hoewel nog 
steeds niet op orde, zijn in ieder ge
val weer redelijk beheersbaar, en 
het ziet er naar uit dat in 1988 ein
delijk de belastingen zullen worden 
verlaagd. Een gezond financieel he-

leid is met name erg belangrijk voor 
de ouderen van nu en van de toe
komst. Voor de AOW-uitkeringen 
wordt immers niet gespaard zoals 
voor een pensioen. Uit de collectieve 
middelen van nu moeten de AOW
uitkeringen worden betaald. Een 
overheid met forse schulden is veel 
geld kwijt aan rente en aflossingen, 
zodat minder geld overblijft voor 
andere collectieve uitgaven zoals de 
AOW. Dit probleem wordt nog gro
ter door de vergrijzing. Daardoor 
zullen de AOW-kosten sterk toene
men. Nu als overheid lenen be
tekent lasten doorschuiven naar de 
mensen die in de toekomst afhanke
lijk zijn van collectieve uitgaven zo
als ouderen. Vandaar dat de VVD, 
ondanks alle pijnlijke maatregelen, 
het beleid tot gezondmaking van de 
overheidsfinanciën zo krachtig 
heeft gesteund. Op deze wijze blijft 
het mogelijk de hoogte van de 
AOW- ondanks de vergrijzing- op 
peil te houden. De VVD wil immers 
geen aantasting van de AOW-rech
ten. 

Voor de komende jaren ziet de si
tuatie er overigens wat beter uit. 
Doordat de overheid minder geld 
uitgeeft kunnen de lasten omlaag, 
ook voor de ouderen. De VVD heeft 
daarbij een voorkeur voor belas
tingverlaging boven premiever
laging, omdat ouderen niet alle pre
mies betalen en dus minder hebben 
aan premieverlaging. Dit punt wil 
onze coalitiepartner nog wel eens 
vergeten. Positief voor ouderen is 
dat in 1988 minder belasting over 
rente-inkomsten betaald hoeft te 
worden. Een oud voorstel van de 
VVD tot verhoging van de rente-



vrijstelling van f 700,- naar 
f 1000,- per jaar en van f 1400,
naar f 2000,- voor een echtpaar zal 
eindelijk worden doorgevoerd. Nog
al wat ouderen hebben immers een 
bescheiden spaarcentje. De nieuwe 
voorstellen betekenen dat bij een 
rente van zo'n 6 %, echtparen zo'n 
f 35.000,- spaargeld kunnen heb
ben zonder over de rente belasting 
te moeten betalen. Ook de bezitters 
van een eigen woning zullen vanaf 
1988 van deze verruimde rentevrij
stelling kunnen profiteren. 

Tweeverdieners wet 
Uit veel vragen blijkt dat ouderen 

zich zorgen maken over de tweever
dienerswet. Door de splitsing van de 
AOW zijn veel ouderen immers 
tweeverdieners geworden. Dit is een 
veel voorkomend misverstand. 
V oor zeer veel ouderen is de split
sing van de AOW zelfs fiscaal gun
stig, zeker als er sprake is van een 
aànvullend pensioen bij de man. En 
dat is nog steeds de meest voorko
mende situatie. 

Een versimpeld maar reëel voor
beeld om dit te verduidelijken. Stel: 
Een ouder echtpaar geniet AOW 
van ± f 20.000,- en een aanvul
lend pensioen van f 15.000,-. In de 
oude situatie (dus zonder AOW
splitsing en tweeverdienerswet) zou 
de man dus een belastbaar inkomen 
hebben van f 35.000,-. Als alleen
verdiener heeft de man recht op een 
belastingvrije som van ± 
f 14.000,-. Over f 21.000,- is dus 
belasting verschuldigd. 

In de nieuwe situatie krijgt de 
man f 10.000,- AOW en de vrouw 
eveneens f 10.000,- AOW. De man 
heeft nu dus een belastbaar inko
men van f 25.000,-, namelijk 
f 10.000,- AOW en f 15.000,
aanvullend pensioen. 

Als tweeverdiener heeft hij recht 
op f 7.000,- belastingvrije som: de 
helft van de belastingvrije som voor 
een alleenverdiener. Over het res
tant van f 18.000,- moet hij belas
ting betalen, dus over f 3.000,
minder dan in de oude situatie. 
Daar staat tegenover dat de vrouw 
nu over haar halve AOW van 
f10.000,-, minus haar eigen belas
tingvrije som van f7.000,-, belas
ting moet betalen. In totaal veran
dert er voor het echtpaar dus niets. 
Toch is de nieuwe situatie voor de 
meeste ouderen gunstiger, omdat de 
progressie over het veelal hogere in
komen van de man harder aantikt 
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dan over het veelal lagere inkomen 
van de vrouw. Met andere woorden: 
dat de man over de f 3.000,- van 
het voorbeeld minder belasting be
hoeft te betalen, levert door de be
lastingprogressie meer voordeel op 
dan het nadeel dat de vrouw belas
ting over f 3.000,- moet gaan be
talen. Bedenk overigens wel dat in 
de oude situatie van vóór de AOW
splitsing vaak nog later inkomsten
belasting inoest worden bijbetaald. 
Als in de nieuwe situatie meer loon
belasting wordt ingehouden, dan 
betekent dat niet dat u totaal geno
men slechter af bent. 

Uit het voorbeeld blijkt juist het 
tegendeel. Meer ingehouden loon
belasting betekent immers later 
minder of helemaal geen inkom
stenbelasting. 

Buiteilgewone 
lastenaftrek 

Tot slot: de komende tijd zal er 
veel gepraat worden over de belas
tingvereenvoudigingsvoorstellen 
van de commissie-Oort. In het juni
nummer van Vrijheid en Democra-

tie heb ik daarover al wat informa
tie gegeven. Ook voor ouderen zul
len deze voorstellen nogal wat con
sequenties hebben. Voor bejaarden 
met middeninkomens - zo tussen de 
f 35.000,- en f 80.000,- bruto en 
ook wel daarboven zijn de gevolgen 
gunstig. V oor bejaarden met een 
klein pensioen niet. De VVD-fractie 
heeft inmiddels besloten dat dit on
derdeel van de Oort-voorstellen 
moet worden bijgesteld. Daar zal de 
VVD politiek een zwaar punt van 
maken. Ook de door Oort voorge
stelde beperking van de buiten
gewone lastenaftrek gaat de VVD
fractie veel te ver. Juist ouderen 
maken van deze aftrek relatief veel 
gebruik. Het zou onjuist zijn om ten 
behoeve van de overigens noodzake
lijke belastingvereenvoudiging reë
le kostenposten voor ouderep niet 
meer bij de belastingheffing te be
trekken. Juist waar ouderen vaak 
machtige pressiegroepen missen om 
voor hun belangen op te komen, 
dient het parlement en dus de VVD 
voor deze groep extra alert te zijn. 

Frank de Grave 

• 

UITNODIGING 
Op zaterdag 3 oktober aanstaande organiseert de partijcommis

sie Homo-aangelegenheden een informatiebijeenkomst over AIDS 
voor VVD-Gemeenteraadsleden. Doel van de dag is u op bondige 
wijze kennis te laten maken met de (on-)mogelijkhedett van lokaal 
AIDS-beleid. De politieke implicaties van het hulpverleningsbeleid, 
de AIDS-voorlichting, het verband met drugsbeleid en het omgaan 
met belangengroepen zijn onderwerpen die aan de orde zullen ko
men. Onze Staatssecretaris Dees en de Amsterdamse wethouder voor 
het zorgbeleid mevrouw Wildekamp verlenen naast vertegenwoordi
gers uit de thuiszorg, de landelijke AIDS-coördinatiegroep en belan
genverenigingen, hun gewaardeerde medewerking. 

In het ochtendgedeelte staan enige inleidingen op het programma. 
Na de lunch vindt er een paneldiscussie plaats. 

De dag begint om 10.80 uur te Amsterdam in bet oude 
Stadhuis, Oude Zijds Voorburgwal215-217 en duurt tot 
ca. 15.80 uur. 

De kosten voor deze dag - te voldoen bij binnenkomst - bedragen 
f 15,- inclusief lunch (13.00- 14.00 uur). 

Opgaven, telefonisch of schriftelijk, aan het Algemeen Secretariaat 
van de partij, Postbus 30836, 2500 GV 's-Gravenhage, telefoon 070 - ~;;:· 
614121, vragen naar Marie-José Wassenaar. .-~-Ç~;;::J 

_L-~~~~~_;~J 



ACTIVITEITEN
SCHEMA 

5 september 1987 tjm 31 december 1988 * 
1-16 september 

15 sept.-16 nov. 

14 september 

15 september 

16 september 

17 september 

19 september 

21 september 

23 september 

24 september 

28 september 

30 september. 

5 oktober · 

7 oktober 

15 oktober 

19 oktober 

21 oktobèr 

- mededeling hoofdbestuur over 
plaats, tijd en agenda van de 
41ste jaarlijkse algemene ver
gadering (1988) 

- het hoofdbestuur en de leden
vergadering van elke afdeling 
kunnen kandidaten stellen 
voor de vacatures in het da
gelijks bestuur (41ste jaarlijk
se algemene vergadering 
1988) 

- hoofdbestuursvergadering 

- Vrijheid en Democratie 

- bezoek db kc. Drenthe 

- LCV -vergadering 

- partijraad over Troonrede en 
Miljoenennota in "de Bees
de", Camminghalaan 30 te 
Bunnik 

- hoofdbestuursvergadering 

- bezoek db kc. 's-Hertogen
bosch 

- perseneels-uitstapje (alge
meen secretariaat gesloten) 

- dagelijks-bestuursvergadering 

- bezoek db kc. Zeeland 

- dagelijks-bestuursvergadering 

- bezoek db kc. Leiden 

- Vrijheid en Democratie 

- hoofdbestuursvergadering 

- TV-uitzending 
- bezoek db kc. Dordrecht 

~"'' '· 
~ 1'+1>' 

--
~ 

23-25 oktober 

,26 oktober 

28 oktober 

2 november 

4 november 

6 en 7 november 

11 november 

15 november 

(tot 24.00 uur) 

16 november 

- Landelijke Vormingscursus 

- dagelijks-bestuursvergadering 

- bezoek db kc. 's-Gravenhage 

- dagelijks-bestuursvergadering 

- bezoek db kc. Limburg 

- congres van de Vereniging van 
Staten- en Raadsleden in De 
Blije Werelt te Lunteren 

- LCJ-vergadering 

- bezoek db kc. Den Helder 

- Vrijheid en Democratie 

- sluitingsdatum: 
indiening van voorstellen voor 
de 41ste jaarlijkse algemene 
vergadering (1988) door de le
denvergadering van de afde
lingen en de centraleverga
deringen van de centrales bij 
de algemeen secretaris 

- sluitingsdatum: 
kandidaatstelling periodieke 
verkiezing leden dagelijks be
stuur (1988) door het hoofd
bestuur en de ledenvergade
ringen van de afdelingen 

- hoofdbestuursvergadering 

- LCV-vergadering 

- LPC-vergadering 

- dagelijks-bestuursvergadering 

- bezoek db kc. Rotterdam 

- partijraad in 't Spant te Bus
sum 

- dagelijks-bestuursvergadering 

- bezoek db kc. Groningen 

- hoofdbestuursvergadering 

- Vrijheid en Democratie 

- TV-uitzending 

- dagelijks-bestuursvergadering 
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* Dit activiteitenschema heeft voor wat 1988 betreft een 
voorlopig karakter. O.a. is nog geen rekening gehouden 
met het vermelden van data in de procedure EP '89. 

15 september 1987 



Uit het Europees Parlement 

,,Mijmeringen na 
het reces'' 

Hendrik Jan Louwes 

Zojuist is de eerste "Agence Eu
rope" weer in de bus gevallen, 
een aanwijzing dat het Europe

se parlementaire reces weer bijna 
voorbij is. Jammer, niet zo zeer om
dat de vakantie weer over is maar 
omdat het zo goed met de Gemeen
schap leek te gaan zonder het voort
durend gekijf tussen Raad van Mi
nisters en Parlement. Immers we 
waren nog maar nauwelijks thuis uit 
Brussel en Straatsburg of Willy de 
Clercq en Clayton Y eutter slaagden 
erin de dreigende handelsoorlog 
tussen de VS en de EEG te voorko
men. Beide heren van harte gecom
plimenteerd maar bovenal felici
taties voor de wederzijdse econo
mieën, welke zonder twijfel grote 
schade hebben geleden. En dan te
gen het eind van het reces het zeer 
lezenswaardige artikel van de hand 
van de NRC-correspondent Wee
nink (NRC 25.5.1987): "EG heeft 
grote aantrekkingskracht". Een 
duidelijke illustratie van het ge
geven dat men buiten de Gemeen
schap geneigd is veel hoger tegen 
deze economische reus op te zien 
dan wij erbinnen. Immers vele 
buurlanden staan aan de poort om 
te proberen mee te doen dan wel er 
nauwer bij betrokken te raken. Dat 
doet de burger goed, zeker wanneer 
men weet waarom. Namelijk, de 
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"dreigende" totstandkoming van 
een grotere interne markt in 1992! 
Velen in de Gemeenschap twijfelen 
eraan of dit zal lukken, maar er bui
ten houden velen er rekening mee! 

En met een economische reus als 
buurman kun je beter op goede voet 
leven! Vandaar. - Tenslotte: op in
stigatie van onze Nederlandse 
Frans Andriessen lijkt het erop dat 
we baas worden over de "overschot
ten". Frans houdt - zoals wij in Gro
ningen zeggen- de kop er voor! On
danks veel nationale tegenwerking 
zet hij door en naar het zich aan laat 
zien met succes. Althans bezien 
vanuit de kant van de Gemeen
schap. Wat een en ander voor het 
inkomen van de boeren betekent is 
al wel duidelijk dat dit er op achter
uit zal gaan, zeker in de akkerbouw. 
Maar daarover een volgende keer. 
Maar al met al kon men tijdens dit 
reces de indruk krijgen, ver van 
Brussel en zonder dagelijkse 
"Agence Europe", dat het wel goed 
ging ook al bemoeide het Parlement 
zich er niet dagelijks mee. 

Maar dat gaat nu dus weer veran
deren! 
Wat gaat er de komende maanden 
van de politieke kant van de Ge
meenschapsactiviteit toch gebeu
ren? 

In de eerste plaats gaat het Par
lement excerceren met zijn nieuwe me
de-wetgevende bevoegdheden welke 
het verkreeg krachtens de Europese 
Acte van 1986, en inmiddels gerati
ficeerd door alle twaalf lid-staten. 
Teneinde deze nieuwe bevoegd
heden uit te kunnen oefenen (en 
deze gelden vooral voor de vele ver
ordeningen die nodig zijn voor het 
tot stand brengen van een vrije in
terne markt) moet het Parlement 
zijn wensen zodanig formuleren dat 
er 260 stemmen voor zijn. Dus de 
absolute meerderheid van het aan
talleden (518) en niet van het aan
tal aanwezigen. Dit kan nog wel eens 
een hele toer worden als gevolg van 
verschillen van inzicht al naar ge
lang van partijpolitieke instelling, 

van regionale of nationale herkomst 
en dito belangen en - last but not 
least - van absenteïsme. Een ver
schijnsel waar niet alleen nationale 
parlementen onder lijden. Het 
Presidium heeft dan ook reeds be
sloten dat stemmingen altijd op 
woensdagmiddag laat plaats zullen 
vinden wanneer doorgaans de 
presentie goed is. We beginnen in 
september met een verordening be
treffende het geluidsniveau van 
tuinwekkerst Weinig spectaculair of 
haast lachwekkend? Misschien, 
maar het illustreert wel welk een 
jungle aan nationale regels er be
staat en hoe intensief daarin gekapt 
en gesnoeid moet worden om wer
kelijk een markt tot stand te bren
gen. Je moet ergens beginnen! 
Speelgoed komt later ook en dat 
wordt echt een heet hangijzer, zoals 
onze "mini-fractie" (de vijf VVD
ers in de liberale groep) duidelijk 
werd tijdens een werkbezoek aan 
's lands grootste kruidenier. Het 
gaat hier om grote economische be
langen, deels nog verschanst in na
tionaal-protectionistische burch
ten! 

Begroting 
Een andere zaak waar het par

lement veel aandacht aan zal beste
den is de begroting voor 1987 en 
vooral 1988. In beide jaren is een 
bedrag van plm. 100 miljard gulden 
nodig om aan verplichtingen, aller
lei initiatieven en programma's -
welke deels al lopen - te voldoen, 
resp. te financieren. 
Dat heeft de commissie dan ook ge
vraagd! Maar Parlement en Raad 
beslissen samen. En die trekken ie
der aan een kant. Het Parlement re
deneert dat dit geld nodig is om de 
Gemeenschap te doen functioneren 
en haar invloed intern en extern te 
versterken. Het is toch al zo weinig, 
minder dan 1 % van het totale 
bruto-nationaal produkt en dus 
moet het er komen. Maar de Raad 
van Ministers redeneert legalistisch 
en stelt vast dat er slechts 85 mil
jard gulden beschikbaar is, past 
vervolgens wat spitsvondigheden en 
trucjes toe en schuift het resterende 
tekort van ± 10 à 11 miljard voor 
1987 door naar 1988! 
Dit is natuurlijk geen aanvaardbare 
manier van doen, ook al verwijst de 
Raad naar de afspraak van de re
geringsleiders om eind november 
(in Kopenhagen) een oplossing aan 
te dragen, welke ook nog voor heel 



1987 zal gelden. Arm Deens voorzit
terschap dat de steen der wijzen 
aan zal moeten dragen. Het hele 
parlement - en zeker zijn Begra
tingscommissie - is des duivels, te 
meer daar de Raad pas op de maan
dag voor de laatste plenaire zitting 
vóór het reces (juli) met zijn kreu
pele oplossing kwam. Maar hoewel 
alle fracties de kersverse Deense 
raadsvoorzitter de huid vol schol
den, zowel over de zgn. "oplossing" 
als over de late presentatie, haalde 
een motie om de begroting te ver
werpen niet de vereiste 260 stem
men, doch slechts 232 en 85 tegen 
verwerping en maar liefst 34 ont
houdingen! (Tweederde van het 
aantalleden was dus aanwezig.) Bij 
de tegenstemmers behoorden alle 
liberalen, met als rechtvaardiging 
dat een verwerping geen enkel 
praktisch nut diende terwijl de Ge
meenschap wel het risico zou lopen 
in de herfst niet meer naar behoren 
te kunnen functioneren. Van onze 
zijde werd dan ook een motie inge
diend waarin de hele gang van za
ken scherp werd veroordeeld maar 
waarin ook werd gesteld dat het 
parlement de gewijzigde b«;lgroting 
voor kennisgeving aannam en ver
der elke verantwoordelijkheid voor 
de gevolgen in 1988 afwees. 
Deze werd met 223 stemmen aange
nomen, 145 tegen (uitsluitend 
links) en slechts 4 onthoudingen. 
Een weinig heldhaftige vertoning 
maar wel getuigend van een ver
standelijke benadering. Wanneer de 
Raad onverantwoord handelt is dit 
nog geen reden voor het Parlement 
dat ook te doen. En nu maar af
wachten wat er deze herfst in Brus
sel, Straatsburg en vooral in Ko
penhagen uit de bus komt. 

Tot slot een troost. In de NRC 
van 13 juli jl. werkt van Galenlast 
onder de kop: "Het onmogelijke Eu
ropa" de stelling uit dat "Europea
nen" doorgaans niet overtuigen om
dat ze steeds de afstand onder
schatten die ze nog te gaan hebben 
eer hun doel is bereikt. De "anti
Europeanen" irriteren daarentegen 
door hun weigering te erkennen dat 
er sinds 1958 toch maar kenbaar iets 
is veranderd. Niemand, zelfs niet 
Margaret Thatcher, wil terug naar 
de situatie van vóór het Verdrag 
van Rome. Er is dus wel degelijk 
zoiets als een Europese consensus! 
Gelukkig! 

H. J. Louwes 
ELD-lid Europees Parlement 

Taakverdeling 
dagelijks bestuur en 

afgeleide functies 
Het dagelijks bestuur, dat op de 40ste 
jaarlijkse algemene vergadering tot 
stand is gekomen, heeft de taken als 
volgt verdeeld: 

1. dr. L. Ginjaar, voorzitter 
- algehele leiding 
- politieke contacten met fracties en be-

windslieden 
- contacten met ELD en LI 
- personeelsbeleid algemeen secre-

tariaat; 

nevenfuncties: 
- curator Teldersstichting 
- bestuurslid ELD en LI. 

2. mr. I. W. Opstelten, 
ondervoorzitter 
- plaatsvervanger van de voorzitter 
- vorming en scholing in de partij; 

nevenfuncties: 
- voorzitter -LCV 
- lid stuurgroep vorming en scholing 
- plv. bestuurslid ELD en LI. 

3. drs. P. Ressenaar, 
penningmeester 
- zorg voor de financiën; 

nevenfunctie: 
- penningmeester Stichting Vrijheid en 

Democratie. 

4. J. D. Blaauw, secretaris voor de 
internationale contacten 

coördinatie van de organisatorische 
activiteiten van de partij op inter
nationale terreinen 
contacten met besturen van liberale 
partijen in het buitenland 
betrekkingen met de bijzondere groep 
(art. 78.1 hr.) Groep Nederland van de 
LI; 

nevenfuncties: 
- bestuurslid LI 

bestuurslid ELD 
- adviserend bestuurslid Groep Neder

land van de LI. 

5. P. L. van den Bossche, secretaris 
voor de organisatie 
- oplossen organisatorische problemen 

in afdelingen en centrales 
- toezicht op voortgang van statuten en 

reglementsaanpassingen; 

nevenfunctie: 
- lid stuurgroep vorming en scholing. 

6. drs. H. B. Eenhoorn, secretaris 
voor de organisatie 
- interne betrekkingen, in het bijzonder 

de organisatie van .de schriftelijke in
formatiestromen binnen de partij, zo
als: Vrijheid en Democratie en de 
VVD-Expresse; 

nevenfunctie: 
- voorzitter Stichting/Redactieraad 

Vrijheid en Democratie. 

7. drs. B.J.M. Verwaayen, 
secretaris voor de voorlichting 
- de zorg voor voorlichting vanuit de 

partij, propaganda en campagnes; 

nevenfunctie: 
- voorzitter van de LPC. 

8. mevr. A. A. Aeyelts Averink
Winsemius, secretaris voor de organi
satie 
- betrekkingen met de bijzondere groe

pen (art. 78.1 hr.) Organisatie Vrou
wen in de VVD en de Vereniging van 
Staten- en Raadsleden 

- betrekkingen met de bijzondere groep 
(art. 79 hr.) de JOVD 
coördinatie van het jongerenbeleid; 

nevenfuncties: 
- bestuurslid met adviserende stem van 

de Vereniging van Staten- en Raadsle-
den · · 

- bestuurslid met adviserènde stem van 
de Organisatie Vrouwen in de VVD. 

- voorzitter van de LCJ. 

9. drs. L. Hilarides, secretaris voor 
de organisatie · 
- coördinatie van de partijcommissies 
- coördinatie regionale congressen 
- betrekkingen met de prof. mr. B. M. 

Teldersstichting; 

nevenfunctie: 
- curator prof. mr. B. M. Teldersstich

ting. 

N.B. Het dagelijks bestuur van de VVD 
is tevens het bestuur van de Haya van 
Somerenstichting, onder vigeur waarvan 
de vormings- en scholingsactiviteiten 
binnen de partij worden georganiseerd. 
Deze stichting'is ingeschreven bij de Ka
mer van Koophandel te 's-Gravenhage 
in het Stichtingenregister onder nr. 
8151365. 

• 
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MEDEDÉLINGEN 
van het h~ofdbe~t~ur van de 
Volkspar~ij voor ~rijheid en 

QemQ_c-ratie __ 
L---/--

1. 77ste algemene vergadering 
(buitengewone algemene verga
dering) 
De 77ste algemene vergadering wordt ge
houden op zaterdag 23 januari 1988 in 
het RAl-congrescentrum te Amsterdam, 
aanvang: 14.00 uur. 
Op die dag viert de VVD haar veertig
jarig bestaan. 
(Op 24 januari 1948 kwam te Bellevue in 
Amsterdam voor de eerste maal de alge
mene vergadering bijeen, waarop het be
sluit tot het doen ontstaan van de VVD 
bekrachtigd werd.) 
Hoewel het programma qua opzet nog 
niet is afgerond, wordt er op die zater
dagmiddag in elk geval aandacht ge
schonken aan het concept Liberaal Be
stek '90, terwijl de avondvergadering een 
feestelijk karakter zal krijgen. 
Mededelingen over de organisatie van 
die dag zullen in de komende maanden 
in Vrijheid en Democratie worden ge
daan. Verwacht mag worden dat zeer ve
len naar Amsterdam zullen reizen. Van 
belang is dat thans reeds de leden door 
hun bestuur op deze bijeenkomst wordt 
gewezen. 

2. 41ste jaarlijkse algemene ver
gadering 27 en 28 mei 1988 
(78ste algemene vergadering) 
Ter voldoening aan de bepalingen in 
statuten en huishoudelijk reglement van 
de VVD deelt het dagelijks bestuur aan 
de besturen van de afdelingen, onder
centrales en kamercentrales het volgen
de mede: 
- de jaarlijkse algemene vergadering 

1988 zal worden gehouden op vrijdag 
27 en zaterdag 28 mei in de "Konings
hof' te Veldhoven; 

- de ledenvergaderingen van de afdeling 
en de centralevergaderingen van de 
ondercentrales en kamercentrales heb
ben de bevoegdheid tot 16 november 
a.s. bij het hoofdbestuur voorstellen in 
te dienen, die in deze jaarlijkse alge
mene vergadering dienen te worden 
behandeld (artikel 46 onder 2 h.r.); 

- de ledenvergaderingen van de afdelin
gen, de centralevergaderingen van de 
ondercentrales en kamercentrales, de 
commissies van advies als bedoeld in 
artikel 60 h.r. en de bijzondere groepen 
als bedoeld in artikel 78.1 h.r., zijn be
voegd tot 21 maart 1988 amendemen
ten op de voorstellen bij de algemeen 
secretaris in te dienen (artikel 46 on
der 3 h.r.); 

- de volgende leden van het dagelijks be
stuur zijn in 1988 aan de beurt van pe
riodiek aftreden: 
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P. L. van den Bossche te Berkel-En
schot (niet herbenoembaar tenzij on
der toepassing van artikel 24.5 onder 
3 statuten); 
drs. H. B. Eenhoorn te Voorburg (niet 
herbenoembaar tenzij onder toepas
sing van artikel 24.5 onder 3 statuten) 
en 
drs. L. Hilarides te Drachten (herbe
noembaar) 
allen secretarissen voor de organisatie. 

N.B. In zijn vergadering van 31 augustus 
jl. heeft het hoofdbestuur besloten om 
m.i.v. de 41ste jaarlijkse algemene verga
dering m.b.t. de samenstelling van het 
dagelijks bestuur het aantalleden (thans 
9) terug te brengen tot 7. 
De mogelijkheid dat deze beslissing zou 
worden genomen, werd conform de 
strekking van artikel 42.1 h.r. reeds me
degedeeld in de VVD-Expresse nr. 160. 
Motieven voor dit besluit zijn gelegen in 
de voorstellen tot reorganisatie van de 
partij (op onderdelen) en in de wens om 
de slagkracht van het dagelijks bestuur 
te vergroten. 
Het hoofdbestuur zal derhalve geen kan
didaten stellen in de vacatures die ont
staan door het periodieke aftreden van 
die leden van het dagelijks bestuur in 
1988 die reglementair niet voor herbe
noeming in aanmerking komen. 
Met andere woorden het hoofdbestuur 
zal slechts voor de vervulling van één va
cature vóór 16 november a.s. één kan
didaat stellen. 

- in 1989 zijn de volgende leden van het 
dagelijks bestuur aan de beurt van pe
riodiek aftreden: 
de voorzitter, dr. L. Ginjaar te Leid
schendam (herbenoembaar) en de se
cretaris voor de organisatie, mevr. 
A. A. Aeyelts Averink-Winsemius te 
Krimpen a/d IJssel (herbenoembaar); 

- in 1990 zijn de volgende leden van het 
dagelijks bestuur aan de beurt van pe
riodiek aftreden: 
de ondervoorzitter, mr. I. W. Opstel
ten te Delfzijl (herbenoembaar); de 
penningmeester, drs. P. Ressenaar te 
's-Gravenhage (herbenoembaar); de 
secretaris voor de internationale be
trekkingen, J. D. Blaauw te Zeist (her
benoembaar) en de secretaris voor de 
voorlichting, drs. B. J. M. Verwaayen 
te Wateringen (niet herbenoembaar, 
tenzij onder toepassing van artikel 
24.5 onder 3 statuten); 

- de ledenvergaderingen van de afdelin
gen en het hoofdbestuur zijn bevoegd 
voor 16 november a.s. een kandidaat te 

stellen voor deze in de 41ste jaarlijkse 
algemene vergadering (78ste algemene 
vergadering) in het dagelijks bestuur 
openvallende plaats (artikel 46 onder 
5 h.r.); 

- het hoofdbestuur zal namen van kan
didaten voor de openvallende plaats 
in het dagelijks bestuur zo spoedig mo
gelijk publiceren in de VVD-Expresse 
en in Vrijheid en Democratie; 

- de volgende leden van het hoofdbe
stuur - niet deel uitmakend van het 
dagelijks bestuur - zijn in 1988 aan de 
beurt van periodiek aftreden (artikel 
46 onder 6 h.r.): 
drs. ir. A.W. L. M. Goud te Rotterdam 
(KC Rotterdam- herbenoembaar); 
ir. J. Boeve te Zwijndrecht 
(KC Dordrecht- herbenoembaar); 
drs. C. H. J. ten Broek te Amsterdam 
(KC Amsterdam- herbenoembaar); 
mevr. drs. H. Gonda-Wijnholt te 
Utrecht 
(KC Utrecht- herbenoembaar); 
H.A. Euverink te Kropswolde 
(KC Groningen- herbenoembaar); 
mevr. E. F. M. Coenen-Vaessen te 
Hulsberg 
(KC Limburg- herbenoembaar); 
mr. drs. J. J. Hartman te Almere 
(KC Flevoland- herbenoembaar); 

- zowel het bestuur van de desbetreffen
de kamercentrale als de ledenvergade
ring van elke afdeling binnen het ge
bied van die kamercentrale is bevoegd 
voor de vertegenwoordiger van die ka
mercentrale in het hoofdbestuur voor 
het in artikel 46 onder 6 h.r. genoemde 
aftredende lid een kandidaat te stellen 
(artikel 46 onder 7 h.r.)*; 

- de kandidaten voor het dagelijk be
stuur moeten voor 16 november 1987 
schriftelijk en vergezeld van een korte 
levensbeschrijving ter kennis van de 
algemeen secretaris worden gebracht; 
een kandidaatstelling is slechts geldig 
indien zij vergezeld is van een schrifte
lijke bereidverklaring van de kan
didaat deze kandidatuur te aanvaar
den (artikel 46 onder 8 h.r.); 

- in het hoofdbestuur c.q. dagelijks be
stuur heeft- de voorzitters van de bei
de Kamerfracties niet meegerekend -
thans één lid van de Staten-Generaal 
zitting (artikel 46 onder 9 h.r.), te we
ten de heer Ginjaar. 

* Met nadruk wordt er op gewezen, dat 
de 39ste jaarlijkse algemene vergadering 
heeft bepaald dat het vaststellen, van de 
termijn van kandidaatstelling (van ten 
minste twee maanden voor de te houden 
centralevergadering van de kamercen
trale), wordt overgelaten aan het bestuur 
van de desbetreffende kamercentrale 
(conform de wijze van benoemingen van 
leden van het dagelijks bestuur van ka
mercentrales). De vergadering van de 
kamercentrale, waarin de benoeming 
plaats vindt, dient overigens voor de 
41ste jaarlijkse algemene vergadering te 
worden gehouden, zodat de benoemde 
in functie kan treden op deze jaarlijkse 
algemene vergadering (dus vóór 27 mei 
1988). 



3. Bijeenkomsten partijraad in 
1987 
Onder verwijziging naar de VVD-Ex
presse nr. 160 van 3 juli jl. wordt nog
maals de aandacht gevestigd op het feit 
dat de partijraad dit najaar tweemaal 
bijeen zal komen. 
De eerste bijeenkomst is op 19 septem
ber a.s. in "De Beesde" te Bunnik, ter 
bespreking van Troonrede en Miljoenen
nota. De agenda is gepubliceerd in 
Vrijheid en Democratie nr. 1356 van 15 
juli jl. Deze bijeenkomst is openbaar. 

De tweede bijeenkomst wordt gehouden 
op 28 november a.s. in "'t Spant" te 
Bussum. 
Op die bijeenkomst zal het rapport van 
de Reglementen Evaluatie Commissie 
(REC) worden besproken. Daarbij zal 
het hoofdbestuur dit rapport, dat op 31 
augustus jl. aan het hoofdbestuur werd 
aangeboden, van eventuele kantteke
ningen (c.q. aanbevelingen) voorzien. 
Uitspraken (c.q. aanbevelingen) van de 
partijraad zullen worden voorgelegd aan 
de 41ste jaarlijkse algemene verga
dering. 
Deze bijeenkomst zal een besloten ka
rakter hebben! 

4. Procedure Liberaal Bestek '90 
Het hoofdbestuur heeft zich in zijn ver
gadering van 31 augustus jl. gebogen 
over de wijze van behandeling' en de 
daarbij behorende termijnen inzake het 
Liberaal Bestek '90. Het hoofdbestuur 
heeft het traject voor de behandeling al
dus vastgesteld: 

1. afdelingen centrales wordt hierbij ge
wezen op de mogelijkheid voor de af
delingen en centrales om zich thans 
reeds voor te bereiden op de behan
deling (o.a. de mogelijkheid om werk
groepjes c.q. commissies zich op een 
en ander te laten bezinnen); 

2. het streven is er op gericht rond 
Kerstmis a.s. met een eerste concept 
te komen. Op 23 januari 1988 komt de 
77ste algemene vergadering des mid
dags in bijzondere zitting bijeen. Dan 
heeft een eerste gedachtenwisseling 
plaats op basis van dit concept en van 
inleidingen, die door een aantal zeer 
ter zake deskundigen worden gehou
den, eventueel in de vorm van een 
symposium; 

3. het concept wordt opgenomen (als 
onderdeel van de beschrijvingsbrief 
voor de 41e jaarlijkse algemene verga
dering) in Vrijheid en Democratie 
van 11 januari 1988; 

4. afdelingen, centrales, commissies van 
advies (art. 60 h.r.) en de bijzondere 
groepen (art. 78.1 h.r.) hebben inge
volge artikel 47.4 h.r. recht moties in 
te dienen, die op 21 maart 1988 in het 
bezit dienen te zijn van de algemeen 
secretaris. (Gelet op het karakter van 
het stuk acht het hoofdbestuur het 
zinvol dat de eventuele verschillen 
van opvatting uitsluitend in de vorm 
van moties aan de algemene verga
dering worden voorgelegd); 

5. in Vrijheid en Democratie van 29 

april 1988 worden deze moties gepu
bliceerd voorzien van commentaar 
namens het hoofdbestuur door de 
commissie LB; 

6. 27 en 28 mei 1988 wordt door de 41ste 
jaarlijkse algemene vergadering de 
inhoud van het Liberaal Bestek de
finitief behandeld en eventueel goed
gekeurd; 

7. een eindredactie zal de tekst voor de
finitieve publikatie gereed maken; 

8. het Liberaal Bestek verschijnt in de
finitieve versie in de zomer van 1988. 

N.B. 
Aan de bestljren van de kamercentrales 
wordt overgelaten om de behandeling 
van het concept in hun centrale te coör
dineren. 

5. De VVD en de Liberale Inter
nationale 
In zijn vergadering van 31 augustus jl. 
heeft het hoofdbestuur zich andermaal 
gebogen over de FPÖ-kwestie. 
In het hierna volgende persbericht wordt 
het door het hoofdbestuur ingenomen 
standpunt verwoord. 
"Het hoofdbestuur van de VVD heeft op 
31 augustus jl. een eerste discussie ge
voerd over de situatie die ontstaan is na 

de vergadering van de Executieve van de 
LI op 11 juli 1987 te Londen. 

Het hoofdbestuur heeft ervan kennis ge
nomen dat, niettegenstaande er grote 
weerstanden binnen het bestuur van de 
LI bestaàn tegen gedrag en opvattingen 
van een van de leden (de FPÖ), de regle
mentair noodzakelijke meerderheid in 
het bestuur van de LI, om de procedure 
te starten die mo~t leiden tot de verwij
dering van de FPO, ontbrak. 

Het hoofdbestuur heeft kennis genomen 
van de toezeggingen van de FPÖ, om te
gemoet te komen aan de bezwaren die er 
leven tegen tendenzen binnen die partij. 
Niettegenstaande dat feit heeft het 
hoofdbestuur de voorzitter en de inter
nationaal secretaris opdracht gegeven 
om een nader gesprek te hebben met de 
president van de LI en enkele zuster-or
ganisaties. Doel van deze gesprekken is 
het vaststellen of er voldoende bestuur
lijke waarborgen te verkrijgen zijn, om 
een uittreden van de VVD uit de LI te
gen te gaan. 
Het hoofdbestuur handhaaft zijn inge
komen standpunt dat de FPÖ niet in de 
LI thuishoort." 

• 

Agenda Haya van Somerenstichting 
In di:t septembernummer van 
Vrijheid en Democratie wil de Haya 
van Somerenstichting een overzicht 
geven van trainingen die de Stichting 
organiseert en waarvoor leden zich 
rechtstreeks aan kunnen melden bij 
het algemeen secretariaat en een 
overzicht van trainingen die door de 
kamercentrales worden georgani
seerd. 

Trainingen Haya van Someren
stichting 
Managementtraining voor Raadsle
den 
Rotterdam, 16 en 17 oktober 1987 
(vrijdagavond en zaterdag)/ 
vsmang03. 
Cursusbijdrage f 125,-. 
Leden kunnen zich opgeven voor 
deze trainingen door de cursusbij
drage(n) over te maken op gironum
mer 36.19.19.7 van de Haya van So
rilerenstichting, onder vermelding 
van de naam, het nummer en de 
plaats van de cursus. 

Trainingen van de kamercen
trales 
In de komende maanden organiseren 
de kamercentrales in samenwerking 
met afdelingen en ondercentrales een 
groot aantal trainingen. Hieronder 
volgt een overzicht van data en plaat
sen en cursusbijdragen. Voor deze 
trainingen kunnen leden zich uitslui
tend rechtstreeks aanmelden bij de 
betrokken kamercentrales. De Haya 

van Somerenstichting verstrekt, op 
aanvraag, nadere infornatie over te
lefoonnummers. 

Presentatietechniek I 
De Bilt, 28 september en 5 en 10 ok
tober 1987 (avonden)/vspree03 
Cursusbijdrage f 40,-. 

Liberalisme I 
Haarlem, 13 oktober 1987 (och
tend)/vslibe05 
Roosendaal, 5 en 15 oktober 1987 
(avonden)/vslibe06 
's-Gravenhage, 8 oktober 1987 
(avond)/vslibe07 
Cursusbijdrage f 10,-. 

Bestuurderscursus 
Heerenveen, 9 en 10 oktober 1987 
(vrijdagavond/zaterdag) /vsbest05 
Delden, 26 september en 1 oktober 
1987 (zaterdag en donderdaga
vond)/vsbest06 
Cursusbijdrage f 15,-. 

Discussietechniek I 
Zutphen, 29 september en 6 en 13 ok
tober 1987 (avonden)/vsdiss02 
Cursusbijdrage f 40,-. 

Kandidaat-gemeenteraadsleden 
Heerenveen, 28 september, 7, 12 en. 
31 oktober 1987 (avonden en zater
dagochtend)/vskang02 
Cursusbijdrage f 75,-. 

Voor nadere informatie kan te
lefonisch contact worden opge
nomen: 070-614121. 
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Deze ingezonden brie
venrubriek is bestemd 

voor VVD-leden. Aan
vallen op personen of af
schriften van correspon
dentie komen niet voor 
plaatsing in aanmer-

king. 
De redactie zal te lange 
brieven inkorten. Plaat
sing betekent niet dat de 
redactie het met de in

houd eens is. 

De paniek die de verdwijning van twee 
Ghanese meisjes veroorzaakte liet weer 
eens duidelijk zien hoe ziekelijk de gees
tesgesteldheid van een deel van de Ne
derlandse bevolking is geworden. De be
richtgeving vormde een schrijnend 
contrast met het korte berichtje over een 
ander meisje dat al bijna een maand 
spoorloos was. Direct kwam er een uit
gebreide zoekactie door de M.E., werden 
er pamfletten rondgedeeld met een com
positietekening van een vermeende ra
cistische moordenaar en veel tamtam in 
de nationale pers. Helaas constateer ik 
de laatste jaren steeds vaker een derge
lijke wijze van berichtgeving waarin de 
buitenlander als onschuldig slachtoffer 
en de allochtonen als weerzinwekkende 
vreemdelingenhaters worden voorge
steld. Dat dit juist bijdraagt een vijan
dige houding ten aanzien van autoch
tonen te bevorderen wordt gemakshalve 
maar vergeten. 
(ingekort) 

R. Schnelle 
Heemskerk 

Met de ingezonden brief van W. A. de 
Klerk (juli '87) wil ik mijn volle instem-
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ming betuigen. Ik loop al zo lang rond 
met de hier en daar opgevangen ge
dachte dat in een volgend kabinet de 
VVD samen zou kunnen gaan werken 
met de PvdA. De schrik slaat mij om het 
hart. Ik denk dan: wat moet je dan doen 
bij verkiezingen? Natuurlijk geen VVD 
meer stemmen en natuurlijk ook mijn 
lidmaatschap opzeggen. Maar wat moet 
je dan, want bij de andere partijen is 
voor mij geen keus! Ik ben tot dezelfde 
gedachte gekomen als de heer de Klerk, 
namelijk niet meer stemmen. Ik heb de 
hoop dat veel VVD-ers er zo over zullen 
denken en als iedereen nu zijn gedachte 
naar voren zou willen brengen, wie weet 
of het in de toekomst toch nog zo zou 
blijven als het nu is. Laten we blijven 
hopen. 

H.M. Ferseuur- Van Bergen Walraven 
Naarden 
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... "het scheppen van een zodanig kli
maat dat ondernemers in staat worden 
gesteld de kansen die er liggen te grijpen 
en hun natuurlijke taak optimaal te 
vervullen . .. "Deze uitspraak van drs. 
H. C. van der Eend (julinr.) geeft de rol 
aan van de overheid t.a.v. het MKB, 
welke ik 100% onderschrijf. Wat dan te 
denken van bijv. de tabaksbranche, die 
allO jaar in het onzekere wordt gelaten? 
Of het slijtersbedrijf dat al jaren moet 
leven met een wetgeving waarop geen 
controle wordt uitgeoefend, terwijl een 
onsamenhangende nieuwe wetgeving 
op stapel staat. Door ongenuanceerde 
t.u.-spots wordt deze hardwerkende on
dernemer, die ook nog regelmatig met 
accijnsverhogingen "om de oren wordt 
geslagen", gemaakt tot een paria in 
onze maatschappij. Daarenboven wordt 
deze branche bij eigen officiële gelegen
heden door politici van EZ gemeden 
"als de pest"! Ik vraag mij af wat voor 
klimaat nu eigenlijk wordt bedoeld door 
de commissie MKB. 

H. Bosker 
Dedemsuaart 
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Op 9 juni j.l. bleek een aantalleden van 
PS van de fouten uit het verleden nog 
niet voldoende geleerd te hebben. In af
wijking van de geheel volgens voorge
schreven procedures tot stand gekomen 
kandidatenlijst voor de Eerste Kamer 
meenden zij er juist aan te doen een l~
ger geplaatste Groningse kandidaat 
met voorkeurstemmen in de Eerste Ka
mer te moeten brengen. Formeel valt er 
tegen de door bedoelde Provinciale 
Statenleden gevolgde procedure weinig 
of niets in te brengen. Prou. Statenleden 
zijn wettelijk verplicht zonder last of 

ruggespraak hun stem bij de Eerste-Ka
merverkiezingen uit te brengen. Materi
eel kan hun actie alleen als ondoordacht 
en kortzichtig gekwalificeerd worden. 
Immers voor de buitenwacht kon de 
VVD weer eens worden afgeschilderd 
als een partij waar iedereen zijn eigen 
gang gaat en waar men zich niets aan
trekt van door de partij uitgezette lij
nen; de 76ste Algemene Ledenvergade
ring bleek toch niet het keerpunt te zijn 
geweest waar iedereen op had gerekend! 
Door het uitbrengen van voorkeurstem
men is een tendens ingezet, met con
sequenties op langere termijn, die grote 
vragen oproept. Gaat iedere provincie 
in de toekomst haar lokale kandidaten 
kiezen? Kan er in het vervolg nog wel 
een Eerste-Kamerfractie worden gefor
meerd waarin leden met voldoende ver
schillende deskundigheden zijn verte
genwoordigd? 
Onze Eerste-Kamerleden hebben daar
enboven een traditie hoog te houden, 
een beslissing te kunnen nemen los van 
de waan van de dag. Staat het accep
teren van uoorkëurstemmen dan niet 
enigszins haaks op deze traditie? 
(ingekort) 

Aalt de Groot, voorz. 
Jean-Paul Meeuwissen, secr. 

Afdeling Breda 
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De volgorde van de kandidaten op de 
kieslijst voor de Eerste Kamer wordt -
via de daarvoor bestemde procedures -
bepaald door de leden van de politieke 
partijen. De leden van Provinciale 
Staten hebben een wettelijk mandaat 
om de leden van de Eerste Kamer te kie
zen; dit is te vergelijken met de taak van 
kiesmannen bij de presidentsverkiezing 
in de V.S. 
Gesteld mag worden dat de enige taak 
van de leden van Provinciale Staten is 
om hun stem uit te brengen overeen
komstig de wil van de kiezers; dat zou 
dus ook kunnen gebeuren op lijsten 
waarop alleen de naam van de partij 
voorkomt. 
Mijns inziens hebben sommige Prou. 
Statenleden zich een recht toegeëigend 
dat zij niet bezitten en geeft de heer De 
Klerk in V & D van juli daaraan zijn 
zegen. Zou hij en velen met hem net zo 
hebben gereageerd indien P.S.-leden 
een voorkeurstem hadden uitgebracht 
op een andere partij? U kunt immers 
stellen dat zij stemmen "zonder last en 
ruggespraak". Is dat in deze echter zo? 
(ingekort) 

H.A. H. Toornvliet 
Son & Breugel 

Hoe het er in dit land werkelijk uitziet 
leze men in Martin Kriele's verslag 



"Nicaragua, das blutende Herz Ameri
kas", verschenen bij R. Piper GmbH, 
Munchen (drukken resp. december 1985 
en febr. 1986, pocketuitgave). 
De auteur is professor aan de universi
teit te Keulen in ondermeer Rechtspo
litiek en voorts rechter bij de rechtbank 
ter verdediging van de Grondwet Nord
rhein- Westfalen. 
Kriele is lid van de SPD maar werd met 
royement bedreigd na publikatie van 
zijn reisverslag, daar de inhoud niet 
strookt met de geldende opvattingen 
binnen zijn partij. 

K. Zeggelink 
Enschede 

De heer Feij had natuurlijk geen hand 
hoeven te weigeren aan mevrouw V on-

. hoff; nog minder had laatstgenoemde 
zelf die weigering bij het afscheid van 
Eerste-Kamerleden in "Den Haag Van
daag" onder de aandacht hoeven te 
brengen. Maar elke - ook de door mw. 
Vonhoff toegepaste- vergelijking met 
door burgers uitgebrachte voorkeur
stemmen Tweede Kamer gaat mank, 
naar althans Kamer (en Staten)leden 
toch weten. 
Statenleden, door burgers gekozen in 
het kader van desbetreffende VVD-pro
cedure, hebben hun specifieke plaats in 
onze kandidaatstellingsprocedure E.K. 
Overeenkomstig die procedure van hun 
partij is er bij het vervolgens uitbrengen 
van hun stem geen plaats meer voor ei
gen voorkeur. 
Desalniettemin toch tot stand gebrach
te voorkeurszetel E.K. behoort dan ook 
te worden geweigerd, zoals ook het 
hoofdbestuur bij enige vroegere "ont
sporing" duidelijk heeft uitgesproken. 
Zo'n uitspraak heb ik nu node gemist. 

J. F. Meijeraan 
's-Gravenhage 

Reacties op het stuk van F. Drost waren 
wel te verwachten, doch deze getuigen 
ook van een diepe verborgen hypocrisie 
en de ons allen zo dierbare liberale ge
dachte wordt ook met de voeten getre
den. 
H. C. Stuart zal moeten leren te accep
teren dat ook kardinalen en religieuze 
fanaten hun mening mogen uiten en dat 
dit recht niet afhangt van de inhoud 
van de gepropageerde gedachte. Het ge
recht inschakelen om de vrije menings
uiting aan banden te leggen lijkt mij 
sterk verwant aan Oostblokpraktijken. 
lnez Tuerlings, natuurlijk hebt u gelijk 
als u zegt dat aids geen homoziekte is, 
doch de bedoelde opmerking slaat m.i. 
op de overweging dat de groep ho
moseksuelen door artsen als een risico-

groep werd omschreven op basis van 
medische statistische gegevens. 
Terecht merkt A. Kattouw op dat een 
homowerkgroep niet anders te beoor
delen is dan andere categorale groepen. 
Laten we ons leiden door de wijze woor
den van Ad Smets: Als liberaal is het 
juist zaak een open oor te hebben voor 
alle gelederen in de maatschappij. 
De homoseksuelen onder ons hebben het 
vaak al niet gemakkelijk, maar andere 
sociale groepen evenmin . .. met span
ning wacht ik het monument af voor 
die groepen!! 
(ingekort) 

F. Laterveer 
Overijse (België) 

De redactie had de brief van Drost of 
moeten weigeren, ofvan commentaar 
moeten voorzien. De redactie balanceert 
m.i. op de grens van het moreel - en wel
licht ook wettelijk - toelaatbare door 
plaatsing zondermeer. Bovendien 
schaadt zulks onze partij. 
Indien in het volgend nummer van V & 
D geen excuus van Drost volgt, over
weegt ondergetekende de ledenvergade
ring van de VVD Amsterdam te verzoe
ken een royementsprocedure tegen 
Drost te beginnen, ex artt. 11.3.3. en 
11.3.4. statuten VVD en art. 12.2 statu
ten afd. Amsterdam. 
(ingekort) 

J. P. M. van Gilse 
Amsterdam 

In het regio-katern van juli 1987 stond 
een verslag over een geslaagde ontmoe
ting tussen het Provinciaal Bestuur van 
de Vrouwen in de VVD (Friesland) en 
de Belgische liberalen van en in Tielt. 
De forumdiscussie werd gehouden on
der de zeer opmerkelijke titel:" Ver
vreemding tussen taalgenoten". 
Alleen al het feit dat het anno 1987 nog 
altijd nodig is te wijzen op de eigen po
litiek-culturele weg die Vlaanderen en 
Nederland gaan (de titel van dit sym
posium spreekt boekdelen) moet een te
ken aan de wand zijn. Juist de op 8 sep
tember 1980 gesloten Taalunie is be
doeld om de culturele verbondenheid 
tussen Nederland en Nederlandstalig 
België verder uit te bouwen. Doch de 
Taalunie zelf heeft via een advertentie 
in "Ons Erfdeel" er recentelijk op ge
wezen dat er geen rechtstreeks verband 
is tussen de publiekrechtelijke Taal
unie-organen en de burgers in het ter
ritoriale toepassingsgebied van het 
Taalunieverdrag. 
Sinds de Tweede Wereldoorlog zijn het 
de initiatieven van particulieren ge
weest die de culturele samenwerking 

tussen Nederland en het Nederlands
talige België hebben nagestreefd. Daar
om de volgende suggestie: VVD-afde
lingen kunnen als er voldoende animo 
in eigen gelederen bestaat, zelf uitwis
selingsprogramma's op touw zetten met 
PVV-afdelingen. Liberalen uit Vlaan
deren en Nederland krijgen zo de ge
legenheid op een eigen wijze concreet 
inhoud te geven aan de politiek-culture
le verbondenheid van Nederland en Ne
derlandstalig België. 
(ingekort) 

Frank Lafort 
Boskoop 

De reacties IJ t/m VIII op mijn brief in 
V & D van juni haken uitsluitend in op 
de mogelijkheid van besmetting door 
aidspatiënten en gaan daarbij voorbij 
aan de mogelijkheden dienaangaande 
door sera positieven. Hun aantal werd 
reeds enige maanden geleden door me
dici geschat op 30 à 35.000 met een kans 
dat dit aantal thans inmiddels tot 
50.000 kan zijn opgelopen. Dit betrof 
echter een opmerking terzijde in mijn 
brief. 
De heer Stuart gaat echter wel op de 
kern van het onderwerp in. Ik ben het 
volkomen met hem eens dat homosek
suelen door o.a. de RK-Kerk en het dito 
onderwijs worden gediscrimineerd. 
Maar dit rechtvaardigt m.i. niet een ho
mowerkgroep in de VVD. Gehandicap
ten, bejaarden, kleine zelfstandigen en 
tal van andere groeperingen worden in 
onze maatschappij immers ook gedis
crimineerd? Homoseksuelen hebben 
trouwens hun eigen specifieke belan
genverenigingen! 
De voorstelling door de Gaykrant als 
zou mijn brief, die mijn persoonlijke 
mening weergeeft, een discriminatoir 
artikel van het hoofdbestuur van de 
VVD zijn, is even absurd als insinue
rend. 
Van de reacties op mijn artikel kan ik 
een lezing van o.a. "Lolligste tijd" van 
de heer Van Barneveld in V & D van 
aug. pag. 22 & 23 aanbevelen. Hij 
schrijft o.a. "Geen gedonder in groepjes, 
waarin iedereen zich zo belangrijk gaat 
voelen; maar wel allemaal met elkaar 
en voor elkaar." 
(ingekort) 

F. Drost 
Amsterdam 
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Het aanmeldingsadres voor de ho
mo-werkgroep is gewijzigd. Be
langstellenden kunnen zich aan
melden bij de voorzitter van de 
werkgroep: Ir. H. C. Stuart, 
Groningensingel 387, 6835 EP 
Arnhem. 
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De tabakswet sukkelt al tien jaar door 
het parlement en ik zou eraan toe wil
len voegen, de VVD sukkelt al die jaren 
mee. Waarom kan de VVD-fractie in de 
Tweede Kamer niet zelf met een duide
lijke visie komen m.b.t. roken en niet
roken? De tijd is er rijp voor. Een stand
puntbepaling kan nu niet meer moeilijk 
zijn. Er wordt tegenwoordig heel anders 
gedacht over het roken dan tien jaar ge
leden. Mevrouw Kamp is bang voor loze 
wetgeving en mogelijke strijdigheid met 
de Grondwet (V & D juli). Maar is het 
niet zo dat tot op heden de grondwette
lijke vrijheid van de niet-roker altijd 
vergeten is? Naar mijn mening zou het 
reJ?el moeten zijn dat in openbare ruim
tes niet wordt gerookt, tenzij vermeld is 
dat roken is toegestaan ... Dus niet al
leen de stemlokalen rookvrij, eens in de 
paar jaar ... 

F. H. Leendertz-Polak 
Wageningen 

Zestien jaar een aantal uren per week 
les gegeven aan een middelbare school. 
Van het salaris pensioenpremie be
taald. Recht op pensioen van I 6540,68 
per jaar. Van dit pensioen wordt wegens 
inbouw I 5382,09 ingehouden door het 
rijk. Blijft over een bruto-pensioen per 
jaar van I 1158,59, dit is per maand 
I 96,55. Bovendien altijd de maximale 
AOW-premie zelf betaald. Om een pen
sioen van nog geen I 100,- per maand 
te kunnen ontvangen, betaal ik dus ie
dere maand van mijn eigen pensioen 
een "premie" van I 448,50. De VVD
fractie van de Tweede Kamer zegt hier 
niets aan te kunnen doen. Wie wel? 

Mr. 0. N. Oasterhof 
Voorburg 

Omdat Nederland de VN-Raad voor 
Namibië erkent, wordt zij door deze 
raad als eigenaar van URENCO voor de 
rechter gedaagd voor heling van 
uranium uit Namibië dat door Zuid
Afrika wordt bezet. De VN-Raad erkent 
de SWAPO als de "enige vertegenwoor
diger van het Namibische volk". In Na
mibië zijn echter meerdere politieke 
partijen, wat het dictatoriale karakter 
van de VN-Raad en de "bevrijdings
beweging" van de SWAPO aantoont. 
Via allerlei "Namibische" fondsen ver
strekt de VN-Raad aan deze "enige" 
vertegenwoordiger miljoenen dollars 
voor haar gewapende strijd voor een 
eenpartijstaat in Namibië. De mede-ei
genaren, West-Duitsland en Groot
Brittannië erkennen de VN-Raad ech
ter niet en zij zullen bij een weigering 
van hun uranium door URENCO dan 
ook een enorme schadevergoeding ei
sen. Wat een nederlaag voor de eenpar
tijstaatsdoctrine in de Nederlandse an
ti-democratische buitenlandse politiek. 

L. Nelen 
Kruisland 

In het artikel vanG. Lamé en J. Ver
groesen uit Aarle-Rixtel zijn enkele 
fouten geslopen. Onder het kopje: Zelf
standigheid van ouderen, punt c, vijfde 
regel moet onafhankelijk, afhankelijk 
zijn. 
Onder de kop: Pensioenbreuk, leze meri 
in de 12de regel "40ste jaar" i.p.v. 40 
jaar. 
Onder de kop: Pensioengerechtigde leef
tijd, had in de tweede regel "slopend" 
moeten staan i.p.v. aflopend. 

J. L. Snijders-Drenthen 
Aarle-Rixtel 

APELDOORN - 26 oktober. mr. H. E. 
Koning. Canadian Club, Vosselmanstr. 
20.00 uur. Vereenvoudiging van het be
lastingstelsel. 

ARNHEM - 26 oktober. mr. F. Kort
hals Altes, Musis Sacrum. 20.00 uur. Ac
tuele politiek. 

BARONIE VAN BREDA - 12 ok
tober. drs. D. J. D. Dees. Café/Bilj. Cen
trum Den Hoek, Rucphenseweg 14, Zun
dert. 20.00 uur. Actuele politiek/Volks
gezondheid. 

BEVERWIJK - 21 september. mr. G. 
B. Nijhuis. Ontmoetingscentrum De 
Nieuwe Slof, 20.30 uur. Actuele politiek 
/Volksgezondheid. 

VROUWENJN DE VVD DE BILT 
/BILTHOVEN- 5 oktober. mevr. drs. 
M. M. H. Kamp. H. F. Witte Dorpshuis, 
De Bilt. 20.00 uur. Volksgezondheid. 

OC DEN BOSCH EN OMMELAN
DEN- 5 oktober. drs. D. J. D. Dees. 
Café van Peer Wouters (bij de markt), 
Schijndel. 20.30 uur. Actuele politiek/ 
Volksgezondheid. 

DEN HELDER - 19 oktober. drs. F. W. 
Weisglas. Motel Betlehem. 20.00 uur. 
Internationale politiek. 

'S-HERTOGENBOSCH - 24 septem
ber. drs. Th. H. Joekes. Hotel Centraal. 
Politiek Café. 21.00 uur. 

VROUWEN IN DE VVD DEN 
BOSCH - 26 oktober. mevr. drs. N. J. 
Ginjaar-Maas. Rest. Beukenhof, Vught. 
20.00 uur. Actuele politiek binnen het 
middelbaar onderwijs. 

COTE-D' AZUR/FRANKRIJK c 27 
oktober. mevr. drs. N. Smit-Kroes. No
votel te Sophia, Antipolis (gem. Valbon
ne). 19.00 uur. Het beleid van de VVD. 

KC DORDRECHT - 12 oktober. mr. 
drs. F. Bolkestein. Rest. Engels, Rotter
dam. 20.00 uur. Liberale Visie in de toe
komst. 

GORINCHEM - 5 oktober. mr. F. H. 
G. de Grave, Eetcafé De Knijp. 20.30 
uur. Actuele politiek. 

JOVD GRONINGEN - 28 september. 
dr. W. F. van Eekelen, De Radehoek, 
Groningen. 20.00 uur. De Golfoorlog. 

HAARLEMMERMEER- 13 oktober. 
mevr. drs. N. Smit-Kroes. Rest. De 
Beurs, Hoofddorp. 20.00 uur. 



HARDENBERG - 26 oktober. P. M. 
Blauw. Gasterij De Snor. 20.15 uur. Ac
tuele zaken op het gebied van Landbouw 
en Milieu. 

HELMOND - 14 oktober. mr. H. E. 
Koning. Hotel West End. 20.00 uur. Is 
belastingverlaging een reële zaak. 

HOOGEVEEN - 26 oktober. mr. G. B. 
Nijhuis. Café Cheers. 20.00 uur. Is onze 
gezondheidszorg nog gezond? 

KC LEIDEN - 19 oktober. mevr. drs. 
N. Smit-Kroes. Café De Tuyter, Krim
pen a.d. IJssel. 20.00 uur. Actuele po
litiek/ Algemene beschouwingen. 

MONTFOORT/WILLESKOP - 12 
oktober. mr. F. H. G. De Grave. Café 
Rest. De Gouden Leeuw, Montfoort. 
20.15 uur. Actuele politiek/Belastingen. 

OEGSTGEEST - 28 september. mevr. 
S. van Heemskerck-Duvekot. Gemeen
tecentrum. 20.00 uur. defensie-politiek. 

OISTERWIJK - 16 oktober. R. L. 0. 
Linschoten. Café Rest. 't Oude Nest, J. 

· Lenartzstr. 20.15 uur. Actueel Sociaal
Economische Ontwikkelingen. 

OOSTERHOUT - 23 september. mr. F. 
Korthals Altes. Café Rest. De Kanon
nier. 20.00 uur. 20-jarig bestaan afdeling 
Oosterhout/ Actuele politiek. 

VERGEET NOOIT MEER 
namen, gezichten, data 
getallen, adressen, 
afspraken, jubilea. enz. 
Ontdek het geheim 

Slecht 
geheugen? 

van een ijzersterk 
geheugen en hoe 

GRATIS PROSPECTUS 

u o.a. vreemde 
talen veel sneller leert' 

MEMOSCHOOL, Afd. VD (Postzegel is 
Antwoordnr. 465, 2060 VE Bloemendaal niet nodig) 

KC OVERIJSSELIOC ALMELO -
19 oktober. drs. E. H. T. M. Nijpels. 
Rest. Koel Brugge, Vriezenveen. Actuele 
politiek/milieu. 

VROUWEN IN DE VVD SOEST/ 
SOESTERBERG - 19 oktober. mevr. 
drs. N. J. Ginjaar-Maas. Rest. De Soes
ter Duinen, Soest. 20.00 uur. Onderwijs. 

JOVD UTRECHT - 5 oktober. mr. F. 
Korthals Altes. Frescozaal van Den Ou
den Puth, Oudegracht 219, Utrecht. 
20.00 uur. Actuele politiek/Justitie. 

VELDHOVEN - 19 oktober. mevr. E. 
G. Terpstra. Café-dancing De Kers. 
20.00 uur. Volksgezondheid. 

OCWEST ZEEUWS-VLAANDE
REN - 28 september. drs. E. H. T. M. 
Nijpels. Zaal Wijffels, Willerusweg 9, 
Schoondijke. 20.00 uur. Actuele politiek. 

WAGENINGEN - 5 oktober. drs. F. A. 
Wijsenbeek Rest. In D'Avondwake. 
20.00 uur. Europa. 

WOERDEN - 12 oktober. R. L. 0. Lin
schoten. Café Reehorst. 20.00 uur. Ac
tuele politiek. 

ZAAN ST AD - 28 september. A. Ploeg. 
Hotel/Rest. De Prins, Kerkbuurt, West
zaan. 20.00 uur. Defensie. 

ZOETERMEER - 23 september. mr. F. 
H. G. de Grave. Wijkcentrum Meerzicht 
(bovenzaal). 20.00 uur. Forumdiscussie 
met vertegenwoordigers van PvdA, 
CDA, D'66 en RPF. 

PIERRE BALMAIN - Uitgeloot? 

i a 
UNIEK VOOR NEDERLAND 

De totale collectie YvesSaintLaurent: 
prêt -à-porter-ha u te couture-bijouterie

hor loges-pennen -lederwaren -sha wIs
accessOires-enz. 

En een fleurige collectie van 
Pierre Balmain. 

Vindt u in hartje Rotterdam bij: 

m:JEPRI /PASHIONS BV 
Nepri Fashions B.V. 

van Oldenbarneveltplaats 406 
3012 AP Rotterdam Tel.: OIO- 4147914 

- of Genoodzaakt het studiebegin een paar 
maanden op te schuiven? 

- of Gewoon op zoek naar een veelzijdige 
vervolg-opleiding? 

Betrek dan onze opleiding bij de toekomst
mogelijkheden van uw dochter. 

In een ontspannen, internationale sfeer bieden wij 
- een studie voor internationaal erkende talendiploma's 

(Cambridge, Alliance française, Goethe lnstitut) 
- bovendien de mogelijkheid om, tegen een toeslag van 10 % 

van het schoolgeld, gelijktijdig een opleiding te volgen in Ho
telvak en Toerisme (erkend einddiploma Schweizer Hotelier 
Verein) 

- driemaandelijkse intensieve talentrainingen 
- de mogelijkheid tussentijds te starten door onze individue-

le begeleiding (max. 50 leerlingen). 

Dit pakket vormt de ideale studiecombinatie voor 
een zekere entree in het beroepsleven. 

lnstitut SUNNY DALE - sinds 1950 
Intern. Spracheninternat 
Fam. Dr. Gaugler 
CH- 3812 Wilderswil/lnterlaken 

Voor nadere inlichtingen en referenties: 
mevr. E.A. Wehrmeijer, Hazelaarlaan 10 
2267 BH Leidschendam. Tel.: 070- 997101. 



LIJST VAN ADVERTEERDERS 

AS Interieurs, Wateringen I Ind.- en Handelsond. Garant, 
Rotterdam I Van der Horst & Verbeek, Den Haag I Juwelier 
Rikkoert, Schoonhoven I Koninklijke Wessanen BV, Amstel
veen I Petit Hotel Otten, Amsterdam I Het Kasteel van 
Rhoon, Rhoon I W. van Seventer, Apeldoorn 

M L1d Romantische Restaurants eA-
SPECIALITEITEN RESTAURANT , ,

0 
, l 

"Het Kasteel van Rhoon" b.v. ,, ~ ' 
Tevens zalen voor recepties, diners en vergaderingen. 

S.G. Abel Dorpsdijk 63,3161 KD Rhoon tel.: 0189G-18896/1BBB4 

LOGEREN IN AMSTERDAM 
HOEFT NIET DUUR TE ZIJN!!! 

"Hilton kamer voor C&A-prijzen" 
1-, 2- en 3-pers. kamers modern comfort 

v.a. f 40,- p.p.pn. 

Vraag folder HOTEL OTTEN Utr. dwarsstr. 79 
101 7 WD Amsterdam, telefoon 020 - 250345 

APELDOORN 

Fijne omgeving om te wonen en te werken. 
Wij helpen u gaarne bij het zoeken naar een 
passende woning. 

Van Seventer makelaardij 

telefoon 055 - 334020 

LAAG IN PRIJS 

~ 
NVM 
MAKELAAR 

Alles op het gebied van winkel- en magazijninrichting. 
Eventueel gebruikt. 

WINKEL- EN MAGAZIJNINRICHTING 
Showroom: Noordweg 16c, 
WATERINGEN/'Den Haag 
Telefoon: 01742-6947 

niet de grootste, maar wel net iets beter 

TAPIJT- EN GORDIJNSTOFFENSPECIAALZAAK
SLAAPKAMERVOORLICHTER- COMPLETE 
WONINGINRICHTING-' LUXAFLEX DEALER- SPECIALIST 
IN PROJECTEN 

DORPSWEG 90-3083 LE ROTIERDAM-TEL 010-4815282 

~ M 
/;:Î{--::aedse! voor mens en dier, 

1
</ · · •' dat is eten en drinken 

1 voor Wessanen. 

WESSANEN 
meer dan twee eeuwen 

koopmanschap en 
ondernemingsgeest. 

Postbus 410 
1180 AK Amstelveen 

Postbus 630 
1500 EP Zaandam 

van der horst 
& verbeek 

TAXEREN 
Een kwestie van vertrouwen en deskundigheid. Niet alleen in 
Wassenaar/Den Haag/Leidschendam, màar ook in de omlig
gende gemeenten taxeren wij zowel Uw particulier- als com
mercieel onroerend goed. Bel vrijblijvend voor informatie! 

makelaars en taxateurs o.g. · 2585 EZ 's-gravenhage 
laan copes v. cattenburch 127 
telex 34334 · fax 070-639582 

telefoon: 070 - 60 09 13* 

60- OF 65-PLUSSERS 

I 

Vakantie behoeft niet duur te zijn, als u een periode-aandeel koopt in 
een hotelkamer van een nieuw te bouwen vakantiehotel op Terschelling, 
waarvan het rendement in de vorm van vakantie wordt uitgekeerd. Heeft 
u interesse of wilt u als doe-er medewerking verlenen bij de opzet, op uw 
verzoek worden vrijblijvend nadere gevens toegezonden, 

Badpaviljoen .. Midsland" BV, p /a Cyprianstraat 21, 8881 CS West
Terschelling. 
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LIJST VAN ADVERTEERDERS 

Juwelier Rikkoert, Schoonhoven I Koninklijke Wessanen BV, 
Amstelveen I Het Kasteel van Rhoon, Rhoon I W. van Seven
ter, Apeldoorn I Servicecentrum Belmonte, Wageningen I 
Rotterdam Diamond Center, Rotterdam I Klokkenmakerij 
v.d. Meulen, Scharsterbrug 

APELDOORN 

Fijne omgeving om te wonen en te werken. 
Wij helpen u gaarne bij het zoeken naar een 
passende woning. 

Van Seventer makelaardij 

telefoon 055 - 334020 

adres voor diamanten en 
exclusieve diamantiuwelen. 

ROTIERDAM DIAM&~~ER 
Spodol• p•ii••~ ~ '"'"""" io diomoo>, 
Deskundig advtes en ~ • • lage priizen door 

. nu U S S koers 
informotte b' d'tngen interessante · · I a 

I fg aan te mat m z 
• Rege ma I.. .. fabrikage • U bent welkom van 

Diamantslqpert\ en van 9.30-17.30 uur 
·1uwelen "dag tot 21.00 uur 

Vrl\ T I 010-A13.A5.52 
at 7 b (le verd.) - Rotterdam - e. 

POSTZEGELS 
Bent u verzamelaar? Dan hebben wij voor u een hoogst interes
sante aanbieding! 

Wij hebben een enorme voorraad postzegels van Nederland, 
Kolonien en West-Europa. Deze postzegels verkopen wij via onze 
maandelijkse prijscatalogus.ln deze prijscatalogus vindt u al deze 
postzegels uitvoerig beschreven en afgebeeld met talrijke foto's. 

Verzamelen is dan gemakkelijk 
U zoektthuis de zegels uitdie in uw verzameling ontbreken. Op de 
speciale bestelbon geeft u aan welke zegels u wilt ontvangen, u 
doet de bestelling op de bus en de postbode brengt uw bestelling 
thuis. U kunt kiezen, kijken en bestellen op het moment dat u dat 
wilt. Makkelijker kan het toch niet! 

Altijd geopend 
Wij zijn een postverzendhuis en verkop.en postzegels op de meest 
gemakkelijke manier, namelijk vta de pos{ Onze pnjscatalogus is 
gratis en versturen wij iedere maand aan meer dan 10.000 geïnte
resseerde verzamelaars in Nederland en daarbuiten. Onze aan
biedingen zijn zeer zeker ook voor u interessant. 

Maak kennis met onze prijscatalogus! Profiteer van het assorti
ment en profiteervan de haarscherpe prijzen. Onze catalogus zal u 
verbazen. Vraag 'm aan. Vul de bon in of bel even 03499-82353 
(ma. tl m za., óók 's avonds). U krijgt dan onze prijscatalogus geheel 
gratis en zonder enige koopverplichting thuisgestuurd. 

BON voor gratis prijscata- Naam: 
logus 

Ja, ik ben geïnteresseerd in Adres: 
postzegels en zou uw prijs-
catalogus graag, gratis en Postcode: 
geheel vrijblijvend, willen 
ontvangen. Woonplaats: 

Deze bon sturen aan MaHhijssen Filatelie, Postbus 111, 
3750 GC Bunschoten. 

INHOUDSOPGAVE: 

- V erslag van de 
partijraadsvergadering over de 
miljoenennota 

- Gastrubriek: Mr. Dian van Leeuwen, 
voorzitter van de Emancipatieraad 
~~--·~l'IIP'1JII -~-----------~ 

!~- I 

- Minister van Justitie Korthals Altes 
over zijn beleid 

l 
I 

j 
·;.;~J 
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- Toelichting van 
minister Korthals 
Altes op het 

- Uit de regio's 
Noord Holland en 
Den Haag 

euthanasie -
wetsontwerp 

- Len Rempt over technologie en het 
rapport van de commissie-Dekker 

- Commissie Cultuur/Mediabeleid op 
werkbezoek in Friesland 
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TEC 
M. e.t het dagv. ullende 

programma "Mor-
gen gebeurt het ... " 

heeft de AVRO op 28 septem
ber een goede keus gedaan. 
Op die dag en avond toonde 
deze omroep in een veelzijdig 
schakelprogramma de mo
dernste toepassingen van 
technologie in ons dagelijks 
leven. Verbazingwekkende 
mogelijkheden, die elk crea
tief mens prikkelen om van 
veel zaken meer te weten te 
komen. Het programma 
werkte drempelverlagend 
doordat men thuis voor de 
buis niet als knap of dom 
wordt. getypeerd .als men van 
bepaalde ontwikkelingen 
(geen) notie heeft. Ook werd 
door vice-premier De Korte 
'het vooroordeel weg genomen 
dat technologie banen zou 
kosten. Het tegendeel is het 
geval, als Nederland niet mee 
doet zal het ons land banen 
gaan kosten. 

Dit programma toonde aan 
dat technologie nietiets voor. 
"de anderen" is, maar datwe 
er allemaal om te beginnen 

met onze eigen communf, 
catiemiddelen mee te 

maken hebben.· 

. . 

·n·· · ·. eV.'. V ... D. h .. e. eft. grote be., · . · .. langstellmg voor de 
. . . ontwi}{kelingen op 

technologiegebied. In haar 
beleid tracht zij da.t te stimu:.. · 
leren eh dichter hij de men
sen te brengen. Eu dolf de 
Korte heeft daartoe als mi
nister van Economische Za
ken het v~;>ortouw stevig in de 
hand. · ,· · 

. II11979 ontving de toen
malige minister van Econo
mische Zaken, Gijs van Aar
denne, .liet eerste exempl:äar 
van het rapport van de Co:fu
niissie Rathenau, .dat vooral 
.was gericht op de ontwîkke:
ling op het gebied van de mi;; 
cro:-elektronica. · · .. 

In 1980 startte datzelfde · 
departement de campagne· 
"~nnovatie Nu", die. er, tOe · . 
moest.leiden dat de votirlîch,. . · 
ting over de technologisçhe 
mogelijkheden bijhet be~ 
drijfsleven terecht lpval:n. . .. ·' •. , ·•··· .. 
Thansligt bij de Tweede Ka.::r ··· 
mereen beleidsplan van· dit 
kabinet naar aanleiding van 
het rapport van de Commis": 
sie-Dekker over de uitbouw 
van ons technologiebe1eid~ 
Het Tweede-Kamerlid Len 
Rempt:-Halmmans de Jcmgh 
geeft in dit blad hierop een 
voorlopige reactie: 

I) e Telders.stichting b .. leef .· 
niet achter .. Afgelopen • , 
maand presenteerde zij. 

het rapport "Informatisering 
enSamenleving", waarvan u 
een k()rte samenvatting in: dit 
blad treft. Bovendien zal eind, > 

oktober de topkadercûrsus 
va11 de Haya van Someren
stichting als thema "Tech- . 
nologiebeleid" hebben. U zief 
dat men op alle fronten.van-
uit de partij zich in deze ma"'; .. 
terie verdiept, die .zo ontzet- · 
tend belangrijk is voor de toe;: 
komst van ons land. · 



Len Rempt - Halmmans de Jongh 

D e inhoud van het rapport 
heeft me wat teleurgesteld. 

" In feite is niet geanalyseerd 
waar precies de problemen in Ne
derland liggen. Men heeft niet ge
keken naar onze culturele achter
grond en evenmin een vergelijking 
gemaakt met het buitenland." Hoe
wel Len Rempt op zich blij is met 
de aandacht die de technologie 
thans krijgt, belet het haar niet een 
aantal kritische kanttekeningen bij 
dit rapport te plaatsen. Lof heeft ze 
voor ·de snelle werkwijze van de 
Commissie-Dekker en de snelle re
actie van het kabinet; in het bijzon
der voor de betreffende vakminister 
Rudolf de Korte. Twijfel heeft ze 
over de vraag of ook de Tweede Ka
mer zo snel ·zal reageren. "Het 
Presidium van de Kamer heeft -
zeer tegen mijn zin - zonder overleg 
het technologiebeleid onderge
bracht bij een Bijzondere Commis
sie. Daardoor wordt het onmogelijk 
de kabinetsvoornemens op dit ge
bied snel te bespreken voor de be
groting van Economische Zaken. 
Daardoor kan alles wat nu op de 
rails zou moeten, gestagneerd wor
den. Het verbaast me, want Rudolf 
de Korte is de eerstverantwoorde-

2 

Eind april verscheen het rapport van de Commissie-Dekker 
over het te voeren technologiebeleid. Dit rapport bevat als 
uitgangspunt de stelling:" Wil ons land de capaciteit behou
den en verder ontwikkelen om duurzame groei en verdere 
werkgelegenheid te creëren, dan zal het voorbereid moeten zijn 
op het overnemen en verwerken van het versnelde tempo van 
de technologische ontwikkelingen. Daarvoor is het nodig het 
draagvlak voor de technologische vernieuwing in de samen
leving te verbreden. 
Kort samengevat bepleiten Dekker c.s.: 
- een kredietregeling voor initiatieven; 
- het leggen van contacten tussen verschillende bedrijven op 
het gebied van de technologische ontwikkelingen; 
- het oprichten van regionale innovatiecentra voor bedrijis
adviezen t.b.v. het Midden-. en Kleinbedrijf (MKB) 

Medio juli reageerde het kabinet met een uitgewerkt plan. 
De ministerraad is voornemens 230 miljoen (circa 300 mil
joen minder dan Dekker vroeg) extra uit te trekken voor het 
technologiebeleid dat gericht is op de marktsector. Voorts 
zullen voorlopig 5 innovatie-adviescentra (IAC's) worden op
gericht. Voor de komende twee jaar zal een vervolgcommissie 
worden ingesteld die de actiepunten van de Commissie-Dek
ker nader uit moet werken. Binnen die twee jaar zal een Raad 
van Advies voor Wetenschap en Technologie worden inge
steld. Een zelfstandig Agentschap (en dus niet Economische 
Zaken) zal de uitvoering van het technologiebeleid op centraal 
niveau moeten gaan coördineren. 
Commissie en kabinet hebben snel gewerkt. Het woord is nu 
aan de Tweede Kamer. 
Een gesprek met de VVD-technologiedeskundige in de Tweede 
Kamer drs. Len Rempt-Halmmans de Jongh. 

lijke minister. Ik zal in ieder geval 
proberen zoveel mogelijk haast ach
ter de behandeling te zetten." 

"Als je teruggaat in de geschie
denis moet je constateren dat Ne
derland op diverse technologische 
gebieden een voortrekkersrol heeft 
vervuld. Tsaar Peter kwam niet 
voor niets naar Nederland om hier 
onze scheepsbouw te bestuderen. 

Die voortrekkersrol verschuift 
steeds van land naar land. Enge
land had hem met de uitvinding van 
de stoommachine. Dan verschuift 
het weer eens naar Amerika, naar 
Duitsland of naar Japan ... Het zijn 
golfbewegingen. Soms heb je een 
achterstand, soms een voorsprong. 
En die voorsprong kan in een nadeel 
omkeren indien een land te lang op 
een bepaalde weg doorgaat. Daarte
genover kan je een achterstands
positie ook weer inhalen, want je 
bent met nieuwe dingen bezig. 

De Commissie-Dekker heeft te 



veel gekeken naar de kennis die in 
Nederland aanwezig is en hoe die 
kan worden aangewend. Op zich 
prima, maar men heeft een beetje 
overschat wat aan hanteerbare ken
nis aanwezig is, zowel bij de univer
siteiten als bij de grote technologi
sche instituten (GTI's). Ze hebben 
gekeken naar wat klaar zou liggen 
als we maar een transferpunt had
den om die kennis naar het Mid
den- en Kleinbedrijf toe te stuwen. 
Zo werkt het echter niet. Technolo
gische vooruitgang wordt natuurlijk 
door universiteiten enGTI's gesti
muleerd, maar in het algemeen 
komt het vanuit de bedrijyen zelf. 

Daarbij moet je onderscheid ma
ken tussen twee soorten bedrijven. 

Bedrijven zoals Gist-Brocades, 
Philips, Shell en AKZO hebben hun 
eigen laboratoria, hun denkcentra, 
en daar leven ze op. Zonder zo'n 
denkcentrum zouden deze bedrij
ven vleugellam zijn. 

Andere bedrijven hebben techni
sche kennis nodig, maar weten niet 
precies waar ze die vandaan moeten 
halen. Nu doet de Commissie een 
beetje te veel alsof deze kennis ge
reed en gekleed klaar ligt. Dat men 
alleen maar de weg hoeft te vinden 
om het te halen en de verbinding 
daartussen te leggen. Zo werkt het 
niet. 

Veel belangrijker is dat in derge
lijke bedrijven het management 
mee kan denken. Men overlapt de 
leemten niet door een of twee men
sen van de universiteit, hoge school 
of GTI daar neer te zetten. Die kun
nen misschien een beetje analy
seren, en wat hulp bieden, maar het 
draait om het management. Men 
zegt dat de werknemers geschoold 
moeten worden voor nieuwe pro
ductieprocessen en dat is natuurlijk 
zo, maar dat geldt ook voor het 
management, dat een heel andere 
denktrant moet gaan aannemen. En 
natuurlijk is het heelleuk als je een 
nieuw produkt of dienst kan aanbie-

den, maar dan moet ook je marke
ting worden aangepast. Ik vind dat 
de Commissie-Dekker zich te veel 
heeft geconcentreerd op: Er is ken
nis en het MKB is een beetje zielig, 
dat moet geholpen worden om het 
te halen. En verder kun je alles la
ten zoals het is." 

Len Rempt ziet de grootste 
kracht in die grote bedrijven liggen, 
"die zelf de toeleveranciers zoeken 
en met die toeleveranciers hun 
ideeën verder uitwerken. Maar het 
merkwaardige van dit rapport is dat 
de politiek wordt geacht die toe
leveranciers voor ze te zoeken en 
daar dan natuurlijk ook weer sub
sidie aan te geven. Dat lijkt me niet 
juist. De grote bedrijven moeten 
dat zelf blijven doen. Als je met sub
sidies gaat werken kan dat concur
rentievervalsend werken. Boven
dien is de politiek niet bestemd om 
dit soort projecten aan te pakken. 
Als de grote bedrijven het zelf niet 
kunnen, wie zijn wij dan ... ? 

De overheidstaak begint pas vol
gens mevrouw Rempt nadat de ter
reinen zijn afgebakend. "Dat is in
middels gebeurd met de micro-elek
tronica, met de informatica, de bio
technologie, met nieuwe materialen 
en een beetje met medische appara
tuur. Na die afbakening kun je sub
sidie verstrekken en dan is het aan 
de markt zelf om daarvoor projecten 
aan te dragen. In wezen zou je al een 
wat bredere visie moeten hebben op 
waar Nederland op den duur naar 
toe moet. Op het ogenblik zijn we 
een typisch distributieland, een 
doorvoerland. We blijven - hoe je 
het ook wendt of keert - handela
ren. Daarnaast zijn we een land van 
boeren en tuinders, die overigens 
veel biotechnologie toepassen. We 
zouden eerst een toekomstvisie 
moeten ontwikkelen. Moeten we op 
die distributie blijven zitten? Dan 
hebben we weinig toegevoegde 
waarde en moeten we de infrastruc
tuur netjes houden. Voor de rest 
hoeven we dan weinig meer te doen. 
Of willen we toch echt wat méér 
doen op de terreinen waar we het net 
over hadden? Dat beeld is niet uit
gekristalliseerd. 

Als we van die terreinen een dui-

delijk beeld hebben, zullen we moe
ten zorgen dat er mensen komen die 
op dat specifiek gebied goed zijn 
opgeleid. Kwaliteit kweken! Dat 
kan zowel in binnen- als buiten
land. Je moet wat meer concentre
ren en niet elke universiteit alles 
'laten doen'. Wel moet het zo zijn 
dat ook in de kwaliteit van de oplei
ding een concurrentie-element zit." 

Len Rempt heeft haar twijfels 
over de functie van het Agentschap 
dat straks in leven zal worden ge
roepen en dat als top-management 
zal moeten functioneren. Dat 
Agentschap zou dan ook over sub
sidies beslissen. "Ik betwijfel nog 
steeds of het efficiënt is om dat los 
te maken van het beleid, want er 
moet toch een soort wisselwerking 
zijn. Als je dat Agentschap ergens 
apart zet dan is de neiging van de 
uitvoerders om nog eens te com
municeren met de beleidsmakers 
vast niet erg groot. Hoewel dat toch 
belangrijk is om zaken te kunnen 
bijstellen. En het bedrijfsleven zal 
dat ook als een tussenlaag ervaren 
tussen hen en het ministerie." 

Technologie staat veel dichter bij 
de mensen dan zij beseffen. Ook 
hier is het vakjargon een hindernis 
voor velen. Len Rempt: "Als we ons 
eens realiseren dat we vanaf de 
stoommachine al technologie heb
ben gehad en vooruitgang van die 
technologie. Als we ons daarnaast 
realiseren dat alle machinerieën die 
ons omringen vanuit bedrijven of 
heel kleine bedrijfjes zijn ontstaan, 
dan is er ook altijd technologievoor
uitgang geweest. Nu is de vraag: op 
welke wijze kan en mag de overheid 
iets stimuleren, iets in een bepaalde 
richting sturen ... en dat is denken 
over technologie beleid." 

Reny Dijkman 

15 oktober 1987 



Voorhoeve op Partijraad: 

Joris Voorhoeve 

,,Eerst orde op eigen 
zaken stellen'' 

'ederland moet eerst eens 
orde op eigen zaken stellen 
voordat het belerend zijn 

vinger uitsteekt naar andere lan
den. Dat vindt VVD-fractievoorzit
ter in de Tweede Kamer, Joris 
Voorhoeve. In een rede aan het be
gin van de partijraad van de VVD 
op 19 september j.l. in "De Beesde" 
in Bunnik, stelde Voorhoeve dat in 
ons land de oude wijsheid "Verbeter 
de wereld, begin met jezelf" is om
gedraaid. Het is nu "Verbeter de 
wereld, begin over de grens". Maar 
volgens Voorhoeve neemt het bui
tenland waar dat Nederland zijn ei
gen zaken niet op orde heeft. "Eerst 
wekte de opgeheven vinger irritatie. 
Nu alleen nog een meewarige glim
lach. Het is hoog tijd de wereld bij 
onszelf te gaan verbeteren en weer 
een maatschappij op te bouwen die 
in het buitenland respect afdwingt." 

Voor wat betreft de rechtshand
having zei Voorhoeve dat de VVD 
sinds de jaren zestig gewaarschuwd 
heeft tegen de gevolgen van ver
slapping op dit terrein. "Wat in 
twintig jaar is misgegroeid, kan niet 
opeens weer snel worden gecorri
geerd ... Niet alleen de veelvuldige 
kleine misdaad moet omlaag, maar 
ook de zware georganiseerde mis
daad die grote vermogens verwerft 
en de sterke arm slim weet te ont
wijken. Prima dus dat de minister 
van justitie opdracht heeft gegeven 
de georganiseerde heling keihard 
aan te pakken." 
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Inactiviteit 
··.~ "oorhoeve wees er in zijn rede 
· ook op dat de werkloosheid 

en andere vormen van on
nodige inactiviteit nog steeds veel 
te hoog zijn. De verhouding tussen 
economisch actieven en niet-actie
ven is 1,4 op 1. "Is de Nederlandse 
bevolking werkelijk zo ziek, zwak en 
misselijk als dit cijfer suggereert of 
geldt voor de beleidsvormers die 
deze situatie sinds 1960 hebben la
ten groeien? Al te goed is buur
man's gek!". "Hoe kunnen we ooit 
de hoge welvaart in ons land hand
haven, voor een vergrijzende bevol
king de AOW op lange termijn vei
ligstellen, onze royale ontwik
kelingshulp blijven betalen, de 
scherpe concurrentie van de Japan
ners het hoofd bieden en in ons land 
voor de volgende eeuw investeren 
als de inactiviteit zo hoog blijft?", 
vroeg Voorhoeve zich af. 

Volgens de VVD-fractievoorzit
ter in de Tweede Kamer gebiedt de 
eerlijkheid te zeggen dat de VVD in 
het verleden soms gedwongen is ge
weest aan een te slap financieel be
leid mee te werken. "Het potver
teren van het kabinet Den Uyl is 
niet de enige oorzaak. Wij moesten 
met lede ogen toezien hoe 'Be
stek'81' werd stukgeschoten door 
de linkerzijde van de coalitiepart
ner. De sterk opgelopen staats
schuld en de rentelasten zijn het ge-

l 
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volg van de spilzieke jaren zeven
tig." 

Hoofdoorzaak van onze economi
sche problemen is een veel te sterke 
stijging van de collectieve uitgaven, 
zo betoogde Voorhoeve tijdens de 
partijraadsbijeenkomst. Hij illus
treerde zijn betoog met vergrote 
grafieken. De hoge collectieve uit
gaven zijn de oorzaak van de te hoge 
lastendruk. "Activiteit in ons land 
wordt gestraft en inactiviteit be
schermd. Dat belast en deprimeert 
de economie en remt de groei af. 
Dat kost ons nieuwe werkgelegen
heid en draagt bij tot structurele 
werkloosheid", aldus Voorhoeve. 
"Daarom zet de VVD zich in voor 
verlaging van de lastendruk. Het is 
een sociale noodzaak. Zonder lagere 
lastendruk zullen we er niet in 
slagen het welvaartscheppende ver
mogen van onze samenleving te ver
groten." 

Kritiek 
· oorhoeve bekritiseerde het 
plan van de PvdA de belas
tingverlichting door te stre-

pen en de premies te verlagen, maar 
die vervolgens weer te verhogen met 
een nieuwe: de parallelle inkomens
premie oftewel PIP "Als de PvdA 
verstandig wil worden - en volgens 
Marjanne Sint is dat de bedoeling -
gooit ze de PIP-plannen snel op de 
steeds hogere hoop ideeën die ons 
land van de regen in de drup hel
pen." 

Kritiek ook op de wijze, waarop 
de overheid haar boeken voert. "Als 
Philips met zeventig werkmaat
schappijen over de hele wereld in 
drie maanden zijn jaarrekening pu
bliceert, waarom kan de b.v. Neder
land dat dan niet?" 

Het kabinet is volgens Voorhoeve 
een goed team. 

"De teamleider, premier Lubbers, 
is een vindingrijk politicus. Voor 
elk politiek probleem weet hij negen 
alternatieve oplossingen te beden
ken. Zijn enige zwakte is dat hij 
vaak zelf niet weet welke variant 
echt werkt. Daar heeft hij steeds 
weer de VVD voor nodig. Daarom 
zijn Lubbers en De Korte een goed 
koppel." 

"In de VVD zijn mensen van ver
schillende godsdiensten en levens
overtuigingen verenigd", zo besloot 
Voorhoeve zijn rede. "De meeste re
ligies en filosofieën hebben gemeen 
dat het leven van een mens vooral 
waarde heeft door de bijdrage die 



hij levert aan een betere samen
leving. Dat inspireert ons. Wij wil
len een land waar heldere wetten 
krachtig worden gehandhaafd, waar 
ieder zinvol werk heeft, waar onder
wijs, wetenschap en cultuur in aan
zien staan. Een groen land, de tuin 
van West-Europa. Een land van 
kwaliteit, een duurzame liberale sa-

menieving van sterk gemotiveerde 
mensen. Een voorbeeld hoe in een 
dichtbevolkte wereld - op een klein 
stukje grond - een waardevolle sa
menleving kan worden opge
bouwd." 

VICTOR HAFKAMP 

Partijvoorzitter in Bunnik: 

,,Bereidheid samen de 
kar te trekken'' 

iberalisme is een zaak om je 
; , leven lang voor te vech-
.' : ten." Met deze opdracht 

van de wieg tot het graf zond par
tijvoorzitter dr. Leendert Ginjaar 
de leden van de partijraad die 19 
september j.l. in Bunnik bijeen wa
ren, naar hun huiselijke omgeving. 
Volgens Ginjaar zijn we als partij op 
de goede weg. "We moeten geduld 
hebben. Bij mijn rondtoer door het 
land heb ik geconstateerd dat er be
reidheid is samen de kar te trek
ken", aldus de partijvoorzitter. Hij 
prees de partijraadsleden die naar 
het landelijke "De Beesde" geko
men waren om een dag te discussië
ren over de beleidsplannen van de 
regering, zoals gebruikelijk op de 
zaterdag na Prinsjesdag. Dat juist 
Bunnik was gekozen voor deze par
tijraad beïnvloedde de ijver nauwe
lijks. Veel partijleden hebben nog 
traumatische herinneringen aan 
Bunnik, waar een weinig verhef
fend stukje VVD-historie werd ge
schreven. Ginjaar herinnerde daar 
nog in zijn slotwoorden aan. 
"Maar", zei hij "we hebben afge-

rekend met de hypotheek van an
derhalf jaar geleden". 

Zoals gebruikelijk hadden dele
den van de partijraad zich opge
deeld in werkgroepen om depar
tementsgewijs de regeringsplan
nen - zoals ontvouwd in troonrede 
en miljoenennota - van kritische 
kanttekeningen te voorzien. 

Johan Remkes die namens de 
werkgroep "binnenlandse zaken" 
de rij van rapporteurs opende, be
nadrukte het ongenoegen van de 
partijraad over de te trage vorderin
gen bij decentralisatie en derege
rulering in ons land. "Grote over
heidsorganen zullen moeten bezui
nigen op het waterhoofd en niet op 
de handen en voeten", merkte hij 
op. "Bij de afslankingsoperatie ligt 
de nadruk teveel op de werkers in 
het veld en te weinig op de "regel
geverij", zoals hij het uitdrukte. Hij 
stelde ter discussie of het wel zinnig 
is dat de overheid doorgaat op de 
weg van de VUT (vervroegde uittre
ding), omdat die uit werkgelegen
heidsoogpunt geen effect zou sor
teren. "Moet er in de overheidssfeer 

niet meer met deelcontracten wor
den gewerkt?" vroeg Remkes zich 
af. Fractievoorzitter in de Tweede 
Kamer, Joris Voorhoeve, deelde het 
scepticisme van Remkes over het 
verloop van een aantal grote opera
ties. Hij deelde ook zijn opvatting 
over de noodzaak dat grote over
heidsorganen op het waterhoofd be
zuinigen en niet op de handen en 
voeten. Wel vond Voorhoeve dat de 
VUT bij de overheid wel degelijk 
een functie heeft, omdat zij de 
noodzaak tot directe ontslagen weg
neemt. Voorhoeve stelde overigens 
dat "we in de jaren negentig toe 
moeten naar een flexibele pensio
nering". 

Te langzaam 

, e werkgroep economische za
: ) ken toonde zich niet echt te-

- / vreden, zoals rapporteur 
Haafkens het uitdrukte. Het gaat te 
langzaam met het economisch her
stel. Haafkens bekritiseerde met 
name de budgetoverschrijdingen op 
diverse departementen. "Waarom 
kan de knip niet op de portemonnee 
gehouden worden? De begrotings
techniek is kennelijk niet up to 
date". Hij bepleitte een afbouw van 
subsidies aan gezin en bedrijf en 
stelde lastenverlichting als alter
natief. Voorhoeve onderschreef het 
pleidooi tot verlaging van subsidies. 
"Subsidiëren is tegen de bevolking 
zeggen: jullie burgers maken de ver
keerde keuze. We halen bij de rech
terbuurman geld weg en geven dat 
aan de linkerbuurman. De vraag is 
of de buren het daarmee eens zijn", 
aldus Voorhoeve. Hij deelde het on
genoegen van Haafkens over de 
trage economische vooruitgang. 
"Het is woekeren om meer be
weging in de Nederlandse economie 
te bewerkstelligen." 

Voorhoeve verschilde ook nauwe
lijks van mening met de partij
raadsleden die zich op de paragraaf 
buitenland hadden geworpen. De 
vreugde over het historische ak
koord Verenigde Staten-Sowjet
Unie over de kernbewapening kon 
hem niet van de opvatting afbren
gen dat Nederland zijn kerntaken 
moet voortzetten nu er geen kruis
vluchtwapens komen. "Nederland 
moet een redelijk aandeel houden 
in de minder plezierige aspecten die 
het lidmaatschap van de NAVO 
meebrengt. Wij zien geen reden om 
van de F-16 en de Orion-taken af te 



zien. Dat zou ons veel schade berok
kenen", aldus Voorhoeve. 

NCO 
e NCO, de Nationale Commis
sie Voorlichting en Bewust
wording Ontwikkelingssamen

werking krijgt in de VVD-gelederen 
nog steeds de handen niet op elkaar. 
"Onze groep is verbijsterd over de 
steun die de NCO heeft gekregen", 
liet woordvoerder Kok namens de 
groep buitenland weten. En zijn col
lega Haaksman die namens de 
groep welzijn het woord voerde, 
gooide er nog een schepje bovenop. 
"De NCO moet gekort of ontman
teld worden", vond hij. "Besteed 
dat geld maar aan de gezinszorg, 
waarop dan minder hoeft te worden 
bezuinigd." Ook Voorhoeve vindt 
dat de 14 tot 15 miljoen subsidie 
voor de NCO beter zou kunnen wor
den besteed, maar die bedragen ten 
goede laten komen van de gezins
zorg zou een druppel op een 
gloeiende plaat betekenen, omdat 
het in die sector over veel grotere 
bedragen gaat. Voorhoeve zette ove
rigens vraagtekens bij de plannen 
tot bezuiniging op de gezinszorg. 
Overleg met het CDA op dit punt 
lijkt hem zeer noodzakelijk. 

V oor wat de 180 miljoen gulden 
aan bezuinigingen aangaat, moet er 
overigens volgens hem niet met de 
kaasschaaf worden gewerkt. Prio
riteiten stellen is beter, liet hij we
ten. 

Voorhoeve deelde de mening niet 
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De partijraad vond plaats op 19 
september. Tijdens de Alge
mene en Financiële Beschou
wingen, de tweede week van 
oktober, kwamen veel van de op 
de partijraad behandelde on
derwerpen uitvoerig aan bod. 
Daarover treft u een verslag in 
het novembernummer. 

Redaktie 

dat er zoveel op onderwijs gekort 
wordt. "Onderwijs is een belangrij
ke investeringspast in de toekomst 
van ons land. De uitgaven per 
student en leerling gaan omhoog", 
rekende hij zijn gehoor voor. Staats
secretaris Nel Ginjaar interrum
peerde vanuit de zaal dat de leraren 
die minder uren toebedeeld krijgen 
de opvattingen van Voorhoeve ze
ker niet zullen delen. 

Ook de fractievoorzitter van de 
VVD in de Eerste Kamer, Luteijn, 
voerde het woord. Hij hield zijn ge
hoor voor dat de man in de straat 
zich meer bezig houdt met de nood
zaak tot criminaliteitsbestrijding 
dan met het financieringstekort. In 
miljoenennota en troonrede is dat 
ook als topprioriteit naar voren ge
komen. Luteijn zegde toe dat de 
Eerste Kamerfractie speciale aan
dacht zal best~den aan de proble
men rond de studiekostenfinancie
ring. Het overleg tussen zijn fractie 
en de collega's van de Tweede Ka
mer noemde hij goed. Vooral bij 
kwesties als de gemeentelijke herin
deling en gevoelige wetsontwerpen 
als die over de euthanasie en de ge
lijke behandeling is dat goede over
leg dringend nodig, stelde hij. Het 
regeringsbeleid stemt hem tot grote 
tevredenheid. "Ik ben blij niet in de 
oppositie te zitten, want ik zou niet 
weten hoe ik die moest voeren", al
dus de fractievoorzitter in de Eerste 
Kamer, Luteijn, op de bijeenkomst 
van de partijraad in Bunnik. 

V. Hafkamp 

Johan Remkes: "Bezuinigen op het 
( overheids) waterhoofd en niet op 
handen en voeten." 

Rolf Haafkens: "Subsidiëren is bij 
de rechterbuurman geld weghalen 
en dat aan de linkerbuurman ge
ven. De vraag is of de buren het 
daarmee eens zullen zijn." 



Schoon 
water van 

levens belang 

NeeZie Smit-Kroes 

De vervuiling van de Noordzee via 
de rivieren zal in 1995 (t.o.v. 

1985) met de helft moeten worden 
zijn teruggebracht. Dat is de inzet 

op de Noordzee-ministerscon
ferentie op 24 en 25 november 

aanstaande in Londen waar mi-
nister Smit Kroes zich sterk voor 

zal maken. 
De uitkomst van deze conferentie 
is van levensbelang voor de kwali-
teit van het Noordzeewater en de 
Waddenzee. Daarom zal de Ne
derlandse Minister van Verkeer 
en Waterstaat proberen een to-

taal-pakket vast te leggen. 

N aast Nederland waar de op
sporing en controle uit de 
lucht streng wordt toe

gepast, zullen ook andere Noordzee
landen beter moeten gaan letten op 
de handhaving van regels en voor
schriften voor de scheepvaart en de 
off-shore. Aan de overlast van 
schadelijke afvalstoffen van voe
dingsmiddelen (fosfaten en nitraat) 
moet een einde worden gemaakt. In 
de "Duitse Bocht" is deze vervui
ling hinderlijk. Bovendien streeft 
Nederland, samen met Duitsland 
en Denemarken, naar erkenning 

van het belang van de Wad denzee 
als kweekvijver voor de gehele 
Noordzee. Daartoe zullen deze drie 
landen proberen alle aan de Noord
zee grenzende landen te overtuigen 
van de kwetsbaarheid van de Wad
denzee. Overigens is over de gevol
gen van de vervuiling van de Noord
zee nog vrij weinig bekend. Daarom 
wil minister Smit nu al extra maat
regelen nemen als voorzorg op wat 
een verdergaande vervuiling van de 
zee in de toekomst zou kunnen aan
richten. 

Ook wil Nederland proberen om 

dumping door de Engelsen tegen te 
gaan. Groot Brittannië immers is 
het enige land dat op afzienbare 
termijn nog een einde wil maken 
aan het dumpen van afval. 

Ten slotte zal Neelie Smit-Kroes 
zich sterk maken om de volgende 
conferentie in Nederland te laten 
houden. Dit om de te maken afspra
ken niet te laten verslappen en om 
als eerste, dicht bij huis, bovenop 
de controle te kunnen blijven zitten. 
Naast haar inzet voor de komende 
Noordzeeconferentie is minister 
Smit-Kroes ook heel actief in het 
terugdringen van de vervuiling van 
ons grootste riool: de Rijn. Deze ri
vier, waar Nederland van afhanke
lijk is (drinkwater) en waaruit 
enorm veel vuil in onze Noordzee 
(en uiteindelijk ook de Waddenzee) 
terecht komt, móet schoon worden. 

De eerste resultaten zijn reeds 
bruikbaar. Zo kreeg Nederland het 
voor elkaar dat Frankrijk minder 
zout in de Rijn ging lozen. Maar we 
zijn er nog lang niet, vindt de minis
ter. Als het aan haar ligt zal de Rijn 
tegen het jaar 2000 zo schoon moe
ten zijn, dat hogere levensvormen 
(zalm) die in de Rijn van oudsher 
thuishoren zijn teruggekeerd en dat 
de drinkwatervoorziening is veilig 
gesteld. 

Een schoon milieu en een leefbaar 
klimaat voor iedereen nu, maar 
vooral in de toekomst, is het uitein
delijk streven van minister Smit
Kroes. Samen met haar collega Nij
pels maakt zij een vuist tegen de 
vervuiling van ons milieu. Milieu
beleid is VVD-beleid. Natuurlijk 
gaat het nooit zo snel als beide be
windslieden willen. Maar het zijn li
beralen die het stempel zullen druk
ken op een goed en leefbaar klimaat 
van ons land in de jaren negentig en 
in de 21e eeuw. 

Miehiel Krom 

1 oktober 1987 

15 oktober 1987 



Reny Dijkman 

Minister Korthals 
Altes: preventie is een 
zaak van iedereen 
Al vanaf het midden van de jaren zeventig heeft 
de VVD gehamerd op een veiliger samenleving. 
De liberalen werden er in die jaren om gehoond. 
Nu heeft de VVD al vijf jaar een minister van 
Justitie, mr. Frits Korthals Altes, die destijds 
hartgrondig die VVD-campagnes steunde. 
Dan moest het toch nu wel allemaal in orde zijn? 
Maar de misdaad - vooral de harde criminaliteit -
neemt nog steeds toe. De uiterst actieve minister 
kan echter geen ijzer met handen breken. Veel is 
gebeurd, veel staat op de rails. We zijn er nog 
lang niet ... Een gesprek over een aantal beleids
punten met minister Korthals Altes. 

D e stroom kritiek uit het land 
heeft hem niet aangetast. 
Daar is meer voor nodig. 

Frits Korthals Altes: "Als ik kijk 
naar degenen met wie ik echt te ma
ken heb - en dat zijn de leden van 
Tweede en Eerste Kamer - dan heb 
ik vanaf het begin tot en met van
daag zeer algemene instemming met 
mijn beleid gekregen. Die mensen 
kunnen zien hoe de zaak de afgelo
pen 20 jaar volstrekt is scheefge
groeid. Zij kunnen ook constateren 
wat ik daar de laatste vijf jaar alle
maal tegenover heb gesteld. Na
tuurlijk gaat het mij ook allemaal 
niet snel genoeg, maar ik weet ook 
dat ik op het ogenblik noch van de 
rechterlijke macht noch van de poli
tie meer kan vragen. 

In het beleidsplan "Samenleving 
en Criminaliteit" van 22 mei 1985 
hebben we benadrukt dat de zware 
criminaliteit in Nederland ging toe
nemen. Daarvoor achtten wij een 
versterking nodig van de politionele 
regionale en landelijke samenwer
king. Die passage is door grote de
len van de maatschappij - uiteraard 
niet de VVD - weggehoond. Helaas 
hebben we gelijk gekregen; 

In januari dit jaar heb ik naar 
aanleiding van de MAKRO-bran
den in de Tweede Kamer gezegd dat 
het noodzakelijk is dat er een lande
lijk coördinerend politieteam komt 
voor de coördinatie van de opspo
ring van zaken van terroristische 
aard. Het Coördinerend Politie
beraad (een samenwerkingsorgaan 
binnen de politie) heeft mij toen di
rect aangeboden zo'n team tot stand 
te brengen. Nu bestaat dat team, 
maar het heeft wellang geduurd. 
Het is goed dat de politie het zelf 
heeft opgepakt. Dat ,kunnen we ook 
niet vanuit Justitie met de huidige 
politiestructuur organiseren. Alle 
gemeenten met meer dan 25.000 in
woners hebben eigen gemeentepoli
tie. Die samenwerking moet dus 
van onderaf tot stand worden ge
bracht. Dat moet een vrijwillige sa
menwerking zijn. 

Het landelijk team wordt door 
twee politie-officieren geleid. Eén is 



afkomstig uit de Haagse gemeen
tepolitie en de ander uit de Rijkspo
litie district Den Haag. Men 
opereert vanuit de Centrale Recher
che Informatiedienst (C.R.I.) in 
Den Haag. Men is dus bezig. Ook ik 
zou dolgraag net als iedereen resul
taten willen zien. 

Straffen 

R: Vaak wordt gezegd dat er in Ne
derland zo licht wordt gestraft ... 

FKA: "Daarmee praten we ons
zelf een verkeerd .beeld aan dat door 
de buitenlandse kranten gretig 
wordt overgenomen. In de outvoe
ringszaken zijn tot nu toe de zwaar
ste straffen uitgesproken, die de 
wet kent. In de drugshandel wor
den - als het heroïne betreft - straf
fen uitgesproken die dicht bij het 
maximum liggen of het maximurn 
zijn. In de jaren zestig en zeventig 
werd in Nederland inderdaad door
gaans licht gestraft, maar bij de 
rechterlijke macht is duidelijk een 
kentering opgetreden. 

Daarnaast moet men nog met een 
andere factor rekening houden. In 
Nederland moet men tweederde van 
de straf uitzitten, waarna vervroeg
de invrijheidsstelling volgt. In het 
buitenland, Engeland bijvoorbeeld, 
volgt die vervroegde invrijheidstel
ling - voor mensen die voor het eerst 
met Justitie in aanraking komen -
na de helft van de straftijd. De ef
fectieve straftijd is in Nederland 
vermoedelijk niet korter dan de tijd 
die men in het buitenland moet uit
zitten. Wel geloof ik dat voor een 
aantal delicten, zoals ontvoering, de 
tijd rijp is om de maximumstraf te 
verhogen. Mijn motief hiervoor is 
dat tot nog toe de pakkans hoog is 
geweest en de straffen eveneens 
maar dat dit niettemin niet heeft 
geleid tot voldoende afschrikking. 
In het algemeen acht ik de preven
tieve werking van verhoging van de 
pakkans groter dan die van verho
ging van de strafbedreiging, maar in 
dit geval moeten blijkbaar beide zo 
hoog mogelijk zijn." 

Bezuinigingen 

Zowel de politie als de rechterlijke 
macht hebben ondanks de bezui
nigingen sinds 1982 een groei door-

gemaakt. Sinds de aanvaarding van 
het beleidsplan "Criminaliteit en 
Samenleving" is ook een enorme 
groei in het gevangeniswezen opge
treden, die doorgaat tot en met 
1990. 

Minister Korthals Altes: "De 
rechterlijke macht had in 1982 een 
flinke onderbezetting. Die is in 
1983-1986 geheel ingelopen. Maar 
bij de voorbereiding van de eerste 
begroting van het tweede kabinet
Lubbers was het niet langer moge
lijk de politie geheel buiten schot te 
laten. Bovendien dreigde toen de in 
het regeerakkoord opgenomen af
slanking, waardoor elk jaar elke tak 
van de Rijksoverheid een procent 
van haar mensen moet inleveren uit 
oogpunt van efficiencyverbetering. 
Daarboven zou nog een 'bureaucra
tiekorting' worden toegepast van 
2 % , gedifferentieerd naar departe
ment. 

Ik ben er altijd van uitgegaan dat 
van een bureaucratiekorting bij de 
politie geen sprake kon zijn. Daar
naast heb ik bij de formatie van het 
tweede kabinet-Lubbers uitdrukke
lijk het voorbehoud gemaakt dat ik 
niet van plan was die efficiencykor
ting toe te passen op de rechterlijke 
macht, het gevangeniswezen of de 
politie. Weliswaar acht ik efficien
cyverbetering bij politie en rechter
lijke macht zeer wel mogelijk, maar 
de verhoogde produktiviteit moet 
dan worden gebruikt voor het be
handelen van meer zaken en niet 
voor afslanking. Dat voorbehoud 
heeft tot resultaat gehad dat ik in 
deze vierjarige periode niet mee 
hoef te doen aan de bureaucratie
korting en dat de efficiencykorting 
is gehalveerd. Daarnaast is een in
tensivering van de criminaliteits
bestrijding mogelijk door de 300 
miljoen extra, die in het regeerak
koord is opgenomen en door het ex
tra geld, .waar Voorhoeve voor pleit
te in Den Helder en dat via de mo
tie-Kosto door de Tweede Kamer 
werd gevraagd. Daarbij gaat het om 
230 miljoen in vier jaar, die geheel 
aan de politie ten goede zal komen. 

80 % van de politiebegroting - to
taal 3,5 miljard per jaar - gaat op 
aan personeelskosten. De politie 
kampt echter al jaren met een fi
nancieel tekort voor het aanschaf
fen van nieuw materieel, heeft ook 
geen geld voor een nieuw verbindin
gennet dat dringend nodig is, en 
moet in vergaande automatisering 
investeren. 

Daarvoor is onvoldoende geld en 
dat betekent dat we tot een her-

schikking van de middelen moeten 
komen. Een herschikking, die zal 
moeten leiden tot efficiënter werken 
en tot het afstoten van taken door 
het inschakelenvan meer burger
personeel. Dat is goedkoper door
dat dit niet eerst 21 maanden opge
leid hoeft te worden. Het geld dat 
hierdoor kan worden bespaard, zal 
worden gebruikt voor beter materi
eel, automatisering en een nieuw 
mobilofoon- en portofoonnet. Zie 
hier in een notedop de filosofie van 
de Werkgroep Politiebudget, waar 
het kabinet zich achter heeft gesteld 
en die tot zoveel beroering leidt. 
Het gaat echter niet om nieuwe be
zuinigingen, maar om een operatie 
waarbij enerzijds minder politie in 
de bureaus werkzaam zal zijn en an
derzijds de executieve politiefunc
tionaris door automatisering e.d. 
effectiever kan werken. 

Eenzelfde strekking heeft de door 
de Technische Universiteit Twente 
samen met Moret & Limperg o.l.v. 
Prof. dr. P.B. Boorsma uitgebrach
te studie: "Verbetering bedrijfsvoe
ring Politie, 100 maatregelen." 

Op basis van enquêtegegevens 
onder de Nederlandse politie eri 
praktijkervaring uit binnen- en bui
tenland wordt een honderdtal voor~ 
stellen gedaan die de effectiviteit 
van de politie verhogen. Ook hier is 
niet de bezuinigingsdrang de drijf
veer, maar de drang om met dezelf
de hoeveelheid geld een beter resul
taat te bereiken. Welke maatre
gelen voor uitvoering in aanmerking 
komen moeten de gemeenten met 
gemeentepolitie - 148 in getal - zelf 
beslissen. Het gaat om een keuze, 
die zij moeten maken. Zelf ben ik er
voor verantwoordelijk da:t het 
Korps Rijkspolitie de juiste keuzen 
maakt. Ik heb binnen dit korps een 
vergaande deconcentratie van be
heer doorgevoerd, zodat ook in dat 
korps het accent is verschoven van 
Den Haag naar de regionale com
mandanten als het gaat om de keuze 
van efficiencymaatregelen." 

Ongemakkentoeslag 

De politievakbonden zijn deze 
maanden in de slag met de minis
ters van Binnenlandse Zaken en van 
Justitie over de vergoeding voor on
gemakken en overuren, welke laat
ste zijn gebonden aan een betaald 
maximum. 

Minister Korthals Altes: "Het 
zijn twee dingen naast elkaar. We 



praten zowel over overwerk als over 
extra toelagen voor nacht- en zon
dagsdiensten, voor ME-dienst, pi
ketdiensten en bijstand door 'het 
ene politiekorps aan.. het andere: de 
inconveniëntenregeling. Dat moet 
allemaal uit een pot komen. Door
dat de vaste vergoeding uit de in
conveniëntenregeling te veel geld 
opslokt, blijft voor overwerk te wei
nig over. 

Minister Van Dijk en ik willen 
met de vakbonden tot een regeling 
komen die meer flexibiliteit van po
litie-inzet mogelijk maakt en waar
in de plaatselijke korpsen zelf kun
nen beslissen hoe men het beschik
bare geld verdeelt tussen overwerk 
en inconveniëntentoeslag. Dan kan 
men zelf uitmaken of het bijvoor
beeld aan de recherche wordt be
steed of aan de surveillancedien
sten. 

Misschien begrijpen de VVD-le
den nu ook waarom ik me zo on
gerust maak over die enorme po
litiemacht die telkens weer zondags 
op de been wordt gebracht ter be
heersing van het voetbalvandalis
me. Dat zijn dure uren. Er gelden 
bovendien maxima. Daarboven 
moet de vergoeding in vrije tijd 
plaatsvinden. Tijdens weekdagen 
heeft de politie dan minder geld en 
minder mensen om andere crimi
naliteit te bestrijden. Als de KNVB, 
de clubs en de supporters wat meer 
bereid zouden zijn hun eigen ver
antwoordelijkheid te dragen, dan 
zou dit niet nodig zijn. 

Gaat men echter door vanuit de 
gedachte: "Eerst moet Den Haag 
met geld over de brug komen. Eerst 
moet Den Haag zorgen voor pas-
jes ... maar wij zijn niet van plan om · 
de stadions droog te leggen", dan 
denk ik dat de burgemeesters 
slechts de keus hebben tussen het 
afgelasten van wedstrijden of die 
wedstrijden slechts voor eigen pu
bliek te laten spelen. We verlangen 
wel van de Nederlandse banken dat 
zij zichzelf beveiligen. We doen een 
beroep op de winkeliers om zelf pre
ventieve maatregelen tegen winkel
diefstallen te nemen. Hoe kan men 
dan van mij verwachten dat ik een 
commerciële bedrijfstak als het be
roepsvoetbal, dat kapitalen kan be
steden aan de transfers van spelers, 
overheidsgeld geef voor hun eigen 
beveiliging? De centrale boodschap 
van het beleidsplan "Samenleving 
en Criminaliteit", het vijfjarenplan 
waarmee ik in mei 1985 kwam, is 
dat misdaadpreventie, zeker als het 
om het voorkomen van diefstallen, 
vandalisme e.d. gaat, primair een 
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kwestie is van de eigen verantwoor
delijkheid van de samenleving in al 
haar geledingen: het gezin, de 
school, de sportclub, de werkomge
ving ... enzovoort." 

Snellere afhandeling 
strafzaken 

De minister van Justitie dient 
over enkele dagen bij de Tweede 
Kamer een wetsontwerp in dat moet 
leiden tot de snelle afhandeling van 
een aantal strafzaken. Zijn motie
ven: "We worden geconfronteerd 
met een veel te lange looptijd van 
strafzaken. Daarbij krijg je het ver
schijnsel dat, naarmate het feit lan
ger geleden is gepleegd, de straf la
ger wordt. We hebben er groot be
lang bij dat de Nederlandse rechter 
zoveel mogelijk wordt ontlast van 
de minder belangrijke zaken zoals 
verkeersovertredingen zonder scha
de om zich met echt belangrijke za
ken te kunnen bezighouden. Een 
groot deel van de strafzaken die op 
kantongerechten spelen zijn ver
keersstrafzaken. Die kosten zeeën 
van tijd. Indien de betrokkenen in 

hoger beroep gaan en ze verhuizen 
bijvoorbeeld nog eens tussendoor 
betekent dat een zware administra
tieve belasting. Wat ik nu wil - en ik 
hoop dat dit echt met medewerking 
van de Kamers op zeer korte ter
mijn kan - is een administratief
rechterlijke afdoening van verkeers
overtredingen. Als de politie een 
boete oplegt, moet deze direct door 
de overtreder worden betaald. In
dien de overtreder van mening is 
dat hij niet strafbaar is en verweer 
wil voeren, dan kan hij in de toe
komst niet meer rustig de dagvaar
ding afwachten of het moment dat 
hij voor het kantongerecht moet 
verschijnen. 

Nee, hij moet dan zelf het initia
tief nemen en een brief schrijven 
waarin hij aangeeft dat hij in beroep 
komt. Dat kan hij eerst aan de Of
ficier van Justitie doen. Handhaaft 
deze de oplegde boete dan kan hij 
in beroep gaan bij de rechter. Maar 
voor hij naar de rechter gaat, moet 
de boete betaald zijn. We denken 
dat dit systeem de mogelijkheid 
biedt om de werklast van de rechter 
enorm te verminderen. Het is ook 
een kwestie van prioriteiten stellen. 
Het verkeer is een enorme veroor
zaker van wat men nu nog criminali-

~ -· 



teit noemt, maar waarvan de mees
te mensen ook eigenlijk niet aanvoe
len dat het nou vreselijk misdadig 
is om eens een keer te lang te par
keren. Daarnaast meen ik dat een 
dergelijk systeem effectiever is en 
dat daarmee de verkeersveiligheid 
sterk kan worden bevorderd." 

Identificatieplicht 

R: Is daarvoor die identificatie
plicht nodig? 

FKA: "Dat sluit ik niet uit. Met 
die identificatieplicht moeten we 
erg voorzichtig zijn, maar juist in dit 
soort zaken zou het voor de politie 
erg eenvoudig zijn om ermee te wer
ken. Automobilisten hebben echter 
al een rijbewijs. Dat geldt niet voor 
het zwart en grijs rijden met het 
openbaar vervoer. Iedereen weet dat 
veel jongeren een valse naam opge
ven en op die manier de dans probe
ren te ontspringen. Wanneer ze ver
plicht zouden zijn om zich ingeval 
van overtreding te legitimeren zou 
dat een hoop zoekwerk kunnen 
voorkomen. 

Die identificatieplicht zal echt 
niet leiden tot een razziamodeL Dat 
kennen we in Nederland niet. We 
hebben in de regeringsverklaring 
als kabinet gezegd dat we kijken 
naar mogelijkheden om een legiti
matieplicht in te stellen voor die ge
vallen waarin de politie nu bevoegd 
is iemand zijn naam te vragen. Dat 
kan alleen als iemand wordt ver
dacht van een strafbaar feit. Ver
moedelijk komt er niet een alge
meen voorstel, omdat een aantal de
partementen op deelonderwerpen 
al bezig is. Ik wijs op het fiscaal 
nummer voor de belastingen en het 
sociaal nummer voor de sociale 
voorzieningen, die zullen worden 
samengevoegd tot het zgn. sofinum
mer. Dan wordt er gepraat over een 
pasjesregeling in de bouw, over een 
dergelijke regeling in de Rotter
damse havens om het zwart werken 
tegen te gaan en over pasjesregelin
gen in de voetbalwereld. Zo krijg je 
op allerei deelterreinen identifi
catieplichten. We hebben hem al ge
kregen in de relatie cliënten-bank 
om het euvel van de verzwegen ren
tespaarbrieven aan toonder te be
strijden. Zo wordt de identificatie
plicht in een aantal sectoren gelei
delijk ingevoerd en daar zal men de 
aanvaardbaarheid ook wel van in
zien. 

Beleidsbeslissingen 

Op een aantal zaken heeft de mi
nister van Justitie de scheefgroei 

sinds de jaren zestig kunnen bijstel
len. Keulen en Aken zijn niet op één 
dag gebouwd en ook hij kan geen ij
zer met handen breken. Maar veel 
van de door hem genomen beleids
beslissingen zullen er in de nabije 
toekomst toe leiden dat de burgers 
weer moed krijgen; recht zien ge
schieden. 

Frits Korthals Altes: "Ik zal een 
paar zaken noemen. Zoals al eerder 
gemeld is de achterstand in de be
zetting bij de rechterlijke macht 
praktisch compleet ingelopen. 

Voor de opiummisdrijven geldt 
dat de voorbereidingsbehandelin
gen van handel in verdovende mid
delen strafbaar is gesteld. De voor
bereidingshandelingen zijn in Ne
derland nooit strafbaar, behalve in 
dit geval. We hebben ook de handel 
in het buitenland gericht op Neder
land strafbaar gesteld. We zijn toe
getreden tot een aantal internatio
nale afspraken die in verband met 
de drugshandel zijn gemaakt. Ik 
heb het netwerk van Nederlandse 
verbindende politie-officieren in 
het buitenland uitgebreid. Tegen
woordig zitten we ook in Zuid-Ame
rika. In internationaal verband heb 
ik voorgesteld om gezamenlijk ver
bindingsofficieren aan te stellen in 
drugsproducerende landen. Dan 
hoeven we niet apart naast elkaar te 
werken en kunnen we efficiënter in 
Europees-Gemeenschapsverband 
opereren. Het beleidsplan "Samen
leving en Criminaliteit" voorziet in 
een consistente aanpak van de veel 
voorkomende en de zware criminali
teit. 



In Nederland zijn cellen nog een 
van de weinige zaken die op de bon 
zijn. Vooral voor de Amsterdamse 
politie is het zeer urgent dat er meer 
cellen ter beschikking komen. Daar
voor is binnen het totaal het aantal 
cellen dat extra voor Amsterdam 
beschikbaar is tot 120 uitgebreid. 
Die zijn bestemd voor de gevallen, 
waarbij mensen voor de zoveelste 
keer voor inbraak of roof worden ge
grepen. Amsterdam heeft daartoe 
als ik het goed heb begrepen een 
plan. Dankzij de extra ruimte in de 
Bijlmer en in de Havenstraat kan 
men aan de gang. V oor het overige 
blijft in Nederland nog tot 1990 gel
den .dat alleen voor de zwaarste 
misdrijven en voor handel in zware 
verdovende middelen voorlopige 
hechtenis daadwerkelijk in de cel 
wordt ondergaan. 

Een van de belangrijkste projec
ten is de uitbreiding van de bouw 
van het gevangeniswezen. In deze 
kabinetsperiode bouwen we vijf in
richtingen, huizen van bewaring en 
gevangenissen. Vier met 250 plaat
sen en één voor 200. Dat is een gi
gantische investering. De grootste 
uitbreiding die het gevangeniswezen 
ooit heeft gekend. Rond 1980 had
den we circa 3500 gedetineerden
plaatsen. Straks zijn dat er 7 400. 
Op het ogenblik zitten we nog met 
het probleem dat die cellen ge
bouwd worden. Ze zijn er nog niet. 
En je kunt je strafrechtelijke hand
having pas·echt kracht bijzetten 
wanneer je de mensen daadwerke
lijk van hun vrijheid kunt beroven, 
wanneer ook voor de minder zware 
vergrijpen weer voorlopige hech
tenis mogelijk is. 

Vanaf 1983 ben ik in elke begro
ting bezig om zoveel mogelijk extra 
middelen voor de persoon van het 
·slachtoffer uit te trekken. In het 
verleden ging de aandacht alleen 
naar de resocialisatie van de ver
dachte uit. Maar het slachtoffer 
heeft recht op goede begeleiding. 
Bovendien is het meestal ook een 
potentiële getuige. De kwaliteit van 
de samenwerking tussen politie en 
slachtoffer gaat er alleen maar op 
vooruit wanneer dat slachtoffer op 
een behoorlijke manier wordt opge
vangen en bejegend. Eerst door de 
politie en daarna door het Open
baar Ministerie. Ik probeer tot 
stand te brengen dat het OM meer 
oog krijgt voor het feit dat men ei
genlijk dienstverlener van het 
slachtoffer en van de beschadigde 
rechtsorde is. 
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Verder heb ik getracht de be
voegdheid van de politie te vergro
ten door de boetes ineens door hen 
te laten opleggen zonder de hele 
strafrechtelijke procedure. Uiter
aard brengt de bescherming van de 
verdachte mee dat, indien hij ver
weer wil voeren, hij op die procedu
re recht heeft. Degene die echter 
van zichzelf weet dat hij fout zit en 
het liefst gelijk betaalt, krijgt daar
toe de kans. Sinds 1983 geldt de 
maatregel dat het OM niet alleen 
voor overtredingen maar ook voor 
misdrijven transacties mag voor
stellen. De volgende stap die nu 
wordt genomen is dat de politie -in 
geval van bepaalde misdrijven zoals 
het rijden onder invloed en winkel
diefstallen - de bevoegdheid krijgt 
om ook een transactieboete op te 
leggen." 

Zaak van alle burgers 

In "Samenleving en Criminali
teit" heeft de minister al benadrukt 
dat preventie niet alleen op het 
bordje van de politie en de Rijks
overheid mag worden geschoven, 
maar dat het een zaak is van alle 
burgers. "Daarvoor is de criminali
teit veel te veel om ons heen," zegt 
minister Korthals Altes. "Elke keer 
weer tracht ik de samenleving ervan 
te doordringen dat criminaliteits
preventie een zaak is van alle ge
ledingen. De winkelier weet dat hij 
zelf maatregelen moet nemen om de 
winkeldiefstal zoveel mogelijk tegen 
te gaan. Iedere burger weet dat het 
verstandig is de huisdeur op slot te 
doen. Die zaken zijn voor iedereen 



duidelijk. Te weinig begrip bestaat 
nog voor het feit dat preventie ver
der moet reiken. Het is ook oplet
ten: wat gebeurt er bij de buurman? 
De sociale controle als zodanig is in 
de huidige samenleving weggeval
len. Daarvoor moet toch iets nieuws 
in de plaats komen en dan is het 
toch voor de hand liggend dat men 
een beetje solidariteit met zijn 
buurt in acht neemt. Dat we gaan 
zeggen: "Het is een gezamenlijke 
verantwoordelijkheid dat onze 
buurt veilig blijft of wordt." Dat 
men dus voor elkaar waarneemt. 
Lagere overheden kunnen dat ac
tiveren. 

Ook is het belangrijk dat de om
geving zo wordt gebouwd dat deze 
zo veilig mogelijk is. Dus geen bouw 
met vele donkere spelonken. Het 
ergste voorbeeld is trouwens hier 

onder het ministerie van Justitie 
zelf. Al die grote onbewaakte par
keergarages zijn broedplaatsen voor 
criminaliteit. We weten nu ook dat 
bij de nieuwbouw van winkelcentra 
moet worden gelet op grotere door
zichten. 

De VIC's (controle en toezicht
houders in het openbaar vervoer) 
van onze partijgenote Neelie Smit
Kroes, zijn een geweldig succes
nummer gebleken. Dat geldt zowel 
voor de veiligheid als tegen het 
zwart en grijs rijden. Dat soort van 
functioneel toezicht moet terug
komen. Dat kan ook betekenen dat 
er wat meer personeel in de waren
huizen en de winkels moet komen 
onder het motto: de kost gaat voor 
de baat uit. Als men het te duur 
vindt dat toezicht te betalen dan 
mag men niet verwachten dat de 
overheid nog duurdere politiemen
sen neer gaat zetten om winkeldief
stallen tegen te gaan. Een beroep 
doen op de eigen verantwoordelijk
heid is natuurlijk iets wat iedere li
beraal al zijn hele leven doet. 

En dan tenslotte: In de afgelopen 
jaren is de rechterlijke macht uitge
breid en op sterkte gebracht. Zelf 
hebben de rechterlijke macht en het 
OM een grote efficiency-operatie 
onder leiding van Berenschot ach-

ter de rug. De automatisering en 
tekstverwerking begint nu goed op 
gang te komen. Als ik dan voorstel 
om -nu van tijd tot tijd onaan
vaardbare gevolgen van gemaakte 
vormfouten aan het licht komen -
de wettelijke mogelijkheden te 
scheppen om die fouten te herstel
len, dan is in sommige kranten de 
hoofdredactionele kolom te klein 
voor de verontwaardiging. Ik werp 
het verwijt dat ik eerst maar eens 
wat zou moeten doen aan betere 
toerusting van de rechterlijke 
macht en uitbreiding daarvan, van 
mij: dat is gebeurd en dat gebeurt 
nog steeds. We betalen nu de reke
ning van de toegeeflijkheid van de 
jaren zestig en zeventig, die de poor
ten van de criminaliteit wijd heeft 
opengezet. Dat is een zwaar karwei, 
waarbij ik mij niet laat ontmoe
digen. Noch door kritiek van hen 
die vinden dat het niet snel genoeg 
gaat - want ook ik voel dat ongeduld 
- noch door degenen die menen dat 
de deformalisering die onze maat
schappij al heeft ondergaan, die in 
het burgerlijk recht en het fiscale 
recht in volle gang is, bij het Wet
boek van Strafvordering zou moe
ten halt houden." 

• 
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Reny Dijkman 

Portrettengalerij 
van alle VVD-fracties 

De VVD-fractiekamer in de 
Tweede Kamer heeft sinds 29 sep
tember een deel van haar eigen ge
schiedenis aan de wand hangen. 
Bij zijn aantreden als fractievoor
zitter uitte Joris Voorhoeve de 
wens om van alle VVD- Tweede
Kamerfracties een portretten-
galerij in de vergaderkamer te hebben. 

Mr. Edzo Toxopeus verwijdert de VVD-vlaggen van de fractiefoto's 

I 
I 
~ 
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De algemeen secretaris, Wim 
van den Berg, ging samen 
met Petra Beijerbergen op 

speurtocht. Het was niet zo eenvou-. 
dig die zaak rond te krijgen, omdat 
in het verleden tot diep in de vijf
tiger jaren aanzienlijk meer met 
tekst en minder met foto's werd ge
werkt. Nadat hij zijn speurwerk met 
succes had afgerond, begon het 
werk voor Geert de Vries van Druk-· 
kerij Ten Brink in Meppel. Zorg
vuldig verzorgde hij een artistieke 
schikking per fractie. De laatste 
hand aan het geheel werd in de 
Tweede Kamer gelegd, waar de heer 
Polderman zich belastte met het in
lijsten van de fractie-overzichten. 

De oudst nog (zeer) levende frac
tievoorzitter, mr. Edzo Toxopeus -
thans Minister van Staat -, onthul
de deze galerij tijdens een feestelij
ke bijeenkomst waarvoor zowel 
VVD-ministers, staatssecretaris
sen, leden van de Eerste- en Twee
de-Kamerfractie, als bestuursleden 
en pers in groten getale naar de frac-
tiekamer waren gekomen. · 



Interruptie
microfoons 

"Ik heb stiekem alvast even ach
ter het doek gekeken," verklapte 
Toxopeus. "Leuk idee om alle frac
ties op te hangen. Al zal het leden 
hier op den duur wel de neus uit ko
men, het is toch een stukje geschie
denis." 

Edzo Toxopeus nam de aanwe
zigen even mee terug in de tijd. In 
zijn speech, die tot vreugde van de 
aanwezigen meer van een conferen
ce had, sprak hij over de grote ver
schillen tussen de huidige fractie en 
de fracties uit die beginjaren. "De 
kleding is niet zo veranderd. Wel de 
leeftijd. Er zijn dan ook krankzinnig 
grote veranderingen sinds 1948. 
Het kamerlidmaatschap was geen 
hoofdfunctie. Zo was ik advocaat, 
Oud burgemeester en Den Hartog 
boer. We hebben evenmin die af
schuwelijke interruptie-microfoons 
gekend. Als je wilde interrumperen 
moest je naar de voorzitter om dat 
te vragen; de oudste stenograaf ren
de dan mee in je kielzog. Dat alles is 
veranderd. Of het een verbetering 
is, weet ik niet. Hoe zou het nu zijn 
zonder interruptiemicrofoons?" Hij 
schetste hoe eenmaal in zijn periode 
als minister van Binnenlandse Za
ken tijdens een debat in de Eerste 
Kamer de microfoons uitvielen. "Je 
praatte gewoon door," herinnerde 
hij zich. 

De heer Toxopeus merkte op dat 
de Kamerleden tegenwoordig beter 
voor hun functie zijn uitgerust. 
"Vroeger was het geen hoofdfunctie 
en kreeg je eenlage schadeloosstel
ling. Bovendien moest je alles zelf 
doen. Je moest ook je amendemen
ten zelf maken en uittypen. De 
functie is veranderd. Toen Von
deling minister van financiën werd, 
zei Oud dat een bekwaam politicus 
alle functies moest kunnen bekle
den. Die stelling gaat allang niet 
meer op. Nu ga je onderuit." 

Hij constateerde: "De fractie is 
nu veel groter; ook de partij. Des
tijds was de KVP de grootste partij. 
Het was een groot probleem die le
den allemaal aan het woord te laten 
komen. Ik herinner me mensen die 
nooit iets tijdens de plenaire verga
dering hebben gezegd. Natuurlijk is 

Drie oud-fractievoor
zitters en de huidige. 
V.l.n.r. Ed Nijpels, 
Molly Geertsema, 
Joris Voorhoeve en 
Edzo Toxopeus 

llit&.-",, 
Directeur Henrico ten Brink in gesprek met 
vice-premier Rudolf de Korte 

dat wel gevaarlijk. Toen, maar ook 
tegenwoordig, krijgen sommigen 
dan de instelling 'als het niet lukt in 
de Kamer dan ga ik het daarbuiten 
proberen'. En dan gaat er wel eens 
iets scheef. Dat moet men maar niet 
doen." 

In het kort schetste Toxopeus de 
opstelling en de geschiedenis van de 
drie grootste partijen. Vervolgens 
ging hij - nu even serieus - in op de 
mogelijkheden van de VVD zich te 
profileren nu het CDA liberaler is 
geworden en de PvdA ook neiging 
vertoont naar het midden van het 
politiek spectrum op te schuiven. 
"Er is voor de VVD een vaste lijn, 

die vanaf het begin heeft gegolden: 
Vrijheid in verantwoordelijkheid. 
Verdraagzaamheid, maar geen laf
heid, en de sociale verantwoorde
lijkheid voor je medemens." 

Ten aanzien van de troebelen uit 
het jonge VVD-verleden was hij 
zeer duidelijk en bondig: "Doe dat 
nooit meer! Toon een front. Wees 
homogeen. Ik denk dat de mensen 
die op de VVD zouden kunnen 
stemmen, zich in de fractie willen 
herkennen. Ik hoop vurig dat er nog 
vele collages bij komen en de gezel
schappen groter zullen worden." 

Foto's: Theo Meijer 
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r-l Congres Liberale. 
\I Internationale in 
r Ottawa, 

9-13 september 1987 

Met een redelijk grote delegatie, 
grotendeels op eigen kosten, is 
deelgenomen aan het Congres in 
Ottawa. Op goed-liberale wijze 
werd onafhankelijk van elkaar ge
reisd, zodat het een verrassing 
was wie men daar in het verre Ca
nada zou terugvinden. 

H et Congres was op goede wij
ze georganiseerd, sponsors 
waren organisaties en be

drijfsleven, - moderne aanpak 
dus -. Een heel scala van moderne 
apparatuur stond de staf ter be
schikking. Hierdoor waren do
cumenten, amendementen, resolu
ties, noem maar op, in een mum van 
tijd ter beschikking te stellen. Ui
teraard diende het Congres ook ter 
meerdere glorie van onze gastheren, 
de Liberale Partij van Canada. Dat 
er nu juist regionale verkiezingen 
waren in Ontario, en dat je dus je 
congres-gangers daarbij kan inzet
ten, dat is dan mooi meegenomen. 
Dat de liberalen 94 van de 128 ze
tels haalden zal niet per sé aan ons 
gelegen hebben, maar we vleien ons 
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met de gedachte dat we ons steentje 
hebben bijgedragen! 

Ottawa 1987 stond in het teken 
van het veertig-jarig bestaan van de 
Liberale Internationale. Het zal dus 
niemand verwonderen, dat de men
senrechten de hoofdschotel waren 
van de vele discussies. De inter
nationale liberale beweging heeft 
haar wezen vastgelegd in het Ma
nifest van Oxford, met als centraal 
element de vrijheid van de mens en 
de mensenrechten. Moet je dan in 
1987 dat opnieuw vastleggen? Na
tuurlijk niet zomaar herhalen, maar 
wel de ontwikkelingen in de tijd 
volgen, daar waar nodig herfor
muleren, maar ook uitbreiden. On
der de parapluie van dit onderwerp 
zijn er vele voordrachten gehouden 

door sprekers uit Afrika, Zuid-Ame
rika, Oost-Europa en Azië, naast ui
teraard de inbrengen vanuit onze ei
gen hoek. Het eind-document is ge
doopt: Ottawa Human Rights Ap
peal. Naar mijn mening is het een 
document waar de liberale partijen 
trots op kunnen zijn. Naast het 
klassieke verhaal over mensenrech
ten bevat het antwoorden op de 
nood die ons thans tegemoet treedt, 
en werpt het ook een licht vooruit 
op het pad van de moderne tech
nologie, die eigen antwoorden zal 
vragen op het terrein van de men
senrechten. Voor de toekomst zijn 
we er nog niet met een panklaar re
cept uitgekomen, maar dat kan ook 
niet. Een goed antwoord op de uit
dagingen van de moderne technolo
gie, zoals bio- en genetische-ma
nipulatie, kan en mag niet zomaar 
op een achternamiddag worden ge
formuleerd. De vergadering heeft 
besloten dat dit onderwerp volgend 
jaar wederom aan de orde zal ko
men. Het congres van 1988 zal zich 
bezig houden met de uitdagingen 
van de volgende decennia, en dit is 
daar natuurlijk een hoofd-onder
deel van. Van zeer zwaarwegend be
lang is, dat door het Congres is be
sloten dat er· een werkgroep in de Li
berale Internationale zal worden 
gevormd die zich bezig moet houden 
met de uitwerking van de besluiten 
van het Congres v.w.b. de mensen
rechten. Deze werkgroep moet zich 
daarmee ook bezig houden met res
pect voor de mensenrechten in de 
democratische landen waar liberale 
partijen zijn ... 

Zoals gebruikelijk waren er bij 



aanvang van het congres ook reeds 
een vijftal resoluties ingediend over 
onderwerpen die ons op dit mo
ment indringend bezighouden. Van
uit de Nederlandse groep was een 
resolutie gepresenteerd betreffende 
de internationale handel in verdo
vende middelen. Met deze resolutie 
was aansluiting gemaakt met de de
claratie die afgelopen juni in Wenen 
is aangenomen. Aan deze declaratie 
is overigens zeer substantieel me
degewerkt door Nederland onder 
de bezielende leiding van minister 
Korthals Altes. De opstellers van de 
resolutie kunnen tevreden zijn over 
de zeer positieve wijze waarop de 
gedachtengangen door het Congres 
zijn geaccepteerd. Velen waardeer
den het dat juist Nederland, met 
haar eigenzinnige reputatie op het 
gebied van verdovende middelen, 
met deze resolutie kwam. 

Vermeldenswaard is ook de hele 
gang van zaken rond een ingediende 
resolutie, van de IFLRY, over Aids. 
Het is toch verhelderend om de di
verse standpunten te vernemen die 
hierover worden ingenomen. Eigen
lijk durven velen hun vingers niet te 
branden aan een onderwerp dat 
duidelijk een conflict is tussen ener
zijds de vrijheid en het .vrijheidsbe
vinden van het individu en ander
zijds de bredere eisen die de alge
mene volksgezondheid stelt, met 
mede daarin de eigen verantwoor
delijkheid van de overheid. Het 
dreigde zelfs zo ver te komen, dat 
men niet verder wilde gaan dan te 
stellen dat het probleem bestaat en 
dat er druk over gestudeerd moet 
worden. Wij hebben zeer vrucht
baar kunnen samenwerken met de 
IFLRY, en na het afslijpen van de 
te scherpe kanten is er een resolutie 
uitgekomen die met voldoende in
houd toch aanvaardbaar was voor 
een grote meerderheid. Daarmee is 
het probleem niet van de baan, 

~
;pan Dirk Blaauw, secretaris buiten
'land. 
~~Hij was lid van de thema-commis
:~isie Ottawa Human Rights Appeal. 
jSamen met Henry Talsma werkte 
'!hij aan het bij elkaar brengen van 
t!standpunten over resoluties. Tij
i•:.Jdens het algemeen debat over het 
f]Appeal heeft hij als rapporteur een 
rheer heldere uiteenzetting gegeven 
f_Jvan het lijden ten gevolge van mar
ril telingen, in het bijzonder door 
,·,j vrouwen en het belang van een li
(1 beraal antwoord op genetische ma
('1 nipulatie. Hij kreeg daarvoor een 
,;~langdurig applaus. 

maar het is een goede start voor een 
liberale aanpak. In Nederland zal 
ook niet iedereen er vrede mee heb
ben, maar zo gaat het nu eenmaal 
vaker als je internationaal tot een 
soort van consensus wilt komen. 

Buiten de directe agendapunten 
om hebben natuurlijk ook nog an
deren de vergadering toegesproken. 
De belangrijkste van die speeches 
waren die van Paul Kirk, voorzitter 
van de Demoeratic Party in de Ver
enigde Staten, en prof. John Ken
neth Galbraith van de Harvard 
Universiteit. Kirk heeft, maar nu 
vanuit zijn eigen visie, aangegeven 
dat de Demoeratic Party en de Li
berale Internationale zeer veel ge
meen hebben. De nog korte relatie 
wordt steeds dieper, en is in het be
lang van beiden. Uiteraard zijn de 
Democraten een gemengd gezel
schap, maar welke groepering is dat 
niet? Van wezenlijk belang is de al
gemene lijn die is te herkennen, en 
daar is veel liberaal gedachtengoed 
in waar te nemen. Galbraith hield, 

zoals te verwachten was, een hu
morvol en inspirerend betoog, waar
uit heel duidelijk naar voren kwam 
dat het in bezit nemen van zijn ge
dachtengoed door socialisten een 
oneigenlijke daad is. Rechten en 
plichten van de overheid werden 
duidelijk omlijnd, en al was er niet 
veel nieuws onder de zon, het werd 
verfrissend gebracht. 

Het Congres van Ottawa mag ze
ker geslaagd worden genoemd, de 
documenten die er uit zijn voort
gekomen zijn inhoudelijk van ge
wicht. De verdere uitwerking is een 
uitdaging. De leden van de Neder
landse delegatie kunnen terugzien 
op een aantal welbestede dagen, de 
Liberale Internationale heeft haar 
belang voor de VVD op meerdere 
punten geëtaleerd. Een kritische 
stellingname onzerzijds blijft ech
ter nog steeds zeer op zijn plaats. 

J. D. Blaauw 
Secretaris buitenland 
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Wim van den Berg RenyDijkman 

12~ jaar algemeen secretaris 

.J 

Op dinsdag 15 september 
werd Wim v.d. Berg door 
de medewerkers op de 
Koninginnegracht 
gefeliciteerd. V.l.n.r. 
Mevrouw van der Loo, 
Wim van den Berg, Tineke 
Tangel, Erica van den Herg 
en VVD- voorzitter Uinjaar 
(foto: Hugo Dittmar). 

A lgemeen secretaris Wim van den Berg loopt zelden in een va:I. 
Weinig zaken binnen de VVD kunnen hem nog overrompelen, 
maar VVD-voorzitter Ginjaar lukte het! 

Tijdens de hoofdbestuursvergadering van 14 september jl. sprak hij 
na de financiële uiteenzetting van vice-premier Rudolf de Korte wat 
mijmerend voor zich heen: "15 september ... , de derde dinsdag in sep
tember, dat is toch altijd een heel bijzondere dag ... " Terwijl hij daar
over zat door te filosoferen wierp de naast hem zittende Van den Berg 
hem een verbaasde blik toe in de sfeer van: "Waar wil hij nu naar 
toe?" Daar werd snel duidelijk. Op Ginjariaanse wijze draaide de 
voorzitter plotseling de schijnwerper naar Willem van den Berg: 
"Morgen is het 12 Yz jaar geleden dat Wim van den Berg gekozen werd 
tot algemeen secretaris. Ik kan niet bevroeden wat er bij dit jubileum 
in hem omgaat, maar ik denk dat hij wel vaak in verwondering om
ziet. Wij kijken niet om in verwondering. Hij is uitermate verknocht 
aan de partij en aan het liberalisme. Dat laatste stelt hem in staat om 
veel te relativeren. Hij kent die partij door en door. Met welk feit je 
ook aankomt, steevast is zijn reactie: '0 ja .. .' en hij weet het allemaal. 
Zijn kennis is uitermate belangrijk voor de partij." 

Voorzitter Ginjaar typeerde het beroep van Van den Berg met: 
"Een moeilijke functie. Vaak ben je het stootblok. Maar jouw func
tioneren kan met een woord gekenmerkt worden: loyaliteit. Loyaliteit 
aan het dagelijks bestuur, aan het hoofdbestuur en aan de leden.'' 

Daarna werd Wim van den Berg toegedronken door het hoofdbe
stuur, waarna de vergadering door ging met de bespreking van de 
partijstructuur. 

Wim van den Berg kwam uit het onderwijs. Vele oudleerlingen van 
hem lopen in de partij rond, die van hem geschiedenis hebben ge
leerd. Twaalf-en-een-half jaar geleden werd hij -onbetaald- alge
meen secretaris en hij combineerde dat met zijn functie als conrector 
van een scholengemeenschap. Tweeëneenhalf jaar later deed hij de 
grote stap van het onderwijs naar de fulltime VVD-functie. Dat was 
in de tijd van Haya van Someren en Frits Korthals Altes. Hij heeft 
de up's en down's van de VVD meegemaakt en hijbleef staande. 
Erica, zijn vrouw, stuurde hem de dag na de hoofdbestuursverga
dering bloemen naar het Thorbeckehuis. Het kaartje daaraan was 
veelzeggend: "Een juiste beslissing 12Yz jaar geleden!" 



Regiokatern 

De VVD-ers in Beverwijk 
mogen best trots zijn op Arie 
Klomp. De man die nu al zo'n 
kwart eeuw een belangrijke 
rol speelt in de lokale politiek 
van deze Noordhollandse 
stad. Arie Klomp, begin ok
tober 73 jaar geworden, is 
niet het type dat een functie 
aanvaardt en het dan vervol
gens rustig aan doet. In te
gendeel. Klomp, nu ruim 25 
jaar lid van de Beverwijkse 
gemeenteraad, heeft zijn po
litiek werk altijd met volledi
ge inzet en vooral met veellef 
gedaan. Men heeft hem in Be
verwijk en directe omgeving 
dan ook leren kennen als èen 
man, die zegt wat er op zijn 
hart ligt. Niet er om heen 
draaien, maar duidelijkheid 
in het uiten van meningen. 
Een eigenschap, die hem na
tuurlijk niet altijd in dank 
werd afgenomen. De uitspra
ken van Arie Klomp, die eind 
1949lid van de VVD werd, 
zijn in sommige gevallen bij
na legendarisch geworden. 
Legendarisch, omdat ze op 
latere momenten door an
deren werden herhaald. Zo
als: "Politiek is een hard vak. 
Het ene moment roept het 
volk hosanna, het andere 
moment willen ze je krui
sigen". Vele Beverwijkers 

i herinneren zich nog het mo
: ment, dat de heer Klomp als 
' wethouder, een functie die 
i hij vier jaar vervulde, met 
' boze huurders sprak die over 
, een lekkende centrale ver-
I warming klaagden. Eén van 
', de huurders riep: "Wie is 

hiervoor verantwoorde
lijk?" Toen Klomp naar vo
ren trad, schreeuwde de man: 
"Dan eis ik je hoofd!" De 
pijlsnelle reactie van Bever
wijks wethouder was: "Als je 
me aanraakt, snij ik de oren 
van je kop". 
Klomp noemt zich zelf een 
progressieve politicus. Hij 
ziet zich zelf als een man van 
het volk. Zijn sympathie ligt 
niet direct bij het grote ka
pitaal: Hij komt ook over als 
een mens die niet van kouwe 
drukte houdt en zich graag 
onder de stemmers begeeft 
om in gewone woorden te ho
ren wat er wèl of niet aan 
scheelt aan het VVD-beleid 
in Beverwijk. Dat hij dan wel 
eens tegen schenen schopt, 
dat kan gebeuren, maar hij 
kan het ook hebben als an
deren zijn schenen als schop
object hanteren. Eens noem
de de heer Klomp een staats
secretaris, notabene één van 
de eigen club, "een paard met 
kwade droes". Klomp hier
over nu: "De ene vind je dan 
zo'n peer, de ander vind je 
waardeloos". Klomp's gevoel 
voor betrokkenheid van de 
basis in de politiek komt ook 
tot uiting in zijn standpunt 
over het voornemen in de 
VVD om de vertegenwoordi
gers van de Kamercentrales 
niet meer in het hoofdbestur 
van de partij te laten zitten. 
Hij vindt dit geen gelukkig 
plan. "Misschien vergader je 
wel wat sneller, maar waar 
blijft dan de stem van het 
echte volk?", zegt hij. 



3 x lijsttrekker 
De politieke carrière van 
raadslid Klomp is niet ge
ring. Zelfs meer dan opmer
kelijk. Hij was drie keer lijst
trekker (Klomp: "En steeds 
kregen we er zetels bij in de 
Beverwijkse raad"), vier jaar 
wethouder (Klomp: "Opeens 
ben je dan verantwoordelijk 
voor zaken waarop je niet al
tijd invloed hebt"), 150 da
gen loco-burgemeester 
(Klomp: "Ik zal nooit zeggen 
dat ik het best heb gedaan, 
wèl dat ik mijn best heb ge
daan"), tien jaar afdelings
voorzitter (Klomp: "Voor ik 

. het wist, rolde ik daarin") en 
nu ook 25 jaar gemeen
teraadslid (Klomp: "Ik ben 
vier keer met voorkeurstem
men gekozen, één keer zelfs 
met 2349 van de in totaal 

· 2687 VVD-stemmen"). Als 
grote zaken waaraan de heer 
Klomp heeft mogen meewer
ken in de Beverwijkse sa
menleving, noemt hij: "De 
bestuurlijke indeling van de 
IJ mond, waar de zelfstandig
heid van Beverwijk behou
den bleef'. Klomp ging dan 
de weekmarkt op en verza
melde net zo veel handteke
ningen, dat hij wist dat Be
verwijk Beverwijk zou blij
ven. Andere politieke mijl
palen: een zwembad, een 
sporthal, de plaatsbepaling 
van het stadshart van Bever
wijk en een voortdurend stre
ven om een sluitende begro
ting te krijgen. De heer 
Klomp over deze zaken: 
"Verschillende tegenstan
ders van dat zwembad weten 
nu nog niet dat er water in 
zit. De sporthal werd ge
opend door prins Bernhard, 
in aanwezigheid van de zan
geres V era Lynn, een groot 
moment! "Die plaatsbepa
ling van het stadshart resul
teerde in de Ereestraat en di
recte omgeving. Een econo
misch midden van onze stad, 
dat voortreffelijk functio
neert". Over de sluitende be
grotingen meent de heer 
Klomp: "Heb je geen hand, 
dan kun je geen vuist maken. 
Heb je geen hout, dan valt er 
niks te timmeren. Zonder 
geld kun je niet betalen" .. 
Over de woningnood zegt hij: 
"Als er na de bevrijding meer 
vrijheid aan de aannemers 
was gegeven voor de oplos
sing van de woningnood, zou 
er nu heel wat minder narig
heid zijn". 

Politiek en privé. Klomp 
meent hierover dat de in-
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vloed van het raadswerk op 
het persoonlijk leven niet 
best is als er van de zijde van 
de levenspartner geen be
langstelling bestaat. Dat is 
bij hem gelukkig wel het ge
val geweest. De bloemen 
die Beverwijks burgemees
ter, mevrouw W. Velders, on
langs tijdens een huldiging 
van de jubilerende Klomp 
aan hem overhandigde en 
voor mevrouw Klomp be
stemd waren, onderstreepte 
in feite de éénheid die het 
echtpaar Klomp in dit op
zicht vormt. Klomp hierover: 
"Het is een geluk bij een on
geluk dat als een niet zo geïn
teresseerde vrouw met een li
beraal getrouwd is, zij van 
zelf ook ruime vrijheid ge
niet". Ook in het persoonlijke 
leven heeft een politicus wel 
zijn vrijheid, maar dan in ge
bondenheid". 

De heer Klomp heeft ook rui
me belangstelling voor het 
politieke gebeuren elders in 
het land. Hij was mede
oprichter van de VVD-afde
ling in het aangrenzende 
Heemskerk en koestert een 
diepe waardering en sympa
thie, gevoed door plezierige 
ervaringen, voor VVD-pro
minenten als Toxopeus, Wie
gel en de overleden Haya van 
Someren-Downer. Klomp: 
Wat er allemaal in Den Haag 
gebeurt, onttrekt zich nog 
wel eens aan mijn gezichts
veld. Ik geef de gekozen man
nen en vrouwen van de VVD 
alle vertrouwen, maar blijf 
uiteraard kritisch". 

Wanneer de heer Klomp met 
zijn politieke werk stopt, is 
nog geen uitgekristalliseerde 
zaak. Mogelijk in 1990 bij 
het einde van het huidige 
raadstijdvak. Als dat inder
daad gebeurt, zal Beverwijk, 
van welke politieke afkomst 
dan ook, zich het optreden 
van Arie Klomp nog erg lang 
positief heugen. Maar voor
dat het zover is, zal men in 
de Beverwijkse gemeen
teraad nog ernstig met deze 
eerlijke liberaal rekening 
moeten houden! 

Hans de Bie 

Den Haag 
Onder het motto "Carrousel 
van nieuwe gezichten" hield 
de vierde onderafdeling van 
Den Haag op 24 september 
een inleidings- en discussie
avond over de toekomst van 
de partij. Als sprekers waren 
genodigd de Eerste-Kamer
voorzitter van de VVD-frac
tie, ir. David Luteyn, de on
der-voorzitter van de VVD, 

. mr. Ivo Opstel ten, en de vi-
ce-voorzitter politiek van de 
JOVD, Bernard Wastiaux. 
David Luteyn was helaas 
verhinderd. 
Het onderwerp trok ook de 
belangstelling van drie Ka
mercentrale-voorzitters, de 
heer R. de Haze Winkelman 
('s-Gravenhage), mevrouw L. 
A. van Scherpenberg (Dor
drecht) en de heer R. Haaf
keus (Leiden). 

Voor hij het woord gaf aan de 
sprekers hield voorzitter 
Herman Wilmer een prik
kelende inleiding om de dis
cussie op gang te brengen. 
Drie zaken noemde hij van 
essentieel belang voor het 
politiek bedrijf, namelijk: 
- de politieke idealen 

- de presentatie van idealen 
en organisatie en 
- het vervullen van het po
litiek leiderschap. 
Als uitgangspunt nam hij het 
functioneren van de afdelin
gen. Wilmer: "Die zijn van 
primaire betekenis voor de 
partij. Daar vindt het eerste 
contact tussen leden en 
kader plaats. Daar worden 
de idealen van de partij naar 
de burger uitgedragen. Daar 
worden in de eerste. plaats de 
geluiden van de bevolking 
opgevangen en de mening 
van een lid gehoord en daar 
worden de partij-activiteiten 
ontplooid. Functioneren de 
afdelingen niet, dan functio
neert de partij niet." 
Wilmer bepleitte een zo kort 
mogelijke lijn tussen afde
ling en landelijk bestuur. 

Hij ging in op de sfeer in de 
partij: "Tien jaar geleden 
leek alles op rolletjes te lopen 
en groeide alles zoals wij, 
partijleden, wilden dat het 
groeien moest. Nu lijken we 
aan twijfel onderhevig en 
zien we met lede ogen dat de 
partij zo weinig overtuigend 
overkomt ... Van wezenlijk 
belang is de analyse van de 
ontwikkelingen de laatste ja-

m.m.v. Herman Wilmer foto: Theo Meijer 



ren. Ik hoop dat het HB 
daaraan niet voorbij gaat, 
hetgeen ik ook uit naam van 
de KC-Den Haag vroeg in de 
toelichting op de Haagse mo
tie die in Leeuwarden door 
de algemene vergadering is 
overgenomen ... Voelbaar 
werd een gescheiden bloeds
omloop, waarbij in de afde
lingen een andere cultuur, 
een andere sfeer heersten 
dan in de meer naar buiten 
tredende partij-onderde-
len ... " 

Nieuw elan 
VVD-ondervoorzitter mr. I. 
W. Opstelten gaf de aanwe
zigen weer moed: "Er tekent 
zich een nieuw elan af in de 
partij. Mede dankzij de aan
pak van het vernieuwde da
gelijks bestuur ligt de partij 
nu redelijk op koers. De 
VVD-ministers zitten op 
elementaire posities en er 
wordt ordelijk gewerkt. De 
Eerste en Tweede-Kamer
frac_tie stemmen weer op el
kaar af. Het beleid van het 
DB is evenwel niet gericht op 
rust, maar op koers." Opstel
ten achtte het niet verstandig 
hangende de discussie tussen 
DB en HB om diep op de ver
nieuwingsvoorstellen voor de 

partijstructuur in te gaan. 
Wel wilde hij kwijt dat wordt 
gestreefd naar een zo licht 
mogelijke organisatiestruc
tuur in drie lagen analoog 
aan het binnenlands be
stuur. Hij onderschreef het 
pleidooi van Wilmer voor de 
herwaardering van de afde
ling: "Het moet niet zo zijn 
dat DB/HB vertellen wat een 
afdelingsbestuur moet 
doen." 
Hij deelde mee dat in de 
voorjaarsvergadering dè dis
cussie zal plaatsvinden over 
structuur, reglementen en 
partijraad. 

Liberaal manifest 
JOVD-bestuurder Bernhard 
Wastiaux stelde in zijn inlei
ding de vragen: "Wat zijn de 
uitgangspunten van de 
VVD? Waar willen we naar 
toe, waar zitten onze concur
renten en waar willen die 
concurrenten ons hebben?" 
Met deze vragen brengen vol
gens Wastiaux de Beginsel
verklaring en het Liberaal 
Manifest de VVD niet ver. 
Hiermee was bij de samen
stelling onvoldoende reke
ning gehouden. Daarnaast 
was de materiële kant weinig 
belicht. "De politiek van de 

V.l.n.r. Bernard Wastiaux, Herman Wilmeren Ivo Opstelten 

VVD manifesteert zich feite
lijk los van enig beginselpro
gramma." 
W astiaux vroeg zich af of er 
geen verstoppertje wordt ge
speeld met de sociale vraag
stukken. De problemen van 
de werkloosheid worden z.i. 
te veel benaderd vanuit de 
noodzaak de staatskas slui
tend te maken .en te weinig 
vanuit de omstandigheden 
van de betrokkenen. 
W astiaux achtte het nutte
loos om een nieuw beginsel
programma te schrijven dat 
vol goede bedoelingen staat 

maar in de politieke praktijk 
niet wordt nageleefd. De po
litieke discussie zal naar zijn 
mening ook strategische ele
menten moeten bevatten. 
Na de inleidingen ontstond 
een levendige discussie over 
het Liberaal Manifest, over 
Politiek Bestek '90 ("Kort
houden. Niet weer het wiel 
uitvinden!") en over de 
JOVD. 

S1DF 1Uf NADENKEN 

Stofvrije lucht is van essentieel belang voor 
de voortgang van onderzoek en produktie

processen. Bos en Eelman verzorgt 'turn-key', 
clean rooms, conform diverse standaards. 

Voor inlichtingen omtrent een veilige, schone 
en komfortabele werkatmosfeer zonder onge

wenste micro-organismen, stof e.d. kunt u 
kontakt opnemen met: 

==bos &eelrnan == 
==clean roomtechnics --
schelpharst 48 1771 SN wieringerwerf tel.: 02272-2844 

RlliMTE VOOR SCHONE LUCHT 

tM Lid Romantische Restaurants tJ. 
SPECIALITEITEN RESTAURANT 

I 1-;_ !l 

"Het Kasteel van Rhoon" b.v. ,, ~ ' 
Tevens zalen voor recepties, diners en vergaderingen. 

S.G. Abel Dorpsdijk 63,3161 KD Rhoon tel.: 01890..18896/18884 



GASTRUBRIEK 
Mr. Dian van Leeuwen, 

voorzitter 
Emancipatieraad: 

,,Sprookjes moeten we 
snel vergeten!'' 

. Om de discussie in de partij te 
:verbreden en tè. verlevendigen zul
len regelmatig in V &D op verzoek · 

van de redactie gastschrijvers 
aan bod komen.· Voor dit blad 

vroegen wij als gas~schrijver mr. 
Dian van Leeiiwe.ri-Schut, curator 
van de Teldersstichting en voor
zitter van de Emancipatieraad. 

I edereen houdt van sprookjes. 
Dat is niet alleen voorbehouden 
aan kinderen. Sprookjes worden 

ook nog altijd geschreven. Op de 
derde dinsdag in september werd er 
ook weer een gepresenteerd. Het 
was het verhaal van mijnheer "Fi
nancieringstekort" en mevrouw 
"Zorgzame samenleving". De heer 
des huizes gaf steeds te veel geld uit 
en mevrouw, die met hem de "ach
terdeur" deelde, moest dit tekort 
goedmaken door op koopjes uit te 
gaan en door meer aan anderen te 
denken dan aan zichzelf. V oorwaar 
geen situatie om lang te kunnen 
voortduren. 

Prof. Estes, hoogleraar aan de 
Universiteit van Pennsylvania, zei 
onlangs in NRC-Handelsblad dat 
"vrijwilligerswerk geen manier is 
om het financieringstekort terug te 
dringen. Dat is een sprookje, een 
ernstige dwaling". En zo is het krin
getje weer rond. 

Laten we dat sprookje dus maar 
snel vergeten en weer met beide be
nen op de grond gaan staan. Mijn
heer "Financieringstekort" moet 
orde op eigen zaken gaan stellen en 
niet zijn problemen naar anderen 
afschuiven en mevrouw "Zorgzame· 
samenleving" moet het beroep dat 
steeds weer op haar wordt gedaan 
eenvoudigweg afwijzen, wanneer 
dat voor haar persoonlijk andere 
ontplooiingsmogelijkheden af
snijdt. 

Joris Voorhoeve zei op de par
tijraad van 19 september jl. dat de 
"VVD er nog onvoldoende in ge
slaagd is om in de partijpolitieke 
verhoudingen in ons land een in
spirerende rol te spelen ... ". Dit is 
een heel eerlijke, maar natuurlijk 
ook heel trieste constatering. Het li
beralisme heeft immers als enige 
stroming bij uitstek de instrumen
ten in huis om ieder individu tot 
zijn/haar volle recht te doen komen. 
Van liberalen en met name van de 
Tweede-Kamerfractie mag en moet 
in dit stadium verwacht worden dat 
zij een antwoord weten te geven op 
de beeldvorming die anderen ons 
aanpraten als zou nl. een individue
le benadering de culturele waarden 
van de maatschappij doen wan
kelen. En "politieke offers" mogen 
daarbij dan alleen maar worden ge
bracht wanneer daardoor niet de li
berale beginselen worden aange
tast. Zo zullen liberalen en opnieuw 
met name de Tweede-Kamerfractie 
ook een antwoord moeten formule
ren op de nieuwe ontwikkelingen, 



die ons in de negentiger jaren te 
wachten staan en waar het beleid 
nu reeds een aanzet voor moet ge
ven. 

Als nu reeds te voorzien is dat de 
arbeidskrachten van bepaalde indi
viduen, met name vrouwen, straks 
hard nodig zullen zijn en dus van 
economisch belang voor de maat
schappij zijn, gaat het niet aan om 
die vrouwen, die werk en verzorging 
van kinderen willen combineren, 
voor de opvang van die kinderen een 
fiscale vergoeding van netto enkele 
tientjes per maand aan te bieden. 
Met dat bedrag is immers niets te 
beginnen en de tijd dat de oma's in
zetbaar zijn is ook welhaast voorbij. 
Het gaat hier om een zorgvuldige af
weging van de grenzen van de taken 
van de overheid en ouders. De voor
waardenscheppende taak van de 
overheid gaat daarbij verder dan de 
huidige invulling ervan. Zo zal ook 
nagedacht moeten worden over de 
betekenis van een individuele be
nadering in de pensioenen, in ruim
telijke ordening en volkshuisves
ting, in de bijstand. 

In dat kader geeft de tentoonstel
ling die dezer dagen in de Amster
damse Koopmansbeurs wotdt ge
houden over Nederland in het jaar 
2050 een aardig inzicht in de gevol
gen die een socialistische, christen
democratische en liberale visie op 
de samenleving zullen hebben. De 
liberalen krijgen van de makers van 
de tentoonstelling het bijvoeglijk 
naamwoord "dynamisch" toege
voegd. Dit in tegenstelling tot de 
"kritische" socialisten en de "zorg
vuldige" confessionelen. Deze laat
sten leven in het jaar 2050 in huizen, 
die geschikt zijn voor bewoning 
door 3 generaties tegelijk! En wie 
denkt u dat deze huizen zal moeten 
bestieren? Inderdaad, mevrouw 
"Zorgzame samenleving". 

Het is te hopen dat de commissie 
die een nieuw liberaal bestek moet 
opstellen zich terdege zal buigen 
over de taken van overheid en indi
vidu op de diverse beleidsterreinen 
in de negentiger jaren. Ook de Tel
clersstichting laat zich in deze niet 

. onbetuigd. Het zou echter een 
slechte zaak zijn als het innovatief 
vermogen, dat liberalen zou moeten 
kenmerken slechts op enkele plaat
sen aanwezig zou zijn. Ik realiseer 
mij daarbij zeer goed dat politiek 
een zaak van compromissen is maar 
het liberale erfgoed zal daarbij nooit 
verkwanseld mogen worden. 

Liberale beginselen betreffen 
mensen, d.w.z. mannen en vrouwen. 

Daarop dienen de besluiten dan ook 
gericht te zijn. Het volgende zeer re
cente voorbeeld past in het geheel 
niet in deze liberale gedachtengang. 
De rechter (in casu de Centrale 
Raad van Beroep) doet een uit
spraak dat ook gehuwde vrouwelij
ke vervolgingsslachtoffers met te
rugwerkende kracht een uitkering 
kunnen aanvragen op basis van de 
"Wet Uitkeringen Vervolgings
slachtoffers 1940-1945" (WUV), en 
vervolgens dient minister Brink
man prompt een "noodwet" in om 
geheel in strijd met deze rechterlijke 
uitspraak aan deze vrouwen, even
eens met terugwerkende kracht, 
haar rechten weer te ontnemen. 

Bij liberalen gaat de portemon
naie toch niet boven gelijkberech
tigingsrechten? Soms komt deze ge
dachte toch bij je op. De verzelf
standiging van de AOW-premie bij
voorbeeld werd destijds zeer 
aantrekkelijk bevonden. Het lever
de mijnheer "Financieringstekort" 
enkele honderden miljoenen op zon
der dat er een enkele uitbreiding 
van rechten tegenover stond. 

I 

! 

Ik hoop dat snel wordt begonnen 
met het schrijven van het sprookje 
dat ons op de derde dinsdag van 
september van 1988 zal worden ge
presenteerd met als hoofdpersonen 
de familie "Evenwicht", waarbij 
"Oprechtheid" de vader en "Wijs
heid" de moeder van de Nederland
se politieke porceleinkast is. 

Dian van Leeuwen 
Voorzitter Emancipatieraad 
Foto: Theo Meijer 
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Commissie 
cultuur/mediabeleid 
bezocht Friesland 

I 
I 

De partijcommissie cultuuri
mediabeleid heeft in september 
een werkbezoek gebracht aan de 
provincie Friesland. Daarvoor 

I u 
had zij al twee oriënterende bezoe
ken afgelegd in Den Haag en Am
sterdam en voor volgend jaar heeft 
zij Brabant op haar lijstje staan. 

"u'f~.~~\' e secretaris van de commis-
I ) sie, Nel van Zandbergen-
I. • · Scheffer, had voor een veel-

zijdig programma gezorgd. Om half 
elf begon de bijeenkomst bij de 
Fryske Kultuerried, waar directeur 
Hemminga een inleiding verzorgde 
over de Friese culturele situatie. 
Daarna trok het gezelschap naar 
Radio Fryslan. Verder stond een 
rondleiding door het Museum "Het 
Princessehof' op het programma 
en een discussie over de Friese beel
dende kunst. 

Het programma was zo veelzijdig 
opgezet dat ook twee Friese Raads
leden, twee Tweede-Kamerleden en 
Loes V onhoff van de Eerste Kamer 
aan de excursie deelnamen. 

Nel van Zandbergen had het pro
gramma verzorgd. Zij haalde in 
haar openingswoord de speech van 
VVD-voorzitter Ginjaar aan, die 
haar zeer had aangesproken: "Het 
moet anders. We moeten terug naar 
de basis, want daar vergaar je ken
nis en inzicht. We zullen als libera
len meer het land in moeten om te 
weten wat er speelt en wat er leeft. 

Dit zou ook een goed idee zijn voor 
de andere commissies, want de 
Haagse theorie en de praktijk van 
alledag liggen ver uit elkaar." Daar
na overhandigde zij commissievoor
zitter Hans Meulemans-Seelen het 
Friese paspoort, getekend door 
Commissaris der Koningin Hans 
Wiegel. Ook de andere commissie
leden ontvingen dit paspoort. 
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JFjde§e taan het 
behlumgrijk§t 

Directeur Hemminga vande Fryske 
Kultuerried legde in zijn inleiding 
de nadruk op het gebruik van het 
Fries. "De eigen taal is het belang
rijkste. Het Friès functioneert hier 
zoals het Hollands elders. Het is 
hier de door iedereen onder alle om
standigheden gebruikte taal. Zelfs 
in Provinciale Staten is het gebruik 
van het Fries de laatste twee jaar 
toegenomen in kwantiteit en pres
tige." 

Hij beschreef dat de overheid de 
laatste jaren de voortrekkersrol op 
zich had genomen. "Tot in de jaren 
zestig was het Fries de taal voor de 
hele provincie met uitzondering van 
de hoogste laag. Nu is het bijna om
gekeerd en wordt het wel in de hoog
ste colleges gesproken, maar doet 
de man in de straat het soms niet." 

Hemminga schetste in het kort 
de geschiedenis van de Friese cul
tuur sinds de jaren vijftig. De Cul
turele Raad van Friesland werd 
vlak na de oorlog opgericht als be
langenbehartiger van de Friese Cul
tuur en om ervoor te zorgen dat er 
geen gescheiden cultuurontwikke
ling ontstaat tussen Fries- en Hol
landstaligen. Ook beschouwt de 
Culturele Raad het als haar taak 
amateur- en beroepsartiesten te 
binden. "Hier bestaan geen proble
men tussen Fries- en Hollandstali
ge kunstenaars. Hier schrijft de ene 

Voorzitter Hans Meutemans tekent he1 
belangstellend toe 

groep niet de andere de wet voor." 
De Culturele Raad heeft gezorgd 

voor het ontstaan van 12 streek
muziekscholen, verzorgt tentoon
stellingen en steunt toneelgezel
schappen. Sinds de jaren tachtig is 
de Raad ook actief bij de praktische 
dienstverlening. Hij adviseert Pro
vinciale Staten over de besteding 
van projectsubsidies, over subsidië
ring van beeldende kunstenaars (de 
BKR-regeling is inmiddels opge
heven) en over subsidies voor de 
Friese Literatuur en voor tijdschrif
ten. Ook onderhoudt de Raad con
tacten met P .S. en het bestuur van 
de Kamer van Koophandel om te 
proberen kunstsponsoring handen 
en voeten te geven. "Friesland," zei 
Hemminga, "heeft een coöperatieve 
geest. Het is niet moeilijk hier zo 
iets te ondernemen." 



rspoort dat haar door Nel van Zandbergen is overhandigd. Loek Hermans kijkt 

Directeur Hemminga betreurt 
het dat de forse bezuinigingen door 
het ministerie van WVC Friesland 
zwaar hebben getroffen. "We heb
ben gereageerd op de 'Kunstenbrief' 
van de minister. De meeste sub
sidies gaan, ook als je naar het inwo
nertal kijkt, naar het Westen." 

Ook bij Radio Fryslan speelt geld 
wel degelijk een rol. Met de invoe
ring van de nieuwe mediawet op 1 
januari aanstaande, zullen de regio
nale omroepen zelfstandig worden. 
En daartoe is heel wat vergaderd en 
doorgecijferd. Het op het laatste 
moment nog net gekorte bedrag van 
2 ton op een totaal bedrag van 4,2 

miljoen, plaatst Radio Fryslan voor 
onoverkomelijke problemen. Welis
waar mag straks door Provinciale 
Staten f 10,- op het luister- en 
kijkgeld worden gelegd, maar daar 
redt men het niet mee. Tekenend 
voor de expansie is dat men in 1985 
11 uur zendtijd had en in 1987 23 
uur krijgt zonder dat er extra geld 
of mankracht bij is gekomen. 

Radio Fryslan zit in het moeilij
ke parket dat zij onmogelijk op een 
hoop kan worden gegooid met de 
rest van de regionale omroepen. 
Fryslan streeft naar een totaal-pak
ket waarin naast nieuws en actua
liteiten ook de Friese cultuur w.o. li
teratuur aandacht kan krijgen. Van 
de Friezen luistert dagelijks 30 % 
naar de Friestalige uitzendingen. 

Heel voorzichtig is men ook bezig 
met de introductie van televisiepro-

gramma's, waarvoor men het liefst 
wekelijks een uur een landelijk be
reik wil hebben. Tenslotte wonen 4 
tot 600.000 Friestaligen buiten de 
provinciegrenzen. Radio Fryslan 
benadrukte nog eens tegen het ge
zelschap dat dit kabinet het Fries 
moet steunen als cultuurtaal. Te 
meer omdat elders in Nederland een 
toenemende belangstelling bestaat 
voor het Fries. 

Het lieflijke museum "Het Prin
cessehof" in Leeuwarden kampt 
eveneens met geldtekorten en be
schikt daardoor over te weinig man
kracht. Het museum bevat een 
prachtige verzameling ceramiek. 
Ook daar is het roeien met de rie
men die men heeft. 

De middag werd afgesloten met 
een gesprek over de gevolgen van de 
opheffing van de BKR-regeling. Er 
is in Friesland een stormloop ont
staan op de overgangsgelden: 9 mil
joen voor de rest van 1987 en 12 
miljoen voor volgend jaar. De klacht 
in Friesland is - een klacht die we 
die dag vaak hoorden - dat het 
meeste beschikbare geld toch weer 
in de randstad terecht komt. De in
leider wees erop dat meer dan 90 % 
van de adviescommissies van WVC 
bestaat uit mensen uit de randstad. 

V oor de commissie en haar gas
ten was het een heelleerzame dag, 
waarover zeker nog nagepraat zal 
worden. De Haagse papieren wor
den mensen, de getallen worden de 
problemen van die mensen. Nel van 
Zandbergen had gelijk: "We moeten 
terug naar de basis". 

Reny Dijkman 
Foto: Andreas Dijk 



Amerika en Europa 
De laatste jaren zijn wij gewend 

geraakt aan een constante stroom 
berichten over Europees-Ameri
kaanse handelsconflicten. Veel 

ervan hadden te maken met land
bouw (graan, citrus, pasta, vlees) 
maar ook industriële sectoren als 
staal en machinewerktuigen wa-

ren hierin betrokken. 

Sinds medio 1985 hebben de VS 
en de EG zelfs enige keren eco
nomische sancties tegen el

kaar afgekondigd. Vorige maand 
kon een nieuw handelsconflict over 
Europese subsidies aan pasta-ex
porteurs pas op het laatste moment 
worden voorkomen. 

De bedragen waar het in deze ru
zies om ging waren relatief klein. De 
meest recente botsing draaide bij
voorbeeld om jaarlijkse EG-expor
ten naar de VS ter waarde van $ 35 
miljoen; "peanuts" in het licht van 
een totaal handelsvolume van $ 133 
miljard. 

Toch is er reden tot zorg. Er drei
gen nieuwe conflicten, waarin veel 
op het spel staat: over de Airbus, te
lecommunicatieverkeer en textiel
export. Deze maand beginnen het 
Amerikaanse Huis van Afgevaar
digden en de Senaat bovendien be
sprekingen over een handelswet. 
President Reagan heeft gezegd een 
te protectionistisch wetsontwerp te 
zullen veto'en. Het Congres kan 
zo'n veto echter ongedaan maken, 
en zal dat waarschijnlijk ook doen. 
De meerderheden waarmee Huis en 
Senaat eerdere versies van de Trade 
Bill aannamen (in de Senaat zelfs 
71 tegen 27) zijn er groot genoeg 
voor. Reagans' macht, aan het einde 
van zijn zittingstermijn, is tanende. 

Met de Trade Bill reageert het 
Conges op het Amerikaanse han
delstekort, dat het land banen kost. 
Vooral het tekort met Japan dat 
bikkelhard exporteert maar'de ei
gen markt goeddeels gesloten houdt 
wekt grote ergernis. De Trade Bill 
heeft als hoofddoel dergelijke 
"oneerlijke handelspraktijken" te 
bestrijden. De wet verplicht tot 
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sancties tegen landen met handels
belemmeringen of een permanent 
groot overschot met de VS. Een De
mocratische Presidentskandidaat, 
Afgevaardigde Dick Gephardt, 
heeft van dergelijke handelssancties 
zelfs zijn verkiezingsthema ge
maakt. Tenuitvoerlegging lokt ech
ter ongetwijfeld tegenmaatregelen 
uit. De EG heeft er al mee gedreigd. 
Afhankelijk van het lot van de 
Trade Bill gaat de Europees-Ame
rikaanse handel dus moeilijke tijden 
tegemoet. 

Naar schatting is het Ameri
kaanse handelstekort maar voor 10 
à 15 % het gevolg van buitenlandse 
handelsbelemmeringen. Belangrij
ker oorzaken zijn de dure dollar in 
de jaren 1983-1985, het begrotings
tekort en de produktiviteit van de 
Amerikaanse industrie. Aan de 
dure dollar, die exporten moeilijk en 
importeren aantrekkelijk maakte, 
is een einde gekomen. Dat geldt niet 
voor het begrotingstekort. De Ame
rikaanse overheid zal minder moe
ten uitgeven en meer belasting 
moeten innen. 

Zonder Europese en Japanse 
steun kunnen de oorzaken van het 
Amerikaanse handelstekort niet 
goed worden bestreden. De EG en 
Japan zullen hun markten verder 
moeten openen. Dit bevordert de 
economische groei en helpt ook 
Amerikaanse exporteurs. De EG 
moet haast maken met de interne 
markt, o.a. door normen en stan
daarden te internationaliseren. Die 
vormen vaak evenzovele handels-



belemmeringen. Wij moeten ook 
naar een liberaler, minder protec
tionistisch landbouwbeleid. Dat is 
nodig om de overschotproduktie te 
bestrijden die wereldwijd tot han
delsconflicten leidt. De noodzake
lijke vermindering van het Ameri
kaanse begrotingstekort zal daar 
mede ten koste gaan van de defen
siebegroting. Om de gevolgen te 
helpen opvangen zullen Europese 
defensiegelden effectiever moeten 
worden besteed. Effectiever ma
terieelbudgetten zijn mogelijk als in 
Europa een interne markt voor de
fensiematerieel tot stand komt. 
Daartoe moet o.a. een aantal EG
bepalingen worden veranderd. 

Het is de Europese Commissie die 
op handelsgebied namens de EG 
onderhandelt met de VS. Het Eu
ropees Parlement is hierbij nauw 
betrokken. Het EP controleert de 
Europese Commissie en onder
houdt goede betrekkingen met het 
Congres. Dat laatste gebeurt op for
meel niveau, maar ook via de 
America-European Community As
sociation. De AECA is in 1983 door 
Europarlementariërs opgericht om 
de contacten te verbeteren tussen 
Europese politici en zakenlieden en 
hun Amerikaanse collega's: Inmid
dels hebben zo'n 5000 managers, 
ministers, diplomaten, ambtenaren 
en parlementsleden aan beide kan
ten van de Oceaan aan AECA-bij
eenkomsten deelgenomen. Als 
waarnemend voorzitter van de 
Straatsburgse sectie was ik in juli in 
Washington om onze contacten met 
het Congres te intensiveren. 

Verwijdering 

Zonder contacten geen begrip. 
Zonder begrip voor elkaars proble
men en argumenten drijven Europa 
en Amerika uit elkaar. Van verwij
dering is helaas sprake - zowel op 
veiligheidsgebied als in de handels
verhoudingen. Wij liggen dezer da
gen in Washington niet goed in de 
markt. 

De Europees-Amerikaanse 
vriendschap is nog altijd hecht. 
Vriendschap moet echter onderhou
den worden. Op militair en econo
misch niveau maar ook in het per
soonlijke vlak tussen politici. Veel 
misverstanden en problemen kun
nen worden voorkomen als politici 
naar de telefoon grijpen in plaats 
van naar de megafoon. Zij pakken 
die telefoon eerder als zij elkaar 
kennen en waarderen. 

De EG en de VS hebben groot be
lang bij goede onderlinge betrek
kingen. De oudere generatie politici 
onderhield zulke betrekkingen. De 
opkomende generatie politici in 
Huis en Senaat heeft veel minder 
contact met Europa. Daarin verbe
tering te brengen zie ik als een deel 
van mijn taak als uw afgevaardigde 
in het EP. 

Gijs de Vries, 
Lid Europees Parlement 

(Gijs de Vries is bereikbaar in Den 
Haag: tel. 070-647447) 

Aanvulling 
besluitenlijst van 
de 40ste 
jaarvergadering 
(zoals gepubliceerd in Vrijheid en 
Democratie vanjuni 1987) 

Punt 18 dient als volgt te worden 
gelezen: 
"De heer Eenhoorn zegde namens 
het hoofdbestuur toe naar aanlei
ding van de motie van de KC Leiden 
ernaar te zullen streven dat de rap
portage inzake de uitvoering van de 
samenwerkingsovereenkomst 
VVD/JOVD in den vervolge op een 
zodanig tijdstip wordt gepubliceerd 

. dat bespreking van en amendering 
door de afdelingen mogelijk wordt. 

Tevens zegde hij toe dat het hoofd
bestuur zich meer in het algemeen 
zal beraden op welke wijze aan de 
afdelingen in voorkomende geval
len ruimte kan worden gegeven voor 
het leveren van een inbreng indien 
het hoofdbestuur zich door omstan
digheden niet kan houden aan de 
reglementair vastgestelde ter
mijnen. De kamercentrale Leiden 
houdt daarop de motie aan." 

• 
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Euthanasiewetsontwerp 
naar Raad van State 

Het kabinet Lubbers-De Korte 
heeft het ontwerp van Wet betref
fende euthanasie voor advies ge
zonden naar de Raad van State. 
VVD-minister mr. F. Korthals 
Altes is tevreden met de overeen
stemming die tussen de beide coa
litiepartners over dit heikele on
derwerp is bereikt. 
Het betrokken wetsvoorstel wijkt 
op enkele punten af van zowel het 
reeds behandelde initiatiefwets
ontwerp van D'66 als van de Proe
ve van Wet van het kabinet, die 
beide tijdens het vorig kabinet in 
de Tweede Kamer werden bespro
ken. 

0 ver die verschillen zegt mi
nister Korthals Altes: "Het 
afwijkende punt van dit 

voorstel is niet dat euthanasie in 
het Wet boek van Strafrecht blijft, 

want dat bleef het in alle voorstel
len. Nu ging het erom of er een bij
zondere strafuitsluitingsgrond, een 
rechtvaardigingsgrond, in het Wet
boek van Strafrecht zou komen, zo-
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als de staatscommissie en D'66 dat 
voorstelden, of dat ook bij euthana
sie de medicus een beroep kan doen 
op overmacht, een algemene straf
uitsluitingsgrond, waarop iedere 
verdachte bij welk delict dan ook 
een beroep kan doen. 

Dit ingediende Wetsvoorstel sluit 
conform het regeerakkoord aan bij 
het advies van de Raad van State. 
Tegelijkertijd neemt het ook het 
advies in acht van de Procureurs
Generaal, die er op aandrongen het 
Wet boek van Strafrecht ongemoeid 
te laten. 

Dat laatste vind ik heel belang
rijk. De PG's zijn degenen die het 
vervolgingsbeleid moeten voeren en 
die nauwkeurig weten hoe de recht
spraak zich heeft ontwikkeld. Wan
neer we dus - en dat is het uitgangs
punt van de VVD geweest - willen 
voortborduren op de rechtspraak 
zoals die zich tot nu toe heeft ont
wikkeld, dan is het verstandig om 
geen breuk tot stand te brengen tus
sen nieuwe wetgeving en bestaande 
rechtspraak. 

Alle voorzieningen die betrekking 
hebben op de zorgvuldigheidsnor
men hebben wij opgenomen in de 
Wet op de uitoefening van de Ge
neeskunst." 

Passieve euthanasie 

Het begrip "passieve euthanasie" 
zal straks geheel verdwijnen. 

Frits Korthals Altes vat onder 
deze term samen: 
- het niet instellen of staken van 

een behandeling op dringend ver
zoek van de patient; 

- het niet instellen of staken van 
een behandeling die uit medisch 
oogpunt zinloos wordt geacht; 

- het geven van een behandeling of 
het toedienen van medicijnen die 
gericht zijn op verlichting van het 
lijden, maar die tegelijkertijd ook 
als nevengevolg hebben een ver
vroeging van het levenseinde. 
"Daarvan wordt nu ten aanzien 

van geneeskundigen uitdrukkelijk 
bepaald dat het geen beëindiging 
van het leven is in de zin van het 
Wet boek van Strafrecht. Daarover 
wordt nu duidelijk in de Wet op de 
uitoefening van de Geneeskunst ge
zegd dat dit inderdaad geen levens
beëindiging is. Daardoor geven we 
een duidelijke scheidslijn en zeker
heid aan de geneeskundigen over 
wat wel en wat niet tot euthanasie 
wordt gerekend." 



Actieve euthanasie 

De termen passieve en actieve 
euthanasie komen dus te vervallen. 
Maar voor alle duidelijkheid gebrui
ken we ze nog even in dit artikel. 

Nieuw is dat actieve euthanasie 
niet strafbaar zal zijn indien de arts 
in een overmachtssituatie heeft ge
handeld. Frits Korthals Altes: "Bij 
elk strafhaar feit kan de verdachte 
zich beroepen op overmacht, op het 
handelen in een noodtoestand. Het 
verschil tussen de voorstellen van 
de staatscommissie en D'66 en het 
huidige is dat de eerste twee een 
aparte rechtvaardigingsgrond wil
den ontwikkelen. Dat stuit op weer
stand bij juristen en niet alleen bij 
de P.G.'s. Zo heeft het oudlid van 
de Hoge Raad en oudhoogleraar in 
het Strafrecht, Enschede, in een ar
tikel geschreven dat wanneer er een 
nieuwe rechtvaardigingsgrond in de 
wet was gekomen, die toch ook nog 
door de rechtspraak zou moeten 
worden afgebakend. 

Met andere woorden, zegt hij, het 
is een illusie dat een specifieke 
rechtvaardigheidsgrond me~r 
rechtszekerheid zou geven dan het 
aansluiten bij de bestaande recht
vaardigheidsgrond. Integendeel. 
Juist doordat we aansluiten bij de 
bestaande jurisprudentie over het 
begrip overmacht is veel duidelijker 
wat wij bedoelen." 

De bewindsman omschrijft het 
zelf als volgt: "Als een patiënt er zo 
ernstig aan toe is dat een arts geen 
weerstand kan bieden aan diens 
verzoek om het leven te beëin-
digen ... Indien die arts zegt: "Onder 
deze omstandigheden heb ik geen 
keus, kan ik geen nee zeggen"; ja, 
dan is er sprake van overmacht. Met 
alle andere omschrijvingen, zoals 
die in de Proeve, het ontwerp van 
D'66 of het rapport van de staats
commissie staan, val je toch weer in 
de discussies van wat valt er nu wel 
en wat valt er niet onder. In die zin 
ben ik van mening dat - juist ook 
omdat we deze oplossing samen met 
het CDA hebben kunnen vinden
we daarmee met voorstellen zijn ge
komen, die kunnen leiden tot een 
pacificatie op het gebied van de eu
thanasiewetgeving en straks dus 
euthanasierechtspraak" 

Zorgvuldigheidseisen 
De zorgvuldigheidseisen zullen 

Worden opgenomen in de Wet op de 

Minister mr. F. Korthals Altes 
Foto: Theo Meijer 

uitoefening van de Geneeskunst. 
Daarin zal worden vastgelegd dat 
indien een arts tot "actieve" eu
thanasie neigt over te gaan hij zijn . 
patiënt eerst moet wijzen op moge
lijke alternatieven, bijv. een verdere 
pijnverlichting. De arts moet in elk 
geval een collega-arts raadplegen en 
schriftelijk de procedure vastleggen. 

Korthals Altes: Deze zorgvuldig
heidseisen moeten er toe leiden dat 
een zorgvuldige besluitvorming tot 
stand komt. Tevens is dit volgens 
de visie van de Raad van State een 
waarborg dat, indien een arts tot 
deze beslissing komt, deze niet 
lichtvaardig is genomen. Dat is 
weer essentieel voor de beoordeling 
door de Officier van Justitie bij de 
vraag of hij tot vervolging moet 
overgaan en voor de rechter of hij 
het beroep op overmacht moet ho
noreren dan wel de arts schuldig 
moet verklaren. 

Steun 
Minister Korthals Altes kan 

hoogst waarschijnlijk rekenen op 
steun van zijn partij: "Ik geloof in 
die pacificatie, omdat na de uiteen
zetting in het hoofdbestuur duide
lijk bleek dat het in zeer grote meer
derheid kon instemmen met de gro
te lijnen van het voorstel. Die zijn 
overigens ook niet in het kabinet be
handeld voordat ik wist dat ik kon 
rekenen op steun van die leden van 
de Tweede-Kamerfractie die zich 
met deze zaak hebben bezig gehou
den. Dat wat de VVD-kant betreft. 
Ook het CDA heeft gematigd opti
mistisch gereageerd. Dat geeft mij 
de zekerheid dat we een goed gemid
delde hebben gevonden tussen 
enerzijds de terughoudendheid 
waardoor het CDA zich heeft laten 
leiden en anderzijds door het feit 
dat de VVD er zeer veel belang aan 
hecht dat door wetgeving ook voor 
geneeskundigen en patiënten dui
delijk wordt gemaakt waar de gren
zen liggen. 

Erg belangrijk vind ik dat we niet 
alleen over de rechtszekerheid van 
de geneeskundigen en de lijdende 
patiënten praten, maar ook was 
dringend rechtszekerheid geboden 
voor lijdende patiënten die geen 
euthanasie wensen. De laatste tijd is 
een aantal afschuwelijke gevallen 
aan het licht gekomen waarin is 
overgegaan tot levensbeëindiging 
zonder dat duidelijk was dat de pa
tiënt daarom had verzocht. De 
grens tot bescherming van de ou
deren onder ons moet heel duidelijk 
worden getrokken. Dat doet dit 
wetsvoorstel. De zorgvuldigheid bij 
de besluitvorming moet garanderen 
dat dit soort misstanden niet meer 
kan voorkomen." 

Reny Dijkman 

LATERE BEZORGING 
NOVEMBERNUMMER 
Het novembernummer van Vrijheid & Democratie 
zal later worden bezorgd. De sluitingsdatum blijft 1 
november, maar in verband met de gelijktijdige ver
zending van de acceptgiro's voor het lidmaatschap 
1988 om portokosten te besparen, zult u het blad pas 
rond 24 november ontvangen. 

15 oktober 1987 



Het jongste geschrift van de 
Teldersstichting 

sing van de Auteurswet (en even
tueel de Octrooiwet). 

Bos en Groenveld staan positief 
tegenover het in het parlement in 
behandeling zijnde wetsontwerp in
zake persoonsregistraties, al plaat
sen zij daar enkele kritische kant
tekeningen bij. Het huidige om
roepbestel, waarin Hilversum een 
"monopoliepositie" bekleedt, is 
sterk verouderd en zal, naar inziens 
van de schrijvers van het geschrift, 
grondig moeten worden herzien. 
Het beleid ten aanzien van de me
dia moet meer gericht zijn op de 
"vrije mededinging". Mochten 
hierdoor negatieve effecten ont
staan, zoals bijvoorbeeld éénvor
migheid en culturele verwording, 
dan kan ingegrepen worden via een 
soort "warenwet". 

,,Informatisering en 
samenleving'' 

De minister van Economi
sche Zaken, Dr. Rudolf de 
Korte, nam 22 september jl. 
tijdens een persconferentie in 
perscentrum "Nieuwspoort" 
de nieuwste publicatie van de 
Prof. Mr. E.M. Teldersstich
ting (nummer 63) in ont
vangst. Dit geschrift, met de 
titel "Informatisering en Sa
menleving; beschouwingen 
over technische vooruitgang 
en overheidsbeleid", werd ge
schreven door Mr. R.M.J.M. 
Bos en Dr. K. Groenveld, res
pectievelijk wetenschappelijk 
medewerker en directeur van 
de Teldersstichting. 

D e auteurs stellen in het rap
port: "veranderingsprocessen 
ten gevolge van informati

sering zullen tamelijk geleidelijk 
verlopen en niet leiden tot grote 
onevenwichtigheden, mits men 
(groepen van) individuen de ruimte 
geeft om creatief op de ontwikke
lingen te reageren". Zij pleiten hier
mee voor een grote terughoudend
heid van de overheid ten aanzien 
van een specifiek technologiebeleid. 
Door te veel regels wordt het indi
vidu geremd om adequaat te rea
geren op de veranderingen die zich 
voordoen en kan de technische ont
wikkeling worden vertraagd. De 
overheid dient wel een voorwaar
descheppend beleid te voeren in die 
zin dat er wordt gezorgd voor een 
adequate infrastructuur. Hierbij 
wordt onder meer gedacht aan een 
goed functionerend telecommunica
tiesysteem, maar óók aan onder
wijs. Scholen moeten de mogelijk
heden hebben om leerlingen met de 
computer vertrouwd te maken en 
ouderen moeten kansen krijgen tot 
her- of bijscholing. 

Bos en Groenveld menen dat de 
werkgelegenheid door de informati
sering, en door technische vooruit
gang in het algemeen, zal toenemen. 
Een voorwaarde hiervoor is echter 
dat de werking van markten, dus 
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ook de arbeidsmarkt, wordt verbe
terd. Arbeid zal zich in de toekomst 
steeds meer gaan verschuiven in de 
richting van de (commerciële) 
dienstverlening, hetgeen een verde
re humanisering van de arbeid be
tekent. De auteurs veronderstellen 
dat deze ontwikkeling gunstige ge
volgen zal hebben voor de emanci
patie van de vrouw. 

Veranderingen in de samenleving 
vragen ook aanpassingen van de re
gelgeving. De snelle maatschappe
lijke en technische veranderingen 
vereisen een globale en niet te speci
fieke wetgeving, waardoor interpre
taties van de regels in voorkomende 
gevallen, soepel kunnen worden in
gevuld (door de rechter). Duidelijke 
regels dienen gesteld te worden ter 
voorkoming van onrechtmatige ver
handelingen van de programma
tuur. Dit is volgens de auteurs vrij 
gemakkelijk mogelijk door aanpas-

Dit zijn slechts enkele aspecten 
van de gevolgen van informati
sering, waarop in het zeer lezens
waardige geschrift "Informati
sering en Samenleving" uitvoerig 
wordt ingegaan. 

U kunt dit geschrift bestellen 
door overmaking van f 20,- op 
postrekening 3349769 ten name van 
de Prof. Mr. B.M. Teldersstichting, 
Koninginnegracht 55a, 2514 AE 's
Gravenhage, onder vermelding van 
"Geschrift no. 63". 

Foto: Theo Meijer 

VVD-minister dr. R. de Korte ontvangt uit handen van dr. K. Groeneveld 
het eerste exemplaar van ",nformatisering en Samenleving". V.l.n.r. dr. 
G. Zoutendijk, dr. K. Groenveld, mr. drs. H. Langman, dr. R. de Korte en 
mr. R. Bos. 
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Bestuur V roluwen in de 
VVD wil y~e:rbetering 

I I' 

contact met 
aangeS1~tenen 

Al geruime tijd zijn het Lande
lijk Bestuur en de Advies
raad van mening, dat de con

tacten met de aangeslatenen verbe
terd moeten worden. 
Nu bestaan deze contacten uit: 
- ontmoetingen tijdens het jaarlijk

se congres 
- provinciale en andere bijeenkom

sten 
- spreekbeurten gehouden door le

denLB 
- ontmoetingen op andere partijbij

eenkomsten 
- toezending van Intern 
- toezending van Liberale Vrouw 

aan abonnees 
- geven van adviezen door leden LB 

als er om wordt gevraagd. 

Toch is dit alles te weinig om van 
goed gestructureerd overleg te kun
nen spreken. Het LB wil zich name
lijk voor grote/belangrijke adviezen 
aan Tweede Kamer en partij laten 
leiden door uitspraken van zoveel 
mogelijk aangeslotenen. 

Bedacht is nu het fenomeen "dis
cussie-ronde". 
Een commissie bestaande uit dis
cussieleidsters en het LB-lid Vor
ming en Scholing heeft hiertoe een 
structuur opgesteld. V oorzitter van 
de commissie Nel Ypey uit Joure. 
Zij is discussieleidster, maar ook lid 
van de Adviesraad van de Organisa
tie Vrouwen in de VVD. 

Die structuur werkt (kort samen
gevat) als volgt. Tenminste 6 maan
den voor aanvang van de discussie
ronde wordt het onderwerp vastge
steld door AR en LB. De commissie 
discussieleiding verzamelt achter
grondmateriaal en verwerkt dit tot 
een informatiepakket. Kort voor de 
discussieronde wordt een bijeen
komst georganiseerd waar dan de 
discussieleidsters (de Org. Vrouwen 
in de VVD beschikt over ca. 20 ge-

trainde leidsters) worden gekaderd 
op het onderwerp en andere zaken 
die van belang zijn om de discussie 
goed te laten lopen. 

Het is de bedoeling dat zoveel 
mogelijk afdelingen van de Organi
satie de discussiebijeenkomsten or
ganiseren binnen de daartoe gestel
de periode. Zij kunnen hierbij een 
beroep doen op de discussieleid
sters. 

De bedoeling is dat de uitkomsten 
van de discussies dan op schrift ge
steld naar het algemeen secretariaat 
gezonden worden, zodat deze verza
meld kunnen worden en conclusies 
over de meningen in het land ge
trokken kunnen worden in een ver
gadering van de cie-discussielei
ding. 

Van deze conclusies zullen de af
delingen die hebben meegedaan 
aan de discussieronde op de hoogte 
worden gesteld. 

Met de conclusies hoopt het lande
lijk bestuur tot (nog) betere stand
puntbepaling over belangrijke on
derwerpen te komen. 

De eerste discussieronde zal 
plaatsvinden in maart/april1988. 
Het LB hoopt, dat de vorm die nu 
is gekozen inderdaad de gewenste 
verbetering in de contacten zal ople
veren, zodat een breder gedragen 
oordeelsvorming over politieke en 
andere vraagstukken tot stand 
komt. 

M.P.A. Hooghuis-Zoet, 
Secr. vorming & scholing LB Vrou-
wen in de VVD ' 

Agenda 
Haya van 

Somerenstichting 
In dit oktobernummer van Vrijheid 
en Democratie wil de Haya van So
merenstichting een overzicht geven 
van trainingen die de Stichting or
ganiseert en waarvoor leden zich 
rechtstreeks aan kunnen melden bij 
het algemeen secretariaat en een 
overzicht van trainingen die door de 
kamercentrales worden georgani
seerd. 

Trainingen Haya van Someren-
stichting · 
Managementstraining voor Raads
leden 
Raalte, 13 en 14 november 1987 
(vrijdagavond en zaterdag)/vs
mang04. 
Cursusbijdrage f 125,-. 
Conflicthantering 
Rotterdam, 11 en 12 december 1987 
(vrijdagavond en zaterdag)/vs
conf02. 
Cursusbijdrage f 125,-. 

'Leden kunnen zich opgeven voor 
deze trainingen door de cursusbij
drage(n) over te maken op gironum
mer 36.19.19.7 van de Haya van So
merenstichting, onder vermelding 
van de naam, het nummer en de 
plaats van de cursus. 

Trainingen van de kamer
centrales · 
In de komende maanden organiseren 
de kamercentrales in samenwerking 
met afdelingen en ondercentrales 
enkele trainingen. Hieronder 
volgen de data, plaatsen en cursusbij
dragen. Voor deze trainingen kunnen 
leden zich uitsluitend rechtstreeks 
aanmelden bij de betrokken kamer
centrales. De Haya van Someren
stichting verstrekt, op aanvraag, na
dere informatie over telefoonnum
mers. 

Liberalisme IJ 
's-Gravenhage, 26 en 28 oktober 1987 
( donderdagavond/zaterdag)/vslibt03. 
Cursusbijdrage f 30,-. 
Bestuurderscursus 
Sassenheim, 20 oktober en 3 en 10 no
vember (dinsdagavonden)/vsbest09. 
Cursusbijdrage f 15,-. 

Voor nadere informatie kan te
lefonisch contact worden opge
nomen: 070-614121. 

15 oktober 1987 



Deze ingezonden brie
venrubriek is bestemd 

voor VVD-leden. Aan-, 
vallen op personen of af
schriften van correspon
dentie komen niet voor 
plaatsing in aanmer-

king. 
De redactie zal te lange 
brieven inkorten. Plaat
sing betekent niet dat de 
redactie het met de in

houd eens is. 

Met verbazing en verontwaardiging heb 
ik de uitspraken uan mevrouw Kamp 
over de tabakswet gelezen, Zij vindt dat 
het voorstel maar beter ingetrokken 
kan worden: "Het zou beter zijn niet te 
roken, maar de betrokkenen zouden dat 
zelf moeten beoordelen", aldus het ci
taat uit de NRC. Inderdaad is het aan 
de mensen zelf te bepalen of ze willen 
roken een goed liberaal uitgangspunt. 
Maar de tabakswet heeft mede tot doel 
om niet-rokers (het overgrote deel uan 
de bevolking) te beschermen tegen de 
schadelijke stoffen die door rokers in de 
atmosfeer worden gebracht. Is het niet 
eveneens een liberaal beginsel, dat de 
vrijheid van de een (de roker) ophoudt 
als de vrijheid uan de ander geweld 
wordt aangedaan? (De vrijheid uan de 
niet-roker om rookvrije lucht in te 
ademen). 
Als mevrouw Kamp in het debat een 
pleidooi had gehouden om iedere werk
nemer in de gelegenheid te stellen zijnl
haar werkzaamheden in een rookvrije 
ruimte te verrichten, dan had zij het li
berale geluid laten horen. De heer Huys 
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(PvdA en zelf roker) kwam heel wat li
beraler over. 

A. Horsting-Rijpma 
Doetinchem 

CSeetll ccor.niil fu<ftlirt8lû:i(e 
JPvdlA~VVJD 

De ingezonden brief van mevrouw H.M. 
Perseuur uit Naarden in V & D uan 15 
september jl. ontlokte mij de opmerking: 
"Zij haalt me de woorden uit mijn 
mond." Sinds lang heb ik dezelfde ge
dachten. Hopelijk zal onze felle reactie 
t.z.t. niet nodig zijn. 

M.J. Wilkens-Hylkema 
Oostkapelle 

In deze rubriek worden 
alleen aankondigingen 

opgenomen van 
openbare 

bijeenkomsten (voor 
iedereen toegankelijk) 
waar landelijke VVD

politici het woord 
voeren. 

APELDOORN - 26 oktober. mr. H. E. 
Koning. Canadian Club, Vosselmanstr. 
20.00 uur. Vereenvoudiging van het be
lastingstelsel. 

AMERSFOORT - 2 november. mr. G. 
B. Nijhuis. Café Rest. De Eenhoorn. 
20.00 uur. Actuele politiek/volksgezond
heid. 

ARNHEM - 19 oktober. mr. F. Kort
hals Altes, Musis Sacrum. 20.00 uur. Ac
tuele politiek. 

JOVD-BARNEVELD - 13 november. 
R. L. 0. Linschoten. Rest. La Dilligence, 
Emmastraat, Barneveld. 20.00 uur. Ac
tuele politiek/vergrijzing. 

BLOEMENDAAL- 30 november. 
mevr. S. van Heemskerck Pillis-Du
vekot. Hervormde kerk, Kerkplein. 
20.00 uur. 

COTE D' AZUR/FRANKRIJK - 27 
oktober. mevr. drs. N. Smit-Kroes. No
votel te Sophia, Antipolis (gem. Valbon
ne). 19.00 uur. Het beleid van de VVD. 

DEN HELDER - 19 oktober. drs. F. 
W. Weisglas. Motel Betlehem. 20.00 
uur. Internationale politiek. 

VROUWEN IN DE VVD DEN 
HELDER- 2 november. J. Franssen. 
Rest. Grill. Bar Cosy, Hoorn. 10.00 uur. 
Voortgezette basiseducatie. 

VROUWEN IN DE VVD DEN 
BOSCH - 26 oktober. mevr. drs. N. J. 
Ginjaar-Maas. Rest. Beukenhof, Vught. 
20.00 uur. Actuele politiek binnen het 
middelbaar onderwijs. 

DEVENTER- 23 november. mevr. E. 
G. Terpstra. 't Hof van Colmschate, 
Colmschate. 20.00 uur. Sport in het alge
meen/lichamelijke opvoeding. 

EGMOND - 16 november. mr. H. E. 
Koning. Rest. de Vergulde Valk, Eg
mond aan Zee. 20.30 uur. Actuele politie
ke ontwikkelingen t.b.v. financiële en 
fiscale aangelegenheden. 

KC FRIESLAND- 30 november. mr. 
drs. F. Bolkestein. Crest Hotel, Drach
ten. 20.30 uur. Liberalisme in de negen
tiger jaren. 

KC GELDERLANDIOC EDE - 9 no
vember. dr. ir. J. J.C. Voorhoeve. Cul
tureel Centrum de Reehorst, Ede. 20.00 
uur. Actuele politiek. 

GORSSEL - 16 november. dr. W. F. 
van Eekelen. Hotel de Roskam. 20.00 
uur. Defensie/ Actuele politiek. 

KC GRONINGEN - 30 november. dr. 
ir. J. J. C. Voorhoeve. Café Rest. De 
Kruisweg, Marum. 20.00 uur. Actuele 
politiek. 

VROUWEN IN DE VDD 
GRONINGEN/FRIESLANDI
DRENTHE- 7 november. mr. F. 
Korthals Altes. Crest Hotel, Drachten. 
10.00-15.00 uur. Veiligheid. 

KC HAARLEM/VROUWEN IN DE 
VVD GOOIIOC GOOI EN VECHT
STREEK - 23 november. dr. ir. J. J. C. 
Voorhoeve. Golden Tulip Hotel Jan Ta
bak, Bussum. 20.15 uur. Actuele po
litiek. 

HAARLEM - 19 oktober. mr. H. E. 
Koning. Golden Tulip Hotel, Kruisweg. 
20.15 uur. Liberale visie op de belasting
problematiek. 

HARDENBERG - 26 oktober. P. M. 
Blauw. Gasterij De Snor. 20.15 uur. Ac
tuele zaken op het gebied van Landbouw 
en Milieu. 

HEEMSKERK - 19 oktober. drs. L. M. 
L. H. A. Hermans. Bowling Boerderij. 
Heemskerk. Vrijburgln. 20.00 uur. 25-ja
rig 'bestaan. 

HEERENVEEN- 23 november. J. 
Franssen. Café Rest. Sportpark, Schans. 
20.00 uur. Onderwijsaangelegenheden. 



HELMOND - 14 oktober. mr. H. E. 
Koning. Hotel West End. 20.00 uur. Is 
belastin!iverlaging een reële zaak. 

OC HEUVELRUG NOORD - 9 no
vember. mevr. E.G. Terpstra. Motel 
Maarsbergen, Maarsbergen. 20.00 uur. 
Vergrijzing probleem of uitdaging. 

HOOGEVEEN - 26 oktober. mr. G. B. 
Nijhuis. Café Cheers. 20.00 uur. Is onze 
gezondheidszorg nog gezond? 

HUMMELO EN KEPPEL - 16 no
vember. drs. Th. H. Joekes. Café Rest. 
De Gouden Karper, Hummelo. 20.15 
uur. Actuele politiek, beleid van de 
VVD. 

JOVD-LEEUWARDEN - 6 novem
ber. mr. F. H. G. de Grave. Oranje Hotel, 
Leeuwarden. 20.00 uur. Actuele politiek. 

KC LEIDEN- 19 oktober. mevr. drs. 
N. Smit-Kroes. Café De Tuyter, KRIM
PEN AAN DE IJSSEL. 20.00 uur. Ac
tuele politiek/Algemene beschouwin
gen. 

LEIDERDORP - 23 oktober. drs. G. 
M. de. Vries. Hotel Ibis. 20.00 uur. Hoe 
gemeenten Europese politiek kunnen 
bedrijven/25 jarige Jubileum. 

LEIDSCHENDAM - 16 november. 
mevr. E.G. Terpstra. Ontmoetingscen
trum De Schuitejager, Scheepswerf. 
20.00 uur. Liberale Welzijnspolitiek 

LELYSTAD- 16 november. mr. F. 
Korthals Altes. De Fonteijn, Ducaatpas
sage. 20.00 uur. Actuele politiek. 

LIBERALE KRING MEPPEL
STEENWIJKEN OMSTREKEN-
2 november. drs. L. M. L. H. A. Her
mans. De Meenthe, Stationsplein 1, 
Steenwijk. 20.00 uur. Actuele politiek. 

KC LIMBURG - 26 oktober. dr. R. de 
Korte. Maaspaviljoen, Maasboulevard, 
Maastricht. 20.00 uur. Actuele politiek. 

MAARTENSDIJK- 23 november. 
mr. F. H. G. de Grave. Café Rest. Mau
rits-Hoeve, Eikensteeg. 21.00 uur. Ac
tueie politiek. 

Mi:.ASTRICHT - 16 november. drs. L. 
M. L. H. A. Hermans. De Groote Socie
teit, Maastricht. Ontwikkelen van de re
gionale media. 

MIDDELHARNIS - 9 november. P. 
M. 8lauw. Hotel de Parel van Delta, 
Middelharnis. 20.00 uur. Act. Landbouw 
politiek nationaal en internationaal. 

N('ORDOOSTPOLDER - 9 novem
ber. J. Franssen. Café Rest. De Luifel, 
Er;;meloord. 20.30 uur. Onderwijs en Ac
tuele politiek. 

OEGSTGEEST - 2 november. R. L. 0. 
Linschoten. Gemeentecentrum, Lijt
Weg. 20.00 uur. Actuele politiek. 

---

OISTERWIJK- 16 oktober. R. L. 0. 
Linschoten. Café Rest. 't Oude Nest, J. 
Lenartzstr. 20.15 uur. Actueel Sociaal
Economische Ontwikkelingen. 

OOSTERHOUT - 30 oktober. mevr. E. 
G. Terpstra. Café Rest. Flora. 20.00 uur. 
Ouderen beleid. 

KC OVERIJSSELIOC ALMELO -
19 oktober. drs. E. H. T. M. Nijpels. Ho
tel Zandwijk, Vriezenveen. Actuele po
litiek/Milieu. 

PAPENDRECHT - 12 november. H. 
F. DijkstaL Hotel Crest-Rest. de Staats 
Schans. 20.15 uur. Criminaliteit, Vrede 
en Veiligheid. 

RIDDERKERK- 16 november. P.M. 
Blauw. Rest. Sint Joris. Midden Molen
dijk. 20.30 uur. Agrarische sectoren en 
milieu. 

VROUWEN IN DE VVD SOESTI
SOESTERBERG - 19 oktober. J. 
Franssen. Rest. De Soester Duinen, 
SOEST. 20.00 uur. Onderwijs. 

SPIJKENISSE - 26 oktober. J. Frans
sen. Elisabeth-Hoeve, Gaddijk 43. 20.00 
uur. Miljoenennota. 

KC TILBURG- 9 november. drs. E. 
H.T. M. Nijpels. Motel Gilze/Rijen. 
20.00 uur. Actuele politiek/Milieu. 

JONGERENCONTACTGROEP 
VECHTSTREEK/VVD
AFDELING LOENEN- 13 novem
ber. ing. L. M. de Beer. Het Dorpshuis. 
Vreeland. 20.00 uur. Actuele politiek/ 
Volkshuisvesting. 

VELDHOVEN - 19 oktober. mevr. E. 
G. Terpstra. Café-dancing De Kers. 
20.00 uur. Volksgezondheid. 

OC WATERWEG-NOORD/MAAS
SLUIS- mevr. drs. N. Smit-Kroes. 
Ontmoetingscentrum Koninghof, Uiver
laan, Maassluis. Actuele politiek/tun
nelkeuze onder de Nieuwe Waterweg. 
20.00 uur. 

WESTERKOGGERLAND- 2 no
vember. P.M. Blauw. Café Rest. De 
Landbouw, Ursem. 20.00 uur. Actuele 
landbouwpolitiek. 

WINTERSWIJK - 28 oktober. mevr. 
mr. E. Veder-Smit.Zalencentrum Wa
melink. 20.00 uur. Volksgezondheid in 
de branding, tegen de achtergronden 
van de algemene situatie. 

WOUDENBERG - 16 november. mr. 
G. B. Nijhuis. Motel Schimmel. 20.00 
uur . Gezondheidszorg en het rapport 
van de Commissie Dekker. 

WOUW- 19 oktober. A. A.M. E. van 
Erp. Café Donkenhof. 20.00 uur. Toe
komst van het Midden- en Kleinbe
drijf/en het meewerkende gezinslid. 

OC ZAANSTREEK- 9 november. mr. 
J. G. C. Wiebenga. Hotel de Prins, 
Westzaan. 20.00 uur. Actuele politiek en 
problematiek gemeentelijke herin
deling. 

OC-ZUTPHEN- 23 november. Mevr. 
A. Jorritsma, mevr. J. Larive. Inn-tel 
Zutphen. 20.00 uur. Vrouwen in bestuur
lijke functies. 
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WESSANEN 
meer dan twee eeuwen 

koopmanschap en 
ondernemingsgeest. 

Postbus 410 
1180 AK Amstelveen 

Postbus 630 
1500 EP Zaandam 

PIERRE BALMAIN 

'l 
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UNIEK VOOR NEDERLAND 

De totale collectie YvesSaintLaurent: 
prêt -à-porter-ha u te couture-bijouterie

horloges-pennen -lederwaren-shawls
accessmres-enz. 

En een fleurige collectie van 
Pierre Balmain. 

Vindt u in hartje Rotterdam bij: 

~EPRI L?ASHIONS BV 
N epri F ashions B.V. 

van Oldenbarneveltplaats 406 
3012 AP Rotterdam Tel.: 010- 4147914 

Serviceflatcentrum "BELMONTE" 
Wageningen 

(een adres om te onthouden) 

Een van de betere serviceflatcentra, waar u met volledig behoud van 
privacy. door uitstekende voorzieningen wordt omringd. 
Ideaal voor wie toe is aan rust en gemak. 

Behoudens een mooi één-kamerappartementje met kitchenette en 
badkamer èn mogelijkheid tot bijhuren van een hobby-kamer, thans 
geen leegstand. 

Van tijd tot tijd doen zich nieuwe koopmogelijkheden voor. Laat u 
zich daarom voorzien van uitvoerig prospectus. 

Telefoon tijdens kantooruren 08370 - 10521, daarbulten 08370 -
22727. 

ORIGINELE FRIESE KLOKKEN 
worden bij ons rèeds jaren op ambachtelijke wijze gemaakt. 
zowel uurwerken als massief eiken kasten. 
U kunt bij ons uw eigen klok samenstellen door b.v. kast en 
wijzerplaat zelf uit te zoeken of een beschildering naar eigen 
keuze. Komt u eens geheel vriJbliJvend onze collectie bellch· 
tigen of vraag even een folder aan. 
Rijkserkend Restaurateur van (Friese) klokken. 

Klokkenmakerij V.d. GMeuJeiL 
Roazebosk 13, 8517 HA Scharsterbrug, teL 05138-12751 
vanaf rotonde Joure richting Scharsterbrug. 
Zaterdags tot 17.00 uur open. 

VEILIG en ONBEZORGD WONEN in 
SERVICEFLAT ZOMERLAND 

op één van de aantrekkelijkste plekjes in 

WASSENAAR 
Naast de voormalige dierentuin ligt de fraaie serviceflat Zomerland, 
die aan de bewoners een ideale manier van wonen biedt: 
- Prachtige huurflats met.veel comfort; 
- Veel aandacht voor de veiligheid van de bewoners; 
- Aantrekkelijke gemeenschappelijke faciliteiten; 
- Grote mate van privacy; 
- Vele activiteiten in recreatieve sfeer; 
- Unieke fiets- en wandelmogelijkheden. 

Brochure op aanvraag verkrijgbaar. 
Voor inlichtingen: Directie Stichting Zomerland, Raaphorstlaan 25, 
Wassenaar. Tel.: 01751-77241. 

Nieuw geopend 

J! .JI. '&";ij ~ 
Exclusief 
CHINEES RESTAURANT 
met originele keuken 

Dr. Lelykade 116-118 
2583 CN Den Haag - Scheveningen 

Uitzicht op de Scheveningse 2e binnenhaven. 
Ruime parkeergelegenheid. Piano-muziek aanwezig. 
Peking, Szechnan, Canton specialiteiten 
Keuken dagelijks geopend van 12.00- 14.30 uur 

17.00 - 23.00 uur 

Voor reservering: 070-555450* 



Topkadercursus 
Technologie 

nummer 1360 



Bij de staf van de VVD-fractie in de Tweede Kamer der Staten
Generaal is plaats voor een 

BELEIDSMEDEWERKER (M/V) 
ter ondersteuning van de beleidsterreinen Onderwijs en Weten
schappeno 

Functie-eisen: 
bekendheid met en kennis van het onderwijs; 
algemeen juridisch inzicht en kennis van onderwijswetgeving; 
ervaring op het gebied van beleidsvoorbereiding en beleidsont
wikkeling; 
brede politieke belangstelling; 
de liberale beginselen toegedaano Het lidmaatschap van de 
VVD, danwel de JOVD wordt op prijs gesteldo 

Functie-informatie: 
- het aandragen van wetenschappelijk materiaal ten behoeve 

van de beleidsvoorbereiding en beleidsontwikkeling op het ge
bied van onderwijs binnen de fractie; 

- het vervullen van het secretariaat van één of meer fractiecom
missies; 

- het afwikkelen van correspondentie; 
- het onderhouden van contacten met externe organisatieso 

Salaris: 
het salaris ligt tussen de f 30800,- en f 40500,- bruto per 
maand, afhankelijk van opleiding, leeftijd en ervaringo 

Schriftelijke sollicitaties kunt u tot 11 december 1987 richten 
aan de ambtelijk secretaris van de fractie, mevro Ao A Ament, 
Binnenhof 1 a, 2512 AA 's-Gravenhageo 

~tll <!olltgt 

Heerlen Maastricht 

Durft u ook te investeren in uw zoon of dochter? 

stuur ze naar een goede opleiding 

directie secretaresse 
medisch secretaresse 
juridisch secretaresse 
Europees secretaresse 
hostess I receptioniste 
toeristisch management assistente 
marketing manager 
middle manager 
taurist manager 

Een- en tweejarige full-time dagopleidingeno 

Vereiste vooropleiding: VWO- HAVO of gelijkwaardig niveau, 
geen cursusseno 

Prospectus: 
Oliemolenstraat 25, Heerlen, teL: 045 - 710707 
Sto Lambertuslaan 9, Maastricht, teL: 043- 2180950 

INHOUDSOPGAVE: 
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BIJBLIJVEN IN DEZE 
WERELD 

'Voorspellen is moeilijk, 
vooral wanneer het de 
toekomst betreft!' Deze 

ludieke zin van Wim Kan speel
de de laatste maand regelmatig 
door mijn hoofd. 
Bijblijven in deze wereld! In de 
VVD betekent dat op het ogen
blik dat alle uurwerken worden 
herzien en - zo nodig - aangepast 
aan de eisen van nu en van de na
bije toekomst. Tot nu toe achter 
de schermen, in het vervolg in 
het openbaar, worden onder lei
ding van VVD-voorzitter Ginjaar 
alle belangrijke elementen die 
VVD-leden kunnen en moeten 
binden door hoofdbestuur, par
tijraad, kamercentrales, afdelin
gen en uiteindelijk de Algemene 
Vergadering getoetst op doel
matigheid en worden wijzigingen 
in goed overleg geformuleerd. 
Ook de Commissie Liberaal Be
stek.onder leiding van mr. 
A. Geurtsen is druk bezig. Alles 
draait op schema, opdat tijdens 
de Algemene Vergadering 1988 
de discussies daarover kunnen 
losbarsten. 

Wordt de VVD een andere 
partij? Laat zij haar be
ginselen los? Welnee! 

Maar net zo min als wij 
vijftien jaar in dezelfde 
jas rondlopen, kan een 
politieke partij het zich 
veroorloven stil te staan 

in een zich voortdu
rend wijzigende we

reld. We moeten 
bijblijven! 

Bijblijven in deze wereld. 
Het had ook het motto 
kunnen zijn voor de Wolf

hezeemsus over technolgie, die 
werd gehouden vanuit de open 
vraagstelling: Hoe moeten we 
verder? Bij alle veranderingen 
die we meemaken strijden twee 
gevoelens om de voorrang. Ener
zijds de hang naar het oude ver
trouwde, de nostalgie, anderzijds 
de wil tot verandering en verbe
tering met steeds weer de vraag 
hoe maken we er met ons allen 
het beste van. Populair gezegd: 
het leven is geen foto maar een 
film, een steeds veranderend 
beeld, waarin we regelmatig ons 
op onze eigen rol moeten bezin
nen. 

Als op 29 januari in 't Turf
schip in Breda het veertig
jarig hestaan van de VVD 

wordt gevierd, kan met trots 
worden terug geblikt op de ge
schiedenis van een gezonde par
tij met al haar up's en down's. Op 
mensen die haar hebben ge
maakt. Allen door hun persoon
lijke inzet. Dat geldt evenzeer 
voor al die afdelingsbestuur
deren die hieràan hebben mee
gewerkt als voor de politieke lei-

. ders; het geldt voor al die vrijwil
ligers waardoor onze partij gro.ot 
is geworden. De politiek begint 
in uw straat en een partij heeft 
geen bestaan zonder haar leden. 
Op dit partijblad treft u de ac
ceptgiro aan voor uw lidmaat
schap voor 1988 plus een brief 
van de voorzitter. Neem daar
voor eens even de tijd. In dat 
streven om bij te blijven in deze 
wereld, nee, nog liever creatief in 
de voorhoede mee te werken en 
te denken, heeft de VVD u nod,ig. 



Januari 1948- januari 1988 

De VVD viert uitbundig haar verjaardag 
Op vrijdag 29 januari 1988 viert 
de Volkspartij voor Vrijheid en ' 
Democratie tussen 14.00 en 02.00 
uur haar 40e verjaardag met een 
uitbundig feest in het Turfschip te 
Breda. Een goede traditie van ju
bileumvieringen wordt daarmee 
voortgezet. 

's Middags: De 
Commissie ad hoc 

Liberaal Bestek '90 

De jubileumviering bestaat uit 
drie delen. Om te beginnen legt de 

Commissie ad hoc Liberaal Bestek 
'90 haar rapport over het liberale 
denken in de jaren '90 aan de 77e 
algemene vergadering van de 
VVD voor. Wat is er beter voor een 
jarige politieke partij dan te dis
cussiëren over haar toekomstper
spectief! 
's Middags tussen 14.00 en 17.00 
uur. 

In de vooravond: de 
liberale redenaars 

Tussen 20.00 uur en + 21.30 uur 
spreken vanaf het podium van de 

congreszaal 
- de partijvoorzitter, de heer Gin
jaar 
- de fractievoorzitter, de heer 
Voorhoeve 
- en de vice-premier, de heer De 
Korte. 

Hoofdredenaar is deze avond de 
Commissaris van de Koningin in 
de provincie Friesland, de heer 
Wiegel. 

Afgewisseld door populair klassie
ke muziek en de aanbieding van 
twee jubileumboeken zijn dit de 
inhoudelijke kanttekeningen bij 
dit achtste lustrum die geen VVD
er wil missen. 

Dan is er feest! 

Vanaf half 10 breekt het jubileum
bal los in de grote hal van het voor 
VVD-ers zo vertrouwde Turfschip. 
Dansen op muziek van verschil
lende orkesten, wat drinken in het 
café op de hoek. Of even mijmeren 
in de expositie van folders en an-

dere publicaties uit 40 jaren die u 
misschien zelf nog wel het leven 
heeft doen zien. En dan de 49 
stoelen-bioscoop met permanente 
vertoning van oude VVD-TV-pro
gramma's. 
En wat bij alle VVD-ontmoetingen 
toch het belangrijkst blijft: even 
praten met die en met die en met 
haar of hem. En net die éne op
merking maken tegen diegene die 
u al zo lang had willen spreken. 

Praatjes vullen geen 
gaatjes! 

Zodat er gedacht is aan stalletjes 
en buffetten waar u à contant 
kunt snoepen van alle zaken waar 
u juist op zo'n avond trek in heeft. 
Van zoet tot zout, van pedis tot 
sappig. 



Parkeren en vervoer 
is geen probleem 

Het parkeerterrein van het Turf
schip is beroemd door zijn ruime 
maten en het gebouw zelf ligt ook 
maar 10 minuten lopen vanaf het 
station. 
Er zijn KC's waar men denkt over 
het organiseren van gezamenlijk 
vervoer. Informeert u bij uw KC
bestuur of dat in uw KC ook het 
geval is. 

Hoe groot is het 
Turfschip? 

Heel groot, maar nooit gropt ge
noeg voor al die enthousiaste 
VVD-ers die deze verjaardag wil
len vieren. 
De middag- en vooravond-sessie 
zijn vrij toegankelijk. Voor het ju
bileumbal vanaf 21.30 uur dient u 
tevoren toegangskaarten te 
kopen. In Vrijheid & Democratie 
van december treft u daarover na
dere informatie aan. 
Snelle actie is dan geboden! 
Let dus op V&D van 15 december. 

Vragen en suggesties: 
H. M. G. Dittmar, 

VVD-public relations. 
Tel.: 070- 614121. 

Van de voorzitter 
I n de eerste helft van dit jaar 

bracht ik - zoals bekend - te
zamen met (wisselende) leden 

van het dagelijks bestuur, de al
gemeen secretaris en (soms) de 
adjunct-algemeen secretaris be
zoeken aan de algemene besturen 
van de kamercentrales. Het doel 
van deze gesprekken was de op
vattingen van de kamercentra
Iebesturen te vernemen over de 
gang van zaken in de partij, over 
wensen die er in de partij leven, 
over het functioneren van de 
partij, over de politieke besluit
vorming, over communicatie. 

In mijn toespraak tijdens de 
algemene vergadering op 15 mei 
jl. heb ik de voornaamste conclu
sies die uit deze bezoeken vielen 
af te leiden reeds vermeld (zie 
Vrijheid en Democratie van juni 
jl.). Ik wees daarbij met name 
ook op de grote betrokkenheid 
van onze leden die uit deze bij
eenkomsten bleek, maar ook op 
de lange weg die nog te gaan is. 
Er is nog veel te doen, en de me
dewerking van velen is daarbij 
nodig. 

0 p basis van deze bezoeken 
bereidde het dagelijks be
stuur een notitie voor het 

hoofdbestuur voor, waarin het 
voorstellen formuleerde voor het 
beter doen functioneren van de 
partij. Het hoofdbestuur ging in 
zijn vergadering van 14 septem
ber jl. akkoord met deze voorstel
len. Het hoofdbestuur is daarbij 
van mening dat door de voorlig
gende voornemens voldaan is, 
wordt of zal worden aan twee mo
ties van de afdeling Den Haag, 
die op de algemene vergadering 
van 15 en 16 mei jl. te Leeuwar
den werden aangenomen. Het 
dagelijks bestuur werkte ze daar
na verder uit. Het resultaat ligt 

in dit nummer voor u. Twee op
merkingen moeten hierbij ge
maakt worden. 

Zijn er veel activiteiten op de 
rails gezet, waarvan nu 
reeds concreet gezegd kan 

worden wanneer en op welke wij
ze deze tot resultaten zullen lei
den, bij onder andere -t.w. pu
bliciteit en vormings- en 
scholingsactiviteiten, is nog veel 
voorbereidend werk nodig voor 
en aleer tot concretisering kan 
worden overgegaan. Toch zal het 
u al wel duidelijk zijn in welke 
richting wordt gedacht. 

E een tweede opmerking 
gaat over de financiën. Bij 
dit nummer van Vrijheid 

en Democratie treft u de jaarlijk
se "contributie-brief" aan. Ook 
ditmaal wordt u verzocht om, 
voor zover dit in uw vermogen 
ligt, een bijdrage te geven boven 
het normaal verschuldigde be
drag. En ondanks de weten
schap, dat velen van u wellicht 
ietwat fronsend tegen dit ver
zoek aan kijken, durf ik het toch 
te doen. Omdat ik ervan over
tuigd ben dat wij op de goede weg 
zijn, dat wij er met uw aller steun 
in zullen slagen duidelijk te ma
ken wat liberalisme is, omdat zo
als Haya van Someren zei, libera
lisme iets is om je leven lang voor 
te vechten. 
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Terugblik op de 
algemene en financiële 

beschouwingen 
Het jaarlijks debat over 's lands 
huishoudboekje voor het komend 
jaar ligt alweer vijf weken achter 
ons. Toch willen we nog even bij 
deze globale behandeling van de 

rijksbegroting voor 1988 stil
staan, want door de langdurige 

debatten en het onderling gebak
helei van de 9 politieke partijen is 
het moeilijk om de grote lijnen te 

blijven volgen. 

W ij beginnen met een kort 
overzicht dat Joris Voor
hoeve na afloop van de de

batten schetste. 

1. Het kabinet heeft het groene 
licht gekregen voor zijn beleid voor 
1988. De VVD is gelukkig met het 
feit dat het kabinet de belastingver
lichting voor 1988 laat doorgaan. 
Dit is een van de belangrijkste pun
ten, waar de VVD op hamerde bij 
het opstellen van het regeerak
koord. 

2. Naar aanleiding van de ver
warring die was ontstaan in de 
Troonrede en de miljoenennota 
over handhaving en verbetering van 
de koopkracht hebben de coalitie-

. partners voor de minima enkele bij-

Dr. ir. J. Voorhoeve, VVD-fractie
leider 

stellingen voorgesteld die door het 
kabinet zijn overgenomen. Zo zal 
ondermeer de kwaliteitskorting op 
de huursubsidie worden afgezwakt 
en zullen de verplichte ziekenfonds
verzekerden maximaalf 100,- per 
jaar hoeven te betalen aan verwijs
kaarten naar specialisten. 

3. Zowel de VVD als het CDA 
hebben de bezuiniging op de kort
lopende gezinszorg afgewezen. De 
eigen bijdrage hiervoor vinden de 
coalitiepartners veel te hoog. CDA 
en VVD vinden dat de helft van de 
bezuinigingen wel als een zeer kleine 
korting op de apparaatskasten kan 
plaatsvinden, maar zijn het nog 
niets eens over de andere helft. 
CDA zoekt het toch in de richting 
van een hogere eigen bijdrage dan 
thans geldt; VVD denkt liever aan 
verhoging van toegangsprijzen tot 
culturele evenementen. Veel entree
prijzen van gesubsidieerde gezel
schappen en orkesten zijn in ver
houding tot het buitenland buiten
gewoon laag. Bovendien blijkt dat 
de Nederlanders voor zelfstandige, 
vrije produkties best bereid zijn een 
hoger bedrag te betalen. Dan kan de 
gezinszorg beschermd blijven tegen 
forse verhogingen. 

4. Op verzoek van de VVD 
wordt het kabinetsvoornemen om 
herstellingsoorden te sluiten her
overwogen. De VVD vreest dat dit 
voornemen juist tot hogere gezond
heidszorgkosten zal leiden, doordat 
patiënten die door deze sluiting tus-

sen de wal en het schip dreigen te 
vallen eerder het risico lopen in een 
inrichting te belanden. V oor 1 no
vember zal het kabinet met de in
stellingsbesturen rond de tafel gaan 
zitten om andere mogelijkheden te 
bespreken. Er bestaat dus een kans 
dat een deel van deze instellingen 
open blijft. 

5. Wat betreft de voorgestelde 
korting van 14 à 15 miljoen op het 
onderwijsvoorrangsbeleid wil de 
VVD 4 à 5 miljoen minder op deze 
post bezuinigen om de grote steden 
uit de nood te helpen. Juist daar zit
ten de meeste niet-Nederlandstatige 
kinderen op de basisscholen. De li
beralen willen dat thans goed lopen
de projecten worden voortgezet. Dit 
bedrag zal moeten komen uit het in
terdepartementale minderheden
budget. 

6. Een VVD-CDA-motie om de 
belasting op de melkquota zoveel 
mogelijk te vermijden, werd door de 
Kamer aangenomen en zal door het 
kabinet worden gehonoreerd. 

7 · Wat betreft onze infrastruc
tuur heeft de VVD wederom een 
lans gebroken spoed te zetten achter 
nieuwe wegen, tunnels e.d. en fi
nanciering door samenwerking met 
beleggers. Ook de verkoop van 
staatsdeelnemingen kan daar geld 
voor opbrengen. Een motie om vóór 
1990 aandelen van de Postbank op 
de markt te brengen werd aange
nomen door de Kamer. 

8. Dat gold ook voor de VVD
motie waarin faciliteiten worden 
bepleit in de fiscale sfeer voor indi
viduele winstdelingen. 

9. De VVD heeft het kabinet 
verzocht om zich extra in te span
nen voor de langdurig werklozen. Zij 
bepleit daartoe een beroepskeuze
test voor allen die langer dan twee 
jaar werkloos zijn. De hiertoe opge
stelde motie is aangehouden tot de 
behandeling van de begroting van 
Sociale Zaken en Werkgelegenheid. 

Bezuinigen vanwege 
overschrijdingen 

De extra bezuinigingsronde 
waarvan iedereen de afgelopen zo
mer druppelsgewijs kennis kon ne
men en die maar liefst 4 miljard 
moet opbrengen, is te danken aan 
het feit dat de departementen veel 



Mr. F. de Grave, financieel specia
list 

meer hebben uitgegeven dan zij 
mochten. Frank de Grave, finan
cieel specialist van de VVD-fractie, 
legde tijdens de Financiële Be
schouwingen de vinger op de wond. 

"Hoe anders," zo verzuchtte hij, 
"zouden deze Algemene en Financi
ele Beschouwingen kunnen zijn in
dien deze gigantische overschrijdin
gen niet hadden plaatsgevonden. 
Het hele ombuigingspakket met 
een aantal pijnlijke maatregelen, ad 
4 miljard, zou niet aan de orde zijn 
geweest. Het financieringstekort 
zou volgens het tijdpad van het ka
binet op 7 % kunnen worden ge
steld en dan zou nog zo'n half mil
jard resteren voor ;,leuke dingen" 
zoals de minister van Financiën dat 
zuinigjes pleegt te formuleren. Maar 
in onze ogen is het nog belangrijker 
dat deze overschrijdingen een ge
vaar vormen voor de steun in de sa
menleving voor het zo noodzakelijke 
saneringsbeleid van het kabinet. 
Het is immers begrijpelijk dat de 
burger er bepaald moeite mee heeft 
pijnlijke ombuigingen te accepteren 
die niet nodig zijn om het financie
ringstekort te verlagen of om lasten
verzwaring te voorkomen, maar om 
de uit de hand gelopen uitgaven van 
de overheid weer zelf in het gareel 
te brengen." 

Frank de Grave benadrukte dat 
hij geen nieuw geluid liet horen: "Al 
sinds 1983 is in elke miljoenennota 
in krachtige termen gefulmineerd. 
Vandaar dat de VVD-fractie op
nieuw het zwaartepunt legt op de 
beheersbaarheid van de collectieve 
uitgaven. Deels worden die over
schrijdingen veroorzaakt door 
slechte ramingen. De uitvoerige dis
cussie over de overschrijdingen bij 
Onderwijs m.b.t. de incidentele 
looncomponent hebben dat vol
strekt duidelijk gemaakt. Het is dan 
ook de vraag of er voldoende inhoud 
is gegeven aan de aanbeveling van 
de Studiegroep Begrotingsruimte 
om in overleg tussen Financiën en 

de FEZ-afdelingen van de depar
tementen een grotere nadruk te leg
gen op ramingstechnische kwesties. 
Moeten de tot nu toe gebruikte ra
mingsmodellen niet eens kritisch 
onder de loupe worden genomen?" 
vroeg hij minister Ruding. 

De Grave hield een pleidooi om 
de voorjaarsnota te vervroegen van 
juni naar maart van het lopende be
grotingsjaar, waardoor het mogelijk 
zou worden de overschrijdingen nog 
in hetzelfde jaar te compenseren. 

Beroepskeuze
onderzoek langdurig 

werklozen 

Tijdens de Algemene Beschou
wingen heeft VVD-fractieleider 
Voorhoeve een dringend beroep op 
de regering gedaan zich extra in te 
spannen voor de kansarme lang
durig werklozen. De door de VVD 
daartoe opgestelde motie heeft de 
partij echter aangehouden tot het 
begrotingsdebat over Sociale Zaken 
en Werkgelegenheid. 

De VVD wil alle mensen die lan
ger dan twee jaar werkzaam zijn 
oproepen voor een oriënterend ge
sprek en een beroepskeuze-onder
zoek. Op die wijze is het mogelijk 
om uit te vinden welke her-, om- of 
bijscholing bij de gedupeerden past. 
Het gaat om een groep van 237.000 
mensen, die al langer dan twee jaar 
niet aan de slag is kunnen komen. 
Zij dreigen in een isolement te ra
ken, waar het grootste deel op eigen 
kracht niet meer uit kan komen. 
Hier ligt duidelijk een taak voor de 
regering. 

Voorhoeve zei hierover in de 
Tweede Kamer: "Het blijkt dat veel 
laaggeschoolde, langdurig werklo
zen geïsoleerd zijn, zelf niet meer 

goed weten wat ze kunnen of willen, 
hun eigen capaciteiten onderschat
ten, of verkeerde opleidingen kiezen 
en dan weer met een kater afhaken. 

Naar onze schatting kost dit 
voorstel enige tientallen miljoenen 
en kan het uit de bestaande post van 
1 miljard worden betaald, die op de 
begroting van Sociale Zaken staat. 
Voor de beroepskeuze-onderzoeken 
moeten zoveel mogelijk particuliere 
bureaus worden ingeschakeld ... " 

Joris Voorhoeve vindt het 
vreemd dat op het ogenblik de ene 
werkloze forse bedragen voor een 
dure opleiding krijgt, die lang niet 
altijd verstandig is gekozen ... "De 
ander die het niet meer ziet zitten 
krijgt niets." 

De idee van mensgerichte be
nadering kan vermoedelijk rekenen 
op veel steun in de Tweede Kamer. 
De praktijk heeft geleerd dat de ba
nenplannen weinig bevredigend 
werken. Ze kosten handenvol geld 
en leiden amper tot resultaten. 
Voorhoeves voorstel gaat uit van de 
andere kant: begin niet bij het werk; 
begin bij de mens. Een liberale, in
dividuele benadering waardoor de 
werkloze niet langer een nummer of 
een dossier is, maar waardoor aan
dachtwordt besteed aan zijn situa
tie en mét hem wordt gekeken en ge
zocht naar zijn mogelijkheden. 

Inmiddels heeft men in de ge
meente Den Haag langdurig werk
lozen opgeroepen voor een oriën
terend gesprek. Velen kwamen, ve
len ook lieten het afweten. De laat
sten berusten in hun werkloosheid 
of hebben daar hun leven reeds op 
aangepast. Als het aan de VVD ligt 
zal, indien sprake is van onwil, in de 
toekomst een korting komen op de 
werkloosheidsuitkering. Wel willen 
de liberalen voor oudere werklozen 
een soepeler behandeling, afhanke-
lijk van hun omstandigheden. • 

V.l.n.r.: De Grave en Voorhoeve luisteren naar het regeringsantwoord na 
de eerste termijn van de Tweede-Kamer 



Anticiperen op ontwikkelingen in de samen
leving is de g-,;ote uitdaging van elke politieke 
partij. Wij moeten daarbij weten waar wij nu 
staan, welke de verwachte ontwikkelingen in de 
komende jaren zullen zijn en vervolgens onze lij
nen uitzetten. 

Om aan te geven welke de li
berale antwoorden zouden 
kunnen zijn heeft het hoofd

bestuur reeds in juni van dit jaar de 
Commissie Liberaal Bestek 1990 in
gesteld; de samenstelling van de 
commissie is: mr. A. Geurtsen te 
Hilversum, voo'rzitter, mevr. ir. M. 
H. Blom-Fuhri Snethlage te Gel
drop, prof. mr .. M. C. B. Burkens te 
Leersum, prof. dr. S. K. Kuipers te 
Groningen, drs. L. van Leeuwen te 
Capelle a/d IJssel en mevr. drs. M. 
W. M. Vos-van Gortel te Utrecht. 
De commissie kreeg als opdracht 
mee een nota op te stellen over be
langrijke vraagstellingen die in de 
toekomst kunnen spelen. Zij zal op
lossingen aandragen vanuit een li
berale visie, en zal zich daarbij die
nen te beperken tot hoofdlijnen, 
maar de vraagstukken wel in onder
ling verband dienen te bezien. De 
nota dient in eenvoudige, klare taal 
te zijn opgesteld. 

Als deze nota begin januari is uit
gebracht kunnen de afdelingen zich 
erover buigen en moties indienen, 
waarna het geheel op de algemene 
vergadering van 27 en 28 mei 1988 
besproken zal worden. 
Wel wordt er reeds bij de viering 
van het 40-jarig bestaan van de par
tij, op 29 januari 1988 in Breda, 
's middags een mini-symposium ge
houden over het Liberaal Bestek. 

Zet het Bestek de grote lijnen uit, 
details moeten worden ingevuld in 
het verkiezingsprogramma. Om een 
goede discussie hierover tot stand 
te brengen stelt het hoofdbestuur 
zich voor dat een daartoe nog in te 
stellen commissie zich er aanstonds 
na de discussie over het Liberaal 
Bestek 1990 toe zet om rond de jaar
wisseling '88/'89 een concept van 
zulk een programma aan de partij 
aan te bieden. Daarna kan de partij 
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door VVD-voorzitter dr. L. Ginjaar 

er het grootste gedeelte van het jaar 
1989 over discussiëren, waarna de 
algemene vergadering het program
ma vaststelt. 

Maar politieke discussie is meer 
dan het alleen maar opstellen van 
een bestek en een programma. 
Voortdurende inhoudelijke discus
sie in alle geledingen is de rugge
graat van de partij. Ongetwijfeld 
kan het hoofdbestuur daarbij 
sturend optreden, maar ook vanuit 
de partij zelve kunnen initiatieven 
naar voren komen. Het hoofdbe
stuur stelt zich voor daartoe in de 
loop van 1988 tot een nadere uit
werking te komen in nauwe samen
werking met de partijcommissies, 
de kamercentralebesturen, de Haya 
van Somerenstichting en de prof. 
mr. B. M. Teldersstichting. 

In alle gevoerde gesprekken met 
de kamercentralebesturen nam het 
onderwerp vorming en scholing een 
centrale plaats in. Mede tegen de 
achtergrond dat de kwaliteit van be
stuurders en politici mede in he-

langrijke mate het succes van een 
politieke partij bepaalt. Allerwegen 
werd beklemtoond dat dit aspect 
vooral niet te weinig aandacht mag 
krijgen. 

Geconstateerd werd tevens dat 
vorming en scholing op zich niet 
voldoende is. Belangrijk is tevens 
dat de juiste personen worden ge
worven en toegelaten, dat de opge
dane kennis en ervaring wordt be
nut, dat cursisten in de partij wor
den opgevangen en ingezet voor 
functies. Bestuurlijke aspecten ver
dienen naast de liberale of politieke 
zeker ook aandacht. 

Het hoofdbestuur is dan ook van 
mening dat meer dan tot nu toe ge
richte vormgeving aan vorming en 
scholing zal moeten worden ge
geven; hieraan zal in de komende 
maanden uitwerking worden ge
geven. Over de activiteiten die in dit 
kader ontwikkeld worden zullen de 
leden regelmatig worden geïnfor
meerd. 

.Voor de beeldvorming van een 
politieke partij is niet uitsluitend 
belangrijk het feitelijk politiek han
delen van politici, bestuurders en 
volksvertegenwoordigers, maar te
vens hoe de partij zijn idealen uit
draagt, zijn beleidsopvattingen dui
delijk maakt, de politiek verwerkt. 

Wat is de boodschap van de par
tij, wat wil de partij ermee doen, 
hoe draagt die partij de boodschap 
over, hoe zorgt de partij dat deze in
derdaad ontvangen worden. 

Essentieel in deze media-maat
schappij is dat de partij zelf een 
duidelijke berichtgeving naar leden 
en kiezers verzorgt. Er dient een 
platform te zijn waarop discussie 
kan plaatsvinden over politieke (en 
organisatorische) vraagstukken, 
waarin de leden actief moeten par
ticiperen. Inzicht moet worden ge
geven over standpunten met be
trekking tot zowel actuele als lange 
termijn vraagstukken; duidelijk
heid en herkenbaarheid is daarbij 
voorwaarde. Plannen zijn derhalve 
in voorbereiding die Vrijheid en De
mocratie en andere liberale publi
caties daar meer dan tot nu toe ge
schikt voor moeten maken, terwijl 
andere wijzen van informatieover
dracht eveneens ontwikkeld zullen 
worden. In dit kader zal het db ook 
plannen ontwikkelen voor gerichte 
ledenwerfacties. 



Algemeen wordt het functioneren 
van de partijraad als onbevredi
gend ervaren, niet in het minst door 
de leden van de partijraad zelve, zo
als moge blijken uit de desbetreffen
de motie op 1 november jl. door de 
partijraad aangenomen. 

Inmiddels heeft het hoofdbestuur 
besloten tot instelling van een com
missie, die tot taak heeft het func
tioneren van de partijraad nader te 
bezien. Belangrijke vragen daarbij 
zijn het al of niet bindend zijn van 
uitspraken van de partijraad, de sa
menstelling en de verhouding tot 
andere organen in de partij. Ook 
dient de commissie de positie van 
de themadagen nader te bezien. 
Deze commissie is verzocht haar 
advies voor medio 1988 uit te bren
gen, kan het zijn voorjaar 1988. 

Het hoofdbestuur zal op basis van 
dit advies voorstellen voorbereiden, 
die in de tweede helft van 1988 in de 
partij zullen worden besproken. 

De samenstelling van de commis
sie is: ing. M. de Bruijne te Velp, 
voorzitter, J. F. Meijeraan R. A. te 
's-Gravenhage, mr. H. C. G. L. Po
lak te Rotterdam, W. Schuddeboom 
te Hoorn, mr. H. P. Talsma te Epse 
en ir. T. Thalhammer te Son. 

Een van de belangrijkste activi
teiten van een politieke partij is het 
stellen van kandidaten voor de 
volksvertegenwoordigende organen 
(Eerste en Tweede Kamer, provin
ciale staten, gemeenteraden en Eu
ropese Parlement). De wijze waarop 
tot deze kandidaatstelling wordt 
gekomen geniet dan ook altijd bij
zonder veel aandacht. 

Reeds in de zomer van 1986 werd 
door het hoofdbestuur de zoge
naamde Reglementen Evaluatie 
Commissie ingesteld met als taak 
verslag uit te brengen over de bruik
baarheid van de huidige reglemen
ten en aanbevelingen te geven over 
eventuele wijzigingen. Deze com
missie bracht op 31 augustus jl. een 
rapport uit aan het hoofdbestuur. 
De partijraad zal op 28 november 
a.s. hierover advies uitbrengen. Het 
hoofdbestuur zal vervolgens een 
aantal principiële uitgangspunten 
formuleren, die begin januari aan de 
partij zullen worden voorgelegd. 
Nadat afdelingen moties hebben in-

gediend, zal de algemene verga
dering van 27 en 28 mei 1988 beslui
ten nemen. Deze besluiten zullen 
vervolgens door het hoofdbestuur in 
reglementen worden verwerkt. Na
dat de partij hierover gediscussieerd 
heeft zal de algemene vergadering 
van januari 1989 deze reglementen 
vaststellen. 

Naar aanleiding van de wijze 
waarop de jongste kandidaatstel
lingsprocedures verliepen is er van
uit de algemene vergadering op 15 
en 16 mei jl. op aangedrongen na te 
gaan of er mogelijkheden zijn om 
bij de kandidaatstellingen beoor
delings- en klachtenprocedures in 
te bouwen. Het dagelijks bestuur is 
van mening dat dit een delicate en 
gevoelige materie betreft, met vele 
aspecten, met name met betrekking 
tot de in het geding zijnde personen. 
Het heeft daarom gemeend zich in 
eerste instantie globaal te moeten
oriënteren; het heeft daartoe aan 
een zestal leden van de partij ge
vraagd - zo mogelijk rond de jaar
wisseling '87/'88 - een advies uit te 
brengen, waarna het dagelijks be
stuur nader aan het hoofdbestuur 
zal rapporteren. Het is daarbij de 
bedoeling dat het hoofdbestuur tij
dig voor de algemene vergadering 
van 27 en 28 mei 1988 zijn mening 
heeft kenbaar gemaakt. 

De betreffende leden zijn: mr. 
J. M. Polak te Ede, voorzitter, A. 
Bos te Apeldoorn, prof. mr. M. C. B. 
Burkens te Leersum, mevr. mr. A. 
Nieuwenhuis-Nagtglas Boot te Ha
ren, mr. H.C. G. L. Polak te Rotter
dam en ir. T. Thalhammer te Son, 
allen lid c.q. plaatsvervangend lid 
van de Commissie van Beroep van 
onze partij. 

'-; "-:~. 

Het beginsel van de voor een 
groot deel regionale samenstelling 
van het hoofdbestuur dateert uit de 
periode van reorganisatie 1962-
1963. Voordien werden niet alleen 
de leden van het dagelijks bestuur, 
maar ook de overige leden van het 
hoofdbestuur rechtstreeks door de 
algemene vergadering gekozen uit 
kandidaten die door de afdelingen 
werden gesteld. 

In het kader van bovengenoemde 
reorganisatie stelden de kamercen
trales aan het hoofdbestuur voor: 
- een dagelijks bestuur met een 

sterk functionele indeling (orga-

nisatie, voorlichting en propagan
da e.d.); 

- een regionaal samengesteld 
hoofdbestuur; hierbij werd ge
dacht aan de voorzitters van de 
kamercentrales als hoofdbe
stuursleden. 

Het toenmalige hoofdbestuur 
verwierp echter de gedachte dat de 
voorzitters van de kamercentrales 
tevens lid van het hoofdbestuur 
zouden zijn. Oud motiveerde dat 
met de stelling dat het hoofdbe
stuur alleen de partij kan vertegen
woordigen als alle leden daarvan 
hun mandaat ontlenen aan een be
noeming (verkiezing) door de alge
mene vergadering; aanwijzing (di
rect of indirect) door een centra
levergadering van de kamercentrale 
is in strijd met het wezen van de 
VVD als een eenheidspartij als te
genovergestelde van een federatieve 
bond. Deze principiële gedachten
gang bleef de keuze niet bepalen: de 
partij koos uiteindelijk voor het 
aanwijzen van hb-leden door ka
mercentrale-vergaderingen; een -
ook in formele zin - dualistische si
tuatie werd hiermee geschapen. 

Binnen het hoofdbestuur doet 
zich het grote probleem voor van de 
taakafbakening en de informatie
verschillen tussen dagelijks bestuur 
en overige leden hoofdbestuur. Vor
men de niet db-leden van het 
hoofdbestuur niet anders dan een 
soort "ledenraad" waarin het da
gelijks bestuur verantwoording af
legt van hetgeen het al dan niet ge
daan heeft,. of vormt het hoofdbe
stuur een werkelijk uitvoerend lan
delijk bestuursorgaan? Voor dat 
laatste is het hoofdbestuur te groot 
en het functioneren als ledenraad 
hebben dagelijks en hoofdbestuur 
nooit gewild. 

Alles overziende is het dagelijks 
bestuur van mening dat het hoofd
bestuur zou dienen te bestaan uit 11 
tot 13 leden, allen gekozen door de 
algemene vergadering en derhalve 
verantwoording verschuldigd aan 
deze algemene vergadering; bij de 
samenstelling dient rekening te 
worden gehouden met een zekere re
gionele spreiding. 

Uiteraard dient ook een hoofdbe
stuur van deze samenstelling de 
contacten met de achterban niet te 
verliezen. Derhalve dient een Com
missie van Advies ingesteld te wor
den bestaande uit de voorzitters 
van de kamercentrales of zij die hen 
vervangen. 



Het hoofdbestuur heeft zich in 
principe kunnen vinden in deze be
nadering en heeft het dagelijks be
stuur verzocht nadere voorstellen te 
ontwikkelen. Deze zullen nadat het 
hoofdbestuur er zijn goedkeuring 
aan heeft gehecht in januari gepu
bliceerd worden, waarna de partij 
zich erover kan buigen; besluitvor
ming vindt dan op de algemene ver
gadering van 27 en 28 mei 1988 
plaats. 

De voorschriften worden - zoals 
die in onze partij na vele discussies 
minitieus zijn vastgesteld - als 
"knellend" ervaren. Er is een dui
delijke wens om tot een meer flexi
bele opzet te komen, die mogelijk
heden biedt voor een "reglemen
tering-op-maat". Gezien de veel
vuldigheid van de klachten - die 
intenser worden naar de mate dat 
afdelingen kleiner zijn - lijkt het 
nuttig om te zien of deze reglemen
ten niet vereenvoudigd kunnen wor
den. Het hoofdbestuur heeft der
halve de algemeen secretaris ver
zocht voorstellen hierover voor te 
leggen aan achtereenvolgens da
gelijks bestuur en hoofdbestuur, en 
wel zo mogelijk voor de jaarwis
seling '87 /'88. Vervolgens kunnen 
deze voorstellen aan de afdelingen, 
ondercentrales en kamercentrales 
voor commentaar worden voor
gelegd en wel in de maanden janua
ri tot maart 1988. Op basis van dit 
commentaar zal dan tot vaststelling 
van voorstellen met betrekking tot 
deze regelgeving worden gekomen. 

De partijstructuur ondervindt in 
het algemeen weinig kritiek. Een 
aspect dat vaak naar voren kwam 
was de ondoorzichtige besluitvor
ming waarbij niet altijd duidelijk is, 
bij welk orgaan nu precies de ver
antwoordelijkheid berust. Ook werd 
vaak gewezen op de voor kleine af
delingen ongunstige samenstelling 
van een ondercentrale; terwijl te
vens geconstateerd werd dat de 4 la
gen structuur nogal "zevend" is. De 
vraag laat zich stellen of inderdaad 
een 3 lagen structuur niet efficiën
ter werkt, waarbij ondercentrales 
eerder gezien moeten worden als 
een "gemeenschappelijke regeling" 
voor regionale activiteiten dan als 
een echte bestuurslaag. 

Het hoofdbestuur zal met betrek
king tot zowel de reglementen over 
de wijze waarop de partij tot beslui-
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ten komt, d.w.z. de wijze waarop de 
stem van de afdelingen het best ge
hoord kan worden, als de positie 
van de ondercentrales met nadere 
voorstellen komen. 

De aangenomen moties 
van de afdeling 
's-Gra venhage 

Gezien de nieuwe plannen om 
van Vrijheid en Democratie 
een voor alle leden aantrekke
lijk partij-orgaan te maken, 
welke plannen worden toe
gejuicht, vraagt de algemene 
vergadering daarbij uit te 
gaan van de volgende hoofd
doelstellingen, die moeten 
worden verwezenlijkt binnen 
het raam van de huidige fi
nanciële mogelijkheden. 

1. Het scheppen van een po
dium voor discussie over po
litieke en organisatorische za
ken tussen leden, besturen, 
fracties en andere betrok
kenen. 
2. Het blad dient een middel 
te zijn voor een goede commu
nicatie tussen de onder punt 1 
genoemden. 
3. Het blad dient informatie 
te bevatten over partij-organi
satorische aangelegenheden 
door het hoofdbestuur, alsme
de informatie over voor libera
len belangwekkende artikelen 
en andere publikaties. 
4. De taak van de hoofdredac
tie zal daarbij meer wervend 
en coördinerend dienen te 
zijn. 

De leden van de VVD te Lee u-

Een samenvatting van de be
langrijkste activiteiten 
waarover de partij besluiten 
moet nemen en de daarbij 
behorende besluitvormings
procedure luidt als volgt: 

* De nota Liberaal Bestek wordt 
in de beschrijvingsbrief in 
Vrijheid en Democratie van 12 ja
nuari 1988 gepubliceerd; moties 
kunnen voor 23 maart 1988 door 
de afdelingen worden ingediend; 
deze worden op 29 april 1988 gepu
bliceerd tezamen met het com-

warden in vergadering bijeen 
op 15/16 mei 1987, van me
ning dat 
- de presentatie van dé VVD 
en de herkenbaarheid van de 
liberale uitgangspunten daar
in onvoldoende is en verbete
ring behoeft, 
- het noodzakelijk is het 
draagvlak van de partij te ver
breden door individuele leden 
te stimuleren tot een actieve 
opstelling en inbreng in ge
dachtenvorming omtrent de 
door de partij te volgen koers, 
- de interne communicatie en 
informatie-overdracht verbe
terd dient te worden - met 
name door hierop de organisa
tiestructuur en procedures af 
te stemmen - om te bevor
deren dat het inzicht van de 
leden frequenter kan worden 
verwerkt in het beleid van de 
partij 

verzoeken daarom het hoofd
bestuur en dagelijks bestuur 

1. De aangeroerde punten in 
overweging te nemen. 
2. In de eerstvolgende alge
mene vergadering van de par
tij met betrekking tot de aan
geroerde punten voorstellen 
te doen. 
3. Tijdens deze vergadering 
de leden de gelegenheid te 
bieden zich over deze voor
stellen uit te spreken. 

mentaar van de commissie die de 
nota heeft opgesteld en een advies 
van het hoofdbestuur. 
* Na bespreking in de algemene 
vergadering van 27 en 28 mei 1988 
wordt de nota in juni/juli 1988 de
finitief vastgesteld. 

2. \led<iezingsprogrcunme 
* Aansluitend aan het vaststellen 
van het Liberaal Bestek zal ge
werkt gaan worden aan het opstel
len van een verkiezingsprogram
ma. In het voorjaar van 1988 zal 
het hoofdbestuur besluiten over 
de samenstelling van een program-



rnacommissie en de procedure 
waarlangs het programma wordt 
opgesteld. 

3. Reglementen op de hcmdi;:L;c~· 
stelling 
* In de beschrijvingsbrief in 
Vrijheid en Democratie van 12 ja
nuari 1988 zal het hoofdbestuur 
voorstellen formuleren voor een 
opzet van nieuwe reglementen op 
de kandidaatstelling: Deze voor
stellen zullen gebaseerd zijn op de 
nota van de Reglementen Evalua
tie Commissie, zoals deze aan het 
hoofdbestuur op 31 augustus 1987 
is aangeboden, het advies dat de 
partijraad op 28 november 1987 
zal vaststellen, alsmede suggesties 
die uit de partij zijn aangereikt. 
* Door de afdelingen kunnen mo
ties worden ingediend voor 23 
maart 1988; deze worden op 29 
april 1988 gepubliceerd tezamen 
met het commentaar van het 
hoofdbestuur; behandeling vindt 
plaats in de algemene vergadering 
van 27 en 28 mei 1988. 
* Na de uitspraak van de alge
mene vergadering zal het hoofdbe
stuur voorstellen tot vertaling in 
reglementsartikelen uitwerken; na 
behandeling van deze voorstellen 
in de partij in het tweede halfjaar 
van 1988 zal de algemene verga
dering van januari 1989 het regle
ment definitief vaststellen. 

4. I(lcchtenp;·ocedui·e/ 
beoordelings}Jrotec!?..~rc 

* Het dagelijks bestuur heeft aan 
een aantal leden gevraagd een ge
zamenlijk advies uit te brengen 
over de mogelijkheden van een 
klachtenprocedure en een beoor
delingsprocedure; aan hen is ver
zocht zo mogelijk dit advies voor 
de jaarwisseling '87 /'88 uit te 
brengen. Het hoofdbestuur zal 
haar opvatting in het voorjaar van 
'88 bekendmaken. 

5. Plaats en functie VC!n ci2 

1_oartijraad 
* De Commissie ad hoc Partijraad 
is verzocht medio '88, kan het zijn 
voorjaar '88, advies uit te brengen. 
Op basis hiervan zal het hoofdbe
stuur voorstellen voorbereiden; na 
behandeling van deze voorstellen 
in de partij in de tweede helft van 
1988 zal de algemene vergadering 
van januari 1989 definitieve be
sluiten nemen. 

cen,~rales 

* In de beschrijvingsbrief in 

Vrijheid en Democratie van 12 ja
nuari 1988 zullen voorstellen door 
het hoofdbestuur worden gedaan 
over de ondercentrales; afdelingen 
kunnen amendementen indienen 
voor 23 maart 1988, welke tezamen 
met het advies van het hoofdbe
stuur op 2 mei 1988 gepubli-

ingediend tot 23 maart 1988, deze 
worden met het advies van het 
hoofdbestuur gepubliceerd op 2 
mei 1988. De algemene verga
dering van 27 en 28 mei 1988 
neemt besluiten. 

D. _AJgenzene t·e{:JelgeuÜig 
ceerd zullen worden. De algemene 
vergadering van 27 en 28 mei 1988 
zal besluiten. 

* In de beschrijvingsbrief in 
Vrijheid en Democratie van 12 ja
nuari 1988 zullen voorstellen door 
het hoofdbestuur worden gedaan 
over een gewijzigde samenstelling 
aan het hoofdbestuur; tevens zal 
worden ingegaan op de regionale 
advisering aan het hoofdbestuur 
en de positie van de voorzitters 
van de kamercentrales. 

* Begin 1988 zal het dagelijks be
stuur voorstellen opstellen om te 
komen tot een vereenvoudiging 
van de regels in onze partij met 
betrekking tot de besluitvorming 
en het functioneren van kamer
centrales, (ondercentrales) en af
delingen. Nadat deze commentaar 
hebben geleverd zal het dagelijks 
bestuur nadere voorstellen for
muleren, die na behandeling in het 
hoofdbestuur aan de partij wor-

* Amendementen kunnen worden 

, qen voorgelegd. De algemene ver
gadering van januari 1989 neemt 
besluiten. 

. : .. .Themanummer LEF 

·Het·p~Întaafvan de politiek? 
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JOVD 
kwaliteitscontroleur 
van de donkerblauwe 
VVD-cirkel 

I n een interview met "De Tijd" 
van 30 oktober jl. stelt de heer 
Voorhoeve dat de VVD een don

kerblauwe cirkel is tegen een achter
grond die steeds blauwer begint te 
kleuren. In dit artikel wordt aange
geven: 

1. dat een sterkere profilering 
door de VVD de noodzakelijke be
vredigende blauwe verfbestand
delen op dient te leveren om de cir
kel donkerblauw te houden en de 
achtergrond blauwer te verven; 

2. dat de JOVD hierbij een be
langrijke rol speelt door de kwali
teitscontrole op de kleur van de 
verf. 

VVD: donkerblauwe 
cirkel 

In dat interview beantwoordt de 
heer Voorhoeve de uitspraak dat de 
VVD weinig weet te stellen tegen
over de nieuwe filosofietjes van het 
CDA en dat die partij de toon zet, 
de discussie bepaalt en ideologisch 
het initiatief neemt, terwijl de VVD 
achterblijft, met de volgende theo
rie (ontleend aan de heer Bolke
stein). "De VVD is een donker
blauwe cirkel tegen een achtergrond 
die steeds blauwer begint te kleu
ren. Een scherpere profilering van 
de VVD dan nu zal contrasterend 
werken en dus moet je je afvragen 
of een dergelijke profilering op zich 
een grote prioriteit verdient. Er is", 
gaat Voorhoeve verder, "geen prin
cipieel ideologisch verschil tussen 
de VVD en de andere grote partijen 
die het politiek toneel beheersen." 

De laatste prikkelende zinsnede 
latend voor wat hij is, richt ik mij 
op de boeiende these over de rol van 
de VVD als donkerblauwe cirkel te
gen een blauwer wordende achter
grond. 

Is die VVD-cirkel wel donkerblauw? 
Het donkerblauwe staat voor de 

liberale koers die de VVD vaart. 
Wij allen weten dat de VVD terwille 

10 

van haar coalitiepartner uit prag
matische overwegingen wel eens wat 
liberale ideeën inlevert (euthanasie, 
gelijke behandeling, media). Maar 
ook buiten het immateriële vlak be
zondigt de VVD zich wel eens aan 
het laten varen van liberale prin
cipes. Daarover later meer. Zonder 
van alle gevallen te zeggen dat de 
cirkel hierdoor zelfs wat vervormt -
waardoor hij zwakker van structuur 
wordt - is het in ieder geval zo dat 
het mooie donkerblauw op som
mige delen van de cirkel wel eens 
verschiet naar het groene gedeelte 
van de regenboog. Groen en blauw 
tezamen kunnen aardig vloekende 
combinaties opleveren. 

Is het eigenlijk wel zo dat die 
achtergrond steeds blauwer wordt? 

'Het kabinet voert VVD-beleid 
niet in de laatste plaats aangevoerd 
door Lubbers zelf is een veel ge
hoorde uitspraak, vooral in VVD
kringen. Ik kan me niet geheel aan 
de indruk onttrekken dat hierbij de 
wens de vader van de gedachte is. 
Naast de VVD voeren ook de overi
ge politieke partijen hun eigen kleu
renbeleid. De CDA-slogans over de 
zorgzame samenleving, het gezin als 

IHI~ 
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hoeksteen van die samenleving, la
ten duidelijk groene sporen achter 
al dan niet tegelijk met wat rode 
verfspetters van de PvdA (de druk 
op de invoering van een volksver
zekering voor ziektekosten, de dis
cussie over NAVO-kerntaken). 
Deze mengeling van kleuren kan wel 
eens een ongewenste kleur blauw 
opleveren. 

Iemand moet er dus voor waken 
dat het blauw van de VVD mooi 
blauw blijft en de achtergrond de 
mooie blauwe VVD-kleur krijgt. De 
JOVD heeft deze taak op zich geno
men en dat zij haar taak serieus 
neemt blijkt uit het volgende. 

Naar aanleiding van Prinsjesdag 
en de Algemene Beschouwingen 
wenst de JOVD (symbolisch) wat 
potten donkerblauwe verf af te le
veren bij de VVD-Tweede-Kamer
fractie met het vriendelijk verzoek 
hiermee de eigen VVD-cirkel, maar 
ook de achtergrond, een donker
blauw kwastje te geven omdat de 
kleur wel erg flets is geworden. 

Meerderjarigheid 

Het inkomensbeleid dat de VVD 
samen met het kabinet voorstaat 
getuigt niet van liberaal denken. 
Het zal namelijk als effect hebben 
dat de voortdurende pogingen om 
jongeren als volwassenen te be
schouwen op 18 i.p.v. op 21-jarige 
leeftijd - iets waar de VVD voor
standster van is - om zeep worden 
geholpen. Sterker nog, het lijkt erop 
of de VVD mee helpt de leeftijds
grens waarop jongeren hun rechten 
en plichten als volwassenen krijgen 
zelfs betuttelend naar boven de 21 
jaar te verschuiven. 

De voorgestane afschaffing van 
de voordelige jongerentabel bij de 
huursubsidie dwingt jongeren veel 
vaker en langer op hun ouders terug 
te vallen. De door te voeren afschaf
fing van de bijstandsnormen voor 
uitwonende jongeren van 18, 19 en 
20 jaar zal ook diegenen die reeds 
zelfstandig waren naar moeders 
pappot terugdrijven. 

Huursubsidie is een inkomensaf
hankelijke subsidie. Als zodanig on
gewenst, te meer daar bij een be
paalde inkomenshoogte een loons
verhoging een netto salarisvermin
dering inhoudt door het 
(gedeeltelijk) wegvallen van de 
huursubsidie. Ook de VVD erkent 
deze problematiek. Als er dan toch 
op huursubsidie moet worden he-



111 

I 
zuinigd, laat de VVD dan een bij
drage leveren tot de oplossing van 
deze problematiek door over de ge
hele linie het systeem van huursub
sidie anders in te richten in plaats 
van jongeren weer naar huis te 
sturen. 

De opgebrachte besparingen 
door het afschaffen van de bij
standsnormen voor uitwonende 18-, 
19- en 20-jarigen worden weer ge
deeltelijk te niet gedaan door de 
verhoging van de kinderbijslag met 
3 % voor "kinderen" boven de 18 
jaar. Het verlies van de zelfstandig
heid van deze jongeren weegt niet 
op tegen deze netto-opbrengsten. 
De VVD had er veel verstandiger 
aan gedaan deze ruil niet te aan
vaarden. 

VVD, hanteer nu_ de 
verfkwast!! 

Maar zelfs op die beleidsterrei
nen waar de achtergrond inderdaad 
verkleurt in de richting van het 
VVD-blauw heeft de VVD geen re
den om rustig te zitten wachten en 
te kijken tot iedereen is bijgekleurd. 
Het is voor de kiezers van een po
litieke partij relevant dat de basis
kleur goed wordt aangebracht om 
het gewenste resultaat te bereiken. 
Slechts dan zullen opdrachten om 
objecten donkerblauw te schilderen 
worden binnengehaald en slechts op 
die wijze zullen voldoende grond
stoffen aanwezig zijn om voldoende 
donkerblauwe verf aan te maken. 

Daarom is het nodig dat de VVD 
zelf de verfkwast ter hand neemt en 
laat zien dat zij de achtergrond in 
de door haar gewenste blauwe kleur 
schildert om daarna de beloning 
voor gedane arbeid te ontvangen en 
zij het kapitaal vergaart om in eigen 
productie te investeren en uit te 
breiden en wellicht overname te 
plegen. 

Annette Nijs 
landelijk voorzitter JOVD · • 

Afdelingen en centrales opgelet! 
Op 24 januari a.s. bestaat de VVD veertig jaar. Ter gelegenheid 

van dit jubileum zal gedurende het feestjaar 1988 gebruik worden 
gemaakt van speciaal vervaardigd ,jubileum briefpapier':. De leden 
hebben met dit briefpapier reeds kennisgemaakt door lezmg van de 
brief van de voorzitter, dr. L. Ginjaar, in het kader van de contri~. 
butie-inning 1988. Voor afdelingen en centrales bestaat de mogeh}k
heid om dit blanco briefpapier te bestellen door overmaking van 
f 45,- per doos (inhoudende .500 vel) OP_ postgiro nr. _4018232_ t.n.v. 
VVD-lnformatierekening onder vermeldmg van"Jubûeum bnef-
papier". . .. . 

Bij afhalen geldt een korting van 10 %. Tevens ~s het bu afhalen 
mogelijk kleinere eenheden te bestellen. · 

De algemeen secretaris van de VVD 

• 

Vacature dagelijks 
bestuur 1988 

Onder verwijziging naar Vrijheid 
en Democratie nr. 1358, van 15 sep
tember jl., blz. 20 en de VVD
Expresse nr. 162 inzake vacature 
dagelijks bestuur 1988 kan thans 
worden medegedeeld dat het hoofd
bestuur in zijn vergadering van 19 
oktober jl. kandidaat heeft gesteld 
voor de vacature secretaris voor de 
organisatie: drs. F. G. J. Steenmeijer 
te Oosterwolde. De heer .Steen
meijer is geboren in 1939. Hij is 
thans leraar aan de Rijksscholen
gemeenschap te Ooststellingwerf. 
Sinds 1976 is hij lid van Provinciale 
Staten van Friesland; van 1981-
1987 was hij lid van Gedeputeerde 
Staten. Hij was eerder o.a. lid van 
de partijraad en lid van de Lande
lijke Onderwijs Commissie. 
(de heer Hilarides heeft om strikt 
persoonlijke redenen gemeend zich 
niet voor een volgende periode be
schikbaar te moeten stellen). 

Benoeming en 
taakstelling 
staffunctionarissen 

In zijn vergadering van 19 ok
tober jl. heeft het hoofdbestuur 
(conform art. 68.2 hr.) twee staf-

functionarissen benoemd. Aller
eerst de heer A. W. Dijk te 
's-Gravenhage. De heer Dijk was 
reeds stafmedewerker van de Ver
eniging van Staten- en Raadsleden 
en is thans formeel verbonden aan 
het algemeen secretariaat van de 
partij. Zijn werkzaamheden zullen 
echter voornamelijk blijven liggen 
op het terrein van de Vereniging 
van Staten- en Raadsleden. In in
formele zin is er dus geen sprake 
van een wijziging. 

Sedert het vertrek van de heer 
J. N. J. van den Broek bestond een 
vacature van staffunctionaris. De 
heer mr. H. J. Lutke Schipholt heeft 
diens taak inzake vorming en 
scholing overgenomen. Het hoofd
bestuur heeft thans benoemd de 
heer mr. D. W. Zwart te Zevenaar. 
De heer Zwart is geboren op 29 ja
nuari 1960. Na het behalen van het 
Atheneum B diploma is hij afgestu
deerd aan de RU Utrecht richting 
Internationaal Recht met Eu
ropeesrechtelijke aantekening. De 
heer Zwart zal zich voornamelijk 
gaan bezighouden met organisato
risch/juridische vraagstukken. O.a. 
zal het verlenen van organisatori
sche en juridische bijstand aan af
delingen en centrales tot zijn taken 
behoren. 

• 
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EUROKATERN 

Dit katern wordt uitgegeven onder 
auspiciën van de Nederlandse le

den van de Liberale en Democrati
sche Fractie in het Europese Par

lement. 

Europa
wat doen die 
lui eigenlijk? 
Een vraag die ik meer dan eens 
hoor is wat of wij nu eigenlijk 
doen. Van onze kamerleden 
kan men zich daar nog wel een 
voorstelling van maken, maar 
het werk en leven van die 
vreemde wezens die de vijf 
EP-afgevaardigden zijn, blijft 
voor velen een groot raadsel. 

uiten de meer gespecialiseer
' -=< de berichtgeving in vakpers 

en financieel-economische 
rubrieken komt er ook niet veel van 
in de krant. Velen denken ook dat 
wij ons metterdaad in Straatsburg 
hebben moeten vestigen. Om dat 
misverstand dan maar als eerste uit 
de wereld te helpen: daar zijn wij 
maar één week in de maand tijdens 
de plenaire vergaderingen van het 
Europees Parlement. Dat is dan 
ook één van de grootste verschillen 
met de nationale parlementen, want 
die hebben één vergaderplaats en 
combineren daar commissie en 
plenaire werkzaamheden. Onze 
commissies worden in Brussel ge
houden, meestal tweemaal per 
maand op een middag en een och
tend. Eénmaal per maand komen 
wij dan nog buiten de vergaderin
gen tijdens de Straatsburgweek als 
fractie bijeen, meestal ook in Brus
sel, maar ook wel elders in één van 
de hoofdsteden van de landen van 
de EG, of eenmaal per jaar in het 
district of de woonplaats van één 
van onze 44 afgevaardigden. 

Om de zaken nog wat te compli
ceren is de vestigingsplaats van het 
secretariaat van het Buropees Par
lement in Luxemburg. Zoals ook de 
nationale parlementen wel eens 
werkbezoeken hier of daar in den 
lande afleggen, gaan we uiteraard 
ook als leden van het Europees Par
lement de situatie ter plekke wel 
eens opnemen en om het verhaal 
volledig te maken zijn er dan ook 
nog uit leden van diverse fracties en 
commissies samengestelde delega
ties die de betrekkingen met niet 
tot de EG behorende landen of ge
bieden onderhouden. Eén maal per 



twee jaar legt een delegatie van ons 
Parlement daar een bezoek af en 
komt andersom een parlementaire 
delegatie bij ons op bezoek. Dat 
houdt alles bij elkaar uiteraard wel 
veel reizen in, waarbij ik mij nog in 
de gelukkige situatie bevind dat 
Den Haag-Brussel per trein of auto 
heel best te doen is, ik kan in de 
meeste gevallen voor een verga
dering van partijcommissies, de 
twee besturen van verenigingen 
waar ik in zit of voor spreekbeurten 
of andere partijvergaderingen best 
een avond op en neer, maar dat is 
uiteraard voor verder weg wonende 
collegae totaal onmogelijk. 

Eén van mijn Portugese collegae 
komt bijvoorbeeld van de Azoren, 
het westelijkste punt van de EG; hij 
is elk weekend zes uur heen en zes 
uur terug kwijt met vliegen en moet 
dan nog onderweg in Lissabon over
nachten. Zijn gemiddelde aantal ki
lometers per maand is 35.000. De 
meeste leden van het Parlement 
hebben dan ook om de contacten 
met het thuisfront te verzorgen daar 
wel een kantoor moeten inrichten. 

Ikzelf verkeer in de gelukkige 
omstandigheid om samen met Gijs 
de Vries een bureautje in Den Haag 
aan de mooiste straat van Europa, 
het Lange Voorhout, er op na te 
kunnen houden. Wij, voorzover wij 
er zijn, anders onze persoonlijke me
dewerksters, Sirnone Snijders en 
Brigitte Swagemakers, staan u daar 
gaarne ten dienste (links naast de 
Posthoorn). 

' Deze inleiding zal u misschien 
wel niet heel veel wijzer gemaakt 
hebben, maar in ieder geval wel zo
veel dat u zult begrijpen dat de 
voorstellen om tot een Europese 

drs. Florus Wijsenbeek 
ELD-Euro parlementariër 

wetgeving inzake de deregulering 
van het luchtverkeer te komen door 
de meeste leden van het EP met 
meer dan gewone belangstelling ge
volgd worden. De spanning en de lol 
van vliegen gaan er echt gauw ge
noeg af, zeker wanneer je regel
matig geconfronteerd wordt met 
geannuleerde vluchten door mist, 
staking of andere oorzaken en toch 
op een vergadering moet zijn, dan 
zou je vaak genoeg willen dat af
standen minder groot waren dan ze 
nu eenmaal zijn. Ik heb dan nog niet 
eens gesproken over de vliegprijzen, 
want dat is juist ~én van de voor
naamste onderwerpen die in de Eu
ropese Gemeenschap geregeld wor
den. 

Het Verdrag van Rome verbiedt 
afspraken tussen ondernemingen. 
De vliegwereld is opgebouwd uit een 
groot kartel, waarbij het onduide
lijk is of de nationale overheden de 
grote nationale luchtvaartmaat
schappijen hun wil opleggen of an
dersom, maar de consument in Eu
ropa is er tot op heden de dupe van 
geweest. De prijzen voor de orden
telijke reiziger zijn te hoog en er is 
levendige handel ontstaan in over
gebleven stoelen. De Europese 
Commissie heeft daartoe aange
spoord door het Europese Hof van 
Justitie dit systeem van vastgestel
de capaciteiten, prijzen en routes 
willen doorbreken. Het Parlement 
heeft dat voornemen, tegen de wil 
van de Liberalen in, afgezwakt en 
een langzamer afbraak van de vast
gelegde verhoudingen verdedigd. 
De Raad van Ministers was prak
tisch tot overeenstemming geko
men om de luchtvaartmarkt met 
een nog langzamer overgangsregi
me van afbraak van al die afspraken 

ietsjes open te gooien, waarin de 
helft van de EG uitgezonderd zou 
zijn, ware het niet dat een conflict 
tussen Spanje en het Verenigd Ko
ninkrijk over de status van Gibral
tar een echt struikelblok bleek te 
zijn. Het Europees Parlement 
moest in de afgelopen weken ver
sneld over dat bijna-akkoord zich 
alsnog uitspreken en heeft onder 
het motto: beter één vogel in de 
hand, geen spaken in het wiel willen 
steken, maar wel een voorwaarde 
gesteld: De Raad mag doen wat hij 
wil, maar alle inbreuken op het Ver
drag en het principe van een vrijere 
markt moeten uitdrukkelijk elke 
twee jaar bevestigd worden. Zo zal 
dat de consument en dat bent u, 
maar wijzelf zoals ik u geschetst 
heb, nog meer, geleidelijk aan meer 
mogelijkheden en lagere prijzen 
opleveren. Dat zulks de moeite 
waard kan zijn, heeft de door onze 
eigen Minister van Verkeer en Wa
terstaat bewerkstelligde liberalisa
tie van de luchtvaartovereenkomst 
tussen Groot-Brittannië en Neder
land te zien gegeven, daar is in één 
jaar sinds het vrijmaken van dit 
luchtvervoer tussen beide landen 
het aantal passagiers met 16 % toe
genomen. 

Als u in het komende jaar een 
vliegreis boekt denkt u dan eens 
aan uw eigen Europese afgevaardig
den, die full time in touw zijn om 
een echt liberaal Verenigd Europa 
tot stand te brengen. 

Met de hartelijke groeten vanuit 
Straatsburg, 
Florus Wijsenbeek 
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"Ik heb in 1975 in Helsinki gezeten. Toen dachten we ook 
allemaal dat het proces van ontspanning een goede rich
ting kreeg. Kort daarna kregen we Afghanistan." 

' 

I 

Wim van Eekelen, VVD-minister van defensie over ons 
Nederlandse leger, het materieel, over het mijnenjagen 
in de Golf, levering van marineschepen aan het buiten
land, de rol van Europa op defensiegebied, zijn staatsse
cretaris en over de verhoudingen tussen Oost en West. 

I 

I Dr. W. F. van Eekelen: 
,,We zijn niet zo vreselijk 
krijgshaftig'' 

orbatjov wil een periode 
van rust met name om. 
economische hervormin-

gen in zijn land te kunnen bereiken. 
Hij heeft daarbij behoefte aan suc
ces. Dat probeert hij te bereiken 
door een betere verstandhouding 
met Amerika te krijgen. Ook Rea
gan heeft belang bij succes (presi
dentsverkiezingen 1988). 

Gorbatjov geeft in tegenstelling 
tot Bresjnev destijds, duidelijk 
prioriteit aan West-Europa. Hoofd
doel van de Sovjet-Unie daarbij is 
Europa los te weken uit de band met 
Amerika. De onderhandelingen 
worden gevoerd tussen de Sovjet
Unie en de Verenigde St~:tten. Euro
pa doet dus niet mee, terwijl de on
derhandelingen wel gaan over wa
pens in Europa. Je moet daarbij de 
realiteit in de gaten houden. Ameri
ka en Rusland spelen de hoofdrol in 
de onderhandelingen. Het pro
bleem in Europa is dat zij niet in 
staat is zich tot een politieke een
heid te vormen. Kijk naar de on
mogelijkheid om gezamenlijk op te 
treden in de Perzische Golf. Neder
land en België zijn de enigen die 
echt gezamenlijk optreden, zoals we 
dat bij de NAVO doen. Ik vind het 
prachtig dat Europa met één stem 
wil gaan spreken. Maar dan moet 
die stem wel iets te zeggen hebben. 
Tot nu toe is de inhoud erg mager." 

14 

Wapenevenwicht 

"K\!'\ ~ 7 ed~rland wilde vanaf het 
j! '~11 begm de zogeheten nul-

" )_L '\j optie. Het zou ongeloof
waardig zijn geweest daarvan af te 
stappen. Ook nu nog zijn de nucleai
re taken belangrijk. Je moet in Eu
ropa nooit uit elkaar worden ge
speeld. In West-Europa hebben wij 
straks geen capaciteit meer om de 

Sovjet-Unie te bereiken. De Sovjet
Unie heeft die capaciteit wel in onze 
richting. Dat blijft een vorm van 
onevenwichtigheid. Daarom is de 
waarde van een vliegtuig als de F-
16 met zijn nucleaire mogelijkheden 
gestegen. Korte afstandwapens al
leen zijn op zichzelf niet zo aantrek
kelijk. De F-16 kan dieper in het 
achterland van het Oostblok ingrij
pen. Dat blijft dus ook kwetsbaar. 

Ik geloof niet in een snelle inzet 
van het gebruik van kernwapens. 
Het hebben van nucleaire wapens 
weerhoudt de tegenstander van het 
gebruikervan. Tevens dwingt het 
hem zich niet te concentreren, 
waardoor de conventionele defensie 
weer kans krijgt. 

Het behoud van de Orion (ma
rinevliegtuig met de mogelijkheid 
om kernwapens te gebruiken) en de 
F -16 past in de afschrikkingstheo
rie. Maar de hoofddreiging is de 
conventionele overmacht van de 
Sovjet-Unie. Dat is de reden dat wij 
in 1957 zijn begonnen met kern
wapens. 

Ik vind dat je nu niet verder 
moet onderhandelen zonder eerst 
de conventionele wapens op gelijk 
niveau te brengen. Je zult om een 
evenwichtige situatie te bereiken re
ducties van 1 op 5 moeten nastre
ven. (Een onderdeel in Europa af
stoten tegenover vijf door de Sov
jet-Unie.) De wapenproduktie en 
wapenexport gaan helaas onver
minderd voort in de Sovjet-Unie. Ik 
zou mezelf pas veilig voelen als er 
tien tot twaalf Russische devisies 
uit de DDR zijn weggehaald." 

Geld 

merika zal op financieel 
gebied bij defensie steeds 
meer een beroep op Europa 

gaan doen. Daarnaast zullen de 
schijnwerpers op niet-kernwapens 
komen te staan. Conventionele be
wapening is veel duurder dan nu
cleaire. Dat heeft ook betekenis 
voor ons land. De uitgaven die Ne
derland op defensiegebied doet, lig
gen als je naar andere landen kijkt 
verhoudingsgewijs in het midden. 
De uitgaven die je bij defensie 
maakt moet je zien als een bevei
liging tegen een eventuele oorlogs
dreiging. De ervaring van een aan
tal wereldoorlogen heeft ons twee 
lessen geleerd: In de eerste plaats 
moet je een redelijke defensieve ca
paciteit op de been houden. En in 
de tweede plaats zul je al in vredes-



tijd tot samenwerking met andere 
landen moeten komen. 

In het regeerakkoord is afgespro
ken dat onze uitgaven voor defensie 
jaarlijks met twee procent mogen 
groeien. In 1988 zal die groei slechts 
een half procent (reële groei) bedra
gen. Dat was een pijnlijke beslis
sing. Het Kabinet is van oordeel dat 
dit gezien de financiële situatie on
vermijdelijk is. Maar dit geldt alleen 
voor 1988. De doelstelling van twee 
procent is overeind gebleven." 

Motley Crowd 

D e kwaliteit van de Neder
landse krijgsmacht is de 

" laatste negen jaar geste-
gen. Wij zijn erin geslaagd om ons 
materieel te vernieuwen. Het perso
neel kreeg daardoor iets minder 
aandacht. Daar is nu een kentering 
in gekomen. Wij zullen meer aan
dacht en geld aan personeel beste
den. Uiteraard is het dan oHvermij
delijk dat dit ten koste gaat van het 
materieel. Maar wij hopen een goed 
evenwicht te kunnen behouden. 

Over de kwaliteit van ons. leger 
hoor je soms, in tegenstelling tot de 
werkelijkheid, onjuiste berichten. 
Al ten tijde van Napoleon, toen de 
Prins van Oranje mensen moest le
veren voor de slag bij Waterloo, 
hoorde je allerlei verhalen. Zo moest 
in heel korte tijd een leger worden 
gevormd. Men sprak over de "mot
ley crowd" (vrij vertaald: bont ge
zelschap) toen men het over de Ne
derlanders had. Bevelhebber, de 
Hertog van Wellington, vroeg zich 
af hoe hij met dat soort mensen slag 
moest leveren. Tijdens het gevecht 
bleek echter de kracht van de Ne
derlanders. Eigenlijk is het nu nog 
steeds zo. Wij zijn niet zo vreselijk 
krijgshaftig. Maar als een beroep 
wordt gedaan op ons eergevoel wer
ken wij prima. Internationaal slaan 
wij een goed figuur. Dat blijkt bij
voorbeeld tijdens schietoefeningen 
met tanks. De Nederlandse dienst
plichtigen behoren tot de allerbesten 
van de wereld. Dat komt door het 
hoge onderwijsniveau van de dienst
plichtigen. Bovendien krijgen wij 
door de dienstplicht mensen uit de 
hele maatschappij in het leger. We 
proberen daarbij de mensen op de 
goede plaatsen te krijgen. Dat is 
voor hen en voor ons van belang. 
Het is helaas niet altijd mogelijk. 
Bij sociologen en dergelijke wordt 
het wat moeilijk. 
Je ziet momenteel een enorme zuig-

kracht van de krijgsmacht. Ons be
drijfsleven heeft kennelijk behoefte 
aan de technische kennis van onze 
soldaten. De belangstelling voor het 
Nederlandse leger stijgt enorm. Het 
maatschappelijke stigma over het 
leger is aan het verdwijnen. Heel ge
lukkig. Ook vrouwen hebben be
langstelling. Met name bij de ma
rechaussee en de marine zie je een 
grote toename. Dat we nog steeds 
alleen een mannelijke dienstplicht 
hebben, vind ik ook goed. We heb
ben nog steeds te veel jongens voor 
de dienst. In de jaren negentig zal 
dat veranderen. Maar bij een duide
lijk uitgezet beleid hebben wij vol
doende aan het mannelijke aanbod. 
Misschien komen wij ooit tot een 
soort algemene maatschappelijke 
dienstplicht voor mannen en vrou
wen. Zo ver is de discussie nog lang 
niet. Nu is er geen behoefte aan. 
Wat ik over de dienstplicht nog wel 
wil opmerken is dat ik iets wil doen 
aan het steeds vaker voorkomende 
afstel na het uitstellen van de 
dienstplicht. Ik vind dat oneerlijk. 
Na uitstel (studie) daarna afstel 
vanwege een mooie baan vind ik 
oneerlijk tegenover anderen. Ik zeg 
daarom: Wel uitstel, maar geen af
stel." 

Contact 

t, Is minister zoek ik bewust 
jl'i\ contact met al die 130.000 

".J:. ~-"" mensen van defensie. Ik 
breng bijna wekelijks bezoeken aan 
allerlei onderdelen. Ik wil de men
sen aan de basis laten weten hoe ik 
over het leger denk. De reacties die 
ik hierop krijg zijn erg positief. Ik 
ben heel blij met mijn vaste column 
in de Defensiekrant (huisblad voor 
iedereen die voor of onder defensie 
werkt). 

Als minister doe ik pogingen om 
erkenning en waardering voor het 
militaire beroep te krijgen. De 
krijgsmacht hoeft niet weggemof
feld te worden. 

Ook mensen die zich in het verle
den voor ons land hebben ingezet 
wil ik niet vergeten. Zo heb ik een 
vertrouwensman ingesteld voor oud 
Indië-gangers. Ik merk dat mensen 
veel geven om erkenning. Zo kreeg 
ik op de reünie van oud Unifil-men
sen (Libanon) de vraag wat de 
waarde van onze inzet is geweest. 
Het antwoord is duidelijk: Toen wij 
_er waren was er rust. Dat het later 
mis ging konden wij ook niet hel
pen. 

Mijn persoonlijke levensovertui
ging is: Waar heb je respect voor? 
Je hebt respect voor iemand als hij 
zich ergens voor heeft ingezet. Als 
hij bereid is ergens verantwoorde
lijkheid voor te dragen. Dat is mijn 
overtuiging en van daaruit coör
dineer ik defensie." 

Van Houwelingen 

JD. e verhouding met mijn 
) staatssecretaris is best 

" goed. Ik heb veel waar-
dering voor de moeilijke klussen die 
hij heeft behandeld. Na zijn opmer
kingen over de Nederlandse nu
cleaire taken heb ik hem heel duide
lijk gemaakt dat dat mijn por
tefeuille is en dat hij daar geen uit
spraken over doet. Hij heeft mij 
toen gezegd dat het niet zijn bedoe
ling was om kritiek te leveren op het 
beleid van de minister. De staatsse
cretaris en ik hebben het uitgespro
ken." 

Levering materieel 

\\TI T ij houden ons nog 
\ \J\\

1
f steeds aan de nota Kooij-

V \ mans. Dat betekent: 
Geen levering aan landen in span
ningsgebieden. De regering is van 
mening dat Egypte, Saoedi-Arabië 
en Koeweit niet onder dit begrip 
vallen. Over levering aan Saoedie 
Arabië hebben wij politiek overleg 
gevoerd. Wij hebben besloten on
dèrzeeboten te leveren. Dit is van 
groot belang voor de werkgelegen
heid in ons land. Wij hebben de des
kundigheid en de Nederlandse on
derzeeboten zijn de grootste en de 
beste van de wereld. Wil je dat in 
de toekomst handhaven, dan kun je 
zo'n order niet uitsluiten. Bij de 
bouw van mijnenjagers (Egypte en 
Koeweit) werken wij samen met 
Frankrijk en België. Het land dat de 
order krijgt, in dit geval Nederland, 
bouwt het casco. Samen met de an
dere landen is apparatuur (België), 
sonar (Frankrijk) en motor (Neder
land) ontwikkeld. 

Dit soort orders zijn echt heel be
langrijk. Ze zijn essentieel om een 
werf als Van der Giessen de Noord 
open te houden. Zou zo'n werf 
dichtgaan, dan kunnen wij in de 
verre toekomst zelfs ons eigen ma
terieel niet meer in eigen land laten 
bouwen. Overigens geeft de bouw 
van zo'n schip betrokkenheid tus-



sen de marine van het land dat de 
order plaatst en onze eigen marine. 
Ik vind dat goed. Het betekent vaak 
een langduriger relatie. Nederland 
zal hoofdzakelijk oud-marineper
soneel inzetten om de afnemers te 
leren hoe met de boten om te gaan." 

Golf 

ij hebben op het gebied 
van het mijnenjagen 

" zo'n geavanceerd sys-
teem dat het begrijpelijk is dat naar 
Nederland werd gekeken. Na de 
Amerikanen volgden de Engelsen, 
de Fransen~ de Italianen, de Neder
landers en de Belgen. De Duitsers 
doen nief mee, omdat dit niet zou 
kunnen volgens hun grondwet. 

Het gaat om een vrije doorvaart 
in dat gebied. In het begin ging de 
discussie over de vraag of wij alleen 
mijnenjagers of ook ander materieel 
zouden sturen. Ander materieel zou 
te provocerend kunnen overkomen. 
Het gaat ons alleen om het veilig 
maken van de scheepvaartroutes. 
We hebben geen andere pretenties 
in de golf. Wat mij betreft zou de 
hele operatie in Europees verband 
worden geplaatst. Ik heb pas ja ge
zegd, toen de Engelsen nauwe coör
dinatie met ons wilden onderhou
den. Dat betekent dat wij in gebie
den waar gevaar dreigt worden be
schermd. Ik ben blij dat we tijdens 
de laatste WEU-vergadering 
(Westeuropese Unie) in Den Haag 
een nauwere samenwerking van 
deze zeven WEU-landen (Frank
rijk, Denemarken, Bondsrepubliek 
Duitsland, Italië, Luxemburg, Bel
gië en Nederland) hebben kunnen 
afsprekel). 

Hoofdpunt van het geheel is, dat 
wij alleen varen wanneer er geen of 
een te verwaarlozen luchtdreiging of 
oppervlaktedreiging is. Marine
schepen zijn tot nu toe geen doel ge
weest van de acties. Dat kan veran
deren. Als wij de situatie als gevaar
lijk gaan inschatten zullen wij ons 
gebied verleggen of ons terugtrek
ken. Dit betekent dat bij een drei-
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ging op zee, als wij onze taak van 
mijnen opruimèn niet meer kunnen 
vervullen, Nederland weggaat. Ove
rigens hebben wij maximale bevei
liging aan boord in de vorm van ex
tra mitrailleurs en Stingers (soort 
raketten, die je met de hand af
vuurt). In principe hebben wij ook 
een zogenaamde horizonbepaling 
opgenomen. Dit betekent dat wij 
uit en thuis zijn op 1 februari 1988. 
Wat na die datum gaat gebeuren, 
daar kan ik nog niets over zeggen. 
Het zou het beste zijn als de Eu
ropese landen zouden kunnen be
sluiten tot een soort roulatie
schema, waardoor er voortdurend 
capaciteit in de Golf is. Of iedereen 
dat wil is nog de vraag. Wij geven in 
ieder geval het goede voorbeeld. Ik 
zou bijvoorbeeld best onder Engels 
commando willen varen ter wille 
van de gezamenlijkheid. 

Als Nederland na 1 februari 1988 
in de Golf blijft zal een volledig 
nieuwe bemanning en zullen mis
schien zelfs geheel andere mijnen
jagers worden ingezet." 

Veilig 

e Nederlands defensieve 
taak ligt voornamelijk 
buiten ons eigen grond

gebied. Wij werken hoofdzakelijk in 
Duitsland en op zee. De betekenis 
van onze nationale taak is wat on
derschat. Zo vind ik onze nationale 
reserve heel belangrijk. De taak van 
deze organisatie is regionaal gebon
den. Ik heb de oefeningen van onze 
nationale reserve bijgewoond. Het 
werk van deze mensen is heel be
langrijk. Ik heb dan ook de uitrus
ting en de financiën verbeterd. Ik 
probeer de nationale reserve zeker 
wat op te peppen. Nederland zoekt 
zijn veiligheid door internationale 
samenwerking. Daarnaast moeten 
wij het in ons eigen land goed voor 
elkaar hebben." 

Miehiel Krom 
(21 oktober 1987) 

Vorige maand zijn de schijnwerpers gericht geweest op 
de troebelen in kleine gemeenten waar WVC tijdelijk op
vang had gezocht voor grote groepen asielzoekers. 

' 
\ 

Gezien de enorme toestroom asielzoekers - er is sprake 
van een verdubbeling ten opzichte van vorig jaar - kon 
men hen niet meer allemaal onderbrengen in de grote 
steden. 
Door de deining die daarover ontstond, zit WVC nu met 
de handen in het haar. Enkele kleine gemeenten die de 
toestroom tijdelijk zouden kunnen opvangen, voelen er 
weinig voor vanwege de eventuele aantasting van hun 
identiteit. 

Mr. Jan-Kees Wiebenga: 

Vluchtelingenopvang 
moet anders 

nze fractie heeft enige 
; kritiek op WVC," zegt het 

VVD-Tweede-Kamerlid Jan
Kees Wiebenga. "Wij vinden dat die 
protesten - waar wij overigens ook 
van zijn geschrokken - door het mi
nisterie niet zo maar weggewuifd 
kunnen worden. Het ontbreekt 
WVC nog steeds aan een goede voor
lichting over het vluchtelingen
beleid. In het vorige parlementaire 

jaar heb ik tijdens het vluchtelin
gendebat daarvoor een lans gebro
ken. Voor alles geldt immers: on
bekend maakt onbemind. Maar he
laas heeft WVC maar weinig aan die 
voorlichting gedaan." 

Wiebenga drukt zich zeer ge
nuanceerd uit over de gang van za
ken. Buiten de direct betrokkenen 
was in de daartoe geplande "op
vangs" -dorpen tot in een late fase 



Jan-Kees Wiebenga 

niets bekend over de komst van 
grote groepen asielzoekers. Een der
gelijke "overval" moest welleiden 
tot emotionele reacties. "Ik vind dat 
WVC door vooraf de bevolking in te 
lichten, door te luisteren naar hun 
problemen en alle mogelijké infor
matie te verstrekken veel proble
men had kunnen voorkomen'', zegt 
Jan~Kees Wiebenga. "Dat is niet ge
beurd en het wordt nu toch echt 
hoog tijd dat het departement met 
een dergelijk voorlichtingsbeleid 
begint." 

Tweesporenbeleid 

~~~~\ 1fiinister Brinkman verklaar-
r: \\fiJlde in een interview in de 

"'"' 'c' ~- NRC dat hij het liefst zou 
willen uitgaan van een vastgesteld 
aantal vluchtelingen per jaar. De 
huidige toestr;om is voor het de
partement niet meer te verwerken. 

Wiebenga onderschrijft namens 
zijn fractie wel de doelstelling van 
de bewindsman. "Maar zijn voorstel 
is in strijd met de verdragen en niet 
uitvoerbaar, omdat je met het uit
vaardigen van een decreet toch niet 
kunt voorkomen dat migranten een 
ticket naar Nederland kopen. De 
VVD-fractie beoogt een tweespo
renbeleid, namelijk: a. het tegen
gaan van economische migratie; b. 
het ruimhartig meewerken aan de 
vluchtelingenopvang in de wereld. 
Het liefst via het Vluchtelingen
commissariaat van de Verenigde 
Naties en het verJenen van hulp aan 

landen waar zich veel vluchtelingen 
bevinden. 

Alleen op die manier is het moge
lijk om de meest kwetsbare vluch
telingen te helpen, zoals invaliden 
en wezen. Mensen die tussen de wal 
en het schip raken en die geen geld 
hebben om een enkele reis Neder
land te kopen. 

Wat we nu zien is een steeds ster
ker groeiende stroom van indi
viduele asielzoekers, die voor het 
overgrote deel kansloos zijn om hier 
te blijven omdat zij niet onder de in
tenties van het vluchtelingenver
drag vallen. Momenteel gaat het om 
zo'n 200.000 mensen die per jaar 
naar West-Europa, Canada en de 
Verenigde Staten trekken." 

Internationale 
samenwerking 

lQlijnlijk wordt ervaren dat in-
l' __ v ternationale samenwerking 
~= op het gebied van de asielzoe
kers nog in de kinderschoenen 
staat. "Er moet een veel grotere sa
menwerking komen. Die is thans 
nog veel te beperkt met alle on
gewenste gevolgen vandien. De ver
dubbeling van het aantal asielzoe
kers naar Nederland, die zich vorig 
jaar december al begon af te te
kenen, is ontstaan nadat Duitsland, 
Denemarken, België en Engeland 
beperkende maatregelen hadden 
getroffen. In die landen is men ertoe 
overgegaan de toelatingscriteria te 
verscherpen en migranten die ten 
onrechte meenden aanspraak te 
kunnen maken op de vluchtelingen
status sneller af te wijzen. Daardoor 
zijn de problemen verschoven naar 
het land dat het soepelst is. Tot no
vember was het in Nederland zo dat 
zodra iemand zich meldde bij een 
gemeente als asielzoeker, hij gelijk 
een bijstandsuitkering kreeg. Ver
volgens keek niemand meer naar de 
betrokkene om en verdween deze 
legaal in de grote steden, waar lang
zamerhand mensonterende toe
standen ontstaan doordat velen 
dakloos rond gaan zwerven. Dat is 
de reden dat onze fractie al langere 
tijd hamert op een ander opvang
systeem. 

Het VVD-voorstel behelst twee 
afwijkende kenmerken: 
a. Het vervallen van de bijstands
uitkering, die duidelijk een aanzui
gende werking heeft; 

b. Opvang onder Rijksverantwoor
delijkheid." 

Onoverzichtelijk 

î L-~~) oordat de asielzoekers zich 

I 
I op het ogenblik bij maar 

~-; liefst 700 verschillende 
vreemdelingendiensten kunnen 
melden, gaat het overzicht verloren. 
Bovendien melden sommige mi
granten zich bij meer dan een ge
meente, waardoor de onduidelijk
heid nog groeit. Jan Kees Wiebenga 
bepleit sterk een landelijke regis
tratie. Bij die centrale registratie 
zou de eerste beoordeling van de 
asielaanvraag moeten plaatsheb
ben. Ook zou daarbij de mogelijk
heid van een kort geding moeten 
worden ingecalculeerd. Deze totale 
procedure zou binnen enige dagen 
moeten kunnen plaatsvinden. Hier
door zou de politie in de grote 
steden worden ontlast, voorkomt 
meri dubbele inschrijvingen en zou 
het eenvoudiger zijn gegevens met 
het buitenland uit te wisselen. Bo
vendien voorkomt deze procedure 
dat volstrekt kanslozen, mensen die 
zich ten onrechte beroepen op de 
vluchtelingenstatus, zich jaren van 
procedure naar procedure vechten, 
en gedurende die tijd in het opvang 
circuit zitten. Ook echte vluchtelin
gen moeten door de verstopping van 
het systeem te lang wachten op een 
beslissing. 

Indien men kans maakt voor de 
vluchtelingenstatus in aanmerking 
te komen, kan men hier blijven. Dan 
gaat de opvang in asielzoekerscen
tra een rol spelen. In deze tweede 
fase bepleit de VVD een andere be
geleiding dan WVC voorstelt. Wie
benga heeft in Denemarken studie 
gemaakt van de wijze waarop de De
nen hierop inspelen. "In Denemar
ken lopen die opvang en voorlopige 
huisvesting via het Rode Kruis; de 
meest neutrale en humanitaire in
stelling die de wereld kent. Hier zou 
dat ook zo moeten. Pas als de proce
dure is afgerond zou de doorstro-

-ming en huisvesting naar gemeen
ten kunnen plaatsvinden." 

Wiebenga besluit met nog eens te 
benadrukken dat het niet aangaat 
om de asielzoekers die hierheen ko
men te betichten van minder goede 
bedoelingen. "Het probleem is dat 
Nederland een terughoudend toe
latingsbeleid voert, vooral om het 
beleid voor minderheden die hier 
reeds wonen een kans te geven. 
Nieuwe immigratie past hier niet 
in, tenzij het echt vervolgden be
treft. Dat is de reden dat we niet 



zomaar onze grenzen open zetten, 
hoe mooi dat ook zou zijn." 

Vluchtelingenwerk 

"- _, " 
7 oor degenen die individueel 

iets wilen doen voor asielzoe
kers bestaat die mogelijk

heid. "Vluchtelingenwerk", ant
woordnummer 15529, 1000 RZ Am
sterdam, zal u hierover op uw ver
zoek alle informatie verstrekken. 

Reny Dijkman ll 
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De Wolfhezecursus technologiebeleid heeft zoveel boeien
de aspecten opgeleverd dat het door gebrek aan ruimte 
ondoenlijk is om daarvan in een blad verslag te doen. 
Daarom treft u in dit partijblad een overzicht van de 
opzet van de cursus en samenvattingen van de inleidin
gen van de minister van Economische Zaken, dr. R. de 
Korte, van prof. dr. ir. A. Rörsch en van dr. G. Zouten
dijk. De eerste twee inleiders namen als uitgangspunt de 
beleidsmatige kant van de ontwikkeling van het tech
nologiebeleid (regeringsstandpunten gebaseerd op het 
rapport van de Commissie-Dekker), de laatste gaf een 
Europese liberale visie op het technologiebeleid. In het 
decembernummer zal aandacht worden besteed aan de 
onderwijsaspecten en het Europees technologiebeleid. 

Topkadercursus 
technologiebeleid 

De topkadercursus van de Haya 
van Somerenstichting over het 
technologiebeleid eind oktober 
vond plaats op het juiste tijdstip. 
De beleidsconclusies die het kabinet 
trok uit het rapport van de commis
sie-Dekker liggen sinds juli bij de 
Tweede Kamer. Vermoedelijk zal 
de behandeling van deze conclusies 
in februari plaats hebben. Zoals u 
reeds uit de voorlopige reactie van 
het VVD-Tweede-Kamerlid drs. 
Len Rempt-Halmmans de Jongh in 
het vorig partijblad hebt kunnen 
opmaken, bestaat er nog geen over
eenstemming over de thans voorlig
gende beleidsvoorstellen. 

Minister van Economische Zaken 
dr. Rudolf de Korte 

Redactie 

Het voordeel van deze tussenlig
gende periode is, dat alle betrok
kenen enkele maanden de tijd heb
ben zich nog eens grondig te bezin
nen over welk technologiebeleid 
wenselijk is. In dit blad treft u en
kele punten uit de inleidingen van 
VVD-minister dr. Rudolf de Korte 
en van zijn opponent - wat betreft 
de toekomstvisie op ons technolo
giebeleid -prof. dr. ir. A. Rörsch. De 
laatste is sinds 1980 lid van de Raad 
van Bestuur van TNO. Als weten
schapsman heeft hij een rijke erva
ring opgebouwd o.a. op het gebied 
van de medische, de agri- en de bio
technologie. 

Uitgangspunten 
kabinet 

7icecpremier De Korte typeer
\\/ de de huidige stand van za
\j ken met: 

- "We geven relatief weinig uit aan 
Research & Development (onder
zoek en ontwikkeling); 
- die uitgaven worden gedaan door 
een relatief klein groepje bedrijven 
en instellingen; 
- bovendien zijn deze uitgaven on
voldoende gericht op het op de 
markt brengen van die kennis in 
produkten." 
Rudolf de Korte vatte de hoofd
boodschap in het rapport van de 
Commissie-Dekker als volgt samen: 
"De bedrijven moeten meer aan re
search & development doen. Daar
naast moeten nieuwe technologieën 
beter en sneller worden toegepast. 
Vooral moet daarbij aandacht wor-



den besteed aan de middelgrote en 
kleine ondernemingen. 

"In het kabinetsbeleid staat het 
bedrijfsleven centraal," aldus mi
nister De Korte. "Wij willen probe
ren de wisselwerking te versterken 
tussen de kennis die we hebben. 
Op dat gebied moeten zaken beter 
in elkaar grijpen. Dat geldt: 
a. Voor onderwijs en scholing door 
een betere aansluiting van het on
derwijs op de arbeidsmarkt en door 
goede bijscholingsmogelijkheden. 
b. Voor onderzoekinstellingen dat 
zij meer marktgericht moeten wer
ken en een betere kennistransfer 
(overdracht of doorverkoop) moe
ten hebben. 
c. Voor de relatie met het buiten
land dat er aansluiting moet zijn op 
internationale kennisbronnen en er 
een grote internationale samenwer
king tot stand moet komen. 
d. Voor Economische Zaken dat 
het beieidsinstrumentarium ver
sterkt moet worden en de uitvoering 
van dit beleid professioneler moet 
worden gestroomlijnd." 

Onze minister van Economische 
Zaken is van mening dat de grote 
technologische instituten meer als 
kennisbedrijven moeten gaan wer
ken: zelfstandiger, bedrijfsniatiger 
en meer marktgericht. Nu blijft vol
gens hem veel kennis onbenut. 

Visie ontbreekt 

1 
• 'oewel de heer Rörsch in zijn 

1 inleiding de regering prees 
··· ·voor de vele aandacht die zij 

aan het technologiebeleid besteedt, 
plaatste hij tegelijkertijd daarbij 
een aantal kritische kanttekenin
gen. Rörsch betreurt dat de regering 
vooral de aanbevelingen van de 
Commissie-Dekker heeft overge
nomen, die vrijwel geheel gericht 
zijn op de verbetering van de omzet
ting van kennis in economisch ren
derende produkten en produktie
methoden. 

Pijnlijk mist hij een visie op de 
inhoudelijke aspecten van het tech
nologiebeleid, die zowel in het ad
vies van de Commissie-Dekker als 
in het regeringsstandpunt ont
breekt. "Er is nauwelijks aandacht 
voor kennisverwerving op de mid
dellange en lange termijn," zo ver
woordde hij zijn eerste bezwaar. 

Zijn tweede punt van kritiek: "Er 
zal een uitverkoop van kennis 
plaatsvinden door deze gepropa
geerde toenemende marktgericht
heid en dat zal ten koste gaan van 

Prof. dr. ir. A. Rörsch 

het verwerven van nieuwe kennis. 
Zo wordt geen basis gelegd voor eco
nomische activiteiten (en dus de 
werkgelegenheid) over 10 à 15 jaar." 

Op bestelling 

aboratorium en fabriek vor
men twee heel verschillende 

" werelden met verschillende 
managementopvattingen ... Onder
zoekers overschatten in het alge
meen de commercialiseringsmoge
lijkheden van hun vindingen. Be
drijfsmanagers overschatten de po
tenties van wetenschappelijk 
onderzoek in deze. In die kring 
vraagt men al te gemakkelijk om 
specifieke onderzoeksresultaten 'op 
bestelling', terwijl toch nog steeds 
het toeval bij het bereiken van wer
kelijke wetenschappelijke resul
taten een grote rol speelt, en bij 
meer toegepast onderzoek vooral de 
ervaring die in vele jaren daarvoor 
is opgedaan. De bedrijfsmanagers 
weten heel goed wat risiconemen op 
de markt betekent, maar beseffen 
onvoldoende dat het verrichten van 
wetenschappelijk onderzoek ex
treem risicodragend is." 

De heer Rörsch benadrukt dat 
tussen uitvinding en succesvolle in
troductie op de markt nog een zeer 
lange ontwikkelingsfase ligt. "De 
slaagkansen zijn zeer uiteenlopend 
van 0,1 % tot 1 % in de farmaceuti
sche industrie; van 1 tot 10 % in de 
voedingsmiddelenindustrie. In an-

. dere sectoren begint men niet eens 
aan die ontwikkeling als de slaag
kans beneden de 50 % wordt inge
schat." 

Regionale 
adviescentra 

'""'1 f~)) ö_rsc~ ziet geen heil in de op-
r='•\ nchtmg van de door de Com

j_~ \..:Jmissie-Dekker aanbevolen 
regionale Innovatie Adviescentra 
(IAC's). De praktijk heeft aange
toond hoe gering de hoeveelheid di
rect toepasbare kennis is die de 
grootste Nederlandse bedrijven uit 
de vijftien universiteiten kunnen 
halen. Een dergelijk project zou Eu
ropees moeten worden opgezet. En 
dan nog ... "Een instituut voor toe
gepast onderzoek dat zijn klanten 
niet kan vinden, verdient te worden 
opgeheven," stelt Rörsch. Hij be
strijdt dan ook de stelling van de 
Commissie-Dekker dat er zoveel 
toepasbare kennis op onze universi
teiten ongebruikt blijft liggen. 

Zijn grootste bezwaren tegen de 
opzet van ons huidige technologie
beleid - en waar tot zijn spijt ook de 
Commissie-Dekker geen antwoord 
op geeft - zijn: 
a. Teveel mensen zijn bezig de 
schaarse middelen voor onderzoek 
op een te gecompliceerde wijze te 
verdelen; 
b. het management van universitei
ten en andere researchinstellingen 
is niet altijd adequaat en moet wor
den verbeterd. 

Rörsch: "Beide punten hangen 
nauw samen. Omdat men onvol
doende vertrouwen heeft in het 
management van de researchinstel
lingen worden ingewikkelde extra
managementstructuren opgetuigd. 
Hoe ernstig dit bij Economische Za
ken uit de hand is gelopen blijkt uit 
het feit dat van de 1 miljard die aan 
onderzoek wordt besteed minder 
dan 10 % aan de prioriteitstelling 
van de onderzoeksinstellingen zelf 
wordt overgelaten." 

Daarna schetste de heer Rörsch 
een beeld hoe het toekomstig tech
nologiebeleid er uit zou kunnen 
zien. 

Reny Dijkman 
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Dr. G. Zoutendijk: 

Liberaal 
technologie beleid 
betekent minder 
overheidsbemoeienis 

"Het liberalisme wil de zelfstandige 
kracht bevorderen van de gemeen
schap zelve, alsook van de daartoe 
behorende individuen. Het gaat uit 
van het vertrouwen in de mens i:h 
zijn vermogen oplossingen te vin
den voor zijn problemen; in zijn ver
mogen zich aan veranderingen aan 
te passen en in zijn creativiteit en 
inventiviteit mits hij daartoe de 
kans krijgt," met deze woorden be
gon dr. G. Zoutendijk zijn "liberale 
visie op het technologiebeleid." 
Zoutendijk noemde de technologie 
"de motor voor economische groei." 
Daartoe zijn nodig: ontwikkeling, 
invoering en perfectionering. Hij 
schetste het verschil in benadering 
tussen Europa, de Verenigde Staten 
en Japan als volgt: "In Europa treft 
men een culturele variëteit, een 
sterke individualisering en fun
damenteel onderwijs. De Verenigde 
Staten worden gekenmerkt door 
durf en risicobereidheid, meer con
currentie en een kleine overheid. In 
Japan liggen de accenten sterk op 
kwaliteit, massaliteit, homogeniteit 
en perfectionisme. "De nieuwe tech
nologie biedt genoeg kansen aan 
Europa mits de verstarring wordt 
doorbroken, de collectieve sector 
kleiner wordt en er meer ruimte 
komt voor particulier initiatief en 
ondernemingszin." 

Terughoudende 
overheid 

V77 outendijk bepleitte een terug
,,f "houdender overheid, die zich 
L~ niet moet wagen aan het zelf 
ondernemen, omdat dit voor de 
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overheid een oneigenlijke taak is. 
Die heel voorzichtig moet zijn met 
het geven van subsidies. ("We heb
ben de laatste vijftien jaar welleer
geld betaald.") 

"Wie bepaalt namelijk wat wel of 
wat niet kansrijk is? Subsidiëring 
betekent vaak een inkomensoverhe
veling, waardoor men beneden de 
kostprijs kan produceren, waardoor 
oneerlijke concurrentie ontstaat. 
Subsidiëring kan leiden tot een 
oneigenlijk gebruik van regelingen, 
tot meer bureaucratie en tot wil
lekeur." 

Ook ziet hij niets in overheids
protectie. "Dat werkt eerder 
averechts en leidt tot anti-inno
vatief gedrag. Marktbescherming 
maakt lui en leidt tot verstarring." 
Wel is er volgens Zoutendijk een 
aantal belangrijke taken voor de 
overheid waar nog veel aan te doen 
valt. Op het gebied van de infra
structuur bijvoorbeeld door na goe
de verbindingen een ondernemers
vriendelijk klimaat te scheppen. 
Wat het onderwijs betreft te zorgen 
dat er een afstemming komt tussen 
vraag en aanbod. Wat de regel
geving aangaat, zorgen voor flexi
biliteit, waardoor het nieuwe moge
lijk wordt gemaakt en geen warnet 
van fiscale regeltjes of een moei
zaam vergunningenbeleid. 

Ook ligt er een taak in het stimu
leren van maatschappelijke activi
teiten, die anders niet van de grond 
kunnen komen en in participatie in 
de grote projecten in Europees ver
band (ESPRIT, RACE ... enz.). 

Compromissen 

~1[~.11"' uchter constateerde hij dat 
\\jj11 de VVD het niet voor het 

J~ \ zeggen heeft. "Wat doen we 
echter als we geen meerderheid 
voor onze ideeën kunnen krijgen? 
Sluiten we compromissen en maken 
we vuile handen of blijven we - zui
ver in de leer - aan de kant staan? 
In dergelijke gevallen zal de keus 
toch bijna altijd voor het eerste zijn. 
Dat kan ons echter op een hellend 
vlak brengen. Waakzaamheid is ge
boden." 

De toekomst schetste hij in zijn 
afsluiting als: "We groeien naar een 
tijd met andere produkten, andere 
industriële en administratieve pro
cessen, met andere verkoopme
thoden en distributiekanalen, an
dere methoden van informatiever
zorging, andere vereiste kennis en 
vaardigheden, maar ook met andere 

Dr. G. Zoutendijk 

maatschappelijke problemen. Maar 
de mens blijft gelijk, hij behoudt de
zelfde behoeften aan welvaart en 
welzijn, aan geborgenheid en zeker
heid, aan veiligheid ... kortom: aan 
geluk. Ook aan het beleven van zijn 
individualiteit, aan het zichzelf 
kunnen zijn. De technologie kan dit 
bevorderen en dat moet dus ons 
streven zijn. Niet door de overheid 
met nog meer taken te belasten die 
zij niet goed aan kan, maar door zelf 
initiatieven te nemen. Door in ons 
werken en handelen ons als liberaal 
op te stellen." 

Reny Dijkman 

Opzet 
topkadercursus 
geen natte
vingerwerk 
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De onderwerpkeuze en de opzet 
van de topkadercursussen gebeurt 
met de grootste zorgvuldigheid. Te
gen de tijd dat de cursisten worden 
opgeroepen en hen een levensbe
schrijving wordt gevraagd, is de or
ganisatie van de opzet van de cursus 
in feite rond. Wat daaraan vooraf 
gaat vertellen drs. Loek Hermans, 
cursusvoorzitter, en mr. Herman 
Lutke Schipholt, die belast is met 
de uitvoerende organisatie namens 
de Haya van Somerenstichting. 

"De onderwerpkeuze wordt al 
een half jaar voor de cursusdatum 
gemaakt. Die gebeurt aan de hand 



van de maatschappelijke actualiteit 
en met het oog op de toekomstige 
noodzaak de partij te activeren en 
zo volledig mogelijk in te lichten 
over en te betrekken bij zaken die 
op middellange termijn gaan spelen. 
Ook wordt gekeken naar de ontwik
kelingen bij de Teldersstichting. 

Onze partij wil mensen niet we
kenlang uit hun maatschappelijke 
functies halen om hierop 'gekaderd' 
te worden. Daarom wordt in deze 
drie-daagse cursus een zo breed mo
gelijk scala van 'invalshoeken' aan 
de orde gesteld. Daarbij is het na
tuurlijk essentieel welke richting je 
op wilt met het onderwerp. Er moe
ten keuzes worden gemaakt. We 
hadden nu bij deze cursus technolo
giebeleid als uitgangspunt het rap
port van de Commissie-Dekker. De 
onderwerpen worden doorgepraat 
met de ondervoorzitter, Ivo Opstel
ten, die voorzitter is van de stuur
groep. Ook VVD-voorzitter Ginjaar 
is sterk bij het geheel betrokken ge
weest, gezien zijn grote kennis op dit 
gebied. 

Als de hoofdlijnen vaststaan - in 
dit geval het rapport Dekker, de 
Europese en onderwijscomponen
ten - begint de cursusinvulling. We 
streven ernaar om op de vrijdag
avond de betrokken beleidsbepa
lende minister te confronteren met 
een zeer deskundige tegenstander. 
Door deze confrontatie krijgen de 
cursisten een bredere visie; niet al
leen op de gangbare VVD-ideeën, 
maar ook op wat anderen vinden. In 
feite is de politieke kleur van de in
leiders niet het meest relevant: het 
gaat om kennisvergaring en die zou 
eenzijdig zijn als je daarvoor alleen 
mensen uit de eigen club vraagt. 

Loek Hermans 

Herman Lutke Schipholt 

Dat is juist niet de bedoe
ling. 

De zaterdag wordt besteed aan 
facetbelichting. Ditmaal hebben we 
geko~en om na de behandeling van 
het kabinetsbeleid (vrijdagavond) 
een liberale en een Europese visie op 
technologiebeleid te laten geven. De 
middag was voor de standpunten 
van werkgevers en werknemers. De 
zondag hebben we besteed aan on
derwijsaspecten. 

Je moet keuzes maken, maar we 
sluiten de mogelijkheid niet uit dat 
er nóg een technologiecursus komt 
over andere zaken zoals de ethische 
aspecten, de biotechnologie ... en
zovoort. 

Wat het vinden van de juiste 
sprekers betreft hebben we ditmaal 
bijzonder veel steun gehad van 
voorzitter Ginjaar en Cor de Hart, 
voorzitter van de partijcommissie 
onderwijs en voorzitter van de Ad
viesraad voor het Hoger Onder
wijs." 

De ervaring van Loek Hermans, 
die al zes jaar de topkadercursussen 
leidt, is dat men meestal de gewen
ste sprekers bereid vindt om in hun 
vrije weekend voor de VVD op te 
treden. 

Over dat voorzitterschap zegt 
Loek Hermans: "Ik probeer zoveel 
mogelijk generalist te zijn en van te 
voren alles over het onderwerp te 
lezen. Dat inlezen geldt zowel voor 
Herman als voor mij, want vooraf 
praten we met de deskundigen en zij 
moeten van ons kunnen horen wat 
van hen wordt verwacht. BOvendien 
moet ik in staat zijn om tussendoor 
samenvattingen te geven." 

Beide heren zijn van mening dat 
die zo noodzakelijke Vorming en 
Scholing heel veel tijd vergt. "Het is 
dankbaar werk, want het gaat om 
ons kader, om onze partij. De fractie 
heeft altijd grote interesse. Meestal 
zijn de Kamerleden die de materie 
in hun portefeuille hebben ook aan
wezig; zoals nu Len Rempt drie da
gen met veel interesse alles heeft 
gevolgd." 

Reny Dijkman D 
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Voordat in 1992 de idee van de volledige integratie van 
de Europese Gemeenschap voor wat betreft de interne 
markt tot stand kan komen zullen nog vele hindernissen 
overwonnen dienen te worden. Militaire samenwerking 
binnen de EG alsmede de relatie tussen Europa en de 
USA zullen daarbij wellicht een belangrijk struikelblok 
kunnen vormen voor de verwezenlijking van een werkelijk 
uerenigd Europa. Dit werd onlangs duidelijk tijdens een 
conferentie van de stichting YES (Young Europeans for 
Security) te Bocholt (BRD). 

v-f !'--~och zijn er mogelijkheden 
! voor het opnemen van de mi
.J~ litaire materieel aangelegen

heden binnen het raamwerk van de 

EG. In het navolgende een concept 
voor militaire samenwerking: de 
problemen en mogelijke oplossin
gen om te komen tot een hechter en 
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dus sterker Europa. 
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Alvorens er sprake kan zijn van 
een institutionalisering van enige 
vorm van militaire samen~erking 
zullen de landen van de EG door
drongen moeten worden van de 
noodzaak van samenwerking zowel 
vanuit nationaal alsook vanuit Eu
ropees perspectief. Drie motieven 
liggen aan samenwerking ten grond
slag. Ten eerste bestaat er vanuit de 
politiek de gedachte van een stap 
voor stap verdergaande integratie 
van Europa. Vanuit het militaire ni
veau wordt hieraan toegevoegd een 
noodzakelijke toename van samen
werking voor de operationele con
cepten. Tot slot zijn er economische 
overwegingen die een rol spelen zo
als het kostenaspect en de verspil
ling die plaats vindt door dupli
cering bij de produktie. 

Wanneer alle mogelijke institu
tionele structuren in ogenschouw 
worden genomen kan geconclu
deerd worden dat voor de verwe
zenlijking van militaire samenwer
king vanuit het politieke, militaire 
en economische perspectief dit het 
beste kan geschieden binnen de ka
ders van de EG. Wellicht is een der
gelijke keuze op het eerste gezicht 
niet zo voor de hand liggend en mis
schien wordt zij zelfs als schokkend 
ervaren. Toch biedt de EG de meest 
levensvatbare structuur voor de 
uitvoering van een dergelijk idee. 
Immers bij de organisatiestructuur 
van de EG zijn veruit de meeste Eu
ropese landen aangesloten. Het hui
dige raamwerk van de EG is welis
waar niet perfect maar het heeft wel 
degelijk bewezen dat een combina
tie en kanalisering van de nationale 
belangen en gedachten in één Eu
ropese handelswijze mogelijk zijn. 
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Verder zal, uitgaande van de organi
satiestructuur van de EG en van 
een bestaande relatie tussen militai
re en civiele technologie, binnen het 
raamwerk van de EG de koppeling 
van militaire en civiele technologie 
niet alleen het sterkste maar ook het 
meest economisch zijn. Ten derde 
blijkt bij een beschouwing van an
dere bestaande instituties dat de 
Europese landen in deze organisa
ties niet allemaal of niet volledig 
vertegenwoordigd zijn. Zo is de 
WEU (West Europese Unie) slechts 
een politiek beperkt orgaan waarbij 
de zgn. voetnoot-landen (Denemar
ken en Ierland) en de landen met 
soevereiniteitsproblemen (Spanje 
in de kwestie Gibraltar en Grieken
land in de kwestie Cyprus) niet ver
tegenwoordigd zijn. V oor wat be
treft de NAVO geldt dat hierin ook 
niet-Europeselanden vertegen
woordigd zijn en dat Frankrijk 
sinds 1966 geen deel meer uitmaakt 
van de militaire tak van de organi
satie. Vervolgens biedt ook de op 
sterven na dode IEPG (Indepen
dent European Planning Group) 
geen uitkomst. 

Ondanks het feit dat de EG dus 
het meest geschikt is blijven een 
viertal problemen op te lossen alvo
rens een militair samenwerkings
verband binnen Europa kan func
tioneren onder de vlag van de EG. 
Zo bestaan er binnen de EG een 
aantal landen die de militaire as
pecten van politieke zaken ten prin
cipale niet wensen te bespreken 
binnen de kaders van de EG. De op
lossing van dit probleem is een 
kwestie van zorgvuldige politieke 
druk en behoeft een signaal van po
litieke wil te komen tot een totale 
integratie van de Europese landen. 

Een tweede probleem betreft het 
toekennen van de verantwoor
delijkheden. Uitgaande van de EG
structuren verdient het aanbeveling 
om over te gaan tot de installatie 
van een nieuwe EG-commissaris be
last met militaire samenwerking op 
industrieel gebied. Voorts zal een 
directoraat-generaal dienen te wor-

den ingesteld met in beginsel een 
vijftal taken: 
- het voorbereiden van een overeen
komst tussen de Europese landen 
om te komen tot een gemeenschap
pelijk militair onderzoeks- en ont
wikkelingsbeleid. 
- het maken van studies inzake in
dustriële samenwerking. 
- het maken van lange termijnplan
ning m.b.t. de militaire behoeften 
van Europa. 
- het ondersteunen van adviesorga
nen op het terrein van onderzoek en 
ontwikkeling. 
- het maken van een continue 
evaluatie van de eerder genoemde 
motieven die aan militair industrië
le samenwerking ten grondslag lig
gen. 

Een derde probleem zou een ne
gatieve houding van de USA kun
nen zijn. Echter voor de USA zou 
een dergelijk Europees initiatief be
tekenen dat de meningsverschillen 
tussen Europa en de USA inzake 
politieke en militaire kwesties nu 
geconcentreerd worden binnen het 
raamwerk van één organisatie: de 
EG. Om te voorkomen dat er pro
blemen ontstaan over de financiële 
aspecten dient gekozen te worden 
voor het huidige EG-systeem. Be
sluitvorming vindt daarmee plaats 
op een multilateraal niveau terwijl 
de uitvoering van de besluiten niet 
noodzakelijkerwijze multilateraal 
hoeft te geschieden. Het probleem 
voor niet-militair geïndustrialiseer
de EG-landen kan gecompenseerd 
worden middels de flexibiliteit van 
de totale EG-markt. 

Europa krijgt naar 1992 toe de 
kans om te bewijzen of het totale 
integratie-proces verwezenlijkt kan 
worden. Deze kans kan en mag niet 
gemist worden, maar politieke wil is 
daarbij een eerste vereiste. 

Utrecht, november 1987 
Eric R. M. Balemans 



Agenda 
Haya van 
Someren
stichting 
In dit novembernummer van 
Vrijheid en Democratie wil de 
Haya van Somerenstichting 
een overzicht geven van trai
ningen die de Stichting or
ganiseert en waarvoor leden 
zich rechtstreeks aan kunnen 
melden bij het algemeen secre
tariaat. 

Deze ingezonden brie
venrubriek is bestemd 
voor VVD-leden. Aan-

vallen op personen of af
schriften van correspon
dentie komen niet voor 
plaatsing in aanmer-

/king. 
De redactie zal te lange 
brieven inkorten. Plaat
sing betekent niet dat de 
redactie het met de in

houd eens is. 

In haar artikel schrijft meur. J. Robert
son-Olgers het onjuist te vinden dat "de 
pil, abortus en sterilisatie" uit de (ba
sis)uerzekering worden gehaald. Dit is 
geen liberale maar een PvdA -visie! Een 
verzekering wil zeggen dat een groep ge
meenschappelijk het risico draagt dat 

Training Haya van 
Somerenstichting 
Conflicthantering 
Rotterdam, 11 en 12 decem
ber 1987 (vrijdagavond en za
terdag)/vsconf02. 
Cursusbijdrage f 125,-. 

Leden kunnen zich opgeven 
voor deze training door de 
cursusbijdrage over te maken 
op gironummer 36.19.19.7 van 
de Haya van Somerenstich
ting, onder vermelding van de 
naam, het nummer en de 
plaats van de cursus. 

• 

ieder lid van die gemeenschap onvrij
willig loopt. 
Bij de verzekering in kwestie gaat het 
om ziek worden en de kosten die behan
deling van "de ziekte" met zich brengen. 
Noch de pil, noch sterilisatie vallen 
hieronder. Het zijn preventieve maatre
gelen, die in wezen niet in een ziekte
kostenverzekering thuishoren. Dat in
dertijd de pil na veel geharrewar toch 
in het ziekenfondspakket werd opge
nomen, was een politieke beslissing, in 
strijd met het wezen van de verzekering. 
De groep hoeft niet de kosten te accep
teren die slechts enkele leden van de 
groep lopen. Zo zou het m.i. ook noodza
kelijk zijn dat sporters een verplichte 
ongevallenverzekering afsluiten. Dit 
zou de totaalkosten van de sportbeoefe
ning nauwelijks belasten, maar wel de 
gemeenschap veel besparen. 
(ingekort) 

J. Bonnet 
Rijswijk 

Op de VVD-ledenvergadering in Arn
hem in april1986- een week voor Tsjer
nobyl - bleek dat het standpunt van de 
Tweede-Kamerfractie en partij bikkel
hard voor atoomenergie was. "Aan
vaardbaar en verantwoord". Er behoor
de hierover eigenlijk niet te worden ge
sproken. Intussen is er wel wat veran
derd! Milieuminister Nijpels kent 
intussen zijn nieuwe vak. Hij moet deze 
taak overigens met mevrouw Smit
Kroes delen. Drs. Nijpels' voorlichtings
campagne "Straling" startte op 18 mei 
jl. vriendelijk. De bevolking moest ech
ter van actiegroepen horen dat vanaf 15 
september tot 28 oktober bezwaar ge
maakt kon worden tegen een onbekend 
gehouden "Basisnotitie t.b.v. de ontwik
keling van een toetsingscriterium voor 
de ondergrondse opberging van radio
actief afval". Dus over stralingsbelas-

ting, risico's en aantal aanvaardbare 
doden. De 34 mogelijke opslagplaatsen 
zijn nu bekend geworden. Tsjemobyl en 
daarvoor de BMD maakten intussen 
overduidelijk dat de bevolking in grote 
meerderheid geen atoomenergie wenst, 
maar een milieuvriendelijk (markt
gericht) energiebeleid. Geen atoom
energie: geen noodzaak vOor gevaarlijke 
en dure opslag. Borssele en Dodewaard 
dicht. 
(ingekort) 

Ir. P. M. Vrijlandt 
Hilversum 

Kenmerkend voor het Nederlands be
leid ten aanzien van Zuidelijk Afrika is 
dat onze regering in haar condoleance 
aan de marxistische eenpartijstaat 
Mozambique de omgekomen dictator 
Samora Machel omschreef als een 
"strijder voor vrede en gerechtigheid". 
Ik heb hierover bij onze kamerleden 
Voorhoeve en Weisglas per brief uitleg 
gevraagd, maar geen antwoord ontvan
gen. Is dat wat ook het "bevrijde" Zui
delijk Afrika te wachten staat: een 
marxistische een-partijstaat met her
opvoedingskampen? 

L. Nelen 
Kruisland 

Het artikel in V & D van oktober werkt 
in menig opzicht verhelderend. Echter 
een essentieel punt wordt ook hier niet 
genoemd nl. de rechten van degene die 
voor zichzelf meent de barmhartige 
dood te moeten aanvaarden. Waar staat 
in het wetsontwerp dat deze persoon, 
na zorgvuldige overweging, zijn pa
thologisch proces onderkennend, het 
verloop en proces uoorzienend, maar dit 
laatste stuk weg niet wenst af te leggen 
als laatste wil in deze de barmhartige 
dood verzoekt en zijn hulpverlener 
vraagt hem daarbij te helpen. Is dat dan 
hulp bij (zelf)doding, wat helaas zo dit 
gebeurt door sommigen als moord wordt 
betiteld. 
Niets moet en niemand hoeft. Ik kan mij 
niet aan de indruk onttrekken dat men 
ook in dit w.o. een keuze maakt tussen 
ethische principes. Ik dwing niemand 
mijn ethische opvatting in deze te aan
vaarden, maar ik verlang van mijn op
ponenten dezelfde houding. Als boven
staande laatste wil niet wordt gehono
reerd, dwingen zij mij wel hun mening 
op en verplichten mij tot iets wat ik niet 
aanvaarden wil en kan. Dat is niet al
leen moraliseren, maar ook in strijd met 
de gewetensvrijheid en het zelfbeschik
kingsrecht ook van de ene mens. Daar
over sluit men geen compromissen. 
Waar liggen "mijn" rechten, parlemen
tariërs? 

dr. Remko E. de Maar 
's-Grauenhage 

15 november 1987 



De Tweede-Kamerdiscussie over de op
vang van asielzoekers draaide om de ge
bleken onwil van vele gemeenten om 
eraan mee te werken. Noch uit het ge
drag van de gemeenten noch uit de door 
de t.v. getoonde straatinterviews kon 
enig enthousiasme over die opvang wor
den afgeleid. De drie parlementariërs -
Van Traa (PvdA), Kraayeveld (CDA) 
en Wiebenga (VVD) -bleken echter wei
nig betekenis aan de stemming in het 
land te hechten. Van Traa: "Als de ge
meenten niet willen meewerken moeten 
ze gedwongen worden". Typisch socia
listisch. Alleen gebiologeerd door het ei
gen gelijk en steeds bereid dat gelijk het 
land op te leggen. Democratisch? Nou, 
nee! Met onderling verschillende nuan
ces stonden alledrie de sprekers te de
creteren: Van Traa en Kraayeveld spra
ken het volk vermanend toe. Ik vind dit 
verbijsterend. Ik heb altijd gedacht dat 
de Tweede Kamer een volksver
tegenwoordiging was. Maar nee, 
Tweede-Kamerleden vertellen het volk 
hoe het moet denken. Een gevaar voor 
de parlemenaire democratie, notabene 
van de kant van de parlementariërs zelf! 

W. L. de Vries 
Doorn 

Naar aanleiding van de ingezonden 
brief van Frank Lafort over uitwis
selingsprogramma's tussen PVV en 
VVD kan ik meedelen dat de kamercen
trale Rotterdam in dit geval al een 
traditie heeft opgebouwd met de PVV 
uit Antwerpen. 
Nadat op uitnodiging van de PVV-Ant
werpen een Rotterdamse delegatie van 
bewindslieden, Kamerleden, havendes
kundigen en bestuursleden op 28 sep
tember 1985 een bezoek aan Antwerpen 
heeft gebracht, heeft op 12 september jl. 
het tegenbezoek van de Antwerpse PVV 
aan Rotterdam plaatsgevonden. Helaas 
waren onze liberale zuiderburen daarbij 
niet af te brengen van het plan tol te 
gaan heffen van buitenlanders, die van 
hun autosnelwegen gebruik zullen ma
ken. 

mr. H. C. van den Akker 
Secr. KC-Rotterdam 

De ontwikkeling van de Fokker 50 en 
100 heeft de overheid al1,1 miljard ge
kost, terwijl het concern nog meer 
kredieten vraagt. Een nieuw RSV-de
bacle dreigt. Daarom moeten de pro
duktierechten van dit vliegtuig gewoon 
worden verkocht, terwijl de overheid de 
bespaarde miljarden guldens als lasten
verlichting aan het bedri;fsleven ten 
goede laat komen. Alleen dat is een li
beraal en dus gezond werkgelegenheids-
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beleid. Al jaren wordt beweerd dat er een 
tekort is aan technische vaklui, waarom 
dan miljarden riskeren in een bedrijf als 
Fokker? 

L. Nelen 
Kruisland 

Gelijke tOlehan:rlleliing I§ 
Rilbermlire behandleHng 

Het kabinet heeft een voorstel voor een 
Wet Gelijke Behandeling (WGB) ter be
oordeling naar de Raad van State ge
zonden. Dit is nog niet openbaar. Het 
behoeft geen betoog dat een Wet Gelijke 
Behandeling noodzakelijk is van het in 
Artikel 1 van de Grondwet vastgelegde 
anti-discriminatiebeginsel. Tevens 
dient deze wet overheid en rechter een 
instrument in handen te geven om dis
criminatie daadwerkelijk te bestrijden. 
In bedoeld Grondwetsartikel worden tal 
van gronden waarop gediscrimineerd 
kan worden, genoemd en verboden 
(godsdienst, levensovertuiging, politie
ke gezindheid, ras, geslacht, seksuele ge
richtheid, burgerlijke staat of op welke 
grond dan ook). Een wet die hieraan 
uitwerking geeft zal zich dus ook met al 
die gronden bezig houden. M.a.w.: het 
ligt in de lijn der logica om te kiezen 
voor een zgn. "brede wet". Bovendien 
zou een zgn. "smalle'' wet, die dus 
slechts een of enkele gronden behan
delt, daardoor in strijd komen met het 
gemelde Grondwetsartikel. 
Een brede wet mag geen uitzonderingen 
toelaten. Een smalle wet, immers be
perkt, kan voedingsbodem zijn voor 
vluchtwegen: het niet expliciet verbo
dene zou dus wel gediscrimineerd mo
gen worden. 
Laat de WGB dus een goede wet zijn, 
die niet vrij te interpreteren is en waar
in ons liberaal beginsel wordt vertolkt. 
Zij is breed en kent geen enkele uitzon
deringsbepaling of een bepaling, die de 
weg naar uitzonderingen opent. Dit 
laatste zou afbreuk doen aan de waarde 
van deze wet. · 
Het is een goed liberaal beginsel dat de
geen die discrimineert zowel strafrech
telijk als civielrechtelijk de gevolgen te 
dragen heeft. 
(ingekort) 

Namens de VVD-Homowerkgroep 
ir. H. C. Stuart, voorzitter 

NCO 

De NCO krijgt in de VVD-gelederen 
"nog steeds de handen niet op elkaar". 
De commissie moet worden gekort of 
ontmanteld, aldus Haaksman, namens 
de groep Welzijn. 
De NCO probeerde ongeveer anderhalf 
jaar geleden in vele gemeenten voet aan 
de grond te krijgen door: gemeenten en 
ontwikkelingssamenwerking te predi
ken. Reeds 300 van de 714 gemeenten 
zijn voor ontwikkelingssamenwerking. 
Gemeenten dienden een post voor OWS 

op hun begroting in te calculeren. In 
onze gemeente nam het gemeentebe
stuur na een korte discussie hierover 
deze boodschap voor kennisgeving aan. 
Ontwikkelingsbeleid is een regerings
verantwoordelijkheid. 
Het valt mij verder op dat men noch in 
positieve noch in negatieve zin niets 
meer hoort over de activiteiten van de 
NCO. Het mag toch niet zo zijn dat dit 
ondoorzichtige apparaat nog steeds 
zo'n 14 miljoen aan subsidie ontvangt 
en dit slechts doorsluist naar bijv. de 
Boycot Outspan Aktie, Vrouwencentra, 
Werkgroep Inheemse Volken, Plat
telandsjongeren . .. een greep uit de cir
ca 125 gesubsidieerde instellingen? Die 
14 miljoen kan beter worden besteed 
aan bijv. de Stichting Nederlandse 
Vrijwilligers. Mensen die in ontwik
kelingslanden ter plekke de handen uit 
de mouwen steken. 
(ingekort) 

G. H. Heeze- Willemsen 
Laag-Keppel 



I 
In deze rubriek worden 
alleen aankondigingen 
opgenomen van open-

bare bijeenkomsten (voor 
iedereen toegankelijk) 
waar landelijke VVD

politici het woord voeren 

BARNEVELD - 23 november. drs. N . 
. J. Ginjaar-Maas, Veluwehal/Sportbar. 
20.00 uur. Onderwijs sleutel van de Toe
komst. 

BLOEMENDAAL - 30 november. 
mevr. S. van Heemskerck Pillis-Du
vekot. Hervormde Kerk, Kerkplein. 
20.00 uur. 

OC DELFT - 30 november. mevr. E. G. 
Terpstra. Ontmoetingscentrum Ats
woude, A. v.d. Leeuwenlaan, Delft. 20.30 
uur. Bejaarden/Volksgezondheid. 

DEVENTER - 23 november. mevr. E. 
G. Terpstra. 't hof van Colmschate, 
Colmschate. 20.00 uur. Sport in het alge
meen/lichamelijke opvoeding. 

JONGERENAFDELING EDE- 26 
november. drs. G. M. de Vries. De open
hof, Ede. 20.00 uur. ECU/Interne markt. 

KC FRIESLAND- 30 november. mr. 
drs. F. Bolkestein. Crest Hotel, Drach
ten. 20.30 uur. Liberalisme in de negen
tiger jaren. 

GOUDA - 7 december. mr. G. B. Nij
huis. Gouse Inn, 20.30 uur. Volks
gezondheid. 

KC GRONINGEN - 30 november. dr. 
ir. J. J.C. Voorhoeve. Café Rest. De 
Kruisweg, Marum. 20.00 uur. Actuele 
politiek. 

KC HAARLEM/VROUWEN IN DE 
VVD GOOIIOC GOOI EN VECHT
STREEK - 23 november. dr. ir. J. J. C. 
Voorhoeve. Golden Tulip Hotel Jan Ta
bak, Bussum. 20.15 uur. Actuele po
litiek. 

HEERENVEEN - 23 november. J. 
Franssen. Café Rest. Sportpark, Schans. 
20.00 uur. Onderwijsaangelegenheden. 

DEN HELDER - 14 december. dr. R. 
W. de Korte. Hotel de Branding. 20.00 
uur. Actuele politiek. 

'S-HERTOGENBOSCH - 15 decem
ber. drs. L. M. L. H. A. Hermans. Hotel 
Central op de markt. 20.30 uur. Actuele 
politiek. 

HOEVELAKEN - 14 december. A. 
Ploeg, Dorpshuis De Stuw. 20.30 uur. 
Defensie en de dubbele nul-optie. 

HOORN - 30 november. mr. F. H. G. de 
Grave. Petit Noord/Scharloo. 20.45 uur. 
Actuele politiek. 

LEERDAM - 14 december. P. M. 
Blauw. Cultureel centrum Het Dak, 
Tiendweg. 20.00 uur. Landbouwproble
matiek 

KC LEIDEN - 28 november. drs. F. A. 
Wijsenbeek Vormingscentrum Oud
Poelgeest. 20.00 uur. Europees Liberaal 
consensus. 

LIBERALE KRING MEPPEL 
STEENWIJK E.O. - 12 december. 
mevr. E. G. Terpstra. Café-Rest. De 
Linthorst, Havelte. 20.00 uur. Actuele 
politiek/feestavond. 

LINSCHOTEN - 14 december. mevr. 
E.G. Terpstra. Wapen van Linschoten. 
21.00 uur. Actuele politiek. 

MAARTENSDIJK - 23 november. 
mr. F. H. G. de Grave. Café. Rest. Mau
rits-Hoeve, Eikensteeg. 21.00 uur. Ac
tuele politiek. 

NEDERLEK - 7 december. H. F. Dijk
stal. 't Koetshuis, Krimpen a/d Lek. 
20.15 uur. Actuele politiek. 

OLDENZAAL- 14 december. drs. N. 
Smit-Kroes. Rest. Wessels. 20.00 uur. 
Al, Transport in het algemeen, Actuele 
politiek. 

ROERSTREEK - 9 december. P. M. 
Blauw. Zaal Juliana, Posterholt. 20.00 
uur. Landbouwproblematiek 

UDEN- 23 november. R. L. 0. Lin
schoten. Café. Rest. den Vorstenburgh. 
20.00 uur. Actuele politiek. 

OCVLIETLAND- 7 december. drs. 
G. M. de Vries. Bar Bodega, Voorburg. 
20.00 uur. 

VOORBURG - 14 december. R. L.O. 
Linschoten. Koningshof, B. Ingenhoes
laan 2, 20.00 uur. Oudereninkomens
beleid/ Act. Politiek. 

OC WEIDEGEBIED - 30 november. 
mr. J. G. C. Wiebenga. Café. Rest. De 
Ridder St. Joris, Nieuwegein. 20.30 uur. 
Actuele politiek. 

ZUIDHORN - 11 december. J. Frans
sen, mr. G. B. Nijhuis. De Opstal. 20.00 
uur. Onderwijs en Volksgezondheid, Ac
tuele politiek. 

OC ZUTPHEN - 23 november. mevr. 
A. Jorritsma. lnn-tel, Zutphen. 20.00 
uur. Vrouwen in bestuurlijke functies . 

• 



LIJST VAN ADVERTEERDERS 

AS Interieurs, Wateringen I Ind"- en Handelsond" Garant, 
Rotterdam I Petit Hotel Otten, Amsterdam I Het Kasteel van 
Rhoon, Rhoon I Wo van Seventer, Apeldoorn 

Alles op het gebied van 

VITRINES EN GLASOPBOUWSYSTEMEN 

INTERIEURS 
Showroom: Noordweg 16c, 
WATERINGEN/Den Haag 
Telefoon: 01742-6947 

niet de grootste, maar wel net iets beter 

TAPIJT- EN GORDIJNSTOFFENSPECIAALZAAK
SLAAPKAMERVOORLICHTER-COMPLETE 
WONINGINRICHTING- LUXAFLEX DEALER- SPECIALIST 
IN PROJECTEN 

DORPSWEG 90-3083 LE· ROTIERDAM-TELO 010-4815282 

M L1d Romantische Restaurants cA
SPECIALITEITEN RESTAURANT 

' 'é '1 
"Het Kasteel van Rhoon" b.v. .. ~ - ' 
Tevens zalen voor recepties, diners en vergaderingen" 

S G" Abel Dorpsdijk 63, 3161 KD Rhoon teL: 01890-18896/18884 

LOGEREN IN AMSTERDAM 
HOEFT NIET DUUR TE ZIJN!!! 

.. Hilton kamer voor C&A-prijzen" 
1-, 2- en 3-pers" kamers modern comfort 

V"a" j 40,~ p"p"pn" 
Vraag folder HOTEL OTTEN UtL dwarsstro 79 
1017 WD Amsterdam, telefoon 020 - 250345 

APELDOORN 

Fijne omgeving om te wonen en te werken. 
Wij helpen u gaarne bij het zoeken naar een 
passende woning. 

Van Seventer makelaardij 

telefoon 055 - 334020 

~ 
NVM 
MAKELAAR 

VOOR AL UW 
(POLITIEKE) AFSPRAKEN 

Regeerakkoord * Profielen Van Par
tijen * Vrouwenaandeel in De Politiek 
* Kabinetten Na '45 * Burgemees
ters En Politieke Herkomst * Politieke 
Schandalen *Alle belangrijke Politie
ke Adressen 

f 12,50 in elke goede boekhandel en 
alle Bruna-winkels of rechtstreeks bij 
de uitgever: 

StiCHTIMë. 
BURGERSCHAPSKUN!! 
Nederlands Centrum voor Polïtieke Vorming 

Noordeinde 2A. Leiden" Telefoon (071) 121841 
Postadres: Postbus 349, 2300 AH Leiden 

RINKO (sinds 1926) AUTOLEASING 

Curiestraat 8-10, Zandvoort 
telefoon 02507 - 13360 

RENAULT en 

Wilt u óók een vrijblijvende offerte? 

FORD 

WINTERSPORT IN GEZELLIG EN 
KOMFORTABEL FAMILIEHOTEL 

Relais de Silence aan voet van zonnig en sneeuwzeker 
skigebied I 1100- 2300 m) uitzonderlijk goede keuken, 
salons met openhaard en bibliotheek. Aparte tv- en vi
deo-zalen. Groot binnenzwembad, sauna, fitness, enz. 
Kinderminiclub, kindermenu's om 18.00 uur, kinderen 
tot 6 jr. gratis in ouderkamer. 
Skischool, langlauf, enz. Goede weg- en treinverbinding 
tot in het dorp, 8 km van Martigny, 30 min. van Verbier. 
Gunstige weekaanbiedingen van 19 tot 26 dec. 1987, 
januari en maart 1988. 

Bel voor vrijblijvende 
informatie met 
fam" Mol (Ned.) 
tel. Zwitserland: 
09.412661666 

HO~L **.~*.r 
__)Jlux Miffvctwius 
waar u zich thuisvoelt 
1923 Les Marécottes (Wallis) 
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INTERNATIONALE 
SCHOOL=:==:=::=~ 

BEVERWEERD 

Middelbare school met internaat voor jongens en meisjes 

* Nederlands Voortgezet Onderwijs 
Erkende Mavo-opleiding met mogelijkheden tot aansluiting op 
Amerikaans of internationaal onderwijs. 

* Senior High School 
Opleiding voor Amerikaanse colleges en universiteiten. 

* Internationaal Baccalaureaat 
V.W.O.-diploma, erkend door Nederlandse en buitenlandse 
universiteiten. 

- Intensieve studiebegeleiding 
- Uitgebreid sportprogramma 
- Kreatieveen muzische vorming 

Brochure en informatie: 
Internationale School Beverweerd 

3985 RE Werkhoven/Bunnik 
tel. 03437- 1341 of 1597 

S1DF 1Uf NADENKEN 

Stofvrije lucht is van essentieel belang voor 
de voortgang van onderzoek en produktie

processen. Bos en Eelman verzorgt 'turn-key', 
clean rooms. conform diverse standaards. 

Voor inlichtingen omtrent een veilige, schone 
en komfortabele werkatmosfeer zonder onge

wenste micro-organismen, stof e.d. kunt u 
kontakt opnemen met: 

===bos &eelrnan
__ clean roomtechnics __ 
schelphorst 48 1771 SN wieringerwerf teL: 02272-2844 

RUIMTE VOOR SCHONE LUCHT 

INHOUDSOPGAVE: 

- Algemene Beschouwingen Eerste 
Kamer; interview met VVD
fractievoorzitter ir. David Luteijn 

- VVD-Tweede-Kamerlid Piet Blauw 
over de landbouw 

- Congres van de Vereniging van 
staten- en raadsleden 

- Positie wethouders moet snel worden 
verbeterd; gesprek met VVD-Tweede
Kamerlid mr. Herman Lauxtermann 

- 29 januari 1988: Algemene 
Vergadering en jubileumviering VVD 
(INTEKENBON VOOR 
JUBILEUMVIERING) 
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Meer aandacht voor 
Europa 

I n dit laatste jaarnummer van 
uw partijblad wordt veel aan
dacht aan Europa geschon

ken. In een periode waarin boe
ren te hoop lopen tegen de maat
regelen vanuit Brussel en onze 
vissers letterlijk slaags raken met 
de departementale controleurs 
omdat de quota zijn overschre
den, is het niet verwonderlijk dat 
de beschuldigende vinger mak
kelijk in de richting van de Eu
ropese Gemeenschap wordt uit
gestoken. Het is ook vanzelfspre-

. kend dat in de landspolitiek aan 
deze zaken aandacht wordt ge
schonken. 

V oor de betrokkenen, die 
grote financiële schade 
door de naleving van de 

Europese afspraken lijden, is het 
zuur dat in ons land niet van te 
voren duidelijke maatregelen 
zijn genomen, waardoor de pijn 
verdeeld had kunnen worden. 
Nederland heeft op het gebied 
van de landbouw heel veel voor
deel gehad van die Europese Ge
meenschap en nu komt de pijn. 
Het zou onterecht zijn nu de EG 

het negatieve beeld in de 
schoenen te schuiven. 
Net zo onjuist als nu 

onze agrariërs en veetelers 
als hoofdschuldigen aan 
I te wijzen voor de verzu

.." ring van onze gronden. 
Decennia lang is geha
merd op intensievere 
veeteelt, op gro-

~~ 

tere investeringen in de visserij. 
Op meer, op beter en op sneller. 
Die trein, eenmaal in beweging 
gezet, is doorgedenderd. Een sta
tion te ver. Er zullen zowel inter
nationaal als nationaal duidelij
ke afspraken moeten komen, zo
dat de beheersbaarheid weer 
leidt tot een zeker bestaan voor 
de betrokkenen. . 

D e komende periode zal in ·· 
dit blad meer aandacht 
aan de EG worden ge

schonken. Nederland is geen ei
land. Veel van ons lot hebben we 
niet in eigen hand. Om dat te 
constateren hoeft u alleen maar 
naar het kelderen van de beurs
koersen te kijken. 

N iet door ons blind te · 
staren op wat ons 
scheidt, maar door te zoe

ken naar wat ons bindt, kunnen 
we verder komen. Dat geldt niet 
alleen internationaal en natio
naal, maar ook voor onze partij. 
Samen oplossingen zoeken, sa
men praten en samen doen. Als 
dat ieders intentie is, kan 1988 
een fantastisch jaar worden! 
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En dan is het zover. Op vrijdag 29 januari 1988 
staat het Turfschip te Breda geheel ter beschik
king van liberalen die met elkaar de 40ste verjaar
dag van hun Volkspartij voor Vrijheid en Demo
cratie vieren. Vanaf 14.00 uur 's middags tot na 
middernacht. 
Het programma bestaat uit drie delen: 

1: 

m 14.00 uur: De Com-
! missie ad hoc Liberaal 
/Bestek '90 

Het is tijdens de middag-sessie 
van de buitengewone 77e alge
mene vergadering dat de Commis
sie ad hoc Liberaal Bestek '90 on
der voorzitterschap van de heer 
Geurtsen de discussie over haar 
rapport met de partij aangaat. Een 
gedachtenwisseling gericht op de 
toekomst van de VVD. Tot 17.00 
uur. 

-- m 20.00 uur: De libera-
, 1 Ie redenaars 

Vanaf 19.00 uur is de con
greszaal van het Turfschip weer 
geopend, zodat na registratie en 
koffie iedereen om 20.00 uur zijn 
plaatsen kan hebben ingenomen 
om achtereenvolgens te luisteren 
naar de redevoeringen van 
partijvoorzitter, de heer Ginjaar 
fractievoorzitter, de heer 
Voorhoeve 
en vice premier, de heer De Korte. 

Commissaris van de Koningin in 
de provincie Friesland, de heer 
Wiegel, zal als hoofdredenaar tij
dens deze plenaire sessie het 
woord voeren. 

Feestelijke klassieke muziek komt 
van de uit 70 man bestaande We
genbouwkapel, die met een spe
ciaal op deze verjaardag afge-

stemd progr~mma de redevoerin
gen omlijst. 

oeken bij een jubileum 
Bij gelegenheid van de 40ste 
verjaardag van de Volks-

partij zal er naar worden gestreefd, 
o.a. een viertal bundels te presen
teren: 
Zestien biografische schetsen van 
"kopstukken van de VVD" 
De geschiedschrijving van de 
VVD als partijorganisatie 
Een compilatie van 30 jaren Li
beraal Reveil en 
De liberale politieke filosofie. 

~.,"n V &D van 19 januari a.s. treft 
1 i u informatie aan hoe deze boe
~~" ken als eerste voor VVD-leden 
verkrijgbaar zijn. 

m half 10 (21.30 uur) 
: , vormt uw applaus voor re-
. · denaars en musici de over

gang naar het jubileumfeest. De 
deuren zwaaien open en vanuit de 
grote hal zal de ouverture van de 
"Midland" bigband uw nieuwsgie
righeid prikkelen. 

De dansvloer ligt klaar, de vaten 
zijn gevuld en de keukenbrigade 
van het Turfschip is gereed om de 
feestgangers uit vele eetstalletjes 
te verwennen met jubileumhap
pen: vis of vlees, warm of koud, 
zoet of zout. Uw smaak is erbij. 

iituseumbezoek of naar 
\ /1 I i de Cineac 
\ut . I 
1} ,L'_,Acclimatiseren kunt u 

door een korte rondgang door de 
expositie "liberale propaganda" 
uit het verleden. Een in samen
werking met het Documentatie
centrum voor Nederlandse Po
litieke Partijen opgezet overzicht 
van pamfletten, affiches en om
slagen uit vervlogen dagen. 
Of door even te gaan kijken in de 
Cineac naar VVD-TV program
ma's met jonge hoofden van oude 
liberalen. Programma-overzich
ten aan de registratiedesk ver
krijgbaar. 

pc=-
1 

:~ ransport en accom- · 
modatie 

J~ U kent het grote parkeer
terrein van het Turfschip, ruimte 
geen probleem. Maar ook het sta-



tion is op 10 minuten lopen ge
makkelijk te bereiken. Misschien 
wilt u een hotel reserveren. 
Belt u voor informatie de VVV 
Breda tijdens kantooruren 076-
222444. 
Er zijn KC's die denken over orga
nisatie van vervoer. Informeer bij 
uw KC-bestuur. 

estellen kaarten: 
f 20,00 per persoon 
U kunt vanaf heden kaarten 

voor het avondfeest bestellen 
door overmaking van f 20,00 per 
persoon. Daarvoor ontvangt u uw 
jubileumkaart en bijgesloten drie 
consumptiebonnen, zodat u uw 
eerste drankjes en/ of happen di
rect kunt halen. V oor de rest kunt 
u ter plaatse gemakkelijk bonnen 
kopen. In verband met budget
planning gelieve u uw jubileum
kaarten tevoren te bestellen, ui
terlijk t/m de post voor vrijdag 
15 januari binnen op het alge
meen secretariaat! 
Vult u de onderstaande bon vol
ledig in, sluit een girobetaalkaart, 
betaal- of eurocheque t.n.v. de 
VVD volledig ingevuld bij en 
stuur dat geheel in een enveloppe 
met linksboven "VVD-40" daarop 
geschreven naar de VVD, alge
meen secretariaat, Postbus 30836, 
2500 GV 's-Gravenhage. 
Doet u het meteen, nog voor de 
Kerstdagen, dan bent u verzekerd 
van deelneming aan het hele feest. 
Uw toegangskaarten liggen, zon
der tegenbericht onzerzijds, vanaf 
13.00 uur voor u klaar op de regis
tratiebalie in het Turfschip, gesor
teerd per KC. 
Heeft u nog vragen, belt u dan 070-
614121, VVD-40. 

H. M.G. Dittmar, 
VVD-Public Relations 

BESTELBON 40-JUBILEUMKAARTEN 
****************************** 
NAAM: ............................................... . 

ADRES: ............................................... . 

POSTCODE: .............................. · · · · · · · · · · · · · · 
WOONPLAATS: ................................. ·····.··· 

KAMERCENTRALE: ........................... · · · · · · · . · · . 
Bestelt ..... VVD-jubileumkaarten t.b.v. 29 januari 1988 en sluit een 
girokaart, betaal- of eurocheque met het bedrag van ..... x f 20,00 = f ..... 
bij. Mijn kaarten liggen vanaf 13.00 uur die dag gereed in de 
registratiebalie in het Turfschip. 

VAN DE 
VOORZITTER 
I n het volgend nummer van 

Vrijheid & Democratie zult u 
aankondigingen aantreffen van· een 
aantal maatregelen die het Hoofd
bestuur aan de leden voorlegt om de 
partij beter te laten functioneren 
door een soepeler werkende organi
satie. Maar bovenal zal uw aandacht 
uitgaan naar de discussienota die 
de Commissie Liberaal Bestek '90 
zal uitbrengen. Ik. wil hier nog een 
enkele kanttekening bij maken. 

H oewel de Commissie is inge
steld door het hoofdbestuur 

hebben in de Commissie geen leden 
van het Hoofdbestuur of de Kamer
fracties zitting. De Commissie is 

0dan ook onafhankelijk van Hoofd
bestuur en Kamerfracties. 
De discussienota die zij uitbrengt is 
uitsluitend voor haar verantwoor
delijkheid en bedoeld voor de leden 
om over te discussiëren, om lijnen 
voor de toekomst uit te zetten, om 
een fundament te leggen voor het 
komende verkiezingsprogramma. 

H et ligt dus in de lijn dat Hoofd
bestuur en Kamerfracties niet 

gelijk klaar zullen staan om com
mentaar op de discussienota te ge
ven. 
Overigens, het ligt in de bedoeling 
dat op dezelfde dag dat de nota aan 
uw voorzitter wordt aangeboden, 
het betreffende nummer ook bij u 
bezorgd zal worden, opdat u niet 
voor het beoordelen van de inhoud 
op de media bent aangewezen. 



EURO KATERN, nr. 2 

Dit katern wordt uitgegeven onder auspiciën 
va.n de Nederlandse leden van de 

Liberaal-Democratische Fractie in het 
Europees Parlement. 

Aan de lezers, 

In 1988 zal ter voorbereiding op de Europese verkiezingen een grote 
informatiecampagne over Europa in alle landen van de Gemeenschap 

worden gehouden. 
Ook de liberalen in het Europees Parlement hebben besloten aan 

deze campagne hun medewerking te verlenen. Onder auspiciën van 
de Nederlandse leden van de Liberaal-Democratische Fractie in het 

Europees Parlement zal maandelijks in een speciaal katern in 
Vrijheid & Democratie aandacht aan het reilen en zeilen van Europa 
worden geschonken, alsmede aan kwesties die in de Nederlandse po
litiek aan de orde zijn en een Europese dimensie hebben en dat zijn 

er vele. 

Het bestuur van de Stichting Vrijheid & Democratie heeft besloten 
om in samenwerking met de mr. H.R. Nordstichting (die speciaal in 

het leven is geroepen om een en ander te coördineren) ruimte te 
geven aan dit zijns inziens voortreffelijke initiatief. 

Het stichtingsbestuur acht het van groot belang dat de lezers van 
Vrijheid & Democratie goed geïnformeerd blijven over het Europa 
van de burger. Immers de Europese Gemeenschap is niet meer weg 

te denken uit het politieke krachtenveld. 'Europa en Nederland, Ne
derland en Europa' beheersen in steeds grotere mate ook het leven 

van de Nederlandse burger. 

Bestuur Stichting 
Vrijheid & Democratie 

Europese 
perspectieven 

oeilijkheden in de land
bouw, moeilijkheden in 
de visserij, moeilijkheden 

met de begroting van de E.G. en 
haar toekomstige financiering - dit 
alles wekt een nogal sombere in
druk. Maar het proces waarvan dit 
de groeikrampen zijn, gaat voort. 
De Europese Akte, een aanvullend 
verdrag dat in de loop van dit jaar 
na goedkeuring door de nationale 
parlementen in werking is getre
den, legt aan de Gemeenschap de 
verplichting op om het "Europa 
zonder grenzen" nu eindelijk te 
verwezenlijken. In 1992 moet het 
zover zijn. De interne markt omvat 
dan, aldus de Akte, "een ruimte 
zonder binnengrenzen waarin het 
vrije verkeer van goederen, per
sonen, diensten en kapitaal is ge
waarborgd volgens de bepalingen 
van dit Verdrag". 

De gevolgen zullen zeer in
grijpend zijn voor allen, oud en 
jong, producent of consument, 
werkgever, werknemer of zelfstan
dige. De nog talloze bureaucrati
sche belemmeringen die de Eu
ropese economie in nationale hok
jes blijven verdelen, moeten dan 
zijn verdwenen. Technische stan
daarden en normen moeten wor
den gelijkgetrokken. Overheidsop
drachten mogen niet meer aan na
tionale firma's (tegen vaak veel te 
hoge prijzen) worden voorbehou
den. Onze industrieën zullen dan 
eindelijk de geïntegreerde Eu
ropese thuisbasis hebben, die ons 
in staat zal stellen het hoofd bo
ven water te houden in de concur
rentiestrijd met economieën als 
die in Japan en Noord-Amerika. 

Merkwaardig genoeg hoort men 
in Nederland betrekkelijk weinig 
over dit alles. In Frankrijk zijn er 
speciale TV -programma's om het 
Franse bedrijfsleven voor te berei
den op de dingen die komen gaan; 
in Engeland heeft de "Times" elke 
dag een gehele pagina die een 
soortgelijk doel moet dienen. Het 
wordt tijd, dat men ook in ons 
land meer aandacht gaat besteden 
aan wat bij ons nodig zal zijn. Be
schouwingen over de Nederlandse 
economie en het te· voeren beleid 
zijn niet meer echt relevant indien 
zij niet tegen deze achtergrond 
worden geplaatst. 



In dit licht bezien doen de 
moeilijkheden met de E.G.-begro
ting wat provinciaal aan. Het gaat 
daar over enkele miljarden gul
dens, die over de 12 lid-staten 
moeten worden "omgeslagen". 
Maar de kosten voor onze belas
tingbetalers en consumenten van 
het nog niet voltooide Europa zijn 
van een geheel andere orde. Een 
binnenkort verschijnend rapport 
van het Europees Parlement be
cijfert deze op meer dan 250 mil
jard! Dit zijn de kosten die onze 
staten veroorzaken door in hun 
nationaal-bureaucratische hokjes 
te blijven zitten. De Europese li
beralen, die destijds in de voor
hoede hebben gestaan bij het 
opruimen van verouderde, dure, 
ondemocratische en inefficiënte 
feodale "privileges", hebben op
nieuw het voortouw genomen om 
ook deze hedendaagse "feodalitei
ten" te overwinnen. Zo blijven wij 
getrouw aan onze historische 
traditie die de mens niet als onder
daan, maar als vrije burger wil 
zien. 

En tenslotte: de economie, hoe 
belangrijk ook, is niet alleenzalig
makend. Zij is een instrument om 
een verdergaand doel te hélpen 
bevorderen. Onze liberale visie 
houdt niet op bij de stichting van 
de "N.V. Europa". De meer dan 
300 miljoen burgers van de Ge
meenschap hebben er recht op, 
mee te spreken over hun toekomst 
in een wereld die meer en meer 
door anderen dan Europeanen 
wordt beheerst. Wij kunnen dat 
alleen bereiken wanneer wij .onze 

Europese economie tot één geheel 
samenbundelen. Maar onze am
bities reiken verder. Wij menen 
dat de Europese stem waard is te 
worden gehoord in de wereld. Wij 
menen dat wij de middelen moe
ten hebben onze steeds gemeen
schappelijker wordende belangen 
gemeenschappelijk te behartigen. 
Het is een nutteloze bezigheid de 
Amerikanen te verwijten dat zij 
niet voldoende rekening houden 
met de belangen van hun Europe
se bondgenoten, zolang de Eu
ropeanen zelf niet kunnen beslis
sen wat die belangen zijn en hoe 
zij gezamenlijk dienen te worden 
behartigd. 

In 1948 schreef de Zwitserse fi-

losoof Denis de Rougemont, niet 
te begrijpen waarom 300 miljoen 
Europeanen moesten leven in 
angst voor 200 miljoen Russen en 
van de steun van 150 miljoen 
Amerikanep. Hij had gelijk. Wij 
hebben inmiddels belangrijke 
vooruitgang geboekt: de 300 mil
joen Europeanen zijn begonnen 
zich te orgailiseren. Het is onze li
berale opgave te zorgen, niet al
leen dat dat gebeurt, maar vooral 
dat het op de juiste wijze en met 
het juiste doel voor ogen gebeurt. 

Mr. H. R. Nord 
ELD-parlementariër 

Medio november werden in de Eerste Kamer de Algemene 
Beschouwingen gehouden. Voorir.David Luteijn was 
dit de eerste keer dat hij als fractievoorzitter van de VVD 
tijdens deze bespreking van het kabinetsbeleid het woord 
voerde. "Het is plezierig dat we tijdens een dergelijk de
bat wat meer tijd hebben om wat dieper in te gaan op 
een aantal trends waaraan je tijdens de behandeling van 
afzonderlijke wetsvoorstellen amper of niet toe komt," 
zegt hij in een nabeschouwing. "Het is ook een prettige 
ervaring dat de minister-president in zijn antwoord veel 
aandacht besteedt aan een aantal van dat soort ontwik
kelingen en daarmee het debat in de Eerste Kamer een 
wat bredere context geeft dan alleen maar de actualiteit 
en de waan van de dag. Bovendien gaat het er in de Eer
ste Kamer niet om elkaar vliegen af te vangen, maar 
tracht zij als geheel, met haar eigen lijnen en specialis
men, een bepaald beeld te geven van waar we volgens de 
senaat met ons allen naar toe zouden moeten.' 
Luteijn bepleitte ondermeer: 

Versterking van de 
functie van het Europees 
Parlement 

e Europese samenwerking 
; heeft de laatste dertig· 
jaar vele hoogte- en diep-

tepunten gekend. Een ding wordt 
evenwel steeds duidelijker: zonder 
EG zou de welvaartsantwikkeling 
in West-Europa en zeker in ons land 
veel sterker bij de andere economi
sche machtsblokken in de wereld 

zijn achtergebleven," zei Luteijn 
tijdens de eerste termijn van de Ka
mer. "Ik ben dan ook voor een ver
dere uitbouw van de bevoegdheden 
der EG-commissie, .gekoppeld aan 
een verdere daadwerkelijke verster
king van de controlerende functie 
van het Europees Parlement." 

Verhoging van de eigen middelen 



der EG, gericht op een maximale 
ontplooiing van een echt Europees 
sociaal-economisch en financieel 
beleid is daarmee onverbrekelijk 
verbonden. Wel dient dan door
lopend te worden gelet op een goede 
beheersing van de EG-uitgaven en 
het voorkomen van open-eindre
gelingen." Wel uitte Luteijn zijn 
zorg over de stroeve communautaire 
ontwikkelingen binnen de Europe
se landbouw en de moeizame wijze 
waarop men thans opereert. Ook 
bepleitte hij een grotere samenwer
king op het gebied van veiligheid en 
van versterking van de eigen infra
structuur, zodat Nederland bij een 
goede aansluiting op het Europees 
netwerk van personen- en goe
derenvervoer niet de boot gaat mis
sen. 

De zorg over de situatie waarin 
de Nederlandse vissers zijn terecht 
gekomen nadat zij hun quotum had
den volgevist onderstreepte Luteijn 
door samen met Christiaanse 
(CDA) een motie in te dienen. Hier
in bepleitten CDA en VVD bij het 
kabinet voor degenen die niet hun 
quotum hebben kunnen volvissen 
een tegemoetkoming te ontwerpen 
en voor 1988 met een duidelijker re
geling te komen, waarin tevens met 
de problematiek van de zogenaam
de bijvangst rekening wordt gehou
den. 

Deze motie werd echter een week 
na het debat niet in stemming ge
bracht omdat de onderhandelingen 
tussen landbouwminister Braks en 
de visserijverenigingen volop gaan
de waren. 

Luteijn, in het gesprek achteraf: 
"In alle discussies hierover in de 
media is aan de kern van de motie 
voorbij gegaan. Wat wij willen is 
dat mensen die niet hun quotum 
hadden volgevist, niet de dupe zou
den worden van degenen die meer 
hadden gevist dan zij mochten. Dus 
waar de overheid kennelijk niet vol
doende controle op heeft willen of 
kunnen uitoefenen. Als je daar niets 
tegen doet, ben je bezig de rechts-
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staat geweldig te ondermijnen. Zo 
worden mensen die zich netjes aan 
de regels houden, gedupeerd ten op
zichte van degenen die deze regels 
aan hun laars lappen. De verant
woording van het kabinet en in het 
bijzonder van de minister van 
Landbouw bestaat daaruit dat men 
zorgt dat deze regeling uitvoerbaar 
wordt. 

Wat een tegemoetkoming aan ge
dupeerde vissers betreft, zou ge
dacht kunnen worden aan een extra 
quotum ten koste van de overschrij
ders met daarnaast een financiële 
overbrugging, omdat die vissers een 
aantal maanden geen inkomen heb
ben. Al tijdig - in de zomer - kon 
men dit zien aankomen en dan ho
ren degenen die aan hun limiet zit-

ten signalen te krijgen dat het voor 
hen is afgelopen. 

In het tweede deel van de motie 
zeggen we: "Zorg dat het in 1988 wel 
goed is geregeld. Niet alleen op dit 
punt, maar ook wat de bijvangstre
geling betreft." Want het is toch te 
zot dat bijvangsten die niet te ver
mijden zijn om een administratieve 
maatregel dood in de haven worden 
gegooid." 

Criminaliteit 

Luteijn had gehoopt dat de 
criminaliteitsbestrijding tot wat 
meer discussie had geleid. 

In de eerste termijn van de Ka-



merzei hij ondermeer: "Hand
having van openbare orde vergt vol
doende puur lijfelijke aanwezigheid 
van politiemannen en -vrouwen op 
straat. Daarom dient op korte ter
mijn een directer verband te worden 
gelegd tussen de omvang van de 
plaatselijke politiekorpsen en de 
omvang van de criminaliteit ter 
plekke. Zonder overdrijving kan 
worden gesteld dat tegen de achter
grond van de stijgende criminaliteit 
de verhouding tussen mankracht 
enerzijds en werkaanbod anderzijds 
bij de politie in de jaren tachtig ze
ker zo'n 30 % is verslechterd. En 
dat in een situatie waarbij de sterk
te van de Nederlandse politie schril 
afsteekt bij de ons omringende lan
den ... Mijn fractie is van mening 
dat met het oog op een verantwoor
de samenleving in de jaren negentig 
het budget voor politie, rechterlijke 
macht en gevangeniswezen niet een 
star gegeven kan zijn ... " 

Driesporenbeleid 

Met het driesporenbeleid van het 
kabinet, gericht op beheersing van 
de overheidsuitgaven, economische 
groei en werkgelegenheid, is de 
VVD-Eerste-Kamerfractie het eens. 
"Wij onderschrijven de voortzet
ting van deze lijn ten volle. Wel heb
ben we de indruk dat met name de 
voortgang op het gebied van deregu
lering, decentralisatie en privatise
ring enige hapering vertoont. Naar 
onze mening zal juist het bereiken 
van concrete resultaten op deze 
punten doorslaggevend zijn voor de 
verdere opbouw van een structureel 
gezond economisch klimaat, dat de 
basis voor de continuïteit van onze 
welvaart in de jaren negentig moet 
vormen. De verhouding tussen aan
tallen inkomenstrekkenden in de 
private sector, waar in feite toch 
onze welvaart moet worden ver
diend, en de collectieve sector ver
toont nog elk jaar meer scheefgroei. 

De kale cijfers spreken voor zich. Zo 
is van onze totale bevolking nog 
slechts 20 % (3 miljoen) in de 
marktsector werkzaam. In landen 
als Zweden en Zwitserland ligt dit 
percentage op respectievelijk 30 en 
ruim 40 %. Een vooruitberekening 
van het Centraal Plan Bureau van 
het trendmatige arbeidsaanbod 
voor de periode 1985-2010, waarin 
een groei van de beroepsbevolking 
met 1,1 miljoenen personen wordt 
verwacht, toont aan dat.ons nog een 

gigantische inspanning te wachten 
staat ... " 

Luteijn benadrukte dat arbeids
plaatsen juist in de marktsector 
moeten worden gecreëerd en dat de 
overheid terug zal moeten treden. 
Hij zet vraagtekens bij de wijze 
waarop de regering de afslankings
doelstelling van 20.000 ambtenaren 
denkt te verwezenlijken. Wordt dit 
geen schijnafslanking? 

Zorgen ook over de nog steeds 
toenemende bureaucratisering. "In 
onze hedendaagse maatschappij
structuur neemt de zogenaamde '4e 
macht' een steeds belangrijker 
plaats in. Het volstoppen van onze 
samenleving met steeds gedetail
leerdere regelgeving maakt het 
steeds moeilijker voor de politiek 
verantwoordelijken om voldoende 
grip op het totale gebeuren te hou
den en een zorgvuldige omgang van 
de overheid met de individuele bur
ger bij de uitvoering der wet- en re
gelgeving te kunnen waarborgen ... 
Zijn we niet in een fase van bureau
cratisering terecht gekomen waarbij 
de werkelijke macht steeds minder 
bij de gekozenen, de politiek verant
woordelijken, binnen onze demo
cratie blijkt te liggen? Is de balans 
tussen de bestuurlijke macht ener
zijds en de beleidsvoorbereidende 
en uitvoerende macht anderzijds 
nog wel voldoende in evenwicht?" 

David Luteijn merkte tijdens dit 
interview op dat hij het betreurde 
dat deze problematiek, die ook door 
andere partijen werd aangesneden, 
niet tot een de batje heeft gevoerd. 
"Het is een fundamentele zaak. Ik 
denk dat het goed is deze Algemene 
Beschouwingen te zien als het mo
ment waarop op dit punt een voor
zet is gegeven, waarbij men er reke
ning mee moet houden dat we daar 
de komende tijd nog regelmatig op 
terug zullen komen." 

Inkomens
afhankelijke AOW 

Datzelfde geldt ook ten aanzien 
van de inkomensafhankelijke 
AOW, die per 1 april 1988 in zou 
moeten gaan. De VVD-Eerste-Ka
merfractie heeft daar problemen 
mee. Tijdens de Algemene Be
schouwingen heeft Luteijn dit aan
gesneden. De VVD-Eerste-Kamer
fractie laat nu nog in het midden 
hoe haar stemgedrag in deze zal 
zijn. 

Reny Dijkman 
Foto: Theo Meijer 



Landbouwspecialist 
Piet Blauw: 

~--~ ,,De landbouw-
i . 

11 problematiek krijgt hier 
I , 

IJ onvoldoende aandacht'' 
e opsomming van agrariër en 
landbouwspecialist Piet 
Blauw over de huidige stand 

van zaken in de agrarische wereld 
geeft op een aantal terreinen weinig 
reden tot juichen. Sober schetst hij 
in vogelvlucht: "In de veehouderij 
gaat het aardig. Ik denk - vooral in 
de rundveehouderij - dat we content 
moeten zijn als het zo blijft. In de 
vollegronds-tuinbouw gaat het iets 
beter, nadat het rampzalig slecht is 
geweest. In de vleesproduktiesector 
is op dit moment schraalhans keu
kenmeester. De varkenssector is 
qua prijssetting slecht en de akker
bouw is de laatste vier jaar al slecht. 
Daarin zie ik voorlopig weinig per
spectief. De minister van landbouw 
speelt met de gedachte de prijs van 
granen te verlagen. Als hij dat doet 
gaan alle andere gewassen ook om
laag want graan vervult een spil
functie binnen dat bouwplan. Dan 
zouden ook de prijzen van koolzaad 
en de contractprijzen van conser
ven gaan zakken. 

Hopelijk is hij bereid om eerst 
eens te bekijken wat de gevolgen 
zijn van het gevoerde beleid. In onze 
visie kan er nu geen verlaging van 
de graanprijzen komen. Juist ook 
omdat de akkerbouw dit jaar op 
extreme wijze is geconfronteerd met 
lage opbrengsten (veel te natte zo
mer), lage prijzen, lage kwaliteiten 
en huizenhoge kosten door het ex
treme weer." Nee, het beeld is niet 
zonnig en het is praktisch zeker dat 
het EG-overleg te Brussel dit beeld 
niet zal opkrikken. 

Groene guldens 
I 

Alle kritiek die in Nederland 
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thans op de Europese Gemeen
schap losbarst, wil het VVD-Twee
de-Kamerlid echter wel even in de 
juiste context plaatsen. "De EG 
heeft ons de open grenzen opgele
verd. Zestig cent van elke 'groene 
gulden' gaat de grens over. Als die 
gemeenschappelijke markt - die weg 
tussen 320, 325 miljoen redelijk 
koopkrachtige consumenten in Eu
ropa en de Nederlandse producen
ten - er niet was geweest, hadden we 
ons niet kunnen ontwikkelen zoals 
we dat nu hebben gedaan. 1172% 
van de werkgelegenheid komt hier 
uit de directe en indirecte sfeer van 
de landbouw. We exporteren voor 
17 miljard meerwaarde in die agra
rische en voedingsmiddelensector. 
Een bedrag dat uiterst dankbaar in 
de nationale economie vloeit. Zon
der EG schat ik dat we op de helft 
hadden gezeten. Daarom is het ook 
van essentieel belang dat dit ge
meenschappelijk landbouwbeleid 
in stand blijft. 

Maar de Europese ontwikkelin
gen stemmen Piet Blauw ook zorge
lijk. "De landbouw functioneert in 
de EG als trekpaard voor steeds 
nieuwe ontwikkelingen. Als je voor
op loopt, ben je ook kwetsbaar. Als 
je je isoleert van de kudde geniet je 
ook niet de bescherming van die 
kudde. Een ketting is zo sterk als de 
zwakste schakel. Dat geldt ook voor 
de Europese landbouw. We worden 
in toenemende mate met die zwak
ke schakels geconfronteerd. Een 
aantallandbouwministers trappen 
te lang en te vaak op de rem. Dat 
zijn 'degenen die in hun thuisland 
de meest traditionele landbouw
structuren hebben. Die landbouw is 
kleinschalig, die functioneert op ba
sis van een lage arbeidsproductivi
teit en een hoge kostprijs. Duitsland 

is daar een duidelijk voorbeeld van. 
Daar heeft men al een generatie lang 
een verkeerde landbouwpolitiek ge
volgd. Nu moet men daar voor bloe
den en dat weigert men. En nu 
tracht men uit die val te komen door 
,besluitvorming op Europees niveau 
af te remmen. 

In Duitsland is de landbouw veel 
te veel toegespitst op directe en in
directe inkomenstoeslagen. Terwijl 
men onvoldoende heeft gedaan aan 
de voorwaardescheppende elemen
ten: landinrichting, waterhuishou
ding, onderzoek, voorlichting en on
derwijs. Eigenlijk heeft de Duitse 
overheid door iedere keer opnieuw 
de knip weer open te trekken die in
dividuele ondernemer in de Duitse 
landbouw wat in slaap gesust en die 
rekening moet nu worden betaald." 

Piet Blauw vreest dat op den 
duur toch het gevaar van een Euro
pa met twee snelheden ontstaat. 
"Vier weken geleden werden de eer
ste sporen zichtbaar. Financieel
economisch ontstond nauwer over
leg c.q. samenwerking tussen Duits
land en Frankrijk. Die as heeft zich 
verbreed, die is nu ook binnen de 
landbouwraad zichtbaar. Tot ieders 
grote verbazing werd een week later 
de landbouwraad afgebroken om
dat - zonder vooraf hierover mede
deling te doen - de Duitse en Franse 
minister van landbouw het overleg 
hadden verlaten. Ze hadden in huil 
thuisland belangrijker zaken te 
doen. De andere landbouwminis
ters zijn toen met hangende pootjes 
naar huis gegaan. Nu vergadert 
men weer, maar het laatste bericht -
vandaag de 24ste november - is dat 
de boel ontzettend vast zit. Het ge
volg is dat de Nederlandse boer 
daarvan straks mede de rekening 
kan betalen." 

Zure appel 

Piet Blauw voelt zich in de eerste 
plaats Europeaan en handhaaft zijn 
stelling dat het gemeenschappelijk 
landbouwbeleid voor Nederland 
van levensbelang is "dat tot dit ~a
ment alleen maar smakelijke vruch
ten heeft gedragen. Echter, nu zit er 
een zure appel in de mand, in die 
zin dat de algemene besluitvor
mingsproblematiek die zo lang
zamerhand kenmerkend wordt voor 
Europa er ook toe heeft geleid dat 
er geen begratingsgelden meer zijn. 
De begroting is uitgeput; de nieuwe 
begroting is er nog niet. Dat be-



tekent dat de Europese huishou
ding op basis van voorfinanciering 
in stand moet worden gehouden. 
Dus Nederland moet eerder bijdra
gen. In ons geval gaat het om een 
miljard voorfinanciering en dat be
tekent voor ons land een rentelast 
van 60 miljoen. Die extra rentelast 
wil de minister van Financiën -vol
gens zijn uitspraken onlangs tijdens 
een bijeenkomst van een landelijke 
landbouworganisatie - volledig als 
lastenverzwaring naar de landbouw 
toeschuiven. En dat kan niet! We 
zijn op het ogenblik bezig dat tot 
normale proporties terug te bren
gen." 

Te weinig 
belangstelling 

Wat hij betreurt is dat in Neder
land weinig belangstelling bestaat 
voor de landbouwproblematiek 
"De Neäerlandse samenleving
lees: consument - hoeft zich over 
twee dingen geen zorgen te maken 
en dat zijn: 
a. moet ik meer voor mijn voedsel-
pakket betalen en . 
b. kan ik het überhaupt nog wel 
krijgen? 
Nee, men weet razend goed dat er, 
iedere dag ruim voldoende is voor 
een zeer lage prijs. En mede daar
door ontstaat er een vervreemdings-

aspect met die landbouw. Ook hier 
in de Kamer. Kijk maar naar de me
dia. Bij elke uitgebreide commissie
vergadering over onderwijs of socia
le wetgeving staan de camera's te 
zoemen. Ik heb bij geen enkele van 
de zes door mij behandelde land
bouwbegrotingen meegemaakt dat 
de camera's op de standaard ston
den. De nieuwswaarde door de jour
nalistiek vertaald, is kennelijk on
voldoende voor onze samenleving." 

In de VVD bestaat die aandacht 
wel. Bij het hoofdbestuur kwam een 
alarmsignaal binnen, ondertekend 
door het voltallig bestuur van de 
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Kamercentrale Drenthe. De strek
king: De VVD-leden herkennen 
zich niet in het landbouwbeleid. 
Piet Blauw: "Die brief had niet zo
zeer betrekking op het landbouw
beleid, maar veel meer op de druk 
die men vreest vanuit het milieu
belei<;l. Ik vind het een niet gerecht
vaardigde veronderstelling dat er 
vanuit 'het' milieu een onevenredi
ge druk naar die landbouw komt. 
Met ons allen zijn we het erover 
eens dat de huidige intensiviteit van 
de agrarische produktie - zeker nu 
we te maken hebben met het pro
bleem van het 'te veel' - dat die 
druk op onze leef-, woon- en werk
omgeving èen ietsje terug moet. 
Niet omdat de landbouw het fout 
doet, maar veeleer omdat we nu pas 
over verfijndere instrumenten be
schikken om de gevolgen van ge
wasbeschermingsmiddelen, de ge
volgen van het aanwenden van 
mest ... etcetera, te meten. We ko
men nu in een eerder stadium ach
ter mogelijke risico-elementen. Dat 
uitgangspunt 'zorg voor het milieu', 
'zorg voor de biotoop' - de ambiance 
waarbinnen we leven in samenhang 
der dingen - delen we allemaal. Ie
dere liberaal is daarmee behept. 
Mogelijkerwijs is de onrust veroor
zaakt door een aantal publikaties 
en uitspraken van de minister van 
VROM, waarover je kan zeggen: 
'Beste minister loop je niet wat te 
hard van stapel?' Daarover is trou
wens een discussie gaande tussen de 
fractie en de minister van VROM. 
Over de doelstellingen zijn we het 
wel eens, maar over het tempo moe
ten we nog eens praten. 

De VVD-fractie heeft bij begro
tingen altijd zowel binnen als bui
ten de Kamer gezegd: de landbouw 



heeft tijd nodig en dient die ook te 
krijgen om de bocht te nemen." 

Subsidiebeleid 

De VVD-landbouwspecialist is 
op het ogenblik bezig met een inven
tarisatie van de subsidies die de 
boeren in de verschillende EG-lan
den krijgen. Duitsland heeft hem de 
ogen meer dan geopend. Hij hoeft 
maar zijn fiets te pakken en ander
half uur en 15 kilometer verder zit 
hij bij onze Oosterburen, waar de 
boeren genieten van de milde sub
sidieregen van Bonn en uit de deel
staten, "maar wel allemaal een mer
cedes hebben en aanzienlijk minder 
hard werken. Dat neem ik die Duit
se boer niet kwalijk, want dat is ook 
een kind van zijn land. Bij ons is het 
keihard werken en peentjes zweten. 
Het maakt wel hun concurrentiepo
sitie op die oververhitte markt ster
ker, want die Duitse landbouw 
staat wel als vierde op de exportlad
der.Die subsidies daar zijn natuurlijk 
in strijd met de EG-afspraken en 
zijn voor mij een groot raadsel. Bij 
de begrotingsbehandeling heb ik 
het daar uitvoerig over gehad, want 
hoe is een en ander te rijmen met 
de harmonisatiegedachte in Europa 
en de concurrentiepositie van de 
Nederlandse landbouw?" 

Akkerbouw 

Piet Blauws grootste zorg betreft 
echter de Nederlandse akkerbou
wers. "Het besteedbaar inkomen in
clusief de prognose voor dit jaar zit 
de laatste vier jaar gemiddeld op het 
inkomen van een bijstandsmoeder. 
Daar werk je dan zes dagen per week 
voor. Nou hoor je me over dat werk 
niet klagen, want het is een vrije 
keuze. Als je voor boer kiest be
tekent dat gewoon dat je moet bar
sten van de ambitie. Je moet ge
woon heel hard werken. Maar als je 
daar structureel een ondergewaar
deerde beloning voor krijgt dan ga 
je toch vraagtekens plaatsen bij een 
aantal uitspraken van deze minister 
van Landbouw over nog lagere 
prijzen. Op het ogenblik vind ik het 
onverantwoord om zonder duidelijk 
aanvullend beleid de prijzen nog 
verder te verlagen." 

Reny Dijkman 
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Zoals in het vorig par-
tijblad werd aangekon-
digd volgen hieronder 
nog enkele samenvat-
tingen van sprekers tij-
dens de kadercursus 
technologiebeleid in 
Wolfheze. l ~----

g Europees ~ 
U Technologiebeleid 
Tr))e inleiding hierover werd ge-

. i , houden door Europarlemen-JU tariër drs. Gijs de Vries. "De 
concurrentiepositie van de Europe
se industrie kent een aantal zwak
heden. Het aandeel van de high
tech industrieën in onze éxport is 
laag. Onze onderzoeksuitgaven 
lopen achter bij die van de Verenig
de Staten en Japan, bovendien zijn 
ze minder marktgericht." 

De Vries merkte op dat sinds 
1984-'85 door de Europese Ge
meenschap hard wordt gewerkt aan 
het inlopen van deze achterstand. 
"EG-programma's als ESPRIT be
vorderen de coördinatie tussen de 
nationale programma's. Zonder Eu
ropese coördinatie tracht elke lid
staat zelf weer het wiel uit te vinden. 
Dat werkt overlapping en dus ver
spilling in de hand. De EG-pro
gramma's hebben ook een multi
plier-effect: elke door Brussel beste
de gulden leidt tot dezelfde inves
teringen van bedrijven en 
onderzoeksinstellingen. De grens
overschrijdende samenwerking 
biedt deelnemende bedrijven boven
dien betere kansen op buitenlandse 
markten.' 

Onbekend 

VolgensdeELD-er laat de deel
neming van kleine bedrijven met 
minder dan 50 werknemers te wen
sen over. Dat geldt ook voor mid
delgrote ondernemingen. Van pro
gramma's als ESPRIT, BRITE, 
RACE enzovoort, zijn de mogelijk
heden en procedures in ons land on
voldoende bekend. "Als financieel
economisch woordvoerder wil ik 
VVD-bestuurders, met name raads
en statenleden, graag per regio in
formatie geven over Europese pro-

drs. G. de Vries 

jeeten die voor Nederlandse bedrij
ven van belang zijn. Bijvoorbeeld 
over technologieprogramma's, le
ningsinstrumenten en de facilitei
ten voor het midden- en kleinbe
drijf. De kamercentrale Leiden 
heeft hierop al zeer positief gerea
geerd. Het gaat erom dat Europa 
meer voor onze burgers gaat leven 
en naar de mensen wordt toege
bracht. Dat beschouw ik trouwens 
als een belangrijk deel van mijn 
taak. Bovendien geldt: wie informa
tie mist, mist kansen!" 

Betrokkenheid MKB 

De Vries is van plan om met een 
voorstel naar de Europese Commis
sie te gaan waardoor de innovatieve 
kracht van kleinere bedrijven beter 
aan bod kan komen. Hij wil dat bij 
goedkeuring van onderzoeksprojec
ten voorrang wordt gegeven aan 
aanvragen waarbij tenminste een 
klein of middelgroot bedrijf is be
trokken. 

Tot slot: "Een kwart van het 
door lidstaten verrichte onderzoek 
is militair van aard. In Engeland 
zelfs de helft. Daarom heb ik de Eu
ropese Commissie opgeroepen een 
inventarisatie te maken van de ter
reinen waarop militair en civiel on-

. derzoek elkaar raken. Ook op dat 
terrein kan een efficiëntere afstem
ming tot betere resultaten leiden. 
De Commissie heeft - bij monde van 
Lord Cockfield - mij dit onderzoek 
toegezegd." 



[l Topkadercursus Technologie 
1 I 

11 Hoger-onderwijs-
i.• deskundige drs. C. de Hart 
I[ waarschuwt tegen 
lJ braindrain 

rr~l r~jdens de topkadercursus 
L • I technologie hield drs. C. de 
Jl Hart een uitvoerige inleiding 

over de aanbevelingen van de Com
missie-Dekker en het functioneren 
v'an het Hoger Onderwijs in de 
praktijk. 
Samengevat komen zijn conclusies 
op het volgende neer: 
1. De Commissie-Dekker overschat 
de mogelijkheden voor de universi
teitsbesturen om'binnen het huidige 
wettelijke kader hun functioneren 
te optimaliseren. De heterogeniteit, 
cultuur en machtsverdeling zijn be
lemmerende factoren. 

2. Daarmee overschat de Commis
sie de mogelijkheden om tot missie
bepaling en profilering te komen. 
Evenzo overschat de Commissie de 
mogelijkheden om via taakafspra
ken tot bundeling van talent en in
stituutsvorming (concentratie) tus
sen universiteiten te komen, laat 
staan tussen universiteiten en in
dustriële laboratoria. 

3. De Commissie onderschat het 
conserverende karakter van het 
rechtspositieregime en de mogelijk
heden om tot differentiatie te ko
men. 

4. De door de Commissie voorge
stelde deregulering binnen het hui
dige wettelijke kader zal de profiel
bepaling eerder belemmeren dan 
bevorderen. 

5. Kennisopslag bij universiteiten 
wordt voor wat betreft nieuwe tech
nologieën overschat; kennisopslag 
voor wat betreft toepasbare tech
nologieën wordt juist ingeschat. 

6. Bij de presentatie van Innovatie
Adviescentra als oplossing voor 
stagnerende kennisoverdracht is de 
Commissie teveel voorbijgegaan 
aan: 

- de zich positief ontwikkelende 
kennis transferbureaus; 

- de geslotenheid van de circuits en 
de verkokering daarbinnen; 

- de noodzaak om op een breed ter
rein te beschikken over inzicht in 
technologische ontwikkelingen, 
behoeften en kansen op de markt, 
om tot aansluitingen te kunnen 
komen; 

- de ontwikkelingen in de zgn. con
tract-research. 

7. De Commissie is voorbijgegaan 
aan de reeds jarenbestaande slui
pende braindrain. Toptalent ver
dwijnt en is minder geïnteresseerd 
in het professoraat. Het klimaat aan 
de universiteiten is daaraan debet. 

8. De Commissie onderschat de 
curriculum-aanpassingen die van
uit marktgerichtheid reeds hebben 
plaatsgevonden en gaat overigens 
voorbij aan de risico's voor de we
tenschapsbeoefening van te grote 
marktoriëntatie. 

drs. C. de Hart 

Cor de Hart bepleit daarom: 
1. Vanuit de primaire zorg voor de 
kwaliteit van ons hoger onderwijs
bestel is nodig: 
a. een fundamentele heroverweging 
van de bestuursstructuur; 
b. een fundamentele heroverweging 
van de omvang, inrichting en sprei
ding van hoger onderwijsvoorzie
ningen over het land (prioriteiten, 
taakverdeling, concentratie, relatie 
HBO-WO); 
c. het verbeteren van de aantrek
kingskracht van het WO voor top
talent. 

2. Het koppelen van instellingson
derzoeksbeleid aan op nationaal ni
veau bepaalde aandachtsgebieden, 
met behoud van een substantieel 
volume aan vrij, fundamenteel on
derzoek. 

3. Het stimuleren van kennistrans
fer bureaus. 

4. Het beïnvloeden van studenten
stromen, zodanig dat - met behoud 
van de keuzevrijheid - kwantitatie
ve aansluitingen beter tot stand 
kunnen komen. 

5. Het bevorderen van stages in het 
Midden- en Kleinbedrijf. 

6. Het koppelen van (een deel van) 
het universitaire onderzoekscircuit 
aan externe circuits in de publieke 
sector (concentratie, taakafstem
ming, taakverdeling, samenwer
king) en het verbeteren van demo
gelijkheden om tot joint-ventures 
en collectieve instituten te komen 
(Big Science, grootschalig onder
zoek, schaarste e:a.). Instituten 
moeten zelfstandiger kunnen opere
ren op personeels- en financieel ge
bied en periodiek op missie en pres
tatie worden beoordeeld. 

7. Het stimuleren van STW, het 
Nederlands Forum voor Techniek 
en Wetenschap, de Stichting Bio
wetenschappen e.d .. 

8. Het ontwikkelen van branche
organisaties bij het MKB. Koppe
ling van de Kamers van Koophan
del op de branches en op de regio
nale overheden en instituten. 

• 



I· I Onderwijs en 
lJ technologiebeleid 

ll-·)\ recies 5 jaar geleden was er 
~~·ook e_en topka_dercursus, toen 
~ over mformatiCa en we spra
ken over innovatiecentra, stimu
lering, subsidie en nog meer waar we 
het vandaag ook weer over hebben. 
Niets nieuws onder de zon? Toch 
wel! Eén aspect heeft de discussie 
verrijkt: scholing alleen ... over wat 
voor soort scholing hebben we het 
dan? · 

Het is prima dat om-, her-, bij
of nascholing tegenwoordig veel 
aandacht krijgt en zo langzamer
hand erkend wordt als onmisbaar 
onderdeel van het werkzame leven, 
maar laten we niet vergeten dat er 
wel telkens een nieuwe generatie op 
de arbeidsmarkt komt; het kan toch 
niet de bedoeling zijn dat die direct 
in het nascholingscircuit terecht 
komen. Laten we niet vergeten dat 
we een (initiële) opleiding moeten 
creëren die de jongeren in staat stelt 
althans hun eerste baan naar be
horen te kunnen starten. 

Het is juist dit aspect dat ik in de 
discussie mis. Ook de cie Dekker 
heeft het over bijblijven maar niet 
over de initiële opleiding. Een groot 
gemis, want daar liggen nog wel een 
paar problemen. 

Onderwijs geen 
initiatiefnemer 

We kennen allemaal de kreet 
"het onderwijs loopt achter". Nou 
kan dat ook niet anders: je kan pas 
iets onderwijzen als dat "iets" er is 
en bovendien is het toch niet ons 
ideaal dat het onderwijs als initia
tiefnemer voor maatschappijher
vormingen gaat optreden? De 
kunst zit hem er natuurlijk in de 

12 

kloof zo klein mogelijk te houden; 
dus zo snel mogelijk op vernieuwin
gen en veranderingen in spelen. 
Dat betekent nogal wat: 
1. het onderwijs bestaat uit vakken 
waarvan de lesstof vast ligt in leer
plannen cq. curricula die door leer
plancommissies na jarenlange 
studie zijn vastgesteld. 
2. technologie kent geen vak-gren
zen; biotechnologie is geen vak, hoe 
moet je dat in het rooster verwer
ken; welke leraar moet "het" geven. 
3. tegen de tijd dat een stukje nieu
wigheid in het leerplan is opge
nomen is het alweer verouderd. 
4. ofwel: als we vandaag iets uitvin
den, en het morgen fabriekskiaar is, 
overmorgen geïntroduceerd in 'het 
onderwijs dan hebben we op z'n 
vroegst volgende week pas mensen 
op de markt afgeleverd die het op 
school geleerd hebben. 
5. en dan vergeten we wel eens dat 
we ook de leraren nog moeten ver
tellen wat ze er in hun lessen mee 
moeten en zo nodig apparatuur ver
schaffen. 

Waar het dus om gaat in het on
derwijs is zo goed mogelijk zo ac
tueel mogelijk jongeren opleiden 
voor de arbeidsmarkt. Daartoe 
moet hun opleiding adequaat zijn. 
Daartoe moeten ten eerste hun hui
dige leraren telkenmale opgefrist 
worden en ten tweede moet ook hier 
gezorgd worden voor een adequate 
opvolging. 

Technologie in het 
onderwijs 

We hebben dus te maken met 
huidige leraren. Die moeten nage~ 
schoold. Nou zijn daar wel veel mo
gelijkheden voor maar helaas heeft 
nascholing in de rechtspositie van 
de docent altijd een wat wonderlij
ke plaats ingenomen. Bovendien 
sluit het (gratis) aanbod ook niet al
tijd aan bij de behoefte. Maar we 
hebben ook te maken met de toe
komstige leraren. Voornamelijk op
geleid aan lerarenopleidingen die 
overigens ook nascholing (behoren 
te) verzorgen. Zijn de lerarenoplei
dingen er op ingericht om snel en 
adequaat in te spelen op veran
deringen in de markt? Daarbij heb-



ben we ook te maken met de nieuwe 
methodes en technieken, de nieuwe 
technologieën. Wat willen we daar
van in het onderwijs zien. 

Als we de life-cycle van een tech
nologie bekijken kunnen we daarbij 
een aantal belangrijke zaken zeggen: 
* op welk moment moet deze tech
nologie in het onderwijs geïntrodu
ceerd; 
* voordat een eerste aanzet is uit
ontwikkeld kan er al een 2e genera
tie ontstaan; 
* hoe "breed" of hoe "diep" moet 
het onderwerp gedoceerd worden. 

Niet eenvoudig! Maar betekent dit 
dan dat je in het onderwijs dan 
maar geen aandacht aan nieuwe 
ontwikkelingen moet geven? Het· 
Teldersrapport spreekt daarvan: 
het onderwijs moet algemeen vor
mend zijn, dan kan in de bedrijven 
de beroepsvorming plaatsvinden. Is 
het zo dat de reden dat in de hele 
discussie rond (bij)scholing er nooit 
Óver de initiële opleidingen gespro
ken wordt ook ligt in het feit dat 
men vindt dat er geen beroepskwa
lificatie in het onderwijs hoeft te ge
beuren? 

life-cycle } van een technologie 
diffusie 
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Een algemeen vormend voortge
zet onderwijs en dan permanente 
educatie voor de beroepsuitoefe
ning: 
1. daarmee vermoorden we ons 
opleidingssysteem. 
2. we zadelen jongeren op met een 
opleiding die ze niet willen of kun
nen. 
3. we zadelen kleine bedrijven op 
met de verplichting zelf een be
drijfsschool in stand te houden, die 
ze niet kunnen betalen of ze moeten 
werknemers duur bij de concurrent 
wegkopen. 

Discussiepunten 

** Beroepsopleiding blijft nodig. 
Ieder die van school komt moet daar 
genoeg geleerd hebben om in z'n 
eerste baan te starten. 
* * Maak een keuze wat van een 
technologie in het onderwijs ge
doceerd moet worden. In ieder geval 
moet het "onderwerp" gedemistifi
ceerd worden. 
* * Scholen en bedrijven moeten 
meer samenwerken. Ze willen ook 
best, maar weten vaak niet hoe. 
Waarom zitten er niet meer ma
nagers in schoolbesturen? 
* * Het management van de scholen 
moet worden versterkt; meer ruim-
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CONSERV ATlEVEN 
(AL TIJD TE LAAT) 

drs. E. de Graaf{- Van Meeteren 

te voor eigen personeelsbeleid en ei
gen financieel beleid. 
** Apparatuur-voorziening is één 
ding; maar vergeet niet dat onder
houd en afschrijving ongeveer 40 % 
van de aanschafkosten beslaan. 
** De opleiding van leraren moet 
kritisch bekeken. Niet alleen de ini
tiële, maar vooral ook de na
scholing. Ook hiervoor is goed over
leg met het bedrijfsleven nodig. 

** Hierover praat de cie. Dekker 
niet! 

drs. E. de Graaff-v. Meeteren 
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,,Naar een actieve 
culturele politiek in 
Europa'' 
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In Saarbrücken is in het kader van de voorbereiding van 
het verkiezingsprogramma 1989 een seminar gehouden 
over Europese Culturele Initiatieven. Op tafellag een re
solutie van de liberale leiders, aangenomen in oktober 
1986 in Hamburg en uitgewerkt door het executieve comi
té van de ELDR, de Europese Liberalen, Democraten en 
Reformisten. 

JD\l e liberalen beschouwen in 
~deze verklaring de infor

matie-maatschappij als de 
grootste uitdaging voor de 21e 
eeuw. In een tijd van diep ingrijpen
de veranderingen en revolutionaire 
nieuwe technologieën wordt aan 
kunst en cultuur een centrale plaats 
toegekend voor de persoonlijke ont
plooiing van de individu. 
Het gaat er hierbij om naast de po
litieke aandacht voor de materiële 
vooruitgang in de wereld de ideeën
wereld een juiste plaats in het leven 
van de Europese mens te geven. 
De veelzijdige samenleving, die 
hiervan het resultaat moet zijn, 
krijgt veel tijd en energie beschik
baar om zich op creatieve wijze in 
de culturele sector te manifesteren. 
In dit verband wordt aan de media 
een belangrijke rol toegekend. 

Voorbereiding 
verkiezingsprogram 

Het seminar had tot doel onder 
meer aan de hand van deze verkla
ring een korte paragraaf voor het 
Europese verkiezingsprogram voor 
te bereiden. Met een aantal inlei
dingen is dit werk ook verricht. Een 
greep uit deze inleidingen. 
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Colette Flesch, de Luxemburgse 
voorzitter van de ELDR, benadruk
te dat liberalen aan zichzelf en Eu
ropa verplicht zijn om met prakti
sche initiatieven te komen als voor
heen, die vaak door andere par
tijen - zonder bronvermelding - zijn 
overgenomen. 

Prof. Kik Schneider uit Luxem
burg schetste het ideaalbeeld van 
een open en vrije samenleving; to
lerant voor minderheden en neu
traal ten opzichte van religies. Een 
liberale samenleving is gekenmerkt 
door "diversiteit"; Europa is in es
sentie liberaal. De grote uitdaging 
is in een proces van Europese inte
gratie elkaars cultuur te respec
teren en te ontzien. 

Europa kan worden gezien als 
een reusachtige boom, waarvan 
onze gemeenschappelijke geschie
denis de stam is en de takken de 
verschillende regionale culturen 
voorstellen. De vruchten, die deze 
boom draagt zijn alle Europees en 
moeten in de toekomst van uitste
kende kwaliteit zijn. 

Prof. George W edell, directeur 
van het Europese Media-Instituut 
in Manchester, behandelde de tech
nische èn politieke ontwikkeling op 
het gebied van communicaties. 

De techniek heeft het mogelijk 

gemaakt om tegen relatief lage pro
duktiekosten op het gebied der me
dia het gebruik voor iedereen moge
lijk te maken. Kranten maken een 
opleving door; radio is binnen een 
ieders bereik gekomen en T.V. kan 
vanaf volgend jaar beschikken over 
enige "high power" -satellieten. 
Olympus zal straks 320 miljoen kij
kers kunnen bedienen. Door deze 
ontwikkeling zal de politiek in actie 
moeten komen. Big business is in 
hoge mate in het medium T.V. geïn
teresseerd. De traditionele omroep
organisaties komen onder druk te 
staan. Hoewel een aantal der Neder
landse omroepen zich de taak heb
ben aangemeten om uit te maken 
wat goed is voor het Nederlandse 
volk, lijkt ook een machtige greep 
van de commercie op dit medium 
niet zeer aantrekkelijk. Een om
roepwereld, gefinancierd door ad
vertenties, is, mag worden aange
nomen, afhankelijk van kijkcijfers 
en zal aansturen op gemakkelijke 
produkties. Dat dit niet denkbeel
dig is moge blijken uit de cijfers die 
SKYCHANNEL resp. de BBC en 
de ACD per uur zendtijd ter be
schikking hebben: ± 1350 Pond 
Sterling, ± 50.000 Pond Sterling 
resp. DM 100.000. Aan deze ont
wikkeling kunnen liberalen niet 
achteloos voorbijgaan. 

Marc Clemeur van de BRT hield 
een stimulerend betoog onder de ti
tel: muziek - een ware Europese 
taal. Constaterende dat de con
sumptieve hausse bedreigend voor 
de cultuur kan zijn en dat de natio
nale overheden niet meer dan 1 % 
van het Nationaal Inkomen aan 
cultuur besteden, bepleitte hij een 
intellectueel concept voor Europa, 
waarin de muziek en speciaal de 
opera een belangrijke rol spelen. Hij 
noemde opera de Europese culture
le uiting bij uitstek. 

Fusies 

Dr. Mario Hirsch, lid van een 
werkgroep voor de Toekomst van 
de Europese T.V. ging in op de pro
blemen van de "cultuur-industrie". 
Liberalen dienen zich op dit terrein 
bewust te zijn van hun taak. Er 
dient een strategie te komen ter 
zake van de veranderende condi
ties, waarmee deze sector te maken 
heeft. Zo is het maken van een film 
niet alleen een kunstuiting, het is te
vens een industrie. Voorts leveren 
de massa-media culturele produk-



ten en vindt er een internationalisa
tie der media plaats. 

Opnieuw komt een zekere afkeer 
tegen commercialisatie van de cul
turele sector naar voren. Bovendien 
is de spreker beducht voor de fusies 
tussen de uitgevers over de lands
grenzen heen. Wat is de toekomst 
van de kleine gespecialiseerde uit
gevers, die zich bijvoorbeeld met li
teraire publikaties bezighouden. De 
verwachting bestaat dat eea aantal 
zaken op cultureel gebied straks bij 
de totstandkoming van de interne 
markt kunnen worden geregeld. 

Mevrouw dr. Beate Gödde-Bau
mans hield een referaat over de rol 
van schoolboeken bij het ontwik
kelen van een Europees bewustzijn. 
De opvoeding van de jeugd tot bur
gers van Europa is een belangrijke 
zaak. Hierbij dient wel te worden 
gewaakt dat Europees bewustzijn 
een soort mixture wordt van Duits
Engels-Franse geschiedschrijving 
daarbij om welke redenen de klei
nere democratieën over het hoofd 
ziend. 

Tenslotte hield de Portugese 
Ambassadeur bij UNESCO, José 
Augusto SEABRA, een betoog over 
Portugese initiatieven ten ·behoeve 
van Europa in het onderwijs. Helaas 
blijkt dat de Europese instituties 
om uiteenlopende redenen niet bij 
machte zijn om de wens van de li
berale leiders om culturele initiatie
ven te ondernemen van de grond te 
krijgen. 
Eén reden is de verwerping van Tin
demans' idee van een EUROPESE 
FUNDATIE door onze Eerste Ka
mer, omdat reeds jaren de "Foun
dation Européenne de la Culture" 
werkzaam is. 

De deelnemers aan het Seminar, 
afkomstig uit alle E.G.-landen, 
Spanje uitg~zonderd, hebben onder 
de uitstekende leiding van Mach
thild von Alemann, de secretaris-ge
neraal van de ELDR, een reeks van 
aanbevelingen opgesteld. Deze wor
den binnenkort in een brochure uit-
gegeven. 

Drs. L. van Leeuwen 
Bestuurslid Nederland 
Groep Liberale Internationale 

15 december 1987 



GASTRUBRIEK 

Waak voor te ver 
terugzwaaien van 

de slinger! 

Om de discussie in de partij te 
verbreden en te verlevendigen zul
len regelmatig in V&D op verzoek 

van de redactie gastschrijvers 
aan bod komen. Voor dit blad 

vroegen wij als gastschrijver mr. 
E. H. Toxopeus, oud-fractievoor
zitter en -minister van Binnen

landse Zaken voor de VVD; thans 
is hij Minister van Staat. 

D e verzorgingsstaat die ons 
land heeft opgebouwd en 
waarin de rol van de overheid 

zeer groot is, is onbetaalbaar gewor
den. Bovendien vinden velen dat de 
Staat niet alles kan en moet en dat 
om die reden alleen al de verzor
gingsstaat moet worden terugge
snoeid. 

In het kader van de verzorgings
staat waarin voor welhaast alles een 
beroep op de overheid mogelijk is en 
gestimuleerd door zo veel en ver
schillende ontwikkelingen in den
ken en gedrag dat zij in kort bestek 
niet zijn te inventariseren, zagen wij 
eerst het ontstaan van de zoge
naamde "permissive society" waar
in bestaande normen en waarden 
werden terzijde geschoven en wel
haast alles mocht en daarna het 
ontstaan van de "geïndividualiseer
de samenleving". In die laatste be
tekent dan het woord samenleving 
niet veel meer dan het tegelijk met 
anderen op één territoir leven, niet 
langer het leven in b.v. gezinsver
band. 

Nu al weer een aantal jaren ge
leden is begonnen met het terug
snoeien van de verzorgingsstaat. 
Eerst met gering succes maar later, 
toen de financiële gevolgen van het 
voortgroeien van het systeem zo be
dreigend werden dat ieder inzag dat 
de toekomst verloren dreigde te 
gaan, met meer kracht en gevolg. 
Vrijwel gelijktijdig met het op gang 
komen van datproces is ook het ge
voelen opgekomen dat de verdraag
zaamheid te ver was opgerekt en de 
individualisering veel slachtoffers 
eiste. 

De drang naar herintroductie 
van verlaten gedragsnormen is, lijkt 
mij, duidelijk aanwezig. Ik hoor en 
lees die in politieke uitspraken. Het 
CDA spreekt van de "zorgzame sa
menleving". Dat is de samenleving 
waarin kinderen voor ouders en bu
ren voor buren zorgen, om een voor
beeld te noemen. Uit de hoek van de 
PvdA kwamen ook al dergelijke ge
luiden tot het rapport "schuivende 
panelen" werd gepubliceerd. Dat 
rapport heb ik nog niet te pakken 
gekregen, maar uit de publieke dis
cussie die thans wordt gevoerd door 
hen die het wel kennen valt op te 
maken dat het de overheersende rol 
van de staat niet langer erkent. Van 
de toekomstige houding van het 
CDA meen ik tamelijk zeker te mo
gen zijn. Van die van de PvdA ben 
ik minder zeker: de polemiek tegen 
"schuivende panelen" is niet gering, 
dus de aanvaarding van het rapport 
door de PvdA is allerminst zeker. 



· Wel zeker lijkt het dat de PvdA niet 
terug zal gaan naar het polarisatie
model. Een opstelling die regerings
deelneming met CDA of VVD mo
gelijk maakt lijkt voor de hand te 
liggen. 

Daar hebben we dus een CDA 
dat ont-kerkelijkt is, dat kiezers 
werft buiten de kring der Christelijk 
gelovigen en, dat sociaal econo
misch niet erg ver van de VVD 
staat. En daar hebben we dan een 
PvdA die het Marxistisch denken 
heeft verlaten, niet meer de partij is 
van de arbeiders en voor hen maar 
ook van en voor alle anderen: de 
volkspartij dus. 

Het is geen wonder dat ik uit
spraken las van verschillende po
litici in de trant van: het wordt drin
gen in het politieke midden. Het is 
ook geen wonder dat men zich af
vraagt hoe de kiezer nog te werven 
als er, ogenschijnlijk, zo weinig ver
schil bestaat tussen althans de gro
te politieke partijen. 

De gedachte dat de drie grote 
partijen een soort uniforme massa 
zullen gaan vormen deel ik niet, de 
vrees voor onherkenbaarheid even
min. Uit paniek geboren profileer
activiteiten zijn uit den boze: houdt 
het hoofd koel, is mijn advies. 

Ik verwacht dat de PvdA socia
listisch zal blijven, dat kan niet an
ders. En het socialistisch denken zal 
altijd meer op de staatsalmacht zijn 
gebaseerd dan het liberale. En het 

RINKO <sinds 1926 > 

CDA zal, in de kern, altijd een 
Christelijke partij blijven. Ook dat 
kan niet anders. En dat zal altijd de 
politieke lijn van het CDA blijven 
beïnvloeden, ja richten. Anders dan 
bij de liberalen die overtuigd zijn 
dat geloof of levensovertuiging wel 
de individuele mens in zijn leven tot 
richtsnoer dient, maar geen politie
ke handleiding is. 

De liberale politieke opvattingen 
mogen er zijn. Vrijheid in de gebon
denheid van de verantwoordelijk
heid voor eigen gedrag en voor de 

· naaste. Echte verdraagzaamheid -
openheid voor anderer mening -
maar geen lafheid om voor de eigen 
overtuiging uit te komen, geen ge
makzuchtig maar laten gaan. Socia
le rechtvaardigheid: de zwakken 
helpen sterk te worden, hen die dat 
niet kunnen steunen. In ieder tijds
gewricht dienen die beginselen aan
gepaste toepassing te krijgen. 

Dat terugsnoeien van de on
betaalbare verzorgingsstaat en dat 
streven om de samenleving weer 
meer samenhang te geven door aan
vaarding van bepaalde normen en 
waarden wordt wel betiteld als het 
terugzwaaien van de slinger. Op 
zichzelf is die zwaai-terug in menig 
opzicht nodig en wenselijk. Maar de 
terugzwaai kan ook te ver gaan. Al
tijd zullen er krachten zijn die an
deren hun mening willen opleggen, 
of dat nu overheden zijn, maat
schappelijke organisaties of indi-
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viduen. Dat betekent beperking van 
de vrijheid der burgers. Oudtijds 
had de VVD de leuze "de strijd voor 
de vrijheid is nooit gestreden". Die 
geldt ook nu. Het is bij uitstek de 
taak van de liberalen te waken voor 
het té ver terugzwaaien van de slin
ger. 

mr. E. H. Toxopeus 

Afscheid van 
Kees van der 
Meer 
Deze maand neemt Kees van 
der Meer als administrateur 
van de VVD afscheid. Hij aan
vaardt een nieuwe werkkring 
elders, waarbij zijn bekwaam
heden en kennis van zaken 
door de aard van het nieuwe 

. werk nog meer tot hun recht 
zullen komen. 
De VVD is hem grote dank 
verschuldigd voor de wijze 
waarop hij gedurende die ge
hele periode zowel de boek
houding als de ledenadmini
stratie heeft beheerd. Hij was 
het die de centrale ledenadmi
nistratie met daaraan gekop
peld de centrale contributie
inning tot een sluitend sys
teem maakte. Een systeem 
dat niet meer weg te denken is 
bij een moderne vrijwilligers
organisatie. De partij wenst 
hem veel succes, ook in zijn 
nieuwe baan. 

Namens het dagelijks 
bestuur, 
de algemeen secretaris. 
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VROUWEN [N DE 
ivvnl 

zal 80-jarig jubileém ook nog 
npdig zij'? 

l ·. . I 

De Orga~i$atie Vrou~en in de 
VVD ho4dt op 5 en 6 februari 

1988 haar Jaarlijks cofLgres. in "de 
Blije We1elt'' te Lunteren. Dit 

congr~s ~tapt in het te~en van het 
veer~Lg-Jt;~rfg bestaan·~an onze or
ganLsatLe. tWaq,rachtLQ. een reden 

om feest lte meren~ __ zt} het met 
enige gerrie71gdeievoelens. Dat 

feest komt er en hoe . . .! 

H et programma en demo
gelijkheid tot inschrijving 
vindt u elders op deze blad

zijde. Over die gemengde gevoelens 
het volgende. 

Korte historische 
terugblik 

Bij het begin van de Franse Re
volutie verschenen brochures en 
pamfletten over de wensen van 
vrouwen. Weliswaar werd de dis
cussie gevoerd door mannen - toch 
kwamen er van vrouwen verzoeken 
tot het volgen van onderwijs, de 
vraag om bij erfenissen niet be
nadeeld te worden en in het huwe
lijk niet langer slavin te zijn. Er 
werden vrouwenclubs opgericht die 
in Nederland bestonden uit de zo
genaamde "vrouwenvrijcorpsen". 
In de Franse tijd werden vrouwen 
in ons land zowaar benaderd als 
aparte politieke groepering: "Ba
taafse burgeres" werden zij ge
noemd. Betje W olff, die vond dat 
"het schoonste meesterstuk hetwelk 
een vrouw de maatschappij kan 
aanbieden een gelukkig en welop
gevoed kind is", vroeg zich tegelij
kertijd toch wel af waarom de gees
tigste meisjes werden opgevoed om 
zotten te behagen. 

Naarmate na de revolutie het ra
dicalisme afnam, verdween ook de 
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invloed van vrouwen op de samen
leving. Vrijheid en gelijkheid, maar 
geen zusterschap. Tegen het einde 
vàn de achttiende eeuw, tijderis de 
Verlichting, was er wel sprake van 
een duidelijke herwaardering van 
de rol van de vrouw, maar dan als 
moeder. Het bekende duo Betje 
W olff en Aagje Deken schreven hun 
pleidooi voor een betere opleiding 
van meisjes voor het moederschap. 
Onder invloed van de industrialisa
tie kwamen arbeidersvrouwen iri 
steeds benardere omstandigheden 
te verkeren. Vrouwen uit "de betere 
standen" kregen er een taak bij: die 
van statussymbool van de man. 

In het Nederland van 1870 sloeg 
dan ook de vertaling van het boek 
"De slavernij der vrouw" van John 
Stuart Mill, in als een bom. Aletta 
Jacobs maakte als veertienjarig 
meisje hiermee kennis en moest 
constateren dat, omdat zij een meis
je was, ze niet naar de universiteit 
kon en voor doctor studeren. De li
beraal Thorbecke gaf twee dagen 
voor zijn dood de benodigde schrif
telijke toestemming. Toen zij enige 
jaren later probeerde gemeen
teraadslid in Amsterdam te worden 
werd haar verzoek verworpen met 
het argument "dat zij niet geacht 
kon worden in het volle genot van 
hare burgerlijke en burgerschaps
rechten te zijn; dat onder Nederlan
der en ingezetene alleen de man 
moet worden verstaan, want ware 

het anders, dan zou dat uitdrukke
lijk zijn vermeld". In 1903 werd 
Aletta Jacobs voorzitter van de 
Vereeniging voor Vrouwenkies
recht, maar het duurde nog tot mei 
1919 voor dat recht verworven 
'werd. In de laatste jaren van haar 
leven moest zij constateren dat de 
belangstelling van vrouwen voor de 
politiek eerder leek te verminderen 
dan te groeien en dat de weinigen 
die een politiek ambt aanvaardden 
met de nodige reserve tegemoet 
werden getreden. Zijzelf stelde zich 
in 1918 als lid van de Vrijzinnig De
mocraten verkiesbaar voor de 
Tweede Kamer, maar werd niet ge
kozen. 
Na de eerste roerige jaren van fe
ministische, maar vooral ook libera
le strijd voor het algemeen kiesrecht 
en de vaak teleurstellende resul
taten bleken georganiseerde politie
ke vrouwengroeperingen een nood
zaak. In de partij van de Vrijheid 
werd door de dames de Jong, For
tanier, Scheltema en Springer ge
sproken over de oprichting van een 
liberale vrouwengroep. In 1946 was 
er in Zeist reeds een aantal vrouwen 
actief binnen de net opgerichte 
VVD. En in 1946 trad de eerste 
VVD-vrouw, mevrouw Fortanier-de 
Wit, toe als lid van de Tweede Ka
mer. 
Nog een aantal memorabele data: 
- Op 7 februari 1953 wordt in V&D 
melding gemaakt van de intrede 
van de eerste vrouw in de regering: 
staatssecretaris mej. dr. De Waal 
- 20 mei 1950 vindt de eerste lande
lijke VVD-vrouwendag plaats te 
Amsterdam. Mevrouw Fortanier 

mevr. A. Fortanier-de Wit 



mevr. E. Veder-Smit 

spreekt, na afloop wordt een ge
meenschappelijke warme lunch ge
nuttigd. Kosten f 3,30 p.p. inclusief 
fooi 
- 6 mei 1953. Voor de vrouwengroep 
Utrecht spreekt mevrouw E. Veder
Smit over het belang van de Vrou
wen in de VVD. Een aantal aspec
ten die zij noemt: een plaats om el
kaar te leren kennen en op de hoog
te te worden gesteld van belangrijke 
politieke zaken, voor sommigen een 
goede voorscholing voor een politie
ke functie, een klankbord voor ge
meenteraads- en statenleden. Zij 
doet de oproep om toch vooral via 
de afdelingen en in samenwerking 
het werk te doen. 
- November 1956: mevrouw J. F. 
Behouwenaar-Franssen wordt het 
eerste vrouwelijke VVD-Eerste-Ka
merlid 
- december 1987. Na zetelverlies bij 
de verkiezingen van 1986 nog vijf 
vrouwen in de Tweede Kamerfrac
tie (op een totaal van 27!) en nog 
steeds, zij het moeizaam, maar twee 
vrouwen in/ de Eerste Kamer. 

Toekomst 

U ziet het. Na vele bewogen en 
moeizame jaren is er wel wat verbe
terd, maar florissant kunnen we het 
resultaat bepaald nog niet noemen. 
Terwijl inmiddels meer dan de helft 
van de Nederlandse bevolking uit 
vrouwen bestaat, die bevolking 
sterk vergrijst en het aantal geboor
ten afneemt, de ontwikkelingen in 
onze samenleving zeer snel elkaar 
opvolgen ... terwijl er met minder 
financiële middelen rekening moet 

worden gehouden, zijn er in politie
ke ambten nog steeds te weinig 
vrouwen te vinden. Er worden toe
komstbepalende beslissingen geno
men, ook door en voor vrouwen. Bo
venstaande redenen zijn slechts een 
kleine greep uit de vele, die het be
staansrecht van een aparte politie
ke vrouwenorganisatie rechtvaar
digen. Wanneer onze partij actief 
wil blijven meebeslissen over de toe
komst van ons land en onze samen
leving, dan hebben we alle mensen 
die zich in willen zetten heel hard 
nodig. De Organisatie Vrouwen in 
de VVD kan hierbij, net als in het 
verleden, een belangrijke en strijd
bare rol vervullen. Want ook buiten 
onze eigen partij, moet in allerlei 
maatschappelijke organen het li
berale geluid hoorbaar zijn. 

Het komende jaar herdenken wij 
ons veertigjarig bestaan. Feestelijk 
zal het worden, op 29 januari in 
Breda en op 5 en 6 februari in Lun
teren. Laten we hopen dat we over 
nog eens veertig jaar kunnen vast
stellen dat de Organisatie Vrouwen 

in de VVD geen tachtigjarig ju
bileum hoeft te vieren! 

Het congres 

De Blije Werelt, onze vaste con
gresaccommodatie, zal ook in het 
jubileumjaar onze gastheer zijn. Na 
de brand (in 1985) is er een schit
terend nieuw complex uit de as her
rezen. 

Op vrijdag 5 februari zullen de 
deelnemers vanaf 14.30 uur worden 
ontvangen waarna van 15.00 tot 
16.30 uur de huishoudelijke verga
dering van de Organisatie Vrouwen 
in de VVD zal plaatsvinden. Een 
agenda en het verslag van de vorige 
vergadering zullen ter plaatse aan
wezig zijn. Na de vergadering zullen 
de Liberal Girls voor u optreden. Zij 
vormen een amateur-cabaretgroep 
die is ontstaan bij het tien-jarig be
staan van de regio Bergen op Zoom 
Vrouwen in de VVD. Wij zijn blij 

Programmaoverzicht Congres 1988 -
40 jaar Vrouwen in de VVD 
vrijdag 5 februari- feestprogramma 
14.30-15.00 uur 
15.00-16.30 uur 
16.30-17.00 uur 
17.00-18.00 uur 
18.00-19.30 uur 
20.00-20.15 uur 

20.15-20.30 uur 
20.30-21.30 uur 
21.00-21.30 uur 
21.30-22.30 uur 
22.30-.0 0 0 

ontvangst deelnemers 
huishoudelijke vergadering 
optreden Liberal Girls 
aperitief 
diner 
opening congres door voorzitter 
Landelijk Bestuur Organisatie Vrouwen in de VVD, 
mevrouw A. M. T. Wind 
speech door voorzitter VVD, de heer dr. L. Ginjaar 
korte speeches door diverse sprekers 
koffiepauze. 
optreden Marie-Cecile Moerdijk 
napraten in "Lunterse Kringen" met muziek van een sa-
lonorkest · 

zaterdag 6 februari 
09.30-10.00 uur inleiding door de heer G. C. Wallis de Vries, voorzitter 

10.00-10.30 uur 

10.30-10.50 uur 
10.50-13.20 uur 

13.20-13.30 uur 

13.30-14.30 uur 

14.30-14.40 uur 

15.00 uur 

AVRO over de vrouw in de media 
inleiding door mevrouw S. van Heemskerck Pillis Du
vekot, lid Tweede Kamerfractie VVD over het cultuur
beleid van verleden naar toekomst 
gelegenheid tot vragenstellen aan beide inleiders 
- koffie 
- informatieve kunstmarkt 
- lunchbuffet 
1e stemmingsronde door congresbezoekers over stellin
gen 
forumdiscussie over de stellingen o.l.v. Elly Coenen, 
m.m.v. Jessica Larive, Hans Dijkstal, Ans van Berkurn 
en Marga Miltenburg 
uitslag stemmingen en conclusies door forumvoorzitter 
Elly Coenen 
afsluiting congres door voorzitter Landelijk Bestuur Or
ganisatie Vrouwen in de VVD, mevrouw Wind 



dat zij bereid zijn ook voor ons op te 
treden. Hun intermezzo wordt ge
volgd door aperitief en diner. 

Om 20.00 uur wordt ons congres 
geopend door de voorzitter van de 
Vrouwen in de VVD, mevrouw A. 
M. T. Wind. Na haar welkomst
woord zal de heer L. Ginjaar, de 
voorzitter van de VVD, een toe
spraak houden. Van 20.30 tot 21.30 
uur zullen diverse sprekers korte 
speeches houden met betrekking tot 
het veertig-jarig bestaan van de 
Vrouwen in de VVD. 

Na de pauze volgt om 21.30 uur 
het speciaal voor ons aangepaste 
optreden van Marie-Cecile Moer
dijk. Wij zijn zeer verheugd met de 
toezegging van deze wel zeer bijzon
dere zangeres. Zij is bereid gevon
den haar programma geheel op onze 
avond toe te spitsen. Haar on
navolgbare humor en charme en 
haar grote professionaliteit waar
borgen een bijzondere ervaring die 
u zeker niet mag missen! 

Na het officiële gedeelte zult u 
kunnen napraten in "Lunterse 
Kringen" bij de muziek van een sa
lonorkest. 

Zaterdagprogramma 

Op zaterdag 6 februari zal in
houd worden gegeven aan het on-

derwerp van ons congres. Het 
thema is "Vrouwen, kunst en me
dia". Een goed op ons jubileum aan
sluitend serieus maar aantrekkelijk 
thema. 

Om 9.30 uur zal de heer G. C. 
Wallis de Vries, voorzitter van de 
AVRO, een inleiding houden over 
de vrouw in de media. Gevolgd door 
mevrouw S. van Heemskerck-Pillis 

· Duvekot die zal spreken over het 
cultuurbeleid van verleden naar 
toekomst. Vanaf 10.30 uur is er ge
legenheid tot het stellen van vragen 
aan beide inleiders. Van 10.50 tot 
13.20 uur is er koffie en kunt u op 
een kunstmarkt het werk van ver
schillende vrouwelijke kunstenaars 
bekijken, bespreken met de aanwe
zige kunstenaars en ook kopen. 
Hierna staat een lunchbuffet voor u 
gereed. 

In een eerste stemmingsronde 
wordt om 13.20 uur aan de congres
bezoekers gevraagd te reageren op 
een aantal stellingen over kunst en 
cultuur. Vanaf 13.30 tot 14.30 uur 
zal er een forumdiscussie zijn over 
diezelfde stellingen. Forumvoorzit
ter is Elly Coenen, een voor VVD
ers wel zeer bekende verschijning. 
Oud-secretaris en voorzitter van de 
Vereniging van Staten- en Raadsle
den, lid van het Hoofdbestuur en de 
Partijraad en momenteel bur
gemeester van Nuth. Zij heeft haar 
sporen ruimschoots verdiend en 

Reserveringsbon Lunteren 1988 
1. hele congres 
2. vrijdagavond + diner, logies + ontbijt 
3; . vrijdagavond + diner 
4. vrijdagavond zonder diner 
5; zaterdag + lunch 

· 6. reservering eenpersoonskamer, na toewijzing in Lunteren te vol
doen 

7. huishoudelijke vergadering + optreden Liberal Girls 
s.v.p. aankruisen wat van toepassing is. 

{120,00 
f 97,50 
f 45,00 
f 12,50 
f 32,50 

f 10,00 
l -"-,-

Helaas zijn wij door verschillende oorzaken genoodzaakt de prijzen t.o.v. ons 
vorige congres te verhogen. 

· Reserveringsbon zenden aan: mevrouw J. Weeder-van 't Hof, Schootseclijk 11, 
5491 TD Sint Oedenrode, onder gelijktijdige overmaking van het verschuldig
de bedrag op gironummer 5485003 t.n.v. penningmeester Organisatie Vrou
weninde VVD te Leusden met vermelding van het reserveringsnummer. 

Bij annulering binnen een week voor het congres wordt f 15,00 administratie
kosten iri rekening gebracht. 

naam 

adres 

postcode en woonplaats 

telefoonnummer 
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staat zeker borg voor een goede dis
cussie. In het forum is nog meer des
kundigheid aanwezig. Hans Dijk
stal (lid Tweede Kamerfractie VVD 
met kunst en cultuur in zijn por
tefeuille), Jessica Larive (lid van het 
Europees Parlement voor de VVD), 
Ans van Berkurn (kunsthistorica en 
lid van de Raad voor de Kunst) en 
Marga Miltenburg (eindredacteur 
van het KRO-radioprogramma MV 
Magazine). U ziet het, genoeg 
"zwaargewichten" om deze discus
sie inhoud te geven. Dit zal gebeu
ren volgens het concept van de Ca
pitool-discussies. Wij zijn zeer be
nieuwd of uw mening na afloop van 
deze forumdiscussie gewijzigd is. 
Om dat te peilen zal er om 14.30 uur 
dan ook een tweede stemmingsron
de worden gehouden. Van 14.45 tot 
15.00 uur zullen de uitslag van de 
stemmingen en de conclusies die 
daaruit getrokken kunnen worden, 
besproken worden door de forum
voorzitter. Om 15.00 uur zal ons 
congres worden afgesloten door de 
voorzitter van het Landelijk Be- · 
stuur van de Organisatie Vrouwen 
in de VVD, mevrouw Wind. 

De Vrouwen in de VVD vieren 
hun veertig-jarig bestaan. Wanneer 
u het programma van ons congres in 
u opneemt en wanneer u de' nieuwe 
vormgeving van ons speciale ju
bileumnummer, met zeer uitvoerige 
informatie over het komende con
gres, van de Liberale Vrouw bekijkt 
zult u kunnen constateren dat er 



nog steeds veel te doen is en wordt 
gedaan voor en door de Vrouwen in 
de VVD. Wij rekenen dan ook op 
uw aller komst naar dit feestelijk 
congres. 

Tot ziens in de Blije W erelt te 
Lunteren! 

Marijke Essers 

Kandidaatstelling 
Landelijk Bestuur 
"Vrouwen in de 
VVD" 
In 1988 ontstaan in het Landelijk 
Bestuur de volgende vacatures: 
1. Mevrouw Hooghuis-Zoet;, se
cretaris Vorming en Scholing, tus
sentijds aftredend. Deze vacature 
ontstaat op 1 maart 1987. 
2. Mevrouw A. M. T. Wind, voor
zitter, periodiek aftredend, niet 
herbenoembaar. 
3. Mevrouw F. Heineken-Hoven, 
secretaris externe betrekkingen, . 
tussentijds aftredend. 
Aangeslatenen bij de Organisatie 
Vrouwen in de VVD kunnen zich, 
via de Adviesraadsleden in hun 
regio of via het Landelijk Be
stuur, als voorlopig kandidaat 
voor deze vacatures aanmelden 
tot 1 februari 1988. Deze aanmel
ding dient vergezeld te gaan van 
een korte levensbeschrijving. 
Degenen, die zich als voorlopig 
kandidaat hebben gemeld, zullen 
te zijner tijd wellicht als definitie
ve kandidaten in de benoemings
procedure worden betrokken. Tot 
het maken.van een voordracht 
zijn bevoegd zowel 3 leden van de 
Adviesraad als hét Landelijk Be
stuur (art. 9.6, statuten Vrouwen 
VVD) .. 
De benoeming van een kandidaat 
voor de vacature onder 1. zal in de 
Adviesraadsvergadering van 14 
maart 1988 plaatsvinden. De be
noeming :van kandidaten voor de 
vacatures onder 2. en 3. in de Ad
viesraadsvergadering van 30 mei 
1988. 

• 

1. In zijn vergadering van 30 augus
tus jl. heeft het hoofdbestuur vast
gelegd dat de vergadering van de 
partijraad van 28 november jl. be
sloten zou zijn. In materiële zin 
hield dit besluit in dat uitsluitend 
de leden van de partijraad als om
schreven in artikel 50 hr. toegang 
kregen tot die vergadering. 

De leden van o.a. de partijcom
missies ex. art. 60 hr.werden der
halve niet uitgenodigd. De commis
sie Binnenlandse Zaken tekende 
bezwaar aan t.a.v. het genomen be
sluit. De motivering van de com
missie was dat in art. 52 hr.wordt 
aangegeven wie spreek en stem
recht hebben. Naar haar inzicht 
hield het gestelde in genoemd arti
kel in dat te allen tijde dus de in dat 
artikel genoemden toegang hadden 
tot alle vergaderingen van de par
tijraad. 

Het hoofdbestuur bleef, in zijn 
vergadering van 16 november jl., bij 
zijn standpunt maar constateerde 
tevens dat er duidelijk sprake was 
van de mogelijkheid de artikelen 50 
en 52 hr. in hun samenhang anders 
te interpreteren. Dientengevolge be
sliste het hoofdbestuur dat gelet op 
dit verschil in interpretatie, artikel 
34.1 juncto 34.3 van de statuten 
diende te worden toegepast. Het
geen inhoudt dat in een "geval 
waarin door de statuten, het huis
houdelijk reglement of andere re
glementen niet is voorzien", het 
hoofdbestuur beslist als de alge
mene vergadering niet bijeen is. 

Conform artikel 34.3 van de 
statuten heeft derhalve de alge
mene vergadering de bevoegdheid 
om een andere uitleg aan de artike
len 50 juncto 52 hr. te geven dan de 
uitleg van het hoofdbestuur. 

De afgevaardigden naar de jaar
lijkse algemene vergadering 1988 
zijn dus gerechtigd om bij het punt 
"Beleid van het hoofdbestuur" 
eventueel, zo zij daartoe de nood
zaak aanwezig achten met het 
hoofdbestuur van gedachten te wis
selen en dat zij eventueel terzake 
een ander besluit kunnen nemen. 

2. Benoeming lid dagelijks bestuur. 
In Vrijheid en Democratie van no
vember is mededeling gedaan van 
het besluit van het hoofdbestuur om 

de heer drs. F. G. J. Steenmeijer te 
Oosterwolde kandidaat te stellen als 
secretaris voor de organisatie in de 
vacature die ontstaan is door het pe
riodfek aftreden van de heer drs. L. 
Hilarides. Thans kan worden me
degedeeld dat door het ontbreken 
van overige kandidaten van de zijde 
van de ledenvergaderingen van de 
afdelingen de heer Steenmeijer, on
der toepassing van artikel 73 hr., 
door de voorzitter op de jaarlijkse 
algemene vergadering 1988 zal wor
den benoemd verklaard. 

Aan de leden, 

Naar aanleiding van de ont
vangst van de contributie-
brief 1988 is bij velen de vraag 
gerezen of de afdelingen mee 
delen in de extra gift die de 
leden wellicht overmaken bij 
het bedrag van de door hen 
verschuldigde contributie, 
zulks mede naar aanleiding 
van het feit dat in voorgaande 
jaren extra bedragen boven de 

. contributie veelal ten goede 
kwamen aan de afdelingen. 
Ter voorkoming van misver
stand kan worden medege
deeld dat uitgangspunt is ge
weest dat aan de afdelingen 
van de totale ontvangst van 
deze gift zo mogelijk een be
drag zal worden uitgekeerd 
naar rato van de ontvangst 
per afdeling op basis van het 
bedrag van de contributie-in
ning 1987. De mate waarin 
een en ander zijn beslag zal 
krijgen wordt mede bepaald 
door de grootte van de totale 
ontvangst. 

Namens het dagelijks 
bestuur, 
de algemeen secretaris, 
W. J. A. VAN DEN BERG. 

• 



Congres vereniging van 
Staten- en Raadsleden 

richt zich op de toekomst 
Terug op het oude honk in de ge
restaureerde Blije Werelt te Lun
teren bieden de leden van de Ver
eniging het beeld van één grote fa
milie. Iedereen kent iedereen. De 
ontmoetingen, al te beginnen bij 
de inschrijfbalie, zijn hartelijk. 
Zo'n 170 leden scharen zich na de 
gezamenlijke maaltijd in de con
greszaal. 

\\ yerenigingsvoorzitter Johan 
\\J' Remkes legt in zijn openings

V woord de nadruk op de nood
zaak van een goede samenwerking 
met beide Kamerfracties "vooral 

ten aanzien van de deregulering die 
te traag en te aarzelend van de 
grond komt". Maar er valt nog veel 
meer te bespreken. Remkes noemt 
de rechtspositie van wethouders en 

raadsleden, de provinciewet, het 
rapport-Dekker, de afgeronde be
stuursnotitie over het milieubeleid, 
het rapport over het bejaarden
beleid en het rapport over het eigen 
inkomensbeleid van gemeenten en 
provincies. "Als Deetmans voor
nemen t.a.v. de onroerend goed
operatie door zou gaan, kunnen we 
het bestuursaccoord bij het oud
papier zetten. Het kabinet staat 
voor de lakmoesproef," aldus Rem
kes. 

Consistente lijn 

De voorzitter van de Vereniging 
van Staten- en Raadsleden hoeft 
niet bevreesd te zijn dat zijn bood
schap voor politiek Den Haag verlo
ren gaat. Vijf Kamerleden en beide 
fractievoorzitters Voorhoeve en Lu
teijn, volgen in de zaal zijn pleidooi 
voor een consistent bestuurlijke lijn 
van beide fracties op de voet. 

Remkes heeft hoge verwachtin
gen van het rapport van de commis
sie Liberaal Bestek. Een rapport dat 
de VVD-tongen weer los moet ma
ken en tot goede discussies moet lei
den. Discussies, waarover VVD
voorzitter Ginjaar, die het hele con-

VVD-voorzitter Ginjaar beantwoordt, zittend naast Verenigingsvoorzitter Johan Remkes, 
de vele vragen die door zijn inleiding loskwamen 
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gres volgde, in de beslotenheid van 
de zaterdagochtendzitting tijdens 
zijn inleiding, die tot vele vragen 
noodde, de hoop uitsprak dat ook de 
Vereniging zich hier intensief mee 
zal gaan bezighouden. Remkes stelt 
dat het ook de verantwoordelijk
heid van de leden van de Vereniging 
is mee te werken aan een beter 
imago van de VVD. 

=11n zijn inleiding trekt hij duide-
l I lijk de grenzen tussen de ge
~meentelijke en rijksoverheidsbe
vóegdheden. "Zestig gemeenten 
hebben gecongresseerd .over anti
apartheid en ontwikkelingssamen
werking. Die taken en bevoegd
heden liggen bij de rijksoverheid. 
Zo lijkt het meer op goedkope getui
genispolitiek, die we niet kunnen 
waarmaken. Ook het inkomens
beleid is rijksbeleid en geen ge
meentelijk beleid. Hoewel de ge
meenten wel de eerste zijn die met 
de sociale noden worden geconfron
teerd. De gemeentelijk-bestuurlijke 
taak kan op dat gebied worden inge
vuld door kwijtschelding of sa
nering van schulden ... Als wij, li
berale staten- en raadsleden, deze 
scheiding van verantwoord.elijk
heden goed in de gaten houden, 
kunnen we ons pleidooi voor meer 

decentralisatie met grotere overtui
gingskracht voeren." 

Vrijheid en kansen 

Fractievoorzitter Voorhoeve be
gint speels. Hij schetst de politieke 
partijen aan de hand van drie hui
zen. Over het VVD-huis: "Niet zo 
ruim, welleuk ingericht. Mooi an
tiek en modern naast elkaar. Vorig 
jaar in onmin, nu weer in vrede. Het 
wordt overigens tijd om de buiten
boel op te knappen. We moeten ook 
aan uitbreiding en aanbouw gaan 
denken, een zonnige, toekomst
gerichte serre. Huisvader Ginjaar 
loopt al te passen en te meten. Zo
dra alles klaar is, kan dit het mooi
ste pand van de buurt zijn. Ik wens 
hem veel succes!" 

Daarna spreekt hij over de eigen 
identiteit van de VVD. "Christen
democraten of socialisten verwijten 
de liberalen soms een te individua
listisch mensbefi)ld te hebben en de 
materiële behoeftenbevrediging 
van de mens als consument voorop 
te stellen. Maar ze verwijten ons 
iets dat ons wezensvreemd is. Juist 
liberalen, als liefhebbers van gees-

Joris Voorhoeve tijdens zijn inleiding 

telijke vrijheid, weten dat boven het 
fysiek nodige, de vraagstukken van 
het "zijn" veel belangrijker zijn dan 
die van het "hebben", zoals Jean 
Fourastié eens heeft opgemerkt. 
Vrijheid eisen betekent juist niet je 
schouders voor anderen ophalen, 
maar het beste uit jezelf willen ha
len om daarmee anderen vooruit te 
helpen. De VVD wil dus geen ik
maatschappij maar een liberale wij
samenleving van mensen die elkaar 
tot prestaties motiveren ... De VVD 
is niet anti-confessioneel, maar 
non-confessioneel in de zin van 
pluriform. De VVD brengt mensen 
van sterk verschillende achtergron
den en overtuigingen bijeen. Ze 
hebben wel allemaal hun verdraag
zaamheid en politieke vrijzinnig
heid gemeen ... " 

Ontwikkeling 
vrijheidsgedachte 

Het liberalisme heeft zijn taak 
nog niet volbracht en heeft zichzelf 
niet overleefd. Voorhoeve: "Het 
beste bewijs daartoe is dat andere 
partijen vaak na enige tijd ons ge
dachtengoed overnemen. Het is 
onze taak in de ontwikkeling van de 
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vrijheid voorop te blijven gaan en 
de vrijheidsgedachte verder te ver
breiden. Ik citeer: "Als een liberale 
partij er aanspraak op wil blijven 
maken de vooruitstrevende partij 
van de toekomst te zijn, moet het 
vrijheidsbegrip opnieuw worden ge
definieerd. Het moet niet langer be
tekenen de afwezigheid van beper
kingen, maar de aanwezigheid van 
kansen". Aldus een recent boek van 
de Vlaamse liberalen, die daarbij 
overigens the Progressive Review 
uit het jaar 1986 aanhalen." 

Kansen centraal 
stellen 

Joris Voorhoeve stelt dat het 
stimuleren en bieden van kansen 
centraal in de liberale politiek moe
ten staan. "Wij willen een kansvolle 
toekomst waarin het leveren van 
prestaties wordt gestimuleerd en de 
kansarmen uit hun isolement wor
den gehaald." 

Terugkerend naar de verschillen 
en overeenkomsten van de drie gro-. 
te politieke partijen schetst hij het 
volgende beeld: "Voor alle drie de 
stromingen geldt: polarisatie is uit 
de mode; de discussies gaan vaker 
over graduele dan ideologische ver
schillen. Toch is de politiek geen 
smeltkroes geworden. Immers de 
beleidskeuzen die de partijen ma
ken, zijn nog steeds geheel anders. 
Ik noem de meest opvallende: So
cialisten vinden gelijkheid recht
vaardig, en liberalen gelijke kansen. 
Christen-democraten en socialisten 
benadrukken de zorgfunctie van de 
staat, en liberalen wensen dat de sa
menleving niet alleen verzorgt maar 
ook het individu stimuleert tot 
creativiteit en prestaties. PvdA-ers 
willen een zeer grote collectieve sec
tor - zeg 2/3 van het nationaal inko
men-, CDA-ers een grote -volgens 
De Vries zeker 3/5 -,en VVD-ers 
een wat kleinere, te vergelijken met 
onze buurlanden, namelijk 1/2. Ook 
in het buitenlands beleid zijn er 
aanmerkelijke verschillen: de VVD 
ligt sterk op de NAVO-lijn; het 
CDA volgt, maar meestal met reser
ves, doch de PvdA beknibbelt fors 
op onze bijdrage aan het bond
genootschap." 
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Kinderpuzzel 

"Het Nederlandse politieke 
landschap is niet meer een kinder
puzzel met felle kleuren en eenvou
dige vormen, maar een module van 
bewegende objecten met veel afwis
seling en nuance." 

Zijn toekomstvisie: "Wil het li
beralisme wervender worden, dan 
moet de VVD praktisch idealisme 
uitstralen, niet tevreden zijn, geen 
belangenpartij worden, niet klagen 
over anderen die ons gedachten
goed tien of twintig jaar na dato 
overnemen en het dan als hun 
nieuwste vinding presenteren! Wij 
zitten op een goed spoor. Maar wie 
daar blijft zitten, dreigt te worden 
overreden door de anderen die vol
gen. We moeten dus gezwind verder 
naar de problemen van de jaren ne
gentig. 

De VVD moet inspireren door 
actie, door aanpak, door stijl, door 
prikkeling tot prestaties, overal 
zelfbewust de liberale geest uitdra
gend, stimuleren tot zelfstandig
heid, tot verantwoordelijkheid, 
kansen voor kansarmen scheppen, 
in gemeenten, de provincies en op 
het Binnenhof. 

Laat de commentatoren maar 
praten: het liberalisme is passé, de 
VVD stagneert, de coalitie is moe ... 
Allemaal onzin. Het belangrijkste 
dat we nodig hebben om verder te 
gaan, om onze opdracht uit te voe
ren en weer een bloeiende partij te 
worden, is de wil om voor de libera
le zaak te mobiliseren." 

Reny Dijkman 

Foto's: Marian de Goede 

l(ftfl'~:~nda 
é--- · Haya van 

Somerenstichting 

In dit decembernummer van 
Vrijheid en Democratie wil de 
Haya van Somerenstichting een 
overzicht geven van trainingen 
die door de kamercentrales worè 
den georganiseerd. 

Bestuurderscursus 
Pijnacker, 18, 25 januari en 1 fe
bruari 1988 (maandagavonden) 
vsbest08., cursusbijdrage /15,-. 

· Presentatietechniek I 
's•Gràvenhage, 29 en 30 januari 
1988 (vrijdag- en zaterdagavond) 
:VSpree04., cursusbijdrage f 40,-'-. 

Discussietechniek I 
's~Gravenhage, 26 en 27 februari 
1988 (vrijdag- en zaterdagavond) 
vsdiss03., cursusbijdrage f 40,-.. 

Leden kunnen zich opgeven voor 
deze trainingen door zich recht- · 
streeks aan te melden bij de be-

. trokken kamercentrales. De.Haya · 
van Somerenstichting verstrekt, .· 
op aanvraag, nadere informatie 
over telefoonnummers. · 

•• 



ACTIVITEITEN
SCHEMA 
1 januari/31 december 1988 * 
I.v.m. wijzigingen in het beleid t.a.v. Vrijheid en Democra
tie (andere verschijningsdata) en wijzigingen in het beleid 
van het hoofdbestuur t.a.v. frequentie vergaderingen 
db/hb en andere activiteiten wordt een ieder dringend 
verzocht van dit gewijzigde activiteitenschema goede nota 
te nemen. 

1 januari 

4 januari 

13 januari 

18 januari 

19 januari 

20 januari 

25 januari 

.27 januari 

29 januari. 

3 februari 

. 5 en 6 februl;}fi 

8 februari 

10 februari 

- nieuwjaarsdag (algemeen se
cretariaat gesloten) 

dagelijks-bestuursvergadering 

- bezoek db kc. Flevoland 

- hoofdbestuursvergadering 

- Vrijheid en Democratie 
(jubileumuitgave) 

publikatie beschrijvingsbrief 
4.1ste jaarlijkse algemene ver
gadering 

LCV -vergadering 

- LPC-vergadering 

- dagelijks-bestuursvergadering 

bezoek db kc. Utrecht 

buitengewone algemene ver
gadering (77ste algemene ver
gadering) in 't Turfschip te 
Breda 

- bezoek db kc. Haarlem 

- congres van de Organisatie 
Vrouwen in de VVD in de 
Blije Werelt te Lonteren 

- dagelijks-bestuursvergadering 

- TV-uitzending 

bezoek db kc. Tilburg 

15 februari 

17 februari 

22 februari 

24 februari 

29 februari 

2 maart 

9 maart 

14 maart 

15 maart 

16 maart 

22 maart 
(tot 24.00 uur) 

23 maart 

28 maart 

1 april 

3 en 4 april 

6 april 

11 april 

25 april 

29 april 

2 mei 

5 mei 

- Vrijheid en Democratie 

- LCJ-vergadering 

- hoofdbestuursvergadering 

- bezoek db kc. Amsterdam 

- dagelijks-bestuursvergadering 

- bezoek db kc. Friesland 

- bezoek db kc. Gelderland 

- dagelijks-bestuursvergadering 

- Vrijheid en Democratie 

- bezoek db kc. Overijssel 

- sluitingsdatum: 
inleveren amendementen en 
moties beschrijvingsbrief 
4lste jaarlijkse algemene ver
gadering bij algemeen secre
taris 

- LCV -vergadering 

- LPC-vergadering 

- hoofdbestuursvergadering 

- Goede Vrijdag (algemeen se
cretariaat gesloten) 

- Pasen (algemeen secretariaat 
gesloten) 

- TV-uitzending 

- dagelijks-bestuursvergadering 

- hoofdbestuursvergadering 

- Vrijheid en Democratie (ge
combineerde april/mei uit
gave) 

- publikatie amendementen en 
moties beschrijvingsbrief 
4lste jaarlijkse algemene ver
gadering 

- dagelijks-bestuursvergadering 

- bevrijdingsdag (algemeen se
cretariaat gesloten) 



12 mei - Hemelvaartsdag (algemeen 10 september - partijraad ter bespreking en 
secretariaat gesloten) ter amendering van het ver-

16 mei - hoofdbestuursvergadering 
kiezingsprogramma van de 
ELD 

18 mei - LCV-vergadering 14 september - LCV -vergadering 

- LPC-vergadering - LPC-vergadering 

22 en 23 mei - Pinksteren (algemeen secre- 15 september - Vrijheid en Democratie 
tariaat gesloten) 

- publikatie beschrijvingsbrief 
25mei - LCJ-vergadering 79ste algemene vergadering 

(te houden in januari 1989) 
27 en 28 mei - 41stejaarlijkse algemene ver-

gadering (78ste algemene ver- 15-18 september - congres Liberale Internatio-
gadering) in de "Koningshof" nale te Pisa 
te Veldhoven 

15 sept.-16 nov. - het hoofdbestuur en de leden-
30 mei - dagelijks-bestuursvergadering vergadering van elke afdeling 

kunnen kandidaten stellen 
1 juni - TV-uitzending voor de vacatures in het da-

6 juni - dagelijks-bestuursvergadering 
gelijks bestuur ( 42ste jaarlijk-
se algemene vergadering 
1989) 

15 juni - Vrijheid en Democratie 
19 september - hoofdbestuursvergadering 

20 juni - hoofdbestuursvergadering 
21 september - LCJ-vergadering 

27 juni - dagelijks-bestuursvergadering 
24 september - partijraad (Troonrede, Miljoe-

4 juli - dagelijks-bestuursvergadering nennota) 

voor 15 juli - mededeling hoofdbestuur aan 26 september - dagelijks-bestuursvergadering 
de besturen van afdelingen en 
centrales met betrekking tot 10 oktober - dagelijks-bestuursvergadering 
het periodiek aftreden van Ie-
den van het dagelijks bestuur 12 oktober - LPC-vergadering 
tijdens de 42ste jaarlijkse al-
gemene vergadering (1989) 15 oktober - Vrijheid en Democratie 

l5juli - Vrijheid en Democratie 24 oktober - hoofdbestuursvergadering 

8 augustus - dagelijks-bestuursvergadering 31 oktober - dagelijks-bestuursvergadering 

15 augustus - Vrijheid en Democratie 4 en 5 november - congres van de Vereniging van 
Staten- en Raadsleden in de 

22 augustus - hoofdbestuursvergadering Blije W erelt te Lunteren 

29augustus - dagelijks-bestuursvergadering 7 november - dagelijks-bestuursvergadering 

1-16 september - mededeling hoofdbestuur over (tot 24.00 uur) - sluitingsdatum: indiening 
plaats, tijd en agenda van de amendementen c.q. moties op 
42ste jaarlijkse algemene ver- beschrijvingsbrief 79ste alge-
gadering ( 1989) mene vergadering bij alge-

meen secretaris 
5 september - dagelijks-bestuursvergadering 
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15 november 

16 november 

21 november 

23 november 

28 november 

6 december 
(dinsdag) 

8 en 9 december 

15 december 

19 december 

25 ~n 26 december 

- Vrijheid en Democratie 

- LCV -vergadering 

- LPC-vergadering 

- hoofdbestuursvergadering 

- LCJ-vergadering 

- dagelijks-bestuursvergadering 

- dagelijks-bestuursvergadering 

- ELD-congres te Luxemburg 

- Vrijheid en Democratie 

- hoofdbestuur publiceert 
amendementen c.q. moties op 
beschrijvingsbrief 79ste alge
mene vergadering 

- hoofdbestuursvergadering 

- Kerstmis (algemeen secre
tariaat gesloten) 

* Dit activiteitenschema heeft 
een voorlopig karakter. · 
O.a. is nog geen rekening gehouden 
met het vermelden 
van data in de procedure EP '89. 

Verschijningsdata Vrijheid en Democratie 
in 1988 
15 december 1987 (nr. 1361) reeds vastgesteld 
19 januari (nr. 1362) 
16 februari (nr. 1363) 
15 maart (nr. 1364) 
29 april (nr. 1365) 
14 juni (nr. 1366) 
19 juli (nr. 1367) 
16 augustus (nr. 1368) 
13 september (nr. 1369) 
11 oktober (nr. 1370) 
15 november (nr. 1371) 
13 december (nr. 1372) 

Totaal in 1988: 11 maal, in 1987 12 maal 

N.B. Deze data wijken iets af van de vermelde data 
in het activiteitenschema. Dit hangt samen met de 
drukprocedure. Vrijheid & Democratie zal echter 
steeds worden gedateerd op de 15de van de maand 
met uitzondering van het januari en het gecom
bineerde april/mei-nummer. De sluitingstermijnen 
voor de kopij vallen op de eerste van de maand met 
uitzondering van het thema-augustusnummer dat 
i.v.m. de vakanties eerder wordt afgesloten. 



VVD- Tweede-Kamerlid mr. Herman 
Lauxtermann: 

Gemeenten moeten 
meer zeggenschap 
krijgen 

Sommige zaken lopen te traag. De 
gemeentebesturen zullen daar
over weten mee te praten. De de
centralisatiedoelstelling, hoog in 
het vaan. van het regeerakkoord, 
staat prachtig op papier, maar 
langzamerhand wordt het toch 
tijd dat er meer gebeurt. 

vïj'Ndens de uitgebreide com-

1 

! missievergadering over de 
=_L Financiën van de Lagere Pu

bliekrechtelijke Lichamen (ge
meenten en provincies) heeft het 
VVD-Tweede Kamerlid Herman 
Lauxtermann aangedrongen op o.a. 
een grotere autonomie van de ge
meenten en een betere rechtspositie 
van de wethouders. 

Om met dat laatste te beginnen, 
er liggen al jaren door de Kamer 
aangenomen moties waarin wordt 
gevraagd de rechtspositie van de 
wethouders te verbeteren. "Die dis
cussie is door de kabinetswisseling 
sluimerend geraakt," zegt Herman. 
"Maar wil je een goed gemeentebe
stuur hebben, dan zul je toch eerst 
het aantrekkelijker moeten maken 
om daar zitting in te willen nemen. 
Mij gaat het om de beloningsstruc
tuur in de primaire en secundaire 
sfeer. Een goede wethouder behoort 
tegenwoordig naast kennis van za
ken betreffende zijn portefeuille 
ook manager te zijn." 

Te lage salariëring 

Lauxtermann zet de wensen van 
de VVD-fractie nog eens op een rij. 
"1. Het salaris op zich is te laag. 
Het is een managersfunctie en me
nig fulltime wethouder verdient 
minder dan een vrij groot aantal 
ambtenaren in zijn gemeente. Met 
het VNG (Vereniging van Neder
landse Gemeenten) vind ik dat het 
wethouderssalaris 80 % van dat 
van de burgemeester moet zijn. Met 
deze wens staan we niet alleen. Die 
wordt gedeeld door de fractie en de 
Vereniging van Staten- en Raadsle
den. 
2. Verder bestaat er verschil van 
mening tussen de Kamermeerder
heid en de minister van Binnen
landse Zaken over de vraag vanaf 
hoeveel inwoners een wethouder in 
een gemeente fulltime moet (kun
nen) functioneren. Destijds is dat 
door een wijzigingsvoorstel van mij 
op de begroting van het Gemeen
tefonds van 36.000 inwoners terug
gebracht naar 24.000, maar met het 
VNG ben ik van mening dat die 
norm verder moet zakken tot 18.000 
inwoners. 
3. Daarnaast moet er een behoorlij
ke regeling komen van de tegemoet
koming in onkosten. Thans is de 
wethouder afhankelijk van de in
spectie inkomstenbelasting. Onkos
ten, die door de ene inspecteur wor
den geaccepteerd, worden elders als 



aftrekpost afgewezen. Daardoor 
ontstaat onzekerheid en rechtson
gelijkheid. 
4. Tenslotte zal een aantal zaken 
moeten worden herzien, geregeld of 
bijgesteld, zoals bijvoorbeeld de te
gemoetkoming ziektekostenverze
kering, pensioenpremies ... Zaken 
die voor ambtenaren financieel veel 
gunstiger zijn geregeld dan voor 
wethouders." 

Raadsleden 

Lauxtermann verdiept zich ook 
in de positie van de raadsleden. "In 
een beetje (grote) gemeente is een 
raadslid circa twintig procent van 
zijn tijd aan gemeentewerk kwijt. 
Mensen uit het particulier bedrijfs
leven krijgen daartoe het wettelijk 
verplichte onbetaalde verlof en 
worden qua inkomen redelijk ge
compenseerd door de vergoeding 
als raadslid. Zij hebben wel proble
men in de secundaire sfeer met bij
voorbeeld de WAO en de opbouw 
van pensioenrechten. Mensen uit 
vrije beroepen hebben het helemaal 
moeilijk om naast hun baan raads-
werk te doen. · 

Op het ogenblik zijn het alleen de 
zeer grote bedrijven, zoals Philips, 
die er het nut van inzien dat perso
neelsleden zitting nemen in de raad 
en daar ook naar handelen. Het 
Midden- en Kleinbedrijf blijft op 
dat gebied ver achter en voor dat 
probleem heb ik geen pasklare op
lossing. Je loopt door deze verschil
lende benaderingen een groot risico 
van eenzijdigheid van de samenstel
ling van de gemeenteraad en na
tuurlijk van de statenfracties. 

Ons uitgangspunt moet zijn: 
"Hoe kunnen we onze democratie 
zo zuiver mogelijk laten functio
neren?" En de laatste tijd blijkt 
meer en meér dat bijvoorbeeld goe
de wethouders opstappen, omdat ze 
in het b~drijfsleven een veel beter 
inkomen kunnen verdienen." 

Notitie 

Het ziet er naar uit dat er in ieder 
geval ten aanzien van de wethouders 
iets gaat gebeuren. Lauxtermann: 
"De staatssecretaris heeft naar aan
leiding van mijn inbreng in het be
grotingsdebat toegezegd dat in ja
nuari een notitie van de minister 
komt over de rechtspositie van de 
wethouders. In tweede termijn heb 

ik nog laten weten dat ik - zo nodig -
weer met een motie zal komen als de 
zaken onbevredigend verlopen. Ik 
zal het einddoel bereiken, tenslotte 
heb ik de steun van de Tweede Ka
mer." 

Lauxtermann is de meest hard
nekkige verdediger van een betere 
positie van de wethouders in de Ka
mer. Hij doet dat uit volle overtui
ging. "De gemeente is als bestuurs
laag een van de belangrijkste zo niet 
de belangrijkste. Iedere burger heeft 
daarmee te maken. Daar wordt be
slist over het basisonderwijs, de wo
ningen, de openbare orde, het ver
keer, sport, recreatie, groenvoorzie
ningen en milieu. Daar hoort dus 
een bekwaam en alert reagerend be
stuur te zitten." 

Gemeentefinanciën 

Tijdens de commissievergade
ring hekelde het VVD-Tweede-Ka
merlid de betuttelende wijze waar
op de rijksoverheid met haar finan
ciën ten aanzien van de gemeenten 
omspringt. Gemeenten krijgen hun 
geld voor 90 % van het Rijk. Thans 
komt 20 % uit het gemeentefonds 
en 70 % uit specifieke uitkeringen. 
Hoewel de overheid een grotere ge
meentelijke autonomie met de 
mond bepleit, treedt zij, volgens 
Herman Lauxtermann, bij het toe
kennen van de gelden bevoogdend 
op. Letterlijk zei hij hierover in de 
vergadering: "Het gemeentefonds is 
bedoeld als inkomstenbron van de 
gemeenten, waarover men de vrije 
beschikking heeft. Het fonds is wat 
die doelstelling betreft nogal ge
denatureerd. Het is in feite verwor
den tot een conglomeraat van 
'specifieke uitkeringen'; een optel
som van vergoedingen voor taken. 
Bij het berekenen van die toeken
ningen wordt hinderlijk gemillime
terd en betutteld." Lauxtermann 
deed een beroep op de minister van 
Binnenlandse Zaken om het Ge
meentefonds weer haar oorspronke
lijke opzet terug te geven. V oor al 
ook moet serieus worden door
gewerkt aan het opheffen van speci- . 
fieke uitkeringen. 

Lauxtermann betreurt het dat de 
decentralisatiegedachte zo weinig 
gestalte krijgt. "Het gebeurt nu wel 
op het gebied van de stadsvernieu
wing. Je zou kunnen zeggen dat het 
ministerie van VROM het voor
touw heeft genomen, maar er moet 

veel meer gebeuren. Sommige vak
departementen zoals Onderwijs, 
Economische Zaken en WVC sprin
gen nogal gemakkelijk om met de 
centen van de gemeenten. Binnen
landse Zaken zal nadrukkelijk de 
decentralisatie moeten bevorderen 
en bewaken. En indien er taken 
naar de gemeenten en provincies 
worden overgeheveld dan zal het 
Rijk boter bij de vis moeten leveren 
en niet met uitvoerige, betuttelende 
voorschriften moeten komen." 

Zijn opvatting: "Er moet ge
streefd worden naar een zo groot 
mogelijke gemeentelijke autonomie, 
maar daarbij moeten ook de gelden 
worden verstrekt. Het Rijk mag niet 
zijn tekorten op de gemeenten af
wentelen. Daar is al heel veel inge
leverd. 

Reny Dijkman 
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UTRECHT - Discussie
avonden over het media
beleid eindigen niet zelden 
met forse kritiek vanuit de 
zaal op de kwaliteit van het 
aanbod op radio en televisie 
en op de slechte bezorging 
van het lokale dagblad. De 
forumbijeenkomst die de 
VVD-Utrecht 9 november 
hield in het Polmanshuis in 
die stad, vormde daarop 
geen uitzondering. Een van 
de weinige aanwezigen op die 
bijeenkomst spuide in de 
slotfase van het debat haar 
gàl op het falen van de bezor
ger. "Het komt vaak voor dat 
ik mijn krant niet krijg". 
Haar geroep vond onmiddel
lijk gehoor bij een van de fo
rumleden, drs. Cees Spaan, 
directeur van het Utrechts 
Nieuwsblad, die enkele jaren 
geleden de marmeren hallen 
van het NOS~gebouw ver
ruilde voor het pand van het 
lokale nieuwsblad in de 
Utrechtse randgemeente 
Houten. Hij verdedigde met 
vuur alle maatregelen die zijn 
bedrijf heeft genomen om de 
bedrijfsvoering te optimali
seren. "We hebben voor tien 
miljoen ijzer in de drukkerij 
er bij gezet vanwege de 
schaalvergroting. We druk
ken bij ons een deel van de 
oplage van 'de Volkskrant' 
en 'Trouw'. Maar je kunt je 
24 uur per dag inzetten voor 
je krant, als je een waardelo
ze bezorger hebt, ben je nog 
nergens". 
Het vurige betoog, compleet 
met toekomstvisie, was niet 
aan het VVD-lid besteed. "Ik 
kan u zeggen dat ik zelfs een 
week lang geen krant gekre
gen heb", volhardde ze in 
haar klacht. 
Het slot van een discussie, 
waarvoor interessante ge
sprekstof was aangedragen 
door de sociaal-economische 
commissie van de VVD
Utrecht. Zij bracht onder 
voorzitterschap van ir. M.G. 
C. van den Berg een rapport 
uit met verscheidene conclu
sies en aanbevelingen. "Een 
uitstekend rapport" naar alle 
deelnemers aan het forum 
onderstreepten. De situatie 
in Nederland is niet ideaal 
voor de ontplooiingsmoge-

lijkheden van de kabelnet
ten, waardoor het belang van 
de kabel-abonnee wordt ge
schaad, aldus een van de con
stateringen in het rapport. 
De commissie heeft ook 
waargenomen dat er nauwe
lijks mogelijkheden zijn voor 
de kabel-abonnee invloed uit 
te oefenen op de program
ma's. De commissie vindt 
dat het beginsel van "free 
flow of information" (vrije 
informatiestroom) ook op de 
kabel van toepassing moet 
zijn. Het aanbod moet wor
den geïndividualiseerd, stelt 
het rapport ook. 
"De consument heeft geen 
zeggenschap over en geen in
vloed op hetgeen hem via het 
kabelnet wordt aangebo
den", aldusir.Van den Berg 
in een toelichting. "Alleen 
indirect kan de consument 
iets inbrengen via zijn verte
genwoordigers in de gemeen
teraad. Aan de vrije informa
tiestroom worden teveel be
perkingen opgelegd". 
Het Utrechts Statenlid me
vrouw E. Korthuis onder
schreef dat er ook op de kabel 
sprake moet zijn van een 
vrije informatiestroom. Vrije 
toegang tot de kabel voor alle 
maatschappelijke deelne
mers zowel voor aanbieders 
als afnemers van informatie, 
zoals een aanbeveling bij het 
rapport luidde. "Je moet zor
gen dat alle groepen aan bod 
komen. Het is de taak van de 
overheid om een veelzijdig 
aanbod te verzorgen". Me
vrouw Korthuis vertelde dat 
haar fractie als enige tegen de 
regionale omroep had ge
stemd, omdat zij niet wil dat 
de burger wordt aangespro
ken voor een bijdrage voor 
iets, waar hij niet om vraagt. 
Volgens commissievoorzitter 
ir.Van den Berg die tot de 
forumleden behoorde, past 
individualisering van het 
aanbod het best in een libera
le visie. "We willen toe naar 
een echte keuze, zoals we die 
nu in de sector van de week
bladen kennen. Er zou een 
programma in het net moe
ten worden opgeslagen, 
waaruit iedereen zijn keuze 
kan doen. Maar voor zo'n in
frastructuur is veel geld no-



dig. De markt heeft hiervoor 
onvoldoende mogelijkhe
den", aldus Van den Berg. 
Volgens drs. Spaan moet het 
bedrijfsleven de mogelijk
heid worden geboden vrij te 
investeren in de kabel. "Als 
dat zou kunnen, heb je het 
benodigde geld. Als er 
vrijheid van exploitatie is, 
dan komt het geld er. Maar 
je moet geen advertenties 
gaan verkopen om een pro
dukt te subsidiëren dat door 
allerlei niet-risicodragende 
organisaties wordt aangebo
den". 
Eerder had Spaan al betoOgd 
dat het verkopen van adver
tenties door media die op de 
kabel uitzenden een volgen
de tik zou betekenen voor het 
dagbladwezen. Van de 48 
dagbladtitels zijn er 14 ver
liesgevend. Twintig procent 
van het advertentiebudget 
komt van detaillisten. "Als je 
die twintig procent nog eens 
bij de kranten weghaalt, be
tekent dat na de STER een 
volgende aanslag op die be
drijfssector" aldus Spaan. 
J. Bierhoff van de lokale 
Utrechtse omroep zei het een 
lofwaardig streven te vinden 
de consument inspraak te 
geven in het programmapak
ket. Maar de zeggenschap 
kun je volgens hem toch niet 
helemaal uit de politieke 
sfeer halen. De politiek zal er 
invloed op moeten houden, 
betoogde hij. 
Spaan heeft in het verleden 
geconstateerd dat de politici 
steeds de impliciete wens 
houden invloed uit te oe
fenen op wat de media lezers, 
toehoorders of kijkers voor
schotelen. "Abonnees be
talen voor onafhankelijke 
journalistiek en dat is voor 
lokale en nationale politici 
soms erg hinderlijk. De 
NOS", zo memoreerde hij 
nog even zijn omroepver
leden "was een/onafhankelij
ke zendgemachtigde. Maar 
we kregen wel elke week ~a
mervragen over ons heen . 
Aldus het meest strijdbare 
lid van het forum dat werd 
voorgezeten door de 
Utrechtse VVD-voorzitter F. 
Elion. 
Het rapport "Kabel in per
spectief - van abonnee naar 
gebruiker" is verkrijgbaar bij 
het secretariaat van de afde
ling Utrecht van de VVD, 
Postbus 488, 3500 AL 
Utrecht. 

Wethouder Wil de Vrey
Vringer zit met ingang van 
1 januari volgend jaar in het 
bestuur van de NOS. Als 
kroonlid benoemd. Voor de 
VVD-wethouder in de ge
meente Haarlemmermeer 
(90.000 inwoners) een nieu
we uitdaging in haar maat
schappelijke carrière. Wil de 
Vrey (43) stapte in 1974 in de 
politiek, maar was daarvoor 
bestuurlijk al in enkele lokale 
en regionale VVD-functies 
actief. In 197 4 werd zij lid 
van de gemeenteraad en zes 
jaar later werd de juriste uit 
Hoofddorp de eerste vrouwe
lijke wethouder van Haar
lemmermeer. Met haar wer
den nog twee vrouwen als 
kroonleden in het bestuur 
van de Programmastichting 
van de NOS benoemd. De 
nieuwe Mediawet die per 1 
januari van kracht wordt, 
heeft Wil de Vrey intensief 
gelezen. Ze denkt dat het e~n 
compromis is. Haar gedetail
leerde ideeën, gedachten en 
meningen over de Mediawet 
en andere belangrijke om
roepzaken spaart ze liever 
enkele maanden op. Eerst 
wat bestuurservaring opdoen 
en dan concluderen vanuit 
de praktijk en de ervaring. 

Vrijheid eh Democratie" 
komt dus zeker op een ge
dachtenwisseling met de 
nieuwe NOS-bestuurder van 
VVD-huize terug. 
Interessant voor de nieuwe 
bestuursleden van de Pro
grammastichting van de 
NOS moet ook de invoering 
van het Derde Net zijn per 1 
april1988. Voor alle dui
delijkheid: Op Nederland 1 
komen NCRV, KRO en 
V ARA, op Nederland 2: 
AVRO, TROS en Veronica 
en op Nederland 3: de NOS 
en andere niet-leden gebon
den omroepen. De VPRO en 
de EO wisselen om de twee 
jaar van het eerste naar het 
tweede net. Met ingang van 
het nieuwe jaar vindt ook de 
ontkoppeling plaats van de 
NOS-Programmastichting 
en het nieuw gevormde fa
cilitaire bedrijf, het Neder
lands Omroep Bedrijf 
(NOB). Het NOB gaat onaf
hankelijk van de NOS com

Victor Hafkamp mercieel werken. De NOS 
(programmadiensten, radio 
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en televisie) betalen aan het 
NOB dan voor de facilitei
ten. Voorzitter van de Pro

,grammastichting van de 
NOS wordt per 1 januari 
1988 oud-staatssecretaris 
Van der Reijden en tot direc
tie-voorzitter van het NOB is 
door WVC-minister Brink
man benoemd de heer J. W. 
Verbeek. Hij is fractievoor
zitter VVD in de Provinciale 
Staten van Zuid-Holland en 
Eerste Kamerlid. Het Ne
derlands Omroepproduktie 
Bedrijf telt zo'n 3100 me
dewerkers en dus ook voor 
deze VVD-er gaat 1988 een 
enorm grote uitdaging in pet
to hebben. 

Hans de Bie 

Het Drents VVD-statenlid 
Dineke Uildriks heeft 3 no
vember jl. het eerste exem
plaar van haar columnbun
del "Met Dinkere Uildriks 
door Drenthe" in het ge-

meentehuis van Rolde aange
boden aan burgemeester A. 
Hurink. Hurink was tot voor 
kort Kamercentralevoorzit
ter van Drenthe waar Dineke 
op de elfde plaats terecht 
kwam op de kandidatenlijst 
voor de Provinciale Staten. 
Zij kreeg echter van hem alle 
ruimte om een actie voor 
voorkeurstemmen te begin
nen, die resulteerde in haar 
herverkiezing. 
Dineke was alle tegenspoed 
allang weer vergeten, getuige 
het feit dat zij aan het eind 
van haar kort betoog het vol
gende opmerkte: "Er is in 
Drenthe geen beter symbool 
van het samenvallen van mo
dernisering van de wereld 
met het integreren van de 
Drentse eigen cultuur dan de 
persoon van Eert Hurink in 
zijn rol als burgemeester van 
Rolde. Hurink respecteert 
het Drents eigene. Spreekt in 
zijn rol van burgemeester het 
Saksisch dialect als hij dat 
nodig vindt, maar weet dit 
zeer goed te integreren in 
modern management in zijn 
gemeente en moderne vor
men van Rolde-promotion. 
Een samengaan van twee lij
nen zoals die naar ik hoop 
ook uit mijn boekje mogen 
blijken." 

Gerard Kroeb 



IFLRY viert veertigjarig be
staan in het Zweedse Söder
tälje; 

Jules Maaten 
herkozen als 
IFLRY -president 

In twee opzichten is de situatie 
binnen de IFLRY (International 
Federation of Liberal and Radical 
Youth) te vergelijken met de VVD. 
In de eerste plaats heeft de IFLRY 
recentelijk haar veertigjarig be
staan gevierd tijdens het 10e 
IFLRY-congres in het Zweedse Sö
dertälje, een stad met 80.000 inwo
ners onder de rook van Stockholm. 
In de tweede plaats stond op dit 
congres de liberale ideologie als be
langrijkste onderwerp op de agenda. 
Het congres van de jonge liberalen 
had daarvoor als nogal uit-
dagend motto "The wave of the fu
ture". 

De Amstelvener Jules Maaten, 
die met de grootst mogelijke meer
derheid voor twee jaar werd herko
zen tot IFLRY-president, bena
drukte in zijn congresrede de taak 
die de jonge liberalen in 1947 in 
Cambridge ooit als erfenis voor de 
liberale jongeren nu achterlieten. 
Maaten schetste de huidige positie 
van de IFLRY binnen het politieke 
krachtenveld en noemde deze ver
rassend sterk. De IFLRY telt rond 
veertig lidorganisaties (vier organi
saties zijn waarnemer) uit vijfen
twintig landen. Bij de genoemde 
lidorganisaties zijn ruim 250.000 
mensen aangesloten. 
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Aan het zeer goed bezochte con
gres ging zoals gebruikelijk een se
minar vooraf. Het driedaagse se
minar dat werd gehouden in Stock
holm had als onderwerp mensen
rechten. Het thema mensenrechten 
werd van verschillende zijden be.: 
licht. De Conventie van Rome 
(1950) werd besproken, de mensen
rechtensituatie in Midden- en 
Zuid-Amerika, zowel als het werk 
van Amnesty International. Ten
slotte werd ook een resolutie over 
mensenrechten vastgesteld. 

Tijdens beide bijeenkomsten van 
IFLRY waren een groot aantalli
berale organisaties uit Midden- en 
Zuid-Amerika (onder meer Chili, 
Paraquay, Columbia, Uruquay, 
Brazilië en Argentinië) vertegen
woordigd. Het bood de Nederlandse 
vertegenwoordigers van de pas op
gerichte liberale stichting voor ont-. 
wikkelingssamenwerking !deals ge
legenheid informele contacten te 
leggen. 

Congres en seminar verliepen in 
goede sfeer, een veertigjarige waar
dig. 

I 

Mr. J. H. C. van Zanen 

• 

Deze ingezonden brie
venrubriek is bestemd 
voor VVD-leden. Aan-

vallen op personen of af
schriften van correspon
dentie komen niet voor 
plaatsing in aanmer-

king. 
De redactie zal te lange 
brieven inkorten.· Plaat
sing betekent niet dat de 
redactie het met de in

houd eens is. 

De laatste tijd verschijnen regelmatig 
berichten in de media over het grote 
aantal auto's dat in Nederland ver
wacht wordt in de nabije toekomst. Al 
deze auto's leveren nu al grote proble
men op (files, parkeer- en milieuproble
men, enz.). Zou het in Nederland niet 
goed zijn juist het openbaar vervoer te 
stimuleren? Meer en betere rail- en bus
verbindingen: meer trams, herintrede 
van de trolley. Dit zou moeten gebeuren 
door een daling van de prijzen van het 
openbaar vervoer en een milieubelas
ting op auto's. Op deze manier doen we 
iets aan de milieuvervuiling. Het open
baar vervoer gebruikt minder energie, is 
schoner in het gebruik, produceert min
der lawaai en gebruikt minder ruimte 
dan de (vele) auto's. Dan kunnen we 
hopen dat de mensen selectiever gebruik 
gaan maken van hun auto! . 
Dus laten we niet op het openbaar ver
voer bezuinigen, maar het gebruik hier
van juist stimuleren voor een schoner 
milieuvriendelijk vervoersbeleid. 

A. J. Hoeve 
Groningen 



Reeds geruime tijd ben ik me ervan be
wust dat Nederland, door mensen lan
ger dan veertig jaar in een cel te laten 
zitten, een misdaad tegen de menselijk
heid begaat. Pas onlangs realiseerde ik 
mij dat ik lid ben van de partij die de 
minister van Justitie als eerst verant
woordelijke voor bovengenoemde mis
daad levert. 

H. Pellikaan 
Bergen (N.H.) 

De lFDlP' en gewelidl 

Bondskanselier Kohl: Wie mee wil 
praten moet zijn gezicht tonen. De 
Duitse liberalen (tot nu toe, tot zeer on
langs): Het verbieden van vermomming 
bij demonstraties is aantasting van de 
persoonlijke vrijheid en het recht op de
monstratie ... Wordt hier niet op zwaar 
overspannen wijze de nadruk op 
vrijheid gelegd? 
Al eerder is de Duitse democratie ten 
onder gegaan (met welke gevolgen!) 
door een veel te grote tolerantie (1933 
einde Republiek van Weimar, met de 
meest liberale Grondwet aller tijden). 
Op geen enkele wijze wordt iemand het 
recht op demonstreren ontzegd, indien 
wordt bepaald dat het gezicht herken
baar moet zijn. 

H. A. H.. Toomvliet 
Son en Breugel 

Met instemming heb ik het artikel van 
onze VVD-fractievoorzitter in de VVD
Expresse (no. 172) gelezen. Deze ver
nieuwing stoelt op liberalisme door de 
eeuwen heen. Dan komt de notitie 
"Functie en Structuur" uit. In deze no
titie stelt men voor de topbestuurslaag 
te verkleinen, daardoor wordt meer be
stuursmacht toegekend aan een kleine 
groep, waardoor het absolutisme toe
neemt. 
Uitgerekend Thorbecke verwierp te veel 
bestuursmacht en absolutisme als zijn
de anti-polen van het liberalisme. Hij 
was daarom ook de grondlegger van 
zelfstandige gemeenten; in onze partij 
vergelijkbaar met afdelingen en onder
centrales. Onze partijstructuur is goed 
liberaal. Het niet altijd goed functio
neren komt door de onvolkomenheid der 
mensheid. 

W. Schuddeboom 
Hoorn 

In deze rubriek worden 
alleen aankondigingen 
opgenomen van open-

bare bijeenkomsten (voor 
iedereen toegankelijk) 
waar landelijke VVD

politici het woord voeren 

BREDA- 8 januari 1988. ir. D. Luteijn. 
Café Rest. Markendael, 17.30 uur. Li
berale Borrel. 

CASTRICUM - 15 januari 1988. mevr. 
drs. N. J. Ginjaar-Maas. Dorpshuis de 
Kern. 20.30 uur. Halen we de midden
school toch binnen? 

'S-GRA VENZANDE - 26 januari 
1988. drs. W. F. van Eekelen. De Spaan
se Vloot. 20.00 uur. Nieuwjaarsreceptie. 

OC-OOST ACHTERHOEK - 25 ja
nuari 1988. A. A. M. E. van Erp. Hotel
Café Rest. Reijerink, Lievelde. 20.00 
uur. Paracommissie/winkelsluiting . 

• 



LIJST VAN ADVERTEERDERS 

Van der Horst & Verbeek, Den Haag I Koninklijke Wessanen 
B.V., Amstelveen I Het Kasteel van Rhoon B.V., Rhoon I 
W. van Seventer, Apeldoorn I Serviceflatcentrum Belmonte, 
Wageningen 1 Hotel Au x Mille Etoiles, I 023 Les Marecottes 
I Klokkenmakerij v.d. Meulen, Scharsterbrug 

~ M 
":;f{~~edse1 voor mens en dier, 

1
,(/i · ': dat is eten en drinken 

t · . voor W essanen. 

WESSANEN 
meer dan twee eeuwen 

koopmanschap en 
ondernemingsgeest. 

Postbus 410 
ll80 AK Amstelveen 

Postbus 630 
1500 EP Zaandam 

van der horst 
& verbeek 

KOOP/VERKOOP 
Een kwestie van vertrouwen en deskundigheid. Niet alleen in Wasse
naar/Den Haag/Leidschendam, maar ook in de omliggende gemeenten 
bemiddelen wij bij de aan- en verkoop van zowel Uw particulier- als 
commercieel onroerend goed. Bel vrijblijvend voor informatie! 

makelaars en taxateurs o.g. · 2585 EZ 's-gravenhage 
laan copes v. cattenburch 127 
telex 34334 · fax 070-639582 

telefoon: 070 · 60 09 13* 

APELDOORN 

Fijne omgeving om te wonen en te werken. 
Wij helpen u gaarne bij het zoeken naar een 
passende woning. 

Van Seventer makelaardij 

telefoon 055 - 334020 

I 

~ 
NVM 
MAKELAAR 

ORIGINELE FRIESE KLOKKEN 
worden bij ons rèeds jaren op ambachtelijke WiJZe gemaakt. 
zowel uurwerken als massief eiken kasten. 
U kunt bij ons uw eigen klok samenstellen door b.v. kast en 
WiJzerplaat zelf uit te zoeken of een beschildering naar eigen 
keuze. Komt u eens geheel vnJbliJvend onze collectie beZich
tigen of vraag even een folder aan. 
Rijkserkend Restaurateur van (Friese) klokken. 

Klokkenmakerij V.d. GMeu}ell, 
Roazebosk 13, 8517 HA Scharsterbrug, tel. 05138-12751 
vanaf rotonde Jou re richting Scharsterbrug. 
Zaterdags tot 17.00 uur open. 

M Lid Romantische Restaurants ~
SPECIALITEITEN RESTAURANT 

' •-; ·1 

"Het Kasteel van Rhoon" b.v. .. ~ · '~ 
Tevens zalen voor recepties, diners en vergaderingen. 

S.G. Abel Dorpsdijk 63, 3161 KD Rhoon tel.: 01890-18896/18884 

Serviceflatcentrum "BELMONTE" 
Wageningen 

Thans weer een mogelijkheid om u te vestigen in dit fraaie en gunstig 
gelegen centrum. 

Dezer dagen vrij gekomen een 3-kamerflat met badkamer, kitchenet
te en stallingplaats in de centrale garage; vraagprijs f 225.000,
kk. 

Voorts nog te koop een mooi één-kamerappartement met k1tch. en 
badkamer; vraagprijs f 39.000,- kk. Mogelijkheid tot bijhuren van 
een hobby-kamer. r 

Uitvoerige prospectus op aanvraag. 
Telefoon tijdens kantooruren 08370 - 10521, daarbuiten 08370 -
22727. 

WINTERSPORT IN ROMANTISCH EN 
COMFORT ABEL FAMILIEHOTEL 

Relals de Silence aan voet van zonnig en sneeuwzeker 
skigebied I 1100- 2300 m) uitzonderlijk goede keuken, 
salons met openhaard en bibliotheek. Aparte tv- en vi
deo-zalen. Groot binnenzwembad, sauna, fitness, enz. 
Kinderminiclub, kindermenu's om 18.00 uur, kinderen 
tot 6 jr. gratis in ouderkamer. 
Skischool, langlauf, enz. Goede weg- en treinverbinding 
tot in het dorp, 8 km van Martigny, 30 min. van Verbier. 
Gunstige weekaanbiedingen van 19 tot 26 dec. 1987, 
januari en maart 1988. 

Bel voor vrijblijvende 
informatie met 
tam. Mol (Ned.) 
tel. Zwitserland: 
09.41.2661666 

HO~L **.~*.r 
__)?lux MiiTvctwius 
waar u zich thuisvoelt 
1923 Les Marécottes IWallis) 
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